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CHRONOLOGISCH OVERZICHT VAN HET BEHANDELDE IN HET 
COLLEGE VAN GEDELEGEERDEN. 

ZITTINGSJAAR 1936-1937. 

I 

3 Openingswoord vall den Voorzitter. - Benoeming van de leden del' vaste commissiën (art. 97 R. v.O.) . _ 
Aanwijzing van een cOllllllissie voor de stenografische verslagen (art. 93 R. v.O. ) . - Toepassing van art. 17 
Volksraadpositieregeling op het lid van het C. v. G., den heel' Kan. - Opheffing afdeeling Bangka.Billiton 
van den D. V. G. als zelfstandige geneeskundi~e afdeeling (Ond. Ii ) en Wijziging en aanvulling va n de Lucht. 
vaartordonnantie 1934 (Ond. 6 ) worden z. b. en z. h. s. aangenomen. 

5 Verbod van uitvoer van gemunt en ongemunt goud (Ond. SS), 
l'edev . in 1en termijn van de heel'en Blaauw en De Hoog. 

5- 6 Idem Idem van den heel' Sosrohadikoesoemo. 
6 Idem Idem van de heel'en VCl'boom, Van Helsdjngen 

en Kan . 
6- 7 Idem antwoord in len termijn van den directeur van Financiën. 
7 Idem rede in 2en termijn van den heer Blaanw, 

antwoord in 2en termijn van den directeur van Financiën j 
aanneming z. h. s. 

9 Voorkoming van prijsopdrijving van goederen, diensten of huren (Ond. 91), vraag of zal worden aan-

10 
IO- n 
n 
11- 12 
12- 14 
14 
14- 15 
15- 16 
16- 17 
17- 19 
]9 

20- 25 

25 
25- 26 
27 

27- 29 
29- 30 
30- 31 
31- 32 
~2 
32- 33 
33 

34 

34- 35 
35 
35- 36 
36 
36- 37 
37 

39 

40 
40- 41 

Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
I dem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 

gedrongen op termijnverlengin g, 
rede van den heel' W eyel' en antwoord van den Reg. Gem. 
voor Alg. Zaken; besluit van den Raad tot rechtstreeksche 
openba re hehandeling. 
rede in len termijn van den heel' Thamrin. 

Idem Prawoto. 
Idem Sosrohadikoesoemo. 
Idem Van Helsdingen. 
Idem Weyer. 
Idem Soetardjo. 
Idem Kan . 
Idem Roep. 
Idem De Hoog. 
Idem Verboom . 
Idem Kerstens; 

vraag van den Voorzitter en antwoord van den Reg. Gem . 
voor Alg. Zaken. 

Idem + amendementen-Weyer (st. 4 en 5), 
antwoord in 1en termijn van den Reg. Gem. voor Alg. Zaken. 

Idem + Idem vraag v. d . Voorzitter en antwoord v. d. heer Weyer. 
I dem + I dem rede in 2en termijn van den heer 'l'harnl'in. 
Idem + Idem I dem Prawoto. 
Idem + Idem Idem Van Helsdingen . 
Idem + Idem Idem W eyer. 
Idem + Idem Idem Kan. 
Idem + Idem Idem Roep. 
Idem + Idem Idem Verboom. 
Idem + Idem verklaring van den heer W eyer. 
Idell\ antwoord in 2en termijn van den Reg. Gem. voor Alg. Zaken. 

Het gewijzigde amendement (st. 5) wordt dool' de Regeering overgenomen; stemmingen; stemmotiveering 
van de heer en Soangkoepon en Prawoto en eindstemming. 
Verwelkoming van den heel' Den Hamer R. G. - Nadere regeling van de rechtsgeldigheid van hier te lande 
ingeschreven internationale merken (Ond. 61); rechtstreeksche openbare behandeling en aan neming v. h. 
ontwerp z. b. en z. h. s. 
Wijziging wervingsordonnantie 1936 

Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 

(Ond. 62), besluit tot rechtstreeksche openbare behandeling, 
rede in l en termijn van den heer Thamrin. 

Idem W eyer. 
Idem van de heeren Soangkoepon en Kerstens. 

antwoord in 1eu termijn van den heer Den Hamer Reg. Gem. 
rede in 2en termijn van den heel' Thamrin. 

Idem W eyer. 
l'edev. in 2en termijn van de heeren Soangkoepon en Kerstens 
en antwoord in 2en termijn van den heer Den Hamer Reg. 
Gem. j aanneming z. h. s. 

In gekomen stukken. - Vraag of zal worden aangedrongen op verlenging van den termijn, gesteld voor 
de afdoening del' ontwerp-ordonnantie betr. verlaging invoerrecht van enkele goederen en van de opcenten 
op de invoerrechten (Ond . 93). 
Ingekomen stukken. 
Verlaging invoerrechten en opcenten op invoerrechten (Ond. 93), 

Prawoto. 
41- 42 \ 

~. 

Idem 
rede in l en termijn van den heer 
toelichting van den Voorzitter. 

ri1~O -1 4.05G , 
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4'2- 43 

43 
43- 44 
44- 45 
45- 46 
46- 47 
47- 50 
50 
50- 51 
51 
51- 52 
52- 54 

55 
55- 57 

57 
57- 58 

58 
58- 59 
59 
59- 60 
60 
60- 61 

61- 62 
62 
62- 63 
63 
63- 64 
64 

65 
65- 66 

Verlaging invoerrechten en opcenten or iuvoerrechteu (Oud.0l!), 

Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 

Iugekomen stukken. 

rede iu len termiju van den heer Soaugkoepou. 
Idem Weyer. 
Idem Kan. 
Idem De Hoog. 
Idem Soetardjo. 
Idem Verboom. 

antwoord in leu termijn van den directeur van Financiën. 
redev. in 2en termijn van de heeren Soangkoepon en Kan. 
rede in 2en termijn van den heer De Hoog. 

Idem Soetardjo. 
Idem Verboom. 

antwoord in 2en termijn van den directeur van Financiën j 
aanueming z. h . s. 

Uitbreiding bevoegdheden hoofd en ambtenaren Kantoor van Arbeid (Oud. 13 S) + N. v. W. (st. 6), 
rede in len termijn van den heer Weyer, 

Idem antwoord van den directeur van Justitie; aanneming z. h. s. 
Tweede behandeling Bosehordonnantie buitengewesten (Ond. 3), 

verwelkoming van de heeren Beeking en Maassen als 
Regeeringsgemachtigden. 

Idem rede in len termijn van den heer Prawoto . 
Idem Idem Soangkoepon. 
Idem Idem Thamrin. 
Idem redev. in 1en termijn van de heer en Roep en Van Helsdingen. 

Slaehtordonnantie vrouwelijk groot hoornvee 1936 (Ond. 4) + N. v. W. (st. 3) aanneming z. b. en z. h. s. 
Ordonnantie op de slachtbelasting 1936 (Ond. 34) met N. v. W. (st. 6) ; 

Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 

Vraag of zal wörden 
ordonnantie betr. het 
Voorzitter. 
Ingekomen stukken. 

verwelkoming van. den heer Holtkamp als Reg. Gem. 
rede in leu termijn van den heer Pl'awoto . 

Idem Soangkoepon. 
Idem Verboom. 
Idem Thamrin. 
Idem Kan. 
Idem Roep. 

aangedrongen op verlenging van den termijn, gesteld voor de afdoening van de 
pensioenreglement Inlandsehe schepelingen 1!r.!5 (Ond. 9S) ; mededeeling van den 

Vraag of zal worden aangedrongen, op verlenging vau de termijnen, gesteld voor de afdoening van de 
ontwerp-ordonnantie betr. de bescherming van broncapteeringen voor openbare drinkwatervoorziening 
(Ond. 100) en van de ontwerp-ordonnantie betr. de heffing van een tijdelijk extra-uitvoerrecht c.a. 
(Ond. 10 3) . 

66-- 67 Tweede behandeling Boschordonnantie buitengewesten (Oud. 3), 

67 
67- 68 
68- 69 
69- 70 
70 
70- 76 

76 
77- 78 
78 
79 

Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 

antwoord in len termijn van den heer Maassen, Reg. Gem. 
rede in 2en termijn van den heer Prawoto. 

Idem Soangkoepon. 
Idem Thamrin. 
Idem Roep. 
Idem Van HelsdingeJl. 

Ordonnantie op de slacht belasting 1936 (Ond. 34) met N. v. W. (st. 6), 
rede in 1en termijn van den heer Holtkamp Reg. Gem. 

Idem rede in 2en termijn van de hem'en Prawoto en Soangkoepon. 
Idem Idem den heer Thamrin. 
Idem redev. in 2en termijn van de heeren Kan en Roep. 

Wijziging Koninklijk besluit betr. verjaring van schadeverhaal op landsdienaren (Oud. lIi) . - Wijziging en 
aanvulling van de "Regelen voor het administra tief beheer voortvloeiende uit de Indische Comptabiliteitswet" 
(Ond. 27). - Intrekking ordonnantie betr. inzamelen van niet los op den bodem liggende steenen in 
's lands bosschen, enz. (Ond. 37). - Herziening regeling van de bewijskracht van door geneeskundigen 
opgemaakte visa reperta (Onel. ó2) . - Intrekking van artikel 6 der ordonnantie houdende aanwijzing van 
de Oembilinsteenkolenontginning tot landsbedrijf (Ond. 6ó) . - Intrekking van artikel 6 der ordonnantie 
houdende aanwijzing van de Boekit-Asamsteenkolenontginuiug tot Jandsbedrijf (Oud. 66). Deze ontwerpen 
worden z. b . en z. h. s. aangenomen. 

79- 82 Tweede rapport van de Commissie voor de verzoekschriften. 
82- 83 Tweede behandeling BoschorelOlllJantie buitengewesten (Oud. 3), 

83- 84 

antwoord in 2en termijn van de heeren Manssen en Becking, 
Regeeringsgemachtigden; stemming. 

Idem, amendement-Soangkoepon c.s. op artikel 4 (st. 3), 
redev. van de heeren Van Helsdingen en Soangkoepon en 
stemming. 

84- 86 Ordonnantie op de slachtbelasting 1936 (Ond. 34) met N. v. W. (st. 6), 

• > • 
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antwoord in 2en termijn van den heer Holtkamp, Reg. Gem. ; 
stemming. 

, 
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86 Ordonnantie op de slaehtbelasting 1936 (Ond. 34) met N. v. W. (st. 6), amendement-Soangkoepon (st. 8), 
vl'aAg van den heer Van Helsdingen, antwoord van den heer 
Holtkamp Reg. Gem., toelichting van den Voorzitter en 
stemming. 

Idem, amendement-Thamrin c.s. op art. 4 (st. 7), stemmingen. 
86- 87 Motie-Kan é. s. betreffende vrijstelling slacht belasting van de slacht ten behoeve vau ritueele plechtig

heden (Ond. 3 4, st. 9), 

89 

89- 92 

92 
93 
93- 94 
94 
94- 96 

96- 98 
98- 102 

102 
102-- 104 
104- 105 
105- 106 
106- 108 
108- 110 
110 

111 

111- 112 

113- 114 

114- 115 

115-116 

116-117 

117 

117-118 

118- 122 

122- 124 
124- 128 
128-- 129 
129- 130 
130- 131 
131- 132 
132- 133 
133- 136 
136 

136- 137 

137- 138 
138 
138- 139 
139 

139 

139- 140 

redev. van de heeren Kan, Van Helsdingen, Roep, Verboom, 
Kersteus, Holtkamp Reg. Gem.; vraag van den Voorzitter 
en antwoord van den heel' Kan. 

Ingekomen stukken. - Termijn van behandeling van: Voorzieningen in verband met de nieuwe 
administratieve indee\ing van de residentie Molukken (Ond. 1 0 4') en Uitvoerordounantie oliepalmplant
materiaal 1936 (Ond. 106). - Wijziging ordonnantie tot instelling van een registratiekamer te Medan 
(Ond. 8 2 ) ; wordt z.b. en z.h.s. aangenomen. 
Drinkwatervoorzieuingbeschermingsordonnantie (Ond. 100), 

Idem 
Idem 
Idem 
Idem 

Tijdelijk extra-uitvoerrecht (Ond. 103), 

Idem 
IdeG.' 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 

rede iu len termijn van den heer Blaanw. 
Idem Soetardjo. 
Idem Soangkoepon. 
Idem Van Helsdingen. 
Idem Kan. 

rede in 1en termijn van den heer Kerstens. 
Idem Soangkoepon. 
Idem Weyer. 
Idem Sosrohadikoesoemo. 
Idem Kan. 
Idem Thamrin. 
Idem Verboom. 
Idem De Hoog. 
Idem Van Helsdingen. 

Voorzienin.gen in verband met nieuwe administratieve 
aanneming z. b. en z. h. s. 

indeeling van de residentie Molukken (Ond. 104) ; 

Uitvoerordonnantie oliepalmplantmateriaal 1936 (Ond. 106), 
rede van den heel' Pl'awoto; aanneming z. h. s. 

Drinkwatervoorzieningbeschermingsordonnantie (Ond. 100), met N. v . W. (st. 6), 
antwoord in len termijn van den heer Offringa, hoofd D. V. G. 

Aangehouden conclusies betr. verzoekschriften van het Tweede rapport del' Commissie voor de verzoeksehriften 
(verzoek van Si Djaneh), 

redev. vall de heeren Soangkoepon en De Hoog j verdere 
discussie. 

Idem, (verzoek van Si Ngapit), 
redev. van de heeren Soangkoepon en De Hoog. 

Idem, (verzoek van Si Radjanta), 
rede van den heel' Soangkoepon en den Voot·zilter. 

Drinkwatervoorzieningbeschermingsordonnantie (Ond. 100), 

Idem 
Idem 

rede in 2e11 termijn van ele heet'en Soetardjo en Soangkoepon. 
Idem van den heel' Van Helsdingen. 

antwoord in 2en termijn van den heer Offringa, hoofd D.V.G. 
Idem, amendement-Blaauw c.s. op art. 8 (st. 9), 

redev. van de heeren Blaauw en '" eycr; antwoord van den 
heer Offringa, hoofd D. V. G.; stemming; aanneming z. h. s. 

Tijdelijk extra-uitvoerrecht (Ond. 103) met N. v. W. (st. 6), 

Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 

met amendementen 

Idem, 3mendement-Thalllrin 

Idem, 8mcndcmcnt-Thamrin 

Idem, Idem 
Idem, Idem 
Idem, Idem 
Idem, Idem 

Idem, amendement-Thamrin 

Idem, Idem 

antwoord in Ien termijn van den directeur van Financiën. 
rede in 2en termijn van den heer Kerstens. 

antwoord in 
c.s. (st. 7), 

Idem Weyer. 
Idem 80 rohadikoesoemo. 
Idem Kan. 
Idem Thamrin. 
Idem Verboom. 
Idem Van Helsdingen. 
2en termijn van den directeur van Financiën. 

rede van den heer Thal11l'in, stemming. 
c.s. (st. 9) , red ev. v. d. heeren Thamril1, ?\'lohamad Noor en 

Van Helsdingen . 
antwoord vall den directeur van Financiën. 
rede van den heel' Thamrin. 
antwoord van den directeur van Financiën. 
rede van den heer Thamrin en antwoord van den directeur 
van Financiën en stemming. 

op art. 1 (st. 8), 
red ev . van de heeren Thomrin en Kan. 
rede v. d. heer Vau Helsdingen. 
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140 

140- 141 
141-142 

143 
143-144 

144--- 150 

150- 151 
151- 153 
153- 155 
155 

]55- 156 

156 

157 
157- 158 

158 

158-- 160 

160 

161- 168 

168- 170 
170- 171 
171 
171- 172 
172- 173 

173- 176 

177 

177- 178 

178- 179 

Tijdelijk extra-uitvoerrecht (Ond. 103) met N. v. W . (st. 6), amendement-Thamrin op art. 1 (st. 8), 
redev. van de heeren Roep en Kerstens en antwoord van den 
directeur van Financiën, rede van den heel' Thamrin . 

Idem, Idem stemmingen. 
Idem, amendement-Thamrin c.s. (st. 10), 

redev . van de heeren Tham rin, De Hoog, Van Helsdingen 
en Weyer; antwoord van den directeur van Financiën j 
l'edev. van de heeren Thamrin en Van Helsclingen j antwoord 
van den directelu' van Financiën ; stemmotiveering van de 
heeren Weyer, Roep, Van Helsdingen, Verboom en Kan; 

I aanneming van het ontwerp. 
Rede van den Voorzitter in verband met het overlijden van bet oud-Volksraadslid, den heer E. Smith. 
Ingekomen stukken. Wijziging regelen voo~ toekenning snbsidie aan stadsgemeenten en aan het 
bijzonder onderwijs ten beboeve van uitgezonden ouderwijzers voor huwelijks- en buitengewone bijdragen 
in de pensioenfondsen (Ond. 4 4 ) met N. v. W. (st. 6), aanneming z.b. en z.h.s. . 
Wijziging en aanvulling militaire pensioenreglementen (Ond. 3/i ) met N. v. W. (st. 7 en 9) en nadere 
wijziging en aanvulling Pensioenreglement Inlandsche Schepelingen 1925 (Ond . 9 8 ) met N. v. W. (st . 6), 

Idem 
Idem 
Idem 

rede in len termijn van den heer Blaauw. 
Idem Soangkoepon. 
Idem Van Helsdingen. 
Idem Verboom. 

Wijziging Papegaaienziekteregeling 1935 (Ond . 16) . - Herziening berekening afschrijvingen Bangkatin
winning (Ond. 6 4 ) ; aanneming z. b. en z. h. s. 
Vaststelling aantal opeen ten vennootschapsbelasting (Ond. 96), 

Herziening bepalingen 
z. b. en z. h. s. 
Ingekomen stukken. 

rede van den heer Thamrin; aanneming z. h. s. 
betreffende toezicht op uitvoering van openbare wel'ken (Ond . 101); aanneming 

Vraag of bij de Regeering zal worden aangedrongen op verlenging van den termijn, gesteld voor de 
afdoening der ontwerp-illvoerordonnantie confectie goederen 1936 (Onel. lil ). 
Wijziging van de Kapokbelangen-orelonnantie 1935 (Ond . 1 0 2 ), 

Idem 
rede van den heer Weyer; 
antwoord van den directeur van Economische Zaken j verdere 
discussie en aanneming z. h . s. 

Werving van Inlanders op J ava en Maeloera tot het verrichten van arbeid in het buitenland (Ond. 4 6 ), 
redev. van de heeren Thamrin, Soangkoepon en de Voorzitter, 
aanneming z. h. s. 

Wijziging Bakengeld-ordonnantie 1935 (Ond. 97) . - Wijziging en aanvulling van enkele ordonnanties 
i. v. m. de Koelie-ordonnantie 1931/1936 (Ond. 99); aanneming z. b. en z. h. s. 
Wijziging en aanvulling militaire pensioenreglementen (Ond. 3/i ) met N. v . W. en nadere wijziging en 
aanvulling Pensioenreglement Iulanelsche Schepelingen 1925 (Ond. 9 8) met N . v. W., 

Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 

antwoord in leu termijn van den heer Mal'inisseu, Reg. Gero. 
rede in 2en termijn van den heer Blaauw. 

Idem Soangkoepon. 
Idem Van Helsdingen. 
Idem Verboom. 

antwoord in 2cn termijn van den heer Marinissen, Reg. Gem., 
stemmingen. 

Idem, amendement-Blaauw c. s. (st. 8), 
rede van den beer Roep ; antwoord van den Reg. Gem.; 
rede van den heer Blaauw j antwoord van den Reg. Gem. j 
redev . van den heer De Hoog en den heer Van Helsdingen ; 
antwoord van den Reg. Gem.; stemming; r ede van den heer 
Blaauw en antwoord van den Reg. Gem.; rede van den heer 
Blaauw; stemming j aanneming z. h. s. 

Ingekomen stnkken. - Vraag of zal worden aangedrongen op verlenging van de termijnen, gesteld voor 
de afdoening van de ontwerp-ordonnanties tot nadere wijziging van de regeling der Inheemsche r echt
spraak in een deel van het rechtstreeks bestuurd gebied (Ond. 112), tot wijziging van de ordonnantie tot 
samenvoeging van de stadsgemeenten Batavia en Meester-Cornelis (Ond. 114 ) en tot bekrachtiging van 
een leeningsbesluit van den provincialen raad van Oost-Java (Ond. ll/i ) . 
Bekrachtiging leeningsbesluit van den provincialen raad van Oost-Java (Ond. ll/i); aanneming van het 
ontwerp z. b. en z. h. s. 
Wijziging ordonnantie op de belasting ter vervanging van persoonlijke diensten in de onderafdeeling 
MakassaI' (O nd. 29 ) ; mededeelin g der aanwijzing van den beer Holtkamp, hoofdinspecteur van Financiën 
als Reg . Gem . i .p.v . den directeur van Financiënj 

redev. in len termijn van de heeren Soangkoepon en Roep, 
antwoord in 1en termijn van den heer Holtkamp, Reg. Gem.; 
rede in 2en termijn van den heer Soangkoepon; 

179- 180 Pharmaceutische-stoUenkeuringsordonnantie 
antwoord in 2en termijn van den heer Holtkamp, Reg. Gem. 

(Ond. 30) met N. v. W. ; 
rede in len termijn van de heeren Soangkoepon eu Wp.yer j 

vraag van den Voorzitter en antwoord van den heer Holt
kamp, Reg. Gem. 
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181- 184 

184- 187 
187 

188 

189- 190 
190- J91 

191- 192 

192- 193 
193- 195 

195 

196 
196- 199 
199 
200- 202 

202- 203 

'203- 204 

204 

206 
206- 211 

211- 213 
213- 214 
214- 215 
215- 2J6 
216- 217 
217- 218 
218- 220 
220- 221 

221 

22J- 222 
222- 223 

223- 225 

225- 227 

228- 229 
229 

v Zittingsjaar 1936- 1937. 

Invocrordolmantie comect iegoedcrcn 1936 (Ond. 111) ; mededeeling van den directenr van E conomische Zaken ; 
rede jn len termijn van den heer Soangkoepon; 
antwoord in l en termijn van den directeur van Economische 
.Zaken ; 
rede in 2en termijn van den heel' Soangkoepon; 
antwoord in 2en termijn va n den directeur van Economische 
Zaken i stemming; s temmotiveer ing van de heeren Thamrin 
en Soangkoepon; aanneming z. h. s. 

Derde I'apport van de Commissie voor de Verzoekschriften. 
Phal'maceutische-stoffenkenringsol'donnantie (Ond. 30) (met N. v. W.), 

antwoord in 1en termijn van het Hoofd D. V. G.; aanneming 
z. h. s . 

Ingekomen stukkeu. - Nadere wijziging vau de regeling van de Inheemsche r echtspraak in een deel van 
het rechtstreeks bestuurd gebied (Ond. 112). - Wijziging van de ordonnantie tot samenvoeging van de 
stadsgemeenten Batavia en Mee.tel'-Corneli. (Ond. 114) ; aanneming z. b. en z. h.'. 
Ingekomen stukken . 
Aunwijzing va n de zoutwinning tot landsbedrijf (Ond. 116), 

rede van den heer Van Hel.dingen. 
Idem antwoord van den heer Götzen Reg. Gem.; aanneming z. h. s. 

Wij ziging en aanvulling van de wetgeving op de rechten van zegel, overschrijving enz. (Ond . 4 0 ); 
mededceling del' aanwijzing vld hoofdi nspecteu r van Financiën als Reg. Gem. i. p. v. den directeur van Financiël1; 

r ede in 1en termijn van den heel' Kan . 
Idem Idem Soangkoepon. 

'['weede behandeling Aanvullende Planter.regoling (Ond. 53) met N. v. W. (st. 15), 
rede in l en termijn van den heer Blaauw. 

Idem Idem Soallgkoepon. 
Idem Idem Kall. 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 

Idem 
Idem 

Weyer. 
Vel'boolll. 

Idem Van HeisdingeIl. 
Idem Kerstens j discussie tusschen 

den Voorzitter en den heer KerstmIs. 
Overdrachtsordonnantie lantlbou\\' \'ool'lichting J ava en Madoera (O nd . 9 4 ) met N. v. W . en Overdrachts
ordonnantie veeartsenijkundige dienst Java en 1t1adoera en wijziging reglement op de veeartsenijkundige 
overheidsbemoeienis enz. (Ond. 9 5 ) met N. v. W., 

Idem 

Idem 

rede in 1en termijn van den heer P1'8wotO. 
antwoord in l eu t ermijn van den heer Beck

j 
adviseur voor 

de Bestuurshervorming. 
rede in len termijn van den heer Pl'8wOto; aanneming z. h. s. 

'Vüziging UjtvoerOl~donnanti e Kapokplantmateriaal 1935 (Ond. 107) , aanneming z. b. en z. h. s. 
In gekom en stuk. 
'['weede beha ndeling Aanvullende Planter.regeling (Ond . 53) met N. v. W., 

Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 

antwoord in l en termijn van den di ,'ecteur van 
l'ede in 2en termijn van den heer Blaauw. 

Idem Soangkoepon. 
Idem Kan. 

Verboom . 

Justitie. 

Idem 
Idem 
Idem 

Van H elsdingen . 
Kerstens. 

Idem antwoord in '2en termijn n ln den d il'ecteur va n Justitie. 
Idem, amendement·Blaauw c.s. (st. 19, I ) op art. 4, 

rede van den heer Blaauw, stemmotiveel'ing van den heel' 
S0811gkoepon en stemming. 

Idem, amendement~Blaauw e.s. (st. 19, 11) op art. 9, stemming . 
Idem, gewijzigd amendement-Verboom c.s. (st. 20) op art. 9, 

rede van den heer Verboom, ste lTI111ing. 
Idem, am endem ent-Blaanw c.s.( st. 21) op art. 9, stcmm in g. 
Idem, moti e-Kel'stens c.s. (st. 22) betr. de instelling van bedrijfsraden j 

redev. van de heeren Roep, KeI'stens, Kan , De Hoog, Verboom 
en Van Helsdingen. 

Idem. Idem redev. van de heeren Kel'stcns, De Hoog, VerboolTI, Van 
He]sdingen en K erstens en stemming. 

Wij ziging en aanvul1ing van de wetgeving op de rechten van zegel, oVeJ'sehrijving, enz. (O nd. 4 0 ), 
antwoord in l eu termijn vrln den heer Hol t kamp Reg. Gem. j 
aanneming z. h. s. 

In gelwmen stukken. 
Intrekking ordonnantie inzake de veiligheid bij het opstijgen en landen van watel'\'liegtuigen (Ond . U O); 
aanneming z. b. en z. h. s. 
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231- 232 

232- 233 

233 
234- 235 
235- 236 
236- 237 
237- 238 
238 

238- 239 
239- 240 

240- 241 

241 

241- 242 
242 
242- 243 
243 

243- 245 

245- 246 
246- 252 
252- 254 
254- 256 
256 
256- '257 

258- 261 

261- 262 
262- 263 
264- 266 
266 

267- 269 

269 
269- 270 
270 

271 

271- 272 
272 
272- 273 

273 

274 

274- 275 

275- 276 
276- 277 
277- 278 

Voorzieningen omtrent de in het reglement op de godsdienstige rechtspraak opgenomen bevoegdheids
afbakening tusschen wereldlijken en godsdienstigen rechter (Ond. 74), 

Idem 

Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 

Idem 
Idem 

rede in 1en termijn van den heer Soangkoepon. 
Idem Soetardjo; discnssie tus· 

schen den Voorzitter en den heer Soetardjo betreffende het 
tijdstip voor het indienen van een amendement. 
r ede in l eu termijn van den heel' Van H elsdingen . 
antwoord in 1en termijn van den directeur van Justitie. 
aankondiging amendement-Soetardjo (st. 6). 
rede in 2en termijn van den heel' Soangkoepon. 

Idem Soetal·djo. 
Idem Van Helsdingen ; aanvulling 

amendement-Soetardjo. 
antwoord in 2en termijn van den directeur van Justitie. 
wijziging van het ontwerp dool' de Regeering; vraag van 
den Voorzitter en antwoord van den heer Soetardjo. 

Onteigening van het land Tjandikoesoema (Ond. 101» , 
rede van den heer Soangkoepon, antwoord van den directeur 
van Justitie en aanneming van het ontwerp z. h . s. 

Nadere wijziging en aanvulling van de zegelverordening 1921 (Ond. 108) met N. v. W., 
rede in len termijn van den heel' Thamrin; verklaringen 
van den heer Van Helsdingen, van den V oorzi tter en van 
den heer Soetardjo. 

Idem antwoord in 1en termijn van den heer Holtkamp, Reg. Gem. 
Idem rede in 2en termijn van den heel' Thamrin. 
Idem antwoord in 2en termijn van den heel' Holtkamp Reg. Gem. 
Idem verzoek van den heer Van Helsdingen ; stemming. 

Wijziging en aanvulling ordonnantie op de motorvoertuigenbelasting 1934 (Ond. 117) met N. v. W. 
(st. 6 en 7) wordt z. b. en z. h. s. aangenomen. 
Tweede behandelin.g overdracht van bevoegdheid tot benoeming enz. van ambtenaren in dienst van autonome 
gemeenschappen op de dagelijksehe besturen dier gemeenschappen (Ond. lla), 

Idem 
Idem 
Idem 
Idem· 
Idem 
Idem 

Idem 

Idem 
Idem 
Idem 
Idem 

Idem 

rede in len termijn van den heel' Kel'stens. 
Idem Soangkoepon. 
Idem Blaauw. 
Idem Verboom. 
Idem Van Helsdingen. 
Idem Sosl·ohadikoesoemo. 

vraag van den Voorzitter en antwoord van den directeur 
van Binnenlandseh Bestnul'. 
antwoord in len termijn van den directeur van Binnen
landseh Bestum'; vraag van den heer Kerstens en antwoord 
van den Voorzitter. 
rede in 2en termijn van den heer Kerstetls. 

Idem Soangkoepon. 
Idem Blnauw. 
Idem Van Helsdingen, 

vr aag van den Voorzitter en antwoord van den directeur 
van Binnenlandsch Bestuur. 
antwoord in 2cn term\ill van den directeur van Binncn
landsch Bestuur ; stemming. 

Idem stemmotivecl'ing van de heeren Prawoto en Roep. 
Idem Idem van den heer Kan j eindstemming. 

Wijziging van de kiesordonnantie gemeenteraden (Ond. laO); besluit van bet College tot openbare 
behandeling; woorden van welkom tot den heel' Levelt Reg. Gem.; aanneming z. b. en z. h. s. 
VerwelkolIlÎng van den heer R. Wiwoho Poerbohadidjojo als nieuw lid van het College dool' den Voorzitter. 
- Afwezigheid van den heel' Weyer uit de vergadering van het C. v. G. gedurende een maand. -
Ingekomen stnk. 
Voorzieningen omtrent de in het reglement op de godsdienstige r echtspraak opgenomen bevoegclheids· 
afbakening tnsschen wereldlijken en godsdienstigen rechter (Ond. 74) met wijziging, 

Idem 
Idem 
Idem 

rede in 2en termijn van den heer Soetardjo. 
Idem Wiwoho. 

antwoord in 2cn termijn van den directeur van Justitie. 
verklaring van den heel' Soetardjo; intrekking van het 
amendement.Soetardjo j stemming. 

Verlenging werkingstermijn ordonnantie o.m. nopens terugzending van arbeiders, buiten N ed.·lndië in 
dienst genomen of aangeworven (Ond. 127) wordt z. b. en z. h. s. aangenomen. 
Ingekomen stukken. - Nadere wijziging IIlÎlitaire diensttijd pensioenreglementen (Ond. 118) wordt z. b. 
en z. h. s. aangenomen . 
Wijziging en aanvulling van de Indische Tariefwet en van het tarief van invoerrechten (Ond. 128), 

Jdem 
Idem 
Idem 

rede in len termijn van den heer VerboolU. 
Idem SOllngkoepon. 
Idem De Hoog. 
Idem Thamrin. 
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278 Wijziging en aanvulling van de Indische Tariefwet eu van het tarief vail invoerreehten (O nd. 128), 

279 

279- 280 
280- '282 

282- 283 
283 
283- 284 
284 

284- 285 

285- 286 

286 
286- 287 
287 

289- 290 
290 

290- 291 

291- 292 

292- 294 
294- 295 
295- 297 
297- 298 
296- 299 
299 

299- 301 
301- 308 

308 
308- 309 
309 
309- 310 
310- 311 

311 

312 

Idem 

rede in 1en termijn van den heer Kan. 
vraag van den Voorzitter en antwoord van den directeur 
van Financiën. 
discussie tusschen de heeren De Hoog, KCl'stens, Van Hels
dingen, den directeur van Financiën en den Voorzitter 
omtrent de voortzetting der behandeling. 

Vierde rapport van de Commissie voor de Verzoekschriften. 
Wijziging en aauvulling van de Indische Tariefwet en van het tarief van invoerrechten (Ond. 128), 

Idem 
Idem 
Idem 
Idem 

Idem 

Idem, amendement-Ver boom 

Idem 
Idem 
Idem 

Ingekomen stukken. 

Idem 
Idem 
Idem 

antwoord in len termijn van den directeur van F inanciën. 
reële in 2en termijn van den heer Verboom. 

Idem Soangkoepon. 
Idem Thamrin. 

aankoudiging ameudement-Verboom (st. 6); 
rede iu 2eu termijn van deu heer Kau. 
antwoord in 2en termijn van den directeur van Financiën j 
stemming. 

(st. 6a), 
rede van den heer Verboom. 

Idem Thamrin. 
Idem Van Helsdingen. 

vraag van den Voorzitter, antwoord van den heel' Verboom; 
rede van den directeur van Financiën, van den heer 
Verboom ; stemmotiveeringeu van de heeren Soetardjo en 
Kerstens j stemmingen. 

Besluit tot r echtstreeksche openbare behandeling van Ond. 163, Voork<lming van prijsopdrijving van 
goederen, diensten of huren: 
Aanneming z. b. en z. h. s. van de voJgende ordonnanties: 
Vaststelling van rentepercentages van het door de landsbedrijven verschuldigde kapitaal (Ond. 123); 
Opheffing verschil in rechtstoestand tnsschen Inlandsche burgers en negorij lieden in de Molukken 
(Ond. 12'1); Nadere wijziging verpondingsordonnantie 1928 en ordonnantie op de personeele belasting 
(Ond. 126) ; Nadere wijziging bepalingen betreffende een gewijzigde toepassing van het Indisch 
Burgerlijk Pensioenreglement op eervol uit 's lands dienst ontslagen departementshoofden (Ond. 120); 
Intrekking ordonnantie betreffende het plaatsen vau sero's in de vaarwaters, leidende naar de reede van 
Soerabaja (Ond. 1'17); Handhaving regelen betreffende berekening van het bedrag der afschrijvingen 
op de bezittingen van enkele landsbedrijven (Ond. 1'18) ; Aanvulling van de "Regelen voor het admi
uistratief beheer voortvloeiende nit de Indische .Comptabiliteitswet" (O nd . Ui:». 
Voorkoming van prijsopdrijving van goederen, diensten of huren (Ond. 163) , 

Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 

Idem 
Idem 

Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 

rede in len termijn van den heer Soangkoepon. 
Idem Blaauw. 
Idem Soetardjo. 
Idem Roep. 
Idem Verboom. 
Idem Van Helsdingen. 

opmerking van den Voorzitter omtrent den tijd van voor
bereiding der bebandeling. 
rede in len termijn van den heer Kan. 
antwoord in Ien termijn van den directeur van Economische 
Zaken. 
rede in 2en termijn van den heer Soangkoepon. 

Idem Soet.rdjo. 
Idem Van Helsd ingen. 
Idem Kan . 

antwoord in 2en termijn van den directeur van Economische 
Zaken. 

Idem + amendement-Blaauw (st. 4), 
rede van den heer Blaauw en antwoord van den directeur 
va n Economische Zah:cn. 

Idem + Idem stemming. 
Idem + amendemen t-BIaauw (st. 5), 

rede van den directeur van Economische Zaken, van den 
heer Blaauw, antwoord vnn den directeur van Economische 
Zaken en stemming. 

313 Idem stemmotivecl'ingen van de heet'en Thnml'in en Roep, opmer
king van den Directeur van Economische Zaken en aan~ 
nem ing z. h. s . 

314 lngekomen stukke.l. - Regeling van werkzaamheden, 
rede van den heer Soetardjo en antwoord van den Voorzitter. 
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314-- 315 Vuul'wapenregelingen'1936 c.a. (Ond. SS) met N. v. W., 

315 

315- 316 
316 
316- 317 

317- 318 
318 

319 

321 
321- 323 

323- 324 
324 

324-- 325 
325 

325- 326 
326- 328 
328 

Idem 

Idem 
Idem 
Idem 

Idem 
Idem 

opmerking van den heer Van Helsding,m, antwoord van den 
Voorzitter, rede van den heer Van Helsdingen. 
opmerking van den heer Blaauw, voorstel van den Voorzitter 
tot opschorting van de behandeling; verklaring van den heer 
Blaauw. 
rede in 1en termijn van den heer Soangkoepon. 

Idem Kan. 
antwoord in len termijn van den directeur van Binnen
landsch Bestuur. 
rede in 2en termijn van den heer Soangkoepon. 

Idem Blaanw, 
antwoord in 2en termijn van den directeur van Binnen
landsch Bestuur; opmerking van den heer Van Helsdingen ; 
aanneming van het ontwerp z, h. s. 

Ingekomen stukken. - Vraag of zal worden aangedrongen op verlenging van den termijn, gesteld voor 
de behandeling van de ol1twerp-Snikerinvoerordonnantie 1937 (Ond. 164) en van de ontwerp-ordonnantie tot 
wijziging van de Suikerovergangsregeling 1937-1938 (Ond. 161». - Wijziging en aanvulling van de 
Postspaarbankordonnantie (Ond. 133) wordt z. b. en z. h. s. aangenomen. 
Ingekomen stukken. 
Snikerinvoerordonnantie 1937 (Ond. 164) 

Idem 

+ N. v . W. (st. 6), 
rede in 1en termijn van den heer Soangkoepon. 

Idem Prawoto. 
Idem Kan . 

Wijziging 
Idem 

"Suikerovergangsregeling 1937-1939" (Ond. 161) ) + N. v. W. (st. 6), 
rede in 1en termijn van den heer Verboom. 

Wijziging Koninkl. besluit betr. credietverband (Ond. 132) wordt z.b. en z.h.S. aangenomen. 
Vijfde rapport van de commissie voor de verzoekschriften, 

rede van den heer Soangkoepon betr. verzoek van A. ni 
Moelak. 

Idem antwoord van den he'er Kan, wnd. Voorzitter der commissie. 
Idem. 

Wijziging "Suikerovergangsregeling 1937-1939 " (Ond. 161) ) + N. v. W. (st. 6), 
antwoord van den directeur van Economische Zaken en 
aanneming z.h.s. 

328- 331 Suikerinvoerordtnnantie 1937 (Ond. 164 ) + N. v. W. (st. 6), 

331 
331- 332 
332- 333 

335 
335- 336 

336 
336- 337 
337 
337- 338 

338 

339- 340 
340 

Idem 
Idem 
Idem 

Ingekomen stukken. 
Reis- en verblijf-toezichtordonnantie 1937 

Idem 

antwoord in l en termijn van den directeur van Economi sche 
Zaken. 
rede in 2en termijn van den heer Soangkoepon. 

Idem Prawoto. 
antwoord in 2en termijn van den directeur van Economische 
Zaken en aanneming z. h. s. 

(Ond. 121), 
rede in len termijn van den heer Thamrin. 

Idem Van Helsdingen . 
Idem antwoord in 1en termijn van den directeur van Justitie. 
Idem rede in 2en termijn van de heeren Thamrin en Kan. 
Idem antw. in 2en termijn van den directeur van Justitie en 

aanneming z.h.s. 
Nadere wijziging ordonnanties betr. geleidelijke invoering van de pandhuisregie (Ond. 121) ) wordt z.b. en 
z.h .8. aangenomen. 
Ingekomen stukken. 
Vraag of zal worden aangedrongen op verlen ging van de termijnen, gesteld VQor de afdoening van de 
ontwerp-ordonnanties tot wijziging van de sa menstelling der regentschapsraden van Poerwol'edjo enz. 
(Ond. 173) en van de ontwerp-ordonnantie tot nadere wijziging van de Kapokbelangenordonnantie 1935 
(Ond. 174). 

341 Ingekomen stnkken. 
341- 342 Mscheid van den directeur van Onderwijs en Eeredienst, den heel' Dr. A. D. A. de Kat Angelino, 

rede van den heel' De Kat Angelino . 
342 Idem rede van den Voorzitter. 
342- 343 Vaststelling opcenten op de aanslagen inkom stenbelasting 1937 enz. (Ond. 16S), 

rede van den heer Verboom ; aanneming z.h.s. 
343 Wijziging en aanvulling "Bepalingen Aanleg en Bedrijf Spoorwegen" enz. (Ond. 161) + N.v.W. (st. 6) ; 

:Wijziging Algemeene Bepalingen Spoor- en Tramwegen (Ond. 162 ) + N.v.W. (st. 6); Bekrachtiging lee
ningsbesluit gemeenteraad Makasser (Ond. 166); Bekrachtiging leeningsbesluit gemeenteraad Palem
bang (Ond. 167); Wijziging samenstelling regentschapsraden Poerworedjo enz. (.Qud. 173 ); Nadere 
wijziging "Kapokbelangen-ordonnantie 1935 11 (Ond. 1'74), worden achtereenvolgens z.b. en z.h.s. aange
nomen, - Vertegenwoordi gi ng Volksraad op de conferentie te Parijs van de Union Parlementaire du 
Commerce. - Afscheid van den wnd. secretaris van den Volksraad, den heer Mr. H. W. Nolting. 
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344-- 346 
346 

346- 350 
350- 352 

352 
352--- 354 

354 

IX Zittingsjaar 1936- 1937. 

Jngekomen stukken. 
Toepassing altt. 11 en 17 Volksraadpositieregeling op het lid van het C. v. G., den heel' Weyer . 
Herziening en nadere vaststelling "Subsidieordonnantie \\Testersch lager onderwijs " en JI~Iulo-subsidi e
ordonnantie" (Ond. 169) + N. v. W. (st. 6); Wij ziging Kon inkl. beslui t betr. vervreemding van het 
agrarisch eigendomsrecht dool' Inlanders aan niet-Inlanders (Ond. 144) ; Rubberfondsordonnantie 1936 
(Ond. 87), worden achtereenvolgens z. b. en z. h. s. aangenomen. 
Zesde rapport van de commissie voor de verzoekschriften. 
Koffiebelangenoruonnantie 1937 (Ond. 170) + N. v. W. (st. 6), 

Idem 
Idem 

rede in len termijn van den heel' Weyer. 
Idem Kan. 

antwoord van den directeur van Eco nomische Zaken ; aan
neming z. h. s. 

Intrekking motie-Mob. Noor c. s. (Ond. 87, st. 4) betr . instelling commissie VOO I' het ontwerpen van wel· 
vaartsmaatregelen, te bekostigen uit de rubbel'gelden . 

• 



• 



V OL KSRAA D. 





HANDELINGEN 
VAN HET 

COLLEGE VAN GEDELEGEERDEN 
ZITTINGSJAAR 1936-1937. 

l ste VERGADERING - DINSDAG 21 JULI 1936. 
Openingswoord van den Voorzitter. - Benoeming van de leden der vaste commissiën (art. 97 R. v. O.) . - Aanwijzing van een commissie voor de 
stenografische verslagen (art. 93 R. v.O.) . - Toepassing van art. 17 Volksraadpositieregeling op het lid van het C. v. G' j den heer Kan. - Ophef
fing afdeeling Bo.ngka·Billiton van den D. V. G. als zelfstandige geneeskundige afdeeling (Ond. 5 ) . - Wijziging en aanvulling van de 

Luchtvnartordonnnntie 1934 (Ond. 6 ) . 

(Voorzitter .) 
lste VERGADERING. De Voorzitter: Aan de orde is de aanWlJZlng 

va n des ten 0 g raf i s c h e co m mis s i e (Art. 93 (2) 
Ver g a der i n g van Din s dag 21 Jul i 1936. R. v.O.). 

(Bijeenroepingsuur : 11 voormiddag. ) 

Openingswoord van den Voorzitter. - Benoeming van de 
leden der vaste com missiën (art. 97 R. v.O. ) . - Aanwijzing 
van een commissie voor de stenogrdische verslagen (a rt . 93 
It. v.O.). - 'l'oepassing van art. 17 Volksraadpositieregcl in g 
op het lid van het C. v. G., den heer Kan. - Opheffing 
afdeeling Bangka-Billiton van den D. V. G. als zelistandige 
geneeskundige afdeeling (Ond. Ii) . - Wijziging en aan
vulling van de IJuchtvaartordonnantie 1934 (Ond. 6 ) . 

Voorzitter : de heer Mr. H. W . VAN HELSDINGEN. 

Tegenwoordig met den Voorzitter 16 leden, te weten: 

de heet'en Blunuw, Van Helsdingen, De Hoog, Kan, Ker
stens, Moh. Noor, Pl'awoto8oCllloclilogo, Ratu Lnngie, Roep, 
Soangkoepon, Soetul'djo, Sosl'ohadil\Ocsocmo, Thaml'in, VCl'
boom en Weyer. 

Regeeringsgemachtigde: de heer Offringa. 

De Voorzitter: Geachte medeleden! Ik open deze eerste 
vergadering van het Coll ege in het nieuwe zittingsjaar en 
heet U HiJen hnr'tclijk welkom, in het bijzonder den heel' 
Blaauw, die in ons midden is teruggekeerd en de plaats van 
acn heer Wermnth heeft ingenomen. 

Aan de orde is de sam e n ste llin g der 
co m mis s i e s, b ed 0 e l din art ik e 1 97 R. v. O. 

Ik stel voor di e vaste commissies als volgt samen te stellen . 

Eerste comm issie: 1\1:1'. W. H. van Helsdjngen 
(Voorzitter), Mr. P. A. Blaauw, Ir. Goesti Moh. Noor, R. 
Prawoto, J. Ver boom, P. A. Kerstens, B. Roep en A. F. G. 
1L Soangkoepon. 

Tw ee d e co mmi ss ie: F . H. de Hoog (Voorzitter), 
G. A. Ph. Weyer, M. H. Thamrin, H . H. Kan, R. Ng. Sosro
hadikoesoemo, 1f. Soetardjo, Mr. C. C. van Helsdingen, Dr. 
G. S. S. J . Ratn Langie. 

Daartoe wordt besloten. 

Ik stel voor daarvoor de leden aan te wijzen, aan wie 
deze werkzaamheden, ook voor de vergaderingen van den 
Volksraad zijn opgedragen, namelijk de heeren Soetardjo 
en Kan, die dan tezamen met mij de commissie vormen. 

Daartoe wordt besloten. 

De Voorzitter: A a n d eo r d e i s d e b e h a n d e
lin g van het voorstel tot to e passing van 
artikel 17 van de Volksraadpositieregeling 
op het lid van h et Co ll ege van Gedele
ge e rld e n, den he e r H. H. Kan. 

Gelet op het bepaalde in artikel 17 der Volksraadpositie
regeling, geef ik Uw College in overweging te constateeren, 
dat het lid, de heet' H . . H. Kan, die overigens aJIeen de ver
gadering van 9 Juni jJ. niet heeft bijgewoond, gedmende 
langer dan één maand achtcl'een uit de vergaderingen van 
het College van Gedelegeerden afwezig is geweest, 1l11dol's 
clan tengevolge van zij n plichten als zoodani g, dan wel ten
gevolge van welbewezen ziekte. Nu de heer Kan weer ter 
vergadering aanwezig is, heeft deze constateerhlg, in ver
band met het bepaalde in de leden "2 en 3 van art. 17, slechts 
formeeIe beteekenis, omdat de termijn op heden beëindigd is. 

Dienovereenkomstig wordt ZOlfdel' beraadslaging en zon
der hoofdelijke stemming besloten . 

De Voorzitter: A a n deo r dei s de be h a n d e. 
lin g van: 

a. de ontwerp-ordonnantie, st rekk e nd e 
tot op h e ffing van de afdee lin g Bangka
B i 11 i ton van d e n Di e n s t d e r V 0 I ksg e zon d
h e i dal s zelf sta n d i g e gen ces kun d i ge a f
de e ti n g (0 n d. Ii ; z it t. j a a r 1935-1936 0 n d. 147 ); 

b. cl eo n t w e l' p - 0 r cl 0 n n a n t j et 0 t wij z i g i n ge n 
a a n v u 11 i n g van cl e "T.J u C 11 t v a art 0 r cl 0 n n a n tie 
1934" (Staat sb l ad No. 205), (O nd. 6 ; z itt. 
jaar 1935- 1936 Oud. 148) , a l s gewijz i gd bij 
no ta van wij z i g i ngen (st uk 3). 

Deze ontwerp-ordonnanties wOl<fden achtereenvolgens ZOD
der beraadslaging en zonder hoofdelijke stemming aange
nomen. 

De vergadering wordt te 11.16 uur v.m. gesloten. 
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2de VERGADERING - MAANDAG 28 SEPTEMBER 1936. 

Verbod van uitvoer van gemunt en ongemunt goud (Oud. BIi). 

2de VERGADERING. 

Ver g a der i n g van M a a n dag 28 S e p t . 1936. 

(Bijeen roepingsuur : 10.50 voormiddag.) 

Vel'bod van uitvoer van gemunt cn ongemunt goud 
(Ond. 81i ). 

Voorzitter : de heer Mr. W. H. VAN HELSDINGEN. 

'fegenwoordig met den Voorzitter 15 leden, te weten: 

de heeI'en Blaauw, Van Helsrongen, De Hoog, Kan, 
Km'stens, J\foh. NOOf, Prawoto Soemodilogo, Ratu Langic, 
Soangkoepon, Soetardjo, Sosrohadikoesoemo, Thamrin, Ver· 
boom en Weyer, 

Regeeringsgemaehtigde: de heel' De Bruyn Kops. 

De Voorzitter: Geachte Medeleden! Ik open deze 
vergadering. 

Aan de orde is het voorstel tot recht
streeksehe openbare hehandeling van de 
ontwerp-ordonnantie, houdende verbod van 
uitvoer uit het tolgebied naar buiten dat 
gebied "all gemunt en ongemunt gooud. 
(Oud. 81>,) 

Zooals U uit den geleidebrief heeft lnmncn zien, IS in ver
band met het bijzonder dl'ingende karakter van de onderwer
pelijke regeling een zeel' korte tCl'lll\ln gesteld nam elUk tot 
hedenm iddag 2 ULU", 

Nu bepaalt m'tikel 96 van het reglement van orde ten aan
zien van de l'cchtstreeksche openbare behandeling o.m . : 

JI]!Jen dergelijk besluit mag, tenzij het College anders 
bcs\i!5\., niet worden genomen dan rninstens 24 uur nadat 
de desbetreffende slukken gedrukt in handen del' leden 
z\in gcsteld, met de aankondiging vfln den Voorzitter 
dat terzake reehtstreeksehc openbare behandeling ~al \vor· 
den voorgesteld' :. 

Ik stel derhalve voor, ten aanzien van het onderhavige 
onderwerp in plaats van met de in artikel 96 van heL regIe 
ment van orde genoemde 24 uuur I) genoegen te nemen me1 
24 "minuten", uungezien er geen andere mogelijkheiçl is, om 
aan hel vCI'zoek der Regeel' ing te voldoen en tot reehtstreek· 
sehc openhare behandeling van het ontwel'p over te gaan. 

Daartoe wordL besloten. 

De Voorzitter: A a n deo l' dei s de be h a n d e-
1 i n g van deo 11 t w e r p - 0 l' don n a 11 tie, b 0 u d e n
d e verbod van u itvoer uit het tolgebied 
naar buiten dat gebied van gemunt en 
on gemu n t goud. (0 nd. 8 1>.) 

De heel' Blaauw: Mijnheer de Voorzitter! Bij den spoed, 
waarmede de onlwer'p·ol'donnantie is ingediend en behandeld 
moet worden, heeft mij de tij d en de gelegenlleid outbroken 
om de kwestie rustig te bestudeeren. Ik zou mij daarom 
willen beperken tot het stellen van een enkele vraag betref
fmlCle den vorm, die voor het ontwerp gekozen is. Waarschijn. 
lijk zal het een heel domme vraag zijn, maar bij voorbaat vraag 
ik clementie in verband met den spoed, waarmede beslist moet 
worden. 

Mijn Vl'llag betreft in de eerste plaats artikel 2 der ordon
nantie, hetwelk luidt : 

"lIet besluit van den Gouverneur-Generaal van 27 
September 1936 No. 1 (Staatsbind No. 485) , houdende 

Handelingen. Zittingsjaar 1936-1937. 

(Blaauw, De Hoog, Sosrohadikoesoemo,) 
verbod van uitvoer uit het tolgebied van Nederlaudsch
Indië naar buiten dat gebied van gemunt of ongemlmt 
goud, wordt goedgekeurd," 

Ik heb in den aanbiedingsbrief van deze ordonnan
tie en in den considerans gezocht naar de wettelijke 
bepalingen) op grond waarvan een dergelijk besluit van 
den Gouverneur-Generaal kan worden getroffen, Ik heb ook 
het beslu it zetf nagelezen om te zoeken naar het een of 
andere artikel van de Indische Staatsregeling, waarop gelet 
zou kunnen zijn bij de tütvaat1diging van het verbod, manr 
ik heb geen enkele aanwijzing in die r ichting kunnen vinden. 
Ik zou daarom den geachten Regeet'ingsgemachtigdc willell 
vragen, op grond waarvan een dergelijk besluit dool' den 
Gouverneur·Generaal is getroffen. 

De tweede vraag is deze. Het besluit zelÏ verbiedt uitvoeJ' 
van gemunt Ot ongemunt goud . Eenige sanctie stnat in het 
uesluit niet. 1s clie misschien cegens anders te vi nd en? Tot 
wie is dit verbod gericht, tot het publiek, of tot de ambtena
ren, die met de uitvoering zijn belast? Dit zijn alle even 
zoovele vragen, die ik toch wel beantwoord zou willen zien, 
ah-orens ertoe te kunnen besluiten, bij deze ordonnantie do 
goedkeuring te verleenet1) die de ol'donnantiewetgever zat 
geven op het besluit van den Gouverneur-Generaal. 

Ik herhaal het nog eens, Het is een besluit, het schijnt zelfs 
geen regeeringsverovdening te zijn, zoodat de vorm van het 
besluit mij nog altijd even vaag voorkomt. 

Een andere opmerking betreft art. 4, waarbij de inwer
kin gtreding van deze ordonnantie is bepaald op den dag 
van haar afkondiging. Nu is "op den dag van haar afkou· 
diging" een termijn van 24 uur, en vooral waar er strafbe
palingen in deze ordonnantie voorkomen, is het wel gewen"Ocht 
precies te weten op welk moment van den dag deze ordon
nantie in werking treedt, Ik zou de Regeering derhalve in 
overweging willen geven den gebruikelijken t erm te gebrui
ken van: "met ingang van IJ. 

Waar ik vermoed, dat deze ol'donnantie vandaag nog zal 
worden afgekondigd, zal die afkondiging in den loop van 
clezen dag plaats hebben, Tndien bet de bedoeling is, dat 
ook dadelijk nu <le afkondiging de or-dOJlIlantie op dezen aag 
in w(ll'king h·ce-dt. dan zal het mijns inziens gewensch t zijn, 
dat lHen een hepaald uur clnurvool' vaststelt. Dit - ik her
haal het - in verband met de strafbepalingeu, Wanneer 0l' 
het oOfl'enblik b.V. nog goud zou worden uitgevoerd, zou dut 
bij den° aanbevolen tekst van deze ordonnantie nog niet hinncn 
de strafbepaling vallen, Ik zou daarom den geachten Regee
ringsgemachtigde in overweging willen gcycn met deze op
merkingen rekening te houden. 

De heer De Hoog: Mijnheer de Voorzittet, ! In dit ontwerp 
treft m~j, dat de Rcgcet'in~ alleen een uityocl'vel'bod wil 
instellen voor het tolgebiccl. De Regeerin g zegt terzake in 
de Memorie van Toelichting dat Zij juist alleen den uitvoer 
uit het tol geb ied heeft genoemd, omdat yoor uitVOCL' van 
eenige beteekenis van goud uit het vl'ijgebied niet behoeft 
te worden gevreesd en controle op dien uitvoer practisch 
niet wel doenl ijk is. Ik zou willen vrag-cn: waarom behoeft 
voor eeD uitvoer van eenige beteekenis uit het vl'ijgebied niet 
te worden gevreesd? Wanneer men inderdaad uitvOCt' uit 
dat gebied zou constateeren) zou de Regem'in g daar machte
loos tegenover staan. El' is geen straf tegen bedreigd. TI( zou 
dus willen vragen of het niet betel' is deze ordonnnntie voor 
geheel Nederlandseh-Indië van kracht te verklaren, zoodnt 
men zelfs, al is de controle op een en ander moeilijk, toch. 
wanneer geconstateerd zou worden) dat iemond van buiten 
het tolgebied goud ui t Nederlandsch-Indië zou uitvoeren, 
aan de hand van deze ordonnantie straf zou kunn en worden 
opgelegd. 

De heel' Sosrohadikoesoemo : Mijnheer de Voorzitter! 
Ik wil mij gaarne bij de wool'clrtl van den hecl' De Hoog 
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2de VERGADERING - MAANDAG 28 SEPTEMBER 1936. 

Verbod van uitvoer van gemuut en ongemunt goud (Ond. lil'"' ). 

(Verboom, Van Belsdingen, Kan.) 
aansluiten. Het wil mij nl. voorkomen, dat wanneer straks 

·'b.v. goud uit Riouw zou worden uitgevoerd, de Regeering 
daar machteloos tegenover zou staan. 

(De heer So a n g koe pon: Ik geloof, dat daar geen 
goud is.) 

De heer Verboom: Mijnheer de Voorzitter! Ik heb het
zelfde bezwaar als de heer Blaacnv hier geopperd heeft, nl., 
dat deze ontwerp-ordonnantie ons op zoo korten termijn is 
voorgelegd, dat wij onvoldoende in staat zijn d it ontwerp in 
allen deele te doorgronden. 

Verder zou ik mij willen aanslniten bij de opmerking van 
den heer De Boog. Ook ik vraag mij af of wij in dit geval 
het vrijgebied knnnen uitschakelen. 

Tenslotte zou ik gaarne iets naders vernemen omtrent 
Ilet volgende punt. In den considerans staat, zooals ge
bruikelijk is: 

"De toelichtende memorie, welke het ontwerp ver
gezelt, bevat de gronden waarop het berust." 

1\faal' wanneer wij de :Memol'ie van Toelichting nagaan, zicn 
wij , dat het eenige, dat ter toelichting wordt gezegd, dit is: 

"Evenals zulks in Nederland is geschied, behoort ook 
hier te lande, in verband met maatregelen op monetair 
gebied, de nitvoer van gemunt en ongemnnt goud te 
worden verboden." 

Ik zou naar aanleiding hiervan gaarne van den geachten 
'Regeeringsgemaehtigde vernemen of hij ons reeds kan zeggen, 
w~t deze "maatregelen op monetair gebied" zlillen behelzen. 

De heer Van Belsdingen : Mijnheer de Voorzitter! De 
·formecle opmerkingen, die de heer Blaauw hee ft gemaakt, 
schijnen mij niet van waarde ontbloot. Inderdaad zie ik nog 
niet direet, hoe het gerechtvaardigd is, dat een en ander een
voudig bij gouvernementsbesluit is vastgesteld. Had de Regee
ring niet beter gedaan door art. 90 Indische Staatsregeling 
toe te passen en de ontwerp-ordonnantie "op eigen gezag en 
verantwoordelijkheid " vast te stellen, op grond \'an de bepaling: 

"tenzij de Raad in gebreke is gebleven binnen den ge
stelden termijn mede te deelen, of h~i zich al dan niet 
met het ontwerp vCl'cenigt j" 

De termijn had dan zoo kort kunnen zijn gesteld, dat de 
Haad de nakoming van een en ander ni et had kunnen ver
werkelijken of wel, in het tweede geval, de overeenstemming 
met den Raad niet zou zijn verkregen, ni et omdat deze door 
den Raad werd gewei gerd doch omdat de behandeling nog' 
ni et had plaats gehad, terwijl dringende omstandigheden eene 
onverwijlde voorziening vorderen . ~fisschien dat op die wij ze 
een betere oplossing was verkregen. 

De heel' Kan: Mijnheer de Voorzitter! Ik zou willen op
komen tegen de suggestie van den heer Van Helsdingen, dnt 
de Regeering als het ware uitgenoocligcl zou worden gebruik 
te maken va n een bepaald artikel, lnet de voor.wetenschap, 
dat het college ni et zon kunnen voldoen aan de daarbij ge
stelde eischen en dientengevolge de Regeering zou gebruik
maken van haar recht, zond er het college, tot uitvoering t.e 
komen van hetgeen Zij voor oogen heeft. 

(De heer B I a a uw : Als het om een recht gaat mag de 
Regeering daarvan toch gebruik maken I) 

Ja, maar Zij moet ermede rekening houden dat een tel'mUn 
aan het College wordt gesteld, waardoor het in staat is te 
doen wat van het college gevraagd wordt. Doet de Regeering 
dit ni et, dan wordt all es een wassen neus. 

(De heer Van Hel sdi n ge n : B et gaat toch om een 
noodmaatregel I) 

De Voorzitter: Is de Regeerin gsgemachti gde bereid direct 
te antwoorden of wenscht hij eenigen bedenktijd ! 

(Directeur van Financiën.) 
De heer De Bruyn Kops, directenr van Financiën: Mijnheer 

de Voorzitter ! Ik zou gaarne emugen bedenktijd hebben. 

De Voorzitter : Dan zal het regeeringsantwoord na de pauze 
plaats hebben. 

De vergadering wordt te 11.04 uur v.m. geschorst en te 
11.25 uur v.m. hervat. 

De heel' De Bruyn Kops, directeur van Financiën : Mijn
heer de Voorzitter ! De Regee.ring moge beginnen met haar 
groote erkentelijkheid te betuigen voor de medewerking 
ondervonden van U en van de leden van het geachte college 
van Gedelegeerden om de behandeling van deze materie 
heden op zoo voortvarende wijze te doen plaats hebben. 

Ook de Regee:ring zou het aangenaam hebben gevonden, 
wanneer daarvoor meer tijd beschikbaar had kunnen wor
den gesteld, doch in het onderhavige verband was dit nu 
eenmaal niet mogelijk. Dit slaat speciaal op de opmerkingen, 
die te dezen aanzien door de heeren Bla(luw en Verboorn 
zijn gemaakt. 

Mijnheer de Voorzitter! Ten aanzien van den wettelijken 
grondslag van het genomen besluit vnn giste l'en No. 1 moet 
ik verkloren, dat de RegeCJ'ing zich genoopt zag, in verband 
met de noodzakelijkheid om dadelijk in te grijpen tot be
scherming vnn den aa nwezige n voorraad goud, zulks in aan· 
slu iting bU denzelfden stap in Nederland, om deze eerste voor· 
ziening te treffen bij gouvernementsbesluit. De Regeering 
achtte dit te meel' verantwoord daartoe over te gaan, door 
de veronderstelling, dat de ordonnantiewetgever achteraf en 
na zeer korten hid het getroffen besluit 7.0 11 n'Well salie· 
tiolllleel"CII. 

Dit is inderdaad een ongebruikelijke weg, doch ik moge 
ill dit opzicht toch wel v·erwijzen naar hetgeen destijds in 
1914 in Nederland is geschied. Toen is ook eerst bij Ko
ninklijk Besluit een maatregel getroffen tot bescherming van 
den voorraad edel metaal, welk beslui t eveneens en wel drie 
dagen later bij de wet is gesanctionneerd. 

Met het voorgaande mogen tevens zijn beantwoord de vl'a
gen die zijn gesteld ten aanzien van de motiev en, di e iJl de 
Memorie van Toelichting zijn tel' sprake gebracht, speciaal 
door het geachte lid Vel'boom. De bedoeling is len 
deze geen andCl'e, dan maatregelen te treffen, nood· 
zakel ijk geworden door de ontwikkeling van de internationale 
monetaire verhoudingen en in afwachting van eventueele 
verdere voorzielungen alvast onmiddellijk den hinnenland
scben goudvoorraad te beschermen . Een ander motief is op 
dit mom ent inderdaad niet te geven. 

Dus wanneer men van meen ing mocht zijn, da.t de Memo· 
rie van Toelichtin g in dit opzicht wel zeel' kOl't is, dan moet 
de Regeering daartegenover vol honden, dat dit moti ef het 
eeluge is, hetgeen dit oogenblik te verm elden valt. 

Wat betreft de inwerkingtred in g van de ordonnanti e, moet 
ik toegeven, dat de uitdrukking op den dag harer afkondi · 
gi ng tegenwoordig Diet meer gebr uikelijk is. Inderelaad was 
de bedoeling om de ordonnantie, dus ook de sanctiebepalin. 
gen daarvan, te eloen inwerkingtr eden op het tij dstip van 
de daadwerkelijke afko ndi ging. Aan den aneleren kant moet 
de Regeering toegeven, dat dit nu niet zoo positief uit de 
aangenomen redactie kan worden opgemaakt, 7.oodat de 
Regeel'in g el' geen bezwaar tegen heeft de suggest ie van het 
geachte lid, den heer Blaauw op te volgen, op deze wij ze, dat 
het bepaalde bij art. 4 dan worelt als volgt ! De punt aan 
het slot wordt een komma en toegevoegd worden de wo or· 
den: te zes uur 's namiddags. 

Thans vallen nog te beantwoorden de opmerkingen van 
het geachte lid, den heer De Hoog ten aanzien van de beper
king van het nitvoerverbod tot het tolgebied. Dit is gesch ied, 
louter uit praktische overwegingen en daarvan is het hoofd· 
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Verbod van uitvoer van gemunt en ongemunt goud (Olld. 85). 

(Directeur van Financiën, Voorzitter, Blaauw.) 
bestalldLlccl, uaL IIICII den uilvoer uil het vrije gebied wel bui
tengewoon bezwaarlijk, ja in het geheel niet behoorlijk zal kUIl

nen conll'oIecl'cn. Daarnevens is nog het argument dat in het 
vrij gebied geen goud aanwezig kan worden verondersteld, 
althans dit is van geen belang. 

Ook in 19H heeft de Indische Regeering dezen weg ge
volgd van het beperken van bet uitvoerverbod tot het tol
gebied. \\T annecr men daartegenover zou zeggen: waarom 
bett'ekt Zij hierin niet het geheele gebied van Nederlandsch
Indië, dan moet de Regeering opmerken, dat men op die 
wijze vrij zou kunnen vervoeren van het tol gebied naar het 
vrije gebied, zoodat men dan toch de situatie zou krijgen, 
dat de uitvoer uit het vrije gebied niet zou zijn te contro
leeren. Men zou daarbij kunnen bepalen, dat ook het ver
voer van het tolgebied naar het vrije gebied niet wordt toege
laten, maar dat is eigenlijk een omweg, want dat is praktisch 
het een ige wat men kan controleeren . Daarom is zoowel in 
1914 als thans de eenvoudige oplossing gekozen, welke p"ak
tisch op hetzelfde neerkomt. Nu heeft men de verbodsbepa
ling beperkt tot het tolgebied . In hoop, dat de heer De Hoog 
]lct met de Regeering eens za l zijn, dat wa.nneer men met een 
meel' ingewikkelde oplossing toch praktisch niet meel' be
I'eikt. het dan betel' is zich maal' te bepalen tot de meest 
pnlktisehc oplossing, welke de handhaving van de materie ook 
al dadelijk op een veel bete"e basis stelt. 

Tot s lot. moet ik nog een kort oogenblik ingaan op de 
"I'aa~ van den heer '78n Helsdingen. waarom dr Regeering 
nif't in plaats van den buitcn~ewonen w('~ nll1 ('en gouver
nementshesluit hee rt toegepa~t de hc\'oegdheden die haal' 
zijn toegekend bij artikel 90 van de r. S. Tk moge mij hierop 
bekorten en in hoofdzaak geheel aanslniten bij het zoo jniste 
betoog ,",1l1 den 11Oe1' Kan. 

Ook d" Rcgeering moet hierbij opmerken, da.t dit toch wel 
<'en r.eer zondel'ling-e manier loon z~jn om gebru il< te maken 
van die bevoegdheden, die in artikel 90 I. S. haal' zijn ge ge
'·cn. Jn, men zou hier zelfs kunnen spreken van een zeker 
mi.sh-rnik ) want wat is het geval ~ 

Gisterenmorgen stond de Regeering voor de noodzaak om 
onmiddelltjk in tp g'r\jpetl. Gis tel'en was het Zondag en nu 
heeft de Regeering bij zichzelf ovcnvOf!cn, dat het ondoen
lijk zou zijn om een ontwerp-ordonnantie bij den Volksraad 
op dien dag in te dienen, met de uitnoodiging om zijn be
sluit te dien aanzien bekeno te maken binnen zoodanig kor
ten termijn, als de Regeering heeft noodig gehad voo\' de af
doening van het gouvcl'llcmentsbesluit. 

Ik moge het voorliggend, gewijzigd ontwerp, ook wat het tijd
stip VHn inwcr'ldngtl'cding bet reEt in de zeel' welwillende 
ovel'\veging' van het gear,ht colIeg-e aanbevelen en verzoek 
het coll ege daal'b\i wel de zeel' bijzondere omstandigheden, 
welke deze materie omvatten, in het oog te wil1en houden. 

De Voorzitter! Ik deel mede, dat blijkens mededeeling 
van den Regeeringsgemachtigde, de redactie van artikel 4 
in den aanhef aldus is aangevuld, dat dit artikel nu komt 
te luiden: 

Deze ordonnantie treedt in werking op den dag harer af
kond i ~in g. te 6 ure 's namiddags. 

De heel' Blaauw: Mijnheer de Voorzitter! Een korte op
merkin!(. Ik haa in eersten termijn gevraagd op grond van 
welke bepalingen van onze wetgeving de Regeering dit be
sluit thans hiel' in behandeling heeft vastgesteld. 

Nu heeft de geachte Regeeringsgemaehtigde niet naar 
eeltig wettelijk voorschrift verwezen, maar alleen verklaard, 
dat de Regeering zich de vrijheid moet veroorloven een der
gelijk verbod vast te stellen en daarbij in de veronderstelling 
verkeerde, dat de ol'donnantiewetgever ecn dergelijk besluit 
van den Gouverneur-Generaal wel zou willen sanctioneeren. 

(Directeur van Financiën.) 
De geachte Regeeringsgemachtigde heeft tel' ondersteu ning 

van zijn meening verwezen naar een voorbeeld in Nederland 
en gezegd, in 1914 heeft men in Nederland ook een besluit 
van de kroon vastgesteld, dat eenige dagen later bij de wet 
is gesanctioneerd. Ik geloof niet, dat wij op dit gebied ver
gel\jkingen kunnen maken tussehen de wetgeving in Indië 
en die in Nederland. 

De wet is bevoegd, om alle mogelijke onwettige dingen te 
wettigen. Men zegt wel eens mecr, dat de wet alles kan, 
behalve van eon man een vrouw maken, }}icr kan men het 
voorbeeld van de · wet niet zonder meor naar den ordonnantie
wetgever overplant.en. Wat deze laatste kun doen is alleen 
datgene wat hem bij de wet is opgedragen. Indien del'halve 
de Gonvel'llem'-GeneraaJ een hundeling heeft verricht, die 
niet op de wet steunt, zal hij de goedkeuring voor die hande
ling Iliet kunnen vragen aan den ordonnantie-wetgever, omdat 
deze aUeen datgenc kan doen wat de lndisehe Staatsregeling 
hem toestaat. 

Ik zou de Reg<\ering om deze redenen willen aanbevelen, 
urtikel 2 terug te nemen, aangezien het toch zonder zill is en 
om, indien om practische redenen wel1ichrt nog goedkeuring 
van het besluit van den Gonverneur-Generaal noodzakelijk is, 
deze goedkeuring bij de wet te doen verleenen. Ik geloof 
echter niet, dat iets dergelijks practische gevolgen zal hebben 
en meen, dat met het terugnemen van artikel 2 zal kunnen 
worden volstaan. 

De heel" De Bruyn Kops, dil'ccleUl' vnl1 .I·'innnciën, Mijn
hecr d(' Vool'zittel'! De argumenten, dool' den heel' Blaauw in 
tweedcn termijn nader naar voren gebraeht, heeft de Regoering 
te voren eveneens overwogen. Ik merkte in eersten termijn 
reeds op, dat we hier te doen hrhben met zeer buitengewone 
omstandigheden, die er de Rcgeering toe heb hen genoopt om 
- tcncin.c1c het beletten van den gouduitvoel' voor de daartoe 
aangewezen uitvocrende macht mogelijk te maken - over te 
gaan lot hcl instcllen van een uitvoerverbod bij gouvernements
besluit. Daarnaast. erkent de Re~,CI'ing, dat deze malcl'ie 
norm<lul een pl'odll(~t van wetl-!:C\·;n~ behelst) dat gehecl behoort 
tot <lP compc!\'ntil' '"i-lil den Ol'dollnanticwl'lg('\"('l'. ~lanl' de 
Regecl'Îng mOl'1 l'l· op Wij J':l'II , LÎat r. i(·h genllll'1I hebben voor
gedaan , waarbij achteraf eveneens een besluit bU ordonnantie 
is gocdgekeu"d, nadat gebleken was, dat ecn bepaalde materie 
betel' bij ordonnantie had kunnen worden geregeld. 

(De heel' B I a a uw: Noemt U daal' dan eens een voo\'
beeld van.) 

?fen moet, meen ik, iu een geval als dit de formeele r.ijde 
van de zaak niet al te strak doortrekken. 'Vaar deze bevoegd
hrid aan den ol'donnantiewetgcycl' is verleend, kan de Re
geering niet inzicn, dat in een zooclanig bijzonder geval de 
ol'donnantiewetgever geen sanctie zou kunnen verleenen aan 
een voorloopige regeling van hetzelfde onderwerp bij gou
vernementsbesl uit. 

De Regeel'ing meent bij deze opvi:ilting te kunncn bl\iven 
en geeft mitsdien in overweging, de ontwerp-OI'dol1nunt ie 
op dit punt ongewijzigd nan te nemell. 

De Voorzitter : Hoewel er tijdens de lJel'tlndslagingen ill 
de ontwerp-ordonnantie wijziging is gebracht , stel ik con
form artikel 60 juncto artikel 103 van het reglement valJ 
orde VOOI', haar niettemin thans ilJ stemming te brengen. 

Dnartoe wordt besloten. 

De gewijz igde ontwel'p-ol'donnant"ie wordt zonder hoofde
lijke stemming aangenomen, onder aanteekenin g, dat de heer 
Blaauw geacht wil worden tegen artikel 2 te hebben ::!,e
steme1. 

De vergade l' ing wordt te 11.36 UUI' v.m. gesloten. 
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Voorkoming ,'an prijsopdrijving van goederen, diensten of huren (Ond. 91) . 

3dc VERGADERING. 

Ver g a der i n g van Din s dag 6 0 c tob c l' 1936. 

(Bijeenroepingsuur : 10.05 voormiddag.) 

Vool'koming van prijsopdrijving van goederen, diensten of 
hmcn (Ond. DJ ). 

Voorzitter: de heer ~fr. W. H. VAN HETJSDT:'I!flEN. 

Tegenwoordig met den Voorzitter 15 leden, te weten : 

de heeren Van Helsdingen, De Hoog, Kan, Kerstens, 
1\lohamad Noor, Pl'awotosoemodilogo, Ratu Langie, Roep, 
Soangkoepon, Soetardjo, Sosrobadikoesoemo, Thamrin, Ver
boom en Weyer. 

Regecringsgemachtigde: de heer Peekema. 

De Voorzitter: (I cach te Medeleden! Ik open deze 
vergadering. 

A a n deo r dei s d e v l' a a g 0 f bij den Go u
vC l'ncl1l'-(:cllcra a l lngevolge art. 17 van 
h e t reglem e nt v an o rd e za l worden aan
ge cl l' 0 11 g e n 0 IJ v cr 1 e 11 gin g v a 11 d {' 11 t e r lil ij 11, 

gesteld VOOl' d e behand e ling v un d e oni 
werp-ordonnantie t o t voorkoming van prijs
op d r ij v i D g V' a 11 go e cl ere D, cl jen s ten 0 f h 11 ren. 
(Ond. Ol ) . 

NmJl' men weet, eindigt deze termijn heden om 6 uur 
namiddag. H et woord is aan den heer Weyer tot het stellen 
va n een vraag aan de Regeel'ing. 

ne heel' Weyer: ~l\jnheel' Û~ Vool'zitted Deze ontwerp
ordonnantie heeft ons ongeveer te middernacht bereikt en ik 
vermoed, dat vrijwel niemand onzer een oog in dit stuk heeft 
h"l.lUnell slaan vÓÓr hedenmorgen. Thans, weinige Ul'en daarna, 
bevinden wij ons in het College van Gedelegeerden om over 
dit onderwerp ons oordeel uit te spreken. 

De Regeerjng vraagt n.l. op aronden van urgentie onze be
sliss ing over dit onderwerp nog hedenmorgen. De vraag, die 
ik nu aan de Regeering zon willen stellen is, of de Regeel'ing 
onder tIe erkenning uiteraard van het gewicht van deze 
ontwerp-ordonnantie en de erkenning ook van de wenschelijk
heid van een zoo weinig mogelijk summiere bespreking dnarvnl1 
- laat ik mij zoo eens uitdrukken - bereid is de termijn met 
één dag te verlengen, teneinde het College in staat te stell en 
dit ontwerp in de afdeclingen behoorlijk te onderzoeken, een 
behandeling, die dit belangrijke ontwerp naar het mij voor
komt, ten volle toekomt. 

De heel' Peekema, Re~'eeringsgemachtigde voor .AJgemeene 
Znken: ~1ijnhcer de Voorzitter! De Regeering wil gaarne de 
door h4.1al' gekozen en voorgestelde wijze van behandeling even 
nader toelichten . Zooals de heer Weyer reeds heeft doen 
uitkomen, is de reden daartoe gelegen in de urgentie van het 
ontwerp. Wel is waar bezit de Regeering reeds zekere bevoegd
heden op het gebied, waarover de ontwerp-ordonnantie even
eens gaat, doch deze bevoegdheden stellen de Regeering niet 
instaat overal in te grijpen) waal' dat noodig blijkt of nog 
blijken zal. lederen dag uitstel in de verleening van deze 
bevoegdheden kan in dit groote land uiteraard moeilijkheden 
en schade berokkenen. 

De rechtvaardiging van het voorstel van de Regeerillg om 
dit ontwerp op zoo uiterst korten termijn te behandelen, is 
hierin gelegen, dat goed beschouwd dit ontwerp zeer eenvoudig 

Handelingen. ZittingsjN ll r 1936-HJ3ï. 

(Reg. Gem. voor Algemeene Zaken, Weyer, Voorzitter.) 
is. Het is niet meer dan een uitbreiding en aanvulli ng van 
reeds bestaande regelingen . Mag ik nu even onder het oog 
zien, wat de inwilliging van het door den heer Weyer gedane 
verzoek zou kunnen beteekenen j Dan kan die tweeërlei gevolg 
hebben. In de eerste plaats kan dat zijn een eenvoudige 
juridische examinatie van het ontwerp, die heeft de Regeering 
reeds doen geschieden en is n.l11. fe itelijk overbodig. Een andere 
bedoeling zou kunnen zijn, dat n.a.v. dit ontwerp uitgebreide 
beraadslagingen zouden volgen over de toepassing van het 
ontwerp, zooals de Regeering zich die voorstelt en alles, wat 
daaraan annex is. Indien het laatste de bedoeling is, dan moet 
ik verklaren, dat daardoor het uitstel voor de Regeering 
geenszins aantrekkelijk wordt gemaakt. En ik kan niet toe
zeggen, dat de Regeering in dit geval zoo diep en breed op 
de zaken zou ingaan als men wellicht veronderstelt. 

De Regeering meent dus nogmaals den nadruk erop te moeten 
leggen, dat de spoedbehandeling van dit ontwerp wordt ge
boden door de voortvarendheid in het treffen van zulke 
maatregelen, die een eisch zijn van de tegenwoordige 
omstandigheden . 

Na deze toelichting meent de Regeering de beslissing van 
het College over dit speciale punt rustig te kunnen afwachten. 

De heer Weyer : Mijnheer de Voorzitter! Het spreekt 
vanzelf dat ik dit antwoord van de Regeering betreur. Over 
de bedoeling van de behandeling van een dergelijk voorstel in 
het College van nedelegeerdcn valt duukt mij pas te oOl'dee
ten, wanneer de behandeling in de afdeelingen /]chte1' den rug 
is. Slechts dan, aan de hand van het Afdeelingsverslllg' zou 
men kunnen coneludeeren of de behandeling inderdaad zoo
danig is geweest, dat het VOOI' de Regeering moeilijk is daarop 
diep in te gaan, omdat die uitvoerige beantwoording vertraging 
zon veroorzaken. 

Wat de rechtvaardiging betreft, die.de Regeeringsgemach
tigde heeft genoemd, inderdaad ziet dit ontwerp er zeer eell
voudig uit. Nochtans zou kunnen blijken, dat het minder 
eenvoudig in zijn uitwerking is dan het Cl' uitziet en deze 
rechtvaardiging kan ik niet nanrnerken nIs een pleidooi voor 
de urgentie. Voor het motief van de urgentie zou ik slechts 
dan iets ge"oclen, wanneer inderdaad uit de woorden van den 
geachten Regecringsgemachtigde was gebleken, dat de behan
deling vandaag moet geschieden en dat de behandeling geen 
dag en nacht kan wachten. Dit heb ik uit de woorden van 
den geachten Regeeringsgemachtigde niet kunnen opmaken. 
Het spijt mij, maar de urgentie van de behandeling van het 
voorstel vandaag is voor nlij niet komen vast te staan. 

De Voorzitter : Verlangt nog iemnnd het woord OV CI' dit 
prealabele punt ? Zoo niet, dan mag ik zeker aannemen, dat 
niet op verlenging van den termijn voor de behandeling vall 
dit voorstel wordt aangedron gen. 

A a n deo r dei s d e v l' a a g, 0 ver e e 11 k 0 111 S tig 
art. 96 van het reg I e men t van 0 r d e, 0 f d e 
ontwerp -ordonn alit i e ter voorkoming van 
prij sop cl r ij v i n g van g 0 ede l' e 11 , die n s ten 0 f 
buren (Ond. Dl), in rechtstre e l<sehe open
bar e be h a n de l i n g zal wor den gen 0 men. 

Volgens het reglement van orde kan die vraag slechts beant
woord worden 24 uur nadat aan de leden daarvan mededeeling 
is gedaa.n . Die mededeeling heeft, zooals zoo juist is gemcmo
reerd, de leden pas hedennacht bereikt. Ik verzoek de verga
dering thans genoegen te nemen met het voorstel) dat reeds 
nu dadelijk daaromtrent de beslissing wordt genomen en het 
ontwerp dadelijk in reehtstreeksche openbare behandeling 
wordt genomen . 

Zonder hoofdelijke stemming wordt besloten het ontwerp in 
directe openbare behandeling te nemen, 
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(Thamrin.) 
1)0 Voorzitter: Aan de ord e is de bchand~

ling van de ontwerp-ordonnant~e ter 
voorkoming van pl'ijsopdrijving van goe
der e n, die n s ton, 0 f h Q l' e n. (0 n d. 111. ) 

De heer Thamrin: Mijnheer de Voorzitter! Ik heb ernstig 
bezwaar tegen de voorliggende ontwerp-ordonnantie, welk 
bezwaar zich niet richt tegen de regeling van de mater.ies, dic 
beoogd worden door deze ordonnantie, maar wel tegen de wijze 
waarop en den vorm waarin deze materic geregeld wordt. 

De Regeering vraagt goedkellring door OI1S college van 
eigenlijk alle noodige regelingen, welke zich straks znllen 
voordoen, ten aanzien val1 prijsopdrijving van goederen, dien
sten of huren. Eigenlijk vraagt de Regeering een blanco 
mandaat om in dit opzicht te mogen optreden. Doordat dit 
alles bij regeeringsverordening zal worden geregeld, wordt ons 
college so wie so uitgeschakeld bij de beoordeeling of een 
bepaalde maatregel al dan niet Doodig is of, en zoo ja, welke 
prijzen of vergoedingen redelijk of niet redelijk zijn te achten. 
. Gisteren nog heeft de Regeering bij monde van haar Regee
ringsgemachtigde voor Algemeene Zaken in haal' verklaring 
den Volksraad medegedeeld, dat regelingen betrekking hebben
de op - of een gevolg zijn van - de moneta ire situatie, aan 
het oordeel van den Volksraad zullen worden onderworpen en 
hij daarover gehoord zal worden. 

Deze ontwerp-ordonnantie wijkt in zoovel'l'e af van de toe
zeggil1g der Regeering van gisteren, dat - zooals ik reeds 
opmerkte - de Volksraad wordt uitgeschakeld, daar alle 
regelingen, die noodig worden geacht, straks bij regeeringsv~r
ordening - dus buiten den Volksraad om - zullen worden 
vastgesteld. Ik kan moeilijk aannemen, dat het mot ief der 
Rege.ering om dit blanco mandaat te \Tallen, gelegen zou 
kunnen zijn in het feit, dat de maatregelen uiteraard van 
spoedeischenden aard. zouden kunnen zijn en dus niet even 
vlug geregeld zouden kunnen worden met medewerking van 
ons college, waar dit bij wijze van spreken elk uur van den dag 
beschikbaar is om zijn oordeel uit te spreken over versehil
lel1de regeeringsmaatregelen. 

Als ik nu overga tot den inhoud van deze ontwerp-ordon
nantie, dan vallen mij in de Memorie van Toelichting 
enkel", pnnten op. Daarin toch wordt gesproken van ongemo
tiveerde pl'(jsopdrijving, van ouredelijke priisopdl'(jving en 
andere terminologieën van dezen aard. Deze termen impliceeren, 
!lat prijsopdrijving op zich zelf dool' de Regeering niet tegen
gegaan. zal worden. Het gaat alleen om de vraag of de prijs
opdrijving al dan niet gemotiveerd of al dan niet redelijk is 
te achten. 

Ik heb bezwaar tegen deze terminologie "prijsopdrijving". 
Het is toch immers een overbekend gezegde, dat de bewoners 
van deze landen door de krachtige zoogenaamde aanpassings
politiek dcr Regeering op een dusdanig peil zijn gekomen, dat 
zij zelfs redelijke prijsopdrijving niet meel' kan verdragen . Waar 
de~ maatregelen beoogen, een bepaalde grel1s te trekken bij 
de prijsopdrijving zelf en er' van regecl'ingswege geen andere 
maatregelen worden aangekondigd om aan die opdrijving het 
hoofd te bieden, komt het mij voor, dat deze voorstellen slechts 
ten deele voldoen aan. de eischen, die de gemeenschap tegen
woordig, tengevolge van de depreciatie vaD het betaalmiddel, 
stelt. 

De geheele uitvoering wordt voorts practisch gelegd in han
den' van de hoofden van gawestclijk bestuur en zij zijn niet 
alleen belast met de uitvoering, doch zullen ook de Regeering 
op de hoogte moeten houden van al of niet gemotiveerde 
prijsopdrijving, de grenzen ontbreken, tot welke percentages 
opdrijvingen gemotiveerd zullen zijn, of de prijsopdrijvingen al 
dan niet redelijk, of al dan niet gemotiveerd zijn. De Regee
ring laat den Volksra.d en ook de burgerij geheel in het 
duister, welke verhoogingen al of niet geoorloofd worden geacht. 
Ik v~rzie. bij de huidige werkwijze een zoodanige toepassing, 
dat by wyze van spreken elke plaats en elke afdeeling andere 

(Prawoto.) 
criteria en verschillende maatstaven zal aanleggen ten aan.zi cn 
van het al dan niet geoorloofde der prijsopdrijving. 

Zooals ik in den aanvang van mijn betoog reeds zeide heb ik 
cr g<>pn bezwaar tegen, dat de materie in een ontwerp-ordon
nantie wordt geregeld ; ik acht het noodzakelijk, dàt el' een 
regeling komt, maar ik zou de Regeering willen verzoeken om 
telkens, wanneer de behoefte aan. een regelend optreden wordt 
gevoeld van wat nu in deze ordonnantie geregeld wordt, een 
afzonderlijke ordonnantie daartoe aan den Volksraad over te 
leggen onder opgaaf van de motieven onder mededeeling of, en 
zoo ja tot welke hoogte de prijzen worden opgedreven en welke 
verhoogingen geoorloofd zijn. 

Zooals het l1U geschiedt, worden de Volks raad en de burgerij 
Diet op de hoogte gesteld van de motieven van het opt.reden del' 
Regecring .en aat1gezieu, zooals ik reeds zeide, de uitvoering 
straks uit den aard der zaak zal moeten worden overga/aten 
aan de hoofden van gewestelijk bestuur, die geen enkele richt
lijn krijgen wanneer cr moet worden opgetreden, voorzie ik een 
zoodanige verwarring, dat de voorgestelde maatregelen niet het 
doel zullen. beantwoorden. 

De heel' Prawoto: Mljnheer de Vool'zitter! Bij de 
behandeling van dit ontwerp, gemakshalve zal ik het prijs
bewakingsordonnantie noemell, zou ik door den geachten 
Regeeringsgemachtigde ingelicht willen wOl'den, hoe hij 
denkt te handelen met de uitvoering van maximumprijzen , 
althans prijsbepalend optreden, van producten, die zoowel 
voor den nitvoer geschikt als voor de binnenlandsche markt. 

Duidelijkheidshalye zal ik nIs voorbeeld nemen de land
bouwproducten djagoeng, gaplek, eopra, kapok en andere . 
Zooals men weet is de mais een volksvoecling bij uitnemend
heid. l\len weel- tevens, dat muis een gewild uitvocl'at'Ukel is, 
bv. naar Japa n, China ja zelfs naar de Europeesche landen. 
Als nu door de depreciatie van den gulden de djagoeng op 
de Aziatische markt opgang doet, terwijl de Indische Regee
ring voor de binnenlandsche markt prijsregelend optreedt, 
bv. geen verhooging van den maisprijs van meel' dan 5% 
toestaat, is cle Regeering dan niet bevreesd, dat straks het 
aanbód van djagoeng op de binnenlandsche markt wegblijf t T 
Of men hijgt dan het geval, dat de Aziatische opkoopers 
zullen profiteeren van de lage prijzen van de cljagoeng op 
de Indische markt, de djag'oeng op de eigen Indische markt 
tegen den laaggehouclen pl'ijs opkoopen en ze naar het bui
tenland vervoeren. }ÜCl'dOOl' verlaten enorme boeveelheden 
djagoe Dg het land tegen minimale prijzen, ten nadeele van 
de djagoengverbouwers, die hun djagoeng door de prijsbe
wakingsordol1nantie goedkoop hebben moeten verkoopen en 
ten koste van de djagoengconsumenten, die weinig dja
goeng kunnen koopen, omdat de groote voorraad door de betel'e 
prijzen van djagoeng op de buitenlandsche markt ui t Indië 
wegvloeien. Dit alles ten faveure van den buitenlandschen 
handel. 

NatuurlÁik kan de Regeerin g dool' I'cglementeerin g en uit
voerverboden regelend optreden in deze kwest.ie, doch ik 
vraag mij af, hoeveel duizenden uitvoerregelingen men dan 
in een korten tijd zal kriJgen, om de prijsbewakingsdienst 
normaal te kunnen laten functioneeren, zonder schade voor 
eigen producent en eigen consument. Immers, bijna geen 
enkel landbouwproduct in Indië geteeld, wordt uitsluitend 
in eigen land geconsumeerd. 

Ten tweede, de producten vnn nijverheid, zooals die der' 
batikindustrie. Deze beirekt haar grondstoffen uit verschil 
lende landen: cambries uit Twente, greys uit Japan, verf
stoffen uit Dllitschland enz. enz. Juist omdat de monetaire 
politiek van de Regeering zoodanig is dat de waardeering, 
de appreciatie van den gulden op de buitenlandsehe geld
markt overgelaten wordt aan het vrije spel van de koersen, 
zoo zal het batikproduct met den dag van kostprijs veran
deren. Immers, om te blijven bij de niet gecontingenteerde 
verfstoffen nit Duitschland, de f"brik.nten hiervan laten 
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(Prawoto.) 
zich dool' de prijsbewakingsordonnantie er niet van weerhou
den om hun prijzen te verhoogen of te verlagen. Deze batik
grondstof zal ondanks de bewakingsordonnantie toeh mee
doen aan het vrije spel del' koersen op de geldmarkt. 

Aan dit voorbeeld kan men vele andere voorbeelden toe
voegen. 

Ten derde: De groote vrang is voorts, welke maatregel 
beter zal zijn, prijsbepalend optreden zóó, dat de levenswijze 
van de consumenten aan den lagen kant wordt gehouden, 
terwijl de omringende landen met ruimer geldverkeer het 
anders kunnen doen, juist gebruik makende van het gebo
den Illoment "nn de depreciatie van hun munt. Brengt het 
bepalen van den prijs van de producten van het l,jund niet 
met zich mee, het onthouden van meerdere winst aan mil
lioenenmassa van het platteland de landbouwers, die zeer 
slechte tijden hebben meegemaakt? 

Men zegt, dat vroeger, in de jaren 1914 t/m 1925. men zulk 
een toestand als thans reeds heeft meegemaakt. De groote 
massa merkte het niet eens behalve dat ze vroeger had ge
pl'ofiteel'd vun de rnindel'c waarde van den gulden . l\'[en kan 
zich nog hel'inneren hoe toen de bevolking, particulier en 
ambtenaar - men denke aan de duurtetoeslagen op cle sala
rissen en pensioenen - zeer ruim leefde . Men zegt, dat men 
toen leefde in schijnwelvaart, maal' deze schijnwelvaart na 
de zwa re depressie-jaren gaven ons de uitgeputte krachten 
toch weder terug, om de komende ellende met moed weder 
te dragen. Immel'S, men heeft nooit anders gehad, dnn dnt 
\\'\i de cyclus moeten medeleven van boom;jal'cn en clepl'cs
sietijden . Ik geloof, dat menschelijke pogingen om den tel'ug
lwerenden cyclus va n goede en slechte tijden te doorbreken, 
niet zullen gelukken, maar slechts het tempo kunnen ma
tigen ten koste van veel leed, zooals aUe maatregelen, welke 
ueoogen een anderen koers te geven aan het natuurllike 
beloop \:an de wetten der natuur. Ook thans zijn \VU aan het 
begin vall den anderen zijde nln de cyclus wij moeten n1. 
leven a ts in de jaren van over'vloecl in 1914 tlm 1925. Thnns 
)lC)lbcn w\i gehad de depressic)1tren van 1929 tot en met he
dcn met als gevolg geldschaarschte in de desn en veel leed 
voor i dereen. Thans zullen wij een lijd mpc]rm aken, dat de 
landbouwers voor hun producten meel' zouden kl'\jgcn, hoe
wel in geschonden guldens omdat Indië nu eenmaal een 
landbouw en exportland bij uitnemendheid is. Zal et· met 
den val van den gu lde" meer geld in circulatie komen? Velen 
dl'OOlllen al van de vervlogen jaren 1914/1925, doeh de 
Hcg'ccl'ing steekt el' een stoh:je voor, door cen scherpe pl'ijs
hewaldng'sol'clonlU1I1tie in het leven te roepen, scherper dan 
in de j,"·en 1918 en 1920 (Stbl. ]91 8 No . 787 en 1920 Nos. 88, 
99 en 91 ) . Deze voorgenomen maatl'cgelcn drukken onhewust 
op de lnheemsche bevolking het meest. 

Als men het nagaat dan ziet men dat alle grootc land
bouwondernemingen producten voor den uitvoer teelen en 
daar'om juist VEln de depreciatie van den gulden ten volle 
pl'ofiteeren. Zij kunnen dus voor 100% profijt trekken van 
de pl'ijsvel'hooging v~m fiun producten en tegelijkertijd 
profiteeren van cle lage koelieloonen, door de prijsbewakings
ol'donnantie laag gehouden, van het laag blijven del' groncl
huren, omdat ze niet mede mogen doen aan den dans van 
de vl'\je pl'ijsverhooging enz . Deze val van den gulden, 
beuren cl(' zwakke groote landbouwondernemingen op. De 
Inheemsche landbouwers daarentegen planten als regel voe
dingsgewassen . Zij kunnen door de prijsbewakingsordonnan
tie hun producten niet met dezelfde winstkansen vCl'koopen 
als de gT'oote landbouwondcl'nemers, doclt zU moeten la ter 
dure patjols koopen, zich du.re kleeren aanschaffen en als 
de Regeel'ing- in haar fiscale politiek ook meedoet aan den 
vCl'lokkenden monetairen dans, dan kan de tani nog dUl'e 
belasting betalen ook. 

Ten vierde zal door dit ontwerp de handel en in het bij
zonder de kleinhandel niet worden lamgeslngen, omdat vall 

(Sosrohadikoesoemo, Van Helsdingen.) 
vele handelspl'oducten de prijs moet worden bepaald. Hoe 
denkt de Regeering zich de bepaling van den prps in vele 
deelen ,·au Indië! Moet dit aUes worden overgelaten aan de 
plaatselijke ambtenaren ? Zullen de ambtenaren op de kleine 
plaatsen ook in staat zijn, om deze zelfstandige, verantwoor
delijke beslissingen te nemen! Worden de representanten 
van den handel hierbij gehoord? 

Iu verband met dit alles kan ik mijn stem nog niet bepa
leu over het voor mij liggend ontwerp. Misschien, kan de 
Regeeriug mij, een leek zijnde op dit gebied, de overtuiging 
geven, dat deze maatregel betel' is dan de natuurlijke gang 
van zaken bij een depreciatie van eeu standaardmunt. 

Ik zal het regeeringsantwoord met belangstelling af
wachten. 

De heel' Sosrohadikoesoemo: Mijn.lleCl' de Voot'zitte!'! Tk 
wil beginnen met de Regeel'ing hulde te betuigen met de 
betoonde actidteit om de pas gistcroehtend aangekondigde 
maatregelen, strekkende tot matiging C.q. verzachting van 
de elevaluatiegevolgen, vervat in een ontwerp-ordonnantie 
reeds hedenochlend tel' goedkeuring aan ons college voor te 
leggen. Dat ik de voorgestelde maatregelen ten zeerste toe4 
juich behoeft nauwelijks betoog. In tegenstelling met het 
geachte medelid, den · heer Thamrin, wil ik in deze de 
Regeering gaarne het gevraagde mandaat geven. Ik hcb 
vertrouwen in de regeeringsinstanties die bij de uitvoering 
del' IlHlatl'egelen de noodige bill~ikheid zoovecl mogel\jk 7.ul
len bell'achten. Doel del' H.('g'cerÎng is dus niets andel's dan 
het Leed, dat de gr'ootc massa als gevolg van de nieuwe 
monetail·e politiek det' Regeering zal hebben te doorstaan 
gedeeltelijk te verzachten. Ik begrijp zeer wel, dat de 
RegeeJ'ing niet in staat is dit leed geheel te elimineeren, om 
reden Zij niet bij machte is de prijsverhooging van de 
goeder'cn afkomstig van landen, waar de noteering van den 
gulden lager komt te liggen, geheel tegen te gaan. Voor 
60% van de impot'tgoederen en wel die vermeld in de 
douane-prijscoUl'ant, heeft de Regeering, door de prijzen van 
het derde kwartaal van dit jaar te handhaven, de prijsver
hooging voor cen deel opgevangen . Do Regeoring brengt 
dool' deze beslissing een geldelijk offel' in den vOl'm V!ln 

eler'ving van een deel der voor bedoelde goederen vel'schul
digde invoerrechten. Ook de invoering van de in de voor
liggende ontwerp-ordonnantie vervatte maatregelen beteekent 
niets anders dan dat de Regeering afziet van de meerdere 
belastingopbrengst. Immers zullen, wanneer deze maatT'e
gelen niet 7.ouden worden ingevoerd de inkomens van de 
betrokken contJ'ibnabelcn stel'k st.ijgen, over welke inkomsten 
men belasting' zou hebben te betalen . 

AL deze gestes knn ik niet ge no cg wam'deel·en. 
Jammer vind ik het alleen, dat de Regeel,jog tegenover 

de financieele offers die Zij zieh \Venscht te getroosten, 
tegelijkert\icl ook niet maatregelen neemt om als compensatie 
van bedoelde offers uitvoerrecht te heffeu op de export
goederen, die straks in waarde steJ'k zu llen stijgen. Gaarne 
zou ik willen weten of de Regcering hierover reeds haa l' 
gedachte heeft laten gaan. Het komt mij toch alleszins billijk 
voor, dat althans een gedeelte van de meerdere opbrengst 
dezer exportproducten, als gevolg van den vaJ van den 
gnlden aan Indië ten goede komt. In dit verband zon ik 
ook cle Regeering willen vragen of Zij niet met mij van 
oordeel is, dat het na 26 September j.l. geheven meerdere 
extra-uitvoerrecht op bevolkingst'ubber in 's Lands kas 
behoort te worden gestOl't om te wOI'den aangewend voor het 
algemeen Indisch belnng. Het komt mij niet juist voor, dat 
deze meerdere opbrengst ook moet wOl'den uitgegeven uit
sluitend ten behoeve van de betrokken streken in de buiten
gewesten. 

De heer Van Helsdingen: Mijnheer de Voorzitter! Met 
ons geacht medelid, den heer Sosrohadikoesoemo, zou ik de 
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(Van Helsrumgen.) 
Regeering hulde willen breDgen voor de betoonde activiteit, 
dat Zij zoo spoedig is gekomen met het indieDen van het 
oDtwerp. 

Intusschen zal ieder wel direct hiervan doordrongen zijn, 
dat de toekeDIDDg van deze zeer ruime bevoegdheden aan 
de. Regeermg, of zoo als ons geacht medelid, de heer Thamrin 
zeIde, van deze blanco-volmacht ons toch ook wel eeDi!lS
zins huiverachtig doet staan. Wij hebbeD hier een ord;n
Dantie, waarbij aan ' .de Regeering groote bevoegdheden 
worden toegekend, blJ of krachtens regeeriDgsverordening 
nader te regelen. Het is hier ten slotte een kwestie van 
vertro"',;,en. Ik ben bereid om in deze zeer bijzondere 
omstandigheden d;Lt vertrouwen aan de Regeering te 
schenken. Ik .erken, dat de zeer bijzondere omstandigheden, 
wa.aronder WlJ leven ook noodzakelijk maken, dat men niet 
blijft staan op bevoegdheden die men anders volkomen 
t erecht voor ons college zon kunnen opeischen; te meer, 
omdat het heel moeilijk zal zijn om bij al deze gevallen het 
Colle~e van Gedelegeerden in te schakelen, zooals ona geacht 
medelId, de heer Thamrin, vraagt. Want het komt hier toch 
in hoofdzaak aan op de toepassing van verschillende maat
regelen en dat is een kwestie van feiteliikheid. Herhaaldelijk 
zullen allerlCl gegevens moeten worden gerangschikt en 
bestudeerd en daaruit zull en ten slotte couclusies getrokken 
moeten worden. Op grond daarvan moeten eenige richtlijnen 
worden getrokkeu, die aan de hoofden van gewestelijk 
bestuur voor de toepassing van deze bepalingen kunnen 
worden gegeven, maar die misschien maar een zeer korten 
leveDsduur zulleD hebben, omdat andere nadere gegevens 
de Regeering zulleu dwingen weer een anderen koers iD te 
slaan of althans bepaalde percentages, die de Regeering heeft 
vastgesteld weer los te laten. Ik VI'aag Jllij af - en dat is 
de reden waarom ik hiertegenover min of meer huiverig sta 
- of de RegeeriDg over voldoeude gegevens beschikt eu of 
het apparaat, waarover de Regeering beschikt, voldoende 
krachtig is toegerust om deze zakcn te beheerschen . Ik vrees, 
dat de Regeering de prijsbewaking iD deD meest mimen zin 
niet geheel zal kunnen bebeerschen en dat, wanneer Zij dat 
binnen enge grenzen doet dan allerlei onbillijkheden kunnen 
worden begaan tegenover bepaalde grocpeu der bevolking 
_ zoowel producenten als consumenten - en in het bijzonder 
ook natuurlijk, voor ZOQver het geïmporteerde goederen 
betreft, t egenover de groep der importeurs. 

Ik heb hier voor mij liggen een overzicht van het verloop 
der wisselkoersen van 26 September jJ. en op 5 October jJ. 
(datum na depreciatie) welke koersen een verhooging toonen 
zooals uit de laatste kolom van dit overzicht blijkt. Het 
staatje luidt als volgt: 

koers op koers na percentages der 
26-9- '36 depreciatie verhooging 

Engelsch f, 7.46 9.30 mim 26% 
Yen 43.% 54.% " 25% 
Singapore 87.% 109.1/8 " 25% 
Rupees 56% 70.',4 " 25% 
Australisch f, 5.97 7.44 " 25% 

Uit bovenstaand overzicht blijkt duideliik, dat de verhoo
ging evenredig is aan het percentage, waarmede de waarde 
vaD den gulden is gedaald, behoudens van het Engelsch pond, 
waarvan de wisselkoers BataviaJLondon mede werd beïn
vloed door andere omstandigheden. De door de Regeering 
gIsteren aangekondigde vaststelling van het invoerrecht 
(gelijk aan het recht geldend voor het 3e kwartaal 1936) 
voorkomt de verhooging van de geïmporteerde goedereu niet. 
Indien nu zonder meer wordt vastgesteld, dat de prijzen van 
ane goederen niet meel' dan een zeker percentage naar boven 
mogen gaan - ik hoor van 5% - boven de vóór de depre
ciatie geldende prij.zen, dan beteekeDt dit dat ruim 20% van 
de verhooging door de importeurs zelf moet worden betaald. 
Daarom kan ik mii ook niet voorstelleD, dat het percentage 
van 5 blijvend zou zijn. Te verwachten is een verhooging 

(Weyer .) 
daarvan welke langzamerhand door de Regeering zal worden 
doorgevoerd. 

Ook daaruit blijkt weer, dat het zoo moeilijk is voor ons 
College al deze feitelijke gegevens te verwerke)l en bij te blij
ven, !loodat wij wel zullen moeten overgaau tot het toekennen 
van grootere bevoegdheden aan de Regeering. Maal' daarmede 
wordt tegeliikertijd aangegeven, dat de Regeering hij deze 
maatregelen zeker niet zal kunnen blij ven staan en zal moe
ten komen tot geleidelijke verhooging van de salarissen e.d. 
en toezicht zal moeten houden, dat. particuliere 100nel1 e.d_ 
mede vertoonen een geleideliike verhooging. 

De heer Thalnrin heeft geklaagd, dat alles wordt overgela
ten aaD de hoofdeD van gewestelijk bestuur. Nn is dat waar_ 
De Regeering heeft deze ordonnantie nadrukkelijk toepassc
liik verklaard niet alleen op de levensmiddelen, maar ook 0]> 

alle andere goederen, diensten en huren, waardoor dus aan de 
hoofden van gewestclijk bestuur een grootere bevoegdheid 
wordt toegekend. Ik zou den Regeeringsgemachtigde willeu 
vTagen: Is juist niet de beteekenis van de herhaalde aanha
ling van de formule "bij of krachtens regeeringsvcl'ol'dening" 
een waarborg, dat de hoofden van gewestelijk bestunr niet vrij 
worden gelaten om te grasduinen, Jnaar richtlijnen zullen 
ontvangeu van de Regeering, zoodat wel eeuige differentiatie 
mogclijk zal zijn in de verS<Jhjllerrde gewesten, maar zij toch 
gebondeu ziju aan de grenzen door de RegeeTing zelf! Die 
differentiatie acht ik op zich zelf volstrekt geen bezwaar_ 
Veeleer het tegendeel. Ik geloof, dat het een uoodzakeliîke 
vooTwaarde is, omdat Indië zoo groot is en in de groote gebieden 
de verschillende omstandigheden in verschillende streken ook 
ecu ander percentage wettigen. 

Tenslotte erken ik, dat hiel' alJe l'1ej geVal'eH sclllliJcu, omdat 
hiel' veelvuldig gewerkt wordt met f01'111Uleeringen en begrip
peu, die uogal vaag zijn. Ik heb hier in de ordonnantie bij 
verschillende bewoordingen vraagteekens gesteld en iD de 
Memorie van Toelichting en in de Memorie van Antwoord. Ik 
zie hier uitdrukkingen als "redelijke verhooging", "bui tenge
wone prijsopdrijving", "onredelijke prijsopdriiving " , enz. Dit 
ziin alle uitdrukkingen, die heel moeiliik zijn te definieeren. 

Ik zon de Regeering willen vragen, of Zij misschien in staat 
is op het oogeIlblik reeds eenigermate aan te geven, in welken 
zin Zij deze vage begripsbepalingen zal interpreteeren . 

De heer Weyer: Mijnheer de Voorzitter! Ik blijf hct 
betreuren, dat de RegeeriDg de behand'eling van deze ontwerp
ordonnantie niet heeft willen uitstellen. Op dezc wij ,ze toch 
komt er een wetgeving tot stand, welke diep ingriipt iu het 
economisch bestel van alle lagen der bevolkiDg, Da een slechts 
uiterst summiere behandeling in het wetgevend college en ook 
zonder dat de publieke opinie zich hierover behoorlijk Iweft 
kunnen uitspreken. Onder bepaalde omstandigheden heeft 
men dit uiteraard te accepteeren, b.V. iu Augustus 1914 in 
Nederland, toen er oorlogsgevaar dreigde, toen er VOOl'ts 

dreigde stopzetting van bepaalde invoereu en vall het han
delsverkeer ; toen was uiteraard een paraat ingr\ipen van 
de overheid geboden, hoewel toen meeu ik, de terlll\jn tocn 
langer was dan die, welke ons hier thans wordt gesteld. 

(De heer V a 11 He lsd i n gen: Maar deze zaak gedoogt 
geeD uitstel.) 

Ik vraag mii af of dergelijke omstandigheden zich op het 
oogenblik voordoen, omstandigheden, welke een dergelijke 
snelle en dns onvolledige en onbevredigende behandeling van 
de zaak noodzakelijk maken. Ik spreek niet over een voor· 
stel tot uitstel of afstel van behandeling - dit in antwoord 
op de interruptie van mijD geacht medelid, den heer Van 
Helsdingen - , maar over den uiterst korten termijn, welke 
ons is geboden, om het aall de orde zijnde vraagstuk behooI"
lijk te bestudeeren. Ik bestrijd, dat de noodzakelijkheid zich 
vandaag aan den dag voordoet. J.lijns iDziens zal dit ook 
worden bestreden door een ieder die de radiorede van den 
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(Weyer.) 
Minister van Koloniën Ulet aandacht heeft gevolgd en ook 
door een ieder, die met aaudacht heeft geluisterd naar de 
uiteenzetting van gisteren bij monde van den Regeeringsge· 
machtigde voor AJgcmcene Zaken. De teneur daarvan en 
zeker ook de teneur van de radiorede van clen Min.ister is, 
dat er niet zooveel vera nderd is. De Minister heeft gevraagd: 
Wat is el' eigen lijk veranderd ? Eu hij heeft daarop meteen 
het antwoord gegeven, een antwoord, waaruit duidel\ik bl\ikt, 
hoe weinig er eigenlijk veranderd is, al kan die verandering 
van g r'oot belang worden. 'Vat echter naar mijn meening uit 
de radiorede van den Minister duidelijk is geworden is, dat 
als het eerst noodzakelijke moet worden beschonwd, dat wij 
het hoofd koel houden, zoo als naar ik meen cle Minister het 
woordelijk heeft gezegd en dat wij koel cle consequenties van 
den genomen maatregel onder de Dogen zien. 

Ik vraag mij af, wat nu de voornaamste co nsequentie van 
dezen maatregel voor Ned.-Indië is en ik wil daarvoor eerst 
even nagaan, wat de consequentie zal worden voor Neder
land. EI' is dus gekomen een goudembargo, d.w.z. de gulden 
heeft een van haaT' cha rm es, nl. de charme, dat zij voor hel 
buitenland in goud inwisselbaar was, verloren. Die inwissel
baal'heicl in goud had tot gevolg, dat onze gulden in het bui
tenland op goudpariteit kon worden gehandhaafd, terwijl de 
waarde van den Nederlandsehen glliden iu het binnenland 
van Nederl and reeds lang gezakt was tot een veel lager peil. 
Er bestond dus een spanlling tusschen de koopkracht vall 
den Nederlandschcn gulden in het buitenland en de koop
kracht daarvan in het binnenland. Die spanui ng werd ondra
gelijk . Ons nationaal Yel'mo~cn en de goudvoort'aad dreigden 
daarmede teloor te gaan en dus heeft men den maatregel 
genomen, welke ons de laatste week zoo heeft bezig gehou
den, nl. het instellen vau een goudemb!ll'go. Het gevolg daar
van za l zUn, dat de spanning tussch en de koopkracht van 
den gulden in het buitenland en die in het binnenland van 
Nederland zal verdwij nen, althans dat is de verwachting, 
welke men koestcrde, toeu men het goudembargo afkondigde. 

Het is dunkt mij duidelijk, dat dat alleen mogelijk is, dat 
elie spanning dus alleen zal klumen vel'dw\jnen, wanneer de 
binnenlandsche prijzen in Nederland niet stijgen, Immers, 
zouden die dat wel doen, zouden de binnenlandsche prijzen 
in Nederland wel stijgen in evenredigheid tot de daling van 
de koopkracht van den gulden in het buitenland, dan zou 
die spanning dezelfde blijveu. Dat kan dunkt mij alleen 
voorkomen worden in Nederland, wanneer men een ei nde 
maakt aan verschillende maatregelen, die dat prijspeil in 
het binnenland de laatste jaren kunstmatig hooghielden ell 
op die manier zal dan dat evenwicht naar men hoopt en 
verwacht, worden hersteld, alth ans men zal dat probeeren, 
'Yam' lllen zoo gaarne een parallel trekt tusschen wat in Ne
derland noodzakelijk is en wat hiel' moet gebeuren, leek het 
mij wel voor de hand liggend, dat wij dat even onder de 
Dogen zagen. WHnt hier ligt de zaak dunkt mij geheel an
ders. Hiel' bestond geen spanning, althans niet een aanmer
kel\ike, tusschen de koopkracht van den gnlden in het bin
nenland en de koopkracht iu het buitenland van den gulden, 
aangezien het prijsniveau hiel' te lande zich vrijwel volledig 
had aangepast aan de stijging van de koopkracht van onzen 
gulden' in het buitenland. Hiel' bestonden geen ktIDstmatige 
prijszettingen, noch kunsttnatige regelingen, een enkele uit
gezonderd. In ieder geval was hiel' een pariteit tusschen 
de waa l'de van onzen gulden hiel' te lande en in het buiten
land. Nn gaat als gevolg van het goudembargo de Neder
lallclsche gulden in koopkracht achteruit. De Indische gnlden 
wordt op pariteit gehouden volgens uitdrukkelijke verkla
ringen van de Regeel'ing met den Nederlandsehen gulden. Dns 
ook onze Indische gulden volgt die waardedaling. Wat zou
den wij dan hiel' krijgen, wanneer el' niets gebeurde? Dan 
zouden wij dunkt mij hier krijgen, dat wat wij juist niet 
hadden vóór de depreciatie, dus voor het goudemhargo, n.l. 
een spanning tusschen de koopkracht van onzen gulden in 
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het buitenland en die in het binnenland en wel een span
ning in juist tegengest'elden zin als de spanning, die men in 
Holland had. Wanneer hiel' dus niets gebeurde, zou de koop
kracht van den gulden in het binnenland hooger zijn dun die 
in het bnitenland. Dat wil dus zeggen, dat het prijspeil hier 
te lande lager zou zijn, ook voor onze eigen producten, als 
het prijspeil van die producten in het buitenland. Om eens een 
voorbeeld te noemen. Wanneer dat allemaal zoo zou gebenren, 
wanueer die prijzen hiel' dezelfde zouden blijven, zouden wij 
b.v. voor het binnenland hebben, ik noem maar eens een 
copraprijs van tien gulden, terwijl dezelfde copr" f 15 in 
het buitenland zou doen. Dat is een onlll ogelijkheid ; dat 
kan nooit blijven bestaan en op die manier zou voor de bill
nenlantlsche markt volstrekt geen copra beschikbaar komen. 
Dat kan niet onder oogen worden gezien . Dat kan de ver
bruiker ook niet onder oogen zien en men zal hier evenveel 
gaan betalen als de buitenlandscho koopel'. Zoo zal men voor 
copra en voor andere producten zien de volstrekt logische 
stijging van het binnenlandsch prijspeil als een gevolg vall 
de waardedaling van den gulden ill het buitenland en die
zelfde stijging van het prijspeil zal zich voltrekken voor 
tallooze andere artikelen. Die zal zich ook voltrekken - dat 
heeft de Regeering ook in haal' verklaring van gisteren 
allermillst betwist - voor alle importgoederen, die afkom
stig zijn uit landen, die bij ons goederen afzetten, weclerom 
als gevolg van de waarèledaling van onzen gu lden. Wij moe· 
ten dus bepaaldelijk onder Dogen zien een stijging van het 
prijspeil hiel' in Nederlandsch-Iudië. Daar is dnnkt mij niets 
aan te doen. Dat is onvermijdelijk en ook noodzakelijk om 
de spanning, waarover ik het had, niet tot stand te doen 
komen . Hoe groot die prijsstijging zal zijn, is onbekend. 
Dat hangt af van den wisselkoers van den gulden, zooals 
die zich zal vormen. Dat hangt dus in hooge mate af van 
de werkiug en efficiency VUIl het stabilisatiefonds in Neder· 
land. Dat hangt eigenlijk af van het inzicht, dat de Neder
landsche Regeering heeft in het meest wenschelijke peil 
vall den gulden. 

Wij weten daarvan dus nog niets af. ~<{tu\t zekel' \s het 
dunkt mij dat bij deze geconstateerde waardedaling van den 
gulden ook het prijspeil hiel' in het binnenland moet op
loopen, niet als gevolg van schommelingen van den wissel
koers, zooals aan het hoofd van de memorie van toelichting 
staat, doch uitsluitend en alleen als gevolg van de waarde
daling vau dien gnlden. 

Mijnheer de Voorzitter! De Regeering heeft het in de 
"à1:emOl'ie van Toelichting over een ongemotiveerde st.ijging 
van de prijzen. Nu kan ik er vrede mede hebben dat op
getreden wordt tegen ongemotiveerde stijgingen van den 
prijs. Wat ik nu heb gezegd, heeft overigens slechts de 
stl'ekking om aan te tool1en, dat talloozr pl'ijs~tijgingen , die 
zich zullen voordoen, niet alleen niet ongemotiveerd zijn, 
doch volkomen logisch zullen voortvloeien u it den toestand, 
dien men uiteraard niet zal kunnen tegenhouden zonder hier 
den boel stuk te maken en het geheele economisch bestel uit 
zijn voegen te rukkeIl. Doch ik geloof, dat de bevoegdheid 
die de RegeCl''ing reeds heeft ann'ex het overleg', dat Zij 
met belanghebbende groepen van koopliede n en de belang
hebbende groepen van consumenten enz. kan hebben, eigen
lijk wel voldoende is en dat de H.egeel'ing aan deze ontwcl'p
ordonnantie niet een bepaalde behoefte heeft. Doch indien 
het de bedoeling der Regeering is, om alleen op te treden 
in dezen overgangstijd, totdat alles zich heeft gestabiliseerd 
- wat ik mij zou kunnen vool'steHen en ook zou kunnen 
billijken - dan vraag ik mij toch af, waarvoor het nooelig 
is, dat aan ons wordt overgelegd een ontwerp-ordonnantie 
van onheperkten tijdsduur. Indien het zoo volstrekt op den 
voorgrond staat, dat indien zich voltrekt wat wij verwach
ten van dezen maatregel en wat het groote deel del' bur
gerij daarvan hoopt, niet van de bUl'gerij in Indië, maal' in 
Nederland, dan is het begrijpel~k, dan kan men zich claar-
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(Soetardjo. ) 
tegen ook niet blijvend verzetten, dan blijft slecht, be· 
staan de wenschelijkheid - dat geef ik toe - in een be
paalden overgangstijd op te treden, teneinde den overgang 
naar dien nieuwen toestand zoo soepel mogelijk tot stand 
te brengen. In dat geval zou het, dunkt mij, volstrekt vol
doende zijn, wanneer de Regeerin g die bevoegdheid vraagt 
voor bijvoorbeeld een termijn van drie of zes maandel1 en 
Zij ons dan na afloop van dien termijn zou aantoonen - en 
dan uiteraard gedocumenteerd er dan hedenmorgen is ge
schied, beter en overtuigender - de urgentie van het verlen
gen van dezen maatregel en in dat geval met hoeveel tijd. 

Iets anders is, dat deze ordonnantie voorziet in een groote 
delegatie van bevoegdheden, en dan nog wel bevoegdheden, 
die diep iugrijpen in deu vermogenstoestand van de burgerij. 
Daarover moet men bepaald niet licht deuken. Wanneer ik 
dan zie, dat de enorme bevoegdheden, die de Regeering hier 
verkrijgt bij de artikelen 2 en 3 van de ontwerp-ordonnantie, 
worden gedelegeerd aan de uitvoerende macht, en zij tot 
stand kunnen komen bij of krachtens regeeringsverorde
uing, en dat op die bevoegdheden zelfs geen beroep 0Ilen
staat, dan gaat dit toch eigenlijk wel wat te ver. 

Ook ik ben van meening, dat waar in deze ordonnantie 
dergelijke verstrekkende bevoegdheden aan de overheid 
worden gegeven, het volstrekt noodzakelijk is, dat de ver
dere uitvoeringsvoorschriften uitsluitend "bij" en niet 
"krachtens" l'egeeringsveroroellingeu moeten worden uit~ 
gevaardigd. Het moet dunkt mij verzekerd ziju, dat de uit
voering, voorzoover die niet blijkt uit de ordonnantie zelf, 
steeds in den geest en binnen de begrenzing van de ordon
nantie zal plaats vinden. Delegatie van bevoegdheden welke 
mogelijk zouden zijn door het woord "krachtens". is hier 
niet op haar plaats. Ik heb daarom het voornemen, ~1ijnheer 
de Voorzitter, tezamen met de beeren Vel'boom en I{an een 
amendemeut bij U in te dienen, dat tot strekking heeft het 
woord "krachtens" in deze ordonnantie te doen vervallen . 
Ik zal dit amendement zoo aanstonds bij U indienen. 

De heer Soetardjo : Mijnheer de Voorzitter! Ik geloof, 
dat ik niet de eenige ben geweest, die gisteren de regeerings
verklaring met een zekere mate "an teleurstelling heeft 
aangehoord. 

De indruk toch, clie de regeeringsverklaring op velen van 
onze medeleden heeft gemaakt is wel deze, dat verschillende 
aangelegenheden, die betrekking hebben op de gewijzigde 
monetaire situatie, slechts de volle aandacht der Regeering 
hadden, totdat wij hedennacht zijn verrast met deze ontwerp· 
ordonnantie. Ik moge derhalve, uu clie teleurstelling tendeele 
is opgeheven, mijn erkentelijkheid betuigen aan het adres 
van de Regeering voor de voortvarendheid. 

Hiertegenover moet ik echter de opmerking maken} dat de 
Regeering weer eens te ver wil gaan, omdat voor bet treffen 
van deze straks nooelig geachte maatregelen, een blanco 
mandant van ons wordt gevraagd. Met den heel' Thamrin en 
andere mijner geachte medeleden wil ik de Regeering er 
op wijzen, dat het coUege bij wijze van spreken op elk uur 
van den dag beschikbaar is, zoodat er geen noemenswaardig 
bezwaar tegen bestaat, indien de bevoegdheid tot het treffeu 
van de straks noodig geachte maatregelen iu handen "an 
den ordonnantiewetgever blijft gelegd. 

Naar mijn meening gaat deze ordonnantie vooral hierom 
te ver omdat de Regeering een zoo groote mate van vrijheid 
vraagt, vooral, gelijk de Iieer Weyer ook opmerkte, op het 
stuk van den werkingsduur der ordonnantie, waarover met 
geen enkel woord wordt gerept en voorts, omdat de werking 
van de reeds bestaande maatregelen thans zal worden 
uitgebreid tot aUe soorten goederen, hetgeen beteekent, dat 
de Regeering als het ware den geheelen handel in handen 
wil nemen voorzoover het de prijsbepaling betreft. Ik dring 
er daarom op aan, in de ontwerp-ordonnantie een tijd-

(Ka.n. ) 
begreuzing op te nemen zooals door den heer Weyer werd 
aanbevolen, waarbij ik mij denk, dat een tijd van 3 maanden 
wel ruimschoots voldoende zal zijn. 

Krachtens de ordonnautie zullen verder de loon en op een 
niet hoog peil worden gehouden. Nu merkte onder anderen 
de heer Sosrohadikoesoemo op, dat de exportproducteu bij 
de gewijzigde monetaire situatie wèl zullen varen, maar van 
deze voordeelen zullen de arbeiders vau de oudernemingen 
niet profiteeren. Ik dring er daarom op aau, dat het uitvoer· 
recht op de producten zoo spoeclig mogelijk zal worden 
verhoogd. 

Met betrekking tot de huishureu is het bekend, dat de 
huren ter hoofdplaats Batavia aanmerkelijk hooger zijn dau 
elders in Indië. Ik zou daarom willen, dat voor Batavia de 
huren straks zullen worden gehouden op het peil van vóór 
26 September j.l. 

Alvorens mijn stem ten aanzien van deze ontwerp
ordonnantie te bepalen, zou ik gaarne op de door mij naar 
voreu gebrachte punten eenig uitsluitsel van de Regeering 
ontvaugen, Mijnheer de Voorzitter! 

De heer Kan : Mijnheer de Voorzitter! Zeer zeker verdient 
de Regeering de hulde, welke haar door enkele onzer geachte 
medeleden is gebracht, voorzoover betreft, dat de Regeering 
zich rekeuschap heeft gegeven van de veranderde omstandig
heden ten gevolge van het verlaten van den gouden standaard 
door de moederlandsche Regeering. 

Dat wil niet zeggen, dat ik voor mij, wanneer het waar 
zou zijn, wat ik vrees, ten volle kan instemmen met de rich
tiug, welke de Regeering zieh heeft voorgesteld in te slaan. 
Ous geacht medelid, de heer Van Helsdingen, heeft de moeite 
genomen, om de koersen aan dit College bekend te stellen, 
waaruit blijkt, dat de koersen van buitenlandsche valuta zoo 
ongeveer met 25% zijn gestegen of gedaald, zoo men het 
noemen wil. 

Daaruit volgt, dat de machthebbers in Holland de gulden 
hebben staande gehouden op een peil, dat 25% hooger lag dan 
de juiste stand van den gulden was. Dat Holland daardoor 
heeft moeten interen, de werkloosheid heeft zien aangroeien, 
regardeert ons niet, maar wel, dat het mede giug ten detrimente 
van Inclië, waar de loonen daardoor op een zoo laag peil geko
men. zijn als velen hebben gekenschetst. 

Nu komt er verandering, men verlaat den gouden standaard, 
ondanks de machthebbers in Holland, ondanks het vertrouwen 
in hem van bepaalde leden in dezen Raad. 

Nu decreteert het moederland, dat lnclië de devaluatie moet 
volgen, begrijpelijk, want anders zouden de f 1500-millioen 
schuld van Indië met een zelfde percentage als de depreciatie 
in HoUand, worden vermeerderd. 

Ik heb er g<\en bezwaar tegen, dat wij de aanwijzingen van 
Holland moeten volgen, mits onze e~"pol'tgoederen geheel wor
den vrijgelaten om op te vangen den grooten last van rente 
en aflossiug die voor Indië met deu hoogen gulden niet te 
dragen was. 

Wat wil men nu ! Wij hebbeu zooeven van den heer Prawoto 
gehoord, voor welk;) moeilijkheden men geplaatst wordt ten 
aalLZien van de prijzen der exportgoederen, aan den anderen 
kant hebben wij de heeren Sosrohadikoesoemo en Soetardjo 
hoot·en vragen: fiscus, wees er als de kippen bij, vraag Uw 
aandeel van de extra-winsten, clie gemaakt worden. Zij den
ken er niet aau, dat juist door deze extra-winsten de loonen 
van de loontrekkers verhoogd kunnen worden, neen, het 
meerdere moet naar de schatkist. Maar wat gebeurt er mede ! 

(De heer Van Hel sdi n gen : Zij bedoelen zoowel het 
een als het ander. ) 

Maar de bedoelingen, onder anderen van deu heer Van 
Helsdingen, zijn vaak zoo wei nig doorzichtig, dat men vragen 
moet stellen, om te hooren, wat eigenlijk de bedoeling is. 

(De heer Van Hel sdi n gen : Dat kan ook aan den 
luisteraar liggen. ) 
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(Roep. ) 
Ik ben de eerste om te zeggen: mea culpa, ook wat den 

gulden betreft. 
Ik voor mij vrees, dat wanneer de Reg<\e<ing iruierdaad 

meent, op den natuurlijken gang van zaken dwang te kunnen 
uitoefenen, om haar depreciatiepolitiek binnen bepaalde perken 
te houden, wij niet zullen krijgen, hetgeen wij allen wenschen, 
<len econ.omische opleving. Ik zou over dit punt lang en breed 
kunnen praten; wij hebben hier echter over de voorstellen der 
Regeering onze stem uit te brengen. Wanneer het slechts ging 
om meerdere artikelen onder de bevoegdheden der Regeering 
te brengen, dan zou daar niet zoo'n bezwaar tegen, bestaan, 
behalve dat de heer Weyer en ik gevraagd hebben een zinnetje 
te wijzigen, opdat het een en ander slechts "bij regee.ringsver
()rdening" en niet "of krachtens l'cgeeringsvcrordcl1ing" tot 
stand gebracht zou kunnen worden, wat op zichzelf beschouwd 
voor de Regccring en VOOl' velen mi 'schien van niet veel 
beteekenis zal zijn, maar wat wel voor de betrokkenen van 
veel belaug is. Over dit punt, waarover ik het zQoeven heb 
gehad, heb ik zooals U bekend is, ?lfijnheer de Voorzitter, 
]lCt voornemen een interpellatie aan te vragen, wanneer de 
interpellatie van den heer Soeroso niet ingetrokken zou 
worden. Hel is dan l\l~n bedoel ing om mij te uiten over en 
van de Regeering wellicht antwoord te bekomen op de vraag 
of nu niet juist de tijd gekomen is het roer om te gooien 
<ln te gaan werken voor de algemeene economische opleving 
van Indië, en om er voor te zorgen, dat de maatregelen, 
oie noodig zijn geweest dool' den hoogen gulden, nu de gnldcn 
\1;eue\wecieeru is, niet worden gehandhaafd, dan wel om na 
te gaan of een modus gevonden kan wordcn, waardoor men 
niet tegen den stroom ingaat, maar opluchting te weeg wordt 
gebracht. Wij hebben b.v. vernomen, dat in Frankrijk de 
invoerrechten op suiker en koffie zijn opgeheven. Dien kant 
moeten wij opgaan. Door derving van staatsinkonisten zal 
men den loonstandaard moeten verbeteren. Men moet hiel' 
waal' maken, wat l\finister Colijn in de Kamer heeft gezegd 
en ook pe"soolllijk tegen mij, dat de loonelI hier volgens de 
gevoelens van den Minister van Koloniën op een te laag peil 
zijn gekomen . 'Yanneer men daarvoor wil werken, zijn 
verschillende middelen mog'olijk. De middelen, die tot 
(1usvcnc hier naar voren zijn gebracht, Zonnen niet tot het 
doel leiden en zullen zeker maken, dat de 100ncI1 op een 
laag peil zullen blijven. Vandaar dat ik zooeven, Mijnheer 
de Voorzitter, U mijn interpellatie-aanvraag heb over
llandigd, om deze aan de goedkeuring van den Volksraad te 
onderwerpen. 

De IleOl· Roep: Mijnlteel' de Voorzitter! In dezen korten 
termijn, die ons gegeven is, is het niet mogelijk om dit 
onderwerp in de breedte en diepte te overzicn . 

Ik zal mij dus bepalen tot het maken van enkele opmer
kingen. Het ontwerp van de Regeerin g beoogt om maat· 
regelen te nemen tegen buitengewone prijsopdrijving van 
goederen en diensten. Ik heb gemeend dit zoo te moeten 
.interpreteeren, hoewel het woord "buitengewone prijsopdrij
ving" niet in de ordonnantie voorkomt, heb ik gemeend uit 
de j\t{emorie van Toelichting toch de conclusie te moeten 
trekken, dat het de bedoeling .is alleen op te tt'eden, indien 
·buitengewone, exorbitante prijsopdrijving plaats vindt. 

Ik zou wel aan de Regeering willen vragen of Zij ons 
·dan kan mededeelen, welke criteria de Regeering in het 
'algemeen zal aanleggen alvorens dus de prijsverhooglng te 
verbieden en tegen te gaan. Het schijnt mij toe, dat wil ik 
thans reeds zeggen, dat het hoofdzakelijk een zaak van beleid 
zal zijn. Ik geloof niet, dat iemand op het oogenblik precies 
kan zeggen , in welke riehting deze bevoegdheden van de 
Regeering in concreto zullen leiden. El' zijn bezwaren over 
geopperd, dat de hoofden van gewestelijk bestuur, zulke 
groote bevoegdheden zullen krijgen om in deze zàken van 
economisch leven in te grijpen. Ik vraag mij ook wel af, 

of nu de bestuursambtenaren de organen zijn, die in deze 
de competentie bezitten om te beoordeelen in welke gevallen 
een buitengewone prijsopdrijving aanwezig zal' zijn en in 
welke gevallen inderdaad tot ingrijpen moet worden over
gegaan. 

E en zekere garantie vind ik echter - en dat verzoent mij 
tot zekere hoogte met dat ingrijpen der bestuursambtenaren, -
indien ik de zaak althans goed begrepen heb, dat de bestuurs
ambtenaren, alvorens in te grijpen, de machtiging van den 
Gouverneur-Generaal daartoe zullen behoeven. Ik zal gaarne 
van de R<lgeering vernemen of mijn inzicht juist is, of het 
dus juist is, dat niet kan worden ingegrepen dan na bekomen 
machtiging van den Gouverneur-Generaal. Ik wil wel beken
nen, dat de bezwaren, die door de heeren Weyer en Prawoto 
zij n voorgebracht, indruk op mij hebben gemaakt, maar aan 
den anderen kant geloof ik, dat het niet de bedoeling der Re
geering kan zijn hier maar prijzen te bepalen zonder de voor
en nadeelen daarvan voor het economisch leven en de volks
huishouding goed te hebben bezien en overwogen. Ik zie in 
de machtiging, die de R<lgeering krijgt, meer dat de Regeering 
reg e I end zal gaan optreden, dat bv. de prijsverhooging 
zeer wel zal worden toegestaan, indien dat in algemeenen zin 
in het belang van de volkshuishouding zal zijn. En of nu een 
bepaalde maatregel in het algemeen belang zal zijn en niet 
daarmede in strijd zal komen, zal in ieder geval dnnkt mij 
afhangen van de omstandigheden, die op dat bijzonder geval 
van toepassing is. Het is dus hoofdzakelijk een zaak van 
beleid. Wat mii betreft, ik beb tegen de bepaling, dat de 
Rcgecring ook allerlei uitvoeringsbepalingen zal kunnen maken 
bU of krachtens regeeringsverordening, geen bezwaar. Ik heb 
ook geen bezwaar tegen het woord "krachtens ", omdat indien 
inderdaad ingrijpen noooig zal zijn, indien eenmaal bepaalde 
regelen oaarvoor zijn gesteld, de Regeering dan ook de bevoegd
heid moet hebben door het geven van directieven een zoo snel 
mogelijke uitvoering te bewerkstelligen. 

(De heer Van H e l sdi n gen: Het zal vaak niet anders 
mogelijk zijn.) 

Ik geef toe, dat er een groot vertrouwen in het regeerings
beleid aanwezig moet zijn om deze machtiging te verleeneu, 
mnar ik geloof) dal' elke krachtige Regeerillg, die ook op dit 
terrein wil optreden een zoo ruim mogelüke bevoegdheid zal 
moeten hebben en daarvoor niet ieder oogenblik de ordonnantie
wetgever en de wetgever van regeeringsverordeningen daarbij 
noooig zullen zijn, iudien bepaalde kleinigheden moeten wor
den veranderd. 

(De heer Van Hel sdi n gen: Volkomen juist.) 
Ik heb ten aanzien van de ordonnantie nog enkele zakelijke 

opmerkingen. Ik lees in art. 6, 2e alinea, het woord "kan 11 i 
in cle Ie en 3e alinea van art. 6 lees ik een andere formuleering. 
Daar staat: "wordtIl gestraft met. Ik zou der Regeering wil
len vragen, wclke bijzondere bedoeling het woord "kan" in 
de 2e alinea van art. 6 heeft; zou het niet beter zijn, zou ik 
der Regeering willen vragen, het woord "kan" te vervangen 
door oe gebruikelijke formule "wordt" gestraft met enz . 

Ik sluit mij verder aan bij den heer Weyer en andere mede
leden, die een termijnbepaling voor den werkingsduur dezer 
ordonnantie bepleiten. Het betreft hier een zeer bijzondere 
ordonnantie, bijzondere bevoegdheden en bUzondere maatrege
len. Het is niet aannemelijk, dat zij voor langen tijd nood
zakelijk zal zijn. Ik zou den termijn van den werkingsduur 
daarom gaarne willen bepalen op 6 maanden of op een jaar. 

(De heer Van Hel sdi n gen : Er is reeds een amen
dement in de maak.) 

Als dat amendement is ingediend, zal ik gaarne mijn mede
werking verIcenen om een en ander in de ordonnantie opge
nomen te krijgen. 

Ik hoor hier zegg'en: "drie maanden", maal' het komt mij 
gewenseht voor dezen termijn wat ruimer te nemen. In drie 
maanden is de zaak nog niet geheel gestabiliseerd. 
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(Roep.) 
Voorts zou ik aan de Regeering willen vragen: Is deze 

ordonnantie toepasselijk in zelfbesturend gebied en op zetr
bestuursonderhoorigen ' De redactie van artikel 7 geeft mij 
daal'omtrent geen zekerheid, die spreekt alleen over "de in
heemsche bevolking in rechtstreeks bestnnrd gebied, welke aan 
de rechtsmacht van den inheemschen rechter is onderworpen". 
De formuleering is eenigszins ingewikkeld, maar het schijnt in 
elk geval niet te slaan op de zelfbestuursonderhoorigen, die 
verblijf honden of wonen in het zelfbestuursgebied. Het lijkt 
Imj echter noodig, dat deze ordonnantie geldig is voor het 
gebeele territorium van Nederlandsch-Indië. Het moet niet 
mogelijk zijn, dat in betrekkelijk uitgestrekte gebieden deze 
ordonnantie geen wetskracht wu hebben. Men zou kunnen 
zeggen, dat door middel van een zelfbestuursverordening wel 
in deze zelfde richting zou kunnen worden gearbeid, maar de 
aangelegel\heid, in deze ordonnantie aan de orde gesteld, lijkt 
mij meer, ik zou haast zeggen een imperiale aangelegenheid. 
althans een aangelegenheid, waarbij de Indische wetgever in 
het algemeen zal moeten vaststellen, dat deze ordonnantie ook 
in het zelfbestuursgebied van toepassing zal zijn. Het schijnt 
mij onjuist Om dit aan het "bon vouloir" van de zelfbestuUl"
ders over te laten. 

Thans wensch ik nog een enkele opmerking te maken over 
de p"ijsverhooging, die wij allen wel geconstateerd hebben, 
althans voelen, dat aanstaande is. 

De Regeering heeft in schriftelijke en mondelinge uitingen 
kenbaar gesteld, dat een verhooging van 5% voor de binnen
l,andsche artikelen haar niet onredelijk voorkomt. Is de 
Regeering het dan niet met mij eens, dat de stijging ,'an deu 
levensstandaard hier in Nederlandsch-Indië in het algemeen 
zal liggen boven de 5ro' Is bet niet juist, dat in bet algemeen 
de im portortikelen zullen stijgen met plus minus 25%' Is het 
dan ook niet luist, dat wanneer de levensstandaa rd voor de 
aJ),erlaagfite lagen van deze bevolking met ongeveer 5% zal 
stijgen, dit percentage zal toenemen, naarmate de betrokkenen 
meel' importartikelen zullen noodig hebben ? Is het dan niet 
jui t, dat de algemeene stijging van den levensstandaard - ik 
wil niet te hoog grijpen - zich zeker tusschen de 10 en 15% 
zal bewesen ' De Regeering zal zeggen, dat wij op het oogenblik 
vragen ~tellen, die Zij niet kan beantwoorden, dat daarvan op 
het oogenblik nog niets te zeggen is. Wij hebben alleen tot 
onze beschikking de gegevens, die ik zoo juist noemde, dat de 
artikelen voor de binneulandscbe ma rkt zouden stijgen met 
5% cn de importartikelen met 25%. Naar mijn meening is 
het dan ook in redelijkheid, aanvaardbaar te achten, dat de 
algemeene prijsstijging zal liggen tussehen de 10 en 15%. 

In dit geval zou ik der Regeering willen verzoeken om op 
korten termijn met deze algemeene prijsstijging - welk per
centage, dat laat ik in het midden - Tekening te willen 
houden. 

Het betoog van den heer Weyer vond ik in het algemeen 
zeer juist en het heeft op mij den indruk gemaakt van 
groote deskundigheid. Het voorbeeld, dat de heer Weyer 
noemde, dat wanneer de coprab naar het buitenland wordt 
uitgevoerd, de prijs hiervoor natuurlijk stijgt, en dan ook 
coprah voor het zuiver binnenlandsche verbruik der Qlie
fabrieken een hooger en kostpt'ijs zal krijgen, zoodat bij 
verkoop van coprah en olie op de binnenlandsche markt de 
verkoopprijs daarvan e,'enredig zal stijgen, is dunkt mij 
onaanvechtbaar. Het gaat zoo uit den aard der zaak niet 
alleen met de coprah en olie, maar ook met allerlei andere 
binuenlandsehe artikelen. 

De conclusie mijner opmerkingen is dan ook, dat de 
stijging van de prijzen der exportartikelen van direetcn 
invloed zal zijn op de prijzen der binnenlandsehe consumptie
arti)<elen. In dit verband zou ik aan de Regeering willen 
verzoeken - ik heb geen bezwaar tegen deze ordonnantie 
en wil daaraan wel medewerken ; ik houd wel van een 
kracbtige Regeering - met hetgeen ik zooeven uiteenzette 
nadrukkelijk rekening te willen bouden en op korten ter-

• 

(De Hoog.) 
mijn hiervan blijk te geven, door aan de gouvernements-· 
dienaren een salarisverhooging toe te kennen. In dit ver
band zou ik nog even wat anders willen vragen. Ik mis bij. 
de vel e macbtigingen, die de Regeering hier krij gt, eell 
machtIging, die mijns inziens wenschelijk is. Zou het uiet 
goed zijn, wanneer de Regeering ook deze bevoegdheid zou 
krijgen, dat Zij aan de particuliere werkgevers kan voor
schrijven een eventueele verhooging van de loonen van 
hun werknemers. De Regeering heeft gisteren nog 
verklaard: dat komt vanzelf tereebt ; wanneer die ex
portgoederen in prijs zullen stijgen, en er een zekere ver
hooging van den levensstandaard ontstaat, zullen die 
werkgevers niet zoo onredelijk zijn daarmede geen rekening 
te houden. Ik ben dat volkomen met de Regeering eens. 
Dat zullen de werkgevers ook niet doen. Ik geloof inderdaad, 
dat zij - dat is thans al gebleken bij de stijging van de 
rubberprijzen en andere prijzen - dan bereid zijn, indien 
mogelijk, tot verhoogingen over te gaan. Docb er zijn altijd 
zwarte schapen onder en ik zou daarom der Regcering dus 
willen verzoeken ook aan den Volksraad de instemming t~ 
vragen voor een ordonnantie, die haar de bevoegdheid 
schenkt in bepaalde gevallen te harer beoordeeling voor 
te schrijven een vel'hoogjng van de loonen van de werk
nemers. 

(De heer Th a 111 rin: Maar vindt U niet, dat de 
Regeering in deze moet voorgaan ?) 

Ik beb dat zoo juist reeds aan de Regeering verzocht_ 
Mijnbeer de Voorzitter! Ik ben aan het einde gekomen va n 
mijn betoog. Ik wil tenslotte nog deze verklaring afleggeu, 
dat ik voor mij met den heer Kan de outwikkeling van deu 
gang van zaken gaarne in meerdere mate - dus ni et ui t
sluitend - 'zou willen hebben ;den on:' l'gelatcll aal! den 
natuurlijken gn ng V,Ul zaken. Dan zou lIet eerrige moeilijk
,beden geven; in eenige dringende gevallen zou de Regeering 
natuurlijk moeten ingrijpen, doch ik had tocb gaarne gezien, 
dat de Regeering aan het gezonde element van de natuurlijke 
ontwikkeling van zaken een grootere beteekenis had toe
gekend, dat Zij dat een grooter element in de ontwikkeling 
van de toekomst zou hebben laten vormen. Desondanks zal 
ik, omdat de Regeering zegt deze 'bevoegdbeden noodig te 
hebben, daaraan mijn stem geveu. 

De heer De Hoog: Mijnheer de Voorzitter! Toen wij 
gisteren de mededeelingen van de Regecl'ing vernamen en 
daarin ook enkele punten werden aangehaald b.V. ten op
zichte van huren e.d. waarvan de Regecl'illg toezegde, dat te 
dien aanzien in betrekkelijk korten tijd maatregelen zouden 
worden vastgesteld, had zeker niemand gedacht, dat de Re
geering reeds den dag daarop zon aankomen met een der
gelijk ontwerp als wij voor ons hebben liggen . 

Mijnbeer de Voorzitter! Ik wil met de Regeering mede
gaan ten aanzien van het geven van bevoegdheden, van 
machtiging tot het nemen van maatregelen. Alleen wil ik 
in de eerste plaats m~1l bezwaren tegen het voorliggend 
ontwerp naar voren brengen en tenslott'e aan die machtigings
verleening aan de Regecl'ing een voorwaarde verbinden. Ik 
zou het dan in de eerste plaats even wilten hebben over het
geen verschillende van mijn geachte medeleden naar voren 
hebben gebracht. Wanneer de heer Weyer naar voren bracht 
en daarbij eigenlijk meer uitwerkte het idee van den heer 
Prawoto, dat de prijsstijging in het buitenland ook persé 
zal voeren tot een prijsstijging van onze producten in het 
binnenland, dau is dat iets, dat wel iedereen zal beamen. 
Doch dan zou ik te dien aanzien er toch even op willen 
wijzen, dat in deze ontwerp-ordonnantie bevoegdheden naar
voren wordell gebracht, omvattende de kwestie vall de maxi
mumprijzen en van onteigening. De kwestie van de maxi
mumprijzen - dit met het oog op betgeen de heet· Roep 
heeft gevraagd - wordt wel degelijk door de hoofden van 
gewestelijk bestuur bepaald na de bekomen machtiging vall 
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de Regecl'ing, zood at hier wel iets centraals in is gelegen 
en bij de algemeene richtlijnen aan de hoofden van geweste
lijk bestuut' de opvatting van de Regeering kan worden 
opgenomen. 

Van andere zijde heeft de heel' Thmnrin zooeven bezwaar 
gemaakt tegen allerlei . vage uitdrukkingen in de ontwerp
ordonnantie. Hij heeft O.a. gesproken van: ongemotiveerde 
en onredelijke prijsopdrijving, waarvan artikel 3 van de 01'

dOlmantie spreekt. Ik zon te dien aanzien het volgende 
willen opmerken. 

Zood ra een dergelijke actie zou neerkomen op straiver
vol ging, dan beteekent dit - volgens de Memorie van Toe
lichting op artikel 3 - dat de rechter uitspraak zal doen, 
wat een ol1l'edelijke prijsopdrijving is. Dit is dus veilig ge
steld en men zal zich hoogstens behoeven te bepalen tot een 
algemeene regeling der Regeering aan de hoofden van ge
westelijk bestuur. Te dien aanzien is tenslotte de beslissing 
bij de Regeering. Maal' geheel anders staat het met de 
tweede uitbreiding, nl. de onteigening. 

Wanneer het hoofd van gewestelijk bestuur meent, dat op 
een onredelijke wijze wordt gehandeld dool' de verschillende 
opkoopers, en er heeft op dien grond beslaglegging plaats, 
hoe kan men daal' dan behoorlijk tegen op komen? Dan 
zal men een actie moeten beginnen tegen de in beslag name 
en hiermede komt men op een geheel ander terrein. Aan den 
eenen kant is men belda agde en kan dus bewijs leveren tel'
zake van hetgeen men beschuldigd wordt, maur ln geval 
van beslaglegging, moet men zelf een actie beginnen en 
wordt de zaak geheel anders. Ik zou in het algemeen willen 
vragen aan de Regeering hoe Zij zich eigelllijk voorstelt 
ten aanzien van de in beslagneming van goederen te han
delen en hoe Zij zich te dien aanzien voorstelt een centrale 
regel ing te mak en, dan wel een leidraad te geven voor alle 
hoofden van gewestelijk bestuur, die deze bevoegdheid 
krij gen. 

Daarnaast zou ik ele Regeering deze vraag willen stellen. 
Is het wel juist, dat deze twee ordonnanties, die in bespre
king zijn, l.ich uitst\'ekken tot alle goedercn ~ 

Natuurlijk is dat heel gemakkelijk. Men is el' dan van 
af. De Regeering heeft de vrije hand om te doen wat Z\j 
wi l en wanneer Zij nieuwe beperkingen nooelig acht, dan 
heeft Zij zich niet meer te wenden tot dit college of den 
Volksraad n\et al den aankleve van dien. Maal' is het juist, 
dat Zij dit doet! In het algemeen geeft deze ordonnantie 
toch inzake haa l' uitbreiding tot de maximum prijzen en het 
in beslag nemen van goederen voor alle artikelen een zekere 
onrust in deze landen. En waal' men het juist over heeft 
is, dat men hiel' nooelig beeft kalmte en rust. 1\1'en moet 
het hoofd koel houden. Ma al' ik vraag- mij af hoe het nu 
moet als in eens alle artikelen onder deze regeling vallen. 

Ik acht zulks niet uoodig, want bet is herhaaldelijk ge
bleken, dat het college ber eid is bevonden de Regeel'i ng op 
zeel' korten termijn tel' wille te zijn en ordonnanties te 
accepteel'cn, die haal' noodig dachten . El' zullen goederen 
zijn, waarvoor het niet nooelig is maximum prijzen vast te 
stell en b.v. lm<e goederen. Het zou zelfs mogelijk zijn, dat 
men het betel' acht den illlport van die goederen geheel te 
verbieden. Waarvoor is clan een rlel'gp.lijke nitJwpidin g va.n 
macht del' Re.geering noodig' 

Nu heeft de Uegeering ook genoemd de opdrijving van 
hllishur'ûn. 'Maar ik zou de Regeering te dien aanr.ien willen 
vragen, hoe het gaat met de hypotheken. El' zijn tal van 
huiseigenaren, die een hypotheek hebben genomen op goud
clausule. De Regeering heeft gisteren geantwoord ten aan
zien van de goud·clausule, dat men zich daarover nog be
raadt. Maar intnssehen denkt de Regeering niet meel' na 
over de verhoogi ng van de hnren. Daarover heeft Zij zich 
reeds een idee gevormd en die verhooging is toch - dat kan 
men wel aannemen - een noodige compensatie voor den 

Handelingen. Zittingsjaar 1036--1937. 

(Verboom.) 
eigenaar bij handhaving van de gondelansule. Het eene stelt 
de RegeCI'ing dus voor r.onder meer en over het andere is 
Zij nog aan het nadenken. 

De heer Roep sprak zooeven over de minimum loonen tegen
over het maximum loon van de Regeering. Ook hier kondigile 
de Regeering gisteren aan, dat de regionale schalen zullen 
worden doorgevoerd en de salarissen en pensioenen per 
1 Januari 1937 zullen worden verlaagd. Doch daarnaast is 
Zij vol zorg, dat het opdrijven van de loonen binnen redelijke 
grenzen beperkt zal blijven; de Regecring heeft zich dienaan
gaande reeds definitief uitgesproken. En zoo zijn er tclkens 
allerlei punten, waarvan wij op het oogenblik niet weten wat 
cr de gevolgen van zullen zijn, doch waarvoor de Regeel'ing 
van ons nu toch onbeperkte volmacht wenscht. 

Ik zeide in het begin van mijn rede, dat mijn fractie de 
Regecring wil steunen, maal' wij zullen dit alleen kunnen doen 
wanneer in de ordonnantie een beperkte werkingsduur wordt 
nccrgelegd. Wij gaan dan ook geheel accoord met wat de heer 
Weyer voorstelde, al is een termijn van drie maanden wel wa.t 
kort. Wij achten zes maanden beter omdat dan een betel' 
inzicht in den toestand zal zijn verkregen . Aan het eind Vlm 

een bepaalde periode - deze zij dan drie of zes maanden _ 
zullen wij dan een inzicht kunnen hebben in de gapinge n, 
de onvolkomenheden en in de wantoestanden, die zich even
tuccl zullen hebben voorgedaan en ons college zal dan met een 
betere kennis van zaken kunnen oordeel en, wanneer de Regee
I'ing bij ons komt met ccn Vool'stcl tot vCl'lcnO'ing en/of 
wijziging van de regeljng. 0 

Wij zullen dus onze stem geven aan het amendement-Weyer 
en eerst na aanneming daarvan onze stem aan de ontwerp
ordonnantie h.""lmnen geven. 

De heer Verboom: Mijnheer de Voorzitter! Ik sluit mij 
gaarne aan bij de woorden van waardeering, dool' verschil
lende leden geuit omtrent de activiteit, door de Regeering 
te dezen aanzien betoond. Ik betreur het niettemin dat het 
11 ict mogelijk blijkt, deze ordonnantie in een zoo rustig tempo 
te behandelen als het belang van deze zaak naa.r mUn meening 
volkomen motiveert. Als ik het goed begrepen heb heeit de 
Regeeringsgemachtigde het voorgesteld, alsof het hiel' ten 
slotte een heel eenvoud ige zaak betreft, maal' naar ik ge
loof is uit de discussies van hedenochtend wel overduidelijk 
gebleken, dat de zaak verre vall eenvoudig is_ Ik geloof te
vens dat, hoe meel' men ovcr de zaak nadenkt, hoc meel' 
men tot de conclusie zal komen, dat het hiel' niet alleen een 
zeel' belangrijke, doch tevens een zeel' ingewikkelde zaak be
treft, die misschien door niemand ten volJe kan worden over
zien, omdat men op dit gebied hiel' te lande nu eenmaal geen 
ervaring bezit. Daarom Ineen ik , dat overleg in de afdee
lingen van groot nut had klll1nen zijn en ik betreur het dan 
ook zeel', dat dit overleg niet mogelij k is geweest_ Alleen 
hierom lijkt het mij intussehen reeds wenschelijk, dat de 
ordonnantie aan een bepaalden tijelsduur wordt gebonden en 
ik kan het betreffende amendement-Weyer dan ook ten volle 
ondersteunen j ook om tal van andere redenen lijkt mij een 
dergelijke bepaling zeel' gewenseht. 

Ik kan mij voorstellen, dat de Regeel'Îng thans vèrgaande 
bevoegdheden wenscht te bezitten om in te kunnen gl'ijpen , 
wanneer zulks noodjg blijkt j de toestand zou zich inder
daad in een ernstige richting kunnen ontwikkelen. Tegen 
die ingrijpende bevoegdheden heb ik dan ook op zichzelf 
geen ernst.ig bezwaar. Wat echter ten deze van zeer groot 
belang is - andere sprekers, o.a. de heel' Van Helsdingen, 
wezen er reeds op - is de vraag, hoe de Regeering zieh 
voorstelt, deze bevoegdheden te hanteeren. 

Voor deze vraag is te meer aanleiding als men ziet, hoe 
vaag de ordonnantie in verschillend opzicht is en hoe vaag 
ook de toelichting. Er wordt O.a. gesproken van "onrede
lijke verhooging van prijzen", van "buitengewone prijsol>-
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drijving" cn dergelijke meer j alle begrippen, welke zeer rek
baar zijn. In de toelichting wordt te onzer geruststelling ge
zegd, dat de rechter hieromtrent zal hebben te beslissen, 
maar erg bevredigend lijkt mij dit niet: intussehen is de be
trokken handelaar reeds op ernstige wijze gedupeerd. 

(De heer Van Hel sdi n gen: De rechter is alleen be
trokken in artikel 4, overigens maakt de Regeering het uit.) 

Dat komt er nog bij. 
Voorts wordt in de toelichting gezegd, dat die prijzen 

als normaal dienen te worden aangemerkt, welke golden op 
of laatstelijk voor 26 September jl. Het is op zichzelf be
grijpelijk, dat men ten deze naar een basis zoekt en dat men 
die basis als normaal kwalificeert; in zooverre kan ik mij 
met dezen term vereenigen. Aan den anderen kant zal men 
er zich echter voor hebben te hoeden, dat men aan het woord 
"normaal' ook geen andere beteekenis hecht dan dat het een 
punt van uitgang, een basis is; de prijzen toch, die op of 
laatstelijk voor 26 September j.l. golden, zullen in vele ge
vallen niet normaal zijn, zij beteekenen in vele gevallen 
een minimale winst en dikwijls zelfs in het geheel geen 
winst, maar verlies. 

Voorts krijgen wij dezen toestand, wanneer de ordonnan
tie in haar vollen omvang gehanteerd wordt, dat bepaalde 
bedrijven - de bedrijven nl. die geheel op export zijn inge
richt -, ten volle voordeel zullen hebben van de ontwikke
ling van zaken, met zekere reserve natuurlijk, wat de loonen 
en andere kosten betreft, terwijl met andere bedrijven -
de bedrijven nl. die op import zijn gericht - dit maar zeer 
betrekkelijk het geval zal zijn en verschillende van zulke 
bedrijven misschien zelfs nadeel ervan zullen hebben. 

Ik heb er op zichzelf uiet het minste bezwaar tegen, dat 
de exportbedrijven, die vele jaren in groote moeilijkheden 
hebben verkeerd, die vele jaren met groote verliezen 
hebben gewerkt, van den huidigen toestand profijt zullen 
trekken. Ik vind dan ook geen enkele aanleiding voor deze 
bedrijven thans de heffing van een uitvoerrecht te bepléiten, 
gelijk in deze zaal en ook daarbuiten de laatste dagen met 
zooveel klem is gedaan; ik geloof zelfs, dat een dergelij k 
uitvoerrecht een groote onbillijkheid zou bevatten. Maar dit 
neemt niet weg, dat het toch wel zeer eigenaardig is, dat 
een bepaalde groep van bedrijven, die door de crisis ook 
zeer zwaar getroffen is, door den thans besproken maatre
gel opnieuw en ernstig zullen worden getroffen, terwijl an
dere bedrijven voordeel zullen hebben. 

Door den heer De Hoog is reeds gewezen op de positie 
van de huiseigenaren; ik wil in dit verband nog de aandacht 
vestigen op den middenstand, op den détsilhandel. Men heeft 
m ij erop gewezen, dat de handelaar-détaillist reeds op de 
eindbnsis van zijn pl'jjscalculatie is, daarvan kan dus niets 
meer af. Koopprijs plus onkosten plus thans reeds zeer mini
male winst maken den verkoopprijs uit. De Regeering wil 
thans zelf ui tmaken, hoe de verkoopprijzen znllen moeten 
worden gecalculeerd, met behoud van eigen voordeel, gele
gen in de 30% invoerrechten 6ók op de door de mindere 
waarde van het geld verhoogde factuurbedragen van alle 
goederen, die niet in de prijscourant voorkomen en die dus 
getroffen worden door een invoerrecht van 40%, berekend 
11aar de huidige waarde. De Regeering neemt dus zelf wel 
extra-winst in dit opzicht, maar vindt het niet goed, dat de 
-détailhandel deze winst ook zou maken. 

Een ander bezwaar, dat men mij in dit opzicht heeft 
genoemd en dat mij ook zeer juist voorkomt is, dat de détail
handel werkt met een beperkt kapitaal en dat deze handel 
uls hij tot het inslaan van nieuwe goederen overgaat voor 
een belangrijk deel prijzen zal moeten betalen, welke 25 of 
30% hooger zt'llen zijn dan de huidige prijzen, en dus met 
zijn beperkte bedrijfskapitaal in çlat geval uiet zal uitkomen. 

Al deze dingen, welke uaar mijn meening ten zeerste over
weging verdienen, verschijnen uog in een bedenkelijker licht 

wanneer men el' rekening mee houdt, dat, zoouls de he Cl' 

Thamrin reeds heeft gezegd, de uitvoering van deze maat
regelen groolendeels in handen zal worden gesteld van de 
hoofden van gewestelijk bestuur. Ik heb yoor de capaciteiten 
en prestaties van het B. B. naar Illell "'''''eet alle waardcel'ing. 
Maar ik vraag mij toch af: zullen deze ambtenaren altijd de 
dingen op hun volle waarde knnnen beoordeel en en altijd 
een juist overzicht hebben van de situatie I Ik neem uiteraard 
aand, dat zij vanuit het centrale punt zoo goed mogelijk zul
len worden ingelicht, maar daartegenover staat, dat de Re
geering zelf bij herhaling heeft betoogd, dat het grondig 
de zaken besturen vanuit een centraal punt ontzettend moei
lijk, zoo uiet onmogelijk, is en dat daarom decentralisatie zoo 
zeer gewenscbt is. Indien dit reeds geldt ten aanzien van 
zaken, waarmede men sinds jaren vertrouwd is, geldt dit 
zooveel te meer ten aanzien van zaken als de thans bespro
kene, waartegenover men geheel vreemd staat. Ik geloof dan 
ook, dat aldus groote moeilijkheden lIiet kluwen uitblijven . 

Verschillende sprekers - de heeren Weyer, Prawoto en 
Roep - hebben al gewezen op den eigenaard igen toestand, 
welke men zal krijgen bij producten, die zoowel voor den 
uitvoer als voor de binnenlandsche consumptie bestemd zijn. 
Het kan vrijwel niet anders of walmeer de prijs voor den uit
voer verhoogd wordt - en dat is het gevolg van de deva
luatie - zal ook de prijs van de binnenlandsche markt stij 
gen; wanneer men hier maatregelen zou nemen, zonder een 
juist inzicht in en een juist overzicht over de dingen zou men 
zeer groote fouten kunnen maken. 

Ook naar mijn meeuing moet prijsstijging zooveel mogelijk 
worden tegengegaan en ik kan mij dus in zooverre volkomen 
vereeuigen met wat de geachte Hegeeringsgemachtigde 
gistercll heeft gezegd en wat eigenlijk het uitgangspunt is 
geweest bij de thans besproken regeling; dat hoofddoel vau 
de politiek der Regeering is de tendenz naar verhooging van 
de kosten van het levensonderhoud in toom te houden en 
haar tot de geringst mogelijke proporties beperkt te houden. 
Maar ik vraag mij wel af, of bij deze ordonnantie niet te 
veel het accent is gelegd op het ingrijpen van de zijde der 
Hegeeri ng en of andere maatregelen niet te veel uit het oog 
zijn verloren. Ik geloof, dat men onder de huidige omstandig
heden ook door overreding reeds veel zal kunnen bereiken. 
Verder wijs ik er op, dat de Regeering hier zelf het goede 
voorbeeld kan geven door niet tot een verhooging van de 
vaste lasten over te gaan. De vaste lasten toch, ten aanzien 
waarvan wij steeds een rigoureuze verlaging hebben bepleit, 
zijn als gevolg van de devaluatie thans aanzienlijk verlaagd: 
zou die verlaging thans weer voor een gedeelte worden teniet 
gedaan en zouden deze lasten dus worden verhoogd, dan 
zou de Regeering daarmede een slecht voorbeeld geven aan 
de groepen van menschen, die men juist door deze ordon
nantie bedoelt in toom te houden. 

Voorts zou ik willen wijzen op het bestaan van verschil
lende licentieerings- en contingellteeringsregelingen; die 
contingenteeringsmaatregelen vooral zijn voor een groot 
gedeelte, als wij nu uiet letten op de indirecte voordeelen, 
maar alleen op het rechtstreekseh effect, voor Nederlandsch
Indië tot nog toe nadeel, zelfs soms een groot nadeel geweest. 
Ligt het niet voor de hand en is het niet billijk, dat deze 
contingenteeringsregelingen thans worden gehanteerd ten 
bate van Nederlandsch-Indië en daarmede dus te ·bewerken, 
dat de prijzen niet verder worden verhoogd dan werkelijk 
noodzakelijk is' 

Overigens ben ik het met de sprekers eens, die hebben 
betoogd, dat ondanks alle maatregelen, die men zal nemen 
en ondanks allen goeden wil, die mell in dit opzicht van alle 
zijden zal betoonen, een prijsstijging in ieder geval zal worden 
teweeggebracht, ook al ~al die prijsstijging geen 25% of 30% 
behoeven te zijn. Maar als dat werkelijk zoo is - en ik 
geloof, dat men dit als vaststaand kan beschouwen - dan 
wordt het ·"magstnk ·der salarissen en pensioenen plotseling 

d. ",\.~ .:. I .. 
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acuut en in heel andere richting acuut dau het tot nu toe 
is geweest: de bm~kheid eischt dan een verhooging van de 
salarissen eu pensioenen, waardoor deze prijsstijging wordt 
opgevangen. Ik meen, dat wij op deze zaak en op het 
urgen te daarvan niet genoeg den nadruk kunnen leggen. In 
dat opzicht sluit ik mij dus aan bij het betoog vau vorige 
sprekers. 

. De heer Kerstens: Mijnheer de Voorzitter! Wie gisteren 
de uiteenzetting van den Regeeringsgemachtigde voor Alge· 
moclle Zaken heeft gehoord, kon verwachten, dat met bekwamen 

. spoed de t hans voorliggende ontwerp-ordonnantie zou worden 
ingediend. Gisteren is gebleken, dat de Regeering terugdeinst 
voor maatregelen tot verhooging van het loon- en salarisniveau. 
lk denk, dat de Regeering dat doet uit angst voor de 
met zooveel moeite verkregen gezondere budgetaire positie. 
Hoe het ook z~, nu de Regeering is teruggedeinsd voor de 
verhooging van 1000en en salarissen, moest een ontwerp als 
dit komen, moest aan den anderen kant verhinderd worden, 
dat de salarissen en looneu niet meer toereikend zouden zijn . 
Ik ben het met de sprekers eens, die verklaarden, dat dit ont
werp wel zeer ver gaat. Ik heb niet in deze zaal, maar daar
bujten, het woord volledige socialisatie hooren gebruiken. Ik 
voor mij moet verklaren, dat ik voor dien naam niet terugdeins. 
De taak van het overJleidsgezag is de verzorging van het 
.a lgemeen belang. Als het algemeen belang een ingrijpen als 
dezen maatregel clscht, zeg ik fiat. lv[aar als men zegt : Goed, 
maal' dan gaat men toch wel tot het maximurn, dan bestrijd 
ik dit geenszins, maal' dan zeg ik, dat maximum en minimum 
hier samenvallen. Het algemeen belang is van het overheids
gezag de doelstelling, maar tevens de begrenzing. :Wlen kan 
niet verder gaan dan de behartiging van het algemeen belang, 
maar ook niet minder vcr gaan . Wanneer dus de Regeering 
uit ontwerp voor het te bereiken doelnood ig heeft, zeg ik mijn 
steun, zelfs mijn volledigen steun toe, zoodat ik zelfs tegen het 
amendement zal stemmen, waardoor de woorden "of krachtens" 
m llen mooten veryallen. Ik doe dit om een heel bijzondere 
l'eden. Ik w11 de Regeering hij de bevoegdheden, clie Zij vraagt 
tel' bewaking van het algemeen belang, DIl voorwaardelijk 
steunen om straks Inct des te meer recht tegen de Regccring 
te zeggen : Gij hebt A gezegd, maar dan moet gij ook B zeggen 
en desnoods ook C en D. H et ontgaat ons niet, dat de Regeering 
tot dusver het oog heeft gericht gehouden op twee polen: 
aan den eenen kant de positie van het budget en aan den 
anderen kant de positie van den consument. Er is hier echter 
nog een derde factor in het geding : de importeur, die aoor 
dit ontwerp bedreigd wordt in het bepalen van zijn prijs. 
De Regeering zegt: El' zal niet verder mogen worden gegaan 
in de prijsstijging dan gemotiveerd en redelijk is, maar iedere 
buitengewone prijsopdrijving zal worden verhinderd. Nu is 
de vraag: Wat zal men verstaan onder "buitengewone" en 
wat onder "gemotiveerd" V Als de Regeering zegt, dat een 
percentage van 5 of 6 gemotiveerd is, dan heeft de importeur, 
die 25% meer op zijn goederen moet betalen dan tot dusverre 
het recht te vragen: Wie betaalt die stijging van 20 of 19% 7 Ik 
kan mij - om kort te zijn - niet voorstellen, dat de Regeering 
hiel' nog lang kan wachten met het instellen van wat ik zou 
,vi llen noemen een compensatiefonds. 

Hoe dit gevoed zal kunnen worden, is natuurlijk een zaak, 
die de Regeering beter kan overzien dan wij . Het meest aan
geprezen middel is geweest een heffing op de devaluatie
winsten van den export. Ik wil mij niet uitspreken over de 
vraag of dit jnist is, maar ik geloof, dat de Regeering niet 
kan ontkom en aan het scheppen van een compensatieîonds, 
waarnit dan de importeurs, die begrensd worden in hun 
prijsverhooging tot een door de Regeering redelijk geacht 
peil, kunnen worden tegemoetgekomen. 

(De heer Kan: Dat is een zeer ingewikkelde zaak.) 
Inderdaad, maar zaken als deze zijn ingewikkeld. Mone-

(Voorzitter , R. G. voor Algemeene Zaken.) 
taire aantasting werkt door op alle gebieden ill allerlei gl'il~ 
lige vormen. 

Wanneer ik dus dit ontwerp onvoorwaardelijk steun, dan 
verwacht ik, dat de Regeering van haar kant alle consequell~ 
ties zal aanvaarden om tegenover al haal' onderdanen de 
redelijkheid te betrachten. 

De Voorzitter : Hiermede is de behandeling in eersten ter
mijn van dit onderwerp van de zijde van het C,ollege van 
Gedelegeerden geëindigd. 

Ingediend zij twee amendementen : 

1. Am end e men t, voorgesteld door de heeren Weyer, 
Verboom en Kan (st. 4), lnidende : 

"Ondergeteekenden hebben de eer voor te stellen in 
de ontwerp-ordonnantie ter voorkoming van prijsopdrij
ving van goederen, diensten of huren (zitt. 1936- '37, 
Ond. 91, stuk 2) in al de artikelen waar "bij of krach
tens regeel'ingsverordening" staat te lezen "bij regee~ 
ringsvel'ordenillg " . 

2. Am end e men t, voorgesteld door de heeren Weyer, 
Van Helsdingen, Thamrin, Verboom en Kan (stuk 5), lui
dende: 

"Ondergeteekenden hebben de eer voor te stellen in 
de ontwerp·ordonnallti e ter voorkoming van pl'ijsopdrij~ 
ving van goederen, diensten of huren (zitt . 1936- '37, 
Ond. 91) artikel 8 te lezen als volgt: 

"Deze ordonnantie treedt in werking op den dag 
harer afkondiging te 6 uur des namiddags en houdt op 
van kracht te zijn drie maanden na het tijdstip van in
werkingtreding. " " 

Deze amendementen zullen bij dit ontwerp in behandeling 
worden genomen. 

Is de Regeel'ingsgemachtigdo bereid, gezien den omvang der 
besprekingen on de vele vragen, die zijn gesteld, om 1n plaats 
van dadelijk hedeumorgen, vanavond om 6 uur te antwoor
den en daal'hij den in artikel 8 van de ontwerp·ordonna ntie 
gestelden termijn van 6 nul' namiddag te verschuiven tot op 
een later tijdstip7 

De heer Peekema, Regeeringsgemaehtigde voor Algemeene 
Zaken : Mijnheer de Voorzitter! Mag ik mijn antwoord 
even toelichten 7 Indien de Regeering zich zou beperken tot 
de beantwoording van de vlongen en opmerkingen, d ie hier 
zijn gemaakt over het voorligeud ontwerp en de daarbij in~ 
gecUende amendementen en Zij alleen daarmede ge noegen 
zou nemen, zou uiteraard de beantwoording op dit moment 
stellig de voorkeur verdienen. De discussies in dit College 
hebben echter een wjjdere vlucht genomen, waartegenover 
staat, dat de Regeering gisteren reeds in haar verIdaring 
heeft laten uitkomen, dat Zij met het geven van informatie 
zoover is gegaan als haal' maar eenigszins mogelijk was en 
voorts toegezegd heeft, dat Zij, zoodra verdere informatie moge_ 
111k was, bij den Volksraad zou terugkomen. Zonder nu in het 
allerminst afbreuk te doen aan hetgeen gisteren in dit op
opzicht is gezegd, wil de Regeering trachten, in zooverre 
aan het College tegemoet te komen, dat Zij van het door U 
,gedane voorstel tot uitstel der verdere behandeling tot 
hedenavond gebruik zal maken om na te gaan, In hoeverre 
op bepaalde detailvragen op het oogenblik nog kan worden 
ingegaan . 

De vergadering wordt te 11.50 uur v.m. geschorst tot des 
namiddag~ 6 uur! 
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Avondvergadering van Dinsdag 6 October 1936. 

(Bijeenroepingsuur : 6 namiddag.) 

Regeeringsgemachtigde: de heer Peekema. 

De Voorzitter: Geachte Medeleden! Ik heropen deze 
vergadering. 

Aan de orde is de voortzetting der be
handeling van de ontwerp-ordonnantie 
ter voorkoming van prijsopdrijving van 
go ede ren, die n s ten 0 f hu ren. (0 n d. 91.) 

Ik geef het woord aan den Regeeringsgemachtigde voor 
Algemeene Zaken voor de beantwoording van de sprekers 
in eersten termijn. 

De heer Peekema, Regeeringsgemachtigde voor Algemeene 
Zaken : Mijnhe"" de Voorzitter! De Regeering moge begin. 
nen met haar erkentelijkheid uit te spreken voor den steun, 
die.n zij voo't het vool'liggend ontwerp heeft gekregen van 
de geachte leden, de heeren Sosrohadikoesoemo, Van Hels
dingen en Roep. Ook de heer Kerstens heeft een kloek woord 
van steun voor dezen maatregel gesproken en met waardee
ring werd vernomen, dat ook de heer De Hoog in principe 
bereid is om zijn steuu aan dit ontwerp te geven. 

Waar bezwaren tegen dit ontwerp te berde gebracht zijn 
_ en dit waren er niet weinig - vertoonen deze bezwaren 
een groote mate van onderling verschil, een divergentie, die 
soms zelfs in tegenstrijdigheid overgaat, wat betreft de 
gronds\a.gen, wa,aI'Op deze cl'itiek werd gefundeerd. 

Wanneer wij vernemen, wat de eerste geachte spreker, de 
heer Thamrin, over dit ontwerp heeft gezegd, dan bemer
ken wij , ,dat hij uitgaat van het standpunt, d~t de ma.sso 
der bevolking op het oogenblik geen enkele pr\)sverhooglllg 
hoegenaamd kan dragen en wanneer wij dan de logis~!,e 
conclusie daaruit trekken, zou het alleen deze kunnen zIJn, 
dat de Regeering dan ook verplicht is om het mogelijke te 
doen om alle prijsverhooging tegen te gaan. 

Vrijwel geheel tegenovergesteld daaraan is. hetgeen h~t 
geachte lid Prawoto in het midden brengt. DIt geachte lid 
spreekt in zijn rede van onthouding van winsten, als gevolg 
van de door de Regeering voorgestane polltlek, dIe anders 
normaliter den tani in den schoot zouden zijn gevallen, den 
producent voor de binnenlandschc mat· kt. 

Mijnheer d ... Voorzitter. De logische conclnsie uit dit stand
punt zou zijn, dat men de zaken geheel op hun beloop laat 
en de consequenties van. alle prijsverhoogin,gen dan ook aan
vaardt. De heer Prawoto, heb ik uit zijn rede begrepen, 
schroomt niet voor deze conclusie. 

Mijnheer de Voorzitter! Ter inleiding van de uiteenzetting 
der Regeering omtrent de strekking van het wetsontwerp en de 
te verwachten uitvoering in de praktijk, zou de Regee
ring gaarne willen aanknoop en bij de rede van het geachte 
lid den heer Weyer die een uitvoerig en belangwekkend 
bet~og heeft geleverd 'over het wezen van deze kwestie van de 
depreciatie, over haar noodzakel\]ke gevolgen, waaronder 
begrepen een schets van de noodzakelijke prijsverhooging, .~ie 
van dezen monetairen maatregel het gevolg zou moeten z1Jn. 
De heer Weyer heeft er op gewezen, dat het niet alleen 
kunstmatig, doch zelfs onmogelijk zou zijn om de."e yrijs
verhooging geheel tegen te houden. Het geachte hd IS ten 
aanzien 'wan deze rede met instemming aangehaald door 
vele van zijn geachte medeleden O.m. door de heeren Roep 
en Verboom en ook de Rege"ring kan veel onderschrijven 
van hetgeen de heer Weyer heeft gezegd. Dat de Regee
ring dit zegt, zal het geachte 1id ~iet vern:?n~e~en, aange
zien hij zelf als uitgangspunt van z\]n beschouwmgen enkele 

(Regeeringsgemachtigde voor Algemeene Zaken.) 
uitspraken heeft genomen van de Indische Regeering, zooals: 
die waren vervat in de gisteren gehouden mededeeling: Deze· 
instemming met enkele uitgangspunten van het geachte lid' 
den heer Weyer ge~dt dan in het ' ,bijzonder wat betreft 
de omstandigheden, waaronder deze ordonnantie bestemil IS· 
te werken en de wijze waarop zij zal moeten worden gehan-, 
teerd. Wanneer de Regeering dit met haar eigen woorden 
nog eens gaat toelichten, dan zou Zij willen beginnen met 
de lezing van de considerans van dit ontwerp. In de con
siderans van het ontwerp leest men: 

"Dat Hij, het in de te gen w oor d i g 'e 0 Dl-· 

sta n d i g h ede n noodzakelijk achtende maatregelen 
te treffen, teneinde prijsopdrijving van goederen; dien~ 
sten of huren te voorkomen; - enz. 1). 

Ik onderstreep even de woorden "in de tegenwoordige 
omstandigheden". Waardoor worden deze tegenwoordige 
omstandigheden gekenmerkt Y Zij worden gekenmerkt door 
de plotseling ingrijpende verschuiving, die op monetair gebied 
heeft plaatsgevonden; zij worden gekenmerkt door de ge
varen, dIe deze verschuiving medebrengt voor verstoring; 
van het evenwicht, gevaren ook, dat die verstoring van het 
evenwicht zal worden gebruikt door speculatie, gevaren voor
onevenredige, ongemotiveerde gebruikmaking van deze om
standigheden uit winstbejag, tot schade vau de ingezetenen 
en masse en mitsdien tot schade van liet algemeen belang. 
Tegen deze mogelijke gevolgen van den toestand richten zich 
die bevoegdheden, die de Regeering bij dit ontwerp vraagt. 
Dit is naar het de Regeering voorkomt zeer juist gezien door' 
het geachte lid, den heer Kerstens, die de bescherming van 
het algemeen belang als grondslag, als inhoud en tevens als 
begrenzing van de Overheidsbemoeienis en mitsdien ook vfin 
dit ontwerp zeer duidelijk in het licht heeft gesteld. 

Mijnheer de Voorzitter! Wat leert ons dit omtrent de wer
kingssfeer van de regeling, zoowel naar omvang als naar" 
tijdsduur! Het leert ons, dat deze werkingssfeer zich niet 
verder uitstrekt dan zoolang de tegenwoordige omstandig
heden, zooals die zooeven nader zijn toegelicht, voortduren, 
met hun onzekerheid en gevaren. Zijn deze gevaren eenmaal 
voorbij, eenmaal bezworen, is de onzekerhejd ge.weken, dan 
kan Indië verder gerust zijn, dat de moeilijkheden, die nog
verder uit de depreciatie kunnen voortvloeien, rustig zullen 
worden te boven gekomen. De Regeerin g is echter intus
schen verplicht om waakzaam te zijn, maar waakzaamheid' 
is niet genoeg, om die waa,kzaamheid in daden te kunnen. 
omzetten heeft de Regeering zekere wettelijke bevoegdheden. 
noodig, verder strekkende, dan die welke Zij op het oogenblik 
reeds bezit. 

Ik noemde zooeven twee punten: de werking van deze' 
ordonnantie naar tijd en naar omvang. Wanneer ik met het 
laatste begin, zou ik dit willen aanu.l.liden als de breedte van 
de aan den Volksraad voorgelegde regeling en ik kom dan 
in de eerste plaats aan de vraag van den heer De Hoog. 
die vroeg: is het nu wel noodig, dat de uitbreiding van d .. 
reeds bestaande bevoegdheden, vide de ordonnantie van' 
1918, zich uitstrekt ovér al l e waren' en over alle artikelen .. 

De heer De Hoog heeft aan die noodzakelijkheid getwij
feld en die twijfel is in zekeren zin gegrond. De Regeering
kan den heer De Hoog zeker toegeven, dat het zelfs waar
schijnlijk is, dat het naderhand zal blijken, dat cle Regeering' 
niet al die bevoegdheden ten aanzien van alle artikelen en 
alle waren noodig heeft. Dat moeten wij tenminste hopen. 
Maar hoe zullen wij dat van te voren uitmaken 1. En hoe moet· 
de Regeering in dit opzicht dan tot een zekere discriminatie' 
J,omen'j Dit lijkt, goed beschouwd, feitelijk onmogelijk. Ze~s 
wanneer men met den heer De Hoog' aanneemt, dat het ll1et
noodzakelijk zal worden om zulke bevoegdheden als hiel" 
worden gevraagd, toe- te passen~ ten. aanzien van luxe arti!-

1) Spatleerlng van den. spreker~ 
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(Regeeringsgemachtigde voor Algemeene Zaken.) 
kelen, dan heeft de geachte spreker in principe volkom en 
gel ijk, maar dan rijst al dadelijk weer de vraag : waal' moe
ten wij de grens tl'ckl\:cn 1 

Zooals g'czegd, is het uit een oogpunt van wetgeving vrij
wel onmogelijk daaraan te beginnen en daarom is het beter, 
dat deze regeling met voldoende ruimte begint. Immers het 
doel "an dezc regeling is, dat de Regeering als het ware à 
la minute moet kunnen ingrijpen, wanneer ergens, hetzij in 
het cent rum, hetzij in dc periferie, de zaak dreigt scheef te 
loopcn en nadeel voor de bevolking, de ingezetenen kan wal'
den gt'!sticht. 

'\rij moeten clns niet beginnen met een specif icat ie, die na
dcrhand zal nopen, dat telkenmale wcer op nienw met dit 
soort ontwerpen bU d n Volksraad moet worden gekomen, 
maal' wij moeten die beperking van het ingl',ijpen laten opge
sloten liggen in de wijze von hanteering, zooals ik zQoeven 
heb uiteengezet. 

Dit wat betreft hetgeen ik zooeven noemde de breedte van 
de regeli ng. Ik kom nu tot een ander punt, dat feitelijk 
eyenccns betrekking heeft op eell beperking van deze schijn
uaul' zoo vergaande ordonnantie en die beperking is gelegen 
iu enkele uitdrukkingen, zoowel in den tekst als in de toe
lieht ill g van dit ontwerp, in woorden \'all dezen aard : onre
delijke \'cl'hooging, prijsopdrijving en buitengewone Pl'ijsop
d'· \j ,·ing. 

Hieromtrent kan üe Regcering mededeelen, dat dit ont
WÛl'p inderdaad al1cen betrekking heert op buitengewone 
prijsopdl'ijving. Ik zal dit uit het navolgenue trachten te 
verdu idelijken . Dit punt zou ik dan wilien noemen de voor
genomen diepte van de werking van den maatregel. Deze 
toelichting geschiedt dan hoofdzakelijk op verzoek van de 
geachte leden, de heeren: Rocp, Van Helsdingen en Kerstens. 

Wanneer deze geachte leden de Regeering vragen of het 
lllog'elijk is hier met zeer concrete gegevens en zeer concrete 
criteria tc komen, dan moet de Regeering hen teleursteUen, 
Dat zou niet moO'elijk zijn, niet mog'elijk op grond 
van den aard dezer regeling en ook op grond nm de 
g l'oote onzekerheid, die over het vcrclcre vel' loop van den 
toestand blUft bestaan. Dit alles wi ssclt cn f luctueert en 
t a l van uiteenloopende factoren zijn vu n invloed op derge
lijke vragen als hiel' doOI' de geachte leden gesteld zijn, 
over wat onredelijk en wat ongem otiveerd is en 'v-at onder 
buitensporige prijsopdrijving moet worden verstaan. 

I k wi l hiel'\-an ecn voorbeeld noemen, dat betrekking heeft 
op de prijszetting van diensten, geregeld in artikel 2 van het 
ontwerp cn dan neem ik als yoorbeeld daarvoor een scheep
vaartondernemin g, \rallJH.'cl' zulk ecn onderneming op een 
bepaald moment haal' vI'achten en passagepr~jzen verhoogt, 
is het eenvoudig onmogelijk. zonder mecl.' te komen tot een 
oordeel, of dit een gemotiveerde dan wel een ollgemotiveel'de 
prijsverhooging is. Wanneer die verhoogin g 1;llaats heeft 
op een moment dat deze ondernemet' wat zijn uitgaven 
hetreft , volkom en op dezelfde basis blijft als vóór de depre
cia tie, dan moet zij in 11et algemeen, dus tenzij er zich bij
zondel'e omstandig'heden voordoen, als niet-gemotiveerd 
worden aangemerkt. \Van ee J' daarentegen zulk ee n prljsvel'
hooging plaats heeft, nadat de onderneming ten _lanz!en van 
10011en of belastingen of andere kosten in hoogere uitgaven 
is vervallen en dientengevolge haar vraagprijs mo e t ver
hoogen, staat de zaak geheel anders. 

Dit is slechts een van de vcle factoren die vall invloed zijn 
op de vraag, of priisverhooging al dan niet gemotiveerd is. 
El' zUn nog andere factoren . Zoo valt b.v. t e denken aan 
de vraag, of zoo 'n scheepvaartonderneming tot dusver door 
de omstandigheden gedwongen beneden haar kosten heeft 
gewerkt en nu eindelijk een gerechtvaardigde kans krijgt 
om haal' bedrUf looncnd te makell. }[aar dit staat buiten 
dit ontwerp en ik ga er dus momenteel niet op door. 

Soortl'elijke factoren als ik hiel' in het kort aanstipte doen 
Handelingen. Zittingsjaar 1936-1937. 

zich voor bij de onderlinge verschillen tusschen de divcrse 
soorten van goederen, b.V. het verschil tusschen import
artikelen en binnenslands voortgebrachte goederen . Zelfs 
wanneer we deze ca tegorieën op zichzelf nemen, zooals de 
jmportgoederen, staat het el' over een tijdje met die import
artikelen heel anelers voor dan op het oogenblik het geval is. 
Ik kan wat dit betreft ver\VUzen naar de gisteren afgelegde 
l'egeel'ingsverldaring, waarin er onder meer op wordt gewezen, 
dat verhooging van den prUs van importgocdercn op den duur 
niet is te ontgaan en ten aanzien van de binnenslands ver
vaardigde prodncten werd er in dezelfde verkJaring op ge
wezen, dat de omstandigheden van het oogenblik een tcndenz 
naar prUsverhooging in de hand zullen werken. Ook op dit 
punt zal het el' uit den aard der zaak over eenigen tiid anders 
uitzien dan op het oogenblik. 

Wat nu deze werking in de diepte van de onderhavige 
regeling betreft zijn een aantal practische vragen gesteld 
dool' den heer Prawoto, vragen, waa rvan enkele ook door 
den heer 'Veyer in beschouwing werden genomen en die, 
blijkens hun redevoeringen, sterk de aandacht van andere 
leden hebben getrokken zooals de heeren Roep en Vcrboom. 
Zoo vroeg de heer Prawoto, hoe de Regeering denkt te 
handelen t .a.v. de prijsbepaling va n proelucten, die zoowc1 
voor den uitvoer geschikt zijn als in het binnenland worden 
geconsumeerd. De heel' Prawoto voegde daar aan toe, dat 
bijna geen enkel landbouwproduct zuiver en aUeen OP ' den 
export dan wel op de binnenlandsche consumptie is aan gc
wezen. Dit laatstc moge zoo zij n, toch di ent el' een ze ket' 
onderscheid te worden gemaakt tusschcn pl'oducten, die, lu
ten wc zeggen, voo r 95% voor den uitvoer bestemd zijn, en 
producten, waarbij het tegenovergestelde het geval is, waar
van slechts een klein gedeelte voor den uitvoer wordt ge
kweekt. Neemt men als voorbeelden producten als maïs, 
die het geachte lid genoemd heeft, rUst, gaplek, e.a., dan 
staan deze er geheel anders voor, wat de werking van deze 
ordonnantie betreft dan producten, die hoofdzakelijk voor 
de buitenlandsche markt worden gekweekt, als rubber, kapok 
en ook copra. 

Wat de laatstgenoemde grocp producten betreft, ziet de 
Regeering geen enkel bezwaar tegen een verhoogin g van 
den prijs, ook in het binnenland, omdat juist dan de tnl
rijke kleine producenten van alle voordeelen van deze 
prijsstijging genieten. 'Vat daarentegen de goederen betreft, 
die voornamelijk in het binnenland geconsumeerd worden, 
heeft ook de heer Prawoto terecht gewezen op de mogelijk
heid, dat de bevolking door de hoogere prijzen wordt ver
lokt t e veel naar het buitenland te verkoopen. Dan zal de 
binnenlandsche consument, die de Rcgeering bij deze r egeling 
speciaal op het oog heeft gehad en wel de allerarmste 
lnheemsche consument, die maïs en gapjek koopt, van deze 
tendenz de dupe worden. 

Tegen een dergelijke t endenz kal! de Regeering optreden 
Illet behulp vau de cl'isisuitvoerordonnantie, maal' aan den 
anderen kant zal het ook weer niet mogelijk zU n dcn con
sument ten koste van den producent val! al te goedkoope 
maïsprijzen te laten genieten; dat zou weel' kunstmatig zijn. 
In de afgeloopen jarcn heeft de Regeering daarom lI et 
belang van de maïsproducenten gediend onder andercn dool' 
dc bekende regeling met de Nederlandsche GraancentraJe. 
Nu zal het geheel van het verloop del' ui tvoerprijzen en 
ook van de uitvoerhoeveelheden in verband met de r esultaten 
van den oogst afhangen, of de Regeering een prijsverhooging 
van maïs en gaplek aan het vrije spel van vraag en aanbod 
kan overlaten dan wel, of zij zich genoodzaakt zal zien met 
aUe haal' ten dienste staande middelen in te grijpen ten bate 
van den consument. Terzij de moge ik nog even opmerken, 
dat er geen sprake van is, dat de onde rhavige maatregelen 
onbewust het meest zouden drukken op "de Inheemsche be
volki ng". Het gaat hiel' om wellicht van tijd tot tegenstriidi ge 
belangen van Inh eemsche producenten tegenover Inheemsche 



22 

3de VERGADERING - DINSDAG 6 OOTOBER 1936. 
A v on d ver g a der ing . 

. Voorkoming van prijsopdrijving van goedel'en, diensten of huren (Ond. 111). 

(Regeeringsgemachtigde voor Algemeene Zaken.) 
consumenten . Van de tegenstelling, die de heer Prawoto llier 
onbewust in het leven heeft geroepen is feitelijk geen sprake. 

(De heer P l' a w 0 t 0: 'l'en aanzicn van de winst!) 
De Regeering verwacht overigens niet, dat zich in dit 

opzicht voor een groot aantal producenten moeilijkheden 
zullen voordoen, het is zeer wel mogelijk, dat het natuurlijke 
verloop van zaken met zich brengt, dat de crisisuitvoer
ordonnantie in het geheel niet in werking behoeft te worden 
gesteld. 

Een tweede onderwerp, dat de heer Prawoto aanroerde, 
was de batikindustrie. Het geaebte lid heeft zijn beducht
heid erover uitgesproken, dat buitenlandsche fabrikanten 
"ich door de prijsbewakingsordonnantie er niet van zullen 
laten weerhouden hun prijzen te verhoogen. Hoe vreemd het 
moge schijnen, ook op dit punt kan ik dcn heer Prawoto tot 
op zekere hoogte geruststellen. Weliswaar zal op den duur 
het niet mogelijk zijn, te voorkomen, dat een buitenlandsche 
fabrikant zijn prijzen verhoogt noch dat de aankoops
prijs van materialen en grondstoffen in het buitenland 
fluctueert naar gelang van den koers van den gulden, maar 
bij de batikindustrie kan ik het geachte lid er op wijzen, dat 
er heel andere maatregelen zijn, clie in staat zijn, om de 
schadelijke gevolgen voor deze industrie te corrigeeren. 

De regeel'ingsverklaring van gisteren noemde er al eclli
gen van. Ik herhaal, dat het gaat voornamelijk om de invoer
rechten en zoo al meer. 1I1aar verder kan ik het geachte lid 
b.V. opmerkzaam maken op de cambric-steunregeling, die de 
prijzen der grondstoffen in het belang van de industrie COlT i
geert. Het is dus niet noodig bevreesd te zijn, dat men door 
bepaalde prijszettingell ingevolge de regeling als bij den 
Volksraad ingediend, een industrie zou dupeeren. In alge
meenen zin heeft de heer Prawoto verder nog een pleidooi ge
houden, dat een1.gsZ1.11S aansluit bij hetgeen de hecr Knn 
heeft opgemerkt. Deze geachte leden heboen denkbeelden 
omtrent de te volgen politiek, afwijkend van hetgeen de 
Regeering tot dusverre in haar verklaring heeft uiteengezet. 
Zij zijn er niet zeker van, dat het beter is prijsbepalend op 
te treden, op de wijze als door de Regeering is geprojecteerd, 
maar nagen of het ook voor den consument niet even goed 
of beter zou zijn, als men de tendenz naar prijsverhooging 
geheel ongemoeid liet en daar dan op de een of andere 
wijze aanpassing bij zocht. De Regeering zlet deze zaak 
zoo. dat dit laag houden van prijzen geenszins in strijd is 

.met het hooghouden van den standam'd waarop de consument 
leeft aangezien het hier niet gaat om bepaalde geldbedl'agen, 
maa; om wat men op een gegeven oogcnblik voor zijn geld 
Imn koopen. De politiek, die bier dus erop gericht is om 
de koopkracht, die de gulden op het oogenblik heeft zoo 
ruim mogelijk te houden, is wel degelijk een politiek in 
het belang van den consument. Zelfs zou bet voor de groote 
massa der consumenten, naar het oordeel van de Regeering, 
zeer schadelijk zijn wanneer de prijzen in een snel tempo 
werden verboogd. ' Het is juist daarom, dat de Regeering 
er op uit is, zooals Zij dat genoemd heeft, om dit tempo 
te matigen waardooI' vele moeilijkheden worden voorkomen . 

Nog een laatste opmerking aan het adres van den heer 
Prawoto. Hii heeft gevraagd of door dit ontwerp de bandel , 
in het bijzonder de kleinhandel, niet zal worden lam geslagen. 
Het is niet de bedoeling van de Rcgeering, van all e handels
producten de prijzen te bepalen, maar het is alleen de beo 
doeling om toe te zicn in welke mate de prijzen worden ver
hoogd ten opzichte van het vroegere niveau. Ook in ver 
van Batavia gelegen streken, kan men zeer wel constateeren 
of bepaalde prij zen in belangrijke, ontoelaatbare mate zijn 
gestegen. Bij prijsbepaling wordt door de hoofden van ge· 
westelijk bestuur overleg gepleegd met. het departement van 
Economische Zaken, zoodat allerminst alles wordt overge
laten aan bet min of meer willekeurig inzicht van plaatse~jke 
ambtenaren. Ook wordt uiteraard het inzicht van den handel, 
yoor l.oover noodig-, b\i het overle:;r betrol:.:ken . Dit is overi-

gens een ontwerp, waarop ik aunstonds in ander ve.rband 
nog te~ugkom. 

Terugkomende op de beschouwingen, die gehonden 
zijn door de leden, die ik zooevcn noemde, o.a. door den 
heer 'Veyer, wil de Regeering dus met hem constnteeren, 
dat er natuurlijke pr.\jsverhoogingcn in de to~komst ve~'wacht 
moO'en worden en dit zijn tenclenzen, dIe ook HIt een 
oo;punt van algemeen belang, nis ik het zoo mag ui!,hnk-
ken, volkomen ordente~ik zijn. . 

De balans van het economisch evenwicht zal over ee11lgen 
tijd deze factoren hebben verwerkt, te meer, omdat er an
dere gunstige factoren tegenover staan. Maal' in den over
gangstijd, dien wij tbans beleven, schommelt de balans en 
die schommelingen zouden wel eens zeer ver kunnen g-aall. 
Wat nu moet geschieden is dit, . dat voorkomen wordt, dat 
de balans te ver uitslaat in de richting van de verkoopers 
en ten nadeele van de consumenten. Te ver, wat wil dat 
zeggen! Dat wil dit zeggen; te sn~l en n~eer dan redelijk 
is en in gevallen, dat het ongemottveerd lS. De Regeerlllg 
geeft gaarne toe, dat dit is een negatieve begrenzmg. Men 
kan ik elk afzonderlijk geval vaststell en: deze of gene prlJs
verhooging is redelijk op grond van dit of dat motief en 
op dit of dat moment. In het algemeen kan men lllet an
ders doen dan vaststellen, dat deze evolutie niet te snel mag 
gaan, en niet te ver niet zonder reden of zond e~' on
omstooteliike of natuurlijke oorzaak mag gebeuren. Dl! zal 
de overbeid van geval tot geval moeten uitmaken. Dit is 
inderdaad, zooals de heer Roep het heeft genoemu, een vraag 
van beleid. De Regeering heeft daarbij geen vasten maatstaf, 
dien Zij te voren aan het Oollege kan mededeelen, laat staan 
neerleggen in de regeling, hetzij in de l'cgeerin gsverol'dcmng 
of de ordonnantie. Dit alles - ik llCb het reeds gezegd -
wisselt van dag tot dag en van plaats tot plaats. Ik kom op 
deze vraag nog terug naar aanleiding van den aandrang van 
den heer 'l'bamrin om meer dan in dit ontwerp gebeurt in 
de ordonnantie op te nemen, een verlangen, waartegen overi
gens reeds andere leden, o.a. de heer Van Helsdinge>;,:, zich 
bebben verzet. De Regeering boudt evenwel de praktlJk van 
de toepassing van deze ordonnantie volkomen in de ha.~d. 
Er bestaat op dit gebied een wisselwerking van plaatselijke 
gegevens en plaatselijke adviezen met adviezen van Ilet de
partement, waar deze zaken centraal wO~'den gecontroleerd. 

Over de vraag, die O.m. aan de orde IS gesteld door den 
heer Van Helsdillgen, nl. of de Regeering overtuigd is zoo
doende genoegzaam beveiligd te zijn tegen willekeur en stel
selloosheid kan ik het geachte lid mededeelen, dat bet overleg 
met de pl~atselijke autoriteit, die belast is met de uitvoerin g, 
niet alleen zeer intensief sehrifelijk gebeurt, maar dat er 
zelfs ambtenaren van het departement worden uitgezonden om 
deze kwestie met de betrokken plaatselijke autoriteiten nauw
keurig te bespreken en hen gedétailleerd op de hoogte te bren
gen van de inzichten, die bij de Regeering voorzitten. 

Het vorenstaande samenvattende wil ik dus wijzen in de 
eerste plaats op het van nature temporair karakter van deze 
regeling, voorts op de omstandigheid, dat het optreden allee~ 
is bedoeld ter vergemakkelijking van den overgang welke WlJ 
tbans medemaken en om te waken tegen excessen zonder onder
grond en ter voorkoming, dat natuurlijke en volkomen te res
pecteeren tendenzen naar verhooging van het prijsniveau te .\"er 
doorschieten. Daarvoor zou gevaar bestaan, wanneer er mets 
tegenover werd gesteld. Tegen de mogelijkbeid van dit te ver 
doorschieten van natuurlijke tendenzen, dat zich hier en daar 
hebben geopenbaard, moet iets worden /(esteld en dat kan 
alleen de Regeering doen. Men kan in een land als dit in dezen 
tijd eenvoudig niet alles overlaten aan het vrije spel der 
economische krachten. Dit verbiedt het op .menig punt 
zoo labi ele en précaire evenwicht, waarin w\i ons op het 
oogenblik bevinden. . 

I k merk op, dat wij tot dusverre feitelijk alleen nOl! bezl!! 
z,jn met een soort algemcenc beschouwing, hetrekking hebbende 
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op het licht del' omstandigheden, waarin wij dezen maatregel 
moeten zien . 

Het wOl'dt thans tijd, dat wij overgaan tot het ont.werp zelf. 
De Regeel'ing znl daarbij moeten voorbijgaan een aantal be
schouwingen van de zijde van het geachte college, die nog veel 
vordcl' gaan. Ik noem de beschouwingen van het geachte 
lid, den heel' Kan, die in algemeenen zin heeft gesproken over 
{'en vrije economische politiek, aanpassend aan de nieuwe 
omstandigheden. Ik noem de opmerkingen van het geachte lid 
Sosroh adilwesoemo over het onderwerp, waarop ook de heCl'Cll 
KCl'stens, Van Helsdingen, Roep en De Hoog hebben gewezen, 
n.l. het loon- en snlarisvl'aagstulc 

(Oe heel' Van 1-1 els cl i n gen: 1\lna1' dat hangt hiel'
moe toch wel heel nauw samen.) 

Wanneer ik het ontwerp raadpleeg, zie ik dat niet zoo di
I'eet in . -I ft ieder geval heeft de Regccring bepaalde bezwaren 
0111 dit olltlenn'rp zoo l'flllwelijl\:s in de disel1!'sÎp te betrekken, 
hetgeen ik zoo aanstonds nader zal toelichten. 

Nog een ander onderwerp, dat genoemd is dool' de heeren 
Sosrohadikoesoemo cu Yel'boom, is de kwcsl ie \ï:1 11 cell {'vell
tueel te heffen uitvoerreeht op exportproducten. 

Dan heeft de heel' Vel'boom nog gesproken over de be
la ngen van uen middenstand, den detailhandel en hij heeft 
vragen gesteld omtrent een mogelijke andere toepassing 
van de bestaande cont ingenteeringsmaatregelen. 

En llU kom il\: daarbij aan de toelichting, waarom de Re
geering o\'cr de zooC\'on genoemde vr~lUgstukken niet in dis
cussi(" wcnscht t(" t I'eden, een toelichting. die ik zooeven aan 
den heel' Van HelsdingeIl heb toe/,tezegd. B et gaat de Regee
ring aan het h~l1,t, dat Zij niet lmn toegeven aan den aan
drang van het college om hierover in discussie te treden. Het 
is volkomen begrijpelijk, dat men van de zijde van het ver
tegenwoordigend lichaam popelt van verlangen om over deze 
gewithtige en dringende onderwerpen van gedachten te 
wisselen. " '<1 nneer de Hegeering aldus doet uitkomen, 
dat ZU den anndl'nnf,! om hierover in discussie te treden zeer 
wel hegrijpt , clan heeft Zij het vertrouwen. dat het geachte 
college van zijn kant ook begrijpt, dat tegen een premature 
beraadslaging ernstige bezwaren moeten bestaan aan den 
kallt der Regeel'ing. 

\Vanneer de Regeering deze en andere zakcn immers nog 
overweegt, wanneer deze zaken nog niet geheel zijn voorbereid, 
wanneer op bepaalde essentieelc punten nog niet voldoende 
overleg is gepleegd, dan kan de Regeering zich daarover niet in 
uitspraken begeven. }'len beseffe, welk een enorm effect het al
tijd maakt , wanneer de Rcgeering, laat jk zeggen op het gebied 
van loonsvcl'hoogingen, of het te berde gebrachte uitvoerrecht, 
dat ik zoooven noemde, 01 de salarismaatregelell, iets zegt. 
'Vanneer zooiots geschiedt op finnnc ieel gebied, \'el'wckt dit 
aanstonds verwachtingen en dat heeft direct een geweldige 
réperellssie in den groothandel. Ik kan hieraan toevoegen, dat 
Illet n11e voortvarendheid alle onderwerpen, waarmee de Regee
ring op het oogenblik bezig is en die thans nog in onderzoek 
z~jn, zullen worden afgehandeld, met een even groote voort
varendheid als de Hcgeering met de indiening van di t ontwerp 
ann den dag heeft gelegd, en men knn ervan verzekerd zijn, 
clat de Regeering met den grootsten spoed dergelijke onder
werpen aan het college zat voorleggen. 

Ik kom thans tot het ontwerp zelf. Ik moet daarbij in de 
eel'ste plaats de vmug onder de oogen zien, of het ontwerp 
nu wCl'kelijk zoo buitengewoon ingrijpend is, als men wel 
zon mecncn na 11 Ct n811hoo1'en van de discussies in dit college. 
Om deze vraag te beantwourden, wil ik er allereerst op 
wijzeIl, dat het ont.werp niet meer beoogt dan een verdere 
toepnssing- vnn een tweetnll'egelingen, die al sinds 1918 in het 
Stootsblad staan. 

Nu zou ik het geachte college en ieder individueel lid op 
den man a f de vr~tag willen stellen, wie heeft hier ooit iets 
, 'an gcmerl<t en wie "an elf" g{,8chte leden heeft tot voor 

enkele dagen geleden ooit geweten, dat deze Ol'dOllllHllties in 
het staatsblad stonden? 

Naar de Regeering meent beantwoordt deze vraag zieh
zelf. De Regeering mag cr in dit verband ook nog wel op wijzen, 
dat men in Nederland op even korten termijn als ditmaal ,'an 
den Volksraad is gevraagd, een ontwerp heeft ingevoerd, 
dat in bepaalde opzichten nog van verdere strcl<ki ng is 
dan dit, dat op het oogenblik aan den Volksl'aad wordt 
voorgelegd. Indien het noodig is, zal ik dit in tweeden ter
mijn nog aan het geachte eollege nader uiteenzetten. 

Een algemeen bezwaar, dat van den kant van den Volks
raad is geopperd, is de groote mate van overdracht aan de 
met de uitvoering belnstc llutor itelten. Het sterkst zijn 
deze bczwat'en naaI' voren gebracht door de geachte leden, 
de heel'en Thamrin en Soetardjo, die hiervoor hebben ge
brnikt de uitdrukking: de Regeering vraagt als het ware 
een blanco mandant. Ook wat llit betreft, }\:an ik deze 
geachte leden "erwijzen nam' de regeling, zooa1s clie in Hol
land is gemankt. Hij clie wet, die in Hollund is aange
nomen, wordt ook alles, wat biel' aan de Regeel'ingsvel'orde
ning is overgelaten, aan de :Ministers ter regeling en besEs
sing overgelaten. :Maul', dat is op zichzelf nog niet oen 
argnment, dat in deze o"el'luigencl behoeft te zijn en de Re, 
geering wil dus op de kwestie zelf alsnog ingaan. Zij kan 
daarbij aansluiten op hetgeen ten deze reeds is opgemerkt 
door de geachte leden, de heeren Van Helsdingen en Roep en 
kan zich mitsdien i.d.o. beperken. Tereeht is cloor deze ge
achte sprekers in dit verband aangevoerd, dat het hier gaat 
om de toepassing van cle I'egeling, om de praktijk en om 
de feiten. Gegevens en rnededeelingen van alle kanten ko
men binnen. Deze worden centraal getoetst en vergeleken 
en instructies worden gegeven. Dit is in alle mogelijke 
opzichten zuiver werk voor de executieve, de uitvoerende 
macht. Elk oogenblik bovendien verandert de toestand en 
verandert daarmede het voorschrift. 

In dit verband is opgemerkt: 011S college - zoo hebben 
\'erschillende sprekers gezegd - is toch altijd paraat en toch 
steeds bereid op den mees korten termijn in behandeling 
te nemen hetgeen de Hcgeel'ing den Raad voorlegt. Dit is zeket' 
het geval en het zou de Regec l'in:z mi~~bHlI1 , indien Z\l hier 
niet met erkentelijkheid van gewag maakte. Doch ook unn 
de snelheid nUl werken vall het College van Gedelegeerden 
is toch nog een zekere grens gesteld en die grens is nog te ruim, 
dan dat zij in deze bruikbaar ZOll zijn. Ik heb de uitdruk
king al meer gebruikt : het gaat hier werkelijk om hundelen 
à la minute. Gebenrt dat niet, dan loopt men aehter de fe iten 
aan eu wordt in die gevallen werkelijk ernstig sehade berok
kend aan personen, die dat niet kunnen dragen. Aan een rege
Iin~ "an meel' dml op het oog-enblik ~es('hicdt in de ordon nantie 
zelf'. zooals goevJ"18gdis doOI' den hee l' Thmllrin, kan dan ook be· 
pa::tldelijk principieel en praktisch niet word en gedacht. Een 
andere kwestie is of dan wel meel' zon kunnen worden over
gelaten aan de Regeeringsverordening, doch niet aan het gou
vernementsbesluit. Daarover is een amendement inged iend 
en ik stel de bespreking van dat pnnt dus uit, totdat ik aan 
dit amendement toe ben. 

Dan is van sommige leden als algemeen bezwanl' venlOmen : 
deze regeling geeft te groote en te al'bitrail'e bevoegdheden aan 
de hoofden van gewestelijk bestuur en de residenten afdee
Iingshoofden op Java. De leden, die deze meerring zijn toege
daan, zijn reeds tot een juister inzicht teruggebracht door 
het geachte lid, den llOer De Hoog, die heeft gezegd: het is 
met dit ontwerp precies als met de oudere in het Staatsblad 
rccds bcstaa.uUl' ontwerpen. De bestuurshoofden moeton ge
machtigd worden door de Regeering in te grijpen en, zooals 
ik zooe"en reeds uiteengezet heb, dit houdt de Regeering cen
traal in do hand. 

Blijvende bU den heer De Hoog moet ik nog even enkele 
speciale opmerkÎl1gen beantwoorden, die door hem aa n de ol'de 
zUn gesteld. In de eerste plaats heeft de heel' De Hoog ge-
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vraagd : hoe stelt de Regcering het zich eigenlijk voor, wan
neer de hoofden van gewestelijk bestuur gebruik maken van 
hun bevoegdheid om in uiterste gevallen tot beslaglegging 
over te gaan Y Kan daarvan worden geappelleerd? Mijnheer 
de Voorzitter! Van zoodanige beslaglegging kan niet worden 
geappelleerd, maar als rem hierop staat in de eerste plaats, 
dat de overheid, indien deze beslaglegging ten onrechte is 
geschied, bloot staat aan een schadeactie wegens onrecht
matige overheidsdaad. En wat het meel' directe belang be
treft van den man, dien zulks aangaat, voor hem geldt de 
regeling in de onteigeningsordonnantie, dat als dan moet 
worden uitgekeerd de volle 100% van het getaxeerde bedrag. 

Ik mag er wel even op wijzen, dat in dit opzicht de In
dische regeling .gunstiger is dan de Hollandsche, want daar 
geldt, dat zoo iemand slechts 90% uitgekeerd kan krijgen. 

Ook heeft de heer De Hoog nog een vraag gcsteld over 
artikel 3 van het ontwerp, wa",rin bevoegdheid wordt ge
geven tot vaststelling van de huren en het geachte lid heeft 
gevraagd : hoe hct dan staat melt de in den laatsten tijd wel 
eens voorkomende goud-clausule. Daaromtrent kan ik den 
heer De Hoog - in aansluiting aan de mededeeling gisteren 
door de Regeering afgelegd - mededeelen, dat dit onder· 
wcrp van de goud·clausule ook in Nederland wordt bekeken 
en dat nu op het oogenblik het nog niet vaststaat in welleen 
vorm. het cas\\ <\\\0 het hest kan worden geregeld : in den 
vorm van een voor het geheele koninkrijk verbindende rege
ling, dan wel, dat de regeling van dit ondea-werp aan de 
verschillende gebiedsdeelen afzonderlijk wordt overgelaten. 
Uit den aard der zaak is dit een punt, dat van te voren 
moet vaststaan, voordat ten aanzien van het ontwerp hier 
te lande een bepaalde beslissing wordt genomen. 

Een aantal vragen is gesteld dool' den heer Roep, die il< 
thans wil beantwoorden. 

In de eerste plaats heeft de heel' Roep een vraag gesteld 
over artikel 6, waar in het 2de lid de strafpositie facultatief 
is iugekleed. De heer Roep vroeg waarom daar staat: 

,.Indien een in het vorige lid bedoeld strafbaar ge· 
steld feit wordt gepleegd door een rechtspersoon, kan 
eeu straf worden opgelegd van hechteuis van ten hoog· 
ste drie maanden enz.", en uiet zooals in het eerste lid 
vau dit artikel: overtreding wor d t gestraft met 
hechtenis van ten hoogste drie maanden enz. 

Essentieel is dit niet, maar deze tekst is gekozen uit een 
oogpunt van wetsélegance en in overeenstemming met het
geen in de su'afwet voorkomt. In die artikelen van de straf
wet, waar bijvoorbeeld de recidive wordt geregeld, staat de 
strafverzwaring altijd facultatief geredigeerd: "k a n de 
straf worden verhoogd." Dit is gebeurd om niet den schijn 
te wekken, dat hij zoo'n geval wordt afgeweken van 
het systeem van onze strafwet, dat uitgaat van het algemeene 
minimum; in tegenstelling tot andere strafwetgeving kent 
de onze geen speciale strafminirna en wanneer een geval 
als het onderhav ige nu wordt geredigeerd in de formule 
". ........ wo r cl t een straf opgelegd van ten hoogste zoo en 
zooveel", zou men geneigd kunnen zijn, te mccncu, dat hier 
het algemeene strafminimum was vervallen en om dat mis
wrstand te voorkomen, wordt in zulke gevallen altijd de 
facultatieve redactie gekozen. 

(De heercn Roe p en Sos l' 0 h a cl i koe S 0 e m 0: ilfaal' 
bier betreft het geen recidive.) 

Inderdaad, maal' ik haalde de recidive alleen aan at. 
illustratie van een op het gebied del' strafwetgeving op het 
stuk del' redactie bestaand gebruik. Overigens is, zooals il, 
reeds zeide, dit punt niet essentieel, het is geschi ed uit een 
oogpunt van wetselegalltie en als de heel' Roep dit punt nog 
belangrijk genoeg acht om el' in nadere beschouwing over 
te treden, zal dat in tweeden term lin wel blijken. 

Yoorts vroeg de heer Roep, of deze ordonnantie toepas· 
selijk is in zelfbestunrsgebied. Deze vraag kan de Regeering 
bevestigend beantwoorden. 

(De heel' Soa u g koe pon : Is dat met in strijd met de 
politieke contracten 1) 

Volstrekt met, de gelding van deze ordonnantie en tron· 
wens die van de geheele crisiswetgeving in zelfsbestuurs
gebied, berust op de opperheerschappij. 

De heel' Roep heeft verder nog gevraagd naar de betee
kenis van artikel 7, waarin speciaal wordt gestipuleerd, dat 
deze bepalingen toepasselijk zijn op personen, behoorende tot 
de Inheemsche bevolking in rechtstreeks bestuurd !;ebied. 
De reden hiervan is, dat de ordonnantie op de Iuheemschè 
rechtspraak inhondt, dat de inheemsche rechter in recht
streeks bestnurd gebied alleen de ordonnanties mag toepas
sen, die daartoe speciaal zijn aangewezen en daarom bevat
ten ordonnanties als de onderhavige telkens een speciale 
aanwijzing om den Inheemschen rechter in staat t'e stellen, 
daarmede rekeuing te houden. 

De heer Soetardjo - dien ik in ander verband ook reeds 
te woord stond - heeft gevraagd, met gebruik making vau 
artikel 3 der regeling in ieder geval te zorgen, dat de huis
huren te Batavia niet zullen worden verhoogd boven het 
niveau van vóór de depreciatie'. Deze vraag is wel van eenigs
zins specialen aard en de Regeering kan haal' op het oogen
blik bezwaarlijk beantwoorden, zonder dat ten aanzien van 
de redelijkheid van een eventueele prijsverhooging, nadere 
gegevens zullen zijn ingewo1lnen. 

(De heer Th a m rin: Een ingrijpen in den prijs van de 
groenten is misschien nog wel dringender I) 

Het is best mogelijk, Mijnheer de Voorzitter. 
Ik kom thans aan de amendementen, in de eerste plaats 

dat, hetwelk betrekking heeft op de woorden "of kraclltens 
regeeringsverordening". Deze kwestie is niet onbekend. 
Korten tijd geleden, bij de behandeling vau dc koffiesteun
ordonnautie, kwam dit puut ook reeds ter sprake en dat 
ontheft mij van den plicht, den ondergrond en de theoreti
sche voorgeschiedems van deze vraag, die reeds zeer v,ele 
jaren in dit college loopt, nog eens uitvoerig op te halen. 
Alleen wil ik voor alle zekerheid in herinnering brengeu, 
dat na het in werking treden van de Indische Staatsregeling 
in den Volksraad - waarin de heel' ,Veyer toen nog geen 
zitting had - uitvoerige debatten zijn gehouden over be
paalde artikelen van de I . S., speciaal over de wetgeving. 
Toen is van de zijde van den Volksraad de meening geopperd, 
dat indien de woorden "bij of krachtens regeeringsveror
dening " niet werden gebruikt, verdergaande delegatie van 
wetgeving onwettig zou zijn. Sindsdien heeft de Regeering 
het zekere voor het onzekere nemende, altijd rekening gehou
den met dit iuzicht en altijd de mogelijkheid van verder
gaande delegatie opengehonden door de sacramenteele 
formule "bij of krachtens regeeringsverordenillg" te 
gebrniken. 

Nu gaat het erom, of deze formule in dit geva l gewijzigd zou 
knnnen worden. Uit hetgeen ik zooeven heb medegedeeld om
trent de snelheid voor ingrijpen en de diversiteit vau de 
regelingen in de practijk, die op verschillende plaatsen zuI
len moeten worden getroffen, blijkt wel, dat het voor de 
de Regeering bezwaarlijk is, om in dit geval zich de mogelijk
heid van verdergaande delegatie te laten ontnemen. 

Even moet nu de vraag onder oogen worden gezieu: wat 
haalt dit uit, wat is eigenlijk het verschil, althans bezien van 
het standpunt van den Volksraad, of de regeling wordt getrof
fen bij regeerinO"sverordening of bij gouvernementsbesluit. 
In beide gevallen is het de Regeering, die vaststelt, het 
eenige verschil is, dat de regeeringsvel'ordening hoe dan ook, 
toch weer wat trager is. Bii de tot standkoming moet de 
Raad van Indië geraadpleegd worden en nu moet men zich 
toch werkelijk afvragen, of het in al deze incidenteeIe ge
vall en juist is, hier als plicht te stellen bet inwinnen van 
het advies van dit hooge college, dat uit zijn aard alleen is 
aangewezen en ook tijd moet overhouden om over werkelijk 
gewichtige belangrijke zaken van advies te dienen In he! 
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onderhavige geval loopt men het gevaar, dat men de regee
ringsverordening doet denatureeren, want aangezien het 
ingrijpen bij deze materie altijd zoo dringend en op zoo kor
ten termijn noodig is, kan men wel vermoeden dat het 
op den duur zou worden een telefonische raadpleging van 
dit hooge college hetgeen met het karakter van deze ad
viesinstantie in strijd lijkt. 

In elk geval maakt het, bezien van den Volksraad, toch 
feitelijk geen verschil uit bij welken vorm van uitvoerings
regeling de maatregelen worden getroffen, maal' voor 
de Regeering ma. kt het wel degelijk versehil uit; het amen
dement wordt door de Regeering beschouwd als ee .. ernstige 
belemmcring en Zij moet den voorstellers dan ook bepaaldelijk 
met nadruk ontraden het amendement te handhaven. 

Anders staat het met het tweede amendement, betrekking 
hebbende op den werkingsduur der ordonnantie. Zooals uit 
de inleidende opmerkingen van de Regeering van zooaven 
reeds zal zijn gebleken, is ook de Regeering ervan overtuigd, 
dat dit ontwerp niet anders dan een temporair karakter 
draagt en hoewel het voor de Regeering natnurlijk aange
namer zou zijn indien de werkingsduur van de ordonnantie 
onbepel'kt wel'd gehouden, meent Zij, nu gebleken is, dat 
van de zijde van den Volksraad zulk een aandrang bestaat, 
om den werkingsduUl' te beperken, daartegen niet afwij
zend te moeten staan. De gang vall zaken zou eventueel 
zoo kunnen zijn, dat na verloop van den aan een be
paalde limiet gebonden werkingstijd de Regeering, indien 
daartoe nog noodzaak mocht bestaan, opnieuw met een ont
werp bij het College kan komen, waarvan de tekst zich zou 
kunnen beperken tot een voorstel tot wijziging van den da
tum van ophouden der werking van deze ordonnantie. 

Maar indien de Hegeering in principe dus al niet afwij
zend hier tegeno"er staat, de termijn van drie maanden, welke 
hier genoemd wOl'dt. is, naar het oordeel van de Regeerillg, 
wel zoor beperkt. Wanneer de voorstellers ertoe zouden 
kunnen komen om dez€ll termijn te stellen op zes maanden, 
dan \'crkl,HII't de Regeering zich bereid, het amendement over 
te llrmen. 

Voorts heb ik hiel' nog over te leggen een nota van wijzi. 
ging, die nooài~ is geworden door l1Ct uitstel in de behullde
ling van dit ontwerp. 

Ik meen in eersten termijn met deze toelichting te kunnen 
\'olst.an. 

De Voorzitter: Hiermede is de eerste termijn van de zijde 
van den Volksl'Hncl beëindigd. 

Ik deel de w>q .radering mede. dat art. .8 in verband met 
de afhandeling op hedenavond dool' de Regeering aldus 
is gcwijzigd, d.t het komt te luiden: 

"Deze ordonnantie treedt in \Verh in g' met ingang van 
den dag na dien harer afkondiging." 

)'fag il< in annsluiting op hetgccn de Regeeringsgcmach
tigde zoojuist heeft gezegd, naar aanleiding van het amen
dement-Weyer c.s. (stuk 5) inzake den werkingsduur der or
donnantie, 111. elnt de Regeering bereid is om het amendement 
over te nemen indien de termijn van drie maanden verlengd 
wOI'dt tot 6 IlH1finclt>!l, Yragen of de heer vVeyer misschien deze 
suggestie del' Re!!eering wil overnemen f 

De heel' Weyer : Mijnheer de Voorzitter ! Ik zou daarover 
gaarne in overle~ willen treden met de mede-onderteekenaren 
van het amendement, na afloop van de behandeling in tweeden 
termijn. 

De Voorzitter: Dan kan thans worden overgegaan tot de 
bchandelin~ in tweeden termijn, waarbij desgewenscht ook 
de amendementen reeds besproken kunnen worden, ofschoon zij 
na den tweeden termijn nog afzonderlijk aan de orde worden 
gesteld. 

Ik mag bU de elf sprekers in eersten termijn wel op eenige 
korthcid aandringen. 

Handelingen. Zittingsjaar 1936-]937, 

(Thamrin.) 
De heel' Thamrin: Mijnheer de Voorzitter! Van de gelegen

heid om beschouwingen over het aanhangige ontwerp te le
veren, is door velen mijner medeleden gebruik gemaakt om 
beschouwingen te leveren, die alleen het kleine gebrek heb
ben, dat zij eigenlijk niets te maken hebben met het ontwerp, 
dat aanhangig is, Ook is het praematuur hier materies aan te 
snijden, waarvan men niet op de hoogte is en waarvan elk 
gegeven ontbreekt. Er is o.a. gevraagd om verhooging van 
100ne':1.; om v.erlaging vau vaste lasten; om pl'ijsvel'hooging 
of pr~sverlaglllg van verschillende artikelen voor huisllOnde
lijk gebruik; om verlaging van huishlllu·. E,' is zelfs gebruik 
gemaakt van de gelegenheid om een interpellatie aan te kon
digen en beschouwingen te leveren over de zoo laat door de 
Nederlandsche Rcgeering doorgevocrde devaluatie. ZooaJs ge
zegd, behalve dat de besproken materies praematunl' z\in, 
hebben zij eigenlijk lllet het aanhangige ontwerp alleen 
gemeen, uat bij dit ontwerp de gelegenheid is gevonden om 
verschillende niet tel' zake dienende beschouwingen te leve\, 
ren, Ik hoop daUI'0111 dat wij in tweeden termijn op nreer 
kortheid kunnen rekenen en op mcer zal<cliike opmerkingen. 
van de zijde mijner geachte medeleden. 

Het eenige argnment, dat ik van mijn medeleden gehoord 
heb terzake van het aanhangige ont.werp is, dat zij hun stem 
znllen geven aan bet ontwerp uit hoofde van het vertrouwen, 
dat Zij de Regeering willen geven. Dat is het eenigc argument, 
dat wel ter za kc dicnende is, maal' toch een onzakelijk argu
ment is. Ik vraag' mij af of de hoeren, die het standpunt in
nem en. dat zij aan deze ol'donnnntie hun stem willen geven" 
blit hoofdc van vertrouwen in de Rcgecl'ing, wrl beseffen hun 
plaats als vertegenwoordiger van de burgerij en of zij nieti 
miskenncn, de doelstelling der instelling van dit college. Deze' 
kan in het kort aldus worden omschrevcn, dat door de instel
ling van dit college gedachten wisseling mogelijk is tussehen de· 
Regeel'ing en de vertegenwoordigers vun de burgerij omtrent 
de te nemen maatregelen . Met deze ordonnantie, waarbij d'e 
Rcgeering een blanco malldaat wordt gegevcn, schakelen wij 
ons zelf uit bil de medebeoordecHng van de zaak en miskenncll! 
wU dus den aaru en de doelstclling "all dit college dool' uit. 
handen te geven dc gelegenheid om mede te beQordeelen de 
h'\vcsties, die straks het gevolg zijn van de monetairc situutie_ 

Waal' gaat het toch in feite bij deze ordonnantie om Y 
Zooals gezegd, deze ordonnantie vraagt een blanco mandant 
voor de Hegeering om op te treden, wanneer Zij dat wensche
Iijk acbt. Door mij is o.a. deze vraag gesteld, - cn ik heb dcze 
vraag tot mijn spijt niet hoorcn beantwoorden door dc Hc
geering - : waarom bet niet mogelijk is, .. Is ingegrepen moet 
worden, ons college in te schakelen, ook wann eer spoedig- op
treden gewenscht is. De geachte Regeeringsgemachtigde hccft 
alleen als argument naar voren gebracht, dat maatregelen als 
bedoeld bij deze ordonnantie bij wUze van sprcken à la minute 
moeten worden g-enomen j zoodocilde zou de g-elegenheid Ollt~ 
breken om overleg te plegen met het college. Anderzijds el'
kent de Regeeringsgemachtigde de paraatheid van dit college 
om elk oogenblik bijeen te komen; dus wordt door deze erken,
ning del' Regeering afbreuk gedaan aan haal' eigen argumen
tatie. Maar laten wij wel zijn. Is hct straks in de praktijk zoo, 
dat de maatregelen à la minute genomen moeten worden' 
Ook de Regeeringsgemachtigdc za l moeten erkennen, dat, 
voordat een maatregel genomen wordt el' van alle kanten ge
gevens moeten worden verzameld, door de Regeering overleg 
zal moeten worden gepleegd, ook met den Raad van Indië, 
met de verschillende departementshoofden en waarschijnlijk 
ook met andere autoriteiten. 

Het is een kwestie van vool'bl'enging en van voorlichting 
van dit college om zeker te zijn van een spoedige beslissing 
over verschillende ontwerpen of onderwerpen, die in het col
lege worden voorgebracht. Wanneer de voorlichting op een 
dusdanige uitvoerige en afdoende wijze van de zijde del" 
Regeering plaats beeft, hebben wij in de praktijk meermalen 
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gezien, dat beslissingen door dit college worden genomen in 
minder zelfs dan een minuut. Wanneer de paraatheid van 
het college om elk oogenblik bijeen te komen erkend wordt, 
zie ik waarlijk niet in, dat een inschakelen van dit college 
met zich zou medebrengen een vertraging in de afdoening 
van aangelegenheden. De Regeering doet het voorts voorko
men alsof de bevoegdheden, die Zij vraagt, maar kinderspel 
zijn. Zij zegt, dat hier eigenlijk wordt voorgebracht een 
bijslijping van een paar kleine bestaande ordonnanties. De 
geachte Regeeringsgemachtigde heeft wijselijk verzwegen 
den aard van de ordonnanties, maar als men weet, dat het 
gaat om onteigeningsordonnanties en het bijslijpen geeft een 
grootere bevoegdheid aan de Regeering om elk oogenblik in 
te grijpen, dan zijn het heusch geen kleine bevoegdheden die 
de Regeering vraagt. Het gaat hier bovendien niet uitslui
tend om het bijslijpen van een paar kleine ordonnanties, 
waarvan vermoed wordt, dat het bestaan aan het college 
onbekend is; het gaat hier om de bevoegdheid om veel ingrij
pender maatregelen te nemen op vrijwel elk terrein van het 
economisch leven hier en dat zijn toch bevoegdheden, die 
men niet moet voorstellen alsof het maar bevoegdheden zijn, 
die niets te beteekenen hebben. 

Een ander argument van de Regeering is, dat men in 
Nederland, waar toch een volwaardig parlement bestaat, ook 
is overgegaan tot het geven van bevoegdheden, zelfs in 
ruimer en grooter formaat dan wat hier door de Regeering 
wordt gevraagd. Ik vind een vergelijking van den toestand 
in Nederland en hier so wie BO niet juist. In Holland is 
er een automatische wisselwerking tusschen hetgeen in de 
burgerij leeft en het Ministerie. Wanneer de Regeering 
ginds van de gegeven bevoegdheden een dusdanig gebruik 
maakt, dat de resultaten niet beantwoorden aan hetgeen in 
de burgerij wordt gevoeld, dan wordt die Regeering naar 
huis gestuurd. Die mogelijkheid zal de Regeering weerhou
den om een beslissing te nemen, die niet beantwoordt aan de 
wenschen) welke uit de burgerij voortkomen. :Maar wat moe
ten wij hiel' doen' 

(De heel' K ers ten s: Die stelling gaat tegenwoordig 
niet meer op. U moet dit maar eens vragen aan Dr. Colijn of 
den heer Van Helsdingen. ) 

Mijnheer de Voorzitter! Ik begrijp dit niet, tenzij het als 
een grap bedoeld is, dan kan ik het natuurlijk apprecieeren. 
Maar het feit bestaat toch, dat, wanneer de Regeering 
in Holland van haar bevoegdheden een dusdanig gebruik 
maakt, dat het niet beantwoordt aan de gevoelens, die in de 
burgerij leven, althans theoretisch mogelijk is, dat diezelfde 
Regeering naar huis wordt gestnurd en een andere Regeering 
wordt gevormd, die beter rekening houdt met de gevoelens, 
welke uit de burgerij naar voren komen. 

(De heel' Van Hel sdi n gen : Maar de practische om
standigheden verhinderen de toepassing' van de theorie.) 

Zelfs die theoretische bevoegdheid hebben wij hier niet, 
zelfs de mogelijkheid om correctie te vragen op de foutieve 
handelingen der Regeering bestaat hier niet en uit dien 
hoofde alleen is een vergelijking van den toestand in Holland 
liier niet juist. 

(De heer Soa n g koe pon: Daar is bovendien een homo
-gener bevolking.) 

Ook dat is een waarborg, dat de maatregelen zullen be
-antwoorden aan het doel, dat de bevolking zich daarvan 
voorstelt. 

(De heer Roe p: In Spanje is ook een homogene bevol
king 1) 

Een ander argument van den Regeeringsgemachtigde ten 
aanzien van het inschakelen van de bestuursambtenaren is, 
dat de invloed van de bestuursambtenaren beperkt blijft, 
doordat zij min of meer alleen met de uitvoering belast wor· 
deI>. van de verschillende regelingen, die centraal worden 
geregelcl. Maar dan ligt het toch voor de hand, dat waar dc 

(Voorzitter.) 
voorlichting in het algemeen moet komen van de bestuurs
ambtenaren - en ook de wijze van voorlichting is veelal 
van invloed op de beslissing', die wordt genomen -, dat niet 
kan worden ontkend, dat de positie, die hier aan de bestunrs
ambtenaren wordt gegeven, van overwegend beláng is en zeer 
ruime bevoegdheden inhoudt, practisch hierop neerkomend, 
dat de geheele uitvoering der regeling afhankelijk is van de 
bestuursambtenaren. 

Uit de stemmotiveering van vele mijner geachte medeleden 
blijkt, dat dit ontwerp, ondanks het feit, dat er mijns inziens 
geen reden is om ons college uit te schakelen, een meerderheid 
in dit college zal vinden, een meerderheid voor deze ruime 
bevoegdheden, aan de Regeering overgelaten. Ik sta dus min 
of meer machteloos en zal dan ook niet langer gebruik maken 
van den tijd van dit college om mijn bezwaren omstandig naar 
voren te brengen. 

Ik zou echter de suggestie aan de Regeering \villen voor
brengen teneinde te voorkomen, dat deze regeling geheel zal 
"verambtelijken", om althans bij de uitvoering van verschil
lende maatregelen de Economische Commissie in te schakelen, 
die althans nog bestaat. In die commissie zitten verschillende 
partienlieren en verschillende menschen, die geacht kUilllen 
worden het bedrijfsleven, vooral het Europeesche bedrijfsleven, 
tc vertegenwoordigen. 

(De heer Roe p: Zit U ook niet in die commissie!) 
Daar zit ik toevallig ook in. 
(De heer K ers ten S : Maal' niet als vertegenwoordiger 

van het bedrijfsleven.) 
ln elk geval is de samenstelling dier commissie dusdanig, 

dat er waarborgen zijn, dat de regelingen, welite straks 
afgekondigd zouden worden, ni et geheel veralllbtelijkt 
zullen worden, omdat zij afkomstig zijn van ambtelijke 
zijde, ep. ook natuurlijk door ambtenaren worden verwerkt. 
De inschakeling van de een of andere instantie - ik heb 
toevallig de economische commissie genoemd, omdat die nu 
eenmaal bestaat, doch het zou mij ook welkom zijn, wanneer 
het een andere commissie van veel gevariëerdel' samensteI.
ling was - zou aldus mogelijk maken, dat voor de regelin
gen, die straks worden getroffen en die toch heel diep in
grijpen in het economisch leven van deze landen, - dat 
de waarborg bestaat, dat men niet geheel op ambtelijke 
rapporten afgaat en de mogelijkheid bestaat, dat de Regee
ring ook van andere zijde wordt ingelicht, waardoor de waar
borg tevens bestaat, dat de maatregelen meer kunnen beant
woorden aan het doel, waarvoor zij zijn genomen. 

Mijnheer de Voorzitter I Het is natuurlijk Uwe bedoeling 
ook straks nog gelegenheid te geven over de amendementen 
te spreken en daarom zal ik daarover nu niet spreken. Ik 
koester geen hoop, dat ik veel van mijn geachte medeleelen 
tot mijn inzicht heb overtuigd, doch gezien mijn bezwuren, 
die niet zijn weggenomen in eersten termijn en ook waar
schijnlijk niet weggenomen kunnen worden in tweeden ter
mijn door de Regeering, is het ontwerp door den vorm fin 
door de wijze waarop hier het college straks uitgeschakeld 
zal worden, voor mij onaanvaardbaar. 

De Voorzitter: Ik dank den heer Thamrin hartelijk, dat 
hij mij gesteund heeft door een beroep op zijn medeleden 
te doen ten aanzien van kortheid. Ik heb zelfs geen bezwaar, 
wanneer de leden belangrijk korter zijn dan de heer Thamrin. 

Wat de zakelijkheid betreft, hoop ik ook, dat de leden in 
tweeden termijn zooveel mogelijk zich tot het onderwerp zelf 
beperken. Doch ik acht het onvermijdelijk, en volkomen be
grijpelijk dat in eersten terlllijn leden wel eens evell daar
buiten kwamen. Immers wanr de Regeering hier machtsmid
delen vraagt om haar economisch standpunt te kunnen 
handhaven, behoeft men ,zich niet tot bespreking van die 
middelen te beperken, doch kan men e.v. laten blijken, dat 
men handhaving van het regeeringsstandpunt ongewenscht 
acht. 
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(Prawoto, Van Helsdi!ngen.) 
De heer Prawoto : Mijnheer de Voorzitter! Na het ant

woord van den geachten Regeeringsgemachtigde, zal ik niet 
, 'erder op de zaak ingaan. De reden hiervan is, dat de ge· 
achte Regeeringsgemachtigde pertinent verklaard heeft, dat. 
hij voor het bewaken van het algemeen belang deze maat
regel en nooelig heeft, om desnoods à la minute te kunnen 
ingrijpen, wanneer bedoeld algemeen belang door specula
tieve manipulaties van den handel in gevaar wordt gebracht. 

Mijnheer de Voorzitter. Dit ontwerp raakt de belangen 
van alle bevolkingsgroepen Cll is van zoo'n gewichtigen aard, 
dat ik na een summiere behandeling de verantwoordelijkheid 
niet op mij durf nemen om het voorstel van de Regeering af 
te wijzen. Maal' dit sluit niet in, Mijnheer de Voorzitter, dat 
ik met alles, zooals dit door den geachten Regeeringsgemach
tigde nader is uiteengezet, met de Regeering meega, doch ik 
zal voorloopig mijn eind-oordeel opschorten, tot tijd en wijle 
de werking van dezen maatregel mij aanleiding geeft om te
rug te komen op deze zaak, maar dan na gezette overweging 
en observatie vall de werking van genoemde ordonnantie. 
Om dit te kunnen doen, komt het amendement-'Veyer c.s. 
(st. 5) goed van pas. 

Resumeerende zal onze groep dus voor het ontwerp stem· 
men, wanneer het amendement-Weyer dool' het geachte 
college wordt aanvaard. 

De heer Van Helsdingen : Mijnheer de Voorzitter! Ik zou 
de Regeering dank willen brengen voor de nadere toelichting, 
die Z(j llpoft gegeven. Uit die toelichting blijkt echter tegelij
kertijd, wa,t een geweldige taak de Regecring dool' dit ontwerp 
op zich heeft genomcn en dat daardoor juist het bezwaar, dat 
ik in eersten termijn opperde, zooveel sterker is geaccentueerd 
dan tevoren en de vraag zooveel sterker bij mij rijst, of de 
Regeering inderdaad daarvoor alle gegevens bezit en of Zij 
daarvoor het beschikbare apparaat geheel in de hand heeft. 

(De heel' Th a m I' in: Wat voor antwoord verwacht U 
daarop?) 

Overigens heb ik sterk den indruk, dat de Regeeringsopvat
t\l\16 d~ n"\~n.e geheel dekt en dat hier !TIet de voorgenomen 
maatregel niet bedoeld is een verstarring van het prijspeil. In
tegendeel het is wel gebleken, dat het de bedoeling alleen is 
(lm een overgangsmaatregel te geven, om het proces van aan· 
passing aan de veranderende omstandigheden zoo geleidelijk 
mogelijk te doen geschieden, langs lijnen van geleidelijkheid. 
De Regeering heeft dat ook nadrukkelijk verklaard en heeft 
gezegd, dat Zij wil zorgen, dat niet te snel de balans doorslaat, 
niet te vel' doorslaat. Ik meen, dat wij inderdaad dit ontwerp 
niet anders kunnen zien dan als een overgangsmaatregel - de 
Regeering noemde het een temporaire maatregel - om zonder 
te groote schokken in het belang van de consumenten de prijs
verhooging, die noodzakelijk komen moet, met den gedepre
cieerden gulden, geleidelijk te doen geschieden. 

Maar ik kan mij niet onthouden van het maken van deze 
opmerking, dat de Regeering mij in veel van haar woorden 
wel wat te boud is. Wanneer Zij zegt: dat Zij volkomen de 
Pl'ijsschommelingen in de hand heeft, dan vind ik dat de 
Regeering zich wel ietwat voorzichtiger had kunnen uiten. 

(De heel' Pee kern a, Regeeringsgemachtigde voor 
Algemeene Zaken: Ik heb gezegd: In het oog houdt.) 

Dat is iets anders, l\iijnheer de Voorzitter! Naar annlei· 
ding vfln het amendement, dat is ingediend door den heer 
Weyer, waarbij wordt voorgesteld, dat de woorden: "of 
In'achtens" komen te vervallen, heeft de heer Thamrin nog
maals in tweeden t ermijn zijn standpunt in eersten termijn 
voorgebracht verdedigd, en erop aangedrongen, dat het col
lege van gedclegeerden hierbij zou worden ingeschakeld. 
Zijn uitvoerig betoog in deze heeft mij niet kunnen over
tuigen van het inzicht dat ik heb, dat het hiel' vooral gaat 
om de toepassing van de ordonnantie en dat bij die toe
passing de werkzaamheid van het college van gedelegeerden 
niet kan worden ingeschakeld. 

Nu heeft de heer Thamrin de snggestie gedaan om de 

(Van Helsdingen, Weyer .) 
Economische commissie in te schakelen tel' voorkoming van 
een verambtelijking van al deze maatregelen. Ik vrees, dat 
deze inschakeling hiel' weinig baat zal brengen; dat het in 
dat geval misschien even gemakkelijk zal zijn het college 
van gedelegeerden in te schakelen. De vrees, dat de Regee. 
rlllg alleen van achter de schrijftafel deze maatregelen zal 
nemen, acht ik niet gewettigd. Ik kan mij niet voorstellen, 
dat de Regeering niet bij het nemen van deze maatregelen 
volkomen in de praktijk staat en gecn rekening zon houden 
met de meening van particulieren en vooraan staande per
sonen in het maatschappelijk leven. 

(De heer T ham l' in: Ambtenaren zij n nu eenmaal geen 
handelaren. ) 

Maar het departement van Economische Zaken heeft in 
zooveel opzichten aanraking met het particuliere leven, dat 
het eenvoudig onaannemelijk is, dat de Regeering niet van die 
inlichtingen) die Zij telkens ln'ijgt, gebl'uik zal maken en 
anders zorgt de heel' Van Baaien el' wel voor" ~at de R&l 
geering van allerlei klachten bestaande bij den lniddenstand 
op de hoogte wordt gehouden en ook de betrokken instanties 
in het palticuliere leven zelf zijn ook tegenwoordig niet 
op hun mond gevallen. Het departement van Bcollomische 
Zaken wordt dan ook in deze volledig ingelicht cn voorgelicht. 

Ik heb met veel genoegen onderteekend het amendement
Weyer, wat betreft den duur der ordonnantie. Inderdaad komt 
dat aan veel bezwaren tegemoet. Ik zou alleen aan de Regee
ring willen vragen of Z~i bereid is aan ons maandelijks over te 
leggen een oym'zicht van de werking van deze 1()1'dol1llantie 
zoodat wij cclligcl'matc op de hoogte zijn van den invloed Val{ 
deze ordonnant ie op het maatschappelijk leven. 

'I'enslotte erken ik met den heer Tha:tnrin, "'lII11 er hier ver
schillende pUl1ten zijn aangehaald, die min of meer praematuur 
zijn genoemd, maar onder die punten, die hij praematuur acht 
en niet tel' zake dienende, heeft h ij el' een genoemd waat'legen 
ik even protest moet aanteekenen, n.l. de vraag door enkele 
medeleden en mijzelf gedaan inzake de verhoogin" van de 
100llCn en salarissen. ~ 

~ll heeft de geachte Heg'ecringsgcmachtigde ook dat ge· 
hcel. tel' zijde gestele/. ~laar indien juist is, wat de lte
g?cl'lIlgsgemachtigdc l1iel' Ilaul'ukkelijk vCl'klnal'd lweft, dat 
hiel' ccn proces van verstarring vun de prijzen lliet wordt 
lIagestreefd, maal' dat Cl' een geleidelijke overgang plaats heeft 
tot een duurder levenspeil, dan is zeel' direct en onmiddellijk 
hierbij betrokken het salarispeil van den ambtenaar en het 
loonpeil in het particnliere. Dan is het ook volkomen be
grijpelijk, dat wij, waar wij hier zijn om de belangen der 
bevolking in het algemeen te behartigen, hiel' tegenover de 
Regcering staan en zeggcn: goed, indien Gij niet de prijzen 
krult verstarren, maal' alleen deze maatregelen bedoeld zijn 
als overgangsmaatregelen tot een geleidelijk duurdm' levens~ 
peil , wat doet Gij dan ten aanzien van deze belangen; en 
dat klemt te meer, omdat het salarispeil en het loonpeil 
hier te lande door de toegepaste aanpassingspolitiek tot de 
alleruiterste grenzen zijn teruggebracht . Dit hangt dus ten 
nauwste samen met het onderwerp, dat hier in behandeling 
is . Daarom zou ik te dien aanzien gaarne een meerdere toe· 
zegging van de Regeering willen ontvangen. Niet de toe· 
zegging, dat Zij dadelijk bereid is tot verhooging over te 
gaun, maal' dat Zij erkent, daL de toegepaste aanpassings· 
politiek het Inderdaad vall de grootste beteekenis maakt, 
dat de Regeering de prijsverhooging zorgvuldig in het {log 
houdt 0111 te goeder tijd de ambtenaren en voor wat de par
ticulieren betreft, de loon en te doen aanpassen aan de ver, 
anderde omstandigheden. Ik vraag geen procenten, ik vraag 
geen directe verhoogingen, ik vraag niet, wanneer het zal 
intreden, marur als de Regeering toezegt, dat Zij daarvoOl 
oog heeft, ben ik reeds tevreden. 

De heel' Weyer: Uij nheel' de Voorzittel' ! Ik ben de Regee
ring erken telijk voor haar antwoord in eeJ'sten tel'm ijn, Zij 
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onderschrijft de juistheid van mijn principieel betoog ten 
aanzien van de gevolgen van dit goudembargo, of, zoo men 
wil, deze depreciatie. De Regeering legde in eersten termijn 
den nadruk op de tijdelijkheid. Immers, het gaat er, naar de 
uitdrukkelijke verklaring van den Regeeringsgemachtigde, de 
.Regeering om, te coupeeren dat, zoolang de waarde van ons 
ruilmiddel nog niet is gestabiliseerd en onvast is, van deze 
ollZekerheid misbruik zal worden gemaakt. Daarna, dus wan
neer de stabilisatie is bereikt kan men, als ik den Regeerings
gemachtigde goed begrepen heb, het prijsverloop aan zijn lof 
overlaten. Tevens heb ik uit het regeeringsantwoord opge
maakt, dat het alleen de bedoeling is, buitengewone prijsop
drijving te verijdelen. Dat is met zooveel woorden gezegd en 
staat naar ik meen ook in de Memorie van Toelichting zoo 
omschreven. In het woord "opdrijving" ligt reeds het karak
ter van moedwilligheid en komt daarbij nog "buitengewone" 
dan ben ik geneigd, mij op dit punt eenigszins geruster te 
gevoelen dan hedenmorgen . 

Nochtans doet het voorbeeld, door den Regeeringsgemachtig
de aangehaald met betrekking tot de 1l10!'(elijke Illaatregelen 
ten opzichte van scheepvaartmaatschappijen mij te sterker 
staan in mijn verlangen, dat de enorme Lc"oegdheid, die in deze 
ordonnantie aan de Regeering wordt verleend, niet verder zal 
worden gedelegeerd . Over deze mogelijke gevallen van scheep
vaartmaatschappijen zelf zal ik niet spreken, maar duidelijk 
is voor mij wel komen vast te staan, uit wat de RegeeriJlgs
gemachtigde hierover mededeelde, hoe veelzijdig het vraagstuk 
is, en hoe moeilijk het zal zijn, te heoordeelcn, of en wanneer 
er op grond van een d~rgelijke heoordeeling zal dienen te worden 
ingegrepen. Dat ingrijpen mag dan dunkt mii toch wel met 
alle mogelijke waarborgen worden omkleed en die waarborgen 
zijn voor mij gel egen in het wegvallen van de woorden "of 
krachtens ", waarvoor in mijn eene amendement wordt gepleit. 
Ik ben dus op het stuk van de ongewenschtheid van dit amen
dement nog allerminst overtujgd en ik zou zelfs- zeggen, dat 
het voorbeeld van den Regeeringsgemachtigde mij in mijn 
meening heeft gesterkt. 

In eersten termijn betoogde ik reeds, dat in geval tot toe
passing van het tweede lid van artikel 1 en van de artikelen 
2 en 3 wordt overgegaan, een beroep volstrekt ontbreekt. 
Desniettegenstaande hepaalt artikel 6 vrij zware straffen, 
terwijl bovendien ingevolge artikel 5 de bepalingen van de 
onteigeningsordonnantie kunnen worden toegepast. Hij, clie 
zich dus uiet aan de prijsdictatuur van de uitvoerende macht 
onderwerpt - ik wil het even zoo noemen zonder er iets 
onaangenaams mede te bedoelen, Mijnheer de Voorzitter -
stelt zich bloot aan straf, onder mogelijke verbeurdverklaring 
van zijn goederen en aan onteigening, zonder te besehikkerl 
over een middel om zich daartegen te verdedigen . In 1918, 
bij de ordonnantie von 22 November. opgenomen in stants
blad 787, is een geheel andere regeling getroffen. Die ordon
nantie toch gaf de Regeering het recht, de hoofden van 
gewestelijk bestuur te machtigen, maximumprijzen vast te 
stellen, nochtans alleen voor levensmiddelen, grondstoffen 
voor levensmiddelen en huishoudelijke artikelen. Bij deze 
rubrieken hleef het. 

De bedoeling was de bm-gerij te heschermen tegen onredelijke 
opdrijving van de prijzen van eerste levensbehoeften. n, 
herinner bet mij nog zeer levendig. Dat was noodig, omdat 
toen omstandigheden van zeer bijzonderen aard golden, het 
was dus een lofwaardig streven van de Regeering. Ook de 
aangehaalde artikelen van de onteigeningsordonnantie golden 
toen slechts voor levensmiddelen, grondstoffen voor levens
middelen en huishoudelijke artikelen. Zelfs in den ernstigsten 
inflatiet\id van 1918 toen het volkomen duister was, waar het 
met de wereld heen zou gaan, en hoe handel en bedrlif zich 
zouden ontwikkelen, heeft men niet verder willen gaan dan 
de eerste levensbehoeften. En als de geachte Regeeringsge
machtigde dan vraagt: "wie herinnert zich de ordonnantie 
van 1918 nog, niemand heeft er ooit iets van gemerkt" wensch 

ik er den nadruk op te leggen, dat de ordonnantie van 1918 
in het leven is geroepen in een veel ernstiger tijd nochtans 
met veel heperkter bevoegdheden. Zii gold alleen voor de eerste 
levensbehoeften, de rest van de goederen el1 diensten liet men 
over aan het vrije verkeer. Men heeft vertrouwen gehad 
in het gezond verstand en de correctieve krachten in de maat
schappii zeli en ik geloof niet, dat men toen hedrogen is uit
gekomen. Vindt men iets te duur dan koopt men het niet, dat 
is een eigenschap van ieder en ik geloof, dat wij het verloop ook 
tot op zekere hoogte daaraan kunnen overlaten. JIen neemt dan 
een substituut of wel de verkoopel' verlaagt zijn prijzen om 
zijn dehiet te behouden. Maar wat gaat nu gebeuren' 

In de eerste plaats kunnen thans ten aanzien van de goe
deren, die de ordonnantie van 1918 ook noemde, tevens andere 
voorschriften gegeven worden dan alleen het voorschrijven van 
maximumprijzen. Dat is het eerste, wat erhij komt. Wat de 
andere voorschriften kunnen behelzen, wordt in de Memorie 
van Toelichting alleen met een voorheeld vermeld. 

In de tweede plaats komt erbij , dat de ordonnantie van 
toepassing wordt verklaard voor alle goederen dus niet 
slechts voor de eerste levensbehoeften van de hm-gerij, die 
men erin zou willen betrekken, neen, de ordonnantie wordt 
van toepassing verklaard op alle goederen. De geheele be
perking, die lag in de ordollilautie van 1918, i], herhaal, de 
ordonnantie, die onder buitengewoon moeilijke en desa
streuse omstandigheden voor dit land is tot standgekomen, is 
in deze ordonnantie volkomen weggevallen . 

In de derde plaats is de ordonnantie van toepassing ook 
voor diensten, waarvan ook in de ordonnantie van 1918 geen 
sprake is, maar behalve dat alles worden dan bovendien de 
dreigende art ikelen van de onteigeningsord ollll<.lllt ic van toe
passing voo,' alle artikelen, die in 1918, ik herlwal het nog
maals, beperkt waren tot slechts levensmiddelen enz. 

Nu vraag ik mij toch af, al prijs ik het uiteraard met ieder, 
die hier aanwezig is, dat de Regeering onder moeilijke om
standigheden voor ons optreedt, zijn. de omstandigheden nu 
werkelijk zooveel moeilijker en desastreuser dan in 1918' 
Beteekent het goudemhargo nu de kans op volslagen verwar
ring en het openstellen van de deur voor de meest grenzelooze 
brandschatting' 

(De heer Kan: Integendeel!) 
~iaar zoo is het dool' de Rcgcering niet Yool'g'estcld, niet 

door den }1inister van Koloniën, ook niet door de Regeering 
in haar verklaring van. gisteren hij monde van haar regeerings
gemachtigde voor Algemeene Zaken in den Volksraad afgelegd_ 
Het is ons voorgesteld als een zeer vanzelfsprekende zaak, als 
een eenvoudige maatregel, uit niets hleek, dat wij ons bevreesd 
behoeven te maken voor gevaarlijke speculaties, uit niets bleek, 
dat wij ons beducht behoeven te maken voor strenuning in 
het goederenverkeer, voor andere gevolgen dus dan het mijns 
inziens zeer natuurlijk gevolg van de aanpassing van het 
prijspeil aan de nieuwe koopkracht van den gulden en ik zie 
<lan ook geen reden voor groote bezorgdheid. 

(De heer Van He lsd i II gen: Waarom vraagt de' 
Nederlanilsehe Regeering dan allerlei machtigingen I) 

Dat moet de heer Van Helsdingen aan de Nederland.ehe
Regeering vragen, ik heb uitvoerig uiteengezet, dat volgens. 
mij de toestanden in Nederland heel anders liggen dan hier; 
ik heb mij de moeite gegeven het vraagstuk ook van den: 
Nederlandsehen kant te belichten. Ik vraag mij nf, waarvoor 
maken wij ons ongerust? De koopkracht van den gulden gaat 
de Regeering bovendien beheerschen met het egalisatiefonds 
van niet minder dan f 300 millîoen. 

Ik vraag mij. derhalve af, of een zoo groote bevoegd
heid, als de Regeering in de ordonnantie vraagt, een 
bevoegdheid, veel grooter dan de Regeel'ing in de 
ernstigste. crisistijden lieeft gevraagç1 en gekregen, njet 
juist den indruk verwekt, dat deze gemeenschap plotseling 
aan enorme gevaren is blootgesteld. .iuist het te!tell 
gestelde dns van den fudruk, dIen onze Minister, van Koloniën 



29 

3de VERGADERING - DINSDAG 6 OCTOBER 1936. 
A van d ver g a der ing. 

Voorkoming van prijsopdrijving van goederen, diensten of huren (Ond. IU) . 

(Weyel'.) 
en ook de Indi sche Hegeering, zee" teyecht in mijn oogen, 
bij het publiek hebben willen verwekken. 

(De heel' Tb ", m rin: Dan moet U toch tegen zijn. ) 
Wij hebben nu de facto devaluatie. Laten wij dan de zeel' 

logische gevolgen daarvan ernstig onder oogen zien en deze 
devaluatie eens haal' eigen kunsten laten vertoonen. Laat 
deze devaluatie eens bewijzen, wat zij vermag. Met het ega
lisatie fonds heeft de Nederlandsche Regeering de zaak toch 
in bedwang. Laten wij afzien van ecn stel ingewikkelde re
gelin gen. De Regee t'jn gsgemachtigcle zeide in eersten ter
mijn , dat de regelingen niet ingewikkeld zijn, en inderdaad 
qua ontwerp is dit een eenvoudig stuk, maar de moeilijk
beden en kansen op verwarring en ongelukken beginnen bij 
de uitvoering. Laten wij verder de uitvoerin gsbevoegdheid 
niet overdraagbaar maken. Ik acht het volstrekt noodzake
lUk, dat als de Regeering deze bevoegdheid wenscht, de re
geling bij regeeringsverordening zal worden vastgesteld. Dat 
is gansch wat anders dan vaststelling met behulp van ons 
college. In dit vaststelleli bij regeeringsverordening zie ik 
een waarborg, dat deze maatregel als hij noodi g wordt ge
acht, behoorlijk, principieel en materieel door de Regeering 
zelf wordt bezien en dat Zij daarbij eventueel het initiatief 
kan nemen tot het raad plegen van de instanties, wier ad
viezen in deze van waal'lle kunnen zijn . Dit moge dan tevens 
dienen tel' nadere toelichting van mijn amendement stuk 4. 

De Hl'g"ccring heert in eersten terrntjn een vraag gcsteld n.l. 
wat mankt het nu cigen l\jk uit ? De Volksraad wordt er niet 
betc l' van wanneer hct amendement wordt aangenomen, want 
de stukken komen dan toch ni et in den Volksraad. Inderdaad , 
muar daal' gaat het mij niet om. Het gaat om de veelzijdiger 
en diepgaander beschouwing, die het gevolg kun zijn, van 
het vervallen der woorden "of krachtens". 

Wat mijn tweede amendement betreft nl., betreffende den 
duUl' del' ordonnantie, daarover wil ik nog het volgende 
oplnet'ken. 

Ik heb in het licht gesteld, dat de Regeering meer vraa gt, 
dan Zij noodi g heeft, meel' dan Zij ooit onder veel critieker 
omstandigheden heeft gehad. Daarom en omdat het slechts 
kan gaan ovcr een overgangstoestand, - daarover zijn de 
Regeering en ik het geheel eens - waarin ook ik een zekere 
mate van geleidelijkheid kan waardeeren, en zelfs wel wil 
bepleiten, vraag' ik een beperking van den duur der ordon
nantie tot drie maanden. Wij znIlen ons dan verder nog wel 
eens beraden. 

Een argu mcnt te meer voor de tijdelijkheid der ordonnantie 
is de strekk in g van art. 4. Het spijt mij, dat ik daal' van
mOl·gen niet op heb gewezen . Ik heb het ontwerp nu voor de 
tweede maa l kUll nen lezen. Zulks is eeni gszi ns toe te schrijven 
aan de haast, waarmede wij di t ontwerp moeten behandelen. 
Op grond va n de ordonnantie van HnS kan de Gouverneur
Generaal aan de hoofden vall gewestelijk bestuur machtiging 
geven lot het vaststellen van maximu mprij zen. Nu zou men 
denken , d"t de bandel wordt vrijgelaten voor die goederen , 
waarvoor geen max imumprijzen zijn vastgesteld. ~{aar wie 
zoo denkl , hee rt het mis, want dan komt art. 4 op de proppen. 
Daarin staat, dat het verboden is de prijs van zulke goederen, 
zo031s hij op 26 Scptemher 193G was, op onredelijke wij ze te 
verhoogen. Of de verhooging onredel\jk is, word t door den 
rechter uitgemailkt. W ann eer de rechter constateert, da.t ue 
verhoogillg onredelijk is, dan is de verkooper van die goederen 
strafbaar. Dat is de strekking van al'tikc14, maal' nu vraag ik 
mij ar: hoe weet de verkooper, of hij bezig is een strafbaar 
feit le plegen? Dat is immers in het geheel DOg niet uitge
maakt dool' den rechter? De prijs van het goed wordt toch niet 
ui tsluitend bepaald dool' de mate van devaluatie' Onze be
sprekingen van vandaag voeren wel eenigszins ln die r:ichting, 
manr dat is toch gee n gansch verkeerde theorie. Er zijn in het 
normale handelsverkeer allerlei omsta ndigheden, die de prij
zen regelen. 

Er z\jn normale handelswinsten en handelsverliezen j er 
Hnndclingcn. Zittingsjaar 1936-1937. 

(Kan.) 
is vraag en aan bod in de wereld en gcen dcvulua tic cn 
geen ordonnantie kunnen daarin wijzigingen brengen. Ik 
zou willen vragen: ~{oeten nu al die factoren worden uit
geschakeld, die den handel levend ig houdon en levendig 
hebben gemaakt en zonder welke de band cl ecn geheel dood 
en sterie l apparaat zou worden Y Ik begrijp niet , · hoc men 
op die wijze den handel aan zijn doel wil laten beantwoor
den. Ik zou willen vragen: Zal de rechter Cl' rekening 
mede houden, dat het bewuste goed misschien na 26 Sep
tember is gekoeht en belaald en dat sindsdien in de noteering 
van dat goed veranderingen zijn opgetreden, die met de 
depreciatie van onze munt niets te maken hebben Y Ik zou dê.uu· 
vandaag geen antwoord op durven geven. 

(De heel' IC er s ten R: Dan zal de rechter dual'mecle 
toch ook rekening houden 1) 

Dat is Vaal' mij de vraag. De rechter heeft in dat opz icht. 
geen enkele instructie in de ordonnantie. Ik weet dan ook 
geen enkel antwoord op die vraag, maar wedeT'om: als hE't 
slechts gaat om een overgangstijd, soit, dan accoptecl' ik dat, 
ook het bewuste artikel 4, maal' dat is voor mij een reden te 
meer om te bepleiten den duur van de ordonnantie beT,aald 
te beperken. 

Hoe juist het voorbeeld is, - ik moge het entrc paren
thèscs vertellen - dat ik hedenmorgen over de copra heb aan
gevoerd, bewijst wat mij hedenmiddag is ter oore gekomcn. 
Hct gouvernement van Nederlandsch-Indië is fabrikant van 
terpentijn. Het is in dit land dc cenige fabl'ikant van dit 
product, dat voor een deel in het binnenland wOI'dt gebruikt 
en voor een ander dcel voo l ' den ex port. is bestemil. lIet gouver
nement van edel'lanclsch-Indië nu heeft vandaag aan den 
dag aan de distributeurs instructie gegeven om den terpentijn
prijs in bet binnenland met 25% te verhoogen. Ik vind dat 
volkomen logisch maal' dat illustreert slechts te meer de juist
heid van wat ik hedenmorgen heb opgemerkt. Hct gaat hier 
overigens om iets ten aanzien waarvan, als ik het goed begrijp, 
de Regccring niet met mij van meening vcrschi lt. 

De Regeering heeft het nog gehad over andere producten 
die at of niet dOOI' de devaluatie con veranderin g in prijs 
7.u llen ondcrg'l1n n. De Regecril1g heeft daarhij versch il ge
maakt tusschcn pl·od uclen, die groolendeeJs wel en niet in 
het binnenland worden geconsumcerd. A Is ik den Regeerings
gemachtigde goed begrepen heb, is hij van meening, dat de 
producten die gl'ootendcels in het binnenJand wordcn gecon
sumeerd van de devaluatie gecn of weinig in vloed zullen 
ondervinden. H et is niet mijn bedoeling daarover cen lang 
betoog 1c houden. Ik wilde alleen zeggen. dat ik dit" zoer 
belangrijke punt in twijfel trek. Ik vraag mij af hoe het dan 
mogelijk was, dat bij onze devaluatie van weleer de l'\j st wcl 
3 en 4 maal zoo hoog in prijs was als op het oog-en blik. " rat de 
Reg-eering hecft gczegd, Jijkt m~"i niet in overeenstemming mot 
de waarnemingen, die wij jal'enlang hebben kunn en doen. 

Ik meen het hierbij te mogen laten. Ik beveel de beide 
mnendementen, die ik heb in gediend, gaarne nogmaals in 
de aandacht der R egeering aan. 

De heel' Kan: MijnIleer de Voorzitter. Wie het '"I:woord 
van. den R egeeringsgemachtigde heeft aangehoord ?:a l even
als ons geacht medelil..l , de hec l' r "an Helsdingcn , ee n 
zekere opluchting in zich hebbe n gevoeld , waar de Ret?eering 
beeft gesproken van een ove l"gn.ngsma.a.tregel en gewezen 
heeft op het tijdelijk karakter van deze ordonnantie, gez ien 
den considerans, en g-cspl'oken heeft ovor overdre,·en 
prijsopdrijving, waarover ook heel' Weyer het gehn ~ heeft. 
Wie al deze geruststellende verklaringen heeft aangehoord, 
zal tot zichzelf zeggen , wa.nn eer hij bevreesd was met de 
B egeering mede te gaan: Ach , de Regeering heeft zich tet'
zake diligent getoond , zij het slechts om pre"entief te moge n 
werken op cl e spccl1la,tiezucht , op de winstzl1cht van ve l'
schillende elementen in onze gemee nschap , zoochtt wij allen 
hiermede eigenlijk dankbaar moeten zijn. Maar dc Regeerings-
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gemachtigde heeft zooeven ook gesproken van het >treven 
der Regeering om de beta.lhacht van den gulden zoo hoog 
mogelijk te bouden. De geachte Regeeringsgemnchtigde 
schudt ~ijn hoofd niet, ik mag dus wel aannemen, dat ik 
goed beb gehoord. . 

'Vanneep de Regeel'ing dien kant wil uitgaan, vrees jlr, dat 
de gekoesterde verwachtingen in verband met de aangehoor
de rede van dcn geachten Regeeringsgemachtigde wel eenigs
zins minder zullen worden. Wanneer het waar zou zijn, dat 
de Regeering op die manier de koopkracht van den gulden 
op een bepaald peil zou willen ho.uden, dan spreekt daaruit 
een zekeren zin, om nu het de moederlandsche Regeel'ing niet 
gelukt is om den gulden hoog te houden en dus de koop
kracht van den gulaell op die manier op een bepaald niveau 
te handhaven, op andere wijze te trachten de koopkracht 
van den gulden tot op zekere hoogte niet te doen beantwoor
den aan de depreciatie van den gulden op zichzelf. Ik zou 
zeggen, dat dit minder juist iil; het is roeien tegen den stroom 
in. 

De heer Weyer heeft zooeven eenige voorbeelden aange
haald, waaruit blijkt, dat het toch raadzaam is om de be
sluiten, die dool' de Regeering moeten worden genomen. te 
doen neerleggen in een regeeringsverordcning. De geachte 
Regeerin gsgcmaehtigde heeft zooeven een voorbeeld aange
haald van de Y1'achtprijzen van de stoomvaart maatschap
pij en, maar Ileeft daarbij tegelijk de noodige slagen om den 
arln gehouden. Immers, hij zeide, dat men ook moest nagaan, 
of de stoomvaart maatschappijen voordien met verlies hadden 
gewerkt en of er andere reilenen hebben bestaan, welke haar 
genoopt hebben om de vrachtprijzen te verhoogen en zoo meer. 

Mijnheer de Voorzitter! Wanneer bijv. bij den middenstand 
ook gekeken zou worden naar het causaal verband tusschen 
de devaluatie en de verllooging van de prijzen , zoomedc naar 
het verband tussellcn de verhooging van de prijzen en andere 
factoren, als door den geachten Regeeringsgemachtigde ge
noemd, dan geloof ik, dat er niet zooveel vrees zou behoeven 
te bestaan bij de Rcgeering zelf, dat de depreciatie inderdaad 
van zoo groot gevolg zal zijn. dat zij de menschen tot onge-
wenschte speculaties zal verleiden. . . 

Ik zou in dit verband aan de Regeermg WIllen vragen, of 
de depreciatie van den gulden op zichzelf geen reden moet 
~ijn voor de menschen, die voor alles en nog wat meer hebben 
te betalen om hun prijzen te verhoogen. Ik noem als voor
beeld de ~og niet betaalde wissels over goederen, die zij 
voor minderen prijs hebben gekocht, welke goederen zij later 
genoodzaakt zullen zijn tegen hoogeren prijs te betalen. 
Zoo zijn er meel' voorbeelden j te veel om op te noemen. 

.ons oeacht mcdelid, de heer Weyer heeft el' zooeven reeds 
op .g-cwoezen, dat er vQor den rechter vele moeilijkheden zul
len zijn, om te beslissen, wat eigenlijk onredelijke verhoogin
gen zijn. Wij zijn opgeschrikt door het eerste commumqué, 
waarin de Regecl'ing ervan spreekt, dat een normale verhoo
ging alleen genoemd mag worden een verhooging, die de 5% 
niet te boven gaat. Ik wil hierbij nog even aanhalen, het
geen de heer Weyer heeft gezegd, dat de verhooging van 
prijzen in den handel fluctueert en aan verschillende oor
zaken moet 'Worden toegeschreven. Wanneer el' bijvoorbeeld 
in Australië of in Ar{!'entinië minder regen valt dan anders. 
kan de tarwepl'ijs omhoog gaan, zoo is er meer. Het is een 
kwestie van feeling en dnrf en natuurlijk kan men vaak de 
depreciatie van den gulden er met de haren bijtrekken, 
zonder dat daarvoor eenige reden is. Zoo zal het wanneer het 
aan den rechter wordt overgelaten, zeer onzeker zijn, hoe de 
handelaren zich terzake moeten gedragen en wanneer zij het 
gevaar moeten voelen aankomen, dat zij door den rechter 
gestraft zullen worden. 

Mijnhecr de ViOol'zitter! De geachte Regeeringsgemachtigde 
had het over de amendementen en zeide, dat de kwestie eigen
lijk hierop neerkomt, dat wanneer men zou willen vragen, dat 
alles bij regeeringsverordening geschiede, het oude eerbied-

(Roep.) 
waardige college vaD den Raad van Indië telefonische advie
zen zou moeten geven. Maal' ook dan hecht ik meer wuurde 
aan de regeeringsverordeninb', dan wanneer het zou worden 
gedelegeerd aan één persoon, die wellicht zou kunnen denken 
als de Zonnekoning indcrtijd, die tegen zichzelf zeide: ik weet 
alles, l' État c'est moi. Ik heb voldoende vertrouwen in de 
leden van den Raad van Indië, dat, wanneer zij zelfs telefo
nisch om ad vies worden gevraagd, dat zullen geven na zich 
goed er van rekenschap te hebben gegeven, wat zij terzake 
moeten adviseeren . 

Mijnheer de Voorzitter! Met den heer Weyer ben ik het eens, 
wanneer bij blijft staan op den termijn van drie maanden, 
welke hij in zijn amendement heeft opgenomen. Want is het 
inderdaad de bedoeling van de Regeering met deze ordon
nantie slechts tijdelijk paraat te kunnen blijven, welnu, dan is 
die termijn van drie maanden toch ruim voldoende, want 
langer geloof ik niet, dat de crisis zon kunnen duren. En 
mocht het langer kunnen duren, het college staat altijd klaar 
met spoed, zqoals heden, een verlenging van deze ordonnantie 
goed te keuren, althans in beraad te nemen. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik wil niet te ,-eel van den tijd in 
beslag nemen, maar ik hoop, dat mijn interpellatie door den 
Volksraad zal worden toegestaan, zoodat ik daardoor met 
andere medeleden in de gelegenheid zal zijn mijn meening te 
zeggen omtrent de maatregelen, welke de Regeering zich ver
plicht acht terzake te nemen. 

De heer Roep: Mijnheer de Voorzitter! De Regeering 
heeft bij haar antwoord veel van mijn oorspronkelijke beden
kingen tegen het ontwerp weggenomen. Ik heb genoteerd. dat 
het ontwerp alleen van toepassing za] zijn in g~val1en van 
buitengewone pl'ijsopdrij\·ing. Verder is de strekking van het 
ontwerp om het tempo - ik gebruik de woorden van de Re
geering zelf - van de prijsstijging te matigen . Dan nog voegt 
de R egeering hieraan toe, dat Zii beoogt te waken tegen 
excessen. Indien dat allemaal zoo is, en indien dat in werke
lijkheid zoo zal gaan, ik geloof, dat de Regeering zooveel als 
dat in haar bereik is, inderdaad daarvoor zal zorgen - be
boeven wij ons over de normale ontwikkeling van het econo
misch leven en de redelijke prijsstijgingen, die in ycrband met 
de depreciatie daarvan het gevolg zullen zijn, niet meer zoo 
oDO'erust te maken. Indien de ordonnantie dus toepassing zal 
viI~den in die omstandigheden, die ik zoo juist herhaald heb, 
die door de Regeering zelf als maatstaf zijn aangegeven , heb 
ik daal' thans heel weinig bezwamn tegen . 

Ik wil echter nog even een opmerking maken naar aan
leiding van hetgeen de heer Van Helsdingen zeide. Die geachte 
spreker zeide n.l., dat de Regeering over de loonspolitiek niets 
gezegd heeft en dat zij dat volkomen ter zijde geschoven heeft. 
En de heer Van Helsdingen zou reeds tevreden zijll geweest, 
indien de Regeering ZOll hebben :rezegd, dat Zij de prijsbeweging 
in verband met het loonpeil in het oog zou houden. Mijnheer 
de Voorzitter . Ik geloof, dat de Regeering inderdaad woorden 
van die strekkin rr heeft gebezigd . De Regeering heeft alleen 
gezegd, dat Zij e~n debat over het loonpeil in verband met het 
prijspeil praematuur acht. 

(De heer Kan: Om geen verwachtingen te wekken.) 
Juist - Maar Zij heeft daarbij nadrukkelijk te kennen 

gegeven, dat Zij het prijspeil nauwkeurig zal waarnemen en 
dat Zij niet zal aarzelen spoed te betrachten ten .al1Zlen van 
een herziening van de ]oonen, zoodra meerdere zekerheid be
staat omtrent het prijsnivean, althans woorden on die richting. 

Ik wil aan het adres der Regeering alleen nog deze opmer
king maken in dit verband, dat toch blijkbaar de prijzen een 
bepaald niveau zullen hebben moeten bereikt, alvorens eenige 
verbetering van het loonpeil der ambtenaren zal plaats hebben. 
Ik zou er in dit verband op willen wijzen, dat de lagere en de 
laagste landsdienaren wel zeer moeilijk dezen ovcrgangstijd 
zullen kunnen overbruggen. Ik geloof, dat die lagere salaris
sen een stijging van 6, 7, 8 of 10% niet zullen kunnen ver-
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(Roep, Voorzitter.) 
dragen. Ik zou de Regecl'Ïng willen verzoeken met deze op
m.erking rekening te houden. 

\\-at betreft het woordje "kan" in de tweede alinea van 
artikel 6, heb ik genoteerd, dat de Regeering verklaard 
heeft, dat de beteekenis de zelfde is als" bij strafbepalingen 
lnzake recidive en verder meer een kwestie is van wets
-elegance. Ik zou het op prijs stellen, indien de Regeering 
het woordje "kan" zou hebben gewijzigd in een imperatief 
wetsvoorschrift. Ik zal daarover geen amendement indienen. 
11, zal mij, indien de Regeering daar bezwaar tegen heeft. 
en hct niet noodzakelijk vindt, daarbij neerleggen . 

Ik heb ook genoteerd, dat de Regeering verklaarde, dat 
deze ordonnantie geldig zal zijn in de zelfhestunrde gebicdeu . 
Ik zon de Regecring willen \-ragen, is het dan niet betcr dat 
dit in de ordonnantie wordt vermeld. Ik herinner mij andei"e 
ordonnanties waar nadrnkkelijk bij werd bepaald, dat de iu
houd daarvan ook in zijn geheel van toepassing' was in het 
zelfbestuUl"de gebied voor de zelfbestuursonderhoorigen. Als 
]]u de Regccl'ing zegt, dat dit cigcnlijk nict DODdig is, waar
om zijn Cl' dHn andere ordonnanties wam'bU lwt blijkbanr ,vei 
noodig was, dat het erin vermeld werd 1 Ik begrijp, dat 
llet wellicht een ingewikkelde geschiedenis is, en ik 
behoef er geen uitvoeri g antwoord op te hebben, ik wil 
alleen die opmerking even voorbrengen en meel' de mate· 
rieele vraag stellen of het niet beter en veiliger is in de or
donnantie te bepalen, dat zij ook geldig zal z\in voor de zelf
best\1\1rsgebieden en daar l evende zelfbcstuursonc1erhoorigcn. 
nllll is icdc]'c t\VUrel uitgeslo ten. Hei lUkt mij bij zoo 'n ue
h\lq:~l'\ike ol.'uonnantic van groot belang. 

Ik heb thans nog cen enkele opmerking aan het adres van 
(Jen heer 'l'hamrin, die gezegd heeft, dat zij die cen ige 
sympathie voor dit ontwerp hadden en zij die de minste be
zwaren hadden, als eenig argument hebben, dat z\i vertrouwen 
in de Regeering betuigen. Dat schijnt heel erg te z~in, indien 
men dat heeft. Dat schijnt blijkbaar een doodzonde te zijn en 
de heer r.l'ha ml' in voegt Cl' dan aan toe, dat dit afbreuk zou 
doen aan de bctcd:enis yan dit college, alsmede aan zijn doel
stc\1in~. 

(1)c heel' Th am r i 11: lIet is geen doouzonuo, maal' een 
Oll?akelijk argument.) 

1k zou den heer Thamrlll. willen opmerken, dat de doelstel
ling van den Volksraad en van het College \"an Gedelegeerden 
is om met de ltegeering van gedachten te wisselen en de Re
geering adviezen te geven omtrent den inhoud van ordonnanties 
en omtrent de methoden van de toepassing dier ordonnanties. 
Aan die beteekenis wordt voor de samenleving niets tekort 
gedaan, indien daarnaast vertrouwen in het beleid der Re
geering wordt uit gesproken en naar ik meen hebben de beraad
slagingen over dit onderwerp weel' aangetoond, dat dool' die 
gedachtenwisseling veel onzekerheid is weggenomen, dat veel 
verheldering over het doel der ordonnantie is bereikt en 
dat - en ai! is van groot gewicht - ook omtrent de wijze van 
toepassing door de Regeering positieve mededeelingen z\in ge
daan die wc anders niet zouden hebben gekregen en die onge
twijfeld in zekere mate de onrust zullen wegnemen. De be
handeling der amendementen zal mij stl'al{S gelegenheid geven) 
op de daarin VCl'vatte des idcrata nader terug te komen. 

De Voorzitter : Ilo: kan der vergadering mededeeleJl, dnt het 
amendement stuk 4 ovcr de woorden "of krachtensI' zoo 
juist door de voorstellers is ingetrokken en derhalve geen 
onderwerp van beraadslaging meer uitmaakt. 

De heer Roep: Dat verwondert mij na het betoog van 
den heer We)"er, lIfijnheer de Voorzitter! 

De Voorzitter: Op het amendement stuk 5 is zoo jnist een 
wijziging ingediend en het komt thans zoo te luiden, dat aan 
het bestaande artikel 8, zooals het door de Regeering is ge
wijzigd, een tweede lid wordt toegevoegd, luidende: 

(Roep, Verboom.) 
I1Zij vervalt met ingang van 1 :Manrt 1937 ", hetgeen ten

gevolge heeft gehad , dat de heer Thaml"În zijn onderteeke
ning heeft teruggenomen. 

De heer Roep : Ik zal voor dit amendement stemmen en 
Ilaar ik meen zal geen mijner medeleden er verder behoefte 
aan gevoelen er nog lang over te praten omdat de inhoud 
vrijwel tegemoet komt aan een in dit college van vele zijden 
geuiten wenseh. 

De Voorzitter: Het is zelfs mogelijk, dat het amende
ment hl dezen vorm door de Regeel'ing wordt overgenomen, 

De heer Verboom : Mijnheer de Yoorzitter! In eersten ter
mijn zeide ik reeds - in .zoovel'l'C vcrschil ik dus met den 
heer Thamrin van meening -, dat ik el· op zichzelf geen 
bezwaar tegen heb de Regeering op diL gebied vèrgaande 
bevoegdheden hl yel'leenen, omdat ecn snel ingrijpen hier, ook 
nnal' Illijn meening, indel'daad noodzakelijk kan zijn. De op
merl<ing moet mij echter van het hart, dat ik bij het aan
hoo'·en "an het hetoog van den R.egeeri ll gsgemaehtigde heel 
sterk den indruk hcb gehegell, dat de Regeering de be
teekenis van de beslissing die hiel' staat te worden genomen, 
wel zeer verkleint. De geachte Regeeringsgemachtigde toch 
vroeg zich af, of het nu wel zoo erg is wat de Regeering 
voorstelt, daar immers de ordonnantie, waarop nu wordt 
voortgebouwd, rooels dateert vau 1918, tel'wijl niemand wist 
v!ln hom' b('stnon en zij in g('('11 ('nkcl opzicht kWHad lI eert 
g'Nbwn. In de eel'ste plaats wil ik el' op WtÎZCll, dllt we in 
19J8 \·oor een geheel andere situatie stonden dan tJlUllS: 

destijds was er een tekort aan allerlei goederen, terwij l er 
op het oogenblik zeer groote voorraden ziin en er eer van 
een overvloed kan worden gesproken. Teil tweede ging, 
zooals ook de heer Weyer al betoogde, de oorspronkelijke 
ordonnantie veel minder ver dan die, welke y;ij thans zullen 
aannemen. Maar bovendien, en dat is wel het belangrijkste, 
was de ordonnantie van 1918 in zeker opzicht een doode 
letter gewOrdell ; niemal1d wist immers van het besta.an crvan, 
ik geloof zelfs tul van l'cgccJ'i ngspersollûl1 Jliet. Het gold 
hiel' vermoedelijk ren ordonnnntie, die men had vergeten 
in ie trekken op lH't oogcnblik, dat ze ni et m('('l' Il oocl znkelük 
,vas en die nu door toevallige omstandigheden tot nieuw 
leven wordt gebracht. 

Er bestaat derhalve een zeer groot vel·sehil tussehen de 
ordonnantie, waarover de Regeering sprak en die, waarover 
we het nu hebben. Het geldt hier inderdaad, gelijk de 
beer Weyer betoogde. exorbitante bevoegdheden en van zeer 
groot belang is dus de vraag, hoe deze bevoegdheden zullen 
worden gehanteerd. Daarb\j doet zich wel degelijk het ge
vaur VOOI', dat aan de ordonnantie een te vèrgaunde strek
king zal \Vol'den gegeven i vanc1<lal' dat ik heb aatlgedrongen 
op een uiteenzetting daaromtrent, op een begrenzing daar
van in zeker opzicht. 

Van veel belang is daarom m.i., wat de Regeering heden
avond heeft medegedeeld, dat de ordonnantie alleen zal wor
den gehanteerd om, excessen tegen te gaan. Wanneer het zoo 
wordt gesteld, wordt het naar onze meening juist gesteld 
en zijn wij ook bereid, onze mcdewerking daartoe te ,"erleenon. 

Een ander belangrijk punt is in dit verband de begrenzing 
van den werkingsduur der ordonnantie, waardoor wij ovcr 
enkele maanden de situatie opnieuw onder oogcn kunnen 
zien. Ik hoop dan ook, dat het amendement-Weyer, zooals 
het thans luidt, door de Regeering zal worden overgenomen. 

De Regcering heeft verder verschillende punten, die 
hedenochtend zijn aangeroerd, niet besproken: zij heeft deze 
punten nog in beschouwing, zij komt daarop t.z.t. teru g. 
Wij kunnen daartegen thans moeilijk bezwaar maken; 
wii hebben naar onze meening onzen plicht gedaan door 
deze punten naur voren te brengen en op het belang ervan 
te wijzen. 
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De heer Thamrin is ten deze verder gegaan dan de Re

geering en heeft ons er min of meer een verwijt van gemaakt, 
dat wij allerlei dingen in de besprekingen hebben betrokken 
die er niet bij behooren en niet terzake doen. De heer 
Thamrin noemde in dit verband o.a. de vaste lasten. Als 
el' echter één punt is, waarvoor geldt, dat het bij deze 
besprekingen à.ndacht verdient, is het juist de kwestie der 
vaste lasten; de ordonnantie immers bedoelt het mogelijk 
te maken, dat de bedragen, die voor diensten en huren wor
den betaald, binnen redelijke grenzen zullen worden gehou
deu en wat zijn de sommen, die wij neerleggen voor djen
sten en huren tenslotte anders dan vaste lasten' 

(De heer Th a m rin : Dat zijn toch geen excessen 1) 
Daarbij kunnen zich excessen voordoen. 
Hetzelfde geldt voor de contingenteerings- en licentiee

ringsregelingen. Hier wordt van de zijde van de Regeering 
een bepaalde maatregel voorgesteld, om al te grootc schom
melingen in het prijsverloop te voorkomen, zooals de Regee
ring hedenavond nog eens heeft gezegd. WanneCl' wij nu 
van meerring zijn, dat er nog andere middelen zijn, die 
daarvoor kunnen worden aangewend, die daarvoo:' mis· 
sehien beter kunnen worden aangewend clan de mld.delen. 
die de Regeering voor oogen staan, gaan wij zeker niet te 
ver als wij daarop wijzen. Ik voor mij geloof nog steeds, 
dat een llUnteering van de contingenteerings- en licentiee
ringsmaatregelen juist op dit gebied zeer veel aantrekkelijks 
heeft, ook al, omdat het hiel' betreft bedrijven, die beschermd 
zijn in de afgeloopen jaren; het lijkt mij veel meer ae..nvanrd· 
baar, dat deze bedrijven thans op hun beurt groote tege
moetkoming toonen, dan de andere hedrijven, die d~ nadeelen 
van de situatie steeds in hun volle zwaarte oJldervonden 
hebben. 

Ook over de loonen en salarissen is hedenmorgen gespro
k"" "l\ <><>k dat is door del\ heer Thaml"În gewraakt. De 
heer Van Helsdingen heeft daarover reeds het een en ander 
gezegd, waarbij ik mij gaarne aansluit. Ik heb overigens 
nog eens nagelezen, wat hedenochtend hieromtrent is gezegd j 
ik kan mij begrijpen, dat de Regeering zich daarover op 
het oogenblik niet uitlaat en wil er ook niet op aandringen, 
dat de Regeering dit alsnog zal doen. Maar wel geloof ik 
dat het om tal van redenen, ook psychologische redenen, zeer 
jnist is geweest, dat hedenochtend ook dit pnnt in het Col
lege is besproken. 

De Voorzitter: De verbazing van den heer Roep maakt 
het noodig j dat -de heer W eyer nog even t<>elicht , waarom 
hij zijn amendement heeft ingetwkken. 

De heer Weyer: Mijnbeer de Voorzitter! Ik zal dit gaarne 
doen. Wij hebben het amendement ingetwkken, niet, omdat 
wij overtuigd zijn door de RegeeJ~ng van de onredelijkheid 
van ons verlangen. Integendeel, als de Regeering ons vraagt 
een zoo vèrgaande bevoegdheid en ecn zoo groote mate van 
vertrouwen aan haar te geven j dan geven wij -die groote mate 
van vertrQuwen onder omstandigheden gaarne aan de Regee. 
ring. maar wij moeten daarbij wel bedenken, dat wij hier 
beschikken over het vermogen van de burgerij. Het 
was dus volkomen logisch, dat wij gevraagd hebben de 
toepassing van deze verschillende bevoegdheden met alle mo
gelijke waarborgen te omkleeden. Nu de Rcgeering ons amen
dement zoo volstrekt heeft afgewezen, waarmede de Regeering 
te meer de volle verantwoordelijkheid voor alles op zich heeft 
genomen, hebben wij gemeend geen vertraging te mogen ver
oorzaken, door dit amendement te handhaven. Te meer reken 
ik op de overname van het tweede door ons ingediende amen
dement, dat tot strekking heeft den dnnr der ordonnantie te 
beperken, hetgeen ik hiermede tevens voldoende toegelicht 
acht. 

De heer Peekema., Regeeringsgemachtigde voor Algemeene 
Zaken: Mijnheer de Voorzit.ter! Terwijl de Regeering zich in 

(R. G. voor Algemeene Zaken.) 
eersten termijn ter tegemoetkoming aan den he<1enmorgen, 
door het college getoonden wenseh heeft begeven in een schets
matige aanduiding van de sfeer, waarin men de werking van 
deze ordonnantie zou moeten zien en van de strekking daar
van, zoowel naar tijdsduur als intensiteit, meent de Regeering 
zich nochtans in tweeden termijn strikt te moeten bepalen tot 
de opmerkingen, die gemaakt zij'" over het ontwerp zelf. Ik 
wil daarom op verschillende opmerlringen van de geachte leden 
slechts summier ingaan en mij bij wijze van eerste voorbeeld 
uiet begeven in een uitvoerige discussie met het geachte lid, 
den heer Thamrin, over de vraag of al of niet meer in de 
ordonnantie had kunnen worden geregeld, noch in de ver
gelijlring met de wetgeving op dit stuk in Nederland, een 
voorbeeld, dat ik tnssehen haakjes had aangehaald als 
vergelijking van een wetgevend product en geenszins om 
daardoor een staatknndige discussie over het parlementair
stelsel te ontketenen. 

Over de suggestie van het geachte lid over de inschakeling 
van de Economische Commissie, denkt cle Regeering als volgt. 
De Economische Commissie is geen lichaam, dat uitmunt door 
in het oogloopende activiteit in den laatsten tijd. Men kan 
wel zeggen, ' dat de Economische Commissie tot het verleclen 
behoort. 

(De beer Kan: A qui la faute 1) 
Waar de Regeerin g al meermalen heeft doen uitkomen, 

dat Zij bezwaa1' heeft tegen iedere vertragiug van het tempo, 
waarin de hierbedoelde maatregelen tot stand moeten komen, 
kan Zij el' bezwaarlijk over denken dit lichaam met zijn 
t hans slechts zeer geringe levensvatbaarheid in te schakelen 
en het daarvoor opnieuw tot groote dagelijksche eu onmid
dellijke activiteit te prikkelen. 

Wanneer ik dan nu overga tot de opmerkingen in twee· 
den termijn van den heel' Van Helsdingen j dan kom ik aller
eerst aan het verzoek door het geachte lid gedaan, om het 
college in de gelegenheid te .tellen, op de hoogte te blijven 
van de werking van deze maatregelen in de practijk. De 
Regeering wil uiet achterblijven bij den zin van tegemoet
koming, die bij deze heraadslagingen in zoo l'\lime mate door 
het geachte college is getoond en kan het geachte lid daar
om toezeggen, dat aan clit verlangen zooveel mogelijk zal 
worden voldaan. 

(De heer Van He l sdingen: Dank U!) 
Dat de heer Van Helsdingen heeft ver·zocht een uit

spraak te mogen vernemen over het salarisvraagstuk in 
verband met deze regeling, is, naar het mij schijnt, veroor
zaakt doordat het geachte lid, zooals ook door den heer Roep 
ouder de aandacht is gebracht, zich niet voldoende heeit ge
realiseerd, dat de Regeering in de regeeringsverklaring vau 
gisteren daarover reeds een verklaring he e f t gegeven, 
wijl deze aangelegenheid ten v 0 II e h a a l' a a n d a eh t 
he e f t . Het ligt thans niet op den weg van den Regeel'lng 
bij den stand van zaken, die sedert .gisteren zoo betrekkelijk 
. weinig is voorgeschreden, reeds In nadere rnededeehngen 
daaromtrent te treden met alle gevaren welke dnal'aan vcr· 
bonden zijn voor het ontstaan van verwachtingen. 

(De heer Van Hel sdi n gen: Dat die verklaring nog 
niet heelemaal duidelijk was blijkt wel nit de rede van het 
geachte lid, den heer Kerstens.) 

Daar staat tegenover, dat de Regeering gezegd heert 
Nederland weer met mededeelingen bij den Volksraad te 
zullen komen, zoodra Zij daartoe in staat zou zijn. 

De heer Weyer heeft getracht aan te toonen, dat dit ont
werp toch wel van zeer veel vèrstrekkender aard is dan zou 
moeten worden opgemaakt uit de verklaring, die de Re!(ee
ring daarover heeft afgelegd. Ook dit is een. onder
werp, waarvan de Regeering meent, dat het oogenbhk voor 
diepgaander discussie voorbij is, al ware het sle~hts met 
het oog op den tijd . De heer Weyer heeft de vergellJkmg door
getrokken met de in 1918 tot stand gekomen maatregelen ell 
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heeft O.m. el' de aandacht op gevestigd, dat die maatregelen 
tot stand waren gekomen onder veel desash'euser omstan· 
digheden. Een Yan de grondslagen waarop dit ontwerp beo 
rust, is dat de Hegeering zich juist verplicht acht te zorgen, 
dat er geen desastt'euse omstandigheden 0 n t sta a n. Daar· 
\'oor heeft Zij deze bevoegdheid gevraagd aan den Volksraad 
om in staat te zijn de naoelige maatregelen daartegen te 
treffen. Dat de Illaatl'egelen, die thans worden voorgesteld, 
geheel onnoodig .ouden zijn en dat dit zou mogen worden 
afgeleid - als ik het wOOl'd mag gebmiken - uit de eenigs· 
zins simplistische opvatting van den heer 'Veyer dat wat te 
duur is, dool' den koopel' niet wordt gekocht en dat de zaken 
clicntcngevolg'e wel vanzelf zullen loopen, dat is wel ecn uit
gangspunt, dat de Regeering, de realiteit in aanmerking 
nemende, wel wat abstract idealistisch acht. Zij prefereert 
dan ook hiel' den veiligen weg te volgen en waar DoDdig, 
te kunnen ingrijpen. 
_ Ook art. 4 van de ordonnantie, waarover de heer '''eyer 
10 eersten termijn niet in de gelegenheid is geweest te 
spreken, zal ik op het oogenblik niet verder io beschouwin<Y 
nemen, mede in aanmerking genomen, dat het geachte lid 
gezegd heeft , dat hij tegen dit artikel als onderdeel ,"n het 
ontwerp geen bezwaar heeft in het licht, waarin dit onder· 
werp in .zijn geheel nu eenmaal moet worden gezien. 

De heer Kan heeft aan de Regeering een bepaalde vraag 
gesteld over de beta1ing van wissels, die mij niet geheel 
duidelijk is gewol·den. Ik neem gaarne aan, dat dit geIlcel 
aan mij ligt. Ik zou met het oog op het stadium , waarin de 
bellflndeling van het ontwerp op het oogenblik verkeert, hem 
will en aanbevelen zich met die vraag te bevoegder plaatse 
te vervoegen, waarbij ik hem kan toezeggen, dat hem dan 
een meer bevredigend antwoord daarop zal worden gegeven. 

Ik kom ten slotte tot den heer Roep, die gevraagd heeft of 
het noodig is in clit ontwerp uitdrukkelijk te bepalen dat het 
ook de bevoegdheid geeft om in te grijpen in zelfbestuurs· 
ftcbicd. Het go"r.hte lid heeft doen uitkomen, dat dit geer, 
eenvoudige zaak is. Deze \Taag hangt samen met de inter
pretatie van :11't. 21 I. S .. WHal' de toepn ssclijkhcid vnn de 
algemeene verordeningen in zclfbestuursgebiccl in algclIlccncn 
zin wordt geregeld. De opvatting der Regeering is cleze, dat 
de geldigheid van de ordonna ntie in zelfbestuursgebied in 
algemeenen zin uit bedoeld artikel moet worden afgeleid, 
zoodat het bepaald minder gewenscht moet worden geacht 
om zulks afzonderlijk te bepalen. Dit is een opvatting, die 
Vl'oeger wcl eens anders is geweest, maar hij den tegenwoor· 
digen stand van de inzichten acht de Regeering het ge· 
wenscht om ni el door het scheppen van een dergelijk prece· 
dent de vel'uindbaal'heid van andere regelingen in zelfbe
stuursgebied. waal' deze ,üet uitdrukkelijk is vastgesteld, in 
twijfel te stellen. 

Wat betreft de beide amendementen, kan ik medecleelen, 
dat het eenig overgebleven amendement na de w\jziging- door 
de g-eachte voorstellers daarin aangebracht, door de Regee
ring is overgenomen. 

De Voorzitter : Hiermede is de behandeling ook in twee
elen termijn beëi ndigd. Het tweede, gewijzigde amendement 
(stuk 5) is dool' de Re~eeri ng overgenomen. 'V\j kunnen 
thans tot stemrning overgaan. 

De artikelen 1 tot en met 8 - artikel 8, als van regeerings
we ge tijdens de behandeliug gewijzigd - worden achtereen· 
volgens zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voorzitter: Hoewel er tijdens de beraadslagingen in 
de ontwerp-ordonnantie wijzigingen zijn aangebracfü , stel ik 
conform artikel 60 jun.cto artikel 103 van het Reglement van 
Orde voor, haar niettemin thans in stemming te brengen. 

Daartoe wordt besloteu. 
Handelingen. Zittingsjaar 1936-1937. 

(Soangkoepon, Prawoto.) 
De Voorzitter: Ik geef gelegenheid tot stemmotiveering, 

De heer Soangkoepon: Mijnheer de Voorzitter! Hoewel ik 
vau oordeel ben, dat prijsopdrijving van goederen als gevolg 
van den geWijZIgden monetnIren toestund hier te lande be
hoort te worden voorkomen, komt mij het geven van een 
blanco volmacht, zoals die in de ons voorliggende ontwerp. 
ordonnantie is geprojecteerd, ongewenscht voor. 

:Met de totstandkoming van deze ordonnantie wordt im. 
mers de beoordeeling van de al of niet redelijkheid van de 
prijzen der goederen geheel aan het uitvoerend gezag over· 
gelaten. 

Waar het treffen van maatregelen tot tegengang voor prij s· 
opdrijving in een nauw verband staat met de belan gen \"an 
ons geheel maatschappelijk leven hi er te lande. komt het mij 
niet juist voor, dat het daarvoor aangewezen l ichaam als de 
Volksraad van bemoeienis daarm ede totaal wordt uitgescha· 
keld. 

D e Volkst'llad, als vertegenwoordiger vun Ollze maatschap· 
pelijke samenleving en de territoriale gebieden van deze lan. 
den, is mijns inziens het beste orgaan om de belangen van de 
heterogene bevolkingsgroepen in deze gewesten te beharti. 
gen. 

Ik zou daarom gaarne wenschen, dat alle maatregelen, die 
genomen zullen worden in het Ibelang van den tegengnng van 
de prijsopdrijving in ordonnanties worden verwerkt, zoodat 
de Volksraad steeds in de gelegenheid wordt gesteld, om mede 
te beoordeelen de al of niet wenschelijkheid van de t e nemen 
maatregelen op dit gebied. 

In het kort, Mijnheer de Voorzitter, ik wil hierbij ver· 
klaren, dat ik niet t egen de eventueel te nem en maatregelen 
tot tegengang van de prijsopdrijving ben, doch wel tegen 
Be wijze, waarop die straks overeenkomstig de ons voorlig· 
gende ontwcl'p·ordonnantie tot uitvoering zal worden ge· 
bracht. 

Maar vooral acht ik het uitschakelen van den Volksraad in 
de eventueel te nemen maatregelen in strijd met het behoorlijk 
dienen van de algemeen e be]nngcn in deze gewesten en dnnrom 
\"crklanI' ik mij teg'en deze ontwcrp.oJ'donnantie. 

De heer Prawoto : Miïnheer de Voorzitter! Het betoog 
van 011S geacht medelid, den heer 'Veyer, zou tot conclusie 
moeten hebben, dat wij tegen het regeeringsvoorstel zouden 
moeten zijn. Wij zijn ecbter van meening, dat door verschil. 
lende omstandigheden in dezen overgangstijd regeeringscon. 
trole noodig is, doch die regeeringscontrole zal clan ook ab· 
soluut als tijdelijk moeten worden beschouwd en slechts moe· 
ten dienen om excessen te voorkomen. 

Daarom kunnen wij ons tenslotte vereenigen met de ge· 
dachte om deze ordonnantie van kracht te doen zijn tot 1 
Maart 1937. Daarna zullen wij een eventueele verlenging in 
overweging nemen aan de hand van de opgedane ervaringen 
en in verband met den op dat oogenblik heersehenden toe· 
stand. 

De Voorzitter: Wenscht iemand lloofdelijke stemmin g 
over het ontwerp? 

De heer Thamrin : Ja, Mijnheer de Voorzitter! 

De ontwerp-ordonnantie, als gewijzigd bij monde van den 
Regeeringsgemachtigde, wordt in stemming gebracht en 
aangenomen met 12 stemmen vó ó r en 2 stemmen te gen. 

V 6 6 r stemmen de leden: Van Helsdingen, PI'awo!o, 
'Veyer, Kan, lV[ohamad Noor, Sosrohadikoesoemo, Roep, 
KCl'stens, Soetardjo, Ratu Langie, Verboom en de Voorzitter. 

Te gen stemmen de heeren: Thamrin en Soangkoepon. 

De vergadering wordt te 8.23 uur n.m. gesloten. 
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4de VERGADERING. 

Ver g a der i n g van Don del' dag 8 0 e tob e I' 1936. 

(Bijeenroepingsuur : 11.05 voormiddag.) 

Nadere regeling van de rechtsgeldigheid van hier te lande 
ingeschreven internationale merken (Ond. 61). - Wijziging 
wervingsordonnantie 1936 (Ond. 62) . 

Voorzitter: de heel' Mr. W. H. VAN HELSDINGEN. 

Tegenwoordig met den Voorzitter 14 leden, te weten: 

de heeren Van Helsdingen, Kan, Kerstens, Moh. Noor, 
Prawoto Soemidologo, Ratu Langie, Roep, Soangkoepon, 
Soetardjo, Sosrohadikoesoemo, Thamrin, Verboom en '\Veyer. 

Regeeringsgemachtigde: de heer Den Hamer. 

De Voorzitter: Geachte Medeleden! Ik open deze 
vergadering. 

Ik deel de vergadering mede, dat er van de Regeering be
richt is ontvangen, dat wegens uitstedigheid van den direc
teur van Justitie voor de op den rooster van heden voorko
mende onderwerpen 61 en 62 respectievelijk als Regeerings
gemachtigden zijn aangewezen de heeren De TJeeuwen Den 
Hamer. 

Ik mag van deze gelegenheid wel gcbruik maken den heer 
Den Hamer van harte welkom te heeten in ons college, om
dat hij heden voor het eerst in ons midden is. 

A a n deo I' dei s het voo r s tel tot I' e c h t 
streeksche openbare behandeling van de 
ontwerp-ordonnantie tot nadere regeling 
van de rechtsgeldigheid del' onder vigueur 
van de z. g. Sc hik kin g van Ma d I' i d h i e I' te 
lande ingeschreven internationale mer
k en. (0 n d. 61. ) 

Zonder beraadslaging en zonder hoofdelijke stemming 
wordt tot rechtstreeksehe openbare behandeling besloten. 

Dc Voorzitter: Aan de orde is de behandeling 
van de ontwerp-ordonnantie tot nadere 
l' e gel i n g van der e c hts gel di g hei d der 0 n
der v i g u eu l' van de z. g. Sc hik kin g van 
I\iadrid hiel' te land e ingeschreven inter
n a t ion a I e mer ken. (Ond. 61. ) 

De ontwerp~ordonnantie wordt zonder beraadslaging en 
zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voorzitter: A a n deo l' dei s het voo r S tel 
tot recbtstreekscbe behandeling van 
deo n t w e r p - 0 l' don n a n tie tot w ij z i gin g 
va 11 de Wel' v in g s 0 r don na n tie 1936 (S t a a t s
b I a d No. 208) . (Ond. 62.) 

Zonder beraadslaging en zonder hoofdelijke stemming wordt 
tot rechtstreekscbe openbare behandeling besloten. 

De Voorzitter : Aan de orde is de behande
ling van de ontwerp-ordonnantie tot 
wijziging van de Wervingsordonnantie 
1936 (S t a a t S b I a d No. 208.) (Oud. 62.) 

De heer Thamrin: Mijnheer de Voorzitter! Ik zou van 
de gelegenheid, dat dit ontwerp hier aan de orde komt, gebruik 

(Thamrin, Weyer.) 
willen maken om nog een enkele vraag te stellen, waarvan het 
antwoord misschien vanzelÎsprekend is, Illaar waaromtrent nog 
geen duidelijkheid bestaat. 

Ik wil voorop stellen, dat ik het een redelijken eisch vind, 
dat het werkvolk, dat naar de buitengewesten gaat, niet alleen 
dool' de wervingsbureaux wordt geyoed, maar ook dat het ol' 
behoorlijke wijze wordt gekleed en voorzien wordt van, zooa1s 
de Memorie van Toelichting het uitdrukt, "eenige gebruiksarti
kelen, zooals mat en hoofdkussen". Mijns inziens is dit toch 
wel een zeer minimale uitrusting, welke men aan dergelijke 
arbeiders kan verstrekken. Het wil mij voorkomen, dat wan
neer er onbehoorlijk gekleede, of ongekleede arbeiders in de 
buitengewesten zouden aankomen, dit wel den indruk zou 
geven, alsof daar een arbeidslegel', min of meer lijkende op 
een horde arriveert. Het wil mij voorkomen, dat het feit, 
dat dit werkvolk behoorlijk gekleed en uitgerust is, waar
schijnlijk ook een gunstige mentaliteit teweeg brengt op den 
arbeidsinst, en dat in elk geval die arbeidslust dan groote!' 
zal zijn, dan wanneer deze arbeiders om zoo te zeggen als 
halve wilden op de nieuwe standplaats arriveeren. 

Wat mij echter nog niet duidelijk is, is of een en ander 
ook kos!<lloos aan de arbeiden; zal worden verstrekt. De aan
vulling in art . 1 spreekt aneen van "kostelooze verzorging 
en voeding der daarin opgenomen personen", terwijl daarop 
volgt: 

"alsmede de aan hem 'te verstrekken kleeding en ver
dere benoodigdheden". 

Zoowel de in art. 1 gebezigde terminologie als de toe
lichting in de Memorie van Toelichting wijst erop, dat het 
ook de bedoeling zal zijn, de kleeding en nitrusting bestaande 
uit mat en hoofdkussen, kosteloos te verstrekken, maal' 
waar zulks niet l1itdl-l1kkelijk is vermeld, wil ik daarover nog 
gaarne worden ingelicht, teneinde t<l wet<ln of mijn ziens
wijze in diL opzicht inderdaad juist is . 

Ik hoop, dat die inlichtingen dusdanig zullen ZIJII, dat ik 
in mijn geloof worat verMerkt. 

De heer Weyer: Mijnheer de Voorzitter! De Memorie van 
Toelichting vangt aan met de mededeeling, dat bij het vast
stellen van de voorschriften der uitvoering van de Wervings
ordonnantie 1936 (Staatsblad 208) is gebleken, dat de in art. 
14 dier ordonnantie aangegeven punten, welke bU die voor
schriften dienen te worden geregeld, niet geheel volledig 
zijn geformuleerd. De ontwerp-ordonnantie beoogt dan deze 
leemte aan te vullen . 

Men zon dit ook anders hebben kunnen zeggen, n.l., dat, 
toen men zich aan het opstellen van de uitvoeringsvoorschrif
ten zette, men daarin wenschte op te nemen de verplichting 
voor de werforganisatie de aangeworven personen kosteloos 
van voldoende kieeding en eenige uitrusting te voorzien . Deze 
verplichting van kostelooze verstrekking bestond onder d. 
vroegere wervingsordonnantie niet, wel de verplichting van 
een koste]ooze verzorging en voeding der in de dOOl'gangs. 
huizen opgenomen personen. Wanneer men dus gaat spreken 
over een leemte en dan hierbij uitgaat van een vergelijking 
tusschen de vorige en de thallS bestaande wervingsordonnan
tie kan dit alleen gelden voor de kostelooze verzorging en 
voeding in de doorgangshuizen, omdat men inderdaad heeft 
verzuimd in de tegenwoordige ordonnantie een bepaling van 
die strekking op te nemen. Dit geldt echter niet voor de kos
telooze ven;trekking van kleeding en uitrusting, omdat die 
vroeger wel,in rekening mochten worden gebracht. 

Nu wil ik nog op één ding wijzen, nl.) dat de vroegere 
wervingsGrdonnantie uitsluitend gold voor arbeiders, die een 
werkovereenkomst onder poenale sanctie sloten en dus de 
van Java aangeworven lieden, die vielen onder de bepalin
gen van Stbl. 1911 No. 540, - dns de zg. vrije arbeiders -, 
daar buiten vielen. Zoodra de nieuwe wervingsordonnantie 
in werking zal zijn getreden, wordt de situatie anders en zijn .. ',~ 
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oe bepalingen van die nieuwe ordonnautie eveneens van toe
passing op de zg. vrije arbeiders. Eetl nieuwe op de werf
organisatie te leggen verplichting werkt dus veel verder door 
dan men oppervlakkig besehouwd zou denken en wanueer ik 
daaraan nog toevoeg, dat in de toekomst veel meer vrije arbei
ders dan contractanten zullen worden uitgezonden, dan 
spreekt deze nieuwe \'cl'plichting nog sterker. 

De financieele consequenties vau de uieuwe wervingsordon
nantie zullen zijn, dat de kosten voor aanwerving in verge· 
lijking met vroeger per vrijen arbeider f 16.35 zullen bedra
gen, of f 3.65 meer dan vroeger omdat, waar geen voorschot· 
ten mogen worden verstrekt, aan hen zal moeten worden ge
geven een handgeld van f 1.- Verder moet in tegenstelling 
met vroeger ook hnn arbeidsovereenkomst geregistreerd wor
den, waarvan de kosten, naar ik meen te weten, zullen be
dragen per arbeider f 1.- Verder nog aan klecding en nit
rusting f 1.65 en aldus kom ik op f 3.65. 

Ik zou er daarom bij de Regeering op willen aandringen 
de verplichting van de kostelooze verstrekking van kleeding 
en uitrusting aan den arbeider te laten vervallen en aan hem, 
hetgeen hem bij zijn emigratie wordt verstrekt, in rekening 
te laten brengen. 

Het gaat toch niet om "halve wilden" - zooals de heer 
Thamrin het uitdrukt - naar Sumatra te laten vertrekken, 
maar slechts om het mogelijk te maken het bedrag, dat met 
kleeding en uitrust ing "an deze menschen gemoeid is, op den 
duur op hen te knnnen verl1alen. Ik kan geen reden zien om 
hetgeen bij het IlnllWel'VCn van arbeiders voor de buitenge. 
westen vroeger niet yan de werforganisaties werd verlangd, 
thans wel te eischen, te minder waar het toch een algemeen 
belang is om de kosten van aanwerving niet hooger te doen 
zijn dan eenmaal onvermijdelijk. Er bestaat hiervoor te meer 
reden, omdat er van de zijde van de werforgallisaties in be· 
sprel,ingen met de betrokken antoriteiten herhaalde malen 
op is aangedrongen, zoo men al blijft vasthouden aan het 
vorderen van registratie gelden voor den vrijen arbeider, dit 
bedrag tot een minimum te beperken. 

Ben ik goed ingelicltt, Mijnheer de Voorzitter, clan zullen 
deze rcgistl'i.ltiekos:tcn niettegenstaande elie vel'toogen toch 
op f 1.- per arbeider worden gesteld, een bedrag, dat mijns 
inziens niet in overeenstemming is lUet de kosten, die de 
overheid moet maken in verband met de registratie en dus 
met den dienst en dan nog een ollgevraagden dienst, waarvan 
het nut door de werforganisaties niet wordt ingezien, welke 
dool' de overheid bewezen wordt. 

Aan mUn n'l'zoek om de yerplichting yan lwstelooze ver· 
st~ekk\ng van Id ('(lding en uitrusting te laten ven'allen, ,"oeg 
ik toe een ycrzoek om de registratiekosten zoo laag mogelijk 
te doen zijn en aanmerkelijk minder dan f 1 te doen bedragen. 

Mocht de Regeering onverhoopt niet bereid worden ge
vonden aan mijn eerste verzoek te voldoen dan is er des te 
meer reden 0111 het tweede verzoek in te willigen. 

Ten slotte zon ik der Regeering willen vragen of Zij om
trent het t\jdstip van in werking treden van de nienwe 
wervingsordonnantie reeds een beslissing heeft genomen. 

De heer Soangkoepon : Mijllheer de Voorzitter! Volgens 
de Memorie van Toelichting van artikel 1 van de ons voor~ 
gelegde ontwerp-ordonnantie, worden als voorbeeld van de 
te verstrekken gebruiksartikelen mat en hoofdkussen ge
noemd. 

Ik zou hieraan evenwel uitdmkkelijk nog willen toevoe
gen "klamboe ". Hoewel VOor de zeereis deze "klamboe" 
voor de aangeworven personen niet noodig is, is dit wel het 
geval dadelijk na aankomst dezer personen op de betrok
ken ondernemingen in de buitengewesten, waar men meesta l 
van de muskietenplaag niet verschoond kan blijven. 

Op deze wijze worden deze personen tegen malaria be~ 
schermd. 

(Kerstens, nen Hamer, Regeeringsgemachtigde.) 
Aan aangeworven personen met behoorlijke kleeding en 

goede ligging, doch die ziek zijn, heeft men m.i. niets. 

De heer Kerstens: Mijnheer de Voorzitter! Ik wil er in 
het kort even mijn spijt o\'er nitdrukken, dat de heer Weyer 
bezwaar maakt tegen het kosteloos verstrekken van enkele 
zeer simpele uitrustingsstukken. Als wij nagaan, dat het 
gouvernement vau Nederlanclsch-Indië de uitgezonden ambte
naren voorziet van vele honderden guldens voor uitrustings
kosten, dan spijt het mij, dat de heer Weyer bezwaar maakt 
tegen het toekennen van uitrustingsgelden van in totaal 
f 3,25 voor de allerarmste koelies van Nederlandsch-Indië. 

(De heer Van Hel sdi n gen: En daar is dan fIvoor 
registratiekosten bij!) 

Inderdaad, dus het gaat hier om een bedrag van f 2,25 per 
arbeider, die zich overigens moet laten aanwerven om als 
koelie op de buitengewesten te mogen werken. 

(De heel' Th a m rin: Rn waal' moeten die menschen dit 
bedrag van betalen Y) 

Dat komt er nog bij, Mijnheer cIe Voorzitter. De heer 
Weyer zegt, dat dit bedrag later op hen moet worden ver
haald, waarschijnlijk dan op hun loon, dat op zichzelf nauwe
lijks voldoende is om in het meest simpele levensonderhoud 
te voorzien: daarvan zonden zij dus ook nog een matje en 
een hoofdkussen moeten betalen. Ik vind den Ondernemers
bond, die hier bij monde van den heer Weyer aan het woord 
was, in dit opzicht pcnn:·.wise ::md pound-foolish. 

(De heer IV e y c r: Dank U wel. ) 
Dat ponnd-foolish bestaat dan in het bederven \'an den 

goeden geest der Inheemsehen tegenover den ondernemer 
waarvoor ik al meer gewaarschuwd heb, ' 

Hetgeen mij in het bij zonder spijt is, dat de heer Weyer 
voor het intrekken dezer bepalingen een beroep doet op het 
algemeen belang, dat volgens den heer Weyer aan toch 
gediend is met het aanwerven van deze koelies. Dat alge
meene Indische belang zou meer gediend zijn met een wat 
royaler houding van de zijde van de ondernemers ten aan
zicn van de ontwC' rpen, welke de Rcgce rilF>' indient om ze
leidelijk den bclangl'jjken achterstand in de ,~ol'ziening van de 
eerste le"ensbehoeftcn van die f1rucic1ers in te loopen. 

De heer nen Hamer, Regeeringsgemachtigde : Mijnheer de 
Voorzttter! Door den heer Thamrin is gevraagd of het in 
de be.doeling der Regeering ligt om de verstrekking dezer 
kleedmgstukken kosteloos te doen geschieden. Mijn ant
woord hierop kan kort zijn. Het is inderdaad de bedoeling 
del' Regccl'i llg om bij rcgccringsvcrordening te doen uitkomen 
dat de yerstr(lkking ,'811 deze kleedingstukken kosteloos zal 
geschieden. 

Door het geachte lid, den heer \Veyet·, is in de eerste 
plaats naar voren gebracht, dat de oude wervingsordonnan
tie niet zou gelden VOor de vr lje arbeiders. Dit is slechts 
ten deele juist, Mijuheer de Voorzitter, omdat de oude wer
vingsordonnantie tot 1927 ook golel voor den vrijen arbeid. 
Zooals U bekenel za l zijn, is in 1927 de overheidscontröle op 
het aanwerven van vrije arbeiders geheel komen te verval
leu, in verband waarmede ook de verplichting van kostelooze 
verstrekking van kleedingstul<l<cn verviel . 

Door den heer Thamrin is ['ceds naar voren gebracht, dat 
het zecr ongewenscht zou zijn, wanneer de koelies naar de 
buitengewesten zouden vertrekken, zonder dat zij voldoende 
voorzien zouden zijn van behoorlijke kleeding. 

De Regeering sluit zich hierbij geheel aan. Deze koelies 
worden op Java aangeworven uit de onderste lagen der be
volking en het is regel, dat zij niet in het bezit zijn van 
behoorlijke kleeding en een uitrnsting voor de reis naar de 
buitengewesten. De Regeering acht het daarom inderdaad 
wellschelijk, dat de wervingorganisaties ervoor zorgen, dat 
deze koelies naar de buitengewesten worden verscheept in 
het bezit zijneIe van een voldoende en behoorlijke kleeding. 
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Door den heer Weyer zijn in dit verband ter sprake gebracht 

de tarieven, die de Regeering eventueel zou aanleggen voor 
de registratie van de vrije arbeiders. Hierbij is uitgegaan vall 
een eventueele vaststelling van dit tarief op een gulden voor 
vrije arbeiders en de heer Weyer heeft daaraan de conclusie 
vastgeknoopt, dat .wanneer dit tarief zou worden aangelegd, 
de ontvangsten UIt deze bron veel meer zouden bedragen 
dan in werkelijkheid deze bemoeienis het land zou kosten. 
Hiertegenover .kan ik echter aanvoeren, dat een berekeuing, 
dIe de Regeermg ten deze heeft gemaakt, reeds heeft uit.
gewezen, dat, waruleer het tarief voor de registratie van de 
contracten ten aanzien van de vrije arbeiders lager zou wor
den gesteld dan f 1, de kosten, die het land zou hebben aan 
het wervingstoezicht beduidend meer zouden bedragen dan 
deze registratiegelden zouden opbrengen. 

Door den heel' Weyer is nog bepleit de verstrekking 
van kleeding en reisbenoodigdheden te doen geschieden in 
voorschot. De Regeering kan daarin niet medegaan. In 
het algemee~l moet het toch niet wenschelijk worden geacht, 
dat de koelies op de onderneming aankomen en reeds aan
stonds beginnen met een groot voorschot. Dit· is de reden 
dat de Regeering meent, dat hetgeen op Java wordt ver: 
strekt aan vertrekkende koelies aan kleeding en de meest 
noodzakelijke reisbenoodigdlleden niet in voorschot zal ge
schieden, doch kosteloos. 

Op een punt echter zou de Regeering tot op zekere hoogte 
aan het betoog van den heel' Weyer kunnen tegemoetkomen. 
'Dat is ten aanzien van de lauke's bij de Vedawerving. Wan· 
neer deze lauke 's, de oudgedienden weder naar de buiten
gewesten vertrekken en reeds voldoende voorzien z~u van 
kleeding, dan is de Regeering bereid in de Regecrillgsver
ordening te doen uitkomen, dat aan deze personen de koste
looze kleewng s)ecbts voorzooveel noodig zal worden ver
strekt. 

Wat betreft het tijdstip van de in werkingtreding, een 
punt, dat ook door den heer Weycr naar yaren is gebracht, 
kan worden medegedeeld, dat die waarschijnlijk zal worden 
vastgesteld op 1 November a.s. 

Tenslotte is dool' den heer Soangkoepoll nog gevraagd, of 
het ook niet mogelijk zou zijn, dat aan de vertrekkende 
koelies klamboes zouden worden medegegeven. De Regeering 
meent, dat dit te ver zou gaan e ll bovendien, dat di t ook 
overbodig moet worden geacht, aangezien op de ondernem ing 
zelf de geneeskundige verzorging voor koelies reeds mede
brengt, dat zij kosteloos worden voorzien van klamboes. 

De heer Thamrin: Mijnheer de Voorzitter! Ik dank den 
Regeeringsgemachtigde voor de gegeven toelichting, die mij 
inderdaad heeft gesterkt in mijn overtuiging, dat de Regee
ring van plan was de kleeding gratis te doen verstrekken . 

Maar ik ben eigenlijk toch nog een beetje ongerust 
geworden, tengevolge van de nadere toelichting van den 
geachten Regeeringsgemachtigde, omtrent zijn uitdrukking, 
dat de kleeding verstrekt zal worden "voorzooveel Doodig". 

(De heer Den Ham e r, Regeeringsgemachtigde: Dit 
punt ging alleen over de lauke 's bij de Vedawerving.) 

Mijnheer de Voorzitter! Ook de Memorie van Toelichting 
komt mij ten deze niet erg duidelijk voor. Er wordt n.l. 
gesproken van voldoende Ideeding en van op behoorlijIie 
wijze gekleed zijn. Doch die koelies, ook al worden zij uil 
de allerlaagste lagen van de bevolking gerecruteerd, komen 
natuurlijk niet geheel ongekleed bij de werving. Zij hebben 
dan uiteraard een broek of een hemd aan . Nu zou ik in dit 
verband willen vragen: wat verstaat de geachte Regeerings
gemachtigde dan onder voldoende kleeding? Krijgt een koelie 
alleen een hemd, wanneer hij slechts een broek aan heeft, 
of een broek, wanneer hij daarover niet beschikt en alleen 
maar in bet bezit van een hemd is ' Ik zou dus willen ver
zoeken een dusdanige interpretatie van de betreffende pas
sages, dat men de koelies een min of meer volledige kleeding ' 

(Weyer.) 
medegeeft en niet uitsluitend let op het ontbreken van wat 
zij aan het lichaam hebben. Ik hoop, dat ik in dit vertrou
wen niet beschaamd zal worden. 

Voorts zou ik nog enkele inlichtingen willen vragen over 
den term van eenige gebruiksartikelen. 

Deze term, zooals nader aangeduid, beperkt zich tot mat 
en hoofdkussen. Is het inderdaad de bedoeling om onder 
term van eenige gebruiksartikelen alleen te. begrijpen: mat 
en hoofdkussen of krijgen deze koelies ook andere dingen 
mee, die zij noodig hebben: een keteltje, handdoek, kopje, 
glaasje of wat ook 1 

Ik heb met genoegen "an de Regeering vernomen, dat Zij 
krampachtig wil vasthoudcn aan het niet verstrekken van 
voorschotten aan de koelies, ornaat dit inderdaad een der 
voordeelen is der nieuwe wCl'vingsordonnautie. 

Hetgeen de heer Weyer hier voorstaat zou eigenlijk neer
komen op een langs een achterdeur weer invoeren van het
geen ongewenscht moet worden geacht en hetgeen als voor
deel van de nieuwe ordollllantie wordt beschouwd, zou daar· 
door weer ongedaan worden gemaakt, nl. doordat men weer 
zou invoeren het stelsel van voorschotten, waardoor de koe· 
lies weer op eenigerlei wijze worden gebonden aan de werk
gevers. 

Als de heer Weyer op dit punt zijn zin krijgt, zal het veel 
gemakkelijker zijn om als men het eenmaal over het principe 
van het verstrekken van voorschotten eens is, het een klein 
kmlstje is de hehoeften der koelies straks op eenigszins rui
me wijze te interpreteeren, waardoor men successievelijk 
weer overgaat tot het verstrekken van hoogere voorschotten, 
natuurlijk in het helang van de ondernemingen en ..... : ..... . 

(De heer K ers ten S: In 110t algemeen belang.) 
......... dan krijgt men weel' den ouden toestand terug 

van voorschotten verstrekking. Ik geloof, dat indien dit stel
sel weer wordt ingevoerd, wij aan spoedig een pleidooi zullen 
krijgen, dat de koelies van allerlei voorwerpen voorzien moeten 
worden en waardoor het verstrekken van voorschotten van 
tientallen guldens door de ondernemers noodzakelijk zal 
w'Ürdell. 

De heer Weyer : Mijnheer de Voorzitter! Ik ben der 
Regeering erkentelijk voor haar antwoord. In de eerste plaats 
voor het antwoord op de concrete \Taag wanneer de ordon· 
nantie in werking zal treden en in de tweede plaats 
voor de mededeeling inzake de laukehs van de Veda-werving. 
Nochtans heb ik uit het antwoord der Regeering wel meenen te 
mogen opmaken, dat de vermindering van de registratiekosten, 
die ik heb bepleit weinig kans heeft te worden verwezenlijkt. 
Ik betreur dat, maar ik ben blij, dat ik hier de aandacht nog 
eens op gevestigd heb. 

Overigens zou ik op dit punt niet "erder willen ingaan, 
ware het niet, dat door den heer Ket'stens eenige opmerkingen 
zijn gemaakt, die mij nopen daal-Op terug te komen. 

De heel' Kerstens toch meende, dat hier aan het woord was 
de voorzitter van den Ondernemersbond, maal', ~i\il1hcer de 
Voorzitter, hier is aan liet woord geweest het vrije lid-Weyer. 

Overigens hebben de opmerkingen van den heer Kerstens 
verraden, dat hij deze materie niet begrijpt. Hij heeft zich 
beroepen op de gewoonte, die bestaat bij het gouvernement 
van Nederlandseh-Indië om ambtenaren met een betaling voor 
uitrustingskosten naar deze landen te sturen. Dat is vol
komen juist, maar ons geacht medelid dient toch te weten, 
dat tegenover die uitrustingskasten, die het gouvernement 
aan uit te zenden ambtenaren geeft, eenige verplichtingen 
staan. Die menschen zijn namcl(jk verplicht om als zij voor
tijdig den gouvernementsdienst verlaten, restitutie te geven 
van het voorgeschoten bedrag. 

Hier gaat het om koelies, die naar Deli gaan en, zooals 
ik in eersten termijn heb aangetoond, voor het grootste deel 
vrije menschen. 
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4de VERGADERING - DONDERDAG S OCTOBER 1936. 

"V:~j z igillg wCl'VingsOl'doJ1 llCLntÎC 1936 (O nd. (2 ) . 

(Soangkoepon, Kerstens.) 
De heer Kerstens heeft verder gesproken op eenigszins sug

gestieve wijze over het echt schamele loon, dat die menschen 
in Deli verdienen. Ook di t punt is voor hem blijkbaar nict 
duidclijk. Immers het loon, waarondcr die meJlschen in 
Deli en elders werken wordt nauwkeuri g vastgesteld aan de 
hand van een door den Gouverneur-Generaal vastgesteld 
koeli e-budget, dat een vergelijking met het budget op Java 
glansrijk kan doorstaan, terwijl daarop bovendien nog een 
la.t itude voorgeschreven is van 15% . Er is geen sprake van, dat 
die mensehen, die naar de buitengewesten crn igl'eeren, werken 
ondeJ' omstandigheden, die aanleiding zouden mogen geven 
tot ll ct spreken van een schamel loon. 

De heer Soang-koepon: Mijnheer de Voorzitter! Gewoon
lijk komen de aangeworven koelies zonder eenig bezit op 
h11n bestemmingsplaats aan . Kennissen hebben zij niet, zoo
dat ze op het moment van aankomst op de onderneming 
eenzaam en verlaten zijn. ~Ien kan eenzaum zijn te midden 
v!tn velen. Ze zij n meestentijds geheel aall zichzelf overgelaten. 
lIet is daarom noodzakelijk, hun tegemoet t.e komen tel' voor
koming van ziekten. De Regeering zegt nu, dat de koelies 
wanneer ze ziek zijn, in de hospitalen van klamboes worden 
voorzien, doch dat dit niet het geval is bij de nieuw aangeko
menen. Daarom ac11t jk l1 Ct beter, dat deze menschen een klam
boe krijgen bij de aanvanrding van hun reis tel' voorkoming van 
ziekten, hetgeen trouwens ook in het belang- van (11." onder
nemer:'> is. 

De heer Kerstens: Mijnheer cle Voorzitter! Het ver
heugt mij, door den heel' Wcyer uit den droom te zijn ge
holpen door zijn mededeeling, dat hij hier niet heeft ge
sproken als voorzitter van den Ondernemersbond, doch als 
volkom~n vrijstaand medel id . Ik bied hem voor deze door 
mU gem takte fout mijn wèlgemecnde verontschuldiging aan. 

Verder verheugt het mij, ebt ik nu beter het versch il be
gl'ÜP tusschen een uitgez.onden ambtenaar van het Indische 
go\\vC\.'nc.ment en een koelie . De zaak is immers, dat , als ecn 
ambtenaar zijn zesja ri g di enstverban(l met het gouvernement 
ontijd ig verbreekt, hij zijn nitzencling-s- en eventueel oplei. 
dingskosten moet terugbetalen en dat dit bij een vrij aange· 
worven koelie niet het geval is. Inderdaad is dit een dermate 
wezenlijk en doorslaggevend verschil tussehen de positie van 
den koelie en van den ambtenaar, dat ik ook wat dit betreft 
mijn verontschuldiging aan ons geacht medelid aanbied voor 
het feit, dat ik het niet begrepen had . 

Op de laatste plaats verheugt het mU, dat ik uit wat de heel' 
W eyer in tweeden termijn nog aanvoerde, begrepen heb, dat 
het loon van den Sumatra-koelie van hem inderdaad een 
spekkooper maakt, voorzoovel' dat altham; niet met zijn ge
loofsbelijdenis in strijd is. En als ik dan bedenk, dat in dal 
loon nog 15% latitude zit, dan begl'ijp ik niet meer, waar· 
om de Regeering heeft voorgeschreven, dat voor kleeding 
geen voorschot mag w orden verstrekt, want dat kan uit die 
latitude worden bekosti gd. 

Op één punt kan ik den heel' Weyer mindel' dankbaar zijn. 
Ik zou gaarne vernomen hebben, hoeveel het loon yan den 
Sumatra-koelie dan in totaal bedraag t) tenei nd e daaruit dan 
eventueel de conclusie te kunnen trel<ken. dat de koelies 
inderdaad z66 welvarend zijn, uithoofde van hnn loon, dat ze 
gemakkelijk het voorschot ad f 2.25 kunnen terugbetalen. He- ! 

Hnn ll clingcn. Zittingsjaar 1936-]937. 

(Den Hamer, Regearingsgemaehtig-de, Voorzitter. ) 
luas deelde de heer Weyer alleen mede, dat het loon onder 
supervisie van den Gouverneur-Generaal staat. Dat moest 
voor wat Java betreft, ook het geval zUn en dat is in priu
eipe ook zoo . Maar dat belet geens7.Ïns, clat het koelieloon op 
Java 7.6ó betreurenswaardig laag is dat, zelfs al is het loon 
op Sumatra viermaal 7.00 hoog, het nauwelijks toereikend kan 
zijn voor een behoorlijk onderhond van den koelie en zijn 
gezin. 

De heer Den Hamer, Regeeringsgemachtigde : Mijnheer de 
Voorzitter! In tweeden termijn stelde de heer 'l'hamrin twee 
vragen, n.l. ten eerste wat de Rcgcering verstaat onder "op 
behoorlijke wij ze gekleed" . Tot dusver verstond de Regeering 
daaronder het bezit van sarong, korten broek, baadje en 
hoofddoe~c 

(De heel' Th a !TI l' in : Wordt dat aan eIken koelie ver
strekt 1) 

Ja, beho\ldens de uitzondering die ik zooeven maakte t.a .v. 
de laukehs van de Veda, wanneer deze reeds in voldoende 
mate van deze Ideeding zijn voorzien. 

(De heer Th a m ri n: Muar waarom geschiedt het niet 1) 
Omdat de laukeh dikwijls binnen zeel' korten tijd weder 

naar Sumatra terugkeert en als hij dan nog in het bezit van 
voldoende kleeding is, is het niet noodig hem daarvan weder 
te voorzien . 

[) (' heer Th aml'i n heeft verder nog de vraag gesteld, waL 
verstaan moet worden onder "eenige huishoudelijke arti
kelen ". Ik kan hierop antwoorden, dat wanneer de koelies 
vertrekken naar hooggelegen ondernemingen, de eisch wordt 
gesteld, clat den koelies mede kosteloos een deken wordt 
verstrekt. 

Dan is door den heel' Soangkoepon in tweeden termijn nog 
bepleit, den koelies kosteloos een klamboe te verstrekken. In 
eersten termijn heb ik hierop reeds geantwoord, dat dit onnoodig 
moet worden geacht irL verband met de cischcn van gence~
kundige vel'zol'gin g'. De heel' Sonngkoepoll is echter op de kwes· 
tie teruggekomen en heeft betoogd, dat gezonde koe lies in het 
begin van hun vel'blij f op do ondernemi ngen tegen de maLaria 
beschermd moeten wOl'den. 

Hiel'op k:1Il geantwoord worden, dat wanneer onderne
mingen zijn gelegen in streken, wa UI' veel malaria voorkomt, 
ook ten aanzien van de gezonde koelies de eiseh wordt gesteld , 
krachtens de bepalingen in de koelieordonnantie en Staatsblad 
]911 No.· 540, dat onder "behoorlijke huisvesting" ook wordt 
verstaan, het verstrekken van een klamboe. 

De Voorzitter: 'l'hans kan tot stemming worden overgegaan. 

De ontwerp-ordonnantie wordt zonuel' hoofdelijke stemming 
aangenomen. 

De Voorzitter: Het is mijn bedocling na de beëindiging 
van de werkzaamheden in den Volksraad eenige vergade· 
ringen van het College vun Gedelegeerden over t e slaan, tenzij 
spoeclorclonnantics binnenkomen. 

Met de mogelijkheid daarvan moet rekening word en 
gehouden. 

De vergadering' wordt te 1] .34 UU I' V.I11. gesloten. 
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5de VERGADERING - DINSDAG 20 OCTOBER .1936. 

Ingekomen st ukken . - Vruag Ol zal worden aangedrongen op verlenging van den termij u, gesteld voor de afJoening del' 
ontwcl'p·ol'donnantie betr. verlaging invoerrecht van enkele goederen en van de opcenten op de invoerrechten (Gnd. n:l ) . 

5de VERGADERING. 

V e r g a der i n g van Din s dag 20 0 c tob e r 1936. 

(Bijeenroepingsuur : 9 voormiddag.) 

Ingekomen st.ukkell. - Vraag of zal worden aangedrongen 
op verlenging van den termijn, gesteld voor de afdoen ing 
der ontwerp-or donnantie betr. verlaging invoerrecht van 
enkele goederen en van de opcenten op de invoerrechten 
(Oud.9a ). 

Voorzitter : de heer Mr. W. H . YAN HE1JSDINGEN. 

'l'egenwool'dig met den Voorzitter 14 Jede n, te weten: 

de heeren Blaauw, De Hoog, Kan, Mohamad Noor, 
Prawoio Soemodilogo, Ratu Langie, Roep, Soangkoepon, 
Soetardjo, Sosl'ohnclikoesoemo, Thamrin, Verboom en 'Yeyer. 

De Voorzitter: Geachte medeled en ! Ik ope n deze verga
dering. 

De Secretaris deelt mede, dat zijn ingekomen: 

A. BeJ' icht van het lid van het College van Ucdelegcel'den, 
den hcel" Mr. C. U. van Helsdillgen, dat hij door ziekte 
verhinderd i5, de' vergadering hij te ""Olll'!l. 

Dit bericht wOl'dt voor kennisgeving aangenomen. 

B. De volgende Regeeringsbrieven en -beschikkingen: 
1. Kabinetsbrief van den Gonverneu r-Generaal van 16 

October 1936 No. 1. ter aanbieding van een ontwerp-ordon
nant ie tot verlaging van het invoerrecht van enkele goederen 
en tot vedaging van de op oe invoerl'echten in het jaal' 1936 
geheven word ende opcenten (Olld. 93). 

De stukken ZÜn vermenigvuldigd en rondgedeeld. 

2. Brieven van den l stcn Gouvernements Secretaris van 
10, 10, 12, 14 en 15 October 1936 Nos. 2085JB, 2088aJB, 2090JB, 
2098JB en 2105JB houdende mededeeling, dat in overeenstem
ming !liet den Volksraad zij n vastgesteld aanvullende begroo
t În'!cn 

u. voor de a[ueelingen IV, VI en IX der begrooting voor 1937 
(Ond. 73 en :>8) ; 

b. voor afd . III der begrooting voor 1936 (Oud. 77); 
c. voor de afdeeJingen I , III A, I V, VI, VII, VIII en IX 

der begrooting voor 1936 (Ond. :>4 en 71); 
d. VOOr de afdcelingen VIII en IX der begrooting voor 1936 

(Ond. 79 en 83); 
6 . voor afdeeling YI der begrooting voor 1936 (Ond. 84). 

3. Kabinctsbricvcn van den Gouverneur-Generaal van 10, 
10, 12 en 12 October 1936 Nos. 1, 16, 22 cn 27 houdende 
mededeeli ng dat zij n vastgesteld 

Hnm1clillgon. ZiLtingsjaar 1936-1937. 

(Voorzitter.) 
a. de ordonnantie tot tijdelijke beperking van den invoer van 

bier (Ond. DO); 
b. de ordonnantie strekkende toi herziening van de koelie

ordonnantie 1931 (Ond. 2 ); 
c. de ordon11antie tot nadere regeling van de rechtsgeldigheid 

der onder vigueur van de z.g. Schikking van Madrid hier 
te lande ingeschreven internationale merken (Ond. 61); 

d. de ordonnantie tot wij ziging van de wervingsordonnantie 
1936 (Ond. 62) . 

4. Besluit van den Gouvel1leur-Generaal van 8 October 
1936 No. 2 bepalende, dat de wetten van 11 September 1936 
tot vaststelling van aanvullende begrootingen betreffende de 
afdeelingen I, II, lIl, IV, V A, VI, VII, VII A, VII TI en IX 
der begrooting van Nederlandsch-Indië voor 1936 zullen worden 
afgekondigd door plaatsing in het Staatsblad van Nederlan.dseh
Indië. 

5. Als voren van 9 October 1936 No. 29 houdende iuter
neering van Kian Kalake. 

6. Als voren van 14 October 1936 No. 18 houden.de verbod 
van het drukken, uitgeven en verspreiden van de "Sumatra 
Bin Poh " voor den duur van 8 dagen. 

7. Als voren van 15 Oeiober ]936 No. 12 houdende mach
t iging aan den Directeur vall Financiën om te beschikken over 
de bij een aanvullende begrooting uitgetrokken g·alden voor 
den afkoop van bevolkingszoutlanden. 

8. Als voren van 16 October 1936 No. 2. bepalende den 
prijs waartegen het briketzollt in 's Lands en in de provinciale 
verpaktzoutverkoopplaatsen wordt verkocht. 

De sub 2 t/m 8 genoemde stukken worden ter ,inzage gelegd 
ter secretarie van den Volksraad. 

De Voorzitter: A a n deo r dei s de v r a a g 0 f 
ten aanzien van de ontwer p -ordo nnan tic 
tot ver 1 a gin g van he I i n v 0 e l' l' e c h t van e ll
kele gocde l' en en lot \'cl'laging van de 
o p dei n v 0 e 1"1. e c h t c n i 11 het .i " a l" 1936 g e
h e ven wo 1" den de o pe e n t. e n (0 n d. !la ) 0 ve r· 
ee n k 0 111 S tig' f\ /'1 ik (' I J ï (1) R (' g' J e In C 11 t v II n 
Orde bij d en (:oU\'C t'flCul'-(:cnCl'ual o p <\'e r
i eng j n g v a. n cl e 11 voo l' cl e a f cl 0 e n i 11 g g e
s lel d e 11 te l' m ij 11 Z a I wo l' den Cl Cl n g c cl l' 0 n geil. 

Gezieu de urgentie, Illag- ik zekf'l' Wf'! aallllemen, dat op 
verlenging van den VOOI' de afdoening gestelden termijn) 
nl. uiterlijk 27 October a,s., niet zal worden aangedrongen, 

Zonder hoofdelijke stemming wordt dienovereenkomstig 
besloten. 

De Voorzitter: Van den uitslag van het onderzoek in de 
commissies zal afhangen, wanneer de openbare vergadering 
kan plaats hebben; behoudens onvoorziene omstandigheden. 
zal dit vermoedelijk de volgende weel, Dinsdag zijn. 

De vergadering wordt te 9,07 uur v.m. gesloten . 
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6de VERGADERING - MAANDAG 26 OCTOBER 1936. 

Ingekomen stukken. - Verlaging invoerrechten en opcenten op invoerrechten (Ond. 93). 

6de VERGADERING. 

Ver g a der i n g van M a a n dag 26 0 c tob e r 1936. 

(Bijeenroepingsuur : 9 voormiddag.) 

Ingekomen stukken. - Verlaging invoerrechten en opcen
ten op invoerrechten (.ond. 93). 

Voorzitter: de heer Mr. W. H. VAN HELSDINGEN. 

Tegenwoordig met den Voorzitter 16 leden, te weten : 

de heeren Blaauw, Van· HelsdingeIl, De Hoog, Kan, 
Kerstens, Mohamad Noor, Prawoto Soemodilogo, Ratn Langie, 
Roep, Soangkoepon, Soetal'djo, Sosrohad ikoesoemo, Thamrin, 
Verboom en Weyer. 

Regeeringsgemachtigde: de beer De Bruyn Kops. 

De Voorzitter: Geacbte Medeleden ! Ik open deze verga
dering. 

De Secretaris deelt mede, dat zij n ingekomen: 

A. De volgende Regeeringsbrieven en -beschikkingen : 
1. Kabinetsbrieven van den Gouverneur-Generaal van 16. 

16, 17 en 19 October 1936 No's 21, 22, 17 en 15 ter aanbieding 
van 
a. een ontwel'p·ordonnantie tot herziening van de regeling 

van de overdracht van den landszorg van landbouw, tuin· 
bouwen binnenvisseherij (Ond. 94); 

b. twee ontwerp-ordonnanties tot nadere regeling van de 
overdraeht van de veeartsenijkundige overheidsbemoeienis 
op zelfstandige gemeenschappen en tot wijziging van het 
Reglement op de veeartsenijkundige overheidsbemoeienis 
en de veeartsenijkundige politie en van de Hondsdol· 
heidsordonnantie (Ond. 91i); 

c. ~en ontwerp-ordonnantie tot vaststelling van het aantal 
opcenten op de aanslagen in de vennootschapsbelasting, 
betrekking hebbende op tijdvakken, welker einde valt 
tusschen 30 Juni 1935 en 1 Juli 1936 (Ond. 96); 

d. een ontwerp-ordonnantie tot wijziging van de Bakengeld
ordonnantie 1935 (Ond. 97). 

De stukken zijn of worden gedrukt. 

2. Brieven van den lsten Gouvernements Secretaris van 
19, 20 en 21 October 1936 No's 2135fB, 2155fB en 2164fB 
houdende mededeeling, dat in overeenstemming met den Volks
raad zijn vastgesteld aanvullende begrootingen 
a. voor afdeelingen lIlA, IV, VI, VIII en IX der begrooting 

voo,· 1937 (Ond. lili, 78 en 86); 
b. voo'· afdeelingen lIl, IV, V A en VII der begrooting voor 

1937 (Ond. IiO) ; 
c. voor afdeelingen lIl, IV, V en VU der begrooting voor 

1937 (On d. lil ). 
3. Dienstnota van de Algemeene Secretarie ter aanbie

ding van een exemplaar van de circulaire van den Secretaris
Generaal van den Volkenbond van 12 September j.1. C.L. 
162. 1936. XII, houdende mededeeling van een belissing van 
het Gezoudheidseomité van den Bond ten aanzien van geste
riliseerde oplossingen van morphine en atropine en van 
eucodal en atropine. 

4. Besluiten van den Gouverneur-Generaal van 17, 17, 20, 
20, 22, 22 en 23 October 1936 No's 5, 25, 19, 20, 10, 11 en 
3 houdende machtiging, krachtens artikel 105 l.S. , aan eenige 
departementshoofden om te beschikken over de bij verschil
lende aanvullende begrootingen uitgetrokken fondsen. 

(Prawoto.) 
De sub 2, 3 en 4 genoemde stnkken worden ter inzage 

gelegd ter secrelarie van den Volksraad. 

B. De volgende ter kennisneming ontvangen bescheiden: 
1. Brief van het Volksraadstemkantoor van 21 October 

1936 No. A 49/1/24 ter aanbieding van het proces-verbaal van 
het verhandelde in zijn openbare vergadering van 20 dezer, 
waaruit blijkt, dat in de vacature-Van Sandick is verko
zen Dr. E. J. Burger. 

2. Besluiten van den directeur van Binnenlandsch Be
stuur betrekking hebbende op de bevolkingsrubberrestrictie. 

3. Besluit van het Hoofd van den Dienst der Volksge
zondheid van 19 October 1936 No. 31906/A.Z. houdende in
stelling van eene commissie, welke tot doel beeft het Hoofd 
van den Dienst aeI: Volksgezondheid voor te lichten omtrent 
de wenschelijkheid om over te gaan tot voorbereiding en in
stelling van medische eereraden. 

4. Brief van den Hoofdinspecteur, hoofd der Staatsspoor
wegen, van 20 October 1936 No. 33847/36 ter aanbieding 
van een staat van de op vervoersgebied genomen tarieÎs
maatregelen in het 3de kwartaal 1936. 

5. Moti e van de "Persatoean Peroesahaan Batik Boemi
poetra " inzake de prljzen van de grondstoffen voor de batik
nijverheid. 

6: Afschrift van een tot den Resident van Palembang 
gerIcht verzoekschrift van M. Zain-Sanibar inzake een grond
kwestie. 

De stukken worden ter inzage gelegd ter secretarie van 
den Volksraad. 

C. De volgende verslagen: 
. 1. Derde Wetenschappelijke Balans van het eigen-pen. 

slOenfonds voor de Europeesehe en met deze gelijkgestelde 
militairen beneden den rang van officier van het Neder
landsch-Indisehe leger en Vijfde Wetenschappelijke Balans 
van het '''ednwen- en weezenÎonds van Europeesche nülitairen 
beneden den rang van officier bij de koloniale troepen, naar 
den toestand op 31 Dec. 1933. 

2. "Bulletin de 1 'Institut international du Froid" No. 
lIL 1936. 

De verslagen worden opgenumen 111 de boekerij van den 
Volksraad. 

De Voorzitter : A a n deo r dei s de be h a n del in g 
van de o~twerp-ordonnantie tot verjaging 
van het Invoerrecht van enkele goederen 
ent 0 t ver I a gi n g van deo p dei 11 V 0 e r ree h
ten i n het j a a r 1936 g e h e veil wor d e 11 d e 
opcenten (Ond. 93 ), als gewijzigd bij nota 
van wijzigingen (st. 6). 

. De heer Prawoto : Mijnheer de Voorzitter! Waar de Regee
rmg er naar streeft de verhoogiug van deu prijs der import
goederen te beperken, teneinde den levensstandaard van de 
ingezetenen niet onnoodig ie verzwaren, is dit ontwerp naast 
de prijsbewakingsordonnantie zeer toe te juichen. Alleen moet 
ik er mijn groote teleurstelling over uitspreken, dat het ver
leden week Dinsdag niet direct in openbare behandeling 
is afgedaan. Wanneer men u.l. hierbij in beschouwing 
neemt, dat hangende deze kwestie. dus 8 dagen en meer, bijna 
geen enkel goed, dat in dit ontwerp voor vermindering van 
invoerrechten is genoemd, binnenkwam, omdat dit ontwerp 
voor de importeurs beteekent eenige duizenden guldens minder 
invoerrecht betalen, dan is genoemd uitstel van behandeling 
te betreuren, juist omdat door het niet vrij afgeven van ge
noemde importgoederen, vele Indische bedrijven, ik noem hier 
b.v. het batikbedrijf, zeer gedupeerd worden. 
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(Prnwoto.) 
M\jnheer de Voorzitter! Ik zal straks nog temgkomen op 

de batikbedl'ijven in verband met de vele en talrijke regee
rin"smaatre"elen, welke bedoeld zijn om genoemde bed l'ijven 
in deze moeiiijke tijden te steunen. Wanneer ik de groote lUnen 
mag aanstippen, die ten deze naar m.ijn bescheiden meening 
O'C"olrrd moeten worden in deze tijden van economische VCl'

~T31'J'i~l~, dan lau ik bij de toepassing van de vele regeerings
maatregelen het volgende willen bepleiten. 

Ten eerste: Geen invoerrecht, geen contingenteeringsmaat
regel of we11,on maatregel ook, die belemmerend en pr\jsver
hoo"end werkt op de importgoederen, behoorende tot de 
a\le~noodzake\ijkste behoeften van de bevolking van welken 
landaard ook, zooals : voeding, kleeding, onz. Ik zou nog verder 
willen gaan . Past op genoemde impol'tgoederen - wanneer 
zij reeds in dit land binnen komen - de maximumprjj~en toe. 
Dat is nood ig in het belang van de consumenten, d Ie geen 
hoot"en levensstandaard kunnen deagen. 
T~m tweede: Dit stelsel zou ik ook toeg-epast willen zien 

\'001' impol'tgoederen, die men noodig heeft als grondstof VOOl' 

de binnenlandsehe industrie. 
Ten dcrde: Ook op de werktuigen, machines enz. van buiten

landseben oorsprong, noodi g voor landbouw en industrie, 
moeten de bepalingen, als dool' mij zooeven genoemd, worden 
toegepast. 

'regenovergestelclc maai regelen zjjn noodig om den afzet van 
de binnenlandschc landbouwproducten en producten van 
Ncdcrlandseh-lndisch fabrikaat l c st-imulcercn. 

Ik zou willen bepleiten het stelsel vml zoo hoog mogelijk 
toelaatbare invoerrechten, zonder het ,te binden aan een prijs
limiet van uitheemsehe goederen, die onze bin.nenlandsche 
producten in eigen land beconcurreeren. Ik noem als een simpel 
voorbeeld sinaasappelen van buiten Nederlandseh-Indië, omdat 
wij op Poen ten en eldel's reeds zulk een tuinbouwproduct heb
ben. Buitenlandseh suikerwerk, dat tot op heden aan geen 
enkelcll J'egecl'ingsmaatl'egel is gebonden, hoewel wij hier te 
lande rccels suikerwerkfabrieken hebben, voldoende om aan de 
\'1:aan' van de binnentandsche consumptie te voldoen. In plaats 
hiet'\~~m moeten genoemde suikel'werkCabrikantcn abnol'maal 
hooO'e prijzen betalen voor hun grondstoffen, van de in eigen 
land geproduceerde suiker. 1\1cn denke aa n de N ivaspl'ijzen en 
den suikeraccijns. Een zuivel' lnheemsche nijverheid is de ver
grooming van lepels, vorken en fabricage daarvan, de sigaretten
aanstekersnijverheid van Toelocngagoeng, enz. Deze noodlij
dende bed rijven t.."unnen door genoemde regee.rin.gsmaatregelen 
t ot bloei komen. 

Ik weet wel, Mijnheer de Voorzitter, dat de belangen van 
de consumenten en de producenten steeds tegenover elkaar 
staan, doch ik zou nog mec kunnen gaan met een groote prijs
verhooging van de binnenlandsche producten, van landbouw, 
nijverheid enz., omdat het meerdere van hetgeen de consu
menten betalen in dit land zelf blijft en ten voordeele 
komt van de eigen producten. 'Vat zien wij thans eigenlijk 
gebeuren? Precies het tegenovergestelde. 

Bin nen landsche producten worden aan limites gebonden, 
ten nndcele van de e igen producenten, terwijl aan de import
O'oedel'en vrijdom wordt verleend inzake de verhooging van 
hun prijzen. Zij profiteeren dus ten volle van de depreciatie 
van den gulden, evenals bv. de cambrics, de greys en andere 
goedcren. 

Mij nheer de Voorzitter! Nu ik toch over de cambries en de 
gl'cys spreek, zou ik den geachten Regeerin gsgemachtigde 
willell nanbevelen de kennisneming van een artikel · in de 
Java-Bode van 19 dezer over de batikindusil'Ïe. rrerwille van 
'fwente - natuurlijk vergeet ik niet den steun van f 800000 
van Nederland aan de batikilldllstrie verleend, die een avcl'ccht
sche werkin g in de praktijk heeft, geheel tegenovergesteld 
aan hetgeen men er mede heeft bedoeld - worden de greys 
geconti ngenteerd . 

Het aann emen van het jaa.r 1933 als basisjaar voor de 

(Voorzitter. ) 
voorziening van cam bries en greys voor de bIltikkerijen is 
onjnist, omdat in dat jaar het batik bedrijf reeds zwaar te 
lijden had van de slechte tijden. De omzet van kains enz. 
was dus reeds tot het minimale teruggebracht. 

Nu er een econontische opleving te constateeren is onder 
de inheemsehe bevolking, hetzij door het meer planten van 
suikerriet, hetzij uit andere oorzaken, zooals de depreciatie 
van den gulden enz., is de vraag naar ka ins groot. Men 
zou zeggen, dat dit een zegen is voor de batikindustrie. 
Mijnheer de Voorzi tter! In normale gevallen, ik bedoel 
wanneer men zich aan den natuul'lijken gang van zaken 
houdt, zou de g l'oote vraag naar kaïns voor de batikkerijen 
een uitkomst zijn, doch juist dool' genoemde contingentee
ringsmaatregelen van greys met als basisjaar 1933, kunnen 
de importeurs van cam bries en de greyshandelaren niet 
goed aan de gl'oote vraag voldoen . De voorraad is 
uitgeput. Als men bedenkt, daL men in Japan slechts één 
fabriek heeft voor het produceeren van batikgreys en aan 
een telegrafische bestelling pas over 6 weken kan worden 
voldaan, dan is het toch treurig dat men, om een bedrijf in 
Holland op de been te helpen houden, vele batikkerijen te 
gronde ziet gaan. Het zijn uatuurlijk weel' de kleintjes, ik 
bedoel de kleine batikkerijen en de batikgreysindustrie, die 
het gelag moeten betalen. 

De aanwezige minimale voorraad greys en cambries in den 
handel, wordt verstrekt à contant aan de geregelde afnemers, 
vaste langganans en dat zijn natuurlijk de groote bedrijven. 
'Vel heeCL het Departement van Eeollomische Zaken het lof
felijk besluit genomen om Ir. Soepardi, de Nijverheidsconsulent 
van Djokja uit te zenden met f 25000 in den zak, om toch 
maal' greys en cambries machtig te worden voor de noodlijden
de kleine batikkers, maal' ach, wat heeft men aan geld, wan
neer het goed er niet is I 

Tel' vergelijking hiermede wil ik een vOOl'beeld noemen uit 
mijn 20 jarigen bestuurspraet\jk, toen ik gedetacheerd werd 
in een gebied waal' voedselnood heerschte. Ik kreeg toen ook 
veel geld mee om maar direct voedsel te kunnen koopen op 
de plants zelf, teneinde de bevo1king dil'ect ~Hln voedsel te 
kunnell helpen. l\1.aal', wal deed ik mC'l geld op cell phtats waal' 
geen voedselvoorraad mee l' te vi nden was 1 

Dit alles, de g'rcy-contingenteel' ingsmaatl'cgel on de de
preciatie van den gulden, richtte de kleine batikkerijen ten 
gronde en verhoogde de kainprijzen ten koste van den con
SlUllent. De prijzen werden niet verhoogd omdat de arbeids
loonen stegen, integendeel, de loonen zijn dOOl' de groote 
werkloosheid in den batikhandel juist gedaald, doch de prijs
verhoog ing van het eindproduct vond haal' oorzaak in de 
prijsstijging van cle grondstoffen uit het buitenland afkomstig. 
De depreciatie van den gulden zal misschi en - misschien 
Mijnheer de Voorzitter - tengevolge hebben, dat el' wat 
meer geld onder de bevolking komt, misschi en wordt de 
vraag naar kains grooier, doch zeker weet ik, dat de voor
raad cam bries en greys verre van voldoende is om aan de 
groote vraag van de batikkerijen te voldoen en zeker weet ik 
ook, dat hi erdoor aan nog meerdere batikbedl'ijfjes het be
staan onmogelijk zal worden gemaakt. 

Gezien een en ander, lfUnheer de Vool'zitter, bepleit ik, 
naast de vele regeeringsmaatl'egelen tel' verzekering van het 
algemeene be lang, de dool' mij voorgcstane methode, n.1. om 
voor uitheemsche grondstoffen voor de inhce!TIsehe industrie 
geen jnv()e~~echten vast te stellen en geen contingentecrings
maatl'egely'n of welke andere maatregelen ook, die belem 
merend en prijsverhoogend werken, te treffen, doch alleen, 
wanneer mogelijk, maximum prijzen vast te stcllen. 

De Voorzitter : De opmerking van den hecl' Pl'awoto, dat 
de importeurs de rcchtenvcrlaging hebben afgewacht en in 
de voorafgaande dagen de betrokken goedel'cn wel ni ct 
zullen hebben ingeklaard, la tx zoozeel' voor de hand, dat ik 
nog vóór de ontvangst van de ontwerp-ordonnantie onders-



42 

6de VERGADERING - MAANDAG 26 OCTOBER 1936. 

Verlaging invoerrechten en opcenten op invoerrechten (Ond. 0:). 

(Soangkoepon.) 
hands inlichtingen heb ingewonnen, of rechtstreeksche open
bare behandeling al dan niet gewenscbt zou zijn. Mij is toen 
verzekerd, dat het op een paar dagen niet aankwam en een 
geforceerde rechtstreeksche openbare behandeling onuoodig 
werd geacht. Het is nl. onwaarschijnlijk, dat door het 
stopstaan van den invoer gedurende een week de belang
hebbenden zouden zijn gednpeerd . Ware dat wèl het geval 
geweest, dan zou de Regeering een veel korter termijn 
hebben gesteld. 

De heer Soangkoepon: Mijnheer de Voorzitter ! Zooals 
bekend, zijn reeds eenige jaren te voren de prijzen van import
artikelen hier te lande snccessievelijk verhoogd als gevolg van 
de getroffen contingenteerings- en Iicentieeringsmaatregelen. 
Deze verhooging wordt thans nog geaccentneerd door de 
recente waardevermindering van den gnlden. Het behoeft 
geen nader betoog, dat dit aIJes overmijdelijk leidt tot ver
hooging van den détailprijs der importartikelen en dienten
gevolge ook tot verhooging van het peil der kosten van 
levensonderhoud hier te lande. 

De Regeering heeft in de Memorie van Toelichting verklaard, 
dat het van groot belang is, te bevorderen, dat de verhooging 
van den détailprijs der importartikelen beperkt blijft en voor 
zoover onvermijdelijk, zoo geleidelijk mogelijk tot stand wordt 
gebracht, terwijl het voor sommige goederen bovendien ge
wenscht is, door maatregelen van overheidswege een gedeelte 
van de uit de depl'eciatie van den gulden voortvloeiende 
prijsstijging ongedaan te maken. 

De Regeering spreekt hierbij o.a. van het zoo geleidelijk mo
gelijk tot stand brengen van de prijsverhoogingen, hetgeen dus 
wil zeggen, dat deze prijsverhoogingen straks toch van liever
lede haar intrede zullen doen, zoodat de Regeering op deze 
wijze in wezen slechts bezwaar heeft tegen de plotselinge prijs
verhoogingen "en ni et tegen de verhoogingcn op zichzelf. 

Zij beeft dus blijkbaar geen bezwaar gezien in verhoogin
gen, die zich geleidelijk naar boven ontwikkelen. 

De belangen van de ingezetenen eischen m.i. evenwel iu 
den bestaanden toestand een gestadige verlaging van het peil 
der kosten van levensonderhoud. Deze verlaging is geboden, 
omdat de loonstandaard zoowel in 's lands-.ls in particu
lieren dienst te zeer is gedaalc1 en deze loonstandaard zal 
zich, naar het zich laat aanzien, nog een langen tijd hand
haven . 

Het is daarom mijns inziens noodzakelijk) om ecn uitweg 
te zoeken en te vinden, welke zal kunnen leiden tot een voort
durende prijsverlaging der importartikelen. 

Gaat de Regeering de prijsverhooging tegen, zonder 
rekening te houden met de verhoogde prijzen der uit het 
buitenland te importeeren artikelen, dan zou dit beteekencn 
het stopzetten van den invoer dier artikelen, hetgeen zeker 
~roote nadeelen voor onze gemeenschap met zich zal mede
brengen. 

In de Memorie van Toelichting is de Regeering van oordeel, 
dat als gevolg van de waardevermindering van den gulden, 
het minstdrnagkrachtige cleel der bevolking nog verder 
behoort te worden tegemoetgekomen op het gebied der in
voerrechtenheffing, ten einde den druk van de verhooging 
van het algemeenc prijspeil eenigermate te verlichten. Deze 
tegemoetkoming dient volgens de Regeering evenwel van 
tijdelijken aard te zijn, aangezien het voorshands ongewenscht 
moet worden geacht tot een permanente verlaging der 
tarieven over tc gaan. \ I 

Waarom de Regeering van oordeel is, dat een permanentc 
verlaging del' tarieven bij permanent dalende loonen dan wel 
cen permanent dalend volksinkomen ougewenscht is, is rrUj 
niet buitengewoon duidelijk; vooral, omdat de Regeering de 
vcrhooging van de kosten voor levensonderhoud wenscht tegen 
te gaan. 

Bij de uitvoering van de maatregelen tot tegemoetkoming aan 
het minst-draagkrachtige deel der bevolking, is de Rege.ring 

onder anderen tot de slotsom gekomen, dat hiervoor het 
mvoerrecht van bloem en meel van tarwe van 12% tot 6% 
van de waarde behoort te worden teruggebracht. In dit 
verband vraag ik mij af, of de van tarwemeel geproduceerde 
consumptieartikelen, zooals brood c.a. tot de voeding van 
het minst-draagkrachtige deel der bevolking behooren. Het 
komt mij voor , dat de arme bevolking zich de weelde nirt 
kan veroorlooven om van het brood haar voedsel te maken. 
Brood behoort tot de voeding der meergegoede ingezetenen. 

Wanneer de Regeering dit minst-draagkrachtige deel der 
bevolking wil stennen, lijkt het mij veel beter, om b.v. den 
accijns op de hier te lande gewonnen petroleum te ver
minderen dan wel op te heffen, omdat in wezen de arme 
bevolking voldoende middelen mist om zich van electrische 
verlichting te voorzien j in elk geval weet men lllet de ver
mindering of opheffing van den petroleum-accijns zeker, 
dat men in doorsnede het minst-draagkrachtige deel der be
volking helpt. 

Ook inzake de verlaging der invoerrechten van kruidna
gelen, benoodigd voor de kréték-industrie, heeft de Regeering 
naar aanleiding van de ter zake in het Afdeelingsverslag ge
stelde vraag, in verband met de bescherming van de kruid
nagelcultuur in de Molukken, in de Memorie van Antwoord 
verklaard, dat de Indische kruidnagel zich milldet· eigent 
voor de strootjesindnstrie. 

De Regeering heeft evenwel niet cle redenen opgegeven. 
waarom de Indische kruidnagel niet geschikt is voor de 
Indische strootjesindustrie. 

Bestaat er voor de Regeering in dit verband geen aan
leiding om te doen nagaan, waarom de Indische kruidnagel 
uiet geschikt is voor cle krètèkindustrie op Java en de oor
znkcn daarvan te doen WC~HemC/l en daa.r'na te doen bevor
deren, dat deze Indische huid nagel door de krétékindustrie 
in gebruik wordt genomen 1 

De mogelijkheid om zich op deze wijze van de noodige kruid
nagelen te voorzien zal immers zeker bijdt'agen tot een ge
zonde economische ontwikkeling van de buitengewesten en 
Java beide, terwijl het invoerrecht van kruidllagelen of 
lnuidna gelstelen alsdan niet meer behoeft te worden ver
laagd. 

De verlaging van het invoerrecht van de Ylschsoorten, val
lende onder tariefpost 10, onder la en b, kan nadeclen 
brengen aan uen gezonden groei van de visch-industrie, zoo
als die te BagUll Api-Api e11 de andere kuststreken v~n het 
Zuidelijk deel van de Oostkust van Sumatra wordt beoefend 

Bovendien rijst bij mij do vraag, of het niet redelijker zou 
zÁin, indien de verlaging van invoerrechten en opcenten voor 
alle goederen werd doorgevoerd en niet slechts voor die 
"rtikelon, welke speciaal voor een deel der bevolking van 
belang zijn, omdat de gevolgen van de depreciatie van den 
gulden zich inuners - zooals dit in het Afdeelingsverslag zeer 
terecht wordt betoogd - niet alleen uitstrekken over een be
paald gedeelte der bevolking, maar over alle lagen dezer be
volking! 

l\faar) hoewel ik mij verheug over den ons voorgestelden 
maatrcgel tot tegengang van de prijsvel'hoogingen, een af
doende maatregel is dit zeker niet, omdat door het voortbe
staan der contingenteeringsmaatregelen de mogelijkheid tot 
het doen herleven van een gezonden concurrcntiesh'Ud tus
schen de hier te lande aanwezige importeurs en detailhande
laren niet bestaat. Deze contingenteeringen, zoomede de licen
tieeringen hebben de importeurs en de detailhandelaren min 
of meer gedreven tot het ontwikkelen van hun gevoel van so
lidariteit of saamhoorigheid, waan'ool' de consumenten in deze 
gewesten het gelag moeten betalen. 

Het is daarom wenschelijk, dat de Regeering haar volle 
aandacht schenkt aan de spoedige afschaffing of opheffing 
van de contingenteeringen en liceuticeringen, 1'001' zoo ver 
die uiet ten doel hebben de binnenlandsehe industrie te be· 
vorderen en te beschermen. 
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(Weyer.) 
Dit zal tot gevolg hebben , dat d~ coucurrentievrijheid VQn 

de handelaren in importartikelen tot een gezonde herle
ving zal komen. Een eventueele concurrentiestrijd zal zich 
dan in het buitenland, dat zijn goederen hiel' wil importee
ren, ontwikkelen, zood at de financieelc gevolgen ervan voor 
een groot deel voor deze gewesten kunnen worden afgeweerd. 

Waarschijnlijk behoeft de Regeering op die wijze niet meer 
over te gaan tot verlaging van de invoerrechten en de be
trekkelijke opcenten op geïmporteerde artikelen. 

De beteekenis van de contingellteeringell en licelltieeringen 
toch is niet anders, dan dat men de rechten van de eene 
llarlij beperkt tot bescherming van de belangen van een andere 
partij. De bestaande contingenteeringen hebben hiel' onafwijs
baar tot gevolg, dat de bevolking genoodzaakt wordt om in 
een tijd, waarin haar inkomen sterk geslonken is, dure arti· 
kelen te koopen. Bij den vaL van den gulden, zullen de prijzen 
dezer artikelen nog meer stijgen. 

De Regeering ovel'\vege dus maatregelen tot het spoedig 
doen verdwij nen vau de door mij bedoelde coutingenteeringen 
en li centieel'lngen, waardoor de vrije concurrentie zal worden 
hersteld en verdere prijsstijging zal worden voorkomen. 

Dit is mijns inziens de eenige weg, die tot het beoogde doel 
kan leiden. 

De heel' Weyer : Mijnheer de Voorzitter! De Regeering 
stelt terecht en mijns inziens ook wel duidelijker dan voor
heen geschi edde op den voorgroncl, dat op .Ien duur een 
prijsst.ijging van importgoederen niet is te ontgaan en Zij 
zegt, wederom terecht, dunl<t mij, dat het Indisch gouver
nement deze prijsstijging, niet in haal' geheel of voor het 
grootste gedeelte kan opvangen. In het onderwerpelijke voor
stel zouden wij dan ook slechts hebben te zien een maatregel 
waarva n de strekking is door enkele lastenverlagingen ten 
deele aa n de verhooging der kosten van levensonderhoud 
tegemoet t.e komen a ldus de Regeeriug. Duidelijk komt hier 
tot uiting de wenseh om, zij het voor een bepaalde groep 
van goederen, het binnenlandsehe prijspeil te beïnvloeden, 
nl. de stij g in g daar van zooveel mogelijk te voorkomen. Ik 
vind het jammer, dat deze ratio gebruikt is. Immers, op 
dezen weg van positieve beïnvloeding van het prijspeil zullen 
wij onmogelijk kunnen doorgaan. Bij een verbeterde con
junctuur, dus los van de devaluatie van de munt, zullen alle 
prijzen oploopen. Ook het geheele binnenlandsehe peil zal 
den invloed daarvan ondervinden, dus ook het peil van 
loonen en diensten. Op den duur kan de Regeering die prijs
stijging vau de verschillende goederen ook zelfs niet voor 
een deel opvangen. Wii kunnen toch moeilijk - en tenslotte 
zou het daartoe toch moeten komen - invoerpremies gaan 
geven. 

Immers, bij een verbelerdc conjunctuur moeL alles zich aan
passen en de ervaring heeft geleerd, dat dit ook altijd gebeurt. 
Nu ben ik zoo bang, dat als gevolg van de geconstrueerde 
ratio van deze rechtenverlaging de verwachting zal worden 
gewekt, dat voor bepaalde groepen van importartikelen de 
Rcgcering steeds zal gCl'oed staan met maatregelen om prijs
stijg ingen, die zullen plaats vinden, 10 compensecl'en. Dat kan 
n i ct en dat is ook volstrekt niet noodig. 

Hiermede wil ik nochtans in het geheel niet zeggen, dat ik 
ne voorgestelde verl agingen ni et toejuich. Het tegendeel is 
waar. Ik waardeer het "ool'stel zeer en ik weet eveneens bij
zonder te waardeeren, dat de Regeering in de J\lIemorie van 
Antwoord nog verder aan de wenschen van het College is 
tegemoetgekomen. Ik zal dan ook gaarne medewerken aan de 
totstandkoming van deze regeling, maar ik zou daarbij gaarne 
een andere ratio hebben gebruikt, nl. deze : Wij , de Regeering 
dus, hebben ons helaas in de crisisjaren, gedwongen dool' den 
nood van 's lands schatkist, genoodzaakt gezien verschillende 
last en te verhoogen, waaronder de invoerrechten, die wij heb
ben verhoogd met behulp van vrij hooge opcenten, zooals wij 
ook opcenten hebben gelegd op verschillende andere lasten. 

Handelingen. Zittingsjaar ]936-1937. 

(Kan.) 
Wij deden dit à contre eoeur, maar wisten geen andere man ier 
om aan geld te komen . Wij zagen daarin maatregelen va n tijde
lijken aard en uiteraard bestond de bedoeling om, zoodra dat 
mogelijk zou zijn, die maatregelen weel' te niet te doen . Aldus 
zou, dunkt mij, de Regeering moeten redeneeren : \Velnu, in 
het vertrouwen, dat betere tijden op komst z\in en in de over
tuiging verder, dat het juist op dit momen t uitermate nood
zakelijk is om het geheele economische leven - ik spreek met 
opzet niet van het bedrijfsleven - te aetiveeren en verder 
van meening zijnde, dat het beste middel daartoe is over t.e 
gaan tot verlaging van verschillende op het economisch leven 
dlllkkende lasten, zal ik, Regeering, deze crisismaatregelen, 
zoo goed als ik dat kan, voor een deel teniet doen. 

Ik zal dat nu reeds vandaag aan den dag, dus aanstonds, 
doen, omdat ik behalve al deze andere overwegingen nog deze 
overweging heb, dat ik op deze wijze ertoe kan medewerken, 
dat het vertragingsmoment, dat onvermijdelijk bij de nieuwe 
aanpassing waarvoor wij staan zal optreden, eenigszins kan 
worden opgevangen. Als deze ratio ware gebru ilct, dan was 
dit mijns inziens de juiste ratio geweest. Immers, dan ver
wekt men niet, zooals naar ik vrees thans al gebeurd is, ver
wachtingen, die nooit in vervulling kunnen gaan, n.l. dat de 
Regeering ook in de toekomst bij andere prijsstijgingen, welke 
eenvoudig uit de conjunctuur voortvloeien, gereed zal staan 
om deze voor bepaalde goederen en voor bepaalde branches 
van onze samenleving te niet te doen, of althans gedeeltelijk 
te niet te doen. 

De heer Kan: Mijnheer de Voorzitter! net zal U en de 
Regeering niet verwonderen, dat bij elk voorst.el, dat de Re. 
geering bij het College voorbrengt om in zekeren zin den in
vloed van de depreciatie van den gulden te neutraliseeren, de 
zaken in meel' breeden omvang worden bekeken, omdat nu de 
kwestie - en zeer terecht - staat in het teeken van de be
langstelling, niet alleen van dit college, maar in de belang
stelling van geheel het publiek in Nec1erlandseh-Indië, dat 
terzake hierbii zoo nauw bet.rokken is, wijl ieders budget hier_ 
mce gemoeid is. 

Ons geacht medelid, de heer Weyer, beeft zooeven als zijn 
meeDing te kennen gegeven, dat eigenlijk de ratio hier door 
de Regeering aangelegd, minder jnist is, omdat men door 
den gebezigden considerans, dat wat ten doel wordt gesteld, 
moeilijk zal kunnen handhaven. De Regeering heeft gezegd , 
dat wauneer ten volle zou moeten worden tegemoet gekomen 
aan de depreciatie van den gulden, hiermee een bedrag van 
f 40 millioen zou zijn gemoeid en dat de Regeering er heele
maal niet aan denkt om op die wij ze de lasten van den eOI1-
sument te verlichten. Dat is zeer juist, Mijnheer de Voorzitter, 
maar ik vraag mij af, hoe de Regeering denkt, waar het van 
één kant toch moet komen, het verschil tUBsehen f 40 millioen 
en f 7.5 millioen te produceeren, ten gunste van de bevolking 
van Ned.-Indië. 

De heer Weyer heeft zooeven reeds gezegd, dat de op
centen en de hooge heffingen, die de Regeering, daartoe 
genoodzaakt, aan den consument heeft opgelegd - want 
daal' komt het eigenlijk op neer, Mijnheer de Voorzitter -
moeten worden beschouwd als crisismaatregelen, waartoe de 
Regeering noodc is overgegaan . Wanneer men zich nu stelt 
op het standpunt, dat normale tijden zullen aanbreken, dan 
is het zonder meer de plicht der Regeering om die crisis
heffingen ongedaan te maken. Dit zal natuurlijk niet on
middellijk kunnen geschi eden, maar dit moet toch het doel 
der Regeering zijn en dan mag niet als praemisse gelden, 
dat men gaandeweg zal probecren om de lasten, die door 
de depreciatie van den gulden onvermijdelijk op den consu
ment zullen komen te rusten, te verlichten. Op deze manier 
komt men er nooit, zou ik durven zeggen. 

Zooals reeds gezegd, het verschil tussehen f 40 en f 7.5 
millioen moet gevonden worden en het lijkt mij toe, dat 



44 

6de VERGADERING - MAANDAG 26 OCTOBER 1936. 

Verlaging invoerrechten on opcenten op invoerrechten (Ond. 03). 

(Kan.) 
dit niet anders gedaan kan worden dan door er naar te 
streven te komen tot normale omstandigheden en wel door 
de koopkracht der bevolking te bevorderen, bestaande hier
uit, dat de bevolking hooge re looneu krijgt en meer guldens 
krijgt voor haar producten, hetzij dat deze uitgevoerd wor
den of dat zij ten deele hier in het land worden verkocht. 
Het streven, dat bij de Regeering blijkbaar voorzit om door 
machtsmiddelen, door het Binnenlandsch Bestuur in het ge
weer te roepen en de politie in aen nrm te nemen, een prijs
verhooging tegen te gaan, is naar het mij voorkomt uit den 
booze en zal nooit tot het beoogde resultaat leiden, wanneer 
straks in het binnenland prijsverhoogingen zullen plaats heb- ' 
ben. Er hebben n.l. prijsverhoogingen plaats gehad bij den ver
koop van zout met van eenige procenten, zooals de heer 
Soetardjo mij mededeelde, doch van tientallen procenten en 
zelfs van honderd procent. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik kan mij niet vereenigen met 
hetgeen de heel' Prawoto zooeven naar voren heeft gebracht, 
waar deze geachte spreker is begonnen te zeggen, dat de im
porteurs, die buitenlandsche goederen in Ned.-Indië impor
teeren, de volle winst maken van de depreciatie vall den 
gulden. Dat is minder juist gedacht, want wanneer de im
porteur hier goederen krijgt uit het buitenland, moeten die 
goederen toch ook betaald worden in de valnta van het land, 
vanwaar zij komen. Wanneer men dus meerdere gnldens 
ontvangt, is er geen sprake van depreciatiewinst, doch is dit 
alleen een compensatie van anders te lijden verliezen. 

Ook kan ik niet medegaan met het gesprokene door den 
heer Prawoto, waal' deze geachte spreker heeft bepleit om 
zoodra de importgoederen in Indië zijn gekomen, daarvoor 
maximnmprijzen te stellen. Wij hebben zooeven gehoord 
van dèn heer Soangkoepon, dat men de concurrentie vrij spel 
moet laten ter reguleering van de prijzen. Wanneer ik hier 
een voorbeeld zou mogen noemen en mij hier zou mogen beo 
palen tot den verkoop van auto 's, dan zou ik in dit verband 
op het volgende knnnen wijzen. Te dien aanzien is er geen 
reglementeering gekomen, te dien aanzien is geen politie 
noodig geweest om prijsverhooging te weren, maar de con· 
currentie hèeft ervoor gezorgd, dat niet naar ratio van de 
depreciatie van den gnlden de prijzen van de auto 's naat 
boven zijn gegaan. Het zal wel komen, doch dan zal het een 
normaal verschijnsel zijn, evenals het nu een normaal ver
schijnsel is, dat de prijzen nog niet ziju opgedreven. 

(De heer K ers ten s: Op die manier is het altijd normaal.) 
Ik blijf er dus bij, dat de Regeering moet probeeren weder 

tot normale toestanden te komen en geen maatregelen moet 
treffen, waardoor de regeeringsbemoeieni,s wordt geïntensi. 
veerd, doch in omgekeerde richting. 

Verder heb ik nog iets, dat ik gaarne in een vraag zou 
willen neerleggen . Wij hebben in den aanvang gezien, dat 
de Regeering een zeker percentage prijsverhooging, n.l. 5%, 
aan de handelaren heeft toegestaan, later is dat percentage 
vermeerderd tot 10% en zoo zal het verder nog wel meer 
naar boven gaan. Doch nu de Regeering de reebten beeft 
verlaagd met 6% en de opcenten met 25%, zou ik willen 
vragen : denkt Zij daarbij dan niet, dat de 'betrokken hande
laren zich zullen afvragen, of het niet mogelijk- is, dat de 
Regeering later nog een stapje verder zal gaan 1 En wat 
geueurt er dan met de importgoec1eren, die reeds onder de 
werking der eerste verlaging zijn binnengekomen in Neder
landsch-Indië' Daar zit dau natuurlijk verlies op. De 
Regeering bevindt zich derhalve in een zeer moeilijke 
positie, wanneer Zij zich rekenschap geeft van haar daden. 

Mijnheer de Voorzitter! Misschien heb ik mij nog niet vol
doende helder uitgedrukt. Ik bedoel het volgende. De goederen 
waarvan het invoerrecht thans is teruggebracht vau 12 tot 6% 
worden hiel' b.v. ingevoerd, doch niet onmiddellijk verkocht. 
:hiaar wanneer deze goederen nog niet zijn verkocht en de Re
geering zou er toe overgaan het percentage nog meer te verlagcn, 
tot b.V. 30/0, of het invoerrecht geheel op te heffen, zooals een 

(De Hoog. ) 
paal' leden hier hebben voorgesteld voor artikelen, welke llOodig 
zijn voor de binnenlandsehe industrie, dan zouden de impor
teurs of de tussehenhandelaren, die op die goederen slechts 
een verlaging van het tarief tot 6% hebben gekregen, daarop 
wellicht schade lijden. 

Dat wil niet zeggen - eu daarin ga ik met den heer Woyer 
mee eu spreek ik ook de andere leden na -, dat ik niet deu 
eersten stap, dien de Regeering genomen heeft, ten zeerste 
toejuich. Maar wanneer de Regeering zich voorstelt op dezen 
weg verder te knnuen gaan en zoodoende het normaal herstel 
van prijzen te kunnen tegenhouden, en zich dus tenslotte te 
kunnen verzetten tegen de internationale prijszetting, dan zal 
het gevolg van deze wijze van handelen zijn een stagnatie 
in den import van goederen, dan wel, dat de bevolking niet 
in staat zal zijn om de goedel'en welke zij noodig heeft te be
talen . 

Wij hebben tot dusver - en dat regardeert dus het depar
tement van Financiën niet - de Regeering geen enkelen maat
regel zien nemen, die ten doel heeft, zooals ik zooeven zeide, 
de koopkracht der bevolking te bevorderen. 

Men heeft in de coura.nten kunnen lezen, dat de Regeering 
overleg pleegt met het moederland om 4% te heffen van de 
winst op exportproducten, behalve op suiker en koUie. Ik 
zou de Regeering erop willen wijzen, dat Zij zelf dikwijls ge
zegd heeft, dat Nederlandsch-Indië behoefte heeft aan bui
tenlandsch kapitaal. Wat is nu gemakkelijker, dan dat de 
Regeering toestaat aan de betrokkenen om hier weer te beo 
ginnen met het fokken van kapitaal, welk kapitaal dan straks 
weer benut kan worden voor het streven hetwelk wij allen 
moeten voorstaan, nl. de bevordcring van de koopkracht del' 
bevolking, waardoor een opleving van handel en industrie 
wordt mogelijk gemaakt. 

De heer De Hoog: Mijnheer de Voorzitter! Ik sta met 
eenigszins gemengde gevoelens tegenover dit voorstel der 
Regeering. De Regeering meent de gevolgen der devaluatie 
te kunnen opvangen, althans voor een goed deel, en zoo niet 
te kunnen opvaugen, dan toch die gevolgen zoo klein mogelijk 
te kunnen maken, door het voorstel, dat thans in behandeling 
is . 

Die gemengde gevoelens van mij zijn hierin gelegen, dat 
ik niet weet of het voorstel dc,' Regeering tot zijn recht 
zal komen. Wat toch is het geval ' In het Gedelegeerdcnver
slag is erop gewezen, dat toen destijds het f. en de $ de
valueerden en men op gl'oote schaal goederen uit die landen 
ging importeeren, de prijzen van die goederen slechts zeer 
langzaam zijn gedaald, althans in Nederlandsch-Indië. Men 
heeft toen knnnen bemerken, dat die devaluatie zich slechts 
zeer geleidelijk liet gevoelen in de prijzen der uit die landen 
geïmporteerde goederen. 

Nn komt de Regeering met een voorstel, waarbij men eigen
lijk verwacht, dat de verlaging vau het invoerrecht vall (le 
door de devaluatie getroffen goederen direct tot uiting zal 
komen. Ik vraag mijzelf af of dit eigenlijk wel het geval 
zal zijn. Ik zal ter illustratie van mijn meening verwijzen 
naar het voorbeeld, genoemd in het Gedelegeerdenverslag, 
ten aanzien van tarwemeeL Dit is voor mij een welkom 
aanknoopingspunt. De Regeering toch antwoordt op de 
terzake in het Gedelegeerdenverslag gemaakte opmerking, 
met een beschouwing over het tarwemeel en zegt dan : 

"Wat het aangebaaide voorbeeld van de depreciatie 
op den prijs van het tarwemeel betreft, kan de volgende 
opstelling worden gemaakt:" 

Ik vind deze weerlegging in de bewoordingen zooals hier 
gegeven wel wat ongelukkig gekozen. Het doet zoo langza
merhand denken aan een grouper les chiffres. Ik wil daarte
genover stel1en ook mijn kennis van het groepeeren van 
cijfers. 

Ik kan mij alleen voorstellen dat het door de Regeering or 
blz. 3 der Memorie van Antwoord gegeven voorbeeld slaat op den 
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(De Hoog.) 
toestand van het oogenblik en anderzijds op dien na 1 Januari 
waarbij ik dan aanneem, dat de waarde van het tarwemeel 
straks in de prijscourant zal worden gesteld in de hier aan
gegeven verhouding. Maar zoo is thans de toestand nog niet. 
Zie ik het goed, dan hebben de leden, die de vraag in het 
Gedelegeerdenverslag deden, het ook anders bedoeld. Hoe is 
het op het oogenblik I Een cifprijs ad f 100, invoerrecht f 18, 
havenkostcn f 7, volgens de opstelling van de Regeering. En 
dan zegt Zij dat het wordt na de depreciatie, doch zondel 
verlaging van invoerrechten - dat is dus de toestand van 
het oogenblik - ecn cifprijs van f 120.- dat neem ik onmid
dcllijk aan - een invoerrecht van .f 21.60 en gelijkblijvende 
havenkosten ad f 7. Ik zou willen vragen, of dit nu wel 
jnist is gezien. Het betreft toch een artikel, dat in de prijs
courant voorkomt, dat dus wordt berekeud naar de vierde 
kwart.alsopgaaf en ten aanzien van dit artikel zou het blijven 
op ccn gelijk invoerrecht, zoodat dit f 18 zou moeten zijn. 
Wanneer straks het voorstel der Regeering wordt aangeno
men, krijgen we het geval, dat de cifprijs f 120 wordt cn hct 
invoerrecht wordt, wanneer de 50 opcenten gehandhaafd 
blijven, f 9, omdat het artikel wordt teruggebracht tot 6% 
vall de prijscouraut-waarde, dus van f 100 wordt dit 
f 6 + 50 % daarvan = f 3, dus in totaal f 9. IWe mogcn 
het voorbecld derhalve niet stellen zooals de Regeering het 
doet; dat voorbeeld kan misschien wel juist zijn na 1 Ja
nuari , WUllneCl' de prijscoul'antwaarde gesteld wordt op 
f 120 en het invoel'l'echt daarnaar wordt berekend en dan 
tegelijk de opcenten geheel vervallen, maal' nu gaat het 
nog II iet op. 

Ik wil nog op het volgende wijzen. Toen het pond en de 
dollar deprecieerden en meer speciaal het Australische f. 
Bamen met het Engelsohe f. omlaag ging, kregen we in Indië 
dus goedkoop tarwemeel, de importeurs betaalden heel wat 
minder aan invoerrecht en dergelijke, doch de prijs daalde 
voor den consument !liet. Ik laat nu in het midden of de 
oorzaak daarvan heeft gelegen bij den importeur of bij den 
broodpl'oduccnt - de laatste is veelal tevens importeur -
maar de consument heeft eerst zeel' geleidelijk-aan en 
na langen tijd iets van dc verlaging van het Australische E 
bemprkt. Nll i:o:l (11- natuurlijk wel gezegd, dat deze ver
laging op de groote hoeveelheid, op een broodje van 10 cent 
zoo moeilijk tot uitdrukking is te brengen, maar wèl hebben 
we nu gezien, dat reeds thans dadelijk de bakkers een rekest 
indienden om toestemming tot verhooging van den brood
prijs van 10 tot 11 cent en als dat dan weer wordt oUl
gerekend op het totaal, behalen de hroodproducenten wel 
degelijk een groote winst. 

Ik vraag mij daarom af, of de verlaging van het invoer
recht op het meel zal leiden tot het doel, dat de Regeering 
zich met dezen maatregcl voor oogen beeft gesteld, tot ver
laging van de devaluatieprijzen voor den consument. Ik 
vrees, dat dit Of niet, Of slechts in zeel' geringe mate het 
geval zal zijn en daarom dring ik el' bij de Regeel'ing op aan, 
dat het toezicht op hct stuk van de 10% speling, vergeleken 
bij de prijzen van v66r de devaluatie, nauwkeurig zal plaats 
hebb en. Alleen op deze manier zal Ulen langzamerhand 
kunnen komen tot een voordeel, ook voor den consument, 
van de maatregelen, die de Regeering hiel' voorstelt. 

Op een 011dcl'c plaats in de Memorie van Antwoord zegt 
de Rc"cOt'in" - en dat heeft inderdaad een scbijn van billiik
heid, dat natuurlijk de kwestie van de devaluatie en de prijs
stiiging van de importgoederen haar volle aandacht hceft en 
dat met de belangen \-an de importeurs rekenmg wordt ge
houden. Ik stel daar echter tegenover, dat wanneer inderdaad 
door de de\'aluatie de prijsverhooging zoo is, dat de 10% tot 
onrecht, tot enormc vel'liezcn voor de importeurs zouden le~~ 
den de RcO'ccrinO' natuurltik moet ingrijpen . Trouwens, W~l 
hcbl1cn bij e~n enkel artikel reeds gezien, dat de impo~tell~. in 
zulk een geval ophoudt met importeeren, z~o~at, zou lk bIJna 
zeggen, het kwaad zichzelf herstelt. Maar JUIst aan dc hand 

(Soetardjo.) 
van het door de Regeering aangehaalde voorbeeld van het 
tarwemeel, vraag ik de Regeering bij de coulance de volle 
voorzichtigheid te betrachten, die in het belang van den con
sument geboden is. 

Ik zou thans nog gaarne een vraag aan de Regeering stel
len. Ik heb hier voor mij De Locomotief van 22 October j.l. 
en daarin komt een artikel voor betreffende de kruidnagclen 
voor de krètèkindustrie in Koedoes. Iu het artikel wordt O.m. 
gezegd, dat de prijs van de kruidnagelen van Zanzibar zich in 
stijgende lijn bewoog en dat deze stijging dool' den val van 
den gulden ten zeerste wordt gestimuleerd. Verder wordt in 
het artikel telkens gesproken van de groote coulance, die 
men van de Regeering verwacbt, en die ook dringend gebo
den is, maar ik dring er bij de Regeering nogmaals op aan, 
om bij alle coulance, die Zij b~tracht, ook de belangen vau 
den consument in het oog te houden. En als de Regeering 
een berekening opzet voor aUe artikelen, zooals nu voor het 
tarwemeel is opgezet, zal Zij ongetwijfeld tot de conclusie 
komen, dat de marge van 10% in vele gevalleu niet wordt 
gehaald. 

Ik zeide, dat ik met gemengde gevoelens tegenover het 
voorstel stond en ik heb aangegeven, waarom dit zoo is, 
namelijk, omdat ik vrees dat de consument van de ontwe.rp:. 
ordonnantie niet het volle voordeel haalt, dat de Regeerlllg 
ervan verwacht. Een lichtpunt zie ik in de mededeeling van 
de Regeering, dat de kwestie van de opcenten voor 1937 
nog nader zal worden bcz ien en dan ongctwijfeld aan den 
Volksraad zal worden voorgelegd. Ik elk geval heeft de 
ReO'eerinO' dan de ondervinding van deze devnluatiemnanden 
en 'dan v:rouderstel ik, dat de Regeering ten volle rekening 
houdt met hetgeen hier is opgemerkt. 

De heer Soetardjo: Mijnheer de Voorzitter! Ik ben het 
met de Regeering volmondig eens, dat er geen sprake van kan 
zijn, dat de prijsstijging ten gevolge van de depreciatie van 
den gulden ook zelfs maal' voor het grootste gedeelte door de 
overheid wordt opgevangen. .In de Memorie van Antwoord 
heeft d.e Regeering de prijsstijging op 20% gesteld en op de 
basis van 1935 zou de prijsstijging dan f 40 miDioen bedragen. 
Het jg wel duidelijk, dat wij niet van dc Regeering kunnen 
verwachten, dat Zij deze f 40 millioeu zalopvangen. 

Verder heeft de Regeering in de Memorie van Antwoord 
verklaard, dat in dc eerste plaats aandacht za) worden geschon
ken aan de bescherming van het armste deel der bevolking, dus 
aan de levensmiddelen en andere goederen, die voor het nood
zakelijk levensonderhoud van het armste deal der bevolking 
tegen overmatige prijsopdrijving beschermd moeten. worden. 

Ik moet tot mijn leedwezcn echtel' constateeren, dat vol
gens dit ontwerp - en zulks nadcr bevestigd door de Me
morie van Antwoord - vfin deze verzekering niet vee] te
recht is gekomen, nl. ten aanzicn van de punten, die in het 
Gedelegeerdenverslag zijn aangeroerd, nl. betreffende de ver
laging van invoerrechten op goedkoope visehsoorten en ka
toenen naaigarens. Ten aanzien van deze goederen wordt in 
de ontwerp-ordonnantie een verschil van behandeling ge
maakt; terwijl de overige goederen een verlaging van invoer
rechten krijgen van 50% z~in ten aan7.ien van deze twee 
artikelen de rechten verlaagd vall 10% tot 6%, hetlleen 
dus minder is dan 50%. Op den aandrang, die in het Gede
legeerdenvel'slag is uitgeoefend om ten aanzien van deze 
goederen, die immers bestemd ziin voor het armste deel der 
bevolking, één lijn te trekkcn met de andere goederen, heeft 
de Regeering in de lI.femorie van Antwoord geantwoord, dat 
zulks onnoodig is. De Regeering zegt niet, dat bet on
mogelijk is, maar dat het onnoodig is. De moti~ve~ 
op grond waarvan Zij van rneenin g is, dat hct onnoochg ]8 

aan den uitgeoefenden aandrang gevolg te geven, heeft de 
Regeering in de Memorie van Antwoord in het midden ~e
laten . Op grond hiervan neem ik de vrijheid er nogmaals bij de 
Regeering op aan te dringen om ten aanzien van de verlaging 
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van die goederen, die in den regel bestemd zijn voor het armste 
deel der consumenten, eenzelfde gedragslijn te volgen. Ik vraag 
niet eens een bevoorrechting of laat ik zeggen een betere be
handeling van de eene categorie van consumenten boven de 
andere. Ik vraag slechts een gelijke behandeling. Ik geloof, 
dat deze wensch alleszins redelijk is en ik heb vertrouwen, 
dat de Regeering hlerm zal willen tegemoetkomen. 

Een ander pnnt, dat ik zou willen bespreken, betreft den 
détailhandel. Ik stel er prijs op ten aanzien van deze kwestie, 
die van zeer dringenden aard is, van de Regecrmg zoo spoe
dig mogelijk eenig uitsluitsel te krijgen. In de Memorie van 
Antwoord zegt de Regeering het volgende : 

"In den détailhandel heeft een prijsstijging echter nei
ging sneller door te werken dan een prijsdaling". 

Deze zinsnede blijkt alleszins door de praktijk gedekt te zijn. 
Er is zooeven medegedeeld, dat in het binnenland prijsstij gin ~ 
gen zijn geconstateerd niet van 5% of van 10%, doch van 
ettelijke tientallen procenten. 

(De heer Soa n g koe pon: Het zal wel juist zijn.) 
De heer Soangkoepon verzekert, dat het juist is. Ik heL 

deze mededeeling geput uit illlichtingen, die mij verstrekt zijn 
geworden door Indonesische bestuursambtenaren. Er worden 
nl. in het binnenland goederen op pasars en in warongs ge
meenlijk verkocht niet tegen tientallen van centen doch tegen 
centen en halve centen. Nu is het gerucht van de prijs-
stijging .......... .. 

(De heer Kan: Het gerucht van de depreciatie van den 
gulden.) 

.. . .. . snel tot de desa- en districtspasars doorgedrongen, 

(De 'heer Kan: Dank zij het Binnenlandseh Bestuur. ) 
Neen, dank zij de autobussen en andere verkeersmiddelen. 

Nu hebben wij geconstateerd, dat verschillende goederen, dIe 
juist het armste deel der bevolking noodig hebben en die 
behooren tot de levensmiddelen, de goederen, die gewoonlijk 
verkocht worden tegen den prijs van een halve cent, 1 cent, 
1% of 2 cent, met 50 of meer procenten, ja zelfs met 100% 
verhoogd zijn. Er zijn gevallen bekend, dat artikelen, die 
tevoren voor 1 cent werden verkocht, thans voor 2 cent worden 
verkocht. Men heeft mij zelfs een frappant staaltje genoemd 
betreffende den verkoopprijs van zout. U weet, Mijnheer de 
Voorzitter, dat in het binnenland op de kleine pasars en in 
de warongs het zout niet in oriketten wordt verkocht, doch 
in poedervorm. Terwijl echter is aangekondigd, dat de zout
prijs van tien tot acht cent is verlaagd, zien wij in het binnen
land het merkwaardig verschijnsel, sinds de depreciatie van 
den gulden en het gerucht van de prijsstijging in de desa is 
doorgedrongen, n.l. dat de zoutprijs wederom verhoogd is, in
stede van verlaagd. 

(De heer Kan: Dus meer politie!) 
Ten aanzien van dit speciale punt, zou ik er bij de Regeering 

op willen aandringen, dat zoo spoedig mogelijk de noodige 
maatregelen worden getroffen, dat het aantal zoutverkoop
plaatsen in het binnenland wordt verveelvoudigd, teneinde 
gemakkelijker het armste deel der bevolking te knnnen 
bestrijken. 

Het is mij bckend, dat aan het Binnenlandsch Bestuur 
opdracht is verstrekt om deze prijsstijging te observeeren en 
daaromtrent rapporten in te dienen. Nu zou ik gaarne van 
den geachten Regeeringsgemachtigde eenige inlichtingen 
willen ontvangen, wat, nu deze feiten ziin geconstateerd en 
nu ondanks alle verzek~ing van overheidszijde het armste 
deel der bevolking zoozeer is getroffen door deze exorbitante 
prijsverhoogingen, van de overheid kan worden verwacht in 
de eerstkomende dagen, welke maatregelen door de overheid 
zullen worden getroffen, teneinde deze uiterst abnormale 
prijsverhoogingen tegen te gaan, in het belang' van het armste 
deel der bevolking. 

(Verboom.) 
De heer Verboom: Mijnheer de Voorzitter! Ik ben het 

met de Regeering eens - ik heb dit al eerder gezegd -
dat het van groot belang is te bevorderen "dat de verhoo
ging vau den détailprijs der importgoederen beperkt blijft 
en, voorzoover onvermijdelijk, zoo geleidelijk mogelijk wordt 
tot stand gebracht;" ik citeer hier de Memorie van Toe
lichting. Ik ben het tevens eens met de hieropvolgende 
zinsnede uit de Memorie van Toelichting, dat het bovendien 
gewenscht is "door maatregelen van Overheidswege eeu ge
deelte van de uit de depreciatie vau den gulden voortvloeien
de prijsstijging ongedaan te maken". 

Bij de uitwerking van deze gedachte komt de Regeering 
echter tot een geheel andere conclusie dan waartoe ik ' ge
komen ben. De Regeering neemt al onmiddellijk een zcer 
groote reserve in acht door dezen maatregel te beperken 
tot "sonunige goederen" terwijl Iuen zou verwachten, dat 
de maatregel zou gelden over de geheele linie, althans ook 
voor andere goederen dan die welke voor het minst-draag
krachtige deel der bevollcing als onontbeerlijk moeten 
worden beschouwd. 

Verder wijst de Regeering erop dat, doordat de invoerrech
ten voor een groot gedeelte worden geheven naar de waarde, 
wal1l1Cer terzake geen voorzieningen worden getroffen, door de 
depreciatie een verhooging van de invoerrechten zal plaats 
hebben, als gevolg van de stijging van den prijs der goederen. 
Het streven van de Regeering is allereerst daaraan een einde 
te maken, althans deze stijging zooveel mogelijk te beperken. 
~k wil er in dit verband nog op wijzen, dat in de 

Memorie van Toelichting een naar mijn meening foutieve 
uitdrukIcing wordt gebrnikt, waardoor de kwestie onjuist 
wordt gesteld. De Regeering zegt n.l., dat die stijging 
der prijzen mede tot een verhooging van den levensstandaard 
zal leiden. Dit is natuurlijk niet juist. Het geldt hier een 
verhooging van de kosten van levensonderhoud en dit zou 
dus, wanneer er te dien aanzien verder geen maatregelen zou
den worden genomen, niet beteekenen een verhooging van den 
levensstandaard, maar integendeel een verlaging van den le
vensstandaard. Dit slechts terloops. 

Doch naar mijn meening zou, 66k wanneer men de 
doelstelling van de Regeering in de Memorie van Toellch
ting aanvaardt, welke de heer Weyer tot op zekere hoogte 
heeft aangevochten, voor de hand liggen hetgeen de heer 
Weyer heeft aanbev'olen, n.l. dat zoo spoedig mogelijk aan 
de verschillende heffingen, welke een gevolg zijn van de 
crisis, aan de opvoering van lasten dus, welke in de aÏge
loopen jaren heeft plaats gehad, een eind worde gemaakt. 

Ik kom dus per slot van rekening - zij het ook langs 
een anderen weg - tot dezelfde conclusie als de heer 
Weyer. Wanneer wij van deze conclusie uitgaan, beteekent 
dit echter( " tevens, dat maatrege1en" als de Regeering 
thans voorstelt en waarvoor ik op zichzelf beschouwd natuur
lijk groote waardeering heb, ten eenenmale onvoldoende 
zijn, gelijk trouwens in de afgeloopen dagen bij voortduring 
in de pers is geconstateerd. Mijn.s inziens zou voor het oogen
blik wel het minste moeten zijn, dat men kwam tot 
het volledig schrappen van de opcenten, welke m de crisis
jaren zijn geheven (met uitzondering eventueel van artikelen, 
welke een uitgesproken luxe-karakter dragen) 'en welke, 
als zoovele regeeringsmaatregelen in de afgeloopen jaren, 
een tendenz hebben gehad tegenovergesteld aan hetgeen de 
Regeering eigenlijk voortdurend heeft bedoeld met haar 
politiek van deflatie - van verlaging van de kosten van 
levensonderhoud dus - nl. integendeel een voortdurende 
opvoerilig van die kosten van levensonderhoud. 

Behalve een vermindering van opcenten brengt het ontwerp 
een extra-verlaging van de invoerrechten van bepaalde 
artikelen, die speciaal voor het minder draagkrachtige 
gedeelte van de bevolk ing van groot belang zijn. Aan een 
andere groep van goederen echter wordt door de Regeering 
in het geheel geen aandacht besteed, hoewel deze goederen 
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111 dit verband vun niet minder belang zijn, t.W. de grond
stoffen en halffabrikaten, die de Nederlandsch-Indische in
dntrieën noodig hebben. Ik zon llierop speciaal de aandacht 
van de Regecring willen vestigen. De Nederlandsch-Indische 
industrieën die aan clen eenen kant van regeel'ingswege -
el1 11[131' mUil meening terecht - op allerlei manieren worden 
gesteund, staan bij deze devaluatie in yerschillcnde opzichten 
aan den verkeerden kant. Het zal n.l. voor haur heel moei
lijk zijn om te komen tot een verhooging van haar prijzen, 
terwij l daarentegen de productiekosten, de kosten van de 
grondstoffen en halffabrikaten, welke men uit het buitenland 
betrekt, en dergelijke meer, wel hooger zullen worden. Ik 
zou clns zeggen dat, wanneer de Regeering met ons ervan 
oyertuigd is, dat de Nederlandsch.Jndische industrieën van 
groot belang zijn, om tal van overwegingen - o.m. ook, 
omdat zij aan duizenden personen brood geven en in de 
toekomst misschien nog aan "cel meer personen brood en 
werk zullen verschaffen -, el' aal\: aan de belangen van 
die industrieën meel' aandacht moet worden besteed dan 
hij cleze voorstell en het geval is. 

Wanneer ik goed ben ingelicht is een van cle voorstellen 
val\ de commissie, die indertijd cloor clen Inclischen oncle,'
nemersbond is ingesteld speciaal om de tariefwet in be
schouwing te nemen, - de comrnissie tot bestudeel'ing van 
ecn herziening vl1n het tarief van invoerrechten - geweest 
een tariefsve.-Iaging yan de grondstoffen en halffabrikaten 
ten behoeve van de industrieën hier te lande. Ik zou 
zeggcn, dat dit ccn reden te meel' is 0111 jui:sl jll Llczcn tijll 
ten aanzien van die industrieën, die zoon Is ij\: heb gezegd, 
door de devaluatie in groote moeilijkheden zUn gekomen 
en in de toekomst vermoedelijk nog in gl"Ootere moeilijkhe
den zullen geraken, uitvoering te geven - met ingang van 
1 Januari a.S. b.v. - aan den maatregel, die dool' mij zooeven 
is bepleit. 

Een groep VHn heffingen, die ik eveneens in dit voor
stel mis, zij n die, waarover ik reeds eerder gesproken heb, 
de accijnzen nl. Naar mijn meening geldt hetgeen wordt aan
gevoerd voor een verlaging der invocl'l'echten, in gelijke mate 
voor de versch ill ende accijnzen. Jui st omdat - zoon Is ook 
de heer Soangl<oepon heeft betoogd - die accUnzen dikwij ls 
zwaai' (h'ukken op artikelen , die voor het minst-dl'Hflgkl'achti
ge deel yan de bevolking van groot belang ztin, zou ik op
nieuw willen bepleiten een rigourenze verlagiJlg van elie 
aceijnzeu, die zwaar drukken, hetzij op de bcyolking, hetzij op 
het beo"Ufslcven, hetzij op beiden. 

De Voorzitter: Hiermede zijn de beschouwingen in eersten 
termijn "an de ziide "an clcn Yolksraad beëindigd. Is de 
Regcel'ingsg('ma <>htigde in stl:1at en hercid na een pauze te 
antwoorden' 

De heel' De Bruyn Kops, dil'ectenr van Financiën: Mijnheer 
de Vool'zitlcl'! Ik zou gaarne c(')] bedenktijd willen hebben 
,"an ongevecr anderha lf nul'. 

De "C'l'gndcl'ing wordt te 10.12 nnI' ~:.J11. gcschorst en te 
]~ uur middng- hel'\'fIt. 

De heel' De Bruyn Kops, directeur ,"an Financiën: Mijn
heer de Voorzitter! De Rcgeel'ing moge aanvangen met haar 
waardeering uit te spreken voor de algemeene instemming, 
die door de geachte leden van het College van Gedelegeerden 
in eersten termijn werd geuit met de voorgebrachte voorstel
len. Het was te verwachten, zooals de heer Kan het heeft 
uitgedrukt, dat het ontwerp groote belangstelling zou heb· 
ben en ook, clat het iu breeder verband zou worden bezien 
kan de Regeering volkomen begrijpen. Anderzijds mag clit er 
toch weer niet ertoe leiden, dat aan den opzet der Rcgcering 
bepaalde, veel wijdere tendenzen worden toegeschreven, ter
wijl uiteraard ook bezwaarlijk kan worden medegegaan met 

HnndeJingen. Zittingsjanr 1936-1937. 

(Dir. v. Financiën.) 
verschillende, thans nader voorgebruchte, desiderata, welke op 
een veel nitgestrckter terrein zouden voeren dan door de 
Hcgeel'ing wordt beoogd. 

Al dadelijk moge el' nogmaals, tel' voorkoming van anders 
c,'entueel denkbaar misvcrstand, op worden gewczcn, wat do 
doelstelling del' Hegec l'ing was. Dezc was drieledig: 

ten eerste in het algemeen geen. verhoogi'ng van het verschul
digde rechtenbedrag ; 

ten tweede bevordering eenllr zoo geleidelijk mogelijke aan
passing van de prijzen waarvan stijging is te verwachten; 

ten derde voor bepaalde goederen een gedeelte van de prijs
stijging ongedaan te makCit. 

De heer \Veyer achtte het wenschelijk, daaraan een nieuwe 
ratio te verbinden, n.1. de gedaehte, clat de Regeering, vertrou
wend op een komende betere conjunctuur, thans reeds zou 
overgaan tot verlaging of opheffing van cl'isislasten in den 
vorm van opcenten op de invoerrechten als anderszins. Hierbij 
betreurt de heer Weyer het, dat men den weg js opgegaan 
welke thans wordt bewandeld, nademaal het geachte lid een 
verder voortgaan op dezen weg bij een opgaande conjunctuur 
niet acht vol te houden. 

Het geachte lid is van meening, dat hier verwachtingen 
kunnen worden gewekt, dat de Regeering te allen tijde ge
reed zal staan om bepaalde invoerrechten te verlagen of af 
te schaffen om prijsverhoogingen in het binnenland te voor
komen, maar ik geloof toch, dat het geachte lid hier een 
belangrijk element uit hel oog verliest namelijk, dat men hiel" 
bepaald op het oog heeft maatregelen, om tijdelijk tegemoet 
te komen en ook Om de schokken, die anders zouden moeten 
optreden, zooveel mogelijk te voorkomen. Dat is dus heel 
iets anders dan dat men zou mogen verwachten, dat de Re
geering ook bij een verdere opleving zou kunnen of moeten 
overgaan tot het aanhoudend verlagen van de invoerrechten 
van bepaalde goederen. Dit ligt in het geheel niet in den 
opzet opgesloten en de Regeering moet dan ook hepaald be
zwaar maken tegen het toelaten van dezen indruk. Hierbti 
komt het gewenscht VOOl' , om tevens te bespreken eenige 
gedeelten van de rede van het geachte lid, den heer Verboom, 
die ZOOH'}' zon willen gaan, dut men minstens zou moeten 
schrappen alle opcenten met uitzondering van die betreffende 
goederen, welke een zeker luxe-karakter dragen. 

(De heer Th a m rin: De crisisopcenten.) 
Zooals reeds kan blijken uit hetgeen ik zoo juist gezegd 

heb, kan men alleen tot een zoodanige opvatting komen, wan
neer men zich ook een heel andere doelstelling voor oogen 
plaatst. Het spijt de Regeering ook te moeten constateeren, 
dat niettegenstaande aUe waardeering, ook van het geachte 
lid, den heer Verboom, van deze zijde gemeend wordt, dat 
de yoorstellen absoluut onvoldoende zijn . Op eenige andere 
onderdeelen van het betoog van het geachte lid, den heer 
Vel'boom, kom ik nog nader terug. 

Ook het geachte Ud, de heer Kan, bleek van meening, dat 
de strekking van den considerans, m.a.w. de doelstellin g in 
the long run niet zou zijn vol te houden en verbond daar
aan de mogelijkheid, dat de Regeering nog verder zou gaan, 
waardoor de importeurs met binnenkort in te voeren voor
l'aden gedupeerd zonden worden . 

Naar het oordeel der Rcgcel'ing wordt hiel' weer veel te 
ver gegrepen, vermits geen verdere rechtenverlagingen prin
eipieel in het voornemen liggen. A fortiori behoeft op de 
gronden door den beer Kali aangehaald, zeker niet gevreesd 
te worden voor stagnatie in den invoel'. 

Met den heer Kan hebben nog eenige andere geachte le
den aandacht gewijd aan het hooge bedrag van f 40-millioen, 
dat voor consumptiedoeleinden bij gelijkblijvenden invoer 
aan het bnitenland meer zal moeten worden betaald . Een 
grootere tegemoetkoming dan thans kan niet worden toege· 
zegd, de maatschappij in hnal' ge heel zal het meerdere moe
ten opvangen. 
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Als een belangrijk element kan dan worden genoemd ele 

mogelijkheid, waarop reeds is gewezen, elat de export zoowel 
van ondernemings· als van bevolkingsproducten aanzienlijk 
hoogere bedl'agen zal opbrengcn. Alleen voor bevolkings
producten bedl'aagt deze meerelere opbrengst f 30·millioen. 
Wat in dit verbanel de heel' Kan heeft opgemerkt omtrent 
het eventueel treffen van een extra· uitvoerrecht, kan voor 
ele Regeering geen aanleiding zijn, om op dat chapiter in 
te gaan . 

Deze materie is nog in beraad en zoolang geen positieve 
voorstellen bij het geachte College worden voorgebracht, moet 
de Regeering er bepaald de voorkeur aan geven om hierover 
geen nadere inlichtingen te geven. 

(De heer Kan: Ik heb er niet om gevraagd.) 
Meer speciaal op economisch gebied hebben zich ook bewo· 

gen de heeren Prawoto en Soangkoepon. 
(De hecr S 0 a n g koe pon: Ik heb gespl'oken over de 

verlaging van de détailprijzen.) 
Om met elen eerste dezer twee geachte leden te beginnen, 

d. heer Prawoto wenseht eigenlijk niet meer of minder dan 
een zoo hoog mogelijke bescherming van de binnenlandsche 
industrie, tegen de eoncm'rentie van buiten. In d ie richting 
vraagt het geachte lid vrijstelling van ipvocrrechten en af
schaHing . van contingenteering voor de allcrnoodzakelijks~e 
le\'ensbehoeften, met een maximum-prijszetting, zoomede VflJ

dom voor de werktuigen en grondstoffen voor industrie; 
daarbij pl'ohibitieve rechten voor de goederen, die in Indië 
gemaakt kunnen worden. Niet alleen op finaneieele gronden 
zou aan die wenschen onmogelijk kunnen worden voldaan. 
Jmmcrs het systeem, dat de heer P,'awoto voorstaat, zou 
een algeheele omwenteJing beteel<cllcn van de sinds lange 
tijden gevolgde Indische tarievenpolitiek. Ret zou in wezen 
neerkomen op een ver doorgevoerd protectiesysteem, het
geen in de Ned.·Indisehe handelspolitieke verhondingen on· 
mogelijk zon kunnen worden aanvaal'd. Opgemerkt moge 
nog worden, dat de aanvoer van cam bries en g l'cys door 
cle muntdepreciatie geen enkele stagnatie heeft ondervonden 
en dat de verkoopen door de importeurs met uitzondering 
van den allereersten dag een normaal verloop hebben gehad. 
Het basisjaar 1933 heeft juist een gunstig verloop gehad 
Vaal' het gebruik van cam bries en gl'eys daar het ver uitging 
boven de jaren 1932 en 1934. Overigens wordt het jaar· 
lijkseh invoercontingent wel degelijk geregeld naar de te 
verwachten reëele behoeften. 

Met betrekking tot de rede van den heer Soangkoepon 
moge vooreerst worden verwezen naar de Memorie van Ant
woord, waarin reeds vermeld staat, dat afschaffing van de 
bestaande contingenteering en licentieering, zooals thans ge
hanteerd, praktisch lang niet den invloed zou hebben als de 
nieuw voorgestelde maatregelen. Verder zijn, zooals meerma
len betoogd, de maatregelen, die vervat ~ijn onder de con~ 
tingenteerings~ en licentieeringsbepalingen onmisbaar in het 
kader van onze handelspolitieke verhoudingen. De tegen· 
waardige petroleumaccijns bestaat reeds sedert 1921 en is dus 
in de crisisjaren in het geheel niet verhoogd. In het ongewij. 
zigd blijven ligt reeds een kern van verlaging, zooals ook 
het geval is bij alle onveranderde specifieke lasten. Boven· 
dien wordt thans een prijsverhooging van petrol eum en an
dere oliederivaten h.t.1. niet toegelaten . 

De Moluksehe kruidnagelen hebben vanzelfsprekend de aan
dacht der Uegeering, zooals O.m. reeds is gebleken bij de beo 
handeling der begrooting voor 193ï. Zij kunnen in den 
exportha ndel een hoogeren prijs behalen dan bij aan
wending in de strootjesindustrie h.t.l., vermits voor het 
laatste doel het oliegehalte van de Moluksehe kruidnagelen 
te hoog is. De heer Soangkoepon heeft nog gevraagd of ele 
Regeering dan niet speciale aandacht kan wijden aan een 
verbetering eventueel van de Ambonsche kruidnagelen voor 
de strootjesindustrie. In dien geest wordt ook gewel'kt; er 
worden pI'oeven genomen lllet een nieuwe variëteit, maar 

het moge duidelijk zijn, dat dit niet is een kwestie van van· 
daag of morgen, maar dat er jaren overheen gaan alvorens 
te dien aanzien een bevredigend en stellig uitsluitsel kan 
worden verkregen. 

Wat de heer Soangkoepon wenseht ten aanzien van de visch, 
komt lijnrecht in strijd met de verlangens van den heer 
Soetardjo nopens verdergaande verlaging van het recht voor de 
viseh. Er bestaat nog doorloopend behoefte aan import van dit 
artikel als voedingsmiddel voor de armere lagen der beval. 
king, dus van de goedkoopere vischsoorten en de Regeering 
meent hier den juisten middenweg te hebben bewandeld· 

Ten rumzien van het betoog van den heer Soetardjo om ook 
voor de katoenen uaaigarens verder te gaan in de rechten ver· 
laging, n.l. om te komen tot een heffingspercentage va n 5, is 
de Regeering van meening, dat aan de verhouding ten aanzien 
van het thans geldende recht toch niet een al te groot gewicht 
mag worden !toegekend. Inderoaad, Mijuheer de. Voorzitter, 
het recht was niet 12%, zooals thans bij vele gebruiksartikelen 
het geval is, maar dit l'eeht was reeds 10%, doch dit neemt 
niet weg, drut ook hier een verlaging wel niet met de helft, 
doch met 4% ook uitkomt op een percentage van 6 dat in dit 
verband voldoende voorkomt. 

Door het geachte lid, den heer Soetardjo, is mede nog ter· 
sprake gebracht het feit, dat verschillende pasal'artikelen in do 
desa een min of meer buitengewone prijsstijging hebben ondel" 
gaan. Dit betreft dan artikelen, welk<\ verkocht worden voor 
1fz cent of een cent, in ieder geval voor zeer kleine bedragen. 

In dit opzicht is de situatie theoretisch zoo te stellen, 
dat voor dergelijke artikelen dezelfde bepalingen gelden als 
voor andere hooger geprijsde artikelen. Wat vloeit daal" 
uit voort! Dat het B. B. alle bevoegdheden heeft om in 
te grijpen, wanneer de vCl'koopers Ül de desa overgaan tot 
ontoelaatbare verhoogingen van de détailprijzen. Dit 
is een kwestie van praetisehe uitvoering en geldt zoowel 
voor het zout als voor andere artikelen. Er behoeft niet 
aan te worden getwijfeld, dat deze materie ook in clen 
vervolge de nauwlettende aandacht zal hebben. 

Een speciaal punt is aangeroerd door den heer Soetal·djo. 
Door hem is n.1. het verzoek gedaan, of niet kan worelen 
overgegaan tot een belangroijke uitbreiding van hei aantal 
zoutverkoopplaatsen in het binnenland. De situatie ten 
aanzien van het zout is bekend. De zoutprijs is Jllet ingang 
van 19 dezer reeds verlaagd geworden met 2 cent pel' kati, 
wat het briketzout betreft en het spreekt vanzelf, dat naar 
de meening der Regeering ,deze verlaging ook zal door· 
vloeien zelfs naar de allerkleinste détailverkoopen. 

(De heer S 0 eta r d jo : En als dat niet mogelijk is 1) 
Het is niet alleen mogelijk, maar zelfs noodzakelijk, dat 

dit doorvloeit. Men moet zich de zaak duidelijk voor oogen 
stellen. Het doet mij in zoover genoegen, dat de heer Soe· 
tardjo de kwestie van het zout heeft aangehaald. Dit slaat 
wel niet rechtstreeks op zijn vraag, maar het hondt er toch 
wel indirect verband mee. "'Vat is hier het geval? Men 
verkrijgt !bij d" veTkoopplaatsen het zout tegen de offi
ciëele prijzen en hoe verder men zich vnn die verkoopplaat
sen verwijdert, hoe 1)1eer men de kans heeft, dat boven den 
offieieelen prijs een zekere marge wordt gelegd voor bijko
mende transpol'tkosten of andere kleine voordeel en voor den 
tusschenhandel. Dit neemt niet weg, dat men toch goed 
doet zich voor oogen te stellen, dat die uitbouw van den 
prijs altijd heeft plaats gehad en dat men nn dus teruggaat 
naar den toestand van vóór de verhooging ;n het jaar 1932. 
Om dit met een enkel voorbeeld aan te dniden, zou ik willen 
vragen zieh het geval in te denken, dat vóór de verhooging 
van ]932 in de desa's b.v. 21)% meer werd betaald, dus in· 
plaats van '8 cent 10 cent. Later werd de prijs 10 cent. Stelt 
men daarboven dezelfde 25%, dan komt ment tot een totaal 
bedrag aan uitgaven in de desa's van 121h cent. Wat is nu 
een noodzakelijk economisch uitvloeisel van de prijsverlaging 
als die heeft plaatsgehad j Dat men in diezelfde desa's te· 
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(Dir. v. Financiën.) 
rUf:!'gaat tot clen ouden prijs van 10 cent, dus de bevolking 
heeft daarmede niet con vOOl'deel van twee cent, doch van 
:2 1 ~ cent CIl hoe gl'ooter me n de marge neemt, dje de tusschen
hundel voor zichzelf heeft ge nomen, hoe meer wijst de eco
nomische noodzaak u it, dat een prijsverlaging, als die heeft 
plaats gehad. eell daadwerkelijk reëel voordeel voor den 
desa ma n is met betrek king tot de belasting van zijn budget .. 

Dit neemt niet weg, dat het in het belang is van de bevol1dng 
Oh' hcl zout zoo goedkoop mogelijk in einddistribut ie bij den 
COI1SUIllcnt te kl'ijgen en daarom i s de Rcgeering ook zeer 
zeker niet atkeel'ig van het denkbeeld om het aantal verkoop
l'laatsen uit te breiden. I ntegendeel, ik kan wel zeggen dat 
Cl' reeds een diepgaand onderzoek plaats heeft in tweëerlei 
opzicht. In de eerste plaats een onderzoek hoever men kan 
goHan met de beschikbaarstelling van veel kleinere briketten, 
missch ien zelfs in den vorm van tabletten voor zeer kleine 
lll'al'a~en i in de tweede plaats een onderzoek, om na te gaan 
1100\"<.'1' men kan gaan met de ui tbreiding vnn bet aantal ve1'
kooPl'laatscn, Doch dit is een kwestie, die een zeer diepgaand 
onderzoek \'cl'eiseht en een zeer belangrijke technische omzet
t ill~' \'an hct geheele bedrijf en van de distributie, zoodat het 
ondel'zoek niet een kwestie is van vandaag of morgen, doch 
iets, dat naar miin persoonlijk oordeel zeker nog meer dan een 
ji.ll1l' in beslag' za l nemen, voordat men zal kunnen zijn, waar 
nWll nu voorloopig zich voorstelt te kunnen komen, In hoe
Y('I'!'C dan in dien tusschentijd met het tegenwoordige distri
butie-systeem, het tegenwoord ige brikettensysteem, zal kunnen 
\\OI\len OYC'J'l!cgilan tot Iwt uitlH'ciden \'an het aantal YCl'koop
plaatsen op meer bescheiden schaal, zal de Regeel'lI1g gaarne 
in l<orten termijn nader in beschouwing nemen, 

'[iinheer de Voorzitter! Wat betreft de r ede van het 
geachte lid, den heer De Hoog, hebben mij daarin speciaal 
r;rt "offen e1e opmerkin gen van het geachte lid ten aanzien 
\,111 c1c herckeningen, welke hebben gestaan in de ~femorie 
\':1lI A\ntwoQl'(l aangannde de invoel' l'eclüen op tarwemeel. 
Ik moge beginnen met dadelijk te erkennen, dat de heer 
De Hoop; gelijk heeft , wanneer hii de situatie wenseht te 
het"ekken op c1cn toestancl, welke (!adelijk zal intreelcn na 
de invoering van deze rechtcnvooT'stellen. Tmm el's blijft het 
tlll'\\'cmeel belast volgens de prijscourant en indé'rdand zal 
lll(>n dan ook in dit kwartaal ;n plaats van een bedrag van 
f 7,20 kunnen stellen een bedrag van f 9. 

~Iaar overigens geven die becijferingen in de Memoric van 
Antwoord clan toch ook een jtust beeld van hetgeen in het 
ecrslc kwartaal van 1937 bet geval zal zijn. Die .f 9 betreft 
dus c1e korte over gangsperiode tot 1 Januari 1937. 

r:J'cl'zake moge nog het vol gende worden opgemerkt, G-eens
zin, hestaat de rcgcl, dat a11e artikelen hier te lande met 10% 
in prijs mogen stijgen. Een stijging van 10% is momenteel 
Jlicl' te lande alleen toegestaan VOOl' bepnalcle importartike· 
len, voorzoover (li e njet vrij zijn, wat de stijging betreft en 
yoorzoover el' geen uitzonderingen zij n ge maakt moeten wor
den voor een lagere begrenzing van de prijsstijging, 

Wat de stij ging der prijzen va n brood betreft, deze 
heeft sedert de muntdepreciatie niet plaats gehad en naar 
hel oOl'd ecl der Regeering bestaat cr ook nu geen aanleiding 
0111 in het algemeen prijsverhooging vnn brood toe te 
Inten. Vóór de muntdepreciatie zijn naar de meen ing der 
n rp:(,cl'i ng incle t'dn acl de bJ'oodpJ'ijzcn wel zec t' ::\a ll dCl1 

hoop:en kant gebleven. 
Wat de heer De Hoog opgemerkt heeft ten aanzien van 

de kruidnagelen heeft de aandacht der Regeering. 
'l'hans moge ik nog even terugkomen op de rede van den 

heer Verboom. Dit geachte lid heeft evenals de heer Pra, 
woto, maa.l' dan in eenigszins ander verband, een directe 
yel'laging bepleit van het recht voor grondstoffen voor de 
Indi sche industrieën. Mijnheer de Voorzitter! Dit is een 
materie, welke, zooals het geachte lid ook zelf wel bekend 
zal z~in , nauw samenhangt met de in overweging zijnde re· 
constructie van het Indisch tarief van invoerrechten, een 

reconstructie 111. op basis van een zeer systemati 'ch doOI'· 
getrokken gradatie naar het prodnctiestadinlll del' goederen, 
dus : een meer systematische indeelin g naar de omstandi g
heid of men t e maken heeft met grondstoffeu, half-fabrika
ten, eindprod ucten en eventueel Z.g. luxe-producten. 

Deze materie is er een van zocr grooten omvang en van zeor 
grootc ingewikkeldheid, omdat men hicr te makcn heeft in 
Indië zoowel met basis-industrieën, als met vel'volg-indus
tl'iëen. H et is niet mogelijk om in een zeer kort bestek aUe 
tegenstrijdigheden van belang luer weer te geven, maal' ik 

, moge volstaan met cr de ,aandacht op te vestigen, dat men zich 
hier J>o,..geeft op een zeer ingewikkeld terrein en dat het zeel' 
zeker niet aan de Regeering tc wij ten is of aan wie ook, dio 
zich met deze zaken bemoeien, dat de stud ie en de afwikkeling 
daarvan zoo gcruimen tijd in beslag nemen: men is er 
langer dan een jaar mee bezig. 

Deze materie is buitengewoon ingewikkeld, niet zoozeer van
wege de financieele consequenties, die daarbij betrokken zijn, 
als wel dool' de belangl'ijke mate van tegenstrijdi ge bclangen, 
die hierbij naar VOI'en komen, De instantie W!laraan de Re
geering in dit opzicht advies heeft gevraagd, i, el' tot nu toe 
dan ook nog niet in. kunnen slagen - niettegenstaande de zecl' 
g l'oote voortvarendheid en de toewijding, waarmcde men zich 
met deze materie heeft bezig gehouden, zooals de Regee,ring 
bekend is - om in dit opzicht haal' eind-advies uit te brengen . 

. Zoodra dat advies mocht worden ontvangen zal de Regee
rmg zeer zeker niet nalaten, deze materie met de grootste 
voort varendheid te vervolgen; tot dien moet men geduld oefe
nell. Het is niet wenschelijk, hieruit een evcntuC'ele verlaging 
van de rechten op grondstoffen tc lichten cn incidenteel op 
korten termijn af te wikkelen. 

(De heel' Th a m I' in: Wanneer wordt ten deze het eind
stadium van advies verwacht!) 

Daarop kan ik op het oogenblik geen antwoord geven, want 
de instantie, waaraan om advies is gevraagd, stui t ook telkens 
wanneer men denkt, tot een bevredigende afsluiting te kun
nen komen, op nieuwe complicaties, waardoor het eindadvies 
tot nu toe meermalen vertraging hectt ondervonden) zoodat 
op hei oogcnblik nog niet kan worden voorzien, of hei in 
eell, twee of dl'ie maanden zal zün te vCl'wachlcn. 

(De heer Th a m l' i 11: Maal' er zal toch eens wel een eind, 
stad ium worden bcreikt. 

De heer Vel' b oo m: Vermoedelijk als de Nederlandsch
Indische industrie dood is.) 

Ik geloof wel te mogen toezeggen, dat binnen dl'ie maanden 
het advies van de betrokken instantie zal kunnen worden 
ingewacht. 

De heel' Ye!'boom hccft nog nangeclrongcn op vcrlaging 
yun accijnzC'n, HÜ heeft dHarbij geen specia le nccijnzcn 
genoemd, die daarvoor in aanmerking zouden lH1l1nen worden 
gebl'acht, zooclat het niet mogelijk is, daa rop thans dieper 
in te gaan, 'Vèl kan de Regeering mededeelen . dat het op 
het oogenblil,,- bepaaldelijk niet ,in het voornemen ligt, ov('1' 
te gaa n tot accijnsverlagin g. Ik wil een opsommi ng geven 
\'an de verschillende accijnzen. Ten eerste di e op petroleum 
en benzine. De accijns op de benzine is lun lstel\jk verhoogd 
vanwege de omzetting va n de motol'voel'tuigenbelast. ill g 
in eell benzine-acc\jns. Verdcl' heeft men nog een accijns 
op gedistilleel'Cl, welke naar de meening del' Regeel'ing 
zeer zeker ni et voor verlaging in a.anmerking behoeft te 
kom en, wijders een accijns op bier , die op het oogenblik 
toch zeker niet te hoog kan worden geacht, een op lucifers 
ad f 2,08 pel' gros en welke naar het de Regeering voorkomt, 
e\"cnccns g-een urgcnte ycrlaging behoeft, een nccijns op 
tahal.\:sprodncten vall 20 cn van 30% (VOOI' de sigu l'etten ), 
hetgeen een waarderecht is, dat dus met den prijs op en neeI' 
gaat, terwijl aa n het betrokken artikel toch in zeh:c l' opzicht 
een lu xe knrnktel' niet valt te ontzeggen, cn tenslotte don 
accij ns op suiker tot betrekkel\jk een zee!' gel' În g bedrag, 
n.1. .f 2 pel' 100 kg. 
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Yerlaging invoenechten en opcenten op im·oerrechten (Ond. 03). 

(Soangkoepon. ) 
Het lijstje zoo beschouwend is de Regeering van meening, 

dat thans nog niet kan worden gesproken van een groote 
urgentie tot verlaging van een dezer rechten. Ik vestig er 
nog de aandacht op dat, hoewel het niet den naam accijns 
draagt, op het oogenblik in behandeling is een algemeene ver
laging van de slachtbelasting, waarvan alleen nog maar de 
mondelinge behandeling in di t College moet plaats vinden. 

Ik moge mijn rede in eersten termijn beëindigen - en 
wel naar aanleiding van wat de heer De Hoog nog opmerkte 
- dat bij dezc voorstellen in de eerste plaats dns is behan
deld het ontwerp van wet met betrekking, wat de opcenten 
aangaat tot 1936, terwijl volle<lig is uiteengezet, welke 
plannen er bij de Regeering bestaan ten aanzien van de 
opcentenheffing voor 1937. Het opcentenwetje, dat inder
tijd bij den Volksraad in behandeling is geweest - onderwerp 
20 - zal komen te vervallen, omdat deze materie 
voor 1937 op ecn andere wijze voorziening zal moeten vinden . 
Het is dus de bedoeling, waar het College van Gedelegeer
den en dus in het algemeen ieder zich volledige rekenschap 
heeft kunneu geven van den opzet, zooals hij voor 1937 zal 
worden, dat het opcenten wet je voor 1937 rechtstreeks bij de 
Staten-Generaal zal worden ingediend. 

De heer Soangkoepon: Mijnheer de Voorzitter! Wanneer 
ik . bij de behandeling van deze ontwerp-ordonnantie eenige 
snggesties naar voren heb gebracht, is het niet mijn be
doeling, dat de Regeering mij vandaag een bevredigend ant
woord zal geven. Dit zon ook onmogelijk zijn, omdat de door 
mij voorgestelde maatl"egelen inlJaerent zijn aan andere eischen 
betreffende de belangen van onze gemeenschap; daarom wenscll 
ik yoorloopig alleen, dat mijn suggesties in nadere overweging 
genomen worden. 

De eventueel door de Regeel·ing te nemen maatregelen tot te
gengang van de verhooging der détailprijzen komen mij als een 
onbegonnen werk voor, want zal de Regeering straks de 
kracht bezitten, om op de prijsverhoogingen op elke plaats 
en op elk tijdstip toezicht te houden en daarvoor dadelijk 
de noodige doeltreffende maatregelen te treffen' 

Voor het door de Regeering beoogde drieledige doel heb
ben mijns inziens mijn suggesties den voorrang, tenminste, 
als men het doel in werkelijkheid wil omzetten. 

Wat den petrolenmprijs aangaat, heeft de Regeering ge
zegd, dat deze reeds verlaagd is, doch niettegenstaande deze 
verlaging blijft de pet roleumprijs op hetzelfde niveau. 

(De heer D e B r n y n Kop s, directeur van Financiën : 
Dc petroleumaccijns is tijdens de crisis niet verhoogd.) . 

Maar wanneer de Regeering het minst draagkrachtige deel 
der bevolking wil helpen kan Illen beter den petrolenmprijs 
verlagen dan den prijs van het brood, want het minst draag
krachtige deel dcr bevolking eet toch geen brood. 

(De heer T h a m rin: Ondanks het feit, dat de accijns 
op petrolenm niet verhoogd is, zijn de petroleumprij zen tocb 
gestegen. ) 

Wanneer de Regeering het minst draagkrachtige deel der 
bevolking wil steunen. dient Zij haar aandacht in ieder geval 
aan den petroleuruprijs te schenken. De petroleum prijs is nu, 
zal ik maar zeggen, niet veranderd, maal' wanneer dat zoo is: 
is het toch beter om den kleinen man - en de kleine man 
heeft niets meer - tegemoet te komen door een verlaging 
van den petroleumprijs. De vischsoorten, waarom het nu 
gaat, heeft de kleine man niet zoo noodig, omdat andere, 
goedkoop ere vischsoorten hier te lande voldoende aanwe
zig zijn. 

Ten aanzien van de Indischc kruidnagel dank ik de Regee
ring voor haar toezegging, maar ik hoop, dat op het rcgeerings~ 
streven straks niet van toepassing zal blijken het spreekwoord: 
als het kalf verdronken is, dempt men den put. De bevordering 
van het gebruik van de Indische kruidnagel door de industrie 
vormt ook d" grondgedachte van het Swadeshibeginsel van de 
Inheemsche bevolkin~, zood at hierbij dc volle medewerking 
van de Inheemsehe belanghebbende kan worden verwacht. 

(Kan, De Hoog.) 
\Vat de verlaging voor de vischsoorten betreft, een teg'e

moetkoming ten deze is zeker nog mogelijk door verlaging 
van de K.P.M.-vrachten van de vischstreken naar de con
sumptiegebieden dan wel om Chineesche booten te Singapore 
te stimuleeren de visch van de productie- naar de consump
tiestreken te vervoeren. 

Kortom, als de Regeering haar streven tot verlaging \"all 
den levensstandaard wil verwezenlijken, dan staat haal' geen 
andere en juistere weg open dan opheffing van cle door mij 
bedoelde contingenteeringen en licentieeringen. 

Ik dring er daarom bij de Regeering op aan al haar aan 
dacht aan dezc materie te schenken. 

De heer Kan : Mijnheer de Voorzitter! Ik kan heel kort 
zijn in in tweeden termijn, omdat ik niet verwachtte van den 
geachten Regeeringsgemachtigde een antwoord te bekomen 
omtrent de kardinale pnnten, waarover mijn betoog liep en 
dat is, dat de Regeering terzake een andere richting zon moe
ten in slaan, naar het mij voorkomt. De rede was dan ooI, 
IJedoeld om nogmaals de aandacht der Regeering op mijn 
visie te vestigen. 

De beer Thamrin heeft in een vorige vergadering gezegd r 

dat hij het betreurde, dat de Economische Commissie niet 
meer werd gevraagd om advies. De commissie bestaat nCt4 
maal' wOl'dt eenvoudig terzijde geschoven. Ware ik niet over
t!ligd, dat de tegenwoordige Landvoogd, die het bewind heeft 
aanvaard, belangstelling heeft voor alles wat nallW samen
hangt met de belangen van het land, waarover hij tot Land· 
voogd is benoemd, dan zon ik niet de moeite hebben genomen 
om nogmaals erop te wijzen, dat de Regeering zich goed reken
schap geve van het feit, dat men hier andere toestanden heeft 
dan in Nederland, waal' men zich nog niet ten volle heeft 
aangepast, wat in Indië wel het geval is. Meermalen is ge
sproken over den kleinen man, den factor, die het minst dra
gen kan; men zegt, dat Inxe-artikelen niet aan bepaalde prij. 
zen moeten worden gebonden, maar er moet toch wel worden 
gedacht aan andere categorieën van loontrekkers als de gou· 
vernementsambtenal"en en andere overheidsdienaren. Wan
"eer het waar is, dat velen aan den rand van hnn inkomen 
leven, dan moet ook daaraan. worden gedacht; daarop heb 
ik zooeven gezinspeeld toen ik vroeg om het voor die men
schen mogelijk te maken de prijsstijging op de een of andere 
wijze te ondervangen. D e geachte Regeel'ingsgemachtigde 
zeide zooeveu, dat een verlag ing van de accijnzen niet noodig 
wordt geacht; hij heeft stuk voor stuk de accijnzen opgesomd 
en gezegd, dat het voorkwam, dat verlaging in die gevallen 
niet geboden is. 

Ik herinner eraan, dat de l~geering dikwijls Il'azegd heeft, 
dat de belastingen op een punt waren gekomen, dat een ver
dere verhoogin.g niet toelaatbaar was. Zonden daaronder ook 
niet begrepen zijn de accijnsheffingen , Wanneer dat niet het 
geva l zou zijn, vraag jk mij af waarom de Regecring in de 
benarde tijden, die achter ons liggen en waarin de schatkist 
zooveel geld noodig had, er n.iet toe gekomen is ook die 
accijnzen te verhoogen, opdat indien de accijnzen op een 
bepaald pnnt gekomen zouden zijn, eveneens ten opzichte 
hiervan gezegd zon kunnen worden, dat het hoogtepunt was 
bereikt. Ik zon nogmaals der Regeering in overweging willen 
geven om terzake goed te rade te gaanJ da.t, cr verschillen 
bestaan tussehen het moederland en Indië, dat men hier niet 
slaafseh alle maatregelen, die in Nederland worden genomen, 
ovemeemt, omdat men hier te maken heeft met andere groot
heden. en dat het hier van groot belang is, dat de Regeering 
een anderen koers inslaat dan het moederland neemt. 

De heer De Hoog : Mijnheer de Voorzitter! Ik hen tot 
op zekere hoogte door de rede van den geachten Regee
ringsgemachti gde teleurgesteld. 

(De heer Ver b 0 om: Dut zijn er wel meer!) 
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Verlaging invoerrechten en opcenten op invoerrechten (Ond. 9 3 ). 

(Soetardjo.) 
De kwestie vun de lllcciprijzcn, waarover ik het had, is 

iets bijkomstigs en was meer als illustratie bedoeld. Voor 
mij is het voornaamste, dat ik vrees, dat de maatregelen der 
Regeeriug niet, of althans voor een groot deel, niet teu goede 
kom en aan den co nsument. Dat is, wat ik der Regeering heb 
voor"elegd cn waarom ik der Regeering heb gevraagd wat 
Zij d~araan denkt te doen. Ik heb gewezen op de verlaging 
der opcenten voor 1936 en gezegd: Wanneer straks de 
opcenten voor 1937 moeten worden vastgesteld, kan de Regee
ring over meel' materiaal beschikken, teneinde te beoordeelen 
of de consum ent voordeel heeft getrokken vau de maatrege
len en dus of de bedoeling der Regeering tot haar recht is 
gekomcn. De Regeering heeft nu geantwoord, dat dit eigen
lijk niet meel' gebeuren zou, dat in het feit, dat hier in .de 
Memorie van Toelichting de plannen van de Regeermg zIJn 
aangegeven, bijv. het afschaffen van de opcenten voor enkele 
artikelen, al een waarschuwing en een mededeeling aan den 
Volksraad is gegeven - in dit geval aan het College van 
Gedelegeerden - en dat dus deze materie niet meer in den 
V olksraad zal komen. 

Ik zou willen vragen, i\'lijnheer de Voorzitter, is dit wel 
juist gezien van de Regeer ing? 'Wanneer blijken zou, ~at 
inderdaad deze maatregel der Regeering den consument nIet 
of slechts voor een heel klcin gedeelte ten goede zou komen, 
zou de Regeering dan toch maar doorgaan om de plannen 
hicr in de Memorie van Toelichting uiteengezet, dool' te voeren' 
Ik veronderstcl en ik hoop het ook, tenzti men in Holland er 
zich op beroept, dat el' geen (lid is geweest om den Volksraad 
te hOO1'en en daarom bij algemeenen maatregel van bestuur 
de opcenten bcpaalt, dat dc Regecringsgemachtigde zich ver
gist en deze kwestie wel degelijk nog eens zal voorkomen 1ll 

het College van Gedelegeerden. Ik hoop dat wij dan van de 
RcO'ccl'ing kunnen vernemen wat de resultaten van dezen 
ma;tregel zijn geweest en of den consument de maatregel, dien 
de Regeering heeft getroffen in die mate ten goede is gekomen, 
als de Regecl' ing zich ciit gedacht heeft. Ik zou gaarne wat 
naders hieromtrent van de Regeering will en vernemen. 

De heer Soetardjo: Mijnheer de Voorzitter! Ik zeg de 
Rcgccring gaarne dank voor de toezegging, dat de kwestie van 
de uitbreiding van distributieplaatsen van het zout en dat de 
verkoop in kleinere quanti op korten termijn in beschouwing 
zal worden gcnomen en hopeltik tot een oplossing zal worden 
gcbraeht. 

Ten aanzien van de suggestie tot meerdere verlaging van 
de invoerrechten op visch, heeft de Regeering een afwijzend 
antwoord gegeven. H et "argument" der Rcgeering, dat zij 
liever den gulden middenweg wil nemen, kan mij uiteraard 
niet bevredigen. Ik zou toeh del1 geachten Regeeringsgemach
tigde erop wil1Cll wijzen, dat bHikens een hiel' voor mij liggen
de opgave van de pasarprijzen van vcrschillende goedcren in 
de boofdstad Batavia reeds een prijsverhooging met 50% 
voor de visch heeft plaats gehad. 

(De heer Sos r 0 had i koe S 0 e m 0: Dat is meer dan 
10%.) 

Als dit hiel' ter stede het geval is, dan behoeft men niet 
te vragen tot hoever de prijsverhooging in het binnenland 
is gegaan. IIe.t is daarom, dat ik deze kwestic als zecr 
cJrin"C1Hl heb gequalifieeet'd en ik er bij de Regeering op heb 
aon gOedrongen om zoo spoedig mogelijk tot het doen van de 
noodige stappen over te gaan. 

De Regeering heeft mij erop gewezen, dat de bestuurs
ambtenaren dc bevoegdheid hebhen om in dergelijke gevallen 
in te grijpen, maal' het blijkt uit al deze feiten., dat zulk een 
ingrijpen van bedoelde ambtenaren nog met heeft plaats 
gevonden. Zelfs ter hoofdplaats Batavia is dit niet geschied . 

Ik zon tenslotte op den geaehten Regeeringsgemachtigde 
een beroep willcn doen om althans, nu dit alles gebleken is, 
een instructie te laten uitgaan. dat in dergelijke gevallen 

HnndeHngcn . Zittingsjaar 1936-1937. 

(Verboom.) 
ook inderdaad toL het nem en van de gewenschtc stappen 
moet worden overgegaan. 

De heer Verboom : Mijnheer de Vom·zitter! Ook ik ben 
door het antwoord van den Regeeringsgemachtigde teleur
gesteld, zelfs zeel' teleurgesteld . Ik beu dat ni et, omdat niet 
op mijn voorstellen is ingegaan, doch omdat uit dit antwoord 
naar mijn meenillg blijkt, dat bij den RegeCl'ingsgemachtigcle 
een onvoldoend besef bestaat van de groote belangen, waarom 
het hier gaat en aan welke naar mijn meening onvoldoende, 
zeer onvoldoende zelfs, wordt tegemoetgekomen. 

Ik heb bepleit een afschaffing vau de opcenten over de 
g.eheele linic, met uitzondering eventueel van artikelen, die 
een uitgesproken luxe-karakter dragen. De Regeeringsge
machtigde heeft daarop geantwoord, wanneer ik hem goed 
heb verstaan, dat men alleen tot een dergelijke conclusie kan 
komen, indien men een ander doel voor oogen heeft dan de 
Regeering. Maal' ik heb juist bercdeneerd - en dat in tegen
stelling tot op zekere hoogte met den heel' Weyer -, dat 
men, uitgaande van het standpunt van de Regeering zelf, 
n.1. dat het van groot belang is te bevorderen, dat de ver· 
hooging van de detailprijzen van de importgoederen beperkt 
blijft, moet komen tot een dergelijken rigoureuzen maatre· 
gel als de afschaffing van de opcen ten, hctgeen in wer
kelijkheid beteekent een verlaging van de tegenwoordige 
invoerrechten met ongeveer een derde. Ik hoop in ieder ge· 
val, dat wanneer mocht blijken, dat de thans vool'gestelde 
maatregelen onvoldoende tegemoetkomen aan dc desiderata, 
dic de Regeering zelf voorop heeft gesteld - Ik ben daar
van voor mij zelf overtnigd - deze kwestie nader onder 
de oogen zal worden gezien en op korten termijn alsnog ver
dergaande verlagingen zullen worden tot stand gebracht 

In de tweede plaats heb ik een pleidooi gehouden voo r 
een verlaging van de reehten op de grondstoffen en cle 
halffabrikaten, die de Indische industrie noodig heeft. 
Nn stelt de geachte Regeerillgsgemachtigde daartegenover, 
dat men zich, zood ra men nader op deze kwestie il1gaat, 
op een zeer in gewi kkeld tcrrein uegeeft en dat men deze 
zaken dan ook onmogelijk ineidenteel kan bebandelen. Ik kan 
mij echter voorstcllen, dat men een dergelijk argument zou 
kunnen g.e.bruiken ten aanzien. van iedere incidenteele wijzig.ing 
van de hnidige tariefwet, maa r desondanks zijn wij op het 
oogenblik met niets anders bezig dan met het beraadslagen over 
een dergelijke inciclenteele wijz iging, die door de omstandig
heden noodzakelijk is geworden. Daarop is ook mijn betoog 
neergekomen. Ik heb mij geen oogenblik willen begeven 
in thcol'ctische beschouwin gen . Ik heb alleen willen betoogen, 
dat juist ook ten aanzien van de Indische industrieën, die 
VOOl' ('en groot g-ecleelte j'pngevolgc van de huidige monctai l'e 
situatie in het nadeel zijn gekomen in plaats "ftn in het 
voordeel, snel ingrijpen noodig .is; uit dien hoofde heb ik 
bepleit een vC'rlug-ing va n de rechten op g l'ondstoffen en 
halffabrikaten, die noodig zijn voor de Nederlandseh
Indische industrieën. Wanneer de Indische Regeering in 
dezc consequent is - de Indische Regeeri ng, die aan. den 
anderen kant bijna een geheel departem ent hceft om die 
Indische industrieën te helpen - dan moct toch deze wenseh, 
die geuit is o. m. dool' de Vereeniging Nederlandseh.Jndisch 
fabl"ikaat, niet alleen de aandacht hebben van de Regeering, 
doch tevelLS grondig overwogen worden. Het gaat hier inder
daad voor de Nederlandseh-Indisehe <industrieën om zeer 
groote belangen. Het gaat ook voor dit land om groote bel!lllgen, 
aangezien vele personen hierbij werk vinden en het zeer de 
vraag is - men weet, dat het met die Indische industrieën nog 
steeds niet schitterend gaat - of zij de n.ieuwe moeilijkheden, 
die zich op het oogenb1ik voordoen, als goe.volg van de monetaire 
situatie, wel overwinnen kunnen. Ik spreek derhalve hier 
nogmaals de hoop uit, dat de Regeeri ng aan deze kwestie 
gezette aandacht zal besteden., en dat niet alleen het Depal'te-
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ment van Economisehe Zaken, doch ook het Departement van 
Finaneiën zal beseffen, om welke groote belangen het hier 
tenslotte gaat. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik beb in de derde plaats genoemd 
een verlaging van de accijl1Zen. Daartegenover stelde de 
Regeeringsgemacbtigde eigenlijk ongeveer: De beer Ver boom 
beeft geen bepaalde accijnzen genoemd en daarom is het zoo 
moeilijk bem op dit gebied te volgen. Maar, Mijnheer de Voor
zitter, ik heb toch in elk geval bepleit een verlaging van die 
aecijnzen, die Of drukken op de kosten van eerste levensonder
houd hier, of op de kosten van de productie. Daarmede is dus 
wel degel ijk aangegeven om welke accijnzen het gaat. 
Ik denk bijvoorbeeld aan den accijns op suiker, op petroleum 
en op benzine. 

Wanneer nu de geacbte Regeeringsgemacbtigde hier tegen
over stelt - naar aanleiding van het betoog van den beer 
Soangkoepoll bv. - dat de petroleumaccijns sinds 1921 niet 
gewijzigd is, en dat die accijns dus eigenlijk verlaagd is in den 
loop der jaren in. plaats van verhoogd, dan betreedt de Regee
ringsgemachtigde daarmede een terrein waarop ik hem 
niet volgen kan. Want ik meen, dat wij juist al jaren in dit 
college betoogen, dat allerlei lasten verhoogd zijn, omdat de 
koopkracht van het geld zoo ontzettend veranderd is in de 
afgeloopen jaren. Als die stelling jnist is - en ik meen, dat 
zij niet aanvecbtbaar is - dan is dus - waar de petroleum
accijns een vast bedrag is per hl - die petroleumaccijns in 
,den loop der jaren, zij het al niet nominaal dan toch in 
werkelijkheid, wel verhoogd. Men kan daartegenover stellen, 
dat als gevolg van de ol1twikkeling der monetaire situatie nu 
.toch in ieder geval een verlaging heeft plaats gehad, maar dan 
wil ik er in de eerste plaats op wijzen, dat het nog de vraag 
is of die verlaging opweegt tegen de verhooging, die in d. 
afgeloopen jaren heeft plaats gehad, en in de tweede plaats, 
dat van die verlaging toch alleen sprake zal zijn, wanneer 
de depreciatie nog op andere wijza uitdrukking vindt in 
deze maatschappij, nl. in een verhooging van de salarissen 
en de loonen. Zoolang dat niet het geval is, kan men wel 
theoretisch betoogen, dat er een verlaging heeft plaats g'ehod, 
maar dan zijn dat verlagingen waaraan men groole kans lleeft 
te gronde te gaan . 

De hecr De Bruyn Kops, dirccteur van Financien : Mijn
heer de Voorzitter! Het geachte lid, de heer Soangkoepon 
blijkt het noodig te achten om nog nader terug te komen op 
zijn betoog, dat men in deze omstandigheden beter over kan 
gaan ten bate van de bevolking den petroleumaccijns te ver
lagen, dan bijvoorbeeld den invoer van meel en bloem van 
tarwe aan een lager recht te onderwerpen. 

llieromtrent kan men van zelfsprekclld van meening ver
schillen, maar ik moet er toch op wijzen, dat ook, zooals blijkt 
zoowel uit de 'Memorie van 'l'oelichting als uit de ~{emorie 
van Antwoord, dat we1iswaar de Regeering oog heeft gehad in 
het algemeen voor, voor ZOQver dat financieel mogelijk is en 
haar noodig voorkomt, een tegemoetkoming aan de armste 
klasse der bevolking, maar dat daarnaast ook bepaalde alge
meenc belangen van meer verstrekkenden aard wel degelijk 
ook in aanmerking komen om eenigszins verlicht te worden. 

Wat betreft de kostenverhooging in dit verband heeft men 
de situatie naar het mij voorkomt aldus te bezien : wat den 
allerkleinsten man betreft heeft de Regeering verschillende 
maatregelen getroffen, die in het voordeel van zijn budget 
zullen uitwerken, maar ook voor categorieën, die daar 
eenigszins buiten treden, z\in hier maatregelen ingevlochten, 
welke een zekere tegemoetkoming beteekenen. In dit ver
band zal de Regeering zeker niet loslaten het verlagen van 
de invoerrechten van bloem en meel, zi.j het dan, dat die maat
regelen niet rechtstreeks in hoofdzaak ten goede zullen 
komen aan de armste groepen der bevolking. 

(De hecr Soa n g koe pon: Dan kan dus de Regeering 

het minst krachtige deel der bevolking op die wij ze niet 
helpen. ) 

Mijnheer de Voorzitter! Ik heb reeds gezegd, dat de groote 
massa del' bevolking in verschillend opzicht wordt tegemoet
gekomen door deze voorsteUen en dat de Regeer ing meent in 
die richting op het oogenblik niet verder te kunnen gaan. 

De verlaging van den petroleumprijs is een materie, die 
wOl'<it beheerscht door twee omstandigheden, n.l. den prijs, 
dien de petroleum maatschappijen voor haar artikelen wen
schen te maken en den daarop rustenden accijns. Dit is een 
onderwerp, dat nu niet dadelijk in al zijn détails kan worden 
besproken en ik moge mij bepalen tot dat gedeelte, hetwelk 
den accijns betreft en daarbij dan tevens nog even tel'llg
komen op de rede in tweeden termijn van den heer 
Verboorn. 

(De heer Soa n g ko e pon: Maar de Regeering kan het 
er toch toe leiden, dat de accijns wurdt opgeheven.) 

Natuurlijk, wanneer de accijns werd opgeheven, zou de 
petro leum goedkooper worden, doch het ligt op het oogen
blik juist niet in het voornemen om hiertoe over te gaan', 
Het is natuurlijk niet zoo, dat men dit niet zou willen doen, 
maar men moet toch het algemeene verband van deze zaak 
niet uit het oog verliezen, met name het algemeene finan
cieele en budgetaire verband. Ik heb daarom dan ook in 
eersten termijn een poging gedaan, om de leden van dit 
College er toe te bewegen, deze materie te bezien in het 
kader, dat door de Regeering werd gesteld. Ik zeide, te knu
nen begrijpen, dat men er licht toe komt, deze zaak in bree
der verband te gaan bezien, doch dat dit er niet toe mag 
leiden , dat men dan met alle mogelijke plannen en wenschen 
komt op een veel breed er terrein, dan de Regeering zich voor 
oogen heeft gesteld. Het geachte lid de heel' VerllOom kan 
niet verwachten dat een Regeeringsgemachtigde zijn 
visie, die overigens voor een ieder begrijpelijk is die 
zich instelt op verdere tegemoetkoming aan de maat
schappelijke positie van de diverse elementen der inheemsche 
samenleving, zou kunnen overnemen , N een, niet alleen, 
dat de Regeering dit niet kan, maal' het is stellig ook niet 
de bedoeling, en zoo is het ook met de wenschen van den 
heer Verboom ton aanzien van de verlaging der acc\jnzen. 
Het is heelemaal niet mijn bedoeling met mijn rede in eer
sten termijn geweest, hier te komen vertellen, dat de Regee
l\ing nu ~Iotsel!ng zou hebben Mgezien van overweging 
van welke lastenverlaging ook. Ik meen, dit element te 
mogen hooren doorklinken in de rede in tweeden termijn 
van den heer Kan, maar die zaak is nu niet aan de orde. 
Wij hebben het hier niet over een algemeene verlaging van 
vaste lasten, zooals de heer Verboom die meermalen in den 
Volksraad ter sprake heeft gebracht, d.t onderwerp is 
thans bepaaldelijk niet aan de orde. 

(De heer Kan: Zeer juist.) 
Wanneer men dan komt tot vragen en zich dan nog diep 

teleurgesteld betoont over het antwoord van mij als Regee
ringsgemachtigde en het dan heeft over een Regeerings
gemachtigde, die onvoldoende hesef schijnt te hehben van 
het gewicht van de zaken, die door de geachte leden worden 
voorgebracht, dan moet ik persoonlijk mij daartegen ernstig 
verzetten. Dit is naar mijn meening niet de manier om za
ken, die door de Regeering in een beperkt kader zijn voor
gebracht, te behandelen. Ik spreek hier volkomen uit naam 
van de Regeel'ing en niet persoonHjk, wanneer ik zeg. dat 
de Regeering op het oogenbJik den heer Verboom op dezen 
weg bepaaldelijk niet kan volgen. Zoo is het eveneens gesteld 
met de desiderata van den heer Verboom ten aanzien van 
een eventueele verlaging van rechten op grondstoffen en 
halffabrikaten , hoewel ik wat dit betreft verder kan meegaan 
met de denkwijze van het geachte lid. Door de uitvoerig
heid, die ik met betrekkin~ tot deze aangelegenheid in eerslen 
termijn betrachtte heb ik gemeend, den indruk te kunnen 
vestigen, dat het voor de Regeering teleurstellend is. dat de 
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aangelegenheid van de verdere methodische ontwikkeling der 
Indische tarieven van invoerrechten, nog geen verdeeen 
voortgang kon hebben en Zij is er evenzeer van overtuigd, 
dat dit ccn teleurstelling is voor de instanties, wier mede
werki ng Zij heeft ingeroepen om te kuunen komen tot een 
spoediger advies. 

Dit neemt niet weg, dat het feit blijft bestaan, dat deze zaken 
zeer ingewikkeld zijn en dat het werkelijk zeer bezwaarlijk is, 
incidenteel eenigc onderdeel en daaruit te lichten en op zichzelf 
te gaan bezien en behandelen, maar ik kan wel ZQover gaan, 
toe te zeggen, dat, mocht blijken, dat binnen een afzienbaren 
tijd. bijv. 3 maanden het nog niet mogelijk is, om een 
eind-advies van de betrokken instanties te verkrijgen, de Re
geering zich bereid verklaart om speciaal deze desiderata van 
den heer Verboom op korten termijn nader in beschonwing te 
nemen. 

(De heer Verboom: Dank U wel.) 
Ik moge nog herhalen, wat ik in eersten termij n heb gezegd, 

dat de Regeering binnenkort het advies verwacht en dat dan 
met voortvarendheid aan de materie verder voortgang gegeven 
zal worden. 

De heer Soangkoepon heeft nogmaals bepleit opheffing van 
de contingenteeringen en licentieeringen voor ZOQver in zijn 
oogen hinderlijk voor de Inheemsche bevolking, maar ik moet 
herhalen, dat men die maatregelen noodig heeft in het kader 
van de Nederlandsch-Indische handelspolitieke verbindingen 
met de rest der wereld, niet alleen met het moederland, maar 
ook met het buitenland. Het zou niet in het belang van de 
Inheemsche bevolking zij n als men overging tot maatregelcn, 
van zeer ver gaande strekking, welker draagwijdte wellicbt 
door het geachte lid op het oogenblik niet geheel overzien 
knnnen worden. 

Het geachte lid, de heer Kan, heeft gesproken over de 
noodzakelijkheid naar zijn meening, om een andere politiek te 
volg-cll; ik hoop, dat het geachte lid mij ten goede zal houden, 
dat ik daarop thans in tweeden termijn niet meer r epHceer. 
" Tan necl' men van een ander standpunt uitgaat, is het inder· 
daad onmogelijk, tot eenzelfde resultaat te komen, waar hct 
betreft de beoordeeling van de doehuatighe.id van concreet 
voorgestelde maatregelen. 

Dat men bier in andere omstandigheden verkeert dan in 
bet moederland is de Regeering ook wel bekend en el' is ook 
geen sprake van, dat hier methoden worden gevolgd en maat
regelen worden genomen, alleen, omdat zij in het moederland 
genomen worden. De Regeering meent alleen die maatregelen 
te mO(ltcn vooI'stellen en meent ook alleen die maatregelen aan 
het oordeel .van den VolkSraad te hebben iondel'wol"pen, 
die naar haar idee in het ,vezcnl\ik belang zij n ju ist van 
deze gewesten. 

Het geachte lid, de heer De Hoog, heeft nader uiteen
gezet, wat eigenlijk zijn bedoeling in eersten termijn is 
geweest. Het geachte lid heeft daaraan vastgeknoopt de 
conclusie, dat het rcgeeringsantwoord in eersten termijn de 
bezwaren niet heeft ond ervangen, althans, dat de uiteenzet
tingen niet duidelijk zijn geweest. Waar de heel' De Hoog 
het voorbeeld van een bepaald artikel heeft genoemd, is de 
Regeering hem op dien weg gevolgd en heeft de Regeering 
ook meenen te moeten zeggen, dat bepaaldelijk bij het brood 
geen vrees behoeft te bestaan voor benadeeling van den eon
sument. Deze niteenzetting geldt als zoodanig niet alleen het 
artikel brood, of het invoerartikel meel, maar is ook in het 
algemeen bedoeld tot geruststelling als het ware, als sym
bool bedoeld, van hetgeen de Regeering zich heeft voor
genomen te doen in het belang van den consument. Daarmede 
is dus feitelijk hetzelfde bedoeld als de heer De Hoog 
op het oog heeft gehad. De Regeering waakt wel degelijk 
voor de belangen van den consument. Dat toont Zij met de 
broodprijzen ; niettegenstaande een kleine verhooging van 
rechten zal plaats hebben wordt op het oogenblik toch geen 
verhooging van de broodprijzen toegelaten. In dit geval 

strekt zich dus de bemoeienis der Regeering nog verder uit 
dan de heel' De Hoog bedoeld heeft. Als ik den heer De Hoog 
goed begrepen heb, komt zijn betoog nl. hierop neer: Wanneer 
door de rechten verlaging van thans de opvoering van den 
kostprijs niet hoogel' zou blijken te zijn dan 5%, zouden 
de consumenten niet verplicht moeten zijn volle 10% meel' 
te betalen. Dat is in theorie zeer logisch en de Regeering 
neemt zich dan ook voor om in den door den heer De Hoog 
bedoelden zin een wakend oog te houden op het verloop van 
de prijzen, die hier thans aan de consumenten worden be
rekend. 

De tweede vraag van den heer De Hoog waS of het niet 
beter zou zijn om nader te komen met een ontwerp voor 
een nieuwe opcentenwet voor het jaar 1937. Het gaat hier 
om twee dingen nl. om een verlaging van eenige basisrech
ten tot en met 1937 en bepaling van het aantal opcenten 
voor het jaar 1936. Dat ligt in dit ontwerp opgesloten. Daar
naast blijft dus nog een regeling noodzakelijk ter bepaling 
van het aantal opcenten, dat zal worden geheven voor 1937. 
De pi almen der Regeering zijn hier omstandig uiteen gezet 
en het geachte college kan zich dus volledig rekenschap 
geven van hetgeen een ontwerp van wet, beoogende het 
heffen van opcenten op invoer-rechten voor 1937 zal behel
zen. Dit ontwerp van wet is administratief ook gereed. Het 
is geheel in overeenstemming met hetgeen hiel' aan het 
College is medegedeeld en daarom lijkt het voor de Regee
ring de meest aangewezen weg, dat de opcenten voor 1937 
nu ook geregeld worden op een wijze, dat daarmede geen 
stagnatie wordt ondervonden. Nu was de vrees van den 
hecl' De Hoog, dat Inen eventueel zou moeten constateeren, 
dat de nuttige gevolgen, die de Regeering van deze opcenten
regeling verwacht voor 1936, niet volledig tot hun recht 
zouden komen. Maar dan moet ik er dadelijk aan toevoegen, 
dat de opcentenregeling Vaal' 1937 in een hepaald opzicht 
anders is dan die VOOI' 1936. Dat is juist cen systeem dat 
de Regeering heeft gevolgd, 0111 de geleidelijkheid i~' de 
aanpassing zooveel mogelijk te bevorderen; geheel verge':' 
lijkbaar 7,ijn die regelingen dus ni et. 

.. Maal' nog afgescheiden daarvan gaat de l'cchtenverlagi ng 
in ieder geval al dadcltik in. Nu komt het betoog van den 
heer De Hoog hierop neer, dat, wanneer men den ind ruk 
heeft, dat niet voldoende is gedaan, men eventueel gaarne 
overleg zou willen plegen over verdergaande maatregelen. 
Dit is een andere materie dan die, welke ons hiel' op het oogen
blik bezighondt. Wanneer men tot een geheel nieuwe rege-
1 ing zou willen komel1', daartoe het voorstel zou willen doen 
of daaromtrent nader overleg zou willen plegen, is dat niet 
uitgesloten, maar dan zou men toch moeten uitgaan van een 
nieuw uitgangspunt en men zou dan moeten hebben een nieuw 
ontwerpje, hetzij over verdergaande rechtenverlagingen, het
zij over andere manipulaties wat de opcenten betreft, muar 
ik geloof toch, dat men zonder die kans geheel uit het oog te 
verliezen mag vertrouwen, dat met deze voorstellen betref
fende de verlaging van rechten en opcenten redelijkerwijs 
gesproken in zee kan worden gegaan. 

Wanneer zich dan bijzondere omstandigheden mochten voor
doen, kan de Regeering op het oogenblik niets anders zeggen 
dan dat Zij naar reden van deze bijzondere omstandigh eden, 
die Zij thans niet verwacht, zeker geheel paraat zal zijn om 
dc noodige maaLregele ll vuur ie sLellen. Ik zou echtcr het 
geachte college in overweging willen geven om er genoegen 
mede te nemen, dat de opcenten, zooals deze hier zijn niteen
gezet ook voor 1937 zonder verdere behandeling hier in Indië 
door de Staten-Generaal in Holland in behandeling zullen 
kunnen worden genomen. 

Dool' het geachte lid, den heer Soetardjo, is nog een nadere 
pertinente vraag aan de Rcgeering gesteld terzake van de 
ontoelaatbare prijsstijgingen in de desa, waarbij het geachte 
lid heeft gewezen op bijzondere prijsstijgingen die hebben 
plaats gehad. 
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(De heer S 0 eta 1" d jo: Ik heb gesproken van prijs

stijgingen zelis in de hoofdstad Batavia!) 
Zoonis ik reeds heb gezegd, is dit een materie, die geheel 

ligt op het terrein van de uitvoerende macht, in deze van het 
Binnenlandsch Bestuur. Maar de Regeering heeft er geen 
bezwaar tegen om hiernopens - zij het dan wellicht ten 
overvloede - .. .. ... .... . 

(De heer S 0 eta r d jo: Dat blijkt van niet!) 
.. ... .. ..... nog eens nadrukkelijk de aandacht te vragen van 

de instanties, die in onderlinge samenwerking tot de beharti
ging van de naleving der gegeven instrncties bevoegd zijn, nl. 
het departement van Economische Zaken , in overleg met het 
Binnenlandsch Bestuur. 

Ik meen, dat het geachte lid hiermede toch tevreden zal 
zijn gesteld. 

Mijnheer de V oorziUer ! Ik heb thans alle opmerkingen in 

(Voorzitter.) 
tweeden termijn behandeld en meen hiermede te mogen 
besluiten. 

De Voorzitter: Hiermede is de behandeling in tweeden ter
mijn van dit onderwerp ook van de zijde der Regeeriug geëin
digd. Wij kunnen thans tot stemming overgaan. 

De ontwerp-ordonnantie, als gewijzigd bij nota van wijzi
gingen, wordt zonder hoofdelijke stemming aangenomen . 

De Voorzitter : De bedoeling is de volgende week Dinsdag 
de openbare behandeling van Onderwerp 34, Verlaging van 
de slachtbelasting, te doen plaats hebben en tevens het onder
zoek in de commissies betreffende eenige kleinere onder
werpen. 

De vergadering wordt te 1.17 uur n.m. gesloten. 



55 

c: 

7de YElWADERl)l(: - DINSDAU 3 NOVEMBER 1936. 

Ingekomen stukken. - Uitbreill ing bevoegdheden hoofd en ambtenaren Kantoor \'an r\rbeid (Ond. la8 ). 

ïde VERGADERING. 

Vel' g a del' i n g van Din s dag 3 Nov e m b e l' 1936. 

(Bijeenroepingsuur : 9 voormiddag .) 

Ingekomen stukken. - Uitbreiding bevoegdheçJen hoofd en 
ambtenaren Kantoor van Arbeid (Ond. 1a8) . - Tweede 
behandeling Boschordonnantie buitengewesten (Ond. a ). -
Slachtordonnantie vrouwelijk groot hoornvee 1936 (Ond. 4 ) . 
- Ordonnantie op de slachtbelasting 1936 (Ond. a4). -
V raag of zal worden aangedrongen op verlenging van den 
termijn, gesteld \'001' de afdoening van de ordonnantie betr. 
het pensioenreglement Inlandsche schepelingen 1925 (Ond. 
98). 

Voorzitter : de heer MI'. W . H. VAN HELSDINGEN. 

Tegenwoordig met den Voorzitter 16 leden1 te weten: 

de heel'en Blaauw, Van Helsdingen, De Hoog, Kan, Kcr· 
stens Moh. Noor, Prawoto Soemodilogo, Ratn Langie, Roep, 
Soangkoepon, Soetal'djo, Sosrohadikoesoemo, Thamrin, Ver
boom en Weyer. 

Regeeringsgemachtigden cle heel'en : Becking, Enthoven, 
Holtkamp en Maassen. 

DL' Voorzitter : (;eaeht ~Uedelcdell! Ik open deze \ ' CI'ga.

dering. 

De Secretaris deelt mede, dat zijn ingekomen: 

~'\. De volgende Regeeringsbl'ie\'en on -beschikkingen: 
1. Kabin~t:sbl'ieYen van den Gouvernelu'-Generaal van 27 

en 28 October 1936 Xos. 18 en 3 tel' aanbieding \'an 
a. een ontwcl'p-Ol'dOllllant iè tot nadere wijziging en aanvul· 

ling yau het "Pensioenreglement lnl andsche schepelingen 
1925" (Ond. 98); 

b. een ontwc1'p·ordonnantie tot wijziging en aannllling van 
enkele ordonnanties in ,'crbanû met de Koelieol'donnantie 
1931/1936 (Ond. 9l) ). 

De stnkken zij n of worden ged I'Ukt. 

2, I\:abinctsbricnm \-au den GOllVel'IlClll"·Generaal van 26, 
30 en 30 October 1936 :\0. 17, S en SI' houdende mededeeling; 
dat zijn \"ê.lslgcstckl 
(l. dc ol'donnantie tot ,-erlaging \"ê.111 hel im'oel' rech t ",l1l ell l~e

Ie goedcren en tot verlaging van de op de inyocJ'I'cchten 
in het ja"r 1936 geheven wordende opcenten (Ond. 9 a); 

b. de ordonnanties tot gedeeltelijke overdracht van de Lands· 
zorg' \"Oor de Volksgezondheid op zelfstandige gemeen· 
schappen, tot wijziging van de epidemie·ordonnantie en tot 
wijziging van het reglement op den dienst del' Volksge· 
wndheid (Ond . 47); 

c. de ordonnantie tot gedeeltelijke overdracht van de Lands· 
zorg ,'oor hct onderwijs op de zelfstandige gemeenschap
pen (Ond. 48). 

3. Kabinct'sbl'ief \"ê.111 den Gouverneur-Generaal van 30 
October 1936 No. 17 houdende mededeeling, dat de Gouver· 
neur·Generaal bezwaar heeft vast te stellen de ordonnantie 
houdende eene "Aanvullende Plantel'sregeling " (Ond. 53) . 

4. Brief van den lsten Gouvernements Secretaris van 29 
October 1936 No. 2230(B houdende mededeeling, dat instede 
van den Directeul' van Financiën nader de Hoofdinspectcur 
van Financiën is aangewezen om namens de Regeering voor
lichting te verschaffen bU de beraadslagingen nopens de ont
wcrp-ordonnantie tot verlaging van sommige slachtbelastingen 

Hn.ndelingcu. Zittingsjaar ]036-]937. 

(Voorzitter,Weyer.) 
en tot unificatie der wetgeving op de slachtbelasting (Ond. 
a4) . 

5. Besluit van den Gouvel11eur-Generaal van 22 Octoller 
1935 No. 20 houdende nadere wijziging en aanvullingen van 
de H.B.B.L. 1934. 

6. Als voren van 23 October 1936 No. 5 houdende mach· 
tiging, krachtens art. 105 l.S., nan den Directeur van Finan
ciën om te beschikken over de bij een aanvullende begroo· 
ting uitgetrokken fondsen voor de aanstelling van tijdelijk 

. personeel in verband met de bestuurshervorming en voor 
den ombouw van de zoutlanden op Madoera. 

7. Als voren van 23 Octobcr 1936 No. 26 houdende mach· 
tiging, krachtens art. 105 l.S., aan den Directeur van Jus
titie om te beschikken over de bij afdecling II der begroo· 
ting 1937 uitgetrokken fondsen voor de vernieuwing van 
dienstautomobielen bij den dienst van het Yeiligheidstoezicht. 

8. Als voren van 23 October 1936 No. 29 houdende ont· 
heffing \'all Mr. Dr. J . A.. )1. van Buuren \.111 het lidmaat
schap van de Tweede Begrootingscommissie. 

9. Als voren van 24 October 1936 No. 12 houdende mach. 
tig'ing, krachtens art. 105 l.S ., aan den Commandant der 
Zeemacht om te beschikken over de bU een aanvullendc beo 
gl'ootin g uitgetrokken fondsen voor den aanbouw van motOl'4 
vaartuigen ten behoeve van de gewestelijke "loot. 

10. Als voren van 27 October ' 1936 No. 35 tot nadere 
wijziging en aanvulling van de "H.B.B.L. 1934". 

11. Als vOI'en van 30 October 1936 Ko. 6 houdende vast. 
stclling vnn een l"cgecringsvet'ordeninp,' te l" uitvoering "nn 
de koelie-ordonnantie 1931/,36. 

De sub 2 t/m 11 genoemde stukken worden ter inzage 
gelegd ter secretarie "an clen Volksraad . 

B. De volgende ter l;ennisncming ontvangen bescheiden: 
1. Brief van het Yolksraadstemkantoor van 'l7 Octobe,' 

1936 )10. A 49/2/1 houdende mededeeling, dat de heer Dr. E. J. 
Burger zijn verkiezing tot lid van den Yolksraad heeft aan· 
genomen. 

2. Besluiten \'HIl den Directeur vatl Billllcnl:lIldsch Be
stuur houdende machtiging tot het doell "an uitgaven in 
verband Illet de bc,-olkingsl'ubbel'restl'Îctie. 

3. Besluit van het Hoofd van den Dienst cler Yolksge· 
zondheid van 28 October 1936 No. 33060/C houdende mach· 
tiging tot het doen van uitgaven voor de aanschaffing van 
instrumentarium en andere benoodigdheclen ten behoeve van 
de behandeling van t.b.e.·lijdcrs in het gewest Palembang. 

4. )Iededeeliug )10. 42 van 11et Centraal bureau voor de 
Statistiek betreffende cle bevolking van gevangenissen in 
1935. 

5, )fotie ntll den Bond van gepensi0l1J1eerde militnil'en te 
Djokjakarta waarbij de wenschelijkheid wordt uitgesproken 
O.a. om aan de vóór 1 Februari 1934 gepensionneerde mili
tairen de gelegenheid open te stellen deelgenoot te worden 
van het weduwenpensioenfonds van inheemsche militairen. 

De stukken worden tel' inzage gelegd ter secretarie van 
den Volksraad. 

De 
I i n g 

i 

Voorzitter: Aan de orde is de behande· 
va 11 deo n t wel' p - 0 r cl 0 n n a n tie tot"'1 i t. 
i 1 van de b evoe h den toegekend 

het en cc am) c nUl' cn van het 
Kan t~ 0 r van A r bei din ver ban d met d c 
o v e l' e 1 d s be moe 1 e 11 { S JU e t cl e ar bei d s vcr· 
houdingen (Ond. 13 8 ), als gewijzigd bij nota 
van wijzigingen (st, 6). 

De heel' Weyer : ~lijnltee 1' de Voorzitter! De ontwerp·ordon
nantie, welke thnns nan de orde is, beoogde oorspronkelijk 
s lechts de in Stbl. 1924 )Jo. 211 opgenomen ordonnantie 

• ... 
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7de Y8ROADERIKG - DINSDAG 3 NOYEMBER 1936. 

Uitbreiding bevoegdheden hoofd en ambtenaren KantooI' vau Al'beid (Ond . 13S). 

(Weyer.) 
aan te vullen met een nieuw artikel, hetwelk het hoofd van 
het Kantoor van Arbeid en de door hem aangewezen amb
tenaren de bevoegdheid zal geven bij hun onderzoek naar de 
arbeidstoestanden in een bedrijf, de daarop te werk gestelde 
werknemers tot dit doel te oudervragen, desgewenscht bui
ten tegenwoordigheid van den werkgever of diens personeel. 

In het Gedelegeerdenverslag werd er reeds de aandacht 
op gevestigd, dat deze nieuw t e verleenen bevoegdheid, in
dien niet met tact gehanteerd, zal kunnen leiden tot ver
storing van de juiste verhoudingen tusschen werkgever en 
werknemer. Op grond hiervan werd er op aangedrongen in 
de instructie voor het hoofd van het Kantoor van Arbeid 
te doen opnemen, dat in gevallen, waarin het gewenscht voor
komt het personeel buiten tegenwoordigheid va.n den werk
gever te ondervragen, zuiks steeds op zoodanige wijze zal ge
schieden, dat het prestige van den werkgever niet zal wor
den geschaad. 

Uit hetgeen de Regeering naar aanleiding daarvan in haar 
Memorie van Àlltwoord opmerkt, heb ik tot mijn voldoening 
mogen constateeren, dat ook de Regeering inziet hoe nood
zakelijk het zal zijn dat de nieuwe bevoegdheid met tact 
wordt gehanteerd. 

Het bevreemdt mij daarom min of meer, dat de Regeering 
het overbodig acht in de instructie voor het hoofd van het 
Kantoor van Arbeid een uitdrukkelijke aanwijzing op te nemen 
omtrent de wijze, waarop deze bevoegdheid zal moeten worden 
gehanteerd. 

Ik wil nogmaals een beroep op de Regeering doen zich 
daartoe alsnog bereid te verklaren. Het spreekt VaIl zelf, dat 
indien de Regeering de instructie voor dcn chef van de arbeids
inspectie een meer geëigende plaats voor een dergeliike aan
wijzing acht dan de instructie voor hel hoofd van het Kan tOOI' 
van Arbeid, ik l~ daarbij gaame zal neerleggen. 

In het Gedelegeerdenverslag las ik voorts de volgende 
opmerkingen: 

"Het gebeurt menigmaal, dat het hoofd en de amb
tenaren van het Kantoor van Arbeid optredcn in ar
beidsgeschillen, maal' dat z\i b\i hun onderzoek belem
merd worden, doordat de werkgever of zijn vertegen
woordiger terzake geen inlichtingen wenschen te geven 
op grond va" de meeniug, dat dergelijke gesclliUen na 
beëindiging del' arbeidsovereenkomst geen betrekking 
meer hebben op arbeidstoestanden in het bedrijf. 

Naar aanleiding van het bovenstaande wel'd bepleit 
van de aanhangige wijziging gebruik te maken dool' ook 
in de hiel' aangeduide leemte te voorzi en. Dit zou kunnen 
geschieden, dool' in bovenge noemd artikel 2 voor het 
woord "arbeidstoestanden " in te lassehen de woorden 
"arbeidsgeschillen of"". 

Met de aanbevolen nadere aanvulling verklaarde de Regee
ring in de Memorie van Antwoord in te stemmen en zoo 
werd dan ook bij Nota van Wijzigingen van de zich voor
doende gelegenheid gebruik gemaakt om tevens artikel 2 van 
de ordonnantie in St bI. 1924 No. 211 aan te vullen. 

Deze aanvulling wordt dan alsnog geredigeerd: 
"De werkgever of diens vertegenwoordiger is verplicht 

op verzoek van het Hoofd en de in artikel 1 bedoelde 
ambtenaren van het Kantoor van Arbeid zoo mondeling 
als schriftel ijk, alle inlichtingen te verstrekken, welke 
dezen voor een juiste beoordeeling van arbeidsgeschillen 
of van de arbeidstoestanden in het bedrijf noodig 
achten", 

Vergelijkt men echter de omschrijving van hetgeen dan als 
een euvel wordt gesignaleerd met de redactie van de nieuwe 
bepaling, welke ter bestrijding van dit euvel moet dienen, 
dan trekt het onmiddellijk de aandacht, dat de voorgestelde 
aanvulling van artikel 2 verder gaat dan noodzakelijk is, ter 
voorkoming van het gesignaleerde euvel. 

Immers de bedoeling van de aanvulling komt hierop neer, 
dat de mogelijkheid moet worden uitgesloten, dat een werk
gever zich niet gebonden zou aclJten dool' het voorschrift in 
artikel 2, nl. de verplichting het Kantoor van Arbeid de 
inliclJtingcn te verschaffen, die dit kantoor voor het in te 
stellen onderzoek meent noodi g te hebben en zulks op gl'ond 
van het feit, dat de werknemer intusschen zijn dicnst - dus 
dat is de dienst van den werkgever - heeft verlaten. 

Ik zie niet voorbij , dat de arbeidsinspectie haar taak steeds 
aldus heeft opgevat, dat daarin begrepen ligt het verleenen 
van bemiddeling om in geval van een arbeidsgeschil te komen 
tot een minnelijkc schikking. 

Zoolang een dergelijk optreden een zuiver vrijwillig 
karakter draagt, waaronder ik dan versta, dat het beiden 
partij en geheel vrijstaat al dan niet, in geval van wel , zoolang 
als zij zulks zullen wenschen, van deze bemiddeling gebrnik 
te maken, kan ik mij met deze taakopvatting geheel vereeni
gen, maar voorop moet blijven staan dat de weg naar den 
rechter voor partijen open blijft, hebbende het Kantoor van 
Arbeid ten slotte geen r echtsprekende bevoegdheid. 

Aldus opgevat kan ik er geen bezwaar in zien, dat in de 
instructie aan de arbeidsinspectie voorkomt, dat zij zooveel 
mogeliik moet t ra chten arbe idsgeschillen in del' minne op te 
Jossen. 

De zaak komt echter voor mij anelcrs te liggen, Mijnheer de 
Voorzitter, wanneer men in de wettelijke regeling, de basis dus 
van de werkzaamheid van de arbeidsinspectie, gaat spreken 
over een juiste beoorueeliug \'au arbeidsgeschillen, omdat dit 
aanleiding zou k-unnen geven tot misverstand en verder ver
wachtingen zou kunnen wekken bij degenen die een beroep 
op de arbeidsinspectie doen om in een fll'beidsgeschil op te 
treden. welke in de practtjk nirl altijd zullen wOl'den VC I'

wezenl ijkt. 
Dit moet worden yoorkomen en daarvoor is het noodzakelijk, 

dat wanneer de arbeidsinspectie bemiddeling verleent, wan
neer er een geschil is tusschen werkgever en werknemer, het 
karakter van deze bemiddeling, nl. van een volkomen vrij
willig aanvaard intermediair om phrtijen tot elkaar te hrengen 
steeds geheel gehandhaafd blijft. 

Door de door de Re~eering voorgestelde wijziging evenwel, 
kan de indruk worden gewekt, dat er sprakc is van een beoor
deeling van arbeidsgeschillen tusschen pal'tijen, van een be
slechting van arbeidsgeschillen dus voor het Kan toor "an 
Arbeid waaI'aa n partijen zich niet kunnen onttrekken, Dit 
zal, naar ik vrees, tot gevolg hebben, dat de · toegankelijkheid 
van den wel'kgever om de, zuiver als benüddeling bedoelde 
tusschenkomst va n de arbeidsinspectie voor het bereiken van 
een minnelijke schikking te aanvaarden, verminderen zal. 

Een vrijwillige bemiddeling kan niet op een geforceerdo 
wijze worden ingr.zet. Geschiedt. zulks wel , dan "erdw~int 
daarmede cle sfeer, welke voor het bereiken dier minnelijke 
schikking onmisbaar is. 

Ik heb dus bezwaar tegen de aanvull ing yan artikel 2, zoo· 
als deze thans is geredigeerd, omdat, zooals ik reeds opmet'kte , 
deze ve rder gaat dan noodig is om te voorkomen, dat een werk
gever zich beroept op de omstandigheid, dat de werknemer 
reeds ontslagen is, om de gevraagde inlichtingen niet te ver
strekken. Wil men zulks voorkomen, dan wordt dit afdoende 
bereikt, indien daartoe de aauvulling als volgt wordt 
gered igeerd : 

"De werkgever of diens vertegenwoordiger is verplicht 
op verzoek van het Hoofd en de in artikel 1 bedoelde 
ambtenaren van het Kantoor van Arbeidt zoo mondeling 
als schriftelijk, allc inlichtingcn te verstrekken, welke 
dezen noodig achten voor een juiste beoordeeling van de 
arbeidstoestandell of van arbeidsverhoudingen in het be
drijf, mede indien de dienstbetrekking ya n een wel'kne
mer, waarop de gevraagde inlichtingen betl'ekking heb· 
ben, geëindigd is ". 
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7de \'ER GA DBRI1\(; - DINSDAG 3 "OVEMBER 1936. 

Uilill'eidilli!' he"oeg-dhedell hoofd en 11mbten11ren Kantoor V11n Arbeid (Ond. 13S) . - Tweede behandeling 
Boschordonnantie buitengewesten (Ond. !l ) . 

(Directeur van Justitie.) 
Ik zou dlllll'OIll del' Regeering willen vel'zoeken deze redactie 

van mij te willen o\·ernemen. Het beoogde doel wordt daar
mee volkomen bereikt en de redactie zelf is zelfs duidelijker. 

De heel' Enthoven, directeur van Justitie : Mijnheer de 
Voorzitter. De dool' den heer Weyer voorgebraehte bedenkin· 
gen hebben in de eerste plaats betrekking op de reeds in de 
~1emorie van Antwoord beantwoOl'<ie suggestie om nader te 
stipuleel'en, dat bU de toepassing ,-an de nieuwe uevoegdheden 
van de " r beids inspectie de noodige tact zal worden gebruikt. 
De Regeering heeft daarop reeds geantwoord, dat haar zulks 
onnoodig voorkomt. 

Zij kan niet Hnders doen dan dit herhalen en dus in de 
eerste plaats erken nen, dat bij de toepassing van de nieuwe 
bevoegdheid de noodige tact noodzakelijk is. Maar het 
spreekt vanzelf, dat door de inspecteerende ambtenaren van 
het Kantoor van Arbeid bij de toepassing van de bevoegdheden, 
hun dool' de ordonnantie gegeven, tact wordt gebruikt en dat 
geldt dan niet ui tslnitend voor de nieuwe bevoegdheden, dit 
geldt VOOl' alle bevoegdheden die in deze Ol'dOUIlUIIUe li ggen 
opgesloten. Om deze redenen komt het de Regeering nog 
steeds niet alleen overbodig, maa.r zelfs niet wenschel\ik voor, 
om speciaal ten aa.nzien van deze nieuwe bevoegcnleden, een 
bepaling in de in tructie, hetzij vall het hoofd van het Kan
toor van Arbeid, hetzij van het hoofd del' Arbeidsinspectie te 
doen opnemen, om met betrekking tot de toepassing van deze 
voorschrif ten bepaaldelijk voor te scbrijven, dat tact hierbij 
steeds is vereischt. Men zou er niet goed aan doen bij deze 
nieuwe bevoegdheden hiervoor een bijzondel'e bepalillg te 
maken, omdnt dit allicht aanleiding zou kunnen geven tot 
het misve"stand, dat alleen bij deze bevoegdheden, en niet bij 
andere, tact is vereischt, hetgeen toch wel niet de bedoeling 
za l zij n. 

l, cn twecde bedenk ing van den heer Weyer betreft den 
vorm. waal'in de Regeering heeft gevolg gegeycn aan de 
suggestie, waaraan in het Gedelegeerdenvel'slag uiting is 
gef!even. wat betreft c1e aanvulling van de ontwerp-ordon
nantie zelf . De heer "\Veyer is het met de Regecl' ing- ecn~, dat Cl ' 

aanleiding beRh,Hl t" om aan de wel eens ondervonden mocilti k
heden bij bemiddelend opt l'eden van de arbeid sin speet ie, welke 
hiel'in bestonden dat een enkele werkgever meende, geen 
inlichtingen te behoeven te verstrekken wanneer het ging om 
dienstverhoudingen welke dool' het beëindigen van een dienst· 
betrekking niet meel' bestonden, een einde te maken . De hem' 
WeyCl' erkent blijkbaar, dat een dergelijke houding van een 
werkgever onjuist is. Het gaat nu alleen om den vorm, waarin 
deze aanvulling is geg:oten. De gevaren die het geachte lid 
vreest va n den t.ekst, die in de nota van wijzigingen is aan· 
gegeven, lijkewde Regeering niet in alle opzichten klemmend. 
Immers, juist bij de arbeidsinspectie hangt zooveel af van de 
instructie, van de richtlijnen, die aan de betrokken ambtena
ren dool' de dienstleiding worden gegeven en waar de Regee· 
ring met het geachte lid volkomen eens is, dat hi el' sprake 
is van een vrijwilli g aanvaard intermediair en dat het niet 
gewen~ch t i ~. (1(1 arbeidsinspectie in den waan te brengcn. 
dat zij hi el' een soort van quasi rechterlijke bevoegdheid 
krijgt, dat ze hiel' als het ware geschillen te beslechten ZOll 

kl'\j gen, dnal' zou dus het verschil ttlsschen de opvatt ing van 
den heel' '\Veycr en van de Regeering niet groot zijn en gaat 
het el' alleen om of e l' werkelijk vrees bestaat voor een ver
keerden uitleg van de zijde del' arbeidsinspecti e. Aanvanke· 
lijk heeft de Regeering gemeend dat men voor een dergelijken 
verkeerden uitl eg niet bevreesd beboeft te zijn en dut de 
aangegeven tekst, die zeer eCllYoudig is, wel kon worden 
gehandhaafd. Bij nadere beschouwing is de Regeering echter 
tot de conclusie gekomen, dat er voor een verkeerden uitl eg 
echter toch wel aanleiding bestaat, al ware het alleen maal' 
bij de betrokkenen. hetgeen ook al ongewenscht is omdat dan 
de vr\iwillige medewerking aan het beslechten van geschillen 
in gevaar zou komen. 

(Voorzitter, Weyer.) 
Verder komt het del' Regeering voor, dat de thans dool' den 

heel' Weyer aangegeven nieuwe redactie aanbeveling verd.ient 
boven die, welke de Regeering aanvankelijk had gekozen omdat 
de tekst van het ontwerp, zooals die bij nota van wij zigingen 
is vastgesteld, nog steeds niet uitdrukkelijk melding maakt 
van het geval, dat de arbeidsverhouding tusschen een werk
gever en een werknemer is beëindigd. El' wordt alleen naast 
"arbeidstoestaru:len " gesproken van "arbeidsgeschillen" en nu 
schijnt men in de meening te hebben verkeerd, dat "arbeids· 
geschillen " zich in de eerste plaats of uitsluitend voordoen na 
de beëindiging van de dienstbetrekking. Dit behoeft echter 
niet het geval te zij n; arbeidsgeschillen knl1llen zieh ook voor· 
doen tijdens en bij voortduring van de dienstbetrekking en zoo 
kan de Re~ering zich voorstellen, dat een werkgever zich zelfs 
na de wijziging, welke in den tekst is aangebraeht, op het oude 
onjuiste staMpunt zou stellen, dat de beëindiging van de 
dienstbetrekking aan de verplichting van het geven van in· 
lichtingen een einde zou maken. 

Om deze reden acht de Hegeering bij nader inzien den 
thans door den heer Weyer voorgelezen tekst beter dan 
den aanvankelijk ontworpen tekst. Daarin wordt immers 
met zoo veel woorden het geval gellOemd, dat de dienst· 
betrekking van den werknemer, waarop de gevraagde in· 
lichtingen betrekking hebben, r eeds is geëindigd en juist 
voor di t geval zal dan de verplichting van den werkgever, 
om de noodige inlichtingen te verstrekken, worden gehand· 
haafd. 

De Regeel'ing neemt dus gaarne de suggestie van het ge· 
achte Hd. den heel' 'Veye l' , over en wil derhalve de nieuwe 
paragraaf, die in artikel 1 bij nota vun wijziging is inge· 
voegd, als volgt gelezen zien: 

"De werkgever of diens vertegenwoorèliger is ver
plicht op verzoek van het hoofd en de in artikel 1 beo 
doelde ambtenaren van het Kantoor van Arbeid, zoo 
mondeling als schriftelijk, alle inlichtingen te verstrek. 
ken, welke dezen lloodig achten voor een juiste beoordee· 
ling van de arbeidstoestnnden" - tot zoover de oude 
redactie Mijnheer de VoorzitteT - "of van arbeidsverhou· 
din~en 'in het bed,·tiT, med e indien de dienstbetrekking 
\'ano een werknemer, waarop de gev l'aagdc inlichtingen 
betrekking hebben, geëind igd is. 11 

De Regeering wij zigt in dien zin het voorli ggend ontwerp. 

De Voorzitter: Artikel 1, sub I, opgenomen in de nota van 
wijzigingen (st. 6), is derhalve nader gewijzigd zoonis dit zoo· 
juist door den geachten Regeel'ingsgemachti gde is medege
deeld. 

Verlangt cle heel' Weyer nog het woord 1 

De heel' Weyer : Mijnheer de Voorzitter! Ik wenseh der 
Refl'eering slechts mijn dank te betuigen voor de tegemoet
kOl~ende houding, welke Zij tegenover mijn suggestie heeft 
aangenomen. 

De Voorzitter: Daal' verder njemand het woord verlangt, 
kan thans tot stemming worden overgegaan. 

Conform artikel 60 jo. art. 103 van het Reglement van 
Orde stel ik voor, niettegenst.aande het feit, dat no g lieden 
gedurende de beraadslagingen een wijziging in het ontwerp 
is aangebracht, thans de rinclstemming te doen plaats hebben. 

Daartoe wordt besloten. 

De ontwerp·ordonnantie, zooals deze is gewijzigd bij Nota 
van Wijzi gingen en gedlU'ende de behandeling. wordt zonder 
hoofdeHike stemmi ng aangenomen . 

De Voorzitter: A a n d eo l' dei s d e t wee d e b e· 
hand e lin g van d e ontwerp-ordonnantie voor 
de geweste n buiten Jav a en Mado e ra nop e n s 
de aanwijzing van in sta nd t e houd e n 
hos s c h c n. d c bes c her min g v H n bos s c h e n e n 
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d e hef fin g van l' e t l' i but ie\' 0 0 l' den a n n
kap van hont e n de winning van andere 
bos c h v 0 0 l' t br eng s e I e n. (Ond. 3 ; Zit tin g s j a ar 
1935/1936, Ond. 14:i ; Zit tin g s j a a l' 1934/1935, Ond. 
2 .) 

Van de Regeering is de mededeeling ontvangen, dat voor 
di t ontwerp als Regeeringsgemaehtigden alsnog zijn aangewe
zen het hoofd van het Boschwezen, de heel' Becking, en de 
wd. adviseur voor Agrarische Zaken, de heer Maassen. Ik heet 
deze beide Regeeringsgemachtigden die voor het eerst als 
zoodanig in het College optreden, van barte welkom. 

De heel' Prswoto : Mijnheer de Voorzitter! Waal' ik ten 
aanzien van het vóór mij liggend ontwerp na rijp beraad 
een ander standpunt voo.sta dan het vorig jaar, zou ik tel' 
toelichting van mijn gewijzigde zienswijze het volgende naar 
voren willen brengen. 

Iedereen is het met de Regeering eens, dat er ordening van 
het beheer der boscharealen moet zijn, omdat de instand
houding van de bosschen behoort tot de staatszorg van de 
eerste orde. Ook zullen door de verbetering van het bosch
bebeer, de inkomsten, zoo ze al niet grooter worden, dan 
toch in stand worden gehouden, omdat boschvernieling enz. 
daardoor wordt tegengehouden. Daarvoor is geld noodig. 
Nu is het uit een oogpunt van billijkheid nooit goed te 
praten, dat het land wel goed genoeg is om de uitgaven 
van het betere beheer te moeten betalen, doch dat het de 
baten, de meerdere baten dool' het goede beheer, geheel en 
al aan anderen moet afstaan. Minstens moet het land toch 
zooveel van de baten kunnen krijgen als noodig is voor de 
beheerskosten. 

Daarom kan ik bij nader inzien moeilijk met mij n geachte 
medeleden meegaan, (ue bepleiten, de bl'uto opbrengsten op 
te eischen voor de locale reehtsgemeenscbappen en niets af 
te staan aan het land, die deze gelden noodig heeft Vaal' de 
bestrijding van de noodzakelijke kosten voor de instandhou
ding van genoemde bosschen. 

Ten tweede zal ik, waar de Regeering zich garant stelt, 
dat de locale rechtsgemeenschappen ten minste de inkomsten, 
uit de hosschen genoten, zullen behouden, in afwijking met 
mijn standpunt van het vorige jaar mijn stem aan dit ontwerp 
geven . 

De heel' Soangkoepon: Mijnheer de Voorzitter ! In de 
buitengewesten komt, zooals de Regeering in de Memorie 
van Toelichting terecht heeft bevestigd, retributieheffing voor 
de winning van hout of andere boschvoortbrengselen alom 
voor. Ook v66r de vestiging van het Nederlandsch gezag in 
deze gewesten heeft deze heffing plaats gehad. In de Inheem
sche maatschappij heette toen zulk een heffing de z.g. 
"Sapoeloeh satoe", hetgeen beteekent pel' tien één en derhalve 
overeenkomt met een heffing van 10%. 

Deze heffing geschiedt steeds op adatrechtelijke gronden 
door de betrokken Inlandsche rechtsgemeenschappen, omdat 
de bosschen in de buitengewesten behooren tot de eigendom
men van die betrokken Inlandsehe reehtsgemeenschapjlen dan 
wel van de Inlandsche zelfbesturen. Volgens de instellingen 
des volks behooren de bosschen tot het bezit van de ver
scheidene lnheemsche gemeenschappen en als zoodanig be· 
hoort het beheer daarvan ook uitsluitend in handen van deze 
gemeenschappen te blijven. Waar de Regeering het beginsel 
heeft aanvaard, dat straks zooveel mogelijk bevoegdheden 
aan de lagere gemeenschappen zullen worden overgedragen, 
komt het mij voor, dat de ontneming van het beheer del' 
bosschen in de buitengewesten aan de betrokken lnheemsche 
rechtsgemeenschappen, dan wel aan de zelfbesturende land- . 
schappen, lijnrecht staat tegenover het zooeven genoemde, 
dool' de RegeeJ'Îng aangenomen en vastgelegde beginsel. 

(Soangkoepon. ) 
Intusschen bestaat er natnurlijk geen enkel bezwaar tegen, 
dat de Regeering zieh met dit beheer bemoeit en reg'elen 
vaststelt; doch zulke regelingen mogen mijns inziens dien 
rechtsgemeenschappen het bezitsreeht niet ontnemen. Ook met 
volle eerbiediging van deze rechten is het streven del' Re"ee-. h 0 rIng tot et verkrijgen van een naar haar inzichten geordend 
boschbeheer altijd mogelijk. Alle maatregelen kunnen best 
door de Regeering worden genomen, zonder te kort te doen 
aan de rechten der gemeenschappen met haar Inheemsche 
bevolking. 

De bemoeienis van het land met het Boschwezen in de 
buitengewesten is nog sleehts van jongen datum . Wanneer 
deze retributie gelijk de Regeering in de Memorie van' Toe
lichting heeft verklaard, in enkele streken van landswege 
ter hand is .genon:en, dan is de ontneming van de bevoegd· 
heden op dlt gebled aan de betrokken Inheemsche rechts
gemeenschappen zeker in strijd met de grondgedachte en de 
strekking van artikel 128 del' I . S. 

Volgens lid 3 van dit artikel worden de regeling en het 
bestuur vall haar huishonding aan de Inlandsche gemeenten 
gelaten, met inachtneming van de verordening, uitgegaan 
van den Gouverneur-Generaal, van het gewestelijk gezag of 
van de besturen der bij ordollJ1l1J1tie aangewezen zelfstan· 
dige gemeenschappen. 

Aan dit Iiel wordt een waarborgend liel 4 toegevoegd, Itü
dende als volgt : 

"Waal' het bepaalde bij het eerste en het derde lid 
van dit artikel niet overeenkomt met de instellingen des 
volks of met verkregen rechten wordt de invoering daar
van achterwege gelaten. IJ 

De onteigening van het bezit der Inlandsche reehtsge
meenschappen, nl. de bosschen in ele buitengewesten, is zeker 
niet in overeenstemming met dc insteJ1ingen des volks en met 
de verkregen rechten van dit volk. 

Het is daarom zeel' te betreuren, dat de Regeering in haar 
mecledeeling van 8 Mei 1936 verklaarcle, dat de door onzen 
raad aangebrachte wijziging in het eerste !ld van artikel 4 
dool' haal' lüet wel aanvaardbaar wordt geacht. 

Het is mij bovendien niet erg duidelijk, waarom de Regee
ring hierbij verklaarde, dat de strekking van artikel 4 van 
het aan onzen raad voorgelegde ontwerp nu was om IJCt 
aan die ordonnantie ten grondslag liggende, voor de betrok
ken gemeenschappen gunstige beginsel te handhaven, tel'\viil 
verandering niet werd beoogd, zooals trouwens het geheele 
bij den geleidebrief van 18 Mei 1934 aangeboden ontwerp 
in hoofdzaak vereenvoudiging del' wetgeving beoogde en 
niet invoering van nieuwe beginselen. 

Ik vraag mij in dit verband af, of het onteigenen van 
iemands bezit met de belofte, dat de daaruit voortvloeiende of 
verkregen inkomsten aan de eigenaren zuHel1 worden uitge· 
keerd, geen verandering in de positie van deze eigenaren 
medebrengt. Zonder dit onteigenen blijft immers het bezit bii 
den rechtmatigen eigenaar en tevens het genot van de daaruit 
voortvloeiende inkomsten. BÜ onteigen ing op de in deze 
ontwerp·ordonnantie voorgestane w\ize is de eigenaar zijn 
bezit kwijt; hij is daardoor van eigenaar mede-vruchtgebruiker 
geworden. DaarbiJ komt nog, dat dit mede-v1'llchtgebruik af
hankelijk is van de thermogene stralen del' gevoelens en wis
selende inzicht en van straks weel' wisselende regeerings
personen. 

Tegen deze verandering "an de positie van de lnlandsche 
rechtsgemeenschappen ten opzichte van het bezit en het be
heer van de boschgebieden in de buitengewesten heb ik nog 
steeds oyerwegende bezwaren. 

"Br bestaat behoefte aan een algemeene regeling ter 
verzekering van een goed boschbeheer en deze beoogde het 
on.twerp te geven" 

aldus de Regeering. 
Inderdaad, ~Iijnheer de Voorzitter, doch met handhaving van 

de rechten del' Inlandsche rechtsgemeensehappen is deze alge-
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meene regeling, zooals de Regearing die wenscht, zel<cr moge
lijk; er staat daartoe niets in den weg. 

Ik sluit mii daarom gaarne bij de verscheidene leden aan, 
die in het Gedelegeerdenverslag, verwijzend naar hetgeen bij 
de eerste behandeling van de ontwerp-bosehordonnantie ter
zake in hrt Coll ege van Gedelegeerden is aangevoerd, zich 
met het standpunt del' Regeering, dat de ongewijzigde tekst 
van artikel 4 gehandhaafd dient te worden, niet vereelligen. 

ZoonIs bekend, verkeer en de meesten dezer Inlandsehe ge
meenschappen als het warc in zieltogenden toestand wegens 
het successievelijk verdwijnen van haar rechtmatige adatin
komsten en andere ontvangsten, zoodat het ontnemen van 
het bezit dezer gemeenschappen tot haar verarming zal kun
nen leiden en dit in een tijd, waarin de Regeei'ing het 
levensvuur dezer gemeenschappen tracht aan te blazen. Komt 
het streven der Regeering tot het krachtig mnkcn der In
landsche rcchtsgemecnsehappen hierdoor ni et in flagranten 
strijd met haar eigen dand, neergelegd in artikel 4 del' onder
werpolUkc ontwerp-ordonnantie? 

Ook de kosten van het beheer der bosschen in de buiten
gewesten zullen veel ,gel'jnger zijn, indien dit geheel aan de 
zorgen van de Inlnndsche rechtsgemeenschappen wordt toe
vertrouwd. 

Het komt mij verder voor, dat de onderhavige ontwerp
ordonnantie de onteigening van de bosschen in de buiten
gewesten buiten de voorschriften, vastgelegd in artikel 133 der 
I. S., llicl'hi,i gCl'uischloos wil bewerkstelligen. 

Summa. summ31'lUll kom ik ten aanzien van de OI1 ~ w(,OCl' tel' 
behandeling aungt'bodcn ontwerp-ordonnantie tot de \'olt!cn!le 
conclusie: 
a. Zij is in strijd met het streven del' Regeering om de In

landsche rechtsgemeenschappen tot krachtige ontwikkeling 
te doen ontplooien; 

b. Zij is in stl'~jd mel de grondgedachte en de strekking van 
artikel 128 der l.S. ; 

c. Zij is in strijd met het beginsel van recht en rechtvaardig
heid) omda,t Zij de eigenaressen der bosschen tot Hwdc
vruc11tgcbrniks\ct's zal degl'adecrcn; 

terwijl Han het bel'eiken van een doelmatig en geordend bosch
beheor in deze gewesten met eerbiediging van de bestaande 
rechten del' lnlandsche rcchtsgcrncenschappen en haal' bevol
king, niets in den weg staat. 

Ik zou daarom der Regeerillg in overweging willen geven 
deze ontwerp-ordonnantie terug te nemen en de bij haar brief 
van 18 Mei 193~· No. 29 onzen Raad aangehoden ontwerp
ordonmlllt ie VOOI' de buitengewesten, zooa]s die sindsdien bij 
Nota 's van 'V~j zigillg is gewijzigd en waarmede de Volksraad 
zich heeft vCl'cenigd, te aanvaarden. 

De heer Thamrin: Mijnheer de Voorzitter ! Ik was eigen
lijk niet voornemens over dit onderwerp het woord te voeren. 
)faar ik zou teil aanzien van dit ontwerp toch wel willen trach
tl'n een compromis te bereiken tussehen het standpunt, dat 
is ontwikkeld door den heel' Soangkoepon en het standpunt 
van do Rcgecring, uiteengezet in dit ontwerp. 

'1'oen dit ontwerp voor het eerst aan de orde werd gesteld, 
heeft de Regeel'ing het eigenlijk doen voorkomen, alsof het 
hiel' uitsluitend ging om een ordening van het boschbeheer, 
zonder daarbij eigenlijk min of meer op den voorgrond te 
stellen, dat er uit die ordening van het boschbeheer ook meer
dere inkomsten voor het land zouden voortvloeien. De heer 
Soangkoepon en ook ik namen destijds het standpunt in, dat 
indien de Rcgccring prijs stelde op ecn ordening van het 
nosehbeheor, het!(een eigenlijk feitelijk in de praktijk neer
komt op een in bezitneming van de bosschen, die in het bezit 
zUn van de Inhecmsehc rechtsgemeenschappen, het ook rede
lijk zou zijn, dat hot land de bosschen onteigende en de rechts
gemeenschappen daarvoor schadeloos stelde, aangezien de 
prakt\ik heeft geleerd, dat, indien het gouvernement om zoo 

Handelingen. Zittingsjaar 1936---1937. 

(Roep,) 
te zeggen, het beheer voert over de bosschen, het el' daarbij 
op neerkomt, dat andere ol'ganen, zooals de reehtsgemeen
schappen, dan uitgesloten worden van de .zeggenschap over 
het boschbeheer. 

Wij hebben destijds getracht een compromisoplossing te 
bereiken dool' te zeggen: welnu, wanneer het gouvernement 
zooveel prijs stelt op ordening vun het boschbeheer, welaan, 
dan verleene men die machtiging tot ordening van het bosch
beheer doch met behoud van de inkomsten, die aan de Inheem
i=;chc rechtsgemcenschappcn uit die bosschen toevloeien. Nu 
is het aan den anderen kant wel ccnigsz ins onrcdclijh:, om waar 
er door de Regeering kosten worden gemaakt voor een 
betel' beheer vall de bosschen, wel van haar te cischen, dat 
Zij deze kosten daaraan besteedt, doch de bruto opbrengst, 
voort"loeiende ui t het betel' beheer, in haar geheel aan de 
rechtsgemeenschappen laat toevallen. 

Ik zou daal'om dezp \Taag willen stellen: Is de Regeering 
bereid 0111 in ZOOV01'1'O een concessie te doen aan het standpunt, 
dat door den heel' Soangkoepon en mij wordt ingenomen' Is 
Zij bereid te aanvaarden, dat een redelijk deel van de meerdere 
opbrengst door het intensieve boschbehber vel'kregen, wordt 
uitgekeerd aan de lnhcemsche l'cchlsgemecnschappen, zood at 
dus in artikel 4 de woorden "bruto-opbrengst" worden ver
vangen door de woorden : "meerdere opbrengst J'1 

Deze wijziging zou beteekenen, dat, wanneer door de orde
ning van het boschbeheer meerdere inkomsten zouden worden 
vel'kregen, daarvan pen rcrlel\jk deel - tet bepalen dool' den 
C:ouvcL'llcur-Generual - wordt uitgekeel'd aan de Inhecm'~chc 
rech tsgcli1ecllséhappcJl. Dit koml fIIÜ rcuclük "001', omdat, zoo
als gezegd, ook door het gouvernement wordt erkend, dat deze 
bosschen eigenlijk bezit zijn van de Inheemsehe rechtsgemeeu
schappen en dat, waar door het gouvernement kosten worden 
gemaakt voor een beter beheer, en de ordening vau het bosch
beheer, ook een rechtmatig en redelijk deel van de daardoor 
verkregen meerdere opbrengst aan de rechtsgerneenschappen 
moet worden uitgekeerd, 

De> hecl' Roe}>: :Jl(jllhrcl' dl' Vool'zittC'l'! In de :1I10/1/0I'io 
van Antwoord op dit O111.WCI']) ligt crn getlaC'h1c, welke ik vol
komen kan ondl'n;chl'ij\'cn Clt hlijkba:1l' ook de sprekers, die 
voor mij het woord hebben gevoerd. Deze gedachte nl. dat het 
redelijk is, dat een tleel vall de uit ltet verbeterde bosch beheer 
verkregen baten aan het land ten goede komt. Deze gedachte 
komt hierop neer, dat van de kosten, die het gouvernement 
maakt voor een beter bosch beheer een deel zal worden geresti
tueerd van de meerdere opbrengst die door dit beheer wordt 
verkregen. 

1\faar de primaire gedachte van het vool'ste\ der Regeering 
is toch eigenlijk wel anders. Primair is in de ordonnantio 
op het oogenblik vastgelegd, dat van de volle bruto-opbrengst 
der in artikel 1, eerste lid, onder b bedoelde retributiën 
slechts een deel aan de betrokken In.landsehe rechtsgemeen
schappen zou moeten worden uitgekeerd. 

De zaak is hier dus zoo gesteld, dat in eerste instantie 
de ontvangsten zij n voor het gouvernement van Nedel'landsch
Indië, dat dan bepaalt welk deel daarvan aan de rechts
gemeenschappen zal worden uitgekeerd j een deel, dat dan 
blijkens de stukken in ieder geval tenminste zal bedragen 
het bedrag, dat tot dusver uit deze bron van inkomsten voor 
de betrokken ressorten voortvloeide, 

Ik merk hierbij op, dat, indien het alleen de bedoeling is 
een redelijk deel aan het gouvernement te' geven, nl. een 
deel. dat in overeenstemming is met de uit het verbeterd 
bosch beheer voor het gouvernement voortvloeiende kosten, 
men dan bij artikel 4 deze gcdaehte op andere wijze zou 
moeten belichamen dan thans het geval is. Men zal dan 
namelijk in dit art.ikel moeten bepalen, dat de retributie in 
eerste instantie vloeit naar de adatgemeenschapsknssen en 
dat deze kassen op haar beurt weer restitneeren ann h«:'t 
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(Van Helsdingen.) 
gouvernement het bedrag, dat dool' het gouvernement Is 
uitgegeven voor het verbeterd boschbeheer. 

·Dan zou dus in de ordonnantie primair de gedachte zijn 
belichaamd, hier door verschillende leden naar voren ge
bracht, dat de eigenlijke inkomsten uit bet boschbeheer 
behooren te vloeien in de adatgemeenschapskassen. Dan zou 
tevens de gedachte kunnen worden verwerkelijkt, die in de 
Memorie van Antwoord nog eens nadrukkelijk is gereleveerd, 
om de door het Gouvernement extra uitgegeven kosten to 
restitueeren. Uen zou dit op zeer eenvoudige wijze kunnen 
bereiken, door artikel 4 te wijzigen in dezen zin, dat van 
de bruto-opbrengst, van de in artikel 1, eerste lid, onder Ib 
bedoelde retributiën, jaarlijks een door den Gouverneur
Generaal vast te stellen deel aan het gouvernement wordt 
uitgekeerd en dan kan verder worden geformuleerd de 
een of andere riehtlijn ten aanzien van de vaststel
ling van dat bedrag. Men zou dat b.v. knnnen over
laten aan den Gouverneur-Generaal na bekomen ad vies 
van den betrokken boschbeheersdienst en den betrokken 
resident. Als men het zoo zou redi geeren, zou in de ordon
nantie primair worden vastgelegd dat de retributiën, voort
vloeiend uit cle boschexploitatie, voor de adatgemeenschap· 
pen z\in en het ~ouvernement zou er niet bij tekort komen, 
omdat deze ?elfde ordonnantie bepalen zou, dat de uit het 
bosch beheer voortvloeiende kosten aan het gouvernement 
worden terugbetaald. Practisch zou dit geen verschil brengen 
aan de financieele zijde van deze aangelegenheid, maar the· 
oretisch, staatsrechtelijk, zou er natuurlijk wèl een zeer be
lllngrük vernchil ZÜn. Ik wil dit gaarne even vaststellen, om
dat in dat geval dus wel terdege in de ordonnantie ook 
wordt vastgesteld de primaire aanspraak van de adatgemeen. 
scttall11Cn 0ll de retributiëu, die uit cle boschexploitatie voo,·t· 
vloeien. 

Ik zou de Regeering derhalve willen verzoeken, n4jn 
gedacbte in overweging te nemen, deze dus, dat niet het 
gouvernement aan de adatgemeenschappen een bedrag gaat 
uitkeeren, doch dat de adatgemeenschappcn aan het gou
vernement de extra kosten, voortvloeiend uit het verbeterde 
boscl1beheer, restitueeren. Indien een wiiziging in dezen zin 
niet in de ordonnantie zou kunnen worden opgenomen zou 
ik gaarne willen vernemen, welke bezwaren de Regeering 
hiertegen oppert. 

De heer Van Helsdingen : Mijnheer de Voorzitter! Hoe 
aanlokkelijk op zichzelf de gedachte van den heer Roep is, 
toch komt het mU voor, clat de uitwerking ervan in de ordon· 
nantie heel veel moeilijkheden met zich zal brengen. Het 
zal niet zoo eenvoudig zijn als de heer Roep meent. We 
krij gen administratief inlmers de toch wel zeer gewrongen 
verhouding, dat het geheele beheer wordt uitgeoefend door 
het Boschwezen en de inkomsten moeten worden geïnd door 
het Boschwezen, doch worden geboekt in de boeken der 
rechtsgemeenschappen, die dan het geld weer aan het gou
vernement zouden moeten ttitkeeren . 

(De heer Roe 1': Dat gesehiedt toch in elk zelfbestnur.) 
Toch ni et in dien zin, dat het geheele beheer bij het gouver

nement berust, dan is het beheer ook formeel bij de rechts· 
gemeenschappen zelf en worden de ambtenaren van het 
gouvernement ter beschikking gesteld van de zelfbesturen. 
Maar hier zou het geheele beheer bij het Boschwezen worden 
gebracht en clan wordt wat de heer Roep wil toch wel zeer 
ingewikkeld . 

Ik vraag mij af of aan het verlangen vau den heer 
Thamrin niet kan worden tegemoet gekomen, indien hier 
niet wordt gesproken van de bruto-, doch van cle netto-op
brengst en dat aan het betrekkelijke artikel een lid wordt 
toegevoegd waarin wordt uiteengezet, wat men onder netto
opbrengst heeft te verstaan. 

Wanneer dan gesprokeu wordt over de netto-opbrengst en 
dat jaarlijks een door den Gouverneur-Generaal vast te stellen 

(Voorzitter, Pra.woto.) 
deel daarvan uitgekeerd wordt aan de rechts gemeenschappen, 
komt daarin tot uitdrukking hetgeen de heer Tbamrin heeft 
gezegd, uI. dat van de meerdere opbrengst een deel ook t en 
goede komt aan de rechtsgemeenschappen. Dan zal een nadere 
toelichting moeten worden gegeven omtrent het begrip "netto
opbrengst " en daarin kan dan worden opgenomen, dat van 
de bruto-opbrengst de kosten van het gouvernement voor het 
beheer over deze bosscben moeten worden afgetrokken. 

Misschien is dit een omschrijving, die ik aan cle Regee
ringsgemachtigden in overweging mag geven. 

De Voorzitter: Hiermede is de eerste termijn van de zijde 
van het College over dit onderwerp geëindigd. Zijn de Re
geeringsgemachtigden bereid, straks na afhandeling der an
dere onderwerpen dan wel den volgenden Dinsdag te ant
woorden? 

De heer Becking, hoofd van het Boschwezen : Gaarne 
a.s. Dinsdag, Mijnheer de Voorzitter. 

De Voorzitter: Dan zullen het antwoord van de Regeering 
en de verdere afhancleling van dit onderwerp Dinsdag 10 
November e.k. plaats hebben. 

Aan de orde is de ontwerp-or donnant ie 
houdende wijziging van de bepalingen 
inzake het slachten of do e n s l achten van 
v r 0 uwe I ij k g l' 0 0 t h oor n vee (0 n d. 4; Zit t i .n g s
jaal' 1935-1936 Ond.146), als gewijzigd bij 
Nota van Wijziging (Ond. 4 , st. 3). 

De OIlLwcl'p-ordonllunti<\ als gewijzigd bij Nota ,·an " rÜzi
ging, wordt zonder beraadslaging on zonder hoofdelijke stem
ming aangenomen. 

De Voorzitter: Aan de orde is de ontw e rp-ordon
nantie tot v e rlaging van sommige slacht
helastingen en tot unificatie der wetgeving 
op de slachtbe l asting (Ond. 34), als ge
wijzigd bij Nota van Wijzigingen (stuk 6) . 

De Regeering heeft medegedeeld, dat als Regecringsge
maehUgde voor dit ontwerp is aangewezen de hoofdinspecteur 
van Financiën, hoofd van den dienst der belastingen, de heer 
Holtkamp, die voor het eerst in ons midden is en dien ik hier· 
bij van harte welkom heet. 

De heer Prawoto: Mijnheer de Voorzitter! In de Memo
rie van Antwoord op dit ontwerp zegt de Regeering (pagina 
1), dat de geslachte runderen en buffels in de bevolkings· 
centra een hooger slachtgewicht en een grootere waarde 
hebben. Dit is misschien waar wat betreft de slacht van de 
runderen, doch althans voor de buffels is dit niet zoo. Deze 
twee objecten van slach t kan men niet met denzelfden 
maatstaf beoordeelen, noch wat betreft het gewicht noch wat 
aangaat de standing van cle consumenten. De buffels, die 
in de bevolkingscentra worden geslacht, zullen in gewicht 
uiet veel verschillen van de binnenlandsche slachtobjecten. 
De consumenten van het buffelvleesch bebooren, zoo wel in de 
bevolkingscentra als in de binnenlanden tot precies dezelfde 
klasse en groep, de armere klasse der bevolking. Het buffel
vleesch komt niet in de hotels en ook uiet bij het betere 
publiek. Zelfs gevangenen krijgen uiet eens buffelvleesch. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik wil hiermede alleen zeggen, 
dat men, de zaak beschouwd uit een oogpunt van standing 
der vleeschgebruikers, verschil moet maken in het Jeggen van 
lasten op de beide consumpti e-artikelen. 

Doch, zooals ik in de afgeloopen hoofdzitting hij de behan
deling van de Afdeeling Financiën der begrooting naar voren 
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(Soangkoepon.) 
heb gebracht, zal een verlaging van de slachtbclastin.g wel 
degelijk tot gevolg hebben Of een verlaging van de vleeseh· 

pl'tjzen, ook in de bevolkingscentra - daar zal wel de Vereeni
ging van Huisvrouwen voor zorgen - of verhooging van 
de veepl'ijzcn j laat U dat maar aan de concul'reerende slagers 
<lver. In, het laatste geval zullen Madoera, Bali en Lombol( 
profijt hiervan trekken. 

Mijnheer de Voorzitter! Men moet toch niet uit het oog 
verlie=, dat er innig verband bestaat tnssehen prijzen van de 
kleine en grootere runderen. Mocht het dus voigcns de Regte
ring juist zijn, dat in de hevolkingscentra de grootere dieren 
worden geslacht, waarop de lasten niet behoeven te worden 
verminderd, en op de kl einere plaatsen meer de kleinere bees
ten, woor welke slacht de lastenvermindering wel urgent wordt 
geacht, dan veroorzaakt de Regeering met dezen maatregel een 
storing in de verhouding van de veeprijzen wat betreft het vee 
met groot gewicht en dat met middelmatig en klein gewicht. 
Deze storing in het natuurlijk evenwicht der verschillpnde 
prijzen zal zich in de praktijk in mindere aangename excessen 
uiten. 

Ik verband daarmede heb ik mijn handteekening gegeven aan 
het amendement-Thamrin, c,s" beoogende een gelijke belasting 
te heffcn voor de beroepsslacht in centra en binnenlanden, 

De heer Soangkoepon: Mijnheer de Voorzitter! Wan
neer de Regecring in artikel 3 van de onderhavige ontwerp
ordonnantie verscheidene vrijstellingen heeft voorgesteld, die 
geheel op den godsdienst en den adat berusten, zooals we
gens het slachten van een dier ten behoeve van: 
(t. den Soesoehoenan vau Soerakarta, den Sultan van Djoeja

kat,ta of hoofden van de Mangkoenegorosche en Pakoe
alamsche Huizen; 

b, vnn de hoofden en de bevolking van de zoogena.mde 
vrije desa 's en ,perdikanlieden op Java en Madoera; 

c. ritueele plechtigheden in de residentie Bali en Lombok. 
terwijl deze ontwerp-ordonnantie volgens artikel 16 niet van 
toepassing zal zijn in het ressort van den KarangasemraaLl 
(l'esidentie Bali en Lombok ), dan rU st bij mij de vraag, 
waarom geen vrijstellingen worden verleend voor het wc
gens slachten van een dier ter voldoening aan de godsdienst
eischen en -verplichtingen volgens de Islamietische leer en 
o.a. iu de residentie Tapanoeli voor het wegens het slachten 
van een dier ten behoeve vall de voorgeschreven en dool' 
den adat verplichte adatfeesten. Ten aanzien van deze adat
feesten berusten m.i. evenals op Java de vrijstellingen op de 
eerbiediging van de reeds bestaande of verkregen rechten 
del' inheemsehe bevolking, 

De vrijstelling van belastingen van geslachte dieren ten 
behoeve vall de uitoefening- van de godsdienstplichten van 
den Islam , zooals de z.g. uKOI"ban" en "Kek a .. (offers) zou 
zeker niet alleen berusten op zedelijke of moreele gronden, 
doch ook op grond van artikel 173 der Indische Staats
regeling, waarbij wordt bepaald, dat ieder zijn godsdienstige 
mceningen met volkomen vl'ijheid belijdt, behoudens de 
heschcl'llling del' maatschnpptj en harer leden tegen de 
overtred ing der algemeene verordening op het strafrecht. 
R\l de heffing van slachtbelastingen op de offerdieren 
heteeJ{ent dit in wezen een belasting voor het belijden van 
dell Islamietischen godsdienst en dit is toch zeker in strijd 
met de grondgedachte en de strekking van het zooeven 
genoemd .rtikel 173 der Indische Staatsregeling. 

In de :Memorie van Antwoord heeft de Regeering verklaard, 
dat' de vl'\i stelling va n belasting wegens slacht b\j godsdiensti-, 
ge of adatplechtigheden opnieuw in overweging is genomen, 
doch dat de Regeel'ing haar standpunt ter zake nog niet heeft 
kunnen bepalen. 

De vraag, die in dit verband evenwel moet worden beant· 
woord, is deze: Waarom heeft de Regeering bij het bepalen van 
de vrijstellingen van de slachtbelastingen met den adat op 

Java en l\ladoera en deu godsdieust iu Bali en Lombok reke· 
ning gehouden en niet met den adat in andere deelen van de 
buitengcwesten en den Islamietischen godsdienst in geheel 
Nederlaudseh-Indië j 

Voor de afzonderlijke behandeling van den adat in de bui
tengewesten en den Islamietischen godsdienst hier te lande 
ten opzichte van de regeling der slachtbelasting bestaat m.L 
geen enkele reden, De Regeering zal mij in dit verband mis
schien kunnen tegenwerpen, dat de vrijstelling van slacht
belasting van een dier bij ritueele plechtigheden in Bali en 
l,ombok hoofdzakelijk berust op de omstandigheid, dat het 
vlcesch bij deze plechtigheden geheel vernietigd of voor de 
consumptie ongeschikt gemaakt wordt, maal' dan zijn er m.L 
des te meel' gegronde rodenen om zulk een slachtdier te belas
ten, omdat het onbenut laten of ondoelmatig gebruiken van 
het verkregen vleesch meer op weelde bernst. Het komt mij 
daarom voor, dat bU deze vrijstelling van belasting in Bali 
en lJombok meer gelet wordt op den godsdienst ·en derhalve 
daarbij meer het karakter en de inhoud van den godsd ienst 
gelden dan de wijze van uitvoel'ing van dezen godsdienst. 

Bij de Islamietische leer wordt het vleeseh van de geslachte 
offerdieren aan de armen, behoeftigen, weezen en andere gods
dienstige personen gegeveu, zoodat dit vleesch dus niet ver
kocht wordt. Op die wijze is het geslachte dier in weten bI>
stemd voor liefdadige doeleinden. 

Waar de Regecring in wezen over het algemeen de uitgaven 
voor liefdadige doelcinden ook van fiscale verpliehtingen vrij
stelt, li gt het ook in dc IUn om offereliel'en volgcns den I sla
mietischen godsdienst ook vrij te stellen van slachtbelasting. 

Voor het verkrijgen van vrijstellingen van slachtbelastin
gen voor dit doel waren verklaringen te ei sc hen , af te geven 
door den betrokken ICoefti of ICadli van de betrokken ge
bieden, welke verklaringen geviseerd moeten zijn dool' het 
betrokken hoogste volkshoofd. 

Ik zon daarom der Regeering in overweging willen geven 
om Dan artikel 3 van de ons voorgelegde ontwerp-ordonnantie 
alsnog twee nieuwe leden g en Tt toe te voegen, van den 
volgenden inhoud: 

[J . wegens het slachten van een dier ter voldoening 
aau de godsdiensteischen en -verplichtingen volgens 
de Islamietische leer; 

h, in de buitellgewesten wegens het slachten van een 
dier ten behoeve van verplichte adatfeesten . 

Wat cle niet-verlaagde slachtbelasting in de grootere be
volkingscentra betreft, ik slnit mij gaarne aan bij de leden, 
clie in het Geclelegeerdenverslag betreul'den, dat daar de vel'· 
I.ging niet geldt. H oewel ik het standpunt van de Regeering 
kan deel en, dat het tarief del' belasting niet noodzakelijk een 
nauwen samenhang met den prijs van het verbruiksartikel 
behoeft te vertoonen, komen mij toch de hooge belasting ad 
f 6 per dier van f 15 waarde in bedoelde gebiedsdeelen, ge
voegd bij de betrekkelijke gemeentelijke belastingen zooals 
j{curloon, abattoir-huur en andere, zecl' on l'edelijk VOOI', 

vooral, wanneer men hi erbij bedenkt dat in grootere bevol
ldngscentra of steden ook armere ingezetenen, anncr dan die 
van het platteland, woonachtig z'1n, die tot de consumenten 
"nn het vleesch in deze plaatsen kunnen worden gerekend. 

Ook voor Bali als leverancier van slachtvee voor de bevol
kingseentra op Java zal deze hoogere slachtbelast ing zeker "an 
nadeeligen invloed zij n, zoowel voor de gezonde ont
wikkeling dezer streek als veeteeltgebied als voor de betrok
ken bevolking zelf, n et behocft immers gecn nader betoog, dat 
de veehandelaren onafwijsbaar rekening zull en moeten houden 
met de bestaande, vigeercnde slachtbelast ingcn bij de bepaling 
van hun inkoopprijs. Elke verhooging van slachtbelastingen 
zal ongetwijfeld Of op de verkoop ers van het vee Of op de COD

sumenten worden afgewenteld en dit zal zeke r' een rem zijn 
voor de ontwikkeling van de veeteelt in de veegebieden, zooals 
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(Verboom.) 
Bali, Madoera en de onderafdeeling Padang Lawas in de resi
dentie Tapanoeli en het gewest Atjeh en Onderhoorigheden. 

De verlaging van de slachtbelasting van runderen en buf
fels ook in de grootere bevolkingseentra van f 6 tot f 4.50 pel' 
stuk, zooals dit in het Gedelegeerdenverslag wordt voorgesteld, 
komt mij op grond van de zooeven genoemde overwegingen 
redelijk en als zoodanig wensehelijk voor. Zoo kan elke verla
ging van de slachtbelasting zeker het gebruik van vleeseh 
stimuleeren, omdat daardoor de minder gestiueerden mede in 
de gelegenheid worden gesteld ook vleeseh te koopen. 

Wat betreit het slachten van dieren, die in dreigend gevaar 
verkeeren, zoomede van dieren die tengevolge van een ongeval 
dusdanig zij n verwond, dat zij zich niet verder kunnen bewe
gen, is de eigenaar ervan feitelijk gedwongen om zulke dieren 
te slachten op de plaats van het ongeval, zoodat die dieren 
daardoor vanzelf niet de werkelijke waarde knnnen verwerven, 
zooals dit in normale gevallen zou kunnen zijn. Ten gevolge 
van den noodtoestand d.i. het ongeval moeten die dieren af
gemaakt woraen. 

Het is mij daarom niet heel duidelijk, waarom de Regeering 
bezwaren heei! tegen de heffing van de noodslachtbelasting 
ten aanzien van de op deze gedwongen wijze geslachte dieren. 
Uit zulk een slacht zullen toch altijd meer na- dan voor
deelen voor den belanghebbende voortvloeien. 

Dat een dergelijke gedeeltelijke vrijstelling van slachtbe
lasting het gevaar schept, dat kunstmatig ongevalleu in het 
leven worden geroepen om van het lagere noodslnchttarief te 
kunnen profiteeren, bewijst wel, dat de Regeering niet goed 
op de hoogte is van de menschelijke psyche, vooral in de 
Inheemsche samenleving, want niemand zal er aan denken 
zijn hni'sdieren te mishandelen, ten einde daarmede een wei
nig geld te kunnen verdienen. In de praktUk zal hij ook 
hiervan geen enkel voordeel trekken, omdat de waarde van 
het uit verminkte dieren afkomstige vleesch veel lager door 
de Inheemsche bevolking wordt getaxeerd dan die van een 
gewone slacht. 

De Inheemsehen vinden bovendien, evengoed als de Euro
peanen, dat dierenmishandeling tot de slechte daden moet 
worden gerekend. Hierbij moet men verder nog in aanmer
king nemen, dat degenen, die zich daaraan schuldi g maken 
gestraft knnnen worden op grond van artikel 302 van het 
Wetboek van Strafrecht. 

Mijnbeer de Voorzitter! Het komt . mij daarom redelijl< 
voor om de bezitter~ van bij eiken noodtoestand geslach,e 
dieren tegemoet te komen, door zulk een slacht als nood
slacht te kwalificeeren. 

Onder sub d van artikel 2 van deze ontwerp-ordonnantie 
ware dan een lid 4 toe te voegen van de volgende bewoor
dingen : 

,,4. van een dier, dat in dreigend gevaar verkeert, zoo· 
mede van een dier, dat tengevolge van een ongeval 
dusdanig is verwond, dat het zich niet verder kan 
voortbewegen. " 

De heer Verboom: Mijnheer de Voorzitter I Ik heb voor
namelijk twee bezwaren tegen de ons voorgelegde ontwerp
ordonnantie. Het eerste bezwaar is, dat het niet een algemeene 
verlaging brengt van de tarieven ; het tweede bezwaar is, 
dat de verlaging, die het ontwerp brengt, naar mijn mee
ning niet vcr genoeg gaat. 

Het ontwerp brengt geen algemeene verlaging van de 
tarieven, omdat immers onmiddellijk een uitzondering wordt 
gemaakt voor de groote bevolkingscentra ; ik spreek hier 
speciaal over de slacht van runderen en buffels, aangezien 
dit wel het belangrijkste punt vormt bij deze regeling_ Dit 
voorstel, om van de verlaging dus uit te zonderen de grootere 
bevolkingscentra, is bij de schriftelijke behandeling van het 
ontwerp al met kracht van redenen bestreden. Toch wordt 
in de Memorie van Antwoord vastgehouden aan dit voorstel. 
Dit wordt daarin nog nader verdedigd; daarbij wordt O.m. 

(Thamrin.) 
verwezen naar deskundigen terzake. Het spijt mij, dat dez" 
verdediging mij niet heeft knnnen overtuigen van bet 
onjniste van mijn standpunt. Bij het commissie-onderzoek is 
tegen deze afwijking van den regel vooral ook aangevoel'd, 
dat een dergelijke bepaling in de hand werkt het slachten 
buiten de groote bevolkingscentra, waardoor de hygiënisch 
ingerichte slachtplaatsen, welke de grootere plaatsen in den 
loop der jaren hebben opgericht, voor een ' belangrijk deel 
zullen worden uitgeschakeld. 

In de Memorie van Antwoord wordt - op grond van de 
informaties van deskundigen - betwijfeld of dit het geval 
zal zijn. Maal' daartegenover staat, dat andere deskundigen 
- ik noem bv. den schrijver van de bekende artikelen in 
het Soerabajasch Handelsblad, waarin men met stelligheid 
een deskundige kan onderkennen - menschen, die voort
durend uit den aard van hnn alUbt met deze dingen in 
aanraking zijn, wel deze vrees deelen; ik geloof dat zulks 
op zichzelf voldoende aanleiding vormt om tot een verlaging 
over de geheele linie over te gaan. 

Mijn tweede bezwaar betreft de verlaging op zichzelf. Ik 
vind deze verlaging niet vel' genoeg gaan. ln de stukken 
wordt als motief voor deze verlaging aangevoerd, dat de a1-
gemeene prijsdaling en .de achteruitgang in den economischen: 
toestand van de bevolking, die verlaging raadzaam maken. 
Daar valt echter onmiddellijk tegenover te stellen, dat de 
tarieven in 1922 verdubbeld zijn, zoodat het minste wat men 
thans zou kWlnen verwachten, wel zou zijn, dat - nIs 
inderdaad de toestand zoo ernstig is als in de Memorie van 
Antwoord wordt aangegeven, en dat is ook mijn meening -, 
men zon komen tot het wegnemen van die verdubbeling van 
1!122. 

Dat is echter niet het geval. Ik zal daarop bij deze 
gelegenheid niet uitvoerig ingaan, omdat ik dan misschien 
buiten de orde zou zijn, - daarvoor zal zich trouwens wel 

. een andere gelegenheid voordoen - maar ik begin het steeds 
als bezwarender te gevoelen, dat in deze samenleving, waar 
velen zich moeten instellen op een uiterst minimum, allerlei 
zaken, die tot het onmisbaar levensonderhoud behooren - ik 
denk aan drinkwater, zout, petroleum en ook vl eesch - op 
exorbitante wijze belast zijn. 

Men kan wel zeggen, dat er geen onmiddellijk verband 
mag gelegd worden tusschen den oorspronkelijken kostprijs 
van het vee en de heffing van slachtbelasting, - mjsschien 
is dit tot op zekere hoogte zelfs waar - maar toch beteekent, 
zooals in het Gedelegeerdenverslag is uiteengezet, een ver
hooging van den prijs van een rund, dat op het oogenblik 
ongeveer f 12 à f 13 doet, met een bedrag van f 6 aan 

- belasting, en nog eens f 3 aan kenrloon e.d.m., dus totaal f 9 
inderdaad een exorbitante heffing. Om deze rden - ik zeide 
reeds, dat er later nog wel gelegenheid zal zijn deze kwestie 
principieel te stellen - vind ik speciaal in de huidig-e 
tijdsomstandigheden een verlaging van de te~enwoord i ge 
belasting met 50% wel het minste, wat er zou dienen te 
gehenren. 

Ik zou dan ook, als ik daarvoor steun zou kunnen vinden, 
met een amendement willen komen, waarbij over de geheele 
linie het tarief voor het slachten van runderen en buffels 
wordt gesteld op f 3. 

De heer Thamrin: Mijnheer de Voorzitter! Op herhaald 
aandringen van den Volksraad is de Regeering ehldelijk ge· 
komen met een ontwerp, beoogende verlaging van de slacht· 
belasting. Ook ik vind, dat de tegemoetkoming van de 
Regeering wel heel schriel is. 

Niet all(\en toch dat de verlaging heel weinig beteekent, maar 
er wordt zeiis nog een gedifferentieerd tarief voorgesteld, terwijl 
- en daar komt het vooral op aan - de slachtbelastillg voor 
de groote steden ongewijzigd wordt gelaten. De onderscheiding. 
die de Regeering maakt voor dit onderscheid tusschen de slacht 
in en buiten de centra, bernst op een tweeledige argumentatie. 
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(Kan.) 
In de cerste plaats stelt Zij hct voor, als zou voor de ceutra 
een verjaging geen economisch effect hebben en ten tweede 
heeft volgens Mal' de grootte der belasting geen invloed op 
den prij. van het vee. Ik sta over deze argumentatie wel ver
wonaerd. lmmers, elke belasting heeft überhanpt een ecouo
misch effect, hetzy voor den consument of JU dlt geval vom' de 
vcl'koupcl';) van hel vee . .li:cu lJelaslll1g zou op den veepl'.lJs 
waal'schijulijk geen invloed nitoefenen, indien zij slechts een 
klcme fractIe bedraagt vau deu veepriJs zeJf. Maar aangezien 
in vele gevallen de belasting bijna 75'10 van den veeprijs be
uraagt, vraag ik miJ af, of zulk een belasting inderdaad g~en 
iu v lood zou knn.nen hebben op den prijs van het vee. Wie den 
toestand in den veehandel eeIllg8zins kent, zal zecr zeker moeten 
IJcamen dat het llllllste effect, dat men van een vel'lag,ing van 
!jen uergei\jk exorbItant bClaslIugpcl'centagc zou kUllucn ver~ 
wachten, een verhooging is van den veeprijs, hetgeen zoowel 
den veeteelt als den verkoopers van het vee ten goede zou 
komen. lJaal'om acht ik de argumCJltatie tel' onderschcidIng 
van slacht lil en l)luten de CClltl'U wei een !Jeetje uuïeï. 11;;: L:UU 

daarom willen voorstellen, geen ooocrscheid tc maken tusschen 
slacht in en buiten de centra en een uniform tarief vast te 
stellen. 

~l' zijn nog andere motieven om geen gedifierentieel'u ta
rief in te stellen. Bil, gedifferentieerd tarief brengt moeilijk
heden met zich op het stuk van inning en administratie, 
terwij l het aanleidmg geeft tot geknoei en clandestien ver
vuer van vteesch van buiten naur de centl'a tClIg'evolg~ zou 
kUlIllen hCUUCll. Ook uit Jicil hooCdc ben ik Cl' llict \'ÓÓL', Jit 
onderscheid te handhaven. 

111 het Gedelegeerden verslag is ue suggestie gedaan, om 
uit een oogpunt van biUijl<heid de slachtbelasting te ba
seeren op het gewicht van het vee. Mijns inziens zou deze 
oplossing een wel zecr billijke wijze van belastingheffing kUIl-

1I0n worden genoemd ten aanzien van de consumenten en van 
degenen, die de belnsti ng moeten opbrengen . Het motief 
VUil de Regeering om de:t.c suggestie niet op te volgen is, 
dat zulk een fij llheid in de belastingheffing niet tot uit
voering zou kunn en komen dool' gebrek aall Je Boodige În
till'lunentcn. :l\'locht dit ul'gmnent juist zijn ten annzicll van 
plaatsen buiten de centra gelegcll, lil d e centra is zulks loch 
geenszins het geval. In bijna alle g l'oute steden heen mcn be
hoorlijke abattoil's met behoorlijkc werktuigen . Ik vraag mij af, 
of voor deze centra een heffing van de belasting naar hct 
gewicht niet mogelijk zou zijn, omdat het door de Regeering 
naar voren geurachte argument lel' wering van dit belasting
stelsel toch zeel' zeker niet kun gelden voor de groote bevoi
kingscentru en stellig tüet VOOl' die op Java, waar, zooais 
gezegd, overal behoorlijke abattoirs zijn met de noodige 
outillage, waardoor het lllogel\ik moct zijn dezen vorl11 van 
belastingheffing, welke de Regeering in principe als de meest 
bi/ljjke beeft erkend, in te voeren. 

Ik zou daarom gaarne van den geachten Regeeringsge
machtigde vernemen of ]lij, gezien deze nadere toelichting, 
alsnog bereid is, althans voor de groote bevolkingscentra 
de belasting van het vee naar gewicht in te voeren. 

De heer Kan: Mijnheer de Voorzitter! Deze ordonnantie 
is ingediend in Juli 1936 vóór de depreciatie van den glliden 
en wij weten, dat de Uegeering erop uit is, den levenstan
daard laag te houden. Zij heeft door enkele maatregelen reeds 
haar goeden wil getoond om althans in die richting te wer
ken. Ik houd mij er dan ook van verzekerd, dat wanneer 
deze ordonnantie thans zou zijn ingediend, de Regeerillg dan 
IVel tot een groote verlaging der belasting bereid zou zijn 
geweest. Daarom zou ik de vraag wiUen stellen, of de Re
gecring ni et van mcenjng is, uat deze \'oOl'stellen moeten wor
den herzien in verband met de gewijzigde s ituatie, die wij 
thalls beleven. 

Dllnllcliugcll . Zittiugsjanr 1930-1937. 

(Roep. ) 
lJe ltegeering heeft verschil gemaakt tusschen ccntra CII 

plaatsen daarbuiten gelegeu. De geachte sprekers, die vóór 
mij hun bezwal'en hebben ingediend, hebben reeds gezegd, 
dat volgens hen de logica minder goed te volgen is. Mijn
lIeer de Voorzitter ! Ik moet mij ook aan deze zlide scharen, 
omdat ik uitga van deze gedachte, dat het toch bekend is, 
dat juist in de centra, zooals Soerabaja, welke plaats hier is 
genoemd, de ICveusstandaard aanmerkelijk duurder is dan 
elders, zoodat zij, die het vleesch moeten consumeeren, reeds 
gedrukt gaan onder den hoogcren levensstandaard, welke 
nu dool' de H.egeeri ng nog geaecenlueerd wordt dool' het in
voeren vun een differentiatie ten aanzien VUil de slachtbelasting. 

Ik ga dus mee met die leden, die een groote vermindering 
van de slachtbelasting hebben bepleit en die geen verschil 
wenschen te zien gemaakt wat betreft de groote centra eu 
de plaatsen daarbuiten gelegen. 

Op pagina 3 van de Memorie van Antwoord heb ik bij 
artikel 3 gelezen, tlat alhoewel de Hegeering bij dc behan· 
deling van hei ontwerp 0risisslachtbelastingOl'donnautie een 
afwijzend standpunt heeft ingenomen tegenover het verleenen 
van vrijstelling van belasting wegens de slacht bij gods
dienstige of adatplechtigheden, waaronder uiteraard ook 
vallen de Toa l:'ekong en andere Chineesche religieuze feesten, 
omdat het vleeseh van de bij bedoelde plechtigheden geslachte 
dieren tenslotte voor consumptie wordt gebezigd, zij inmiddels 
deze aangelegenheid opnieuw in overweging heeft genomen. 
De Regecl'ing heeft haal' standpunt terzake nog niet. kunnen 
bepalen, maal' het feit, dat de zaak Ül overweging is geJlOmCll, 
geeft hoop . 

De Regeering heeft bij de zooeven gememoreerde behan
deling van de Crisisslachtbelastingordonnantie zwnar het 
argument doen wegen, dat het vleesch geconsumeerd wordt. 
lk zal mij niet afvragen, of de vrijdom van belasting in Bali 
niet met zich brengt, dat ook aldaar het vlecsch geconsumeerd 
wordt. Aannemende echter, dat dit niet zoo is, zou ik toch 
nog naar vOl'en willen brengen, dat llCt vleesch, dat hier bij 
verschillendc ritueelc aangelegenheden wordt gecollsumecrd, 
toch ni et wordt verkocht. Het wOI'dt 'HlII de bezoekers gesel'
veerd en die bezoekers behoeven hiervoor niet te betalen. 
Uit dit oogpunt beschouwd wordt 110t dus nam' mijn meening 
voor de Regeering wel aannemelijker, als Zij ertoe zou willen 
overgaan, ook voor deze slacht vrijdom van belasting te ver
leenen. 

Mijnheer de Voorzitter! Dit is alles wat ik op het hart heb 
en ik spreek nogmaals de hoop uit, dat de Uegem'ing zal 
kunnen besluiten tot een tegemoetkomende houdi ng in deze 
aangelegenheid en als het kan spoedig. 

De heel' Roep: Mijnlwcr de VoorzittCl'1 De discussie gaat 
in het bij zonder over het punt, dat dc slachtbelasting voor 
runderen en buffels in de bevolkingseentru zal worden geha.tHl
haafd op f 6, terwijl overal elders - uitzondcringsgevallen 
daargelaten - de slachtbelastillg zal worden tcruggebracht lot 
J 4,50. Ik wil beginnen mrt op te merken, dat ik het niet ecns 
ben met de opmerking vun mijn geacht medelid, den heel' 
rrhamrin, die zoo juist als zijn meening te kennen gaf, dat 
de vermindel'in~ der slaehibclasting vun f 6 tot .f 4.50 e igen l\ik 
w(;lnig beleekent en zeer gering is. Ik vi nd echler, d.lt een be
lastingverlaging per object \'an 259ó niet gering kan worden 
genoemd. Ik wilde, dat de inkomstenbclasting - en de heer 
\Veyer zal hetzelfde zeggen voor de "ennootsehnpsbclusting -
met 25% zou worden vcrminderd! ' 

(Dc heer rr ham l' in: Pract isch is Cl' gC(;ll \'cl'1:1ging (I)) 

wel dOOI" de depreciatie van het geld .) 
Dat doet alles ni et zoo heel " cel terzake. Dc reëelo nCsland 

blijft, al gaat het dan om gcclepl'Cciecl'de munt, 25%. 
(De heer 'I' h a 111 rin: 'Maal' de \'cl'laging \·an de ,\'aul.'ue 

van de munt is ook 25%!) 
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7de VERGA DERING - DINSDAG 3 NOVEMBER 1936. 

Ordonnantie op de slachtbelasting 1936 (Dnd. 34). - Vraag of zal worden aangedrongen op verlenging van den termijn, 
gesteld voor de afdoening van de ordonnantie betreffende hetpensioenreglement Inlandsche schepelingen 1925 (Ond. U!o! ) . 

(Roep.) 
Ik ga er nu maar niet verder op in want daar kom ik met 

den heer 'l'hamrin vandaag toch niet over uitgepraat. 
De vermindering van de slachtbelasting van f ti op 

f 4.50 - en dan meer i.n het bijzonder Vaal' de groote bevo!
.kingscentra - zal, naar ik geloof, op den détailprijs vau 
het vleeseb niet van zeer grooten invloed zijn want bij deu 
deeschverkoop komen vrij groote bedragen in de exploitatie
rekening voor welke jn het algemeen van invloed zijn bij het 
bepalen van den prijs van het vleesch b.v. de kosten van de 
slagerij, het abattoir, het personeel, de Europeesche slagers, 
het distributieapparaat, de prijs van het vee zelf, enz. Dit 
zijn in het algemeen de groote, belangrijke factoren welk. 
den détailprijs van het verkochte vleesch bepalen. Een ver· 
mindering van de slachtbelasting in de groote centra als hier 
bedoeld zal dus, ik herhaal het, op den détailprijs van het 
vleesch niet van grooten invloed zijn. Natuudijk is die ver
mindering van invloed, ieder zal dat gaarne erkennen, en 
als de heffing naar beneden kOUI ben ik er ook in het geheel 
niet tegen, maar men moet zich niet voorstellen, dat het vlersch 
er aanmerkelijk goedkooper door zal wordell. Ik zou daarom 
tegen een handhaving van de heffing van f 6 voor de slacht 
in de bevolkingscentra eigenlijk niet zoo heel veel bezwaar 
hebben, ware het niet, dat één argument - het is reeds ge
noemd door mijn geacht medelid, den heer Verboom - daar
bij m.i. wel zeer sterk geldt, namelijk, dat er natuurlijk een 
streven door zal on Istaan om de slacht van het vee te docn 
plaats vinden even buiten de groote bevolkingscentra. Het 
spreekt vanzelf, dat elke maal, dat f 1.50 minder belasting 
betaald behoeft te worden dit voor den slager persoonlijk van 
overwegend belang is. Het bedoelde argument, ik kan het 
niet ontkennen, spreekt daarom zeer sterk. Met den heer 
V ~wboom v-rees \k, dat onder die omstandigheden de slagerijen 
verplaatst znllen worden naar een gebied buiten de grootc 
centra, waardoor zij aan het waakzaam oog van de overheid, 
zij het niet theoretisch dan toch practisch, voor een belang
rijk deel onttrokken znllen worden, waardoor, uit den aard 
der zaak, aan het groote belang van hygiëne en verstrekking 
van goed en zniver vleesch schade zal worden toegebracht. 

Wat aan den anderen kant in deze echter wel weer tot 
mij spreekt is, dat een verlaging eveneens met f 1.50 per 
object in de groote bevolkingscentra, m.a.w. een algemeene 
verlaging tot f 4.50, voor het gouvernement - als ik mij 
de Memorie yall Antwoord, goed herinner - beteekcnt een 
belastingderving van 3 ton. Wij kunnen in dezen tijd 
lnisschien een beetje meer royaal zijn dan een half jaar 
geleden, maar ik vind, dat 3 ton toch een bedrag is, dat 
ook wel in vrij sterke mate tot mij spreekt. Ik zou 
daarom het volgende aan de Regeering in overweging 
willen geven. Is het nu niet mogelijk, dat wij het eene doen 
en het andere daarbij toch niet nalaten Y Dat wij dUB het 
uniforme tarief voor het platteland en de steden gaan in
voeren, maar tevens toch voorkomen, dat de meerdere 
derving van inkomsten zoo groot zou zijn alt) in de "Memorie 
van Antwoord wordt aangegeven, n.l. f 300000 Y Dat zouden 
wij kunnen bereiken door b.v. het algemeene tarief te brengen 
op f 5, in plaats van op f 4.50. Ik zou echter ten deze wel 
aan den geachten Regeeringsgemachtigde willen vragen. 
indien dat zou geschieden, welke dan de meerdere fillancieele 
consequenties zouden zijn. 

Misschien zal de heer Thamrin nu zeggen: dan beteekent 
die verlaging van de slachtretributie eehter niet veel. Doch 
een verlaging van .f 6 op .f 5 beteekent altijd nog een verlaging 
met 20%. Wij moeten hierbij (cnslotte ook niet lIit het oog 
verliezen, dat wij hier te maken hebben met een verterings
belasting en dat dit een integreerend gedeelte van het belas
tingstelsel vormt.. Indien men zou bereiken, dat de heffing 
van f 6 op f 5 zou worden ~ebracht - dat dit in de ordon
nantie z.ou worden bepaald - zon aan het zwaarwegende 
bezwaar van den heer Verboom en mij - en waarR('h\inlijk 
ook van anderen - zijn tegemoetgekomen. 

(Voorzitter, Regeeringsgemachtigde.) 
(De heer Sos r 0 had i koe s 0 e m 0: De heel' Verboom 

wenscht een bedrag van f 3.) 
Ik bedoel het bezwaar ten aanzien van de hygiëne. De schat

kist zou dan niet zoo heel veel meer behoeven te derven on 
tenslotte zon de belasting dan toch nog met 20% zijn 
verminderd. 

Wat mij betreft - ik zeide het reeds - geloof ik niet, 
of men de slaehtbelasting brengt van f 6 op f 4.50, dan wel 
van f 6 op f 5, dat dit een voelbare en merkbare verlaging van 
den détailprijs tengevolge zal hebben, al erken ik natnurlijk, 
dat elke cent verlagmg vau prijs vaal' den consument in dezen 
tijd voordeel en winst beteekent. 

Uijnheer de Voorzitter! Al reken ik ten deze niet op veel 
steun in dezen Raad, gehoord de verschillende nitingen reeds 
terzake gedaan, dan mag mij dat toch niet weerhouden, van 
mijn kant aan de Regeeri.ng in overweging te geven een al
gemeen tarief in te voeren voor runderen en buffels van f 5. 

De Voorzitter: Hiermede is de eerste termijn van den 
kant van het College beëindigd. Ik zon den Regeeringsge
machtigde willen vragen, of hij bereid is lIedenmorgen na 
een pauze, te antwoorden dan wel den volgenden Dinsdag~ 

De heel' Holtkamp, Regecl'ingsgemachtigdc: Ik zal gaarne 
nog hedenochtend antwoorden, Mijnheer de Voorzitter! 

De Voorzitter: Dan schort ik thans de beraadslaging over 
het aan de orde zijnd ontwerp op en verzoek ik den leden 
in de commissies bijeen te komim voor het onderzoek van 
de op den rooster vermelde onderwerpen. 

])e vel'gadel'jng wordt te 10.24 UUI' v.m. gCSCllOl'st cn te 
11.16 uur V.IIl. weder hervat. 

De Voorzitter: Ik deel aan de vergadering mede, dat in 
nader' overleg met den Regecringsgemachtigde, de verdere 
beraadslaging OVC1' en de afhandeling van het aan de orde 
zijnde onderwerp 34, ordollnantie op de slachtbelasting 1936, 
wordt aangehouden tot de vergadering van de volgende weck, 
Dinsdag, 10 November. 

Aan de orde is de heslissin g over d e 
vraag of ten aanzicJl van de ordonnantie 
tot nadere w\izjging en aanvu llin g van 
het lIP e 11 s i 0 e n l' e g 1 e men tIn I a n d s c 11 e sc h e
pelingen 1925" (Ond. 98) overeenkomstig 
artike l 17 Reglement van Orde bij den Gou
verneur-Generaal op verlenging van den 
voor de afdoening gestc ld en termijn zal 
worden aangedrongen. 

De termijn inzake de bekendstelling van de beslissing van 
den Volksraad aan den Gouverneur-Generaal is gesteld op 
25 November a.s. 

Zondcl' beraadslaging en zonder hoofdelijke stemming wordt 
besloten, dat ten aanzien van deze ordonnantie bij den Gou
verneur-Generaal ni e t op verlenging van den term\in zal 
worden aangedrongen. 

De Voorzitter: Ik deel mede, dat in vet'band met deze 
beslissing het commissie-onderzoek van dit ontwerp zal plaats 
hebben op Dinsdag 10 November 1936, tegelijk met dat van 
Ond. :11) (Wijziging en aanvulling lIIilitaire pensioenregle
menten). Op dien morgen zal, zooals op den rooster is aan
gegeven, tevens plaats hebben het commissie-onderzoek van 
Ond. 40 (Wijziging en aanvnlling van de wetgeving op de 
rechten van zegel, overschrijving successie en OVel'gilllg). 

De vergadering wordt te 11.17 uur V.III. gesloten. 
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8ste YERGADERING - DINSDAG 10 ~O'ïE~IBER 1936. 

[ng-cl\omen stukken. 

Sste VERGADERINU. 

Ver g a d e l' i n g van D i n s dag 10 Nov e m be r 1936. 

(BtjcenroepingsuUl': 9 voormiddag.) 

Jngekolllell stukken. - Vraag of zal worden aangedrongen, 
op verlenging van de termijnen, gesteld voor de afdoening 
van de ontwerp-ordonnantie betr. de bescherming van bron
capteeringen voor openbare drinkwatervoorziening (Oud. 
100) en van de ontwerp-ordonnantie betr. de heffing'van 
een tijdclijk extra-uitvoerrecht c.a. (Ond. 10a) . - Tweede 
behandeling Boschordonnantie buitengewesten (Ond. 3). -
Ordonnantie op de slachtbelasting 1936 (Ond . 3 4) . -
Wijziging Koninklijk besluit betr. verjaring van schade
verhaal op landsdienaren (Ond. ló). - Wijziging en aan
vulling van de I.Regelen voor het administratief beheer 
voortvloeiendc uit de Indische Comptabiliteitswet" (Ond. 
27). - Intrekking ordonnanties betr. inzamelen van ,üet 
los op den bodem liggcnde steen en in 's lands bosschen, enz. 
(Ond. 37). - Herziening regeling van de bewijskracht van 
dOOl' geneeskundigen opgemaakte visa repcrta (Ond. ó2). 
Intrekking van artikel 6 der ordonnantie houdende aan
wij7.ing van de Oembilinsteenkolenontginning tot landsbedrijf 
(Ond. 6"'). - Intrekking van artikel 6 der ordonnantie 
houdende aanwUzing van de Boekit-Asamsteenkolenontgin
ning tot landsbedrijf (Ond. 66) . - Tweede rapport ,"an de 
Commissie voor de \'cl'zoeks{'hrlltell. - 1Iotie-Knll {'.s. hetref
fende nijstelling slachtbelasting van de slacht teil behoeve 
"HII titueole plcchtigheden (Ond. :14, st. 9). 

Voorzitt er: de heer Mr. W. H. VAN HEJJSDINGEN. 

Tegenwool"di~ met den Voorzitter 15 leden , te weten : 
de heel'en Blaauw, Van Helsdingell, De Hoog, Kan, 

Kel'stens, Moh. Nool". Prawoto Soemodilogo, Roep. Soang
koepon, Soetal'cljo, Sosrohaclikoesoemo, Thaml'in, Vel'boom 
en Woyel". 

Rrp:(,{\1'ing'Rg'etn:1cht i g'cl e!1 de heel'en: Bec Jdn g, Holtknmp en 
1'\{nnssen. 

De Voorzitter: Geachte Medeleden! Ik open eleze 
\'el'gaclering, 

De Secretaris deelt mede, dat zijn ingekomen: 

A, De \'olgende Regeeringsbrieyen en beschikkingen,: 
1. Knbinctsbrieven \'an den Gouycrncur-Generaal \'an 31 

October, 6 en 7 November 1936 No's. 22, 8, 10 en 1z ter aanbie
ding VDn: 

a. een ontwerp-ordonnantie houdende regclen tel' bescherming 
\'8n broncapteeringen voor openbare drinkwatel'voorzie
lIingen (Onel . .10 0 ); 

b, een ontwerp-ordonnantie tot het treffen van voorzieningen 
met betrckking tot het rechtswezen in verband met de 
n ieuwe administratieve indeeling van de residentie Moluk
ken (Ond. 104); 

c, een ontwerp-ordonnantie strekkende tot onteigening van het 
land Tjandikoesoema (Ond . 10ó); 

d. ecn ontwerp-ordonnantie tot heffing van een tijdelijk 
extra-uitvoerrecht en tot bllitenwerkingstelling \'an al't , 16 
der IlIclische Comptabiliteitswet (Oud. 10 :l ). 

De stukken zijn of worden gedrukt. 

2. Kabinet sbl'ieÏ \'an den Gouverneur-Generaal \'on 31 
October 1936 No. 26 houdende mededeeling, dat in verband 
met. de intrekking door den Gemeenteraad van Manado van 
zijn besluit van 3 )faart 1936 No. 6 GB 1}1}6 strekkende tot 

Rnndclingcll. ZittingsjA.nl' 19R6-1937, 

het aan.gaan van een geldleeuing, door de Rcgeering wordt 
teruggenomen de ontwerp-ordonnantie ter bekrachtiging van 
dat besluit (Ond. 7 ). 

3. Besluit van den Gouverne.ur-Generaal van 19 October 
1936 No. 10 houdende aanwijzing vau het te )Iedan verschij
nend Chineesche dagblad "New China" als periodiek ver
schijnend drukwerk, welks verschijning tijdelijk kan worden 
verboden. 

4. Als voren van 30 October 1936 No. 2 houdende machti
ging, krachtens art. 105 I. S., aan den directeur van EconoJlÜ
sche Zaken om te beseh ikken over de bij een aan vullende 
begrooting uitgetrokken fondsen voor de jnstelling van een 
bureau voor de buitenlandsehe handelsvoorlichting en propa
ganda bij het kantoor voor den iHandel. 

5. Als voren van 2 November 1936 No. 7 houdende vast
stelling van de "Regeling voor den afkoop van de bevolkings
zoutpannen op ~iadoera" , 

6, Als voren van 2 November 1936 No. 8 houdende mach
tiging aan den directeur van Financiën om gedurende het 
jaar 1936 op den voet van art. 42 1. C. W . sommen te goeder 
rekening te verstrekken voor het doen van uitgaven ten laste 
van den post materieele uitgaven van de Zoutwinning. 

7. Als voren van 2 November 1936 No. 11 houdende 
machtiging, krachtens art. 105 I. S., aan den dir~~telU' van 
Binnenlandsch Bestuur om te beschikken over de b\] een aan
vulleude begrooting uitgetrokken fondsen voor materieele 
uitgaven ten behoeve van de luchtbescherming der burger
bevolking. 

8. Ais voren vall 3 ,,"o"omuer J936 :-<0. 1z bepalende, dat 
de mtgaven voor de ,ützending van militairen, alsmede voor 
de aanschaffing, keuring en uitzending van materieel voor 
de artillerie, de genie en de luehtvaartafdeeling, waarvoor 
bij de posten 8.4, 8.7, 8.8 en 8.9 van Hoofdstuk I van afd. 
VIn onderscheidenlijk van de begrootingen voor 1936 en 
1937 ere die ten zijn toegestaan, zullen kunnen geschieden ten 
laste van de overeenkomstige posten 8.1, 8.5, 8.6 en 8.8 van 
Hoofdstuk II van afd. VIII der begrootingen voor 1936 en 
1937. 

De sub I tfm 8 genoemde stukken worden ter inzage gelegd 
ter secretarie van den Volksraad. 

B , De volgende tel' kennisneming ontvangen bescheiden: 
1. Voorloopig overzicht van de Landsmiddelen over Sep

tember 1936, aangeboden door de Generale Thesaurie. 
2, Besluiten von den Directeur van Binnenlandsch 

Bestuur houdende machtiging tot het doen van uitgaven in 
verhand met de bevoJkillgst'ubbel'l'cstrictie , 

De stukken worden ter inzage gelegd van den Volksraad. 

C. De . volgende boekwerken: 
1. Gedenkboek van de \'erccniging "Himpocnan Soeda

ra" te Bancloeng, aangeboden dool' het Bestuur der veree-
nigillg. . 

2. Verslag van het I-Iavenwezen met inbegrip van 's Land~ 
Baggerbedr\jf en Gro01-~la tel'Îcc l 0\'e1' de jaren 1934 en 
1935, aangeboden door het departement van Verkeer en 
Waterstaat. 

'Vorden opgenomen in de boekerij. 

De Voorzitter: A a n deo I' dei s de bes I i ss i n g 
over de vraag of ten aanzien van de ont· 
w e r p - 0 r don n a 11 tie, hou den der e gel ent e l' 
besc~lerJlling van bl'oncapteeringen voor 
o pen ba l' e d l' i 11 k wat c l' voo l' zie n i n gen (0 n d. 
100 ), cn de ontwerp-ordonnantie tot hef
fing van eell tijdelijk extl'a.-uitvoerrecht 
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8ste VERGADERING - DINSDAG 10 NOVEMBER 1936. 
Vraag of zal worden aangedrongen, op verjenging van de termijnen, gesteld vOOr de afdoening van de ontwerp-ordon
nantie betr. de bescherming van broncapteeringen voor openbare drinkwatervoorziening (Ond. 100) en van de ontwerp
ordonnantie betr. de heffing van een tijdelijk extra-ttitvoerrecht c.a. (Ond. 10a ). - Tweede behandeling Boschordonnantie 

buitengewesten (Onel. a). 

(Adviseur voor Agrarische Zaken.) 
ent 0 t b n i ten w e l' k i 11 g s te 11 i n g van :l [' t. 16 
de t' 1 n dis c h e Co lll'p tab i li te i t s wet (0 n d. 10a) 
overeenl<omstig artikel 17 Reglement van 
o l' cl e b ij cl enG 0 u ver 11 e II l' - Gen era n I 0 P v e r
lenging van de voor de afdoening van dcze 
ontwerp-ordonnanties gestelde termijnen 
za] worden aangedrongen. 

Zonder bCl'aadsJaging en zonder hoofuelijke stemming 
wordt besloten, dat ten aanzien van deze onhverp-ol'don
nanties ni e t bij den GOl1\-erneur-Gencl'Hal op verlenging 
van de termiinen zal worden aangedrongen . 

De Voorzitter: Dit laatste onderwerp zal straks in de 
Commissies als eerste onderwerp aan de orde worden ge
steld . 

Aan de orde is de voort 'zetting dcr tweede 
behandeling van de ontwerp-ordonnantie 
voor de gewesten buiten Java en Madoera 
nopens de aanwijzing van in stand te 
h 0 tl cl e n bos s c hen, d e bes c hel' m i 11 g v a 11 

bosschen en de heffing van retributie voor 
den aankap van hout en de winning van 
a n der e hos (' h voo r tbr eng s c 1 e 11. (0 n d. :J i Z i t
t i IJ g S j a a l' 1935/1936, 0 n d. 143; Zit 1 in g s j a a l' 
1934/1935, 0 n d, 2. ) 

Hct woord is aan den Regeeringsgemachtigde voor het nit
spreken van het regeering&'lntwoord in eersten termijn. 

De heel' Maassen, adviseur voor .Agrarisch e Znkcn: :àlijn
heel' de Yoorzitter ! Ik moge beginnen met U te danken voor de 
woorden van welkom, die U de vorige week ter gelegenheid 
van ons eerste optreden in dit College tot ons richtte, 

Met groote voldoening nam de Regeering kennis van de 
mededeeling van het geachte lid, den heel' Prawoto, dat deze 
bij nader inzien zijn steun arm het voorlig-gendc ontwerp 
niet zal onthouden, 

Aan de beantwoording van de verdere, dool' de onderschei
dene sprekers gemaakte opmerkingen, zou de RegeeL'Ïng een 
enkele mededeeling van meel' algemeene strekking willen 
doen voorafgaan, 

Zooals reeds bij de eerste behandelin!( van dit onderwerp 
in dit college is gememoreerd, gaat het - wat dc tegen het 
voorstel ingebrachte principieele bezwaren betreft - in de 
kern van de zaak om een streven om de domeinverklaring 
aan te tasten en om een nitspraak te verkrijgen over het adat
rechtelijke beschikkingsrecht del' Inlandsche l'eehtsgemeen
schappen. 

Te dien aanzien . nu heeft de Regeeri ng bij een vorige 
gelegen heid duidelijk gesteld, dat voor het onderzoek van 
die kwestie een commissie is ingesteld, waarl1it wel blijkt, 
dat Zij aan dat vraagstuk nauwgezette aandacht wenscht te 
wijden. Die kwestie zal dus t,Z.t. afzonderlijk worden beke
ken. Het is daarom zeker niet gewenscht om haal' incidenteel 
bij deze boschordonuantie te behandelen en zulks te mlnder, 
omdat die domeinverklaring niet alleen vau belang is bij 
boschkwesties, maar ook basis is voor onze geheele agrari. 
sche wetgeving, zoodat het njet opportuun is bij deze gele
genheid een dergelijke principieele kwestie, hetzij recht
streeks, hetzij zijdelings te behandelen. 

Voorts zou de RegeerÎng willen herhalen, dat met of zon
der domeinverklaring de Regeering eenvoudig den plicht 
heeft om te zorgen voor een behoorlijke bescherming en voop 
een behool'l\ik beheer van de bosschen en dat daarmede niet 
kan word fin gewacht tot over de domeinkwestie uiteindelijk 
zal zUn beslist. omdat de bosschen te gronde gaan. indien 
niet tijdig wordt ingegrepen, Over dit punt, de zgn, bevoegd" 
heidskwestie, k:m de Regeering dan ook - na fli hctgeen 

daarover reeds gezegd is - bezwaarlijk verder in dcua L 
treden, 

Zij is el' van overtuigdJ dat in het voorliggende ontwerp 
tenslotte een regeling is vervatJ die voorloopig een aanneme
lijke, een practische en ook zeer redelijke oplossing geeft voor 
datgene, wat op dit oogenblik noodzakelijk regeling behoeft. 

Hoewel de Regeering er ook thans nog niet zeker van is, 
dat Zij hiermede het geachte lid, den heer Soangkoepon voor 
haar standpunt heeft gewonnen, heeft Zij gemeend, dat dezo 
algemeene opmerkingen toch wederom tot eenige verduide
lijking zullen knnnen strekken en dat toch vooral ook dit 
dnidelijk moge zijn: 

dat de strckklng van het veelomstreden artikel 4 van het 
ontwerp tenslotte geen verandering brengt in den huidigen 
toestand, daar deze thans inuners beheerscht wordt door 
hetzelfde ook in de ordonnantie in Staatsblad 1927 No. 283 
tot uiting komend beginsel; en 

dat ook met het oorspronkelijk ontwerp dns geen veran
dering werd beoogd, geen invoering van nieuwe beginselen, 
doch in hoofdzaak vereenvoudiging van de wetgeving lllet 
geen andere bedoeling dan om te geraken tot een algemeene 
- van de beginselen in de bestaande wetgeving uitgaande -
regeling tel' verzekering valt een goed boschbeheer en znU" 
alleen voor dic bosschen, waarvoor dat in het algemeen 
belang absolunt noodzakelijk is. 

Een regeling voorts, :tIiijnheer de Voorzitter, waarin -
mede in verband met de dool' de Regeering gegeven dttidelijke 
toelichting - de financieele belangen del' betrokken gemeen
schappen alleszins veilig zijn gesteld en welke ook de "duidelijke 
strekking heeft om - waar maar eenigszins mogelijk -
rekening te houden met volksopvattingen, met het adatl'echt. 
In zoo\'Cl'l'e mecnt Zij , dat het van belang is op dit oogenblik 
vóór alles een practisch standpunt in te nemen. En practisch 
gaat het clan toch om de vraag-, of de financieelc belangen 
der rechtsgemeenschappen in dit ontwerp voldoende zt'ker 
zijn gesteld. 

Deze vraag nu kan naar het oordeel der Regeering zonder 
eenige aarzeling bevestigend worden beantwoord . In de eerste 
plaats zal de retdbutieheffing in de talrijke bosschelt welke 
buiten landsbehecr zullen blijven ook geheel aan de adat
gemeenschappen verblijven. 

Daal' waar het land het beheer aan zich trekt, zal heL stre
veu niet slechts gericht zijn op verbetering van het beheer, 
waardoor de opbrengsten in het algemeen zullen stijgen, doch 
ook zal daardoor gezorgd worden, dat bosschen, welke thans 
met ondergang worden bedreigd, in stand blijven, zoodat de 
Inlandsche gemeenschappen er daardoor van verzekerd wor
den, dat de bron, waaruit zij thans nog inkomsten genieten, 
in een nabije toekomst niet zal opdrogen. 

Nu is het niteraard denkbaar, dat de orclening van het 
beheer in bepualde gevallen zal leiden tot aanvankelijke be
perking \'an den houtaan kap en dus ook tot vermindering 
van retributies en inkomsten YOOl' de betrokken rechtsgc
ll1eenschappen, maar daal' stunt clan tegenover, dat de bos
schen niet sneller dan wenschelijk is, gekapt worden, dat zij 
in stand blijven cn clus cluurznme inkomsten aan de betl'ok
ken gemeenschap znllen oplevereu. 

Overigens ligt het bepaaldelijk in het voornemen der Re· 
geering om zooveel mogelijk te bevorderen, dat de rechts. 
gemeenschappen tenminste de thans uit de bosschen genoten 
inkomsten zullen behouden. 

Verclel' opent het ontwerp, ook bij de voorgestelde redac
tie, de door den heer Thamrin gewenschte mogelijkheid, clat 
aan de rechtsgemeenschappen een redelijk deel van de meer
opbrengst cler r etributies zal worden ttitgekeerd, zij het, dat 
het uiteraard redelijk is, dat de verhooging van de opbrcng
sten, verkregen door verbetering van het boschbeheer aller
eerst wordt benut om de daaraan ten koste gelegde uit~avcn 
te dekken. 
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(Adviseur voor Agrarische Zaken. ) 
Van de door den heer Roep "oorgestelde oplossing- merkte 

het geachte lid zelf reeds op, dat zij practisch geen verschil 
zou brengen. j\ an die oplossing is voor de Regeering echter 
niet Hllecn het beZWlllll' verbonden - waal'op de heel' "Van 
Helsdingen reeds wees - namelijk, dnt de uit weI'king daar. 
van administratief tot een gewJ'ongen yerhouding zou leiden 
doch vooral ook dit bezwnar, ,lilt een dergelijke oplossing 
zich indirect wcer beweegt op het tel'l'ein del' be\'oegdh.eids
kwestie, dat de Regecl'ing - zooals gezegd - bij de behan
deling \"::111 het voorlig-gende ontwerp, meent te moeten ver· 
mijden. 

~let betrekking tot de door den heel' Van Helsdingen aan· 
beyolen compromisoplossing zou ik dan nog willen opmer
ken, dat daaraan wederom het destijds, naar ik Illeen door 
het geachte lid zelf ook onderkende bezwaar is yerbonden, 
dat het uitermate moeilijk is om van het daarin geïntrodu
ceerde begrip "netto-opbrengst" ecn omschrijving te gC\'cn en 
dat deze zelfde moeilijkheid bij de eerste behandeling voor 
de Regecring een der aanleid ingen was om het gebruik van 
dezen term te ontraden. Ook hie,·om. Mijnheer de Voorzitter, 
wijl bij de bepaling van het ui t te keeren deel der retribu
ties onderscheid dient te worden gemaakt naar uiteenloo .. 
pende locale verhoudingen. 

De Regeeri ng heeft zich bovendien afgevraagd, of de door 
den heer Van Helsdingen voorgestelde redactie eigenliik wel 
in het belang der "echtsgemeenschappen zelf zou zijn en 
meent z.elfs die vraag ontkennend te moeten beantwoorden. 

Indien men immel'S nan elie l'cchtsgemecnschnppen in uit
zicht stelt de outvangst van een deel der netto-opbrengst 
dan is het duidelijk, dat in gevallen waarin die netto-op
brengst door omstandigheden nihil zon zijn, aan die reehts
gemeenschappen niets zou kunnen toevallen. 

De ontworpen redactie echte,' garandeert de reehtsgemeen
schappen in ieder geval een deel van de bruto-opbrengst 
en paart daaraan nog bovendien de verzekering, dat het 
bepaaldelijk in het voornemen ligt om zooveel mogelijk te 
bcvorderen, dat de rechtsgelllcenschappen tenminste de thans 
uit d(' hos~chen genoten inkomsten behouden. 

rrhtlHR \'('st m\i dan nog een beantwoordin g van hetgeen 
door den heer Soangkoepon in het onderwerpelijk verband 
is opgemerkt over de strekking vau artikel 128 der Indische 
Staatsregeling. Het terzake door den geachten spreker 
gehouden betoog, Mijnl, eer de Voorzitter, is der Regeering 
niet geheel duidelijk geworden. 

Het geachte lid ziet hlijkbaar in het vierde lid van dat 
al't ikel een wanrborg, die zou terugslaan op het in het derde 
li d gestelde voorbellOucl, dat aan de Inlandsehe gemeenten 
de regeling en het bestuur vall haal' huishouding- slechts 
worden gelaten met innchtn emin g van de van hoo~el' gezag 
uitgegane verordeningen. Een zoodanige waarborg beyat het 
lid 4 echter geenszi ns. 

Artikel ]28 immers bevat in beginsel handhaving van het 
l'echt del' gemeenten om bant' eigen bestuurders te kiezen en 
om h Uilt' eigep huishouding te bestieren, steeds echter behou
dens de eerbi ediging van wettig hoogel' recht, 

Het door den geachten spreker genoemde lid 4 van dat 
artikel beoog-t clual'teg-enover niets anders te zeggen dan dat 
daar, waal' het adatrecht de verkiezing niet kent of die ver· 
kiezing niet zou strook en met verkregen r echten, de inyoel'ing 
daarvan achtel'\vege moet worden gelaten .. .... . .. ' 

(De heer Soa n g koe pon: Maar de bosschen behooren 
aall de Tnlandsche rcchtsgemecnschappen en de inkomsten uit 
de bosschen moeten dus flan die rechtsgemeenschnppen 
komen.) 

De Voorzitter: U kr~igt nop: cen tweeden termijn. 

De heel' Maassen, a<h"iseul' \'001' .\gTarische ZakelI : Lid 4 
\'an het artikel beoogt niets anders te zef!'p;en, ~lijnheer de 
Voorzitter, dnn wat ik zoo('yen ~Hlllg'af, nlslllcile dM daar, 

(Prawoto, Soangkoepon. ) 
. waar dOl'psautonomie niet bestaat, haar invoering moet uit

blijven. 
Mijnheer cle Voorzitter! Op grond van alles wat ik thans 

nog eens memoreerde, meent de Regeering, dat de formulee
ring, zooals die in het ontwerp is belichaamd, in alle opzichten 
cle voorkeur verdient en Zij meent het geachte College met 
overtuiging in overweging te mogen geven daaraan zijn goed
keuring te hechten. 

De Voorzitter : Hierm ede is cle behandeling in eersten ter
mijn vun dit onderwerp beëindigd en kan worden overgegaan 
tot de behandeling in tweeden termijn. 

De heer Prawoto: Mijnheer de Voorzitter! Ik heb in 
eersten terntijn ycrklaard, dat ik mijn stem zal geven aan het 
regeeringsontwerp. De roelenen daarvan hcb ik uiteengezet, 
nl. omdat het ontwerp gebaseerd is op billijkheidsgrond en 
mijn geachte medeleden de heet'cn 'l'luunrin en Roep hebben 
mijn visie op de zaak uitgewerkt. Ik voel erg veel voor het 
idee van den heer Roep, omdat genoemd idee tot uiting brengt, 
de waarborg, dat de kosten door de Regeering uitgegeven, 
noodig voor het goed beheer van de bosschen, geresti t ueerd 
zullen worden. Het auntrekkelijke van het tussehenvoorstel 
Roep is, dat behalve de billijke finaneieele regeling tussehen 
het land en de locale gemeenschappen, ook de zelfstandigheid 
van de betrokken locale gemeenschappen verstevigd wordt. 
En daarom zal ik een moti<\ of amendement in die richting 
steunen. Overigens zal ik mijn stem aa n het ontwerp geven. 

De heer Soangkoepon: Mijnheer de Voorzitter! Wnt de 
domein vCl'kla ring aangaat, kan ik mij bij de Regeering aan
sluiten, dat hierover niet zoo dadelijk kan worden beslist. Maar 
mijn bezwaar gaat juist niet daartegen . Ik kan daarmede nog 
wel een jaar Ol twintig wachten, want wat de domeinverklal'ing 
nUl1g-aat ,"olgcJl w~j al sinds menschenheugenis denzelfden weg. 
Bij het nemen eehter "an maatregelen. door de Regeel'ing voor 
de veiligheid der bosschen e.cl. behoeven de te stellen regelen 
echter niet Vflll de clomcin\'erkla ring afhankelijk te worden 
gestelel. 

'Vat \"oorts i11·tikel 128 del" 1. S. aangaat zic ik de tcgen
strUdigheid hierin) dat de bosschen behoorcn aan de Inl andsche 
I'echtsgemcensehappen, welke hun inkomsten uit die bosschen 
hebben, zooelat deze bosschen dus het bezit dier rcehtsgemeen
schappen zijn. Deze bosschen behooren derhalve t.ot de instel
lingen des volks, waarvan zoowcl het beschikkings- en beheers
recht a ls de in nrtikel 4 bedoelde retribut iën als de verhegen 
rechten \'Hl deze gemeenschappcn dienen te worden aan
gemerkt. \\';mneer deze bosschen nn aan de I'cchtsgemecn-
!:)chappen zondcn worden ontnomen, ........ . 

(De heer Kc r s ten s: Dat is toch niet de bedoeling' 
All.aen het beheer wordt overgedragen aan de Regeering. ) 
......... uls gevolg van de totstandkoming del' ous voorliggende 
OJltwcl'p-ordonnuntie, dan acht ik dit zeker in strUd met het 
zooeyen genoemd artikel 128 dcr 1. S. 

Bij het door mij in eersten termijn gehouden betoog over 
deze te behandelen lnvestie, concentrcerden mijn bezwaren 
zich in de allereerste plaats in de omstandigheid, dat de 
Inlandsche l'cchtsgemecnschappen van eigem\ressen tot slechts 
medevl'uchtgebru iksters worden teruggedrongcn. Het eigen
domsrecht der rechtsgemeensehappen is met de totstnndko
millU' df'zcr ontwerp-ordonnantie oVCI'gegaan van deze gemeen
schappen naar het gouvernem ent van Nederlandsch-Indië . De 
inkomsten yall deze rechtsgemeenschappen, die te yoren ver
kregen zijn uit eigen bosschen, worden thans veranderd in 
inkomsten uit min of meer door het gouvernement geeollfi s.
keerde bosschen, waarb.ij geen schacleloosstellin gen worden 
YCl'strl'k t. ('OnSl'{lllen tl' l' Z01l Iwt geweest zU n, indien in het 
onderwerpelijk gC\"ul de onte igeningsbepalingen waren toe
gepast, dus dit gepam'd was gegaan met de dool' ons g"eucht 
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(Soangkoepon.) 
medelid, den heer Thamrin in eersten termijn genoemde 
schadeloosstellingen en dit heeft juist hierbij niet plaats 
gehad . 

Het,ïs e.~enwel verklaarbaar, dat deze onteigeningsbepalin. 
gen hierbij illet behoeven te worden toegepast, omdat voor 
het gezond en geordend bosch beheer hier te lande deze ont
eigening n iet noodig is en dus zonder deze h;t door de 
Regeering beoogde doel zeker doelmatig en zonder veel kosten 
kan worden bereikt. 

In tegenstelling met mijn fractiegenoot ' den heer Thamrin 
gaan mijn bezwaren niet alleen tegen de ~l of niet uitkeerin~ 
van de zoo st~aks Uit het boschbeheer te verkrijgen baten, 
doch 10 het bijzonder tegen het overgaan van het bezit der 
rechtsgeme~nschappen in . handen van het land. Mijn stand
punt en mijn wensch slUlten zich min of meer aan bij het 
betoog van ons geacht medelid den heer Roep, waarbij hij 
onder anderen het volgende zegt : 

"Men zal dar; namelijk in dit artikel moeten bepalen, 
dat de retrlbutle 111 eerste instantie vloeit naar de adat
gemeensc~apslrassen en dat deze kassen op haar beurt 
weer restItueeren aan het gouvernement het bedrag, 
dat door het gouvernement is uitgegeven voor het ver
beterd bosch beheer. " 

In beginsel kalt ik mij Illet dit standpunt \·el'eellÎgen· 
alleen schuilt hierbij een groot gevaa r voor de Tnlnndsch~ 
rechtsgemeensohappen, dat de geïnde boschretributiën in de 
praktijk straks niet voldoende zullen zijn .om het door het 
gouvernement uitgegeven bedrag voor het bosch beheer ge
heel te vergoeden, vooral als de Regeering straks overgaat 
tot het aanstellen vau het bosch personeel, dat zijn woon
plaatsen in de steden, dus buiten de bosschen, krijgt aange
wezen j trouwen s bij gouvernementsinstellingen gaan de 
kosten meestal boven de baat . Deze ontvangen of te ont
vangen retributiën zullen zeker straks daarvoor niet 
yoldoende zijn j zelfs niet, wanneer die tevens geheven wor
den van de betrokken inheemsche bevolking. Daar komt no~ 
bij, dat zulk een heffing f eitelijk inbreuk maakt op het 
zamelrecht der inheemsche bevolking, omdat de betrokken 
bevolking het onbetwistbaar recht heeft, om hout en bosch
producten voor eigen gebruik onbelast, dus zonder belasting 
in welken vorm ook, te winnen. 

(De heel' Roe p : Voor eigen gebruik!) 
De verandering van de woorden "bruto-opbrengst IJ in 

"meerdere opbrengst" heeft dus in werkelijkheid voor dezc 
rechtsgemeenschappen geen zin, omdat deze retributiëll in 
de meeste gevallen - althans in de eerste tientallen jaren 
- nimmer méér, dan de daarvoor door het land uitgegeven 
bedragen kunnen zijn. Deze verandering beteekent dus prak
tisch, dat eJ' in werkelijkheid geen gelden meel' 'in de 
rechtsgcmeenschapskassen zullen toevloeien. Het is ook zeker 
begrijpelijk, dat deze locale inkomsten de algemeene kosten 
van het geordend beheer del' bosschen in deze gewesten of 
buitengewesten niet zullen kunnen dekken. 
. Ons geacht medelid, de heer Thall1rin, vindt het eenigs

ZIllS ol1l'edellJk, om, waal' Cl' door het gouvernement kosten 
worden gemaakt voor een beter beheer van de bosschen' 
wel yan hem te eischen, dat het deze kosten daaraan be~ 
steedt, doch de bruto-opbrengst, voortvloeiende uit het beter 

. beheer, in haar geheel aan de rechtsgemeenschappen te laten 
toevallen. 

Afgescheiden van de vraag, of het beheer dezer bosschcn 
beter is in handen van het gouvernement of de inheemsche 
rechtsgemeenschappen, bezien van het standpunt en de 
belangen der betrokken bevolking, is deze onredelijkheid 
mijns inziens oogenschijnlijk j immers de beh artiging van het 
algemeen boschbeheer in de buitengewesten mist volkomen 
het karakter van plaatselijkheid; dit algemeen boschbeheer 
raakt de a]gemeenc belangen van deze gewesten en alszoo
danig komt het mij juister yoor, dat de dam'voor t e beste-

(Thamrin.) 
den uitgaven uit de algemeene kassen - d.i. '. lands kas -
worden bestreden. 

(De heer P l' a w 0 t 0: En de baten 1) 
De uit het goed beheer voortvloeiende voordeeleu komen 

geheel ten goede aan de geheele Indische gemeenschap en 
niet uitslnitend aan de betrokken inlandsche rechtsgemeen
schappen. Dragen de te besteden kosten een plaatselijk 
karakter, dan is het zeker juist, dat deze kosten dool' de 
betrokken rechtsgemeenschappeIl behooren te worden 
betaald. En daarom stel ik voor, om het behcer der bosschen 
in de buitengewesten in handen V8ll de betrokken rechts
gemeenschappen te doen blijven, doch het gaat mijns inziens 
niet aan, dat tel' wille der algemeene kosten van het bosch
beheer de Inlandsche rechtsgemeenschappen van haar bezit 
te ontzetten. Dit is zeker uiet redelijk. 

Redelijker zou het zijn, indien het Tjand ter wille van het 
dool' hem doelmatig geachte boschbeheer de betrokken 
Illiandsche rechts gemeenschappen iinanciëel steunde. Als de 
rijken de armeren steunen, vind ik dit logisch en natuurlijk, 
doch het omgekeerde is zeker hardvochtig. 

Hoe ons geacht medelid, de heer Van Helsdingen, tot het 
oordeel is gekomen, dat de gedachte van ons ~eacht medelid 
den heer Roep, lliet zoo eenvoudi g is en dat men daardoor 
administratief een zeel' gewrongen "C'rhouding krijgt, is voor m . .ij 
een raadsel. Voor dit geacht medelid is het blijkbaar eenvou
diger en minder ingewikkeld, wanneer men iemand uit zijn 
eigen huis zet, waarvoor hij dus geen huur betaalt, onder 
beding, dat de uitzetter hem de betaalde huishuur wel zal 
vergoeden. Hieruit volgt verder, dat niets te vergoeden valt, 
omdat er geen huur wordt betaald, als gevolg van cle om
standigheid, dat dit huis een eigen bezit is van den uit !?t:
zette . 

}'faar, ik zal mij niet meer lcrampachti g vasthouden aan 
mijn te voren te dezen aanzien ingenomen standptmt en zou 
ik mij gaarne neerleggen bij het dool' ons geacht medelid, 
den heel' Roep, in eersten termijn gedane voorstel. 

U moge dus goedvinden, Mijnheer de Voorzitter, dat ik 
naar analogie van dat voorstel een amendement bij ons col
lege indien. 

De heer Thamrin: Mijnheer de Voorzitter! In eersten ter
mijn heeft de geachte Regeeringsgemuchtigde uitvoerig en meel' 
gedocumenteerd het standpunt der Rcgeering ten aanzien van 
de voorliggende ontwerp-ordonnantie uiteengezet. 

Nieuwe gezicht~punteu zijn daarbij niet geopend, zoodat ik 
eigenlijk kan volstaan met terug te vallen op de oorspronkelijke 
argumenten, die ook van mijn zijde naar VOl'en zijn gebracht. 
De geachte Regeeringsgemachtigde legt den nadruk erop dat 
het hier uitsluitend gaat om beheer en niet om in bezitnemi ng. 
Behalve ons geacht medelid, de heer Soangkocpol1, geloof ik, 
dat niemand onZC1' in de meening verkeerde, dat het hiel' gaat 
om in bezitneming. Het gaat hiel' inderdaad om het beheer 
van de bosseben der rechtsgemeenschappen door het Gouver
nement, maar practisch zal er weinig onderscheid zijn tusschen 
in bezitneming en in beheerneming van de bosschen der r echts
gemeenschappen door het Gouvernement, omdat het in beheer 
nemen impliceert, dat het beheer ook zoo effectief mogelijk 
door het Gouvernement zal geschieclen en dat dus practisch 
de rechtsgemeenschappen van het beheer over de bosschen 
uitgesloten zullen zijn. 

Dit zal dus o. m. beteeken.en, dat alle instructies en alle 
regelingen inzake dit beheer van het Gouvernement uitgaan 
eu dat ook van een beperkter boschontginning door de bevol
king sprake zal zijn. 

Nu komende tot mijn suggcstie om ecn deel van de meerdere 
opbrengst dool' dc overheidsexploitatie ten batc van de rechts
gemeenschappen te doen komen, is het mij nog niet duidclijk, 
welk standpunt do!) Regeering ten deze inneemt; Zij heeft niet 
zonder meer verklaard, dat Zij mijn suggestie overneemt, maar 
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anderzijds meen ik uit haal' woorden te mogen opmaken, dat 
het denkbeeld op zichzelf haar niet onsympathiek is, als de 
kosten besteed aan het onderhoud van de bosschen, maar aan 
het Gouvernement worden uitbetaald. Als ik dit zoo goed 
begrepen heb, vraag ik mij echter af, welke bezwaren er dan 
tegen bestaan om de meer duidelijke formuleering als door mij 
gesuggereerd, over te nemen. 

In eersten termijn heb ik reeds gezegd, dat ik niet van 
plan was over dit onderwerp het woord te voeren, doch dat 
het verlangen naar een overeenstemming tusschen de stand
punten van de Regeering en van den heer Soangkoepon voor 
mij aanleiding was I. daarover het woord te voeren. Die 
synthese meen ik gevonden te hebben door de formuleering 
"bruto-opbrengst" te veranderen in "meerdere opbrengst". 
Nadat de heer Roep het woord heeft gevoerd, moet ik echter 
erkcnnen, dat het standpunt van den heer Roep juister is 
waal' uit de fOl'm uleering van zijn standpunt blijkt, dat: 
zooals de heer Roep wenscht, ook praktisch tot uitdrukking 
kOl"t, dat het bezit van de boschen blijft bij àe rechtsge
meenschappen, maal' dat de kosten dool' het gouvernements· 
beheer besteed, ook worden terugbetaald. Hij meent deze 
pl'iJlcipieel juiste verhouding te kunnen distillecl'cn uit de 
fOl'llluleering, dat een uitkeering van de l'cchtsgenreenschap. 
pen aan het gouvernement voor de kosten van het beheer, 
de verhonding weergeeft, zooals ook bedoeld in de voorlig
gende ontwcl'p·ordonnantie. 

Een andere vraag komt intusschcn naar voren uI. : Is het 
geprobeerd en uitgesloten, dat een betel' boschbeheer 
ook verkregell kan worden door de rechtsgemeenschappen 
onder leiding vall gouvernementsexploitatie' Zijn hierom
trent a l proeven genomen' Is geprobeerd, dat een beter 
bosch beheer is tot stand te brengen onder leiding van het 
gouvernement en zooja, welke resultaten zijn daarmede ver
kregen ' Waar de heer Roep, zooals gezegd, het principieel 
juister acht, dat ook in de formu leCl-ing effectief tot uitdruk
king komt, dat de bosschen in het bezit blijven van de 
rechtsgemeenschappen, vraag ik mij af of het niet een juistere 
fOl'mulecl'ing vau de voorliggende ontwerp-ordonnantie zou 
zijn geweest, wanneer getracht werd te bereiken, dat het 
beheer van de rechtsgellleenschapptm blijft, liaa!" onder 
leiding en toezicht van de gouvernementsexploitatie. 

Tenslotte zou ik een concreet antwoord willen vernemen 
op mijn vraag in hoeverre mijn suggestie door de Regeering 
wordt overgenomen. Zooals gezegd, ik blijf na de rede van 
clen heer Roep de voorkeur geven aan zijn formuleeringJ 

omdat die de verhoudingen juister weergeeft, maar in tweede 
instantie, wanneer het amendement, zooals door den heer 
Roep bedoeld, niet mocht worden aangenomen, geef ik uit 
clen aard der zaak de voorkeur aan mijn suggestie tot ver
andering van he.t woord "bruto-opbrengst" in "meerdere 
opbrengst". 

De beer Roep: Mijnheer de Voorzitter! Ik wilde in de eerste 
plaats naar aanleiding van de betoogen van den heel' Soang
koepon opmerken, dat qie betoogen voor een zeel' belangrijk 
deel buiten de beteekenis van dit ontwerp der Regeering 
omgaa n. De heer Soangkoepon spreekt voornamelijk over het 
principe van het eigendomsrecht en de dam'uit vOOl,tv10eiende 
staatsrechtelijke en financieele consequenties, t.erwijl dit ont
werp nergens anders over gaat dan over de beheersfunctie. 

De heel' Thamrin heeft opgemerkt, dat het gevolg van de 
beheersfunctie door het gouvernements-Boschwezen kan zijn 
een heperking van de boschontginning. Inderdaad kan dat 
het gevolg zijn, maar mijn geacht medelid vergete daarbij toch 
niet, dat die beperking in het belang van de geheele gemeen
sehap is, en in het bijzonder in het belang der adatrechts
gemeenschappen, waarin de bosschen gelegen zijn. 

Verder moet ik den heer Thamrin een illusie ontnemen; ik 
doe dit natuurlijk zeer ongaarne, zooals U begrijpen zult, 
Mijnheer de Voorzitter! De heer Thamrin heeft gezegd: de 

HnlHlelingcll. Zittingsjaar ]936-]937. 

gedaehte van cien heer Roep is principieel juister, omdat zij 
vaststelt, dat de bosschen het bezit zijn van de adatrechts
gemeenschappen. 

De kwestie van het bezit blijft hier echter geheel buiten
Mijn gedaehte is geweest, dat de opbrengst van de exploitatie 
der bossehen vloeit in de adatgemeenschapskasscn tcn gevolge 
van . het . beschikkingsrecht der adatgemeenschappCll. Het 
Jomembeglllsel, het hoogheidsrecht der Ned.-Indische RegeerilJg, 
staat hler geheel buiten, ook in miju redactie. De vraag 
JS dus lllet aan WJe de bosschen behooren ; of zij inderdaad 
gouvel1lementsdomein zijn ten gevolge van het hoogheids
recht, of dat zij het bezit zijn van de verschillende adatge
meenschappen, blijft ook in mijn redactie buiten beschouwing. 

(De heer Th a III I' in : Ik bedoelde alleen te zeggen, 
dat Uw formuleerlllg meel' de bedoeling der ordonnantie 
benadert. ) 

Mijn formuleering bedoelt alleen wat ik zoo juist nader 
aanduidde. Andere consequenties zijn niet voor mijn reke· 
ning. 

(De heer Soangkoepon: U krabbelt terug! ) 
Mijnheer de Voorzitter! Dat is eeu los gezegde, dat de 

heer Soangkoepoll ',als zoovele zijner beweringen niet be
wijzen kan. 

Ik kom aanstonds op de kwestie van het domeinbeginsel 
nog even , llBar aanleiding van het regeeringsantwoord, 
terng. 

Ten aanzien van de dool' l'nij gegeven suggestie om de 
redactie, van art. 4 in een anderen vorm te gieten, waarbij 
meel' Pl'ulcipieel - en nu gebnlik ik hetzelfde woord als de 
heel' 'l'hamrin bezigde - naar vorcn komt, dat de opbrengst 
van deze bosschen, ten gevolge van het besehi kkingsrecht 
en niet ten gevolge van het eigendomsrecht, in de adatge
meenschapskassen zull en vloeien, zij n een paar bezwaren 
geopperd. De Regeering heeft zich allereerst aangesloten bij 
het bezwaar van mijn geacht medelid, den heer Van Hels
dingen, dat hierop neerkw!lm, dat de consequenties daarvan) 
uit een administratief oogpunt, gewrongen wuden moeten 
zijn. Ik kan niet begrijpen hoe de heel' Van Helsdingen dat 
bezwaar heeft kunnen opperen en ik kan mij !log minder 
begr,tipen hoe de Regecl'in g zich daarbij heeft kunnen aan
sluiten . Is het dan administratief gewrongen, dat de kosten 
van den D. V. G. in zelfbestllursgebieclen door restitutie aan 
het gouvernement worden terugbetaald j Is het administra
tief gewrongen) dat de kosten van de landbouwvoorlichting 
en van gouvernementsscholen in zelfbestuursgebieden aan het 
gouvernement WoOrden terugbetaald' Neen, dat is zuiver een 
adm ini stratieve aangelegenheid, in de practijk. van het be
stnur en het staatsrecht gcmakkelijk op te lossen. Is het 
dan zoo gewrongen, dat het gouvernement, dat het beheer 
over de bosschen heeft, daarvan ecn kostenberekening maakt·, 
in overeenstemming met den dienst van het Boschwezen en 
den betrokken resident en dat de betrokken adatgemeen
schappen clan uit hun kassen de meerdere beheerskosten aan 
het gouvernement restitueeren ' 'Vaar is daarbij toch het 
gewrongcnc' Indien deze methode gewrongen zou zijn, dan 
passen wij al minstens 25 jaar een gewrongen methode toe 
hij het beginsel van den r estitutiepost, hetwelk inhoudt, clat 
de door het gouvernement in de zelfbestuursgebieden 
gemaakte kosten aan het 1and worden gerest itueerd. Trou
wens, de Regeering moet dit alles nog beter weten dan ik 
en ook dan de heer Van Helsdingen en daarom begrijp ik 
niet hoe Zij er hij komt den bedoelden vorm administratief 
gewrongen te Doemen. 

De RegeeriJlg haalt verder een ander bezwaar tegen mijn 
suggestie aan en zegt, dat zij zich beweegt op het terrein 
van de bevoegdheidskwestie. Dat is wel een pcrtinent uit
gesproken gedachte, maar ik ontken de juistheid er van toch 
ten eenenmale. De bevoegdheidskwestie hlijft buiten deze 
geheele ordonnantie en ook buiten de door mij aanbevolen 
redactie van art. 4. De voorgestelde redactie van art. 4 geeft 
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alleen aanwijzingen ten aanzien van de beheersvoerulS' en 
bepaalt alleen, dat de kosten, welke uit het beheer voortvloeien, 
aan het gouvernement moeten worden gerestitueerd. Het do
meinbegiusel bl~ft er geheel buiten. 

Wat echter vaststaat en dool' de Regeering ook opnieuw 
is erkend - hoewel dat niet noodig was - is, dat het be
schikkingsrecht over de bosschen berust b~ de adatgemeen
schappen. Twee dingen blijven dus vaststaan. In de eerste 
plaats blijft vaststaan, dat de vraag' of het domeinbeginsel 
geldt ten aanzien van de bosschen niet is opgelost ; dit 
is een kwestie,die eerst later aan de orde komt; zij is nog 
bij de commissie in behandeling. In de tweede plaats blijft 
vaststaan, ook in mijn redactie, dat het beschikkingsrecht 
bij de adatgemeenschappen belloort, terwijl daarnaast komt 
vast te staan - en dat is een voordeel van mijn redactie -, 
dat de uit dat beschikkingsrecht voortvloeiende baten teil 
gunste komen van de staatsrechtelijke, in dit geval dus de 
adatrechtelijke gemeenschappen, die dat beschikkingsr<lcht 
hebben, ook naar het inzicht der Regeering. De beheerskos
ten vloeien immers alleen voort uit de beheersfunctie ; en 
staat buiten de kwestie der domeinverklaring, buiten de be
voegdheidskwestie, bniten het beschikkingsrecht en vloeien 
slechts voort uit de beheersfunctie, die krachtens deze ordon
nantie op het gouvernement wordt gelegd. 

Dit opgemerkt hebbende, zou ik gaarne wat duidelijker en 
positiever de motieven van de Regeel'ing willen vernemen, 
waarom Zij meent, dat de dool' mij aangegeven redactie, die 
allerlei andére vragen onaangetast laat en zich enkel en alleen 
beweegt op het terrein van de beheersfunctie eu de restitutie 
van de daaruit voortvloeiende kosten, de bevoegdheidskwestie 
aantast. Indien al mijn redactie de bevoegdheidskwestie zou 
aantasten - ik ontken dit echter - dan tast de redactie 
del' Regeering, welke ook een bepaald element vooropstelt, 
deze bevoegdheidskwestie eveneens aan. Doch ik merk dit 
slechts op entre parenthèses en dit is niet doorslaggevend, 
omdat ik ontken, dat in de redactie van de Regeering en in 
mij n redactie de bevoegdheidskwestie in het geding komt. 

De heer Van Helsdingen: Mijnheer de Voorzitter! Ik bad 
aanvankelijk niet in tweeden termijn het woord willen voeren, 
immers het antwoord del' Regeering op mijn suggestie om voor 
"bruto-opbrengst" "netto-opbrengst" te lezen heeft mij ver
sterkt in het reeds bij mij zelf opgekomen bezwaar, dat inder
daad door mijn voorstel de rechtsgemeenschappen in het nadeel 
zouden komen, omdat de redactie der Regeering aan de zelf
standige rechtsgemeenschappell in ieder geval zoo eenigszins 
mogelijk toekent het bedrag, dat zij vroeger aan restitutie 
wonnen, terwü1 door mijn redactie eerst zou moeten blijken, 
of er een overschot van die opbrengsten is, waarna dan een 
deel van dat netto-over!=lchot Mlll de re(>ht~gemeenschappen 
zal worden toegekend. 

Ik erken dit bezwaar en zou dan ook verder over de dool' 
mij gedane suggestie geen woord hebben gerept. Ik heb echter 
toch het woord gevraagd, omdat ons geacht medelid de heer 
Roep eenige opmerkingen heeft gemaakt over mijn rede in 
eersten termijn, waarin ik heb gezegd, dat de door hem YOOl'

gestane opzet min of meer gewrongen was. Het was mij na
tuurlijk bekend, dat er, voorzoover deze kwestie de zelfbesturen 
betreft, een regeling van restitutie bestaat, maal' ten opzichte 
van de Inlandsche rechtsgemeenschappen - en dit geldt 
trouwens ook voor de zelfbesturen - heb ik nooit een regeli~g 
gevonden van al deze onderwerpen van zorg door regeerings
ambtenaren uitgevoerd, en die verschijnen op den restitutie
post van de rechtsgemeenschappen, een regeling, zooals wij 
hier op het oogenblik voor ons hebben. 

De opzet van deze geheele ordonnantie is toch wel van 
gansch anderen aard, dan hetgeen wij hebben ten opzichte 
van de restitutie die plaats vindt voor de zorg, die de Regeering 
ten opzichte van verschillende onderwerpen heeft met be
trekking tot de zelfbesturen. 

(Holtkamp, Regeeringsgema.chtigde.) 
(De heer Soa n g koe pon: Die is dezelfde. De zelf

besturen betalen zelf restitntie aan het gonvernement.) 
Ik zeide, Mijnheer de Voorzitter, dat de opzet van deze 

regeling - die niet zelfbesturen, maar Inlandsche gemeen
schappen betreft - zoo geheel anders is. Ik herinner mij niet, 
dat ten aanzien van de zo}."g voor volksgezondheid en de vee
artsenij enz., waarmede Gouvernementsambtenaren belast zijn, 
een ordonnantie is vastgesteld gelijk aan die welke thans voor 
OM ligt, waarin het geheele beheer zoo minitieus is geregeld 
en waarbij dus de zaak in een geheel andere richting wordt 
gedreven en geheel anders is opgezet. Ik acht daarom ver
gel~king van zelfbesturen met de Inlandsehe gemeenschappen 
minder juist. 

De Voorzitter: Hiermede is de behandeling in tweeden ter
mijn van dit onderwerp van de zijde van den Volksraad be
eindigd. Is de Regeeriugsgemachtigde bereid na een korte 
onderbrekin~' der besprekingen te antwoorden j 

De heer Maassen, adviseur voor Agrarische Za ken : Gaar
ne, :M~nheer de Voorzitter. 

De Voorzitter: Dan wordt de verdere beraadslaging over 
dit onderwerp opgeschort. 

A a n deo l' cl e i s cl e voo l' t zet tin g' del' b e h a n
deling van de ontwerp-ordonnantie tot 
verlaging van sommige slachtbelastingen 
en tot unificatie der wetgeving op de 
s la chtbe lastin g (Ond. 34), als gewijzigd 
bij nota van wijzigingen (stuk 6) . 

Het woord is aan den Regeeringsgemachtigde voor het 
uitspreken van het regeeringsantwoord in eersten termijn. 

De heer Holtkamp, Regeeringsgemachtigde: Mijnheer de 
Voorzitter! Vóóraf moge ik U dankzeggen voor de vriendelijke 
woorden van welkom, waarmede U mil in de vorige vergadering 
bij het geachte College hebt willen inleiden. 

De critiek, die in eersten termijn door eenige der geachte 
leden op de voorliggende ontwerp-ordonnantie is geoefend laat 
zich om een viertal hoofdpunten groepeeren. Deze zijn: 

ten I e. de meening, dat de voorgestelde verlaging te gel~ng 
wordt geacht, niet vèr genoeg gaat; 

ten 2e. de aandrang om ook het tarief wegens de beroeps
slacht van runderen en buffels in de bevolkingscentra te 
verlagen; 

ten 3e. de opmerkingen omtrent de vrijstelling van de slacht 
ter voldoening aan den eisch van den Islamietischen godsdienst 
en tel' gelegenheid van Chineesche religiense feesten en van 
verplichte adatfeesten ; 

en ten 4e. de uitbreiding van de slacht tegen het nood- . 
slachttarief tot dieren, die dool' een ongeval zijn getroffen. 

De eerste twee punten hebben betrekking op de tariev·en 
on om nu straks den vollen nadruk te kunnen leggen op de 
hoofdzaak van hetgecn het ontwerp bedoelt, nl. het aan
brengen van een logische vérlagillg in de tarieven der slacht
belasting, bespreek ik vóóraf de twee andere onderwerpen 
die ieder meer een détailpnnt betreffen, nl. het geven van 
eenige uitbreiding aan de vrijstellingen en het verruimen op 
een bepaald punt van de omschrijving del' noodslacht. 

Mijnheer de Voorzitter. Dool' de heeren Soangkoepon en 
Kan is bepleit een algemeene vrijstelling van belasting we
gens de slacht van dieren ter voldoening aan godsdienstige 
of adatverpllchtingen. 

Het eerstgenoemde lid heeft ter staving van ZUIl betoog 
een beroep gedaan op de in de ontwerp-ordonnantie voorko
mende vrijstellingen wegens de slacht van dieren ten bf\hoeve 
van den Soesoehoenan van Soerakarta, den Sultan van Djok
jakarta of de Hoofden van de Mangkoenegarasche en Pakoe 
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Alamsche Huizen, ten behoeve van de hoorden en de bevol. 
king van de Z.g. vr\je desa 's en de perdikan1ieden op Java 
en Madoera en ten slotte op de vrijstelling van de ritueele 
slncht in de residentie Bali en Lombok. 

Het is dnidel\ik, dat de eerstgenoemde vr\jstelling op 
geheel andere gronden berust dan de thans gevraagde 
vrijdom van belasting. De in de tweede plaats genoemde 
is een voortzetting van de alonde algemeene belastingvrij
stelling, welke aan deze dorpen en lieden toekomt en die 
dan ook reeds in de huidige Java-ordonuantie voorkomt. 
In zooverre biedt ook deze vr\jdom geen goeden grondslag 
voor de wenschen der beide geachte leden. 

Het invoeren van de vrijstelling van belasting voor de 
ritueele slacht in Bali en Lombok, hetgeen geschiedde b\j 
S. 1926 No. 328, beruste op de overweging, dat het slachten 
van varkens VOor de Hindoebevolking b\j haar onderschei
dene godsdiensige plechtigheden een door den godsdienst 
voorgeschreven verplichting is. 

(De heer Soa n g koe pon: Ook de Jslamieten kennen 
slachten, die een godsdienstige verplichting z\jn) . 

Daarop kom ik aanstonds. 
Deze verplichtingen strekken zich zelfs verder uit dan het 

slachten en voor de consumptie ongeschikt maken van dieren ; 
er behoort ook toe het nnttigen van offerdieren door den 
offeraar en zijn familie en het gel\iktijdig aanbieden van 
vleeseh, afkomstig van andere dieren aan de bij deze plechtig
heden aanwezige gasten. Echter - en daarop mag ik wel even 
deu nadruk leggen - is alleen voor het eerstgenoemde onder
deel der ritueele slacht, waarbij de geslachte dieren worden 
verbrand of in zee geworpen, vrijstelling van belasting ver
leend. Vrees voor ontduiking leidde er toe den tweeden vorm, 
welke ontegenzeggelijk evenzeer een door den godsdienst voor
geschreven verpUchting uitmaakt, niet in den vr\jdom te doen 
deelen. 

De Regeerin g heeft tot dusver tegenover den vrijdom van 
belasting wegens de slacht op bepaalde Islamietische feesten 
die reeds meermalen in den Volksraad tel' sprake is ge
bracht, nfwljzend gestaan, niet slechts omdat het bij die 
plecntigheden geofferde vleesch t en slotte voor consump
tie wordt gebezigd, doch ook en vooral, omdat het offeren 
in deze gevallen, anders dan op Bali en Lombok, niet een 
door den godsdienst voorgeschreven verplichting is, doch 
veeleer een verdienste]~ik werk voor Moslims, die over vol
doende middelen beschikken. 

(De heel' Soangkoepon: Maar het gaat om de ar
men.) 

In dit verband kan dan ook de zienswijze van den heer 
Soangkoepon, als zoude de belasting van de slacht cler bij 
Islum iet ische plechtigheden geofferde dieren in wezen een 
belasting van den Islamietischcn godsdienst beteekenen, niet 
juist geacht worden, waarmede intusschen nog ni et wil ge
zcO'd zij n, dat het heffen van belasting ook bij een door den 
godsd ienst verplichte slacht in strijd zou zij n met art. 173 
der Indische Staatsregeling. 

Ten aanzien van de slacht bij adatplechtigheden moet op
gemerkt worden, dat o.a. daarvoor juist het huisslachttal'iei 
in het leven is ~eroepcn, gelijk in de :rtiemorie van Antwool'cl 
nog eens is onderstreept. 

De heel' Kan heeft nog opgemerkt, dat bij de Chineesche 
re liO'Îeuze feesten het vleesch der offerdieren weliswaar wordt 
gec~nsumeerd door de bezoekers, doch dat dit vleesch door 
hen niet wordt gekocht. Het is een argument dat zeker niet 
zonder waarde is, al kon het voor de slacht op B.ali, zooals 
ik daareven mededeelde, destijds niet tot een vqjdom van 
belasting leiden. 

(De heer Th a m I' in: 'Vordt het vleesch daar niet ge
consumeerd I) 

Het worat daar niet geconsumeerd, tenminste het vl eesch, 
waarvoor vrijdom van slachtbelasting wordt verleend. Naast 
het vleesch, dat in zee geworpen of verbrand wordt, kent 

men daar bij de godsdienstige plechtigheden nog twee slach
ten, waarb\j het vleesch door de offeraars wordt gegeten of 
weggeschonken aan anderen, voor deze slachten bestaat uit
drukkelijk geen vrijdom van belasting. 

Intusschen is deze materie nog bij de Regeering in over
weging en Zij zal zeker niet nalaten aan de opmerkingen van 
de geachte leden, vooral ook aan die betreffende de liefdadige 
zijde van dit offeren, de daaraan toekomende aandacht te 
besteden. 

Het is echter in dit stadium voor Haar niet mogelijk thans 
de door den heer Soangkoepon voorgestelde aanvullingen der 
ordonnantie over te nemen en ik zou dit geachte lid dan ook 
in overweging willen geven oJU, evenals de heer Kan reeds 
verklaard heeft te zullen doen, de uitslag van het in gang 
zijnde onderzoek op dit punt te wi)len afwachten. 

Het is ook de heer Soeangkoepon die eenjge opmerkingen 
heeft gemaakt over de omschrijving van noodslacht in het 
ontwerp. Het geachte lid heeft bij de opgesomde gevallen 
gemist die, waarin slacht plaats vindt van 

"een dier, dat in dreigend gevaar verkeert, zoomede 
van een dier, dat tengevolge van een ongeval dusdanig 
is verwond, dat het zich niet verder kan voortbewegen ". 

Aan het eind van zijn betoog heeft hij voorgesteld de om
schrijving vall noodslacht in het ontwerp in dien zin aan te 
vullen. Het is het geachte lid niet geheel duidelijk, welke 
bezwaren de Regeering tegen het opnemen van een dergelijke 
bepaling heeft. Niemand toch zal er aan denken zijn huis
dieren te mishandelen ten einde daarmede een weinig geld te 
verdienen ; bovendien wordt vlee8ch, afkomstig van vel'minkte 
dieren, in de Inheemsche maatschappij lager in waarde ge
schat dan dat afkomstig van gewone slacht. Ook de Inheem
sehen rekenen dierenmishandeling tot de slechte daden. En 
ten slotte is er dan toch altijd nog de mogelijkheid van een 
vervolging op grond van artikel 302 van het Wetboek van 
Strafrecht. 

Ook de Regeering heeft bij de voorbereiding van dit 0111werp 
het opnemen van een bepaling als het geachte lid wenscht, 
nadrukkelijk overwogen, doch Zij achtte de bezwaren daal'· 
tegen van dien aard, dat ZU gcmecnd hecft daartoe nj et te 
moeten orergaan. Nu moet ik in de allcreerste plaats den heel' 
Soangkocpon de \'cl'zekcl'ing geven, dat ook de Regeering el' 
niet aan twijfelt, dat ook onder de Inheemsehe bevolldng 
dieretlmishandeling tot de slechte daden wordt gerekend. Doch 
niettemin is de verwachting gegrond, dat men in bepaalde ge
,·allen dieren, welke toch voor onmiddellijke slacht bestemd 
zijn, zal mishandelen of doen verongelukken om deze tegen 
het noodslachttarief te kUDnen doen slachten. 

De Regeering is er van overtuigd, dat minder scrupuleuze 
naturen waar de kans op ontdekking van deze dierenmishan
delilllT pl'akti:sch .i s uitgeslotell, Hiet zouden nalaten op deze 
wijze °va n een mogelijk gemaakt noodslachttarief te profiteeren. 

Het door het geachte lid aangevoerde argument van de 
mindere waarde van het vleeseh vun dergelijke dieren verliest 
I'eel van zijn krach t , wanneer het hni sslacht betreft en ook 
voor beroepsslucht is ee n bedrag van f 3.- of f 4.50, - het 
verschil met de noodslacht op het plottoland of 111 de bevol
kin rrscentra , - voor iema nd , die t,egen eenige wreedheid ni et 
opziet -, wel zeel' gemakke lijk verdiend . De dierenrn~shul1-
deling zal in den regel. zooals ik reeds ~anstip~e! met te 
bewijzen zijn. zoodat art. 30'2 W. v. S. hIer we1l11K baat." 

De Rerreerin" moet ,lun ook op deze gronden bhJVen bIl 
de bezwa~en di~ bij baar tegen een bepaling als de hee l' 
Soanrrkoepon voorstelt, reeds aanvankelijk bestonden. 
Th~ns van de bespreking dezer twee détailpunten af

stappend) kom ik tot een beschouwing van de tweeledige 
critiek. die door een zestal leilen op de voorgestelde tarieven 
is gelevero , deels op grond. nat de verlag ing in het al~emoen 
niet vel' genoE"g zou g'aan . il ef>ls o p grond. dat ,,?Or dlfferen
tiatie tusschen bevolkingscentra en platteland bij de runder 
en buffelslacht geen yoldoendc reden zou bestaan. 
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Alvorens deze bC2waren, die de hoofdstrekking van bet 

ontwerp betreffen in bijzonderheden te behandelen, zou ik 
een kort o~erzicht willen geven va·n de voorgeschiedenis van 
het ontwerp om daardoor het inzicbt in de beteekenis van 
het ontwerp te verduidelijken en mede daOl'door, naar ik 
hoop, bet laten vallen der geopperde bezwaren te vergemak' 
kelijken. 

Ik mag dap in herinnering brengen, dat de sterk gestegen 
prijzen van vee, vleesch en huiden in de ja.ren kort na den 
oorlog, aanleiding waren tDt een verdubbeling der tarieven 
van de slachtbelasting. Deze vond pl .... t. in 1~2i. 

Sindsdiep heeft de conjunctnur zich gewijzigd; gelet op 
de algemeene prijsdaling en den achteruitga.ng in den econo
mischen toestand der bevolking werd de belasting , zeer alge. 
meen gesproken op vele punten te hoog geacht. NochtaIJS 
verbinderde de begrootiJigspositie der afgeloopen jareu hel 
treffen van maatregelen tot een verlagiug der tarieven over 
de gebeele linie. 

Intusschen was dit voor de Regeering geen aanleiding om 
ten aanzien van deze materie stil te zitten. Integendeel 
bevorderde Zij in 1933 de totstandkoming van de crisis
slachtbelastingordonnantie, welke de hnisslacbt van runde
ren, buffels en paarden tegen een tarief van onderscheidenlijk 
i 3.- en i 4.- per dier mogelijk maakt. In 1934 werd 
de werkingsduur van dezen crisismaatregel verlengd tot het 
eind van 1936, terwijl tevens het huisslachttarief voor Ma
doera, op grond van de zeer bijzondere toestanden op dat 
eiland, werd verlaagd tot i 1.50 voor een buffel of mnd. 

Verder werd mede in 1933 de varkensslachtbelasting voor 
de residentie Bali en Lombok verlaagd en ten slotte werd 
in het vorige jaar het verouderde straffenstelsel der ver
schillende ordonnanties herzien en op moderne leest ge
schoeid. Deze laatste maatregel beteekende wel niet een di
recte verlaging van lasten, docb hij maakt een strenger op
treden tegen clandestiene slagers mogelijk en bevordert 
dientengevolge den afzet der bonafid~ slagers, terwijl zijn 
beteekenis daardoor mede ligt in de verzekering van een 
hygiënisch-deugdelijke slacht. 

Niettegenstaande deze speciale maatregelen, die niet heb
ben nagelaten ieder op zijn gebied een gunstigen invloed uit 
te oefenen, bleef ook voor de Regeering in verband met de 
reeds vermelde algemeene prijsdaling en den economiscben 
achteruitgang van de bevolking op het programma staan om 
de van landswege op de slacht gelegde lasten te verlagen, 
zoodra het budget daartoe de mogelijkheid zou bieden. 

Dit klemde te meer, wanneer bedacht werd, dat behalve 
door de landslasten de slaeht ook nog met locale lasten be
zwaard wordt. Kon de Regeering dan ook, toen bij de behan
deling van de begrooting voor 1936 de druk der slachtbelas
ting weder ter sprake kwam, nog niet verder gaan dan de 
toezegging, dat Zij nader zou overwegen wat haar op het 
gebied van die belasting nog te doen stond, reeds kort daar
na, toen bij de voorbereiding der begrooting voor 1937 eeni
ge ruimte in de tuiddelen bleek te bestaan, heeft Zij niet 
geschroomd daarvan dadelijk een belangrijk deel, nl. 
i 900000, uitmakende 20% van bet geheele middel, te beo 
stemmen om de druk der slachtbelasting te verlagen . 

Wat biedt nu in hoofdzaak het voorliggende ontwerp ' 
Afgezien van de handhaving van het tarief voor de bedrijfR
slacht in de grootere bevolkingseentra, waarop ik straks zal 
terugkomen, geeft het ontwerp een verlaging van de tarieven 
voor de bed,.ijfsslac'ht van runderen en buffels van f 6 op 
f 4,50, dat is een verlaging van niet minder dan 25%, en 
voor Madoera bedraagt de voorgestelde verlaging zelfs 50% 
n.l. van f 6 op f 3. 

Voor de slacht van varkens, waarvoor vooral op de buiten
gewesten de belasting zeer hoog was, loopt de verlaging van 
33%% tot 60 à 66%. 

Deze ongetwijfeld belangrijke verlagingen maakten tevens 
hel brengen van eenheid in de tarieven mogelijk. De 35 

verscbillende tarieven, welke tbans nog gelden, zullen plaats 
maken voor een aantal van 17. Ongemotiveerde verscbillen 
in de onderscheidene gewestelijke tarieven zijn in bet ont
werp opgeruimd, slecbts daar waar bijzono.ere tarieven door 
locale omstandigheden gerecbtvaardigd worden, zijn zij 
gebandhaafd. Verhooging van de belasting vond - op een 
enkele onbeduidende uitzondering n8 - niet plaats. 

Over de beteekenis van de unificatie der wetgeving kan 
ik kort zijn, Mijnbeer de Voorzitter. 

De 22 bestaande ordonnanties zullen plaats maken voor 
één eultele ordonnantie, welke op eenvoudige wijze valt aan 
te vullen of te veranderen, en die de uitvoering der détails 
aan regeeringsverordening en gouvernementsbesluit overlaat. 

Na deze inleiding, Mijnheer de Voorzitter, waarin nog eens 
de beteekmus van bet ontwerp in hoofdzaak is gesebetst, 
ben ik thans genaderd tot een meer gedétailleerde bespreking 
van de bescbouwingen welke de vorige week in het geacht 
college omtrent de voorgestelde tarieven zijn gehouden. 

Over de algemeene verlaging, welke het ontwerp biedt heb
ben de geachte leden Verbootn, ThamriD; Kan en Roep het 
woord gevoerd, waarbij zij dan in het bijzond'll' het oog llad
den op de verlaging der belasting voor de hedrijfsslacht van 
runderen en buffels. 

In de oogen der eerste drie leden gaat de verlaging niet ver 
genoeg, de heer Tbamrin vindt de voorgestelde verlaging zelfs 
heel schriel. De heer Roep beeLt bet vóór bet ontwerp opgeno
men en verklaard, dat een belastingverlaging van 25% per 
object zeker niet gering genoemd kan worden. Ik behoef niet 
te verklaren, Mijnheer de Voorzitter, dat de Regeering in deze 
geheel staat aan de zijde van den heer Roep. 

De heeren Kan en Verboom doen hun bezwaren op onder
ling verschillende a~gumenten steunen.. 

De heer Kan heeft de vraag gesteld, of de sinds de indiening 
van het ontwerp door de depreciatie van den gulden gewijzigde 
situatie geen aanJeiding geeft de voorstellen te herzien. 

Het is thans zeker niet bet oogenblik om de algemeene 
budgetaire en linancieele politiek in verband met de depre
ciatie te bespreken. De Regeering heeft eenige weken geleden 
baar voorloopig standpunt ten ueze reeds bekend gesteld. Een 
eultele opmerking in dit verband kan intusscben het inzicht in 
de beteekenis van bet ontwerp dat ons thans bezig houdt, ver
helderen. 

Door de verlag ing van sommige invoerrechten en de hal
veerinlJ van de opcenten alsmede door de verlaging van den 
zoutpnjs is aan breede lagen van de bevolking tegemoet
gekomen in de tengevolge van de monetaire maatregelen ver
wachte prij sstijging. Ook het thans voorliggende ontwerp 
beeft wnder twijfel de tendens te werken in de richting van 
bet laag boud en van den levensstandaard en past derhalve op 
gelukkige wijze in dit kader. 

De Regeering acbt het echter niet raadzaam reeds thans 
dool' nog ingrijpender herziening der tarieven op de ver
dere ontwikkeling der zaken in verband met de muntclepl'c
cia tie incidenteel vooruit te loopen, en moet dus de vraag 
van den beer ICan ontkennend beantwoorden. 

In dit verband verdient nog even aandacht de opmerking· 
door bet geachte lid, den heer Tbamrin, bij interruptie ge
maakt, dat er door de depreeiatie van het geld practisch 
geen verlaging wordt aangebracht, welke opmerking op het 
eerste gezicht luet duidelijk is. 

(De beer K ers ten s : Ook hemzelf niet.) 
De feiten zijn deze : vóór de depreciatie werd voor cl" 

slacht van een rund betaald zes gulden in ongedeprecieerde 
munt j nà de depreciatie zes gulden in gedeprecieerde munt, 
nà de verlaging der belasting vier gulden vijftig cent in 
gedeprecieerde munt. Dan geloof ik toch voorloopig te 
knunen volstaan met de simpele vraag te stellen, of er nu 
belastingverlaging zal plaats hebben, ja dan neen. 
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De heer Verboom is mede van oordeel, dat de geboden ver

laging niet ver genoeg gaat; de Dlotiveering der verlaging, 
een motivcering waarbij het geachte lid zich geheel kan aan· 
sluiten, Mijnheer de Voorzitter, had hem doen verwachten, 
dat nà de verdubbeling der tarieven in 1922 thans ten minstc 
die verdubbeling ongedaan zou zijn gemaakt, m. a. w. dat een 
verlaging dcr belasting voor het slachten van runderen en 
buffels met 50% zo u zijn voorgesteld. Het geachte lid heeft, 
wanneer daartoe in het College steun is te vinden, ccu amen
dement aangekondigd om de belasting voor het slachten van 
rundcren en buffcls over de geheele linie te brengen op f 3. 

'l'cl'loops, ~lijnheer de Voorzitter, zou ik er op willen WijZeli 

dat dc tariefsverlaging tot f 4.50 ook vanuit den Volksraad 
naar ,·oren is gekomen. 1'oen bij de behandeling der begrooting 
1936 - ik wees llier zooeven reeds op - de druk der slachtbelas
ting wecr tel' sprake kwam, was het de heer Prawoto, die zijn 
uitvoerige rcdc op dit punt (ik verwijs naar pag. 296 der 
Handelingen van het vorige jaar) aldus beëindigde: 

llGu31'ne zal ik van de Regeering vernemen of Zij bereid 
is dc vermindering van de bedrijfsslachtbelasting· voor 
Java tot een bedrag van f 4.50 in ernstige overweging 
te nemen ". 

Nu zou ik den heet· Verboom willen doen opmerken, dat de 
voorgestelde verlaging, waarin het tarief van f 4.50 voor 
de beroepsslacht van runderen en buffels is opgenomen een 
middelenderving van f 900000 beteekent op een totaal op
brengst in 1935 van f 4752000, dus van ongeveer 20% van 
het lotale middel. 

De l~egeet·ing meent op grond van deze nnehtere cijfers met 
den heer Roep toclt terecht te mogen concludeeren, dat luer 
inderdaad sprake is van een belangrijke belastingverlaging. 
Aansluitend aan hetgeen ik den heer Kan zoo juist mocht 
antwoorden met betrekking tot den invloed der depreciatie, 
wijs ik er hier nog op, dat het luet slechts de vraag is of de 
begrooting een verdubbeling van het genoemde bedrag van 
f 900000 ZOlt kunnen dragen, veel belangrijker is de andere 
vraag' of het gerechtvaardigd zou zijn om thans reeds, waal' 
zooveel nog onzeker is, incidenteel alleen op den post der 
slachtbelasting zulk een toch onevenredig hoog bedrag prijs 
te geven. En het is deze laatste vraag, welke de Regeering 
op dit oogenblik ontkennend moet beantwoorden. 

Zulks beteekent uiteraard niet, dat daarmede voor langen 
tijd het laatste woord gesproken zou zijn. 

De Regeering zal - ik moge in dit verband de Memorie 
van Antwoord nog eens herhalen, Mijnheer de Voorzitter -
de ervaringen, op te doen met de thans voorgestelde ver
lagingen, afwachten, om op grond van die ervaringen en in 
verband met andere omstandigheden te zijner tijd nader te 
overwegen of met de verjaging der tarieven verdor kan wor
den gegaan . 

De heer Verboom, en met hem andere leden, hebben ter 
ondersteuning van hun gevoelen nog het bedrag der belas
ting vergeleken met de prijzen, welke de producenten van 
het vee van de veekoopers ontvangen. 

In dit verband is een enkel woord over de veeprijzen we1 
op zUn plaats, Mijnheer de Voorzitter. Er zijn in eersten ter
mijn prUzen van f 12 tot f 15 voor een rund of buffel ge
noemd. 

Inderdaad worden deze prijzen in Midden-Java. voor het 
vce betaald en ook bij den export uit :l>fadoera, doch daar
entegen haalt het vee uit Bali, tengevolge van zijn grootere 
gewicht, prijzen van f 21 voor een dier van het normale 
exportgewicht van 300 à 350 kg. In West-Java wordt voor 
ecn gewoon Javaansch slachtrund f 16 tot f 20 betaald, 
en voor een buffel van f 17,50 tot f 22,50, een en ander 
uiteraard afhankelijk van bet gewicht der dieren. 

De sinds de depreciatie van den gulden ingetreden aan
merkelijke verbetering van de huidenprijzen zal verder niet 

. nalate n ook op de veeprijzen een uitwerking ten goede te 
hebben. 

Handelingen. Zittingsjaar 1936-}937. 

Alvorens echter de zooevell bedoelde vergelijking van het 
bedrag der belasting met de waarde waarop de belasting 
drukt te kunnen maken, dienen zooals het geachte lid Roep 
reeds heeft opgemerkt, de veeprijzen voorts verhoogd te 
worden met alle kosten, die daarop drnkken, vóór het vee 
den consument in den vorm van vleesch bereikt. 

De heer Roep noemde : de kosten van de slagerij, het perso
neel, het abattoir, de kosten van distributie, enz. enz. Wanneer 
men al dcze factoren, welke den prijs van het vleeseh bepalen, 
in aanmerking neemt, dan valt d<l vergelijking tussehen de 
veeprijzen en de belasting in het verband van het geheel al 
gansch anders uit. 

Toch, Mijnheer de Voorzitter, geloof ik niet, dat het juist is 
op dit verband den nadruk te blijven leggen. 

De slachtbelasting bedoelt een heffing te zijn op het gebruik 
van vleeseh; om practische redenen evenwel wordt zij niet ge
heven bij den consument. Dc plaats welke deze heffing in het 
belastingstelsel inneemt is daarmede aango...geven en het is voor 
een beoordeeling van de vraag, of de belasting te zwaar drukt, 
dan ook niet juist zich eenzijdig op het standpunt van den 
veekooper oI veeverkooper te stcllen. Men dient ten deze in 
de eerste plaats te zien naar de omstandigheden van de massa 
der consumenten; men dient naar den welstand van die eon
Stunenten te beoordeelcn, of de in den, prijs van het vleeseh 
begrepen belasting al dan niet te zwaar op den verbruiker 
drukt. 

Ik zal straks, bij de bespreking van het tarief in de grootere 
be\"olkingseentra nog gelegenlIeid hebben op dit punt terug 
te komen. 

Het moge, na al wat ik tot dusver heb gezegd, M:ijnheer 
de Voorzitter, dtudelijk zijn, dat de Regeering met een alge
Ineene verlaging van het tarief voor de runder- en buffel
slacht tot f 3 per dier niet zal kunnen meegaan. 

In nauw verband - ik wees daarop reeds - met het onder
werp der algemeene verlaging van het tarief, staat lIct laatste 
van de door mij te behandelen onderwerpen, t.w. de diffe
rentiatie welke in het ontwerp gemaakt wordt ten aanzien 
van de runder- en buffelslacht in de grootere bevolkings
centra en daarbuiten. 

Deze differentiatie heert hestrijding gevonden bij de ge
achte leden Prawoto, Soangkoepon, Ver boom, Thamrin en 
Kan en een verdediger, zij het nog niet van ganscher harte, 
in den heer Roep, terwijl een amendement is ingediend van 
de strekking om die differentiatie te laten vervallen . 

De Regeeriug heeft deze voorgenomen differentiatic doen 
steunen op twee argumenten, t.w. de omstandigheid, dat in de 
grootere bevolkingscentl'a dieren van grooter slachtgewicht en 
hoogere waarde geslacht worden en verder op het inzicht, dat 
een verlaging der slachtbelnsting tot f 4.50 in deze centra niet 
noodzakelijk is en overigens voor de huishouding del' bevolking 
slechts een gering effect zou kunnen hebben. 

Tegen het eerste argument heeft alleen de heer Prawoto 
zUn stem verheven en dat nog slechts met betrekking tot de 
buffels. Het gcaehte lid is van oordeel, dat het gewicht der 
buffels ge\lacht in en buiten dc groote!"c centra gelijk is, zoo
dat daaraan geen argument voor den voorgenomen maatregel 
zou zijn te ontloonen . Vorder zon do heer Prawoto bij een 
differentiatie in het tarief voor buffels en runderen naar 
gelang het bevolkings*centl"a, dan wel het platte land betreft, 
ook in de bevolkings-centra voo I· bu ffels het lage tarief willen 
zien aangelegd, omdat buffelvleesch door de armere klassen 
der bevolking zou worden geconsumeerd, zoowel in de grooterc 
bevolkingscentra als in het binnenland. Zelfs gevangenen 
zouden geen buffelvleeseh krijgen . 

Tot mijn spijt kan ik de redeneering van het geachte lid niet 
onderschrijven. Inliehtingcn hehben geleerd, dat ook voor de 
buffelslacht in de grootere centra de zwaardere heesten het 
meest gezocht zijn, omdat de grootere hoeveelheid vleesch het 
den slagers mogelijk maakt hun kosten over een zoo groot 
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mogelijke hoeveelheid te verdeelen en dit klinkt ook wel zeer 
aannemelijk. 

(De ' heer rr ham l' i'I,: Maar die kosten ook veel meer.) 
Inderdaad, maar daarom ging het niet. Dat buffelvleesch 

slechts door de armere lagen del' bevolking zou worden ge
consumeerd, gaat in zijn algemeenheid zeker niet op. Veel 
hangt hiel' af van wat beschikbaar is, er zijn vele plaatsen waar 
niet altijd rundvleesch verkrijgbaar is en daar zal ook buffel
vlcesch gaarne worden geaccepteerd, ook door de beter gesi
tueerden . Overigens mag de vraag gesteld worden of de wer
kelijk armere lagen der bevolking inderdaad wel regelmatig 
vleesch eten. Al bestaat er verschil in prijs tusschcn rund- en 
buffelvleeseh, de absolute hoogte van den prijs van het buffel
vleeseh, varieerend van 13 tot 25 cts. per kattie, is toch nog 
wel van dien aard, dat voor de werkelijk armere lagen der 
bevolking een geregeld gebruik van dit vleeseh uitgesloten 
moet worden geacht. 

De heer Prawoto heeft nog de opmerking gemaakt, 
dal zelfs de gevangenen geen buffelvleescb krijgen. H et 
geachte lid beeft zich hier vergist; in de gevangenissen 
wordt verseb vlaeseh verstrekt; )]aar keuze van den aannemer 
der leveranties kan dit zijn rui,d- of buffelvleesch. Het hangt 
ook hier gebeel af van de omstandigbeden, n .1. van wat 
plaatselijk te verkrijgen is. 

Om al deze redenen is er niets dat pleit voor een differen
tiatie in het tarief tusschen runderen en bu ffels, een onder
scheiding, waaraan ook vroeger nimmer beboefte heeft 
bestaan. 

Over de nitwerking van een verlaging van het tarief ook 
in de grootere centra schijnt eenig misverstand gerezen. 

NatuUl'lijk zou ook daar de verlaging aan den een of 
ander ten goede komen; hetzij aan de producentcn van het 
vee, betzij aan de producenten van het vleesch, hetzij aan de 
consumenten, hetzii aan anderen, wellicht aan ieder van die 
groepen ee)] gedeelte. 

Maar het is duidelijk, dat een verlaging van f 1.50 per dier 
op den prijs van bet vleesch, - en bierin kan ik volkomen 
met het geaehte lid, den heer Roep, meegaan, - dat in den 
détailhandel bovendien veelal nog per ons wordt genoteerd, 
en op den pasar als regel in veel kleiuere boeveelheden wordt 
verhandeld, geen belangrijken invloed kan uitoefenen, zelfs 
niet al zou de Vereeniging van Huisvrouwen op initiatief van 
den heer Pmwoto zich daarvoor spannen. 

De verlaging der belasting zal in deze centra dan ook al 
evenmin stimuleerend kunnen werken op het vleeschverbruik 
door de minder goed gesitueerde klasse der bevolking, zooals 
de heer Soangkoepon zich voorstelt. 

De heeren Prawoto, Soallgkoepon en Thamrin hebben ge
sproken over den invloed van de voorgenomen differentiatie 
op den prijs "au het vee. Zooals uit mijn zooeven gemaakte 
opmerkingen omtrent het effect der verlaging blijkt, kan de 
mogelijkheid van znlk een invloed in theorie niet ontkend 
worden. Elke verlaging, hoe gering ook, zal ergens moeten 
doorwerken - het geld blijft dan immers in het verkeer -
maar, gel{jk reeds in de Memorie van Antwoord is verklaard, 
van een dergelijke verlaging der belasting kan niet een in
vloed van beteekenis nitgaan op den veeprijs, terwijl zij even
min een zoodanigen invloed op den vleeschprijs zal uitoefe

. neu, dat daardoÇ>r vermeerdering van het vleeschverbruik en 
dientengevolge verhooging van de vraag naar vee zou ont
staan. Ook een verstoring van de veeprijzen door de diffe
rentiatie tusschen centra en platteland behoeft om al deze 
redenen niet te worden verwacht. 

Men vergete bij het vormen van een oordeel ook niet, dat 
OOK thans tusschen de verschillende plaatsen, waar vee ge
slacht wordt, een verschil bestaat in lasten op de slacht, n.l. 
dool' de onderling afwijkende locale keurloonen, abattoir
kosten, enz., zonder dat deze differentiatie van llinderlijken 
invloed is op den prijs van het vee. 

Op dit punt geloof ik dus de heeren Pmwoto en Soangkocpon 
gernst te kunnen stellen. ' 

De heer Verboom heeft zijn bestrijding van de differentiatie 
vooral gegrond op de vrees, dat het gevolg van dien maatregel 
zon zijn een verplaatsing van de slacht buiten de groote be
volkingscentra, met als gevolg een nitschakeling van de hygië
nische inrichtingen, die in die groote plaatsen in den loop der 
jaren zijn opgericht. Hij beroept zich daarbij nitsluitend op 
een reeks artikelen in het Soerabajaasch Handelsblad, waarin 
naar zijn meerring een deskundige aan het woord is. 

De Regeering deelt ook deze vrees niet. Het is het geacht. 
lid, en ook den schrijver van de artikelen in genoemd dagblad, 
blijkbaar ontgaan, dat er bij invoer van geslacht vleesch in 
bevolkingscentra bepaalde factoren zijn, die ten deze voldoend. 
prohibitiBf werken. 

Ik kan dit het beste illustreeren aan de hand van de 
slachtverordeningen van onze beide grootste gemeenten Ba
tavia en Soerabaja. Nemen wij eens aan, dat een slager 
in een van deze beide steden om f 1·50 per dier aan belas
ting te verdienen, inderdaad bniten de gemeente zou laten 
slachten en daarna het geslachte vleesch in de gemeente 
zou invoeren; voor het volgen van deze gedragslijn wordt 
immers gevreesd. 

Voor Batavia komt deze slager dan in aanraking met arti
kel 4S van de veeslachtverordening. Deze bepaling houdt 
iu, dat een vleeschinvoerder verplicht is om ingevoerde 
hoeveelheden vleesch van meer dan 1 kg, dus dat is practisch 
elke hoeveelheid, onmiddellijk naar het slachthuis te brengen, 
alwaar het moet worden goedgekeurd. 

Goedkeuring van vleesch, ingevoerd in de gemeente Bata
via is slechts mogelijk, wanneer voldaan is aan een van de 
twee volgende voorwaarden : 

Of het vleesch moet afkomstig zijn van vee, dat niet 
langer dan 24 uren tevorcn in gevolge een algemeene pro
vinciale-, stadsgemeente- of regentschapsverordening is goed
gekeurd, ten bewijze waarvan een verklaring moet worden 
overgelegd, Of het vleesch is afkomstig' van niet te voren 
gekeurd vee, doch dan moet het worden ingevoerd in ge
heele dieren, waarvan alleen maag en darmen moeten zijn 
uitgenomen, doch ongeschonden en aan het dier verbonden 
moeten zijn. 

In het eerste geval moet de slacht dns hebben plaats
gevonden op een openbare slachtplaats \'an een of êlllder na
burig regentschap, aangezien anders niet kan worden voldaan 
aan den eisch van keuring. De slager vervalt dus bij de 
slacht in keuringsgelden en andere kosten aan het gebrnik 
van znlk een slachtplaats verbonden. 

Bij invoer moet hij daarboven de keuringskosten van de 
gemeente Batavia betalen; deze bedragen f 0,01 per kilogram 
met een minimum van f 1 per partij vleesch afkomstig van 
één dier. Voor een rund met een levendgewicht van 
200 à 250 kg, dat is een gewicht aan vleesch van 100 à 125 kg, 
betaalt hij dns aan keuringsgelden te Batavia f 1 à f 1,25, 
dat is een bedrag, Mijnheer de Voorzitter, dat de uit te 
sparen belasting al aardig nabij komt. 

Nu heb ik nog niet eens de transportkosten van het 
vleesch gerekend, die toch gauw een cent of 50, zoo niet 
meer zullen uitmaken en waardoor de kosten al boven het 
te verdienen bedrag uitkomen . 

Dat is het eerste geval. In het tweede geval zou de slacht 
kunnen geschieden op een plaats, welke niet is gelegen in 
een der vele bij locale verordeningen in het leven geroepen 
slachtkringen. Hier zonden dan geen keurloonen of andere 
kosten betaald behoeven te worden. Echter dient dan het 
geslachte dier in zijn geheel te worden gelaten met allc 
ingewanden enz., waardoor het gewichtsverlies aanmerkelijk 
minder wordt dan bij het normale verdeelen van het 
geslachte dier. 

Voor een geslacht dier met een ge,vicht van 200 à 250 kg 
zou dan bij invoer f 2 à f 2,50 moeten betaald worden alleen 
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Hun keuringsgelden. Door den YOl'lU, waarin hier ~lordt in
gevoerd - het dier blijft immers in zijn geheel -. stijgen 
ook de transportkosten. Ook hiel' dus meel' kosten dan de 
te besparen belasti ng bedraagt. 

Stelt lIlen daartegenover de kGsten v0'r de slacht aan het. 
abattoir te Batavia, die inclusief de keurgelden van f 0.50 
pel' dier, komen op ± f 2.10, dau spreek t het vanzelf, dat 
geen bonafide slage,' el' aan zal denken om buiten Batavia 
lp gaa n slachten, hij zou van een dergelijke gedragslijn geeLl 
voordeel , maar bepaald financieel nadeel hebben. 

(De heer Th a m r in: Daarom is er kans, dat clandes
tien vleeseh wordt ingevoel'd. ) 

Over den clandestienen invoer van vleesch heb ik het op 
het oogenblik niet; ik heb het thans over de bonafide slagers, 
die belang zouden zien in een lagere slachtbelastiug buiten 
de groote plaatsen en zieh wenden tot het gebied buiten de 
gl'oote bc\"olkingsccntl'a om daar te slachten. Dit is een vol
komen wettige handeling, maar wat jk juist heb aangetoond is, 
oat de bonafide slagers daartoe niet zullen over gaan; als zij 
dat zonden doen, zou het hun zeker geld kosten. 

Even kostbaar is de invoer van vleesch in de gemeente 
Soerabaja. Invoel' van vleesch in die stadsgemeente is ver
boden, doch het college van burgemeester en wethouders kan 
tot wederopzeggens ontheffing van clit verbod verleenen voor 
vleesc11, dat blijkens een dool' een gediplomeerd veearts afge· 
geven en onderteekend geleidebiljet afkomstig is van vee, 
geslacht op een aan behool'1ijke hygiënische eischen voldoende 
slachtplaats. 

Dczc cisch komt Cl' op ncel', dat dit vee geslacht moet zijn 
hetzij op een abattoir, waar de kcuring geschiedt dool' ecn 
veearts, hetzij op een abattoir, waar de keuring geschiedt door 
personeel onder toezieht van een veearts. In beide gevallen 
vervalt de slager, evenals zijn collega te Batavia, allereerst 
in de kelU'- en andere kosten van de voor de slacht gekozen 
plaats. De bepaling betreffende het invoeren van geheele 
di eren kent SOCl'abaja niet. Bij invoer van het vleeseh moet 
keuring te Soerabaja plaats hebben à raison van 1 cent per 
kg met een miuimum van f 1. Het slachten in het slachthuis 
te Socl'alJaja kost met inbcgrip van kcmen f 2,50 per buffel 
oi rund, zood at het vel'schil in kosten b~j slacht buiten dc 
stad te gct'Îng is om inderdaad de verplaatsing va n het geheele 
slachtappal'aat loonend te maken. 

Ook hier is dus geen kans voor invoer van buiten de ge
meente geslacht vee. De gemeenten hebben haar verordenin«en 
begrijpelijkerwijze zoo ingericht, dat dusdanige invoel' als regel 
zal zijn uitgesloten. Ik kan er zelfs op wijzen, dat thans in 
Batavia geslacht vee naar buiten wordt uitgevoerd. En dit 
gabeurt niet in zoo geringc mate! 

Ik kom nu op 11Ctgcen de heel' Thamrin zooeven bij inter
l'uptie naar voren bracht, n.l. de kwestie van de mogelijkheid 
van clandestienen invoer. 

De heel' Tharnrin heeft zich, behalve op de eerder aange
voerde gronden, oog 1egcnstander van den voorgenomcn maat
regel betoond uit vrees, dat de differentiatie moeilijkheden op 
het stuk der adnlluistratie en inning met zich zou brengen en 
voorts uit vrees voor clandesticnen invoer van. buiten. 

Wat het ccrste punt betreft, de inning en admiuistratie van 
deze heffing is uiterst ccn\'olldig; de slagers betalen de belas
ting door het koopon van ecn slachtbriefje, jn doe. bevolkings
centra geschiedt zulks aan het abattoir; van cenige ,ingewik
kelde administratie is geen sprake daal' allen het tarief van 
f 6 zullen hebben te betalen. 

Ook voor een uitbreiding yun clandest ienen illYOCl' wordt 
niet gcvreesd. Immcrs rceds thans bestaat tusschcn het platte
land en de g'roote steden een niet onbelangrijk verschil in 
lasten, zonder dat zuU{S tot yerontrustcncle clandestienen in
VOCl' heelt geleid. 

'l'en slotte heeft de heel' Kan nog als motief tegen de dif
fCl'cntiatie den hoogcl'cn I cYt~nsstandaaI'd in de gl'ootere bevol
kingscentra aangeyoerJ. 

Ik meen e,-enwel, dat de opmerking van den heer Kan 
juist het standpunt der Regeering, dat verlaging in de groote 
steden onnoodig is, rechtvaardigt. Een hoogere levensstandaard 
bet.eekent immers meerdere welvaart, waardoor een iets hoogere 
belasting gedragen kan worden. 

In de Memorie van Antwoord is el' reeds op gewezen, dat 
de grootere bevolkingscentra geheel in de geldhuishouding lijn 
getrokken. Aldaar is de geldruimte grooter,' men kan er meer 
uitgaven doen en het geldbedrag dat betaald wordt heeft min
der beteekenis dan in de Inheemsche sfeer buiten de bevolkings
centra. Zoo blijkt juist in dit verband ook t!J,eoretisch de con
clusie te kunnen worden getrokken, dat een tarief, hetwelk 
voor het platteland, dat v~or een goed deel is teruggevallen 
in de sfeer der produetenbuishouding, juist is, niet ook voor 
de groote plaatsen, met haar zooveel hoogel'en levensstandaard, 
behoort te gelden. Was de slachtbelasting reeds overgedragen 
aan de locale ressorten, - in de Memorie van Antwoord is 
gezegd, dat de ontwikkeling wel in die richting zal plaats 
hebben - dan zouden in die gebieden ook zeker van elkaar 
afwijkende tarieven worden geheven, naar gelang der behoef
ten en omstandigheden ter plaatse. 

In dat geval zou een differentiatie in tarieven als zeel' 
normaal worden gezien, terwij l daarop thans van verschillen
de zijden critiek wordt uitgeoefend. 

Een tegemoetkoming aan de wenschen der leden, die tegen 
de differentiatie gepleit hebben, zou niet slechts beteekenen 
het wnder voldoende motief bezwaren van de begrooting met 
een bedrag van om en bij de f 300000 - met den heel' 
Roep acht ook de Regeering dit in het onderwerpelijk verband 
oen belangrijk bedl'ng- - J doch het zou ook kunnen bet.ee
kenen het tegenhouden van verdere verlaging te gelegener tijd 
op het platteland. 

Bij gelijke tarieven zou een verdere verlaging ook later 
een hooger bedrag eischen en daardoor bezwaarlijker zijn. 

Na mijn argumentatie dat van de differentatie van het 
tarief geen verplaatsing van de slacht buiten de 'bevolkings. 
centra behoeft te worden verwacht is het duidelijk dat de 
Regeering met nlle waal'dcl'l'ing voor de goede bedoelingen 
van het geachte lid, niet kan Illceg'RHI1 lIIet de suggesti e van 
den IhO(11' Roep om de belasting over de 'gehcelc linie te 
,'el'la gen tot f 5. Ook ë.lfgcschcic1en \":111 de ten ollrechte ver
onderstelde verplaatsing del' slacht, is ecn algemeen tarief 
va n f 5 bepaald af te raden. Voor de groote centra is deze 
n :rlaging niet noodig, en yoor het plattela nd gaat zij niet 
Yer genoeg. 

Volledigheidshalve heb ik de financieele eonseqllenties 
van dit tarief, waarnaar de heel' Hoep nog heeft gevraagd 
laten nagaan. Tegenover een derving van ± f 200000 uit de 
slacht in de grootc centra, zou een meerdere opbrengst van 
± f 130000 uit de slneht op het platteland staan, zoodat ten 
slotte nog een extra f 70 000 naast de reeds te In issen 
f 900000 zou worden opgeofferd. Doch ik hoop den heer 
Roep thans geheel aan de zijde der Regeering te vinden, nu 
is aangetoond, dat het argument, dat basis was van zijn 
voorstel, n.l. de gl'oote kans op verplaatsing van de slacht 
nanr buiten de centra, deugdelijken grondslag blijkt te mis
sen. 

Na al het voorgaande is het duidelijk, dat de Regeel'ing 
aanneming van het amendement om de differentiatie te laten 
vervallen, sterk moet ontraden. De Hegeel'ing heeft op goede 
ffronden haal' standpunt bepaald en. zooals reeds in de Me
~orie van Antwoord werd verklaard, geeft Zij er thans de 
voorkeur aan de ontwikkeling der zaken Dan te zien. Zou
clen onverhoopt ongunstig"e gevo lgoen intreden, clan zullen 
londer uitstel de noodige voorstellen worden gedaa n. 

Mijnheer de Voorzitter ! Ik heb thans nog enl<ele kleinig_ 
heden. 

In het verband van dit onderdeel der beraadslagingen heeft 
de heer Thalnrin nog gevraagd of het niet mogelijk zou zijn 
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om, althans voor de groot.e bevolkingscentra, de belasting voor
taan naar het gewicht te heffen. Hij baseerde deze vraag op 
den voorkeur, welke hij in beginsel voor dezen vorm van hef
fing bij de Regeering heeft meenen te kunnen constateeren. 

Ik moet het geachte lid teleurstellen; van zoodanige voorkeur 
is bij de Regeering uiets te bespeuren en de mededeelingen in, 
de Memorie van Antwoord geven tot de getrokken conclusie 
ook in het geheel geen aanleiding. De Regeering blijft ook 
voor de grootere bevolkingscentra, waar de abattoirs van goede 
weegwel'ktuigen zijn voorzien, een belastingheffing naar het 
gewicht der dieren te ingewikkeld en omslachtig achten. Het 
stelsel vereischt zeer goed iunctionneel'ende weegwerktnigen, 
volkomen betronwbaar personeel en brengt uit zijn aard een 
ingewikkelde administratie mee, nog gezwegen van de moeilijke 
controle. 

Het zal het geachte lid interesseeren, dat blijkens een 
intikei van Dr. F. J. J. van Rijn in "Locale Techuiek" van 
Januari/April 1932 nagenoeg alle diTeeteuren van slacll
huizen in Nederland tegenstanders van dit systeem zijn VOOl 
de inning van slncht- en keurgelden. 

(De heer Th a m l' i n: En in Indiëj) 
Als dit in Nederland al zoo is, dan behoeft men aan de 

bezwaren van de toepassing hier te lande niet meer te 
twijfelen. Teekenend in dit opzicht is ook, dat bij de abat
toirs del' verschillende gemeenten en regentschappen de locale 
keur- en andere loonen, behalve bij den invoer van vleeseh, 
waar het uiet anders kan, worden berekend per dier en uiet 
naar het gewicht. 

Overigens moet ik hier de opmerking maken, dat de heer 
Thamrin bij het door hem bepleite stelsel van heffing blijk
baar tegen de dan toch ook aanwezige differentiatie tusschen 
de centra en het platteland - want dat is een onmiddellijk 
gevolg van heffing naar het gewicht - geen bezwaren heeft. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik ben hiermede gekomen aan het 
einde van mijn beschouwingen. Ik heb eenigszins uitvoerig 
moeten zijn, maar dit was gerechtvaardigd dool' de belang
stelling, die het ontwerp in het geachte College heeft getrok
ken en door het belang, dat het ook inderdaad heeft. Immers 
na lang wachten is er eindelijk ruimte om deze slachtbelas
ting, die thans in algemeenen zin zwaar drukt, te verlagen. 
De Regeering staat ten aanzien van de mate der verlaging niet 
vrij, doch Zij heeft getracht het de besteden bedrag zoo te 
verdeelen, dat op de plaatsen waar znlks het meest noodig is, 
de zoo gewenschte verlichting wordt gebracht en ik hoop te 
hebben aangetoond dat Zij daarin is geslaagd. Dat dit een 
differentiatie in de tarieven medebrengt tusschen stad en 
platteland is zeker te verdedigen, nu daartegen geen prakti
sche bezwaren bleken te bestaan . 

Doch het vraagt tevens ernstige overweging en ik zou in 
het bijzonder daarop nog even de aandacht van de aan
vankelijke tegenstanders der differentieele tarieven willen 
vestigen, of met het invoeren van een verschil in belasting 
tusschen stad en platteland niet een juiste grondslag voor de 
verdeeling van de druk der slachtbelasting wordt gelegd, 
waarmede de ontwikkeling der tarieven en ik denk hier in 
het bijzonder aan een verdere verlaging der belasting in de 
inheemsche sfeer, dus ten plattelande, op elen duur zal zijn 
gebaat. 

De Voorzitter: Hiermede is de behandeling in eersten 
termijn van dit onderwerp ook vau ele zijde der Regeering 
beëindigd, zoodat kan worden overgegaan tot de behande
ling in tweeden termijn van de zijde van het College. 

De heer Prawoto: Mijnheer de Voorzitter ! Ik zal in mijn 
rede in tweeden termijn zeer kort zijn. 

De geachte Regeeringsgemachtigde beweert in zijn reele, 
dat het buffelvleesch ook door de betel' gesitueerden in de 
groote bevolkingscentra wordt geconsumeerd. Tot mijn spijt 

(Soangkoepon. ) 
kan ik de bewering van den geachten Regeeringsgemach
tigde uiet maar zoo aannemen. 

Ik zou l{leh gaarne nader worden ingelicht in welke hotel", 
van klein tot groot, in de bevolkingscentra buffelvleeseh te 

.verkrijgen is . Ik vraag mij af of deze bewering misscbien 
ingegeven wordt door de vleeschconsumenten van de standmg 
van den geachten Regeeringsgemachtigde. Ik kan het uiet 
gelooven. 

Waar de argumenten van den geachten Regeeringsge
machtigde tegen de nuificatie van de slachtbelasting in de 
binnenlanden en de bevolkingscentra lijnrecht tegenover mijn 
beweringen staan, zal ik niet dieper ingaan op deze zaak, 
omdat nadere bespreking toch uiet tot een vruchtbaar resul
taat zal leiden. Ik zal mij dus bepa.len tot bet geven van 
mijn handteekening aan het amendement-Thamrin, dat uiting 
geeft aan mijn gevoelens dienaangaande. 

De heer Soangkoepon: Mijnheer de Voorzitter! Mijn 
bezwaren tegenov~r de voorliggende, ontwerp-ordonnantie 
richten zich in het bijzonder tegen de omstandigheid, dat 
hierbij voor congruente figmen met twee verschillenc1e 
maten wordt gemeten. 

Hierbij worc1t toch wel rekening gehouden met den gorh
dienst der Baliërs en niet met di en van de andere secten of 
gezindten . Er wordt wel rekenillg gehouden met den adat 
en de re~s verkregen rechten op Java en Madoera en niet 
met die van de buit.engewesten. Hieromheen bewegen zich 
mijn bezwaren, omdat het verschil maken tusschen de ver
schillende godsdiensten hier te lande lijnrecht staat tegen het 
ten zake ingenomen regeeringsbeginsel. 

Wanneer aan een Islamiet VOor zijn zieleheil dool' den 
godsdienst verplicht wordt, om een koe of een buffel te 
slachten, dan acht ik het een belemmering van den gods
dienst, wanneer die slacht belast wordt en zeker in strijd 
met de vrijheid van de belijdenis van. den plicht en als zoo
dauig is dit voorzeker in strijd met het regeeringsinzicht. 

(De heer Roe p: Maar als het geslachte nu opgegeten 
wordt. Dat is het verschil met Bali en daarom gaat het.) 

Maar als het vleesch nu niet nutteloos vergooid wordt, doch 
aan de armen gegeven' 

(De heer Van Hel sdi n gen: De Regeering heeft 
toegezegd, dat dit nader onderzocht zal worden.) 

Mijnheer de Voorzitter ! Ik zal mij neerleggen bij het regee
ringsantwoord en het resultaat van het terzake te houden 
onderzoek afwachten. 

Ten aanzien van den noodslacht wordt ten opzichte van 
de oorzaak van het ongeluk met twee verschillende maten 
gémeten. 

Of nu een huisdier door wild gedierte of door een mensche
Iijken vijand wordt verwond, dan wel in een ravijn is geval
len of over een helling is gerold, in welke gevallen een poot 
of een ander deel van het lichaam van het dier wordt ver
minkt, dat alles is een ongeluk, dat voor den bezitter steeds 
tot nadeelige gevolgen moet leiden. 

(De heer Roe p : En dood is nu eenmaal dood.) 
Het lijkt mij onjuist tusschen deze ongelukken verschil te 

maken. 
Te dezen opzichte kan ik dus het standpunt van de Regee

ring uiet deelen. Voor mij staat het niet vast, dat de bevol
lting haar dieren zal mishandelen, teneinde noodslachtbelas
ting te verkrijgen, vooral, omdat voor de Islarieten slechts 
het vleeseh, afkomstig van een op de Islaritische wijze 
geslachte koe of buffel, eetbaar is. Het vleesch van een dier, 
dat niet op ritueele wijze is geslacht, mag een I slamiet niet 
eten. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik moge daarom in dit verband 
een amendement bij U indienen, dat behalve door mij is 
onderteekend door de heeren Soetardjo en Thamrin. 
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(Thamrin.) 
De heer Thamrin: )liinheer de ,"oorzitter ! De geachte 

Regeeringsgemachtigde betwijfelde of de veda ging van de 
slachtbelasting wel zoo schriel is, omdat die verlaging toch 
minstens 25% van de oorspronkelijke belasting beteekent en 
op MadoCl'a zelfs 50%. Ik zou erop willen wijzen, dat in 1922, 
volgens de yerklal'ing , "<lil den geachten Regecl'ingsgemachtigdc 
de belasting met 100% is ,·erhoogd. Het is de \Taag of de 
vecpl'ijzen toen met eenzelfde percentage zijn "cl'hoogd ge
worden. 'l'hans, nu de veeprijzen toch nauwelijks 50% bedra
gen van die van 1922, wordt desondanks de belasting slechts 
met 25% verlaagd. 

.AJs men zich op de veeprijzen wil basecl'cn, moet men con
sequent zijn en de indexpl'ijzcn \'001' het \'ee nagaan en dan 
betwijfel ik, of de verlaging van de veeprijzen vergeIekeIl met 
1922 slechts hoogstens 25% zal bedragen. 

Dc mededeeling van de RegeerJng, dat voor ~radoera de 
verlaging op 50% is gesteld, spreekt voor mij weinig, omdat 
iUadocl'a geen vleesch- maar een yceuitvocl'cnd land is. De 
hoogte der slachtbelasting daar oefent weinig invloed uit op 
de d ccsehprijzen, omdat ~<[adoera geen "lecseh, maar yee uit
YO('1't. 

De geachte Regeerlngsgcmachtigde is \"el'der uitvoerig in
gega llll op mijn interruptie over het depreciatie\Taagstuk, 
maat' ik geloof, dat wij betel' doen het depreciatievraagstuk 
niet te koppeterr aan dit ontwerp. 

( \)e heer K eI' s ten s: Dat is zeer verstandig.) 
De geachte Regeerill gsgemachtigde heeft verder twee argu

menten aangevoerd om de differentiatie \'001' de be\'olkings· 
cent ru en de niet-bcvolki ngscentra te beargumenteeren. 

In de eerste plaats betoogde de geachte Regeeringsgemach
tigcle, dat in de groote steden in den regel het slachtgewicht 
van de beesten grooter iSJ waardoor de belasting billijker over 
het t ot aal kan worden omgeslagen. 

Ik zou hiertegen willen aanvoeren, dat al moge het juist zijn, 
dat de beesten een grooter slachtgewicht hebben, de beesten 
daardoor ook een hoogere waarde hebben, waardoor de voor
sprong cigenlijk wordt geneutraliseerd, maal' aan den anderen 
kant bet.wijfel ik de juistheid van de opmerking van den 
geachten Regeerings~emachtigde, omdat het mij bekend is, dat 
in de slacht op Java VOOl' het mecrendeel wordt voorzien door 
vee van Java zelf, sleclots als aanvulling wordt vee van Bali 
en Lombok ingevoerd, maar voor het meerendeel slacht men vee 
,-an Java, dat een lager slachtgewicht heeft dan het vee van 
Bali. 

( De hcer P l' a wo t 0: Alzoo in de binnenlanden. ) 
Indcrdaad . 
Bovellllien heeft het publiek een zekere voorkeur voor het 

vleeseh afkomstig van Java\'ce boven het vlcesch van vee van 
Bali of Lombok en verder slacht men bij voorkeur Javavee met 
het oog op het risico, omdat het vee van Dllli en Lombok 
vaak wormen bij zich draagtJ welke. duiden op de aanwezigheid 
va n lintwormen in het vleesch en waardoor de risico op afkeu
I'ing van het vleeseh voor de consumptie grooter wordt. 

De meening, dat in de gl'oote centra in het algemeen vee van 
zwaarder slachtgewicht geslacht wordt, is dus niet juist. Wel 
zal elke slagerij moeite doen zulk vee te krijgcn, maal' ik be
twijfcl, of zij daarin wel altijd slaagt. 

(De heel' Hol t k n III p, Regeeringsgellluchtigdc: \Vel in 
de groote centra, buiten Batavia wordt bijv. magerder vee 
geslacht dan in Batavia.) 

Zelfs VOor Batavia betwijfel ik de juistheid van de op mer
ldng van den geachten Regec l'ingsgelllachti gcle. Als de ge
nehte Rcgecl'ingsgcmuchtigde de moeite Ileemt de statistiek 
na te gaan, geloof ik , dat hem zal blijken, dat zij n opmerking 
111 inde!' juist is. 

(De heel' Hol t k a Jll p, Regeeringsgemachtigde: De 
n egeering heeft haar inlichtingen uit de beste bron, waaruit 
de Regeering ze dacht te Kunnen verkrijgenJ van den bur
gerl\j ken veeal'tsenijkundigen dienst.) 

Handelingen . Zittingsj llll r ]93G- ]937. 

Toch betwijfel ik de juistheid ervan. Ik zal hierop verder 
ingaan, omdat ik ten cleze over ervaring beschik en mijn 
eigen ervaring is, dat men vee van buiten Java slec-hts invoert 
als aanvulling, doch dat men in de behoefte in de eerste plaats 
voorziet door Javavee, ook, zooals ik reeds zeide, door de 
voorkeur vall het publiek voor het vleeseh van dat vee en 
ook met het oog op de hoogere prijzen, die de huiden van 
Javavee opbrengen, zoodat ik aan de meening moet vast
houden, dat in de groote slacht zelfs voor Batavia en andere 
llevolkingscentra vool'zien wordt door vee van Java zelf. 

Ik kom thans tot het tweede argument van den geachten 
Regeeringsgemachtigd e 111. dat naar zUn mcening een verdere 
belastingverlaging niet effectvol zou kunnen zijn zoowel voor 
de consumenten als voor de veeverkoopers. Ofschoon de Re
geeringsgemachtigde heeft toegegeven, dat cen belastingverla
ging ten goede zon komen aan een of andcre instantie, is hij er 
later tegen op gekomen, doordat hij op uitvoerige wijze zijn 
twijfel heeft uitgesproken of een verlaging van de belasting 
wel ten goede zou komen aan de consumentcn dan wel aan de 
veeverkoopel's. Ik vraag mij afJ wat er van de stelling, tevoren 
ontwikkeld dool' den Regeeringsgemachtigde, overblijft, dat een 
belastingverlaging niet ten goede zou komen aan de consumen
ten of de veeverkoopers, indien hU tevoren zegt, dat elke belas
tingverlaging ten goede zal komen aan een of andere instantie. 
Is zijn stelling dan wel juist en zoo ja, in hoeverre' 

De geachte Regeeringsgemaehtigde betwijfelde of differen
tiatie van de tarieven wel van invloed zou zijn op den toevoer 
van vleeseh van buiten naar binnen de bevolkingscentra. Ik 
zou hiel' een staaltje kunnen vertellen, dat aan de praktijk 
is ontleend. Toen bij de oprichting van het gemeentelijk 
abattoir te Buitenzorg de gemeentetarieven dusdanig werden 
opges~hroefd, uit hoofde van de noodzaak vaTh cen 
rendabele basis van hct slachthuis, hebben verschillende 
slagers vleeseh ingevoerd uit Batavia, om te ontkomen 
aau de slachtbelasting, dje de gemeente Buitenzorg 
hief en nog heft. De meening van den Regeeringsgemachtigde, 
als zou een differentiatie del' tarieven zoowel door de 
gemeente als door het gouvernement, niet het interlocaal 
vleeschvervoer mogelijk maken, wordt dus door de praktijl< 
gelogenstraft. 

(De heer Van H el s cl i 11 gen: Zou Buitenzorg niet dcr
gelijke maatregelen nernen als Batavia of Soerabaja, indien 
het in eenigszins grooten omvang zou geschieden ') 

De gemeente Buitenzorg heeft uiteraard maatregelen ge
troffen, waarbij vleesch van buiten komende, gekeurd moet 
worden en zij heeft tarieven vastgesteld voor keurloon en 
andere vereischte werkzaamheden, maal' desondanks is het 
voordeeliger gebleken, juist met hct oog op de genoemde 
slacht- en keurloon.n te Buitenzorg zelf om vleesch uit Ba
tavia in te voeren. Ik wilde alleen maal' zeggen, dat het on
juist zou zijn te meenenJ dat een differentiatie der tarieven 
geen invloed zou kunnen hebben op den invoer van' vleesch 
van buiten naar binnen de bevolkingscentra. De Regeerings
gemachtigde heeft geconcludeerd, dat een differentiatie der 
farieven voor buiten en binnen de bevolkingscelltra geen 
invloed zou hebben op het van btüten naar de bevolkings
centra ingevoerd vleesch uit hoofde van de lagere slachtbe
lasting buiten de bevolkingscentra. Op g rond van mijn C1'va
ring betwijfel ik die meening echter en ik zou de vraag wil· 
len stellen of een differentiatie der tarievcn niet tengevolge 
heeft eell grooter vervoer en clandestienen hlVoer van vleesch 
van buiten . De Regeedngsgemachtigde heeft zooeven gezegd, 
dat de clandestiene invoer geen verontrustende afmetin~en 
heeft aangenomen tot dusverre, maar ik vraag mij af hoeveel 
vleesch wel clandestien is ingevoerd, da.t niet is a.angehaald 
kunnen worden dool' de politie dan wel dool' de gemeentelijke 
diensten . W",t aangehaald is, heeft inderdaad geen veront
rustende afmetingen aangenomen, maar de vraag is of er 
inderdaad niet groote hoeveelheden zijn, die btüten eenige 
controle blij VeIl. 
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Ordonnantie op de slachtbelasting 1936 (Ond. :J4). 

(KMl. ) 
Uit hoofde wm een en ander handhaaf ik mijn meening 

inzake de wenschelijkheid van gelijke tarieven zoowel binnen 
als bniten de bevolkingscentra. 

Tenslotte nog het volgende. De Regeeringsgemachtigde 
becijferde het wegváUen van de differentiatie op een bedrag 
van 3 ton. Ik wil niet veel over deze becijfering zeggen, maar 
de verlaging van den accijns op sigarettenpapier bedroeg 3 
millioen en gold alleen ten behoeve van drie sigarettenfabrieken, 
terwijl het hiel' gaat om een verlaging ten behoe"e van een veel 
grooter aantal consumenten. Ik geloof, dat een bedrag van 
3 ton voor de Regeering geen bezwaar zal kunnen zijn, vooral 
waar de verlaging in elk geval aan een grooter aantal 
menschen ten goede zal komen, dan bij een verlaging met 
f 3 millioen van clen accijns op sigarettenpapier. 

Op de kwestie van de belasting naar gewieht zal ik niet 
nitvoerig terugkomen. Het heeft in dit stadium van de 
behandeling misschien te weinig zin daarover verder van ge· 
dachten te wisselen. In elk geval ben ik echter niet over· 
tuigd, dat de lneening welke in Nederland is geformuleerd 
inzake de heffing van slachtbelasting naar gew:icht, gezien 
de omstandigheden hier te lande, waarbij voldaan wordt aan 
de door den Regeeringsgemachtigde genoemde eischen van 
betrouwbaarheid der instcumenten en van het personeel, voor 
hier geldt. Waar in de groote be,·olkingseentra zeker over 
betrouwbarc instrumenten en betl'ouwbaar personeel beschikt 
kan wordeu meen ik, dat daarmede het voornaamste bezwaar 
tegen een slacht belasting naar gewicht zal zijn vervallen. Ook 
in vorige instanties is de belasting naar het gewicht voor
gebracht. El' wordt niet voor het eerst over gesproken. 
Reeds jaren geleden werd de za.k in den Volksraad ter spra· 
ke gebracht. Ik meen, dat toen ook van de zijde del' Regee· 
ring is erkend, dat een belasting naaI' het gewicht hl elk 
geval billijker zou werken dan een naar het object. Thans 
zal ik hierop niet uitvoeriger terugkomen, omdat, als gezegd, 
in dit stadium der behandeling een uitwerking van deze 
gedachte toeh weinig vruchtbaar zal kunnen zijn. 

De heer Kan : Mijnheer de Voorzitter! Ik hadlllij niet de 
illusie gemaakt van de Regeering een bevredigend antwoord 
te bekomen inzake mijn vraag of de depreciatie van den gulden 
niet met zich bracht, dat de Regeering met een grootere ver
laging vau de slachtbelasting zou moeten komen, hangende de 
behandeling dezer aangelegenheid. Ik moge mij uu de vraag 
veroorloven of de consumenten spoedig J,.,mnen tegemoet zien 
een ontwerp tot verdere verlaging van de slachtbelasting als 
waarover de geachte Regeeringsgemachtigde zooeven heeft 
gesproken. 

Thans zou ik even willen terugkomen op hetgeen ik in eerste 
instantie te berde bracht met betrekking tot de diffei'ent iatie 
van de slachtbelasting, in de gl'oote bevolkingscentra en 0 I 

het platteland. De geachte Regeeringsgemachtigde vermeent, 
dat juist uit hetgeen ik naar voren bracht het argument zou 
vallen te putten, dat de Regecring het ten deze aan het rechte 
eind heeft. Ik zou ter zake het volgende willen opmerken. 
Men dient, naar het mij voorkomt, goed onderscheid te maken 
tusschen belastingen, geheven door het Gouvernement ell die 
geheven dool' de loe.le ressorten. Wanneer een inwoner van 
Batavia opcenten heeft te betalen op een landsbelasting dan 
'krijgt hij voor die opcenteu ook wat terug in deu vorm van een 
grootere geriefelijkheid dan bereikbaar is \'001' iemand die op 
het platteland woont. Hilt is daarom begrijpelijk, dat icmand 
die inwoner is van een groote stad ook voor de verschillende 
behoeften wat meer heeft uit te geven dan iemand die op het 
platteland woout. Zoo is het ook begrijpelijk, dat in de hnis
huren in de steden rekening is gehoudcn met de straatbelasting 
e.d. Dit zijn allemaal kosten welke men als inwoner van ecn stad 
moet opbrengen omdat men er wat VOOl' terugkrijgt. 'Vanneel' 
het gouvernement echter een belasting heft is het niet juist, 
uaar het mij voorkomt, dat het in algemeenen zin differentiatie 
>tanbrengt tnsschen hetgeeu een inwoner van een stad heeft te 

(Roep, Voorzitter.) 
betalen en hetgeen een bewoner "au het pla tteland Illoet op
brengen. 

Wanueer d eze gedachtengang juist zou ziju, zouden de
genen, die ten planttenlande wonen, Jager in de inkomsten
belasting en andere rijksbelastingen moeten worden aan
geslagen dan de belastingplichtigen in de groote centr~, wat 
niet het geval is. Wanneer eenmaal de slachtbel.shng IS 
overgeheveld naar de locale ressorten, b. v. naar de stads
gemeenten , dan kan ik mij ,oorstellen , dat de gemeente e~n 
hoo"ere belsstin" zou heffen dan die, welke door het l'lJk 
wordt opgelegd, ;'naar het lijkt mij onju ist~.te zeggen dat zij, 
die in de groote centra wonen, gewend Zijn ,aan groote Ult
gaven en dat deswege het land van hen ook een hoogere 
slach tbelnsting mag heffen. Ik heb 111 oorste lI1stantle reeds 
"eze"d dat men in de groote steden de duurte van het stads-
M 0' d leven reeds voelt. Waarom moet het gouvernel'l1ent an 
differentiatie maken in de heffing van lasten , waardoor het 
leven no" duurder wordt dan het reeds is, terwijl tegenover 
deze h~"ere heffing althans door het gouvernement niets 
gesteld w~rdt? De vergelijking g.aat dus uaar het voorkomt 
niet op en evenmin de redeneerlOg, dat waar men 10 ecn 
groote stad woont en alles op duurdere leest is geschoeid . het 
aouvernement daaraa n een argument kan ontleenen om 
~erschil te m:1ken in de heffing van de slachtbelasting en 
de inwoners van de groote stad zwaarder te belasten dan hen, 
die op het platteland wonen. . 

De geachte Regeeringsgemachtigde heeft zoo~ven naar Jl: 
meen gezegd, dat mijn verzocken omtren~ de rltueele slacht 
thans nog niet kunnen worden mgew:illigd, otn,dat deze 
hwestie nog ill onderzoek is. Ik 'heb gemeend, M~nheer de 
Voorzitter, de R egeering daarop attent ~e kunn en doen 
blijven dool' straks bii U een motie in te dlCnen .. welke ten 
doel heeft aan de Regeering te vragen ten spoedIgste teg.e. 
moet t e willen komen aan de wenschen, in dit College gemt, 
en t en opzichte van de ritueele slacht anders dan .in Bali 
en Lombok eenzelfde houding aan te nemen als ZIJ heeft 
gedaan ten opzichte "an den Hindoesehen godsdienst. 

De heer Roep: Mijnheer de Voorzitter! De Regeerin gs. 
gemacht igde heeft mij er wel van overtuigd, dat el' bij dif
ferentiati e in de slachtbelasting naar de groote stede1l en naar 
het platteland weinig of geen gevaar zal bestaan, dat dit ten
gevolge za t hebben een yerplaatsing van U~ slacht van de groote 
beyolkingscentra naar de periphel'ieën der groote ste~en. 
Waar de Regeering het ook met mij eens is, ~at de belastlllg
heffing van .f 6 in plaats van .f 4.50. op z1ch zelf ~p den 
détailverkoopprijs van het vleesch practIsch van geen lllvloed 
zal zijn, meen ik, dat het het best is, de heffing va~ .f 6 voor 
de groote bevolkingscentra te handhaven, om~at 1k hct wel 
zeer jammer zou vinden, indien wij thans drIe ton mm of 
meer onnut zouden laten vallen, die mijns inziens voor andere 
bestemmingen, "an socialen aard, voor onder~vijs of anders
zins veel beter kunnen worden benut. Om dIe reden - het 
doet mij genoegen te kunnen zeggen, dat de Regeering m~j aus 
geheel overtuigd heeft -, zal ik mij bi; het regeeringsvoorstel 
aansluiten. 

De Voorzitter : Hiermede is de behandeling van dit onder
werp in tweeden termijn van de zijde van den Volksrnad 
beëindigd. Is de Regeeriugsgeroachtigde bereid na een korte 
pauze te antwoorden! 

De heer Holtkamp, Regeeringsgemachtigde: Zeker, Mijn· 
heel' de Voorzitter. 

De Voorzitter: Dan wordt de beraadslaging over dit onder· 
werp thans opgeschort tot een ander uur in dezen m?rgell. 

Ik deel aan de vergadering mede, dat overeenkomstig een 
tot mij gericht verzoek de behandeling van onderwerp 44, 
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Wij ziging Koninklijk besluit betr. \'erjaring \'all schade,'erhaal op landsdienaren (Olld. 1G ). - Wijtiging en IUIllvulling van de "Regelen \'oor bet administratief 
beheer voorLvloeiende uit de Indische Comptabilile it.8we,," (Oud. ::7' ). - Intrekking ordonnantie betr. inzamelen van niet. los op den bodem liggende /lteenen in 
'818nd a bosschen, e nz. (Olld. :17 ). - Herziening regeling VBn de bewijakt'acht \'all door genee5kundigen o»genuukt8 vla8 reperta (Ond. 3 2 ), - Intrekking 
\'tl11 Artikel 6 der ordOlll\Mnlie houdende aAnw ijzi ng VBIl de OembililisleE'nkolenOlltgillning tot. landsbedrijf (Ond. U:S ), - h\trekking vsn artikel 6 der ordonnantie 
houdende IUIIlWijd llg nlll de Boekit-Asl\llls teenkolenonlginnillg lot ISlIdsbedrijf (Oud. OU). - Tweede rllPIKn·t "tllI de Commlule voor de ,·erzoekllchriften. 

(Voorzitter.) . 
Wijziging van de regelen yoor de toekenning van subsidie 
aan stadsgemeenten ten behoeve vun de in haur dienst uit
gezonden onderwijzers enz ., wordt aangehouden. 

Aan d e orde is de behandeling van: 

1. De ontwerp-ordonnantie tot wijziging 
van artikel 9 van het Koninklijk besluit 
van 1 hl a art 1904 Xc. 2} (I n dis c hSt a a t s
b I a d No. 241) bet r e f fen d ede ver j a rin g 
van het ver h a a I 0 P I a n d sdi e nar e n, die 
den lande ehade hebben toegebracht 
(0 n d. 11» ; 

2. Deo n t w e r p - 0 r don n a n tie tot n a cl ere 
wij ziging en aanvull ing "au de "Rege l en 
voor bet administratief bebeer, voort
v I 0 e i end e u i t deI n dis c h e c 0 m p tab i I i
teitswct" (Staatsblad 1933, :10. 381; Ond. 27); 

3. V i e 1" 0 n t w e l" p - 0 r don n a n tie sou d e r_ 
Bch e i cl e n I ij kst l" e k ken cl e tot : 

A. i 11 t 1" e k k i 11 g y n II deo r don n a n tie s 
van lO c tob ere n 14 Dec e m be r 1902 
(Staatsbladen Nos. 362 en 448 ) , betref
f e nde het in z amelen van niet los op den 
bod e m I i go gen d (' s tee n e n i n 's I a n d s 
b ossc h e n ; 

B. w ij Z 1 g i II g e 11 a a II Y u I I in g van dei 11-

stel1in gso l'donn a ntie "ao de provincie 
We s t - J a v a (S t a a t s b I a d 1925 No. 378); 

C. w ij z i gi n gen a n n ,. u 1 1 i n g van dei D-

stellingsol'donnantie van de provincie 
o 0 s t - oT a v a (S t a :1 t s b I a rl 1928 No. 295) ; 

D. wij z i gin ge n a a 11 v u 11 i n g van dei n· 
stelJingsordollnantie' van de provin c ie 
Mi d den - J a y" (8 t u a ( s b I u d 1929 No. 227); 
(0 n d. :'7 ) ; 

4. De ontwerp-ordonnantie tot h e rzi e
ning van de r ege lin g van de bewijskracht 
vall door geneeskundigen opgeIllonkte 
v i sar epe l' t a (0 n d. 1)2 ); 

5. D (> 0 n t w e r p - 0 r d 0 11 n a n tie tot int l' e k-
kin ~ van artikel 6 der ordonnantie Y8:Q 

26 Jnli 19:33 (Staatsblad Ko. 315), houdende 
a a n w ij zin l! Y a n cl e Oe m bil in s tee n kol e u· 
ontginning- t01 land s bedl'ijf in d e n zin 
der Indische Redrijyet",·et (O nd. 6;") : 

6. Deo n t wet' p - 0 r cl 0 11 n a n tie tot int rek· 
king "All artikel 6 aer ordonnanti e van 
26 Juli 1933 (Staatsb lad No. 314), houd ende 
a a n w .ij z 1 n g van cl e Boe kit - A s a m s tee n kol e Jl

ontginning 1'ot lanclsbedrijf in den zin 
der Indische Bedrijveuwet (O nd. 66) . 

Deze ontwerp-ordonnanties worden achtereenvolgens zon
der berandslaging en zonder hoofdelijke stemm ing aangeno
men. 

De Voorzitter: A a n deo r dei s de be h a n d e-
1 i n g v II n het t wee cl e l' [1 PPD l' t van cl E" co m
mis s ie,' 0 0 l' cl e Y e r z 0 e k s c 11 l' i ft e 11 , 1 u i cl e 11 cl e: 

1. Verzoek, gedagteekend Tjimahi, 10 April 193-1 van 
1\'f. M:. Silooy om toekenning van onderstand. 

Regeeringsbrieven van 13 Juni 1934 en 29 Januari 193fi, 
Nos. 1421!C en 241 /C hebben op dit Yerzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te .gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen
ding van een afschrift van genoemde Regeeriugsbrie
ven, hiervan mededeeling te doen. 

2. Verzoek, gedagteekend Jogjakarta 26 April 1935 van 
R. Soetarffio Sis-Martokoesoemo betreffende een sollicitatie 
naar een betrekking in dienst van een regentschap. 

De commissie stelt voor het verzoek ter kennis van de 
Regeeriug te brengen en adressant hiervan mededeeling te 
doen. 

3. Verzoek, gedagteekeud Tandjoengbaroes 8 December 
1934 vau Raute betreffende een vonnis van een inheemsche 
rechtbank. 

Regeeringsbrief vau 24 Juni 1935 No. 1518/A met bijlage 
heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen
ding van een afschrift van genoemden Regeeringsbrief 
met bijlage, hiervan mededeeling te doen. 

4. Verzoek, gedagteekend Koetambaroe 20 Maart 1935 
van Si Djaneh e.a . betreffende een vonnis van een inheem
sche rechtbank. 

Regeeringsbrief van 12 Angustus 1935 No. 1968/A m~t bij
lag-e heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te O'aan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen· 
ding van een afschrift van genoemden Re!!eerin!(sbrief 
met bijlage. hiervan mededeeling te doen. 

5. Verzoek, gedagteekend Semarang 7 October 1935 van 
Mas Ardjosentana om verhooging van pensioen. 

De commissie stelt voor t. a. v. het verzoek over te gaan tot 
de orde van den dag en adressant hiervan mededeeling te doen . 

6. Verzoek, gedagteekend Singa 16 April 1935 van Si 
Ngapit om o.a. vrijstelling van kerahandiensten. .. 

Regeeringsbrief van 14 October 1935 No. 2490/A met b~lage 
heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor t.a.v. het verzoek over te gaan tot 
de orde yan den dag en adressant, onder toezending van een 
afschrift van genoemden Rcgeeringsbrief met b\ilage, 
hiervan mededeeling te doen. 

7. Verzoek, gedagteekend Tajoe (regentschap Pati) 7 Sep
tember 1935 van een aantal bewoners van het district Tajoe 
tot het in bedrijf houden van de suikerfabriek Pakkies. 

Regeeringsbrief van 8 Januari 1936 No. 49jB heeft op dit 
verzoek betrekking. 

De COlilmissie stelt voor t.a.v. het verzoek over te gaan tot 
de orde van den dag. 

8. Verzoek, gedagteekend Kp. Pradjoeritan (Madioen) 14 
Februari 1936 van Bok Leginten om pensioen of onderstand. 

De commissie stelt voor t.a.v. het verzoek over te gaan tot 
de orde van den dag en adressant hiervan mededeeling te doen. 

9. Verzoek, gedagteekend Kampoeng Soeka 19 Juli 1935, 
van Si Lontoh betreffende een vonnis van een inheemsche 
rechtbank. 

Regeeriugsbrief van 22 Februari 1936 No. 405/A heeft op 
dit verzoek betrekking. 
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De cOllUIllssie stelt voor t.a.v. het verzoek over te gaan tot 
de orde van den dag en adressant, onder toezending van een 
afschrift van genoemden Regeeringsbrief, hiervan mede· 
deeling te doen. 

10. Verzoek, gedagteekend Djambi 5 September 1935, van 
Hadji Moestafa houdende bezwaren tegen het optreden van 
den administrateur van de Algemeene Volkscpedietbank te 
Djambi. 

Regeeringsbrief van 24 Februari 1936 No. 411 met bijlage 
heeft op dit verzoek betrekking. 

De conunissie stelt voor t .a.v. het verzoek over te gaan tot 
de orde van den dag en adressant, onder toezending van een 
afschrift van genoemden Regeeringsbrief, met bijlage, 
hiervan mededeeling te doen. 

11. Verzoek, gedagteekend Lingga 5 October 1934, van. Si 
Radjanta betreffende benoeming van een zelfbestuurder van 
het landschap Lingga. 

Regecringsbrief van 25 Februari 1936 No. 41SjA heef t op 
dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien. van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezending 
van een afschrift van genoemden Rcgccl'ingshricf, h iervan 
mededeeling te doen. 

12. Verzoek, gedagteekend Singosari 2 eptember 1935, 
vun E. J . Herrebrugh inzake zijn ontslag. 

Regeeriugsbrief van 25 Februari 1936 No. 425cjC met bij
lage heeft op di t verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
,te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezending 
van een afschrift van genoemden Regecl'ingsbrief, hier
van mededceling te doen. 

13. Verzoek, -gedagteekend Batavia 24 Jtmi 1935 van F . 
Hetharia om onder anderen restitutie van een op zijn salaris 
iugehoudel1 bedrag. 

Regeeringsbrief van 25 F ebruari 1936 No. 425/C met bijlage 
heeft op dit verzoek betrekking. 

Aangezien aan adressants verzoek gedeeltelijk is tegemoet
gekomen, stelt de cOirunissie voor ten aanzien van het verzoek 
over te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder 
toezending van een afschrift van genoemden Regeerings
brief met bijlage, hiervan mededeeling te doen. 

14. \'" erzoek, gedagteekend Kota Boemi 10 )laart 1935 van 
vrouwe Djimiah houdeooe klachten over het optreden van een 
Pasirah. 

Regceringsbrief van 29 F ebruari 1936 No. 463jA heeft op 
di t verzoek betrekking. 

Aangezien de door den betrokken P asirah getroffen maat
regel niet de goedkeuring van het Bestuur heeLt kunnen 
wegdragen en mitsdien hem is medegedeeld dat deze. haooel
wijze niet meer mag voorkomen stelt de commissie voor ten 
aanzien van het verzoek over te gaan tot de orde van den dag 
en adressante, onder toezending van een afschrift van 
genoemden Regeeringsbrief, hiervan mededeeling te doen. 

15. Verzoek, gedagteekend Tiga Binonga (S. O. K.) 18 
Augustus 1935, van Si lIlelip merga Berachmana, beu'effende 
bezwaren tegen een vonnis vall een iuheemsche rechtbank. 

Regeeringsbrief van 29 F ebruari 1936 No. 464jA heeft op 
di t verzoek betrekking. 

De CQmIDlSSIC stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
,te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezending 
van een afschrift van genoemden Regeeringsbrief, hier
van mededeeling te doen. 

16. Verzoek, gedagteekend Terna te 21 Mei 1935 van 
Moehidjoedin bin Siradjoedin, betreffende zijn ontslag als 
distdctshoofd . 

Regeeringsbrief van 7 Maart 1936 No. 500jC met bijlage 
heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen
ding 'van een afschrift van genoemden Regeeringsbrief 
met bijlage, hiervan mededeeling te doen. 

17. Verzoek, gedagteekend Padang 6 September 1932 van 
Mohamad Salill gelal' Datoek Radja Antoso om wijziging van 
het hem verleend ontslag in een eervol ontslag enz. 

Regeeringsbrieven van 31 Mei 1933 No. 1526/C,.12 Decembe,' 
1934 No. 2973/C en 7 Maart 1936 No. 511jC hebben op dit 
verzoek betrekking. 

De commissie, van oOl'deel dat adressant dool' zijn niet
eervol ontslag uit '8 TJands dienst wel zeer zwaar is gestraft, 
stelt voor er bij de Regeering op aan te dringeu Haal' stand
punt te herzien in vOOr adressant gunstigen zin en overigens 
ten aanzien van het verzoek over te gaan tot de orde van den 
dag en adressant, onder toezending van een afschrift van 
genoemde Regeeringsbl' ieven met bij lage, hiervan mede
deeling te doen. 

18. Verzoek, gedagteekend KertosoHo 13 September 1935 
van Basoeni om pensioen of onderstand. 

Regeeringsbrief van 7 Maart 1936 No. 508/C heeft op dit 
verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toe
ding van een afschrift van genoemden Regeeringsbrief, 
hiervan mededeeling te doen. 

19. Verzoek, gedagteekend Koeta Djoeloe, 17 lIlei 1935, 
van Si Beroe Bawang r:Pul' igon betreffende een vonnis van een 
inheemsche rechtbank. 

Regeeringsbrieven van 11 December 1935 No. 2873/A met 
bijlage en van 12 Maart 1936 No. 547/A hebben op dit verzoek 
betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek ovcr 
ten gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toe
zending van een afschl'ift van genoemde Regeeringsbrieven 
met bijlage, hiervan mecledeeli ng te docn. 

20. Verzoek, gedagteekend Djokjakarta 15 Juni 1935, van 
Raden Soemarjo c.s. inzake uitkeering van den onderstand 
van wijlen Raden Ajoe Djojoatlllodjo. 

Regeeringsbrief van 11 Maart 1936 No . 544jC met bijlagen 
heeft op dit verzoek betrekking. 

Aangezien aan het verzoek van adressant is tegemoet ge
komen1 stelt de commissie voor ten aanzien va n het verzoek 
over te gaan tot de orde van den dag en adressanten, onder 
toezending van een afschrift van genoemden Regeeringsbrief, 
hiervan mededeeling te doen. 

21. Verzoek, gedagteekend Kaban Djahe 19 Augnstus 1935 
van Ndjelassi betreffende een vonnis van een inheemsche recht
bank. 

Regeeringsbrief van 12 Maart 1936 No. 551/A heeft op dit 
verzoek betrekking. 
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De comm) SIC stelt voor ten aanzien yan het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezending 
van een afschrift van genoemden Regeeringsbrief, hiervan 
mededeeling te doen. 

22. Verzoek, gedagteekend Kraksaän 25 Maart 1935 van 
Soemo alias Soetoredjo c.s. betreffende grondhuur. 

Regeeringsbrief van 17 Maart 1936 No. 588/B heeft op dit 
verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
tc gaan tot de orde van den dag en adressanten, onder toe
zending van een afschrift van genoemden Regeeringsbrief, 
hiervan mededeeling te doen. 

23. Verzoek, gedagteekend Soebah 2 September 1935 van 
J. J. A. le Clercq om eell definitieve regeling van zijn positie. 

Regeeringsbrief van 17 Maart 1936 No. 587/C heeft op dit 
verzoek betrclddng. 

Aangezien aan adressants verzoek is tegemoet gekomen, stelt 
de commissie voor ten aanzien van het verzoek over" te gaan 
tot de orde van den dag en adressant, onder toezending van 
een afsch";ft van genoemden Regeeringsbrief, hiervan mede
deeling te doen. 

24. Vcrzoek, gedagteekcnd Semarang 13 Augustus 1935 
van Radcn Abdoelmaksar om onderstand. 

Regeeringsbrief van 20 1I1aart 1936 No. 613/C met bijlage 
heeft op dit verzoek betrekking. 

Aangezien het verzoek is ingewilligd stelt de commissie voor 
ten aanzien van net verzoek over te gaan tot de orde van den 
dag en adressant, onder toezending van ceu afschrift van 
genoemden Regeel'ingsbl' ief met bijla.ge, hiervan mededeeling 
t.e doen. 

25. Verzoek, gedagteekcnd Bangil 16 September 1935 van 
het "Comitê Permintaan Naik Rang ~ J betreffende rangregeling. 

Regeeringsbrief van 20 Maart 1936 No. 611/C heeft op dit 
verzoek betrekking. 

Aangezien aan het verzoek geheel is volda8J1, stelt de com
missie voor ten aanzien van hêt verzoek over te gaan tot de 
orde van den dag en adressant, onder toezending van een af
schrift van genoemden Re geerin gsbrief, hiervan mededeeling 
te doen. 

26. Verzoek, gedagteekend UijswUk (Z.H .) 31 December 
1935 van C. J. Sybrandi om restitutie van huishuur. 

Regeeringsbrief van 21 Maart 1936 No. 623/C met bijlage 
heeft op dit verzoek betrekking. 

De com missie stelt voor ten aanzien van het verzoek over te 
gaan tot de orde van den dag en adressa.nt, onder toeze,;,:ding, 
van een afschrift van genoemden Regeerll1gsbrlef met blJlage, 
hiervan mededeeling te doen. 

27. Verzoek, gedagteekend Makassar 28 October 1935, 
van Bat jo om herkeuring ten einde in het genot te kunnen 
worden gesteld van onderstand. 

Regeeringsbrief van 21 Maart 1936 No. 622/C heeft. op dit 
verzoek betrekking. 

Aangezien aan het verzoek van adressant is voldaan, stelt 
de commissie voor ten aanzien van het verzoek over te gaan 
tot de orde van den dag en adressant, onder toezending van 
een afschrift van genoemden Regeeringsbrief, hiervan mede
deeling te doen. 

Handelingen. Zittingsjaar 1936-1937. 

28. Verzoek, gedagteekend Silalahi 23 Juli 1935 van Si 
Tatapradja marga Gersang om het ambt van Zelfbestuurder 
van Si Lima Hoeta voor hem open te stellen. 

Uegeeringsbrief van 24 Maart 1936 No. 631/A met bijlage 
heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek ovor 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen
ding van een afschrift van genoemden Regeeringsbrief met 
bijlage, hiervan mededeeliug te doen. 

29. Verzoek, gedagteekend Kampoeng Nnman 26 Juni 
1935 van Si Rim en Si Lempeh houdende bezwaren tegen een 
vonnis van een inheemsche rechtbank. 

Regeeringsbrief van 25 Maart 1936 No. 651/A heeft op dit 
verzoek betrekking. 

De comrnjssie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressanten, onder toe
zending van een afschrift van genoemden Regeerin gsbrief, 
hiervan mededeeling te doen. 

30. Verzoek, gedagteekeud Winongo (Madioen) 12 Fe
bruari 1935 van Karsadie om wijziging van zijn ontslag uit 
's Lands dienst in een eervol ontslag en toekenning van pen
sioen of onderstand. 

Regeerin gsbrieven van 12 Augustus 1935 No. 1976a/C en 25 
Maart 1936 No. 650/C met bijlage hebben op dit verzoek be
trekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen· 
ding van een afschrift van genoemde Regeeringsbrieven met 
bijlage hiervan mededeeling te doen. 

31. Verzoek, gedagteekend Boeloekoemba 3 Novembel 
1935 van Towakka Daeng Mamajo om terugwerkende kracht 
te vel'leenen aan zijn pensioen. 

Regeeringsbrief van 23 Maart 1936 No. 627a/C met bijlag. 
heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezel\
ding van een afse hrift. van genoemden Regeeringsbrief, 
hiervan mededeeling te doen . 

32. Verzoek, gedagteekend Makassar 15 November 1935 
van J. Pratasis om overtocht voor 's Lands rekening van 
hem en zijn gezin. 

Regeeringsbrief van 30 Maart 1936 No. 682/C met bijlage 
heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt VQOl' ten aanzien van het verzoek over 
t e gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toe
zending V8J1 een afschrift van genoemden Regeerings
brief met bijlage, hi ervan mcdedeeling te doen. 

33. Verzoek, gedagteekend Soengei Penoeh 7 Juni 1935 
van de mendopohoofden van het distriet Kerintji, betrcf
fende handhaving van de ambtcn van ass.-resident en 
controleur. 

Regeeringsbrief van 1 April 1936 No. 691/C heeft op dit 
verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressanten, onder toe
zending van een afschrift van genoemden Regeermgs
brief, hiervan mededeeling t e doen . 
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34. Verzoek, gedagteekend Saparoea 10 December 1935 
van Izaac Tahapary om uitbetaling van het verschil tnsschen 
het gedurende zijn straftijd onuitbetaald gebleven pensioen 
en het bedrag, dat gedurende diezelfde periode aan zijn 
echtgenoote is tutgekeerd. 

Regeeringsbrief van 3 April 1936 No. 700/C heeft op dit 
verzoek betrekking. 

De cOlllm,ssie stelt VQor ten aanz ien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toe
zending van een afschrift van genoemden Regeel'illgs
brief, hiervan mededeeling te doen. 

35. Ongedagteekend verzoek van H. Ahmad Dimjati en 
Mh. Djoepri respectievelijk voorzitter en secretaris van de 
vereeniging "AI !tihadoei Islamijah", afdeeling Genoeng 
HandeuJeum (Leuwiliang, Bnitenzorg) betreffende o.a. het 
bevloeien van het land Tjiboengboelnng. 

Regeeringsbrief vnn 3 April 1936 No. 703fB heeft op dit 
verzoek betrekking. 

De comnlissie stelt voor het verzoek t er inzage te leggen 
en adressanten, onder toezending van een afschrift van 
genoemden Regeeringsbrief, hiervan mededeeling te doen. 

36. Verzoek, gedagteekend lraonogam bo (Nias) 29 Jnn i 
1935 van Alloenöwa Mado Goelö houdende bezwaren tegen 
een vonnis van een inheemsehe rechtbank. 

Regeeringsbrief van 7 April 1936 No. 719/A met bijlage 
heeft op dit verzoek betrekking. 

D e commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
t e gaan tot de orde van den dag en ndressant, onder toe
zending van een afschrift van genoemden Regeerings
brief met bijlage, hiervan mededeeling te doen. 

37. Verzoeken, gedagteekend Wonotj olo (Sepandjang). 
21 Augustus 1931, Sepandjang 7 October 193~ van Raden 
Ngabei Djojodinegoro betreffende het hem verleend eervol 
ontslag wegens ongeschiktheid. 

Regeeringsbrieven van 26 Maart 1932 No. 1403/C en 11 April 
1936 No. 749;C hebben op dit verzoek betrekking. 

Ofschoon de commissie niet overtuigd is van de algeheele 
ongegrondheid van de klachten van adressant stelt zij voor 
ten aanzien van het verzoek over te gaan tot de orde van 
den dag en adressant, onder toezending van een afschrift 
van genoemde Regecl'ingsbrieveu, hiervan mededeeling te doen. 

38. Verzoek, gedagteekend Batang 10 Februari 1936 van 
R. M. Soekindro houdende O.a. een verzoek om schadeloos
stelling wegens te min uitbetaalde rente door de Algemeene 
Volkscredietbank t e Batang. 

Regèeringsbrief van 11 April 1936 No. 748fB met bijlage 
heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt VQor ten aanzien van het verzoeK over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toe· 
zending van een afschrift van genoemden Regeet'ings
brief met bijlage, hiervan mededeeling te doen . 

39. Verzoek, gedagteekend Tomohon 3 Augustus 1935 
van Johannes Possumah Lontoh om toekenning van pen
sioen. 

Regeeringsbrief van 1.6 April 1936 No. 776/C met bijlagen 
heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toe-

(Voorzitter, Adviseur voor Agrarische Zaken.) 
zending van een áfschrift van genoemden Regecrings
bri ef met bijlagen, hi ervan mededeeling te doen. 

40. Verzoek, gedagteekend Soerakarta 15 April 1936, van 
Dirdjogoenoeng om toekenning van pensioen of onderstand. 

De commissie stelt voor ten aanMien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant hiervan med e
deeling te doen. 

41. Verzoek, gedagteekend Baoe-Baoe 9 September J 935 
van Laode Abdoerrahman houdende bezwaren tegen de be
slaglegging op zijn schip. 

Regeeringsbrief van 23 April 1936 No. 848/A heeft op dit 
verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen
zending van een afschrift van genoemden Regeerings
bri ef, hiervan mededeeling te doen. 

Met uitzondering van de verzoekschriften nummers 4, 6 en 
11 hebben zich voor het rapport der commissie geen sprekers 
aangemeld. Met het oog hierop wordt de behandeling van 
genoemd e verzoekschriften aangehouden tot een "olgende 
gelegenheid. 

De conclusies der eommlSSIe betreffende de verzoekschrif
ten Nos. 1 tot en met 3, 5, 7 tot en met 10 en 12 tot en met 41 
worden aehtel'éenvolgens zondcl' beraadslaging en zonder 
hoofdelijke stemming goedgekeurd. 

De Voorzitter: A a u deo l' d e i s de voo r t z e t
tin g der tweede behandeling v an de ont
w e l' p - 0 I' don n a n t i e voo l' d e g e w est e n b u i
t en J a v a e n Ma doe l' a nop e n s d e a a n w ij
zin g van ins t a n d t e hou den bos s c hen, d e 
b esc h er ming van bossch en en d e h eff in g 
van retributi e voor den aankap van hout 
en d e winning v an andere bos c hvo ort
b l' eng s e I e n. (Ond. 3 ; Zit tin g s j a a r 1935/1936, 
Ond. 143; Zi t tin gsjaar 193-1/1935, Ond. 2 .) 

De behandeling is gevorderd tot het regeeringsantwoord in 
tweedeu termijn. 

De heer Maassen, adviseur voor Agrarische Zaken : Mijn
heer de Voorzitter ! De heer Soangkoepon heeft weer gespro
ken van onteigening, van eigendomsrecht en van vruchtgebruik 
en hij komt daarmede weer op het terrein van het mijn en 
dijn en dus ook van de domeinverkluring, een terrein, dat 
door de Regeering, zcoals al gezegd, bij deze gelegenheid 
niet bet·reden kan worden . 

Het zamelrecht, voor aantasting waarvan de heer 
Soangkoepon vreesde, vindt bescherming in artikel 5 van hel 
ontwerp, doordat voorzoover zulks met het doel der veror
deningen vereenigbaar is, rekening wordt gehouden met het 
plaatselijk adatrecht . 

Opvolging van heL voorstel va.n den hocl' Thamriu om de 
woorden "bruto-opbrengst" te vervangen door: "meerdere 
opbrengst" zou niet in het belang van oe rechtsgemeen. 
schappen zelf " ijn , omdat door deze w ijziging aan deze 
rechtsgemeenschappen geen grooter opbrengst of uitkeering 
wordt gegarandeerd, omdn,t in den term: bruto-opbrengst al 
te begrijpen is de geheele meer-opbrengst. Een fractie 'i'a ll 

de meerd ere opbrengst zou minder zijn dan dezelfde fl'actie 
van de bruto-opbrengst. 

(De heer T ham rin: Het gaat hier om de meerdere 
opbrengst van het gouvernementsbeheer.) 
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(Hoofd van het Boschwezen, ,Voorzitter .) 
De meerdere opbrengst is eigenlijk bet verschil tusschen 

de bruto-opbrengst en de vroegere opbrengst, de meerdere 
opbrengst zal dus kleiner zijn dan de bruto-opbrengst. 

Wat het administratief gewrongene van de door den heer 
Roep voorgestelde constructie betreft, moge ik nog opmerken) 
dat daarin geenszins het hoofdbezwaar van de Regeering 
was gelegen. Zij wil den heer Roep gaarne toegeven, dat 
admjnistrntief wel een constructie zou zijn te vinden, maar 
is anderzijds met den heer Van Helsdingcn van meening, dat 
een dergelijke oplossing in verband met den opzet der or
donnantie weinig pl·aetisch zou zijn. Ook acht de Regee
ring deze gelegenheid niet de juiste om over de draagwijdte 
van het beschikkingsrecht in deba t te treden, omdat Zij 
daarmede noodgedwongen weder op het terrein va n de do· 
meinverklal'in g zou komen, een terrein, dat Zij - zooals ik 
meermalen heb gezegd - liever wenscht te vermijden . 

De heer Roep kan verder niet inzien, dat met de 
door dit geachte lid gedane suggestie tot wijziging van 
artikel 4, wederom het terrein van de bevoegdheidskwestie 
wordt betreden . Dat die indruk wel wordt gevestigd, 
blijkt toch wel duidelijk uit hetgeen de heeren Soangkoepon 
en Tballll"in u it de suggestie van den heer Roep hebben 
geconcludeerd. 

(De heer Soa n g koe pOlI : Wat de hee\- Roep zegt, 
is vasthouden aan het bestaande) . 

Aangez ien ook het voorgestelde amendement zich indirect 
beweegt op het terrein van de bevoegdheidskwestie en de 
Regecrin g bepaaldelijk clen indruk verm eden wenscht te 
zien, alsof het ontwerp de stl'ekkin g zou hebben, zich daar
over uit te spreken, meent Zij aan de redactie van het ont
werp de voorkeur te moeten bl.ijven geven en dus de aanne
min g van het amendement te moeten ontraden, 

De heer Beeking, hoofd van het Bosehwezen; Mijnheer 
de Vool·zitte,.! Naar aanleid ing van de vraag van het geaehte 
lid . den heel' ThHlnrin, of hct nict mogelijk zou zijn, het beheer 
n\ll 's Lands hosschen op te dragen aan de plaatsel ijke 1n
hl.nclsche I'ceht sgemeenschappen ondcr toezicht van den dienst 
van het bosehwezen, kan worden opgemerkt, dat de tot dnsver 
met het hoschbc}1{'el' doOI' de kleine l'echtsgemeenschappen op
g{'dane en 'ari ngen niet aan de ,'cl'wnehtingen hebben voldaan. 
De practijk lleeft, zoowel hier te lande als elders, geleerd, dat 
oe bescherming van 110ut en bosch belangen, die vaak 
verre uitgaa n bm'en de sfeer van de kle ine rechtsgemeen
schappen, moei lljk kan worden overgelaten aan de kleine 
l'cehtsgcmecnschnppcn, doeh door het land moet worden 
verzorgd. 

De Voorzitter : Hierm ede is de behandeling in tweeden 
termUn ook \'a n de zijde der Uegeering beëindigd, zoodat tot 
stem ming kan worden overgegaan. 

De artikelen 1 t/m 3 worden achtereenvolgens zonder hoofde
lijke stemmi ng aangenomen. 

De V oorzitter : A a n cl e 0 r cl e is cl e b c h a n d e l i n go 
van h et a men d e men t - S oa n g koe p 0 11 c.s. 0 p 
adil;el 4 (stuk 3), luid ende: 

"Ondergeteekenden hebben de eer voor te stellen 
rl.riikel 4 van de o ntwerp-'JBoschordonnantie Buiten
gewesten " (Ond. 3 ; zitt ingsjaar 1935,/ 1936 onderwerp 
145) te doen luiden a.ls Yolgt: 

Artikel 4. 
(1) De bruto-<lpbrengst van de i n artikel 1, eerste 

lid onder 11> bedoelde retributiën wordt, behoudens het 
bepaald e in het volRende lid , jaarlijks u itgekeerd aan 
de In lnndsthe rechtgemeenschappen, binnen wier 
rechtsgebied de aankap of de winning heeft plaats gebad. 

(Van Helsdingen, Soangkoepon.) 
(2) Van deze brul:o-<lpbrengst wordt een door den 

Gouverneur-Generaal vast te stellen deel in 's Lands 
kas gestort als schadeloosstelling dun wel tegemoet
koming in de kosten van het door het Land gevoerd 
algemeen bosch beheer. 

(3) Het Hoofd van gewestelijk bestu lll" geeft, met 
inachtneming van de aanwü zingen van dcn Directeur 
va n B innenl andsch Be tuur, de nood ige voorsclll'jften 
betreffeude de wijze, waarop de in het tweede lid bedoel
de storting zal geschieden." 

De heer Van HeJsdingen: Mijnheer de Voorzitter! Wij 
krijgen hi er de constructie, dat dus de bruto-opbrengst wordt 
geïnd door het bosch wezen, dat zieh verder te houden heeft 
aan de ordonnantie, zooals die dan zal worden vastgesteld, 
daarover het beheer zal voeren, dus alles geheel eentraal 
wordt bezien en beheerd en dat, nadat de retributies zijn 
binnengekomen, het bosehbeheer de gelden zou moeten over
boeken naar de boeken - wanneer zij cr zijn - in elk 
geval naar de kassen van de reehtsgemeenschappen. Th heb 
daarom de vergelijking, die de heer Roep maakte met den 
restitutiepost ten aanzien van de zelfbesturende landsehap
pen, min of meer gewrongen genoemd, omdat bij die zelf
besturende landschappen inderdaad uitvoering wordt gege
ven aan een begrooting, zij het dan ook, dat bij die uitvoering 
verschillende ambtenaren van het gouvernement de helpende 
hand kunnen geven . Alles wordt, voor zoover mij bekend, 
dan geboekt in de boeken, voor zoover zij er zijn, van het 
zelfbestuur. Maar hier is de geheele opzet van de ordonnantie, 
dat het boschbehecr wordt onttrokken aan de inla.ndscbe r eehts
g.ameenschappen en gegeven wordt aan een gouvernementsiu
stelling, die geheel buiten de regelen voor de r echts gemeen
scllappen om het beheer zal voeren en daarvan alle retributies 
zal ontvangen. Nu wordt mijns inziens een geheel noodelooze 
manipulatie verricht door de bruto-opbrengst t e storten in 
de kas van de reehtsgerneenschappen, waarna dan de vast
stelling plaats vindt door den Gouverneur-Generaal of bij 
r egeeringsverordening - het kan ook zijn bij Gouvernements
besluit - van het aandeel, dat weer gestort 1110et worden uit 
die kas in de gouvernementskas. 

(De heer Soa n g ko e p on : Dat heeft ook plants hij de 
"elfbesturen .) 

Neen, daar is de zaak anders. De vergelijking tusschen de 
[nlandsehe reehtsgemeenschappen, die hier aan cle orde zijn 
en de zelfbesturende landsehappen, gaat mijns inziens niet 
op. Ik acht het amendement op art. 4, zooals het hier is gere
digeerd, ondeugdelijk en zal dus tegen het amendement stem
men. 

De heer Soangk oepon : Mijnheer de Voorzitter! De Regee
ring wil aan het beschikkings- dan wel aan het bezitsrecht 
der lnheemsehe r eehtgemeensehappen niet tornen . Zij achL 
het algemeen toezicht op het bosehbeheer noodzakelijk. "Eell 
deel van de retributiën wil de Regeering voor het gouver
nement. bestemmen. Dit alles kon de Re geering ongtlstoord 
doen j mijn amendement dekt geheel het streven der Regee
,·ing en met mijn voorstel maakt Zij dam·bij tevens ,Ie betrok
ken bevolking tevreden. 

Ik hoop daarom, dat de Regecl'ing mijn amendement wi i. 
overnemen, omdat Zij daardoor haal' doel volkomen bereikt 
.. n cle betrokken bevolking tevreden maakt, terwijl dit geen 
inbreuk zal maken op elke besliss ing, die straks zal uitvall en 
ten opzichte van het zoo zeer moeilijke vraagstuk der clornein· 
verklaring. Bij de aanneming van m\in amendement is het 
gouvernement tevreden j de volkshoofden zijn tevreden! de 
bevolking is tm-reden. Het geld vloeit in de kas der lnheemsehe 
I'echtsgemeenschappen en ook in 's Lands kas, Wnt wenscht 
men nog meer, zou ik zeggen. 
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(Voorzitter, Holtkamp, Regeeringsgemachtigde.) 
De Voorzitter: Thans kan tot stemming worden over

gegaan. 

Het amendement-Soangkoepon c.s . (st. 3) wordt in stem
ming gebracht en aangenomen met 9 stemmen vóór en 
5 stemmen tegen_ 

v ó ó r stemmen de heeren: Prawoto, Soangkoepon, 
Moh . Noor, Roep, Thamrin, De Hoog, Blaauw, Kan en 
Soetardjo. 

Te gen stemmen de heeren: ~eyer, KellStens, Van 
Helsdingen, Verboom en de Voorzitter. 

Het geamendeerde art. 4 en de artikelen 5 tfm 14 worden 
achtereenvolgens zopder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voorzitter: Conform artikel 60 jo. art. 103 van het Re
glement van Orde stel ik voor, niettegenstaande het feit, dat 
nog heden gedurende de beraadslagingen een wijziging in hel 
ontwerp is aangebracht, thans de eindstemming te doen plaats 
hebben. 

Daartoe wordt besloten. 

De ontwerp-ordonnantie in haar geheel, als geamendeerd, 
wordt zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De vergadering wordt te 11.14 uur v.m. geschorst en te 
11.50 uur v.m. hervat. 

De Voorzitter: A a n deo r dei s de v 0 ort z e t
t in g der be h a n del i n g van deo nt w e r p - 0 r
donnantie tot verlaging van sommige s lacht
belastingen en tot unificatie der wetgeving 
op de slachtbelasting (Ond. 34) , als ge
wijzigd bij Nota van Wijzigingen (stuk 6). 

De behandeling is gevorderd tot aan het regeering"ant. 
woord in tweeden termijn. 

De heer Holtkamp, Regeeringsgemaehtigde: lIfijnheer 
de Voorzitter! Op het onderwerp betreffende het geven van 
uitbreiding aan de vrijstelling van slachtbelasting bij slacht 
ter voldoening aan religieuze en adateis<lheTh of -plechtigheden 
zijn de heeren Soangkoepon en Kan teruggekomen. Hoe
.wel ik niet begrepen heb of het door den heer 
Soangkoepon aangehaalde voorbeeld al of Thiet de strekking 
had te wijzen op een verplichting in deze, geloof ik 
toeh niet, dat het van belang is op het oogenblik daarover 
verder te spreken, omdat ten slotte de heer Soangkoepon heeft 
te kennen .gegeven, dat hij niet met een voorstel zal komen 
tot nadere wijziging van het ontwerp in dit opzicht, maar 
dat hij het onderzoek wil afwachten, dat de Regeering reeds 
heeft toegezegd. 

De heer Kan is ter zake met een motie gekomen waarbij 
de Regeering wo\'dt uitgenoodigd spoedig over te gaan tot 
vrijstelling van de slaeht voor religienze pleehtigheden. Ik 
geloof, dat na wat ik omtrent dat onderzoek 'hetwelk de 
Regeering reeds heeft toegezegd, heb opgemerkt, de motie 
overbodig mag worden geaeht. 

(De heer Kan : Dus de Regeering heeft tegen de motie 
g~cn bezwaarT) 

Inderdaad, tegen de motie op zichzelf bestaat geen bezwaar 
maar waar het onderzoek zich over het geheele gebied van 
de slacht bij godsdienstige en adatplechtigheden zal uitstrek
ken, zullen de verschillende belangen daarbij naar voren ko
men, zoowel van de bevolking die op grond van adat of 
religie tot de slaeht moet overgaan als anderzijds van de 
slachtbelasting. Dit alles zal nader moeten worden onder-

(Holtkamp, Regeeringsgemachtigde.) 
zocht en de resultaten van dat onderzoek moeten worden af
gewacht. Eerst wanneer bekend is hoe het onderzoek is 
nitgevallen zal de Regeering daaruit conclusies kunnen trek
ken. 

(De heer Roe p : Ik begrijp . daarom niet hoe de Regee
ring kan zeggen, dat Zij tegen de motie geen bezwaar heeft, 
want de motie vraagt geen onderzoek, maar een vrijstelling 
van slachtbelasting. ) 

Inderdaad, zonder meer kan de Regeering thans dan ook 
niet zeggen, dat Zij tegen de eigenlijke strekking der motie 
geen bezwaar heeft. Maar in zooverre aeht Zij haar over
bodig, dat het onderwerp waarom het hier ten slotte gaat 
in zijn vollen omvang bij dé Regeering in onderzoek komt en 
dat het inderdaad tot de mogelijkheden behoort, dat de Re
geering ook op het gebied door den heer Kan bedoeld, wat 
zal kunnen doen. Het belang van de motie schijnt de Re
geering thans dus nog niet groot. 

(De heer Van Hel sdi n gen: Dus de motie is prae
matuur.) 

Het tweede punt, dat in den tweeden termijn in discussie 
is gekomen is de vraag of deze verlaging van de belasting 
haar niet op een nog lager peil moet stellen en de Regeering 
dus met haar voorstel tot verlaging nog jets verder moet 
gaan. 

In dit verband heeft de heer Kan de vraag gesteld, wanneer 
een verdere verlaging kan worden tegemoet gezien. Nu is de 
Regeering in de stukkeu vrij duidelijk geweest en uit die 
stukken blijkt reeds, dat Zij in prineipe niet afwijzend staat 
tegenover verdere verlaging van de slachtbelasting, doeh dat 
een verder gaan op dit oogenblik niet mogelijk was. Ik geloof 
echter wel te kunnen zeggen, dat erop gerekend kan worden, 
dat het in de bedoeling der Regeering ligt om zoodra de 
omstandigheden het toelaten met een voorstel tot verdere 
verlaging te komen. 

De heer Thamrin heeft in verband met het peil van de 
algemeene verlaging der slachtbelasting gewezen op de prijzen ' 
van het vee in 1922 vergeleken met die van thans en in 
verband daarmede de vraag gesteld, of wij niet terug moeten 
gaan naar bet tarief van f 3, dat in 1922 gold. 

De Regeering was hier - zooals ik in eersten termijn heb 
uiteengezet - gebonden aan een bepaald bedrag. Zij was niet 
vrij om zonder eenige restrictie, zonder grens de slachtbe
lasting te verlagen. De toestanden van thans zijn natuurlijk 
niet te vergelijken - alleen al reeds wat den budgetah·en toe
stand aangaat - bij die van 1922, zoodat niet de conclusie 
mag worden getrokken, dat er reden bestaat om op het 
oogenblik zoover terug te gaan met de belasting, dat men 
op het toenmalige peil komt. Ik geloof, dat ik kan volstaan 
met ook den heer Thamrin te zeggen, hetgeen ik den heer 
Kan heb geantwoord, dat de Regeering tegenover een verdere 
verlaging van de slachtbelasting niet afwijzend staat en dat 
die door de Regeering zal worden overwogen, zoodra de 
omstandigheden daartoe aanleiding zullen geven. 

De heer Soangkoepon is nog teruggekomen op de uitbreiding 
van de Modslacht, uitbreiding n.l. tot de dieren, die in levens
gevaar verkeeren, of tengevolge van een ongeval dusdanig zijn 
verwond, dat ze zich niet verder kunnen voortbewegen. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik heb;Th eersten termijn reeds 
g<lZegd, dat aanvankelijk bij de voorbereiding van dit ontwerp 
wel degelijk opname van een dergelijke bepaling in overweging 
is geweest, doch dat de Regeering tot opname ervan niet is 
overgegaan. Voor eiken maatregel geldt nu eenmaal, dat er 
iets voor en iets tegen is te zeggen. Bij dezen maatregel, 
waaraan de Regooring opzettelijk aandacht heeft gewijd, 
hebben de motieven, die daartegen pleiten tenslotte zwaar
der gewogen dan die daarvoor. Het belang om uitbreiding te 
geven aan het noodslaehttarief in de door den heer Soang
koepon bedoelde gevallen is hier, dat iemand in een dwang
positie komt om fe slachten, terwijl hij overigens niet de be
doeling beeft het dier te slaehten, doch daartoe verplicht is, 
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(Holtkamp, Regeeringsgemachtigde.) 
omdat het dier een ongeval heeft gekregen. Intllsschcn is 
dat belang niet zoo groot, want het komt weinig voor dat hij 
in dat geval de volledige belasting zal moeten betalen. Ik heb 
r eeds gezegd, dat de belasting voor huisslacht belangrijk lager 
is en het verschil in belasting tusschen noodslacht en huis
slach t gcring is. Maar daarnaast spreekt de mogelijkheid van 
opzettelijk veroorzaken van ongevallen aan dieren hier toch 
wel zoo sterk, dat de Regeering de andere belangen daarbij 
moet achterstellen. 

De heer Soangkoepon heeft voorts gezegd, dat het vleesch, 
dat afkomstig is van dieren, die niet ritueel zijn geslacht, 
niet gegeten mag worden. Ik ben niet voldoend terzake kun
dig om te kunnen zeggeu of jlet mogelijk is, dat na een onge
val van een rund of bnffel, dit alsnog ritlleel geslacht zou 
kunnen worden, maal' de inlichtingen, die ik daarover heb 
gekregen, wijzen erop, dat de dieren, die na ecn ongeval ge
slacht moeten worden, ook door de bevolking worden gegeten. 

Tbans kom ik aan het laatste punt, dat ik in eersten ter
Illijn beb behandeld, nl . de differentiatie der tarieven. iJL 
Regeerillg heeft met waardem'ing verllomen, dat de heer Roep 
overtuigd is van de doelmatigbeid van de differentiatie, nu 
uiteengezet is, dat het bezwaar, dat door verschillende leden 
van het College is gemaakt, n.l. de mogelijkheid, dat de 
slach t zich zou verplaatsen naar buiten met bet gevolg van 
minder hygiënische slacht, in de praktijk niet zal bestaan. 

De heel' Prawoto is in dit verband nog even teruggekomen 
op de buffelslacht in de groote steden. Ik moet toegeven, 
dat in de grootere steden inderdaad door de betel' gesitueer· 
den geen buffelvleesch wordt geconsumeerd, maur dat is door 
mij in eersten termijn ook niet gezegd; doch naar het gewicht 
van dat vee is toch wel een bepaald onderzoek ingesteld en 
el' is inderdaad gebleken, dat op de grootere plaatsen de 
zwaardere dieren worden geslacht. 

(De heer P t· a w 0 t 0: Zij komen van Krawang, waal' de
zelfde buffels worden geslacht als te Batavia.) 

Maar dit is tenslotte niet de voornaamste reden om die 
differentiatie te aanvaarden. 

lntusschen gaf dit onderwerp ook den heer Pl'awoto 
geen aanleiding daarop verder in te gaan . Ik zal dit dus 
op het oogenblik ook niet doen, waar hij toch blijkt tegen 
een differentiatie in het algemeen. 

De heer Thalnrin heeft bij het bespreken Vall de bezwaren 
tegen deze differentiatie wel aangevoerd, dat wanneer een 
zwaar dier in cen bevolkingscentrum wordt geslacht, dit zwaar
dere d.ier ook meel' zal kosten, maar, Mijnheer de Voorzitter, 
wanneer een grootel' dier wordt geslacht, dan zal er een 
grooter gewicht aan vleeseh uitkomen en dan zal de belasting 
ook lichter drukken. Bovendien is een tweede factor, waarom 
die belasting dan lichter zal drukken, dat in het algemeen bij 
zwaardere dj eren de vleeschprijs in verband met de kwaliteit 
hooger is. De ontvangst zal dus ook meer zijn voor het vleesch, 
dat van zoo 'n zwaarder dier afkomstig is. 

(De heel' Th a m l' in: De man betaalt el' toch ook meer 
VOO I" . ) 

Mijnheer do Voorzitter! De belasting zal, ,,,anneer meer 
ontvangen wordt, ooI,;; al moet men dan iets meel' betalen, toch 
minder zwaar drukken. Hij ontvangt meel' voor het vleesch, 
dat "an dat beest afkomstig is. 

Ik zou den heer Thamrin verder nog willen opmerken, dat 
waal' hij ·gezegd heeft, dat in Batavia speciaal Java-vee wordt 
geslacht .... .. ... .. ... . 

(De heer T h a m rin: Grootendeels, niet speciaal. ) 
Inderdaad, want een groot aantal Balirunderen is ook in 

Java in 1935 ingevoerd. Dat neemt niet weg, dat ook van 
het Java rund de beste exemplaren geëxpedieerd worden 
naar de bevolkingscentra. De heel' Thamrin heeft verder 
in verband met de verplaatsing van de hygiënische slacht 
gewezen op een voorbeeld te Buitenzorg, waar destijds 
inderdaad een slachtverplaatsing naar buiten heeft plaats 
gehad . Ik moet hiertegenover opmerken, dat wanneer 

JftlJldelingen . Zittingsjaar 193û- 1937. 

een slachthuis een buitensporig tarief gaat heffen, daardoor 
natuurlijk een verplaatsing mogelijk zal zijn . Die zal bij een 
groot verschil in slachttari even zeker plaats hebben. Maat· 
dat ligt tenslotte niet in het verschil iil belasting, maal' in 
het veel grooter verschil del' tarieven van de slachtplaatsen. 
Een niet te groot tarief wordt dus vanzelf gestimuleerd . 
Dit zien we voor Batavia en Soerabaja, hetgeen door 
andere lokale ressorten, die een slachthuis exploiteeren gevolgd 
zal worden. Die r essorten, die een bygiënisch slachtbuis exploi
teeren zullen vanzelf sprekend maatregelen treffen waardoor 
een verplaatsing der slacht niet meel' plaats lteeft. 

Tenslotte is de heer Thamrin nog even teruggekomen op de 
mogelijkheid, dat thans de clandestiene slacht zal toenemen 
tengevolge van ,het gedifferentieerd tarief. 

Het geachte lid heeft toegegeven, dilt de aanhaling van 
clandestien geslacht vleesch niet verontrustend is. Maar, zegt 
hij verder, wat wordt er nu clandestien geslacht, dat niet 
wordt aangehaald j Maar , Mijnheer de Voorzitter, die vraag 
kan men stelTen bij alle overtredingen die betrekking hebben 
op een artikel, waaromtrent een zekere overheidsinmenging 
bestaat. Een soortgelijke vraag is altijd tegenover wettelijke 
maatregelen te stellen. 

De Iheet' Thamrin kannatuurJijk suggestief zeggen: ja, 
maar, wat wordt er niet aangehaald, dat clandestien geslacht 
is. Dat wil Echter nog niet zeggen, dat wanneer men een 
dergelijke suggestieve vraag stelt, el' ook inderdaad zeer veel 
clandestien geslacht wordt, wat niet wordt aangehaald. 

Tenslotte heeft de heer Thamrin nog in verband met hel 
verschil, wat de ontvangst voor de schatkist betreft tusschen 
het tarief van f 6 eu f 4.50, nog gesproken o~er het bedrag 
van f 300000. Naar zijn oordeel, zou dit wel te missen zijn, 
omdat de Regeering destijds bij de belasting op de sigaretten 
zelfs f 3 millioell heeft prijs gegeven in het belang van een 
naar zijn oordeel veel kleiner aantal personen, dan thans met 
de f 300000 gebaat zou zijn. Ik geloof, dat ook de 11 eer 
Thamrin echter niet verwacht, dat daarop van de zijde der 
Regeering thans wordt ingegaan. 

Als laatste spreker heeft nog de heer Kan het woord ge
voerd, die in het bijzonder naar voren heeft gebracht het 
onderscheid tusschen rijksbelastingen en locale belastingen in 
verband met de door de Regeering thans voorgestane verschil
lende tarieven naar gelang het bevolkingscentra betreft of het 
platteland. 

Ik wil hierop antwoorden, dat men ni et moet vergeten de 
historie, die de slachtbelasting achter zich heeft. Tenslotte 
werd deze belasting in het verleden naar plaatselijke tarieven 
geheven, dat blijkt ook wel uit de verschillende tarieven, die 
gelden, zij het niet gedifferentieerd naar bevolkingscentra en 
de rest, maar die toch gedifferentieerd zijn. Zooals in de 
Memorie van Toelichting reeds werd uiteengezet, is de slacht
belasting voortgekomen uit de pacht van de slacht en onget\vij
feld is de belasting in het verleden gebaseerd geweest naar 
plaatselijke omstandigheden. 

Nu is er geen enkele reden, als men op een gegeven 
oogenblik de geheele tariefskwestie van de slachtbelnsting 
weer eens in oogenschouw neemt, om niet tevens de juistheid 
van een verschil in heffing naar gelang het betreft de plaat
sen, waar vleesch in \Vestersch milieu dan wel in inheemsche 
spheel' geconsum eerd wordt, weel' onder oogen te zien . 

De heer Kan heeft in het bijzonder tegenover elkaar 
gesteld de gouvernementsbelastingen en de locale belastingen. 
Ik zou niet slechts één maar zelfs meer gouvernementsbelas
tinge n kunnen noemen, waarbij onderscheid wordt gemaakt 
naar plaatselijke omstandigheden zooals de personeele belas
ting, die in de meubilaire tari even en in de grenshuurwaal'de 
verschil naar plaatselijke omstandigheden mankt. 

Verder is de heer Kan teruggekomen op den hoogeren 
levensstandaard, die in grootere plaatsen zou bestaan. Ik zou 
hiervan nog dH willen zeggen, dat waal' een duurder leven 
is, in het algemeen ook de levensstandaard hooger is, en met 
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(Voorzitter, Van Helsdingen, Holtkamp, R. G.) 
deze opmerking ontgaan wij de kern van de kwestie niet als 
erop wordt gelet, dat de groote plaatsen geheel zijn opgeno
men in de geldhnishouding,dat el' meel' geld aanwezig- is, dat 
el' in het algemeen ook meel' verdiend wordt en dat, als men 
meel' geld in de groote plaatsen kan nitgeven het belang 
van een bedrag minder spreekt dan op het platteland, waav, 
voor een goed deel de bevolking in de productenhnishouding 
verkeert. 

De Voorzitter: Hiermede is de behandeling in tweeden 
termijn ook van,de zijde der Regeering beëindigd, zoodat tot 
stemming kan worden overgegaan. 

Artikel 1 wordt zonder hoofdelijke stemming aange
nomen. 

De Voorzitter: A a n deo r dei s d e b eh a n d e
li n g van het int u s s c hen ge w ij z i g d e am e n
de men t - Soa n g koe pon c.s. 0 I' art ik e I 2 (s tuk 
8) luid ende: 

Onder d van artikel 2 ware llUnt 3 te doen Iniden als volgt: 
,,3 van een dier, hetwelk door een ongeval ernstig is ge

troffen of door ziekte in onmiddellijk dreigend levens
gevaar verkeert, dan wel behept is met aangeboren 
gebreken, indien op grond van den aard dier gebr.ken 
de wenschelijkheid van het slaehten dool' een deskundige 
is vastgesteld;" 

De heer Van Helsdingen: Mijnheer de Voorzitter! Ik zou 
aan den geachten Regeeringsgemachtigde de vraag willen 
stellen of tegen dit amendement niet precies dezelfde argu
menten gelden als die tegenover het voorgaande betoog van 
den heer Soangkoepon. 

De heer Holtka.mp, Regeeringsgemaehtigde: Mijnheer de 
Voorzitter ! IJ{ moet naar aanleiding van de vraag, die de heel' 
Van Helsdingen heeft gesteld, zeggen, dat hier inderdaad de· 
zelfde argumenten gelden, die ik tevoren heb aangevoerd. Het 
eenige is, dat nu aan dit amendement een juistere redactie is 
gegeven en ook een juistere plaats in de ordonnantie. Wat het 
amendement ook doelmatiger maakt is het feit, dat er tenslotte 
een zekere restrictie is aangebraeht. Desniettemin moet de 
Regeering ontraden een dergelijke bepaling op te nemen in 
verband met de mogelijkheid - en die mogelijkheid weegt voor 
de Regeering zeer sterk, ook de adviezen van het B. B. en 
van den D. V. G. luiden eenstemming in die richting - dat 
een dierenlijden daarvan het gevolg zou kunnen zijn . 

De Voorzitter: Ik moge el' even op wijzen, dat een be
langrijk versebil tnsschen de onde en de nieuwe redactie 
van het amendement is, dat volgens de nieuwe redactie al
leen vrijstelling moet worden gegeven als de doelmatigheid 
van het slachten tengevolge van ziekte of ongevallen door 
een deskundige wordt vastgesteld. De oude redactie bield 
dit niet in. 

Tllans kan tot stemming worden overgegaan. 

Het gewijzigd amendement-Soangkoepoll c.s. (st. 8) wordt 
in stemming gebracht en verworpen met 6 stemmen vó6r 
en 8 stemmen tegen. 

V 6 6 l' stemmen de heeren: Prawoto, Soangkoepon, Moh. 
Noor, Kerstens, Thamrin en Soetardjo. 

Tegen stemmen de beeren: Weyer, Roep, Van Hels
dingen, Verboom, De Hoog, Blaauw, Kan en de Voorzitter. 

De artt. 2 en 3 worden achtereenvolgens zonder hoofdelijke 
stemming aangenomen. 

(Voorzitter, Kan.) 
De Voorzitter : A ft n deo l' dei s het am end e lil e n t

T ham l' i n c. S., 0 par t. 4 (s tuk 7), I 11 i den de : 
"Ondergeteekenden hebben de eer voor te stellen in 

artikel 4 lid (1) van de ontwerp-"ordollnantie op de 
slaehtbelasting 1936" (Zitt. 1936-1937, Ond. 3 4), zoo
als gewijzigd bij Nota van Wijzigingen, het onder A I 
snb a bepaalde te doen vervallenY 

Waal' niemand hierover het woord verlangt, kan direct tot 
stemming worden overgegaan. 

Het amendement-Thamrin c.s. (st. 7) wordt in stemming 
gebracht en aangenomen met 8 stemmen v66r en 6 stemmen 
tegen. 

V Ó Ó l' stemmen de heeren: Soetardjo, Prawoto, Soangkoe
pon, Moh. Noor, Kerstens, Verboom, Thamrin en Kan. 

Teil' e n stemmen de heeren: Weyer, Roep, Van Helsdin
gen, De Hoog, Blaauw en-de Voorzitter. 

Het geamendeerd art. 4 en cle at·tt . 5 t/m 16 - de artt. G 
en 10 als gewijzigd bij Nota van 'Vijzigingen - worden ach
tereenvo]gens zonder hoofdel.ijke stemming aangenomen. 

De Voorzitter: Conform artikel 60 jo. art. 103 van het 
Reglement van Orde stel ik voor, niettegenstaande het feit, 
dat nog heden gedurende de beraadslagingen een wijziging 
in het ontwerp is aangebracht, thans de eindstemming te 
doen plaats hebben. 

Daartoe wordt besloten. 

De ontwerp-ordonnantie in haar geheel, als gewijzigd bij 
Nota van Wijzigingen en bij amendement, wordt zonder 
hoofdeliike stemming aangenomen. 

De Voorzitter: Aan de orde i s de motie-Kan c.s. 
(Ond. 3<1 -8t. 9), luidende: 

"Het College van Gedelegeerden, 
Gehoord de debatten, 
verzoekt der Regeering er ten spoedigste toe over te 

gaan de slacht ten behoeve van ritueele plechtigheden 
bniten Bali en Lombok van slachtbelasting vrij te stel
len. " 

De heer Kan: Mijnheer de Voorzitter! Ik ben den geachten 
Regeeringsgemachtigde erkentelijk voor hetgeen hij namens de 
Regeering heeft gezegd en waaruit ik kan opmaken, dat de 
Regeering in principe, dns met een zeker voorbehoud, niet ge
heel afwijzend staat tegenover het verzoek, dat in de motie is 
neergelegd. Zulks valt ook nit de Memorie van Antwoord af 
te leiden. 

(De heer Van Hel sdi n gen: Maar de Regeel'ing moet 
haar standpunt toch nog geheel bepalen en dat zal dan afhan
gen van de resnltaten van het te houden onderzoek.) 

Als de heer Van Helsdingen had gelnisterd zon hij hebben 
gehoord, dat ik ook een voorbehoud heb genoemd. Intnsschen 
heeft de heer Van Helsdingen met zijn interruptie hetgeen ik 
heb gezegd geaccentneerd. 

Onder de gegeven omstandigheden kan ik geen vrijheid vin
den ite motie in te trekken, waar zij den wensch van hot 
college te kennen geeft - wanneer zij wordt aangenomen -
dat de Regeering ten spoedigste zonder meer ertoe moet over
gaan hetzelfde te doen ook voor de gebieden daarbuiten . als 
Zij gedaan heeft voor Bali en Lombok. Ik beveel de motie 
daarom in de gunstige overweging mijner geachte mede
leden aan. 
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Motie- Kall c.s. betreffende vrijstelling slachtbelasting van de slacht ten behoeve van ritueele plecht igheden (Ond. 3 4, st9). 

(Van Helsdingen, Roep, Verboom e.a. ) 
De heer Van Helsdingen : Mijnheer de Voorzitter! Ik zal 

tegen de motie stemmen omdat ik haal' praematuur acht. De 
Regeering heeft uitdrukkelijk verklaard, dat Zij een onder
zoek zal instellen naar de al dan niet wenschelijkheid van 
vrijstelling en de gevolgen daarvan voor 's lands financiën. 
Het lijkt mij ougewenscht, dat het coll ege, zonder de resul
taten van dat onderzoek af te wachten bepaalt, dat zulk een 
vl'ijstelling noodzakelijk zou zijn . 

De heel' Roep : Mijnheer de Voorzitter! Ik s1uit mij bij de 
argumentatie yao den hee l' Van Helsdillgcn aan. 

De heel' Ver boom: Ik eveneens, Mijnheer de Voorzitter! 

De heer Kerstens: Mijnheer de Voorzitter! Ik kan het voor
beeld van den heer Vel'boom volgen. 

De Voorzitter: Hiermede Ilebben wij al bijna een stemming 
o\'e l' de mot ie gehad. 

De heer Holtkamp, Regeeringsgemachtigde: Mijnheer de 
Voorzitter! Gaarne zou ik nog een opmerking maken en wel 
deze, dat de Regeerin g inderdaad haar oordeel over deze kwes
t ie reeds voorheen bepaald had maar dat Zij om r edenen, welke 
niet li !:!:en in faetol'en welke zich hebben voor gedaan bij 

(Voorzitter, Kan.) 
de voorbereiding· van de nienwe slaehtbelasting-ordonnantie, 
ertoe is gekomen de aangelegenheid opnieuw in overweging te 
nemen. Andere redenen hebben daartoe geleid en daarom staat 
het wel vast, dat de Regeering voorloopig nog op het oude 
standpunt staat doch het is nog onbekend in hoeverre dat ge
wijzigd zal moeten worden. Zooals de heer Van H elsdingen 
reeds opmerkte, dit is geheel van de resultaten van het onder
zoek afhankelijk. 

De Voorzitter: Acht de heel' Kan, gezien de overwegingen 
van de ve['sch i llende leden, het niet raadzamer <de motie thans 
iu te trekken? De R egeering heeft een positieve toezegging 
gedaan. Zij heeft verklaa rd , dat Zij reeds met het onderzoek 
bezig is en dat "[tn het resnltaat ,daarvan zal afhangen wat 
Zij in deze zal doen. 

De heer Kan: Mijnheer de Voorzitter! Wij willen cle 
motie aanhouden tot wij van de Regeering bericht hebben 
ontvangen omtrent het resultaat van het bedoelde onderzoek. 

De Voorzitter : De motie-Kan c.s. (Oud. :14, stuk 9) 
wordt op verzoek van de voorstellers tot nader orde aan
gehouden en maakt thans dus geen onderwerp van bemad
slaging meel' llit. 

D e vergadering wordt te ] 2 .17 uur n .m. gesloten. 



l 
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Ingekomen stukken. - Voorzieningen in verband met de nieuwe administratieve indeeJing van de residentie Molukken 
(Ond . 104) .. - Uitvoerol'donnantie 'oliepalmplantmatel'iaal 1936 (Ond . 106). - Wijziging ordonnantie tot instelling 
van een registratIekamer te Medan (Ond. 8 2 ) . - Drinkwatervoorzieningbeseherlllingsordonnantie (Ond. 100) . -

9de VERGADERING. 

Ver g a der i n g va II Din s dag 17 Nov e mb e r 1936. 

(Bijeenroepingsuur : 9 voormiddag.) 

Ingekomen stukken. - Voorzieningen in verband met de 
nieuwe administratieve indeeling van de residentie Molukken 
(.ond. 104 ) . - Uitvoerordonnantie oliepalm plantmateriaal 
1936 (Ond. 106). - Wijziging ordonnantie tot instelling 
van een registrati ekamer te Medan (Ond. 82) . - Drink
watervoorzieningbeschermingsordonnantie (Ond. 100) . -
Tijdelijk extra-nitvoerrecht (Ond. 103). 

Voorzitter: de heer }(lr. W. H . VANHELSDINGEN. 

Tegenwoordig met den Voorzitter 15 leden, te weten: 

de hem'en Blaauw, Van Helsdingen, De Hoog, Kan, 
Kerstens, ?tfohamad ~oo]", Prawoto Soemodilogo, Roep, 
Soangkoepon, Soetardjo, Sosl'ohadikoesoemo, 'rhamrin, Ver
boom en Weyer. 

Regeeringsgemachtigden de heeren: De Brnyn Kops, 
.oUringa. 

De Voorzitter: Geachte :\ledeleden! Ik open deze verga
dering. 

De Secretaris deelt mede, dat zijn ingekomen : 

A. De volgende Regeeringsbrieven en beschikkingen : 
1. Kabinetsbl'i even van den Gouverneur-Generaal van 9 

November 1936 No 's 4 en 5 ter aanbieding van : 
a. een ontwel'p-uitvoerordonnantie oliepalmplantmaterieel 

(Ond. 106); 
b. een ontwerp-ordonnantie tot wijziging van de "Uitvoer

ordonnantie kapokplantmateriaal 1935" (O nd. 107). 

De stukken zijn vermeni gvuldigd en rondgedeeld. 

2. Besluit van den Gouverneur-Generaal van 7 November 
1936 No. 26 houdende interneering van Sie Keng Tjoen alias 
Shi Tze Tsai alias Sio (Sie ) Choe Liong te Tandjong Balai. 

3. Als VOl'en van 7 November 1936 No. 8 hondende verbod 
voor den duur van 8 dagen tot het drukken, uitgeven en 
verspreiden van de Maleisehe editie van de Sin Po. 

4. Als voren van 10 November 1936 houdende o.a. eervol 
outslag uit 's Lands dienst van Mr. C. Ph. C. E. Steinmetz. 

De besluiten worden tel' inzage gelegd ter secretarie van 
den V olksl·aad. 

B. De volgende ter kennisneming ontvangen besc4eiden: 
1. Ontwerpen van aan de Bale Agoeng ter overweging 

aangeboden pranatans. 
2. Brief van de Koninklijke Nederlalldseh-Indisehe Motor 

Club van 10 November 1936 No. 5348fA ter aanbieding van 
een exemplaar van het statistisch overzicht betreffende de 
bewegingen van de motorverkeersmiddelen te land in Neder
landsch-lndië gedurende de eerste drie kwartalen 1936. 

3. Brief van het Comité van bestuur der N. V. Neder
landsch-Indische Spoorweg Maatschappij van 5 November 
1936 houdende mededeeling van het vertrek met Europeesch 
verlof van zijn voorzitter, den heer A. J. W. Vorstel'. 

4. Motie van bezitters van zoutpannen, waarbij der Regee
ring verzocht wordt om in afwachting van de resultaten van 
het welvaartsplan voor Madoera voorshands af te zien van 
Haar voornemen tot aankoop van de bevolkingszontlanden. 

Handelingen. Zittingsjaar 1936-193i. 

(Voorzitter, Blaauw.) 
5. Klacht van het "Comité P endjaga Kesopanan" over toe

standen op moreel gebied in de strootjes-indnstrie t e Blitar. 

De stukken worden ter inzage gelegd ter secretarie van den 
Volksraad. 

De Voorzitter: Aan de orde is de beslissing 
ov e r de vraag of ten aanzi e n van de 
ontwerp-ordonnanti~ hondende eenige 
voorzieningen met betrekking tOL hel 
rechtswezen in verband met de nieuwe 
a d In i nis t ra tie vei n d e e I i n g van der e s Î
den tie Molukken (Ond 104), en de ontwerp
ordonnantie tot beperking van den uitvoer 
van plantmateriaal van den oliepalm uit 
het tolgebied van Nederlandseh-Ind i ë 
(011 cl. 106) 0 ver een kom st i g a I' tik e 1 17 
Reglement van Orde bij den Gouverneur
Generaa l op verlenging van de voor de 
afdoening van deze ontwerp-ordonnanties 
ges tel d e ter In ij n e n z a I wor d e Il a a n g e d l' .0 n
geil . 

Zonder beraadslagingen en zonder hoofclelijke stemming 
wordt besloten, dat ten aanzien van deze ontwerp-ordou
nanti es II iet bij den Gouverneur-Generaal op verlenging van 
de gestelde termijnen zal worden aangedrongen. 

De Voorzitter: A a 11 deo r cl eis m.ij n voo r s tel 0 ll1 

de zooeven genoemde ontwel'p-ordollnan
tie s (0 n d . 104 en 106) nog he den i n I' e e h t
s tr eek s c h e 0 pen bar e b e h a n del i n g ten e lil e Il . 

Hiertoe wordt besloten. 

De Voorzitter: Gelijk bij schrijven c1do. 16 November jl. 
is medegedeeld, zullen 'drie onderwerpen, te weten de \)ntwerp
ordonnantie betreffende de wijziging der toekenning van sub
sidies aan stadsgemeenten ten behoeve van de in haal' dienst 
uitgezonden onderwijzers, enz. (Oud . 44), de ontwerp-ordon
nantie tot wijziging en aanvulling van de militaire pensioen
reglementen (Oud. 33) en de ontwerp-ordonnantie tot wij
ziging en aanvulling van het Pensioenreglement lnlandsehe 
schepelingen (Ond. 98) van de agenda van vandaag worden 
afgevoerd, de beide laatste onderwerpen, omdat de Memories 
van Antwoord wel wat kort in handen der leden zijn en het 
eerste ontwerp, omdat de Regeering er wellicht nog een wij
ziging in zal aan brengen. 

Aan de orde is de ontwerp-ordonnantie 
tot aanvulling e n wijziging van artiko l 
3 del' ordonnantie tot instelling van ec n 
reg i s tra tie kam e l' teM e dan (S t a at s b I a d 
1931 No. 95 ) . (0 n d . 82.) 

Deze ontwerp-ordonnantie wordt zonder beraadslaging en 
zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voorzitter : Aan de orde is de ontwerp-
o r don n a n tie h 0 n den der e gel e nt e l' b e
scherming van broncapteerlngen voor 
openbare drinkwatervoorzieningen (Ond. 
100) , als gewijzigd bij nota van wijzigin
gen (st. 6) . 

De heel' Blaauw : Mijnheer de Voorzitter! Met den inhoud 
van het on.twerp zeli kan ik mij in het a lgemeen wel ver
eenigen en het blijkt ook wel, dat een ordonnantie als deze 
inderdaad noodig is. Mocht dit niet voldoende blijken uit de 
Memorie van Toelichting, dan zal het wel duidelijk zijn gewor-
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Drinkwatervoorzieningbeschermingsordonnantie (Ond. 100). 

(Blaauw.) 
den na de uit~ebreide Memorie van Antwoord, die de Regeering 
op verschillende door de leden aangeroerde punten aan het 
College heeft gegeven. Maal' er zijn toch nog enkele onder
deelen waarbij ik mij niet geheel met het standpunt der Re
geering kan vereenigen en die betreffen slechts enkele 
artikelen. 

In volgorde kom ik dan in de eerste plaats aan artikel 4, 
waarbij het stellen van zekerheid voor het waarborgen d~ 
nakoming van verplichtingen kan worden geëischt. In het 
Gedelegeerdenverslag is er heel in het kort op gewezen, dat 
dit artikel wel ietwat vagelijk geredigeerd is, zoodat gevraagd 
wordt om wat meerdere duidelijkheid in het artikel zelf te 
leggen. 

De Regeering wijst dit verzoek van Gedelegeerden terug 
met de hoofdopmerking, vervat in de volgende zinsnede : 

"Het komt onnoodig voor om in dit ontwerp nader 
te omschrijven, tot welk doel en onder welke voorwaardev 
over de hiergenoemde zekerheid mag worden beschikt, 
terwijl dat in genoemd reglement niet noodig is geoor
deeld. " 

"Genoemd reglement" is het Algemeen Watcl'l'cglement, 
waaruit dit artikel is overgenomen. Bij de hehandeling van 
het Algemeen Waterreglement heeft de Volksraad ten aan
zien van dat artikel geen aanmerkingen genmakt en nu moet 
ik uit dezen zin, door de Regeering in de Memorie van Ant
woord opgenomen, afleiden, dat de Volksraad, wanneer hij 
bij een zeker onderwerp geen aanmerkingen gemaakt heeft 
ten aanzien van een bepaald regeeringsstandpunt, daarme. 
ook zijn recht verspeeld heeft om over een dergelijk standpunt 
voor het vervolg zijn meening te zeggen. Ik geloof, dat deze 
meening del' Regeering moeilijk door den Volksl'aad kan 
worden aanvaard. Het komt erop neer, dat de Volksraad, 
wanneer hij eenmaal iets heeft laten passeeren, dan ook 
nimmer meer zijn bezwaren ten aanzien van een dergelijk 
punt naar voren zal kunnen brengen. Ik vraag mij af, of dit 
juist is. Is het onmogelijk, dat er, nadat een ontwerp door 
den Volksraad is aanvaard en aangenomen, nieuwe elementen 
opkomen, al ware het alleen maar, dat bij een nieuw ontwerp 
de aandacht scherper valt op een bepaald artikel, zoodat de 
Volksraad later, ook al heeft hij een soortgelijke bepaling 
reeds aanvaard, daarop toch weder terugkomt met nieuwe 
bezwaren 1 Ik geloof dat dit standpunt van de Regeering 
onaanvaardbaar is en ik hoop aat onaanvaardbare van dit 
standpunt duidelijker te kunnen aantoonen bij een later 
artikel, dat ik straks in bespreking zal nemen, n.l. art. 1l. 

Maar toch zou ik bij art. 4 aan de Regeering willen vragen 
om wat meer op de rechtstreeksche bezwaren, die door 
den Volksraad zijn aangevoerd ten aanzien van dit artikel in 
te gaan en niet die bezwaren terug te wijzen met een verwijzing 
naar een antecedent. Dit art. 4 is ten aanzien van die zeker
heid zoodan ig vaag geredigeerd, dat zich allerlei vragen op
doen, die in het artikel zelf geen beantwoording vinden . Ik 
zou b.V. de vraag willen stellen, wie ten aanzien van de be
schikking over die zekerheid beslist. De vergunningen worden 
uitgegeven door de colleges van gedeputeerden, doch de col
leges van gedeputeerden zijn niet de belanghebbenden bij het 
niet nakomen van de voorwaarden, die in een dergelijke ver
Il'llnning ziin gesteld. Zijn nu de colleges van gedeputeerden 
degenen, die beschikken ten' aanzien van deze zekerheid, of 
zijn het de openbare gemeenschappen, die eventueel benadeeld 
kunnen worden door de niet-nakoming van bedoelde ver
plichtingen j 

Een tweede vraag, die ten deze rijst, is de volgende. In 
welke gevallen zal er over die zekerheid kunnen worden be
schikt! Ook deze vraag lijkt mij toch wel van belang, aangezien, 
zooals het artikel thans luidt, daaruit de meest voor de hand 
liggende interpretatie is, dat zoodra een verplichting bij de 
vergunning opgelegd niet is nagekomen, de zekerheid ook in 
haar geheel vervalt. Dit komt mij ongewenscht voor, aangezien 

in zeer vole gevallen het niet nakomen van een verplichting 
van een dusdanig ondergeschikt belang is, dat daardoor het 
vervallen vaq een geheele zekerheid niet kan worden geëischt. 
Bovendien zal het vervallen van deze zekerheid slechts, zooals 
het artikel zegt, in bijzondere gevallen worden geëischt, ter
wijl in alle mogelijke andere gevallen het niet nakomen van 
een voorwaarde niet door het vervallen van de zekerheid kan 
worden gestraft. Om deze redenen zou ik het stellen van zeker
heid bij wijze van boete willen verwerpen en dan kom ik 
daarmede tot de tweede mogelijkheid, n.l. dat die zekerheid 
wordt gesteld om daaruit in de eerste plaats te kunnen voldoen 
eventueele schade, die ontstaat tengevolge van het niet nakomen 
van de verplichtingen bij de vergunning opgelegd. Ik zeide 
echter zooeven reeds, dat de meest voor de handliggende in
terpretatie van het betrokken artikel is de eerste dool' mij 
gegeven, n.l. het beschouwen van die zekerheid als boete. De 
t.weede d00r mij gegeven interpretatie ligt niet zoo voor de 
hand, aangezien nergens ervan wordt gesproken, dat de ver
gunninghouder verplicht is tot het vergoeden van eventueele 
schaden, veroorzaakt door het niet nakomen van opgelegde 
verplichtingen. 

Ik zou derhalve in het artikel zelf willen zien vastgelegd, 
dat deze .cl<:erheid dient om daaruit in de eerste plaats te ver
halen even tu ce Ie schade geleden tengevolge van het n.iet nako
men van die opgelegde verplichtingen. Hierbij doen zich dan 
nog de volgende vragen voor: voor hoeveel, tot welk bedrag 
uit die zekerheid zal kunnen worden geput! Dit zijn alle 
vragen, die het artikel zelf niet oplost. Daarom zou ik de 
Regeering in overweging willen geven het eerste lid van art. 4 
ongeveer aldu.3 te doen luiden: 

J1Blj het vCl']eenen van. een vC11gunning als bedoeld in 
het eerste lid van art. 2, kan in bijzondere gevallen het 
stellen van zekerheid worden geëischt teneinde daaruit in 
de eerste plaats vergoeding voor eventueele schaden, ver
oorzaakt door het niet nakomen van de verplichtingen bij 
het verleenen van vergunningen opgelegd, te voldoen." 

Een tweede artikel, waartegen mijn bezwaar gaat, betreft 
artikel 8. Krachtens dit artikel zal, wann_ schade geleden 
wordt door de belanghebbenden, die schade worden vergoed 
door den heheerder van de hetrokken drinkwatervoorziening. 
Doch, of er schade geleden zal zijn en ~ot welk bedrag, die 
schade zal worden vergoed, staat geheel ter beoordeeling van 
den betrokken resident. 

In het Gedelegeerdenverslag is de suggestie gedaan, deze 
beoordeeling door den resident uit het artikel te halen, zoo
dat als gevolg daarvan de vragen van de aanwezigheid van 
schade en het hedrag ervan aan den rechter worden over
gelaten, die in het algemeen de autoriteit is, die voor het 
nemen van dergelijke beslissingen in onze rechtsorde is aml
gewezen. De Regeering wijst ook dit af met de volgende 
zinsnede: 

"Het dempen van putten is te weinig belangrijk om 
voor elk geval een kostbare en ingewikkelde procedure 
uit te lokken ". 

Mijnheer de Voorzitter, als mijn kip door mijn buurman 
wordt overreden, zal hij daar ook schade voor moeten ver
goeden. Dat is nu een zeer eenvoudig geval, maar wanneer 
ik blijf staan op een schadevergoeding van 30 c en de buur
man wil er slechts 25 hetalen, dan zal dit geschil, ondanks 
zijn eenvoud, toch voor den rechter moeten komen. 

(De heer Roe p: Dat wordt een dure doode kip!) 
Dat is nu eenmaal onze rechtsorde en als een eenvoudig 

geval als dat van een dure doode kip voor den rechter moet 
komen, vraag ik mij af, waarom het dempen van een put, dat 
veel verder gaat, aan den rechter zou moeten wordeyfl.t
trokken. Bovendien meen ik, dat de Regeering de ~nvoud 
van het geval te zeer op den voorgrond stelt. In_tien aan
vang van de Memorie van Antwoord op dit arti I 8 zegt Zij : 
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Driukwatervoorzieniugbeschermiugsordouuantie (Ond. 10 0). 

(Blaauw.) 
"Inderdaad kan de in dit artikel opgenomen regeling 

niet-onbelangrijke financieele consequenties meebrengen 
voor de beheerders van drinkwatervoorzieningen ". 

Maar, Mijnheer de Voorzitter, evengoed kan een en ander 
belang"ijke financieele consequenties met zich brengen voor 
degenen, die door het dempen van een put schade lijden. 
Met betrekking tot de schadeloosstelling erkent de Regeering 
dus, dat zij in elk geval tot zeer hooge bedragen kan oploo
pen. Maar de kwestie zelf lijkt mij in vele gevallen lang niet 
eenvoudig. De Regeering stelt het voor, alsof nitslnitend het 
dempen van de pnt de kwestie is. Maar het dempen zelf zal 
voor den betrokkene geen of weinig schade veroorzaken. De 
betrokkene heeft nit het bestaan van de pnt zeer veel voor
deel, zooals b.v. voorziening in eigen drinkwater en water· 
voorziening voor landerijen. Wordt de put gedempt, dan kan 
dit zeer vèr strekkende gevolgen hebben voor zijn water
voorziening. Een en ander lijkt mij dus niet zoo eenvoudig, 
dat 'I:3D een uitspraak zoo terloops even aan den resident 
ka .. OP' eggen. De Regeering wil dit doen omdat de resident 
een autoriteit is, die buiten de partijen staat. Dat kan de 
Regeering wel zeggen tegenover het College van Gedelegeer
den, wij weten inderdaad, dat de resident als zoodanig een 
partij is, die buiten de onderwerpelijke verhoudingen staat, 
maar naar ik meen zal in de practijk de resident niet wor
den beschouwd als een andere antoriteit dan b.v. de gemeen
te, waartegenover de belanghebbenden dan zullen komen te 
staan. rrcnslottc stel ik de vraag, aan welke proces-orde de 
resident gebonden is bij het vormen vall zijn oordeel. Is hij 
daarin volkomen vrij 1 De rechter heeft ten aanzien van dit 
punt een scherp omschreven gedragslijn gekregen, maar vol
gens artikel 8 is de resident volkomen vrij in het vormen 
van zijn oordeel of er schade is geleden en tot welk bedrag. 
Ten aanzien daarvan tasten wij volkomen in het duister. 

De resident is niet verplicht een vonnis op te maken 
en evenmin verplicht zijn motieven op te geven over 
zijn oo,·deel. Maal' hoe komt de resident aan zijn oordeel! 
Moct h ij getuigen en deskundigen hooren ? In de practijk 
za1 \1ij \)ct vermoedelijk doen, mam' het staat nergens voor
gesch"even en het lijkt mij wel in het belang van onze rechts
orde en de rcchtszcl,cl'heid van de betrokkenen, dat ten aan
zien van dergelijke punten toch wel ecn en ander geregeld 
wordt. 

Nu ontkomen wij aan al deze moeilijkheden door den resi
dent hier uit te schakelen en de kwestie te regelen op de wijze 
als onze rechtsorde in het algemeen voorschrijft bijv. in 
artikel 2 van de rechterlijke organisatie en artikel 134 van 
de Indische Staatsregeling, namelijk, dat dergelijke geschil
len worden opgedragen aan den rechter. Ik zou de Regee
ring derhalve ook ten aanzien van dit punt in overweging 
willen geven om de redactie in het Gedelegeerdenverslag ten 
aAnzien van artikel 8 aanbevolen, te volgen. 

Tenslotte kom ik aan artikel 11, waarin geregeld is aan 
welke heambten en ambtenaren de opsporing van eventueele 
overtredingen van deze ordonnantie is opgedragen. In het 
Gedelegeel'denverslag is de Regeering de suggestie gedaan 
om ten aanzien van artikel 11 de redaetie te v01gen, die den 
lnntsten tUd in het algemeen door de Regeering wordt ge
volgd en die ook door den Volksraad geregeld is goedgekeurd. 
Ook ten aanzien van deze suggestie verwijst de Regeering 
naa" het Algemeen Waterreglement en Zij zegt dan: 

"Bij de redactie van dit artikel is artikel 54 van het 
bovengenocmde Algemeen Water reglement gevolgd. De 
Regecl'ing ziet geen reden om van deze juist door den 
Volksmad aangenomen redactie af te wijken 11. 

:1\1aa1' wanneer de Regeering ten aanzien van Onderwerp 
1.00 geen aanleiding ziet, om van de juist door den Volks
l'aad aangenomen redactie af te wijken, waarom doet de Re~ 
geering het dan wel in verschi11ende andere ontwerp~ordon~ 
nanties die omstreeks de indi ening van het Algemeen 'Va~ 

terreglement of daarna bij den Volksraad zijn ingediend! 
Ik zoude Regeering willen verwijzen naar de aanvullende 
Plantersregeling, zooals deze in zijn nieuwen vorm bij den 
Volksraad is ingediend en die in artikel 15 lid 4 een redactie 
geeft zooals in het Gedelegeerdenverslag ten aanzien van 
artikel 11 van de aan de orde zijnde ontwerp-ordonnantie is 
aanbevolen. Men leest bijv. in het bedoelde artikel 15 (4); 

"Met de opsporing van in lid (1) en (2) van dit artikel 
strafbaar gestelde feiten zijn, behalve de ambtenaren, be
last met het opsporen van overtredingen in het algemeen, 
mede belast de ambtenaren van de arbeidsinspectie". 

In een later ontwerp, de invoerordonnantie op bier, treft 
men in artikel 9 dezelfde redactie aan als in het Gedelegeer
denverslag ten aanzien van artikel 11 van deze ordonnantie 
wordt aanbevolen. ~fen leest daar namelijk: 

"Met het opsporen van de feiten, strafbaar gesteld bij 
deze ordonnantie zijn, behalve de ambtenaren, die in het 
algemeen belast zijn met het opsporen van strafbare fei
ten, mede belast de ambtenaren van den Dienst der In- en 
Uitvoerrechten en Accijnzen ". 

Tenslotte verwijs ik nog naar een der meest recente ont
werp~ordonnantie, Ond. 106, uitvoerordonnantic~oliepalm. 
plantmateriaal 1936, waarbij men in artikel 7 dezelfde redactie 
aantreft. 

Dit zijn enkele ontwerp-ordonnanties, die mij toevallig in 
handen gekomen zijn en ik geloof toch wel, dat het juister 
zou zijn om de in het Gedelegeerdenverslag aangegeven re· 
dactie te volgen. 

'Vanneer het uitsluitend zou gaan om een voorkeur, zou 
men nog knnnen zeggen: men kan het eeue moment hel 
eene aanvaarden zonder daarmede het andere te verwerpen, 
maar de nieuwe redaetie is in samenwerking met de Regee
ring door den Volksraad destijds aangenomen, omdat de 
oude redactie fout is. Ik zou daarvoor willen verwijzen naar 
artikel 2 van het reglement op de strafvordering en soorte
lijke artikelen vindt men ook in het 1nlandsch Reglement 
en in de rechtsreglementen voor de buitengewesten. Daarin 
wordt de opsporing opgedragen niet alleen aan de ambte· 
naren en beambten van de algcmecne politie -, die zijn in 
de allereerste plaats daarmede belast -, maar bovendien aan 
de hoofden del' afdeelingen, ten derde aan de ambtenaren van 
het O.M. bij de raden van justitie en het hooggerrechtshof 
en ten vierde aan alle beambten en andere personen, in za
ken bij bijzondere wetten en wettige verordeningen aan hun 
waakzaamheid toevertrouwd. 

Wanneer men derhalve art. 11 van onderwerp 100 zou 
lezen, waarin de opsporingsbevoegdheid uitslnitend wordt op
gedragen aan ambtenaren en beambten van de politie, dan 
zal de vraag zich opdoen: Zijn dan die hoofden van afdee
lingen en ambtenaren van het openbaar ministerie bij dit 
onderwerp uitgeschakeld ten aanzien van de opsporing! 

(De heer Soa n g koe pon: Dat zijn toch ook ambte
naren van de politie 1) 

Ik zou de stelling, die zoo terloops door mijn geacht me
delid, den heer Soangkoepon, wordt opgeworpen, nl. dat de 
officieren van justitie ook ambtenaren van de politie zijn, 
niet zoo rechtstreeks willen bevestigen. 

Hoe dan ook, ik zou thans even willen teruggrijpen naar 
het zooeven door mij behandelde art. 4, waarin de Regeering 
hetzelfde standpuut heeft ingenomen als in art. 11, d.w.z. in 
art. 11 heeft oe Regeering ook gezegd : Zoo staat het in het 
Algemeen Waterreglement, daarom verander ik het niet; 
terwijl ook bij art. 4 hetzelfde wordt gezegd: Zoo staat het in 
het Algemeen Waterreglement, daarom verander ik het niet. 
Ik geloof tot op zekere hoogte erin geslaagd te zijn te be
wijzen, dat art. 11 onjuist is en dat met verwijzing naar het 
antecedent de Regeering er njet komt. Ik zou dan ook mede 
met de bestrijding van dit punt mijn betoog om art. 4 te 
veranderen, willen versterken. 
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Drinkwatervoorzieningbeschermingsordonnantie (Ond. 100). 

(Soetardjo.) 
l 'enslotte nog een kleine opmerking ten aanzien van de 

redactie van art. 11. De opsporingsbevoegdheid wordt behalve 
aan de ambtenaren van politie opgedragen aan door daartoe 
door het College van Gedeputeerden aan te wjjzen ambtena
ren. Nn werd eenigen tijd geleden warIDeer gemeenteraden 
bv. in hun verordeningen de opsporingsbevoegdheid opdroe
gen aan ambtenaren aan te wijzen door den burgemeester, 
of door het college van B. en W., door hoogere instanties 
de opmerking gemaakt, dat dit niet toelaatbaar is, en dat 
de strafvordering voor de aanwjjzing van vervolgings
ambtenaren in het algemeen een verordening vergt, en 
zeer terecht, omdat het publiek door openbaar ge
maakte voorschriften moet weten, door wie bet kan worden 
vervolgd. Hetzelfde beginsel geldt ook ten aanzien van deze 
ordonnantie, ofschoon die eventueel op de beginselen van de 
strafvordering inbreuk kan maken. Maar toch zou ik der 
Regeering in overweging willen geven, om alle misverstand 
te voorkomen, de aanwijzing bjj verordening in het ontwerp 
zelf op te nemen. Dat zou Zij kunnen doen door vóór het 
laatste woord "aangewezen" in art. 11 op te nemen de WOOf

den: "bij verordening". Het College van Gedeputeerden zal 
dan de ambtenaren en beambten kunnen aanwijzen, maar zal 
dat niet bij gewoon besluit mogen doen, nitsluitend bij veror
dening. 

De beer Soetardjo: Mijnbeer de Voorzitter! Voor den 
door de Rcgccring vool'gestelden maatregel in den vorm, zoo
als die ons thans is voorgelegd, heb ik geen bewondering 
In de Memorie van Antwoord beeft de Regeering medegedeeld, 
dat aanleiding tot de indiening van het ontwerp is geweest een 
geval, dat zich te Malang heeft voorgedaan, welk geval duidel\jk 
zou hebben gedemonslreerd dc urgenlie van de ordonnantie 
als ons thans wordt aangeboden. Maar wanneer wij nagaan, 
wat er in bet daarop volgende in de Memorie van Antwoord 
is uiteengezet, dan ontdekken wij, dat van de zeven proef
putten, die ten dienste van het geologisch-teehniscb onderzoek 
zijn gegraven, slechts bij één persoon bezwaar is gerezen, ter
,vijl de zes anderen, ordelievend als Indonesiërs altijd zijn, zich 
bij de onderhandsche regeling hebben neergelegd. 

De Memorie van Antwoord heeft verder, antwoord gevende 
op een vraag in het Gedelegeerdenverslag of zich meer van 
dergelijke gevallen van onbruikbaarmaking van broncap
teeringen hebben voorgedaan, ontkennend geantwoord . Het is 
dus duidelijk, dat de aanleiding tot de indiening van dit ont
werp enkel en uitsluitend is geweest het eene geval, dat zich 
met de gebroeders Ziesel in het Malangsche beeft voorgedaan. 
Op grond van dit eene geval moet thans aan honderden 
anderen ongerief worden aangedaan. Wij behoeven waarl\jk 
niet na te gaan tot welke groepen der bevolking deze honderden 
anderen zullen bebooren. Het zijn wel voor 99% Javanen. 

(De heer Soa n g koe pon: En de armeren onder ben!) 
Inderdaad, en behoorende tot het I\.rmste deel der bevol

king. Het zijn dus deze menseben, die straks het gelag moe
ten betalen als gevolg van de ondervonden moeilijkheden in 
bet hier genoemde geval met de gebroeders Ziesel. Ik moet 
er de Regeering op wijzen, dat, afgaande op mijn bestuurs
ervaring, honderden, ja tallooze gevallen zich hebben voor
gedaan van regelingen welke niet waren gebaseerd op wet
telijke bepalingen en waarop geeu strafsanctie was gesteld, 
terwijl de bevolking 1;oob, na eenige toelichting en aanwijzing 
van de Indonesische bestuursambtenaren, zich heeft geschikt 
naar al betgeen van overbeidswege werd gevraagd. Ik geloof 
daarom, dat bet in geen enkel opzicht in het belang is van 
de opvoeding der massa van de bevolking te trachten maat
regelen door te drijven alleen wanneer daarbij strafsancties 
worden gesteld. De aard der Indonesische bevolking in het 
algemeen, en van den Javaan in het bijzonder, is dusdanig, 
dat men, in het algemeen gesproken, wars is van elke straf
sanctie. De Javaan is ordelievend genoeg om, wanneer de re
delijkheid van overheidszijde wordt aangetoond, zich met alle 

genoegen neer te leggen bij de aanwijzingen van het bestuur. 
Zoo is het ook altoos geweest. 

Het bezwaar, dat deze maatregel straks met zich mede
brengt, is dus, dat de bevolking wordt gedwongen zich te 
richten naar. wettelijke bepaljngen welke zij voor wel 100%. 
niet kent. Dit is vooral bedenkelijk waar in de Memorie van 
Antwoord wordt gezegd, dat het de bedoeling is - en dat 
is ook klaar en duidelijk -, dat ook zelfs in gevallen waarbij 
geen opzet in bet spel is, bij bet graven van putten en derge
lijke belanghebbenden getroffen zullen moeten kunnen wor
den. 

Ik geef onmiddellijk toe en wenscb mij direct achter dEl 
Regeering te scbaren, wanneer Zij zegt, dat het infecteeren 
van de drinkwatervoorziening onder geen voorwaarde 
door de gemeenscbap kan worden getolereerd, maar men 
heeft daartegenover ook rekening te bonden met de belangen 
der betrokkenen, met het dieper gaande belang van de In
heemsche gemeenscbap. Het is waar, wat de Regeering zegt, 
dat in de meeste gevallen een vergunning, als gegeven zou 
worden door het College van Gedeputeerden, wel altijd of· 
bijna altijd zal moeten worden verleend, "zij het wellieM ", 
zegt de Memorie van Antwoord "onder eenige voorwaa.rden 
ter voorkoming van infecteering van den grondwater
stroom, " maar deze mededeeling pleit juist tegen het nemen 
van den voorgestelden maatregel. Wanneer in de meeste 
gevallen toch geen bezwaar zal worden gemaakt tegen bet 
vcrleenen van dergelijke vergunningen, waarvoor is het dan 
noodig een zoover strekkende verbodsbepaling in het leven 
te roepen, die straks bonderden ingezetenen ongerief zal 
geven! 

Mijnheer de Voorzitter! Op grond VHn deze ovel'wcgingcn 
meen ik een amendement te moeten indi enen, luidende 
als volgt: 

,,1. Artikel 1 lid (1) wordt gelezen als volgt : 
(1) Binnen bet gebied der Provincies op Java kan bij 

regeeringsverordening in daarbij bepaaldelijk aangewezen 
gevallen worden verboden in door het College van Gede
puteerden aangewezen terreinen gelegen binnen een 
afstand van 1000 meter van een waterwinplaats voor een 
"pen bare drinkwatervoorziening, gravingen of boringen te 
verrichten t()t een grootere diepte dan 3 meter beneden de 
terreinoppervlakte, tenzij h"Tachtens vergunning, verleend 
overeenkomstig de bepalingen van deze ordollnantie. 

Il. In artikel 2 lid (1) wordt in plaats van "vervatte" 
gelezen: "bedoeld". 

lIl. Artikel 7 lid 1 wordt gelezen als volgt: 
(1) Indien na de uitvaardiging van een verbod als 

bedoeld in artikel 1 lid (1 ) gravingen of boringen worden 
verrjeht zonder een vergunn.ing op den voet van het be
paalde in het eerste lid van artikel 2 van deze ordonnantie, 
dan wel iJl strijd met de voorwaarden bij een verleende 
vergunning gesteld, kan door het College vall Gedeputeer
den staking van de uitv~ring worden bevolen." 

De amendementen op artikel 2 (1) en artikel 7 (1) vloeien 
voort uit bet amendement op artikel 1 (1). 

Ten slotte maak ik van de gelegenheid gebruik om voor de 
strafbepaling van art. 10 (1) een redactie voor te stellen, welke 
eenjgszins "leDles" is en die luidt.: 

"Overtreding van het in artikel 1 lid 1 bedoeld verbod 
wordt gestraft met hechtenis van ten hoogste drie 
maanden of geldboete van ten boogste vijfhonderd 
gulden." 

Een verbod kan dus worden uitgevaardigd, wa.nneer de 
wenschelijkheid van hetgeen in art. 1 lid 1 wordt voorgesteld 
duidelijk is aangetoond. Dat verbod kan dan spoedheidshalve 
bij regeeringsverordening worden uitgevaardigd; daarbij be
hoeft niet de beslissing van den ordonnantiewetgever te worden 
afgewacht. 
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Drinkwatervoorzieningbeschermfngsordonnantie (Ond. 101). 

(Soangkoepon.) 
De heer Soangkoepon: Mijnheer de Voorzitter! Hoewel ik 

het streven der Regeering om broncapteeringen voor openbare 
drinkwatervoorzieningen te beveiligen tegen verontreiniging 
steeds kan toejuichen, om zoodoende de gezondheid onzer 
gemeenschapsleden te bevorderen, dit mag mijns inziens geen 
aan leiding geven tot het inbreukmaken op de rechten dan 
wel reeds verkregen reeMen van de burgers van deze gewes
ten. Deze l' e e h ten behooren mijns inziens overeenkomst ig 
artikel 162 der 1. S. door de overheid te worden beschermd. 

De ons voorliggende ontwerp-ordonnantie tast mijns inziens 
het besehikkings- en bezitsrecht van de ei~enaren der terrei
nen, gelegen binnen een afstand van 1000 meter van een 
w<!.tcl'winplaats voor een openbare drhlkwatervoorziening, te 
veel aan. Zeel' terecbt wordt er in het Gedelegeerdenverslag 
op gewezen, dat deze regeling niet voldoende rekening houdt 
met de belangen van de bezitters of gebruikers van de rondom 
broneapteeringen binnen een strook van 1 km gelegen terrei
nen. Is eenmaal een terrein door Gedeputeerden daarvoor 
aangewezen, dan zal dool' de rechthebbenden nagenoeg niets 
kunnen worden verricht voor hun eigen drinkwatervoorzie
nin g, zonder voorafgaande vergunning van de overheid en dit 
bctcclwnt dus, dat de ingezetenen en eigenaren van een uitge
strekt gebied met een oppcrvlakte van 3' 17 km2 in wezen niets 
meer over hun eigendom te zeggen hebben. 

Hun belangen worden op die wijze ondergeschikt gemaakt 
dan wel opgeofferd aan die van de zelfstandige gemeen
schappen of lluamlooze vennootscha.ppen of andere rechts
persoon, die het beheer over de drinkwatervoorzien ing heb
ben . Het is l1atuurlijk begrijpelijk, dat het noodzakelijk is , 
om verontreiniging van drinkwater te voorkomen, doch alle 
voorzieningen te dezen behoeve mogen m.i. aan het beschik
kingsrecht van anderen niet geheel derogeeren, zonder een 
beJlOorlijke schadevergoedjng daartegenover te stellen. In 
dergelijke gevallen dienen m.i . de bepalingen betreffende 
onteigening ten algemeenen nutte, overeenkomstig artikel 
133 der l.S. te worden toegepast. Ik sluit mij daarom bij de 
leden aan, die in het gedelcgeerdenvcl'slng- van mecning wa· 
l'en, dat de tot dusvene gevolgde methode van afkoop door 
do betrokken l'eehtsgemeensehappen van de rondom de brOD 
gelegen, benoodigde terreinen bevredigend heeft gewerkt. 
Wordt geen overeenstemming tusschen de gemeente of an
dere locale gemeenschappen met de rechthebbenden bereikt 
dan staat immers steeds - gelijk ik zooeven zeide - het 
middel van onteigening ten algemeenen nutte ter be
schikking. net moge dan waal' zijn, dat de bepleite methode 
vall afkoop van rechten aan vele gemeenschappen te zware 
lasten zou opleggen, zooals van de andere zijde der leden in 
het Gedelegeerdenverslag wordt opgemerkt, het neemt niet 
weg, dat dit de eenig juiste en redelijke weg is voor het 
beoogde doel, ten minste als men hiervoor rechtvaardigheid 
en billijkheid als grondslag wil aanleggen. De ontwerp-ordon
nantie miskent te veel de individueele rechten der ingezete
nen. Dit lijkt wel op een ltaliaansche methode ten opzichte 
yau Ethiopië. Uit de ons ter inzage toegezonden uiteenzet
ting van de gebroeders Ziesel komt het mij voor, dat de ge
meente Malang te weÎllÎg rekening houdt met het dool' haar 
zelf gegeven woord. 

Deze gemeente schijnt van oordeel te zijn, dat men gegeven 
beloften niet behoeft na te komen. De moeilijkheden, die 
de gebroeders Ziesel hebben ondervonden bij het streven van 
de gemeente ?lfalang tot capteering van eenige bronnen in 
de desa's BOCiniajoe en B inangoen en de wijze. waarop de 
gemeente Malang zich van de gebroeders Ziescl met een .Jantjc
van-Leiden heeft afgemaakt, hebben mij doen aarzelen, deze 
ontwerp-ordonnantie te aanvaarden, want zelfs zonder de in 
deze ontwerp-ordonnantie voorgestelde maatregelen zijn de 
individueele rechten der ingezetenen aan het wankelen ge
bracht en dus niet veilig gesteld. Met de totstandkoming 
van deze ontwerp-ordonnantie zullen zul1~e individueele rech
ten zeker nog meer worden geschaad. 

Handelingen. ZittingQj!Hlr ]Çl36-19::7. 

(Van Helsdingen.) 
Ik onderschrijf natuurlijk volkomen het standpunt del' 

Regeering, wanneer zij verklaart, dat het infecteeren van een 
drinkwatervoorziening onder geen voorwaarde dool' de ge
meenschap kan worden getolereel'd, welke ook de motieven tot 
die daad geweest zijn; doch dit behoeft mijns inziens niet te 
impliceeren, dat alles, wat tot deze infectie kan leiden, onver
biddelijk en zonder een behoorlijke schadevergoeding dan wel 
zonder eerbiediging van de natuurlijke en wettelijke l'echten 
van derden, dient te worden vernietigd of onbruikbaar 
gemaakt . 

Het in artikel 1 van de ontwerp-ordonnantie omschreven 
verbod en de verplichtingen van de rechthebbende op_ en van 
den gebruiker van een terrein, hebben het persoonlijk recht 
van elken burger of ingezetene op dit terrein van 31/r km2 

geheel miskend, zood at ik mij in dit verband afvraag, of de 
Regeering daarmede niet te vel' gaat en daardoor onredelijk 
is tegenover de betrokken ingezetenen van de in de ontwerp
ordonnantie bedoelde terreinen. 

Ten aanzien van artikel 8 lijkt het mij juister, om de 
eventueele schade-bepaling en de kennisneming van de 
gevallen bij geschil, over te laten aan den rechter, gelijk 
dit in het Gedelegeerdenverslag in overweging wordt gegeven 
en dool' den heer Blaauw wordt gewellscht. Na zijn betoog 
kan ik mij eveneens aansluiten bij de beschouwingen van 
ons geacht medelid nopens artikel 11, omdat de door hem 
(langegeven redactie geen nnnleiding kan geven tot meer 
dan 6én uitleg· . 

De heer Van Helsdingen : Mijnheer de Voorzitter! In 
afwijking van de beide laatste sprekers, zou ik met deze 
ontwerp-ordonnantie wel accoord kunnen gaan, zelfs al heeft 
slechts één geval tot het indienen ervan nanleid ing gegeven. 
Maar dat eene geval is, zooals de Regeering het ons heeft 
toegelicht - en ik heb geen aanleiding om aan te nemen, 
dat die toelichting onjuist is - dan toch wel een zoo treffend 
staaltje van a-sociaal handelen, dat el' voor de Regeering hier 
aanl ei ding bestllat om in te grijpen. Zelfs nl zou wat in het 
rel:est van den betrokkene wordt g'ezegrl juist zijn, n.l. dat 
hem door de gemeente l\1alang onrecht is aangedaan, zelfs 
dan nog heeft deze ingezetene niet het recht, op deze w\lze 
het in werking stellen van een bron te saboteereu. Ik meen, 
dat een protest tegen deze a-sociale handelwijze in dit college 
volkomen op zijn plaats is. Tegen dergelijke gevallen oehoort 
de overheid te zijn gewapend en deze ordonnantie geeft haal' 
een wapen in handen. 

De heel' Soetardjo merkte op, dat de massa der orde
lievende bevolking van deze ordonnantie het meeste last en 
ongerief zou onder,'inclen. Hij zeide ook, dat de bevolking 
in het algemeen bereid is, de aanwijzingen van de gezags
organen op te volgen. Hier nu wordt alleen het gezagsorgaan. 
belast met de aanwijzing, ovcr ecn ruim er ge bied bevoegd1lCid 
verleend. Niet de resident alleen, maal' het college van 
gedeputeerde geeft nu de aanwijzingen, dool' de bevolking 
in acht te nemen. 

Nu begrijp ik niet, dat dit ongerief zoo verbazend groot 
is, want wat wordt voorgesteld is in hoofdzaak een beperking 
van hetgeen men met zijn grond mag doen. 

Ik heb de redactie van het amendement niet voor mij en 
dus is het uiteraard eenigszins moeilijk de consequenties er 
ten volle uit te trekken, maar 11et wil mij voorkomen, clat 
dool' de inlassching van de regeeringsverordelling hiel' eigen
lijk weer een noodelooze omslag wordt bewerkstelligd. Ons 
geachb medelid, de heel' Soangkoepon, heeft gezegd, dat men 
geen inbreuk mag maken op verli:regen rechten, dat het voor
stel het eigendomsreeht, het beschikkingsrecht of hoe men 
het noemen wil, te veel aantast . 

(De heer Soa n g koe pon: Zonder behoorlijke schade
vergoeding.) 
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(Kan.) 
El' wordt uitdrukkelijk gezegd,dat eventneele schade ver

goed zal worden. 
Ons geacht medelid, de heer Soangkoepon is echter zoo 

ver gegaan, hij heeft zelfs in zooverre overdreven, dat 
hij zegt, dat Over 31Jr km2 men niets OVer zijn grond heeft 
te zeggen, maar een eenvoudige lezing van het artikel 
laat reeds zien, dat deze overdrijving werkelijk allen grond 
mist, want het beschikkingsrecht over den grond wordt maal' 
op enkele punten beperkt, het is meel' een dulden, dan dat 
iets ontnomen wordt. 

Nn zegt ons geacht medelid, dat het veel beter zou zijn, 
wanneer dergelijke gronden dan maar onteigend werden, maal' 
ik meen, dat tegen de onteigeningsprocedure juist van In
heemsche zijde meermalen het bezwaar is aangevoerd, dat de 
onteigening het bezitsrecht niet slechts aantast, maal' zelfs 
vernietigt en dat men er prijs op stelt, den grond te behou
den, ik denk bijv. aan poesakagrond, die men zelfs tegen een 
behoorlijke schadevergoeding liever niet prijs geeft. 

Het poesakarecht nu wordt hier gehandhaafd, behoudens, 
dat men een enkele inmenging dulden moet. Ik meen dan ook, 
dat de beer Soangkoepon veel te ver gegaan is. 

Ten aanzien van de vaststelling der schadeloosstclling slui t 
ik mij aan bij het betoog van ons geacht medelid, den heel' 
Blaauw. 

De heer Kan: Mijnheer de Voorzitter I In tegenstelling 
met den geachten vorigen spreker kan ik veel voelen voor het 
amendement van den heer Soctardjo. 

De voorstellen der Regeering zijn te beschouwen als een 
gevolg van het onsympathieke optreden van de gebroeders 
Ziese!. 

(De beer Van Hel s a i n gen : Een krassere bewoording 
is hier zeker op haar plaats.) 

Waal' mijn geacht medelid, de beer Van Helsdingen reeds 
krasse uitdrukkingen heeft gebezigd meen ik mij te mogen 
bepcrkeu (ot het woord "onsympathiek". Ik ga volkomen ae
e.oord met den heer Van Helsdingen, wanneer ons geacht mede
lid zegt, dat zulk een optreden niet kan worden getole
reerd en dat terecht de Regeering maatregelen heeft te 
beramen om tegen een dergelijke handelwijze op te treden, 
omdat het algemeen belang zeker moet predomineeren boven 
het persoonlijk belang, vooral in casu, waar men munt tracht 
te slaan uit een zeer afkeurenswaardig middel door dit als 
hefboom te gebruiken, om pecunaire verlangens voldaan te zien. 

Al zou het geval van dit standpunt moeten worden bezien, 
dan is het nog de vraag, of de Regeering de maatregelen in 
den voortgestclden vorm moet gieten, dat zonder meer de 
Regeering de mensehen verpliclit zich te doen beschouwen als 
de gebroeders Zicse!. 

Ik kan niet onderschrijven, wat de heer Soetardjo heeft 
gczegd, dat de bevolking, in het bijzonder de Javanen, in die 
mate ordelievend zijn, dat zij een maatregel der Regeering niet 
zullen saboteeren, want wij leven thans in een tijd van procu
reurs-bamboe en van opstokers en al zoude van nature de 
Javaan zijn, zooals de heer Soetardjo hem heeft afgeschilderrl, 
de invloed van de opstokers en van de procureurs-bamboe is 
van dien aard, dat de Regeering ook daarvoor heeft te waken. 

Het amendement van den beer Soetardjo brengt niet in 
hooge matc de kracht van de regeeringsmaatregelen tot een 
onoverkomelijk minder effect. Immers, de heer Soetardjo be
pleit in zijn amendement, dat, wanneer zulks noodig wordt 
geaebt, bij regeeringsverordening kan worden bepaald het
geen de Reg>aering hier zonder meer imperatief in haar voor
stellen heeft gefixeerd. Nu zegt de heer Van Helsdingen, dat 
bet dan een lang proces zou zijn. Daartegenover kan toch wor
den gesteld bet belang van de betrokken personen. Ik voor 
mij zou, zoowel op de Regeering als op de leden, een beroep 
willen doen om het voorstel-Soetardjo te steunen waar dit 
beoogt niet de l'Pgeerin.gsmaatregclen in kracht te doen verlie-

(Voorzitter , Kerstens.) 
zen, maar enkel om op soepeler wijze datgene te verkrijgen, 
wat de Regeering zich voor oogen heeft gesteld. Terecht heeft 
de heer Soetardjo gezegd, dat men niet een ieder OVer één 
kam moet scheren, zij het dat dool' het optreden van be
paalde elementen de Regeering zich gedwongen heeft gezien 
om maatregelen in het algemeen belang te nemen. 

De Voorzitter : Hiermede is de behandeling in eersten ter
mijn van de zijde van het college beëindigd. 

Ingekomen is een amendement, voorgesteld door de 
heeren Soetardjo, Kan en Soangkoepon. (Ond. 100 
St. 7), lnidende: 

"Ondergeteekenden hebben de eer in de ontwerp
Drillkwatervoorziening~Beschermillgsordonnantie (zitt. 
1936-'37, Ond. 100) zooals gewijzigd bij Nota van Wij
zigingen, de volgende wijzigingen voor te stellen: 

I. Artikel 1 lid (1) wordt gelezen als volgt : 
(1) Binnen het gebied der Provincies op Java en Ma

doera kan bij regeeringsverordening in daarbij bepaal
delijk aangewezen gevallen worden verboden in door het 
College van Gedeputeerden aangewezen terreinen gele
gen binnen een afstand van 1000 meter van een water· 
winplaats voor een openbare .drinkwatervoorziening, gra
vingen of boringen te verrichten tot een grootere diepte 
dan 3 meter beneden de terreinoppervlakte, tenzij krach
tens vergunning, verleend overeenkomstig de bepalingen 
vall deze ordonnantie. 

11. In artikel 2 lid (1) wordt in plaats van "vervatte" 
gelezen: "bedoeld". 

lIl. Artikel 7 lid 1 wordt gelezen als volgt : 
(1 ) Indien na de uitvaardiging van een verhod als 

bedoeld in artikel 1 lid (1 ) g1'3vingen of boringen wor
den verricht zonder een vergunning op den voet van het 
bepaalde in het eerste lid van artikel 2 van deze ordon
nantie, dan wel in strijd met de voorwaarden bij een 
verleende vergunning gesteld, kan door het College van 
Gedeputeerden staking van de uitvoering worden be
volen. 

IV. Artikel 10 lid (1) wordt gelezen als volgt: 
(1) Overtred ing van het in artikel 1 lid (1) bedoeld 

verbod wordt gestraft met hechtenis van ten hoogste drie 
maanden of geldboete van ten hoogste vijfhonderd gul
don." 

Ik moet er mijn teleurstelling over uitspreken, dat inhoud 
en strekking van het amendement helaas niet uit het 
Gedelegeerdenverslag zijn geblekeh. Het is in het algemeen 
wel wenschelijk, dat, wat in het openbaar zal worden gezegd, 
reeds uit het Gedelegeerdenverslag blijkt, opdat de Regecring 
zich daarop kan voorbereiden. 

Is de Regeeringsgemachtigde bereid in den loop van den 
morgen te antwoorden j 

De heer Offringa, hoofd van den D. V. G. : Gaarne, Mijnheer 
de zitter ! 

De Voorzitter: Dan wordt thans de behandeling van 
Onderwerp 100 opgeschort. 

Aan de orde is de behandeling van de 
ontwel'p-ordonnantie tot heffing van een 
tijd e I ij k i ~o . r ten tot b u i ten· 
wel' kin gel a nar Kei 16 der I n dis e h. 
comptabi lit eitswet (Ond. 103), als gewijzigd 
bij nota yan wijziging (stuk 6). 

De heer Kerstens: Mijnbeer de Voorzitter! Uit den 
aarzelenden en bijna verontschuldigenden toon van 
de Memorie van Toelichting op het ons thans bezig
houdende ontwerp zou men haast concludeeI'en, dat de 
Regeel'illg zelve er al heel weinig enthousiast over is. Dit 
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(Kerstens.) 
zo u m\i ook heelemaal niet verwonderlijk voorkomen. Het 
is inderdaad een nogal miezerig ontwerpje, waarmee de 
Regem'ing tracht een tegenwicht te scheppen tegen de reeds 
bestaande en nog te verwachten evenwichtsstoornissen in het 
overigens toch al labiele budget. 

Als mcn in enkele vlugge lijnen den toestand schetst, ziet 
mcn, dat VOOl' 1937 de middelen tengevolge van de tot stand 
gekomen verlagingen van invoerrechten en van den zoutprijs 
met meer dan f 12 millioen gereduceerd zijn. 

Hiermede is de geraamde budgetverbetering als gevolg vall 
het afgekondigde goudembargo al meer dan teniet g~daan. 
Daal' komt dan nog bij, dat de defensie nog nieuwe uitgaven 
zal vergen, tcrwijl als een Damocleszwaard boven de begl'Oo
ting hangt de dreigende onontkoombaarheid van verhoogin g 
der loonen, salarissen en pensioenen, om dan nog niet eens 
te spreken van verdere derving van invoerrechten, die mis
schien onvermijdelijk zon knnnen worden. 

Wat stelt de Regeering hier nn tegenover bij wijze van 
tegenwicht I Een extra-uitvoerrecht, dat per jaar hoogstens 
f 9 millioenen opbrengt! Is dat nn een adequaat middel! 

Ik ben bij vroegere besprekingen over maatregelen in ver
band met het goudembargo de Regeering niet hard gevallen, 
wanneer Zij zich niet uit haar tent liet lokken voor het doen 
van toezeggingen terzake van komende salarisverhoogillgen, 
uitvoerheffingen, enz. Integendeel, ik sprak mijn vertronwen 
in haar uit en zegde zonder bedenking mijn steun toe. Daal' 
had naar mijn oordeel de Regeering een extra-recht op in 
dezelfde mate als deze materie extl'a·zwal'e eischen stelde 
alln het l'egeeI'ingsbeleicl . Ik zag in, :Mijnhcer de Voorzitter, 
dat de Regeering geen enkel concreet voornemen van tevoren 
bekend mocht maken. Daarop zou immers dadelijk geantici
peerd zijn door allerlei belanghebbenden, met het gevolg dat 
allerlei onnatuurlijke, althans niet strikt-objectieve bewegin
gen in prijspeil, in levenspeil, in vrachttarieven e.d. zouden 
optreden. 

Ik zei dus bij mijzelf: Op het goede moment, dool' haarzelf 
bepaald, zal de Regeering haal' handgrepen verrichten om 
ons aangepast evenwicht te handhaven, en Zij zal dat krach· 
ti g en vastberaden doen. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik wil niet verhelen, clat ik me 
in deze houding van rustig vertrouwen lichtelijk onbehaaglijk 
begin te gevoelen. Het ontwerp op zichzelf getlugt niet van 
de door mij verwachte goed geplaatste kracht, en do beide 
memorics getuigen niet van de veronderstelde vastberaden
heid. Dit alles is weinig geschikt om dit College rustig in 
zUn vertrouwen te doen volharden. 

D~lt de l~egeel"1ll g een zeer bescheiden heffi ng voorstelde, 
was ook naa" mijn oordeel geboden. Het beclrlifslevcn had, 
niet alleen in zij n e igen doch ook in het algemeen belan g, lucllt 
noDel ig, en het zou geen zin hebben den knellenden goud· 
bnnd weg te nemen om hem te vervangen door een benauwen
<len fiscalen ring. Daar zouden wc niets mee opschieten. 
illtegendeel. Ik juich het dus toe, dat het goudembargo 
aa n het exportbeclrijfslcven een flinke verademing heeft 
~eb l>acht . D eze mag niet in gevaar worden gebracht door 
fiscale maatregelen. Maal' is Ihiertoe een percentage van 2 
inderdaad de uiterste grens! Voor het bcantwoorden van deze 
'Taag dient Cl" degelijk op gelet te worden, dat de Regeering 
van de extra-heff ing geheel en al uitgezonderd heeft al die 
<.'x pol"tpl'oducten, die er op de wereldmarkt ook thans nog 
niet gunst ig voorstaan j dat voorts voorzien is in de mo gelijk
heid tot tusschentijdsche afschaffing, ook voor afzonderlijke 
productcn; dat tcnslotte de extra-heffin g slechts voor 15 
maanden gelden za l. 

Dit alles nu in aanmerking genomen, lijkt mij de heffing 
van 2%, in het Jicht del' drei gende bud getvers lechtering, te 
laag. Ik houd hierbij mede het oog gericht op de waarschijnlijk
hdd, dat de Regeering niet zal kuanen ontkomen aan \'e l'
l!Ooging van loonen, salarissen en pensioenen. Ik verwacht, 
dat de Rcgeering in haar antwoord dezen factor wel buiten 

hcsprcl<i ng zal laten, maar Zij houc..le mij t en goede, dat ik 
dit niet doe. Ik zou het ook niet kunnen. Voor mij - en 
ik denk ook voor mijn geachte medeleden - is het onmo
gelijk, voorstellen als het onderhavige goed te beoordeelen, 
als ik het los moet maken van kwt?sties waal' het organisch 
mee samenhan gt. Het is goed er t erloops even aan te herin
neren, dat de Regecring in de afgeloopen weken t elkens niet 
wenschte te spreken over verlaging van invoerrechten noch 
over extl'a-uitvoel'heffingen enz. Ik wees daal' zoocven reeds 
op. Nochtans echter moest Zij met desbetreffende voorstellen 
komen. 

Zoo zal het met de verhooging der ambtenaarsinkomens 
ook wel gaan, te eerder, nu de Regeering de p"ijsbewaking 
voor een belangrijk cleel heeft moeten loslaten. TJaat de 
Regeel'in g dus maal' verklaren, dat Zij over deze verhooging 
thans niet spreekt, als Zij er dan stilletjes maal' aan denkt. 
Ik vrees echter, dat Zij dit niet gedaan heeft. Anders kan 
ik me niet voorstellen, dat Zij het percentage van de extra
uitvoerrechten slechts op 2 gesteld heeft. 

Mijnheer de Voorzitter, 2% is niet genoeg ter compensee
ring van de redelijk te verwachten budgetverslechteringen. 

De Regeering heeft toegetast, omdat het moest; maal' Zij 
heeft het aarzelend gedaan, en halverwege trok Zij haal' hand 
weer terug. Durfde Zij niet, wilde Zij niet I 

(De heeren Sos I' 0 had ik 0 e s 0 e moe n Roe p: 
MocItt zij niet 1) 

Mijnheer de ,"oorzittel' ! Ik had op ,leze in tel'l'uptie gehoopt. 
Ik weet dus njet hoe het is, m:Hll· ik betrew' 11 et, dat de 

Regeering gecn 4% gevraagd heeft. Is dit percentage te hoog1 
Laten wij de vraa g aan een concreet voorbeeld toetsen. Stellen 
wij van de te treffen exportgoederen de meel' opbrengst in gul
dens op 22%, een redelijk gemiddelde, naar ik meen. Voor 
een partij goederen, die vóór 26 September f 100000 op
bracht, ontvangt de exporteur bij gelijk gebleven goudpriis 
nu derhalve f 122000. Vier procent van de bruto-opbrengst is 
.f 4 880. Wan neer ik nu gemakshalve verwaarloos, dat van die 
.f 22000 - voorzoover daar winst inzit - vennootschapsbe
lasting moet wordcn betaald en wellich t nog een en ander, 
toont deze berekening" dus aan, dat de expol"teUl· bij ecn extl'a
hcffing van 4% nog rond .f 17 000 meel' opbrengst zou heb
ben pel' ton gouds. 

Nu vraag ik toch, Mijnheer de Voorzitter, of met die 4% 
de exporteur werkelijk weer een wurgende hand aan zijn 
keel zou voelen ? Of er bij een heffing van 4% weer niets 
zou overblijven voor loonsverbeterin g en dividend aan aan
deelhouders ? Op de eerste vraag ma g geantwoord worden: 
gelukki g ni et, en op de tweede: gelukki g wel. Nog eens 
herinner ik er aan, dat er alleen sprake is van exportproduc
ten, die er gunstig zijn kom en voor t e staan. 

Laat de R egering clan niet halvenvege haar hand terug
trekken. Al s Zij f 18-millioen neemt , neemt Zij aan den eeoen 
kant niet te veel, en aan den anderen kant neemt Zij genoeg 
om betel' voorbereid te zijn op de komen de dingen. Mocht men 
mij tegenwerpen, dat 4% voor sommige uitgeputte onderne
mingen toch wel heel erg zou zijn, hoezeer andere dat percen
tage wèl kunnen dragen, dan heb ik nog cen andere suggestie 
in petto: Hoe denkt de Regeering over een heffing varieerend 
van 1 - 6%, al naar gelang de onde1'l1eming of maatschappij 
minder of meer hebben kan ? :Missch ien is de praktijk van 
een dergelijke differentiatie wel zeer moeilijk, maal' ik zou 
el' mij gaarue accoord mee verklaren. 

E en percentage van 2 lijkt mij echter in ieder geval te 1av~. 
Heeft de Regeering wellicht overwogen , dat Zij, als Zij 

straks niet uitkomt, wel weer eens met een ex tra-heffin g of 
met een verhooging van de eerste kan komen? Dat zou 011-

verstandig beleid zijn. E en goed, vastberaden tandarts trekt 
een kies iu één tempo, niet in twee. Niet alieen in het belang 
van den patient , 'ook in zijn eigen belang. Den tweeden keer 
is de pa tie ll t immers ex tra-onvriende lijk tegen den man m et 
de tang. 
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(Kerstens. ) 
Mijnheer de Voorzitter! Ik begrijp de vrees van de Re

geering niet goed, evenmin als haar omslachtige verontschul
digingen. Terwille van het algemeen belang en op grond van 
de door haar verleende hulp in den vorm van restrictiebepalin
gen, vordere Zij het vorig jaar een rubberuitvoerrecht bij een 
l'Ubberprijs, die op veel natuurlijker en geleidelijker wijze om
hooggekrabbeld, maar in menig geval nog verlieslatend was. 
De Volksraad bekrachtigde die vordering. En nu heropent de 
Regeering in de Memorie van Toelich ting zelf de discussies 
over den rechtsgrond van een heffing, die meel' dan ooit door 
de rechten van het algemeen welzijn gerechtvaardigd is; die 
prijzen treft welke onvergelijkelijk veel beter en in Qoorsnee 
minstens winstgevend zijn J terwijl die prijzen bovendien nog 
hun grooten sprong te danken hebben aan een maatregel , die 
dan toch geheel en al los staat van bedrijfs-econom ische 
initiatieven. 

Maar waarom dan nog zooveel woorden hieraan besteed, 
welke bovendien in het Gedelegeerdenverslag onnoodig een 
betoog van anderhalve pagina uitlokten? 

Ik heb mij erover verbaasd, dat de eerste twee pagina 's "I\n 
het Gedelegeerdenverslag bijna geheel en al gingen betoogen, 
hetgeen in de Memorje van Toelichting a priori toegegeven 
was. Het eenige, dat de Regeering zich mijns inziens in deze 
kwestie kan verwijten is, dat Zij dit zelf uitgelokt had. 
Men had de plaatsruimte in de Memorie vau Toelich
ting betel' kunnen benutten voor een degelijke motiveering 
van het percentage van slechts 2. Dit is mijns inziens geheel 
onvoldoende geschied, zoowel in de Memorie van T"elicb
ting als in de Memorie van Antwoord. Ik ben althans nog 
lang niet overtuigd, gelijk ik zooeven ook aan de hand van 
een becijfering nader heb geadstrueerd . 

}Iijnheer de Voorzitter. Ik kom thans tot een tw:ede 
belangrijk punt. 

In het Gedelegeerdenverslag was aangedrongen op een met 
deze extra-uitvoerheffing gepaard gaande heffing van andere 
valuta-winsten, als bijv. vermogensaanwas. Het bezwaar VaD 

de Regeering hiertegen is tweeërlei. Het eerste citeer ik lel
terlijk: 

"Tegenover de rneening van enkele leden, dat de 
vool'keur zou zijn te geven aan een samenstel van hef. 
fingen op alle groepen, die door toevallige oms' nnJighedcn 
voordeel genieten - waarbij de gedachten hlijkbaar uit
gaan eenerzijds naar een algemeene heffing van incli
"idueelen aard terzake va·u z.g. valutawinsten eu 
anderzijds naar de invoering van een extra-winstbelas
ting - moet worden gesteld, dat bij andere groepen de 
vool'deelen voor ZQover aanwezig niet zoo sterk sprekend 
en maatschappelijk lang Diet van zoo groot belang zijn 
als ten aanzien van het export-apparaat in zijn geheel 
het geval is ." 

Tot zoover het citaat. - Mijnheer de Voorzitter, ik moet 
bekennen, dat ik deze passage niet begrijp. Zou de geachte 
Regeeringsgemachtigde zoo vriendelijk willen zijn ·mij dui
delijk te maken, wat er bedoeld wordt met de woorden, dat 
bij andere groepen, dus onder anderen de makers van valuta
winst op goud- en aandeelenbezit, de voordeelen maatschap
pelijk lang niet van zoo groot belang zijn als ten aanzien 
van het export-apparaat in zijn geheel het geval is 7 Wanneer 
ik deze woorden juist zoo opvat als zij er staan, kom ik tot 
een gevolgtrekking welke precies tegenovergesteld is aan die 
van de Regeering. Volgens de Regeering is het feit, dat de 
valuta-voordeelen voor het export-apparaat maatschappelijk 
van veel grooter belang zijn dan die van particuliere winst
makers een reden om dat exportapparaat wel te treffen met 
een extra-heffing en die particuliere profiteerders niet. Vol
gens mij ligt precies het omgekeerde in de rede: omdat de 
particuliere voordeelen lang niet zoo sociaal-nuttig zijn als 
die der exportcultures, ligt het voor de hand, de particuliere 
winsten nu ook eens sociaal-nuttig te maken door een extra-

(Soangkoepon.) 
heffing ten bate van de algemeene middelen, eerder dan het 
export-apparaat, dat uit zijn aard reeds sociaal-nuttig is. 

Maar ik kan mij niet voorstellen, dat een zoo eenvoudige 
redeneering aan de Regeering ontsnapt zou zijn niet alleen, 
doch dat Zij tot een tegengestelde redeneering gekomen zou 
wezen; vandaar dat ik den geachten Regeeringsgemachtigde 
verzocht, mij uit den droom te helpen. 

Ik kom tot het tweede bezwaar van de Regeering. Zij wilde 
op zoo kort mogelijken termijn tot een redelijke en aanvaard· 
bare heffing komen en daarom moest zij de gedachte aan een 
belasting van meer algemeen karakter als evenbedoeld laten 
varen. Hierop volgt dan weer een argument, dat ik niet zonder 
commentaar kan laten passeeren. 

"Om tot een werkelijk redelijke en billijk werkende 
persoonlijke heffing van meer algemeen karakter te ge
raken, zou men een regeling moeten ontwerpen, welke 
met allerlei individueele factoren rekening zou moeten 
houden." 

Mijnheer de Voorzitter! Ik moet de Regeering ervan ver
'denken, dat Zij eeuzelfden factor wel eens verschillend han
teert al naargelang het doel waar ze heen wil. Het e,:tra
uitvoerrecht zal natuurlijk ook niet volkomen billijk werken. 
De voorgestelde uniforme heffing van 2% houdt geen rekening 
met allerlei individueele factoren. Bij het eene product of bij 
deze maatschappij zal het el' gemakkelijk af knnllen, bij het 
andere product of bij die maatschappij moeilijk. Toch negeert 
de Regeering deze ongelijke en onbillijke werking en houdt Zij 
dus geen rekening met allerlei individueele factoren, waar het 
Gedelegeerdenverslag nadrukkelijk op wijst zonder dat de Me
morie van Antwoord er op reageert. Maar wel wordt in de Me
morie van Antwoord dezelfde ongelijkc en dus onbillijke wer
king van een unifOl'me heffing breed uitgemeten ten aanzien 
van een soortgelijke heffing op andere valntawinsten . Waarom 
is het in het eene geval wel een bezwaar en in het andere 
niet! Ik zie geen ander antwoord dan dit: omdat de Regeering 
het eene doel wel wilde en het andere niet. Maar zoo mag 
men toch niet argumenteeren. Als een extra-uitvoerheffing 
geen rekening behoeft te houden met allerlei individueelc fac
toren, waarom moet een extra-heffing op vermogensaanwas dH 
dan wel doen! Ik hoop, dat de Regeering mij hierop een dui
delijk antwoord zal willen geven. 

De Regeering heeft mij met de Memorie van Antwoord 11;el 
kunnen overtuigen van de onmogelijkheid cener soortgelijke 
heffing op extra-vermogensaanwas, Deels bevatten haal' l.l.lgU

menten bezwaren, die tén aanzien van de extra-uitvoerhc.ffip.g 
n iet als argwnent werden aangevoerd ; deels komen zij l,;e" 
op neer, dat zoo'n belasting op vermogensaanwas ook nog om 
andere redenen zoo moeilijk in te richten zou zijn. Ik herinmr 
mij, dat in andere gevallen de Regeering niet voor groote moei
lijkheden terugschrok. Heette individueele restrictie voor de 
bevolkingsrubber eerst niet onmogelijk wegens gebrek m", 
kennis van de capaciteit! Maal' toen het moest, ging do Re
geering tot telling van millioenen rubberboomen over, 'l'oen 
kon het ineens wel ! 

Ik ben el' van overtuigd, dat de inrichting van een belasting 
op vermogensaanwas tengevolge van het goudembargo mogelijk 
is, indien niet a priori de onmogelijkheid gesteld wordt, en 
als de Regeering ook in dit geval de leuze van "geen per
fectionisme" voor oogen houdt. Dat deze inrichting tijl! zou 
vergen en pas later vruchten zou gaan afwerpen, is voor mti 
geen bezwaar. Het is zelfs goed "to save a penny for a -rainy 
day". 'Vant met dit extra-uitvoerrecht zijn we er nog niet. 
Het zal niet mogen zijn, dat de kleine luyden de devaluatie 
moeten betalen. Het is noodzakelijk, dat naast de exportbedrij
ven, de individueele profiteerders een decl van de in hun 
schoot geworpen valuta-winst afstaan tot 't nut van 't alge
meen, Daar kan de Regeering mij voor mee krijgen! 

De heel' Soangkoepon: Mijnheer de Voorzitter! BU de 
beschouwing van de voor ons liggende ontwerp-ordon-
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nantie heeft het mij met leedwezen getroffen, dat uit elke 
prijsverhooging of prijsverbetering mede als gevolg van de 
depreciatie van den gulden geen enkel profijt door de produ
centen van de bevolkingsrubber wordt getrokken. Ieder rub
berproduceut, met uitzondering van die der buitengewesten 
heeft fiuancieele voordeelen van de depreciatie van den 
gulden. 

In de Memorie van Toelichting heeft de Regeering gezegd, 
dat met betrekking tot de bevolkingsrubber de heffing van 
het extra-uitvoerrecht geen invloed zal hebben op het be
drag, hetwelk de bevolking ten goede komt, aangezien ge· 
lijktijdig met de invoering van de voorgestelde heffing het 
bijzonder uitvoerrecht voor restrictiedoeleinden met een over· 
eenkomstig bedrag zal worden verminderd. Dit impliceert m.i., 
dat, welke voordeelen uit de prijzen van de rubber in het 
buitenland mogen kunnen worden verkregen, de Inheemsche 
rubberproducenten daarin hoegenaamd geen deel kunnen heb
ben. Deze Inheemsche rubberplanters van de buitengewesten 
mogen 5% van de waarde van hun rubber in de algemeene 
kas storten, door middel van de heffing van dit percentage 
ad valorem, in tegenstelling met de andere rubberproducen
ten ; de voordeelen, voortvloeiende uit de rubberprijsverhoo· 
gingen in het buitenland en zelfs uit de depreciatie van den 
gulden, mogen daarentegen slechts aan de andere rubber
planters worden toegeworpen, zoodat de Inheemsche rubber
producenteu iu de buitengewesten op dit gebied "boleh gigit 
djari sehadja," d.i . zich alleen op hun vinger kunnen bijten. 
Dat dit dus zeer pijnlijk voor de Inheemsche rubberprodu
centen is, behoeft geen nader betoog. Welke vlucht de prijs 
van de rubber ook mag nemen, voor de Inheemsche rubber
producenten geldt voor dit alles het Maleisch spreekwoord: 
"Sama setaJi tiga wang", hetgeen beteekent "een kwartje is 
gelijk 30 duiten ", m.a.w. voor de Inheemsche rubberplanters 
heeft elke prijsverbetering geen ' zin. In dit verband springt 
de onrechtvaardigheid van het bijzonder uitvoerrecht op de 
bevolkingsrubber nog schriller in het oog. 

Plaatst men dezen >toestand van de Inheemsche rubber
producenten in de buitengewesten naast dien van de andere 
rubberproducenten en de producenten van anderc producten 
in andere deelen van Kederlandsch-Indië, wien ten gevolge van 
de depreciatie van den gulden belangrijke vermeerdcring van 
inkomsten in den schoot is gevallen, dan mag men ""Jrer ver
wachten, dat men de redelijkheid van een tijdelijke heffing 
van een extra-uitvoerrecht van 2% inziet. 

In het Gedelegeerdenverslag wordt door sommige leden deze 
heffing van belasting als een discriminatie op belasting
gebied gekwalificeerd, welke niet in ovcl'censtenuning 
schijnt met ons geldend fiscale stelsel, omdat slechts een 
bepaalde groep van contribuabelen wordt getroffen, doch deze 
leden vergeten blijkbaar, dat deze contribuabelen juist degenen 
zijn, die vooral van de voordeelen van den val van den gulden 
hebben genoten . Het moge dan waar zijn, dat de Regeering zoo 
herhaaldelijk heeft te kennen gegeven, dat met het heffen van 
belasting de grenzen van het toelaatbare reeds zijn bereikt en 
dat veeleer verlaging van allerlei lasten dient te worden nage
streefd, dit impliceert mijns inziens niet , dat Zij moet opzien 
tegen de heffing van een redelijke belasting op personen of 
lichamen, die zekere buitengewone voordeelen hebben genoten 
als gevolg van de door de Regeering genomen maatregelen, zoo
als het verlaten van den gouden standaard, vooral, wanneer men 
mede in aanmerking neemt, dat deze voordeelen feitelijk zonder 
eenigc moeite of arbeid door de producenten van uitvoerpro· 
ducten zijn verkregen. 

Neemt men verder in aanmerking, dat de Regecl'ing 
geen bezwaar heeft tegen de heffing van 100 opcenten op de 
vennootschapsbelasting, dan ligt het voor de hand, dat de 
tijdelijke heffing van 2% extra-uitvoerrecht op de uit"oer
producten, waarvan de prijzen ten gevolge van de devaluatie 
van den gulden verhoogd zijn nogal schappelijk is, immers de
ze verhoogillg van prijzen of inkomsten is niet het gevol g van 
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een noesten arbeid, doch uitsluitend het resultaat van den 
door de Regeering genomen lIlonetairen maatregel. In dit 
opzicht zou ik lIlet deze heffing nog verder willen gaan en 
mij aansluiten bij die leden, die in het Gedelegeerdenverslag 
in overweging hebben gegeven het percentage van 2% tot 
5% te verhoogen. Een heffing van een vierde gedeelte VUIl 

de zonder de geringste moeite of arbeid verkregen inkomsten, 
die door de regeeringsmaatregelen den uitvoerproducenten 
onverwachts ten deel zijn gevallen, komt mij zeker redelijk 
voor. In dit verband deel ik dan ook de hezwaren dcr Regee
ring uiet, welke zich tegen de opvoering van bet heffings
percentage, zooals door verscheidene leden in het Gedelegeer
denverslag werd voorgesteld, richten. In het Gedelegeerden
verslag werden verder bezwaren naar voren gebracht tegen 
de omstandigheid, dat deze heffing de andere contribuabel en 
niet treft , doch men bedenke wel, dat deze andere contd
buabelen juist degenen zijn, die door den val van den gulden 
zijn getroffen, zoodat het mijns inziens onredelijk zou zijn, 
indien deze andere contribuabel en ook mede door eenig soort 
belastingen worden getroffen. Vooral voor de landsdienaren 
en andere loontrekkers in particuEeren dienst, wier salarissen 
telkens en telkens worden verlaagd zou elke meerdere belas
ting-oplegging in dezen tijd ondragelijk zijn ; deze groep van 
ingezetenen dient in den tegenwoordigen tijd met verhoo
gingen van salarissen te worden tegemoetgekomen en deze 
verhooging zou men tijdelijk kunnen bestrijden uit de meer· 
dere opbrengst van de opvoering van het heffingspercentage 
van 2% tot 5%. 

In de Mel~lorie van 'l'oelidlting heeft de Hegeering ver
klaard, da t UItvoerrechten ol' den duur een belemmeriua van 
bet eigen productieapparaat kunnen beteekenen en ,:;'rder 
geen rekening houden met de bedrijfsresultaten van de indi
vidueele producenten. vVaarom uitvoelTechten - indien die 
binnen redelijke grenzen blijven - eeu belemmering zouden 
kunnen beteekenen voor het eigen productieapparaat is mij 
niet recht duidelijk. Voor bepaalde uitvoerproducten , zooals 
rubber e .a. zouden de ui tvoerrechten de industrie in deze 
gewesten zelfs kunnen bevorderen. Dit geld t dan ook voor {l e 
uH de hier te land e gewonnen grondstoffen vervaardigde en 
uit het buitenland herwaarts ingevoerde artikelen, zooals 
caontchoucn rtike len. H et niet rekening houden met de 
bedl'ijfsresultaten van de individueele producenten acht de 
Regeering ook een groot bezwaar. In dit verband vraag ik 
mij af, waarom Zij dit bezwaar niet inziet bij de invoering 
van de rubben-estrictie voor de Inheemscbe rubberproducen. 
ten , want bet stelsel var; het heffen van het bijzonder ui t
,oerrecht op hevolkinf(srubber heeft, dit bezwaar zeker nog 
meer geaccentueerd. De Regeering zou mij dan aanvoeren, 
dat deze restrictiemaatref(elen noodzakelijk zijn voor het heil 
va n de ondernernjngsl'llbber. Juist op grond van deze om
standigheid is een meerdere extra heffing van de onder
uemi ngsl'u bber zeker gemotiveerd en deze motiveering geldt 
tevens voor alle uitvoerproducten , die door de Regeeri ng 
bescbermd zijn door rest6ctiemaatregelen zooals tbee, 
kina e.a. 

Ik kan daarom de meening van eenige leden niet deelen, 
die in het GedeJ cgeerdenvcrsla[( hUil oordeel hebben te kennen 
gegeven, dat het extra-uitvoerrecht voor zoover het rubber, -
d.i. buiten de bevolkingsrubber - betreft, gevoegd bij het reeds 
bestaande (fiscale) uitvoerrccht, tot een exorbitante heffing 
zol leiden. ~Iet dezen stand van zaken zou het redelijker zijn, 
indien de rubberrestrictie thans geherl wordt verlaten dan wel 
gelijkstelling in behandelinl! van de bevolkinl!s- en onder
nemingsrnbber wordt bewerkstelligd, omda.t dit tevens be~ 
teekent stij ving van 's I lands schatkist dool' de meerdere toe~ 
vloeiing van inkomstenbelasting dcr Inheemsche rubberplanters. 

'Waar de depreciat.ie van den gulden ook mede voor do 
suikerondernemingen voordeelige baten heeft geschonken, lijkt 
het mij niet juist, dat de suiker van deze extrahetfing is uit
gezonderd, vooral wanneer men in aanmerking neemt, dat ecn 
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gedeelte van de door het Land geledeu verliezen met de uit
gevoerde suiker wordt gecompenseerd door de heffing van den 
suikeraccijns, vastgesteld in Staatsbladen 1933 Nos. 351 en 440. 

Kortom, lIiijnheer de Voorzitter, ik zou liever willen, dat 
deze 2% tijdelijke extra uitvoerrecht-heffingen tot 5% werden 
opgevoerd, doch waar de Regeering van oordeel is, dat tegen 
deze opvoering van het heffingspercentage ernstige bedenkingen 
bestaan, die ik evenwel niet deel, zal ik mij bij het door haar 
ingediende voorstel maar neerleggen. 

De heer Weyel' : Mijnheer de Voorzitter! Dit tijdelijk uit
voerrecht op verschillende onzer stapelproducten - ik mag 
wel zeggen op alle, behalve de uitzonderingen, die gemaakt 
zijn - wordt voorgesteld, volgens den considerans "ter ver
sterking van de algemeene middelen." De noodzakelijkheid 
daarvan tracht de Memorie van ToeJichting aan te toonen 
door de mededeeJing, dat de bate, die aanvankelijk voor 1937 
van de depreciatie werd verwacht, geraamd werd op f 12 mil
lioen en dat dit bedrag van f 12 millioen, die bate dus, bij 
voorbaat teniet is gedaan - en meer dan dat zelfs - door de 
verschillende aanvullende begrootingen, voornamelijk liggen
de op het gebied van de defensie, door de verlaging van de 
invoerrechten en door de verlaging van den zoutprijs. En 
verder zou nog rekeuing gehouden moeten worden, volgens 
de Memorie van Toelichting, met andere factoren ~aarom
trent zij overigens verder geen mededeeling doet. Wijders 
zou in aanmerking moeten worden genomen de tendenz tot 
prijsstijging welke eenerzijds een verhooging van de landsuit
ga ven en anderzijds de gedwongen prijsgeving van landsin
komsten met zich medebrengt. Erg duidelijk is dit alles voor 
mij niet. De mededeelingen in de lIlemorie van Toelichting 
zij n wel zeer in algemeene termen vervat. Het ecnige cijfer, 
dat in de Memorie van Toelichting wordt genoemd, is het 
bedrag van f 12 millioen en ook dit bedrag is genoemd zon
der dat ook maar eenigszins werd aangegeven hoe men er 
8all is gekomen. Het is dus begrijpelijk, dunkt mij, dat in het 
Gedelegeerdenverslag eenige nadere motiveering en verduide
lijking van het uitgangspunt werden gevraagd, te meer, orn
aat de Regeering bij herhaling heeft verklaard, dat belas
tingverzwaring niet toelaatbaar is en zulks à plus forte 
raison, omdat de Regeering het bedenkelijke van den voor 
deze belastingverzwaring gekozen vorm ten volle in de Me
morie van TO E" liehting erkent. 

Het lag dus voor de hand, dat in het Gedelegeerdenverslag 
werd gevraagd het klemmende, het onafwijsbare van deze be
lastingverhooging duidelijk aan te toonen, znlks uiteraard -
dat geef ik toe - met globale cijfers en ramingen, maar clan 
toch zeker niet met slechts algemeenheden. Uit het Gedele
geerdenverslag blijkt duidelijk, dat dit de bedoeling van de 
betreffende leden, die de vraag in het verslag stelden, was. 
De Regeering heeft deze bedoeling, naar mij voorkomt, niet 
duidelijk begrepen. Immers de nadere inlichtingen welke in 
het Gedelegeerdenverslag werden gevraagd, bleven in de Me
morie van Antwoord achterwege. Op dit punt is de Memorie 
van Antwoord weinig meer dan een herhaling van hetgeen 
reeds in de Memorie van Toelichting te lezen stond. Wijzer 
worden wij uit de Memorie van Antwoord Ol' dit punt stellig 
niet, 

Wij moeten het wederom stellen met het mystieke cijfer 
van f 12 millioen. Verder wordt de verzekering gegeven, dat 
daarbij rekeuing werd gehonden met het ruimer vloeien van 
bepaalde luiddelen, zoomede met het feit, dat stijging van be
paalde uitgaven verwacht kan worden. Maar eeuige specifica
tie ter adstructie van het cijfer bleef achterwege. In de Memorie 
van Antwoord wordt wel verklaard, dat calcnlaties zijn ge
maakt bernstende op de laatste gegevens van bet begroo
tingsaspect voor 1937 en dat daarbij tot de conclusie is ge
komen, dat de rekening voor 1937 vermoedelijk niet zal 
kloppen, maar die calculaties, welke tocb nitermate belang
rijk zijn voor het vestigen van een oordeel, zijn in de Me-

morie van Antwoord, ook zelfs niet globaal, gegeven. Daar
door is discussie over dit pnnt van bet ontwerp der Regee
ring wel zeer moeilijk en eigenlijk volkomen uitgesloten. 
En toch beroept de Regeering in de Memorie van 
Antwoord zich op deze calcwaties. Ik vraag mij dan af waar
om deze niet zijn overgelegd ten einde het college vóór het 
behandelen van het ontwerp in het openbaar de gelegenheid 
te geven zich daarin te verdiepen en zich er rekenschap van 
te geven. Dat is hetgeen het college gevraagd heeft te 
mogen doen. 

Ik acht dus - het spijt mij het te moeten zeggen - de 
Memorie van Antwoord in dit opzicht bepaald niet geheel 
bevredigend. Het wil mij voorkomen, dat het college stellig 
uiet gekregen heeft hetgeen het heeft gevraagd en stellig ook 
niet hetgeen het in dat opzicht toekomt, gegeven de belang
rijkheid van de beslissing die van het college wordt gevraagd. 

In het Gedelegeerdenverslag is de meening tot uiting ge
bracht, dat een veel hooger cijfer dan de bewuste f 12 miJlioeu 
geraamd had mogen worden en wel als gunstige invloed van 
de gewijzigde omstandigheden. De Regeering antwoordt daar
op, dat het mogelijk is, dat de middelen ruimer zullen vloeien. 
dan volgens de bedoelde laatste calculatie, maar dat dit ten 
slotte geen zekerheden docb slechts mogelijkheden zijn. 
Hoogere inkomstenbelastingopbl'engsten en hoogere opbreng
sten van de vennootschapsbelasting durft de Regeering V(,01' 

1937 niet te ramen, niet hooger althans dan het cijfer, dat 
reeds in de laatste verwabhtingen - waaromtrent wij overi
gens ook geheel in het duister verkeeren - werd verdiscon
teerd. 

Wederom , het is onmogelijk hierover te diseussieeren, aan. 
gezien wij niet weten, wat die "meer bedoelde verwachtingen" 
zo0318 de Regeering dnt noemt, eigenlijk geweest zijn, hoe 
deze ernit zien. Vast staat, dunkt mij, dat als de Regeering 
meent, dat inkomsten van een bepaalde groep van producen
ten dermate hooger worden, dat een bijzondere heffing op 
die inkomsten toelaatbaar is, Zij die zelfde verzekerdheid 
mag ten grondslag leggen aan haar eigen bndgetaire calcu
laties. Het gaat toch naar mijn meening niet aan om een er
zijd. het artikel tin - ik noem maar een voorbeeld - te 
onderwerpen aan een bijzonder uitvoerrecht, gemotiveerd op 
de wijze als in de Memorie van Toelichting is geschied, maar 
anderzijds te betoogen, gelijk thans in de Memorie van Ant
woord is geschied - daarom haal ik dit voorbeeld aan -
dat in de tinprij zen een element van zoodanige onzekerheid 
schnilt, dat te dien aanzien voor de budgetaire verwachtin
gen groote voorzichtigheid geboden is. Zoo staat het er let
terlijk, Mijnheer de Voorzitter! Hier klopt iets niet, dunkt 
mij. 

Mutatis mutandis slaat dit voorbeeld uiteraard ook op de 
a.ndere producten. Wn.nneer rlp. Regeering een ;zekere ,mate 
van optimisme ten aanzien van de landsontvangsten , d,recte 
zoowel als indirecte, afwijst, dan mag Zij , dunkt mij , niet aan 
den anderen kant datzelfde optimisme wel doen gelden ten 
aanzien van de voortbrengers dierzelfde producten. Pleit de 
Regeering voorzichtigheid op grond van ongewisheid ten 
aanzien van haar eigen budget, dan mag Zij niet ",ekerheid 
aannemen ten aanzien van de hoogere inkomsten der contri
buabelen. Dit slaat ook op de uitgaven. Als de Regeering 
ten aanzien van het budget rekening wil houden met een 
algemeene prijsstijging, gelijk Zij blijkens de Memorie van 
Antwoord doet , is de logische consequentie, dat Zij diezelfde 
mogelijkbeid tot stijging der onkostenrekening aanwezig acht 
bij de producenten der producten, die Zij thans extra wil 
gaan belasten. Omgekeerd , meent de Regeering met "eker
heid te mogen aannemen, dat oe producenten van export
producten in zoodanigen beteren doen zijn geraakt , dat een 
extra-belasting op de bruto-inkomsten toelaatbàar is. dan 
mag Zij ten aanzien van haar eigen budget ook wel wat 
optimistischer zijn. Ware Zij dat geweest, dan zon stellig een 
grooter bedrag aan voordeel ~ijn te voorschijn gekomen dIm 
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de bewuste f 12 millioen welke in de Memorie van Toelich
ting cn Memorie van Antwoord zijn genoemd en dan zou 
ieder motief voor deze merkwaardige door de Regeering zeil 
afgekeurde belaeting daarmee verdwenen zijn. 

Ik zou zoo graag gezien hebben , dat de Regeering nu eens 
wat optim istischer zou zijn geweest, als bet ware eenB wat 
gezonde fantasie had getoond. Psychologisch zou dat ook 
zoo'n uitmuntende uitwerking hebben gehad. Waarom zou de 
Regeering nu ook niet eens zeggen, dat Zij het gevoel heeft, 
dat de conjunctuur bezig is te verbeteren en zulks waarlijk 
toch hiet alleen als gevolg van het goud-embargo. Waarom 
durft de Regeering na al het voortreffelijke werk, dat door 
haar verricht is ter gezondmaking van ons budget nu ook niet 
eens wat vroolijker inzicht te buldigen ten aanzien van de 
naaste toekomst? Waarom moet nu juist de Regeering een 
dom per op ons optimisme zetten? 

vVaarom moeten all e cn,lculatics, die de Regeering voor zich
zelf maakt, zonder eenig optimisme, zonder eenige fantasie 
worden opgesteld' Waarom moet de laatste gnlden van een 
op een dergelijke wijze berekend comptabel tekort nu aan
stonds worden gedekt met behulp van uitzonderlijke beffin
gen, met behulp van een heffing, die de Regeering in prin
cipe zelf afkeurt, alsof dus bet wel en wee van dit land zou 
afhangen van het comptabel dekken van dit tenslotte toch 
uiterst geringe en op de groote massa gezien niet zoo belang
rijke tekort. Waarom durft de Regeering toch niet eens af
wachten, of op de regelmatige wijze, op de natuurlijke wijze, 
door de toepassing dus van de normale belast ingen naar draag
kracht, deze samenleving straks datgene zal gaan opleveren, 
hetgeen het land tot dekking van zijn onkosten noodig heeft? 

Mijnheer de Voorzitter I Ik ben altijd een voorstander 
geweest van een politiek van gezonde financiën. Ik heb 
daarvan tijdens de algemeene besehouwingen in de hoofd
zitting ten overvloede, dunkt mij, doen blijkeIl. Ik erken -
en heb dat ook al eerder erkend - dat jarenlang rigoureus 
ingrijpen van de Overheid in onze lanelsfinanciën bepaald 
geboden en noodzakelijk was . Maal' tevens heb ik toen dui
delijk gezegel, dat de tendenz voor ele toekomst voor mij veel 
belangrijker is dan het jaar voor jaar precies dekken van een 
berekend comptabel tekort. Wanneer ik weet, dat de tendenz 
van de budgetaire O11twikkeling gunstig is, dat b.v. in 1938 
gerekend mag worden op veel ruimere inkomsten uit hoofde 
van grooteren welstand, en ik geloof inderdaad, dat wij daar
op zullen mogen rekenen, dan zou ik willen heenstappen 
over een onbeteekenend, overigens nog gansch niet vaststaand 
comptabel tekort voor 1937. 

Daarop zullen wij, na al het prachtige werk, dat door de 
Regeering in samenwerking met den Volksraad is verricht, 
bepaald niet ten onder gaan. Integendeel, mijns inziens moet 
onder de huidige omstandigheden alles worelen gedaan om 
die welvaart, die zieh bezig is te ontwikkelen, te stimuleeren. 
Alle stimulantia der welvaart moeten op dit moment geaeti
veerd worden, moeten hun vrijen loop mogen nemen. Des te 
grooter wordt dan de zekerheid, dat de landsinkomsten in 
de nabije toekomst daarvan ten volle zullen profiteeren. 

Mijnheer de Voorzitter! Het dool' het Opperbestuur uitge
geven en terecht door Indië overgenomen parool was : "min
s tens een begrooting zonder Schllldvel'meerdering". Maar wij 
moeten toch zorgen dat <lit parool niet wordt een zinledig, 
boekhoudkundig dogma. En dat wordt het, als wij in dezen 
overgangstijd dit parool zonder eenige latitude tot den 
laatsten gulden gaan toepassen. 

Ik heb gezegd, dat ik betere verwachtingen van de noaste 
toekomst heb dan de Hegeering blijkbaar, die nog vasthoudt 
aAn dit luttele bedrag van 112 mm o Maar ik wil eens een 
oogenblik aannemen, dat ik dit verkeerd zie, dat inderdaad 
in dezen overgangstijd een matig tekort zal ontstaan. Dan 
s tel ik de vraag: hoe m<leten Nederland en Indië tegenover 
dit tekort staan? Bij een vorige gelegenheid heb ik al gewezen 
op het fnmlamenteele verschil in dit opzicht tusschen Neder-

land en Indië. Ik kan · dat in het kort aldus herhalen. 
Nederland was zeer onvoldoende aangepast op verschillende 
punten. Indië was "tot en met" aangepast, zooals wij dat hier 
kernachtig uitdrukken. Nu kondigt Nederland een goud
embargo af. Wij volgen en als gevolg daarvan deprecieert 
ons beider munt. Hoe men nu ook ovet: dien maatregel moge 
denken, bij alle verschil van meening staat toch, dunkt mij, 
een ding wel zeer zeker vast n.l., voor de Indische staats
huishouding was deze maatregel, dit goudembargo, veel 
minder noodig dan Vool· de Nederlandsehe. 

Maar ik aanvaard nu maal' een oogenblik' de uiteenzettingen 
door de R egeering gegeven ten uanzien van de noodzake1ijk~ 
heid om voor beide gebieden denzeliden maatregel te nemen, 
uiteenzettinl'(en , die ons kort na het goudembargo in den 
Volks l'aad zijn gegeven. 

Wanneer ik dat aanvaard, dan staat voor mij toch eveneens 
V""t, dat het aangepaste Indië dool' het goudembargo voor 
de taak wordt gesteld zich opnieuw, maar dan in omgekeer
den zin, aan te passen. Anders dus dan in Nederland, waal' 
men juist zal moeten voorkomen, dat het landsbudget zich 
opnieuw bij de gewijzigde waarde van de munt aanpast, want 
dan hebben we niets bereikt. De Indische aanpassing - en 
ik ben nu geheel gekomen in de redeneering van de Regeering 
- kost eenigen tijd, er zijn vertragingsmomenten die moeten 
worden overwomaen, want het land komt altijd eenigen tijd 
achter de conjunctuur aan, daaraan valt nu eenmaal niets 
te veranderen. Daardoor ontstaat - wederom in den ge
dachtengang van de Rcgeel'ing - tijdelijk een tekort aan mid
delen. We zijn nu op hetzelfde uitgangspunt en nu kom 
ik terug op mijn vraag, of men dit tekort paraat moet laten 
opbrengen door de contribuabelen. Deze vraag beantwoord 
ik - met allen eerbied voor een gezonde begrootingspolitiek, 
die ik altijd heb voorgestaan - zonder eenigen schroom ont
kennend. Want wanneer men dat doet, spant men de paarden 
achter de wagen. Men zal dan vragen, waar het geld dan 
vandaan moct komen. Mijn antwoord hierop ltlidt, dat het 
geld dan behoort te worden gevonden door kort leeningsgeld. 
Ik zou het zelfs in het geheel niet mal vinden, indien Ncder
land uit eigen beweging als volgt had geredeneerd : Ik, Neder
land, zie mij verplicht, mede in verband met de budgetaire 
en economische situatie van het moederland, ecn monetairen 
maatregel van ingrijpenden aard te nemen. Ik zie in dat deze 
maatregel voor U, Indië, het bijzondere gevolg heeft, dat Ge 
U opnieuw moet gaan aanpassen aan de gewijzigde waarde 
van de munt. Ik zie ook in, dat deze nieuwe aanpassing U 
tijdelijk voor moeilijkheden kan plaatsen omdat er een phase
versehil moet worden overwonnen. Welnu, it is all in the 
game. Dient gij, Indië, Uw rekening daarvoor maar bij mij 
in. Dat zou zeker geen inbreuk maken op de finaneieele 
autonomie van Indië en ook geen bedenkelijk precedent vor
men, mits men zich de historie van deze zaak maar goed voor 
oogen stelt. Maar minstens kan, dunkt mij , het Opperbe
stuur Indië ontheffen, althans tijdelijk, van het parool : geen 
schuld vermeerdering. Minstens had naar mijn meening het 
Opperbestuur kunnen zeggen : Ziet nu maar eens eerst, hoe 
de depreeiatie uitwerkt, Uw problemen liggen anders dan de 
mijne, Uw moeilijkheden zijn andere dan de mijne en ook 
Uw mogelijkheden liggen anders dan de mijne. Geer die zwe
vende munt, of als straks op mijn aanwijzing de munt op een 
andere waarde wordt gestabiliseerd, a fair chance. Intus
schen financier ik Uw tijdelijk tekort en later praten we nog 
wel eens nader. 

Dit, Mijnheer de Voorzitter, zou geenszins een roekelooze 
va banque politiek zijn, deze politiek is veel redelijker en 
in haar gevolgen veel logischer en veel constrnctiever ook 
dan - ik hoop, dat ik niet oneerbiedig zal worden gevonden 
- de boekhouderspolitiek, die we thans genoodzaakt zijn te 
volgen. Voor mij, orthodox financier als ik ben, is het on
begrijpelijk, dat het Opperbestuur deze logische constructieve 
redeneering blijkbaar niet volgt en dat het zou goedvinden, 
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dat liever wordt overgegaan tot het, zij het tijdelijk, invoe
ren van een extra belasting, waarvan het bedenkelijke karak· 
ter wordt erkend. Die erkenning verliest zooveel van haar 
waarde als over dat bedenkelijke karakter - ik wil niet 
zeggen: gemakkelijk - maar toch voor een betrekkelijk lut· 
tel bedrag wordt heengestapt. Ten overvloede wil ik nog 
zeggen, dat ik het beroep op de reeds aangenomen aanvullen
de begrootingen voor 1937 niet juist 'acht. Ik geef overigens 
toe, dat de Regeering er die suppletoire begrootingen slechts 
zijdelings bij heeft gehaald. Ik herinner mij niet, dat de Re
geering bij het indienen dier begrootingen te kennen heeft 
gegeven, die bedragen te zullen doen opbrengen met behulp 
van bijzondere belastingen, die slechts een deel van de 
contribuabelen zouden treffen. Dit is ons er stellig niet bij 
gezegd. 

Bij dit punt nog een andere opmerking. In het Gedele· 
geerdenverslag is gevraagd te verklaren, dat de Regeering 
van haar recht om tusschentijds de ordonnantie af te schaf
fen, gebruik zal maken, o.a. als blijkt, dat het aspect van 
de middelen voor 1937 zich zoodanig wijzigt, dat voor een 
tekort geen vrees behoeft te bestaan. Mij dunkt, deze vraag 
volgde zeer logisch uit hetgeen door de Regeering als uit· 
gangspunt werd gekozen. 

Het antwoord op deze stellige vraag heb ik in de Memorie 
van Antwoord niet mogen vinden en ik zou de Regeering 
derhalve willen vragen, alsnog bij de mondelinge behande
ling deze verklaring te willen afleggen. 

Ik heb het tot dnsverre nog slechts gehad over de motie· 
ven, die aan de indiening van het ontwerp ten grondslag 
liggen, motieven, die ik dus bepaald voorloopig niet kan 
waardeeren en ik zou er thans toe willen overgaan over bet 
voorstel in concreto het een en ander te zeggen. 

De Regeering zoekt dus de oplossing in een tijdelijk uit· 
voerrecht van 2% van onze uitvoerproducten behoudens een 
aantal uitzonderingen. Laat ik op den voorgrond stellen, 
dat ik zeer weet te waardeeren, dat de Regeering het per· 
centage matig heeft gehouden en dat Zij in de Memorie van 

. Antwoord te kennen geeft, ernstige bedenkingen te hebhen 
tegen opvoering van het percentage en verder, dat Zij vast
houdt aan den tijdelijken duur, dat Zij de mogelijkheid van 
geheele of gedeeltelijke intrekking tijdens den duur van de 
ordonnantie openhoudt en dat Zij een aantal, overigens voor 
de hand liggende uitzonderingen heeft gemaakt. Ik erken 
gaarne, dat hieruit een streven blijkt, dat de Regeering het 
ook door haar erkende euvel zooveel mogelijk wil beperken. 

Als ik het percentage matig noem, wil ik daarmede gecn .. 
zins suggereeren, dat 2% tenslotte een heffing is, waarover 
men eigenlijk niet behoeft te spreken, dat een dergelijke 
heffing de moeite niet waard zou zijn. 

Ik kom nu tevens tot het punt, dat door mijn geacht me~ 
delid, den heer Kerstens, is aangeroerd, gedeeltelijk ter be
antwoording daarvan dan het volgende. 

Men moet wel bedenken, dat de 2% geheven worden van 
de bruto·opbrengst. Uiteraard is dan het percentage van de 
winst, die dit uitmaakt, gemeenlijk een ve.elvoud daarvan. 
Met de zeer eenvoudige berekening, die de heer Kerstens heeft 
gemaakt met zijn f 100 000 inkomen tegenover f 122000 inko· 
men is men er niet. ' 

(De heel' K ers ten s: Dat heb ik ook gesteld.) 
Zoo als ik beb gesteld, zal het percentage uiteraard moeten 

worden vermenigvuldigd met een zeker getal om te komen 
tot het percentage, dat de 2% van de bruto inkomsten uit
maakt van de winst. Het is duidelijk, dat zelfs een percen· 
tage van 2, dat blijkens de woorden van sommige mijner ge
bchte medeleden zoo gering geacht wordt, tenslotte toch he
teekent een aanzienlijke verhooging van de vennootschapsbe
lasting, die reeds geheven wordt en die op het oogenblik 
met de 100 opcenten bedraagt 20% van de winst. Het uit
voerrecht beteekent dus voor de producenten van onze agra
rische- en m~nbouwproducten een flink aantal opcenten op de 

vennootschapsbelasting, zooals het beteekent voor de Inheem
sche producenten van voor het uitvoerrecht vatbare produc
ten een aanmerkeltike stijging van de inkomstenbelasting. 
Het merkwaardige is, dat voor producenten, die onder 
betrekkelijk ongunstige omstandigheden werken, wiel' winst 
of de belooning voor arbeidsprestatie - in het geval van 
de Inheemsche 'producenten - relatief gering is, het per
centage, waarmede zij getroffen worden, grooter wordt. 
Het heeft mij getroffen in de rede van mijn geacht medelid, 
den heer Kerstens, dat ook hij de aandacht daarop heeft 
gevestigd, wat zeel' juist was. 

(De heer K ers ten S: Heeft het U getroffen, omdat het 
juist is n 

Zoo onvriendelijk heb ik het niet bedoeld. 
V001' de producenten gaat dus een groot er deel van de 

winst verloren dan men geneigd zou zijn op grond van het 
percentage van 2 aan te nemen. 

Bij een hooger percentage dan 2 neemt dit uiteraard cumu· 
latief toe. Ik geef dit waarlijk den geachten leden van dit 
Collegoe., die blijkens het Gedelegeerdenverslag en de hier reeds 
gehouden redevoeringen, de meening zijn toegedaan, dat wel 
wat hooger kan worden gegrepen, ernstig ter overdenking. 
Zelfs 2% is bepaald wel de mocite waard om over te praten. 
In vele gevallen zal een heffing van 2% op het bruto·inkomen 
neerkomen op 50 en meer opcenten op de vennootschapsbelas
ting, en een aanmerkelijke verhooging van de inkomstenbelas
ting, waar het natuurlijke personen betreft. Men moet dus niet 
al te snel concludeeren, d,.t de ernstige principieele beden
kingen tegen de uitvoerrechten, d~ ook de Regeering erkent, 
ditmaal zonder bezwaar terzijde kunnen worden gelegd, omdat 
het tenslotte om zoo 'n kleinigheid ga,.t. Het js bepaald geen 
kleinigheid en zeker niet voor de minder rendabele bedrijven, 
of voor producen.ten met hooge onkosten. In dit verband 7.0U 
ik nog even willen wijzen op het cumulatief karakter, dat d,t 
uitvoerrecht krijgt, toegepast op rubber. Wij hebben eenigen 
tijd geleden in den Volks raad behandeld het bijzonder uitvoer· 
recht op ondernemingsrubber. De rechtsgrond daarvan \\'as, 
dat ondernemin.gsrubber door de door de Re~ring bevorderde 
restdctie in zooveel beteren doen was geraakt. Voor deze extra· 
belasting is een schaal ontworpen, die oploopt tot zeel' hooge 
prijzen. Welnu, niettegenstaande deze hoogere prijzen "olgens 
de bestaande ordonnantie reeds worden getroffen, komt nu 
weer een nieuwe belasting, die als grondslag neemt de hoogere 
prijzen, die door deze rubber worden verworven. Mij dunkt, 
dit is dus wel, als ik het zoo zeggen mag, dubbel dik. Ter
loops wijs ik hier slechts op. 

In het Gedelegeerdenverslag is erop gewezen, dat een 
extra-belasting op een bepaalde groep van bedrijven het na
tuurlijk aanpassingsvermogen van deze samenleving remt. 
Het komt mij voor, dat de Regeering deze passage uit het 
Gedelegeerden verslag in de Memorie van Antwoord niet ge
heel juist heeft geciteerd· hetgeen haar ertoe heeft gebracht 
deze voorstelling van zaken als overdl'even te kwalificeeren. 
Ik blijf de juistheid van de gemaakte opmerkingen volhou
den. Wij kunnen het erover eens zijn, dat deze samenleving 
aan niets zoo 'n groote behoefte heeft als aan een wat ruimere 
geldcirculatie. A plus forte raison is dat noodig bij een vel'· 
u:..inderde waarde van onze munt. Er moet nu weer eens wat 
gezonde royaliteit komen. Zonder dat ik wil zeggen, dat 
men het geld over de balk moet gooien, wil ik toch zeggen , 
dat het volstrekt noodig is, dat iedereen, die hoogere inkom
sten gaat krijgen, daarvan wat op zijn omgeving laat 
afstralen. Ik doel op een wat royalere loonpolitiek waar die 
geboden is, op een wat royalere personeelsbezetting, op wat 
royaler onderhoud, nadat men jarenlang daarmede schriel 
is geweest. 

(De heer K ers ten s : Dit frappeert mij nu!) 
Dat is ten onrechte. Ik heb dat reeds eerder betoogd, dat 

,"crgeet de heer Kerstens. 
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In de crisisjaren is het bedrijfsapparaat zoo goed mogelijk 

in orde gehouden, maar dat was, het spreekt vanzelf, toch 
vrij eenzijdig. Alles wat niet direct van illvloed was op de 
productie, liet men maar rustig wachten. Iedere largesse bleef 
achterwege. Dat hebben vooral de hulpbedrijven, dus de 
plaatselijke industrieën bv. zeer sterk aan den lij ve onder
vonden. En nu wordt hct zoo hoog tijd speciaal voor cUe hulp
bedrijven en speciaal dus ook voor de Ned.-Indische industrie 
en all es wat daarmede annex is, dat men daarmede wat minder 
schriel word t. Dat geeft werk aan den winkel, waarnaar men 
jarcnlang hecft gesnakt. Dergelijk geld, dergelijke uitgaven 
roulccl'en vele malen in deze maatschappij en juist daaraan 
hebbcn wij zoo dringend behoefte. Nu lijdt het voor mij geen 
twijfel, dat de animo om die largesse te betrachten door deze 
IlCffing stellig vermindert. 

Niet door een normale op de winst gebaseerde belasting 
want dat vindt iedereen normaal, maar wel door een extra· 
hefiing over bruto-inkomsten, geen rekening houdende met 
de individueele draagkracht, noch met de verliezen uit vo
rige jaren die uiteraard nog bij lange na niet worden goed
gemaakt door de hoogere prijzen. Het feit, dat de heffing 
matig blijft, neemt miju vrees niet geheel weg. Men zal 
redeneeren : nauwelijks wordt het voor ons wat beter, nau
welijks ziet het er wat vroolijker uit of daal' komt de Re
geering en eischt van ons, behalve onze normale bijdrage, 
een extrabelasting. Wij moeten dus ouze politiek van uit
sluitend het allernoodigste uitgeven noodgedwongen handM 
haven. 'Vie weet wat ons nog boven het hoofd hangt. Dat 
is zonder eenigen twijfel een rem op de normale onLwikkeM 
ling. Zelfs de tijdelijke dulU' van de regeling kan deze rem, 
naar ik vrees, niet geheel wegnemen. Ik blijf el' dus bepaald 
van overtuigd - behalve de principieele klassieke bezwaren 
wam'over ik nu maal' niet zal praten omdat de Regeering 
die tcn volle erkent - dat een dergelijk recht een slechte 
werking heeft op de normale ontwikkeling van bet ec01lO
mische herstel, welke wij nu juist zoo bijzonder noodig heb
ben. Hoe duidelijker de Regeering nu te kennen geeft bij 
deze openbare behandeling, dat Zij van verlenging van den 
termijn of van continuem'ing van het recht na dien termijn 
bepaald uiet wil weten, hoe meer Zij dezen nadeeligen in
vloed vau het uitvoerrecht, welke ik zooeven heb trachten 
te schetsen, zal verminderen. 

Dit wat de onmiddellijke, practische zijde van het pro
bleem betreft. Thans nog iets over de principieele zijde die 
voor mij eigcnlijk het zwaarst weegt. De Regeering maakt 
het mij in dit opzicht gemakkelijk. Immers, Zij erkent reeds 
in de Memorie van Toelichting en later in de Memorie van 
Antwoord deze bezwaren volmondig. Dat ontheft mij van de 
taak al deze zeel' klemmende fiscale, sociale en ecoM 
nomische bezwaren in den breede te behandelen. Naast de 
klassieke zoo vaak, ook door de Regeering aangevoerde ar
gumenten tegen een stelsel van uitvoerrechten, wil ik nog 
wijzen op een bijzonder bezwaar. Uitvoerrechten hebben 
uiteraard voor den producent dezelfde uadeelige gevolgen 
als invoerrechten in de consumptiegebieden. En nu vertel ik 
toch bepaald lliets nieuws als ik in herinnering breng, dat 
wij jarenlang voor onze export-producten hebben gevochten 
en dat wij heden ten dage DOg steeds vechten tegen de inM 
voerrechten elders. Nog onlangs heeft onze ministerMpreM 
sident verklaard, dat hij hoopt, dat men nu eindelijk eens 
zal overgaan tot het slechten van al deze barrières. Inder
daad, als agrarisch exportland van beteekenis is dit voor 
ons een zaak van vitaal belang. Onze kooplieden en produ· 
centen bepleiten dat dagelijks overal waar zij met hun proM 
dncten komen; dat doet eveneens onze diplomatieke dienst 
en clat zal zelfs cle belangrijkste taak worden van onze nieuwe 
handelsconsuls, cUe gedeeltelijk reeels over de wereld zijn 
verspreid en dit nog verder zullen worden. En wat gaan wij 
nu doen' Voordat wij daarmede in het buiteuland eelug 
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succes van beteekenis hebben bereikt, gaan wü zelf Lml'l'ièl'cs 
oprichten die fiscaal en economisch gezien precies hetzelfde 
effect hebben. Fiscaal gezien brengen deze uitvoerrechtetl 
uiteraard geld in het laatje van het gouvernement - dat 
wil ik niet betwisten en als zoodanig komen zij detl lands
llliddeleu ten goede - maal' sociaal en economisch hebbel} 
zij hetzelfde nadeelige efiect als de invoerrechten in cle an
dere landen. Als wij dus tot dezen maatregel overgaan, is cUt 
weinig logisch, gezien al datgene wat wij jarenlang ten op
zichte van onzen export hebben bepleit in het buitenland. 
Toen de uitvoerrechten moesten dienen tel' compensatie van 
de nadeelen die voortvloeiden uit een onvolkomen en niet 
paraat belastingstelsel en een niet voldoend georganiseerden 
belastingdienst, dus om op een grove manier inkomsten of 
winsten te treffen die anders voor den fiscus niet grijpbaar 
waren, kon men desnoods ovcr deze principicele bezwaren 
heenstappen, althans ik kan mij cUe redeneering voorstellen 
en die redeneeriug is ook toegepast. Maar dat geval doet 
zich heden ten dage naar het mij dunkt niet voor. Wij heb
ben een paraten belastingcUellst. Deze dienst hanteert belas
tingwetten, waaraan het principe ten grondslag ligt va'l 
belasting naar winst of belasting uaar draagkracht. Waar
om, zoo vraag ik" mij af, moet cUt stelsel nu plotseling ge
laedeerd worden door een in den grond foutief aanhangsel, 
met een recht, dat met de grondslagen van ons fiscaal stel· 
sel geen rekening houdt, dat het hoofdprincipe, de indivi
dueelc beoorcleeling n.1. volstrckt vel·onachtzaamt. Eerst gaan 
wij op miniticuse W.ij2C fiscale inkomsten en fisc~lle winsten 
bepal en ter heffing van de lnkomstenM en vcnnootschapsbeM 
lasting. Alle mogelijke waarborgen zijn aanwezig, dat nie
mand te veel of te weilug betaalt. Het beroep is nanwkemig
geregeld, zooals het behoort, en dan gaan wij plotseling -
naar mijn stellige overtujging zonder een uit noodweer ge
boren noodzaak - een bepaalde groep van ingezetenen extra 
belasten met een grof recht, met een recht waaraan iedere 
individueele beschouwing ontbreekt. Eenvoudig onder het 
motief: deze menschen gaat het dooreen genomen betel'. In 
hoeverre het ieder in die grocp betel' gaat onderzoeken wU 
niet. In hoeverre het ook andere gl'oepen betel' gaat onder 
zoeken wij evenmin. 

11\: )<an dat niet logisch vinden, evenmin "gereehtvaul'digd lP, 
zooals de Regeering het ni tdrukt. De bloote verwachting, 
dat het die bepaalde producenten zooveel beter zal gaan 
dan andere contribuabelen kan toch bezwaarlijk als rechts
grond dienen voor een in principe zoo grof werkend recht. 
Minder dan om het geld, dat moet worden opgebracht, gaat 
het mii om het bloote feit, dat deze stap op den vel'l,ecrden 
weg wordt gezet. Op een weg, dien voorzoover mij bekend is, 
de met ons concul'l'ecl'ende gebieden niet zijn opgegaan en 
dien ook het moederland zelf ten aanzien van de Nederlandsche 
exportproductcn niet za l gaan bewandelen. En ik vraag mij 
af, waarom moeten wij nu juist dezen onlogische stap doen' 
Maken de omstandigheden het nu waarlijk noodzakelijk 
dat wij, zij het tijdelijk, zij het met door mij zeer gewaar
deerde mitigeeringen, een stelsel a.anvaarden, waarvan de 
Regeering zelve te kennen geeft, dat Zij daarvan in den 
grond afkeerig is. Ik beantwoord die vraag ontkennend . 

Mijnheer de Voorzitter! Ten slotte dit. 
Bij al mijn critiek op de hoofdzaak, heb ik groote waar

deering voor de wijze, waarop het departement van Financiën 
en meer in het bijzonder de Dienst van J. U. A. ten aanzien 
van de uitvoering der maatregelen contact onderhoudt met 
belanghebbenden en deskundigen. Daarmee wordt in elk 
geval voorkomcn, dat de normale handel niet wordt gehin
del'Cl. Diezelfde medewerking blijkt ook wel uit de Nota van 
Wijziging ten aanzicn van artikel 3 ('2), clie ik bepaald een 
verbetering vind . Ik geef gaarne den dienst den lof, die hem 
toekomt. 

Nog een laatste vraag, Mijnheer de Voorzitter! In de 
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overtuiging, dat de dienst de waarde, die ten grondslag moet 
dienen voor de bepaling van het uitvoerrecht, op de een
voudigste en meest juiste wijze zal willen benaderen, zou 
ik aandacht willen vragen voor het feit, dat enkele producten 
plegen te worden verpakt in kostbaar verpakkingsmateriaal. 
dat goeddeels hier moet worden geimporteerd. Naar het mij 
wil voorkomen is het stellig niet de bedoeling, ook daarvan 
uitvoerrecht te heffen. 

Mag ik dit punt in de aandacht der Regeering aanbevelen' 

De heer Sosrohadikoesoemo: Mijnheer de Voorzitter! Waar 
ik zoowel bij de behandeling van onderwerp 91 n.l. de prijs
bewakingsontwerp-ordonnantie in dit College, alsook bij de 
behandeling van de interpellatie-Soeroso in den Volksraad. 
reeds heb gepleit voor een heffing van bijzondere uitvoer
I'echten van enkele exportproducten, en wel in verband met 
de door de Regeering genomen maatregelen, als gevolg 
waarvan het land zich belangrijke financieele offers heeft 
willen getroosten, spreekt het wel vanzelf, dat ik gaarne 
mijn stem zal geven aan de voorliggende ontwerp-ordonnantie. 
Bij de behandeling van de zaak betrekkelijke motie-Soeroso, 
welke motie ik mede heb onderteekend, heb ik de vrees geu it. 
dat el' van zekere zijde en voornamelijk van Nederland 
ern tige bezwaren zouden worden geopperd tegen de plannen 
del' Indische Regeering om van bepaalde export-producten 
een extra-uitvoerrecht te heffen. Alhoewel tegen mijn ver
wachting in het moederlaud tenslotte toch toestemming heeft 
gegeven om dit extra-uitvoerrecht te heffen, wil dit niet 
gezegd zijn, dat mijn ,rl'ees ongegrond is geweest. Want naar 
ik meen te weten heeft de Inclische Regeering een uitvoer
recht van 4% voorgesteld. Het moederland, terecht inziende, 
dat het toch niet aangaat om het voorstel del' Indische 
Regeering geheel af te wimpelen heeft het voorgestelde 
uitvoerrecht gehalveerd en a!zoo teruggebracht op 2%. 
Ik moet het daarom betreuren, Mijnheer de Voorzitter, dat 
tegen clit toch zeer lage extra-uitvoerrecht door sommi~en 
nog bezwaren worden ingebracht. Men vergete toch .~let, 
dat Indië nog steeds gebukt gaat onder ecn ondragellJken 
schuldenlast. Men vergete uiet, dat Indië als debiteur trouw 
zijn rente aan het moederland betaalt, wat niet steeds kan 
worden gezegd van andere debiteurcn, die het moederlaud 
nochtans slechts met fluweelen handschoenen aanpakt of 
betel' gezegd : kan aanpakken . Waal' men clit aUes ::veet, 
doet het toch IVel bijzonder vreemd a&n, om, ter afwIJzmg 
van het voorliggendc regeeringsvoorstel bij het afdeelings
onderzoek te gaan spreken van een weinig beteekenend 
begrootingstekort. Men leze maar. bladzijde 1 van. het 
Gedelegeerdenverslag ondm-a .. n. De hIer aan het woord Zijnde 
leden verliezen hiel' mijn inziens het algemeen belang te veel 
uit het oog, dan wel laten zij het groepsbelang meer geld~!, 
dan het bclang van het algemeen. En wanneer nu deze bIJ
zondere belasting, omdat zij slechts een bepaalde groep van 
contribuabelen treft, wordt aangemerkt als een discriminatie 
op belastinggebied, welaan, ik voor mij heb geen bezwaar, om, 
waar het oliekapitaal reeds extra is belast en de Inheemsche 
rubberplanters in de buitengewesten reeds extra-uitvoerrecht 
voor hun rubber moeten betalen, thans wederom op 
belastinggebied discriminatie te plegen. Wij leven im~ers 
nu in ecu zeer abnormalen tijd, ja, volgens prof. Hmzluga 
leven wij zelÎs in een bezeten wereld j zien wij voor oogen, 
hoe bijna alle zaken, die eenmaal vast en' heiUg sc.~ene~, 
wankel zijn geworden: waarheid en redc, menscheb,)kheld 
en recht. 

Kortom Mijnheer de Voorzitter, ik verklaar hierbij, dat 
ik gaarn~ wil medewerken aan de totstandkoming dezer 
ordonnantie, al zou mij straks het verwijt treffen, mij mede 
schuldig te hebben gemaakt aan het ontnemen van een d~el 
der winsten aan bepaalde groepen, die gedurende de CrlSJS

jaren reeds belangrijke verliezen hebben geleilen. Met een 
gernst hart kan ik mijn stem aan het voorliggend ontwerp 

(Kan.) 
geven, wijl ik met de Regeering van oordeel ben, dat de be
wering, als zoude deze bijzonder matige heffing het natuur
lijk ontwikkelingsproces bij de exportbedrijven belemmeren, 
overdreven is. Ook het Opperbestuur, dat de Indische voor
stellen niet geheel heeft verworpen en vóór het nemen eener 
beslissing terzake wel eerst de noodige advieze" van belang
hebbende partijen zal hebben ingewonnen, heeft bedoelde 
bewering niet knnnen onderschrijven. Anders had men het 
Inclische voorstel moeten verwerpen. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik moge van deze gclegenheid 
mede gebruik maken - mijn geacht medelid, de heel' Ker
stens, heeft clit ook gedaan - om bij de Regeering aan te 
dringen op het ten spoedigste nemen van maatregelen, waar
door nog andere winstmakers een billijk aandeel van de 
door hen als gevolg van de deprcciatie van den gulden ge
maakte extrawinsten aan den fiscus afstaan . Ik doel hiel' 
op de zg. passieve winstmakers, nl. de effectenbezitters. Ik 
begrijp zeer wel, dat het niet zeer eenvoudig is deze over
winstmakers, deze valuta- O. W.-ers bij hnn jasjc te pakken. 
Maar ik vertrouw, dat de Regeering met medewerking van 
de Handelsvereeuigingen wel in staat zal zijn middelen te 
beramen, waardoor deze effectenbezitters een billijk aandeel 
aan de algemeene middelen afdragen. Ik geloof, dat het be
lasten van deze valutawinstmakcrs niet per se behoeft te 
impliceeren het aantoonen van het kapitaal. Men zou b.v. 
een zeker percentage van den omzet als heffing kunnen 
nemen. De makelaar kan dan de verschulcligde belasting, die. 
dan in mindering komt van de opbrengst der effeeten, in 
's Lands kas storten. Gaarne zou ik willen weten of de Re
geering genegen is, haar gedachten over deze materie te laten 
gaan en den Volksraad te gelegen cr tijd met J18ar inzichten 
terzake in kennis te stellen. 'Venschelijker zou het nog zijn, 
wanneer de Regeering binnen niet al te langen tijd positieve 
voorstellen aan den Volksraad zou kunnen overleggen. 

De heer Kan: Mijnheer de Voorzitter! Het komt mij voor, 
dat de heer Weyer de beschomvingen over clit vraagstuk op 
het peil heeft gebracht waar ze thuisbehooren, doordat de 
heer Weyer zich de vraag heeft gesteld, op welke wijze de 
Regeering haar standpunt kan verdecligen bij clit voorstel 
om een uitvoerrecht te heffen, zooals dit in de stukken is 
vervat. Het betoog van den heer Weyer is mij uit het hart 
gegrepen en het doet mij genoegen, dat hij vóór mij heeft 
gesproken, waardoor een en ander op betere wijze naar 
voren is gebracbt dan het ooit door mij zou kunnen zijn 
gedaan. . 

Inderdaad kan men zeggen, dat de N ederlandsche Regee: 
ring had moeten voorzien, dat door het verlaten van den 
gouden standaard, de Indische aanpassingsmaatregelen auto
matisch een tegengestelde werking moesten verkrijgen, het
geen zich dan moest demonstreel'en in verhoogde uitgaven, 
waardoor dan het bndgct zoogenaamd in gevaar zou komen. 
Nu zal ik niet zoo ver gaan als president Roosevelt, die eens 
moet hebben verklaard, dat het misdadig is, op een gegeven 
moment te streven naar een kloppend budget. Maal' de plicht 
van den Staat eischt mijns iu.ziens, niet achter te staan in 
het geloof, dat er nu betere tijden in aantocht zijn. De Staat 
mag ten deze niet achterblijven bij de publieke opinie, die 
reeds vooruitliep op de gnnstige werking der devalnatie, het
!reen tot uiting kwam in een geschatte stijging van de effec
tenwaarde op de Amsterdamsche beurs ad f 1100 millioen, 
iets waaruit dan toch wel vertrouwen in de toekomst spreekt. , . -
Wanneer in den tnsschentijd het budget zoogenaamd met 
zou balanceeren, wanneer het verlangen om geen nieuwe 
schulden te maken, niet kan worden verwezenlijkt, kortom, 
wanneer ook de Staat geloof heeft in een betere toekomst, 
dan moet de Staat, in casu de moederlandsche Regeering, 
er niet voor terng dcinzen om de beschikbare middelen te 
verstrekken om de bezwaren tijdelijk op te vangen_ 
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Tijdelijk extra-uitvoerrecht (Ond. 103). 

(Kan.) 
Het is daarom niet juist, dat de Regeering de heffing 

verdedigt, met te zeggeu, dat Zij het anders gevaarlijk acht 
voor het evenwicht van het budget geen maatregelen te ne
men en dat Zij het noodig acht om ten gevolge van de door 
<le depreciatie genomen maatregelen op een willekeurige 
wijze haar toevlucht te nemen tot de voorgestelde heffing. 
Ik zeg "willekeurig" en meerdere sprekers hebben zooeven 
reeds naar voren gebracht de vraag: waarom een uitvoer
reeht op stapelproducten en niet een zekere belasting op 
.effecten en andere bezittingen , die eveneens zoogellaamd van 
de depreciati e hebben genoten j Zoogenaamd, zeide ik en ik 
wil tot deu heer Kerstens aanstonds deze vraag stellen waar
om miju geacht medelid zooeven heeft verklaard, dat de 
heffing van het uitvoerrecht zoo verklaarbaar en zoo gerecht
vaardigd wordt geacht. Ik geloof, dat de heer Kerstens zich 
uiet voldoende rekenschap heeft gegeven van de geschiede
nis van ons bedrijfsleveu, toen hij zich deze verklaring ver
oorloofde. Wanneer het kapitaal eerder had geweten, dat 
<le moederlandsche Regeering, zich sterk wanende, niet zon 
meegaan, wanneer de geheele wereld overging tot muntde
preciatie, had het kapitaal zich wel tweemaal bedacht, voor
<lat het zich had gestoken in ondernemingen, welke daarvan 
op besliste wijze de nadeelen zouden ondervinden. Dit na
<leel is wel duidelijk gedemonstreerd in de verschillende fail
lissementen, de sluiting van verschillende ondernemingen en 
is ook wel te onderkennen in de koersen van de aancleelen 
dier ondernemingen. 

(De heer Th a 111 l' i n: D eze argumenten zijn ook ge
bruikt bij de verhooging van de opcenten op de vennoot
schapsbelasting.) 

Wanneer de betrokken ondernemingen, die in dit geval 
inderdaad in een gelukkige omstandigheid verkeeren, winst 
zouden maken, mogen daarbij niet uit het oog worden ver
loren de kapitalen, die zij hebben verloren. 

(De heer K ers t en S : Maal' ook niet de geweldige ka
pitalen, die vroeger verdiend zijn; U moet de rckening eens 
goed maken en debet en credit tegen elkaar afwegen, dan 
spreken wij elkaar nog wel nader .) 

De kapitalen, die verdiend wcrden, waren het lokmiddel 
om het kapitaal hierheen te trekken; was dat niet het ge
val geweest dan had de heer Kerstens geen gulden hierheen 
gekregen. 

(De heer K ers ten s: En de heer Kan geen gouden 
tientje.) 

Ik ben hiel' veel langer dan de heer Kerstells . 
(De heer IC ers ten s : Dat is het jnist.) 
BI' is nog wnt anders. Zooals de :1Iinister van Koloniën -

ik meen in de Staten-Generaal - gczegd hceft, acht hij het 
niet juist, dat maatschappij en dividend uitkeeren, wanneer 
de koeli eloonen nog niet op een beter peil zijn gebracht 
cn zoo moet er, gelijk ook de heer Weyer zooeven heeft 
lliteengezet, naar gestreefd worden, dat de loonen verhoogd 
wordcn. Daartoe moet men in staat worden gesteld en hoe 
kan men ertoe in staat word en gesteld, wanneer men de 
winsten, die men maakt, daarvoor niet kan benutten 1 
Wanneer men nu zegt, dat het juist is, om vnn de stapel
producten een zeker percentage te heffcn - de heer Weyer 
Jlceft zooeven roeds uiteengezet, wat de 2% beteekenell -
dan moet ik toch daartegenover stellen, wat de heer Weyer 
heeft gezegd, die bovendien, heeft geaccentneerd de wen
schelijkhcid om meer voor de employé's ten deze te zorgen 
en wat meer zegt, voor de koelies, in tegenstelling met den 
heer Sosrohadikoesoemo, die het zooevcn heeft betreurd, 
dat volgens zijn meening de Indische Regeering een percen
tage van 10% heeft gesteld . Ik weet niet of dat juist is en 
analoog is en of het 10% is van de bruto- dan wel van de 
netto-opbrengst, want de heer Sosrohadikoesoemo noemde dit 
alles in een adem, maar in tegenstelling met den heer 
Sosrolladikoesoemo moet ik het toejuichcn ... ... .. ....... . 

(Do heer Roe p: Er is over 4% gesproken.) 
Ik meende, dat het 10% was; in dat geval neem ik mijn 

woorden terug. Maar wanneer het juist mocht zijn - en 
daarop vraag ik der Regeering geen antwoord - dut de 
minister van Koloniën het percentage heeft teruggebracht 
tot 2, clan moet ik het ingl'ijpen van den minister van 
Koloniën slechts toejuichen. Daaruit valt op te maken evenals 
uit het tijdelijk karakter vau deze heffing, dat men in het 
moederland overtnigd is van het minder juiste van deze 
heffing. Nn heeft de heer Sosrohadikoesoemo gezegd, dat de 
~' eden van zijn bezwaren hierin is te zoeken, dat de winsten 
mtegraal naar het moederland zouden moeten gaan. n et is 
voldoende bekend, hoe ik mij altijd heb verzet tegen de 
exploitatie van Nederlandsch-Indië, maar in dit geval is er 
veel voor te zeggen, dat de moederlandsche Regeering el' een 
andere meening op nahoudt ten aanzien VU il deze willekeurige 
heffing - althans volgens den heer Sosrohadikoesoemo _ 
dan de Indische Regeering. 

(De heer De Ho 0 g: En de exploitatie dan f) 
Ik heb zooeven gezegd - manr de heer De Hoog was zeker 

te geoccnpeerd om llaar mijn rede te luisteren -, dat het de 
plicht is van de Regeeri ng om er thans voor te zorgen, dat 
de wJIlsten worden besteed aan hoogere koelieloonen, aan 
een betere bezoldiging van het personeel. 

(De heer De H 0 0 g: U wilt hebben, dat de Regcering 
dwingend optreedt 1) 

Een maatschappij js do l' Re geering vooruit gegaan met 
te laten zicn, wat de depreciatie van den g ulden met zich 
moet brengen d.L een verhooging va n de salarissen ecn 
vermindering van de korting op de salarissen. ' 

Ten overvloede wellicht wil ik hier vertellen, dat ik 
he~lenlaal niet geïnteresseerd ben in deze belasting, dat ik 
m~ dus de weelde kan veroorloven de zaak vanuit een 
objectieven kant te bekijken, ... .. ... . .... . . 

(De heer Th a m rin : Dat doet U toch altijen) 
......... .... .. zoodat ik volkomen onderschrijf, wat de heer 

'Veye t· zooeven naar yoren heeft gebracht, dat het mij 
voorkomt, dat de Rcgeering met dezen maatregel niet de 
juiste richting uitgaat. Ik heb nu het woord gevraagd niet 
alleen 0111 de woorden van den heer \Veyel' te onderstrepen, 
maar om datgene wat ik reeds eerder heb bepleit nog eens 
te zeggen en dat is, dat de Regeering in -dezen tijd inderdaad 
ecn ruimere politiek heeft te volgen, wil Zij in vluggere mate 
de opleving van Nederlandsch-Indië kunnen waarnemen. 
Wal1l1eer men systematisch den levensstandaard hier laag 
t racht te houden, uit vrees voor het spook, dat achter den 
ruiter op het paard zit, van het minder kloppende budget, 
laat de Regeering zich leiden tot het nemen van maatregelen 
welke avercchtsche resultaten moeten opleveren. 

.ons geacht medelid, de heer Weyel', heeft gezegd, dat er 
ecn grootere geldcirculatie moet komen. Dat is inderdaad 
waar en wat doet nu de Regeering ~ Zij gaat, naar het mij 
voorkomt, juist in tegengestelde richting haar !ieil zoeken, 
door te trachtcn alles zoo laag mogelijk te houden, ten einde 
het budget niet in gevaar te brengen. Ik zou nog eens een 
beroep op de Regeering willen doen om ten deze inderdaad 
vertrouwen ten toon te spreiden, dat zeker gerechtvaardigd 
is en in die richting maatregelcn te treffen. Toen wijlen de 
heer 's ,Tacab de Regeering toeriep, dat Zij een va banque
politiek speelde door te optimistische begrootingen te maken 
en haar voorspelde, dat de gevolgen daarvan niet zouden 
uitblijvcn, hebben velen - en daaronder ook ik - zich 
volkomen accoord verklaard met deze opvattingen van den 
heer 's Jacob, een opvatting waarvan de juistheid door den 
toellmali gen president-directeur van de Javasche Bank, den 
heer l\fr . Trip, niet onder stoelen of banken werd verborgen. 
Maar evenals de heel' Weyer nu zegt, dat er wel een betere 
toekomst in het zicht is - de heer Weyer heeft daarbij niet 
gezegd, dat dit door de depreci" tie van den gulden zoo was 
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'rijdelijk extra-uitvoerrecht (Ond. 103). 

(Thamrin.) 
- moet een ieder gevoelen, dat het uiet anders kan, tenzij 
de hoop niet zal worden verwezenlijkt en naar een verdere 
toekomst verplaatst doordat de Regeering haar weg vervolgt 
met de maatregelen te nemen, welke de richting aangeven, 
die Zij toont te willen inslaan. 

De Voorzitter: Wanneer er nog leden zijn, die over dit 
ontwerp straks het woord willen voeren, verzoek ik hun zich 
daartoe zoo spoedig mogelijk te willen opgeven, omdat de 
beraadslagingen na een korte pauze worden voortgezet. 

De vergadering wordt te 11.28 uur v.m . geschorst en te 
11.54 uur v.m. hervat. 

De heer Thamrin: Mijnheer de Voorzitter! Ik zal mij dit· 
maal uiet bezondigen aan uitvoerige principieele economische 
heschouwingen en wel om verschillende overwegingen. In de 
eerste plaats heeft er een vrij uitvoerige schriftelijke gedachten. 
wisseling plaats gehad, niet slechts tusschen college en Regee
ring doch ook tusschen de leden onderling in het Gedelegeer· 
denverslag zelf. In de tweede plaats hebben de voorgaande 
sprekers de zaak, waarom het gaat, zoo veelzijdig en dlep. 
zinnig belicht, dat beschouwingen mijnerzijds vrijwel nog al
leen mogelijk zijn door in herhalingen te treden. En ten 
slotte is het vraagstuk eigenlijk uiet nieuw, omdat door mij 
jaar in jaar uit gepleit is voor hetgeen thans door de Re· 
geering wordt voorgesteld. Ik heb tot dusver nog nooit het 
genoegen mogen smaken, de instemming van de Regeering 
te verwerven inzake mijn betoogen tot de invoering 
van een uitvoerrecht als belastingmiddel, maar thans zie ik 
tot mijn vreugde de 'Regecring aan mijn zijde. Ofschoon ik 
natuurlijk verheugd ben over deze bekeerliuge, wi I ik toch 
geen juichlucet aanheffen. Dan nog heb ik mijn wenschen 
concreet in amendementen vastgelegd, hetgeen ook een motief 
voor mij is om geen diepgaande principieele beschouwingen 
te houden. 

Ik wil echter ingaan op één punt uit de rede van den heer 
Weyer. Dit geachte lid wekt namelijk met zijn beschouwing 
den indruk, alsof met het voorgestelde uitvoerrecht op ver· 
schillende producten epn geheel nieuwe belastingbron wordt 
aangeboord. Thans eerst, nu de Regeering een reeds eerder 
gevolgde lijn consequent doortrekt door ook een uitvoerrecht 
\"001' te stellen voor westersche cultuurproducten, komt de 
beer 'Veyel' met theoretische, economische en politieke be
schonwingen. teneinde aan te tOOllen hoe onwenschelijk en 
hoe fnuikend dit belastingstelsel is, terwijl toch het beginsel 
der heffing van uitvoerrechten niet iets nieuws in onze wet
geving is. Ik herinner eraan, dat onder anderen een gansche 
reeks van boschproducten, voornamelijk Inlandsche cultunr
producten, reeds sedert jaren aan uitvoerrechten onderworpen 
zijn, zonder dat daarover van de zijde van den heer Weyer 
c.s. één woord is gezegd. Indien men dus uit de beschouwingen 
van den heer Weyer de conclusie zou trekken, dat de Regeering 
thans bezig is een nieuwe belastingbron aan te boren, zou deze 
geheel onjuist zijn . 

Ik juich de uitbreiding van deze belastingheffing tot 
westersche cultuurproducten toe. Ik doe dit in de eerste 
plaats, omdat dit de eenige belastingbron is, welke nog niet 
systematisch dool' de Regeering is bewerkt; in de Lweede 
plaats omdat deze vorm van belastingheffing, uit hoofde van 
de constructie van ons productie-apparaat en van de wijze 
val). kapitaalsvoorzienillg van vele bedrijven, de eenige waar
borg is, dat althans een deel van de extrawinsten, door deze 
bedrijven gemaakt, in het land blijft. Ik hoop, dat ik dit niet 
nader uitvoerig behoef te argtllilenteeren. Het is bekend, dat 
door de vestiging van de meeste directies en kapitaaJsvoorzie
ners van de westersche bedrijven iu het buitenland Indië in 
de meeste gevallen niet voldoende mede profiteert van de door 
die bedrijven gemaakte winsten. 

De Regeering stelt thans voor 2% van de bruto·opbrengst. 
te heffen en Zij zegt zelf, dat dit percentage zeer bescheiden 
is. Mijnheer de Voorzitter! Ik vind dit percentage bepaald 
te laag en om aan te toonen, hoe laag dit percentage eigenlijk 
is, zal ik even citeeren uit het Economisch \\Teekblad van 
23 October 1936 en wel hetgeen daarin staat omtrent de 
sterke procentueele prijsvermeerdering, welk in Augustus 193& 
reeds kon worden' geconstateerd. 

:afijnheer de Voorzitter ! Ik constateer dan, dat voor tin in 
Augustus 1936, dus vóór de devaluatie, de procentneele ver
meerdering bedraagt 28.9. Voor rubber 284.6. Dat is nog' 
gebaseerd op prijzen van 25 cent. Wannee,' wij weten, dat 
thans de rubberprijs 35 cent bedmagt, kan men hieruit op
maken, dat daardoor nog een vermeerdering van plus minus: 
40% boven de 284 komt, dus procentueel een vermeerdering 
yan boven den prijs van Augustus 1935 met tientallene 
procenten. 

(De heer W e y e r: Dat moet bepaald onjuist zijn.) 
Ik zal den heer \\Teyer gelegenheid geven de betrokkene 

cijfers in te zien. Wanneer hier een fout zou zijn gemaakt, 
zou het kantoor voor de statistiek die moeten hebben gemaakt 
en ik geloof, dat dit kantoor in dit opzicht niet veel fouten 
maakt. 

Mijnheèr de Voorzitter! Verder is b.V. thee 90.3% hooger; 
dat was ook in Augustus 1936, vóór de devaluatie. Voorts: 
djarakpitten met 75.1. Voor kapokpitten was de procen
tueele vermeerdering 109.5% en zoo gaat het voort met een. 
geheele reeks, die derhalve aantoont, dat vóór de devaluatie 
de prijsverbetering al met tientallen procenten heeft plaats
gehad. Verder weten wij allen, dat na de dcvruuatie de prijzen 
nog met tientallen procenten naar boven zijn gegaan. Nu 
toonen deze procent nec1e vcrhoogingcn van de prijzen dan 
toch wel aan, hoc onbevredigend eigenlijk de voorgestelde 
heffing van 2% is. Uit dien hoofde heb ik dan ook een 
amendement ingediend om het heffiogspercentage te ver
dubbelen en wel op 4% te brengen. 

Wanneer wij nn beschouwen de opbrengst van de voor
gestelde heffing, dan wordt geraamd, dat de belasting tusschell 
den 8 en 9 millioen gulden zal opbrengen. Door verschillende 
suppletoire begrootingen is reeds een groot gedeelte van di t 
bedrag opgevorderd. De Regeering kondigt nieuwe maat
rCf!Clen aan op het gebied van defensie, die straks ook zeker
wel wat zullen kosten. /Dan vraag ik mij verder af, hoe de 
Regeering zich denkt veilig te stellen tegenover de toch te 
verwachten budgetaire verslechtering als gevolg b.v. van de 
verhooging straks van materiaalprijzen, die onafwendbaar is. 
'Vaar haalt Zij het geld daarvoor vandaan' Ik voorzie ook, 
dat een salarisverbetering of verhooging voor de gouverne
mentsdienaren onontkoomba~r is, gezien de loslating van do
prijzenlimites van vele artikelen voor het levensonderhoud en 
als gevolg van de stijging van de prijzen index. Ik vraag 
derhalve nogmaals, waar de Regeering de gelden vandaan 
a.nkt te halen die straks noodig znllen zijn als gevolg van een 
verhooging van de uitgaven. Ook uit dien hoofde dus wil ik" 
de Regeering veilig stellen en ook daarom heb ik het amende
ment ingediend, om het heffingspercentage te verdubbelen en 
alzoo de raming te brengen op f 18 millioen instede van 
op f 9 millioen. 

Thans kom ik tot een ander punt, n.l. dat in de Memorie
van Toelichting als in de Memorie van Antwoord verschillend" 
producten zijn vrijgesteld uit hoofde van de slechte positie van 
die onderscheidene prodncten. Dat z\jn onder anderen suiker, 
Javatabak en andere meel', die hier in de Memorie van Toe
lichting op blz. 5 en 6 zijn opgesomd. Dit is een prijzens
waardig beginsel, doçh dan zou ik toch d'e Regeering willen VTa

gen om in dit opzicht ook consequenter te werk te gaan en ook 
andere producten daarbij in aanmerking te nemen voor die vrij
stelling, producten die nog uiet in een gunstige positie verkeeren 
en zeer zeker uiet in een dergelijke gunstige positie verkeeren 
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als de verschillende producten in de Memorie van 'l'oelichting 
genoemd. Ik heb hiel' dan speeiaal op het oog de producten 
copra en bevolkingsrubber. Het is bekend, dat jarenlang de 
copra-prijzen zich op een dusdanig nivean hebben bewogen, 
dat zij nict alleen niet winstgevend waren, doch zelfs verlies
gevend. Waarom wordt ten aanzien van de opgesomde 
producten wèl vrijstelling verleend uit hoofde van de over
weging, dat men de exploitanten de gelegenheid moet geven 
de gemaakte verliezen eenigszins goed te maken, terwijl hierbij 
over het hoofd gezien worden de verkoopers van de copra, die 
toch ook jUl'cnlang gebnkt zijn gegaan onder zwal'e verlies
gevende prijzen' 

Uit dien hoofde bepleit ik dan ook het opnemen van eopra 
onder de vrijgestelde producten. 

Een tweede artikel dat ik zou willen zien vrijgesteld, is 
de bevolkingsl'ubbcl', een artikel, dat eveneens nooit winst
gevend is geweest, al zijn de prijzen die Cl'VOOl' worden 
gemaakt, wel zoo hoog, dat men winsten zou kunnen 
verwachten. Maar dool' het bijzondere uitvoel'l'ccht is het 
niet de bevolking, die profijt heeft getrokken V<"I1l het 
oploopen der prijzen , doch de Regeering, daal' het profijt 
in 's -Lnnds kas is gevloeid. Bovendien valt, Wllnneer dit 
uitvoel'reel1t op de bevolkingsrllbber wordt toegepast, de 
onbillijkheid te constateeren dat de bevolkingsrubber, die 
thans reeds op twee manieren aan een uitvoerrecht onder
hevig is, n.l. een algemeen uitvoerrecht , dat ook dOOI' de 
ondel'nemingen betaald wordt en een recht van 5% ad 
valorem clJoiemaal aon uitvoerrecht wordt ondel'wol'pen, een 
uniek vel'schijnsel, dat naar het mij voorkomt toch wel wat 
te ver gaat. Wanneer het, uit technische overwegingen, niet 
mogelijk is, de bevolkingsrubber van de nieuwe heffing uit 
te zondcren, dHn zou ik in overweging willen geven, de 
nienwe heffing in aftrek te brengen van het 5% aá valorem 
I'eeht op de bevolkingsrubber. Ook op dit punt is intusschen 
eon amendement ingediend. 

Tenslotte wi l ik nog f'en en ander zeggen over den 
geldigheidstermijn van de \'oorgestelcle ordonnantie. De 
Regeering motiveert den tcrm\jn van 15 maanden op twee 
overwegingen. Ten eel'ste is Z\j vall meening, dat deze termijn 
alleen Illag gelden \'oor het tijdstip dat el' bijzondere 
omstandigheden aanwezig zijn en 

"in de tweede plaats moet er rekening mede worden 
gehouden, dat de nadering "an het tijdstip van uf
schaffing zill kunnen leiden tot het aanhouden "an 
voorraden" . 

Ua al' dit laatste at'g'umcnt lijkt mij juist geschikt om geen 
eindtel'm\in te noemen. Immers, wanneer er een eindtel'lll\ln 
in nitzicht wordt gesteld, zal men juist in de gelegenheid 
zijn, om het einde van den termijn te voorzien, daarom 
ju ist ove r'g'aan tot \'oorraadvorming en niet vel'schepen om 
daardoor te ontkomen ann het uitvoerrecht. De argumentatie 
del' Regeering pleit derhalve juist voor afschaffing van den 
gelcl igheidstermijn cler orclonnantie van ]5 maanden. Ik bel1 
tegC11 tel'mijnbepaling llÎt vel'schillende overwegin~en. '-ren 
eerste dus om te voorkomen, dat juist bij het naderende 
einde van den termijn tot voorraadvorming wordt overgegaan 
met de bedoeling, de goederen uit te voeren na opheffing 
der ordonnantie waardoor melt aan belastingheffing ontkomt. 
In de tweede plaats, omdat niemand kan voorzien, dat deze 
bijzondCl'e olllstandigheden precies 15 maanden zullen duren. 
Het gevolg van het noemen van een eindtermijn zal zijn, 
dat de Regecring na 15 maanden weer moet komen met een 
vooI'stel tot verlenging of opheffing del' ordonnantie, terwij l 
met mijn fOl'llluleering, dat ae Regeering te all en tljcle het 
recht heeft, den eindtermijn te bepalen, voonaadvormjng
wordt voorkomen, en de Regeering vrij blijft om, wanneer 
het tijdstip zich voordoet, het einde van den geldigheidsduur 
te bepalen. 

Hundclingcn. Zittingsjnnr 1936- 1937. 

(Verboom.) 
De heel' Verboom: Mijnheer de Voorzitter! Ik kan mij 

op zichzelf begrijpen, dat de Regeering uitziet naar een ver
sterking der middelen . Het budget toch vertoont vel·sehil· 
lende zwakke plekken; - daarop is ook van de zUde van 
onze groep bU herhaling gewezen, al is dit vraagstuk ook 
nooit uitputtend behandeld -; door de devaluatie komt de 
Regeering voorts voor nieuwe groote uitgaven te staan, welke 
voorziening eischen. 

Het ligt voor de hand, dat daarbij de gedachten uitgaan 
naar degenen, die door de devaluatie in een gunstiger positie 
zijn gekomen en extra-winsten behalen, Indien men deze 
groep wil treffen, kan ik daarvoor op zichzelf gevoelen, I1UHH 

dan zou dat toch moeten geschieden ten aanzien van allen, 
die daartoe behooren. De Hegeering ziet daartoe voor het 
oogenblik echter geen kans en bepaalt zich dus tot een hct
fing op de exportbedrijven j - op die groepen dus, die in 
mijn oogen eigenlijk het meest de extra-winst, het cxtra-\'oor
deel, verdienen -, terwij l alle anderen vrijuit gaan. 

De Rcgeering vindt dit blijkbaar niet ernstig, Zij zegt zcIrs 
op pag. 2 (roneo) del' Memorie van Antwoord, dat 

"bij andere groepen de vool'deelen voor zoovel' aanwe
zig niet zoo sterk sprekend en maatschappelijk lang niet 
van zoo groot belang zijn als ten aanzien van het export
apparaat in zijn geheel het geval is". 

De heel' Kerstens heeft op deze zinsnede reeds de Mild ach t 
gevestigd en haar terecht als onjnist gekwalificeerd. Ik sluit 
mij ten volle bij deze bezwaren arm; ik kan mij dan nlet 
voorstellen, dat deze zinsnede inderdaad bedoeld is, zooals 
zij hjel' staat neorgeschreven. Niettemin geeft zij zeel' juist 
weer den toestand, die zich op het oogenblik zal voordoen, 
als gevolg van de nieuwe heffing. Het argument, dat de 
groepen, die maatschappelijk van het grootste belang zijn, 
het eerst zouden moeten worden getroffen, moet ik ten 
eenenmale verwerpen. De zaak is in werkelijkheid natuUl'lijk 
nog erger, omdat als gevolg van de voorgestelde regeling de 
onmaatschappelijken de onvaderl.andslievende lieden va n 
CoJijn en Oud gehee l v l' \i ll it ;l,ullen gaan; z\i zullen op gef'll 
enkele wijze worden g·etroffen. 

De heffing zon voor ons misschien ilunvaal'dbaHI' zijn, Wllll

neer de Regeering al les in het. werk zou hebben geste ld, en 
alsnog in het werk zou stellen, om den kostprijs zoo laag 
mogelijk te houden, maal' ook dat is niet het geva l, zoonis 
reeds twee weken terug bij de besprekingen van een nndel' 
ontwerp hier is gebleken. De maatregelen, welke de Regeerin~ 
el' tegenoverstelt, zijn naar onze meening ten eeliemale on\'ol
doende, om deze heffing te wettigen. 

Naar de meening van de Uegeel'ing en ook van den hecl' 
Kerstens is de heffing aanvaardbaar, omdat zij tenslotte ge
ring is j de heel' Kel'stens heeft dit geadstrueerd met een 
becijfering. Ik wil daal' tegenover stellen dat de 2%, waar
van hier sprake is, geheven zullen worden van de waa rde del' 
goederen, welke worden uitgevoerd, hetgeen dus overeenkomt 
met !t% á 10% van de devaluatiewinst, - of het devaluatie
verschil, zooals men het wil stellen -, en dat daarnaast O.m. 
nog komt de vennootschapsbelasting, die de heel' Km'stens 
"gemakshalve" heeft uitgeschakeld. 

(De heel' T ham I' in: De vennootschapsbelasting wordt 
geheven van de winst.) 

De vennootschapsbelasting dient echter naar mijn meening 
hier wel degelUk in aanmerking te worden genomen. 

(De heer Kerstens: Voorzoover er winst in zit.) 
Als van winst sprake is, wOl'dt van het devaluatie-vcl'Schi l 

dus nog eens 20% geheven, zoodat in totaal het devaluatie
verschil wordt getroffen met 29% à 30%. 

. Ik vind dat op zichzel f con zeer zware heffing, vooral ook 
omdat te verwachten valt, dat al zeel' gauw de marge tUSBchen 
Jwstprijs en verkoopprijs, die nu gl'ootel' is als gevolg van de 
devaluatie, weer geringeJ' zal worden, De stijging van den 
kostprijs zal onda nks alles, wat men ten deze in het wel'k 
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stelt, niet zijn tegen te houden en een gedeelte van het verschil 
zal dus al spoedig worden ingeloopen. 

Ik vind ook daarom dezen maatregel zoo ernstig en spreek 
er daarom over, omaat naar mijn meening de bedrijven, welke 
voor den export werken, de winsten, die zij op het oogenblik 
behalen - er is door den heer Kerstens bij interruptie te 
kennen gegeven, dat het nog zeer de vraag is of het wel 
winsten zijn, dooh dat versterkt mijn betoog slechts - dringend 
l100dig hebben om op hun verhaal te komen. Er is in den loop 
aer jaren in aanzienlijke mate ingeteerd en deze verandering 
ten goede komt stellig niet te vroeg. Er zullen groote be
dragen noodig zijn voor onderhoud, vernieuwingen en moderni
seering del' bedrijven en het is dns zeker niet waar, dat in 
dit stadium het grootste gedeelte dezer "winsten" het land 
zullen uitgaan . Integendeel, die bedragen zullen worden 
gebruikt, waarvoor zij in de eerste plaats noodig zijn, dat is 
voor de versterking van de positie der bedrijven, de verbetering 
van de outillage en dergelijke meer. 

Om al deze redenen sta ik afwijzend tegenover dit voorstel, 
al erken ik gaarne, dat van de zijde der Regeering is getracht 
zooveel mogelijk met de bezwaren rekening te houden door het 
percentage laag te houden in de eerste plaats, en door tal van 
bedrliven, die llOg als verliesgevend moeten worden aange· 
merkt, buiten de regeling te laten. 

Ik kan gevoelen voor een algemeene heffing op de devaluatie
winsten, maar die moet dan ook allen treffen. Ik kan ook 
gevoelen - wanneer de positie van het budget het noodig 
maakt - voor een belasting op de extra-winsten, in welken 
vorm dan ook, omdat deze winsten een ander karakter hebben 
dan de normale winsten, maa.r het huidige systeem, dat van 
de zijde der Regeering wordt toegepast, en waarbij telkens 
nieuwe heffingen in het leven worden geroepen, heffingen, 
die zwaar drnkken op de bedrijven, kan ik niet alleen 
apprecieeren: daartegen moet ik ernstige bezwaren maken. 

,Om deze redenen valt het mij dan ook heel moeilijk het onder
havige voorstel te steunen. 

Ik heo voorts ernstige bezwaren tegen het systeem, dat 
thans wordt toegepast en waarbij wij de verschillende maat
regelen, welke van de zijde der Regeering met betrekking 
tot de monetaire situatie zullen worden genomen, ons bij 
stukjes en brokjes zien voorgelegd, waardoor een overzicht van 
rle zaak al heel moeilijk wordt gemaakt. Ik begrijp ten volle 
<le groote moeilijkheden, waarvoor de Regeering ten deze 
staat, maar aan den anderen kant geloof ik toch, dat het 
nuttig zon zijn te kunnen geraken tot een bespreking van het 
ge h e e I van maatregelen. De Volksraad heeft een paar 
keer getracht tot een dergelijke bespreking te komen, maar 
die pogingen hebben eigenlijk gefaald. Ik zou deze zaak 
nog eens met nadruk onder de aandacht der Regeering willen 
brengen en willen vragen, of niet te eeniger tijd - maar 
natuurlijk binnen betrekkelijk korten tijd - een dergelijke 
bespreking mogelijk zou zijn. Wanneer men den normalen 
gang van zaken zou volgen, zou die bespreki~g eerst kunnen 
plaats heboen bij. de behandeling van de begrooting voor 1938 
en dat. lijkt mij voor deze belangrijke zaak veel te laat. 

(De heer Roe p: U kunt een interpellatie aanvragen.) 

De heer De Hoog: Mijnheer de Voorzitter! Wij hebben 
besloten de Regeering te stennen in het beginsel van het 
heffen van een uitvoerrecht op exportproducten. Niet alleen, 
dat wij accoord kunnen gaan met den considerans der Re
geering, maar wij staan er zelfs nog wat anders tegenover. 
Wij vinden, dat in dezen tijd deze last wel degelijk mag 
worden opgelegd en in ieder geval aannemelijk en niet on
billiik moet worden geacht. 

Ik wil ter versterking van mijn betoog even een klein over
zicht geven betreffende de maatregelen welke het" gevolg 
zullen zijn van het loslaten van den gouden standaard. Wan
neer wij daarbij de gevolgen ten opzichte van de producenten 

en de consumenten tegenover elkaar stellen, dan zien wij 
wat de laatste groep betreft, dat het loslaten van den gou
den standaard nog steeds beteekent een verhooging van het 
levenspeil, al zal deze zich door verschillende maatregelen 
der Regeering slechts geleidelijk doen gevoelen. Een ver
zwaring der lasten voor den consument zal echter een on
vermijdelijk gevolg van een en ander zijn. Verder noem ik 
de kwestie der contingenten en wanneer ik daarbij mij dan 
tot Nederland bepaal, kan ik er de aandacht op vestigen, 
dat door het loslaten van den gouden standaard Nederland, 
door het handhaven van de contingenteeringen, voor zijn 
leveringen in Indië in een voordeeligel' positie is gekomen 
in verhonding tot landen die tevoren reeds een gedepreci
eerde munt hadden . Toch is, wij hebben dat dezer dagen 
nog kuunen lezen, geen oogenblik gedacht aan een vermin
dering van de contingenten, zoodat deze factor, welke ook 
op de opdrijving van den levensstandaard voor den consument 
hier van invloed is, zal blijven bestaan. 

Tegenover de consumenten die door het loslaten van den 
gonden standaard in een ongnnstigere positie zijn gekomen, 
staat echter de groep der producenten, en speciaal der expor
teurs, die in een geheel anderen toestand verkeeren . Men 
ziet namelijk, dat de exportprodncten door het loslaten van 
den gouden standaard meer gedevalueerde guldens opbrengen 
dan tevoren het geval was. Nu kan de heer Kan beweren, 
dat in de eerste plaats alles wat meer voor de producten 
ontvangen wordt aangewend moet worden voor de verbete
ring van de loonen e.d. en de heel' Verboom kan zeggen, 
dat die bedragen in de eerste plaats gebrnikt moeten worden 
voor nieuwe installaties e.d ., wij weten allen, dat de stij
gi ng der loonen e.d. beslist in een veel langzamer tempo 
zich zal voltrekken dan l1et optreden van deze devaluatie
winst. Ik wil in dit verband ook verwijzen naar de lezing van 
dr. R. E . Smits, chef van de Economische afdeeling van de 
Javasche Bank, voor de Volksuniversiteit gehouden en waar
in hij dingen heeft gezegd, die inderdaad zeel' voor de hand 
liggen en logisch zijn, zoodat ik deze lezing met volle in
stemming kan aanhalen en haar kan bezigen voor mijn be
toog. Er is een onmiddellijke devaluati ewinst gekomen en 
daar staat tegenover, dat deze winst door de maatregelen der 
Regeering - en als zoodanig moet men toch ook het los
laten van den gouden standaard kwalifi ceeren - is ontstaan . 
Ik wil er nu even op wijzen, dat natuurlijk de groote expor
teurs in den regel naamlooze vennootschappen zijn, zoodat, 
zonder nu te spreken van drainage, toch wel gezegd kan 
worden, dat een groot deel der op deze wijze gemaakte winst 
naar Nederland zal gaan. Ik laat dat echter daar en wil al
leen constateeren, dat als de heer Weyer bezwaren opwerpt 
tegen de belasting op deze devalnatiewinst er verschillende 
punten zijn welke mij treffen ell uie ik eveu moet voor
brengen. 

In de eerste plaats zegt de heer Weyer, dat het de vraag 
is of het hier inderdaad wel om winst gaat en hij voegt er 
aan toe: vergeet niet, dat men tevoren zoo groote moeilijk
heden heeft gehad en zoo zware jaren achter den rug heeft. 
De heer Weyer heeft echter zelf betoogd, zij het in geheel 
ander verband, dat men hier in Indië, in tegenstelling met 
Nederland, reeds een heel eind met de aanpassing was ge
komen. Men was hier al zoover daarmede gevorderd, dat 
men hier zoo men al niet van een kleine winst kon spreken 
men dan toch in elk geval in de exportbedrijven zoover was 
gekomen, dat men vrij aardig quitte speelde. Nn komt de 
devaluatie en krijgen wij ineens een heel wat grootere op
brengst van de artikelen . Maar clan heeft men, gegeven den 
zooeven genoemden toestand, toch in elk geval voor een 
goed deel, door die hoogere opbrengst der artikelen met 
zuiveren winst te maken ~ 

De heer Weyer zeide verder, dat men niet de vennoot
schapsbelasting moest vergeten en wat van het heffen daar-



105 

9de YERGADERING - DINSDAG 17 NOVEMBER 1936. 

Tijdelijk extra-uitvoerrecht (Onu. 103) . 

(Thamrin.) 
als de verschillende product.en in de Memorie van Toelichting 
genoemd. Ik heb luer dan speciaal op het oog de producten 
copra en bevolkingsrubber. Het is bekend, dat jarenlang de 
copl'a-pl'ijzen zich op ecn dusdanig niveau hebben bewogen, 
dat zij niet alleen niet winstgevend waren, doch zelfs verlies
gevend. 'Vaat'om wordt ten aanzien van de opgesomde 
producten wèl vrijstelling verleend uit hoofde van de over
weging, dat men de exploitanten de gelegenheid moet geven 
de gemaakte verliezen eenigszins goed te maken, terwijl hierbij 
ovcr het hoofd gezien worden de verkoopers van de copra, die 
t.och ook jarenlang gebukt zijn gegaan onder zware verlies
gevende prijzen' 

Uit dien hoofde bepleit ik dan ook het opnemen van copra 
ondel' de vl'ijgestelde producten. 

Een tweede artikel dat ih: zou willen zien vrijgesteld, is 
de bevolking'sl'ubbct', een artikel, dat eveneens nooit winst
gevend is geweest, al zijn de prijzen die ervoor worden 
gemaakt, wel zoo hoog, dat men winsten zou kunnen 
verwachten, Maal' door het bijzondere uitvoel'l'echt is llet 
niet de bevolking, die profijt heeft getrokken van het 
oploopen del' pl·ijzen, doeh de Regeering, daal' het profijt 
Îl~ 's l..i<lllds kas is gevloeid: Bovendien valt, wanneer dit 
U1tvoel'l'echt op de bevolkmgsrubber wordt toegepast, de 
onbillijkheid te constateeren dat de bevolkingsrubber, die 
thans ,'ceds op twee manieren aan een uitvoerrecht oncler~ 
hevig is, n.l. een algemeen uitvoerrecht, dat ook door de 
ondernemingen betaald wordt en een recht van 5% uu 
val.orem driemaal aan uitvoerrecht wordt onderworpen, een 
nru ek verschijnsel, dat naar het mij voorkomt toch wel wat 
te ver gaat. Wanneer het, uit technische overwegingen, niet 
mogelijk is, de bevolkingsrubber van de nieuwe heffing uit 
te zondercn, dan zou ik in overweging willen geven, de 
nieuwe heffing in aftrek te brengen van het 5% ad valorem 
I'echt op de bevolkingsrubber . .ook op dit punt is intusschen 
een amendement ingediend. 

Tenslotte wil ik nog een en ander zeggen over den 
geldigheidstermijn van de YOOl'gestelde ot'donl1anth~. De 
Regeering motiveert den tm'mijn van 15 maanden op twee 
overwegingen . Ten eerste is Zij van lHeening, dat deze termijn 
alleen lIIag gelden \·001' het tijdstip dat er bijzondere 
omstandigheden aanwezig zijn en 

"in de tweede plaats moet el' I'ekening mede worden 
gehouden, dat de nadering ,"an het tijdstip van af
schaffing zal kunnen leiden tot het aanhouden van 
vool'l'uden ". 

Thfnul' dit laatste fil'gumüut lijkt mij juist g·eschikt om geen 
eindtermijn te noemen. Immers, wanneer el' een eindterm\in 
in uitzicht wordt gesteld, zal men jui t in de gelegenheid 
zijn, om het einde van den termijn te voorzien, daarom 
juist overgaan tot voorraadvorming cn niet verschepen om 
daardoor te ontkomen aan het uitvoerrecht. De argumentatie 
del' Regeering pleit derhalve juist voor afschaffing van den 
geldigheidstermijn der ordonnantie van 15 maanden. Ik ben 
tegen termijnbepa ling tlit vet'schillende overwcgingen. Ten 
eerste dus om te voorkomen, dat juist bij het nadel'ende 
einde van den termijn tot voorraadvorming wordt overgegaan 
met de bedoeling, de goederen uit te voeren na opheffing 
der ordonnantie waardoor mell aan belastingheffing ontkomt. 
In de tweede plaats, omdat niemand kan voorzien, dat deze 
bijzondere omstandigheden precies 15 maanden zullen duren. 
Het gevolg van het noemen van een eindtermijn zal zijn, 
dat de Regeering na 15 maanden weer moet komen met een 
voorstel tot verlenging of opheffing der ordonnantie, terwijl 
met mijn formuleel'ing, dat (1e Regeering te allen t~ide het 
recht heeft, den eindtermijn te bepalen, voorraadvorming
wordt voorkomen, en de Regeering vrij blijft om, wanneer 
het tijdstip zich voordoet, het eind e va n den geldi gheidsduur 
te bepalen. 

IInndelingen. Zittingsjaar 1936- 1937. 

(Verboorn.) 
De heer Verboorn: Mijnheer de Voorzitter! Ik kan mij 

op zichzelf begrijpen, dat de Regeering uitziet naar een ver
sterking der middelen. Het budget toch vertoont verschil· 
lende zwakke plekken i - daarop is ook van de zijde van 
onze groep bij herhaling gewezen, al is dit vraaO'stnk ook 

. • 0 
nOOIt UItputtend behaJldeld -; door de devaluatie komt de 
Rcgecring voorts voor nieuwe groote uitgaven te staan, welke 
voorziening eischen. 

Het ligt voor de hand, dat daarbij de gedachten uitga,,,, 
n.~ar degenen, die door de devaluatie in een gunstiger po~itic 
ZijD gekomen en extra~winsten behalen. Indien men deze 
groep wil treffen, kan ik daarvoor op zichzelf gevoelen, maal' 
dan zou dat toch moeten geschieden ten aanzien van allen, 
die daartoe behooren. De Regeering ziet daartoe VOOI· het 
oogenblik echter geen kans en bepaalt zich dus tot een hcf
fi!~g op de exportbedrijven j - op die groepen dus, die in 
m\lD oogen eigenlijk het meest de extra~winst, het extl'u·\·oor
deel, verdienen -, terwijl alle anderen vrijuit gaan. 

De Uegeering vindt dit blijkbaar niet ernstig, Zij zegt zelfs 
op pag. 2 (roneo) der Memorie van Antwoord, dat 

"bij andere groepen de voordeelen voor zOQver aHnwe~ 
zig niet zoo sterk sprekend en maatschappelijk lang niet 
van zoo gl'oot belang zijn a ls ten aanzien van het export
apparaat in zijn geheel het geval is ". 

De heer Kerstens beeft op deze zinsnede reeds de aandacht 
gevestigd en haar terecht als onjuist gekwa lif iceerd. Ik sluit 
mij ten volle bij deze bezwaren aan; ik kan m.ij dan niet 
voorstellen, dat deze zinsnede inderdaad bedoeld is zooals 
zij hiel' staat neorgeschreven. Niettemin geeft zij ze~r juist 
weer den toestand, die zich op het oogenblik zal voordoen, 
als gevolg van de nieuwe heffing. Het argument, dat de 
groepen, die maatschappelijk van het grootste belang zijn, 
bet eerst zouden moeten worden getroffen, moet ik ten 
eenenmale verwerpen. De zaak is in werkelijkheid natuurlijk 
nog er ger, omdat als gevolg van de voorgestelde regeling de 
onmaatschappelijken de onvaderlandslievende lieden van 
Colljn en Oud geheel vl'\iuit zullen gaan; Z\j 1,uHen 0\1 {!:eE'n 
enkele wijze worden getroffen. 

1)0 heffing zou voo I' OI1S misschien aanvHHnlhmll' zijn, WI1I1· 

neer de. Regeering alJes in het wm'k zou hebben gesleJd, en 
alsnog 111 het werk zou stellen, om den kostprijs zoo laag 
mogelijk te houden, maar ook dat is niet het geva l, zooals 
reeds twee weken terug bij de besprekingen van een ander'" 
ontwerp hier is gebleken. De maatregelen, welke de UegeerinK 
er tegenoverstelt, zijn naar onze meening ton eenemale 011\'01-

doende, om deze heffing te wettigen. 
Naar de mcening VUil de Regeering en ook van den heel' 

Kerstens is de heffing aanvaardbaar, omdat zij tenslotte ge
ring is j de heel' Ker'Slens heeft dit geadstrueerd met een 
becijfering_ Ik wil daar tegenover stellen dat de 2%, waar
van hiel' sprake is, geheven zullen worden van de waarde del' 
goederen, welke worden uitgevoerd, hetgeen dus overeenkomt 
met 9% á 10% vau de devaluatiewinst, - of het devaluatie
verschil, zooals men het wil stellen - , en dat daarnaast O.m. 
nog komt de vennootschapsbelasting, die de heel' Kerstens 
"gemakshalve" heeft uitgeschakeld. 

(De heel' T ham rin: De vennootschapsbelasting wordt 
geheven van de wins!.) 

De vcnnootschnpsbc1asting dient echtel' naal' mijn mccning 
hier wel degelijk in aanmerking te worden genomen. 

(De heer Kerstens: VOo1'zoover el' winst in zit .) 
Als van winst sprake is, wordt van het devaluatie· verschil 

dus nog eens 20% geheven, zoodat in totaal het devaluatie
verschil wordt getroffen met 29% ii 30%. 

, Ik vind dat op zichzelf een zeel' zware heffing, vooml ook 
omdat te verwachten valt, dat al zeel' gauw de marge tusschen 
kostprijs en verkooPPl'ijs, die nu grooter is als gevolg van de 
devaluatie, weer geringer zal wOI'den. De stijg ing van den 
kostprijs zal ondanks alles, wat men ten deze in het werk 
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stelt, niet zijn tegen te houden en een gedeelte van het verschil 
zal dus al spoedig worden ingeloopen. 

Ik vind ook daarom dezen maatregel zoo ernstig en spreek 
er daarom over, ornaat naar mijn meening de bedrijven, welke 
voor den export werken, de winsten, die zij op het oogenblik 
behalen - er is door den heer Kerstens bij interruptie te 
kennen gegeven, dat bet nog zeer de vraag is of het wel 
winsten zijn, doch dat versterkt mijn betoog slechts - dringend 
noodig hebben om op bun verhaal te komen. Er is in den loop 
der jaren in aanzienlijke mate ingeteerd en deze verandering 
ten goede komt stellig niet te vroeg. Er zullen groote be
dragen noodig zijn voor onderhoud, vernieuwingen en moderni
seering der bedrijven en het is dus zeker niet waar, dat in 
di t stadium het grootste gedeelte dezer "winsten" het land 
zullen uitgaan. Integendeel, die bedragen zullen worden 
gebruikt, waarvoor zij in de eerste plaats noodig zijn, dat is 
voor de versterking van de positie der bedrijven, de verbetering 
van de outillage en dergelijke meer. 

Om al deze redenen sta ik afwijzend tegenover dit voorstel. 
al erken ik gaarne, dat van de zijde der Regeering is getracht 
zooveel mogelijk met de bezwaren rekening te houden door het 
percentage laag te houden in de eerste plaats, en door tal van 
bedrijven, die nog als verliesgevend moeten worden aange
merkt, buiten de regeling te laten. 

Ik kan gevoelen voor een algemeene heffing op de devaluatie
\\~nsten, maar die moet dan ook allen treffen. Ik kan ook 
gevoelen - wanneer de positie van het budget het noodig 
maakt - voor een belasting op de extra-winsten, in welken 
vorm dan ook, omdat deze winsten een ander karakter hebben 
dan de normale winsten, maar het huidige systeem, dat van 
de zijde del' Regeering wordt toegepast, en waarbij telkens 
nieuwe heffingen in het leven worden geroepen, heffingen, 
die zwaar drukken op de bedrijven, kan ik niet alleen 
apprecieeren : daartegen moet. ik ernstige bezwaren maken. 

Dm deze redenen valt het mij dan ook heel moeilijk het oDder
havige voorstel te steunen. 

Ik heo voorts ernstige bezwaren tegen het systeem, dat 
thAns wordt toegepast en waarbij wii de verschillende maat
regelen, welke van de zijde der Regeering met betrekking 
tot de monetaire situatie zullen worden genomen, ons bij 
stukjes en brokjes zien voorgelegd, waardoor een overzicht van 
<10 zaak al heel moeiliik wordt gemaakt. Ik begrijp ten vollc 
de groote moeilijkheden, waarvoor de Regeering ten deze 
staat, maar aaD den anderen kant geloof ik toch, dat het 
nuttig zou zijn te kunnen geraken tot een bespreking van het 
g e h e e I van maatregelen. De Volksraad heeft een paar 
keer getracht tot een dergelijke bespreking te komen, maar 
die pogingen hebben eigenlijk gefaald. Ik zou deze zaak 
nog eens met nadruk onder de aandacht der Regeering willen 
brengen en willen vragen, of niet te eeniger tijd - maar 
natuurlijk binnen betrekkelijk korten tijd - een dergelijke 
bespreking mogelijk zou zijn. Wanneer men den normalen 
gang van zaken zou volgen, zou die besprekiqg eerst kunnen 
plaats heb oen bij de behandeling van de begrooting voor 1938 
en dat lijkt mij voor deze belangrijke zaak veel te laat. 

(De heer Roe p: U kunt een interpellatie aanvragen.) 

De heer De Hoog: Mijnheer de Voorzitter! Wij hebben 
besloten de Regeering te steunen in het beginsel van het 
heffen van een uitvoerrecht op exportproducten. Niet alleen, 
dat wij accoord kunnen gaan met den considerans der Re
geering, maar wij staan er zelfs nog wat anders tegenover. 
Wij vinden, dat in dezen tijd deze last wel degelijk wag 
wordeu opgelegd en in ieder geval aannemelijk en niet on
billijk moet worden geacht. 

Ik wil ter versterking van mijn betoog even een klein over
zicht geven betreffende de maatregelen welke het" gevolg 
zullen zijn van het loslaten van den gouden standaard. Wan
neer wij daarbij de gevolgen ten opzichte van de producenten 

en de consumenten tegenover elkaar stellen, dan zien wij 
wat de laatste groep betreft, dat het loslaten van den gou
den standaard nog steeds beteekent eeD verhooging van het 
levenspeil, al zal deze zich dool' verschillende maatregelen 
der Regeering slechts geleidelijk doen gevoelen. Een ver
zwaring der lasten voor den consument zal echter een ou
vermijdelijk gevolg van een en ander zijn. Verder noem ik 
de kwestie der contingenten en wanneer ik daarbij mij dan 
tot Nederland bepaal, kan ik er de aandacht op vestigen, 
dat door het loslaten van den gouden standaard Nederland, 
door het handhaven van de contingenteeringen, voor zijn 
leveringen in Indië in een voordeeligel' positie is gekomen 
in verhouding tot landen die tevoren reeds een gedepreci
eerde munt hadden. Toch is, wij hebben dat dezer dagen 
nog kunnen lezen, geen oogenblik gedacht aan een vermin
dering van de contingenten, zoodat deze factor, welke ook 
op de opdrijving van den levensstandaard voor den consument 
hier van invloed is, zal blijven bestaan. 

Tegenover de consumenten di e dool' het loslaten van den 
g'ouden standaard in een ongunstigere positie zijn gekomen, 
staat echter de groep del' producenten, en speciaal del' expor
teurs, die in een geheel anderen toestand verkeeren. Men 
ziet namelijk, dat de exportproducten door het loslaten van 
den gouden standaard meer gedevalueerde guldens opbrengcn 
dan tevoren het geval wns. Nu kan de heel' Kan beweren, 
dat in de eerste plaats alles wat meer voor de producten 
ontvangen wordt aangewend moet worden VOOI' de verbete
ring van de loonen e.d. en de heer Verboom kan zeggen, 
dat die bedragen in de eerste plaats gebrnikt moeten worden 
voor nienwe installaties e.d., wij weten allen, dat de stij
ging del' loonen e.d. beslist in een vcel langzamer tempo 
zich zal voltrekken dan het optreden van deze deva luatie
winst. Ik wil in dit verband ook verwijzen naar de lezing van 
dr. R. E. Smits, chef van de Economische afdeeling van de 
Javasche Bank, voor de Volksuniversiteit gehonden en waar
in hij dingen heeft gezegd, die inderdaad zeel' VOOl' de hand 
liggen en logisch zijn, zoodat ik deze lezing met volle in
stemming kan aanhalen en haar kan bezigen voor mijn be
toog. El' is een onmiddellijke devaillatiewinst gekomen en 
daar staat tegenover, dat deze winst dool' de maatregelen del' 
Regeering - en als zoodanig moet men toch ook het los
laten van den gouden standaard kwalifi ceeren - is ontstaan . 
Ik wil er nu even op wijzen, dat natuurlijk de gl'oote expor
teurs in den regel naamlooze vennootschappen zijn, zoodat, 
zonder nu te spreken van drainage, toch wel gezegd kan 
worden, dat een groot deel der op deze wijze gemaakte winst 
naar Nederland zal gaan. Ik laat dat echter daal' en wil al
leen constateeren, dat als de heer Weyer bezwaren opwerpt 
tegen de belasting op deze devaluatiewinst er verschillende 
punten zijn welke mij treffen en die ik even moet voor
brengen. 

In de eerste plaats zegt de heer Weyer, dat bet de vraag 
is of het hier inderdaad wel om winst gaat en h\j voegt er 
aan toe: vergeet niet, dat men tevoren zoo groote moeilijk
heden heeft gehad en zoo zware jaren aehter den rug heeft. 
De heel' Weyer heeft echter zelf betoogd, zij bet in geheel 
ander verband, dat meD bier in Indië, in tegenstelling met 
Nederland, reeds een heel eind met de aanpassing was ge
komen. Men was hier al zoover daarmede gevorderd, dat 
men hier zoo men al niet van een kleine winst kon spreken 
men dan toch in elk geval in de exportbedrijven zoover was 
gekomen, dat men vrij aardig quitte speelde. Nu komt de 
devaluatie en krijgen wij ineens een heel wat grootere op
brengst van de artikeleD. Maal' dan heeft men, gegeven den 
zooeven genoemden toestand, toch in elk geval voor een 
goed deel, door die hoogere opbrengst der artikelen met 
zuiveren winst te maken Y 

De heer Weyer zeide verder, dat men niet de vennoot
schapsbelasting moest vergeten en wat van het heffen daar-
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van het gevolg is. Maar dan wil ik even in het geheugen 
terugroepen wat ik zooeven over de aanpassing zei, waaruit 
volgt, dat de verliezen, zoo die Cl' nog waren, dool' de f1an
passing toch tot vrij geringe propor ties zijn teruggebracht. 
Verder wil ik dan nog iets aanhalen. wat ook den heel' 
Weyer bekend is en wat ook voorkomt in de zooeven reeds 
genoemde lezing van den heer Smits. Sprekende over de 
doorwerking van de voordeelen der devaluatie voor het 
cnltum-bedrijf op het gebied van de loonen e.d. en daar 
tevens het gonvernement bij betrekkende, zeide de heer 
Smits; 

.. Doch tevens vloeit daaruit voort, dat de Indischc 
schatldst en de Indische loontrekker daardoor pas in een 
vertraagd tempo van die verbeterde exploitatierekening 
in den vorm van hoogere belastingen en hooger loonen 
en salarissen zullen gaan profiteeren, en znlks juist na 
een langdurige periode van aanpassing, gedurende welke 
de onderlinge verhoudingen zich op den v66rdepreeiatie
toestand hadden ingesteld. 

VOOI' wat betreft het Gouvernement vindt dit 7.ijn oor
zaak in de bepalingen del' Vennootschapsbelasting, die 
voor de berekening van winsten steeds een aaneengesloten 
periode va,n drie jaren beschouwt en daardoor toestaat, 
dat de vcrl iezen van twee aan het jaar van aansla~ voor
afgaande ja l'en met een eventueele winst in dat laatste 
jaar worden gecompenseerd." 

Ik wijs erop. dat de heer Weyer het daar straks telkens 
had over de vroeger geleden groote verliezen, maal' deze 
kunnen worden gecompenseerd en wanneer men dan gflat 
berekenen, wat de 2% uitvoerrecht in verband met de 
compensatie beteekenen, komt men tot een geweldig aantal 
opcenten - de heer Weyer sprak zelfs van 50 opcenten - . 
een gl'oepeering van cijfers echter, welke mij niet juist lijkt. 

Ik constateer dus, dat wij eenerzijds een groep van 
consumenten hebben, welker kosten van levensonderhoud 
absoluut zullen stijgen en dat daartegenover ander7.ijds cle 
inlwmsten van bet.l'okkencn straks zeel' lang'r.aam omhoog' 
zullen gaan; wat het particuliere bed1'1ifsleven hetreft behoef 
ik dit niet nader te betoogen en wat aangaat de ambtenaars
sa larissen weten W\j nog niet van een verhooging en hOO1'on 
wij "oorloopig alleen nog maal' van verlaging. WÁi zien dus 
een vel'hooging der kosten van levensonderhoud van den 
consument en aan de andere kant een gl'oote winst, die aan 
den producten ten in den schoot wordt geworpen. Ik kan 
mij er geheel mede vCl'eenigen, dat de Regeerin g een deel 
van deze extra-winst opeischt dool' middel van ecn uitvoer
recht, waar Z\i het op een ander manier moeil\ik zal kunnen 
krijgen. 

In verhand mét dit laatste kom ik op het betoog van den 
heel' Verboom, die deze belasting verkeerd heeft gevonden; 
indien een meel' algemeene regeling zou kunnen worden 
g-etroffen, waaronder alle devaluatiewinsten zouden vallen, 
dan lOU de heel' Verboom daarvoor eerder iets kmmcn voelen. 
maal' het thans voorgestelde systeem lijkt hem onjuist. 
Tl\: wil mijnerzijds niet beweren, dat het een onjuistheid is 
als men zegt, dat met de voorgestelde regeling een bepaalde 
categoJ'ie wordt getroffen, doch ik wil daartegenover op het 
volg-ende w{jzcn. Zooeven heb ik reeds gezegd, dat de 
Regeering steeds met haar maatregelen achteraan komt. 
Als Zii dus een middel weet om onmiddellijk in te grijpen 
en zich een deel van de devaluatiewinsten te verzekeren. 
moet Zij dit doen, want anders komt Zij hiermede ook 
3ehternan op een moment, dat de groote devaluatiewinsten 
weel' op de een of andere w\lze reeds z\in vcrwerkt en dan is 
~ij te laat. Dam'om kan ik mij geheel vereenigen met het 
111 dc àfemorie van Antwoord ingenomen standpunt, hetwelk 
in de volgende woorden tot uiting komt ; 

,. ÛveriZj:lns valt er op te wijzen - andere leden uitten 
zich reeds in dezelfde r ichting -, dat het onderwerpelijk 

aangewezen was op zoo kort mogelijken termijn tot een 
redelijke en aan\'Hardbat'en heffing te geraken". 

Dit is eigenlijk de quintessens van de zaak; neemt de 
Rcgecring dezen maatregel niet, dan strompelt ZÁi achter de 
fe iten Han en komt Zii te laat; ik vrees, dat wij dan straks ui t 
deze hausseperiode voor een speciaal deel van het bedrijfs
leven een zeer gering deel zullen krijgen. Vandaal' dat ik 
met het regeeringsvoorstel accoord kan gaun. 

Ik wil nu nog slechts eenige opmerkingen maken mede in 
verband met hetgeen de heer Weyer heeft aangevoerd; deze 
heeft onder anderen gezegd; Wnt heeft het bedriifsleven i.n 
de laatste jaren hier eigenlijk gedaan ! Het heeft voortdurend 
gevochten tegen de barrières del' invoel'l'echtell in andere 
landen! " Telnu, zou ik op mijn beurt bijna willen zeggen, 
wanneer de heer Weyer daarvan uitgaat, dan is hier een 
schoone gelegenheid, om de doeltreffendheid van deze invoer
I'echtcnbarrières teniet te doen, w~j I men in verband met de 
depreciatie van den gulden zijn producten in het buitenland 
tegen zeer lage prijzen kan aanbieden, Nu kan men zeggen, 
dat deze lage prijzen bij het doorwerken del' depreciatie weer 
7,ullen stijgen, maar men zou dan toch kunnen beginnen met te 
trachten, in verband met de lagere prijzen aan zUn product 
een grooteren afzet te geven. Daal'over spreekt men echter 
met geen woord . Ik zou bijna willen venvijzen naar de groote 
vrees, welke men in Japan heeft gehad ten aanzien van de 
in gedeprecieerde guldens uitged rukte prijzen van de Hol
landsche textielgoederen . Men heeft zelfs een oogenblik ge
vreesd met betrekking- tot de depreciatie van den gulden, 
yoor de su iker in Formosa en elders, maal' ten deze js niets 
gebeurd. Men probeert niet de barrières met de lagere een
heidsprijzen, die men thans kan aanbieden te omzeilen, daar
over heen te komen neen, men maakt ten volle gebruik van 
de depreciatiewinst. Ik zal niet zeggen, dat hierin op zich
zelf iets onjuist zit, want anders zou ik hiel' geen betoog 
behoeven te houden voor een steun aan de Regeeri ng ten 
aanzien van de heffing van 2% u itvoerrechtheffing. Ik acht 
het vanzelfsprekend, dat men van clie pl'\lzen gebruih maakt, 
doch men kome clan niet bij ons l\lCt betoogcn over den strijd, 
die men tegen de genoemde barr ières moet voeren, terwij l 
men op het oogenblik betel' in staat is dezen strijd te voeren 
dan ooit te voren . 

Voorts wil ik even ingaan op hetgeen de heol' Thamrin 
heeft gezegd ten aanzien van de eopra. Hij hceft dit artikel 
naar voren gebracht om te betoogell, dat de Regeering '(Us
erimineert tusschen artikelen, ten aanzien waarvan men on
middellijk de devaluatiewinst kan eonstateeren en artikelen, 
waar een devaluatiewinst bestaat, doch die iJl een dergelijken 
slechten toestand verkeeren, dat men uu toch eigenlijk deze 
ook moet uitzonderen van dit te heffen recht, om ze aldns 
de gelegenheid te geven, weder wat op adem te komen. Ik 
wil er op wijzen, dat wanneer de heer Thamrin dit betoogt, 
hij daarmede eigenlijk geheel in de lijn gaat van den heer 
\\feyer, die ook vraagt om geen uitvoerrechten te heffen, om 
eens de te treffen artikelen een tijdje te geven om weder op 
hun verhaal te komen en in een beteren toestnncl te geraken. 

(De heel' T h a m rin; Doch de eopra betaalt al uitvoer
recht.) 

De heer Thamrin heeft dit speciale artikel naar voren ge
haaid . Doch ik meen, dat waal' de Regeering hier een reeks 
van artikelen heeft opgesomd, die voor vrijstelling in aan
merking komen, daal' kome men n iet aan met te probeeren 
dit argument "an de slechte omstandigheden en het weder op 
adem laten komen, weder voor andere artikelen te laten gelden l 

want dan zou men eigenlijk zijn tegenstanders het recht geven 
hetzelfde argument naar voren te brengen voor de artikelen, 
die dool' de heffing worden getroffen. 

Aan den anderen kant is het toch ook een fe it, dat eenzelf
de stijging, waar de heer Thamrin het over heeft gehad ten 
aanzien vau andere artikelen, zich heeft voorgedaan bij de 
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copra, zoodat men bij dit artikel ook al een tijd heeft gehad 
om op adem te komen . 

(De heel' '1' ham l' in: Daar wordt echter al uitvoerrecht 
betaald. ) 

Ik zou dc Hegeering ook nog wel evcn willen wijzen op een 
ander artikel, dat op het oogenblik onder de uitzonderingen 
valt, dat is de sereholie. Ik meen dat zich te dezen aanzien 
in de laatste maanden een prijsstijging heeft voorgedaan die 
de Rcgeering toch zeker wel nauwkeurig zal willen bek\lken. 
Vooral wanneer men eenmaal aan het belasten van devaluatie
winsten toe is, moet men ter wille van de billijkheid zooveel 
mogelijk alle devaluatiewinst-objecten in de belasting be
trekken en als zoodauig ten volle rekeuing honden met 
de markt en prijsveranderingen voor het eventueel brengen 
onder de lijst van artikelen, die getroffen worden door dit 
uitvoerrecht. 

'l'hans zou ik nog een laatste opmerking willen maken. Ik 
hcb gezegd, dat ik die winst wel billijk acht. Ik acht ook het 
voorstel van de Rcgeering tot belasting van die winst billijk. 
Doch ik zou de Regeering toch gaarne een toelichting willen 
vragen op gl'ond waarvan Zij meent, dat 2% uitvoerrecht 
het uiterste is, waartoe men kan gaan. Ik laat daarbij geheel 
buiten beschollwin'g in hoeverre mijn geacht medelid, de 
heer 'Sosroha(lJkoesoemo gelijk heeft, waar hij beweerde dat 
de Indische Regeering een hooger uitvoerrccht heeft vdorge
stold. De Regeering verklaart echtcr pertinent, dat Zij daar
mede niet verder wil gaan dan tot 2%. Daarom zou ik gaarne 
door haal' zien toegelicht op grond waarvan de Regeering 
eigenlijk kon verklaren, dat die 2% de niterste grens is. 

(De heer Th am l' in: Welke Regeering zegt datT) 
In elk geval zou ik dit gaarne \7an dezen Regeerings

gemachtigde hooren. 
Mijnheer de Voorzitter! Wij hebben hiel' verschillende be

toogen hllonen beluisteren, waarin voorkwam, dat die 2% -
~~ he~r Thamrin heeft zich daar zelf aan bezondigd - eigen
lijk ~Iet zooveel beteekenden. Resumeerende wil ik zeggen, 
dat Ik de Regcering gaarne zal steunen, doch alsnog gaarne 
van haut' zal vernemen, waarom 2% het uiterste is waartoe 
Z\j kun gaan. 

De heel' Van Helsdingen: Mijnheer de Voorzitter! In den 
Volksraad in p leuo is indertiid een motie-Soeroso aangenomen. 
dIe de strekkmg had, de Regeering tc verzockcn, ovcr te gaan 
tot een UItvoerrecht als thans wordt voorgestcld. Ik heb daar
bij toen ernstig bezwaar geopperd tegen de imperatieve wijze. 
waarop het verzoek aan de Regeering werd gedaan en tegen 
het feit, dat de beslissing viel zoudel' een voorafgaand diep· 
gaand onderzoek en slechts volstaan wcrd met stemmotivee
ring . . .op .zichzelf achtte ik het zeer wel mogelijk, dat een 
dergeluk UItvoerrecht in beschouwing werd genomen; eenige 
weken voor de beslissing van den Volksraad viel had ik deze 
mogelijkheid in "De Banier" reeds vooropgesteid. Zelfs na 
de zeer aanlokkeliikc wijziging van de motie dool' invoeging 
van de woorden "de daarvoor in aanmerking komende export
producten" heb ik gemeend, er tegen te moeten stemmen uit 
voornoemde formeele overwegingen . Of deze motie voor de 
Rcgeering nu een stimulans is geweest, om dit uitvoerrecht voor 
te stellen, waag ik te betwijfelen, ik meen dat de Regeering het 
nemen van een dergelijken maatregel bereids in overweging 
had. Naar mijn meening is dit uitvoerrecht alleen te moti
veeren omdat we hier hebben te maken met de gevolgen van 
een zeer opzettelijke regeeringsdaad, het verbod van den goud
UItvoer en het dientengevolge op drift geraken van den gul
den. Daardoor zijn aan speciale exportbedrijven groote voor
deelen. te beurt gevallen en nu lijkt het mij redelijk, dat de 
overheId een deel der voordeelen aan zich trekt, gemaakt door 
?e expor~?edrijven welke, naar de Regeering zelf zegt, relatief 
111 een buzonder gunstige positie zijn geraakt door deze op
zettelijke regceringsdaad . Te meer bestaat hiertoe aanleiding 
omdat anders een overgroot deel van de extra winsten, voor-

zoover het later dan winsten blijken te zijn, naar het buiten
land zouden wegvloeien. 

Er is hiel' inderdaad, zooals de heer Weyer het noemde, 
discriminatie van contribuabel en. Maal' die inperking van 
de winst heeft ook elders plaats gebad. De Regeering heeft 
door prijszettingen, het verbod van onredelijke pl'ijsverhoo
ging enz. de mogelijkheid van het maken van groote ,vinsten 
eenvoudig uitgesloten. Zij deed dit omdat Zij zich ten Joel 
stelde, de kosten van het levensonderhoud zoo laag mogelijk 
te stellen, althans trachtte zij, het proces van aanpassing aan 
de nieuwe toestanden zoo geleidelijk mogelijk te doen plaats 
vinden. IIlaar daardoor zijn ontegenzeggelijk vele winsten aan 
importeurs en kleinhandel ontnomen. Ik acht deze discrimi
natie van belastingen over het algemeen niet fraai, maal" JU1Ul' 

mijn meening is ze in vele gevallen eenvoudig niet te ver
mijden en zal juist door dit tijdelijke hijzondere extra uit
voerrecht de kring der coutl'ibnabelen worden vergroot. 

Nu is men daarmede nog niet tevreden en wil l11en Ül het 
algemeen hen, die vool'deelen van de depreciatie genieten, 
zooveel mogelijk belasten. Er zijn voorstellen gedaan om te 
komen tot een extra vermogensbelasting voor extra ver
mogensaanwas, een belasting op valutawinsten op goucl- en 
aandeel en-bezit en een extra winstbelasting. Een belasting 
op het aandeelen "bezit" lijkt mij vrijwel onmogelijk. In 
de eerste plaats zullen de aandeelhouders, voozoover ze in 
exportbedrijven zijn betrokken, toch reeds worden getroffen 
door het tijdelijke extra uitvoerrecht, dat natuurlijk in min
dering zal worden gehracht van de dividenden, die even
tueel zouden worden uitgekeerd. Van de overige aandeel· 
houders, die hun aandeelbezit eindelijk wat in waarde zien 
stijgen, kan men toch niet zeggen, dat zij devaluatie .,willst" 
mal;:en. Bij de menschen, die hun aandeelen hebben gekocht 
voor 195, door de malai se den koers hebben zien terugloopen 
tot 13 en nu eindelijk heel zachtjes zien oploope" tot 23 of 
misschen 33, kan men toch redelijkerwijs niet spreken van 
vermogensaanwas, het is hoogstens een weillig inhal en van 
het geleden zware verlies. 

(ne heer Kan: Juist!) 
Hoe men die "winst" kan constateeren, is mij een l"1Hlc1sel. 

Iets anders is, dat wanneer men komt tot realisatie van de 
waarden, men kan spreken - en dan nog alt\id met een 
groote reserve - van te maken winsten. Het is dnn ook 
volkomen misleidend, lijkt het mij, wanneer dagbladen me
dedeelen, dat meel' dan f 1 milliard winst in Nederland is 
gemaakt op de "verhandelde" aandeelen. Het li.ikt mij , dat 
deze berichten onjuist zijn en dat men el' geen andere be
teekenis aan kan hechten dan dat de waarde del' aandeelen 
dool' het oploopen der koersen zoo groot is geworden en 
uiet dus, dat de winst zoo groot is geworden, cn zeker uiet 
van de "verhandelde aandeelen. 

Er is gevraagd om een extra-winst- en een valutawinst
belasting. Ik erken de bezwaren, die daartegen door de Re· 
geering zijn aangevoerd. Met een verwijzing naar de 001'

logswinstbelasting, die ons in dit opzicht toch veel te leeren 
geeft, wil ik ook opmerken, dat een te late vaststelling van 
dergelijke helastingen als hier worden gevraagd, aan Ind ië 
vele millioenen zal doen ontgaan. De bezwaren zijn in de 
eerste plaats, dat er een veel te lange voorbereiding noodi g 
ïs voor een behoorlijke regeling van dergelijke extra-heffin
gen en in de tweede plaats dat, wil men billijk zijn, daarbij 
zoo groote verfijning noodig is, zooals de Memorie van Ant
woord reeds opmerkt en rekeuing moet worden gehouden 
met allerlei individueele factoren, dat inderdaad een groot 
deel van de voordeel en aan Indië zon ontgaan. 

Ik ga dns accoord met het tijdelijk extra-uitvoerrecht. Ik 
voel wel de kracht van de bezwaren, die ons geacht mede
lid, de heer Weyer, tegen een dergelijke belasting heeft aan
gevoerd, maar ik herhaal, dat in de zeer opzettelijke overheids
daad, het verbod van goud uitvoer, waardoor de gulden ont-
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Tijdelijk extra-uitvoerrecht (Ond. 103). 

(Van Helsdingen.) 
wl'icht is, alleen de rechtvaardigheidsgrond is te vinden voor 
het treffen van de "directe" groote voordeelen, die de 
exportbedrijven hebben kunnen betalen. Ons geacht medelid, 
de heer Weyer, daarbij gesteund door ons geacht medelid, 
den heer Kan, heeft aan de Regeering gevraagd om loslating 
van het beginsel om de kosten voor het levensonderhoud zoo 
laag mogelijk te houden. Ons geacht medelid wil liever, dat 
alles wordt vrijgelaten, dat de conjunetunr zijn gewone ver
loop neemt, dat de loonen stijgen, dat er meer werkgelegen
heid komt, meel' nitbreiding, enz. Deze schets is inderdaad 
aanlokkelijk en toch is el' voor het standpunt der Regeering 
ook veel te zeggen. Zij zoekt naar zooveel mogelijk stabili
satie, moet daarbij uiteraard zeer voorzichtig te werk gaan, Zij 
wil voorkomen verhooging der loonen en dat is natuurlijk 
aan de eene zijde aanlokkelijk ook voor de exportbedrijven, 
maar dan Illoet er toch ook tegenoverstaan, dat de Regee
rÜl g van haar kaut bereid is, allerlei inkomsten prijs te ge
ven, dus om de lasten, die op de kosten van het levensonder
houd drukken, zooveel in 'haar vermogen ligt, te verlagen. 
Mijn ervaring is - en ik geloof, dat het wel die van ieder 
zal zijn - dat een algemeene verhooging del' salarissen on
middellijk gevolgd wordt door een verhooging van alle kos
ten van het levensonderhoud, zoodat uiteindelijk salarisver
hooging aan ambtenal'en en andere personen tenslotte maRl' 
zeel' wei llig baat brengt. 

lJe heel' Weyer heeft opgemerkt, dat wij vlak tegen de door 
ons gehuldigde handelspolitiek in, nu barrières gaan oprichten 
in het vrije l"mu,'bvl'l·keer. HU heeft zeHs een bel'oep gedaan 
op een uitlating VHn uen minister-president en hij heelt gezegd, 
dat het buitenland ons deze onlogische handelwijze voor de 
voeten zal werpen. Nu geloof ik niet, dat de gevolgen van 
dezen maatregel zó6 ernstig znllen zijn als ons geacht meclelid 
zich voorstelt. Binnen 15 maanden, heeft de Regeering nu 
vool'gesteld, geldt alleen dat tijdelijk uitvoerrecht. Na dien 
tel'mijn vervalt het en ik mag verondersteJlen. dat eventueel 
te houden besprekingen over een verlaging van de barrièrcs 
over de geheeIe lini e voor een internationale regeling zeker 
niet in zoo'n korten tijd haar beslag zullen hijgen. 

Wat het begrootingsperspeetief betref, is cr groot versehi l 
van meen iug tusschen de Regeering en deu heer Weyer. Wic 
van beiden het gelUk aan zijn kant heeft, zal nog nader moeten 
blijken, maar vaststaat, dat de begrootingspositie voor 1937 
belangrijk is benadeeld en verslechterd door de verlaging van 
de invoerrechten en de verlaging van den zoutprijs, welke op 
ziehzcU f 13 m ill ioen zouden hebben opgebracht, Te ver
wachten is, dat. nog andere verlagingen noodig zullen zijn. 

De Regecring zegt in de ~Icmorie van Toelichting op blz. 2 
(Ronco), dat verdere prijsgeving van inkomsten niet onwaar
scbijnlijk moet wOl'den geacht. Verondersteld wordt, dat 
verdere lastenverlagingen, al worden zij gekoppeld aan de 
economische behoeften en algemeene budgetaire verhoudingen, 
niet onmogelijk zullen zijn. Zij spreekt zieh niet uit over 
salariswijzigingen, maar hier geloof ik toch wel met den heer 
Km'stens, dat in sOlllmige opzichten de Regeering binnen be
trekkelijk kort.en t.ijd en zeker in 1937 reeds tot wijzigingen 
zal moeten komen van enkele salarissen . Ik wijs bv. op de 
opheffing vun de parallelschalen en van de regionale kortingen 
en misschien dal nog verdere salarisverhoogingen zullen moeten 
plaats hebben . Zelfs met inachtneming van de regelen, die 
de Regeering zich heeft gesteld van zooveel mogelijk stabilisatie 
der kosten van levenonderhoud, zullen in enkele gevallen ver· 
hoogi_ngen van salarissen toch niet kunnen uitblijven. Maar 
dan ook is het gerechtvaardigd, dat de Regeering daartegen
over stelt een bl'on van inkomsten, die haar in staat stelt deze 
verdere verlaging van haar inkomsten te compenseeren. 

De depreciatie heeft tengevolge gehad een ongeveer 20% à 
25%-meer opbrengst. Daartegenover staat voor de bedrijven, 
dat er uiteraard meer kosten aan verbonden zijn, omdat 
zij verschillende grondstoffen en ook hulpmiddelen gebruiken, 

Handelingen. Zittingsjaar 1936-1937. 

die uiteraard in prijs zull en zijn toegenomen, al znllen die 
verboogingen niet in dezelfde verhouding zijn als het geval 
is met de direete opbrengst. Verschillende elementen van 
kostprijsberekening zullen dezelfde blijven. Er zijn versehil
lende vaste lasten, die niet dadelijk door de devaluatie 
worden beïnvloed. Mij is gezegd, dat de extra-uitgaven in 
doorsnede genomen, niet meer zullen bedragen dan gemiddelcl 
5%, wat beteekent, dat door de devaluatie de winst ongeveer 
17 % zal zijn. Stellen wij dit veiligheidshalve op 15% . Dan 
is de vraag : Welk percentage is nu redelijk te aehten voor de 
heffing ? De Regeeriug zegt, dat het 2 is. In een amendement 
is reeds genoemd het percen tage 4. De vaststelling van elk 
percentage is ecbter min of Illeer willekeurig. Ik kom daarop 
dadelijk terug, maar wensch hier af te wijzen de argumentatie 
van den heer Thamrin, die hi er cijfel's heeft geproduceerd, 
die met dit ontwerp niets, Illaar dan ook letterlijk ni ets te 
maken hebben. Hij heeft aangehaald de gcwelclige procen
tueele verhoogingen, - die in het Economisch Weekblad 
worden genoemd - welke verschillende exportproducten 
hebben gebad, maar die verhoogi ngen ziin er niet geweest 
naar aanleiding van de depreciatie. Integendeel. Deze I ijst 
is afgesloten op Augustus van dit ;jaar, dus toen er nog geen 
depreciatie aan de lucht was en m~ns inziens is deze 
berekening naar den laatsten stand van de exportproducten, 
waar bet hier gaat om het treffen van de depreciatiewinsten 
geheel onzuiver en daarmede moet het geheele materiaal, dat 
OI1S geacht medelid, de heel' Tl1amrin, heeft voorgebracht 
hierbij ten eenenmale buiten bespreking blijven. 

(De heer 'I' h am I' in: Daarna zijn de prijzen nogmaals 
gestegen door de depreciatie.) 

Ja, maar zooals ik al stelde, waren ze eerst nog heel wat 
lager en men beeft alleen rekenin g te houden met den laatsten 
prijs in September, laten wij zeggen en de daal'na gekomen 
prijzen ten gevolge van de depreciatie. Men moet geen 
rekening houden met de stijging welke in de honderdtallen 
proeent.en loopt in vergelijking met het moment, dat cle 
exportproducten het allerlaagste peil hadden bereikt. Dit 
toch leidt tot onjuiste opvattingen en tot een onjuiste VOOl·· 

stellin g van zaken. 
Ik heb al gezegd, cla t het de vraag is hoe groot het 

~ercentage moet zijn hetwelk geheven moet worden, waar 
111 doorsnee ongeveer 17% extra voordeel door de export
pl'odueten worden behaald . Ik spreek hier dan ni et van 
"winst" omdat de bezwaren die de heer Weyer heeft '"001'

gebracht wel degelijk beteekenis hebben. Mij wil het voor
komen, dat een percentage van 2 toch wel iets te laag moet 
worden genoemd. Ook mij is bekend, wat ons geacht medelid, 
de heer Sosrohadikoesoemo, reeds heeft medegedeeld, da t 
de Indische Regeering zelf 4% zon hebben gewenseht. 
Ik laat dit echter buiten bespreking; ik acht bet stelsel. 
zooals ons geacbt medelid, de heer Kerstens, het heeft voor
gesteld, zeer aanlokkelijk. Indien het mogelijk is om een 
dergelijk versehil in onze wetgeving vast te leggen, dus als 
met de rentabiliteit del' bedrijven min of meer rekening zou 
kunnen worden gehouden, zou dat zeker een wenschelijk 
stelsel zijn. Ik vraag mij alleen af of dit denkbeeld inderdaad 
uitvoerbaar is. Het zon el' onw illekeurig toe moeten leiden, 
dat men niet alleen rekcning houdt met verschillende bedrijfs
takken maar ook met verschillende bedrijven in die verschil
lende bedrijfstakken. Bovendien, aan wie moet de beoorde.
ling worden gelaten ? Moet dllt geheele stelsel worden 
uitgewerkt in de ordonnantie of moet dit aan de regeel'ing-s
verordenjng worden overgelaten7 Het is niet zoo eenvoudi g. 
Ik voor mij zou prefereeren ni et een heff.ing van 4%, maar 
van 3%, zoodat wij toch al 50% uitgllun boven het voor· 
gestelde, 

(ne heer We y er: U laat de kerk in het midden I) 
Maar dan wil ik daaraan toch wel verbinden, dat de extra

inkomsten van deze heffing uitslnitend behooren te worden 
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aangewend voor de verlaging van lasten en eventueel om 
nog verhooging van salarissen mogelijk te maken, zooals ik 
zooeven al heb gezegd. Deze extra-inkomsteu voor het gou
vernement mogen echter niet worden gebruikt voor extra
aflossing. 

Als men zoo de lijst van vrijgestelde producten nagaat, 
waarbij nu bij amendement nog enkele eventueel worden toe
gevoegd, krijgt men toch wel zeer sterk den indruk, dat er 
zeer veel exportproducten zijn, die hier worden nitgezonderd 
en ten aanzien waarvan de vraag moet worden gesteld of 
dat wel de bedoeling is geweest en of het niet veeleer de 
bedoeling moet zijn geweest te verkrijgen een algemeen nit
voerrecht waarvan alleen enkele producten zouden zijn vrij
gesteld, welke bepaaldelijk zwakke, noodlijdende bedrijven 
betreffen. Thans worden hier een stel exportproducten nit
gezonderd maar eigenlijk ontbreekt ons toch een behoorlijke 
toelichting bij ieder daarvan waarom het product van de 
heffing uitgeschakeld is . .Al dadelijk valt ons verder op, dat 
speciaal koffie en suiker worden uitgeschakeld, - en terecht 
- maar waarom verschillende andere producten zooals witte 
peper, copal en drakenbloed e.a. ook in dezelfde uitzonde
ringspositie worden gebracht, daarvan heeft de RegeeriJ;tg 
geen toelichting gegeven. Ik zon alsnog heel gaarne wen
schen dat Zij een nadere toelichting daarvan gaf, een toe
lichting nitvoeriger dan die in de Memorie van Toelichting 
is gegeven. 

Ten opzichte van art. 3, waar het gaat over ecn eventueel 
teruggeven van het extra-nitvoerrecht, wil ik opmerken, dat 
ik niet accoord kan gaan met de nota van wijzigingen. Ik 
acht de oorspronkelijke redactie eigenlijk beter want de na
deelen van de redactie bij de inwerking treding der ordon
nantie, worden mede gecompenseerd door de voordeelen aan 
een voorverkoop verbonden, bij de intrckking van deze ordon
nantie. Dus daarom acht ik het veel beter, dat de oorspron
kelijke redactie van artikel 3, dat alleen wanneer aangetoond 
wordt, dat in verband met eenige vóór 8 November 1936 tot 
stand gekomen overeenkomst, de heffing van dat recht tot 
grove onbill.ijkheid heeft geleid, -teruggave van het extra-uit
voerrecht zal plaats hebben, behouden blijft. 

Ik zou aan de Regeering willen vragen, of Zij er eenig 
inzicht in heeft, welke termijnen van voorverkoop hier over 
hct algemecn gelden. Indien wij bet gemiddeldc op 4 maanden 
kunnen steUen, dan zouden alle verkoopen , die in die vier 
maanden zijn afgesloten, voor het uitvoerrecht zijn nitge
schakeld en zou ten opzichte van deze bedrijven de werking 
van deze ordonnantie practisch worden ingeperkt tot 11 
maanden, n .l. tot 15 minus 4 maanden. 

Na die inperking krijgen al deze bedrijven door hun voor
verkoopen voordeel en en die wegen op tege.n de nadeelen, 
die bij de invoering dezer ordonnantie zullen worden gele
den. Ik zou er dan ook alsnog op willen aandringen, dat 
de Regeering de oude redactie handhaaft. 

Ten aanzien van artikel 4 heb ik hetzelfde bezwaar als 
mijn geacht medelid, de .heer Thallli"in naar voren heeft ge
bracht. Ik beboef daarom bij dit artikel niet lang stil te 
staan; ik onderschrijf zijn bezwaren volkomen en ik meen, 
dat de vaste bepaling van den datum van automatische in
trek kîng er bij nitstek toe zal leiden, dat tegen dien tijd 
groote voorraden worden aangehouden, zoodat de laatste 
maanden de export zeer gering zal zijn. Ik zou er bovendien 
op willen wiizen, dat waar de Regeering zelf intrekking van 
dezen tijdelijken maatregel bij ordonnantie heeft mogelijk 
gemaakt, dat er dan toch alle aanleid ing is om den termijn 
te laten vervallen. Immers, de Regeering kan ieder moment 
met een ordonnantie komen en ingeval de Volksraad zelf 
niet accoord zou willen gaan met een der~elijke intrekkings
ordonnantie, blijft haar den weg van arti!>el 90 van de ,l.S . 
open, zoodat Zij bereiken kan wat hij wenscht. 

(Voorzitter. ) 
De Voorzitter: Hiermede is de behandeling in eersten ter

mijn van dit onderwerp van de zijde van den Volksraad 
beëindigd. 

Is de Regeeringsgemachtigde, gezien de lange lijst van 
sprekers, bereid om morgenochtend te antwoorden j 

De heer De Bruyn Kops, directeur van Financiën : Gaarne, 
Mijnheer de Voorzitter! 

D e Voorzitter: Inm.iddels zijn vier amendementen door den 
heer Thamriri reeds voorgelezen, ingediend en rondgedeeld: 
ze luiden als volgt; 

1. A men d e men t, voorgesteld door de heeren Thamrin, 
Prawoto en Soangkoepon (Stuk 7) 
lnidende: 

"Ondergeteekenden hebben de eer voor te stellen in 
artikel I der ontwerp-ordonnantie betreffende de heffing 
van een tijdelijk extra-uitvoerrecht (zitt. 1936-- '37, Ond. 
103), zooals gewijzigd bij Nota van wijzigingen, de 
volgende wijziging aan te brengen: 

In artikel 1 lid (1) wordt tusschen de nummers ,,175" 
en ,,205" ingevoegd: ,,188"." 

2. Am end e men t, voorgesteld dool' de heeren Thamrin, 
Kerstens en Prawoto (stuk 8), 
luidcnde: 

"Ondergeteekende bebben de eer voor te stellen in 
artikel I der ontwerp-ordonnantie betreffende de heffing 
van een tijdelijk extra-uitvoerrecht (zitt. 1936--'37, Ond. 
103), zooals gewijzigd bij Nota van wijzigingen, de 
volgende wijziging aan te brengen: 

Artikel 1 lid (2) wordt gelczen als volgt: 
"Het extl'a-uitvocl'l'ccht bedmagt vjcr tcn honderd van de 
waarde", " 

3. A men d e men t, voorgesteld door de heeren Thamrin, 
Prawoto en Soangkoepon (stnk 9), 
luidende: 

"Ondergeteekende hebben de eer voor te stellen in 
artikel I der ontwerp-ordonnantie betreffende de heffing 
van een tijdelijk extra-uitvoerrecht (zitt. 1936-'37, Ond. 
103), zooals gewijzigd bij Nota van wijzigingen, de 
volgende wijziging aan te brengen: 

In artikel 2 wordt na sub c de volgende zinsncde in
gelascht: "d de bevolkingsrubber" . " 

4. A men d e men t, voorgesteld door de heeren Tham.rin, 
Kerstens en Prawoto (stuk 10), 
luidende : 

"Ondergeteekende hebben de eer voor te stellen in 
artikel I der ontwerp-ordonnantie betreffende de heffing 
van een tijdelijk extra-uitvoerrecht (zitt. 1936--'37, Ond. 
103), zooals gewijzigd bij Nota van wijzigingcn, de 
volgende wijziging aan te brengen: 

Artikel 4 wordt gelezen als volgt: 
"Bij ordonnantie kan het recht voor aUe dan wel ten 
aanzien van bepaalde goederen worden afgeschaft"." 

De Voorzitter : Deze amendementen komen bij dit onder
werp in behandeling; de afhandeling van dit laatste zal 
morgenochtend plaats hebben. 

Aan de orde is de behandeling van de 
ontwerp-ordonnanti~ houdende eenige 
voorzie_ningen met betrekking tot het 
rechtswezen lil verband met de nieuwe 
administratieve indeeling van de residentie 
Molukken. (Ond. 104.) 

Deze ontwerp-ordonnantie wordt zonder beraadslaging en 
zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 
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(Voorzitter, Prawoto.) 
De Voorzitter: Aan de orde is de behandeling 

van de ontwerp -ordonn antie tot beperking 
van aen uitvoer van plantmateriaal van 
·d eu 0 1 iep a lm u i t het tol geb ie d va u Ne d e r-
1 ands eh -I n d ië. (0 nd. 106). 

Voot' dit onderwerp heeft zich één spreker opgegeven, doch 
in overleg met dezen spreker is de Regeeringsgemachtigde 
llÎet uitgenoodigd ter vergadering aanwezig te zijn, aangezien 
,de opmerkingen van den spreker geen directe beantwoording 
vereischen. 

De heer Prawoto : Mijnheer de Voorzitter! Voordat ik de 
-eigenlijke zaak in bespreking neem, zou ik de volgende op
merking willen plaatsen. 

Door mijn vraag, die ik straks zal doen, zou ik niet gaarne 
willen zien, dat daardoor de procdure van behandeling over 
dit ontwerp wordt vertraagd, omdat ongeacht het resultaat 
<looI' mijn opmerkingen teweeggebracht, ik mijn stem toch 
aan het ontwerp zal geven. 

Daarom verzoek ik D, Mijnheer de Voorzitter, de bespre
lring van dit ontwerp, zelfs zonder een regeeringsgemachtig
de te willen afhandelen. Mocht de Regeering mijn zienswijze 
deelen, dan ben ik er van overtnigd, dat mijn suggestie later 
tot uitdrukking zal komen in de definitieve vaststelling van 
de ordonnantie. Ik zou de Regeering nu de vraag willen 
stellen of uit een landbouwkundig oogpunt takken en twii
gen enz. geschikt als ent- materiaal niet op buitenlandsche 
oliepalm-onderstammen ingeënt kunnen worden. 

Zoo ja, dan zou ik aan art. 1 gaarne toegevoegd willen 
:zien b.v. de woorden: 

"en alle andere onderdeelen van de' oliepalm plant, die 
naar het oordeel van het departement van Economische 
Zaken geacht kunnen worden te dienen tot verdere voort
planting van uit dit land afkomstig plantmateriaal." 

Mijnheer de Voorzitter! Natuurlijk zal ik, wanneer de Re
geering het met mij eens is, de redactie geheel en al aan 
baal' inzicht willen overlaten, mits mijn bedoeling daarom
trent tot uitdrukking komt. 

Mijnheer de Voorzitter! Het verbod van uitvoer van olie
palmmateriaal, zooals dit tot uitdrukking komt in dit ont
werp, is als ik mij niet vergis reeds bijna 6 maanden oud en 
ik geloof, dat er nog nooit een poging is gewaagd· om olie
palm-materiaal naar buiten uit te voeren. Doch, waar de 
Regeering, zooals iu dit voor mij liggend outwerp, de moge
lijkheid wil uitschakelen, dat oliepalmmateriaal naar het bui
tenland wordt uitgevoerd, omdat genoemde uitvoer niet in 
het belang is van dit land, zoo moet het verbod dan ook 
'zoo afdoend mogelijk worden gemaakt. Ik zie in de sugges
tie, die zoo even door mij naar voren is gebracht, een toe
voeging aan het ontwerp, die in het voordeel zal ziin van 
het voorstel. 

De ontwerp-ordonnantie wordt zonder hoofdelijke stem
ming aangenomen. 

De Voorzitter: Aan de orde is de voortzet
ting del' beh andeling van de ontwerp-
01' d 0 TI n a n ti e, hou cl en cl ere ge l e nt e r bes c h e 1'

ming van broncapteeringen voor openbare 
d l' i n k wat e l' voo r zie n i n gen, (0 n d. 100, a I s 
ge w ij z i gd bij not a van wij z i gin gen (s t. 6). 

De behandeling is gevorderd tot het regeeringsantwoord 
ju eersten termijn. 

Het is de bedoeling, dat de afhandeling vau het ontwerp 
morgenochtend plaats zal hebben. 

De Il eer Offringa, hoofd van den Dienst der Volksgezond
heid: Mijnheer de Voorzitter! Ik mag wel beginnen met den 

(Hoofd Dienst der Volksgezondheid.) 
heer Van Helsdingen dank te brengen voor de wijze waarop 
hij steun heeft verleend aan opzet en bedoeling vau het 
voorliggende ontwerp. 

Zooals in de Memorie van Antwoord duidelijk naar voren 
is gekomen, heeft het geval Malang de mogelijkheid van 
ernstige sabotage van gemeenschapsbelangen aangetoond. 
Deze gemeenschapsbelangen te beschermen tegen tegen
strijdige individueele belangen is de wenseh van alle sprekers, 
die aan de discussie hebben deelgenomen; zelfs van degenen, 
die met principiëele bezwaren tegen den opzet van het 
ontwerp t}afil' voren z~n gekomen. Nu omvatten drinkwater
leidingen bijna altijd zoo groote algemeene belangen en 
belangen van zoodanig groote groepen, dat naar het oordeel 
van de Regeering niet kan worden geduld, dat deze ten 
nadeele van deze belangengemeenschap worden aangetast. 
Alleen nu blijft het natuurlijk de vraag, in hoeverre indi
vidueel eigendomsrecht mag worden aangetast ten bate van 
het algemeen belang. Het staat vast, dat een ver gaaude 
aantasting geoo rloofd is, getnige het recht van onteigeniug, 
waarover verschillende sprekers hier het woora gevoerd 
hebben. De Regeering heeft echter bezwaren tegen een te 
algemeene toepassing van dit onteigeningsrecht, omdat deze 
in vele gevallen verder gaat dan het algemeen belang eischt, 
onnoodig hooge kosten met zich meebrengt en langdurig 
oponthoud bij de uitvoering van beiangrijke en urgente 
drinkwatervoorzieningen mede zou bl'engen. Zij acht het in 
vele gevallen voldoende, dat haal' een minder vel' gaand wapen 
in handen wordt gegeven en bedoelt met de voorliggende 
ordonnantie, den individueelen eigendom zoo min mogelijk 
aan te tasten, de kosten zooveel mogelijk te beperken, en een 
zoo snel mogelijke beslissing te verkrijgen, terwijl tevens de 
verzekeriug van schadeloosstelling uaast strafsaneties worden 
vastgelegd. Het is daarom onbegrijpelijk, dat de heel' Soang
koepon verklaart, dat hier van verregaande aantasting van 
den eigendom sprake is. Het wil de Regeering voorkomen, 
dat hij door zijn aanbeveling vall de toepassing van het 
onteigen in gsrccht veel verder gaat dan de Regeering en veel 
zwaarder last door vernietiging van den eigendom oplegt dan 
de ze Cl' gcringe beperking van het beschikkin gsl'echt, zooals 
die in de voorli ggende ordonnantie wordt aanbevolen. De heer 
Van Helsdingen heeft daarop in zijn betoog zeer duidelijk 
het licht laten vallen. 

Iets minder ver gaan de heeren Soetardjo en Kan. De heer 
Soetardjo pleit tegen strafsancties en beroept zich op de 
groote volgzaamheid van de bevolking. Ik wil dit gaarne 
erkennen, maar meen den heer Soetardjo erop te mogen 
wijzen, dat, zooals het onderhavige geval van Malang 
duidelijk leert, diepgaande neiging tot sociaal handelen 
aanwezig kan zijn. Het wil de Regeering voorkomen, dat een 
afdoende bescherming van de grootere gemeenschapsgroep 
tegen deze asociale neiging onmisbaar is. De opzet van het 
voorliggende wetsontwerp bedoelt niet te treffen den onwe
tende en dengene die in onwetendheid overtreedt, maal' te 
beschermen de gezondheidsbelangen van velen tegen opzet
telijke sabotage van enkelen. 

Nu laat de oorspronkelijke reelactie van artikel 1 miins 
inziens volledige ruimte om in gevallen, waarin bescherming 
niet noodig is, zich van overdreven maatregelen te onthouden. 
Er kan echter aan het bezwaar van de voorstellers van het 
a.mendement-Soetardjo worden tegemoet gekomen, door in 
artikel 1 een redactiewijziging aan te brengen, waardoor de 
aanhef van het artikel komt te luiden als volgt: 

,, (1) Binnen het gebied der Provincies op Java en 
Madoera is het verboden in bepaalde, door het college 
van gedeputeerden voor iedere waterwinplaats afzonder-
lijk aangewezen terreinen ................ .. ... enz". 

Deze wijziging zal in een tweede nota van wijzigingen wor
den opgenomen, Mijnheer de Voorzitter. 

Resten mij nu nog enkele formeele bezwaren, door den heer 
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Drinkwatervoorzieningbeschermingsordonnantie (Ond. 100) . 

(Hoofd Dienst der Volksgezondheid.) 
Blaauw naar voren gebracht en ten deele ook door enkele 
andere sprekers ondersteund, te bespreken. 

Vooraf moge hier gaan de verzekering, dat de Regeering 
in haar Memorie van Antwoord geenszins bedoeld heeft aan 
den Volksraad de bevoegdheid te ontzeggen bezwaren te op
peren tegen bepaalde redacties, welke bij een vorige gelegen
heid zonder aanmerking door het College zijn aanvaard. Dit 
spreekt m.i. welbaast vanzelf. De bedoeling was geen andere 
dan de in dit ontwerp gekozen redactie te verdedigen door 
verwijzing naar bestaande antecedenten. Nu de heer Blaauw 
zijn bezwaren meer omstandig heeft geformuleerd, is de 
Regeering echter gaarne bereid om de aangevochten redacties 
punt voor punt nog eens nauwgezet te overwegen. 

In de eerste plaats kom ik dan tot het eerste lid van art. 4. 
De Regeering blijft bij haar meening, in de Memorie van 
Antwoord uiteenge7.et, dat een nadere omschrijving van de 
bedoeling der waarborgsom niet bepaald noodzakelijk moet 
worden geacht, doch heeft er geen overwegend bezwaar tegen 
om de d09r het geachte lid voorgestelde redactie van deze 
alinea over te nemen. 

Ten aanzien van de in art. 8 bedoelde toekenning van scha
devergoeding moct aan den heer Blaauw, bij wiens betoog in 
dit geval ook het geachte lid de heer Van Helsdingen zich 
heeft aangesloten, worden toegegeven, dat inderdaad het 
brengen van deze beoordeeling bij de rechterlijke macht, van 
Europeesch standpunt bezien een meer geperfectionneerde 
oplossing biedt dan die, welke hler in het ontwerp wordt 
voorgesteld. Niettemin blijft de Regeering om practische 
redenen, waar het hler gaat om hoogst eenvoudige gevallen 
van vaststellen van schadevergoeding, waarbij van rechts
geschillen in het geheel geen sprake beboeft te zijn, bij baar 
meening, dat een beslissing dool' een onpartijdige, admini~ 
stratieve instantie voldoende waarborgen biedt voor een 

(Voorzitter.) 
billijke beslissing. Inimers, de resident is geen partij in der
gelijke kwesties en heeft geen enkele reden om de belangen 
van de bevolking bij die van den beheerder van de drink
watervoorziening achter te stellen. Bovendien is op deze wijze
een snellere beslissing verzekerd, hetgeen aan beide partijen 
slechts ten goede kan komen. Om deze redenen meent de· 
de Regeering ongewijzigde handhaving van art. 8 te moeten 
aanbevelen . 

Wat hetreft art. 11 moet de Regeering, na de nadere toe
lichting van den heer Blaauw, toegeven, dat de door deze 
voorgestelde redactie inderdaad beter is dan die van het 
ontwerp. Zij neemt derhalve de in het Gedelegeerdenverslag 
voorgestelde redactie over en heeft bovendien geen bezwaar
om vóór het slotwoord "aangewezen J J alsnog in te voegen 
de woorden "bij verordening". 

Ook deze wijziging is vervat in de tweede nota van wij
zigingen. 

De Voorzitter : Hiermede is de behandeling van dit onder
werp ook van de zijde der Regeering in eersten termijn be
ëindigd. Er bestaat voldoende gelegenheid om amendementen 
in te trekken, of ze desgewenscht eventueel in te dienen. 

De vergadering wordt thans verdaagd tot morgenochtend 
9 nnr. Begonnen zal worden met de voortzettiog der behau
deling van onderwerp 100, Bescherming broncapteeringen. 
Vervolgens zullen de nog resteerende verzoekschriften in be
handeling komen, waarna de behandeling van onderwerp 
103, de heffing van een tijdelijk extra uitvoerrecht, zal 
worden voortgezet. Morgen zullen ook de op den rooster 
voor commissie-onderzoek vermelde onderwerpen in de com
missies moeten worden behandeld. 

De vergadering wordt te 1.10 uur n.m. gesloten . 
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Aangehouden co nclusies betr. verzoekschriften van het Tweede rapport der Commissie voor de Verzoekschr iften. 

10e VERGADERING. 

Ver g 'a der i n g van W 0 e n s dag 18 Nov e Ol b e r 1936. 

(Bijeenroepingsuur : 9 voormiddag.) , 
Aangehoudeu conclusies betr. verzoekschriften van het 

Tweede rapport der Commissie voor de Verzoekschriften. -
Drinkwatervoorziening-Beschermingsordonnantie (Ond. 100). 
- Tijdelijk extra-uitvoerrecht (Ond. 10a). 

Voorzitter: de heer Mr. W. H. VAN HELSDINGEN. 

Tegenwoordig met den Voorzi tter 15 leden, te weten: 

de heeren Blaauw, Van Helsdingen, De Hoog, Kan, 
Kerstens, Mohamad Noor, Prawoto Soemodilogo, Ratu 
Langie, Roep, Soangkoepon, Soetardjo, SosrohadikoesoeOlo, 
Thamrin, Verboom en Weyer. 

Regeeringsgemachtigden de heeren: De Bruyn Kops 
en Offringa. 

De Voorzitter : Geachte medeleden I Ik open deze verga
dering. 

Aan ele ol- de i s oe behandeling van de 
aangehouden verzoeksehriften van het 
Tweede Rapport der Commissie voor de 
Ver z 0 e k s c h rif ten; con c I u s i e 0 p ver z 0 e k
sc h rif tNo. 4: 

Verzoek, gedagteekend Koetambaroe 20 Maart 1935 van 
Si Djaneh e.a. betreffende ecu vouuis van een inheemsehe 
reclltbank. 

Regeeringsbrief van 12 Augustus 1935 No. 1968jA met 
b\ilage heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen
ding van eeu afschrift van genoemden Regeeriugsbrief met 
bijlage, hiervan mededeeling te doen. 

De hee,' Soangkoepon: Mijnheer de Voorzitter! De on
derwerpelijke kwestie heeft betrekking op het te-niet-doen 
van de beslissing van de Kerapatan Balai Sarinembah door 
de Kerapntan Balni Radja Ber-empat. Het betreft dus hier 
een appèlzaak. Voor een goede eu juiste beoordeeling van 
de onderwerpe)üke bezwal'cn is mijns inziens inzage van de 
betrekkelijke vonnissen noodig. 

Ik weet niet of de Regeering genegen is deze vonnissen 
aan den Volks raad ter inzage te geven, doch ik weet, dat 
adeessanten als belanghebbenden tegen betaling der ver
schuldigde sehrijfloonen bet recht hebheu afschriften daar
van te verkrijgeu. Waar deze laatste m.L eenvoudiger is, 
lijkt het mij in dit vetand juister om adressanten in over
weging te geven deze afschriften van de betrokken reeht
hanken te vragen en die den Volksraad te doen toekomen. 

Wel is waal' heeft ife controleur der Karolanden een uit~ 
eenzetting van deze kwestie gegeven, doch deze uiteenzetting 
blijft voor den Volksraad steeds een eenzijdige verklaring en 
daarmede is het niet mogelijk, om de naar voren gebrachte 
bezwaren van adressanten met juistheid en naar recht en 
billijkheid te toetsen . 

De bloote toezending van den betrekkelijken regeerings
brief van 12 Augustus 1935 No. 1968jA en de bijlage zullen 
adressanten zeker niet bevredigen j trouwens de inhoud van 
dit schrijven dan wel de strekking ervan bebben belangheb
benden zeker vall den controleur der Karolandcn zelf reeds 
eerder gehoord. Juist, omdat zij zich door dezen inhoud niet be-

Ro.ndelingen. Zittingsjaar 1936--1P37. 

(Soangkoepon, De Hoog.) 
vredigd gevoelden, is de aanleiding tot het indienen van hun 
onderwerpelijk verzoekschrift geweest. 

Zouder het ingediend verzoekschrift te toetsen aan de be
betrekkelijke vonnissen al dadelijk een volkomen waarde te • 
heehten aan den brief van den controleur der Karolanden 
beteekent in wezen, dat de Volksraad zich zonder meer tot 
de spreekbuis van dezen bestuursambtenaar maakt met de 
voorop gezette gedachte, dat de controleur der Karolanden 
steeds wel gelijk zal hebben, en dit acht ik niet juist. 

Het spreekt natuurlijk vanzelf, dat ik niet zal aarzelen dezen 
onderafdeelingschef gelijk te geven en dit doe ik heel gaarne, 
mits dit een gevolg is van de toetsing van diens brief met de 
betrekkelijke vonnissen, doch om alvast maar aan de onfeil
baarheid van eiken bestuursambtenaar, dien ik niet kende, te 
gelooven, en op dien grond deze zaak met den Fransehen slag 
af te doen hiertegen heb ik groote bezwaren. 

Ik moge daarom der commissie in overweging geven, om 
aan haar cOllel usie d. i. na het laatste wOOl'd "doen" toe te 
voegen, de woorden: 

"onder aanteekening, dat wanneer adressanten zich met 
de betrekkelijke beslissing nog onbevredigd gevoelen, -
ze op deze zaak kunnen terugkomen, doch onder over
legging van de afsehriften van de vonnissen van de 
Kerapatan Balai Sarinembah en de Bali Radja Ber-empat 
No. 152j1934 en de daaraan inhaerente processtukken. 

De heer De Hoog, Voorzitter vun de Commissie voor de 
Verzoekschriften : lIfijllheer de Voorzitter! Het gaat hier om 
een gedragslijn, die ik min of meer prin.cipieel acht en dle 
is deze. De heer Soangkoepon wensebt, dat wij adressant eerst 
gaan vertellen, dat hij de vonnissen moet opvragen en die 
dan bij ons moet indienen en ons dan verder moet uitnoorligen 
de zaak weer eeus te behandelen. 

De commissie heeft zich op het volgende standpunt gesteld. 
Zij verwijst naar de brieven der Regoe.";ng, waarin juist ge
sproken wordt over die vonn.issen; in verband daarmede ligt 
het geheel aan den persoon zelf om, als hij onbevredigd is door 
hetgeen door de Regeering en dool' den controleur, want door 
dezen worden ook tal van opmerkingcn ovcr de vonnissen 
overgelegd, terug te komen bij de commissie voor de verzoek
schriften.. Het gaat dus hierom: Moet de commissie voor de 
verzoekschriften zoovel' gaan, dat zli adressant eerst gaat vcr
tellen, wat hij moet doen of is bet voldoende, dat zij verwijst 
naar den regeeringsbrieven, wam'jn een en ander voldoende 
tot uiting komt en waarbij zij aan. den adressant zelf overlaat 
of hij op de zaak wil ingaan of niet. De commissie heeft 
gemeend de laatste gedragsliju te moeten doorvoeren, ook m<t 
het oog op de consequenties voor alle andere verzoekschriften. 

De commissie wil den heet' Soangkoepon in zooverl'e tege
moetkomen, - waar hij alvast is begonnen critiek uit te 
oefenen op hetgeen in den regeeringsbl'ief staat, maal' los 
van de conclusie van de commissie, - dat de commissie het
geen de heer Sonngkoepon eraan toegevoegd wenscht te zien, 
ter kennis van de Regecring brengt. De conclusie zou moe
ten worden aangevuld met een zinsnede, dat de handelingen 
van het college over dit verzoekschrift ter kenn is van adres
sant zullen worden gebracht. 

De heer Soangkoepon: Mijnheer de Voorzitter! Het gaat 
bij mij om het volgende. Er is een verzoekschrift ingediend 
betreffende een vonnis, dat geveld is door een reehtbank. 
Wij kunnen, wanneer wij niet de beschikking hebben over 
de vonnissen, niet weten hoe de zaak in elkaar zit. De be
doeling van het indienen van het verzoekschr ift is een zekere 
bevrediging middels den Volksraad te verkrijgen. 

Wij kunnen hierover echter niet oordeelen, zoolang wij 
geeu kennis genomen bebben van de vonnissen. Ik dank den 
voorzitter van de commissie VOOt' de verzoekschriften voor 
zijn mededeelingen, maar mijn verzoek is, dat van een en 
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Aangehonden conclusies betr. verzoekschriften van bet Tweede rapport der Commissie voor de VerzoekschriHen. 

(Voorzitter, Soangkoepon, De Hoog. ) 
ander mededeeling wordt gedaan aan adressanten. Overigens 
gaat mijn verzoek gebeel in de ricbting, die ook de voor
zitter der commissie volgt, dat ook· een afschrift van betgeen 

• hier is opgemerkt, aan belanghebbende wordt verstrekt. Is 
bij dus niet bevredigd door de beslissing der Regeeriug, dan 
kan hij bij den Volksraad terngkomen, maar dan onder over
legging van afschriften van de vonnissen, zoodat ook de 
Volksraad zich een volledig oordeel over zijn verzoek kan 
vormen. 

De Voorzitter : Ik wil te dezen aanzien opmerken, dat 
adressante de bevoegdheid om zich wederom met een ver
zoek tot den Volksraad te wenden altijd heeft. Wat bet 
niet overleggen der vonnissen betreft, dit is een zaak, die 
adressant aangaat; dat had hij kunnen doen. 

De beer Soangkoepon : Inderdaad, maar daar gaat bet 
juist om. Mijn bedoeling is, dat de Volks raad aan adres· 
sant mededeelt, dat het college zijn bezwaar niet kan beoordee
len, omdat gcen afschriften van de vonnissen zijn overgelegd. 

De heer De Hoog: Voorzitter van de Commissie voor de 
Verzoekschriften: Mijnheer de Voorzitter ! Begrijp ik den 
heer Soangkoepon goed, dan zou aan zijn wensch zijn vol
daan, wanneer behalve een afschrift der regeeringsbrieven 
ook zou worden overgelegd aan adressant een exemplaar van 
de Handelingen van het college van heden, althans van dat 
gedeelte dier handelingen, dat op dit punt betrekking heeft. 
Dan kan hij dns vanzelf kennis nemen van bet geen de beer 
Soangkoepon beoogt. 

De heer Soangkoepon: lnderdaad, Mijnheer de Voor· 
zitter; ik kan mij daarmede vereen.igcn en ik dank den Voor· 
zitter der commissie voor deze aanvulling. 

De Voorzitter: Ik mag dus aannemen, dat de vergade· 
rjng zich vereenigt met de conclnsie, aangevuld als door den 
Voorzitter der commissie aangegeven, nl. dat aan adressant 
tevens zal worden overgelegd een exemplaar van. de Handelin
gen van het college voor zoover zij betrekking hebben op dit 
verzoekschrift. 

De aldus gewijzigde conclusie der commissie wordt zonder 
hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voorzitter: A a n deo I' dei s de a a n g e hou
den conc lusi e van de Commissie voor d e 
Ver z 0 e k s c h l' i ft e n bet l' e f fen d e ver z 0 e k
schrift No. 6 van bet Tw ee d e Rapport der 
commissie: 

Verzoek, gedagteekend Singa 16 April 1935 van Si 
Ngapit om o.a. vrijstelling van kerahandiensten. 

Regeeringsbrief van 14 October 1935 No. 2490/A met 
bijlage heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek 
over te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder 
toezending van een afschrift van genoemden Regeerings
brief met bijlage, hiervan mededeeling te doen. 

De heer Soangkoepon: Mijnheer de Voorzitter! Volgens 
den tot den gouvcrneur der Oostkust van Sumatra gerichten 
brief van den assistent-resident van Simeloengoen en de Karo
landen van 15 Juli 1935 No. 17431/2, heeft adressant nog geen 
recht op vrijstelling van het verrichten vall heerendiensteu, 
omdat hij als penghoeloe niet eervol ontslagen is en nog geen 
20 jarigen dienst beeft. 

Deze eisch geldt m.i. alleen voor gouvernementsonderhoo
rigen en niet voor lagere volkshoofden in de zelfbesturende 

(Soangkoepon, De Hoog. ) 
gebieden ter Oostkust van Sumatra; immers deze volkshoof
den (penghoeloe) zijn van hnis nit, dus krachtens de bestaan
de gebrniken en nit hoofde van den aard hunner betrekking 
of met het oog op hun afkomst, nimmer heerendienstplich
tig en dit zoolang het penghoeloeschap beheerscht wordt door 
het adatrechtelijke erfelijkbeidsbeginsel. Het recht van het 
"niet-hecl'endienstplichtig zijn" is een recht, dat van oudsher 
bestond en nog bestaat, zood at dit aangemerkt kan worden 
als tot reeds verkregen rechten te bebooren. 

Ten aanzien van adressantsverzoek dient derhalve de ge
dachte en de strekking van lid k van artikel 2 van de nieuwe 
regeling van de beerendiensten ter Oostkust van Sumatra 
(Stbid . 1927 No. 202 ) in acht genomen te worden en op die 
wijze behoort adressant m.i. van het verrichten van heeren
diensten te worden vrijgesteld. 

In verband met zijn verzoek omtrent het pen.ghoeloeschap 
heeft de Regeering, overeenkomstig de 5e alinea van zooeven 
genoemden brief van den assistent-resident van Simeloengoen 
en de Karolanden een beslissing genomen, waarbij wordt vast
gesteld, dat de waardigheid van penghoeloe van de kesain 
Simbelang in het geslacht van N gapit erfelijk is verklaard, 
omd",t dit geslacht meergerechtigd is dan dat van Gandjangan. 

Waar mij uit de praktijk gebleken is, dat de regeeringsin
zichten ten opzichte van bepaalde onderwerpen nog al dikwijls 
veranderen naar gelang van de veranderlijke persoonlijke in
zichten van de wisselende bestuursambtenaren, komt het mij 
juister VOOf, om deze beslissing vast te leggen in een hesluit, 
waarvan de afscbriften aan belanghebbenden waren te 
verstrekken. 

Op grond van de door mij naar voren gebrachte uiteen
zettingen moge ik der comm issie verzoeken, der Regeering 
in overweging te geven om : 
a. over de erfelijkheidsverklaring van het geslacht Ngapit 

in een besluit vast te leggen, waarvan extracten waren 
te verleenen aan: 
1. adressant's broeder Taridah 
2. Gandjangan 
3. adressant Ngapit, onder aanteekenlllg, dat hij door 

zijn ontoelaatbare handeling nimmer meer tot peng
hoeloe dan wel andere overheidsbetrekking in het be
trokken landschap kan worden benoemd. 

b. adressant te doen vrijstellen van het verrichten van 116ercn
di ensten. 

De heer De Hoog, Voorzitter der Commissie voor de Ver
zoekschriften : Mijnheer de Voorzitter! Ik sta ten opzicbte van 
de verzoek8chl'iften, waarover de heel' .soangkoepon het woord 
voert, wel in een eenigszius moeilijke positie. Immers, bij een 
eenigen tijd geleden door U genomen beslissing, is de heer 
Soangkoepon toegevoegd aan de commissie voor de verzoek
schriften en krijgt hij speciaal die verzoekschriften ter 
beoordeeling, die betrekldng bebben op Sumatra. Hij 
heeft te dien aanzien dus volop gelegenheid zij n oordeel en 
inzicht ter kennis van de commissie te brengen. En de heer 
Soangkoepon maakt daarvan een gretig gebruik. 

(De heer Soa 11 g koe pon: Er is toch geen bezwaar 
tegen, dl1t ik mijn grieven bekend stel.) 

Inderdaad, Mijnheer de Voorzitter, en de commissie streeft 
er dan ook steeds uaar om alle leden zooveel mogelijk te be
vredigen . De conclusies worden dan ook zooveel mogelijk zoo
danig gesteld, dat aan de bezwaren van de leden zooveel 
mogelijk wordt tegemoet gekomen en steeds wordt met de 
verlangens van leden, rekening gehouden. Tocb komt het voor, 
dat de heer Soangkoepon het niet eens is met die conclusies 
en dan spreekt , de heer Soangkoepon daar in het open baar 
over, waartegen op zichzelf geen enkel bezwaar bestaat. 

Maar de moeilijkheid is, de heer Soangkoepon trekt uit dit 
"€rzoekschrift een geheel andere conclusie. Als ik den heer 
Sûangkoepon goed heb begrepen, wil hij, dat deze Si Ngapit 
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(Van Helsdingen, Hoofd D. V. G.) 
Dit is noodig, om de zwakken tegen de sterkeren te beschermen. 
Er zijn natunrlijk gevallen moge4jk, die een onmiddel4jke voor
ziening of oplossing vergen, zooals bij staat van beleg, bij 
watersnood en dergelijkc, doch, hoe urgent een drinkwatu
voorziening ook moge zijn, zulke eischen behoeven hiervoor niet 
te worden gesteld. 

De heer Soetardjo pleit tegen strafsancties en beroept zich op 
de grootste volgzaamheid van de bevolking. Ik wil dit gaarne 
erkennen, maar meen den J1001' Soatal'djo el' op te mogen wüzeu: 
dat zooals het onderhavige geval te Malang duide4jk leer t, 
dicpgaande neiging tot a- sociaal handelen aanwezig blijkt to 
zijn, aldus de Regeering. Ik vraag mij af, waarom de Regee
ring van oordeel is, dat, wanneer men voor zijn eigen rechten 
opkomt, zooals het geval te Malang, di t a- sociaal is. De 
Regeering kan toch niet van een menseh eisehen, dat hij zich· 
zelf vergeet ter wille van anderen j trouwens dit kan geen 
mensch ter wereld doen. Sedert het oestaan van de wereld is er 
maar een persoon, die dit doen kan en dat is J ezu en verder 
niemnnd. 

Uet is zeer juist, wanneer de Regeering zegt, dat cen af
doende bescherming van de grootere gemeenschapsgroep tegen 
a-sociale neiging onmisbaar is, doch dit moet mijns inziens 
n iet plaats hebben met verlating van de grondbeginselen van 
recht en rechtvaardigheid. 

Dit is ook de aanleiding, waarom ik het door ons geacht 
medelid, den heer B1aauw, ingediende amendement medo 
ondcl'leekend heb. 

~Ianl', ~l\inheeL' de Voorzittel', de Regecring heeft in eersten 
termijn pertin ent verklaard. dat de opzet van het voorliggend':! 
wetsontwerp niet bedoelt te treffen den onwetende en den
gene, die in onwetendheN:l overtreedt, maal' te beschermen 
de gezondheidsbelangen van velen tegen opzettelijke sabotage 
van enkelen . Met de innige hoop, dat dit beginsel bij de toe
pas.r; ing van deze ontwerp-ordonnantie steeds in acht zal 
wOl'del1 genomen, zal il\: thans mijn stem daaraan geven . 

De heer Van Helsdingen : Mijnheer de "y oorzitter! Het 
wm; nipt mijn VOO1'l1el11(,l1, in tweeden tel'mijn nog het woord 
te voeren, doch wat dc heel'en Soangkoepon en Soetareljo als
Ilog lUW t' voren hebben geuracht, dwingt mij tot ecn korl 
wederwoord. 

Den heel' Soangkoepon wil ik Cl' op wijzen, dat de kwestie 
van de schadevergoeding geheel is geregeld bij artikel 8. 
" ranneer op eenigerlei wijze door het verbod, waarvan jn 
lid (1) van dat artikel slH'ake is, schade wordt toegebracht, 
dan wordt de geleden schade vergoed. Wanneer er eventueel 
schade geleden wordt, doordat de eigenaar van den grond 
niet voldoende watet' uit de putten betrokken kan, is het zelfs 
mogeJ(jk, dat in gemeen ovcl'leg met de gemeente water uit 
(10 hronnen wordt afgezonderd voor den eigenaar yall den 
gl'ond. Er is, dunkt mij, op alle mogelijke wijzen daarin wel 
te voorzien . 

Wat ons geacht medelid, den heer Soetardjo betreft, zijn 
vl'icndcl tjke opmerking was volkomen misplaatst, want de 
Rcgecl'ing is hem maar zeer ten deole tegemoetgekomen. 

(De heel' Soetal'd :io: Dat is niet juist. ) 
. .. . .. en wel ten aanzien van een punt, waartegen ik geen 

0111\:('1 bezwaar had. In zij n voorstel had de heer Soetal'djo 
gesproken van in ccn l'cgecl"iugsvcrordt:Jling bepaaldel ijk aan
gewezen gevallen en tegen de inschakeling van deze geheel 
nieuwe instantie had ik bezwaar. 

De Voorzitter: Hiel'lllede is de behandeling in tweeden 
termijn van de zijde "HIl den Volksraad beëindigd . 

Het woord is aan den Regeeringsgemachtigde voor het uit
spreken van het l'egeeringsantwoord in tweeden termijn. 

De heer Offringa, hoofd van eleu Dienst eler Volksgezond
heid: MUn:heer de Voorzitter! ~a de sterke \'el'dedigin~ YI111 

H:'\.n fl ('lingcn. Zitti!lg~j:l:lT lfl31i-l!13ï. 

(Blaauw.) 
het regeelingsstandpunt door den heel' Van Helsdingen, kan 
ik slechts herhal en, wat ik ook gisteren reeels naar voren 
heb gebracht, dat de Regeering meent, in deze regeling een 
minder ver gaand wapen in handen te luijgen dan de heer 
f,oangkoepo n haal' h l de lhunden w il schuiven, maal' dat Zij 
het minder ver gaande wapen volkomen voldoende acht, omdat 
met de voorliggende ontwerp-ordonnantic het individlleele 
eigendomsrecht zoo min mogelijk wordt aangetast, de kosten 
zooveel mogelijk worden beperkt en een zoo snel mogelijke 
brslissing wordt verkregen, terwijl tevens de verstrekking 
van schadeloosstelling in daarvoor in aanmerking komende 
gevallen volkomen is vastgelegd. 

De Voorzitter: Dan kan thans worelen overgegaan tot de 
stemming over de artikelen met in achtneming van daarin 
bij de nota's van wijzigingen (stukken 6 en 8) aangebrachte wij
zigingen. 

De artikelen 1 tlHl 7 wOI'elen zonder hoofdelijke stemming 
aangenomen. 

De Voorzitter : A a n el e 0 I' dei s d e IJ eh all del i 11 g 
van het am e 11 d e m e n t - B I a a u w c.s. 0 p a I' tik e I 
8 (stuk 9), luidende: 

..Ondergeteekendell hebben de eer voor te stellen arti
kel 8 van de ontwerp-"Drinkwatervoorziening-Beseher
mingsordonnantie" (Ond. 100), zooals dit ontwerp bij 
nota's van wijzigingen is gewijzigu, te doen luiden als 
volgt: 

Artikel 8. 
Indien door belanghebbenden schade wordt geleden 

dool' toepassing van het bepaalde bij artikel 1 lid 2 of 
door toepassing van artikel 2 lid 6, voorzoover de ver
zochte vergunning wordt verleend, dall wel, bijaldien 
lunchtens het bepaalde in artikel 5 lid 1 een vergunning 
wordt ingetrokken of opgezegd dan wel haar voorwaar
den worden gewijzigd of aangevnld, omdat het belang 
dcr drinkwatervoorz iening zich tegen hout' bestelldiging 
of ongew.ijzig'cle bestendiging' veJ'zet, is de beheerder der 
betrokken drinkwatervoorziening- vel'plirht de7,(1 ~ehiHle 
aan den belanghebbende te vergoeden. " 

De heer Blaauw: Uijnheer de Voorzitter! Artikel 8 yall het 
ontwerp geeft aan den eigenaar van de putten, kuilen, e.d. 
een recht <lp schadeloosstelling, te betalen dool' den beheerder 
van de watel'lciding, indien Cl' inderdaad schado wordt geleden. 
Nu zal in het algemeen, wanneer el' demping vall putten, enz. 
plaats heeft. de e igenaar YUIl de put zich wenden tot dengene, 
die de schadeloosstelling zal moeten betalen d.i. de beheerder 
van de waterleiding. Nu za l men trachten onderling tot ovcr· 
eenstemm ing te komen en in het algemeen za l dit ook wel 
gelukken, zood at in dergelijke gevallen geen sprake is van een 
rechtsgeschil, maal' wanneer men niet in minnelijk overleg tot 
een bepaalde schadeloosstelling komt, ontstaat het rechtsgeschil. 
En dan is het onjuist, wat de Regeel'ing in haar antwoord zegt, 
dat el' geen rechtsgeschil is; zoolang er geen meeningsvcl'schii. is, 
blijft zelfs bij de regeeri ngsl'edaetie vall artikel 8 de resident 
Cl' buiten, rvenzoo bij de redactie, die door de voorstell ers van 
het amendement wordt voorgesteld. Dml bl ijft ook de rechter 
erbuiten, maar zood ra er verschil vaü meening is, heeft 
men een rechtsgeschil, een twistgeding over een schuldvorde
ring waarvan o.a. artikel 134 I. S. spreekt en waarbij het 
kennisnemen van dergelijke g-esch illen bij uitsluiting aan den 
l'erhtel' wordt overgelaten . 

Ik zal op het oogenblik niet dieper ingnall op de vraag, of 
men hier met een dergelijk twist geding te mnken heeft , zoo 
ja, dan zou zelfs artikel 134 van ollze staatsregeling den or
donnantiewetgevel' verbieden de kennisneming van het twist
geding aan den bllrgerlij ken rechter te onttrekken en aan den 
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Dl'inkwatel'voorziening-Besehel'mingsordonnantie (Ond. 100) . - Tijdelijk extra-uitvoerrecht (Ond. }(3) . 

(Weyer.) 
resident op te leggen. Ik wil echter voor het oogenblik aanne
!'len, dat de ol'donnantiewetgevel' een dergelijke bevoegdheid 
zou hebben. De Regeering verdedigt dan het onttrekken van 
çen dergelijk twistgeding aan den rechter op twee gronden. 

H et zijn hoogst eenvoudige gevallen, zoo.ls de Regeering 
zegt. 

Ik vind dit toch een buitengewoon gevaarl ijk argument. 
Wanneer een rechtsgeschil a:lll den rechter zon moeten WOf

den onttrokken, omdat het een 'zeer eenvoudig geval is .en 
wanneer men op dezen weg doorgaat, dan geloof ik, dat onze 
rechtsorde op den duur ontwricht wordt. Men zal, wanneer 
een zaak eenmaal een rechtsgeding is geworden, die principieel 
aan den rechter moeten overlaten en slechts wanneer kan wor
den aangetoond, dat het hier zeer buitengewone omstandig
heden betreft is er aanleiding te overwegen een dergelijk geval 
j[an den rechter te onttrekken. Maar ik ontken hetgeen de Re
geering heeft gezegd, dat het hier hoogst eenvoudige gevallen 
betreft, 

De Regeering heeft in haar Memorie van Antwoord zelf 
verklaal'd, dat het in bepaalde gevallen zelfs tot hooge f inan
cieele bedragen kan oploopen voor den waterbeheerdel'. 
Waal' het voor den waterbeheerdel' hooge fitmncieele be
dragen betreft , betreft het ook degenen, die daarelooI' schade 
lijden. 

Dit wat betreft ele hoogte van het bedrag, maar ook wat 
betreft den vorm van het geschil kan ik niet a'lJlnemen, dat 
bet in het algemeel1 hoogst eenvoudig is. Het gaat hiel' on l 
een vergoeding- va.n schade geleden door het dempen van 
putten. Nu meen ik , dat de Regeering uitsluitend voor oogen 
heeft het dempen vau 'putten an sich en verder niet, maal' 
het is in het algemeen een rechtsregel van de Indische wet
geving, dat niet alleen de onmiddell ijke scha.de wordt betaald . 
maal' de gevolgen van een dergelijke daad en de gevol[(en 
van het de.m.IHm van een put kunnen buitengemeen verstrek
kende gevolgen hebben. Nu geloof ik niet, dat de resident dit 
alles in een handomdraai kan beslissen. 

Ik heb reeds in eersten t,ermijn gezegd: de resident is voor 
het vormen van zijn oordeal of er schade geleden wordt en 
hoeveel schade vergoed moet worden aan geen rechtsregel 
gebonden . De rechter, aan wien wij deze zaken zouden willen 
overbrengen, is in het algemeen in. onze wetgeving voor derge
lijke zaken aangewezen. De rechter wordt voor het recht
spreken opgeleid, de resident niet. De rechter js in anerlei 
rechtsvorderingen ~8.bondcn aal1 een zeker rechtsgedrag, zijn 
uitspraak is aan allerlei rechtswaarborgen gebonden, de resi
dent miet. De resident is niet verplicht vonnis te vellen Pll 
ook niet zijn vonnis te motiveeren. Hij is niet verplicht een 
omschl'ijvJ.ng te geven van bet geval, om getuigen of deskun
digen te hooren, in het algemeen is de uitspraak van een resi
dent volkomen arbitrair. Om al deze redenen geven de onder
teekenaars van het amendement, aangenomen, dat de oruon
nantiewetgever bevoegd zou zijn dit rechtsgeschil te onttrekken 
aan den rechter <c r de voorkeur aan, om in ieder geval de beslis
sing over dit rechtsgeschil op te dragen aan den rechter en 
niet aan den resident. 

De heer Weyer: Mijnheer de Voorzitter! Ik wensch ook 
gaarne een en ander in het midden te brengen tel' verdediging 
van het amendement-Blaauw, dat overigens ook mijn hand
teekeniug draagt. 

Het dempen van putten za] niet "voor elk geval n een pro
cedure "llitJokken", doch allépll als partijen over de schade~ 
loosstelling geschil hebben. En het reglement op de rechter
lijke organisatie schrijft voor, hoe dergelijke geschillen moe
te!l worden berecht. J.\fet de motiveering: "de door de Re
geering voorgestelde oplossing is eenvoudig, niet kostbaar en 
waal'borgt een onpartiidige beslissing", ondergraaft de Re
geering zeer ten onrechte de gonvernements-rechtspraak. Dit· 
is niet "snel en goedkoop recht", !"naal' een rechtertje spelen 
door de uitvoel'ende rnacht. Vinden partijen een gewoon pro-

(Hoofd D. V. G.) 
ces te duur, dan kWlnen zij uit eigen wil arbitrage verkiezen j 
om hun bij voorbaat den gewonen weg van rechten te ont
neUlen en hen te onderwerpen aan een leeken-uitspraak vnn 
een resident, is luijns inziens "onwetmatig". 

De drie voorbeelden, die de Regeering geeft van een soort
gelijke oplossing, betreffen principieel andere gevallen . Bij 
de Inkwartiel'ings- en Quarantaine-ordonnantie staat de Over
heid als zoodanig tegenover den privaatpersoon, en zou de 
verplichting van laatstgenoemde zelfs zonder eenige schade
loosstelling afdwingbaar gemaakt kunnen zijn. 

Art. 88 lid 4 der Onteigenings-ordonnantie is te beschou
wen als een soort dwangmiddel in het algemeen belang tegen 
onredelijke prijsopdrijving, en niet een vaststelling van een 
"schadevergoeding". Dit laatste is hier niet van pas, eveu
min als terzake van het vaststellen van maximum-prijzen 
een schadevergoeding gegeven wordt. 

Art . 85 lid 3 der Onteigenings-Dr{lonnantie handhaaft 
daarentegen wèl de functie van de rechterlijke macht, zelfs 
in zeer bijzondere gevallen van onteigening , en levert een 
krachtiger argnment tegen de onderwerpelijke methode, dan 
de Regeering in art. 88 lid 4 zocht tot verdediging daarvan. 
Bij onze "brongeschillen " staan twee normale justiciabelen 
tegenover e lkaar en is el' ~een sprake van een noodvoorziening 
in het algemeen belang. Ik blijf art . 8 dus een unicum vinden 
van principieel hoogst bedenkelijken aal'd. 

Ik beveel daarom ons geacht college de aanneming van ons 
mr"endement ten sterkste ":1U. 

De vergadering wordt te 9.43 uur v.m. geschorst en te 
10.28 uur v.m. hervat. 

De heer Offringa, hoofd V;lll den Dienst del' VoJks1l'ezolld
heid: Mijnheer de Voorzitter! De Regeering blijft bij haal' 
standpunt, dut in gevallen als waar 11et hier om gaat in de 
nog tamelijk eenvoudig ingestelde Indische samenleving 
perfectionisme ongewenscht is en dat een eenvoudige admi~ 
nistratieve voorziening, waarbij een billi,jke en onpartijdige 
beoordeeling voldoende verzekerd is, om practische redenen 
de voorkeur verdient. De ·bedoeling was, den resident hier 
als arbiter te doen optreden. Dit punt is echter in bet verband 
van dit ontwerp voor de Regeering van ondergeschikt belang. 
Zij wil het aannemen van de ordonnantie daardoor niet in 
gevaar zien gebracht en Zi.i legt .zich derhalve bU vool'haat 
bij de beslissing 'van het college tel' zake neer, wanneer dit het 
amendement zou aannemen. 

De Voorzitter: ,Vij kunne!) thalls tot stemming ovel·gaan. 

Het amendement-Blaauw, c.s. (stnk 9), het aldus geamen
deerde artikel 8 en de artikelen 9 tlm 13 worden achtereen
volgens zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voorzitter: Conform artikel 60 jo. artikel 103 van het 
Reglement van Orde stel ik voor, niettegenstaa nde het feit, 
dat nog heden gedurende de beraadslagingen wijziging in 
het ontwerp is aangebracht, thans de eindstemming te doen 
plaats hebben. 

Daartoe wordt besloten. 

De ontwerp-ordonnantie ln haal' geheel, nIs geamendeerd 
en gewijzigd bij nota's van wijz igingen, wordt zonder hoofde
lijke stemming aangenomen . 

De Voorzitter: A a n cl e 0 r dei s cl e voo r t zet tin g 
cl e l' b e h a n cl e li n g van deo n t w e r p - 0 l' don n a 11-

tie tot heffing van een tijdelijk ext.fU
ijÄt.yger J,Sfn'tt en tot buitellwerkingste1lin g 

nar t 1 _ el 16 cl e l' In dis c h e co 111 P tab i 1 i te i t s
wet (Ond. 10:1) , als gewijzigd bij nota vall 
wijziging (stuk 6) . 
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Tijdelijk extra-ui tvoerrecht (O nd . 10a). 

(Directeur van Financiën,) 
Ik deel mede, dat gebleken is, dat het amendement-Thumrin 

c,s. (stuk 9) gewij zigd moet wordcn ; hct gewijzigde amende
mcnt luidt als volgt: 

" Onde)'getcekcnden hebben de eer voor te stellen in de 
ontwerp-ordonnant.ie betreffe nde de heff ing vun een tij
delijk extra-uitvoerrecht (zitt. 1936-'37, Ond. 103), 
zooals gewijzigd bij Nota van wijziging (st. 6), de volgende 
wUziging aan te brengen. 

In IH'tikcl 1, lid (1) wordt tusschen de nummers ,,32" 
en ,,97" i ngcvoegd : 

,,75 tot en met 1077, VOOI'ZOQver 
onder begrepen bcvolkingsl'ubbcl', in 
"Bevolk i ngsrubber-u i tvoerordonna 11 t ie 
No. 343)." 

betreft de daar
den zi n van de 
(Staa tsblad 1934 

H et woord is aan den directeur van Finmlciën \'001' zijn 
antwoord in eersten tet'mijn. 

De heer De Bruyn Kops, directeur van Fi nanciën: Mijnheer 
de Voorzitte'" Alvorens tot de beantwoording van de ver
schillende sprekers, die in ecrsten termijn het woord hebben 
gcvoerd over dc ontwerp-ordonnantie tot heffing van ecn tij
delijk extta-uitvocrrecht, over te gaan, wil de Regeering 
haar erkentel\jkheid behJigen voor de d oor vele leden betuigde 
pl'incipieele instcJnming met het voorstel. Vervolgens mogen 
in de eerste plaats enkele nadere beschouwin gen worden ge
wijd aan het. begl'ootingsaspect voo r het jaar 1937. 

Voorop dient te worden gcsteld, dat bij de raming vn n den 
invloed del' depreciatie van ons ruilmiddel op de heg )'ootings
cij fers VOO t' dat jaar, post voor post werd nagegaan, welke 
invloed van de depreciatie mocht worden verwacht. Daarbij 
werden dus !Zoowel de inkomsten als de uitgaven in beschou
wing genom en. 

Bij de eerste berekening, welke plaats had kort nadat de 
depreciat ie had pInats gehad, werd, zooals ook in de schrifte
lij ke stukken is mcdegedeeld, berekend, dat, bij een depreciatie 
van ongcveer 20% de balans van meel'l nkomsten eenerzijds en 
hoogct'c uitgaven anderzijds een gunstig saldo zou geven van 
f 12 millioen, d.w.z" een voordeelig verschil tot dat bedrag ten 
opzichte van de cijfers, zooals deze resulteerden u it de hoofd
begrooting-1937 annex de reeds tot stand gekomen aanvullende 
begrootingen voor dat jaar, In dit verband moet nog worden 
medegedeeld, dat in de becijferingen er ten volle mede rekening 
is gehouden, dat de f inancieering van een deel vau de extra
defcnsieuit gaven voorloopig voor rekening van het moederland 
za l komen. 

Meerbedoelde f 12 millioen zijn gebeel weggegaan aan de 
plaats gehad hebbende verlagingen van invoerrechten eu van 
dcn zoutprij s, welke, gelijk bekend, een offer tot cen hooger 
bedrag, nl. ± .f 14%, millioen voor het jaar 1937 van de schat
kist vOl'del'en. 

Sedert hebben, mede aan de hand vau de Z.g. October-ver
wflchtingen , d.z. de calculaties ten aanzien van de loopende 
begrooting-, welke elk jaar in October worden opgesteld, 
nieuwe becijfel'ingen plaa ts gehad ten aanzien van de ver
wachtingen VOO I' 1937. Daurb\j moest el' rekeni ng mede 
wOl'den gehouden, dat met de reeds bij aanvullende begroo
tingen toegestane geld en voor versterking van de landsver
dediging' niet zn l kunn en worden volstaan, doch dat voor 
dat doel in de a.s. Januari-zitt ing opnieuw gelden zullen 
moeten wOI'den !.lflngevl'angd en wel tot een bedrag van bij· 
na f 6 milliocll . 

Het spreekt wel va nzelf, dat de Regeerin g, welke toch 
ook niet in de toekomst kan zien, ni et van eIken inkomsten
cn uitgaven post met preciese c ij fers kan zeggen, wat de uit· 
komsten voor J937 zullen z\in , Ook Zij moet met f icties, zij 
het dall ook met zoo goed mogelijk gefundeerde, aan de 
werkelijkhei d getoetste verwachtingen werken . 

Op grond vall de becijferingen zou het jaar 1937, r ekening 
houdende met evengenoemde nadere aanvullingsbegrooting 
op defens iegebied, zonder nadere voorziening, geen begl'oo
ting brengen zonder schuldtoename. 

Dat zich meeva llers zullen kunnen voordoen , kan wOl'c1C1l 
toegegeven. 1<Jchter mag men ook niet vool'bUzien. dat de 
noodzaak zal kunnen plijken tot uitgaven l'erhoogingen of 
prijsgeving van inkomsten, waarmede thans nog geen rel\:e
nin g is gehouden, 

Dit is een belangrijk punt, Het begrootingsaspect, zooals 
dc Regeering dit ziet en waarop de noodznnk t.ot middelen
,-cJ'stcl'king is gebaseerd, berust uitsluitcnd op wat thans ten 
aanzien va n inkomsten en uitgaven mag worden verwtlcht. 
Daarin zijn geen meer optimistische verwachtingen "001' de 
toekomst dan op grond van de thans best.aand e gegevens ver
antwoord zÁjn, verdisconteerd. Evenmin echter is dam'in vau 
ecn pessimistische visie uitgegaan, of een rcserve opgenomen 
voor mogelijke verdere uitzetting van uitgaven a.a. 

Verschilt de Regcering dus LUII deze VU il opinie met den 
heer W eyer, mede kan Zij dezen geachten spreker niet volgen, 
waar hij de noodzaak t.o t een op dc schuldaflossing na slui
tend e begrooting niet aanwez ig acht, 

De Regeering acht het nog steeds van het grootstc belang, 
dat de eerste étappe, nl. een begrooting, welke geen schuld
toename vertoont, voor 1937 word t veilig gesteld. Bepaal
delijk wil Zij niet weten van een vermeerdering van schuld, 
wanneer andere en aanvaardbare wegen openstaan om tot 
een s luitend budget te gerakcn. Voor de ,R9qcel'in~ is, g-el\jk 
gezegd" het veilig .. stellen en ook veltler handhaven van deze 
eerste étappe, en zulks niettegenstaande de tusschentijds )'eeds 
plaats gehad hebbende lastenverlichtingen een zaak van groot 
gewicht, Zij kan dit geenszins beschouwen als een boekhoud
kundige kwestie, als het bereiken van niet meel' dan een comp
tabel resultaat, gelUk de heel' Wcye,' dit wil zien. Voor haar 
is het streven naar een sluitende begrooting het doortrekkcn 
van de principieele lijn, welke loopt door de ontwikkeling van 
de opeenvolgende begrootingen der laatste jaren. 

Ook voor het jaa r 1937 - ook al zon di t jaa r naar ook de 
Rcgecl'ing hoopt, kuunen worden een tusschenjaal', dat de 
schakel I'ormt met ee n betere toekomst - heeft het geen zi n 
af te zie n van een in het algerneen belang va n Nederlandsch
Indië noodzakelijk na te streven situatie, 

De heer Weyel' heeft in di t verband nog opgemerkt, dat h ij 
gaarn e een wat meer opti mi stischen kijk op de dingen 7.0U 

hebben ,gezien aan de zijde van de Regeer ing, zulks ook met 
het oog op den door hem daarvan verwachten gunstigen psycho
logischen invloed. 

Ook ten deze blijft d e Regeering met den geachten spreker 
van mecning- verschillen. D e Regeering prerereert haar prin
c ipi eele gedragslijn te handhaven en is van oordeel , dat men 
integendeel de psyche moet richten op de noodzakelijkheid om 
soberh eid te blijven betrachten. 

(De heer Th a m l' i n . De heer W eyer heeft die stelling 
anders steeds onderschreven.) 

W aar voor 1937 ni et langer mag worden gerekend op een 
begrooti ng, welke behoudens schuldafloss ing, sluitend is en 
waa l' het bereiken va n ee n in dien z in sluitend e begrooting 
voor de Regeering als belallgr ijk element in het belang van Ile 
gehcele samenleving voorop bl ij f t staan, acht Zij het ovel'gaan 
tot m iddelenversterking, wa nneer daartoe een redelijke en 
aanvaardbare weg blijkt te bestaan, niet alleen gemotiveerd, 
doch ze l[s pli cht, . 

Anderzijds sp reekt het wel vanzelf, dat Zij met zoodanige 
middelenversterking niet verder wil gaan dan voor het ge
stelde doel, bij de huidige verwachtingen nood ig is. 

Belastingverzwaring is, na hetgeen een reeks van jaren op 
dit stuk heeft gebracht, in het algemeen zeker ongewenscht. 
Daarbij komt, dat het thans daartoe voorgestelde middel nl. 
de heffing van een tijdel\jk extra-uitv oen eeh'1 zeker zij n eigen-
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aardige, min gewenschte kanten heeft. Speciaal geldt hier 
de overweging dat een uitvoerrecht onmogelijk rekening kan 
houden met individueele factoren, hetgeen o.m. tot matigheid 
iu het heffingspercentage moet leiden . Bij een matig percentage 
spreken de bezwaren .tegen een uitvoerrecht uiteraard minder 
sterk eu kan - de heer Sosrohadikoesoemo heeft hierop terecht 
gewezen - de bewering als zoude deze matige heffing het 
natuurlijk ontwikkelingsproces bij de exportbedrijven belem
meren, niet anders dan overdreven worden geacht. 

Een heffing van 2% is, bij de in redelijkheid te koesteren 
verwachtingen voor 1937, voldoende om het gestelde doel, een 
slnitende begrooting, te bereiken. 

Een opvoering van dit percentage, als voorgesteld door ver
schillende leden, w.o. als eerste spreker de heer Kerstens, komt 
in het algemeen verband van het begrootingsaspeet, niet noo
dig en daarom ook bepaaldelijk ongewenseht voor. Het is dan 
ook zeker niet juist - de heer Kerstens maakte dienaangaan
de een opmerking - het voorliggend voorstel als een inzet te 
beschouwen, welke een verhooging van het heffingspercentage 
op een later tijdstip zou kunnen doen verwachten. 

Overeenkomstige bedenking geldt - ik moge dit punt biel' 
reeds dadelijk behandelen - ten aanzien van de gedifferen
tieerde heffing, als door den heer Kerstens voorgesteld, het
geen, wat de mérites betreft, door den heer Van HeJsdingen 
werd ondersteund. Voorzoover zoodanige differentiatie is ge
richt op het verkrijgen van een meeropbrengst, gelden u.iter
aard dezelfde bedenkingen als tegen een algemeene opvoe
ring van het beffingspercentage. Overigens - de Regeering 
kan zich bier geheel aansluHen bij hetgeen de heer Van 
Helsdingen ten deze reeds opperde - zon men daarbij moe
ten vervallen in ecn individueele beoorcleeling van de draag
kracht der verschillende ondernemingen - de heer Kerstens 
sprak immers van een heffing, vadeerend van 1 tot 6% "al 
naar gelang de onderneming of maatschappij minder of meer 
hebben kan " . Met een systeem van uitvoerrechtheffing valt 
dit niet overeen te brengen en het moet naar het oordeel 
der Regeering te eenenmale uitgesloten worden geacht om 
voor een dergelijke differentiatie practisch aanvaardbare 
criteria uit de denken. 

Mijnheer de Voorzitter! Zoowel door die leden, die zich 
tegen het voorgestelde extra-uitvoerrecht verklaarden, nl. de 
heeren Weyer, rean en Verboom, als door enkele andere ge
achte leden - ik noem hiel' slechts de heeren Kerstens en 
Sosrohadikoesoemo - is de vraag gesteld, waarom nu juist 
ecn extra-last moet worden gelegd op het export-apparaat en 
is hetzij de wenschelijkheid van één meer algemeene heffing 
op valutavoordeelen bepleit, hetzij een lans gebroken voor 
andere heffingen op die voordeel en naast het voorgestelde 
extra-uitvoerrecht. 

Men heeft deze zaak daarbij op twee manieren bezien. 
EenerzijcTs heeft men zich gebaseerd op overwegingen van 
belasting-theoretischen aard, anderzijds is men uitgegaan 
van de gedachte, dat valntawinsten tot zoodanige categorieën 
van voordeelen behoor en, dat, indien wordt overgegaan tot 
eenige extraheffing, daarop sociaal gezien geen uitzon
deringen kunnen worden gedoogd. 

Mijnheer de Voorzitter! Nu moet men zich toch vooral 
geen overdreven voorstelling maken van de mate en den 
omvang van de vall1tavoordeelen, welke buiten de voor
gestelde heffing van een extra-uitvoerrecht vallen. Gedacht 
wordt hierbij meestal aan bezitters vnn goud en van effecten. 
Nu is het bezit van goud, afgescheiden van het normale bezit 
van gouden sieraden, hiel' te lande zeker niet groot. Althans 
niet zoodanig, dat het vrijlaten van extra-belasting bepaalde
lijk een leemte zon kunnen worden geacht. 

Wat het aandeelenbezit betreft, geeft een blik op de beurs
noteeringen, zooals men deze dagelijks in de dagbladen kan 
raadplegen, reeds te zien, clat het juist de aandeelen in \"001' 

den export werkende ondernentingen en daarmede samenhan-

gende belangen - cultuurondernemingen, cul tuurbanken, 
mijnbouw en aardolie maatschappijen - zijn, die scherpe 
stijgingen, deels als gevolg van de depreciatie, vertoonen. 
Middellijk draagt dns - de heer Van Helsdingen wees hier 
terecht op - de categorie van aandeelenbezitters wel degelijk 
bij aan het extra-uitvoerrecht, ja zelfs, feitelijk, waal' de meeste 
exportbedrijveu naamlooze vennootschappen zijn, dl"agen de 
aandeelhouders de belasting. 

Zou men nu eens kunnen nagaan, waaruit het aandeelen
bezit bestaat van bijv. degenen, die bier te lande zijn aan
geslagen in de vermogensbelasting, dan lijkt het der Regee
ring n.iet twijfelachtig, dat de aandeelenportefeuilles voor het 
overwegende deel zouden blijken te bestaan juist uit even
bedoelde, straks door het extra-ui tvoerrecht te treffen aan
deelen . 

Een belangrijk punt is voorts, de heer De Hoog wees hierop 
reeds, dat ten deze een voorziening op zoo kort mogelijken 
termijn aangewezen moet worden geacht. 

Wanneer men nu bedenkt, welke zeer ernstige moeilijkheden 
bij meer algemeene, individueele heffingen verwachtbaar zijn 
- het is zeker geen overdreven voorstelling van zaken, welke 
in de Memorie van Antwoord daarvan is gegeven - en daar
naast realiseert, dat dergelijke heffingen voor een groot deel 
beperkt zouden blijven tot dezelfde categorie als met het voor
gestelde extra-nitvoerrecht zal worden bereikt, dan zal men toch 
moeten erkennen, dat het ondoelmatig zou zijn op meer formeele 
overwegingen te besluiten tot invoering van een zoodanig(l 
algemeene heffing. 

Een groot bezwaar is nog, dat de uitwerking zeer veel tijd 
zou vorderen - gesteld, dat men een dragelijk systeem zou 
kunnen uitdenken - en dat een heffing achteraf - ook de 
heer Van Heh,dingen wees hierop reeds - wel haar zeer 
bedenkelijke zijde heeft. Het motto zij hier toch: een over
zichtelijke lleffing in te stellen op korten termijn en voor 
korten termijn; het wezeu der omstandigheden brengt dit 
mede. 

Ik kom hiermede, Mijnheer de Voorzitter , tot de princi
pieele kwestie van de rechtvaardigi ng van een belasting uit
sluitend op het exportapparaat . 

Ik geloof, dat dit een zaak is. welke toch duidelijk in oe 
stukken js uiteengezet. Die rechtvaardiging is daar gezien 
in de omstandigheid, dat de producenten van exportgoedel'en 
door de ing-etreden priisverhooging der uityoel'productcn in 
een in vCl~houding rtot het overgl'ootc deel der overige samen
leving, gunstigen toestand zijn gekomen. 

Juist de omstandigheid, dat - enkele categorieën van 
producenten van exportproducten uitgesloten, maal' deze 
worden dan ook van de heffing vrijgesteld dit 
bereikt hebben van een relatief gunstige positie zich 
over de geheele linie ten aanzi en vun het exportllpparaat 
voordoet, brengt mede, dat men, zonder het gevaar te 
loopen van te vervallen in niet te aanvaarden onbil
lijkheden, ten deze tot een uniforme, dus voor allen 
gelijke, matige heffing mag overgaan, m.a.w., dat het 
verantwoord is daarbij individueele beoordeelingen achter
wege te laten. Wanneer in de Memorie van Antwoord 
in dit verband wordt gezegd, dat de voordeelen voor andere 
categorieën maatschappelijk niet zoo van belang zijn, dan 
moet dit aldus worden verstaan, dat een meer individueele 
heffing van algemeen karakter, voorzoover het niet op den 
export gcrieht gedeelte betreft, zoowel maatschappelijk ge
projecteerd op de Indische structuur als fiscaal van weinig 
beteekenis zou blijken, zulks mede op den zooeven aange
geven grond, nl. dat een uniforme heffing op het export
apparaat verantwoord is, terwijl zulks. gelijk r eeds gezegd, 
niet zou zijn te bereiken bti een heffing als eerstbedoeld, 
hetgeen op zich zelf reeds tot tal van excepties en dus tot 
verlaging der perceptie zou moeten leiden . 

Een ander punt van meer principieelen aard, dat de aan
dacht van meerdere sprekers heeft gehad - ik Doem de ge-
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achte leden Weyet:, Thamrin en Van Helsdingen- betreft de 
voorziening in de ontwerp-ordonnantie nopens het tijdeJ.ijk ka
rakter en den afloop van het extra-uitvoerrecht. 

De Regeering heeft de tijdelijkheid gemotiveerd in hoofd
zaak op gl·ond van de aan de heffing van uitvoerrechten in 
het algemeen verbonden bezwaren. Daarnaast spreekt ook 
hier lIet veruand, hetwelk is gelegd met de noodzaak om 
voor] 937 tot een sluitende begrooting te geraken, hetwelk 
er vanzelf toe heeft geleid de voorgestelde heffing in prac
tischen zin meel' op dat jaar te oriënteeTen. 

De heer Weyer heeft ten deze de vraag gesteld of, als het 
aspect van cle middelen voor 1937 zich zoodanig wijzigt, dat 
voor een tekort geen vrees behoeft te bestaan, tot tusschen
t ijdsche afschaffing van het recht zal worden overgegaan. 
Het spreekt wel vanzelf, dat om uitsluitend op dien grond 
tot afschaffing van het recht over te gaan, onoll1stootelijk zou 
moeten vaststaan, dat ook zonder verdere heffing van het 
extra-uitvoerrecht, het jaar 1937 zonder een tekort zou slui
ten. Ook de heer Weyer zal moeten erkennen, dat bij de 
talrijke ,factoren, welke ten deze een rol kunnen speleu, het' 
weinig waarschijulijk voorkomt, dat absolute zekerheid ten 
aanzien van een sluitende begrooting voor 1937 reeds op 
korten termijn zou worden verkregen. Vooralsnog betreft het 
hier dus een meer theol·etische mogelijkheid, zoodat het wei
nig practischen zin heeft daarop thans dieper in te gaan. 

De heer Thamrin, daarin bijgevallen door den hee r Van 
Hclsdingen, acht il1 de, in de Memorie van Toelichting gedane 
mededeeling, dat de nadering van het tijdstip van afs~haffing 
van het ui·tvoerrecht zal kunuen leiden tot het aanhouden van 
voorraden, waardoor de heffing gedurende de laatste maanden 
geschaad zou worden, eeu reden gelegen om in de reg-aliug geen 
lIlaximum-termijn te noemen, gedurende welken het recht zal 
gelden. 

Bij naderc Iczing van dit gedeelte van de Memorie van 
'l'oelichting moge het den geachten leden duidelijk zijn, dat 
de aangehaalde mededeeling niet ziet op den voorgestelden. 
maximum-termijn, doch op de mede in de regeling opgenomen 
mogeJ.ijkheid om voor den afloop van dien termijn, het recht 
bij ordonnan.tie af te schaffen. Men verkeert in den voorge
stelden opzet in de onzek·erheid, wanneer tot afschaffing zal 
worden overgegaan, zoodat men ook niet zal kunnen weten, op 
welk tijdstip het loooond zal kunnen worden - gezien ook de 
onkosten en het lage heffingspercentage - om voorraden te 
gaan aanhouden. 

Met betl·ekking tot de voorgestelde uitwerking van de rege
ling zijn door verschillende leden nog opmerkingen gemaakt. 

In de eerste plaats betreft dit de materie van de uitzon
deringen. 

Terzake hebben de heet·en De Hoog en Van Helsdingen enkele 
opmerkin gen van meer algemeencll aard genlaakt. 

De eerste geachte spreker, wien de Regeering gaarne dank 
zegt voor den door bem aan het ontwerp verleenden steun, 
wees er op, dat de billijkheid moet medebrengen zooveel 
mogelijk producten onder de heffing te brengen en dat men 
rekening behoort te honden met de markt- en prijsverande
ringen, teneinde eventueel oOl'spl'onkelijk uitgezonderde 
artikelen alsnog in de heffing te betrekken. Inderdaad is dit 
laatste een logische consequentie van het ingenomen uitgangs
punt, nl. het belasten van de producten in con relatief 
gunstige positie. 

De voorgestelde lijst van uitzonderingen, welke ui teraard 
met de grootst mogelijke zorg is samengesteld, berust op de 
meer a]gemccnc positie - niet dus die van het bepaalde 
moment, dat de voorbereiding van het ontwerp moest worden 
afgesloten - van de uitgezonderde producten. Theoretisch 
is denkbaar, dat ovcr een igen tijd de positie van een enkel, 
van de heffing ui tgezonderd product zoodanige wending ten 
gunste zal nemen, dat het belasten daarvan verantwoord zou 
zijn. Practisch zal zich dit echter, waar het hiel' producten 
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betreft, welke, ondanks de over vrijwel de geheel;' linie plaats 
gehad hebbende prijsstijging, zich thans nog steeds in een 
vedies latende of daarmede vergelijkbare positie bevinden wel 
niet gauw voordoen. 

'l'en aanzien van het door den geachten spreker met name 
genoemd product, nl. de serehoOIie, heeLt zich inderdaad nog 
zeer recent een prijsstijging voorgedaan. Van een llepaald 
gUllstige positie zou de Regeering in het onderhavig verband 
echter ook thans nog niet willen spreken. 

De heer ValJ H elsdingen heeft den indruk, dat er zeer veel 
exportproducten zijn uitgezonderd, waarbij de geachte spre
ker de toelichting daarop onvoldoende acht. Met name 
noe mde hij de producten witte peper, copal en drakenbloed. 

Een uitvoeriger toelichting als door den beer Van H els
dingen weUjcht bedoeld, zou nee'rkom~n op zóó omvangrijk@ 
o,·erzichten van de geheele situatie van elk product afzo"nder
lijk I dat de Regeering vermeende daa,rvan te moeten afzien. 
Zoonis ik reeds opmerkte, heeft zorgvuldige overweging tol 
de samenstelling van de lijst van uitzonderingen geleid. 

Volstaan moge hier worden met een enkele uadere toelich
ting op het door den geachten spreker o.m. genoemde, be
langrijke exportproduct, de witte peper. Het zal den heer 
Van Helsdingen bekend zijn, dat de witte peper sedert jarell 
is onderworpen aan ecu uitvoerrecht, berekend over het vcr· 
schil tusschen c;len marktprijs ell den met 10% verhoogden 
kostprijs. De marktprijs van thans ligt nog steeds beneden 
den reëelen kostprijs, zoodat zcker van een relatief gunstigt} 
positie niet mag worden gesproken. 

Het artikel rubber heeft speciaal de aandacht gehad van 
de hem·en Weyer, Soangkoepon en Thamrin . 

De eerste geachte spreker wees terloops op het cumulatiev& 
karakter, dat dit uitvoerrecht krijgt, toegepast op rubber. Im
mers ook het fiscale uitvoerrecbt van Staatsblad 1935 No. 466 
zou de hoogere mbberprijzen reeds lI·effen. De beer Weyer 
ziet hierbij blijkbaar over het hoofd, dat dit fiscale uitvoer
recht voor het geheele jaar 1937 is vastgesteld naar reden 
van een prijs van 20 cent pel' Y2 kg. De sedert ingetreden 
aanzienlijke verhooging van de rubberprijzen wordt dus in 
1937 - het jaar waa rop het extra-uitvoen·eeJlt in hoo fdzaak 
betrekking heeft - niet door eerstbedoeld recht getroffen . 

De heet'cn Soangkoepon en rrhallll'ill hebben een vrijstelling. 
van de bevolkingsmbber bepleit. De eerste geachte spreker 
heeft er in bet bijzonder op gewezen, dat de inheemsehe rubber
planters in de Buitengewesten, in tegenstelling met de ander& 
rubberproducten, niet de vaal'deelen genieten, voortvloeiende
uit de rubberprijsverhooging. Deze stelling is juist, eehtet 
slechts tot het einde van het loopende jaar. 

In verband met de per 1 Januari a.s. in te voeren indivi · 
dueele restrictie, zal van dien datum af de bevolking ten voll .. 
de voordeelen van den hoogeren rubberprijs genieten. Ten aan
zien van die gebiedsdeelen, waar thans reeds individueel~ 
restrictie bestaat, is dit trouwens reeds nu het geval. 

Van 1 Januari a.s. af, d.w. dns zeggen, gedurende verreweg
het grootste deel van den tijd, dat het extra-uitvoerrecht za~ 
worden geheven, heeft men dus ook wat de bevolkingsrubber 
aangaat, te doen met een zeer gunstige positie. In het systeem 
is derhalve voor uitzondering geenerlci aanleiding, hetgeen im
pliceert, dat het extra-uitvoerrecht ook niet zal kunnen wordcllt 
afgetrokken van het bestaande ad valoremrecht van 5%. 

Deze gelegenheid moge ik tevens benutten, :tIiijnheer
de Voorzitter, aan het College mede te deelen, dat de
Regeering, in elk geva l voor het tijdllak, gedurende hetwelk 
het extra-nitvoerrecht zal worden geheven, heeft afgezien van 
de door Haar voorgestelde en door den Volksraad verworpen· 
verdubbeling van het 5%-ui tvoerrecht op bevolkingsrubber. 

Mede kan geen aanleiding worden gezien voor het uit
zonderen van de eqpra, als door den heer Thamrin voorge
steld . Zooals ook de heer De Hoog reeds opmerkte, zijn do 
copraprij zen reeds vóór de dep1'eciat ie aanzienlijk gestegen_ 
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Den heer Thmnrin zal dit kunnen blijken uit de ook door 

hem ter sprake gebrachte cijfers, voorkomende in het Econo· 
misch Weekblad v~n 23 .october jl. Daaruit blijkt, dat in 
Augustus 1936 voor copra reeds een prijsverhooging van 92% 
kon worden geconstateerd. Wanneer men tegcnover den laag
sten prijs in 1934 nl. nog .geen f. 9 p.er ton, stelt d~t de prijs 
vóór de depreciatie van den gulden reeds tot ruim f. 15 was 
~estegen en verder ziet, dat deze prijs na de depreciatie ook 
in ponden uitgedrukt, nog verder is opgeloopen, zóó dat de 
prijs in guldens . belangrijk boven den kostprijs uitgaat, dan 
"al het ook den heer Thamrin duidelijk zijn, dat een uitzon
dering voor copra niet in het systeem past. 

Eenige punten blijven thans nog te beantwoorden. 
De heer Thamrin heeft verklaard het toe te juichen de 

Regeering thaus aan zijn zijde te zien wat betreft de dool' 
hem reeds eerder voorgestane heffing van uitvoerrechten ook 
op Westersche cultuurproducten. De geachte spreker ziet 
hierin blijkbaar een principieele wijzi ging in de gedragslijn 
van de Regeering. 

~Iijnheer de Voorzitter! De Regeering moet hier nadruk
kelijk tègenover stellen dat dit laatste niet het geval is. 
Het gaat i.c. toch om een heffing, welke zich instelt op de 
bijzondere omstandigheden als gevolg van de muntdeprecia
tie. Het betreft hier een toevallige bate, welke in den vorm 
van een bijzonder uitvoerrecht wordt belast. De omstandig
heid, dat men ten deze te maken heeft met wel zeer bijzon
dere toevallige voordeelen, doet de Regeering, met behoud 
van het criterium van een gunstige situatie en in verband 
met het budgetair aspect voor 1937, thans heenstappen over 
haal' pricipieele bezwaren tegen het instellen van nieuwe uit
voerrechten. 

De heer Verboorn heeft bezwaar er tegen gemaakt, dat 
de verschillende maatregelen, die van de zijde der Regeering 
worden genomen, eigenlijk in stukjes en brokjes zouden 
worden voorgebracht, waardoor een overzicht van de zaak 
mo.eilijk wordt gemaakt. De geacbte spreker heeft in dit 
Verband gevraagd of niet te eeniger tijd, maar natuurlijk 
binnen betrekkelijk korten tijd, de Volksraad ip. de gelegen
heid zou kunnen worden gesteld tot een b'espreJ{ing van het 
gebeel van maatregelen. 

De Regeering kan nu nog niet bepalen, wanneer een 
algmneene bespreking over de ontwikkeling van zaken nà 
de depreciatie mogelijk zal zijn. Zij moet hierbij refereeren 
àan hetgeen dienaangaande reeds in het lasten-verband in 
de Memorie van Antwoord werd medegedeeld, nl. dat de 
verdere ontwikkeling 'Can zaken thans nog te onoverzichtelijk 
is. 

De heer Weyer heeft de vraag gesteld of het uitvoerrecht 
ook zal worden geheven over het geimporteerde verpakkings
materiaal, waárin enkele producten plegen -te worden uitge
voerd. Deze vraag moet bevestigend worden beantwoord, 
aangezien het uitvoerrecht verschuldigd zal zijn over de waal'· 
de bij uitvoer, waaronder uite~aard de waarde van het ver
pakkingsmateriaal is begrepen. -Dit doet zich VQor bij alle 
producten, welke niet in bulk, doch in verpakten vorm, wor
den verscheept. 

Tenslotte, Mijnheer de Voorzitter, heeft de heer Van Hels
dingen verklaard nog niet geheel ·accoord te kunnen gaan 
met de nota van wijziging. Immers, het geachte lid acht de 
oorspronkelijke redactie eigenlijk peter. In tbeoretischen zin 
heeft de heer Van Helsdingen zeker gelijk. Echter - zooals 
in de Men;lOrie van Antwoord ook werd medegedeeld - moest 
op practische overwegingen, in verband met anders te ver· 
wachten groote moeilijkheden bij de nitvoering, overstag wor
den gegaan. De nieuwe redactie moge in zekere opzichten 
iets t~ vrijgevig- zijn, anderzijds gaat zij weder minder ver, 
nl. in zooyerre, dat thauE? slechts rekening mag worden ge
houden met overeenkomsten tot levering. 

Dezelfde geachte spreker heeft in dit verband gevraagd 
of. de Regeering er eenig inzicht in heeft, · welke tërmijnen 

(Kerstens.) , _ 
van voorverkoop hier in .het algemeen to'Wa~sing vinden. In 
antwoord,hierop kali worden medeg~deeld,. dat .vogr verschil· 
lende producten zeer niteenloopende ter!'lijnen van voorver, 
koop gelden. Echter sluit dit geenszins in, dat de uitvoer 
"an overeenkomstige perioden practisch buiten de heffing. 
zou vallen, aangezien lang niet de totaliteit van de prodl1c
ten, waarin termijnverkoopen worden afgesloten, ook op ter
mijn wordt ver~oeht. Speciaal de verwachting van betere 
prijzen heeft het instituut van voorverkoopen geremd. 

Mijnheer de Voorzitter. Ik ben hiel' aan het eind gekomen 
van de beantwoording in eersten termijn. Zooals ,üt het 
voorgaande reeds moge zijn gebleken. moet de Regeering ten 
opzichte van de reeds ingediende amendementen, stukken 
7 t/m 10, de aanneming ernstig ontraden. 

De Voorzitter: Hiermede is de eerste termijn ook van de 
zijde der Regeering over dit onderwerp beëindigd cn kan 
worden overgegaan tot de behandeling in tweeden termijn. 
Daarbij kunnen ook de ingediende amendementen tersprake 
worden gebracht, hoewel deze uiteraard na den tweeden 
termijn nog afzonderlijk aan de orde komen. 

De heer Kerstens: Mijnheer de Voorzitter! Om een weinig 
orde te houden in hetgeen ik naar aanleiding van de rede
voeringen in eersten termijn van een ige mijner geachte 
medeleden nog heh op te merken, wil ik beginnen met het· 
geen de heer Kan hiel' gisteren ten beste heé{t gegeven. 

Antwoord gevend op de vraag, die de hecl' Kan mij 
gisteren stelde, wil ik in tweeden termijn nog eens scherp 
stellen bet principe, waarop onderwerp 10:1 berust en dat 
door ~l et betoog van den heel' \Veyer wel een weinig ver
doezeld is geraalü. De vraag.' van den heer Kan lui dde aldus: 

"ik wil tot den heel' Kel'stens aanstonds deze vraag 
stellen waarom mijn geacht medelid zooeven heeft ver· 
klaard, dat de heffing van het uitvoerrecht zoo ver
klaarbaar en zoo gel'echtvaardigd wordt geacht. Ik 
geloof, dat de heer Kerstens zich niet voldoende reken· 
schap heeft gegeven van de geschiedenis van ons bedrijfs
leven, toen hij zich deze verklaring veroorloofde." 

Het goud embargo was noodig voor het algemeen landsbelang, 
maal' voor onderscheidene groepen van volk en land werkte 
dat goudembargo geheel verschillend. Sommige groepen ge
noten plotseling groote voordeelen, andere groote nadeelen. 
Tot de laatsten behooren al degenen, die van een nominaal 
inkomen moeten leven als salaris, loon en pensioen. Wat is er 
nu redélijker en rechtvaardiger dan dat de Regeering van ·de 
yoordeelen wat afneemt om eventueel in staat te zijn het 
plotseling door een regeeringsmaatregel ingezakte niveau van 
de gedupeerden wat op te hoogen - ik zeg niet te nivelleeren, 
lnaar een beetje op te hoogen Y Is dat niet verklaarbaar, is dat 
niet rechtvaardig Y 

Als ik dus zie, dat door een monetaire manoeuvre, die zoo
als ik gisterell zeide, met economische initiatieven niets te 
maken heeft, ('cn groep der bevolking i.c . het bedrijfsleven 
zich groote winsten in den schoot ziet geworpen, terwijl andere 
groepen, die reeds aan bet algemeen landsbelang groote offers 
hebben gebracht van salariskorting e.d., die hen tot een veel 
lager levenspeil hebben gebracht, nog meer in de verdrukking 
geraken, dan vraag ik of dat niet verklaarbaar en niet rech~ - . 
;'aa.rdig is. 
~ ])Iijnheer cle Voorzitter! Ik meen hiel'mede de vraag van 
den heer Kan afdoende te bebben beantwoord. 

(De heer Kan: Volgens U.) 
Ik zei dan ook, dat i k dat meende. Dat U het niet meende 

wist ik gisteren reeds. 
Er blijft mij dan nog een klein appeltje met den heel' Kan 

te schillen over. Mijn geacht medelid sprák er n.1. van, dat 
ik mij een verklaring over de rechtvaardigheid vau de heffing 
zou hebben "veroorloofd ". Wat is de bedoeling van dezen 
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(Kerstens.) 
term geweest? "Zich iets veroorloven" heeft altijd een weinig 
()ngunstige nuauce. Is de bedoeling van dezen· term geweest 
mij te imponeeren of te intimidecren Y Of om te suggereeren, 
dat ik iets verregaands, iets onbeboorlijks zou hebben gezegdl 

Mijnheer de Voorzitter! Ik gevoel neiging den heer Kan 
in overweging te geven zich dergelijke moraliseerende pogin
gen te m\jnen opzichte niet te veroorloven. 

In elk geval moet ik mijn geacht medelid de illusie ont
nemen, dat hij hiermede bij mij resultaat zou kunnen ver· 
krijgen. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik ga dan thans over tot hetgeen 
<1e heel' 'Veyer hiel' gisteren voordroeg in een rede, waal' 
ik inderdaad met groote aandacht en op enkele plaatsen 
ook bepaaldel\jk met instemming naar heb geluisterd. Het 
waS in menig opzicht een knappe rede .. Dat zet ik voorop, 
vóórdat ik een paar opmerkingen daaromtrent ga maken. 
En dan betreft een van mijn opmerkingen het optimisme 
van den heel' 'Veyer ten aanzien van een niet geheel slui
tend budget . 

(De heer Th a m rin: . Dat is mij ook zeer bijzonder 
()pgevallen.) 

Dat verbaast mij niets. De heer Weyer zeide dan : waarom 
is de Regeering nu toch zoo pessimistisch ! Waarom moet 
Zij, nu wij eens wat vroolijker gaan kijken weder den domper 
gaan zetten op ons optimisme Y Dat is nergens voor lloodig, 
want alles bij elkaar genomen, ziet onze begrooting er, na 
het prachtige werk, dat door het departement van financiën 
en .in het algemeen door de Regeering is verricht, lang niet 
s lecht uit. Laten wij dus zoo'n vrijwel onbeteekenend tekort 
van .f 12 millioen niet al te ernstig nemen. Daar komen wij 
heusch wel over heen. Ik luisterde daar met belangstelling 
naar. Doch ik herinnerde mij plotseling, dat ik een soortge
lijk betoog heb gehouden in December 1935, toen in deze zaal 
de regionale bezoldigingen werden behandeld. 

(De heer S 0 eta r d jo : Daar heb ik ook aandachtig naar 
geluisterd.) 

Toen heb ik tegen de Regeering gezegd: alles bij elkaar 
genomen, hebben ,,{ij het mogelijke, menschelijke gedaan om 
~en behoorlijke begrooting voor elkaar te krijgen. Het resul· 
taat is van dien aard) dat wij nu rustig verder mogen af· 
wachten hoe het loopen zal, doch w\j behoeven in ieder ge~al 
niet meel' van die diepsnijdende maatregelen te nemen als 
regionale bezoldigingen eu dergelijke. Toen ik dat bet.oog 
hield, dat dus volkomen overeenstemde met het betoog, dat 
de heer Weyer gisteren hield en waar aUeen dit verschil bij 
te constateeren valt, dat de situatie nu iets gunstiger is dan 
het vorige jaar, - toen ik dezelfde rede hield als de heer Weyer 
gisteren, was dit geachte lid echter niet alleen muisstil, onthield 
~ich niet alJeen volkomen van het betuigen van instemming met 
mijn rede, doch wat veel erger was, hij stemde met de Regee
l'ing mede inzake de regionale kortingen. Toen bleken die 
f 10 millioen, later de f 7 millioen, toch wel zoo onmisbaar 
voor het beginsel van een geen 'schuldvermeerderinggevend 
budget, dat de heer Weyer onze amendementen niet steunde, 
en de Regeering volkomen steunde. Doch toen ging het ook 
slechts om de positie van regionaal te bezoldigen ambtenaren, 
Dat was niet zoo belangrijk als de dividenden van Nederland· 
sche aandeelhouders van Indische ondernemingen. 

1\1ïjnheer de Voorzitter. Wanneer ik de nuchtere waa.rheid 
zeg, 1.ooa18 ik ze zie is deze ,zooals ik ze zoo juist heb nit~ 
gesproken . Daarom is mijn vreugde over het optimisme van 
den heer Weyer van gisteren niet geheel en al onvermengd. 
Ik zou willen zeggen tegen den ambtenaar, met een variant 
- want ik wil niet onaangenaam zijn - op een bekend 
spreekwoord: wanneer de heer ,Veyer Halleluja zingt, ambte
naar pas op je salaris! 

M\jnheer de Voorzitter. Dit wat het eene punt van het opti
misme van den heer Weyer betreft. Er is nog echter nog iets 
anders: De geachte spreker heeft hier gisteren heele becijfe-

ringen gehonden over winst en de te dien aanzien gel
dende vennootschapsbelasting. Dat bedoelde ik toen ik sprak 
van verdoezeling van het principe, dat ten grondslag 
li gt aan het ontwerp, dat wij aan het behandelen zijn. . 
- Het gaat hier niet over het treffen van. winsten in den zil1 
vanbedrijfswinst. Daarvan is de heer Weyer bij al zijn bere
kemngen uitgegaan en in zekeren zin en tot zekere hooO'te is 
heer Verboom hem daarin gevolgd. Het gaat l)ier niet over 
bedrijfswinst in den strikten zin, waarvoor de vennootschaps
belasting geldt, het gaat hier over winst in. den zin van meer
opbrengst tengevolge van een zuiver monetairen maatregel en 
men kan deze zaak dan ook alleen maal' zuiver zien wanneer 
men zich voor deze vraag stelt:, Hoe was de positie: wat was 
de opbrengst der exp<>rtproducten van de cnltures v66r 26 
September en na 26 September, na 26 September, toen er een 
ma~tregèl is genomen, ·die volkomen buiten den bedrijfs-eco
nomlschen t()estand vau de ondernemingen omgaat die 
zuiver - ik herhaal het - monetair is, als het ware het ;esul
taat van een druk op de handle van de lift, waarop ons geheele 
maatschappelijke en economische leven berust. Door dezen 
druk op de hand le is bet niveau omhoog gekomen . Tengevolge 
van deze p<>sitieve niveauverandering - om het in vulkanische 
taal uit te drukkeu - hebben de bedrijven winsten in de 
schoot geworpen gekregen, niet verdiend, maar gekreO'en, 
cadau gekregen, terwij l andere groepen in de samenlevinaoeen 
negatieve niveauverandering hebbell moeten ondergaanO dat 
zij n de nominale inkomstentrekkers. ' 

Dit is de ratio van deze heffing en geen andere en als men 
dan - niet onverdienstelijk en tamelijk listig - zijn betoocr 
gaat inrichten op een discussie over de bedrijfswinst, dan ~ 
men er naast. Het spijt mij , dat ik dit zoo ap<>dictisch zecrgeo 
moet, maar U zag mij zoeken en ik vond geen anderen ter~ . 

Er zijn zoo nog eenige kleinigheden in de rede van den 
heer Weyer. 

De Voorzitter: Als het slechts kleinigheden zijn, zou ik 
Cl' maal' niet al te lang op ingaan. 

De heer Kerstens: De heer Weyer zeide gisteren ook: 
l~el'st gaan we - "we" is dan de gouvcl'uementshuishouding-

"op minutieuze wijze fiscale inkomsten en fiscale 
winsten bepalen" ter heffing van de illkomstell- en ven
nootschapsbelasting. Alle mogelijke waarborgen zijn aan~ 
wezig, dat niemand te veel of te weinig betaalt". 

Is dat wel waar, Mijnheer de Voorzitter? Is die fiscale 
winstbepaling werkelijk zoo minutieus als de heer Weyer het 
doet voorkomen, zijn inderdaad alle waarborgen aanwezig, dat 
niemand te veel of te weinig betaalt in den vorm van vennoot
schapsbelastin'g~ Ik ben el' niet van overtuigd en ik zou ter 
adstructie hiervan de volgende vraag willen stellen : Z,in de 
heer 'Veycr en de Regeel'ingsgemachtigde niet mèt mij van 
meening, dat een aanzienLijk deel van de vennootschaps
belasting, die regelmatig zal moeten worden betaald, teloor 
gaat, doordat er nog altijd veel te groote afschrijvingen 
plaats hebben alvorens men komt tot de winstbepaling ! Is het 
nlet zoo, dat in die bedrijven en ondernemingen een veel te 
groot ongereduceerd kapitaal te boek staat, dat dus mag 
worden afgevoerd, hetgeen practisch neerkomt op winstaf~ 
schrijving! 

(De heer Van Hel sdi n g e u: Er wordt alt\jd ecu 
fiscale afschrijving genomen.) 

F,iscale afschrijvingen die intusschen worden vastgesteld 
aan de hand van de kapitalen, die iu de boeken voorkomen, 
die niet voldoende en lang niet evenredig aan de prijsdaling, 
aan de waardebepaling der ondernemingen beantwoorden. 
\V anneer ik op deze vraag een bevestigend antwoord ontvang, 
dan is voor mij de vraag, of deze fiscale inkomsten- en 
winstbepaling ter bate van de vennootschapsbelasting wel zoo 
minutieus is a1s de heer 'Veyer ons wil doen gelooven en of 
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(Weyer.) 
inderdaad alle mogelijke waarborgen aanwezig zijn, dat er steu termiju vau den geachten Regeeringàgemachtigde. 
niet te weinig wordt betaald .. Dit moet nu .weer niet zoo Na .de zoo volstrekte afwijzing' van mijn' standpunt is het 
worden opgevat, dat ik ' op Qeze manier de ,bedr.ijven nog eigenlijk wat moeilijk over deze materie nog met de Hegee
weer e,eris ' geknepen wil zien. Ik wilde alleen zeggen, dat ' rillg te debilttèeren. 
men nu riiet zoOveel kabaal moet maken tegen' deze extra· I Wij hebhen elkaar in eersten termijn bepaald niet gevonden 
heffing, ' die ' verban'd ' noudt met monetaire 'winstmaking. en ik zou de discnssie maar niet noodeloos willen rekken met 
.' Ik kOnl thans rot wat ,de gellchte 'Regeeringsgemàchtlgde een poging om dat . alsnog in tweeden termijn te doen. Het 
heeft gezegd. Voor mij is eigenlijk het voornaamste in dit spijt mij uiteraard, dat het der Hegeering onmogelijk is om 
geheele betoog, dat de R<lgeering zegt: de 2% is noodig, de de calculaties, die ik in eersten termijn heb gevraagd, over te 
4% is niet tioodig, de Regeering moet bepaaldelijk ontraden leggen. Ik zie uiteraard in, dat het ook zeel' moeilijk is ell 
de verhooging van het percentage tot 4. Maar, zoo"ls ik dat het een kwestie blijft van gissen en .ramen. Ik zal daarop op 
gisteren reeds' ver,vacht had en uitgesproken, de Regeerings. het oogenblik niet verder aandringen, maar een ding is mij uit' 
~emachtigde zweeg in zijn rede geheel en al over de dreigende de rede van den geachten Regeeringsgemachtigde wel vast k"" 
naodz;"tk tot toeslag op sommige of verhooging van sommige men te staan en dat is, dat de opbrengst van dit bijzonder uit
loonen en salarissen, die noodig zou kunnen worden en die voerrecht moet dienen tot dekking van de kosten, die verbonden 
zelis zeer waarschijnlijk noodig zal zijn. Wanneer ik nu de zijn aan de suppletoire begrootingen die wij reeds hebben aan· 
pretentie heb, verstandiger te willen zijn dan de Regeering, genomen en die ons blijkens de verklaring van den geachten 
dan zeg ik : ik vind, dat wij dan toch maal' aan den veiligen Regeeringsgemachtigde in de a.s. Januari.zitting alsnog zullen 
kant blijven, wanneer wij nu, nu eenmaal de .. heffing aan de geworden. Dan m~~ ik toch bepaald herhalen, wat ik in 
orde is, toch maar 4% vragen; dan hebben w~ tenmmste lets eersten termijn heb opgemerkt. Toen wij deze suppletoire 
meer zekerheid, dat straks bij een betoog tot verhooging van begrootingen in de hoofdzitting van den Volksraad hebben' 
100llEin en salarissen de Regeering ons niet afwijst met het aangenomen, is ons daarbij op geen enkele wijze aangekond igd, 
antwoord: de budgetaire positie laat geenerlei speling toe, er dat het der Regeering voor oogen stond om deze eindcijferà 
zijn ge.en middelen aanwezig om hetzij de voortzetting en der suppletoire begrootingen te dekken met een bijzondere 
verfijning van het regionale schalenstelsel op te schorten, belasting; een belasting, die toch wel de moeite waard is prin" 
hetzij om salarissen te verhoogen . Ik blijf dus op het stand· cipieel te bekijken. Dit is de conelusie, die ik meende te 
punt staan, 4% moeten wij vragen, om op de eventualiteiten, moeten trekken uit de mededeeling ván den geachterr He~ 
di wIl .. rschijnlijkheden zijn, voorbereid te zijn. geeringsgemachtigde. 

Een tweede punt is het volgende. De Regeeringsgemachtig<;le heeft er nog eens den nadmk 
De gel!chte Regoaeringsgemachtig<;le heeft zooeven voor mij op 'gelegd, dat het streven der Regeering blijft gericht op het 

de beide moeilijkheden, die ik gisteren in een vraag neerlegde, bereiken van een sluitende begrooting. Te dien aanzien be
niet opgelost. Het zal wel aan mij liggen, maar het antwoord staat el' tusschen de Regeering cn mij geen enkel verschil \'an 
is mij niet duidelijk geworden. Wel heb ik zoo juist meenen meening. Ook mijn streven blijft gericht op het tot stand 
te be\u\steren, dat het antwoord op miju tweede vraag gegeven brengen van een sluitende begrooting, maar het verschil tus
,verd met een motiveering, die er niets mede te makeu heeft. schen den Regeeringsgemachtigde en mij zit, dunkt mij" in 

Ik heb gezegd: waarom wordt in het eene geval wel het verschil in beteekenis, welke de Regeeringsgemachtigde 
bepleit, dat individueele benadeelingen uitgeslot.cn moeten zijn hecht aan het woord "streven" en de beteekenis, die ik doar. 
en in het andere nk\U Toen. heeft de Regeering geantwoord aan hecht. In het woord "streven" ligt opgesloten, dat men, 
.:... zoo meen ik het tenminste verstaan te hebben - dat het zoo in een bepaalde richting zoekt, in de riehting van een slui.' 
moeilijk zal zijn een belastingopvangjng der winsten jn het tende begrooting. Welnu, in die richting wil ik ook en heb 
leven te roepen, maar het zal duidelijk zijn. dat dit geen ik ook steeds gewild, maar mijn opvatting van het streven 
argument is, dat in dit geval bruikbaar is. 11aar een sluitende begrooting verschilt in zoovel're van de 

In de derde plaats heeft de geachte Regeeringsgemachtigde opvatting der Hegeel'ing, dat Zij zegt : Nu moet de begrooting 
gezegd: de leden, die erover gesproken hebben, moeten zich niet vandaag aan den dag sluiten. Ik zeg: Als ik een sluitende 
voorstellen, dat er bniten de kapitalen, die reeds .in de onder· begrooting in de nabije toekomst zie, zie ik mijn streven inder
nemingen op de een of andere wijze getroffen worden door deze daad verwezenlijkt. nat is het verschil tuschen den geachten 
extra·heffing, nog zooveel kapitalen te treffen over zouden Regeeringsgemaehtigde en mij. 
blijven . Ik zou dan in concreto deze vraag willen stellen: Hoe Mijnlleer de Voorzitter! Ik weet niet of ik een positief ant. 
staat het met het goudbezit van de Javasche en de andere ban· woord heb gekregen op. een van de vragen, die ik heb gesteld. 
ken en met de vreemde valuta' Ik houd daarbij natuur· Terloops wil ik der Hegeering dank zeggen voor haar antwoord 
lijk in het oog, dat onder de vreemde valuta zonder twijfel op de vragen, die ik heb gesteld en waarop Zij wel heeft ge. 
een hoeveelheid geld zal zijn, dat gekocht is voor indekking antwoord, maar waarop Zij niet heeft geantwoord is de vraag, 
van termijn transacties, dat begrijp ik - en dat die ervan die men zal vinden op pag. Ivan het geroneografeerde gedeelte 
uitgezonderd moeten worden, begrijp ik ook, want daarop is van het stenografisch verslag, nl. om thans bij de ogenbare 
in realiblls geen winst gemaakt, maar ik ben van oordeel, behandeling dnidelijk te kennen te geven, dat de Hegeering 
dat als men van de vreemde valnta aftrekt de gelden, die van de verlenging van den termijn van 15 maanden niet zal 
voor tcrmijndekking bestemd zijn, er nog wel het een en ander willen weten. 
zal overblijven, waarvan heffing voor den fiscus winst ople· . 
veren zal. Als ik den geachten Regeeringsgemacbtigde goed belui ~tel'(r 

lJ<: kom llU tot mijn conclusie: Ik ben noch dool' de rede. heb, heeft hij die.vraa.g niet, althans niet op een voor mij duide· 
voeringen van mijn geachte medeleden, die mij gisteren beo lijke wijze beantwoord . 
• treden, noch door de rede van den geachten Regeerings. De Hegeeringsgemachtigde heeft gezegd, dat de principieele 
gemachtigde van zooeven, op eenig punt van beteekenis rechtsgrond van deze heffing voor de Regeering is, dat de 
gaan wankelen op het standpunt, dat ik gisteren innam. Ik prijzen der exportproçlucteu min of meer plotseling in een 
zal, zoo gezien, dan ook niet meel' spreken over de amen- gunstigen toestand zijn. geraakt en hij schrijft dat dan toe~, 
dementen, die ik mede heb onderteekend; de urgentie daarvan althans gl'ootendeels toe, aan het afkoprugen van het goud. 
is voor mij onverzwakt gebleven. embargç. Het moge zoo zijn, dat de prijzen onzer exportpro

De heel' Weyer: Mijnheer de Voorzitter! Ik zal aan· 
vangen met een kort antwoord te geven op de rede in eer· 

ducten door de depreciatie van de munt in beteren doen zijn 
geraakt, maar dan. zoq ik da~rtegenover willen stellen de 
'appreciatie van onze muát, waaronder volgens sommige ge-



125 

10de VERGADERING - WOENSDAG 18 NOVEMBER 1936. 

Tijdelijk extra-uitvoerrecht (Oud. 103) . 

(Weyer.) 
achte leden wij jarenlang hebben gezucht - ik zelf heb 
mij niet zoo sterk lutgedrukt - in ieder geval hebben wij 
een aantal jaren van appreciatie van onze munt gehad, waar
aan de verliezen in de afgeloopen jaren konden worden toe
geschreven. Toen hebben de exportproducten verliezen gele
den als gevolg van de appreciatie van de munt in den gedach
tengang van velen onzer. Ik heb nooit gehoord, dat het op den 
weg der Overheid zou liggen, - de Overheid, die de munt in 
de hand heeft - om de bedrijven van die verliezen af te helpen. 

(De heer Van Hel sdi n gen: Is hier sprake van een 
opzettelijke ove..meidsdaad 1) 

Mijnheer de Voorzitter! In dit opzicht is slechts in zooverre 
sprake van een opzettelijke overheidsdaad, - en dat is het 
groote verschil, waarom het hier gaat - dat de Regeering heeft 
afgekondigd een uitvoerverbod van goud, doch zich verder 
onthouden heeft van 'het uitoefenen van eenigen invloed op 
de waarde van de munt. 

Wanneer vroeger de muntpolitiek der Regeering was om 
het goud wel af te geven, dan had zulks bepaalde conse
kwcnties en is het dan geen bepaalde overheidsdaad geweest 
om dat ,goudembargo in te stell en 1 Ik heb nooit gehoord, 
dat de Regeel'ing in de appreciatie van de 111Unt aanleiding 
vond om de bedrijven bij te springen. 

(De heer Th a m rin: Die verliezen werden geneutraliseerd 
door de restrictiebepalingen !) 

net antwoord, dat ik gekregen heb op mijn vraag omtrent 
Let tusschentijds afschaffen van dit recht, bijaldien de Regee
ring een wat vroolijker inzicht zou krijgen in de aspecten 
van de begrooting voor 1937 acht ik eenigszins ontwijkend. 
Dit antwoord is voor mij niet geheel bevredigend. Het spreekt 
uiteraard ook voor mij vanzelf, dat hier tallooze factoren aan 
het werk zijn en dat het een moeilijke opgave is op een ge· 
i-!cven momen; tot exacte cijfers te komen. Maar ik zou toc.h 
zeggen, dat op gelijke wijze als men thans met eeu groote 
verzekerdheid durft te voorspellen - gelijk de Regeering 
doet - dat men voor 1937 als gevolg van de verschillende 
umstandigheden tot een tekort komt, tenzij bijzondere maat
regelen worden genomen, men zoo ook zich kan voorstellen, 
clat men in den loop van 1937 op gelijke wijze redeneerend 
tot de oveliuiging kan komen, dat dat tekort zal uitblijven 
en misschien plaats zal maken voor een overschot. Nu vraag 
ik niet aan de Regeering om dat precies te formuleeren voor 
wij, ik vraag slechts om wanneer de Regeering tot dat inzicht 
komt, dan niet te wachten tot het eindresultaat van 1937 is 
opgemaakt, want dat is naar ik meen in 1940 pas het geval, 
Jllaar dat Zij dan betrachten zal dezelfde redeneering die 
thans gevolgd wordt bij de invoering van dit recht. Dat is de 
strekking geweest van mijn vraag. 

De Regeering heeft naar aanleiding van mijn opmerking 
over het uitvoerrecbt op rubber geantwoord, dat ik blijkbaar 
uit het oog verlies, dat het bestaande fiscale uitvoerrecht 
op rubber wordt gebaseerd op een veel lager prijs, dan op 
het oogenblik voor dit product gangbaar is. Dat was mij 
niet ontgaan. Inderdaad is dat het geval en dat is op het 
oogenblik uiteraard een voordeel, maar ik moge er dan toch 
wel op wtizen, dat men deze vaststelling van die waarde 
voor de berekening van het fiscaal uitvoerrecht van rubber 
zoo gekozen heeft, uit overwegingen van doelmatigheid. 
Men zag geen andere mogel\jkheid om tot een redelijke 
heffing van dit rubberuitvoerrecht te komen, dan het 
vaststellen een jaar te voren van de waarde, :waarover dat 
recht zou worden berekend. Die waarde wordt berekend 
over het gemiddelde van de voorafgaande periode van een 
jaar. Inderdaad is dus de waarde waarover het uitvoerrecht op 
rubber wordt berekend gebaseerd op het gemiddelde van de 
prijzen, die eenigen t.ijd geleden golden, maar daar staat tegen
ov'er, dat in de komende periode dat rubberuitvoerrecht zal 
women berekend over de waarde. die becijferd wordt aan de 
hand van de thans -geldende prijzen. En dat ongeacht het 

Handelingen. Zittingsjaar 1936- 1937. 

feit, dat die rnbberprijs in 1938 nUsschien een gansch andere 
is. Ik beschouw dus het toevallige feit, dat de rubberprijs, 
waarover het fiscaal uitvoerrecht op het oogenblik wordt ge
heven - en die waarde is inderdaad laag - niet als van 
essentieele beteekenis voor den aard van dit recht. Ik blijf 
volhouden, dat de rubber reeds onderhevig is aan een recht, 
dat rekening houdt met den bruto-opbrengst en met de ver
schillende booge waarden van de rubber. Het gaat bij de 
rubber, dunkt mij, als met de verponding, die ook voor een 
lang tijdperk wordt vastgesteld, gebaseerd op de uitkomsten 
van een achterliggende periode van vijf jaren. Het is inder
daad herhaaldelijk voorgekomen, dat men in zeel' arme jaren 
verpondingsbelasting betaalde over de waarde, die berekend 
was op jaren waarin aanmerkelijke winsten werden gemaakt. 
Ik kan dus de cumnlatie niet erg logisch vinden. 

Iets anders is de kwestie van het verpakkingsmateriaal. De 
Regeering heeft mij daarop op zeer duidelijke wijze geant
woord: "ik denk er niet aan met die waarde rekening te 
houden." 

Dat spijt mij, want nu krijgen wij toch het merkwaardigo 
feit, dat men eerst voor de exportproducten het verpakkings
materiaal moet gaan impo1"tcercn en dus daarover invoer
rechten betaalt. Nu gaat men de producten uitvoeren verpakt 
in dat verpakkingsmateriaal, waarover reeds mvoerrechten zijn 
betaald en nu zou, volgens de reden.eering der Regeering, bij 
de bepaling del' waarde van het product, dat wordt uitgevoerd, 
nog eens opnieuw boven de waarde van het product zelf, met 
de waarde van het verpakkingsmateriaal worden rekening 
gehouden en hierover eveneens uitvoerrecht moeten worden 
betaald. Ik kan dat niet buitengewoon redelijk vinden, Mijn
heer de Voorzitter. Het spijt mij dan ook niet een ander 
antwoord van de Regeering terzake te hebben gekregen.. 

Dit, wat de rede van den Regee,ringsgemachtigde in eersten 
termijn betreft. Ik zou nn nog -gaarne even willen ingaan op 
enkele opmerkingen mijner geachte medeleden in eersten ter
mijn gedaan, waarbij ik mij zooveel mogelijk zal bekorten. 

Ik begin dan met ons geacht medelid, den heel' Kerstens. 
De heel' Kerstens heeft, nadat hij zich teleurgesteld heeft 
getoond over wat hij noemt de handgrepen der Regeering -
ik had niet gaarne dit woord gebruikt, !.fijnheer de Voorzitter 
- een l'R\er juiste opmerking gemaakt. Deze is te vinden op 
blz. 149 van het Stenografisch Verslag, waar hij zegt: 

"Dat de Regeering een zeer bescheiden heffing voor
stelde, was ook naar mijn oordeel geboden. Het bedrijfs
leven had, niet alleen in zijn eigen doch ook in het alge
meen belang, lucht noodig, en het zou geen zin hebben 
den knellenden goudband weg te nemen om hem te ver
vangen dDor een henauwenden fiscalen ring. Daar zouden 
we niets mee opschieten, integendeel. Ik juich het dus 
toe enz. " 

Inderdaad, Mijnheer de Voorzitter, dat is volkomen waar 
en is de bevestiging van hetgeen ik in eersten termijn heb 
opgemerkt. Ik ben het hiermede volstrekt eens. Los van alle 
praetische bezwaren, die ik naar voren heb gebracht, is dit 
een buitengewoon belangrijke kwestie, maal' niettegenstaande 
deze zeer duidelijke uitspraak stelt de heel' Kerstens voor om 
4% te heffen in plaats van 2%. Deze gedachtensprong is mij 
niet geheel duidelijk, maar hij adstrueert dit voorstel met een 
eijfervoorbeeld. Zelfs dit cijfervoorbeeld echter maakt het 
mij nog niet duidelijk en ik wil daarom dit voorbeeld gaarne 
even onder de loupe nemen, omdat ik tijdens deze beraad
slagingen tot ntijn leedwezen heb bemerkt, dat velen, die over 
deze belasting hebben gesproken, denken, - en daarvoor was 
ik in eersten termijn al bevreesd - wat is dat nu eigenlijk, 2%' 

Ik kom hiermede tevens tot het ter zake ingediende amen
dement, zoodat ik mij bij de bespreking van dat amendement 
straks kan bekorten . 

De heer Kerstens heeft dan een cijfervoorbeeld gegeven, waar
bij hij op den voorgrond stelt, dat iemand een partij goederen 
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heeft, die vóór de depreciatie f 100 000 opbracht en thaus onder 
de verbeterde omstandigheden f 122000 zou opbrengen. Nu 
zegt de heer Kerstens, dat hij gemakshalve de vennootschaps. 
belasting hierbij buiten beschouwing laat. "Ik geef toe, aldus 
ons geacht medelid, dat als er winst gemaakt wordt, er dan 
inderdaad vennootschapsbelasting moet worden betaald. Ik 
laat echter deze zaak buiten de berekening." Maar het lijkt 
mij toe, dat als na 22% stijging der waarde nog geen winst 
wordt gemaakt, wij niet lang behoeven te praten, want dan 
is het duidelijk, dat geen vennootschapsbelasting behoeft te 
worden betaald. Wanneer men geen winst maakt, betaalt men 
uiteraard geen vennootschapsbelasting. 

Nu zegt de heer Kerstens in tweeden termijn : ja, maar die 
man is toch in beteren doen geraakt, want indien deze prijs· 
verandering niet was opgetreden, had hij nog meer verloren. 
Die redeneering is juist maar zij is een zonderlinge redeneer'ng 
om er een belasting op te baseeren. Het doet mij eenigszins 
denken aan iemand, die bezig is te verdrinken in water van 
3 m diep en een andere man komt, die 1 m water wegpompt, 
en dan zegt, dat dit voldoende is en de betrokkene daarmede 
voldoende is geholpen en wel een belooning mag geven. Hij 
)leeft hem dan echter niet voldoende geholpen, want deze man 
zal dan toch verdrinken. 

(De heer K e rs teil S : Maar hij is een meter dichLe~ aan de 
oppervlakte gekomen en wanneer hij zuurstof krijgt, is hiJ al 
gauw boven Jan.) 

Dat helpt hem niets, wanneer de andere omstsndigheid, 
waarop de heer Kerstens doelde zich niet voordoet, wanneer 
er niet een tweede persoon komt, die hem er uit trekt, schiet 
hij er uiets mede op. Over het geval, dat er geen winst wordt 
·gemaakt zou ik eigenlijk maar niet willen praten en liever 
het llormale geval nemell, dat niemand bij f 100000 quittQ 
~I>eelt en bij f 122 000 opbrengst theoretiseh f 22 000 winst 
maakt. I k zeg, theoretisch, want wanneer de verwachtingen 
- ook van het geachte lid den heer Van H elsdingen - uit· 
komen, zullen de onkost.en, waaronder deze producten worden 
geproduceerd, uiteraard stijgen. Ik heb gisteren van den heer 
Van Helsdins:.cn gehoord, dat het geachte lid aanneemt een 
slijging van 15%. Geen van ons weet dat echter precies; 
ik neem maar aan, om niet te overdrijven, 10%. Dan blijft 
Cl' van die theoretische winst van f 22000 uiteraard maal" 
f 12000 over, want er gaat 10% van f 100000 af. Wau
neer ik voorts bereken op f 122000 4% uitvoerrecht, dan 
kom ik op .f 4 900. Dan blijft er over f 7 100. Daarover 
moet nog vennootschapsbelasting worden betaald ad 20%, het
gecn uitmaakt f 1400, cr blijft dan over f 5 700 van de oor
spronkelijke .f 22000. 

(De heel' K c r 's ten s: Doch dat bcdrag heeft de betrok
kene geheel cadeau gekregen tengevolge van den monetairen 
maatreg-el; dat is geen bedrijfsresultaat.) 

Ik wil daarover JlÎet twisteu. Inderdaad hebben de betrok
ken personen winst gemaakt. Hoe zij daaraan zijn gekomen, 
laat ik in bet midden, of die veroorzaakt wordt door een 
plotselinge stijging van den prijs van het product uit gansch 
'.11dere oorzaken dau de deva.luatie, b.v. dat mej1 in de 
wereld ergens oorlog voert, of wat ook, wij hebben te maken 
met het feit, aat de betrokkene hier winst maakt . 

(De heer K ers t e us : Die zuiver monetaire winst 
bedraagt derhalve f 5700.) 

Dat staat te bezien. Ik stel er toch nog prijs op - bij alle 
verschil van meening tusschen den heer Kerstens en mij - de 
kwestie nog even in procenten uit te drukken. 

Ik kom dan tot de conclusie, dat deze bewuste f 22 000 
V011 deu heer Kerstens als volgt worden verdeeld nl. ten 
behoeve van loon en enz. 45% %, voor den fiscus 28%% en 
voor den exploitant 26%. Ik heb ook uitgerekend hoe dat 
zou zijn bij een uitvoerrecht van 2% en dau kom tot een 
verdeeling van de prijsstijging voor de loon en enz. van 
45%%, voor de11 fiscus van 19V2% en voor den exploitant 
van 35% . 

Dat ",ijn toch bepaald andere cijfers dan gisteren door den 
heer Kerstens naar voren zijn gebracht; mijn cijfers laten 
t.och bepaald wel een andere couclusie toe dan de vèrstrek
kende conclusie, waartoe de heer Kerstens kwam. 

Ik zou nu gaarne nog wel iets willen zeggen n.a.v. hetgeen 
de heer Kerstens in tweeden termijn heeft opgemerkt. De 
heer Kerstens heeft mij het volgende verweten. Ongeveer 
een jaar geleden, zegt de heer Kerstens, heeft ons geacht mede
lid een betoog gehouden over de begrooting van Nederlandsch
Indië van gelijke strekking ongeveer als het betoog, dat ik 
gisteren geleverd heb. Dat was bij de behandeling van de 
regionale bezoldigingen en toen zou ik niet alleen gezwegen 
hebben, doch mij zelfs hebben verstout met de RegeerÎllg mede 
te stemmen. Inderdaad is dat het geva!. Mag ik dan, om 
te beginnen, erop wijzen, dat ik waarschijnlijk een jaar gele
den het optimistische betoog van den heer Kerstens niet zou 
hebben durven onderschrijven, hetgeen ik nu wel durf te doen, 
er zelfs mede te voorschijn durf te komen. Doch iets anders 
uog wil ik naar voren brengcn. Men mag mij toch niet ver
wijten, wanneer het onderwerp regionale bezoldigingen aan 
de orde is, dat ik mij niet begeef in diepgaande principiëele 
debatten met het geachte lid omtrent den begrootingstoestand 
van Ned.-Indië. Want dan breng ik hierbij in heriunering, 
dat het voorstel van de Regeering omtrent de regionale be
zoldigingen niet louter was gebaseerd op begrootingsoverwe· 
gingen, doch dat het wel degelijk een aalaristechnische kwestie 
was, waarmede ik mij op een gegeven moment vereenigd heb. 

(De heer K ers ten s: Doch het giug er om om de begroo· 
ting slnitend te krijgen.) 

De Regeering heeft het voorgesteld als een maatregel, die 
tenslotte moest dienen ter verfijning - ik laat in het midden 
in hoeverre wij allen het daarmede eens zijn - van het be
zoldi gi n gsstelse!. 

De heer Kerstens heeft gezegd, dat het hier niet gaat over 
zuivere bedrijfswinst en dat blijkt ook wel uit ziju inter
ruptie van zoo even. Hij zegt: het gaat over de meerdere 
opbrengst alleen. Ik zou echter toch met klem tegen 
deze stelling willen waarschuwen. Mij dunkt, geen enkele 
staat zal het zich kunnen veroorlooven belastingen te gaan 
heffell, die niet worden gehoren uit inkomsten, uit reëele 
winsten. 'Vaar niets is, kan men tenslotte ook niet trekken. 
1\1:en kan wel een enkelen keer, zooals met dezen maatregel, 
zeggen: ik doe het maar en dat is de redeneering van den 
heer Kerstens, doch dat mag toch stellig nooit een principe 
worden. Men kan werkelijk niet aannemen, dat een gemeen
schap belasting zou kunnen hlijven opbrengen uit verliezen. 

De vraag, die de heer Kerstens stelde over de afschrijvin
gen, zulks naar aanleiding van mijn opmerking, dat we hier 
een minutieus werkend belastingapparaat hebben en dat alles 
nauwgezet wordt nagegaan, zou ik als volgt w illen beant
woorden. Naar mijn stellige overtuiging geschiedt iuderdaad 
de berekening van de fiscale winst op het oogenblik op een 
uitgebreide, minutieus nauwgezette en prineipicelp w\lze. 
Dat neemt niet weg, dat men over bepaalde ollderdeelen van 
de principieele becijfering van meening kan verschillen. Maar 
om daar uit te komen, zou men een zeer principieel debat op 
touw moeten zetten en dat kan 11iet in een paar minuten. 

Ik kom thans op de heer Sosrohadikoesoemo. Deze betreurt, 
dat de Regeering het percentage slachts op 2 heeft gesteld in 
het voorstel. Hij komt daarbij niet met voorbeelden, die ik zou 
kunnen bestrijden of eventueel zou kunnen corrigeeren, zooa,ls 
bij het voorbeeld van den heer Kerstens. Maar hij zegt: 
Men vergete toch niet ollze geweldige schuldenlast en ue 
rentelast die wij elk jaar moeten opbrengen. Wie dat 
vergeet, zegt· hij , stelt het groepsbelang bovèn het algemeene 
belang. Ik zou hierop willen antwoorden, dat men toch de 
schuldverplichtingen uiet uit het oog behoeft te verliezen als 
men het niet redelijk acht, dat tot dekking van een nog niet 
aangetoond tekort ·bij voorbaa t een last wordt gelegd op een 
bepaalde groep ingezetenen. H et is toch niet het doen preva-
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loeren van eng groepsbelang als men daar tegen op komt. Is 
het eng groepsbelang, als men voor bepaalde groepen lands
di enaren verbetering van de bezoldiging bepleit? Ik zou dat 
niet gaarne durven zeggen 1 men zal nooit kunnen volhouden, 
dat dit zou zijn het dienen van een eng groepsbelang. Natuur
lijk , als de eene groep méér betaalt of minder ontvangt en dat 
meerdere komt in 's lands kas, dan komt dat ten goede van 
het algemeen. Maal' daarmede is de redelijkheid daarvan nog 
niet aangetoond. Ik heb bovenclieu trachten aan te toonen, dat 
het niet slechts in het belang van een bepaalde enge groep -
een groep overig-ens, die dan toch wel buitengewoon groot is 
- het is het belang van de geheele samenleving, die, zooals ik 
betoogde, juist iu dezen tijd, zulk een groote behoefte heeft 
aan wat largesse. Het is eveneens het belang van deze samen
leving, dat wij blijven behouden een gaaf belastingstelsel. 

Nu zegt de heel' Sosrohadikoesoemo, dat we dat reeds 
hebbcn prijs gegeven en hij verwijst dan naar de olieheffing 
en het rubberuitvoerrecht. Inderdaad, Mijulleer de Voor
zitter, maal' daarom heb He mij daartegen steeds gekant. 
Ik kom hierbij tevens terloops op wat de heel' Thamrin 
dicnaangaande opmerkte. De heer Thamrin vergist zich 
bepaald wanneer hij zegt, dat ik hierover vroeger zou hebben 
gezwegen. Mijn groep heeft zich steeds tegen dergelijke 
heffingen gekeerd, tenzij het een compensatie van de 
belasting betrof, die niet op andere wijze kon binnenkomen 
cn dat heeft de Regeering, althans voor ons, steeds duidelijk 
aangetoond. Het gehengen van den heel' Thaml'in bakt hem 
hiel' een poets. Ik wil el' hem aan herinneren, dat ik juist 
bij het uitvoerrecht op bevolkingsrubber en de verhooging 
van tot 10% met zeel' duidelijke motieven, die volkomen 
liggen in de lijn van hetgeen ik gisteren en vandaag zeide, 
mij daartegen heb gekant. Ik geloof dus bepaald, dat het 
geheugen van den heel' Thamrin hem hier in de steek heeft 
gelateu en dat zijn tot mij gericht verwijt onverdiend is. 

(De heel' Thamrin: U hebt nog vergeteu ...... ............ ) 
Ik heb zooveel vergeten er bij te voegen, maar als ik alles 

zeide wat ik op het hart heb. zou ik men noodig hebbcn. 
(De heer KeI' s ten s : Als U eens alles zeide, wat U weet!) 
Ik herhaal dus, dat ik mij opzettelijk steeds tegen deze 

soort heffingcn heb gekant en volkomen consequent ben 
geweest en tevens, dat ik heb betoogd, dat wij 
moeten oppassén dat we niet op dezen verkeerden 
weg gerakèn. Ik ben zoo bang dat, als we eenmaal op dien 
weg zijn - en met bepaalde rechten zijn we helaas op dien 
weg geraakt - de perzik naar meer zal smaken. 

Zelfs ons geacht medelid, de heer Sosrohadikoesoemo dien 
wÁj toch zeker niet gebrek aan rechtsvaal'cligheidszin mogen 
verwijten zegt: er is op dat gebied reeds zooveel gebeurd, 
zooveel dingen zijn veranderd, ik waag het ,er nu ook maar 
op. Het is buitengewoon jammer, dat de heer Sosrohucli
koesoemo, die op den voorgrond stelt, dat er zooveel gebeurd 
is, thans zelf op dien weg gaat loopen . 

De heel' Sosrohadikoesoemo heeft te kennen gegeven, dat hij 
met de Rcgeering van meening is, dat de heffing het natnurlijke 
ontwikkelingsproces van de getroffen bedrijven niet zal belem
meren. Dat heb ik niet betoogd, dat gaat dus eigenlijk aan mij 
voorbU; wat ik betoogd 11eb is, dat heffingen van dezen aard 
een rem zijn voor den natuurlijken gang van zaken, hieruit 
bestaande, dat de meerdere welvaart, die in verschillende 
bedrijven ontstaat, afstraalt op de geheele omgeving, uiteraard 
in de eerste plaats op hen, die met de bedrijven te maken 
hebben. Dat is dus niet een groepsbelang, maar tevens een 
algemeen belang. In het algemeen belang dus waarschuw ik 
tegen het bewandelen van dezen weg. 

Ik heb den heel' Thamrin reeds geantwoord op het onverdien
de verwijt, dat hij gemaakt heeft, ik kan dat dus verder voor
bijgaan. 

De heer Thamrin juicht uitbreiding van de belastingheffing 
met het stelsel van uitvoerrechten toe, omdat dit, wat 
de westersche cultunrbeclrijven betreft, de eenige bron is, die 

nog niet systematisch is aangeboord. Maal' hoe kan de heer 
Thamrill dit nu zeggen? De westersche bedrijven worden op 
andere wijze belast dool' de venuootschapsbelasting, de ver
ponding. enz. Motiveert dit nu nog eens een andere bron 
aan te boren j Overigens constateer ik met genoegen, dat 
de heel' Thaml'in zegt, dat dit de eenige bron is, 
die nog niet is aangeboord, zoodat ik niet beducht 
behoef te zijn, dat de heer Thamrin plotseling met 
andere bronnen voor den dag komt, die nog aangeboord kunnen 
worden. 

(De heel' Van Hel sdi n g <\11: U zou zich daarin wel 
eens kunnen vergissen.) 

Inderdaad, ik vrees ook, dat de heer Thamrin nog wel 
andere bronnen zal weten te vindcn. 

Verder komt de heer Thamrin met het argulllent, dat op 
deze wijze althans een deel van de extra-winsten in het land 
blijft. Dat is - al noemt de heel' Thamrin het niet zoo - de 
van ouds befaamde drainagetheorie. Daarover hebben wij 
reeds oorder de degens gekrnist; ik zal het debat daarover niet 
heropenen, alleen wil ik er nog dit van zeggen. 

Wij hebben altijd ons opendeurstelsel voor het oog van 
de wereld voor het vreemde kapitaal aangeprezen. Wij heb
ben altijd gezegd : ieder is hier welkom met zijn geld, wij 
hebben geld noodig voor het tot ontwikkeling brengen van 
deze gewesten, komt allen die geld hebben, hierheen. 
U is ons hiel' allen welkom. Maal' nu zou de aap 
uit de mouw komen, want niet alleen zouden wij de 
normale belastingen gaan heffen, dat is ons recht, dat komt 
ons toe, maar als nu het bnitenlandsch kapitaal ook wel eeus 
revenuen wil zien van het geld, dat het in Indië gestoken 
heeft, revenuen, die tenslotte alleen te voorschijn komen, als 
de economische omstandigheden het veroorloven, is dit bijv. 
voor den heer Thamrin een motief om te zeggen: dat was 
eigenlijk onze .bedoeling niet, dit geld moet ook hier blijven, 
ik hef op dat geld een extra-uitvoerrecht, want ik vind het 
onjuist, dat dit geld het land verlaat. Als het denkbeeld 
van den heer Thamrin ingang zou vinden, zou de eerlijkheid 
ons .bepaaldelijk gebieden dit er voortaan bij te adverteeren, 
als wij ons weer op deu borst kloppen, en zeggen, dat het 
buitcnlandsch kapitaal ons welkom is. 

(De heel' Th arn l' in : Is U cr zelf niet van overtuigd, 
dat U overdrijft I) 

Ik ben ervan overtuigd , dat het de waarheid is en dat het 
het antwoord is, dat de heer Thamrill verdient op hetgeen hij 
gisteren in eersten termijn heeft gezegd. 

Ik wil nu van den heer Thaml'in afstappen en iets zeggen 
uaar aanleiding van hetgeen door ous geacht medelid, den heer 
De Hoog, is opgemerkt. Als zelfs ons geacht medelid , de heer 
D e Hoog, niet inziet , dn.t verschillende bedrijven en speciaal 
de cultuurbedl'ijven zeer slechte jaren achter den rug hebben, 
wordt het voor III ij bepaald een hopeloos geval het aan te 
toonen . Als ik zeg , dat wij in Indië goeddeels waren aange
past, wil dat eigenlijk uitsluitend dit zeggen, dat ons prijspeil 
in het binnenland en dan ook dat van loonen, salarissen, 
diensten e .d. zich had aangepast aan de gestegen waarde van 
onze munt. Maar daarmede zeg ik dan toch geenszins en ik 
beoogde dat ook niet te zeggen, dat het bedrijfsleven of de 
lnheemsche producent, waarover wij het hier ook hebben 
gehad, het stadium had bereikt, dat hij geen zorgen meel' 
had voor den dag van morgen, geen verliezen meel' leed of 
niet meer zat op dl'llkkende lasten of schulden. Dat is iets 
geheel anders en zoo had de heer De Hoog mijn woorden 
over "aanpassing" niet mogen uitleggen. 

De heer De Hoog heeft verder een pleidooi geleverd voor 
het aanleggen van lage prijzen van onze exportproducten, nu 
de depreciatie vau onze munt ons daartoe in staat stelt. Dat 
zou zijn, wat men pleegt te noemen, valutadumping. Onge
acht nu alle bezwaren, clie daaraan kleven en die bij mijn stel
lig weten de Regeering ook voelt, zou het gevolg daarvan 
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zijn, dat het huitenland . de barrières, die ons hinderen, hoo
gel' gaat optrekken. 

Ons geacht medelid moet zich niet voorstellen, dat men 
met onze muntdepreciatie over de barrières kan heenspringen. 
Integendeel, men zal de muren verder naar boven bouwen. 
De geschiedenis bewijst het immers duidelijk. Wanneer wij 
het advies van den heer De Hoog zouden opvolgen, zou ik 
willen vragen: Waar blijft dan verder onze zgn. devaluatie
wiIlst, die onzen export ten goede zou komen, waar blijft de 
mogelijkheid om onze loon en en salarissen geleidelijk aan te 
verbeteren f Daargelaten, dat wij van onze gerestringeerde 
productie geen picol meer zouden verkoop en, want wij mogen 
niet méér uit het tolgebied brengen dan wat internationaal 
is overeengekomen. Ik begrijp niet, dat juist de heer De 
Hoog dnt middel aanprijst. 

Ik heb den heer Van Helsdingen terloops geantwoord op 
het betoog, dat hij heeft gehouden ten aanzien van de 
constructie van de rechtsgronden nl. die' rechtsgronden, die 
ons geacht medelid zoekt in een opzettelijke overheidsdaad, 
bestaande uit de afkondiging van het goudembargo. Daar 
zou veel over te zeggen zijn, al ware het alleen maal' om te 
oetoogen, gelijk ik heb gedaan, dat er geen andere overheids
daad is dan dat men den uitvoer van goud heeft verboden. 
Wat de gevolgen daarvan zijn en zullen worden, weten wij 
niet. Als wij onzen minister-president napraten, komen wij 
tot de conclusie, dat er eigenlijk niets is gebeurd. Wij hebben 
den toestand terug van 1914 tot 1925, maar de Regeering 
heeft dezen rechtsgrond, die economisch en fiscaal zeer aan
vechtbaar en volgens mij volstrekt onhoudbaar is niet aan
gevoerd, en ik geloof, dat het beter is, dat ik daarover niet 
ga debatteeren. Overigens kan ik de berckening van ons 
geacht medelid niet volgen; als men niet weet, welk percentage 
de onkosten van de bruto-opbrengst uitmaken, kan men niel 
becijferen, dat bv. 15% stijging van kosten een devaluatie
winst van 17% beteekent. Mijns inziens is in deze vergelijking 
een onbekende Ie veel. Ik zie dus geen kans ons geacht mede
lid op den voet te volgen. Ik begrijp deze berekening niet. 

De heer Sosrohadikoesoemo: Mijnheer de Voorzitter! Ik 
heb wel v·erwacht, dat de heeren Weyer, Kan en Verboom 
zich tegen de voorliggende ontwerp-ordonnantie zouden gaan 
verzetten. Het pleit voor deze heeren, dat zij ten deze con
sequent zijn gebleven. Dat de heer Kan het ingrijpen van 
den Minister "an Koloniën toejuicht is alleszins begrijpe
lijk. In den gedachtengang van den heer Kan had de 
minister wijzer gedaan met de Indische Regeering in deze 
een "halt" toe te roepen in stede van een extraheffing van 
2% toe te staan. Met genoegen heb ik mogen eonstateeren, 
dat de Minister van Koloniën evenals de Indische Regeering 
heeft ingezien de harde noodzaak om deze extra-heffing in 
te voeren. Zijn Excellentie erkent hier dus, dat de stand 
der Indische financiën dit extra-uitvoerrecht inderdaad recht· 
vaardigt. Is het begrijpelijk en daarom verklaarbaar, dat de 
Minister in deze slechts toestemming kan geven, wanneer 
het Indische begrootingsevenwicht door het niet invoeren 
van den voorgesteld en maatregel in gevaar wordt gebracht, 
even begrijpelijk is het ook, dat degenen, die de belangen 
van Indië hebben te behartigen en daarbij vooral rekening 
wenschen te houden met het niet te ontkennen feit, dat Indië 
dool' den ondragelijken schnldenlast niet in staat is een be
hoorlijke crisispolitiek te voeren - wij zijn nog steeds te 
midden van de crisis, Mijnheer de Voorzitter - den wensch 
uiten voor Indië een grooter aandeel van de gemaakte extra· 
winsten als gevolg van den val van den gulden, te vragen. 
Deze wenseh, dit verlangen acht ik redelijk . Niet te verde
digen is het beginsel, dat dit land niets, maar dan ook niets, 
mag hebben van de extra-winsten, welke door het Regee. 
ringsvoorstel worden getroffen. 

De heer Kan, Mijnheer de Voorzitter, heeft de stelling ge
poneerd, dat, wanneer de Regeering niet tot den voorgestelden 

maatregel zou overgaan, de ondernemers er too zullen besluiten 
om de loonen en de salarissen der werknemers te verhoogen. 
Ik zou toch den heer Kan willen vragen of de door hem be
doelde ondernemers ondanks het feit, dat zij reeds-extra
winsten hebben kunnen boeken ook al tot verhooging dezer 
loonen en salarissen zijn overgegaan. Ik geloof, dat mijn ge
acht medelid mij het antwoord schuldig zal blijven. Het ligt 
zoo in de rede, dat men eerst alle verloren kapitalen wenscht 
terug te winnen, aleer men genegen is de 100Den en salarissen 
te verhoogen. Over zulk een standpunt behoeft men zich dan 
ook niet te verwonderen. 

De door den heer Kan gegeven voorstelling van zaken, en 
die hij bezigt als argument tegen de voorligge.nde ontwerp
ordonnantie, kan ik dan ook niet au sérieux nemen, omdat 
zij 'niet in overeenstemming is met 'de realiteit. En de re
aliteit is wel deze, dat zeker nog gedurende een goed deel 
van het jaar, het aanbod van werkzoekende arbeiders nog 
zeer groot zal zijn, waardoor de werkgevers de loonen laag 
zullen kunnen houden. En zoo lang de Regeering nog geen 
minimumloonen wil vaststellen, zal niemand gedwongen kun
nen worden om bij een overvoerde arbeidsmarkt de loonen te 
verhoogen. 

Met dit feit voor oogen doot de Regeering daarom goed om 0 

ten einde de schatkist eenigszins te stijven, een extra uitvoer· 
recht te heffen. Ik wil met den heer Weyer hopen, dat inder
daad straks in 1938 gerekend mag worden op veel ruimere 
inkomsten, ui t boofde vau grooteren welstand . Maar al zouden 
wij nu reeds daaromtrent zekerheid kunnen hebben , dan nog 
zie ik niet in waarom al de gemaakte extra-winsten als gevolg 
van de gewijzigde monetaire politiek naar het Moederland 
moeten vloeien en Indië niet zij n rechtmatig aandeel daarvan 
mag hebben. 

Voert men hiertegen nan, dat Indië in den vorm van hoogere 
loonen en salarissen - deze hoogere loon en en salarissen wor
den thans echter nog niet uitbetaald, - en hoogere opbrengst 
van belastingen, reeds een aandeel krijgt van de grootere op
brengst der door den voorgestelden Regeeringsmaatregel (.e 
treffen exportproducten, zoo moge ik er toch op wijzen , dat 
dan de verdeeling van den valuta-buit zonder de extra-uitvoer
rechtheffing niet op billijke wijze plaats vindt. Nederland, zal, 
naar het mij wil voorkomen, een te groot aandeel krijgen. En 
waar Nederland jaarlijks reeds f 60 millioen aan rente der In
dische schuld verdient . gaat het mijns inziens niet aan , dat 
aaD Indië een extra aandeel in den vorm van extra-uitvoer
recht wordt onthouden. 

Ik moet het betreuren, dat de Regeering de suggestie van 
den heer Kerstens en van mij n.l. om ook andere passieve 
winstmakers, n.l. de effectenbezitters te treffen, niet kan 
overnemen. Ik zou de Regeering nochtans in overweging 
willen geven de suggestie nog in gedachte te willen houden. 

Met betrekking tot het amendement-Thamrin c.s., strek
kende tot verhooging van het extra-uitvoerrecht van 2% op 
4%, wiJ ik bekend stellen, dat ik in deze hetzelfde standpunt 
inneem als die medeleden, die van oordeel zijn, dat het te 
treffen extra-uitvoerrecht niet alleen noodig zal zijn ter ver
zekering van het begrootingsevenwicht, maar ook om aan 
Indië een deel der gemaakte extra-winsten als gevolg van de 
gewijzigde monetaire politiek te verzekeren. Ik zal daarom 
aan dit amendement mijn stem geven. 

Ook zal ik stennen het amendement Thamrin, stuk 10, strek
kende tot nadere wijziging van artikel 4. Want het wil mij 
voorkomen, <lat het gevaar waarop de heer Van Helsdingen 
heeft gewezen inderdaad niet denkbeeldig is. Exporteurs 
zullen een paar maanden voor verstrijking van den termijn 
van 15 maanden hun goederen zeker niet uitvoeren en alzoo 
de verschuldigde rechten ontduiken. De Regeering deelt deze 
vrees niet, omdat het te heffen uitvoerrecht zoo bijzonder 
laag is. Ik zou de Regeering toch willen wijzen op het feit, 
dat tegen die zeer lage heffing van ondernemerszijde reeds 
ernstige bezwaren zijn gemaakt. Dut men dus geen voorraden 
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zou helYben bepaald tot het afkondigen van 'het gondembargo 
zondel' meer, uiet billijk is. 

(De heer Kan: Daar is de heer Weyer tegen.) 
Dat betwijfel ik. De heer Weyer - en daarop leg ik den 

nadl'uk - is tegen het opleggen van lasten op de bedrijfs
wel'eld, maar niet tegen het laag houden van den kostprijs. 
Ik geloof, dat de heer Kan een .beteren dunk van d en heel' 
Weyer l,eeft da 11 h ti zelf. 

Ik wil toegeven, dat ik eenigszins onbillijk ben geweest tegen 
den heer Weyer, toen ik het verwijt lanceerde, dat de heer 
Weyer voorstander was van de uitvocrrechten-politiek. Zooals 
gezegd, het verwijt is dusdanig te corrigeeren, dat ik den 
persoon van den heer Weyer steeds heb samengekoppeld aan 
zijn opdrachtgevers, aan de groep, die hij vertegenwoordigt. 
De ondernemerswereld is niet pas vertegenwoordigd in den 
Volks raad, sinds de komst van den heel' Weyer. In een vorige 
periode heeft de ondernemerswel'eld zich nooit verzet tegen de 
uitvoerrechten, als het dan maar niet ging om de uitvoerrechten 
op de producten, die z~ produceert. Maal' waarom is de onder
nemenswereld in den laatsten tUd van front veranderd' Toen 
van andere zijde, vooral van onze zijde, met logica cn met 
virtuositeit dit belastingmiddel werd aangeprezen en aan
gedrongen werd op de toepassing daarvan op andere producten, 
toen realiseerde de ondernemerswereld het gevaar van cen door
trekken van het bestaande. Toen eerst kwam de plotselinge 
frontverandering en zij verzette zich, toen de heer 'Veyer in 
den Volksl'aad kwam, systematisch tegen elke uitbreiclingspoli
tiek van de uitvoerrechten, maar te voren waren zij voorstanders 
van een uitvoerrechtenpolitiek, alleen als het maar uiet ging om 
Westersehe cultuurproducten. 

De heel' Wey"r heeft uit mijn uitlating, dat de heffing 
van uitvoerrechten momenteel de eenige belastingbron is, die 
nog systematisch bewerkt kan worden, de geruststelling ge
put, als zon ik uiet voornemens zijn andere belastingbron
nen ann te boren. Het is mogeliik dat de heel' Weyer gelijk 
heeft, maal' ik wil geen gelofte afleggen, dat ik mij bij zijn 
advies zal neerleggen, 

(De heel' Van Hel sdi n gen: Daarvoor heb ik ge
waarschuwd. ) 

Inderdaad. Thans iets over de onkostenrekening van de 
bedrijfswereld . De heer Weyer grijpt direct het argument 
aan door den heer Van Helsdingen opgeworpen, omdat het 
in zijn voordeel was en neemt aan, dat de bedrijfswereld als 
gevolg van de depreciatie, direct 10% grooter onkosten zou 
hebben voor de vel'hooging van Ioonen en salarissen, en hij 
verdisconteerd alvast die toekomstige loonsverhoogingen in 
zijn berekening. Ik vraag mij af of de bedrijfswereld als di
rect gevolg van de depreciatie wel is overgegaan tot loonsver
hoogin gen. Er is slechts een maatschappij , met name de Pa· 
manoekan- en Tjiasemlanden, die reeds voor de devaluatie 
heeft gerestitueerd de kortingen, die zij het personeel heeft 
opgelegd, maal' overigens is het niet juist, dat de bedrijfs
wereld de looneu en · salarissèn heeft verhoogd als ge
volg van de depreciatie en desondanks incasseert de heer 
Weyer de 10% grooter onkosten, die hij fixeert als zijnde 
het gevolg van de depreciatie. 

Verder aanvaardde de heel' Weyer het cijfer van deu heel' 
Kerstens als zou de gulden depreciatie de bedrijfswereld 
slechts gemiddeld 22% hoogere prijzen hebben opgebracht. 

Maar de heer Weyer vergeet hierbij ook, dat de onkosten
rekening van de bedrijfswereld met een veel grooter percen
tage is gedaald , veel grooter althans, dan de productenprijzen 
zijn gedaald. Een 22% stijging van de prijzen thans beteekent 
dus, dat een grootel' percentage winst voor de bedrijfswereld 
wordt gemaakt, omdat tijdens de crisis de onkostenrekeuing 
met een grooter pereellta'ge is teruggebracht dan de daling 
der prijzen. 

Mijnheer de Voorzitter ! Ik wil nog even met een enkel 
woord terugkomen .op hetgeen de heer Van Helsdingen naar 

(Verboom. ) 
voren heeft gehracht. De heel' Van Helsdingen t.och stipuleerde 
in zijn rede ten aanzien van mijn betoog, dat dit cijfermateriaal 
niet veel zeggend was, omdat het betrekking had op het tijd
stip voor de devaluatie. Ik meen, dat ik er op gewezen heb 
dat - ik meen zelfs, dat ik daarop den nadruk heb gelegd ~ 
voor de devaluatie de productenprijzen met dergelijke 
exorbitante percentages zijn toegenomen, terwijl na de 
devaluatie de procentueele stijging nog met tientallen 
procenten heeft plaats gehad . 

Ik heb bier cijfers voor mij liggen, van 27 September tot 
5 October , dus van het tijdstip voor en na de devaluatie. Rier
uit blijkt , dat in dit korte tijdsverloop de procluctenprijzen met 
nog gemiddeld 25% zijn gestegen. Zelfs als men daarop all een 
aUe aandacht concentreert, dall ziet men , dat rekening 'hou
dend met de lagere onkostenrekening van de bedrijfswcreld en 
gezien de gemiddelde procentueele verbooging van 25% een 
Ultvoel'l'echt van 4% nog maar zeer bescheiden is. 

De heel' Verboom: Mijnheer de Voorzitter! Wat ik te zeg
gen heb , kan ik bet best aanknoopen aan de opmerkingen van 
den heel' Kerstens, die hiel' uitvoerig heeft betoo~d dat hct 
bij de ordonnantie, welke wij thans bespreken, g~at om het 
treffen van het voordeel, dat als een gevolg van de devalutie 
bepaalde groepen in den schoot is gevaUen. De heel' Kel'stens 
toonde nader de redelijkheid van een dergelijke heffing aan . 

De heer Kerstens llOeft in dit verband ook mijn naam ge
noemd. Ik wil Cl' nflfll' 3nnJcid ing hi ervan nog eens nadruk
kelijk op wijzen, dat ik dit principe geen oogenblik heb aan
gevochten; ook ik acht het redelijk, dat deze voordeelen door 
een heffing worden getroffen. Ik heb aUeen gezegd, dat dan 
ook aUe voordeelen moeten worden getroffen en voorts, dat 
\YOOl' een heffmg alleen plaats is, wanneer er sprake is van een 
werkelijk voordeel, dus van een winst. 

Wat nu betreft het eerste punt, dat dan ook aUe voordeelen 
moeten worden getroffen, daaromtrent is bij de debatten toch 
wel heel duidelijk tot uiting gekomen, dat daarvan geen sprake 
is. De Regeering zegt, dat zulks uiet mogelijk is; Zij z\et geen 
kans om aUe voordeelen te treffen. Wij staan mael1teloos 
tegenover een dergelijke verklaring en moeten ons daar wel 
bij neerleggen. Ik wil daarom voor het oogenblik volstaan 
met er op te wijzen, dat men in andere staten wel degelijk 
maatregelen genomen heeft om dergelijke voordeelen te 
treffen. 

De Regeering zegt in de tweede plaats, dat zulks eigenliik 
vok uiet noodig is, omdat hier te lande exportbedrijven het 
grootste gedeelte van de bedrijfswereld omvatten zoodat door 
een heffing van die exportbedrijven het overgroote deel van 
de Indische maatschappij getroffeu wordt. Bovendien, zegt 
de Regeering - en dit werd gisteren ook dool' den heer Van 
Helsdingen betoogd - bovendien worden aldus tevens getroffen, 
zij het ook indirect, de aandeelenhonders, de tweede belangrijke 
groep dus, die devaluatiewinst heeft gemaakt. Dat is natuur
lijk waar, maar het is toch wel zeel' betrekkelijk. Want ni e t 
getroffen worden de voordeelen, de belangrijkste voordeelen, 
behaald door degenen, die hun winst genomen hebben; ni e t 
getroffen worden de voordeelen, behaald dool' ponden en dol
larstransacties of goederent1'8nsacties en dergelijke meer, et;l 
dat bliif ik nog altijd een groot bezwaar achten van deze 
regeling. 

Nu kan men wel zeggen : deze voordeel en hebben, hier 
in Indië althans, maar een zeer geringen omvang gehad, 
Ik kan dat niet beoordeelen, Mijnheer de Voorzitter maar in 
ieder geval staat vast - de heer Van Helsdingen heeft 
gisteren in dit verband een cijfer in discussie gebracht doch 
twijfelde eraan, of clit cUfer wel juist was - dat zoo
wel in Indië als in N cderland zeer groote voordeelen zijD 
behaald door transacties, die geen enkel economisch 
en maatschappelijk nut hebben en zuiver zijn ingegeven 
door speculatieve overwegingen, en dat juist deze transacties 
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niet getroffen worden door de tegenwoordige regeling. Ik 
zonder hierbij uiteraard de bonafide transacties uit: er zijn 
tal van gevallen, waarbij men verpli"ht was bepaalde maat
regelen te nemen en b.v. in vreemde valuta te vluchten; juist 
de transacties echter, die geen enkele economische en maat
schappelijke beteekeuis hadden worden uiet getroffen en dit 
vind ik een zeer groot bezwaar. 

Voorts vind ik het bepaaldelijk onjuist, dat ook die be
drijven worden getroffen, die verlies maken. Ik zou hierop 
niet zijn teruggekomen, wanneer de heer Kerstens niet uit
drukkelljk had gezegd, dat hij dit heelemaal niet erg vindt. 
De heer Kerstens heeft dit later bij het betoog van den 
heer Weyer nog met een voorbeeld duidelljk gemaakt, 
voorzoover er in dit opzicht nog twijfel kon bestaan. Hlj 
heeft gezegd, wanneer iemand in water van 3 m diepte valt, 
en er wordt 1 m water weggepompt, dan is dat een groot 
voordeel voor dien man, want wij kunnen hem dan gemak
kelijker zuurstof toevoeren en zijn kans om gered te worden 
is dus grooter. Dit beeld is naar mijn smaak echter niet 
juist uitgewerkt. Het gaat hier niet om een geval, waarin 
iemand gevaar loopt te verdrinken in water van drie m 
diepte en waarbij, wanneer het water gezakt zou zijn tot op 
twee m diepte den man zuurstof zou kuunen worden toege
diend en hij gered zou kunnen worden; het geval is jnist 
omgekeerd: de man in het ondiepe water krijgt, 'als men het 
beeld op deze voorstellen toepast, een mep waardoor hij 
weer in dieper water terecht komt. Dit is, als men het heeld 
juist wil vervolgen de werkelijke beteekenis van dezen maat
regel en dat vind ik een heel groot bezwaar. 

De Regeering staat gelukkig op een ander standpunt dan de 
heer Kerstens en heeft, zooals ik gisteren reeds opmerkte, 
getracht het bezwaar zoo goed mogelijk te ondervangen; in
dien echter mijn berichten juist zijn, is de Regeering daarin 
niet ten volle geslaagd, want er zijn b.v. theeondernemingen, 
die ook bij de hnidige prijzen nog met verlies werken en 
die niettemin wel degelijk door deze heffing getroffen 
zullen worden. 

Mijnheer de Voorzitter ! Wat voor mij een zeer belangrijk 
punt in deze heele zaak is, is - ik ben het hierin volkomen 
eens met de Regeering en sta dus ten deze feitelijk tegenover 
den heer Weyer - dat de Regeering in de toekomst voor zeer 
groote moeilijkheden staat, op financieel gebied, vooral om
dat ik het als vanzelfsprekend beschouw, dat binnen betrek
kelijk korten tijd tot een verhooging van salarissen, loonen 
en pensioenen moet worden overgegaan. Daarom vind ik het 
begrijpelijk, dat de Regeering tot zichzelf zegt: ik moet op 
mijn hoede zijn en trachten deze moeilijkheden zoo goed moge
lijk <te overwinnen. Dit zou tenslotte voor mij een reden !run,. 
nen zijn om met het voorstel der Regeering mee te gaan, voor
al omdat - deze passage in het antwoord van den Regee
ringsgemachtigde heeft op mij veel indruk gemaaJ(t - de Re' 
geeringsgemachtigde er nog eens uitdrukkelijk op heeft gewe
zen, dat de bedoeling is deze heffing slechts voor een korten 
termijn te doen plaats vinden en daaraan dus zoo spoedig 
mogelijk een einde te maken. 

Ik heb er in eersten termijn nog op gewezen, dat wij 
deze zaken meer in algemeen verband moeten bespreken, in 
een verband, waarbij wij het geheel kunnen overzien en dat 
het onmogelijk is daarmede te wachten tot de nieuwe be
grootingsbehandeling, die nog een half jaar of langer op zich 
laat wachten. De Regeering heeft daarop geantwoord 
dat Zij op het oogenblik nog niet kan zeggen, wanneer een 
dergelijke behandeling mogelljk zal zijn. Ik acht deze ver
klaring van de zijde der Regeering alleszins begrijpelijk, 
doch ik had toch gaarne daaraan toegevoegd gezien, dat, 
zoodra het mogelijk is, een dergelijke discussie ook hier 
in dit college dan wel in den Volksraad zal plaats hebben . 
Ik weet niet of een dergelijke conclusie ligt opgesloten in 
de woorden van den geachten Regeeringsgemachtigde, ik heb 

(Van Helsdingen.) 
die conclusie daarin niet vernomen, doch ik zou het zeer op 
prijs stellen, wanneer de Regeering alsnog een dergelijke 
verklaring zou kunnen geven. Ik acht dat van groot belang 
niet alleen voor· ons college, doch ook VOOI' de geheele 
Indische maatschappij . Er is van verschillende kanten op ge
wezen, dat het groot. voordeel, dat in het al gemeen van 
de devaluatie valt te verwachten, - er zijn natuurlijk per
sonen, die nog veel gl'ooter voordeelen daarin zien - eigen. 
lijk is een psychologisch voordeel. Dit n.l. dat terwijl men tot nu 
toe altijd in dalende lijn is geweest, in de lijn vall dalende 
prijzen, loonen . en salarissen enz., wij op het oogenblik in 
zooverre dank zij die devaluatie op een keerpunt zijn geko
men, dat de prijzen van de exportproducten zijn gestegen -
terwijl juist de export voor deze maatschappij van zoo over
wegend belang is - terwijl wij voor de noodzaak zullen 
komen te staan van een verhooging van de salarissen, loonen 
en pensioenen enz. Wanneer dit inzicht juist is' walIDeer dus 
de psychologische kant van deze zaken van zoo groote 
waarde is voor deze maatschappij, zou thans een discussie 
op breede basis, waaraan de Regeering van haar zijde ook 
deelneemt, van zeer groot belang zijn; uit deze overwe
gingen put ik den moed dit prult hier nog eens met nadruk 
naar voren te bren geIl. 

De heer Van Helsdingen: Uijnheer de Voorzitter! Slechts 
nog een paar woorden naar aanleiding van de opmerkingen van 
de Regeering. Over de amendementen kan straks nog gesproken 
worden. Uet den heer Kerstens betreur ik het, dut de Regecring 
bij de begrootingsperspectieven mijns inziens volkomen uit bet 
oog verliest de mogelijkheid en waarschijnlijkheid zelfs van de 
verhoogingen van enkele salarissen, zoo niet van alle salarissen, 
dan toch van bepaalde salarisgroepen en ik meen dat met het 
oog daarop een iets hooger uitvoerrecht gerechtvaardigd 
zou zijn. . 

In de tweede plaats 'betreur ik het, dat de Regeering ook 
in eersten termijn een zoo summiere toelichting heeft gegeven 
op de nitgezonderde exportproducten. Ik zal hierop thans 
echter Iniet \Verder ingaan. Tenslotte nog een paar kortEl 
opmerkingen t.a.v. ·betgeen enkele geaoote medeleden naar 
voren hebben gebracht. Ons geacht medelid, de heer Kan 
heeft tegenover de genoemde bewuste Regeeringshandeling 
n.l. het goudembargo, gesteld, zooals hij het noemde de 
moedwilli ge bewuste handhaving van de goudpariteit. Hij 
heeft die twee punten met elkaar vergeleken. Ik kom uiter
aard niet meer terug op het vraagstuk van de devaln. tie, 
doch wil alleen zeggen, dat ons geacht medelid hier toch wel 
over het hoofd ziet, dat die z.g. moedwillige be,vuste hand
having van de goudpariteit tenslotte niet andel's is geweest 
dan de consequente handhaving, de naleving van de wet. 
Onze wet heeft nu eenmaal den gouden standaard vastgesteld 
en dat maakt noodzakelijk, dat het goud ook vrij naar het 
buitenland kan worden uitgevoerd. Doch van een geheel ander 
karakter is de andere handeling der Regeering, n.l. ~et goud
uitvoerverbod, dat onmiddellijk zijn gevolgen, zijn groote 
economische gevolgen heeft gehad. 

Ik ben het met den heer Kerstens geheel eens, dat door den 
monetairen maatregel, waarin ik zie den rechtvaardigingsgrond 
van dit tijdelijke extra nitvoerrecht, aan de verschillende pro
ducenten. voor den export, zonder dat ze er extra moeite voor 
deden, en zonder dat ze het bepaald "verdiend" hebben plot
seling aanzienlijke directe "voordeelen" - ik spreek hier 
liever niet van "winsten" - in de schoot zijn geworpen. De 
heer Kan heeft oncler anderen, in navolging van den heer 
Kerstens, gevraagd, waarom niet de winst op den goudvoor
raad ook belast wordt. Uisschien zou er iets zijn te voelen 
voor een belasting op den goudvoorraad van andere banken, 
maar het voorbeeld van jnist den goudvoorraad bij de Ja
vasche Bank was wel zeer ongelukkig gekozen, omdat de 
door haar 6ók uit dezen hoofde gemaakte winsten wel zeer 
bijzonder worden getroffen, n.l. door de J aVllbankwet. Im-
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mers' wanneer de winst uitgaat boven een bepaald dividend, 
krijgt l1et gouvernement daarvan, - meen ik - 90%. 

(De heer Kan: Ik wil dat alleen voor de overgangs
periode.) 

Dat is een geheel andere zaak die tbans niet aan de orde 
is. Deze interruptie is onjuist, de heer Kan sprak 
OVCl' "tcr beschikkingstelling in deze overgangsperiode", 
mam' boven dien het gant hiel' toch heelemaal niet op, aange
zien het gouvernement er na verloop van een jaar de be
sch ikk ing Ovcr krijgt in den vorm van de mecledeeling in 
de winst van de Javasche Bank. 

De hecl' 'rhanll'in lnvam no g terug op wat ik heb gezegd 
over het cijfermateriaal. Ik had er den nadruk op gelegd, 
dat we hier thebben een maatregel, die tracht de direete 
voordeelen, die het gevolg zijn van het goud-embargo, te 
treffen en dan blijf ik bij mijn meening, dat in dit verband 
het aanhalen van de stijgende productenprijzen van vóór bet 
goudembargo tliet terzake dienende is. 

Tenslotte moet ik even een misverstand bij den heer Weyer 
uit de wel'eld helpen. Ik heb niet begrepen wat hij in zijn 
tweed en termijn zeide, toen hij beweerdc, dat hij mijn bere
\\cnin g in eersten termijn niet kon volgen. ~faal' bij nalezing 
van het Stenografisch Verslag heb ik bemerkt, dat daarin 
een fout is geslopen. Ik had volgens het verslag gezegd: 

"Mij is gezegd, dat de extra uitgaven in doorsnede ge
nomen, niet meer r.ullen bedragen dan gemiddeld 
15%" ......... - enz.," 

mum' ik had gezegd: 5%. Ik zeg dat natuurlijk met aJle reserve 
voor de vaagheid, die er in schuilt. :Maar wanneer er ge
middeld 22% voordeel wordt genoten dool' de prijsverhoo
ging en el' gaat 5% af, waarin niet de loonsverbooging is be
gl'epen, dan blijft er uiteraard 17% over. 

De Voorzitter: Hiermede is de behandeling in tweeden 
tel'mijn van de zijde van den Volksraad beëindigd. Het woord 
is ann de Regeering. 

De heel' De Bruyn Kops, directeur van Financiën: Mijn
heet' de Voorzitter! Naar de meening der Hegee l'ing heeft 
Zij de prineipieele zijde van de zaak welke ons thans bezig 
houdt, reeds voldoende belicht in haar antwoord in eersten 
termijl1. De Regeering heeft getracht, haal' standpunt zoo 
positief mogelijk uiteen te zettetl en daarbij wet langs de 
sprekers heen te praten. 

Maar de situatie is wel zeer eigenanrclig. Een deel van het 
College van Gedelegeerden is gekant tegen elke heffing van 
dezen aard, een ander deel wenscht een hoogere heffing, ter
wijl weel' andel'en slechts dan voor een heffing zouden zijn 
geporteel'd, wanneer daarbij dan ook allen, die voordeel ge
nieten of l1ebben genoten van de depreciatie, zouden kunnen 
worden betrokken. 

Wat het laatste betreft, moet de RegeCl'ing erbij blijven, 
dat algemeene heffingen van persoonlijken aarel op dit ter
rein van de Regeering ni et kunnen worden verwacht. Zoowel 
dit als ee ni ge andere belangrijke punten zal ik nog nader 
ontmoeten bij de bespreking van de afzonderlijke opmerkin
gen in tweeden termijn van de verschillende geachte leden, 
waartoe ik thans overga. 

Het geachte 1id , de heel' Kerstens, heeft een positieve vraag 
gesteld betreffende de fiscale verfijning, welke ten grondsla g 
ligt aan de reeds thans bestaande heffingen van de winst of 
op het inkomen. Daarbij heeft het geaehte lid eenigen twijfel 
geuit, of el' niet al te veel onbelast blijft als gevolg van -
en het geachte lid noemde hier een speciaal punt - de 
terzake toegestane afschrijvingen op de bedrijfsmiddelen. 

Te dien aanzien heeft het geachte lid reeds een antwoord 
ontvangen van den heel' Weyer, waarmede de Regeel'ing 
zich in het nl gem een kan vereenigen. Ik zou den heel' Kers
tens willen aanraden, om het betrekkelijke artikel van de 
ordonnantie op de vennootschapsbelasting 1925 el' eens op 
na te slaan. Het is artikel 12, 1id 3 waar exacte regelen wor-

Handelingen. Zittingsjaar 1936--1937. 

den gegeven terzake van de toelaatbare afschrijvingen, welk 
lid eindigt met de uitdrukking "een en ander volgens goed 
l\oopmansgebruik". Natuurlijk is men hierbij nict blijven 
stilstaan, doch zijn er verder ook offieieele verklaringen, be
rustende op de toelichting op de vennootschapsbelasting, wat 
men hieronder heeft te verstaan . Ik kan er thans niet ver
der op ingaan, maal' kan mij aansluiten hij hetgeen de heer 
Weyer daarover als zijn visie heeft medegedeeld, dat er 
uiteraard onderdeel en zijn, waarover men van meening kan 
verschillen, maar de materie is, voor zoover de Regeering 
kan zien, op bevredigende wijze geregeld. Daarmede wil 
niet gezegd zijn, dilt in een verdere toekomst men niet 
veranderingen zal overwegen, maar op het oogenblik geloof 
ik, dat de beer Kerstens gerust kan zijn, dat terzake van 
de afschrijvingen op den bestaanden voet aan den fiscus niet 
wordt onthouden, wat hem toekomt. 

Verder is een algemeene opmerking afkomstjg van den heer 
Kerstens, dat de Regeering niet meel' dan 2% noodig acht, 
maal' min of meer blijft zweven over een mogelijk komende 
saladsvcl'hooging. Hetzelfde chapiter is aangeroerd dool' ver
schillende andere leden, o.a. den hecl' Vel'boom, wicn ik ovcri
gcns mijn erkentelijkhcid wil bctuiO'cn voor den dool' hem 
toegezegden stelll1 aan het regeeringsvoorsteJ. Daartegenover 
moet de Regeering blijven stellen, dat Zij rekening houdt met 
een ontwikkeling van zaken zooals deze zich met de nooelige 
positi\'ileit laat voorzien. Daarom acht de Regcering het be
paald gcwcnscht, om al te onberekenbare faetol'cn uit te slui
ten. De Regeel'ing heeft vedclaard, dat Zij aan den eenen 
kant zeker niet blind is voor de mogelijkheid van een kom en
den salaristoeslag, maar aan detl· anderen kant is de Re
geering ook heelemaal niet blind voor de mogelijkheid, dat 
enkele middeleu misschien zullen k-llnnen medevallen. Dit zijn 
van aie onderdeelen van een geheel onzeker perspectief, welke 
de Regeering in dit verband bepaaldelijk verkiest buiten de 
berekening te laten. Ik kan mij op dit moment zeker niet 
positiever uitdrukken. 

Een andere vraag van belang was van den heel' Kerstens, 
die door mijn antwoord ni et bevredigd wn s 111. waarom llIell 
in het eene geval wèl een differentiatie naar individuecle 
omstandigheden noodig acht en waarom mOIl die lli et noodig 
acht bij een algemeen uitvoel'l'eebt. Ik meen, dat dit punt 
zoowel in de Memorie van Toe1ichting als in de Memorie van 
Antwoord en ook in mijn rede in eersten termijn vrij duidelijk 
is uiteengezet, maar ik kan natuurlijk aannemen, dat men 
daarin niet heeft gevonden, wat men voor zichzelf heeft ge
lneend te l110eten zoeken . Het komt wel hierop neer, om 
allen omslag van een meer cliepgaande uiteenzetting te ver
mijden, dat een stelsel van een algemeen persoonlijke belas
ting noodwendig moct voeren tot het strikt omvatten van 
alle omstandigheden, die een bepaald individu omringen. 
Hct is uitgesloten, dat men daarvan zou kunnen 
afzien. Daal' komt men tot een dusdanig ingewikkeld stelsel 
voor het betrachten van de meest mogelijke billijkheid. Men 
vervalt van het eene in het andere en men verkrijgt een bui
tengemeen moeilijk te hantccrcn systeem, dOOl>;t,cefcl door alle 
mogelijke bepalingen tot het maken van uitzonderingen en 
tot het sauveeren van betrokkenen in een bepaalde positie . 
Dit eischt niet alleen een geweldigen arbeid en voorstudie, 
moor de Regeering is overtuIgd, dat het op eell f iasco zou 
uitloopen. 

Het staat dus voorop, dat men een dergelijke verfijning 
bij een persoonlijke beffing onmogelijk kan vermijden. 

Het is niet mogelijk individlleel te werk te gaan bij een 
algemeens heffing Va)l uitvoerrechten. Nu kom ik aan een 
punt, dat mede door den heer Kan is aangeroerd en dat ik 
later nog wel eal moeten bespreken. Deze factor is een van 
dc redenen 1 waarom bij ccn algemeene, uniforme heffing 
niet verder wordt gegaan, dan de relatiefgunstig gesitueerde 
producten daarin te betrekken en het heffingspercentage zeer 
laag te stenen. 
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Vervolgens heeft de beer Kerstens eenige voorbeelden 

aangehaald, waarom het naar zijn meening toch wel ge
wenscht zou zijn verder te gaan met het betrekken van 
andere elementen in de extra-belasting. Wat het goudbezit 
betreft, is de beer Kerstens op het tenein gekomen van 
hetgeen van dit waardevol materiaal in het hezit is van de 
banken onder anderen ook van de circulatiebank. 

Ook de heer Kan heeft gesproken van het aanwenden 
van eventueele winsten vap de circulatiebank, voortkomenue 
uit haar goudbezit, in het algemeen belang. Ik mag mij 
hier gaarne aansluiten bij hetgeen de heer Van Helsdingen 
speciaal over het gOlldbezit van de Javasche bank heeft 
opgemerkt. Ik moge daaraan wel doen voorafgaau, dat op 
het oogenblik feitelijk nog geen herwaardeet·ing van het goud 
bij de circulatiebank mogelijk is. Dat hangt samen met de 
wettelijke regeliug van ons muntwezeu. 

Maar verder is reeds terecht door den heer Van Helsdingen 
gewezen op het feit, dat den lande een stijgend aandeel toe
komt van de winsten in het algemeen van de circulatiebank 
bij een toenemende winstpositie. In elk geval gaat het toeh 
niet aan om in dit stadium dergelijke zaken als de goudpositie 
van de circulatiebank te betrekken in de discussies over het 
dekken van het waarschijnlijk in 1937 te verwachten tekort 
op de landsbegrootiug. 

Wat nu de andere banken betreft, daarvan zou de Regeering 
het volgende willen zeggen. Afgezien van de mate van het 
goudbezit, waarover de Rcgcering zich thans niet kan uit
laten, moet naar de idee der Regeering deze materie van een 
algemeen standpunt uit worden benaderd. Men moet in het 
algemeen de individueele voordeelen, voortkomende uit de 
mnntdepreciatie, algemeen treffen, of men moet dit niet doen 
en zich bepalen tot die groepen, welke Zeel' in het bijzonder 
door deze omstandigheden zijn bevoordeeld, ;;ooals de Regee
ring bet thans bier voorstelt. Het gaat niet aan, om, wanneer 
- en dat is toch zoo duidelijk mogelijk uiteengezet in mijn 
rede in eersten termijn - de Regeering om technische of 
praetische redenen er van moet afzien om een geheele constel
latie te scheppen van zeel' moeilijke en zeker onmogelijk tijdig 
uit te voeren regelingen, dan nog afzonderlijk te blijven stil
staan bij enkele onderdeelen van de z.g. valuta-winsten. 

Het goudbezit als zoodanig moet men in het algemeen ver
band beschouwen. M:en moet in het oog houden het goud
bezit, dat hier in Indië individneel te treffen zou zijn en dan 
is de Regeering van meening, dat men iIl de eerste plaats 
het goudbezit als zoodanig niet afgescheiden kan bezien van 
het overige vermogen en in de tweede plaats dat het goud
bezit als geheel, dus inclusief dat van de partieuliere banken 
niet een zoodanig belangrijk belastingobject kan uitmaken dat 
men daarvoor een zeer ingewikke.1de en moeilijk hanteerbare 
algemeene regeling zou moeten opzetten. 

Wat individueel bevoordeelden betreft - daarover heeft ook 
de heer Verboom gesproken --, verdienen nog bespreking 
degenen, die gelukkige transacties hebben uitgevoerd, hetzij 
op het gebied van producten, hetzij op het gebied van buiten
laudsche effecten en die dit voordeel hebben genoten zonder 
wellicht thans bij te dragen, zij het ook indirect, aan het in te 
stclleu uitvoerrecht op exportproducten. Ook dit element zou 
de Regeering gesteld willen zien iu het algemeen kader en 
ook daarbiJ blijft de Regeering van meening, dat deze om
standigheden zich niet in die mate hebben voorgedaan, dat 
zou moeten worden heengestapt over de zeel' ernstige, voor
namelijk practische bezwaren, verbonden aan een individueele 
heffing. 

Thans kan ik overgaan tot het betoog van het geachte lid, 
den heer Weyer, die melding heeft gemaakt van de volstrek. 
te afwijzing van zijn standpunt door de Regeering. Het heeft 
mij eigenlijk wel eenigszins verwonderd, dat hier gesproken 
wordt van een zoo volstrekte afwijzing. Inzooverre is dit 
juist, dat de Regeering hier een uitvoerrecht van 2% nood· 
zakelijk acht. Doch zoowel uit de uiteenzettingen in de ge· 

drukte stukken als uit de mondelinge behandeling is tocb 
wel gebleken, dat verschillende argumenten van de zijde van 
den heer Weyer - ook de heer Kerstens heeft daarop reeds 
de aandacht gevestigd - niet zoozeer gingen tegen het Re
geeringsvoorstel en de voorstelling van zaken, die Zij in ver
schillende opzichten heeft gegeven, doch tegen een min of 
meer rigolU"ens ingrijpen op het gebied van de uitvoerrech
ten. Door den heer Weyer is nog betwijfeld, of het wel juist 
zou zijn in de calculaties te betrekken de kosten, die ge· 
paard gaan met het volvoereu van de maatregelen, vervat 
in de reeds behaudelde en nog te behandelen suppletoire 
begrootingen op defensie gebied. Daarbij heeft het geachte 
lid aangevoerd, dat destijds toch ook uiet bij de betrekkelijke 
aanvullingsbegrootingen een dergelijke gang van zaken in 
het vooruitzicht is gesteld. Dat was ook niet anders moge
lijk, want destijds deden de omstandighedeu van heden zich 
nog uiet voor. Nu echter op speciale gronden naar de mee
uing van de Regeering een redelijke belasting kan worden 
geheven tot een bepaald bedrag, komt het der Regeering 
bepaald uiet anders dan juist voor om daarbij ook de nu 
wel te verwachten uitgaven te dekken, die voortvloeien uit 
de reeds genoemde aanvullende begrootingen. 

De heer Weyer heeft zich uog bezwaard gevoeld, aange
zien geen positief uitsluitsel zou zijn gegeven omtrent zijn 
vraag in eersteu termij n terzake van het uiet continueeren 
van deze heffing. Er is in de ontwerp-ordonnantie in art. 4 
te dien aanzien een maximumtermijn gesteld, waartegen 
andere ledeu zich hebben verzet. Mijnheer de Voorzitter! 
De wetgever kan zich toch zeker uiet meer binden dan door 
het thans stellen van een maximumtermijn. Bovendien ligt 
het niet in het voornemen van de Regeering - dat kan ik 
hier wel verklaren - om buiten die maximumtermijn nog 
de heffi ng te verlengen. Ik zou willen vragen aan het ge
achte lid, op welke wijze de Regeering zich nog duidelijker 
dan door den maximum-termijn op dit gebied kau uitspreken' 

(De heer We y er: Deze verklaring is mij voldoende.) 
Op het principieele gedeelte van hetgeen door den heer 

Weyer nog naar voren is gebracht terzake de mnntdepreciatie, 
d.w.z. ten aanzien vau de splitsing, die door het geachte lid 
daarin is gelegd tusschen de betere positie door de depreciatie 
verkregen en de minder goede positie die volgens het geachte 
lid heeft bestaan onder de voorafgaande naar llU llOt noemde 
appreciátie van de munt, za l de Regeering thans ni et verder 
kunnen ingaan. Maar er moet toch de aandacht op worden 
gevestigd, dat ook door het geachte lid zelf is erkend, dat het 
voorafgegane tijdperk wel degelijk zijn vruchten ook belooft 
te dragen voor de toekomst. 

Vervolgens achtte de heer Weyer zich nog niet bevredigd 
door het antwoord met betrekking tot de eventueele afschaf
fing van het uitvoerrecht bij een gunstiger ontwikkeling van 
de cijfers voor 1937 dan thaus kan worden verwacht. Hier
omtrent meent de Regeering dat, hoe men de""" vraag ook wil 
inkleeden, dit een zaak is, die thans geheel van thcol'ctischen 
aard blijft. De Regeel"ing kan ook in de herhaling van deze vraag 
van het geachte lid geen aanleiding vinden, een ander ant
woord te geven dan Zij in eersten termijn gaf. 

Tenslotte heeft de heer Weyer nog een lans gebroken om 
een speciale regeling te treffen - anders kan ik het niet 
zien - terzake van de rubber, die ook onderhevig is aan 
het uitvoerrecht van het Staatsblad 1935 No. 466. Inderdaad 
betreft het claar een progressief tarief, dat berust op een 
eventueele stijging van de prijzen, maar ook juist is dat de 
heffing voor practische doeleinden voor 1937 is gefixeerd. Zeer 
eigenaardig komt nu de heer Weyer in dit opzicht een ver
gelijking maken met de uitwerking van de basis van de heffing 
terzake van de verponding en van de gevolgen van 
Stb. 1925 No. 466 in samenhang met het recht, dat ons thans 
hier bezig houdt. Dit lUl acht de Regeering twee zaken, die 
in het geheel uiet vergelijkbaar zijn. Zij behoeft slechts te 
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wijzen op het zeer tijdelijke karakter van deze constellatie om 
duidelijk te maken, dat wat voor de verponding geldt, in geen 
geval kan worden aangehaald als eeu noodzakelijk bestand
deel voor de basis van het Z.g. f iscaalrubberuitvoerrecht in 
verband gebracht met deze extra heffing. Maal' bovenal 
stelt de Regeering er prijs op, voorop te stellen de practische 
consequenties van het systeem, dat bij het rubber uitvoer
rccht is gevolgd en die zijn, dat in 1937 wordt geheven 
over een prijsbasis van 20 c, terwij l de reëele prijzen een zeer 
belangrijk bedrag daar boven li ggen. Op dien practischen 
grond en met het oog op het zeel' tijdelijke karakter van het te 
heffen extl'a.l'ccht, ziet de Regeel'Îllg geen enkele aanleiding, 
om te dezen opzichte een afzonderlijken maatregel te treffen 
voor de rubber. Als de heel' Weyer zijn oog richt op de ver
dere toekomst, dan zou de Regeering wel zoo vcr willen 
gan n om te zeggen, dat die verdere toekomst, dus vanaf 1938, 
thans niet aan de orde is doch dat - vanzelfsprekend, zou 
ik haast zeggen - wanneer weer opnieuw voor de verdere 
toekomst de prijsbasis voor dat uitvoerrecht moet worden 
vastgesteld in verband met het genoemde staatsblad van 
1935, het in de rede li gt om het tarief, dat toenmaals was 
gebaseerd op geheel andere omstandigheden, nauwkeurig 
opnieuw te bezien. 

De Regeering is het niet in alle opzichten oneens met den 
heel' Weyer - dat heb ik in het begin van de besprekiDg van 
zijn betoog reeds gezegd -, waar het geachte lid zich richt 
t,egen den heer Kerstens ten aanzien van de hoogte van de 
heffing. 

De Regeering is het met den heer W eyer eens - en in, 
zooverre ook met den heer Kerstens - dat men zich moet 
bepalen tot een matige heffing . Daar sluit de Regeering zich 
ous gaarne bij aan, maal' tevens moet Zij hierbij opmerkeD, 
dat zooveel mogelijk toch all een worden getroffeD de relatief 
gunstig gesitueerde producten. Dus hoewel individueel hiel' 
geen onderscheid kan worden gemaakt , kan men toch wel 
principieel stellen, dat zooveel mogelijk belastingbetaling uit 
verlies is uitgesloten. Ook daardool' staat men dus in casu 
vrijer tegenover deze toevallige voordeelen, te vergel ijken met 
nnearned increm ent, manr aan den anderen kant is de Re
geering van oordeel , dat de omstandigheden een hoogere hef
fing dan van 2% niet wenschelijk maken. Deze zelfde opmer
king teD aanzien vaD het karakter van de bijzondere vOOI'dee
leD, wil de Regeering nog wel eens stipuleeren teD aanzieD van 
hetgeen de heer Weyer tegeDover den heer TbamriD heeft 
uitgesproken, namelijk de wenschelijkheid om buitenlandsch 
kapitaal aan te trekken. Die noodzakelijkheid is ook door de 
Hegeering nimmer ontkend. 

(De heel' Th am rin: Door mij ook niet. ) 
Maal' het bijzonder karaktcr van deze voordeel en - en dit 

moet ik toeh nog eveD in het licht stellen - brengt mede, dat 
cr geen enkele belegger van kapitaal, hier evenmin als elders, 
uit cen oogpunt van kapitaalsinvesteer.ing daarop kon rekenen. 
Een derg>elijk voordeel kan dus Daar de meening del' Regeering 
veel minder dan andere normale winsten, worden aanvaard 
als ecn element om buitenlaDdsch kapitaal aaD te trekken. 
A fortiori zou de Regecl'ing willen zeggen, dat er uit dien 
hoofde geen bezwaar tegen ka11 bestaan ccn zeel' bescheiden 
aandcel in del'gelijke buiteDgewoDe voordeelen voor de alge
meene middelen op te eischcn. 

Ook het geachte Lid, den heer Sosrohadikoesocmo, zal het 
wel duidelijk zijD geworden, dat de RegeeriDg op dit momeDt 
niret kan toezeggen ,te zulle11 overwegen, of nog andere valuta
winsteD onder eeD belastingheffing kUDDen wordeD gebracht. 

(De heel' Sos l' 0 had ik 0 es 0 e m 0: Als de Regeering 
het maar in gedachten houdt.) 

'fen aan.zien van de beëindiging van het uitvoerrech t ZijD 

verschilleDde geachte leden DOg Diet gerustgesteld. Dat is eeD 
aangelegeDheid, die straks DOg bij het desbetreffeDde amende
meDt aaD de orde komt, maar vooraf - en daD behoef ik er 
aanstonds misschien niet h€'t woord over te voeren - wil ik 

opmerken, dat meD niet ui·t het oog moet verliezen, de matig
heid vaD de beffiDg eD de bezwareD, die ertegeD bestaaD, om 
verschillende producten laDger daD normaal hier te laDde aan 
te houdeD. 

Er zijn producteD, die op een bepaalden tijd van bet jaar 
de deur uit moeten; Cl' zijn weer andere die zeer veel bezwaar 
opleveren te wordeD opgeslagen, afgezien vau de kosten, die 
daaraan zijn verbondeD. Men beeft verder te deDken aau het 
renteverlies, dat daarmede gepaard gaat. El' zijn derhalve 
vele redeneD, die bet aanhouden van voorradeD zullen be
moeilijken eD beperken. Mocht in dit opzicht nog eenig euvel 
kunnen worden ingedacht, dan kan die factor toch niet van 
groot belaDg zijn. Onder de gegeveD omstandigheden overwcegt 
voor de Regeering de beboefte om uiting te geven aan haal' 
voornemeD deze heffing Diet langer op te Icggen dan hoog
stens 15 maaDden. Daarbij bestaat de onzekerheid hoe lang 
men ZijD voorraden zou moeten aanhouden. De beffing kan 
8, 10, 14 of 15 maandeD duren. Dit alles maakt, dat el' rede
lijkerwijze geeD bezwaar kaD zijD tegen het stellen van een 
maximumtermijn, tenzij men cen langeren termijn dan 15 
maanden verlangt. Dat is juist, wat de Regeering niet wen.cht. 

Terzake vaD eene uitzoDderiDg van de extra-heffiDg van 
bevolkiDgsrubber en copra kaD de Regeering op dit moment 
geen nieuwe argumenteD aanvoereD. Zij ziet bepaaldelijk 
daarvoor geeD redeD. 

Door deD heer Kan ZijD DOg verschillende priDcipieele be
schouwingeD geleverd met betrekkiDg tot de depreciatie en 
bare gevolgen. Het momeDt acht ik gunstig om uog even te 
stipuleeren, dat meD hier in het oog heeft te bouden het 
algcmeen karakter van de voordeelen, voor den export, het 
begrootingsaspect eD vervolgeus de redeDen, welke der Re
geeriDg ertoe bebbeD geleid de heffiDg te begrenzen tot 2%. 
Te memoreeren valt dat daarbij de volgeDde omstaDdigheden 
iu aanmerkiDg ZijD geDomen : 1e de heffiDg zal behoudens de 
nitzonderiDgen uniform worden toegepast op alle export
producteD. 2e erkend zijn de principieele bezwaren daarnan 

. verbondeD, 3e de verliezen, die iD het verledeD ZijD geledeD. 
Wanneer men zich de moeite heeft gegeven Cl' alle st.ukken 

op na te lezen cn de rede van den Regeel'ingsgemachtigde 
eveneens gevolgd heeft dan bestaat er toch geen reden om 
in tweeden termijn te komen met het argument: Ja, maar 
er zijn ook verliezeD geleden. Dit is geen oogenblik uit de 
gedacbte der Regeering geweest. 

Terzake vaD de begrootingsperspectieven kan de Regeering 
zich Diet scharen aaD de zijde van deD heer VaD HelsdiDgeD, 
dat meD zich thaDs reeds zal moeten stelleD op het staDd
punt hierbij eveDtueel eeD verhooging der salarisseD te be
t rekken. Wanneer bet geachte lid terzake van de uitzon
deringen vaD het tijdelijk uitvoerrecht op de exportproduc
teil nog niet geheel gerustgesteld mocht zijn, moge ik ver
klaren, dat deze materie zeer nauwgezet is bekeken en uit· 
voerig is behandeld geworden in samenwerking met deskun· 
digen op dit gebied zoo wel van het departement van 
Financiën als van het departement van E. Z. 

(De heer Va 11 Hel sdi !l g e D: In dat vertrouweD 
leg ik mij daarbij ook Deer.) 

Het geachte lid, de heer Verboom, meeDde, dat ook in 
andere staten zoodanige maatregelen zijn genomen, als hij 
zich had voorgesteld dat hier te laDde mogelijk zouden zijn 
inzake een aIgemeeDe persoonlijke heffing van alle depre
ciatievoordeelen. Het spijt mij, lUaar dergelijke maatregelen 
over de geheele linie in andere landen getroffen, zijn der 
Regeering niet bekend geworden. 

Slechts zeer partieele maatregelen ZijD der RegeeriDg op 
di t terrein bekeDd. 

Nog een positieve vraag moet worden beantwoord, ul. een 
vraag van deD heer Verboom inzake de mogelijkheid om eeD 
algemeene bespreking te houdeD over de ontwikkeliDg van 
zakeD Da de depreciatie. Het geachte lid heeft zijn bedoeling 
thans verduidelijkt en waar hij nu de vraag stelt, of de Re-
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geering daarLoe wil overgaan, zoodra Zij het mogelijk acht, 
een vruchtbare bespreking, die te algemeene nutte kan strek
ken, te doen houden, mag ik wel toezeggen, dat de Regeering 
onder die omstandigheden, daaraan zeker haar medewerking 
zal willen verleenen .. 

De Voorzitter: Hiermede is de tweede termijn ook van 
de zijde der Regeering beëindigd en kan wordeu overgegaan 
tot de stemmingen en de behandeling van de ingediendo 
amendementen. 

Aangezieu reeds zeer uitvoerige debatten over alle amen
dementen zijn gehouden, dring ik aan op groote kortheid en 
zakelijkheia. 

Aan de orde is de behandeling van het 
am end e men t - T ham rin c.s. (s tuk 7), 0 par t. 
1 (1) 1 u i den de: 

"Ondergeteekenden hebben de eer voor te stellen in 
artikel I der ontwerp-ordonnantie betreffende de heffing 
van een tijdelijk extra-uitvoerrecht (zitt. 1936-'37, Ond. 
103), zooals gewijzigd bij Nota van wijzigingen, de 
volgende wijziging aau te brengen: 

Iu artikel 1 lid (1) wordt tusschen de nummers ,,175" 
en ,,205" ingevoegd : ,,188"." 

De heel' Thamrin: Mijnheer de Voorzitter! De motieveu 
om dit amendement in te dienen en daardoor de copra vrij te 
stellen van het komende uitvoerrecht zijn de volgende. 

In de eerste pla,tts heeft de <mpra nooit eenige effectieve 
bescherming geh:td door regeeringsmaatregelen, waardoor 
tijdens de groote depressie de verliezen in de copra zeer groot 
zijn geweest. Door het afwezig zijn van elke bescherming 
voor dit prodnct zijn de prijzen voor de copra in de afgeloopen 
periode absuril. laag geweest. Nu zijn de copraprijzen welis
waar in vCl'gelijking met die lage prijzen flink gestegen, maar 
ik geloof, dat de verliezen tijdens de depressie-periode ge
leden, een dusdanige bres hebben geslagen in de f inanciën 
del' copraproducenten, dat voor dit artikel eenige rustperiode 
noodig is om de geleden verliezen eelligszj os op te halen . 

. De Voorzitter: Thans kan tot stemming worden over
gegaan, 

Het amendement-'l'hamrin c.s. (st. 7) wordt in stemming 
gebracht en verworpen met 5 stemmen voor en 9 stemmen 
tegen. 

V 6 6 l' stemmen de heeren: Soetardjo, Thamrin, Soangkoe
pon, Mob. Noor en Prawoto. 

Te gen stemmen de heeren: Blaauw, Weyer, Vel'boom, 
Kan, Van Helsdingen, Roep, Sosrohadikoesoemo, Kerstells en 
de Voorzitter. 

De Voorzitter : A a u deo l' dei s de be h a u del i n g 
van het g e w ij z i g cl a JU end e Dl e n t-T h a Dl rin c. s. 
(stuk 9) op art. 1 (1), luidende. 

"Olldergeteekenden hebbeu de eer voor te stelleu iu 
artikel I del' ontwerp-ordonnantie betreffende de heffing 
van een tijdelijk extra-uitvoerrecht (zitt. 1936-'37, Ond. 
103), zooals gewijzigd bij Nota van wijzigingen, de 
volgende wijziging aan te brengen: 

In artikel 1, lid (1) wordt tusschen de nunimers ,,32" 
en ,,97" ingevoegd : 

,,75 tot en met 1077, voorzoovel' betreft de daaronder 
begrepen bevolkingsrubber, in den zin van de "Bevolkings
rubber-uitvoerordonnantie (Staatsblad 1934 No. 343) " ." 

De heel' Thamrin: Mijnheer de Voorzitter. De invoering 
van het uitvoerrecht in Stbl. 1935, No. 166 was een gevolg
van de prijsverbel€ring van het product dool' de Regeering.
maatregelen. Ofschoon de bevolkingsrubber niet mede heeft 

(Mohamad Noor.) 
geprofiteerd vo,u diq prijsverbeteripg tengevolge van de in
voering van het bijzonder extra-uitvoerrecht, is zij toch mede 
onderhevig aan het uitvoerrecht van Stbl. 1935, No. 466. 
Naast dit algemeene uitvoelTecht voor de rubber bestaat, 
zooals ik reeds in verschillende termijnen Daal' voreu heb 
gebracht het 5% ad valorelllrecht, dat bedoeld was als aau
vulling van den aanslag vaJ) de inkomstenbelasting. Doch 
dit motief vervalt nu, omdat men elkeu belastingschuldige 
kan achterhalen tengevolge van de invoering van de indi
vidlleele lubben-estrictie. De invoering van het nieuwe 
uitvoerrecht zon dns beteekenen, dat speciaal de bevol
kingsrubber driemaal aan zware uitvoerrechten wordt 
ouderworpen . Dat komt mij niet alleen te veel voor doch 
bovendien onrechtvaardig, aangezien geen enkel product op 
die wUze is belast. Uit dien hoofde bepleiten wij de vrijstel
ling van deze extrabelasting VOOr de bevolkingsrubbel'. 

De heer Mohamad Noor: Bij dit amendement, waaraan 
ik mijn stem zal geven, zou ik gaarne op de volgende punten 
willen wijzen: 

10. betaalt de bevolking reeds zooals bckend 5% uitvoer
recht ad valorem. 

20. betaalt de bevolk ing verder het fiscale uitvoerrecht 
conform de ondernemingsrubbel', ex Stbl. 1935 No. 466. 

30. zou ik de aandacht willen vestigen op de omstandig
heid, dat de Inheemsche rubbel'producentell in de buiten
gewesten na de invoering der inc1ivic1ueele restrictie el' niet 
zoo schitterend voor zullen staan, als men wel eens denkt, 
zelfs in relatieven zin, d.w.z. in vergelijking met andere 
Inheemsche bevolkingsgroepen. Wanneer men alleen ol' het 
totale bedrag let, dat de bevolking z.g. in den schoot zal 
vallen, dan lijkt dat bedrag wel zeer veel, al kan ik niet 
spreken van :,reusachtig". 1\Ia31' men verJieze hierbij niet uit 
het oog, dat dit bedrag verdeeld moet worden over 750.000 
tniubezitters. Dit cijfer van 750.000 heb ik gelezen iu de 
Java Bode van ruim een maand geleoen. Is dit cijfer juist -
en ik meen van wel, Mijnheer de Voorzitter, omdat de Java 
Bode meestal zeel' goed is ingelicht - is dus het cijfer van 
750.000 tuinbezitters juist, dan kan men volgens Bartjes 
berekenen, hoeveel iedere tuineigenaar gemiddeld pel' jaar aan 
de rubber verdient. Aannemende een restrictiepercentage van 
30 mag de bevolking gemiddeld pel' jaar uitvoeren + 170.000 
ton, zoodat iedere tuinbezitter gemiddeld ± 225 kg per 
jaar mag uitvoeren. Bij een gemiddelden prijs van 60 cent 
per kg bedragen de individueele brutoinkomsten in 193ï 
gemiddeld plus minus f 135, dat is plus minus f 11 per maand. 
of niet veel meer dan de inkomsten van een koelie. Men ziet 
het, wij naderen hier al zeel' dicht het theorctisch belastbaar 
luinimnm. Doch waar blijft dan die z.g. zeer gunstige positie 
van de bevolkingsrubber! 

Ik hoop hiermede te hebben aangetoond, dat de Inheemsche 
l'ubberjlroducenten in de bnitengewesten el' niet veel betel' 
'-oor staan dan de gemiddelde tani op Java. En toch ziet de 
Regeering er geen bezwaar in, om de Inheemsche rubber
producenten nog eens extra te belasten en zal Zij er 
geen moment aan denken om de Javaansche tani 's hetzelfde 
lot te laten ondergaan. Ik hoop, dat de legende van de Z.g. zeer 
gunstige positie van de bevolkingsrubber na de invoering del' 
individueele restrictie, een legende, die blijkbaar in Regeerings
kringen als overlevering uit den goeden ouden tijd nog veel 
opgeld doet, eens spoedig voor goed zal verdwijnen. Dool' de 
restrictie en als gevolg hiervan door het toekennen van een 
veel te gering quotum aan de bevolking, kan er ondanks de 
recente quotumverlÏooging en ondanks den hoogen rubber
prijs, van een zeer gunstige positie van de bevolkingsrllbber 
nooit sprake zijn. 

Mijnheer de Voorzitter ! Ik heb verder geen bewondering 
voor de w\ize, waarop de nieuwe belastingmaatregel ten aan
zien van de bevolkingsrubber zal worden uitgevoerd. De Re
gee.ring js n.l. van plan. om de bevolking het extra-uitvoerrecht 
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niet rechtstreeks te laten opbrengen, zoOOM de nieuwe belas
ting niet van invloed zal zijn op het bedrag, dat de bevolking 
in haru:len krijgt, doch de Regeering zal deze belasting ver
halen op de rubbergelden. Niet alleen, dat deze wijze van 
heffing ietwat gecamoufleerd is, doch zij heeft tevens ten 
gevolge, dat het bedrag ten behoeve van de welvaartswerken 
aanzienlijk wordt verminderd. Bovendien zou - ik spreek 
hier slechts veronderstelleru:lerwijs, Mijnheer de Voorzitter -
deza heffingswijze verrassende gevolgen kunnen hebben, n.l. 
in dezen zin, dat de Regeering in den vervolge op soortgelijke 
wijze, zich gemischloos van de rubbergelden, verkregen. uit
hoofde van het bijzonder uitvoerrecht, meester kan maken, 
een werkwijze, die door de betrokken bevolking uitdrukkelijk 
wordt afgekeurd. 

Tenslotte zou ik, namens de belanghebbende bevolking, der 
Regearing gaarne OI1Zen dank willen betuigen voor het feit, 
dat Zij heeft afgezien van de verhooging van het ad valorem
recht van 5 tot 10%. 

De heel' Van Helsdingen: Ons geacht medelid, de heel' 
Thamrin, heeft el' op gewezen, dat de bevolkingsrubbel' thans 
dool' drieërlei uitvoerrecht wordt getroffen. Wat het recht 
van 5% betreft, vcrgis ik mij niet, dan is dat destijds inge
voerd in verband met de onmogelijkheid, de bevolking ten 
volle in de inkomstenbelasting te betrekken. Nn zegt de heer 
Thamrin, dat door de restrictie, en vooral door de individueele 
restrictie, het mogelijk gemaakt is, de inkomstenbelastingver
ordening op die bevolklu~ tcnvolle van toepassing te ver
klaren. Indien dit juist is - cn ik hoop, dat we te goedcr 
tijd in de gelegenheid zullen zijn, daarover van gedachten te 
wisselen - valt er inderdaad te praten over afschaffing van 
het uitvoerrecht ad 5%. 

Met betrekking tot het extra uitvoerrecht had de heel' Moh. 
Noor bezwaar, dat de Regeering het thans voorgestelde uit
voerrecht zal aftrekken van het extra uitvoerrecht dat een 
gevolg is van den restrictiemaatl'cgel. ~faar il, meen, dat dit 
juist een zeer goede oplossing is, omdat de bevol kin~ hierin 
ni et direct wordt bctroklwll, maal' alleen het lli tvOCI'I:cchl, dat 
bestemd is voor speciale doeleinden in bepa alde streken, daar
door wordt verminderd, zoodat dus wccr nÎIJL de grootste 
last op de bevolking wordt gelegd. Na invoering van de indi
vidueele restrictie, dus na 1 Januari, komt de 2%, die thans 
wordt voorgesteld, inderdaad ten laste van de individueele be
volkingsrLlbberplanters. El' bestaat derhalve, naar het mij 
voorkomt, in dit verband geen aanleiding, voor de lnlandsche 
l'ubberpl'oduccntcn cen ander standpunt in te nemen ten aan
zien van dit tijdelijke uitvoerrecht dan ten opzichte van de 
overige producenten. 

De heel' De Bruyn Kops, directeur van l~inaneiën: Mijnheer 
de Voorzitter! 'rerzake van het bevolldngsuitvoerrccht is 
door den heel' Thamril1 er de aandacht op gevestigd, dat dit 
product met inbegrip van de thans voorgestelde heffing 
langs drieërlei weg zal worden getroffen. Dit is inderdaad 
juist, maal' de Regeering moct hierbij vooropstellen, dat het 
hier dan ook betreft een extra-uitvoerrecht - dit is in de 
sLukkcn al dadeli.jk zeer scherp naar voren gebracht -, waar
van het dc bedoeling is, dat bet dc betrokkenen zal treffen 
boven alle thans reeds bestaande fiscale heffingen. '~Vanneer 
men dus hier de bevolkingsruubcl' zou wiJlen uitschakelen, 
zou men moeten nagaan, of de thans bestaande heffingen 
dan onredelijk zijn, want overigens verkeert de bevolkings
I"Ubber in dezelfde positie als de andere producten, die door 
het extra-uitvoerrecht getroffen worden . 

Bij de bevolkingsrubber heeft men te maken met het alge
meene fiscale uitvoerrecht (Stb. 1935 No. 466 ), waartegen de 
bezwar'en zich thans niet richten en met het 5% ad valo
rem recht, dat in 1925 is ingevoerd. Daaromtrent is dool' 
den geachten eersten spreker, den heer Thamrin, aangevoerd, 
dat het destijds ingesteld zou zijn, uitsluitend bij wijze van 

Hnndelingen. Zittingsjaar HJ36-1937. 

(Directeur va.n Fina.nciën.) 
complement op de onvoldoende te heffen inkomstenbelasting, 
maar ik moet hierbij al dadelijk een restrictie maken. Dat is 
bepaald niet de uitsluitende grond geweest, waarop de be
volkingsrubber toenmaals met 5% uitvoerrecht werd belast. 
De bevolkingsrubber is toen namelijk gebracht onder de ta
rieven, die golden voor de Z.g. boschproducten, waarover 
handelt de Z.g. tariefordonnantie en dat is gebeurd, omdat 
het karakter van de winning, dus het karakter van de voor
deelen, in aanmerking is genomen. Men is daarbij uitgegaan 
van het standpunt, dat men heeft te maken met een product, 
dat wel op zeel' gemakkel\ike wijze wordt gewonnen" en uit 
dien hoofde heeft men het dan ook gerangschikt onder de 
inzamel ingsproducten. Dit is een der motieven geweest, naast 
het toenmaals sterker dan thans sprekende motief, dat men 
de inkomsten uit de rubberopbrengst nict behoorlijk zou 
kunnen treffen bij de inkomstenbelasting . 

Terzake van het laatste heeft de Regeering als haar meening 
bij een vorige gelegenheid uitgesproken, dat veel van de 
kracht van dit argument is vervaUen, maar terzake van het 
andere argument moet de Regeel'ing· haar standpunt hand
haven, dat er wel degelijk aanleiding bestaat, om naast het 
algemeen fiscaal uitvoerrecht en de inkomstenbelasting ook 
te blijven hefnen het 5% recht conform de Tari efordonnantie. 

De heer Moh. Noor, de tweede spreker, heeft over dit punt 
een becijfering gemaakt, berustende op de verdeeling van de 
toekomstige voordeelen OVel" 750000 tuinbezitters. Deze voor
stelling van zaken lijkt mij niet geheel reëel, want in werke
lijkheid zal de verdeeling geheel anders toegaan. Er zijn zeer 
groote complexen, die bij de verdeeling, wat de individneele 
restrictie betreft, op andere wijze zullen worden behandeld 
dan de regelmatig in exploitatie zijnde tuinen. VOorts is de 
Regeering van meeuing, dat men deze zaak in haar geheel 
moei bezien en dan is er mijns inziens aUe aanleiding om te 
bestrijden, dat de rubberplautende bevolking uiet in een Zeel" 
gunstige positie komt te verkeeren, ook relatief ten opzichte 
van vele andere bevolkingsgroepen. Het is uiet alleen de 
opinie van de centrale instanties, maar ook van de betrokker> 
bestuursa mbtenaren, dat de l'ubbcrplantende bevolking- in een 
relatief g'unstige positie verkeert, zelfs nu onder de heffing 
van het zeer ZWrtl'(' ll\jzondC'f'C Iiih·orl'}'echt. 'Yanllcel' st1'aks 
JIlet in ~a ng vrtlll J'nnlHU'i dat bijzonder uitvoCl'l'?cht wordt af
geschaft, dan is het heelemaal geen legende, zooals het eaehtc 
lid het wil doen voorkomen, maar dan zal ]let een feit zU n, 
dat het complex van Inheemsche rubberplanters in een' 
bijzonder gunstige positie zal komen , Ik hehoef clnnl'nn n 
niet veel woord en te wijden, maar persoonlijk heb ik hoofd en 
van gewestelijk bestuur op verschillende momenten gesproken 
en daaromtrent behoeft het College inderdaad niet in eenigen 
twijfel te verkC'el'cn , 

(De heel' M 0 ham a d Noor : Kunnen zij zich niet 
vergissen 1) 

Wat betreft het bezwaar van den heer Moh. Noor inzake de 
verrekenjng van het extra-recht met het bijzonder uitvoer
recht, in dit opzicht kan de Regeering zich aansluiten bij den 
heer Van Helsdingen. De Regeering heeft deze oplossing 
bevorderd, 'en zij komt hierop neer, dat het bijzonder uitvoer
!'Ceht met het bedrag van het extra-recht zal worden ver-' 
mindel'd. De bedoeling is om dezelfde binnenlandpr\jzen te 
behouden, De bevolking mag op dit moment niet profiteeren 
van de stijg.ing del' prijzen, noch heeft zij dat mogen doen 
vóór de depreciatie, omdat anders de uitvoer te zeer zou toe
nemen. Daal' dezelfde binnenlandprijs blijft behouden, zullen 
dus de individueele rubberplantcrs in dezen tijd dus de rest 
van het jaar, waarin het bijzonder uitvoerrecht nog moet gel
den geen nadeel ondervinden van het extra-uitvoerrecht. 

(De heel' Soa n g koe pon: De bevolking trekt geen 
voordeel van de verhoogde marktprijzen.) 

Dat ligt in het restrictieplan besloten. 
Het bezwaar van den heer Moh. Noor richt zich tegen het 

feit, dat de rubbergelden, die beschikbaar komen voor de wel-



138 

10de VERGADERING - WOENSDAG 18 NOVE?>ffiER 1936. 

Tijdel ijk extra-uitvoerrecht (Ond. 10:). 

(Thamrin. ) 
vaartswerken in de betrokken gewesten, belangrijk zullen wor
den verminderd. Dit moet de Regeering even rechtzetten. 
Waarom gaat het ! Op dit moment bedraagt het bijzonder 
uItvoerrecht 56 cent per kg. Daarvan zal afgaan 2%, ge
steld van een bedrag van 65 cent, d.i. ongeveer 1%, cent. 
Gesteld, dat de situatie zoo zou kunnen zijn, dat de op
brengst van het. bijzonder uitvoerrecht zou moeten worden 
an ngewend voor welvaartswerken in de betrokken rubber
streken, dan zou in deze periode in plaats van 56 cent per 
kg 54% cent per kg beschikbaar komen voor die welvaarts
werken. 

Als men de vraag stelt of dat zoo'n belangrijk verschll is, 
geloof ik niet, dat men daarover in twijfel behoeft te verkeeren. 

(De heer M 0 ham ad Noor : Wat gebeurt er in 1937 I) 

De Voorzitter : Wenscht de eerste onderteekenaar van 
het amendement nog het woord' 

De heer Thamrin: Gaarne, Mijnheer de Voorzitter! Wij 
hooren utl voor den tweeden keer - den eersten keer was 
het tijdens het voorstel tot verhooging van het ad valorem
recht, - dat een bij-argument verheven wordt tot hoofdar
gument nl. als zou het hoofdmotief voor den invoer van 
het 5% ad valoremrecht niet zijn een onvolkomenheid in 
de aanslagen op ere inkomstenbelasting, doch als zou de 
bevolkingsrubber gelijk te stellen zijn met een of ander 
boschproduct. 

Hoe absurd het is de bevolkingsrubber te vergelijken met 
boschproducten, zal iedereen toegeven, die maar eenigszins 
op de boogte is van de winning van bevolkingsrubber, en 
boschproducten. Is bij de winning van bevolkingsrubber van 
kennis en regelmaat sprake, bij de ov"rige boschproducten 
is dat niet het geval. Maar bebalve dat is er nog wel een 
ander criterium teneinde te kunnen beoordeelen, of inder
daad de bevolkingsrubber valt onder de bo chproducten. 

Ik zou den geachten Regeeringsgemachtigde willen vragen: 
wordt evenals van het winnen van bosch producten ook van 
de bevolkingsL'ubber bosch-retributie hetaald 1 Ik denk van 
niet en zoo ja, dan is dat een onbillijkheid te meer, omdat dit 
zou beteekenen, dat er nog weer een last rust op dit product, 
<lat al zooveel malen belast is. Indien de Regeering de stukken 
raadpleegt betrekking hebbend op het 5% ad valorem recht, 
.(!an zal Zij moeten toegeven , d"t bijn~ uitsluitend gesproken 
wordt van invoering van dit recht ter aanvulling van de aan~ 

:slagen in de inkomstenbelasting. Nu vervalt de ratio, 
,doordat ·elke belastingschuldige achterhaald kan worden 
door de individueele restrictie, alsmede door het daar
mede gepaard gaand licentiestelsel. Maal' als de ratio 

'vervalt, dan is bet ook niet meer dan billijk, dat de 
heffing die op die ratio berust, niet meer wordt geheven. 

Ik heb deze uiteenzetting noodig ter beantwoording van 
den heel' Van Helsdingen, die min of meer heeft gesug
gereerd, dat elke belastingschuldige achterhaald kan wor
den en het den heer Van Helsdingen beter wil voorkomen, 
een initiatiefvoorstel in te dienen tot afschaffing van het 
5% ad valoL'emrecht. 

Ik heb de vrijstelling in den voorgesteld en vorm ni t
sluitend voorgebracht omdat zij techniscb beter past bij de 
aanhangige ordonnantie. In eersten termijn heb ik reeds ge
suggereerd, dat een verrekening ook mogelijk is, vooral, waar 
ere heffing in een hand berust. Zoowel het 5% ad 
valoremrecht als bet extra nitvoerrecht van 2 of 4% wor
den door de Regeering geheven. Wat is nu eenvoudiger, dan 
dat er een administratieve verrekening plaats heeft, vooral, 
waal' ook door de Regeering zij bet zijdelings de onbillijkheid 
van het 5% ad valoremreebt erkend is. 

(De heer De B r u y n Kop s, directeur van' Financiën: 
De Regeering erkent die onbillijkheid absoluut niet. De Re
geering zal zelfs te zijuer tijd overwegen, na de afschaffing 

(Directeur van Financiën.) 
van het extra-uitvoerrecbt of çlat percentage van 5 van het 
ad valoremrecht niet verhoogd moet worden. ) 

Mijnheer de Voorzitter! Zooeven heeft de Regeerillgsge
machtigde al gezegd, dat van verhoogillg geen sprake is. 

(De heer De B l' U Y n Kop s, directeur van F inanciën: 
Tijdens de heffing van het extra-uitvoerrecht.) 

Ik ieder geval constateer ik hier, ten aanzien van de argu
menteering voor het ad valorem recht, dat het hoofdargument 
losgelaten is eu dat een der bij-argumenten, hetwelk destijds 
niet zoo op den voorgrond werd geplaatst, thans als hoofd
argument dient. Bij deze wijze van argnmenteeren wordt het 
moeilijk om te debatteeren. Als men er in geslaagd is aan te 
toonen, dat het ad valoremrecht moet worden losgelaten uit 
hoofde van het vervallen van het motief der Regeering zelf, 
dan wordt een ander argument naa r voren geschoven. 'Vordt 
ook dit nieuwe argument aangetast dan worden er straks 
weer Ilieuwe en andere argumenten uitgevond'en . Waar· 
scbijulijk krijgen wij dan weer bet afgezaagde argument 
te hooren dat belastingbetalen door de bevolking zoo pae
degogisch en nuttig is en noodzakelijk voor haar opvoeding 
als staatsburger. 

De heer De Bruyn Kops, directeur van Financiën: Mijuheer 
de Voorzitter! Door den heer 'l1hamrin is gezegd, dat de 
Regeeri ng geen nitslnitsel heeft gegeven op de door den heer 
Van Helsdingen gestelde vraag of de individueele rubber
planters wel zniver knnnen worden aangeslagen in de 
inkomstenbelasting. 

Ten aanzien van dit pnnt is reeds gezegd, dat de moti
veering van eenigen tijd geleden niet zoo sterk meer kan 
gelden in den tegenwoordigen tijd . Daarmede heb ik dus 
al indirect een antwoord gegeven op de vraag van den heel' 
Van Helsdingen. 

Men is ervan overtuigd, dat bij de heffing van de inkom
stenbelasting in de buitengewesten de rubberophrengst van 
de bevolking beter wordt getroffen dan vroeger. Daarmede 
is niet gezegd, dat men al de inkomsten nu zuivel' kan 
bepalen. Er zijn rubberplanters, die zich ook met andere 
zaken bemoeien, die dus uiteenloopende inkomsten nebben. 
Gedeeltelijk zullen zij ook nog getroffen worden door de 
oploopende rechten, in het verband van de gezamenlijke 
inkomsten. Dat die inkomstenbelasting nu wel voor 100% 
tot baar recbt komt, is dool' de Regeering niet gezegd 
geworden IUaal' wel kan worden aangenomen, dat men de 
rubberproduceerende bevolking in de bnitengewesten nu 
beter kan aanslaan dan vroeger. 

Door het geachte lid, den heer Thamrin, wordt nu ver
klaard, dat men het wezen der zaak vertroebelt door hierbij 
in bespreking te breugen het karakter van de winning van 
het prodnct. Dit is toch in het geheel niet het geval. Ten 
deze zou de Regeering kunnen verzoeken om den geheelen 
loop der geschledenis, zooals deze zich heeft toegedragen ten 
aanzien van bedoeld recht - want dit reebt is bier niet voor 
het eerst en vermoedelijk evenmin voor het laatst aan de 
orde gesteld - eens nader er op na te slaan. Dan zal ieder, 
die zich daarvan intensief rekenschap geeft, tot de conclusie 
komen, dat bet argument, terzake van het karakter van het . 
product, een belangrijke factor is geweest bij de overweging 
van de instelling· van dat recht zoowel als bij de handha
ving ervan in den loop der jaren. Dit is ook logisch. De 
heer Thamrin kan nu we] vragen: 1S dat product te verge
lijken met verschillende andere boschproducten, en dan zal 
men kunnen zeggen: dit staat niet gelijk met b.v. de hout
winning, of iets dergelijks. Maar het gaat toch om een heel 
ander veel primitiever bedrijf en bierbij is een veel goed
koopere en gemakkelijkere bedrijfsvoering dan men bij het 
exploiteeren van vele andere producten om zich heen ziet. 
Het blijft een feit, dat de inkomsten van dit product 
voor de bevolking, die zich ermede bezig boudt over het ge
heel genomen haar wel op een buitengewoon gemakkelijke 
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(Thamrin; directeur van Financiën.) 
wijze toevallen. Een en ander geschiedt n1. op een zeer een
voudige wijze. De tuinen worden door het gezin verzorgd, al 
het noodige kan worden verricht, waarbij practisch geen 
noemenswaardige exploitatie-uitgaven noodig zijn. Dit alles 
heeft er toe geleid dat men dit product al direct heeft ge
bracht onder de tarieven van de bosch producten. Het feit op 
zichzelf wijst al uit, hoe men zich reeds van den aanvang af 
11eeft rekenschap gegeven van het karakter der winning. In 
deze zaak is naar het oordeel der Regeering practisch niets 
veranderd, misschien in enkele gebiedsdeelen. Maar daar 
en voor zoover zulks het geval is, kan - bv. in Tapanoeli 
bestaat dan ook de mogelijkheid - men een certificaat aa n
vra gen van het RB., tot gelijkgestelling met de Westerse he 
ondernemingen. Op die wijze wordt men dan uitgezonderd 
van het ad valorem recht. Maar over het geheel genomen wordt 
in de voornaamste gebieden de bevolkingsrubbercultuur nog 
op dezelfde wijze gec!1'even als vroeger en daarom blijft de 
Hegec l'in g va n meening, dat het ad valoreml'ccht van 5% 
hi er op zijn plaats is. 

De heer Thamrin: Mijnheer de Voorzitter. H et betoog van 
den geachten Regeerin gsgema 0htigde in tweeden term . .ijn komt 
hi erop neer, dat hij gezegd heeft, dat de bevolkingsrubber 
met een boschproduct kan worden gelijkgesteld, doch zoowel 
de aard van het product als d e wijze van winuing verschilt 
in alle opzichten met wat ten opzichte van producten geldt 
welke men onder het begrip "bosehpl'oduct" zou kunnen 
onderbrengen . Ik wensch hierbij op een inco nseq uentie te 
wiizen. 

''Ianneer er sprake is van belastingheffing, dan wordt tIe 
bevolkingsrubber toch weer vergeleken met ondernemings
rubber, want het uitvoenecht, eigenlijk bedoeld voor hel 
ondernem ingsproduct. dat ingevoerd is bij Stbl. 1935 No. <lG6 
is ook van toepassing verklaard op het z.g boseh-bevolkings· 
rubbcr-product. Ik zie hier op alle mogelijke wijzen 
inconsequentie en elkaar tellgensprekcllde manieren van 
belastingaanslagen, zoodat de stelling VRn den geachten 
Regeeringsgemachtigde als zou de bevolkingsrl1bber op eeni
gerlei wijze va.]Jen onder de besch prodl1cten ten eenenmale 
onhoudbaar is. 

De heer De Bruyn Kops, directeur van Financiën: Mijn
heer de Voorzitter. Slechts een enkel woord om nog even 
recht te zetten de naar de meening van de Regeering 
onjui ste opinie van het geachte lid. deu heer Thamrin, dat 
Btb!. 1935, No. 466 alleen bedoeld zou zijn voor de onder
ne mingsrubber. 

(De heer Th a m rin: In opzet.) 
Dat is toch ni et het geval. De daarbij geheven belasting 

is bedoeld als een recht, dat strekt ter extra-betaling uit cle 
groote voordeelen, die men heeft verkregen vanwege het inter
nationale restrictiestelsel. Dat geldt niet alleen voor de 
ondernemingsrubber, doch ook voor de bevolkingsrubber, 
vallende onder de individueele restrictie. Het is dus volkomen 
logisch, dat wanneer het bijzonder uitvoerrecht wordt afge
schaft, en de individueele restrictie algemeen is doorgevoerd, 
dit recht van a ll e bevolkingsrubber wordt geheven. 

De Voorzitter: Thans kan tot stemming worden overgegaan . 

Het gewijzigde amendement-Thamrin c.s. (st. 9) wordt 
in stemming gebracht en verworpen met 5 stemmen voor en 
10 stemmen tegen . 

V 6 6 r stemmen de hoeren: )foh. Noor, Prawoto, Soetardjo, 
Thaml'in en Soangkoepon. 

T e ge 11 stemmen de heeren: Sosl'ohad ikoesoemo, Kerstens, 
Blaauw, Weyer, Verboom, De !loog, Kan, Van Helsdingen, 
Roep en dc Voorzitter. 

(Thamrin, Kan, Van Helsdingen. ) 
De Voorzitter ; A a n deo r d e i s het a 111 en d e 111 e nt, 

in g e die ndd oor de he ere n Th a m l' in, KeI' s ten s 
e n Pl'awoto op art. 1, (st. 8) , luid e nde : 

"Ondergeteekenden hebben de eer voor te stellen in 
artikel I der ontwerp-ordonnantie betreffende de heffing 
van een tijdelijk extra-uitvoerrecht (zitt. 1936--'37, 
Ond. 10::1), zooals gewijzigd bij Nota van wijzigingen, de 
volgende wijziging aan te brengen: 

Artikel 1 lid (2) wordt gelezen als volgt : 
"Het extra-uitvoerrccht bedraagt vier ten honderd van 
de waarde"." 

De heer Thamrin: Mijnheer de Voorzitter! Een enkel woord 
slechts ter toelichting. De uiteenzetting van den geachten 
Regeeringsgemachtigde i\l beide termijnen is duidelijk, n.1. 
dat met de voorgestelde voorziening' slechts bereikt wordt 
een begrootingsevenwicht, inclusief nog de te verwachten 
defensieuitgaven ad f 6 millioen. 

Wat de voorstellers nu met het amendement beoogen is 
meer dan het simpel bereiken van een begrootingsevenwieht, 
zooals dat zich nu laat aanzien. Ook de geachte Regeerings
gemachtigde is van meening dat hoogstwaarschijnlijk - zoo 
heeft hij zich wel uitgelaten - andere verhoogingen van uit
gaven van het budget onafwendbaar znllen zijn, zooals b.v. 
de salarisposten en andere uitgaven van materieelen aard . In 
ied er geval is hiervoor geen bijzondere voorziening getroffen, 
want de geachte Regeel'ingsge ll1E1 cl1tigde zegt: dat zijn van 
die imponderabilia, waarvan wij rustig moeten afwachten in 
hoeverre daarvoor al of niet een compensatie zal worden 
gevonden door de waarschijnlijk gunstiger beg['ootingsaspec
ten als gevolg van de depreciatie in 1937. 

Wat de voorstellers echter beoogen, os om de Regeering ten 
deze veilig te stellen uiet alleen voor de te voorziene uitgaven, 
doch ook voor de hoogstwaarschijnlijk komende uitgaven, die 
volgens de voorstellers onafwendbaar zijn. Teneinde aan deze 
desiderata tegemoet te komen, stellen de voorstellers van het 
amcndement voor om het uitvoerrecht als voorgesteld te ver
dubbelen, waardoor dus een, aanzienlijke speling zal komen ter 
bestrijding van de komende posten en ook ter bevordering van 
meet'Clere wclvaartszol'gcn, welke in deze begrooting zoo mini
maal zijn bedeeld . 

De heer Kan : Mijnheer de Voorzitter! Als ik goed geluisterd 
heb, dan heeft de Regeeringsgemachtigde bij zijn antwoord in 
tweeden tcrmijn de leden van dit College ingedeeld in drie 
groepen: ten eerste de groep, die met de Regeering medegaat 
om dit uitvoerrecht te heffen; ten tweede de groep, die een 
vermeerdering van het voorgestelde recht verlangt en ten 
derde de groejl, die zich tegen het regeeringsvoorstel zal ver
zetten. Nu aeht ik het minder juist, dat de Regeel'Îugsgemach
tigde deze derde groep in het gedin g heeft gebracht. Naar 
mijn weten is el' niemand, behalve de heel' VerboolU, die 
echter zooeven heeft verklaard, .toch met de Regeering te 
zullen medegaan, die bij voorbaat verklaard heeft, dat het voor
stel tot een heffing van 2% niet zijn stem zal erlangen. 

Kan ik dus medegaan met het voorstel der Regeering, 
waar Zij de verantwoordelijkheid draagt en mijn betoog zich 
in hoofdzaak slechts richtte tegen de tendenz van den 
maatregel, die mij voorkomt te strekken ten detrimente van 
een normalen gang van zaken op het stuk van cle opleving, 
ik kan toch ni et meegaan met het amendement waarin wordt 
voorgesteld, tegen het uitdrukkelijk uitgesproken bezwaar 
van de Regeering in, om het voorgestelde uitvoerrecht te 
verdubbelen. Ik zal derhalve tegen het amendement stemmen . 

De heer Van Helsdiugen: Mijnheer de Voorzitter! Ik zeide 
in eersten termijn reeds, een percentage van 2 iets te laag 
te achten en dat ik 3% wel gemotiveerd vond, juist in 
verband met de eventualiteiten, die ik voorzie voor 1937, 
n.1. dat de Regeering gedwongen zal zij n, zoo niet over de 
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(Roep, Kerstens. ) 
geheele linie, dan toch voor verschillende salarisschalen, een 
verhooging tot stand te brengen. Uit hetzelfde motief wil 
ik slechts een verhooging tot 3%. Dit is toch reeds een 
verhooging met 50% ten opzichte van het voor&'estelde 
recht en daar wil het amendement nu nQg 50% bovenop doen, 
zoodat het tenslotte neerkomt op een verhooging met 100%. 

Daar komt voor mij nog een practisch hezwaar bij . Het 
is van algemeene bekendheid, dat er een zeer langdurige 
gedachtenwisseling heeft plaats gevonden tusschen de Regee
ring en het Opperbestuur over het percentage en dat men 
tenslotte is gekomen tot 2%. Willen we nu een practisch 
resultaat verwachten, dan zal dat zeker uiet worden bereikt, 
wanneer de Volksraad daar 100% bovenop wenscht. Wanneer 
de Regeering den Volksraad ter wille wil zijn, zal men 
genoegen mQeten nemen met ten hoogste 3%. Ik heb dien
aangaande geen amendement ingediend, omdat het amende
ment betreffende de 4% van verdere strekking is en dus 
uiteraard toch het eerst in bespreking en stemming zou 
komen. 

Het indienen van een sub-amendement is hier niet ge
bruikelijk, dat wordt mijns inziens geheel ten onrechte be
schouwd als een soort van torpedeering van het oorspronke
lijke amendement. Uit conventioneele overwegingen dien ik 
derhalve geen sub-amendement in en ik zal afwachten of 
eventneel - wat ik overigens niet verwacht - de verhooging 
tot 4% za.l worden verworpen. Mocht dat niet het geval zijn. 
- maar ik heb de neuzen geteld en meen te ll\oge,n verwach
ten, dat het amendement zal worden aangenomen - dan 
kom ik alsnog met een amendement om het uitvoerrecht te 
v.erhoogen tot 3%. 

De hee, Roep : Mijnheer de Voorzitter I Uit de discussie 
e,J;l de gewisselde stukken is mij duidelijk geworden, dat een 
heffing van 2% hoe men het ook beziet, in elk geval een ruwe 
heffing zijn zal, in dien zin, dat de heffing zal plaats 
bebben van de bruto waarde , ongeacht de winsten, die be
paalde ondernemingen maken. De heffing zal dus geschieden 
yan ondernemingen, die een geringe winst maken en even zoo 
van ondernemingen ~et een hooge winst. Om deze reden 
reed~ ben ik het geheel met de Regeering eens, eenerzijds dat 
door de bijzondere omstandigheid van de depreciatie van den 
gulden een extra uitvoerrecht gemotiveerd is, maar anderzijds 
ben ik het ook geheel met de Regeering eens, dat het om de 
genoemde redenen gewenseht is, dat de heffing zelf aan den 
lagen kallt zal blijven. Van de algeheele positieverbetering 
van de ondernemingen zie ik ook een groot voordeel voor het 
land, een grootere rouleering van salarissen, van geld dus. 
Wanneer de mogelijkheid wordt geopend , dat de salarissen 
van de Inheemsche en de Europeesche werknemers te 
zijner tijd wat verbeterd zullen worden, waarnaast ik 
de mogelijkheid zie, dat ook meer personeel te werk 
wordt gesteld, etc., etc., zij n dat aUe redenen. waarom het 
een groot algemeen belang is, dat de ondernemingen meer 
lucht krijgen. Nu zegt men wel: zij krijgen nu even goed 
lucht , ook als men het percentage op 4 brengt, zeker krijgen 
zij dan ook lucbt, maar als men let op de zeer slechte positie, 
waarin verschillende ondernemingen verkeeren, acht ik 2% 
voldoende. 

Ik wijs erop, dat vele ondernemingen haar reserves hebben 
ingeteerd, groote banksehulden hebben moeten aangaan. Ik 
"ind dus een hoogere heffing dan de Regeering voorstelt -
alle omstandigheden in aanmerking genomen - niet in 
's lands belang. Ik ben het met den heer Weyer eens, dat een 
hoogere heffing dan die van 2% niet in 's lands belang is. 
Al zou in directen financieelen zin de schatkist erdoor ver~ 
sterkt worden, zij zou in 's lands economisch en sociaal nadeel 
zijn, daarom kan ik mijn stem aan het amendement niet geven. 

(Directeur van Financiën, Thamrin.) 
dacht op te vestigen, qat het uitvoerrecht überbaupt slechts 
zal gelden voor ondernemingen, die er bijzonder gunstig voor 
zijn komen te staan en niet van alle andere onderne
mingen met groote bankschulden, uitgeputte reserves, slech
te prijzen enz . Voor zulke ondernemingen zal het uitvoer
recht niet gelden, geen 2% en llI!'!'n 4%. 

(De heer Roe p: Dat is niet juist.) 

De heer De Bruyn Kops: Mijnheer de Voorzitter! 
Ik moge refereeren aan de stellige bestrijding reeds 
sehriftelijk zoowel als mondeling, door de Regeering ge
voerd tegen het denkheeld 0)11 de 2%-heffing te verhoogen 
tot een 4%-heffing. Verder moge ik mij nog in dit opzicht 
aansluiten bij het juist geleverde betoog dool' het geachte lid, 
den heer lwep. Ik acht het echter wel noodig, tegenover 
hetgeen het geachte lid, de beer Kerstens, zoo juist in het mid
den heeft gebracht, te stellen, dat men ongetwijfeld in begin
.el zooveel mogelijk de minder gunstige situaties bij deze rege
ling heeft gespaard, maar het blijft niettemin een uuiforme 
regeling. Dat is met een uitvoerrecht uiet anders mogelijk en 
het is ook op den voorgrond gesteld; de individueele omstan
digheden van een onderneming kunnen niet in beschouwing 
genomen worden. 

Of een of andere onderneming misschien speciaal gebukt 
gaat onder zware bankscllulden of andere slechte omstandig
heden kan niet in beschouwing worden genomen. 

Nogmaals zou de Regeering het College ernstig in over
weging willen geven met haar mede te gaan en de hoogte 
van het uitvoerrecht te beperken tot 2%. Dit zal ook daarom 
wel zeer wenschelijk zijn, omdat verbooging van het percen
tage bij amendement aanleiding zou kunnen geven tot ver
troebeling van de stemming over het geheele ontwerp. 

De heer Thamrin: Mijnheer de Voorzitter! Ook de heer 
Roep ziet in, dat zoowel de 4% als de 2% uitvoerrechten 
geheven zullen moeten worden onafhankelijk van de winsten 
zoodat het dus niet noodig is hierop verder in te gaan. Het is 
echter niet juist, als men het hij de bestrijding van het 
amendement doet voorkomen, alsof de ondernemingen die 
straks de uitvoerrechten moeten opbrengen op clen rand 
ynu hun minimum bestaan leven. Afgescheiden van hetgeen 
ik daarover 'in eersten termijn reeds heb gezeg-d. dat de be
drijven tiidens de depressie hun onJi:OsLcnrc!~el1in~cn met veel 
grooter percentages hebben zien duleu dan de producten
prijzen zelf, heeft el' sedert de laagste exportprijzen een stijging 
van honderden procenten plaats ten aanzien van vele pro~ 
ducten. Door de devaluatie is het percentage van de stijging 
nogmaals gestegen met gemiddeld 25%. De bedrijven hebben 
dus bij heel lage kostprijzen een zeel' behoorlijke procentueele 
vCl'hooging kunnen zien van lnm productenprijzen. 

De heer Roep zegt: Ik preferer een verhooging der 
Ioonen en salarissen . Het staat nog te bezien in hoeverre Je 
bedrijven daartoe zullen overgaan . Wij hebben af te wachten 
hetgeen van die zijde wordt gegeven of gedecreteerd , maar 
hier hebben wij het voordeel, dat wij het geld alvast heb
ben en kunnen aanwenden ten bate van bet algemeen belang 
terwijl bij de methode van den heer Roep het nog te bezien 

I is tot welk percentage salarissen en loonen zullen stijgen, stel 
dat men daartoe zal ovcrgaau. 

Het laatste argument van den heer Boop is, dat de 
reserves van vele bedrijven izijn verdwenen, maar de heel' 
Roop zal zeker niet vergeten zijn de hoogconju.nctuurjaren, 
toen tientallen procenten dividend werden uitgekeerd. Als er 
nu geen reserves zijn, dan is dat, omdat alle winst in de 
hausse jaren is opgegeten en men daardoor niet voldoende 
heeft gereserveerd voor de slechte tijden. 

De heer Kerstens: Mijnheer de Voorzitter! Ik geloof, dat De Voorzitter: Thans kan tot stemming worden over-
i~ na de rede "an den heer R{)ep goed doe, er even de aan- gegaan. 
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~'ijd e lijk extra-uitvoerrecht (Ond. 10:1 ) . 

(Voorzitter , Thamrin e.a.) 
Ik wilde naar aanleiding van de laatste opmerkingen van 

den Regeeringsgernachtigde echter eerst nog het volgende 
zeggen. Hij vreest, dat aanneullng van het amendement de 
eindstemming over het ontwerp zal vertroebelen. Ik zal bij 
de eindstemming nog gelegenheid geven tot stcmmotiveering, 
zoodat de eindstemming dan weer klaar en hclder zal zijn. 

Hct Ilmendement-Thamrin c.s. (stuk 8) wordt in stemming 
gebracht en aangenomen met 9 stemmen vóór en 6 stemmen 
tegen. 

V 6 ó r stemmen de hem'en Thamrin, SoangkoepoD, Pl'awoto, 
SosL'ohadikoesoemo, Kerstcns, Blaauw, De Hoog, Soetal'djo en 
de Voorzitter. 

Te gen stemmeu de beeren Mobamad Noor, Weyer, Ver
boom, Kan, Van HeTsdîi1gen en Roep. 

Hct geamendeerde art. 1 en de artt. 2 en 3 van Art. I -
art. 3 als gewijzigd bij nota van wijzigingen - worden 
achtel'eenvolgens zonder hoofdelijke stemming a.angenomen. 

De Voorzitter: Aan de orde is de behandeling 
Vil n het am 0 n d e men t - T ham rin c. s. (s tuk 10), 
luidende : 

"Ondergeteekenden hebben de eer voor te stellen in artikel 
I der ontwerp-ordonnantie betreffcnde de hcffing van een 
tijdelijk extra-uitvoerrecht (zitting 1936- 1937, Ond. IOa ), 
zooals gewijzigd bij Nota van Wijzigingen, de volgende 
wijziging aan te brengen: 

Artikel 4 wordt gelezen als volgt: 
"Bij ordonnantie kan het recht voor alle dan wel ten 

aa nzicn van bepaalde goederen worden afgeschaft." 
W cnscht de eerste onderteekenaar zijn amendement nog 

toc te lichten! 

De heer Thamrin : Mijnheer de Voorzitter! Ik meen te 
mogen venv:ijzen naar mijn argumentatie in eersten term~in, 
wl.HlI'b~i ik erop gewezen heb, dat het nOCHlen van een eind
datum toch dit nadeel heeft, dat men 'het einde van den 
geldigheidstermijn kan voorzien en daarom tot voorraadvor
Dling kan overgaan, waardoor de invoerrechten zouden 
kunnen worden ontdoken. 'l1eneinde dit te voorkomen, is het 
amendement ingediend. 

De heel· De Hoog: Mijnhee,· de Voorzitter! In tegenstelling 
met den heer Thamrin ben ik van meening, dat het noemen 
va', eon termijn hier wel degelijk op zijn plaats is en wel, 
omdat daardoor 'het tijdelijke karakter van dezen maatregel 
goed naar voren komt. 

Nu kan men mij tegenwerpen, dat het een bezwaar is, dai 
men hierdoor tot het Laatste moment met den uitvoer van zijn 
producten zou kunnen wachten. BJer staat tegenover, dat de 
Regeering zich uitdrukkelijk ·het recht voorbehoudt om op 
elk 00gen1blik, dat haar gewenseht voorkomt, dezen maatregel 
in te trekken . Zij krijgt daardoor dus ten volle de gelegen
hl~ icl te zorgen, dat het wachten met het uitvoeren van pro
ducten tot het laatste moment, geen nut heeft. Het spreelü 
immers vanzelf, dat dit intrekken van den maatregel zal 
plaats hebben binnen den termijn van 15 maanden. 

En dat zal dan voor velen een genoegdoening zijn. 
Op grond daarvan zal ik tegen dit amendement stemmen. 

De heer Van Helsdingen : Mijnheer de Voorzitter! De 
Regeeringsgemachtigde en de heer De Hoog hebben gezegd, 
dat die fatale datum noodzakelijk is om het tijdelijk karakter 
van dezen lllaatregel goed te accentueeren, doch ik vind, dat 
dit karakter voldoende in den considerans zooals die in de 
orc101111untie voorkomt tot uitdrukking is gekomen. Hier 
staat nl: 

Hltndclingen. Zittingsjaar ]936-1931. 

(Van Helsdingen, Weyer, directeur van Financiën.) 
"Dat Hij, ter versterking van de algemeene middelen, 

het wenschelijk achtende tijdelijk een extra-uitvoerrecht 
te heffen .. ........ .. ... . " 

Nu geef ik toe, dat wanneer men dien fatalen termijn stelt, 
het tijdelijk karakter nog meer wordt geaccentueerd, maar 
ik vind dat ollnoodis·, omdat het reeds in den considerans 
voldoende tot uiting komt. 

(De heer De H 0 0 g: Let men op den considerans of op 
den tijdsduur ') 

Men moet den con idCl·ans wel degelijk in het oog houden 
bij de wetsuitoefening en daarnaar kan altijd worden ver
wezen. 

(De heer De H 0 0 g: "Tijdelijk" alleen, kan wel be
teekenen : gedurende een kwart eeuw!) 

Ik zou echter nog een andere argumentatie willen bezigen. 
De Regeering heeft in haal' Memorie van Antwoord het vol
gende gezegd: 

Met betrekking tot betgeen in het Gedelegeerdenver. 
slag is opgemerkt inzake de maximum-periode der hef
fing, moet in de eerste plaats worden ge,·eleveerd, dat het 
hier betreft eene helasting, welke hare motiveering in 
hoofdzaak vindt in de aanwezigheid van bepaalde, bij
zondere omstandigheden, hetgeen vanzelfsprekend mede
hrengt, dat daaraan geen permanent karakter kan wor
den gegeven ", 

Nu veronderstelt de Regeering dus reeds van tevoren, dat 
deze bepaalde hijzondere omstandigheden na vijftien maan
den niet meer aanwezig zullen ZÜn. Riln de Regeel'ing 
daarvoor eenige garantie geven j 

Dit staat nog geheel niet vast. En als deze bijzondere om
standigheden na vijftien maanden nog aanwezig zijn, zou de 
Regeering dan met een verlenging dezer ordonnantie komen f 
Het lijkt mij, ook in verband met hetgeen de heel' ThaJUl"in 
en ik in eersten termijn naar voren hebben gebracht over de 
bezwaren van voorraadvorming, alleszins redelijk om evcu~ 
genoemden datum uiet in de ordonnantie te vermelden. De 
Regecring heeft het - het is in de ordonnantie ecnigszins an
dors geredigeerd dan wij in het amendement hebben gedaan, 
maar het komt op hetzelfde neer - volkomen in de halld om 
ieder oogcnblik, wanneer die omstandigheden Iliet meel' aan
wezig zijn een ontwerp-ordonnantie in te dienen om het tijde
lijk uitvoerrecht op te heffen en dan is het stellen van dien 
fatalen datum geheel overbodig. 

De heer Weyer : Mijnheer de Voorzitter! Ik wil mij gaarne 
aansluiten bij de argumentatie van den geachten Regeerings
gemachtigde en van den heer De Hoog. Ik zou daaraan nog 
willen toevoegen, dat ik niet geloof, dat de vrees voor voor
raadvorming gegrond is, omdat ik mij niet kan voorstellen, 
dat iemand ter wille van het uitsparen van het uitvoerrecht 
het veel grootere risico van de markt op zich zou willen 
nemen. 

De heer De Bruin Kops, directeur van l~inanciën: Mijnheer 
de Voorzitter! Het door den eersten onder teek en aar van het 
amendement nogmaals naar voren gebrachte argument van 
voorraadvorming, heb ik reeds naar mijn oordeel afdoende 
besproken. 

In tweeden termijn is nu een nieuw argument aangevoerd 
door den heer Van Helsdingen, nl. dat de Regeering zelf ge
wezen heeft op het bestaan van bijzondere omstandigheden, 
o.m. als ratio van de komende extra heffing, zoodat Zij ook 
van tevoren niet kan bepalen wanneer die bijzondere om
s\:andigheden zullen hebben opgehouden haar invloed te doen 
gelden. Er is daarbii meen ik, door den heer Van Helsdingen 
een zeer markant punt over het hoofd gezien, nl. dat ook 
een van de bepalende factoren ten aanzien van de heffing van 
dit recht is geweest het budgetair aspeet en dat alles bij 
elkaar genomen, nog afgescheiden van andere omstandighe
den, welke hier den doorslag hebben gegeven, zooals ik 
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Tijdelijk extra-uitvoerrecht (Ond. 103) . 

(Thamrin, Van Helsdingen, directeur van Financiën.) 
reeds in eersten termijn niteen heb gezet, de Regeering zich 
hier bepaaldelijk oriënteert op het jaar 1937. Verder acht de 
Regeering het ook noodi g, dat de~e . he.f!iug, wanneer er 
niets bijzonde,'s gebeurt, op z'n laatst en dan automatisch 
komt te vervallen na verloop van 15 maanden. Ik 
meen, dat geen enkel steekhoudend al'gument is aan
gevoerd, waardoor er voor de Regeering aanleiding zou 
kunnen zijn van haar zoo juist aangegeven standplmt af te 
wijken. 

De heel' Thamrin : Mijnheer de Voorzitter! Na de krachtige 
verdediging van het geachte lid, den heer Van Helsdingen 
Plet betrekking tot het argument van den heer De Hoog, 

• n .l. dat het tijdelijke van de ordonnantie reeds tot uitdruk
king komt, in den considerans, wil ik nog wijzen op het 
volgende. Feitelijk is toch in tegenspraak met elkaar, dat 
hier een termijn voor de ordonnantie wordt genoemd en de 
Regeering zelf in hetzelfde artikel van het ontwerp de 
bevoegdheid heeft ten allen tijde de oroonnantie in te trekken. 
Deze bevoegdheid, impliceert dat de Regeering elk oogen
blik met een voorstel kan komen om de ordonnantie in te 
trekken. Een nitdrukkelijk stipuleeren van een termijn heeft 
het nadeel van gebondenheid, terwijl het niet noemen van een 
termijn met daarnaast de bevoegdheid te allen tijde de 
ordonnantie in te tNlkken slechts een voordeel geeft. In 
de ordonnantie komt het tijdelijke van den termijn zoowel 
in den considerans als in de Memorie van Toelichting reeds 
tot uitdrukking, waardoor het tijdelijk karakter van de ordon
nantie reeds vaststaat. 

De heer Van Helsdingen : Mijnheer de Voorzitter! Ik zou 
gaarne nog een vraag aan de Regeering stellen. Indien bij 
de Regeering een zoo groote factor is de budgetaire positie 
van het jaar 1937, ligt het dan niet in de lijn om in plaats 
van 15 maanden, te spreken van niterlijk of ten hoogste 
31 December 1937 1 

De heer De Bruyn Kops, directeur van Financiën: Mijnheer 
cle Voorzitter! De wet.gever bepaalt hier een maximum ter
mijn van 15 maanden - dat het. hier bij nood-ordonnantie 
geschiedt is een toevallige omstandigheid - zoodat, om daarin 
verandering te brengen, van den wetgever medewerking 
noodig zal zijn. 'l'usschentijds echter kunnen zich omstandig
heden voordoen, waarbij het nuttig en zelfs geboden kan 
worden geacht, om op zeel' korten termijn de heffing te 
beëiudigen over de geheele linie dan wel ten aanzien van 
bepaalde goederen. Op dien grond is deze procedure zoo ge
makkelijk en soepel mogelijk gemaakt, en de bijzondere be
voegdheid tot beëindiging overgelaten aan den ordonnantie
wetgever. 

(De heer Van He'lsdingen: Accoord.) 
Dat men zich hier speciaal georiënteerd heeft op het jaar 

1937 is uiets nieuws, want dat is ook in mijn rede in eersten 
termijn vermeld. De Regeering moet juist O.m . met het oog 
op mogelijke voorraadvorming eenige speling hebben terzake 
van het afloopen van deze heffi ng. Vandaal', dat die t er
mijn niet gesteld moet worden op ultimo December 1937, doch 
op een jaar en drie maanden. Men had evengoed een jaar 
en vier maanden kunnen nemen, doch de Regeering heeft de 
keuze gesteld op een jaar en drie maanden. Zij acht het noodig 
ten aanzien van de hierbij betrokken belangen de zekerheid 
te geven, dat in ieder -geval na verloop van dien termijn van 
een jaar en drie maanden de heffing automatisch zal vervallen. 

De Voorzitter : Thans kan tot stemming worden overge
gaan. 

Het amendement - Thaml'in c.s. (stuk 10) wordt in stem
ming gebracht en aangenomen met 8 stemmen vóór en 7 stem
men tegen. 

(Weyer, Roep e.a.) 
V 6 Ó l' stemmen de heeren: Van Helsdi ngen, Soetardjo, 

TJtamrin, Soangkoepon, Prawoto, Sosrohadikoesoemo, Ker
stens en de Voorzitter. 

T e gen stemmen de heet'en: Verboom, De Hoog, Kan, 
Roep, Moh. Noor, Blaanw en Weyer. 

Het geamendeerd'e art. 4 en art. 5 van artikel I en de 
artikelen II tot en met VI, worden achtereenvolgens zonder 
hoofdelijke stemming aangellomen. 

De Voorzitter: Conform artikel 60 jo. art. 103 van het 
Reglement van Orde stel ik voor, niettegenstaande het feit, 
dat nog heden gedurende de beraadslagingen wijziging in 
het ontwerp is aangebracht, thans de eindstemming te doen 
plaats heb'ben. 

Daartoe wordt besloten. 

De Voorzitter : Ik geef thans gelegenheid tot stemmoti
veering. 

De heer Weyer: Mijnheer de Voorzitter! Mijn tegenzin in 
dit ontwerp is voldoende gebleken uit mijn redevoeringen in 
eersten en tweeden termijn. Die tegenzin is zeer toegenomen 
speciaal door het aannemen van het amendement stuk 8, 
dermate, dat ik tot mijn leedwezen niet mijn stem aan de 
ordonnantie zal knnnen geven. 

De heer Roep: Mijnheer de Vool'zitter! Hoewel bij amen
dement het uitvoerrecht is verhoogd van 2 tot 4% en ik daar
aan mijn instemming niet heb knnp.en geven, zal ik niet
temin v66r de ordonnantie stellllllen, omdat ik versterking 
van de landsmidclelen een dermate groot landsbelang acht, 
dat ik over mijn bezwaren zal been stappen. 

De heer Van HelsdIngen : Mijnheer de Voorzitter ! Ik sluit 
mij aan bij de woorden van den beer Roep . 

De heer Verboom : Mijnheer de Voorzitter! Om het voor 
mij mogelijk te maken, over miju principieele bezwaren ten 
aanzien van dit ontwerp heen te stappen, waren twee dingen 
noodig: nl. dat de heffing er een zou zijn van beperkten 
duur en ten tweede, dat de heffing matig zou zijn. Daar de 
beide aangenomen amendementen aan deze verlangens den 
bodem hebben ingeslagen, zie ik mij genoopt, tegen de 
ontwerp-ordonnantie te stemmen. 

De heer Kan: Mijnheer de Voorzitter! Ik sluit mij aan bij 
de stemmotiveeringen van de heeren Weyer en Verboom. 

De ontwerp-ordonnantie in haar geheel, als gewijzigd bij 
nota van wijzigingen en als geamendeerd, wordt in stemming 
gebracht en aangenomen met 11 stemmen vóór en 4 stemmen 
tegen. 

V Ó ó r stemmen de heeren: Prawoto, Sosrobadikoesoemo, 
Kerstens, Blaauw, De Hoog, Van Helsdingen , Roep, Soe
tardjo, Thamrin, Soangkoepon en de Voorzitter. 

Te geil stemmen de heeren: Weyer, Verboom, Kan en 
Mob. Noor. 

De vergadering wordt te 2.21 nur n.m. gesloten. 
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Rede van den Voorzitter in verband met het overlijden van het oud-Volksraadslid, den heel' E. Smith. - Ingekomen stukken 

11e VERGADERING. 

Ver g a d e l'Î n g van Din s dag 24 Nov e m bel' 1936. 

(BijeenroepingsuUl': 9 voormiddag.) 

Rede van den Voorzitter in verband met het overlijden van 
het oud-Volksraadslid, den heer E. Smith. - Ingekomen 
stukken. - Wijziging regelen voor toekenning snbsidie aan 
stadsgemeenten en aan het bijzonder onderwijs ten behoeve 
van nitgezonden onderwijzers voor huwelijks- en buitengewone 
bijdragen in de pensioenfondsen (Ond. 44) . - Wijziging eu 
aanvulling militaire pensioenreglementen (Ond. 31» en nadere 
wijziging en aanvulling Pensioenreglement Inlandsche schepe
lingen 1925 (Ond. 98). - Wijziging Papegaaienziekte regeling 
1935 (Ond. 16). - Herziening berekening afscln'ijvingen 
Bankatinwinning (Ond. 6 4). - Vaststelling aantal opcenten 
vennootschapsbelasting (Ond. 96). - Herziening bepalingen 
betreffende toezicht op uitvoering van openbare werken 
(Ond. l01). 

Voorzitter: de heer Mr. W . H . VAN HELSDINGEN. 

1'cgenwoordig met den Voorzitter 15 leden, te weten: 

de heeren Blaauw, Van Helsdingen, De Hoog, Kan, Kerstens, 
Moh. Noor, Prawoto Soemodilogo, Roep, Soangkocpon, 80e
tardjo, Sosl'o1md ikoesocmo, 'rhamrin, Vel'hoom en W eyp. l' . 

Regem'ingsgemachtigde: de heer Marinissen. 

De Voorzitter: Geachte medeleden! Ik open deze 
vergadering. 

Ik verzoek U, U van Uw zetels te verheffen. 
Zaterdag j.l. is het oud-lid van den Volksraad, de heer 

E. Smith, na een langdurige ziekte overleden; gisteren heb
ben zijn talrijke vrienden hem naar zijn laatste rustplaats 
gebracht. 

De heel' Smith maakte gedlll'ende slechts een jaar deel 
uit van den Votksl'aad in zijn vorige samenstelling. Enkelen 
onzer kennen hem als zoodanig dan ook niet, maal' die hem 
gekend hebben, zullen een aangename herinnering aan dezen 
socialen werker bewaren en zijn nagedachtenis blijven eeren, 

Ik stel voor, namens den Volksraad een brief van rouw
beldag aan r.ijn echtgenoote te doen toekomen. 

Daartoe wordt besloten. 

De Secretaris deelt mede, dat zijn ingekomen: 

A. De volgende Regeeringsbrieven en -beschikkingen: 
1. Kabinetsbrief van den Gouverneur-Generaal van 16 No

vember 1936 No. 7 tel' aanbieding van een ontwerp-ordon
nantie tot nadere wijziging en aanvulling van de zegel ver
ordening 1921 (Ond. 108) . 

De stukken worden gedrukt. 

2. Knbinetsbrieven van den Gouverneur-Generaal van 13, 
14, 14, 14, 16, 16, 18, 18 en 19 November 1936 Nos. 35, 37, 
38, 39, 17, 18, 9, 14 en 16 houdende mecledeeling dat zijn 
vastgesteld: . 
a. de ordonnantie tot wijziging van artikel 9 van het Ko

ninklijk besluit van Maart 1904 No. 25 (Indisch Staats
blad No. 241) betreffende de verjaring van het verhaal 
op Landsdienaren, die den Lande schade hebben toege
bracht (Ond. 11»; 

b. de ordonnantie tot intrekking van artikel 6 del' ordon
nantie van 26 Juli 1933 (Stbl. No . 314), houdende aan-

wijzing der Boekit Asamsteenkolenontginning tot Lands
bedrijf in den zin der Indische Bedrijvenwet (Ond. 66) ; 

c. de ordonnantie tot intrekking van artikel 6 der ordonnan
tie van 26 Juli 1933 (Stbl. No. 315), houdende aanwijzing 
der Oembilinsteeukolenontginning tot Landsbedrijf in den 
zin der Indische Bedrijvenwet (Ond. 65 ) ; 

<1. de ordonnantie tot nadere wijziging en aanvulling van de 
"Regelen voor het administratief beheer voortvloeiende uit 
de Indische Comptabiliteitswet" (StbI. 1933 No. 381) 
(Ond. 27) ; 

e. de ordolll1autie houdende wijziging van de bepalingen in
zake het slachten of doen slachten van vrouwelijk groot
hoornvee (Stbl. 1935-'36, Ond. 146; zitt. 1936- '37, 
Ond. 4); 

f. de ordonnanties onderscheidenlijk strekkende tot : 
intrekking van de ordonnanties van 1 October en 14 Decem
ber 1902 (Stbl. Nos. 362 en 448), betreffende het inzamelen 
van niet los op den bodem liggende steenen in 's Lands 
bosschen j 
wijziging en aanvulling van de instellingsordonnantie van de 
provincie West-Java (Stbl. 1925 No. 378) ; 
wijziging en aanvullingsordonnantie van de provincie Oost
Java (Stbl. 1928 No. 295) ; 
wijziging en aanvulling van de instellingsordonnantie van de 
province Midden-Java (Staatsblad 1929 No. 227) (Ond . 
37) ; 

g. de ordonnant,ie houdende reW'Jen ter bescherming van 
brol1captccl'ingcn voor openbare drinkwatcl"voorzieningcn 
(Ond . 100); 

h. de ordonnantie tot uitbreding van de bevoegdheden, toege
kend aan het Hoofd en de ambtenaren van het Kantoor 
van Arbeid in verband met de Overheidsbemoeienis met de 
arbeidsverhoudingen (Ond. 138) ; 

i. de ordonnantie tot beperking van den uitvoer van plant
materiaal van den oliepalm uit het tolgebied van Neder
landsch-Indië (Ond. 106) . 

3. Besluiten van. den Gonverneur-Generaal van 13 en 16 
November 1936 Nos. I. en 10 houdende machtiging krachtens 
art. 105 1. S. aan eenige departementshoofden om te beschikken 
over de bij verschillende aanvullende begrootingen uitgetrok
ken fondsen. 

4. Besluit van den Gouverneur-Generaal van 11 November 
1936 No. 34 bepalende dat het lidmaatschap van den Volksraad 
van E. Straatemeier ni-at eiOOigt door afwezigheid uit Neder
landsch-Indië voor meer dan acht maanden. 

5. Als voren van 12 November 1936 No. 8 bepalende de 
grenzen het zelfbesturend landschap Gowa en houdende aan
wijzing van Mangi-Mangi Karaeng Bontonompo tot be
stuurder. 

ti. Als vore n van 12 November 1936 No. 19 houdende ont
heffing van Raden Toemenggoeng Ario Achmad Probonego-
1'0 van het lidmaatschap van de Bezoldigingscommissie onder 
dankbetuiging voor de door hem in genoemde functiE' bewe
zen diensten, onder gelijktijdige benoeming als zoodanig van 
Raden Toemenggoeng Hasan Soemadipradja, regent van 
Batavia. 

7. Als voren van 12 November 1936 No. 18 houdende 
benoeming van Dr. A. D. A, de Kat Angelino, Directeul' van 
Onderwijs en Eeredienst tot lid van de Tweede Begrootings
comrnissie. 

8. Als voren van 14 November 1936 No. 47 (Staatsblad No. 
612) houdende een wijziging van het besluit van 24 Juni 
1936 No. 14 (Staatsblad No. 362), houdende een herzien ing 
van de bezoldigingen der Inlandsche hoofden in de ufdeeling 
Groot-Atjeh. 

9. BL'ief van den 1en Gouvernements Secretaris van 19 
November 1936 No. 2364JB waarbij wordt aangeboden een 
exemplaar van de bij artikel 1 van het besluit van den Gou
verneur-Generaal van 19 November 1936 No. 17 vastgestelde 
"Invoerlicentieering-verordening 1936/1937" (Staatsblad No. 
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(Voorzitter.) 
624) strekkende tot voortzetting van de licentieering van den 
invoer van glas, glaswerk, emaillewaren, rijwielen en rijwiel
onderdeelen. 

De sub 2 tïm 9 genoemde stukken worden ter inzage gelegd 
t er secretarie van den Volksraad. 

B. Een voorstel tot wijziging van de ordonnantie van 10 
September 1930 (Regeling van de vergunning tot het aan
leggen enz. van een radio-ontvanginrichting ) van den heer 
Soetardjo c.s. (Dnd. 109) . 

Dit stuk wordt gedrukt. 

C. De volgende ter kennisneming ontvangen bescheiden: 
1. Besluiten van den directeur van Binnenlandsch Bestuur 
betrekking- hebbende op de bevolkingsrubberrestrictie. 

2. Brief en telegram van de gebroeders Ziesel naar aan
leiding van het in de Memorie van Antwoord van de Drink
watervoorziening-Beschermingsordonnantie (Ond. 100) mede
gedeelde. 

3. Circulaire van het sub-comité Tiong Hoa "Pesta Pera
jahan Hari Nikanja Prinses Juliana". 

De stukken worden ter inzage gelegd ter secretarie van 
den Volksraad. 

D. De volgende verslagen en boekwerken: 
1. Algemeen verslag betreffende de verschillende gemeen

tediensten van de stadsgemeente Batavia over het jaar 1935. 
2. Jaarverslag over het boekjaar 1935/1936 van de N. V. 

Singkep Tin Maatschappij. 
3. Handleiding voor de toepassing van de Huwelijksordon

nantie Christen-Inlanders Java, Minahasa en Amboina en het 
Reglement op den Burgerlijken Stand. 

4. Notulen van de 95e vergadering van den Raad van het 
Waterschap "Dengkeng" van 4 November 1936. 

5. Notulen van de 106e vergadering van den Raad van 
het Waterschap "Opak-Progo " van 7 November 1936. 

6.. Notulen van den Bale-Agoeng van Soerakarta. 
De verslagen en boekwerken worden opgenomen in de 

boekerij van den Volksiaad. 

De Voorzitter : Aan de orite is de behande lin g 
van d e ontwerp-ordonnanties, ondersche i. 
denlijk st r ekkende : 
a. tot wijziging van de rege l en voor de toe

k en n i n g van sub s i cl i e a a n sta cl s gem e e n
ten ten b ehoeve van de in haren di enst 
uitg ezo nden o nd erwijze r s voor d e door 
h e n aan ' h et Pens i oenfonds voor Enro
pee s c h e l 0 c a I e am b ten are n ve r s c h u I d i g
de huw e I ij k s b ij dra gen (S t a a t s b I a d 1930 
No. 396 ) ; 

b. tot nadere wijziging van de rege li ng 
nopens het verleen en van een tegemoet
komin g in de bu i tengewone bijdragen aan 
het C i v i el Wed uw e n- e n Wee zen f 0 n d s ten 
b ehoeve va n nitgezonden onderwijzers bij 
het bij zon d er 0 n der wijs (S t a a t sb I a d 1924 
No . 446); 

(0 n d. 44), 
Wijzigin ge n 

als gewijzigd 
(s t uk 6). 

bij Nota van 

Op deze ontwerpen is een amendement ingediend door de 
heeren Van Helsdingen, Kerstens en Sosrohadikoesoemo op de 
artikelen 1 van de stukken 2A en 2B, (stuk 5), luidende: 

"Ondergeteekenclen hebben de eer voor te stellen in 
de ontwerp-ordonnantie houdende wijziging van de rege
len voor de toekenning van subsidie aan stadsgemeenten 

(Voorzitter, Blaauw.) 
ten behoeve van de in haren dienst ui tgezonden onder
wijzers, enz. de volgende wijzigingen aan te brengen : 
I. In artikel I van stuk 2A vervallen de woorden: "van 

.% gedeelten ". 
11. In artikel Ivan stuk 2B vervallen de woorden : "vau 

% gedeelten". 
Toelichting. 

Naar verluidt is binnenkort een ontwerp-ordonnantie 
te verwachten, dat O.m. inhoudt dat voortaan 100% der 
salarissen wordt vergoed, maar dan ook het gel;leele be
drag der schoolgelden wordt gestort in 's I"ands kas. In
derdaad is in verband met de afrekening de uitkeering 
van % der kosten van uitzending oulogisch. Het ligt in 
de lijn dat het geheele bed ral! wordt vergoe,l. hetgeen 
geen verandering brengt in den feitelijken toestand. Bedoe
lin g van de amendementen is het ontwerp in overeen
stemming te brengen met den bestaanden toestand en 
de te verwachten ordonnantie-wijziging." 

Sindsdien zijn echter door de TIegeering bij Nota van 
Wijzigingen de door genoemde leden voorgestelde wijzigingen 
aangebracht. Het amendement is derhalve vervallen en 
maakt geen onderwerp van beraadslaging meer uit. 

De ontwerp-ordonnanties als gewijzigd bij Nota van Wij
zigingen (stuk 6), worden achtereenvolgens zonder beraad
slaging en zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voorzitter: Aan de orde is de behande
ling van: 

1. cl eon t w e r p - 0 r don n a n tie tot w ij z i gin g 
e n a a n v u 11 i n g van d e Mil i t a i reP e n s jo e n
reglem e nten (Ond. :Jii ), als gewijzigd bij 
Not a 's van Wij z i gin g e 11 (s t . 4 en 7); 

2. d eo n t wel' p - 0 I' don n a D tie tot n ad ere 
w.ij z i gin gen a a n v u 11 i n g van het lIP e n s i 0 e 11-

reg I e men t In I a n d s c heS c h epe I i n ge J] 1925" 
(Ond.98), als gewijz igd bij Nota van Wij
zigingen (stuk 6). 

De heel' Blaauw: Mijnheer de Voorzitter ! Zooals de Re
geering in haar Memorie van Antwoord op Onderwerp 3 1) 
nog eens nadrukkelijk heeft vooropgesteld, heeft bÜ de wijzi
gingsordonnanties het streven Vool'opgezeten om de militaire 
pensioenen gelijk te schakelen met het Indisch Burgerlijk 
pensioenreglement. Dit streven is toe te juichen, indien men 
slechts er voor oppast, dat met dat gelijkschakelen aan de 
I. B. P . er geen methoden worden gevolgd als die van het 
Procrnstesbed, indien slechts niet gepoogd wordt om groot
heden gelijk te maken, die inderdaad niet gelijk zijn, indien 
in het algemeen geen onbillijkheden met dit gelijkschakelen 
aanvaard worden, die tenslotte niet aanvaardbaar zijn. De 
Regeering wekt eenig vertrouwen, dat zulks ook n iet ge
beuren zal, doordat Zij uitdrukkelijk vaststelt, dat het in 
overeenstemming brengen met het I. B. P. slechts zal ge
schieden zooveel mogelijk en dat dam', waar de mili
taire verhoudingen en toestanden tot afwijking noopten, 
daartoe is overgegaan. 

Nu is een van de punten, waarbij het de vraag is of in
derdaad dit gelijksehakelen niet tot gevolg heeft gehad het 
begaan van onbillijkheden, de intrekking van het rangs
pensioen ineens. De Regeering motiveert deze plotselinge 
afschaffin g van het rangspensioen in de Memorie van Toe
lichting aldus: 

"Vermits echter bij eene herziening der pensioenbedra
gen van een eerbiediging van verkregen rechten - waarop 
het keuzerecht tusschen rangs- en diensttijdpensioen toch in 
wezen berust - kwalijk meer zou kunnen worden ge
sproken is het wenschelijk voorgekomen de rangspensioen
reglementen voor de officieren en Europeesche onder-
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officieren met ingang van den datum van inwerking
treding van de onderwerpelijke ordonnantie buiten wer
king te stellen. " 

Derhalve, omdat el' reeds in het I. B. P. enkele rechten zijn 
aangetast, ziet de RegeerÎ1Jg er niet tegen op om, waar dan 
ook, te komen tot het aantasten van eenmaal verkregen 
r echten e'l dat doet Zij dan in dit bijzondere geval door het 
afschaffen van de rangspensioenell. 

Een kleine uitbreiding van deze toelichting vind ik dan 
bovendien nog in de }'1:emol'ie van Antwoord, waarbij de 
Rcgecl'ing in het bijzonder ten opzichte van de onderofficieren 
het vo lgende verkl aart: 

"BI' bestaat naat' de meening yan de Rcgecl'ing geen 
lJanleiding om de onderofficieren, die v66r 25 December 
1926 in dienst zijn getreden, de keuze te laten tusschcn 
l'an gspensioen en diensttijdpensioen . 

Dit ZOll beteekenen dat voor deze onderofficieren de 
vroegere rechten op het gebied van de pensioenen onver
kort zouden worden gehandhaafd, terwijl voor alle bur
gerlijke landsdienaren, als gevol g van de daling van de 
salarissen, de vroegere pensioensaanspraken wijziging 
hebben ondergaan." 

Derhalve, omdat in het I. B. P. de vroegere pensioensaan
~praken wijzigingen hebben ondergaan, is ele Regeering blijk
baat· gerechtigd om bij de militaire pensioenreglementen het 
ran gspensioen geheel te doen vervallen . Waar het I. B. P. het 
l'angspensioen niet kent, daar moet dus het militair pensioen
l'cA:lcmcnt yolledig' afstand cloen van dcze rangspensioenen. 
Ik kan het niet helpen) maar ik vind, dat het langzamerhand 
toch gaat lijken op het toopassen van methoden ,"an het 
Procrustesbed. Hier worden de mili taire pensioenen gelegd 
op het Proerllstesbed van het I. B. P . en waar el' eenige 
bee nen - in dit gevat de rangspensioenen voor sommige 
menschen - uit het bed uitsteken, daal' worden die beenen 
afgekapt met dit wÜzigingsontwel'p. 

Ik geef toe, dat hi er en daar in de ontwerpen doekjes voor 
het bloeden worden gegeven, maal' het zijn dan ook inderdaad 
niet meer dan doekjes voor het bloeden voor het afkappen van 
die beenen. 

Overigens, dat die been en op het oogenblil\ te lang zij n 
voor het Procrustesbed van het I. B. P. , daa rvoor is voor 
een gedeelte verantwoordelijk geweest de Regeering zelve, 
die destijds deze militairen beeft benoemd onder de voorspi e
geling, dat zij t.Z.t. kunn en worden gepensionneerd op den 
voet van dat t'angspensioenreglement. :U aar in het bijzonder" 
vind ik deze plotselinge afschaffing van de l'ungspensioenen 
onbillijk omdat zij, anders dan bij het aantasten van de 
rechten bij de burgerlijke pensioenreglementen, ni et gelijk
matig, 11i et evenwichti g werkt. De afschaffing van 
dat rall gspells ioen zal niet over de geheele linie gel\ik 
effect sorteeren, want er zijn verschillende groepen onder de 
militairen. El' zijn groote groepen individuen onder de mili
tairen die van deze afschaffing van het rangspensioen niet 
den minsten last zullen ondervinden. Maar er zijn daaren
tegen ook anderen die er buitengemeeu zwaar door getroffen 
zull en worelen. Dit onderscheid op zichzelf lijkt· mij onder 
de hepaa lde omstandigheden niet toelaatbaar. 

Bovendien trekt de Regeering hier eon parallel met hot 
Indisch burgerlijk pensioenreglement, terwijl ik toch betwij
fel of een dergelijke parallel over het algemeen wel voldoen
de geha ndhaafd kan worden . Immers wat bij den burger
lijken dienst niet en bij den militairen dienst wel 
bestaat en heel nauw samenhangt met het rangspensioen, is 
het ontslag wegens dienstbelang. De burgerlijke dienst kent 
een dergelijk ontslag niet en de militaire dienst heeft ecn 
dergelijk ontslag altijd gekend en zal dat ontslag blijven 
kennen. I-Iet bestaan van het ontslag wegens dienstbelang is 
een del' redenen waarom de rangspensioenen destijds in het 
leven zijn geroepen. Nu schaft men in de voorliggende ont
werpen, min of meer in afwerking van de voorstellen van 
. HllIldclingen. Zittingsjaar 1036-1937. 

1926 het ran gspensioen af, ofschoon de n cgeerillg toch eigen
lijk iets dergelijks betreurt. Ik haal dit in verband hiermede 
aan, omdat ten slotte, voor zoover het reeds gebeurd is, men 
op di e afschaffing van de rangspensioenen niet behoeft te
rug te komen. 1tfaar, voor zoover er nog categorieën van 
militairen bestaan die recht zullen kunnen doen gelden op 
een rangspensioen, is de motiveering der Regeering tel' zake 
toch nog wel steeds geldig. De Regeering motiveert in haar 
Memorie van 'foeliehting onder punt (26) als volgt: 

"Eigenlijk is dan ook het stellen van minimum-leef
tijden voor het verkrijgen van recht op pensioen met 
betrekking tot militaire landsdienaren te veroordeel en 
en zou ten aanzien van deze categorie landsdi enaren de 
voorkeur moeten worden gegeven aan het stelsel der 
rangspensioenen, waarbij voor het verkrij gen van recht 
op pensioen geen minimum leeftijden zijn gesteld." 

Dit beginsel geldt natnurlijk nog onverkort VOOr al die
genen wien onder de bestaande verhoudingen nog altijd in 
uitzicht is gesteld t.Z.t. een keuze tusschen rangspensioen 
en diensttijdpensioen. 

Ten slotte werkt het intrekken van de rangspensioenen 
onbillijk en onevenwichtig omdat zelfs de Regeerin g t .a.v. 
bepaalde groepen van militairen blijft vasthouden aan het 
instituut del' rangspensioenen. Dit betreft dan in het bij
zonder de militairen beneden den rang van onderofficier. 

Ik had het er zooeven over, dat zij onevenwiehtig is en 
daarom onbillijk werkt omdat de intreltking van de rangs
pensioenen verschil maakt over verschillende groepen van 
militairen en bovendien over verschillende individuen in de
zelfde groep van militairen. .om bij het laatste te blijven, 
men zal onder de militairen van dezelfde groep drie soorten 
hebben. 

111 de eerste plaats heeft voor de militairen, die in dienst zijn 
getreden na het jaar 1926 een uitzicht op pensionneer,ng met 
rangspensioen nooit bestaan en voor deze personen is inderdaad 
het onderwerpelijke voorstel niet de minste aantasting van ver
kregen rechten. De tweede groep bestaat uit de militairen, die 
wel de keuze hebben gehad van een rangspensioen dan wel 
diensttijdpensioe.n en daarvan reeds gebruik hebben gemaakt. 
Ook deze personen znUen. dool' de onderwerpalij ke voorschrif
ten niet worden aangetast jn hun rechten, doch er is nog een 
derde betrekkelij k kleine groep, aan wie wel in nitzieht is ge
steld de keuze om te zijner tijd gepensionneerd te worden, het
zij op den voet van het rangspensioen, dan wel op den voet 
van het diensttijdpensiocn. Deze groep wordt nu in zi.in ver
wachtingen buitengewoon teleurgesteld. H et zal hierbij gaan 
om het fei t, of de onderwerpelijke ordonnantie in. werking zal 
treden hetzij v66r dan wel na het tijdstip, dat deze personen 
in de gelegen heid zullen zijn pensioen aan te vragen. Zij die 
nog net vóór het inwerkin gt l'eden van deze ordonnantie een 
dergelijke keuze kunnen doen, zullen daar niet den minsten 
last van ondervinden, terwij l diegenen, die gcpensionneerd zul
len worden, even na de inwerkingtreding van deze ordonnantie, 
hetgeen een verschil van enkele dagen kan beteekenen, ten 
zeerste dool' deze ontwerp-ordonnantie zullen worden benadeeld . 

Mijnheer de Voorzitter ! Ik zie toch geen redelijken gl'ond 
in de handelwijze om een dergelijk buitengewoon groot ver~ 
sclül te maken tusschen militairen van dezelfde groep, mili
ta iren, die in nagenoeg dezelfde omslandigheden hebben 
ged iend. Het zal wel bekend zijn -ik behoef noch ons Coll ege, 
noch den geachten Regeeringsgelllaehtigde lastig te vall en 
met het geven van voorbeelden te dezen opzichte -, dat el' 
een heel groot verschil in pensioenbedrag kan zijn tengevolge 
van het feit, dat men gepens ionneerd wordt ltrachtcns het 
rangspensioen dan wel krachtens het dienstt:ijdpcnsioen . 
Bovendien brengt de plotselinge intrekking van het rangs
pensioen verschil in de onderscheidene groepen van militairen 
teweeg en daarvan zou ik dan in de eerste plaats als een 
groep, die in het bij zonder wordt benadeeld dool' de intrek
king van het rUllgspensioen, willen noemen de groep van de 
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uIIiciel'cn van gezondheid, de apothekers en de militaire 
paardenartsen. Deze militairen treden in bet algemeen in 
dienst op een tijdstip, dat ongeveer 4 jaar later valt dan 
dat van de gewone troepen officier. Nemen wij b.v. als voor
beeld twee jongelieden van 18 jaar, waarvan de eene bet 
voornemen beeft als troepenoHicier in dienst te treden en de 
ander als officier . van gezondheid. Dan zal de eerste zich op 
ziju achtiende jaar meldeu b.v. i)ij de militaire academie te 
Breda en van dat moment af begint zijn diensttijd te loopen. 
Deze persoon, gesteld dat hij na drie jaar officier wordt, zal 
op het moment, dat de officier van gezondheid te zij ner tijd 
in dienst treedt, d.w.z. op een tijdstip 7 jaar na het begin 
van zijn studie, een diensttijd in rekening kunnen brengen 
van 5% jaar en wel berekend op de volgende wijze. Hij zal 
als cadet aan de militaire academie een studietijd van drie 
jaar hebben gemaakt. Deze drie jaren znllen voor Indischen 
diensttijd medetellen als anderhalf jaar en verder heeft de 
troepcnofficier in Indië op bedoeld moment in actieven dienst 
gediend vier jaar. Op het moment dus, dat de officier van 
gezoudheid in militairen dienst treedt en dns zijn diensttijd 
nog met een schoone lei zal moeten aanvangen, heeft de troe
penoHicier reeds 5% jaar dienstjaren, die voor pensioen 
medetellen . 

Deze 5% jaar, die de officieren van gezondheid, apothekers 
en militaire paardenartsen later komen, zullen zij nimmer 
kunnen inhalen . 

Nu is dit nadeel onder dEl bestaande voorschriften niet zoo 
groot. In de eerste plaats niet, omdat in tegenstelling met 
de troepenofficieren, de officieren van gezondheid een pen
sioen knUllen krijgen na vijftien dienstjaren, tenvijl de troe
penofficieren dat krijgen na twintig dienstjaren. Maal' van 
bijzonder belang was dan ook voor de officieren van gezond
heid bij de bestaande bepalingen, het rangspensioen . 

Wanneer een offieier van gezondheid vroegtijdig zou wor
den gepensionneerd, kon hij nog altijd een keuze doen op het 
rangspensioen, waardoor het pensioen gebracht werd op het 
VOOI' hen geldend algemeen minimum, omdat die officier van 
gezondheid een minder aantal pensioengerechtigde dienst
jaren had, hetgeen dan hooger was, dan het diensttijdspen
sioen. 

Dit was voor den gewonen troepen officier natuurlijk niet 
van zoo nitnemend belang, omdat wanneer deze het dienst
tijdpensioen koos, - ik vergelijk nog altijd de zooeven ge
noemde twee jongelui, die samen op achttien jarigen leeftijd 
zijn begonnen, - hij toch altijd als troepenofficier een dienst
tijd heeft van 5% jaar langer dan de officier van gezond
heid, hetgeen ten aanzien van het pensioen-bedrag een aall
merkelijk hoogere som oplevert. 

In dit verband, waar de officier van gezondheid 'en de 
m..ilitaire paardenarts, alsmede il e apotheker zoo in het bij
zonder benadeeld worden, wil ik hun positie toch nog een 
oogenblik ietwat ruimer bekijken. 

In deu Volks,'aad is de positie van de officiereu van ge
zondheid destijds reeds tel' sprake gebracht dool' Dr. Ratu 
Langie. Ik verwijs hiervoor naar de Handelingen van den 
Volksraad van 1934--1935, blz. 638. Daarin is de positie van 
de officieren van gezondheid getoetst aan die van de troepen
offieieren. De legercommandant antwoordde op hetgeen door 
den heer Ratu Langie was gezegd op blz. 829 van die han
delingen : 

"De vraag of voor de officieren van gezondheid af
wijkende pensioensbepalingen noodig en mogelijk zijn, 
heeft echter reeds geruimen tijd de aandacht van de 
legerleiding en zal ongetwijfeld bij de voorgenomen 
herziening der pensioensregeling ernstig worden over
wogen. " 

Hoewel dns niet met zooveel woorden toegegeven is , dat 
de pensioensbepalingen voor de officieren van gezondheid 
in verband met die van de overige officieren onbevredigend 
zijn, blijkt dit toch wel uit het antwoord van den legercom-

mandant. Immers, indien cl it niet het geval ware, dau zou 
ook niet kunnen worden overwogen of afwij kende pensioens
bepalingen voor de officieren van gezondheid noodig en mo
gelijk zijn. 

Gaan wij nu na iu hoeverre aan deze belofte is voldaan, dan 
moet met leedwezen wor.den geconstateerd, dat maat' in zeet' 
onvoldoende mate aan de onbevredigende positie van de offi
cieren van gezondheid wat hun pensioensbepalingcn betreft 
is tegemoetgekomen. Het eenige wat men heeft gedaan is 
het scheppen van een bepaling, dat bij ontslag uit hoofde van 
dienstbelang - dus bij passeering - voor de subalterne offi
ciel'en van gezondheid, de officieren van den diergeneeskundi
gen dienst en de militaire apothekers een minimum pensioens
percentage van 40 is gegarandeerd. 

Dat ook de Regecring van inzicht is, dat deze onbevredi
gende positie van de officiersgroepen slechts zeel' ten deele 
is opgeheven, blijkt wel uit de zinsnede in de Memorie van 
Toelichting op blz. 40 onder punt 48, nl. : 

"Teneinde genoemde officieren eenigszins tegemoet te 
komen in bet nadeel, voortspruitende uit de bijzondere 
militaire eischen, die veel vuldig dwingen het leger te ver
laten, voordat recht op een redelijk pensioen is ver
kL'egen, " 

Ik wensch hiel' uitdrukkclijk vast te stellen, dat dus ook 
volgens de Regeering door dezc bepaling slcchts eenigszins 
aan de bezwm'en is tegemoet gekomen j ten tweede, dat hierin 
wordt erkend, dat men bij dergelijke pensionneeringen ge
dwongen is, het leger te verlaten voordat recht op een redelijk 
pensioen is verkregen en ten derde, dat deze pensionneeringen 
wegens dienstbelang in bet leger veelvuldig voorkomen. Dit 
laatste punt komt ook tot ui t ing in (41) van de Memorie van 
Toelichting : "Vele pensionneeringen van militairen toch moeten 
worden beschouwd als gedwongen pensionneel'ingen enz." 
Geconcludeerd kan dus worden, dat ook volg'ens de Regeering 
slechts eenigszins is tegemoet gekomen aan de onbevredigende 
pensioenregeling van bovengenoemde officiersgroepen. 

Hoe onbevredigend de positie na doorvoering van de voor
liggende voorstellen worden zal blijkt pas duidelijk nit hct 
volgende voorbeeld. 'Vanneer een kapitein wordt gepasseerd 
\'001' majoor, zal hij cen jaarlijks pensioen krijgen van f 3108; 
een officier van gezondheid Ie klas, gepasseerd voor diri
geerend officier van gezondheid 2e klas, krijgt een pensioen 
van f 3660, derhalve meer; een majoor, gepasseerd voor 
overstc, krijgt f 4356. Daarentegen een dirigeerend officier 
van gezondheid 2e kJas, gepasseerd voor dirigeerend officier 
van gezondheid Ie klas, slechts f 38 8, dus alweer minder. 
Een overstc gepassecrd voor kolonel kriigt f 5244, een 
overste-dokter, gepasseerd voor kolonel-dokter, f 4356, dus 
nota bene slechts evenveel als een majoor van den troep ge
passeerd voor overstc. 

Voor een officier van gezondheid Ie klas, gepasseerd V001' 
majoor-dokter, is de pil derhalve eenigszins verguld, maar voor 
de overigen blijft de toestand even st.,,-k schrijnen. Vraagt 
men zich af, waaraan ..die officieren deze behandeling te wijten 
hebben, dan is, zooals ik reeds zeide, het antwoO'rd. dat ze ook 
een veel langer en studietijd hebben en hun studietijd telt, in 
tegenstelling tot dien van de overige officieren, in Ilet geheel 
niet mede voor hlill pensioen. Dat lijkt mij toch wel een zeer 
negatieve appreciatie van de meerdere studie en meerdere 
opofferingen voor het volgen der studie niet alleen, maa.l' ook 
van de zeer verantwoordelijke functie, die de officieren van 
den M. G. D., van den M. D. G. D. cn de militaire apothekers 
hebben. 

Men vraagt zich af of de Regeering zich wel realiseert, dat 
ze door dergclijke maatregelcn slechts bij den thans heerschen
den overvloed van aanbod op de arbeidsmarkt aan den eisch 
van een met animo werkend corps offioieren van gezondheid 
enz. kan voldoen, Zoolang er nog rangspensioenen bestaan, val
len de nadeelen van den langeren en niet voor pensioen tellen
den studietijd niet zoo op, maar nu de rangspensioeneu worden 
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afgeschaft, is het een teleurstelling, dat de Regeering hieraan 
niet volledig is tegemoet gekomen door ook voor de officieren 
van genoemdc diensten den stndietijd volledig te doen medc
tellen voor pensioen, evenals zulks geschiedt voor de overige 
officieren. Als men nu de vraag stelt, waarom de Regeering 
dit niet doet, dan zicn we in de Memorie van Antwoord dat 
de Regeering zegt, dat het medetellen van den studietijd even
min geschiedt voor de doctoren van den 'burgerlijken genees
kundigen dienst. In de Memo?ie van Antwoord lees ik: 

"Wa t belt'eft de opmerking, dat de officieren van ge
zondheid door de afschaffing van het rangspensioen wel 
zeel' in het nadeel komen, aangez ien zij eerst op lateren 
leeftijd in dienst treden en hun studietijd niet als dienst
tijd voor pensioen wordt medegerekend, moge er op 
worden gewezen, dat in dit opzicht de artsen van den 
D.V.G. geheel in dezelfde omstandigheden verkeeren. 

], 1' bestaat voorshands geen goede grond om de officie
ren van gezondh eid in dit opzicht anders te behandelen 
dan genoem de burger-geneesheeren." 

\Vaul'om' l\tcn krij gt hiel' plotselin g een behandeling van 
offic ieren, van officieren van gezondheid a1s burgcl'-ambttl
naren en men mag derhalve hiel' toch wel dun de Regeerin g 
de pertin ente vl'aag stell en, wat zijn de officieren van gezond
heid1 Zijn zij officier of burger ! 

(De heel' Soangkoepo n: Artsen!) 
In deT'daacl , l ij zli n nrts, evengoed als men in het leger aller

lei andcre tecltnici heeft, maal' de vraag, die ik aan de Re
gecrin g wil stellen, is: wit Zij de oî.îiciel'cn van gezondheid 
en evcnzoo de di er geneeskundigen en de apothekers behan
delen als officier of als burger' lndi en de Regéel'i ng hen 
als officier wil behandelen, bestaat Cl' zekcr a ~lllie i d in g om 
voor deze menschen een zeker tijdperk van hUil studie te cloen 
medetellen als pensioentijd, evenals zulks geschicdt voor 
nndel'c officim'cn ; wi l de Regeel'ing hen behandelen als 
burgrl', dnn herft de Regcel' ill fr daarvan ook de consequen
ties te aanvaarden en afstand te doen van de mogelijkheid 
van ontslag wegens dienstbelang. 

lk Wil 11l cllt verDand, voor het geval de Hegeerin g cle ver
ge1ijking va n officieren van gezondh eid met bUl'gera l' tsen 
w il voortzetten er toch op w\izen, dat zelfs bij die vergelij
kin g de officieren van gezond heid toch nog in het nadeel z\in . 

In de eerste plaats is het leven van den officier van ge
zondhe id veel riskanter dan dat van een bnrgerarts, want ten 
eerste moet de officier van gezondheid meer deelnemen aan 
expedities en ook zal hij meeT' last ondervinden van bin
nenl andsche onlusten . Verder l ullen aan den officier van 
gezo ndh eid "cel strengere eischen gesteld moeten worden 
wat zUn physiek beft'eft, waardoor een ontsla g wegens onge
schikth eid - dus ni et wegens dienstbelang - bij den officier 
va n gezo ndheid eerder' zal plaats hebben dan b\i den burger
arts en tenslotte zal de officier van gezondheid zeer weinig 
uitloop hebben naar hoogere betrekkin gen en derhal ve een 
geringere knns hebben op een pensioengrondslag, die ietwat 
boven het "edelijke uit gaat. Ik zou hiervoor een vergelij
ldn g willen maken tusschen de kansen op promotie van een 
a rts hU den D. V. G. en een officier van gezondheid en dan 
zie ik, dat het aantal subalterne officieren van gezondheid 
met een eindsala"is "nn .f 800, 180 bed raagt. Bij een gelijk
wnfl rdig ambt b\1 den D. V. G., de gouvernementsartsen is 
hct aantal 108, derhalve aanmerkelijk lager. 'Wat de hoo
gerbezold igde f uncties betreft, wordt het daarentegen jnist 
andersom. BU een eind-salaris van f 900, is het aantal bij 
den militair gcneesln1l1cli gen dienst slechts 8, hij den D. V. G. 
10. BU ecn salnris van .f 950 - .f 1000, is hct aantal bij den 
militnil" geneeskundigen dienst 5 en b\i den D. V. O. even
eens 5, maal' bij eon salaris van .f }]OO, vindt men b\l den 
mili1nil' geneeskund igen dienst slechts 2 functionarisse n en 
bii den D. V. O. 14. 

Van de 180 officieren van gezondheid kunnen dns slechts 
13 leid ende fun cti es bekomen, dnfl l'rn tegen kunnen vn n de 

108 gouvernementsartsen 29 leidendc functi es gaan beldee
den. Deze tegenstelling is toch wel zeer duidelijk. 

(De heer Soa n g koe pon: Maar hoe staat het met 
de diensttijden 1 Daarmede moet men toeh ook rekening 
honden1) 

Ik kan deze interruptie zoo gauw niet geheel overzien, 
maar ik veronderstel , dat die diensttijden van de verschillen
de functionarissen, die hier bedoeld worden, zoo niet geheel, 
dan toch nagenoeg met elkaar overeenstemmen. 

Tenslotte kom ik tot de toeli chting, die de Regeering heeft 
gegeven in de Memorie van Antwoord, waarin Zij vergelijkt 
de militaire artsen met de burgerlijke artsen. Ik zou ten aan
zien hiervan de vraag willen stellen: Waarom maakt Zij deze 
vergelijking alleen ten opzichte van de artsen, maar niet ten 
opzichte van de ingenieurs, waar bv. onder de militairen van 
de genie vele ingenieurs zijn; waarom worden dezen niet 
vergeleken met de ingenieurs bij den burgerlijken di enst1 

Verder is ei' nog een onderdeel van de voorstellen met de 
daarop betrekking hebbende toelichting, die ik niet volkomen 
begrijp. De Regeering is in de voorliggende voorstellen den 
subaltel'llen officieren van gezondheid, paardenartsen en 
apothekers voor een deel tegemoet gekomen, nl. dengenen, 
die wegens dienstbelang het leger zullen 'verlaten; aan deze 
mensehen wordt een minimum-pensioen toegekend van 40% 
van den pensioensgrondslag. Er is in het Gedelegeerdenverslag 
gevraagd of, wanneer dit het geval is met de subalterne 
officieren van gezondheid, die een minimum van 40% gega
randem'cl krijgen, men dan niet een te gering verschil krijgt 
met de officieren van gezondheid, bv. de majoor-dokters, die 
ook wegens dienstbelang zullen worden ontslagen en voor 
wie een dergelijk minimum in de voorliggende voorstellen 
niet is gegarandeerd. De Regeering wijst erop, dat dit verschil 
indcrdaad wel grooter zal worden dan in het Gedelegeerden
verslag is berekend, omdat het in het voornemen li gt ook 
majoor-dokters, wanneer zij voor een hoogeren . rang zijn 
gepasseerd, langer te doen doordienen. Het gevolg daarvan 
is, dat zij een hoogel'en pensioengrondslag krijgen, waardoor 
het verschil met de pensioenen der snbalterne offici eren van 
gezondheid wordt vergroot. De Regeering vel'ge1{jkt hier 
echter twee ong'elijkwaardigc grootheden. In het Gedelegeer
dcnvel's)ag is de vergelijking gesteld tusschen de subalterne 
officieren, die wegens dienstbelang het leger moeten verlaten 
cn majoor-dokters, die ook wegens dienstbelang het leger 
moeten verlaten, dns niet majoor-dokter s, di e in de gelegen
heid worden gesteld dool' te dienen; het verschil in pensioen 
tussehen deze twee groepen zal dan niterst gering blijven. 

Overigens begrijp ik nog niet geheel, waarom deze regeling 
in het bijzondcr voor de subalterne officieren van gezondheid, 
paardenartsen en apothekers wordt g-et roffen en niet voor de. 
hooget'c officieren. Is het de bedoeling dcr Rcg('ering om deze 
~nbaltcrne officieren van gezondheid, die wOl'den gepasseerd 
\'001' de hoogere rangcn, niet in de gelegenheid te stellen om 
evenals de majoor-doktcrs, zelfs bij passccrin g- te latcn dool' 
dienen, totdat zij een hooge ren pensioengl'ondslag hebben 
gekregcn! Ik zou dan, indien dat inderdaad de bedoeling 
der Regeering is, in dit verband een vergelijking wi11en maken 
met de kapiteins bij de troep. Ten aanzien hiervan heeft de 
Regeering uitdrukkelijk verklaard, dat het ook in de bedoeling 
I igt om de kapiteins - dat ziin subalterne officicren - van 
de troep langer te laten doordienen, z-clfs indien zti gepas· 
,:eerd z,jn, waardoor Z\i, zooals de Regcering zegt, in vrUwel 
alle gevallen loch dczen pensioengrondslag zullcn halcn ; deze 
pensioengrondslag is dan berekend volgens de hoogste bezoldi. 
'dng gedurende de drie laatste jaren genoten en bedt'aagt 
~16% van die bezoldiging. Hie l' ze~t de Rcgecring dusl dat een 
(~epasseerde troepenkapitein in vrijwel all e gevallen 46% van 
clen pensioensgrondslag zal kunncn bereiken. 

Zullen de kapiteins bij den geneeskundigen dienst, subal
terne officieren van gezondheid dus, n iet in de gelegenheid 
worden gesteld dit pcnsioen van 46% te halen Y Ik moet het 
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haast concludeeren uit de tegen.stelling welke. de Regeering hier 
maakt. Maar als dat zoo is, dan zou ik toch wel eenige toelich
ting van de Regeering ontvangen waarom dat het geval is. 

Ten slotte zou ik, te eigener geruststelling, van de Regeering 
nog de verzekering willen hebben, dat waar zij 'IL de. Memorie 
van Antwoord ten aanzien van de hoofdofficieren van den 
militair geneeskundigen dienst verklaart,.dat deze in de gelegen
heid zullen worden gesteld om als zij gepasseerd zijn. voor een 
hoogeren rang langer door te dienen, deze dan ook op deze.lfde 
wijze zullen worden behandeld als de subalterne officieren, dat 
zijn de kapiteins bij den troep, n.l., dat zij, zooals ik zooeven 
heb aangehaald, in vrijwel alle gevallen. toch den hoogsten 
peILSioengrondslag zullen kunnen bereiken. 

Alvorens af te stappen van dit onderwerp betreffende de 
officieren van gezondheid, de militaire paardenartsen en 
apothekers, zou ik willen resumeeren, dat, hoe men ook de 
regeling maakt toch, wanneer t.Z.t. alleen het diensttijdpen
Bioen voor deze menschen zal blijven gelden, steeds de te
genstelling zal blijven bestaan, dat de troepenofficieren een 
hooger aantal pensioenjaren in rekening zullen brengen hij 
gelijken leeftijd van de betrokkenen. Deze tegenstelli.ng blijft 
bestaan en voor deze onbillijke behandeling van de officieren 
van gezondheid zie ik geen enkele aanleiding in het voor
liggende voorstel. Ik zou daarom het voorliggende ontwerp 
in dien zin willen wijzigen, dat voor de officieren van ge
zOJ'Idheid, de militaire paardenartsen en apothekers in het 
ontwerp het recht wordt toegekend van medetelling van den 
studietijd. Ik heb hiervoor een amendement geconcipieerd, 
dat als volgt luidt: 

".ondergeteekenden hebben de eer voor te stellen in de 
ontwerpordonnantie tot wijziging en aanvnlling van 
Militaire pensioenreglementen (.ond. 31) de navolgende 
wijzigingen aan te brengen: 

In artikel 4 wordt 
a. onder Vbis toegevoegd: 

Voorts wordt een nieuw derde lid toegevoegd, 
luidende: 

,,(3) Officieren van gezondheid, militaire apothekers 
en militaire paardenartsen, die recht op pensioen kun
nen doen gelden overeenkomstig artikel 1, kunnen voor 
de berekening van hun pensioeILSbedrag vijf fictieve 
dienstjaren mede in aanmerking brengen". 

b . .onder VIn geschrapt de tweede alinea van lid 5 van 
het aldaar nieuw gelezen artikel 10." 

Wanneer de officieren van gezondheid door het intrekken 
van het raugspensioen in het bijzonder benadeeld worden, dan 
zal een soortgelijke benadeeling meer dan van de andere 
militairen plaats hebben ook bij verschillmide groepen van 
onderofficieren. In de jaren 1919 en 1921 zijn, omdat er hier in 
het Indische leger een groot tekort aan kader was, onder
officieren van het Nederlandsche leger in de gelegenheid 
gesteld bij het Indische leger dienst te nemen. Deze menschen 
hadden in het Nederlandsche leger reeds een zeker aantal 
dienstjaren achter den rug j zij waren reeds op leeftijd, maar 
zij zagen er geen ,bezwaar in, in het Indische leger dienst 
te nemen omdat destijds hun voor oogell werd gesteld, dat 
zij t.Z.t. zouden lnmnen worden gepensionneerd op den voet 
van het rangspensioen. 

Voor hen was het dus van niet zoo 'n groot belang, dat zij 
reeds eeu hoogen leeftijd hadden. Wanneer zij een zekeren 
rang zouden hebben bereikt, zouden zij het peILSioeu· kunnen 
verkrijgen op dien rang gesteld, zonder dat zij volgens dieILSt
tijdpensioen genoegen zouden behoeven te nemen met een 
lager bedrag. Wanneer deze personen zouden moeten door
dienen na de vaststelling van de onderwerpelijke voorschrif
ten, totdat zij krachteILS hun diensttijdpensioen een bedrag 
zouden verkrijgen ongeveer gelijk aan het bedrag van het 
rangspensioeu, dan zou dool' zeer velen van deze onderofficie· 
ren zoo langzamerhand een leeftijd worden bereikt, die toch 
wel de vraag doet opwerpen, of een dergelijke leeftijd wel 

in overeenstemming is te brengen met de paraatJ,eid van het 
leger. De Regeering zegt in de Memorie van Antwoord dat 
voor een te hoogen leeftijd van een groot gedeelte van de 
onderofficieren als gevolg van de omstandigheid, dat in de 
toekomst 25 jaar en 7 maanden zal moeten worden gediend, 
alvorens het maximum pensioen kan worden verkregen, door 
haar niet wordt gevreesd. Doch, Mijnheer de Voorzitter, van 
deze personen, die reeds een groot aantal Nederlandsche 
dienstjaren hadden, die sleeftts voor de helft als Indische 
dienstjaren medetellen, zal, warlneer zij dool' moeten dienen, 
totdat zij in rekening kunnen brengen 25 Indische dienst
jaren en 7 maanden, de leeftijd op het moment van het toe
kennen van pensioen wel langzamerhand aanmerkelijk hoog 
zijn geworden. Zoo zijn er op het oogenblik onder deze 
onderofficieren - een groep overigens die uit meer dan 
800 man bestaat - reeds personen, die een leeftijd 
hebben van {jO jaar en een diensttijd van Ï8 jaar. 
Wanneer die personen moeten doordienen, totdat zij hun 
maximum pensioen krachtens het diensttijd pensioen hebben 
behaald, znllen zij zoo langzamerhand, bij het bereiken Vall 

een pensioengrondslag van 46% een leeftijd hebben Vall 

ongeveer 54 jaar. Ik mag te dezen aanzien clan toch wel de 
vraag stellen, of de Regeering dan nog niet vreest dat hier
door door de onderofficieren een te hoogen leeftijd wordt 
bereikt. 

Voorts wijst de Regeering de opmerking in het Gedelegeer
denverslag ten aanzien van dezen leeftijd van de onderofficie
ren af door te verklaren, dat, waar de onderofficieren als 
regel op jongeren leeftijd in dienst treden. dan de officieren 
en ook voor deze laatsten het maximum pensioen eerst na 25 
jaar en 7 maanden in uitzicht is gesteld, er naar haar mee~ 
ning geen aanleiding bestaat voor de onderofficieren 
gunstiger bepalingen te treffel!. Is dat echter wel juist, 
Mijnheer de Voorzi tte ,', dat de onderofficieren als regel op 
jongeren leeftijd in dienst treden dan de officieren 1 Wan
neer men het in diensttreden als officier op den voorgrond 
stelt, dan kan ik met de Regeering hierin medegaan. Maar 
de officieren treden niet als officier in dienst, doch als cadet 
en dat doen zij toch in het algemeen op een leeftijd, laten wij 
zeggen van 17 jaren, op een leeftijd, die gelijk staat met den 
leeftijd van de onderofficieren, wanneer zij in dienst treden 
als vrijwillig soldaat. Dat zal in het algemeen ook niet 
eerder zijn dan op 17-jarigen leeftijd. 

Verder heeft de Regecl'ing' verklaard, dat het toch wel niet 
zoo erg staat met de onderofficieren, omdat in tal van geval
len die onderofficieren gevraagd hebben om langer te mogen 
doordienen dan den gesteJaen termijn van 25 jaar en 1 maan
den. Ik geloof, dat de onderofficieren, die dergelijke verzoe
ken doen, in het algemeen niet aikomstig zijn uit den troep. 
Dit zijn geen 'onderofficieren, die actieven troependienst zul
len moeten doen. Doch al was het wel Z60, is dan het argu
ment, dat er bepaalde onderofficieren zijn, die wel door willen 
dienen, langer dan den ma."<:imum pensioenstijd, een motief 
om aan de anderen, aan wie op het oogenblik een recht op 
rangspensioen in uitzicht is gesteld, dat recht te ontnemen' 

Voorts zegt de Regeering in de Memorie van Antwoord, dat 
inderdaad de promotie door het uitsluitend geldend worden 
van het diensttijdpensioenreglement wel eenigszins zal wor
den vertraagd. Mijnheer de Voorzitter! Ik geloof, dat cle 
praktijk toch wel anders nil\vijst. De promotie wordt ni et 
eenigszins doch wel in sommige groepen milita.iren belang
rijk geschaad en dat wel in de eerste plaats in die groepen 
van militairen, die reeds aan een sterke inkrimping onder
hevig zijn geweest. Ik noem bv. de militaire administratie, 
de intendance en de werklieden. 

Wanneer daar zou moeten worden doorgediend om den 
pensioensgrondslag te verkrijgen, gerekend van een hooge ren 
rang, dan zal dat inderdaad wel zeel' lang moeten zijn. 

.ook heeft de Regeering verklaard, dat Zij het rangs
pensioen voor de onderofficieren niet kan handhaven, omdat 
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alle burgerlijke landsdienaren, ais gevolg van de daling der 
salarissen de vroegere pensioensaanspraken hebben zien ge
wijzigd . 

Nu zullen ook de onderoffjcleren daaraan niet kunnel1 ont
komen, omdat voor het maken van een uitzondering alleen 
VOOl' deze groep van landsdienaren geen enkele grond aanwezig 
is. ]faal' dc commissie-Rutgers, die de her-berekening van de 
pensioenen heeft tel' hand genomen, heeft juist ten aanzien van 
de ondcrofficieren en hun rangspensioen verklaard, dat het ge
wenscht is dit gedurende vijf jaren minstens onverkort te 
blijven uitbetalen, omdat dit rangspensiocn der onderofticieren 
nooit aan. den hoogen kaut is geweest. 

Dc Regeering motivecrt dan de afschaffing van het rangs
pensioen, omdat het noodig is om de steeds groeiende pensioens
Iasten te beperken. Maar tegelijkertijd verhoogt Zij de steeds 
groeiende pensioenslasten door voor de Europeesch soldij ge
nietende militairen den diensttijd, waarna ma..\:immn pensioen 
wordt verkregen, in het voorliggend ontwerp te verhoogen van 
20 op 23 jaar en daaraan een verhooging van den pensioen
grondslag te verbinden. 

Wanneer het inderdaad in de bedoeling ligt de steeds groeien
de pcnsioenslasten te yel1ninderen, dan komt men daarmede 
tocll wel in. f lagranten strijd. 

Vel'der w\ist de Regeering erop, dat de voor 25 December 
1926 in dienst getreden onderofficieren, die een Nederland
sc hen diensttijd voor het verkrijgen van pensioen in r ekening 
kunnen brengen) ook na de voorgestelde wijzigingen na het 
verkrijgen van 20 voor pensioen tellende dienstjaren met 
pensioen naar Nederland kunnen terugkeeren . 

nat is inderdaad juist, maar wanneer zij naar Nederland 
terugkeeren met een pensioen berekend naar hun diensttijd 
pensioen, - dan zullen die bedragen toch wel aanmerkelijk 
versch ill en met die van het rangspensioen. 

Ik haal bv. de volgende verschillen aan. Bij diensttijd-pen
sioen zal een onderluitenant f 1860 pensioen krijgen, bij 
rangspensioen f 2520, de adjndant-onderofficier respectieve
lijk f 1404 en f 1680, de sergeant-majoor f 1236 en f 1470 
de sergeant f 1104 en f 1260, derhalve verminderingen ten 
opzichte van de rangspensioenen van respectievelijk f 660, 
276, 234 en 156. 

Voor deze menschen is derhalve het plotseling intrekken 
van de rangspensioenen van buitengewoon groote waarde en 
het is voor hen een buitengewone onbillijkheid. 

Tenslotte de onderluitenants. Voor deze menschen is slechts 
een overgangsbepaling getroffen voor zoovel' zij twintig 
dienstjaren in rekening kunnen brengen) maal' nog geen 
twee l'angjaren. Voor degenen die wel twee rangjaren heb
ben en geen twinti g dienstjaren wordt echter geen enkele 
overgangsbepaling getroffen. Ook hier vergelijkt de Regee
ring deze mensehen weel' met de burgermaatschappij. Zij 
zouden, wanneer voor hen een overgangsbepal ing getroffen 
wordt bevoordeeld worden boven de burgers, die in het
zelfde geval verkeeren. Maar ik heb el' r eeds meermalen op 
gewezen, dat men in het algemeen de burgers niet met de 
militairen kan vergelijken. 

Ook deze onderluitenants zullen door dit ontwerp derhalve 
ten zeerste worden getroffen. Al deze moeilijkheden en al die 
onbillijkheden, die 'alle militairen raken die een rangspensioen 
in rekening zouden kunnen brengen) zull en kunnen verdwij
nen) wanneer in het onderwerpelijke voorstel een overgangs
bepaling werd opgenomen, waardoor degenen, die op het 
oogenblik nog .een keus in uitzicht hebben tnsschen een rangs
en een diensttijd-pensioen, deze kenze zouden blijven behouden 
totdat deze categorie militairen zal zijn verdwenen. 

Ik heb getraeht, ergens een daartoe strekkend amendement 
in het ondelwerpelijke vQol'Stel in te voegen, doch ben daarin 
niet geslaagd. Ik heb daartoe op alle mogelijke plaatsen 
gezocht, doch stuitte overal op de economie van het ontwerp, 
aangezien overal de intrekking van het rangspensioen in is 
verwerkt. Tenslotte kwam ik tot de slotsom dat het misschien 
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het best is om, wanneer hier een amendement noodig wordt 
geacht) dit toe te voegen a~1l1 artikel 15, dat dan zou komen 
te luiden : 

"Deze ordonnantie treedt in werking met ingang van 
den dag na dien harer afkondiging en is van toepassing 
op alle pensioenen ingaande na dien dag mot dien ver
stanele, dat militairen, aan wie bU de thans bestaande 
bepalingen bij het verlaten van den militairen dienst een 
kenze in uitzicht is gesteld tnsschen een pensioen krachtens 
de vOOJ'Sehriften van het K. B. van 4 December 1919 
No. 60 (N. S. No. 801, I. S. 1920 No. 65) en een pensioen 
krachtens ele voorschriften van hct K. B. van 2 December 
1926 No, 30 (1. S. No. 551), het recht behouden hun 
pensioen overeenkomstig de thans geldende regelen te 
doen bepalen op den voet van eerstgenoemd K. B. " 

Ik ben el' uiteraard niet zeker van of dit amendement 
technisch in den ju isten vorm is gegoten. Indien de Regee
ringsgemachtigde mij eell suggestie aan de hand kan doen 
voor verbetering van het runendement en een jujste ver
werking ervan in de ordonnantie, zal ik hem daarvoor zeer 
dankbaar ,zijn. 

Tenslotte nog enkele opmerkingen over de redactie vu n 
bet ontwerp . In het Gedelegeerde nverslag werd opgemerkt 
bij artikel 4 onder VI: Sub C: 

"Betwijfeld werd of het onder (2) bepaalde juist is 
geredigeerd" . 

Ik betreur, dat hier niet is toegelicht, ,yaal'om dit werd 
betwijfeld, omdat dun naar ik vermoed de Regeering een 
ander antwoord zou hebben gegeven dan: 

"De gekozen redactie is, naar het oordeel der R egee
ring, juist en geeft ook de bedoeling jui t weer, hetgee n 
dnidelijk zal zijn als men deze wijzigi ng in het betrek
kelijk pensioenreglement aanbrengt". 

Ik heb het pen ioenreglement vóór mij genomen. In 
artikel VI sub C van het voorl iggende voorstel wordt de 
aanhef va n het tweede lid va n het daar bedoelde artikel 6 
opnieuw gelezen . De aanhef van dat tweede lid luidt op 
het oogenblik: Voorzoover hierna niet anders is bepaald , 
wordt voor de helft in rekeni ng gebracht .......... en de7.e 
nnnhef zon dan krachtens het voorstel moeten ]lliden: Voor 
de helft wordt in reke ning" gebracht ) terwij l in pu nt a van 
dat lid voor: "in lid 4 sub e" wordt gelezen : "in lid 5 
sub c," 

Zoo moet men het voorstel lezen, hoewel ik begrijp, dat dit 
de bedoeling niet is. Men heeft onder c twee wijzigingen be
doeld , in de eerste plaats een wijziging van den aanhef en in 
de tweede plaats een wijziging van punt a van dit lid, waarbij 
dan in plaats van " in lid 4 sub e" wordt gelezen in lid Ij 
sub c". Illtusschen, zooals het voorstel nu luidt, is de tweedo 
opvatting niet uit het ontwerp te lezen. 

Ik zon de Regeering derhalve in overweging willen geven, 
alsnog aan het bezwaar van het Gedelegeerdenverslag tege
moet te komen en de wijziging sub c in tweeën te spli tsen, in 
een wijziging van den aanhef en een wijzigin~ van sub a. 

In de Nota van Wijziging 'staat voorts een verandering van 
de terminologie, die hi er en daar in het onderwerpelijke 
voorstel vervat is "tenzij bij wet nadrukkelijk anders is of 
wordt bepaald". 

Nu beeft de R egeering, om tegemoet te komen aan de op
merkingen in het Gedelegeerdenverslag, een wijziging aan~ 
gebracht, maar ik geloof, dat in het derde punt één 
geval is vergeten, omdat in artikel 7 alleen wordt gewijzigd 
paragraaf VII sub (2), terwijl de term bovendien nog voor
komt paragraaf X sub (2). Ik geloof dat het laatste er nog in 
moet worden opgenomen. 

Tenslotte .en algemeene opmerking. 
Verschillende onderverdeelingen van het ontwerp bevatten 

aandltidingen met bis. Zoo bijv. op blz. 11, waar op V volgt 
Vbis en daarna VI. Ik geloof, dat het hieraan te wijten is, 
dat men oorspronkelijk een volgorde had, waarbij VI 
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volgde op V, maar dat in het oorspronkelijke ontwerp ver
s"hillende wijzigingcn zijn aangebracht en toevoegingen zijn 
ingelasoht, en dat men dit gedaan heeft met gebruikmaking 
van de aanduicNllg bis. 

Maar, in een gaaf ontwerp, dat wet moet worden, 
is het toch wel gewellscht, door te nummeren, zoodat Vbis 
veranderd moet worden in VI, met vernummering van de 
volgende paragrafen. Dergelijke wijzigingen moet men ove
rigens niet slechts op -blz. 11, maar ook op andere bladzijden 
aanbrengen. 

De heer Soangkoepon: Mijnheer de Voorzitter! Zoo als 
bekend, is het doel van de onderhavige ontwerp-ordonnantie, 
te streven naar een toestand, waarbij de militaire pensioens
reglementen zooveel mogelijk in overeenstemming zijn met het 
gewijzigde Indisch Bnrgerlijk Pensioenreglement. Het ligt 
dus voor de hand, dat te dien aanzien alle afwijkingen zoo
veel mogelijk dienen te worden vermcden, indien men hierbij 
ten minste het concordantie-beginsel tnsschen de militaire en 
burgerlijke pensioensregelingen wil handhaven. 

Hoewel aan elke landsbetrekking zeker verseheidene onge
lijke VOOl'- en nadeelen verbonden zijn bij de bepaling van de 
toe te kennen pensioenen, die in wezen niets anders zijn dan 
een ouderdomsverzorging, dienen m.i. voor alle landsdienaren 
zooveel mogelijk dezelfde eischen en dezelfde normen te 
worden aangelegd. 

Het is daarom dan ook begrijpelijk, dat een bepaling vol
gens welke voor kapiteins bij ontslag uit hoofde van dienst
belang, de pensioensgrondslag gelijk is aan de hoogst genoten 
maandelijksche bezoldiging, ongeacht den tijd, gedurende wel
ken die bezoldiging genoten is, behoort te vervallen; omdat 
men zulk een regeling in het Indisch Burgerlijk Pensioens
reglement mist. Het lijkt mij verder niet juist, dat 
een kapitein b.v. , die wegens dienstbelang, d .W.z. wegens 
de een of andere reden niet meel' in zijn betrekking 
kan worden gehandhaafd, nog een betel' pensioen kan ver
krijgen dan andere landsdienaren, wien in 's lands belang 
kan worden toegestaan door te dienen. In dit verband 
wordt iu het Gedelegeerdenverslag de opmerking gemaakt, 
dat ten gevolge hiervan voor bevordering ongesehikte kapi
teins vrijwel ninnner den pensioensgrondslag van f 725 
knnnen behalen, terwijl een academisch gevormde burger
ambtenaar steeds den pensioensgrondslag van .f 800 zal 
kunnen bereiken en daarover een pensioen van 46% verkrijgt. 
Ik vraag mij af, of de vergelijking tusschen een voor bevor
dering ongeschikten kapitein met academisch gevormde 
bnrgerambtenaren, die niet ongesehlkt ziju voor eventueele 
bevordering tot een naasthoogeren rang, niet geheel mank 
gaat. 

Gewoonlijk zijn de voor bevordering ongeschikte academisch 
gevormde burgerlijke landsdienaren ongeschikt voor de 
door hen bekleede rangen, omdat het karakter en -de aard 
van deze rangen heel weinig verschillen. Het voornaamste 
verschil dat hierin bestaat, ligt aUeen in de wijze van betaling, 
de eene betrekking of rang is f inaneieel hoo!,!er gewaardeerd 
dan de andere. Het verschil tussehen de werkkring van een 
president van den landraad en die van den president van 
den raad VfP1 .iuRtitie s(>heelt in wezen heel weinig, behalve 
dat de laatste mee". ervaring heeft eu daardoor betel' 
wordt betaald. Een jurist, die ongeschikt zal zijn voor de 
eventueele bevordering tot president van den raad van 
Justitie, zal ook wel ongeschikt zijn voor president van 
den landraad. Een assistent-resident die ongeschikt zal zijn 
voor bevordering tot r esident zal ook in de meeste gevallen 
ongeschikt zijn voor de door hem bekleede betrekking 
Evenzoo gaat het met andere academisch gevormde burger
ambtenaren. Het komt mij daarom voor, dat ook een kapitein, 
die ongesehikt voor bevordering is, ook ongeschikt moet zijn 
voor .den door hem bekleeden rang, omdat de normen en 
eischen voor een kapitein en een majoor meestal dezelfde zijn. 

Het is voor mij dan ook uitgesloten, dat een officier, die voor 
zijn rang nog volkomen dan wel ten volle geschikt is, niet 
geschikt zou zijn voor een eventueele bevordering tot een 
naasthoogeren rang. Daarom zie ik geen onbillijkheid in de 
omstandigheid, dat een voor bevordering ongeschikte kapitein 
nimmer deu pensioensgrondslag van f 725 kunnen behalen; 
dit ligt mijns inziens in de natuurlijkheid der dingen. 

Ook de aeademiach gevormde burgerambtenaar zal wel 
spoedig de laan uit moeten gaan, wanneer hij voor een bevor
dering' tot een naasthoogeren rang ongeschikt is bevonden; 
lnisschien zelfs nog zonder eenig pensioen. Het lijkt ~ verder 
niet jnist, dat een gepasseerde offieier, voor zoovel' de toeken
ning van pensioen betreft, gelijkgesteld wordt met een officier, 
die hem heeft gepasseerd. In tegenstelling met de in het G ede
legeerdenverslag geuite meening, dat het billijk zou zUn aan 
deze officieren, dat zij dan de ongeschikte officieren, ongeacht 
het aantal voor pensioen tellende dienstjaren steeds een pen
sioen van 46% \'an het hoogst genoten traktement toe te ken
nen, ben il'i: van oordeel, dat zulk een regeling juist zeer 
onbillijk zou werken ten opzichte "an de andere pensioensge
rechtigden, omdat men op die wijze een premie krijgt voor 
zijn ongeschiktheid. Ik sluit mij daarom bij de Regeering aan, 
wanneer Zij in de 1I1emorie van Antwoord zegt, dat Zij het 
denkbeeld om aan voor afvloeiing in aanmerking gebrachte 
officieren ten allen tijde een pensioen toe te kennen van 46% 
van het hoogst genoten traktement, niet voor verwezenlijking 
vatbaar aeht. Dat hierdoor de pensioensgrondslag van de 
kapiteins ongunstig kan worden beinvloed, zooaIs de l'cgeel'Ïllg 
in de Memorie van Toelichting heeft verklaard, spreekt van
zelf, doch deze ongunstige beïnvloeding beteekent toel, niet 
anders dan het doen vervallen va 11 de tot dusver bevoorl'echte 
positie van deze kapiteins, welke thans niet meel' ,te verdedigen 
is. Dat dit in de lijn is van het streven tot het doen toepassen 
van het r echtvaardigheids- en concordantie beginsel, behoeft 
m. i. geen nader betoog. 

De Regeering acht - in tegenstelling met mij - het 
mogelijk, dat een voor bevordering ongeschikte kapitein nog 
ten volle geschikt is voor zijn rang en daarom ligt het in 
haar voornemen, om aan zulk ,een kapitein de mogelijkheid 
te openen tot het doordienen. Dit standpunt van de Regee
ring kan ik in principe niet deelen, omdat het laten door
dienen van officieren, die in bevorc1erhlg zijn voorbijgegaan, 
kan leiden tot het ondergeschikt maken van een onderen 
officier aan een jongeren, hetgeen ik zeker niet in het 
belang acht van een goede en gezonde verhonding Îll het 
leger. Ik zou zeggen, dat iedere landsdienaar, die ongesehikt 
is bevonden, ook de natuurlijke gevolgen ervan moet drugello 
In dit verband vrees ik alleen aan de mogelijkheid van de 
onkreukbaarheid der beoordeelingen, omdat deze meestal 
aan de subjectieve gevoel ens van den hoogeren ehef moeten 
worden overgelaten, een chef, die niet a.nders is dan een 
menseh met fouten en gebreken. 

Gaat men hierbij echter uit van de omstandigheid, dat het 
toch altijd een zeel' groot nadeel is en blijft, dat men op 
betrekkelijk jeugdigen leeftijd, juist, wanneer meu ill den 
regel Vaal' de opvoeding van de kinderen voor de grootste 
uitgaven komt te staan, het genot van· het aetiviteitstracte
ment moet missen dan kan ik mij n~erleggen bij de tegemoet
komende houding der Regeering om de betrokken officieren 
tê laten doordienen, omdat de opvoeding del' j eugd tot de 
sociale taak der Regeering behoort. Doch deze tegemoetko
mende houding der Regeering is mijns inziens ni et als een 
uitvloeisel vau het pensioenreglement, doch min of meel' als 
een gevolg van de algemeene taak der Regeering te besehou
wen. H et missen van activiteitstractement op jeugdigen leef
tijd met als compensatie een pensioen, beteekent evenwel niet 
een achterstelling van de officieren bij gelijkstandige burger
ambtenaren. De mogelijkheid tot eerdere verkrij ging van 
pensioen, komt mij veeleer voor een voordeel dan een nadeel 
te zijn. Als men op een jeugdigen leeftijd kan worden-gepen-
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sionnecl'd, dan opent dit b.\". nog de mogelijkllcic1, om be
trekkingen in particulieren dienst te verkrijgen. 

Voor de officieren van gezondheid, komt dit nog meel' tot 
uiting. EC'l1 gepells1onneel'de officier van gezondheid lWll 

/Ia zijn pCllsionnocring nog best zjjn medische praktijk in het 
dagcl1jksch leven uitoefenen. YOOl' deze officieren ,"an ge
zondheid, is dan ook blijkbaar in het gedelegeerden\'erslag 
l!('{'11 beZWU;ll' ~evoeld tegen de verleening van pensioenen op 
een jeugdigen leeftijd, want in het gedelegeerden verslag, 
wordt immers de vraag gesteld, of er in dit verband gl.:cn 
h'ir.ondcl'(, voorziening moet worden getroffen voor de offi· 
eieren van gezondheid e.a., die onder het rangspensioen 
l'{'("ds na 15-17 dienstjaren recht op het volle rangspensioen 
konden doen goe lden. Ik zie de noodznkelijkheid vun een 
afwijking van de voorgestelde regeling op dit gebied niet in, 
W/lnt zeel' terecht heeft de Regeering verklaard, dat ook van 
deze officieren zonder groot bezwaar kan worden geëiseht, 
dat z\i Htwjntig" jaren dienen, alvorens aanspraak op pen· 
SiOPll te vel'kl'ijgcn. 

rren aanzien van de op dit gebied reeds verkreg-en rcchten 
heeft de Regeering bill ijkhe idshalve overga ngsbepalingen in 
het leven gel'oepen, dat de officieren van gezondheid c.a., 
die op gl'ond van de bestaande pensioensregelingen hinnen 
10 jaren na de inwerkingtreding van deze ordonnantie recht 
op pensioen zouden verkrijgen, hun aanspraak daarop op 
hetzelfde tijdstip behouden, waarbij echtel' het pensiocllshe
eh'ag berekend wordt volgens de thans aanhangig g'cmnnkte 
bepalingen, dit laatste in overeenstemming met het heginsel, 
dat vastgelegd wordt in het Indische Burgerlijke Pensioens
r eglement. Terecht heeft de Regeering in de Memorie van 
'foeliehting vedelaard dat ten opzichte van de indiensttreding 
op lateren leeftijd en het niet meelerekenen van den studie
tijd als voor pensioen geldenden diensttijd de artsen van den 
D.V.G. in dezelfde omstandigheden verkeeren als de officie
ren van gezondheid en derhalve voor de Regeering geen ge
gronde aanleiding bestaat om officieren van gezondheid in 
dit opzicht anders te behandelen dan g-enoemde burgerge
neesheereu. 

Ook ten aam,:ien van de ill het pl'aeadvics van de EUl'opee
sehe ondel'officicrsvereeniging, "Ons all el' belang." vOOI'ge· 
brachte bezwaren, heeft cle Regeering m.i . den betrokkenen 
voldoende recht laten wedervaren en rut natuurlijk met hand
llaving van het concordalltiebegillsel tussehen de burgerlijke 
en milita.ire pensioenreglementen. 

,Vaal' deze ontwerp-ordonnantie in de allereerste plaats 
trn doel heelt om zooveel mogelijk een congruentie te ver
]{rijg-en tllsschen de militaire en burgerHike pensioensl'egle
menten spreekt het vanzelf, dat alle afwijkingen op dit ge
gebied zooveel mogelijk behoOl'en te worden vermeden en 
elke afwijking is derhalve alleen aanvaardbaar, indien die 
110odzakel\jk is voor de redelijke en rechtmatige eerbied iging 
vnn reeds verkregen rechten . 

Deze voorliggende ontwerp·ordonnantie heeft m.i. aan haar 
doel beantwoord en daarom wil ik gaarne mijn stem daaraan 
geven. 

Waar Onclerwerp 9S dezelfde strekking heeft al s Onder
werp 33, spreekt het vanzelf, dat ik ook m\in stem. zal ge
ven Han de ontwerp.ordOllnantie (Ond. 98), de w~jziging en 
aanYullin~ van het P ensioenreglement lnlandsehe S chepelingen 
1925. 

De heer Van Helsrungen : Mijnheer de Voorzitter. H et is 
m et eenige schroom , dat ik over dit onderwerp het woord 
vocr. Pensioenkwesties liggen mij in het algemeen niet best j 
in het college in pleno zou ik deze aangelegenheid dan ook 
gaarne aan anderen hebben overgelaten. In het éollege vau 
Gedelegeerden ben ik echter natuurlijk de aangewezen per
SOO Il om mij open te stellen voor wenscheu en bezwaren van 
de zijde der Chr. Onderofficiersvereeniging Pro Rege, uiter
a.:n'd indien en voor zoover gerechtvaardigd, met het be-

stUUl' \'an welke verccllIglllg ik ann' deze aallgelegcllhcid de 
noodige briefwisseling heb gevoerd en waarvan enkele deSI
derata ook in het Gedelegeerdenverslag reeds hun weg \'onrlen 
al word daarin haar naam niet uitdnlkkelUk vermeld. Lïtcl'
ua rel slond ik eveneens open voor de bezwaren vau de Euro
peesche Onderofficiersvereenigi ng Ons A lier Belang, met 
wier vertegenwoordigers ik ook een gewaardeerde samen
komst heb gehad. Een en a,nder heeft mijn inzicht in deze 
kwestie eenigermate verhelderd en het is om die reden dat 
ik eenige vrijmoedigheid heb om over deze tlangelegCl~heid 
wat te zeggen. 

De yoorgestelde regelin g lwm t mij ,"001' ecn yerbetering 
te zijn. Vaak is in den Volksl'aad aangedrongen op 
een volledige ven·anging van de rangspcnsiocllen dool' een 
diensttijdpensi oen. 1\fcn zag in de rangspensioenen een on
gel'cchtyaardigc1e bevoorl'echt ing van de mili tairen boven de 
LUl'gel's. Intusschen heeft c10 Regeering - herinncr ik mij 
dat goed - steeds die l'angspensioenen beschermd, uit twee. 
edei overwegingen. In de eerste plaats, dat het moeilijk 
aanging de gepasseerden te laten dool'dienen en in de hn'ede 
plaats, doordat het ontslag in het belang van den dienst, ook 
v66l'dat er een redelijk pensioen was verdiend - ik meen 
elat de heel' B laauw daarop reeds heeft gewezen - een 
aanleiding was om die rangspellsioellcn vooralsnog te hand
haven. 

lil 1926 is lllell el' eind('lijk toe o\'cl'g'egnan om aan l"\ et 
l'<1ng'spensiocll te g·illlll tO!'Ill'Il, doch wCl'cl 10ch nog ccn over
gangsbepaling in Jlet leven geroepen, waardoor de mogelijk. 
heid werd gelaten tusschen beide regelingen een keuze te 
uoen, ecn overgangsbepaling, die tenslotte in 1934 is inge
trokken. Ik kom op die overgangsbepaling straks nog terug. 

Mij nheer de Voorzitter! Bij iedere pensioenregeling 
is het altijd de moeilijkheid, dat zij niet uitsluitend 
geleien kan voor de nieuwe in diensttredende ambtenaren 
hoewel dit eigenlijk het beste en meest billijke wordt geacht, 
Doch in de praktijk wordt deze hillijke maatregel nooit toege
past, vooral ook, omdat altijd wordt bedongen, dat de ambte
naren zich aan de bestaande regelingen en voorzoover zij nader 
zullen worden gewijzigd of aan gevuld, onderwerpen. De scha· 
de d ie door dergelijke regelingen aan de in dienst zijnde ambte
naren en militairen wordt toegebracht wordt dan getemperd 
door overgangsbepalingen. Hier echter wordt dit nu niet ~
daa11 . Bij invoerin.g van de voorliggende rege1ing zal ieder 
rangspensioen vervallen. Ten aanzien van bepaalde onderoffi
cieren acht ik dit echter niet billijk, speciaal ten aanzien van 
de onderofficieren, die vóór het jaar 1925 in dienst zijn getreden 
en onder hen weeler in het bijzonder ten aanzien van hen die 
in Holland zijn aangeworven in de jaren 1919, 1920 en 1921, 
toen er een groot tekort aan onderofficieren hi er te lande was en 
zij zijn aangenomen met het in uitzichtstellen van een rangs
pensioen, Doch, zooals ik reeds zeide, van verkregen rechten 
kan hier moeilijk sprake zijn, aangezien zij tenslotte ook zijn 
aangenomen met inachtneming van den regel, dat zij zich zou
den onderwerpen aan aUe bepalingen, zooals deze toen beston
den en eventueel nader zouden worden gewijzigd. 

Mijnheer de Voorzitter! Dool' "Ons Aller Belang" is onder 
anderen voorgesteld een overgangsbepaling van den volgenden 
inhoud: 

111. De M.ilitairen in dienst getreden vóór 25 Decem
ber 1926, behouden, totdat een voor pensioen tellenden 
diensttijd van 20 jaren is bereikt - het recht - zich 
overeenkomstig' het buitcnwel'king gestelde rangspen
s ioenreglement en zonder vermindering van de daarin ver~ 
melde pen~ioensbedragen voor eiken rang vastgesteld, te 
laten penSlOuneeren. 

2. Wordt van dat recht, op bovengenoemd tijdstip geen 
gebruik gemaakt, vervallen alle aanspraken op l'angs
pensioenen en kan slechts pensionneering volgens het 
diensttijdpensioenl'eglement in nitzicht worden gesteld. 

3. Dool,' het afgeven van een verklaring terzake op 
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meergenoemd tijdstip, zal afstand van het recht moeten 
worden gestaafd, welke verklaring nimmer meer herroe· 
pen kan worden.') 

Mijnheer de Voorzitter! Ik heb tegen deze overgangsbe
paUng verschillende bezwaren. Ik zou uiteraard gaarne van 
de Regeering willen vernemen, wat haar bezwaren zijn tegen 
die bepaling, doch ik heb voornamelijk ten deze de volgende 
twee bezwaren. 

In .de eerste plaats, dat een definitieve intrekking van de 
door het voorliggende reglement ingetrokken rangspensioen
l·egeling in bepaalde gevallen zelfs tot 1945 zal worden uit
gesteld. Dat komt mij veel te lang voor. In de tweede plaats 
is de bepaUng mij veel te ruim. Het is uiet in te zien, waarom 
de militairen, die vóór 1925 als gewoon soldaat in dienst zijn 
getreden, of corporaal waren, zonder dat zij eenige zekerheid 
hadden, dat zij den onderofficiersrang zouden behalen, aan
spraak zouden ktmnen maken op een toepassing van dit 
rangspensioenreglement voor onderofficieren. 

Er is nog een ander bezwaar, wat de bedragen betreft, maar 
daarop kom ik zoo straks nog. 

De onderofficiel'Svereeniging Pro R ege J waarmede ik, zoo' 
als gezegd, een uitvoerige correspondentie terzake heb ge
voerd, zou de volgende redactie als overgangsbepaling 
wenseben: 

"De vóór 25 December 1926 in dienst getreden mili
tairen, die na den daartoe vereischten diensttijd pen
sionneering wenschen volgens het thans vervallen zg. 
rangspensioenreglement, hehouden het recht hierop 
indien zij binnen twee jaar na afkondiging dezer 
ordonnantie, dit verlangen kenbaar maken". 

Deze redactie van Pro Rege gaat minder ver en biedt een 
middel om den geldigheidsduur der eventueele handhaving in 
te krimpen, altbans de omvano vau de toepassing van rangs
pensioen na de in werkingtreaing van deze ordonnantie be
langrijk te beperken. 

Door deze overgangsbepaling kan ieder die zich werkelijk 
gedupeerd acht, zich gedUl·ende twee jaar bezinnen en zich 
over de keus uitspreken. 

Voor de groep, die zich uiet gedupeerd acht of dit nu nog 
niet kan bepalen, kan het geen bezwaar wezen over te gaan 
op het diensttijd pensioenreglement. Láatstgenoemde vooral 
kan zich toch niet met grond beroepen erop, dat bij onder 
gunstiger bepalingen in dienst trad, want als hij na de in 
werkingtreding de consequenties niet kent, wist hij ze hij zijn 
in clienstrediug heelemaal niet. 

Toch blijft ook hier het tweede bezwaar gelden, dat ik 
zoo straks tegen de redactie V<1n .o. A. B. aanvoerde. Maar 
in het door Pro Rege voorgestelde 'lit deze goede gedachte, 
dat na de afkondiging een korte termijn gegeven wordt -
twee jaar schijnt mij te lang toe! - aan de betrokkenen om 
zich uitdrukkelijk te verklaren voor bet pensioen, dat zij 
wensehen. Zoo worden de consequenties van de tijdelijke 
handhaving van het rangspensioen voor de Regeering veel 
overzichtelijker. Deze beperking schijnt mij in ieder geval een 
vruchtbare suggestie, welke ik der Regeeriug gaarne aanbe
veel. 

Ik voor mij zou de overgangsbepaUng wenschen voor een 
nog kleinere groep onderofficieren. 

Ik wil daartoe aansluiten aan hetgeen in 1936 is gebeurd. 
Toen werd blijkens de Memorie van Toelichting, blz. 37 

"de overgangsbep • .Jing opgenomen, dat zij, die tot 
officier c.q . onderofficier van het Koninklijk Neder
landsch-Indiscbe leger waren henoemd of bevorderd vóór 
den dag waarop bet betrekkelijk reglement in werking 
trad, binnen drie jaren na dien dag of wanneer zij eerder 
den militairen dienst verlieten vÓÓr het verlaten van den 
militruren dienst, schriftelijk moesten verklaren of zij 
zich al dan niet aan de bepalingen van dat diensttijd
pensioenreglement wenachten te onderwerpen. Zij die 
op het einde Van dien termijn van 3 jaren reeds recht op 

pensioen konden doen geldeu behoefden eerst bij het 
verlaten van den dienst te beslissen." 

Mijnheer de Voorzitter! Dit was meen ik een redelijke be
paling, men Uet de keuze aan de betrokkenen zelf over. Er 
was min of meer een risico aan verbonden. Innners zij die 
aangenomen waren op een rangspensioen en met vrijwillige 
keuze dit behielden of prijsgaven, konden later blijken een 
niet voor hen voordeeUge keuze te bebben gedaan. Dit risico 
moesten zij op den koop toe nemen. In geen geval kon er van 
onbillijkheid gesproken worden, wanneer later bleek, dat de 
vrijwillige keuze voor hen onvoorcleelig was. 

M.i. fout is gegaan de ordonnantiewetgever, toen hij in 1932 
- zuiver in het helang van iedere pensioengerechtigde indivi
dueel - de termijn van drie jaar liet vervallen. 

Op blz. 37 van de Memorie van Toelichting wordt uitdruk· 
. kelij k verklaard: 

"Aldra bleek echter, dat de beperking van het keuzerecht 
tot drie jaren na den dag van inwerkingtreding der diellst
tijdpensioenreglementen niet redelijk was, omdat het roee
rendeel der hetrokkeu militaire landsdienaren eerst bij het 
verlaten van het leger kon uitmaken welk der beide 
pensioenreglementen voor hen het voordeeligst was." 

Dit lijkt mij een veel te groote toegeeflijkheid ten opzichte 
van betrokkenen. Zij hadden in die drie jaren zeer zeker 
een keus kunnen doen en wauneer eerst later bleek, dat die 
keuze niet voor hen voordeelig was geweest, dan lag dat 
aan hen zelf. 

Toen is veel te veel met de belangen van de individuen 
rekening gehouden. In ieder geval heeft die overgallgsbepa
Ung van 1926 meer dan drie jaren gewerkt en is dus het 
departement in het bezit van de verklaringen der onderoffi
cieren destijds afgelegd, waarbij men zich al dan niet aan 
het diensttijdpcllsioenreglement wilde onderwerpen. Ik zou 
deze onderofficieren alsnog tegemoet willen komen. Hen zou 
ik in de gelegenheid willen stellen om alsnOg binnen een 
periode van zeg een jaar te verklaren, of zij volgens het 
diensttijdpensioenreglement dan wel volgens het rangspell
sioenreglement gepensionneerd willen worden. Deze keuze 
ware dan vast te leggen in het stamboek, zoodat er geen 
sprake kan zijn van in het (Jngereede raken. Is het echter 
onmogelijk, om op de in de jaren 1927- 1930 verkregen gege
vens betreffende de keuze te bouwen, dan kan men de hand
having der keuze nog meer beperken door haar slecltts toe 
te staan aau die onderofficieren, die in de jaren 1919-1921 
in Nederland als onderofficier zijn aangeworven en aan wien 
een raugspensioen nadrukkelijk in uitzicht is gesteld, zood at 
ze inderdaad mochten verwachten, met het rangspensioen te 
zullen worden gepensionneercl. 

De Regeering voert nu een ander bezwa,,!" aa n tegen bet 
onverzwakt handhaven van het rangspensioen, waaraan alle 
aandacht dient te worden besteed. In de Memorie van Ant
woord staat n.1. : 

pEr bestaat naar de meening VaD de Regeering geen 
aanleiding om de onderofficieren, die vóór 25 December 
19"26 in dienst zijn getreden, de keuze te laten tusschen 
rangspensioen en diensttijdpensioen. 

Dit zou beteekenen dat voor deze onderofficieren de 
vroegere rechten op het gebied van de pensioenen onver
kort zonden worden gehandhaafd, terwijl voor aUe bur
gerlijke landsdienaren, als gevolg van de· daling van de 
salarissen, de vroegere pensioensaanspraken wijziging 
bebben ondergaan. 

Ook de onderofficieren zuUen daaraan niet kunnen 
ontkomen, omdat voor het maken van een uitzondering 
alleen voor deze groep van landsdienaren geen enkele 
grond aanwezig is ". 

Naar ik meen staat de R~eering hier inderdaad sterk. 
.onverminderde uitkeering van de in 1926 vastgestelde pen
sioènen zou een ongemotiveerde bevoorrechting kunnen 
heteekenen. Maar ik zou willen vragen, of aan dat bezwaar 
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niet kan worden tegemoet gekomen door op het l'angspcnsioen 
een redelijke korting toe te passen . .ook de burgerlijke gepen
sionneerden hebben zich een korting van 17% moeten doen 
welgevallen. Wellicht kan voor de militairen deze korting 
iets lager worden gesteld , in verband o.a. met de verklaring 
van de commissie.Rutgers, dat de pensioenen van de mjli
iai ren beneden den rang van officier van herberekening 
moeten worden uitgeschakeld omdat ze jaren lang ten achter 
zijn gesteld. 

Met de Regeering ga ik voorts accoord wat betreft het ten 
all en tijde toekennen van een pensioen van 46%, althans de 
mil itairen in de gelegenheid te stellen, dit hoogste pensioen 
te behalen. Dat zou inderdaad een ongerechtvaardigde bevoor
rechting z~n boven de burgerlijke ambtenaren, waarvan 
honderdtallen dat hoogere pensioenpereentage nooit hebben 
gehaa1d. 

D ool' langer doordienen om ecn haoger pensioen te behalen 
zal uiteraard de promotie worden vertraagd. Ze kan echter 
nooit slechter zijn dan b.v. bij de rechterlijke macht het 
geval is. Die vertraging moeten we op den koop toe nemen, 
over de geheele linie is de laatste jaren van een normale 
promotie geen sprake meer. Ook hier zou het garandeeren van 
een snellere promotie aa n militairen ten opzichte van de 
burgerlijke ambtenaren weer niet zijn te rechtvaardigen. 

Ik zou van de Regeering derhalve gaarne een nadere toe
licllting willen vernemen met betrekking tot de door mij naar 
yoren ~ebTachtc suggesties. 

De heer Verboom : 11ijnheer de Voorzitter! I-Iet is met een 
zekere aarzelin g, dat ik het woord beb gevraagd . Niet, omdat 
ik in twUfel zou verkeeren omtrent de juistheid van mijn 
standplmt, maar omdlat het hier een zeer ingewikkelde mate
rie betreft, een labyrinth van bepalingen, waarin het voor 
een gewoon sterveling wel zeer moeilijk is den weg te vinden. 
D kunt zich dan ook begrijpen, Mijnheer de Voorzitter, 
welke oon groote bewondering ik heb voor den heer 
Blaauw, die dit wel heeft weten te doen en die zelfs fouten 
heeÎt weten te ontdekken in de ons voorgeleg-dc wijzigings
voorstellen. 

Ik juich om deze rûdrmen uitf'l'aal'il toe de toezegghlg in de 
'Memorie van Antwoord, dat wanneer de regelin g eenmaal haar 
beslag aal hebben gekregen, op de een of andere wijze publicatie 
zal worden gegeven aan de volledige bepalingen; dat zal het 
overzic.ht .over deze materie ook voor ons alleen ten goede 
kunnen komen. 

Toch wil ik enkele opmerkingen maken; de eerste opmer
king betreft de kwestie van de rangspensioenen. 

Bij de bestudecl'ing yau deze zaak en van de ver
schillende adviezen, welke hierover zijn uitgebracht, heb 
ik den indruk gekregen, dat een groot deel van de be
zwaren, die tegen de huidige wijzigingsvoorstellen worden 
aangevoerd, zouden kunnen worden ondervangen, indien de 
bestaande overgangsbepalingen zouden worden gehandhaafd, 
in den zin als door den heer Blaauw uitvoerig is uiteengezet. 
Ik geloof, dat in dit geval aan de bezwaren van de ouder
oHicieren geheel zou zijn tegemoetgekomen, terwijl de bezwa
ren van de troepenofficieren en de officieren \I1aJ1 gezondheid 
in ieder geval voor een belangrijk deel zouden zijn onder
vangen. 

De Regeering is gekomen met het voorstel de over
gangsbepalingen te schrappen en in de Memorie van Ant
woord wordt aan dit voorstel vastgehouden, maar het sp~t 
mij te moeten zeggen, dat ik noch de Memorie van Toelich
ting, noch de Memode van Antwoord in ~it opzicht erf? oV,er
tuigend vind. Ik doel, wat de Memofle van Toehchtmg 
betreft, speciaal op de punten 7 en 8, waarvan het laatste 
punt reecls door den heer BI"auw is geciteerd. Hierin wordt 
gezegd: . • 

In verband met de invoering van de M. B. R. 1934 
zo~del1 de in de rangspensioenreglementen vastgestelde 

Hnndeljngen . Zittingsjaar 1936-1937. 

pensioenbedragen niet ongewijzigd kunnen blij ven, om
dat alsdan de nieuwe diensttijdpensioenen gedeeltelijk 
illusoir zouden worden". 

In punt 8 wordt hieraan nog t'lCgevoegd - ik geef thans 
een parafrase van de betreffende passage, die zeer moeilijk 
leest - dat een herziening van de pensioensbedragen nu 
eenmaal neerkomt op een aantasting van verkregen rechten 
en dat, wanneer men eenmaal tot een dergelijke herziening 
komt, er daarom geen aanleiding meel' is het rangspensioen 
naast het diensttijdpensioen te handhaven. 

Ik vind dit wel zeer weinig overtuigend. 
Hetzelfde is het geval met de Memorie van Antwoord, waal'

in overigens dit punt, naar ik meen, maal' op één plaats tel' 
sprake komt, namelijk in verband met de pensioenen van de 
onderofficieren. Dam· worellt gezegd: het is toch eigen1~k niet 
zoo erg, wat wij voorstellen, VI,'ant op het oogenblik zijn er 
reeds tal van onderofficieren, die uitdrukkelijk vragen te 
mogen doordienen i de langere diensttijd, die nood~g is, om het
zelfde pensioen te vel'kl'\lgen, is dus geen overwegend bezwaar. 

Ik zou zeggen, dat dit argumeIrt evengoed en misschien 
zelfs beter op het omgekeerde geval is toe te passen . 
Het bezwaar, dat men tegen ons standpunt zou kunnen aan
voeren is, da t de r,egeling, die wij wenschen, zecr duur uit
komt, maar wanneer het waar is, dat een groot gedeelte van 
de betrokkenen er de voorkeur aan geeft door te dienen, dan 
valt dat bezwaar voor een belangt·Uk gedeelte weg. Ik 
bedoel dit alles natuurlijk niet als een verwijt aan de Regee
ring of den Regeeringsgemaehtigde en zeker niet aan de stel
Iers van deze nota's. Het is de "Locomotief", die in dit ver
band heeft opgemerkt, dat men eigenlijk voortdurend ui t de 
stukken proeft den tegen,in, die bestaat b~ de stellers van 
deze stukken zelf tegen de voorgestelde regelingen. Wanneer 
deze indruk Juist is, dan zou ik dat slechts toejuichen, om
dat ook naar mijn meening een rangspensioen èn voor leger 
èn voor vloot bijzondere voordeelen heeft, znlke voordeelen, dat 
ik zelfs zon willen pleiten voor het behoud van deze rege
ling, ook bij de nienwe voorstellen, ware het niet, dat deze 
zaak op het oogenb1ik niet a.an de orde js. 

In ]926, toen men Jllet een nieuwe pensioenregeling is 
*gekomCI1, heeft men ingezien, dat het billijk was aan 
degenen, aan wic reeds een l'angspensiocn in uitzicht was 
gesteld, dat rangspensioen te laten. Men heeft daartoe 
een overgangsbepaling in het leven geroepen en, wat nJg 
meer pleit voor ons standpunt, men heeft deze overgangsbepa
ling, als ik de stukken goed gelezen heb, tweemaal gewijzigd, in 
1932 en in 1934 n.l., en in beide ,gevallen ten gunste van de 
betrokkenen. Waarom moeten deze overgangsregelingen thans 
botweg worden afgekapt ' 

Men kan natuurlijk zeggen: Velen hebben in dezen tijd 
een veer en zelfs vele veeren moeten laten j het is dus ' niet 
andel'S dan billijk, dat iedereen gelijkelijk wordt JlChandeld. 
Daarmede ben ik het volkJomen eens, maar het argument van 
gel\jke behandeling heeft hier naar mijn meerring ma.ar 
weinig of geen beteekenis. Het gaat hier immers niet om 
een uniforme regeling, waarbij inderdaad een ieder uniform 
behoort te worden behandeld, of om analoge regelingen, waar
van ik mij eveneens kan voorstellen, dat men uniformiteit 
bepleit, maar het gaat om een bijzonder voorrecht, dat een 
bepaalde groep had, dat naar mijn meening zeer gefundeerd 
was en waaraan nu plotseling een einde wordt gemaakt. Het 
rangspensioen kennen 'alleen de militairen, te wier aanzien 
zeer bijzondere omstandigheden gelden, ook wat betreft de 
voltooïing van den diensttijd en dergelijke, en.ik vind het daar
om niet anders dan billijk, dat het rangspensioen voor degenen, 
aan wie het oorspronkelijk in nitzicht was gesteld, ook zal 
worden gehandhaafd. . 

De heer Blaauw heeft reeds gewezen op de zeer groote 
nadeelige verschillen, waarop het vervallen van rangspensioen 
uitkomt speciaal voor de onderofficieren. Ik zou nog een voor-
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beeld willen 'aanhalen van het groote verschil, waarop . dit 
uitkomt voor de officieren van gezondheid. Ik heb hiel' vóór 
mij een berekening, die gebaseerd is op concrete gegevens. 
Daaruit blijkt, dat op 15 Januari 1937 iemand voor het rangs
pensioen zou hebben den minimum-diensttijd van 15 jaren, 
hetgeen volgens de thans nog van kracht zijnde rangspensioen
bepalingen een pensioen geeft van f 3 780 's jaars, welk pen
sioen aan de kortingswet onderhevig is en met kinderaftrek 
teruggebracht wordt op f 3288 's jaars. Indien echter de te 
verwachten nieuwe pensioensbepalingen vóór den 15en Januari 
a. s. in werking mochten treden, vervalt het rangspensioen en 
heeft betrokkene aanspraak op een diensttijdpensioen van 
f 2196 's jaars. Dit is een verschil van bijna f 1100 's jaars. 
Wanneer het om zulke verschillen gaat, kan ik een regeling niet 
meel' billijk noemen, vooral omdat hierbij, zooals ook de heel' 
Blaauw reeds heeft uiteengezet, het tijdstip van in werking
treding van 'zoo groot belang is en eeu !dein verschil wat den 
datum vau iudiensttreding betreft - een verschil ook als 
gevolg van eeu studieopdracht e.d. meel' - aanleiding kan 
zijn dat van twee menschen, die overigens in volkomen 
dez~lfde omstandigheden gewerkt hebben, met precies dezelf
de diploma's de één een pensioen krijgt, dat f 1000 meer is 
dan dat van den ander. Ik slnit mij dan ook geheel aan bij 
het betoog vau den heer Blaauw in dat opzicht. 

Ik zou in dit verband nog willen verwijzen naar twee 
artikelen welke in de Locomotief zijn verschenen, een artikel 
in de Locómotfef van 14 November 1936 getiteld "Pensioens
keuze " en een in de Locomotief van gisteren, getiteld "Drie 
argumen~en". Ik zou de drie argumenten welke in dit laatste 
artikel zijn opgesomd hier nog wel even willen herhalen. 
Zij zijn : 

,,1° . de tijd, dat bezuinigingsnoodzaak de eenige door
slaggevende factor was, is gelukkig voorbij . 

2° . de zede1ijke grondslag 'van handhaving van ver
kregen rechten krijgt weer vastigheid. 

3°. de herziening der militaire pensioenen maakt een
zijdig inbreuk op de regeeringspolitiek." 

Vooral deze beide laatste argumenten zijn voor mij van zeer 
ernstigen aard. Ik zou voorts in het bijzonder willen wijzen 
op de toelichting van het derde argument welke als volgt 
lnidt: 

"Wa.nt deze herziening, die ~en resteerende overgangs
periode voor het l'angspensioen afsnijdt, volgt een rede
neering in lijnrechten strijd met het rapport van de com
missie-Rutgers. Dit derde argument is van zooveel 
waarde, omdat met het kwade van de herberekening der 
pensioenen ook het goede verworpen werd. En dlt goede 
beteekende voor de rechthebbenden op rangspensioen in 
het algemeen en de groep onderofficieren in het bizonder 
de volgende nitspraken van de commissie-Rutgers: 

par. 68: dat voor de sterk achtergebleven groep der 
Europeesche militairen beneden den rang van officier wel 
bijzondere maatregelen, gunstiger dan voor de burgerlijke 
gepensionneerden, onvermijdelijk zijn; 

par. 93 : dat bij eene herberekening het voordeel van 
het rangspensioen wel moet worden meegeteld; 

pa,'. 112: dat voor militaire pensioenen ten deele wel 
speciale overwegingen gelden j 

zulks alles in tegenstelliI).g met de Memorie van Ant
woord inzake de herziening der militaire pensioen-regle
menten. 

Tenslotte : 
conclusie _RIa der commissie-Rutgers: dat daarom alle 

rangspensioenen van Europeesche militairen beneden den 
rang van officier worden vrijgesteld van herberekening"." 

Ik zou het wat dit punt betreft hierbij voor het oogenblik 
willen laten i ik kom thans tot de positie van de officieren 
in het algemeen. 

Naar uit den inhoud van de Memorie van Antwoord kan 
blijken, is de Regeering genegen eenigermate tegemoet te 

\ 

komen aan verschillende bezwaren ingebracht tegen de 
wijzigingen van de militaire pensioemeglementen. De Regee
ring is daartoe echter slechts ten deele bereid. 

Zoo zeglt de Regeering toe, dat in den ongunstigen toestand 
welke bij de nieuwe regeling voor de bepaling van den pensioen
grondslag voor de kapiteins zal ontstaan bij ontslag uit hoofde 
van dienstbelang - bij de bestaande regelingen kan de hoogst
genoten bezoldiging als pensioensgrondslag in rekening wor
den gebracht, onverschillig hoe lang zij genoten werd; bij de 
nieuwe regeling·en is deze bepaling vervallen - slechts in 
zooverre tegemoet kan worden gekomen, dat aan kapiteins 
die nog ten volle geschikt zijn voor hun betrekking, de 
mogelijkheid geopend zal worden door te dienen ook nadat 
zij in bevordering zijn voorbijgegaan. 

Deze toezegging wordt uiteraard door mij zeer op prijs ge
steld, omdat aldus: 
1e. iu elk geval de pensioellsvoorwaardell iets minder ongunstig 

worden ; 
2e. de betrokkenen langer hun activiteitssalaris kunnen ge

nieten en 
3e. vooral ook omdat daaruit kan blijken, dat de Regeering 

<1a ernstige ,tegenstellingen in de pensioensmogelijkheden 
tusschen die geldende voor den burgerambtenaar en voor 
den officier erkent. 

Doch de daarop volgende beperking, welke inhoudt dat 
niet gegarandeerd kan worden dat de bedoelde kapiteins zullen 
kunnen doordienen tot zij het maximum percentage hebben 
bereikt (46%), is oorzaak dat de hoogergenoemde tegenstel
lingen bij lange na niet worden opgeheven. 

Als redenen voor deze beperking worden opgegeven: 
a. promotiegang, b. verloop, G. overcompleet, d. tekort aan 

officieren. 
Wat het eerste argument betreft, het blijven doordienen 

van kapiteins zal inderdaad den promotiegang voor de 
Initenants kunnen remmen; echter lijkt die invloed van 
weinig belang, daal' de bezoldigingsschaal van luitenants en 
kapiteins een en dezelfde is en de luitenants dus materieel 
niet geschaad worden. 

Omtrent het tweede en derde argument het volgende. Het 
verloop kan te gering zijn, hetgeen tengevolge kan hebben, 
dat dool' de jaarlijksche aanvulling met 2e luitenants een 
overcompleet ontstaat. In dat geval is inderdaad tijdige af
vloeiïng een bijzonder legerbelang ; doch waar deze omstan
digheid zich vrijwel niet zal voordoen - slechts bij rigou
reuse inkrimping, welke dan ook bijzondere consequenties 
met zich brengt - kan de factor: een te gering verloop 
practisch geheel bniten beschouwing blijven. Een overCOlll
pleet als gevolg van een sterke inkrimping van de formatie 
vindt altijd zijn oorzaak in bijzondere regeeringsmaatregelen 
en el' zullen in dergelijke uitzonderingstoestanden bij ge
dwongen ontslag normaal uitzonderingsbepalingen worden 
gemaakt ten aanzien van de toe te kennen pensioenen (ik 
verwijs in dit verband naar de afvloeiïngsmaatregelan 1933) . 

W at. a~ngaat het vierde bezwaar : e~n tekort aan officieren 
kan slechts aanleiding zijn om de in dienst zijnde officieren 
zoo lang mogelijk te laten doordienen. 

Ik kan dus de redenen, welke de Regeering noopten een 
beperking aan te brengen in het mogelijke doordienen van 
kapiteins, niet overtuigend achten. Zij betreffen uitzon
deringsgevallen waarvoor dan ook, indien zij zich zullen voor 
doen, afzonderlijke maatregelen kunnen worden getroffen. 

Doch ook ar zou de Regeering besluiten om kapiteins, die 
nog volledig geschikt zijn voor hun rang, doch voor den 
hoogeren rang gepasseerd zijn, te laten doordienen totdat 
zij het maximum percentage voor pensioen hebben bereikt, 
dan nog blijft de tenachterstelling bij den gelijksoortigen 
burgerambtenaar bestaan, wiens maximumpensioensgrond~ 
slag ' een salaris van f 800 per maand is, tegenover dien van 
den kapitein, welke slechts i 725 per maand bedraagt. 
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Wijziging en aanvulling militaire pensioenreglementen (Ond. 30) en nadere wijziging en aanvulling Pensioenreglement 
Inlandsche schepelingen 1925 (Ond. \)8 ) . - Wijziging Papegaaienziekteregeling 1935 (Ond. 16). - Herziening berekening 

afschrijvingen Bankatinwinning (Ond. 64). - Vaststelling aantal opcenten vennootsehapsbelasting (Ond. 96). 

(Verboom. ) 
Eerst zoodra de militaire salarisregeling gewijzigd zal 

zijn in dien zin, dat de bezoldigingsschaal van de kapiteins 
een eindsalaris van f 800 zal behelzen, zal de tegenstelling 
burgerambtenaar-officier belangrijk zijn teruggebracht. 
Wellicht dat de gewijzigde monetaire omstandigheden en de 
maatregelen, die naar aanleiding daarvan noodig zullen zijn, 
der Regeering aanleiding kunnen geven de salarisschaal van 
de luitenants en kapiteins te herzien. 

Zeel' terecht zegt de Regeering: 
"Algeheele gelijkheid met de burgerambtenaren zal wel 

niet altijd ten voLle kunnen worden bereikt, omdat de 
Regeering uiteraard de bevoegdheid moet behouden offi
cieren te doen afvloeien als het legerbelang daartoe 
dwingt. Het denkbeeld om met het oog daarop aan voor 
afvloeiïng in aanmerking gebrachte offieieren te allen 
tijde eeu pensioen toe te kennen van 46% van het hoogst 
genoten traktement acht de Regeering niet voor ver
wezenlijking vatbaar. Daardoor zou de concordantie met 
het Indisch Burgerlijk Pensioenreglement geheel worden 
verbroken, waarbij er nog op wordt gewezen, dat ook in 
tal van gevallen burgc!'lijkc landsdienaren 's Lauds 
dienst gedwongen moeten verlaten. 

Het zou uaar de meeniug van de Regeering niet ver
dedigbaar zijn in dat geval de burgerlijke landsdienaren 
anders te behandelen dan de officieren, zoodat bij aan
vaarding van het voorgebrachte denkbeeld, ook in het 
1 ndisch Burgerlijk Pensioenreglement eenzelfde bepalin~ 
zou moeten worden opgenomen." 

Tot zoo vcr de Regecl'ing. Ik zou daarbij willen aanteekenen, 
dat de coneordantie in de voorgestelde regelingen r eeds Yer
broken is; immers de bijzondere militaire omstandigheden 
nopen tot bijzondere afvloeiïngsbepalingen, di e voor burgel'
ambtenm'en niet bestaan. Jnist dool' het toekenuen van het 
maximum percentage van den pensioengrondslag aan ben 
die op grond van bljzondcl'c militaire omstandigheden hel 
leger moeten verLaten, wordt de concordantie benaderd, aall
gezien daardoor de kansen op het verkrijgen van het maxi
mUln percentage voor de officieren en burgcl'ambtenal'cn 
gelUkgesehakeld worden. 

Ook VOOI" de officicl't'1l ynH g-ezondhcid kan de Regcering 
thans nog geen vcrb.!1eringcn aanbrengen in de voorgestelde 
pensioensbepalingen. Wel ook hiel' een toezegging, dat bij 
gebleken noodzakelijkheid gedurende de overgangsperiode 
van 10 jaren, later eventueel wijzigingen ten gunste mogelijk 
kunnen z1in. 

Zooals reeds uit het ingediende amendement kan zijn geble
ken lijkt mij dit niet voldoende. Ik sluit mij gaarne aan bij 
hetgeen de hecr Blaau\\' in dit "ol'band betoogd heeft. M.i. 
zi.i n de officieren van gezondheid in de eO I' ste plaats mili
tail'en. Zij zijn onderworpen flan allerlei militaire bepalingen, 
die in mijn oogen O.m. ecu rangspensioen motiveeren en 
daarom lijkt Il et mij onbillijk, dat zij niet op dezelfde wijze 
zouden behandeld worden als de offieieren van de troep. 
Dit hondt mijns inziens in, dat voor hen de studietijd "001' 

minstcns de helft medeteJt als diensttijd of dat op andere 
wijze een regeling wordt getroffen, waardoor zij niet bij de 
officieren van de troep worden ten achter gesteld. Hetzelfde 
geldt uiteraard mutatis mutandis voor de twee andere 
categorieën, die hiermede groote overeenkomst vertoon en, 
de militaire paardenartsen en de militaire apothekers. 

Tenslotte heeft het mij getroffen, dat het blijkens de 
stukken in de bedoelini( ligt ook voor de hoofdofficieren wijzi
ging in de afvloeiïllgsbepaJingen te brengen, waardoor het 
mogelijk zal worden, dat hoofdofficieren, die niet de geschikt
heid voor bevordering bezitten langer zullen kunnen <1001'

dienen dan thans bet geval is. Dit lijkt billijk en ik kan 
hiermede instemmen, mits uiteraard bij de uitvoering van 
de te ontwerpen regelen niet den normalen pl'omotiegang van 
kapitein tot majoor in het gedrang wordt gebracht. De vraag 
doet zich voor of in verband met deze gewijzigde inzichten 

(Voorzitter, Marinissen, Regeeringsgemachtigde, Thamrin.) 
het verleggen van. de keuzegrens van deu kolouelsrang naar 
den majoorsrang met van belang kan zijn, teneinde een juiste 
en zoo continu mogelijken encadreering van de hoofdofficiers
rangen te verkrijgen. 

De Voorzitter: Hiermede zijn de beschpuwingen in 
eersten termijn van de zijde van het college beëindigd. Ik 
mag wel aannemen, dat de Regeeringsgemaehtigde liever niet 
onmiddellijk in eersten termijn zal willen antwoorden. H et 
college is evenwel gebonden aan den termijn waarbinnen de 
Regeering antwoord wenscht, n1. 25 November, tenzij de 
Regeering alsnog bereid is dien termijn te verlengen. 

De heer Marinissen, Regeeringsgemachtigde! Ik zou zeel' 
gaarne eenig ui tstel hebben voor mijn antwoord en met de 
Regeering in overleg treden omtrent een eventueele ver
lenging van den gestelden termijn: 

De Voorzitter: Dan wordt de verdere behandeling van 
deze beide onderwerpen opgeschort tot een nader te bepalen 
tijdstip. 

Aan de orde is de behandeling van : 
1. de ontwerp-ordonnantie tot wijziging 

van deP a peg a a i e n zie k t e - Reg e I i n g 1935 
(Ond. 16); 

2. deo n t w c r IJ - 0 [' cl 0 n n ti: 11 tie tot hel' z i e-
ning va n de regelen betreffende de be
rekening van h e t bedrag der Bfschrijvi~ 
gen voor de Bangkatinwinnin g (Ond. fl4). 

Deze beide ontwerp-ordonnanties wordcn zonder beraadsla
ging cn zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

Dg Voorzitter: A a n deo r dei s de be h a n d e
ling van de ontwerp-ordonnantie tot vast
ste lling van h et aantal speenten op de 
aanslagen in d e venDootscha.,psbelasting, 
betrekking hebben c op ,~J vc \ \. \. 
C i n d e val t tu s sc hen 30 Jun i 1935 en 1 J u I i 
1936. (0 n d. \)(j. ) 

Hiervoor heeft zich één spreker opgegeven. In overleg met 
dezen spreker is de Regeeringsgemachtigde niet gewaarschuwd, 
omdat de opmerkingen, die dit lid wenseht tc makcn geen 
directe beantwoording vereischen, 

De heer Thamrin: Mijnheer de Voorzitter! Bij de behan
deling van dit onderwerp zou ik tot de Regeering een ver
zoek willen riellten, dat geen dadelijke beantwoording be
hoeft. Ik zou wiJlen verzoekcn - en koester den wensch, dat 
dit verzoek zal worden ingewilligd - dat el' eindelijk eens 
een eind komt aan de bevoorrechting van deze belasting dool' 
handhaving van de opeentenregeling en de tijdelijkheid daar
van. Het argument del' Regeering tot handhaving van het 
tijdelijke stelsel is, 

"dat het huidige tijdsbestek niet het geschikte is om 
te beslissen ...... enz.". 

en dan volgt een verw\izing naar b1z. 805 van de Handelin
gen der verloopen Volksraadszittin g. Maar het on gunstige 
tijdsbestek schijnt alleen te gelden voor deze belasting, want 
voor andere belastingen, o,a. de inkomstenbelasting was het 
geen bezwaar, om zelfs in de diepste depressieperiode de 
opcenten tot tweemaal toe in te smelten in de hoofdsom van 
de belasting. 

Ik heb ecns nageslagen, wat op de geuoemde blz. 805 van 
de Handelingen door de Regeering werd gezegd, maar daar 
wordt, in dezelfde bewoordingen als Zij thans bezigt, op een 
soortgelijke vraag van den heer Hildebrand verklaard, dat 
ook toentertijd het tijdsbestek niet gunstig was om de opcen
ten in te smelten . Dit argument maakt, zooals ik reeds deed 
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Vaststelling aantal opcenten vennootschapsbelasting (Ond. 96) . - Herziening bepalingen betreffende toezicht op 
uitvoering van openbare werken (Ond. 101) . 

(Voorzitter.) 
uitkomen, op mij weinig indruk en ik spreek daarom de hoop 
uit, dat bij den eindtermijn van de voorliggende ordonnantie, 
de Regeering niet zal komen met een verlenging vall den ter
mijn, doch met een voorstel, om de 100 opcenten op de ven
nootschapsbelasting in te smelten in de hoofdsom en daar
mede bij de begraoting voor 1938 met een en ander rekening 
zal houden. 'f. 

De ontwerp-ordonnantie wordt zonder hoofdelijke stemming 
aangenomell. 

De Voorzitter: A a Il deo r dei s d e be hall d e
ling van de ontwerp-ordonnantie tot he;'
ziening van de bepalingen betreffende het 
toezicht op de uitvoering van openbare 

- , 

we r ken van 0 pen bar e . gein een s c hap p e u, wa a r
voo r van I a n d s weg e sub s i die i s ver lee n d. 
(0 n d. 101 ; zit t. j a a r 1935- 1936 0 n d. 1150.) 

Deze ontwerp-ordonnantie wordt zonder beram:1slaging -en 
zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voorzitter: De behandeling van onderwerp 102, wij
ziging van de kapokbelangenordonnantie 1935, wordt op ver
zoek van een der leden uitgesteld tot de volgende week. 

Zoo spoedig mogelijk zal worden bekend gemaakt, op wel
ken datum de voortzetting der behandeling van de onderwerpen 
315 en 98 zal plaats vinden. 

De vergadering wordt te 11.03 uur v.m. gesloten. 
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Ingekomen stukken. - Vraag of bij de Regeering zal WOl'dflll aHngpdrongen op verlenging van den termijn, gesteld yoor de 
afdoen ing del' ontwerp~invoerordonnantie confectiegoederen 1936 (Ond . Ill). 

12de VERGADERING. 

Ver g a der i n g van Din s dag 1 Dec e 111 b e r 1936. 

(BijeenroepingsuUl": 9 voormiddag.) 

Ingekomen stukken. - Vraag of bij de Regeering zal 
worden aangedrongen op verlenging van den termijn, gesteld 
voor de afdoening del' ontwerp-invoerordonnantie confectie
goederen 1936 (Ond. l.l.l ). - Wij ziging van de Kapok
belangenordonnantie 1935 (Ond. 102). - Werving van 
Inlanders op Java en Madoera tot het verrichten van arbeid 
in het buitenland (Ond. 46). - Wijziging Bakengeld
ordonnantie 1935 (Ond. 97). - Wijziging en aanvulling van 
enkele ordonnanties i.v.m. de Koelieordonnantie 1931/1936 
(Ond. 99). - \Vij ziging en aanvulling militaire pensioen
reglementen (Ond . ali ) en nadere wijziging en aanvulling 
P ensioenreglement Inl andsehe Schepelingen 1925 (Ond . 08) . 

Voorzitter: de heer Mr. W. H. VAN HELSDINGl~N. 

Tegenwoorcli g met den Voorzitter 15 leden, te weten: 

de heeren Blaauw, Van Helsdingen, De Hoog, Kan, 
Kerstens, Mohamad Noor, Prawoto Soemodilogo, Roep, 
Soangkoepon, Soetardjo, Sosrohadikoesoemo, Thamriu, 
Vel'boom on Weyer. 

Regeeringsgemachtigden de heeren: Hart en ~lal'inisscn. 

De Voorzitter : Geachte Medeleden! Ik open deze verga
del·ing. 

De Secretaris deelt mede, dat zijn ingekomen: 

A. De volgende Regeeringsbrieven en beschikkingen : 
1. Kabinetsbrieven van den Gouverneur-Generaa l van 21 en 

26 November 1936 No's 27 en 26 ter aanbieding van 
a. een ontwerp-ordonnantie tot intrekking van de bij ordonnan

tie van 25 April 1929 (Staatsblad No. 72) vastgestelde 
bepal ingen in het belang van de veiligheid bij het opstijgen 
en landen van watervliegtuigen in de nabijheid van het 
vliegkamp "Morokrembangan" (Ond. nO) ; 

b. een ontwerp-ordonnantie tot regeling van den invoer van 
confectie-goederen (Ond. 1lI). 

De stnkken zijn of worden gedrnkt. 

2. Kabinetsbrieven van den Gouverneur-Generaal van 20, 
23 en 25 November 1936 No's 38,1 en 25 houdende mededee
ling, dat zijn vastgesteld 
a. de ordonnantie tot aanvulling en wijziging van de ordon

nantie tot instelling van een registratiekamer te Medan 
(Ond. 8 2 ) ; 

b. de Ord0l1l1antie tot heffing van een tijdelijk extra-uitvoer
recht en tot buitenwerkingstelling van artikel 16 der 1. C. 
w. (Ond. 10:-1 ) ; 

c. de ordonnantie houdende eenige voorzieningen met betrek
king tot het rechtswezen in verband met de nieuwe admi
nistratieve indeeling van de residentie Molukken (Ond. 
10 4 ). 

3. Brief van den 1sten Gonvernements Secretaris van 25 
November 1936 No. 2405fB houdende mededeeling, dat de 
Gouverneur-Generaal de ordonnantie tot heffing van een 
tijdelijk extra-uitvoerrecht en tot buitenwerkingstelling van 
artikel 16 der I. C. W . (Ond. 10a) met toepassing van artikel 
90 lid 1 sub 20 der Indische Staatsregeling op eigen gezag 
en verantwoordelijkheid heeft vastgesteld zonder overneming 
van de door den Volksraad aangenomen amendementen . 

Handelingen. Zittingsjaar 1936-1937. 

4. Als voren va n 27 November 1936 No. 2423/B hou
dende mededeeling, dat de dool' den Volksraad aangenomen 
moti~:VerboDm c.s. 'betreffende de verbetering op kOl'ten 
termlJ~l van de weermacht in Neäerlandsch-Inc1ië, ov,CJ'een
komstig den daarin uitgedrukten wensch, ter kennis is ge
braeht van het Opperbestuur. 

5. Als voren van 27 November 1936 No . 24UrB houdende 
mededeeling, dat de Gouverneur-Generaal ook bij nadere 
overweging geen annleicling heeft kunnen vinden 0111 tel'ug 
te komen van het bij de mondelinge behandeling van de 
motie-Blaauw c.s. betreffende de vertegenwoordiging van 
de onderdanen-Nederlanders in regentschapsraden, provin
ciale-raden en Volkst'a~d, door de Regeel'ing ingenomen 
standpunt, doch dat Zijne l~xee ll entie, in verband met de 
bestudeering van een herziening van het kiesrecht dool' de 
kiesrechtcommissie, meent deze aangelegenheid voorshands 
te kunnen laten rusten. 

6. Als voren van 27 November 1936 No. 2 .. 25/B houdende 
o.a. de mededeeling, dat de in de moties-Van Helsdingen c.s. 
en Verbooll1 c.s. gevraagde verlaging va n clen zoutprij s is 
,tot stand gekomen bij het besluit van 16 October jJ. No. 2z. 

7. Rondschrijven van den lsten Gouvemements Secretaris 
van 21 November 1936 No. 2380/C inzake toepassing van de 
regeling betreffende de z.g. alimentatie-korting. 

8. Besluit van den Gouverneur-Generaal van 2 Novem
ber 1936 No. 15 bepalende, dat in artikel 5 van de bij het 
.besluit van 12 April 1935 No. 23 vastgestelde "Regeling voor 
het verleenen van verloven buiten bezwaar van het Land 
,en ontslag uit de betrekking op verzoek, zonder gelijktijdig 
.ontslag uit 's Lands vasten dienst, alsmede voor toekenning 
van inkomsten bij niet-herplaatsing na dusdauig verlof of 
ontslag" het woo'rel "Eul'opeesche" vervalt. 

9. Als voren van 24 November 1936 No. 35 houdende 
machtiging, krachtens artikel 105 der l.S., aan den dit'ec
teur van Justitie om te beschikken over de uitgetrokken 
fondsen voor uitbreiding van het personeel van het Hoofd
kantoor vaL>. het Gevangeniswezen. 

De sub 2 t/m 9 genoemde stukken worden ter inzage ge
legd ter secretarie van den Volksraad. 

B. De volgende ter kenuisneming ontvangen bescheiden : 
1. Besluit van den directeur van Binnenlandseh Bestnnr 

houdende machtiging tot het doen van uitgaven in verband 
met de bevolkingsrubberrestrictie. 

2. Brief van R. Soenarjo betreffende de reglementeering 
van ijsfabrieken te Soerabaja. 

3. Afschrift-rekest van de N. V. Oost-Java Prauw-Maat
schappij aan den Gouverneur-Generaal betreffende de belas
ting op door ruwolie gedreven vrachtwagens. 

4. Afsehrift-rekest van den AlgelllCenen Bond van A uto
belanghebbenden in Nederlandsch-Indië aan den Gouverneur
Generaal houdende verzoek tot verlaging van de lasten op 
auto's door vermindering van het invoerrecht op automo
bielen. 

De stukken worden ter inzage gelegd ter secretarie van 
den Volksraad. 

De Voorzit ter : A a n deo r dei s cl e bes I i ss i n g 
ov e r de vraag of ten aanzien v~n de ont
w e r p - 0 r don n a nt i et 0 t reg e I i n g van den i n
v 0 e r van con fee tie - g 0 ede ren (0 n d. IU) 
overeenkomstig art ik e l 17 R eg lement van 
Orde bij d e n Gouverneur-Generaal op ver
lenging van d e n voor d e af doening ge
st e I d e n ter mijn z a I wor den a a n g e cl ron gen. 

Zonder beraadslaging en zonder hoofdelijke stemming wordt 
besloten, dat ten aanzien van deze ontwerp-ordonnantie bij 
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Wijziging van de Kapokbelangen-ordonnantie 1935 (Ond. l02 ). 

(Weyer.) 
den Gouverneur-Generaal "i e t op verlenging van den voor 
de afdoening gestelden termijn zal worden aangedrongen. 

De Voorzitter : Dan zal de ontwerp-ordonnantie nog he· 
den mèt de andere daarvoor op den rooster vermelde onder· 
werpen in de commissies worden onderzocht. 

Aan de orde is de behandeling van de 
ontwerp-ordonnantie tot wijziging van de 
Kap 0 k bel a n gen - 0 l' don n a n tie 1935 (S t a a t s· 
blad 165). (Ond. 102 ; zittingsjaar 1935-1936 
o n d. 151.) 

De heer Weyer: Mijnheer de Voorzitter! Tegen de wij
ziging van het 3e lid van artikel 3 heb ik in het geheel geen 
bezwaar. Vooral ook, omdat drie leden toch zelf steeds het 
initiatief kunnen nemen om een vergadering te doen biieen· 
komen. Ik wil het speciaal hebben over de andere wijziging 
die is voorgesteld, namelijk in het tweede lid van al'tikel 3. 

Deze wijziging beoogt ongedaan te maken het amendement, 
dat indertijd in het College is ingediend door ons voormalig 
geacht medelid, den heer Fenilletau de Bruyn en dat door 
de Regeering is overgenomen, nadat het door het College 
na ampele bespreking was aangenomen. 

Ik heb er even bij stilgestaan, omdat ik het amendement 
juist vond. De kapokcentrale is tenslotte een corporatie van 
belanghebbenden, die tezamen gebracht zijn door de overheid 
ten gemeenschappelijken nutte. Dit tezamenbrengen is door 
de overheid geschied, omdat de praetiik uitwees, dat over· 
lleidsinitiatief ten deze volstrekt noodzakelijk was. Nu is 
het begl'ijpoliil<, dat de overheid blijft toezien op de faits et 
gestes van deze corporatie, ook, omdat erbij betrokken zijn 
groote groepen van Inheemsehe producenten en Chineesehe 
tusschenhandelaren. Om deze en andere redenen, die ik hler 
niet alle behoef op te sommen, kan ik het dan ook billijken 
dat de overheid de leiding van de vergaderingen der kapok· 
"entr.le op zich neemt, zoodat het voorzitterschap en het 
secretariaat in ambtelijke handen zijn gestekl. Ik bad uiter
aard liever gehad, dat ook deze functies door de particuliere 
belanghebbenden werden vervuld en dat de overheid zou 
kunnen volstaan simpel met het houden van het toezicht. 
l\Inar indien dat niet mogelijk is, - nog niet mogelijk js, 
mag ik wel zeggen - hebben wij ons uiteraard neer te leggen 
bij de figuur, die gekozen is. 

~lcttemin vond ik het amendement van den heer I.'euilletau 
de Bruyn pl'Î11eipieel juist, omdat daardoor bij de dageli,jksche 
leiding van zaken particnHere belanghebbenden werden be- . 
troldwn . . Immers, in wezen is ook deze kapokcentrale ~en 

'particuliere zaak. Hoe meer nu de Overheid zich kan bepalen 
tot de rol van _ laat ik zeggen - toeziend voogd, hoe beter. 

De particuliere deelnemers of hun vertrouwensmannen 
moeten in principe zelf de verantwoordelijkheid voor de 
uitvoering van de verschillende maatregelen blijven dragen. 
Hoe minder handel en bedrijf van deze verantwoordelijkheid 
worden ontheven, en hoe minder zij worden ontheven van 
dcn plicht tot ontplooiïng van de noodige energie en inHiatiet 
Jwe beter dat is, want zonder dat, is een gezonde ontwikkeling 
van handel en bedrijf bezwaarlijk denkbaar. 

Nu zegt de Regeering, dat het voorschrift, zooals dat na 
de aanneming van het amendement van ons voormalig medelid, 
den heer FelüL1etan de Bruyn, is komen te luiden, praktische 
beteekenis mist en Zij verklaart tevens, dat een strikte 
opvolging van dat voorschrift onmogelijk is, althans zeer 
groote bezwaren oplevert. Ik heb neiging voor de argumen· 
tatie der Regeering te zwichten, maar alvorens dat te doen 
is het wenschelijk om precies na te gaan, hoe het 2e lid van 
art. 3 zal komen te luiden . Nadat in art. 2 van de Kapok. 
belangen-ordonnantie is bepaald, dat er een Kapok Centrale 
zal zijn, welke functies zij zal moeten uitoefenen, en in art. 3 
is bepaald, dat de bestuursleden door den Gouverneur-

(Directeur va.n Economische Zaken.) 
Generaal znllen worden benoemd, volgt in het 2e lid van 
art. 3 zonder verdere overgangsbepaling: de dagelijksche 
leiding en uitvoering berusten bij den voorzitter en den 
secretaris, die worden bijgestaan dool' 2 bestuursleden, dIe 
daartoe door het bestuur del' Kapok CentmIe worden 
gekozen. . 

Men krijgt den indruk, alsof voorzitter en secretarIS dus 
de twee ambtenaren, tezamen, na het sc~rappen van deze 
twee uiet·ambtelijke leden, zullen gaan mtmaken het dage· 
lijkseh bestnur van de Kapok Centrale, dus van een in wezen 
particulier lichaam. Die indruk wordt in. groote mate ver
sterkt door de bewoordingen van de Memone van Toelichtmg, 
waarin inderdaad staat, dat lid 2 van art. 3 voorschrijft, dat 
el' een dagelijksch bestnul' zal worden gevormd op de wijze 
als in lid 2 is aangegeven. Hoewel dus het bewuste artikel 
zelf niet spreekt van een dagelijkscl! bestuur van de Kapok 
Centrale, interpreteert de Memorie van Toelichting van deze 
wijzigingsordonnantie het voorschrift van h~t van het .2e h,l 
van art, 3 als zoodanig. Ik zou het begrlJpebJk vmden, mdlen 
later, op een gegeven moment dit inderdaad zou w~rden uitge
legd op de wijze, als nu bij voorbaat in de Memorle van Toe· 
lichting van deze wijzigingsordannantie gescllledt. 

Bestaat die kans, dat men het voorschrift van het 2e lid van 
art. 3 zoo zal gaan interpreteeren, dan acht ik op de principieele 
gronden, die den heer Feuilletau de Bruyn indertijd noopten 
tot de indiening van zijn amendement, dezelfde bezwaren dus 
ook, waarvoor de Regeering is gezwicht, toen Zij het amende
ment overnam, een particuliere inslag uepaald vereischt, maar 
als de Regeering nu zegt: Ik bedoel in het geheel niet het in
stellen van een dagelijksch bestuur; ik bedoel slechts te schep. 
pen een orgaan, dat belast zal word en met de dagelijksche leiding 
van de noodzakelijke werkzaamheden en van de uitvoering 
daarvan, dan heb ik daarmede vrede, omdat de belanghebben· 
den vooralsnog zelf deze taak klaarblijkelijk niet op zich 
kunnen nemen, maar dan moet ook, dunkt mij, de tekst van 
het 2e lid van art. 3 met deze opvatting der Regeering in 
overeenstemming worden gebracht. Ik zou dus tot de Regee· 
ring het verzoek willen richten om te overwegen den tekst 
van art. 3 lid 2 als volgt te doen luiden: 

"De dagelijksche leiding der werkzaamheden en de 
uitvoering daarvan bernsten bij den voorzitter en den 
secretaris. " 

Dan is dus buiten twijfel, dat de dagelijksehe leiding van het 
bureau van de Kapok Centrale berust bij die twee ambtelijke 
leden en dat het dus uiet gaat om het dagelijksch bestuur van 
de Kapok Centrale. Indien de Regeering bereid zou · zijn om 
den tekst van het tweedé lid van artikel 3 zoo te veranderen 
dan zou ik ook vrede hebben met het schrappen van die twee 
particuliere leden. 

Tenslotte nog een klein verzoek om toelichting, Mijnheer 
de Voorzitter! In de Memorie van Antwoord komt een zin
snede voor, die mij uiet geheel dlüdelijk is. Er staat n.l., nadat 
een vraag is beantwoord die in het gedelegeerdenverslag is 
gesteld: 

"Wel wordt de mogelijkheid overwogen saneerings
maatregelen te treffen met betrekking tot het bij den 
kapokopkoop toegepaste systeem van voorschotcontrac· 
ten. 'J 

Ik moet zeggen, dat deze zinsnede mij uiet geheel duidelijk 
is. Ik weet niet, wat men in dit geval heeft le verstaan onder 
,.saneeringsmaatregelen" . Ik begr.ijp niet best, waar de Regee
ring hier been wil, maar het zal voor den Regeeringsgemach
tigde wel een kleine moeite zijn om mij dit duidelijk te maken. 

De heel' Hart, directeur van Economische Zaken: Mijn· 
heer de Voorzitter! Het geachte lid, de heer Wcyer, heeft 
een tweetal punten naar voren gebracht, en ik zou kunnen 
volstaan, wat het eerste punt betreft, met te zeggen, dat ik 
den heer Weyer kan geruststellen: dat ik nl. geen bezwaar 
ertegen heb de door hem voorgestelde nadere wijziging aan 
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(Directeur va.n Economische Zaken.) 
te brengen, maar ik geloof toch, dat een enkele toelichting 
hier bij wensehelijk is. 

De Kapok Centrale bestaat nu on!!,eveer 15 maanden en 
heeft uitermate goed gewerkt en wel in de eerste plaats wat 
hetreft het primaire doel : betel' profiteeren dool' den inheem
sche producent van de opbrengst van het product; daarvan 
zal het resultaat, waarvan het verslag, naar ik hoop, den 
Volksraad zeel' spoedig, wellicht binnen een week, zal bereiken, 
getuigen. In de tweede plaats is het institnnt tot dnsver een 
succes wat de organisatie betreft. Er bestaat een groote 
samenweJ'king tusschen de particuliere groepen, die in de 
kapokcentrale vereenigd zijn, dat zijn dan : 4 vertegenwoor
digers van de inheemsche producenten, 2 vertcgcn
wool'digers van de exporteurs, 2 vertegenwoordigers van de 
kapokfabrieken en 1 vertegenwoordiger van de kapokonder
nemers. 

In het begin is Cl' nog wel eens cen enkele keer wrijving 
geweest, maal' op het oogcnblik is het succes van de samen
werking volkomen verzekerd . Ik zal mer niet verder op ingaan 
en ik zou de geachte leden willen verwijzen naar het verslag 
dat ik zooeven heb aangekondigd. 

Ik wil hier alleen nog mededeelen, naar aanleiding van 
een vraag, d ie in het Gedelegeerdenverslag is gesteld, maal' 
waarop hiel' thans niet nader werd teruggekomen dat de prijs 
van de kapok die de bevolking maakt is gestegen van 6 tot 8 
cent pel' 100 kolven bij instelling del' kapokmaatregelen 
tot 12 en 13 cent vlak voor de devaluatie en dat hij nu 
ecn prijs bel'eikt heeft van 15 tot 16 cent, zoodat deze maat
regel ook voor de inlleemsche producenten succes heeft geha,\. 

Ik heb zooeven reeds gezegd, in antwoord op hetgeen de 
heer Weyer naar voren heeft gebracht, dat de organisatie van 
(\e Kapok Centrale goed werkt; tegen de wijziging behoeft 
in den zi n, zooals door den heer Weyer bedoeld, geen bezwaar 
te bestaan. 

Het tweede punt is, dat de Kapok Centrale de facto wordt 
beheerd door de Kapok Centrale zelf, d .w.z. dat er ook thans 
eigenlijk geen sprake is van een dagelijkseh bestuur, Alle 
besluiten van eenige beteekenis, alsmede alle richtlijnen worden 
))cs\wokcn en de decisies daarover worden genomen in de 
l)lcnairc ve l'gaderingen vnn de Kapok Centrale. Ook hiervoor 
mag ik verwijzen naar het verslag, dat den hecl'cn zal bereiken 
-en wnarin van alle vergaderingen een uitvoerige opsomming 
wordt gegeven van de agendapunten waarnit kan blijken dat 
het dagel\iksch bestuur geen reëele beteekenis heeft, 

De Regeering heeft dit trouwens bij de behandeliitg van het 
amendement-FeuiJletau de Brnyn destijds naar voren gebracht, ' 
~fnHl' waal' de Volksraad nu eenmaal gaarne dit amendement 
zag illgelascht had de Regccring Cl' geen overwegend bezwaar r 

tegen dit amendement over te nemen. In de practijk is nu 
echter wel gebleken dat die twee particuliere leden van het 
da!!'elijksch bestulll' eigenlijk geen enkele speciale beteekenis 
hebben. 

In de eerste plaats geldt - en dat is een practisehe kwestie 
- dat hier te Batavia geeu kenners van de kapok en de kapok
omstandigheden aanwezig zijn. De heeren moeten dus uit 
Scmal'ang, ~1adioen of Soerabaja komen. Verder vertegenwoor~ 
d i~en deze twee he~ren toch in het geheel niet het totaal der 
belangen del' Kapok-Centrale zelf. Thans hebben daarin zitting 
een \'crtegenwool'digel' van de producenten en een van de 
CxpOl'l cu L'S, dus de andere groepen zijn toch niet vertegcn~ 
\vool'digd. 

In de tweede plaats is eigenlijk de taak vau de dagelijksehe 
leiding niet anders dan de verwerking van de zeer uitvoe~ 
rige documentatie, die uit het buitenland komt, voornamelijk 
uit Amerika, Australië en Europa, de verwerking daarvan 
en het verspreiden over Nederlandsch-Indië in de kapokstreken 
vall die gegevens. Verder het overleg met de afdeeling nij
verhe id, met de laboratol'ia, waar de onderzoekingen plaats~ 
vinden, voorts het oplossen van geseltillen tusschen indivi
àuecle exporteurs, tusschen e.xporteurs en fabrikanten, het 

opstellen en ontwerpen van regelingen, die de Kapok~Ccntrale 
later zal hebben goed te keuren dnn wel te verwerpen en het 
regelen der werkzaamheden van het onderzoekend en voorlich
tend personeel. Dat z\in grootendeels maatregelen, waal' men 
toch niet partieluiere belanghebbenden in kun betrekken en die 
men beter kan toevertrouwen aan een ambtelijken niet 
particulieren voorzitter, waal' men ook de gegevens, die groo
tendeels van concurrenten komen niet gaa rne bij belanghebben, 
den zou zien, Het is daarom inderdaad veel betel', dat 
de twee particuliere leden van het dagelijkseh bestuur daarin 
geen zitting meel' nemen. Zij ztjn niet noodi g, want de Kapok 
Centrale is zelf het lichaam, dat alles verhandelt en zij zijn 
bepaalcl ongewenscht, aangezien andere leden van de Kapok 
Centrale of andere belanghebbenden hen bij de uitvoering van 
de taak niet gaarne van bepaalde particuliere aangelegenheden 
kennis zien nemen. Ik wil den hem' Weyer echter geruststellen, 
dat de leiding vall de Kapok Celltrale thans zeker niet zal over
gaan naar den voorzitter en secretaris. 

Ik heb er èchter juist daarom geen bezwaar tegen om de 
suggestie of bet amendement van het geachte lid over te 
nemen, Th heb het echter noodig gevonden deze toelichting 
te geven. De suggestie geeft precies weel' de situatie, zooals 
die is en zooals de Regeering zich die ook voorstelt. 

Het gedeelte sub A van artikel 1 del' wijzigingsordonnantie 
wordt dus door de Regeering in dier voege gewijzigd, dat 
het luidt als volgt : 

"A. Artikel 3 lid 2 del' Kapokbelangen-ordonnantie 
1935 komt te luiden: 

"De dagelijksehe leiding der werkzaamheden en 
de uitvoering daarvan I)erusten bij den voorzitter en 
den secretaris." " 

Nu het' tweede pllllt. De heel' Weyer is even gestruikeld 
over de woorden voorkomende in de Memorie van Antwoord: 

"Wel wordt de mogelijkheid overwogen sanecrings
maatregelen te treffen met betrekking tot het bij den 
kapok opkoop toegepaste systeem van voorschotcontrae
ten . " 

De passage werd opgenomen iu de Memorie van Antwoord 
naar aanleiding van een vraag, in het Gcdelegeerdcnvcl'slag, 
luidende: 

"Gevraagd wOl'd of de Regeering bereid is middelen 
te beramen om de kapokproducenten, die gebonden zijn 
aan langdurige voorverkoopcontracten, mede te doen 
profiteeren van de door de depreciatie van den gulden 
ontstane prijsstijging," 

Wanneer ik de bedoeling van den heer Weyer goed heb 
begrepen is hij wat beducht dat de Regeering ten deze een 
soort onteigening der coutraeten laat plaats hebben, waarbij 
de betrokkenen dan ni et meel' zijn ~ehonden - om het 
eens aan te duiden - tot .f 500, doch in den vervolge .f 250 
betalen. Was dat de bedoeling van den heer-Weyed 

(De heer We y er: Het was mij niet duidelijk, wat de 
Regcering ten deze voor·staat.) 

De heer Weyer heeft dus met zUn vraag geen bepaalde 
bedoeling gehad. Ik kan te dezen opzichte dan het volgende 
mededeelen. In het .f 25 millioen plan is ook opgenomen een 
vrij belangr,jk bedrag VOOT laten wij het noemen een "Ent~ 
schuldung" van de lnheemsche bezitters van vruchtboomen 
en andere vruchtdragende planten . Ik denk daarbij .lan 
speciaal aan de manggacuJtuur in Cheribon, de copracultuul' 
in lIienado euz. Ik kan op dit punt op het oogenblik niet 
diep ingaan, doch de bedoeling is diegenen onder de Inlandsche 
producenten an agrarische producten, die in groote moeilijk
heden zijn, doch toch een behoorlij ke zekerheid hebben met het 
bezit van hun aanplantingen uit hun schulden te helpen, 
waardoor zij dikwijls bij woekeraars terecht zijn gekomen. 
Dat zou dan geschieden in samenwerking met de Vol kscrediet
bank: wanneer de risico's nu wat groot zijn voor de Volks
Credietbank, zou het de bedoeling zUn, dat de Regeering zich 
tot op zekere hoogte garant stelt, Uat is een zeer moeilijk en 
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(Weyer, Directeur van Economische Zaken, e.a.) 
ingewikkeld onderwerp, dat thans in onderzoek is, doch ten 
aanzien waarvan ik hoop, dat binnen afzien baren tijd aan 
dit college nadere inlichtingen znllen kunnen worden verstrekt. 

De heer Weyer: Mijnheer de Voorzitter! Th dank den 
geachten Regeeringsgemachtigde voor de tegemoetkomende 
honding aangenomen ten aanzien van het 2e lid van art. 3. 
Ik zou U willen vragen, ~1ijnheer de Voorzitter, of U het 
noodig acht, dat. daarvoor nog een amendement wordt in
gediend I Ik meen, dat de geachte Regeeringsgemachtigde 
daaromtrent nog in twijfel verkeert. 

De heer Hart, directeur van Economische Zaken : De 
Regeering heeft de snggestie bereids overgenomen. 

De Voorzitter: Derhalve is artikel 1 van de ontwerp
ordonnantie gewijzigd, als dool' den Regeeringsgemachtigde 
aangegeven. 

Dc heer Weyer: Dan dank ik de Regeering voor deze 
tegemoetkoming aan mijn bezwaar en voor de toelichting, die 
Zij alsnog heeft gegeven ten aanzien van een zinsnede, die 
mij nog niet duidelijk was. 

De Voorzitter: Hoewel er tijdens de beraadslagingen van 
heden in de ontwerp-ordonnantie een wijziging is aangehracht 
stel ik conform IIrt. 60 jnncto art. 103 van het Reglement 
van Orde voor haar niettemin thans in stemming te brengen. 

Daartoe wordt besloten. 

De gewijzigde ontwerp-ordonnantie wordt zonder hoofde
lijke 'stemming aangenomiln. 

De Voorzitter: Áan de orde is de behande
ling van de ontwerp-ordonnantie tot rege
ling van de werving op Java en Madoera 
VaD Inlanders tot het verrichten van 
a I' bei din het b n i ten I a n d. (0 n d. 46.) 

Aangezien zich voor dit onderwerp tevoren geen sprekers 
hadden opgegeven, is de Regeeringsgemachtigde niet uitge
noodigd, aanwezig te zijn. Naar aanleiding van een des
betreffend verzoek geef ik niettemin gelegenheid tot stem
motiveering. 

De heer Thamrin: Mijnheer de Voorzitter! Mijn stem tegen 
dit voorstel motiveer ik op de volgende overwegingen. In de 
eerste plaats wordt bij deze ordonnantie gehandhaafd het 
stelsel van de massale werving naar het buitenland, dat naar 
mijn meening in geen enkel ander land bestaat. In de tweede 
plaats maken we van onze menschen een soort arbeidsreservoir 
voor de openlegging en ontwikkeling van andere landen en 
koloniën waarmede we niets te maken hebben. We leveren 
op die manier niet alleen agrarische producten voor de wereld
markt, maar ook menschenmateriaal en het maakt bovendien 
een indruk van impotentie van de Indische Regeering om voor 
haar eigen onderdanen te zorgen. In de derde plaats stamt 
dit stelsel van het einde van de 1ge eeuw, tocn het stelsel van 
gedwongen arbeid en poenale sanctie nog opgeld deed en in 
den modernen tijd is zulk een stelsel ni t den booze. 

Om deze drie redenen zal ik tegen deze ordonnantie 
stemmen, Mijnheer de Voorzitter. 

De heer Soangkoepon: Mijnheer de Voorzitter! In het 
Gedelegeerdenverslag hebben SOI,l:unige leden verklaard, dat 
zij bezwaren hebben tegen de werving van arbeidskrachten 
hier te lande voor het buitenland, zooals die thans geschiedt 
en welke door de voorliggende ontwerp-ordonnantie besten
digd wOlXlt. Ook de Regeering heeft dit in de ordonnantie 
van 9 Januari 1887, Staatsblad no. 8 in het algemeen ver
boden en alleen bij incidenteele gevallen kan hie'rVan krach
tens artikel 5 dezer ordonnantie worden afgeweken. 

Waar volgens de Memorie van Antwoord de mogelijk
heid, dat van tijd tot tijd, met toepassing van het zooeven 

(Soangkoepon, Voorzitter.) 
genoemde Staatsblad 1887 no. 8, aan vrij groote groepel1 
van Javaansche arbeiders werkgelegenheid in het buiten
land wordt verschaft, van veel grooter waarde voor de 
bevolking is dan de individueele (vrije) emigrat ie, die 
overigens vrijgelaten is, ligt het voor de hand, dat hiertegen 
;geen bezwaren kunnen worden aangevoerd. De vraag, die 
hierbij moet worden beantwoord, beweegt zich derhalve in 
de uitvoering van de ter zake te treffen maatregelen, welke 
in zoodanige banen dienen te worden geleid, dat ze het geluk 
van de Javaansche arbeiders kunnen bevorderen. \Vanneel' 
de Regeering dus overtuigd is, het geluk der Javaansche 
arbeiders, te hebben bevorderd, indien deze in het buiten
land op ondernemingen van handel, landbouw of nijverheid 
en bij openbare werken werkzaam worden gesteld, dan be
staat daartegen op zichzelf geen eukel bezwaar. n, vraag 
mij alleen in dit verband af, of het uiet beter is, deze Ja
vaansehe arbeiders voor deze gewesten te behonden voor 
de openlegging van nog braakliggende .gehieden van dit 
land zelf. Ik zou daarom wensehen, dat deze Javaansehe 
arbeiders in de allereerste plaats voor dit doel worden 
bestemd, omdat daarmede de economische ontwikkeling van 
dit land - ongetwijfeld kan worden bevorderd en daarom 
moet het emigreeren van Javanen naar het buitenland op 
dien grond zooveel mogelijk worden tegengegaan. 

Nu de Regeering van oordeel is, dat dit emigreeren nam' 
het hnitenland van tijd tot tijd nog noodig is, spreekt het 
vanzelf, dat Zij daarvoor de grootst mogelijke bescherming 
waarborgt door het stellen van de noodige voorwaarden VOOl' 
het heil van deze arbeiders en deze ontwerp-ordonnantie 
scbept de daartoe vereisehte voorwaarden van bescherming_ 
Aan deze voorwaarden behoart mijns inziens de eisch .te 
worden verbonden, dat deze Javaallsche arbeiders niet onder 
poenale sanctie, doch in vrijen arbeid behoor en te worden 
aangenomen. 

Doch niettegenstaande deze gegeven waarborgen, komt het 
mij beter voor, om van de in artikel 5 van Staatsblad 1887 
no. 3 toegestane dispensatie geen dan wel zoo weinig moge
lijk gebruik te maken, omdat in werkelijkheid de conse
quenties van het werven van deze Javaansche werklieden 
voor het buitenland van hieruit moeilijk te overzien iS". 

Ik slnit mij derhalve aan bij de woorden van den heer 
'l'hamrin. 

De Voorzitter: Het zal duidelijk zijn, dat dit betoog de 
grens van een stemmotiveering wel belangrijk overschrijdt. 
Het is juister, een dergelijk betoog voortaan als een gewone 
redevoering te houden en zich derhalve tevoren als spreker 
op te geven, dan kan de Regeering desgewenscht van repliek 
dienen. Thans is de Regeeringsgemachtigde niet gewaar
schnwd, omdat zich geen spreker had opgegeven. 

De ontwerp-ordonnantie wordt zonder hoofdelijke stemming 
aangenomen, onder aanteekeningJ dat de heeren Thamrin en 
Soangkoepon geacht willen worden, tegen te hebben gestemd. 

De Voorzitter: Áa n deo l' dei s de be h a n del i n g 
van: 

1. de 
va n de 
0"7) ; 

ontwerp-ordonnantie tot 
baken gel d -or cl onn antie 

wijziging 
1935 (0 n d. 

2. de ontwerp-ordonnantie tot wijziging 
en aanvul lin g van enkele ordonnanties in 
ver ban d met de "K 0 e I i cOl' don n a n tie 1931/ 
1936" (Ond. 09). 

Deze ontwerp~ordonnanties worden achtereenvolgens zonder 
beraadslaging en zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voorzitter: A a n deo l' dei s de v 0 0 I' t zet tin g 
der behandeling van: 
1. deo n t wel' p - 0 I' don n a nt iet 0 t w ij z i gin g 

en a a n v u 11 i n g van d e Mil i t a ir ePe n s joe n· 
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(Marinissen, Regeeringsgemachtigde.) 
I' e g I e m en ten (0 n d. :Jii ), a I s g e w ij z i g d b ij 
Not a '8 van Wij z i g in ge n (s t. 4, 7 e n 9); 

2. deo n t wel' p - 0 l' don n a n tie tot n a der e 
w ij z i g in ge n a a n v u 11 i n g v an het uP e TI

s io e nl' eg lem e nt Inl a nd sche Schepelingen 
]925" (Ond. US ), als gewijz i gd bij Nota 
van Wij z i gingc n (st uk 6). 

De dool' de Regeering voor de behandeling van Ond. OS 
gestelde termijn, is verlengd tot uiterlijk 2 December a.s. 

Het woord is aan den Regeeringsgemachti gde VOO l' het 
uitspreken van het l'egeeri ngsantwoord in eersten termijn . 

De .heel' Marinissen, Regeeringsgemachti gde: Mijnheer de 
Voorzitter! Zooals in de Memorie van Antwoord nog eens 
nadrukkelijk op den voorgrond werd geplaatst, heeft bij de voor
gebrachte wijzigingen van de militaire pellsioenreglement~n 
het streven voorgezeten om deze reglementen zoovee! mogelijk 
in overeenstemming te brengen met het gewijzigde Indisch 
Burgerlijk Pensioenreglement. 

H et dccd del' Regeer ing genoegen te ontwaren dat dit streven 
ook bij hct College algemeen instenuning heeft gevonden, aUeen 
- en dat is jllist de moeilijkheid, Mijnheer de Voorzitter -
bleken dc mecningen wel zeer verdeeld over de vraag hoever 
met dit streven naar .gelijkmaking ZOll moeten worden gegaan. 

Het geachte lid, de heel' Blaauw, van wiens uitvoerig betoog 
de Rcgeering met veel belangstelling kennisnam, formuleert 
het in het begin van zijn rede aldus, dat dit streven naar over
eenslemming met het I . B. P . is toe te juichen: 

"indien slechts niet gepoogd wordt om grootheden ge
lijk te maken, die inderdaad niet gelijk zijn, indien in het 
algemeen geen onbillijkheden met dit gelij kschakelen aan
vaat,cl worden die tenslotte niet aanvaardbaar zijn." 

H et za l den heer Blaauw ongetwijfeld genoegen doen te hoo
ren dat de Regeel'ing deze woorden gaarne tot de ha'l'c wil 
maken en daarbij de verzekering geeft dat Zij met de in de 
Memorie van Antwoord gestelde restrictie n.1. dat algeheele 
overeenstemming met het 1. B. P. niet is nagestreefd, daar waar 
de militaire toestanden eu verhoudingen tot afwijking noopten, 
in feite geheel hetzelfde beoogde. 

Hoe is het dan toch mogelijk, zal men vragen, dat er ondanks 
die algeheele overeenslemming in bedoeling toch zoo groot 
verschil in opvatting omtrent de uitvoering is blijven bestaan' 

Een zoo groot verschil in opvatting, dat de heel' BlallUW 
zelfs spreekt van een ]lrocrustesbed en de Regeering derhalve 
verwij t, dat Zij met Hanr streven naar overeenstemming met 
het 1. B. P. veel te \'er is gegaan, doordat Zij gelijkheid tracht 
te brengen daar waar geen gelijkheid mogelijk is zonder in 
onbillijkheid te vervallen. 

Dit g l'oote versch il in op,'atting moet naar de meening van 
de Regeering worden toegeschreven aan de omstandigheid dat 
de heer Blaauw bij zijn betoog wel al te veel het oog gevesligd 
had op de belangen va n de bii deze wiizigingen betrokken 
militairen, tcnv"ijl de Regeering) hoewel Zij uiteraard mct deze 
belangen eveneens Tekening heeÏt gehouden, daarnaast toch 
ook el' voor diende te waken , dat niet een groep van lands
di enaren boven de anderen beyoordeeld wordt. 

Het eerste punt dat dool' den heer Blaauw besp roken werd 
pn waarJ)\i het geëleh te lid als zijn meening te kennen gaf, dat 
het langzamel'h and toch gaat l\iken op het toepassen va n me
thoden van het Pl'ocl'ustesbed. is de afschaffing va n de l'angs
pensiocnreglcmen ten. 

Uit hetgeen dool' de Regeering in de Memorie van Toe
Hchting en de Memorie van Antwoord is medegedeeld. con
cludeert het Itenchte lid dat, omdat reeds in het I .R.P. en
kele rechten vrtn bl11'~erlijke landsdienaren zijn aa ngetast, de 
Regeering el' thans ni et tegen opziet om verder te gaan met 
het aantasten van verkregen r echten, en zich daardoor blijk
baar gel'eehtigd acht om de ran gspensioel1l'eglementen geheel 
te doen vervallen: Deze conclusie moet de Regeermg echter 
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geheel voor rekening van het geachte lid laten . 
Inderdaad zag de Regeering el' ni et tegen op, om de rech

ten op pensioen gebied van sommige groepen van militairen 
ten deele aan te tasten, doch Zij ging daartoe niet over, 
alleen, omdat Zij zich daartoe gerechti gd achtte. 

De Regeerillg is zich steeds ten volle bewust geweest van 
de beteekenis van dezen maatregel VOOr de belanghebbenden 
en Zij is daartoe dan ook slechts overgegaan, nadat een diep
gaand onderzoek de overtuiging had geschonken, dat deze 
maatregel noodzakelijk was, wijl anders deze militairen bo
ven alle andere landsdjenaren bevoordeeld zouden worden, 
waartoe de Regeering niet kon en niet 1110cht overgaan. 

Alvorens nu tot bespreking van de door den heel' Blaauw 
aangevoerde argumenten over te gaan, lijkt het wel ge
wenscht eerst een korte uiteenzetting te geven van het ver
loop van deze kwestie. 

Zooals dool' het geachte lid, de heel' Van H elsdingen, reeds 
werd opgemerkt, is nlen el' eerst in 1926 toe overgegaan de 
rangspensioenen van de officieren en de Europeesche onder
officieren te vervangen door di ensttijd pensioenen. 

Aanvankelijk was bij de invoering van de diensttijd
pensioenen iu 1926 een overgangsbepaling opgenomen, waarDij 
aan betrokkenen werd vergund binnen een bepaalden tijd 
een keuze tusschen rangs- en di ensttijdpensioen te 'doen, döch 
deze overgangsbepaling werd later zoodani g gewijzigd, dat 
ieder die aanvankelijk onder een del' l'angspensioel1l'egle
menten viel, het recht kreeg om zijn beslissing ui t te stellen 
tut het tijd:slip VUil pellsiunllecl'ing. 

Dit keuzerecht hebben derhalve alleen zij, die r eeds v66r 
de inwerkingtreding van de diensttijdpensioell1'eglementen in 
militairen dienst waren, dat zij n dus mi li ta iren, die thans 
vrijwel allen r eeds tien of meer voor pensioen tellende dienst
jaren in rekening kunnen brengen. 

Door den overgangstermijn van tien jaar zull en - wUI 
geen leeftijdsgrenzen zijn gesteld - deze militairen oP. het 
tijdstip, waarop zij onder werking van de rangspenslOen
reglementen het leger met pensioen z?uden kunnen verl.~ten, 
ook onder de nieuwe bepalingen penSlOen kunnen verkrlJgen, 
zij het ook, dat dit pensioen lager is, dan hetwelk hun vroeger 
in ui tzicht was gesteld. 

Op dit laatste zal dadelijk nader worden teruggekomen, 
doeh - Mijnheer de Voorzitter - de Regeering vraagt speciale 
aandacht voor het feit, dat derh alve alle of na genoeg alle 
militairen, die thans nog het rangspensioen zouden kunnen 
kiezen, ten aimzien van het tijdstip waarop zij met pensioen 
kunnen gaan, niet in hnn rechten zijn aangetast. En hoe 
staat het nu met de burgerlijke landsdienaren ' 

Vóór de laatste wij ziging van het I . B. P. konden aUe 
uitgezonden burgerlijke landsdienaren, na het volbrengen 
van een bepaalden diensttijd, reeds op 45 j arigen leeftijd 
pensioen verkrijgen. 

Die leeftijd is thans opgevoerd tot 50 jaar en weliswa-ar is 
daarbij - evenals thans bij de wijziging van de militaire 
pensioenreglementen - een overgangstermijn gesteld van 10 
jaar, doch voor de burgerlijke landsdienar en, die op het 
tijdstip van inwerkingtredin g van die wijzigingen nog geen 
35 jaar waren, heeft die overgangstermijn geen beteekenis. 

Onder deze burgerlijke landsdienaren zullen er ongetwtj
feld ook velen zijn , di e de verwachting koesterden op 45 
jarigen leeftijd naar Europa te kunnen teru gkeeren, doch 
daarvan zal geen sprah:e meel' kunnen zijn, daar volgens het 
gewijzigde 1. B. P. eerst bij het bereiken van den 50 jarigen 
leeftijd voor het eerst aa nspraak op pensioen wordt ver
kregen. 

Vergelijkt men dit nu met de voorgebrachte w\)zlg ingen 
van de militaire pensioenreglementen, dan kan men toch niet 
anders, dan tot de conclusie komen, dat de militairen, die 
tot dusver nog onder de rangspensi oenregJementen vallen, in 
vergelijking met de burgerlijke lundsdienaren niet slec ht 
hehandeld ziin. 
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Van niet te aanvaarden onbillijkheden kan toch waarlijk 

niet worden gesproken en als de heer Blaauw aanvoert, dat 
de Regeering deze mIlitairen destijds heeft aangenomen on
der de voorspiegeling, dat zij t.Z.t. zouden kunnen worden 
gepensionneerd op den voet van het rangspensioenrèglèment 
dan moet de Regeering hiertegen aanvoeren, dat de zoo juist 
genoemde burgerlijke landsdienaren destijds tocb ook zijn 
aangenomen onder de voorspiegeling, dat zij reeds op 45 
jarigen leeftijd pensioen zouden kunnen verkrijgen. 

Zooals zooeven reeds werd medegedeeld, zullen de thans 
nog onder de rangspensioenreglementen vallende militau'en 
vrijwel allen op hetzelide tijdstip mei pensioen kunnen gaan 
nIs onaer de werking van die reglementen, doch het pensioen
bedrag zal alsdan b~rekend wotden volgens de gewijûgde 
bepalingen. 

Er is aangevoerd, dat dit pensioen lager zal zijn dan hèt 
oude rangspensioen doch, Mijnheer de Voorzitter, de Regee
ring zou willen vragen of dit dan iets bijzonders is. 

Is niet voor alle landsdienaren het pensioen, dat zij volgens 
de nieuwe salaris- en pensioen bepalingen znllen verkrijgen 
lager dan het pensioen hetwelk hnn onder de vroegere be-
11alingen in uitzicht was gesteld' 

En de militairen, waarop bier wordt gedoeld, z1,1llen 
bovendien als" regel door eenige járen door te dienen, een 
-pensioen kunnen ven.~krijgen, dat hooger is, dan h~t maxi
lnum rangspensioen hetwelk hun in het yool'uit:{:icht was 
gesteld . ~ 

Om mogelijk bestaande misvattingen op dit punt weg te 
nemen wijst de Regeering er in dit verband op, dat welis
waar het maximum pensioen volgens het diensttijdpensioen
reglement eerst na 25 jaar en 7 maanden kan worden ver
kregen, terwijl het maximum rangspensioen reeds na 20 jaar 
werd bereikt, doch dit wil geenszins zeggen, dat betrok
kenen nu ook 5 jaar en 7 maanden langer zullen moeten 
dienen om hetzelfde pensioen te behalen. 

Voor de onderofficieren beneden den. rang van onderluite
nant, die bezoldigd woirden volgens de z.g. troepenschaal, 
is het diensttijdpensioen na 23 jaren reeds hooger, dan het 
maximum rangspensioen, terwijl voor de onderofficieren, die 
volgens een hoogere schaal worden bezoldigd, de toestand 
uiteraard nog gunstiger is. 

Mijnheer de Voorzitter! Men kan toch bezwaarlijk staande 
houden dat hier onaanvaardbare onbillijkheden zouden wor
den begaan! . De Regeering heeft de overtuiging, dat van 
onbillijkheden geen sprake is. Wel zullen vele militaireJl 
in hUil vroegere verwachtingen worden getroffen, doch zij 
hebben dit gemeen met alle overige landselienaren . 

In de voorgestelde maatregelen kan de Regeering daaroin 
liiet alleen geen onbillijklieid zIeii, doch Zii is er integendeel 
van overtuigd, dat onverkorte handhaving van -de rangspen
sioenen een bevoordeeling zou beteekenen van de daaronder 
vallende groepen van militairen' tegenover de overige lands
dienaren, omdat daardoor aan deze militairen nog gedurende 
een reeks van jaren na een diensttijd van 20 jaar een pen
sioen zou worden gewaarborgd waarop een burger landsdie
naar met gelijke bezoldiging - nog afgescheiden van de leef
tijdsbegrenzing - eerst aanspraak verkrijgt na + 23 jaar. 
Daarvoor bestaat, de Regeering herhaalt het nogmaals, naar 
haar lneening geen goede grond. 

Deze bevoorrechting zou alleen kunnen worden opgeheven 
door de rangspensioenreglementen te wijzigen, hetzij door ver
mindering vau de bedragen, hetzij door verlenging van de 
diensttijden na welke de huidige pensioenen worden verkre
gen. Maar het is duidelijk, aat niet meer gesproken kan wor
den van behoud van verkregen rechten, als de wezenlijke be
standdeelen van het stelsel grondige wijziging ondergaan. 

Dit, Mijnheer de Voorzitter, is de beteekenis van de moti
veering, die de heeren Blaauw en Verboom weini~ overtuige?i! 
achten, maar die naar het oordeel der Regeermg logischer 

wijze moést leiden tot het buitenwerkingstellen van de rangs
pensioenreglementen. 

Na deze uiteenzetting moge ik de argumenten welke in het 
algemeen tegen de afschaffing van de mngspensioenen zijn 
aangevoerd, afzonderlijk in beschouwing nemen. 

De heer Blaauw voert als bezwaar aan de zeer ongelijk
matige werking van de plotselinge afschaffing van de rangs
pensioenreglementen . . 

Het geachte lid zegt hierover o.m.: 
,,~faar in het bijzonder vind ik deze plotselinge af

schaffing van de rangspensioenen onbillijk, omdat zij, 
anders dan bij de bu.rgerliike pensioenreglementen, niet 
gelijkmatig, niet evenwichtig werkt. Het plotselinge in
trekken van het rangspensioen is daardoor onbillijk. De 
afschaffing van dat rangspensioen zal niet over de geheele 
linie gelijk effect sorteeren want er zijn verschillende 
groepen onder de militairen. Er zijn groote groepen indivi
duen onder de militairen, die van deze afschaffing van het 
rangspensioen niet den minsten last ondervinden. :Mam' 
er zijn daartegen ook anderen, die er buitengewoon zwaar 
door getroffen zullen worden. Dit onderscheid op zieb 
zelf lijkt mij onder de bepaalde omstandigheden nict 
toelaatbaar.' , 

Hierbij moge allereerst worden opgemerkt, dat het met dat 
"plotselinge" van de afschatfing nog wel los loopt. Reeds in 
1934 was het bij de militaire belangenvereenigingen algemeen 
bekend, dat het in het voornemen lag de rangspensioen
reglementen af te schaffen. 

Bij cle op 20, 21 en 22 Juli 1935 gehouden besprekingen 
van door den legercommandant aangewezen vertegenwoor
digers met de onderscheidene militaire belangenvel'eenigingen 
over de voorgenomen wUzigingen van de mHitaire pensioen
reglementen, werd ook deze afschaffing van de rangspensioen
reg1 ementen aan een uitvoerige bespreking onderworpen. 
Daarbij werd er de aandacht van die vereenigingen op 
gevestigd, dat onverkorte handhaving van de rangspensioenen 
niet mogelijk was. 

De Regeering brengt dit daarom nog eens naar voren, 
omdat uit in de pers verschenen bericbten de indruk kan 
worden verkregen, dat bij clie besprekingen op dit gebied 
zekere toezeggingen zouden zijn gedaan en dat de militairen 
\ln meer in hét bijzonder de onderofficieren dool' de in de 
ontwerp-ordonnantie voorkomende bepalingen omtrent die 
afschaffing min of meer zouden zijn overvallen. 

Thans overgaande tot de verdere bespreking vall het 
hiervoren aangenaaIde gedeelte van de redé van ' den heei' 
Blaal{w moge er op worden gewezen, dat ook de wijzigingen 
in bet 1. B. P. niet gelijkmatig of evenwichtig hebben gewerkt. 

De reeds tot voorbeeld genomen burgerlijke ambtenaar, 
die op den datum van inwerkingtreding van die wijzigingen 
nog geen 35 jaar was, zal tot zijn 50e jaar moeten dienen, 
terwijl een ander, die juist 35 jaar was en ook aan de overige 
eischen voldoet, reeds op 45 jarigen leeftijd . zal kunnen 
heengaan. . 

Ook onder de burgerlijke landsdienaren zijn groote groepen 
'die van de wijzigingen niet den minsten last hebben, terwijl 
andere groepen daardoor ernstig in hun verwachtingen zijn 
getroffen. 

Het is zeker niet de bedoeling van de Regeering hier deze 
verschill en te gaan verdedigen. Ook de Regeering kan deze 
verschillen echter niet wegnemen en Zij herhaalt wat door 
den heer Van Helsdingen reeds de vorige week in deze zaal 
werd opgemerkt, n.l. , dat dit alleen mogelijk zou zijn door 
nieuwe regelingen steeds uitsluitend te laten gelden voor 
nieuw in dienst tredende ~mbtenaren . 

Ieder die een terugblik werpt op de achter ons liggende 
jaren, zal moeten erkennen dat dit niet . is door . te voeren. 
Want als . men dit zou moeten doen op het gebied van de 
pensioenen, zou men dan wniet eveneens voor de salarissen, 
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promotiekansen, reis- en overtochtsvoorschriften, verlofsbe
palingen en zoovele andere meer een zelfde gedragslijn moe
tcn volgen j 

Het spreekt toch wel van zelf dat dit niet mogelijk is 
en men zal derhalve dienen te aanvaarden, dat ook de reeds 
in dicnst zijnde ambtenaren onder de nieuwe regelingen val
len, waarbij uiteraard de overgang door overgangsbepalingen 
kan worden verzacht. Dat daarbij de eene groep wel eens 
wat meer zal worden getroffen dán de andere is onvermij
delijk en zal men dus op den koop toe moeten aanvaarden. 

Gewaakt dient te worden tegen al te groote verschillen, 
doch dat wel eens door enkele dagen tusscbenruimte betrek
kelijk groote verschillen zullen worden veroorzaakt acht dc 
Regeering al evenzeer onvermijdelijk. Men dient nu eenmaal 
aan een bepaalden datum vast te houden en dat is niet alleen 
het geval met deze wijzigingen van de pensioenreglementen 
doch bij tal van regelingen op allerlei gebied . 

B(j verschuiving van den ingangsdatum naar een later tijd
stip zouden er weer anderen zijn voor wie het slechts enkele 
weken of maanden verschil zou maken. 

Een ander punt dat de heer Blaauw naar voren 
beeft gebracht, is het ontslag wegens dienstbelang. Het 
geachte lid is van meening dat, omdat een dergelijk 
ontslag bü de burgerlijke landsdienaren niet bestaat, 
een vergelijking met het 1. B. P. niet wel mogelijk is. Voor 
zoovel' dit ontslag betrekking heeft op officieren zal daarop 
nog nader worden teruggekomen bij de bespreking van de rede 
van den heer Verboom en bij de behandeling van bet door den 
heer Blaauw voorgestelde amendement voor de officieren van 
gezondheid c.a. 

Voor de militairen beneden den rang van officier is als 
gedragslijn aangenomen, dat zij, die bij het eindigen van een 
clienstverb1ll1d reeds aanspraak op het maximum pensioen
percentage hebben verkregen, normaal niet meel' tot een 
nieuwe vct'bintenis worden toegelaten. Hieruit volgt dus dat 
- behoudens in geval van afvloeiing wegens overcompleet 
- al dezen militairen wordt vergund door te dienen tot zij 
25 jaar en 7 maanden voor pensioen in rekening kunnen 
ln'cngcn, zooc1at het ontslag wegens dienstbelang uit een 
pensioenoogpunt bezien voor hen weinig of geen practische 
beteeken is heeft. 

Het door den heer Blaauw aangevoerde argument, dat de 
afvloeiïng wegens dienstbelang er toe zou moeten leiden de 
rangspensioenen te handhaven, kan dan ook voor de onder
officieren zeker njet worden aanvaard. 

VOOI' de o'fficieren staat de zaak inderdaad anders, doch 
alvorens daarop dieper in te gaan is het gewenscht eerst nog 
even de kwestie der in de jaren 1919 tfm 1921 van het Ncdcr
landsche bij bet Nederlandsch-lndische leger overgegane on
derofficieren te bespreken. 

Deze aangelegenheid is zoowel door den heer Van Hels
dingen als dool' den heer Blaauw behandeld en vooral laatst
genoemd lid heeft een warm pleidooi gehouden voor deze 
personen. 

Het geachte lid wijst er op dat deze menschen in het Neder
landsche leger rceds een zeker aantal dienstjaren achter den 
rug hadden, dat zij reeds op leeftijd waren doch el' geen be
zwaar in zagen in het Indische leger dienst te nemen, omdat 
hun destijds voor oogen werd gesteld, dat zij t.z. t. zouden 
kunnen worden gepensionneerd op den voet van het rangs
pensioenreglement. 

De heer Blaauw is van meening dat wanneer deze personen 
moeten dOOi-dienen, totdat zij krachtens het diensttijdpensioen
roglement een bcdrag verkrijgen ongeveer gelijk aan het be
drag van het rungspensioen, door zeer velen van deze onder
officieren zoo langzamerhand een leeftijd zal worden bereikt, 
die toeh wel de vmag doet opwerpen, of een dergelijke leef
tijd in overeenstemming is te brengen met de paraatbeid van 
het leger. 

Daarbij deelde de heer Blaauw mede, dat deze groep onder
officieren thans nog uit meer dan 800 man bestaat en wees 
er bovendien op dat er reeds personen zijn, die een leeftijd 
hebben van 50 jaar, doch slecnts een diensttijd van 18 jaar. 

M(jnheer de Voorzitter! Wanneer het er inderdaad zoo 
somber uitzag als het betoog van het geacbte lid zou doell 
vermoeden, dan zon inderdaad de vrees voor de paraatheid 
van het leger volkomen gerechtvaardigd zijn. Maal' gelukkig 
is ait niet het geval. 

Bij onderzoek is namelijk geblèken, dat de bedoelde groep 
niet uit meer dan 800 man hestaat, doeh dat nog slecbts 169 
van de in de Jaren 1919 tfm 1921 uitgezonden militairen, die 
te voren bij het Nederlandsche lcger hadden gediend, in ac
tieven dienst aanwezig zijn. neze personen waren bij aan
komst in Indië gemiddeld slechts 23 jaar, zoodat zij nu ge
middeld nog geen 40 jaar zijn. Hun gemiddelde diensttijd 
bij het Nederlandsche lëger bedroeg slechts 3 jaar en 9 maan
den . 

Bedenkt men nu dat - zooals reeds werd opgemerkt -
deze onderofficieren ruim 2 jaar langer moeten doordienen om 
een pensioen te behalen gelijk aan het maximum rangspen
sioen, dan zal het wel duidelijk zijn, dat de toestand niet erg 
verontrustend is en er zeker geen enkele aanleiding bestaat 
om alleen met het oog op deze personen de rangspensioen
reglementen te handhaven. Dat hierdoor de paraatheid van 
het leger in gevaar zon kunnen worden gebracht moet beslist 
worden ontkend. 

De heer Blaauw heeft voorts betwijfeld of de onderofficie
ren als regel op jongeren leeftijd in dienst treden dan de 
officieren. Het geachte lid erkent dit wel, wanneer men het 
indiensttredel1 als officier op den voorgrond stelt, maar niet 
als men uitgaat van den leeftijd van indiensttreden als cadet. 
Maar, het indiensttreden als officier geeft hier juist een be
langrijk verschil, omdat dan eerst de Indische diensttijd 
begint te tellen. De toekomstige onderofficier heeft op het 
tijdstip dat de officier in Indië aankomt reeds een voor pen
sioen tellenden diensttijd van 3 tot 4 jaar, terwijl de officier 
dan nog slechts de helft van dien diensttijd kan doen gelden. 
Hieruit volgt dus, dat de onderofficieren als regel op jonge
ren leeftijd aanspraak op maximum pensioen klwnen doen 
gelden, dan de officieren, zooclat gelijk in de Memorie van 
Antwoord werd gezegd voor een te hoogen leeftijd van een 
groot deel der onderofficieren niet behoeft te worden 
gevreesd. 

Voorts zou naar de meeuing van den heer Blaauw de in
trekking van d.a rangspensioenen onbillijk en onevenwichtig 
werken, omdat de Regeering ten aanzien van bepaalde groe
pen van militairen blijft vasthouden aan het instituut der 
rangspensioenen. Het geachtc lid doelt hiel' blijkbaar op de 
soldijgenietende militairen . l\laar dat voor deze militairen de 
rangspensioenen zijn gehandhaafd vindt zijn oorzaak in de 
omstandigheid dat het practisch onmogelijk wordt geacht om 
voor deze militairen het stelsel der diensttijdpensioenen in te 
voeren. De diensttijd pensioenen zijn toeh altijd de resultante 
van diensttijd en genoten salaris, maar deze personen genieten 
geen salaris doch soldij, terwijl daarnaast nog wordt verstrekt 
voeding of voedinggeld,huisvesting, water, licht, gezinstoelage, 
enz. De geldswaarde van deze verstrekkingen wisselt met tijd 
cn plaats, zoodat het niet goed mogelijk is daarin een juiste 
hasis voor de berekening van een dicnsttijdpensioen te vinden. 
E en rangspensioen is daarom voor deze mitairen aangewezen 
en de Regeering kan dan ook niet inzien, dat door de hand
having van deze rangspensioenen de intrekking van de rangs
pensioenen voor de onderofficieren, waarvoor een diensttijd
pensioenregeling wel mogelijk is, onbillijk en onevenwichtig zou 
werken. 

Dat voorts een verhooging van den diensttijd waarna 
maximum pensioen wordt verkregen, gepaard gaande met 
een verhooging van dit maximum pensioen voor de Euro
peesche soldijgenietende militairen, in flagranten striid zou 

, 
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zij n met het streven om den steeds groeienden pensioens
last te verminderen, kan de Regeering evenmin onder
schrijven. Dit zou juist zijn, indien het alleen ging om 
de verhouding der maximum pensioenen. Maal' deze ver
hooging gaat gepaard met een verlenging van den diensttijd 
geheel in overeenstemming met het ook voor de overige 
landsdienaren toegepaste beginsel. De verlenging van den 
diensttijd leidt tot een vermindering van het aantal jaar
lijksche pensionneeringen en verkorting van den tijd gedu
rende welken pensioen wordt genoten. Een eenvoudige be
rekening kan dan ook uitwijzen, dat de voorgestelde maat
regelen voor de Europeesche soldijgenietende militairen, on
danks de - betrekkelijke geringe - verhooging der maxi
mum pensioenen tot vermindering van den pensioenlast moet 
leiden. 

Ten slotte ,heeft de heel' "Blaauw nog handhaving van de 
rangspensioenen voor de onderofficieren bepleit met het oog 
op de onderluitenants, die wel reeds twee jaar in dien rang 
hebben gediend, doch bij inwerkingtreding van deze wijzi
gingen nog geen twintig voor pensioen tellende dienstjaren 
in rekening zullen knnnen brengen. 

Deze aangelegenheid, waarop ook in het Gedelegeerden
verslag de aandacht werd gevestigd, werd door de Regeering 
reeds in de Memorie van Antwoord uitvoerig toegelicht. De 
heer Blaauw is door deze toelichting niet bevredigd, vooral 
ook omdat de Regeering daarbij militairen met burgers ver
gelijkt, hetgeen volgens het geachte lid in vele gevallen niet 
mogelijk is. Ook deze aangelegenheid is destijds reeds bij de 
in Juli 1935 met de militaire belangenvereenigingen gehou
den besprekingen naar voren gebracht. Daarbij werd door 
den met de leiding van deze besprekingen belasten hoofd
officier toegezegd, dat deze kwestie nog eens nauwgezet zou 
worden overwogen. Dit is daarna ook geschied en nadat 
daarbij al het voor en tegen nauwgezet tegen elkaar was 
afgewogen, is de Regeering tot de conclusie gekomen, dat 
geen aauleiding bestond om voor de onderluitenants, die nog 
geen 20 voor pensioentellende dienstjaren in rekening kJ.ln. 
nen brengen en die derhalve als zoodanig nog geen aanspraak 
hebben op pensioen, een overgangsbepaling in het leven te 
roepen. De Regeering heeft daarb~ ten volle met de be
langen van deze groep van onderofficieren rekening gehou
den, doch Zij heeft daarbij - hetgeen hi er nogmaals na
drukkelijk naar voren wordt gcbracht - ook wel degelijk 
de belangen van andere personen in het oog moeten houden, 
voor wie een soortgelijke bepaling, zoo zij voor deze onder
luitenants zou worden opgenomen, billijkheidshalve bezwaar
lijk achterwege zou kunnen blijven. Zoo zou om een voor
beeld te noemen, ook voor de officieren die wel twee jaar 
in hun rang hebben gediend doch den diensttijd vereischt 
voor het behalen van het rangspensioen nog niet hebben vol
bracht, toch zeker een gelijke bepaling moeten worden ont
worpen. Door deze bepalingen zou het, zoowel bij de wijzi
ging van het I. B. P. als bij de thans voorgebrachte 
wijzigingen van de militaire pensioenreglementen aangeno
men beginsel, dat alleen het op den dag van inwerkingtreden 
van de nieuwe bepalingen reeds verdiend pensioen wordt 
gegarandeerd geheel worden losgelaten, waartoe Daar de 
meening van de Regeering geen aanleiding bestaat. 

Duidelijkheidshalve moge ik in aansluiting hiermede thans 
eerst de bezwaren bespreken welke door den heer Verboom 
tegen afschaffing van de rangspensioenen zijn aangevoerd, 
omdat dit geachte lid zich in hoofdzaak bij het betoog van 
den heer Blaauw heeft aangesloten. 

De heer Verboom is de meening toegedaan, dat een groot 
gedeelte van de aangevoerde bezwaren geheel zou worden 
onacrvangen, indien de bestaande overgangsbepalingen op dit 
gebied ongewijzigd zouden worden gelaten . Dat zou dus 
beteekenen dat ieder officier of onderofficier, die voor '25 
Deccmber 1936 in militairen dienst is getreden, het keuzerecht 

iusschen rangs- en diensttijdpensioen geheel onverkort zou 
blijven behouden. . 

Inderdaad, dat zou rad icaal een einde maken, niet alleen 
aan een groot gedeelte del' bezwaren, maar aan alle moeilijk
heden. Als men iedereen de gelegenheid laat om, al naar gelang 
het uitkomt, het voordeel van de nieuwe of dat van de oude 
regeling te kiczen, zijn van de zijde van de aldus behandelden 
uiteraard geen bezwaren te verwachten. 

In de Memorie van Toelichting zoomede in de Memorie van 
Antwoord is reeds toegelicht waarom dit naar de meening 
van de Regeering niet mogelijk was, doeh de heer Verboom 
heeft - zij het ook tot zijn spijt - noch de Memorie van 
Toelichting, noeh de Memorie van Antwoord in di t opzicht erg 
overtuigend gevonden. 

Het spijt ook der Regeering, dat Zij er niet in geslaagd 
is den heer Ver boom van de noodzaak van de afschaffing 
van de l'angspensioenen te overtuigen, doch Zij hoopt, dat 
hetgeen zoo juist daarover nog is medegedeeld voor het ge
achte lid meer overtuigingskracht zal bezitten . En mocht dai 
niet het geval zijn, dan hoopt Zij met de hierna volgende 
bespreking van de dool' hem naar voren gebrachte argumen
ten het geachte lid toch nog tot haar standpunt te bekeeren . 

De heer Verboom voert dan in de eerste plaats aan, dat 
het in de Memorie van Antwoord gebruikte argument, dat 
tal van onderofficieren zelfs vragen om te mogen doordienen 
naaat zij het maximum diensttijd pensioen bebben verdiend, 
zijns inziens evengoed en lnisschien zclfs beter is te gebrui
ken om handhaving van de rangspensioenen te bepleiten. 

De heer Verboom redeneert daarbij aldus, dat het bezwaal" 
dat men tegen het standpunt van den heer Blaauw en hem 
zou kunnen aanvoeren is, dat de regeling, die door deze bei
de leden gewenscht wordt zeel' duur uitkomt, doch dat dit 
bezwaar jnist voor het grootste gedeelte wegvalt, indien een 
groot gedeelte van betrokkenen er de voorkeur aan geeft 
door te dienen. 

Maar, het door den heer Verboom bedoelde argument is 
in de Memorie van Antwoord niet in dit verband aangevoerd, 
maar als weerlegging van het bezwaar dat de volgens het 
diensttijdpensioelll'eglement vereischte diensttijden te lang 
zouden zijn. Er ligt dus geenszins in opgesloten dat de onder
officieren in het algemeen ook langer zullen doordienen . En 
hiermede staat of valt toch de redeneering vlln den heel' 
Verboom. 

De heer Verboom erkent wel, dat het niet anders dan 
billijk is, dat iedereen gelijk wordt behandeld, doch is daarbij 
van meening dat hier van een gelijke behandeling van de 
militairen in vergelijking met de burgerlijke ambtenaren geen 
sprake zal kunnen zijn, omdat het hier gaat om een bijzonder
voorrecht dat een bepaalde groep had, een voorrecht, hetwelk 
volgens het geachte lid zeer gefundeerd was en waaraan nu' 
plotseling een einde wordt gemaakt. 

Dat is alles wel waar, maal' de Regeering vraagt zich toch 
af of de heer Verboom het wel billijk acht tegenover de 
andere landsdienaren om deze groep dit bijzonder voorrecht. 
ten volle te laten behouden. 

De heer Verboom verwijst hierbij nog naar een artikel in 
de T,ocomotief van 23 November getiteld "Drie argumenten " .. 

Deze drie argumenten zijn: 
" Ie. de tijd, dat bezuinigingsnoodzaak de eeni ge door

slaggevende factor was, is gelukkig voorbij; 
2e. de zedelijke grondslag van handhaving van ver

kregen rechten krijgt weer vastigheid; 
3e. de herziening van de militaire pensioenen maakt 

eenzijd ig inbreuk op de regeeringspolitiek". 
De heer Verboom vindt vooral de laatste twee argumen ten 

van zeer ernstigen a.rd en wijst daarbij vooral op de bij 
het derde argument gegeven toel ichti ng, welke door het I(e
achte lid iJl haar geheel wordt geciteerd. 

Over de eerste twee argumenten kan de Regeering kort 
zijn . Het gaat bier niet om nieuwe bezuinigingsmaa.tl'cgel en , ~ 
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maar slechts om aanpassing aan de voor <le overige la nds
dienaren bestaande regelingen, die reeds ruim twee jaar 
geleelen tot stand zijn gekomen . 

Het derde aJ'gument constateert niet minder dan dat de 
herziening van de militaire pensioenen eenzijdig inbreuk zou 
maken op de regeeringspolitiek. 

Ter adstrudie ,"n deze wel wat apodictische bewering 
worden slechts enkele uitspraken 'Van de commissie-Rut
gers aangehaald, welke commissie tot de conclusie kwam, 
dat alle rangspeDsioenen van militairen beneden den rang 
\'an officier buiten de herberekening van de pensioenen 
moesten worden gelaten . 

Ik moge deze schijnbare tegenstrijdigbeid even toelicbten. 
De commissie-Rutgers is er bij de beoordeeling van d~ bier 
bedoelde rangspensioenen van uitgegaan, dat dit maximum 
pensioenen waren, waarop na. 20 dienstjaren aanspraak werd 
verkregen, doch die bij langer doordienen niet kon~en 
worden verhoogd, zoaals het diensttijd pensioen. 

Als zoodanig dienden deze pensioenen derhalve volgens den 
opzet van het dool' deze conmüssie ontworpen stelsel vergele
ken te worden met de nieuwe maximum pensioenen, hetgeen er, 
wijl zij lager waren, toe leidde de rangspensioenen van herbere
kening uit te sluiten. 

Hieruit blijkt dus, dat deze pensioenen werden vrijgelaten 
van korting, omdat zij als maximum pensioenen dus in ver
gelijk.ing met de maximum diensttijdpensioenen aan den lagen 
kant waren, maal' dit houdt geen~zius iu, dat zij ook als ptm
si oen na 20 dienstjaren te laag zijn. 

Het tegendeel is waar. Voor een diensttijd van 20 jaar zijn 
zij veel te hoog, wijl zij - zooals reeds werd gezegd - voor 
de onderofficieren beneden den rang van onderluitenant over
eenkomen met een diensttijdpensioen na l'Uim 22 jaar en voor 
dc onderluitenants zelfs met een diensttijdpensioen na ruim 
2 .. jaar. 

Ik vertrouw hiermede de onhoudbaarheid van het derde 
argument voldoende te hebben aangetoond. 

De Regeering komt nu tot wat 'over de officieren is naar 
voren gebracht. En dan ontmoet Zij weer den hecr Verboom, 
die de toezegging, dat voor de kapiteins die nog ten volle 
geschikt Zijll voor hun betrekking, de mogelijkheid zal worden 
geopend door de dienen, ook nadat zij in bevordering zijn 
voorbijgegaau zeer op prijs stelt, doch die zich met de daaraan 
door de Regeering toegevoegde beperkiug niet geheel kan 
vCl'cenigcn . 

Deze restrictie luidde, dat de Regeering niet kan garan
deel'en, dat betrokkenen steeds in de gelegenheid zull en wor
den gesteld 0111 het maximum pensiocllpercentage van 46% 
te behalen, omdat de tijd gedurende welken zal kunnen wor
clen doorgediend afhankelijk zal zijn van versclüll ende facto
ren, zooais promotiegang, verloop, overcompleet of te kort 
aan officieren, enz. 

Het geachte lid komt na bespreking vau de opgesomde 
factoren tot de conclusie, dat de redenen, welke de Regeering 
noopten beperking aan te brengen in het mogelijke doordienen 
van kapiteins niet overtuigend zijn. 

~Iaar de Regeering heeft met het opsommen van die facto
ren slecllts willen aangeven, welke omstandigheden eventueel 
van invloed zouden kunnen zijn op clen tijd gedurende welken 
zal kunnen worden doorgecliend, zonder nu bepaald te kunnen 
aangeven of deze omstandigheden zich binnen afzien baren 
tijd zullen voordoen en welken invloed die omstandigheden in 
elk geval daarop zullen hebben. 

'Vaal' het hier overigens maatregelen betreft, die nog in het 
stadium van voorbereiding verkeeren, valt het moeilijk over 
de draagwijdte daarvan thans reeds in discussie te treden . 

In dit verband moge nog een kleine misvatting worden 
recht gezet, die blijkbarur bij den heel' Blaauw heerscht nopens 
de beteekenis van een zinsnede in de ){emorie van Ant
WOOl'cl. 

Hnndelingen. Zittingsjaar 1936-H)37. 

Daarin is n.l. met betrekking tot het doordienen O.ID. 
gezegd: 

"Verwacht mag echter worden, dat de uiet voor be
vordering geschikte kapiteins in het algemeen in gun
stiger omstandigheden zullen komen te verkee.ren dan 
thans, daar tegenover het nadeel dat thans niet meer 
de hoogst genoten bezoldiging als pensioengrondslag in 
aanmerking komt, het voordeel zal komen te staan, dat 
zij langer kunnen doordienen en daardoor in vrijwel alle 
.gevallen toch dezen pensioengrondslag zullen behalen .. 

De heer Blaauw heeft hier blijkbaar uit gelezen, dat de Re
geering deze officieren iu vrijwel alle gevallen in de gele
genheid zal stellen het maximum pensioen van 46% van 
de hoogst bereikbare bezoldiging te behalen. 

De heer Blaauw verwart hier blijkbaar de begrippen pen
sioen en pensioengrondslag. Het gestelde in de Memorie van 
Antwoord houdt slechts in, dat het vooo' de hier bedoelde 
kapiteins in vrijwel alle gevallen mogelijk zal zijn een pen
sioen te behalen over de hoogst genoten bezoldiging, hetgeen 
als regel ook wel de hoogst bereikbare bezoldiging zal zijn, 
Dat daarvan steeds 46% zal hIDnen worden behaald, kan 
echter niet worden toegezegd. 

Hieruit volgt tevens, dat de Regeering den heer Blaauw 
ook niet de verzekering kan geven, dat de hoofdofficieren van 
den militair geneeshmdig~n dienst in vrijwel alle gevallen 
46% van de genoten bezoldiging zullen kunnen bereiken. 

Het geachte lid, de heer Blaauw heeft verder een zeer nit
voerig pleidooi gehouden voor de officicren van gezondheid, 
de militaire apothekers en de militaire paardenartsen. 

Alvorens daarop in te gaan moge hier nog eens in herin-
. nering worden gebracht, dat bij de thans in behandeling zijn
de wijzigingen van de militaire pensioenreglementen is ge
tracht deze reglementen, waar dat mogelijk en uitvoerbaal' 
bleek, zooveel mogelijk in overeenstemming te brengen met 
het gewijzigde I .B.P. . 

Mijnheer de Voorzitter, de Rcgeering zou het College wi!leu 
afVl'agen, welke groep van militairen nu gemakkelijker met 
overeenkomstige burgerlijke landsdienaren kan wOl'deil vel'
gelekcn, dan de officieren van gezondheid met de artsen 
van den Dienst del' VoJksgezonûJlCid ? Vooz'al nu reeds 
sinds eenige jaren de in opleiding zijnde studenten zich 
moeten verbinden, zoowel voor den Militair Geneeskundigen 
Dienst als den Dienst der Volksgezondheid en door de Re
geering naar behoefte bij een vau deze beide diensten lmn
nen worden ingëdeeld. 

En als de heer Blaauw dan uitroept, dat men de officieren 
van gezondheid niet met burgerambtenaren kan vergelij ken en 
aan de Regeering de pertinente vraag stelt wat de officieren 
van gezondheid nu eigenlijk zijn: officier of burger, dan ant
woordt de Regeering natuurlijk, dat zij officicr zijn! 

Maar dit houdt nog ni'-\t in, dat zij dan ook in alle opzichten 
precies zoo moeten worden behandeld als de overige officieren. 
Dit blijl,t reeds uit het feit, dat hun bezoldiging niet is geregeld 
als die der overige officieren, maal' overeenkomstig die der 
burgerlijke landsdienaren. 

Het is niet mogelijk pensiocnrege.lingen te scheppen, die 
aan alle gelijkstandige landsdienarcn op gelijken leeftijd en 
bij gelijken rang een zelfde pensioen verzekeren. Ook bij de 
onderscheidenc groepcn van ~alijkstandigc burgerlijke lands
dienaren bestaan in dit opzicht aanmerkelijke verschillen, 
afhankelijk van den kOl'tcren of langel'en studietijd. Heeft 
b.V. de jurist bij gelijken leeftijd niet een aanmerkelijk groo
teren voor pensioen tellenden diensttijd dan een doctor in de 
<lude talen 1 

Hierbij moge. er bovendien nog op worden gewezen, dat de 
diensttijdpensioenbepalingen voor de troepcnoHicieren prac
tisch geheel gelijkluidend zijn met die ,"an het I . B. P.; de 
voornaamste afwijking is, dat voor officieren een lagere leef
tijdsbcgrellzing is gesteld. 
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Het verschil tusschen de troepenofficieren en de officieren 

van gezondheid C.a. is dus gelijk aan dat hetwelk tusschen 
burgerlijke ambtenaren met verschillende studieduur bestaat, 
met dit onderscheid dat voor de officieren de studietijd aan de 
K. M. A. medetelt voor pensioen. 

Dit komt omdat de cadetten, voordat zij tot de K. M. A. 
worden toegelaten, een militaire verbintenis moeten sluiten, 
zoodat zij gedurende dien tijd ten volle als landsdienaar moe
ten worden aangemerkt. 

De heer Blaauw wil nu ook voor de officieren van gezond
heid c.a. de studietijd doen mede tellen voor pensioen en is zelfs 
zoover gegaan dat hij in samenwerking met de heeren Verboom 
en Sosrohadikoesoemo een amendement heeft voorgesteld, daar
toe strekkende dat de officieren van gezondheid, militaire 
apothekers en militaire paardenartsen vijf fictieve voor pen
sioen tellende dienstjaren in rekening znllen Inrunen brengen. 

Mijnheer de Voorzitter. Het zal uit hetgeen hierover reeds 
gezegd is duidelijk zijn, dat een regeling als in dit amendement 
voorgesteld naar het oordeel der Regeering met het oog op de 
vèrstrekkende en niet te overziene gevolgen ook voor andere 
landsdienaren niet voor verwezenlijking vatbaar is. 

Afgescheiden van de principieele zijde moge er nog op wor
den gewezen, dat de door den heer Blaauw gevolgde redeneering 
waardoor hij aan het aantal van vijf jaren is gekomen minder_ 
juist lijkt. In de onderscheidene pensioenreglementen is als 
beginsel aangenomen, dat de diensttijd in Europa doorgebmcht 
slechts voor de helft in rekening wordt gebracht voor pensioen. 
Hoe komt nu de heer Blaauw aan den termijn van vijf jaren! 
Het geachte lid rekent de studietijd aan de K. liL A. eerst voor 
de helft dat is dus 1% jaar en constateert dan dat als de offi
cier van gezondheid is afgestudeerd de troepenofficier intus
schen in Indië reeds 4 jaar heeft gediend, welke 4 jaar hij bij . 
de reeds gevonden 1% jaar optelt. De gevonden diensttijd 
van 5% jaar wordt dan afgerond tot 5 jaar. 

Maar, Mijnheer de Voorzitter, wanneer een officier niet 
dadelijk naar Indië wordt uitgezonden doch in Nederland 
blijft voor voltooiïng van zijn studie - zooals met genieoffi
cieren het geval is - of om in een of andere richting, mede 
in het belang van den dienst, zich vel'der te bekwamen, wordt 
die tijd ook slechts voor de helft medegeteld. Het zou dan 
toch wel al te ver gaan om voor de studeerende aspirant-of
ficieren van gewndheid c.a. dien tijd als vollen Indischen 
diensttijd tc doen medetellen. En moeten de militaire apothe
kers en militaire paardenartsen wel geheel gelijk behandeld 
worden als de officieren van gezondheid, waal' de studietijd 
van deze beide gl'Oepen toch niet geheel gelijk is aan die 
der militaire artsen' 
. :Maar bovendien is het toch noodig zich rekenschap te geven 
van de omstandigheid, dat op het tijdstip waarop de officier 
vall gezondheid in Indië aankomt, de troepenofficier van ge
lijken leeftijd reeds 4 jaren militairen diensttijd achter den 
rug heeft en "aak onder omstandigheden die veel van het 
physiek eischen. Uit dien hoofde is het reeds niet juist den 
leeftijd zonder meer als factor van vergelijking aan te nemen. 
pe physieke grenzen worden niet alleen door den leeftijd 
bepaald, maar evenzeer dool' den aard en den duur der 
gepresteerde diensten. Op den leeftijd, waarop de officier van 
gezondheid 20 voor pensioen tellende dienstjaren in rekening 
kan brengen, heeft de troepenofficier reeds 24 dienstjaren 
met de daaraan inhaerent grootere slijtage van het physiek. 

Mijnheer de Voorzitter. Ik vertrouw hiermede te hebben 
aangetoond, dat de grondgedachte van hèt amendement om 
de officieren van gezondheid, c.a. op gelijken leeftijd eenzelfde 
diensttijd voor pensioen t.oe te kennen als de troepenofficieren 
niet juist kan zijn, nog daargelaten het feit, dat in dat geval 
de officieren van gezondheid C.a. dool' hun hoogere bezoldiging 
nog een hooger pensioen zouden verwerven. 

En ten slotte nog dit. Volgens de aangegeven redactie zullen 
d'ie 5 fictieve dienstjaren eerst in rekening knnnen worden 
gebracht door de officieren van gezondheid c.a. die recht op 

pensioen knnnen doen gelden overeenkomstig artikel 1, dat 
wil dus zeggen, dat die 5 jaren eerst zullen worden toegekend 
als betrokkenen minstens 20 werkelijke voor pensioen tellende 
dienstjaren in rekening Inrunen brengen. Zij krijgen daardoor 
dus op het oogenblik, waarop zij recht op normaal pensioen 
kunnen doen gelden, tegelijk vrijwel aanspraak op het 
maximum pensioen. De Regeering zou willen vragen of dit 
werkelijk wel de bedoeling van de vool'stellers van het amen
dement is. 

lIiijnheer de Voorzitter! Het moge na deze uiteenzetting 
auidelijk zijn geworden, dat de Regeering het voorgestelde 
am~ndement niet kan overnemen en Zjj de aanneming daarvan 
moet ontraden. 

De heer Blaauw is voorts teruggekomen op de reeds in 
het Gedelegeerdenverslag en de Memorie van Antwoord be
handelde kwestie betreffende de toekenning van minstens 40% 
van den pensioensgrondslag aan subalterne officieren van 
gezondheid c.a., die wegens dienstbelang het leger zullen 
moeten verlaten. In de Memorie van Antwoord werd aange
toond dat de verhouding tnsschen het pensioen van een sub
altern officie'r van gezondheid en van de dirigeerend offi
cier van gezondheid 2e klasse als regel gunstiger zal zijn, 
dan in het Gedelegeerdenverslag is berekeud. 

De heel' Blaauw voert nu aan, dat de Regeering daarbij 
twee ongelijkwaardige grootheden vergelijkt n.l. een subal
tern officier van gezondheid, die wegens dienstbelang het 
leger moet verlaten en den majoor-dokter, die mag door
dienen. Maar dit is toch uit de Memorie van Antwoord niet 
te lezen. Daarin is slechts gezegd, dat als gevolg van het 
doordien en van den dirigeerend officier van gezondheid Ze 
klasse het verschil van diens pensioen met dat van den of
ficier van gezondheid Ie klasse grooter zal worden. En dit 
geldt zoowel ten opzichte van den officier van gezondheid 
Ie klasse, die niet, als ten opzichte van hem, die wel mag 
doordienen. 

Voorts heeft de heer Blaauw nog ter sprake gebracht de 
promotiekansen van de officieren van gezondheia in verge
lijking met die van de artsen van den D. V. G. De Regeering 
is evenwel van meening, dat daarop bij de behandeling van 
dit onderwerp n.l. de behandeling van de wijziging van de 
pensioenreglementen niet kan worden ingegaan. Hetzelfde js 
het geval met de door den heer Verboom gehouden besciJDll
wingen over het eindsalaris van den kapitein in vergelijking 
met dat van de academisch gevormde subalterne ambtenaren. 
De Regeering heeft zoowel van het betoog van den heer 
Blaauw als van dat van den heer Verboom met veel belang
stelling kennis genomen, doch Zij acht een verdere bespreking 
daarvan bij dit ontwerp minder geëigend. 

Tenslotte heeft de heer Blaauw nog op een wijziging van 
de redactie van artikel 4 onder VI sub C van het ontwerp 
aangedrongen. De Regeering moet bij nader inzien erkennen, 
dat de bestaande redactie inderdaad tot misverstand zou 
kunnen leiden. Eveneens dient de bij Nota van Wijzigingen 
aangebrachte verandering van het woord "Wet" in "wette
lijke voorschrift" ook nog in artikel 7 § X sub § 2 te worden 
aangebracht. De beide door het geachte lid aangegeven 
verbeteringen zijn thans nog bij Nota van Wijzigingen aan
gebracht. 

De opmerking van den heer Blaanw, dat het opnemen van 
oenige aanduidingen in het ontwerp met bis wel daaraan 
zal zijn te wijten, dat in het oorspronkelijke ontwerp later 
wijzigingen zijn aangebracht, is inderdaad juist. Dat in zoo'n 
geval niet dadelijk tot overnumme'ring wordt overgegaan vindt 
zijn oorzaak in de omstandigheid, dat dan ook alle ver,vij
zingen moeten worden veranderd, hetgeen lieht tot vergissin
gen kan leiden. De Regeering zal echter gaarne met deze 
opmerking rekening houden. 

Thans overgaande tot wat de heer Soangkoepon in eersten 
termijn naar voren heeft gebracht, wil de Regeering gaarne 
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beginnen het geachte lid dank te zeggen voor den steun dien 
hij aan het ontwerp gegeven heeft. 

Blijkens zijn betoog is hij het niet alleen volkomen met de 
Regeering eens, dat moet gestreefd woraen naar zoo groot 
mogelijke overeenstemming met het I .B.P., doch hij kan ook 
met de dool' de Regeerin~ aan dit dep.kbeeld gegeven pra~
tische uitvoering geheel mede gaan. 

Kan de Regeering daarom vrijwel geheel met het betoog 
van het geachte lid instemmen, een uitzondering moet Zij 
hierbij maken voor dat gedeelte van die uiteenzetting waarin 
de heel' Soangkoepon als zijn meening te kennen geeft, dat 
een kapitein, die ongeschikt voor bevordering is, ook onge
schikt moet zijn voor den door hem bekleeden rang, omdat 
de normen en eischen voor een kapitein en een majoor meestal 
dezelfde zijn. El' zijn wel degelijk zeer reëele verschlllen aan 
te wijzen in de eischen, waaraan een kapitein en een majoor 
moeten voldoen. Het schijnt echter onnoodig hierop verder 
in te gaan, omdat het hier slechts gaat om ae wijziging van 
d. militaire pensioenreglementen en het punt waar het hier 
om gaat, n .l. het doordienen van de niet voor bevordering 
geschikte ka.jJiteins, nadat zij voor den hoogeren rang zijn 
gepasseerd, bij het geachte lid geen bestrijding vindt. 

Ook met de voorstellen omtrent de officieren van gezond
heid kan dool' hem worden ingestemd, wijl hij evenals de 
J\egeering van meening is, dat van deze officieren, evenals 
van de 'a rtsen van den D.V.G., kan worden geëischt, dat zij 
twintig jOt'en dienen alvorens aanspraak op pensioen te ver
krijgen. De Rcgcering vond het aangenaam, dit te booren 
omdat juist van andere zijde op dit punt nog al eritiek is 
geleverd. 

En DU moet aan wat daarover reeds is gezegd nog het 
volgendc toegevoegd worden, Mijnheer de Voorzitter. 

De hecl' Blaanw heeft namelijk toen hij de door de Regee
dn@:' getrokken vergelijking tusschen de officieren "an ge
zondheid aau critiek onderwierp ook nog aangevoerd, dat 
deze vergelijking reeds daarom mank gaat, omdat het leven 
van den officier van gezondh eid veel riskanter is clan van 
een burge)' arts, claor de officier vnn gezondheid meer moet 
deelnem.cn aan expedities en ook meel' last zal ondervinden 
yan binnenlandsche O1llnsten. Dit is allemaal wel juist, maal' 
110t is toch niet mogelijk het min of meer riskante van het 
beroep in een pensioenregeling te verwerken. Als dat wel 
voor de officieren v·an gezondheid zou moeten geschieden, 
zou dat clan niet 'het geval moeten zijn voor alle militairen 
en voor het personeel van de politie, van JlCt Mijnwezen en 
wellicht van nog veel meer diensten 1 

Nn deze kleine zijsprong tCl'ugkom~ndc tot den heer Soang
koepon, valt nog te constateeren dat dit geachte lid van 
meening is, dat ook ten aanzien van de in het prae-advies 
van de Europeesche onderofficiersvereeniging "Ons Aller 
Belang" voorgebraC'hte bezwaren, de Regeering Ibetrokkenen 
voldoende recht heeft laten wedervaren, Het doet bepaald 
weldndig nan, ook eens dit gelnid te hooren, omdat men uit 
de persberichten en uit hetgeen in deze zaal is gezegd, wel 
ste,'" den indruk zou kunnen krijgen, dat de Regeering nogal 
licl1tvaard ig met de 'belangen van de onderoffici eren is om
gespron gen . De l~egeCl' ing kan niet verhelen, dat naar het 
haRl' voorkomt de wijze waarop deze aangelegenheid in pers 
en tijdschrift wCI'd behandeld in vele gevallcn wel wnt erg 
suggestief was en dat daarbij dilnverf een voorstelling vall 
7.akcn werd p.q:rcvcn. waal'bij alleen oe belangen van de cene 
zijde werden belicht, doch aan de belangen van anderen, of 
mm de toch ook onmiskenbare voordeelen voor de eigen groep 
niet de minste aandacht werd geschonken . 

Ook de heer Van Hel,dingen acht de voorgestelde regeling 
een verbetering. 

Dit geachte lid wijst cr terecht op dat van vel'kl'eg~!l rech
ten moeilijk sprake kan zijn, aangezien betrokkenen z~ln aan
genomen met inachtneming van den regel, dat z\i zich zonden 

onderwerpen aan alle bepalingen zooals deze toen bestonden 
en eventueel nader zonden worden gewijzigd. 

De heer Van Helsdingen bespreekt dan de door de vereeni
ging "Ons Aller Belang" voorgestelde overgangsbepaling, 
waartegen hij verschillende bezwaren heeft. Het geachte lid 
zou gaarne vernemen, welke bezwaren de Regeering tegen die 
bepaling heeft en dan kan de Regeering daarop antwoorden, 
dat Zij in de eerste plaats de beide dool' hem aangevoerde 
bezwaren geheel onderschrijft en dat overigens de bezwaren, 
welke Zij tegen deze overgangsbepaling heeft nit het voorgaan
de wel voldoende zullen zijn gebleken. 

In dit verband moge nog dc aandacht worden gevestigd op 
het volgende. 

De besprekingen over dit onderwerp in dit College stonden 
- evenals de publicaties hierover in de pers - wel zeer 
sterk in het teeken del' onderofficieren. "faal' het gaat hiel' niet 
alleen om de onderofficieren, doch evenzeer om de officieren, 
voor welke groep het vraagstuk in verschillende opzichten 
nog veel grooter moeilijkheden biedt. 

De rangspensioenen der officieren staan in het algemeen 
in voor de betrokkenen nog veel gunstiger verhouding tot de 
nieuwe diensttijdpensioenen dan bij de onderofficieren het 
geval is. Voor bepaalde groepen is dit rangspensioen zelfs 
hooger dan het maximum-diensttijdpensioen en zal dit ook 
blijven na de eventueele tot standkoming van de aanhangige 
kortingswet. En deze toestand zou bij handhaving van de 
rangspensioenreglementen niet worden beperkt tot een korte 
spanne tijds, maar zou nog minstens een 20-tal jaren besten
digd blijven. 

Tot welke consequenties dit zou leiden moge dool' een 
sprekend voorbeeld worden toegelicht. Een officier, die thans 
den rang van eersten luitenant bekleedt en over ca 20 jaar 
als generaal-majoor zou worden gepensionneerd, zou dan 
aanspraak kunnen maken op een jaarlijksch pensioen vau 
f 10500, terwijl het maximum diensttijdpensioen voor dien 
rang thans f 7008 bedraagt, het rangspensioen uiteraard 
verminderd met de dan eventueel bestaande wettelijke kor
ting. Hiernit moge blijken, dat dit vraagstuk niet uitslnitend 
van de zijde del' onderofficieren, dus los van de officieren 
kan worden bezien . Handhaving van de rangspensioenen del' 
onderofficieren zou onvermijdelijk moeten leiden tot handha
ving van de rangspensioenen der officieren met de daaraan 
verbonden nog minder aanvaardbare gevolgen. De Regeering 
kan dan ook niet overgaan tot het opnemen van een over
gangsbepaling in dezen geest. 

A! staat de heer Van Helsdingen op dit punt ook ten 
deele aan de zijde van de Regeering toch kan het geachte 
lid blijkens de dool' hem voorgestelde oVeJrgangsbepaling niet 
geheel met haal' medegaan. 

De heer Van Helsdillgen zon de onderofficieren die reeds 
in 1926 - aanvankelijk gedurend e drie jaren, - een keuze 
konden doen tusschen rangs- en diensttijdpensioen in de ge
legenheid willen stellen om binnen een periode van één 
jaar na de inwerkingtred ing V!ln deze ordonnantie te beslis
sen of zij volgens het diensttijdpensioenreglement dan wel 
volgens het rangspensioen reglement gepensionneerd willen 
worden. Deze zou Ilet geachte liel dan willen vastleggen 
in het stamboek, zoodat er geen sprake kan zijn van in het 
ongereec1e raken. Zou het echter niet mogelijk zijn om op 
de in de jaren 192ï-1930 verleregen gegevens betreffende 
de keuze te bouwen dan zou men naar het gevoelen van den 
heel' Van Helsdingen de keuze nog meel' knnnen beperken 
door haar slechts toe te staan aan de onderofficieren die 
in de jaren 1919-1921 in Nederland als onderofficier zijn 
aangewOO"ven en aan wie een l'angspensioen duidelijk in uit
zicht is gesteld . 

Het zou wel mogelijk zijn, om te doen nagaan welke van de 
thans nog in dienst zijnde onderofficieren ook reeds bij de 
invoering van de diensttijdspensioenreglementen als onder
officier het keuzerecht hadden, zoodat om die reden deze 
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overgangsbepalingen zeker niet beperkt zou behoeven te 
worden tot de in de tweede plaats dool' het geachte lid ge· 
noemde gtroep van onderofficieren. 

Daartoe zon toch ook overigens geen aanleiding bestaan 
want het zou toch niet op goede gronden kunnen worden ver· 
dedigd hierbij speciaal voor de in Nederland als onderoffi· 
cier aangeworvenen een uitzondering te maken. 

De Regeering heeft reeds medegedeeld, dat de gemiddelde 
diensttijd bij het Nederlandsehe leger van deze onderofficie. 
l'en slechts 3 jaar en 9 maanden bedraagt. Zou nu wel voor 
deze personen de keuze moeten worden opengesteld en niet 
voor hen, die in de jaren 1919-1921 reeds onderofficier in 
het Koninklijk Nederlandsch Indische Leger waren en vaak 
over een langeren diensttijd beschikten ' Dat zou toch niet 
billijk zijn en de Regeering is er van overtuigd, dat de heer 
Van Helsdingen dat met haar eens zal zijn. 

Wat verder deze overgangsbepaling betreft moge nog het 
volgende naar voren worden gebracht. Het lijkt inderdaad 
heel aantrekkelijk om tegen betrokkenen te zeggen dat zij 
een jaar den tijd hebben om een keuze te doen, maar men 
dient zich daarbij tooh rekenschap te geven voor welk moei· 
lijk dilemma vele van deze personen daardoor worden 
geplaatst. Juist deze groote moeilijkheid was oorzaak, dat 
door alle betrokkenen na 1926 op verlenging van den termijn 
binnen welken een keuze moest worden gedaan werd aan ge· . 
drongen. Daarbij werd terecht aangevoerd, dat het in een 
groot deel van de gevallen voor hetrokkenen eenvoudig niet 
mogelijk was een keuze te doen, omdat de vraag of het rangs· 
dan wel het diensttijdpensioen voordeeligel' zou zijn afhan· 
kelijk was van tal van factoren, welke niet konden worden 
overzien en waaromtrent slechts de toekomst een beslissing 
zou brengen. 

Velen spraken van een loterij en al acht nu de heer Van 
Helsdingen het een fout van den ordonnantiewetgever, dat 
de termijn van drie jaar binnen welke een keuze moest worden 
gedaan is losgelaten, het geachte lid zal toch moeten toegeven, 
dat .betrokkenen door dien termijn wel voor een heel moei· 
lijke beslissing werden geplaatst en dat ook het keuzerecht 
van wel heel weinig waarde is als men de menschen laat kiezen 
op een oogenblik, waarop zij de conseqnenties daarvan nog niet 
ten volle knunen overzien. Alleen reeds Qm deze reden kan de 
Regeering deze suggestie van den heer Van Helsdingen niet 
overnemen. 

Doch dit is niet de eenige reden. De heer Van Helsdingen 
acht het een bezwaar van de door de vereeniging "Ons Aller 
Belang" voorgestelde overgangsbepaling, dat daardoor de defi· 
nitieve intrekking van de rangspensioenen voor officieren en 
Europeesche onderoff icieren in bepaalde gevallen zelfs tot 
1945 zal worden nitgesteld. 

Doch ook bij de door het geachte lid voorgestèlde bepalingen 
zou de definitieve intrekking nog vele jaren worden verscho· 
ven, al zou die bepaling dan wel het voordeel geven, dat men 
reeds na een jaar weet wie zich aan die rangspeusioenen blij· 
ven onderwerpen . 

(De heer Van H e l sdi n ge n: Er is veel over gezegd 
geworden.) 

Uen moet niet aneen 10 jaar wachten, zooals de heer Van 
Helsdingen gezegd heeft tot 1945, maar 20 jaar zooals bqjkt 
ui t het voorbeeld, dat ik heb gegeven voor den officier die tot 
generaal zou worden bevorderd. Dus tot minstcns het jaar 1955 
zal op den onden voet pensioen kunnen worden toegekend. 

Ook het denkbeeld om de bevoorrechting te ondervaugen door 
op deze rangspensioenen een redelijke korting toe te passen 
is naar het oordeel der Regeering niet voor venvezenlijking 
vatbaar. 

In de eerste plaats kan men niet volkomen gelijke pen· 
sioenen op verschillende wijze gaan korten afhankelijk van 
het tijdstip, waarop zij zijn toegekend. 

Maar in de tweede plaats zou een dergelijke maatregel, 

(Blaanw.) 
wil hij effect sorteeren, de bedoeling vau de handhaving der 
bestaande regelingen practisch geheel ongedaan maken. 

Om al deze redenen kan de Regeering ook het . voorstel 
van den heer Van Helsdingen niet tot het hare maken en 
bqjft Zij van meening, dat de door haal' gevolgde gedragslijn 
de eenig mogelijke is .. 

Met hetgeen de heer Van Helsdingen ten slotte opmerkt 
omtrent den promotiegang kan de Regeering zich geheel ver· 
eenigen. 

Ook de heeren Blaauw en Verboom hebben nog den pro· 
motiegang aangeroerd, waarbij eerstgenoemd lid speciaal de 
aandacht vestigde op de promotie bij de militaire admini· 
stratie, bij de intendance en bij de werklieden. 

De Regeering geeft toe, dat bij verschillende onderdeel en 
van het leger door de opeenvolgcnde inkrimpingen de pro· 
motiegang vertraagd is. Zij wijst er echter op - evenals de 
heer Van Helsdingen - dat ook bij de burgerlijke landsdie· 
naren de promoties de laatste jaren wel erg in de verclruk· 
king zijn gekomen; daar is bij inkrimpingen nu eenmaal niet 
aan te ontkomen. 

De kwestie van de verschillen in promotiegang tusschen de 
onderscheidene wapens en diensten en onderdeelen daarvan 
heeft reeds de bijzondere aandacht van den legercommandant. 

De heer Verboom vreest nog, dat door de wijziging in de 
afvloeiingsbepalingen voor de hoofdofficieren de promotie van 
kapitein .tOt majoor vertraging zal ondervinden en zou· daarom 
alleen met deze gewijzjgde afvloeiïng willen instemmen, als 
bij de uitvoering er voor gezorgd wordt, dat de normale 
promotiegang van kapitein tot majoor niet ill het gedrang 
komt. 

De hecr Ver boom kan er van overtuigd zijn, dat ook dit punt 
de bijzondere aandacht heeft, doch waar het een geheel nieuwe 
maatregel is, kan door de Regeerin g ter zake geen toezegging 
.worden g>edaan. 

Wel kan in antwoord op een in dit verband door het geachte 
lid gestelde vraag worden medegedeeld, dat de kwestie van de 
keuze· bevordering tot majoor en luitenant·kolonel reeds in 
studie 's. 

De Regeering meent met het voorgaande alle sprekers 
zoo goed moge.lijk te hebhen beantwoord en vertrouwt er op, 
dat Zij de op enkele punten bestaande misverstanden zooveel 
mogelijk heeft opgehelderd. 

De Voorzitter: Hiermede is de eerste termijn van de zijde 
der Regeering beëindigd en kan worden overgegaan tot 
den tweeden termijn van de zijeIe van het college. 

De heer Blaauw: Mijnheer de Voorzitter! Ik kan tot 
mijn genoegen OIr mijn blijdschap over uitspreken, dat de 
Regeering ten aanzien van enkele suggesties door mij geuit, 
mij is tegemoetgekomen. Ik heb dit o.a. gezien in cla nieuwe 
Nota van Wijzigingen, die ons hedenmorgen is voorgelegd 
en door de nadere toezeggingen, zooeven dool' den geachten 
Regeerin gsgemachtigde in zijn r ede gedaan. Maar die blijd· 
schap is aan elen anderen kant zwaar getemperd door het 
feit, dat de geachte Regeeringsgemachtigde aan een twee· 
tal van mijn hoofdgrieven tegen de voorliggende ontwer· 
pen in het geheel niet is tegemoet gekomen, ja zelfs een 
scherpe bestrijding heeft geleverd tegenover de suggesties 
door mij ten opzichte van die punten geuit. Het eerste punt 
betreft dan mijn pleidooi voor de handhaving van de rangs· 
pensioenen, tijdelijk als overgangsmaatregel. 

De VOOO"llaamste argumenten van den geachten Regeerings· 
gemachtigde daartegen - dat een handhaven van de raugs· 
pensioenen voorloopig, tot de betrokkenen, clie daarop op 
het oogenblik nog zekere aanspraken hebben, zouden zijn 
uitgestorven, resulteeren voornamelijk hierin, - dat een aan
tasting van verkregen rechten ook in het 1. B. P. beeft 
plaats gehad, zoodat een dergelijke aantasting van het mili· 
taire pensioenreglement in het geheel niet zoo overdreven 
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is. Hiervoor verwijst de Regeering dan o.a. naar het feit, 
dat in het 1. B. P. de burger4jke ambtenruren op het oogen
blik in het algemeen zulleu moeten doorclienen totdat zij 
50 jaren oud zijn, terwijl destijds het aantal jaren, dat hun 
leeftijd moest bedragen, slechts 45 was. . 

Ik geef dit volmondig toe en ik zou daaraan ook nog wel 
willen toevoegen, dat ik tegen de verhooging van den pensioen
gerechtigden leeftijd bij de militairen in het algemeen ook 
geen enkel bezwaal' zou hebben. Miju bezwaar gaat uitdruk
kelijk tegen het ontnemen van een zeer bijzonder recht, dat 
op het oogenblik nog enkele groepen militairen hebben, ter
wijl iets dergelijks in het 1. B. P . niet bestaat. 

lIet argument, dat de Regeering hiertegen aanvoert, dat 
men in het 1. B. P. thans moet doordienen tot zijn 50ste 
levensjaar en vroeger tot het 45ste, acht ik dan ook niet in 
het bijzonder hierbij brnikbaar want dat voorschrift 
geldt voor aUe Indische burgerambtenaren, terwijl de ont
neming van het rangspensioen slechts betreft zeer enkele 
personen. Ook heeft de Regecring er op gewezen, dat in de 
Indische burgerlijke pensioenreglementen de pensioenen lager 
zijn gesteld dan destijds. Wanneer de Regeering voor een 
militair in het algemeen een lager pensioen zou voorstellen 
dan tevoren, zou jk ook daartegen geen bezwaar hebben. 
Doch ik heb el' wel bezwaar tegen, dat de Regeering min of 
Inecr willekeurig voor bepaalde enkelingen on·der de militairen 
plotselin g een lager pensioen doet vaststellen dan tevoren. 
])e Rcgecring heeft cr dan in dit verband ook op gewezen, 
dat het niet toelaatbaar is om de militairen, die nu 
nog een recht op rUl1gspensioen kunnen doen gelden 
tP. bevoorrechten boven de burgerambtenaren, die een derge4jk 
rangspensioen nooit hebben gekend. Doch in dit laatste ligt 
dan ook de motivecring, waarom mijns inziens een aantasting 
van bet rangspensioen niet kan plaats hebben. De burger
ambtenaren hebben iets dergelijks nooit gekend, terwijl de 
mili1.üJ'c pensioenreglementen het rangspensioen althans vóór 
het jaar 1926 wel hebben gekend en de militairen derhalve 
onder de verwachting hebben geleefd, dat zij te zijner tijd 
ondor dat rangspensioen zouden kunnen worden gepension-
11 (,(, I'd. 

De geachte Regcerülgsgernachtigde heeft naur ik vermoed 
een verkeerde gevolgtrekking gemaakt uit datgene, dat ik 
in eersten term.ijn 'heb gezegd, waar ik sprak over een plot
seling afscJ18ffen van de rangspensioenen. De Regeerings
gemachtigde heeft n.l. verklaard dat de afschaffing van de 
ran gspensioenen reeds sedert 1934 is voorbereid, zoodat de be
trokkenen inderdaa d daa'rdoor niet zijn overvallen. Ik geef 
deJl geachten Regcet'ingsgemachtigde ook dit volmondig toP, 
doel, ik heb met de plotselinge afschaffing van clie rangs
pensioenen zeer zeker niet bedoeld een onvoorbereide af
schaffing, doch wel een afsc.haffi ng klakkeloos bij de invoe
ring van dezt) wijzigingsvoorstellen, zonder dat daarvoor een 
ov€rgangsmaatregel is getroffen. 

De suggestie, die ik dan ook voor een amendement in eersten 
termijn geuit heb resnlteerde in een overgangsbepaling, tenein
de tegemoet te komen aan m.i. gerechtvaardigde verwachtingen 
van degenen, die tot nog toe uitzicht hadden op pensionneering 
volgens het rangspensioen. 'Vaal' ik in het bijzonder den 
toestand van de onderofficieren heb bekeken, daar heeft de 
geachte Regeeringsgemachtigde verklaard, dat het ontslag we
gens dienstbelang, dat ook eventueel voor de onderofficie
ren ZOll kunnen gelden, niet van groot praktisch belang zal 
zijn en deze onderofficieren in het algemeen zullen kunnen 
dOOl'dienen. Ik ben verheugd dit van den geachten Regee
ringsgemachtigde te vernemen. Wanneer een ontslag wegens 
dienstbelang voor een onderofficier inderdaad van geen prak
tisch belang meel' zal zijn en de onderofficieren in het algemeen 
kunnen doorclienen tot zij een redelijk peusioen hebben ver
diend, kan mij dat niet anders dan verheugen . Ook de uiteen
zetting van den geachten Regeeringsgemacbtigde ten aanzien 

H andelingen. Zittingsjnar 1936-1937. 

van den leeftijd van de onderofficieren heeft mij gerustge
steld. De geachte Regeeringsgemachtigde, dien ik not"urliJk 
op zijn verklaringen volkomen zal volgen, heeft daarb;j ge;"gd, 
dat in het algemeen de onderofficieren, ook diegenen, die in 
Nederland zijn aangenomen, niet tot te hoogen leeftijd zullen 
doorclieuen, zoodat daardoor de paraatheid van het leger in 
geen enkel opzicht zal worden geschaad. Doch ik heb in eer
sten termijn ook niet beweerd, dat clie hooge leeftijden die ik 
toen heb genoemd, in het algemeen gelden, ik heb slechts gezegd, 
dat dergelijke gevallen bestaan, welke gevallen, naar ik 
veronderstellen mag, ondanks de tegenwerpingen van den 
geachten Regeeringsgemachtigde ook inderdaad blijven 
bestaan. 

Hoe staat de Regeering nu, zou ik willen vragen, tegenover 
den leeftijd van deze onderofficieren, waarvan ik 
een voorbeeld heb genoemd van 54 jaren, vóórdat de 
betrokkene het maximnmpensioen zal krijgen volgens het dienst
tijdpensioenreglement Y 

Een van mijn argumenten voor het behoud van bet rangs
pensioen was, dat ook de Regeering deze pensioenen bUjft 
behouden en wel in het bijzonder ten aauzien va·n de soldij
genietenden. De Regeering verdedigt clit instituut VOOr de 
soldijgenietenden met de motivcering, dat bet diensttijd
pensioen voor deze menschen geen gescbikt instituut is en 
dat het rangspensioen daarom wel zal moeten worden ge
handhaafd. Zij voert daarbij aan dat deze mensellen 
geen salaris genieten, docb een soldij, waarnaast ze dan nog 
eenige voordeelen hebben, die met die soldij samenhangen, 
als vrij wouen, vrije voeding e.d . Ik zou hierbij echter wel 
willen opmerken dat, indien het de Regeeri ng inderdaad 
ernst is om bet diensttijdpensioen voor militairen in te 
voeren, het mij niet onoverkomelijk lijkt, ook de soldij
genietenden te opderwerpen aan een regeling die met het 
cliensttijdpensioen overeenkomt. Het voordeel, dat voor een 
gedeelte bestaat in soldij, dus een vast geldsbedrag , kan 
worden verhoogd met een zekere taxatie, die voor de overige 
voordeelen, zooals vrij wonen en vrije voeding, toch wel 
degelijk te effectueeren is. lp het algemeen wisselt inderdaad 
de geldswaarde van alle mogelijke voordeelen, maar dat op . 
7.ichzelf lijkt me toch geen onoverkomelijk bezwaar om dat 
in geld uit te drukken, iets derge4jks kennen we ook bij de 
belastingen, waarbij iemand , wiens salaris gedeeltelijk be
staat uit vrije geneeskundige hulp, vrij wonen e.d . , die 
voordeelen wel degelijk op zijn aanslag in een geldsbedmg 
getaxeerd krijgt, 

Waar ik de Regeering toch nog in het bijzonder op wil 
wijzen, is, dat Zij met al deze argnmenten voor de afschaffing 
vau het rangspensioen toch wel zeer lichtvaardi g beenstapt 
over het bezwaar, dool' mij in eersten termijn genoemd, n.l. 
dat een plotselinge afschaffing van het rangspensioen, ten 
opzichte van twee militairen, waarvan de een nog net van 
de oude bepaling kan profiteeren en de ander net niet meer, 
een verschil vormt dat toch wel zeer aanmerkelijk kan zij n. 

Wanneer ik dan weder overga tot een bespreking van 
de positie van de officieren van gezondheid, treft mij als 
argument van de Regeering, dat voor hen een bijzondere 
regeling ten aanzien van het medetellen van den studietijd 
niet noodig wordt geacht, wederom de vergelijking met de 
artsen van den D. V. G. Het verheugt mij, dat de 
Regeering uitdrukkelijk heeft gezegd, dat officieren van 
gezondheid officieren zijn. Maal' dan begrijp ik niet, dat de 
Regeering daal' bot bovenop zegt dat, wanneer men deze 
menschen wil vergelijken met hen die onder het B. P. R. 
vallen men ook dadelijk moet komen tot een vergelijking met 
de burger-artsen. Maar wanneer deze menschen officier zijn, 
moet men ze toch met de andere officieren vergelijken en 
dan komt men, zooals ik in eersten termijn betoogde, toch tot de 
conclusie, dat de studietijd moet worden meegeteld, teneinde 
te verkrijgen, dat officieren van gezondheid worden gepen
siOllneerd op een schaal, die vergelijkbaar is met die van de 
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(Blaauw.) 
andere officieren en om dat te verkrijgen is er geen ander 
middel dan het doen medetellen van eenige fictieve dienst
jaren voor den studietijd. Nu heeft de Regeering mijn bere
kening voor die eerste 5 jaren aangetast onder anderen met 
de tegenwerping dat, wanneer de door mij aangevoerde stndie
tijd voor officieren van gezondheid van 7 jaar jnist zou zijn 
een gelijke tijd dan toch niet zou gelden voor paardenartsen e~ 
apothekers. 

Als ik jnist ben ingelicht, is de stndietijd voor paarden
artsen en apothekers in het algemeen 6 jaar, wat dus een 
verschil van 1 jaar geeft. Aan den anderen kant heb ik 
het verschil met de gewone officieren berekend op een na
deelig verschil van 5V2 jaar voor de officieren van gezond
heid, terwijl ik in mijn amendement slechts gevraagd heb 
medetelling van 5 jaar. Het eene jaar, dat de paardenartsen 
en de apothekers minder studeeren dan de officieren van ge
zondheid is dus in het gemiddelde van 5 jaar reeds verwerkt. 

Waar de. Rcgeering zoo gretig grijpt naar de vergelijking 
va.n de offIcIeren van . gezondheid met de burgerartsen, laat 
ZlJ de vergellJ lting onnuddellijk weder los, waar ik het heb over 
de betere kans voor het zorgen voor een redelij k standaard
salar1s, waarover het pensioen berekend kan worden. Trekt 
men een vergelijlting op dit punt, dan zegt de Regeering 
neen, op dit terrein wil ik de officieren van gezondheid niet 
vergelijken met de burgerartsen, maar ik mag van de Regee
rmg toeh wel verwachten, dat, waar Zij zelf de vergelijking 
met de burgerartsen trekt, Zij die ook doortrekt 
en nagaat, of inderdaad de officieren van gezondheid rede
lijk wel vergelijIsbaar zijn met de burgerartsen. Daarvoor is 
van primair belang, of de officieren van gezondheid in het 
algemeen een pensioengrondslag kunnen bereiken als de bur
gerartsen en dit ontken ik en daarvoor heb ik ue vergelijlting 
van de promotiekansen gegeven. 
. Dan ~eeft de Regeering ter bestrijding van de 5 jaar, die 
Ik III mlJn amendement voor studietijd van de officieren mede
tel, aangevoerd dat wanneer bijv. de troepenofficier langer in 
Nederland bllJft dan de 3 Jaar aan de academie, hijv. wegens 
een studIeopdracht, deze langere termijn niet voor vol, maar 
slechts voor de helft als Indische diensttijd medetelt. Ik geef 
dlt toe, maar moet tegenwerpen, dat dergelijke studieopdrach
ten unica zijn, terwijl de stndietijd voor de officieren van ge
zondheid, paardenartsen en apothekers een vaste termijn van 
6 of 7 jaar is voor allen. 

Voorts heeft de Regeering erop gewezen, dat wanneer de 
officier van gezondheid in Indischen dienst treedt, de gewone 
officier reeds een diensttijd van 4 jaar heeft, zood at dit ook wel 
mag worden beloond. Tegenover deze belooning van de 4 jaar 
actieven dienst, zou ik echter toch wel het volgende willen 
stellen. Gednrende de 4 actieve dienstjaren heeft de officier 
activiteitssalaris gekregen, terwijl de officier van gezondheid 
ook gedurende al dien tijd nog voor zijn studie heeft moeten 
betalen. Ik geloof, dat men de voor- en nadeelen ten opzichte 
van dit punt toch wel tegen elkaar mag laten opwegen. 

Wat blijft is echter, dat indien de officier van gezondheid 
geen fictieve dienstjaren wegens langeren studietijd in reke
ning mag brengen, hij, als hij gepensionneerd wordt, steeds 
minder pensioen zal ontvangen dan een officier van denzelfden 
leeftijd. 

Dan heeft de Regeeriug nog ter sprake gebracht de hoogere 
bezoldiging, die de officier van gezondheid geniet dan de 
gewone officier. 

Wat dit betreft zou ik er echter toch bijv. op willen wijzen, 
dat het niet in alle gevallen opgaat. Zoo heeft bijv. de 
hoofdofficier van de genie het zelfde salaris als de hoofdofficier 
van den militair geneeskundigen dienst en wat het salaris der 
subalternen betreft, zal men zien, dat in het eerste jaar van zijn 
actieven dienst een officier een salaris heeft van f 250, terwijl 
een officier van gezondheid op f 275 begint. Op het moment, 
dat een offeier van gezondheid een salaris van f 275 krijgt, 
is een gewoon officier reeds 4 à 5 jaren in dienst en ontvangt 

(Soangkoepon. ) 
alsdan een salaris van f 340. Wanneer men deze bedragen 
tegenover elkaar stelt, ziet men hieruit toch ook niet dat 

. door die hoogere bezoldiging de officier van gezondheid 
ind.erdaad bevoordeeld is. Ik zal de vergadering ten opzichte 
van dit punt niet verder vervelen; maar ik zou toch wel dit 
punt in de bijzondere aandacht van den geachten Regeerings
gemachtigde, wanneer hij deze vergelijking wil doortrekken, 
willen aanbevelen. 

. De gea~hte Regeeringsgemacbtigde beeft verder ten aan
zIen van bet amendement, dat door de heeren Verboom, 
Sosrohadlkoesoemo en mij is ingediend, de vraag gesteld of 
het de bedoehng IS om daardoor te verkrijgen, dat. wanneer 
een officier van gezondheid na 20 jaren dienst wordt gepen
sionneerd en fictief 5 jaren dienst kunnen meetellen 
zoodat in totaal een pensioensgeldige diensttijd van 25 jaar 
kan worden medegeteld, het maximumpensioen verzekerd is. 

Wanneer een dergelijk gevolg volkomen onaanvaardbaar 
is, ben ik bereid ten opzichte van dit punt nog nader 
III overleg te treden, wanneer de geacbte Hegeeringsgemach
tigde bv. een suggestie aan de hand wil doen om ten op
zichte van dit punt tegemoet te komen aan h~t bezwaar, 
dat de Regeering heeft geopperd. Maar ik blijf in zooverre 
vasthouden aan .h~t amendement, dat is ingediend, omdat 
ik het noodzakelJjk acb t, dat voor de officieren van gezond
heid, paardenartsen en militaire apothekers een zekere 
aiensttijd voor hun studie wordt medegerekend. 

Verder zou ik nog een vraag willen herhalen, die ik in 
eersten termijn heb gedaan en wel betreffende de bijzondere 
bepaling, die in de voorliggende ontwerpen is getroffen, ten 
behoeve' uitslnitend van de subalterne officieren van gezond
heid. Ik heb gevraagd, waarom die bepaling noodig is alleen 
voor de subalterne officieren van gezondheid en niet voor 
de hoofdofficieren van gezondheid. 

Tenslotte nog deze vraag. In de Memorie van Antwoord 
en ook weder in het antwoord van den Regeeringsgemach
tigde in eersten termijn is eenige malen ter sprake gebracht 
de kwestie der nieuwe afvloeiïngsbepalillgen, die de Regee
ring denkt te nemen, wanneer deze voorstellen wet znllen 
zijn geworden. Mag ik van den geachten Regeeringsgemach
tigde de verzekering ontvangen, dat die afvloeiïngsbepa
lingen de mogelijkheid om langer door te dienen en dergelijke 
reeds in werking zullen zijn op het oogenblik, dat de nieuwe 
voorstellen wet zullen zijn geworden' 

De heer Soangkoepon : Mijnheer de Voorzitter! De grond
gedachte van de toekenning van pensioen aan landsdienaren 
berust op de ouderdomsverzorging en hiervoor komen alleen 
in aanmerking landsdienaren, die na een bepaalde periode 
en op een bepaalden leeftijd eervol alszoodanig ontslagen zijn. 
Het pensioen boteekent dns een rustwedde na bet volbren
gen van een eervolle loopbaan; cut is een der voornaamste 
normen, die het toekennen van pensioen moet behcerschen. 
Uitgaande van dezen norm spreekt het m.i. vanzelf, dat ge
pensionneerde militaire- en burgerlijke landsdienaren, wat 
dit pensioen betreft, door dezelfde regelingen en dezelfde 
beginselen dienen te worden beheerscht. Nemen we verder in 
aanmerking, dat ten opzichte van de pensioenen deze in een 
redelijke en evenwichtige verhouding moeten staan tot de 
financieel. draagkracht van het land, dan kan dit alles niet 
anders leiden dan tot de door de Regeering voorgestelde 
pensioensmaatregelen. Bezien van het aangenomen concor
dantie-beginsel tusschen burgerlijke- en militaire pensioenen, 
komt het mij voor, dat het voorliggende r egeeringsvoorstel 
voldoet aan redelijkheid en billijkheid. 

Ik kan daarom de meening van ons geacht medelid, den 
heer Blaauw niet áeelen, wanneer hij zegt, dat de totstand· 
koming dezer ontwerp-ordonnantie gaat lijken op het toe
passen van methoden van het Proerustesbed. Ik zou liever 
zeggen, dat het door ons geacht medelid genoemd Proerus· 
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(Soangkoepon.) 
t csbed in werkelijkheid een gewoon eenvoudig bed moet zijn, 
lllet bepaalde rnimte en bepaald draagvermogen en men eler
halve op znlk een beel geen personen laat liggen met al te 
lange beenen en al te zwaar gewicht, omdat anelers elaareloor 
11et beel zal bezwijken. Ik wil dus hiermede zeggen, dat ook 
bij ele bepaling van de toe te kennen pensioenen vooral reke
ning moet worden gehouden met het koopmansspreekwoord : 
JJDo tering naar de nering zetten". Het komt mij voor, dat 
dit de grootste factor is geweest, waarom de Regeering is 
<lvergegaan tot verlaging van de pensioenen der landsdienaren 
en om elcze verlaging vooral te zoeken in het bereiken van 
gelijkheid van normen en beginselen bij de toepassing der 
pensioenregelingen. Dat hierdoor reeds verkregen rechten 
moeten wo relen aangetast, behoeft mijns inziens geen nader 
betoog. Op zichzelf kan dit ontnemen der verkregen rechten 
vooral door belanghebbenden zeker als een zekere onbillijk
heid wOl'den gevoeld, doch, wanneer dit aangepast is in het 
kaeler van de Algemeene Pensioensregeling en aan den 
thans bestaanden finaneieelen toestanel, zal deze onbillijkheid 
vanzelf plaats maken voor billijkheid en redelijkheid. 

Ons geacht medelid, de heer Blaauw, heeft bezwaren tegen 
het gelijk maken van grootheden, die inderdaad niet gelijk 
zijn, maar ik vraag mij af, of hij zich daaraan zelf niet schul
dig maakt, wanneor hij de gelijkstelling van troepenofficieren 
met de officieren van gcwndheid, de apothekers en de mili
taire paardCl1nl'tsen verlangt. 

(De heel' B I a a uw: De Regeering zegt zelf, dat het 
officieren zijn.) 

Staan de troopenofficieren, die geregeld een compagnie, ecn 
bataljon of een regiment soldaten moeten leiden en aanvoeren 
gelijk met de officieren van gezondheid, die alleen met zieke 
mllitairen te doen hebben, de militaire paarclenmtscn, die 
alleen met legerpaarden bemoeienis hebben en de militaire 
ilpothckcl's j die alleen met militaire geneeskundige recepten 
te maken hebben j 

(De heer B I a a uw: En de vliegofficieren, die in de 
lucht vliegen!) 

Staan de tl'ocpenofJ'ieiel'en, die tijdens onlusten dan wel 
oorlog aan de spits van een leger moeten vechten gelijk met de 
oHieieren van gczondheid die tijdens onlusten of oorlog gedekt 
zün door het tecken van het Roode kruis Y 

StaBn deze troepen officieren, die bij een strijd met een 
getrokken sa,bel hnn compagnie, bataljon dan wel regiment 
te voet of te paard aanvoeren en als zoodanig het mikpunt 
"all 's vijands kogels kunnen zijn gelijk met de officieren van 
gezondheid, de paardenartsen en de apothekers, die hun werk 
3chl cl' de \"l1l11'linic vel'richten? 

(De heer B I a a uw: In den Abessynsehen oorlog is nooit 
een Roode Kntis ambulance getroffen, nietwaar?) 

!:itann de gcnieoEficicl'Cll, die tot taak hebben stellingen in 
staat van verdediging te brengen, loopgraven aan te leggen, 
bruggen en spoorwcgen te bouwen of op te blazen, telegruaf
en telefoonleidingen te maken, gel\jk met de officict'C11 n111 

gezondheid, de paardenartsen en de apothel<el's, dio zich ti.i ~ 
dcns dcn oorlog verschuilen kunnen ondcr dc banicr van 
de intel'nationale vCl'eeniging tot hulp .aan op het slagveld 
gckwetsten? 

Hebbcll de genie- en tl'oepenofficiel'en gelijke l evens~ 
kan sen of -voorwaarden na hun pensiOlllleCl'illg als de offi
cieren van gezo ndheid ? 

Neon, :lIijnheer de Voorzitter! De offieieren van gezondheid 
zijn slech ts in naam militairen genoemd in wezen zijn zij niet 
anders dan de burgerlijlw al'tsen, De officieren van gezond
heid, de militail'e paatdenartsen en apothekers krijgen evenals 
de legerpredikanten en -aal1noezeniers den militail'-cn titel, 
omdat deze noodzakelijk is voor het bepalen van de militaire 
verhoudingen in het leger. 

Daarom kan ik het standpunt van ons ge.aeht medelid, den 
heel' B1aauw te dezen opzichte niet doelen en dientengcyolge 

(Van Helsdingen, Verboom.) 
mijn stem aan zijn ingediend amendement (st. 8) niet 
geven. 

De heer Van Helsdingen : ~Iijnheer de Voorzitter! In 
tweeden termijn kan ik, na het zeer knappe stuk, dat de 
Regeeringsgemachtigde namens de Regeering geleverd 
heeft, kort zijn. De argumenten, die in dit geharnaste be
toog naar voren zijn gebracht, kan ik niet in allen deele 
overzien - daarvoor zou ik ze eerst eens rustig moeten over
wegen - maar verschillende daarvan heb ik toch moeten erken
nen als zeer overtuigend. In het bijzonder ook heeft de Regee
ringsgemachtigde mij overtuigd van het netelige karakter 
van dit vraagstuk, waar hij mij gewezen heeft op de een
zijdigheid, welke ik beging door uits lnitend of in hoofdzaak te 
zien op het belang van de onderofficieren, waar hand
having van het rangspensioen voor deze groep van militairen 
noodzakelijkerwijs zon beteekenen handhaving van hetzelfde 
pensioen voor officieren met de daaraan verbonden onaan
vaardbare gevolgen. 

Ik heb nit het betoog van den geachten Regeeringsgemaeh. 
tigde opnieuw den i11Jdruk gekregen, dat dit ontwerp zeer 
minntieus en met zorg is behandeld, waarvoor ik gaarne 
mijn dank betuig. 

De heer Verboom : Mijnheer de Voorzitterl Ik wil gaarne 
den Regeeringsgemaehtigde dank zeggen voor de aandacht, 
die hij aan mijn opmerkingen heeft gegeven, en voor de 
uitvoerige wijze, waarop hij mij heeft beantwoord. 

Ik zou intusschen gaarne dat antwoord op enkele punten 
pertinenter hebben gezien. Ik denk daarbij speciaal aan de 
kwestie van de kapiteinspensloenen, Waarom, zoo vraag ik 
mij nog steeds af, is het niet mogelijk, dat er een toezegging 
wordt gedaan van den kant der Regeering, dat - bijzondere 
omstandigheden natuurlijk voorbehouden - de kapiteins 
zullen kunnen dool'djenen, totdat zij hun ma.x.imumpensiocn 
zullen hebben bereikt Y Ik ben CT,van overtuigd dat daarmede 
aan een Ibezwaar van zeel' velen zou worden tegemoet
gekomen. 

Uitslnitend in dit verband - om te betoogen dus dat ik een 
dergelijke tegemoetkoming alleszins op haar plaats vond - heb 
ik de kwestie van de sa larissen tet' spl'ake gebracht; niet dus 
om die kwestie hier speciaal Ül discussie te bl'engcn l doch 
zniver als een onderstreping van de nooelzaak ten deze de 
noodige soepelheid te betrachten. 

Mijnheer de Voorzitter ! Het belangrijkste punt bij de ge
heele regeling blijft voor mij de kwestie van de rangspensioencn 
Tot mijn leedwezen moet ik constateeren, hetgeen ook de heel' 
Blaauw reeds met zooveel woorden heeft te kennen gegeven, 
dat de Regeeringsgemaehtigde mij niet heeft kunnen overtuigen 
van de onjuistheid van mijn standpunt, dat handhaving van 
de overgangsbepalingen ook bij de nieuwe regeling gewcllscht 
en billijk is. Het geldt hiel' een bijzonder recht, zooals de heer 
Bbauw terecht heeft betoogd. nat recht is in 1926, toen men 
is gekomen tot een herziening van de pensioenbepalingen, nog 
eens uitdrukkelijk vastgelegd; dat r echt nu op het oogenblik 
zonder meer om hal s te brengen, acht ik op geen cnl{ele 
wUze gemotiveerd. 'regen een pensioenkorting heb ik mij 
in principe nooit gesteld, aangezien ik een dergelijke kortin g 
gemotiveerd achtte, in de ecrste plaats uit hoofde van den toe
stand van 's lanclsschatkist en in de tweede plaats uit hoofde van 
de wam'devermeerdering van het ge1d. Ik kan mij voorstelJen 
dat llIen op dieze1fde gJ'onden komt tot een verdere vel'ln gi ng 
yall de I'élngspensioenell, omdat men redeneert: deze rangs
pensioenen passen niet meer in het kader van de huidige pen
sioenregelingen, zij stijgen daar aanzienlijk boven uit en moe
ten dus in het a1gemeen te hoog worden geacht. Doch dat men 
nu ook botweg dat rangspensioen als zoodanig schrapt, en 
daarmede dus een reeht, waarnaar vele personen gednrende 
vele jaren uitgeken hebben, zonder meer om het leven brengt, 
komt mij geheel onj uist voor, 
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(Marinissen, Regeeringsgemachtigde. ) 
Ik zou dus nogmaals willen pleiten voor handhaving van 

de rangspensioenen. Wanneer zich daarbij gevallen voordoen, 
zooals de Regeeringsgemachtigde als voorbeeld heeft aange
haald, waarvan men zegt; dat zijn eigenlijk, in het raam van 
de tegenwoordige omstandigheden beschouwd, niet veel anders 
dan excessen, welnu dan zal ik er volkomen mede accoord 
gaan, dat men die excessen schrapt. Doch om zonder meer 
hier aan het rangspensioen een einde te maken, dat voor velen 
wel degelijk als een recht geldt, acht ik een overwegend 
bezwaar, en ik zou dan ook de Regeering nogmaals willen 
vragen of het niet mogelijk is, .welke wijze dan ook, daaraan 
tegemoet te komen. 

De heer Marinissen, Regeeringsgemachtigde: Mijnheer de 
Voorzitter! De heeren Blaanw en Verboom zijn tot mijn groo
te spijt niet overtnigd door het betoog van de Regeering 
tegen hun wensch tot handhaving van de rangspensioenen. 
Ik heb echter in de rede van den heel' Blaanw geen nieuwe 
argumenten ten deze aangetroffen. De geachte spreker geeft 
alleen te kennen, dat hij enkele met name genoemde argu
menten van de Regeering niet kan deelen . 

De heer Verboom gaat verder en vraagt of de Reegeering 
niet een toezegging kan doen om het rangspensioen toch 
te handhaven, eventueel gepaard gaande met het schrappen 
van enkele excessen die ffi" uit zonden voortvloeien . Maar 
ik moet nogmaals herhalen dat, voordat de Regeering tot 
deze, ik moet het erkennen, rigoureuze daad is ovet1gegaan, 
Z:ij er zich ten volle rekenschap van heeft gegeven, dat er 
hier werkelijk geen andere oplossing mogelijk was. Het 
is niet mogelijk de reglementen te handhaven en wanneer 
ze zouden leiden tot een te groote bevoordeeling weel' be
palingen te gaan schrappen. Men moet ze in hun geheel 
handhaven of ze herzien, maar herzien beteekent ook ab
solnnt een aantasting van verkregen rechten en dan kan 
men ze beter afschaffen. Ik moet den heel' Verboom daar
om tot mijn spijt mededeelen, dat het niet mogelijk is, hiel' 
een oplossing te vinden, men staat hier voor het dilemma 
handhaven of afschaffen, een tusschenweg is niet mogelijk. 

De heer Blaanw is teruggekomen op de beroemde mili
tairen van 50 jaar met 18 dienstjaren. Ik heb dit unicum 
in de nominatieve opgaaf van deze menschen niet aange
troffen, maar het is natnUll'lijk niet onmogelijk, dat het 
bestaat. Maar mocht het zoo zijn, dan zou er toch niet het 
minste bezwaar tegen bestaan, dezen man te helpen door hem 
nog een paar jaar in een sedentaire betrekking te zetten. 
De troep zal er niet onder te lijden hebben als el' nog ·een 
paa'r van die menschcn rondloopen. 

De heer Blaauw heeft ook nog gevraagd waarom het toch 
niet mogelijk is, voor de soldij genietende militairen ook een 
diensttijdpensioen in te voeren en dat b.V. te doen, door een 
totaal inkomen te taxeeren, een fictief bedrag dus als grond
slag te nemen. Dat zou natuurlijk wcl kunnen, maar het is 
toch nogal erg willekeurig en de Regeering acht het thans 
bestaande stelsel dan ook logischer . Het gaat er de Regeering 
niet om, coûte quo coûte voor alle landsdienaren dienst
tijdpensioen in te voeren, maar voor landsdienaren, waarvoor 
het op een eenvoudige en reëele wijze mogelijk is, waarvoor het 
a.h.w. in het wezen van de zaak ligt, wel. Maar waar dat 
niet het geval is, welk bezwaar is Cl' dan om een rangspensioen 
te handhaven dat bovendien beter voldoet en bevredigt. Wan
neer men te werk ging als hier gewenscht wordt zou men ver
moedelijk ook komen tot een veel duurder systeem dan het 
huidige. 

De heer Blaauw heeft wederom het voorbeeld aangehaald 
van de twee militairen, waarvan de een net niet meer en de 
ander wèl profiteert, terwijl het voor den een slechts eenige 
dagen scheelt. Maar ware deze regeling op tijd tot stand ge
komen, dat is 2 jaar geleden, zou het voor den betrokkene 2 
jaren hebben gescheeld. Het is een gevolg van de ongewenschte 
vertraging dat het voor hem maar eenige dagen scheelt en 

wanneer men de invoering llU weer zou gaan verschuiven, zou 
het voor een ander maar weer enkele maanden schelen. De 
Regeering heeft reeds gezegd, dat een handhaving totdat al 
deze menschen zouden zijn afgevloeid, eenvoudig onmogelijk is. 

Met betrekking tot de vraag, of officieren van gezondheid 
militairen of bnrgers zijn, herhaalt de Regeering, dat het na
tuurlijk offieieren zijn, maar dat wil nog niet zeggen, dat 
ze ook in alle opzichten als de andere officieren moetcn en 
kunnen worden behandeld en daarom alleen voerde ik aan dat 
officieren van gezondheid bezoldigd worden volgens een burger
lijke salarisschaal en niet volgens de officiersschalen. 

Een officier van gezondheid vertegenwoordigt in dit opzicht 
eigenlijk een tnsschengroep, dat zal niet kunnen worden ont
kend en ik zou dus niet gaarne willen onderschrijven wat de 
heer Soangkoepon zegt. Eenerzijds zijn het artselI, anderzijds 
niettemin officieren en nu gaat het er 0111, een regeling te vin
den, die zoo goed mogelijk bevredigt en wat den dienst betreft 
het niet zoo bezwaarlijk maakt om dezelfde eischen te stellen 
als voor de civiele artsen, waartegenover ik natuurlijk wil er
kennen, dat het noodzakelijk kan zijn, dat officieren van ge
zondheid evenals andere officieren uit hoofde van dienstbelang 
eerder moeten afvloeien en dus niet het maximum-pensioen 
kunnen behalen. Daarom is in de Memorie van Antwoord en in 
eersten termijn echter reeds gezegd, dat de Regeering zal 
trachten el' zooveel mogelijk aan tegemoet te komen, door 
verruiming van de afvloeiïngsbepalingen, wat niet wil zeggen, 
dat iedere militaire arts in de gelegenheid zal worden gesteld 
46% van zijn maximumsalaris als pensioen te behalen, maar ik 
geloof, dat er ook tal van burgerambtenaren zijn, die dit niet 
kunnen behalen. 

(De heel' BI a a uw: Dat geldt voor alle officieren.) 
Inderdaad, de regeling is dezelfde als voor de overige 

officieren en die is dezelfde als die voor de burgerlijke ambte
naren. Voor de officieren van gezondheid is dus langs dien 
omweg de regeling dezelfde als die voor de bnrgerambtena
ren. 

(De heer BI a a uw: Behalve de mogelijkheid van ontslag 
wegens dienstbelang.) 

Dit gaat buiten het pensioenreglement om, maar de rege
lingen zijn dczelfde. De officieren van gezondheid hebben 
dezelfde regeling als de overige officieren en die is gejij k 
aan de regeling voor de bUl'gel'ambtenaren met dien verstan
de, dat er lagere leeftijdsgrenzen zijn gesteld, wat in het 
belang is van de officieren en dus ook van de officieren van 
gezondheid . Het is echter niet mogelijk in het militaire pen
sioenreglement nog weer verschil te gaan maken tnsschen 
de officieren van gezondheid en de andere officieren, men 
moet het aan de practijk overlaten; de bedoeling van de 
Regeering is zooveel mogelijk met de belangen van betrok
regeling slechts zijdelings verband houdt. 

De heel' Blaauw vond het verder blijkbaar minder juist, 
dat zijn betoog omtrent de promotiekansen werd afgewezen, 
maar dit is niet afgewezen, omdat de vergelijking' niet moge
lijk is, maar, eenvoudig, omdat het weinig nut zou hebben, 
er dieper op in te gaan, omdat dit tenslotte met de pensioen
regeling slechts zijdelings verbandhondt. 

Dan heeft de heel' Blaauw nog gesproken over den termijn 
van 4 jaar, dien ik genoemd heb J dat de overige officieren 
a] dienst hadden verricht in Indië, wanneer de officier yan 
gezondheid in Indië aankom t. De heer Blaauw heeft daar
tegen aangevoerd, dat de andere officieren dan direct acti
viteitstractement ontvangen. Dat is jnist en daarom worden 
de 4 jaar ook medegeteld, maar dat doet aan mijn betoog 
in eersten termijn niet tekort, dat dc gepresteerde dienst ook 
een factor is, die zeer in het bijzonder in rekening moet 
worden gebracht bij de bepaling van de natuurlijke grens, 
waarop men nog verder dienst kan doen, want daarom ~.aat 
het nier en do.arom heb ik gezegd, dat alleen de leeltijd 
niet maatgevend is en dat het niet reëel is voor de officieren 



173 

12de VERGADERING - DINSDAG 1 DECEMBER 1930. 

Wijziging en aanvulling militaire pensioenreglementen (Ond. 33) en nadere wijziging en aanvulling Pensioenreglement 
Inland che Schepelingen 1925 (Ond. 98) . 

(Ma.rinissen, Regeeringsgemachtigde. ) 
va n gewndheid te eischen, dat zij precies op den7.elfrl en leef
tijd hetzelfde pensioen hebben, wat bovendien door de 
hoogere bezoldiging hooger zou zijn - als de troepcn
officier. De practijk zal uitwijzen - en kan uitwijzen door 
het voornemen der Regeering tot verruiming vnn de afvloei
i"gsbepalingen - of het inderdaad voor den officier van 
gezondheid mogelijk is, PDg langer door te dienen, zooàat hij 
ook werkelijk de kans heeft het maximum pensioen percentage 
of nagenoeg dat percentage te bereiken. Dat kan echter 
niet worden· vastgelegd in een pensioenreglement, voor geen 
andere groep vap ambtenaren is trouwens in het pensioe n
l'eglement vastgele"d, het recht om ll'1a.ximum-pcnsioen te 
behalen, alleen de mogelijkheid is in uitzicht gestelel. 

De heel' Blaauw is voorts teruggekomen op zijn amende
ment en heeft gevraagd, of de Regeering hem suggesties kan 
doen, waardoor het amendement wel aanvaardbaar wordt. Het 
spijt mij, maar, wat den vorm betreft, zouden wel wijzigingen 
kunnen worden aangebracht j de principieele bezwaren kun· 
l:en echter naar mijn gevoelen niet worden ondcrvan~en. H et 
jlr incipieele bezwaar is in de eerste plaats de verre strekking 
en het niet kunnen overzien van de gevolgen ten opzichte van 
alle overige landsdienal"eJl - het zou een nnicum in het pen· 
sioens!elsel zUn - en in de tweede plaats het feit, dat de 
officieren van gezondheid eigenlijk op hetzelfde moment \"oor 
20 vOor pensioen tellende jaren het maximumpensioen krijl(en. 
Wanneer men dat hv. zou willen ondervangen dool' te zeg
gen : Zij krijgen al dadelijk 5 fi,ctieve voor pensioen tellende 
dienstjal"en mede, blijft op het standpunt staan, dat men te
genwoordi g heeft n1. dat de officieren van gezondheid al na 15 
jaren met pensioen kunnen gaan, een termijn, die in de tegen
woordige omstandigheden iu het algemeen veel te kort wordt 
geacht. De Regeering heeft zich op het staudpunt gesteld, 
dat men van de officieren van gezondheid ook kan eischen, 
dat Zü in den regel het normaal pe1lsioen na 20 dienstjaren 
ont\"angcn en ni et dOOl' den studietijd mede te doen tellen, 
dus dat hun \"an het begin af 5 jaren wordt medegegeven, 
reeds na 15 dienstj"ren een voor 20 dienstjaren tellend 
pensioen ontvangen. Geeft men hun die 5 jaren na 20 dienst
jaren mede, dan zullen zij aldus het maximumpens ioen (Int
YRngen. Hi ervoor is geen regeling te treffen, en ik zie geen 
kans aan het verzoek van elen heer Blaanw te voldoen, zooelat 
ik hem in overweging moet geven dit am endement in te 
trek ken. 

Na al hetgeen ik heb vooropgezet, behoef ik den heer 
Soangkoepon niet uitvoerig meel' in tweeden termijn te be
antwoorden. 

De heel' Van Helsdingen heeft zich ook overtuigd ver· 
klam'd eloor mijn rede in eersten termijn en ziet ook in, dat 
terecht door de Regeering de intrekking van het rangspen
sioen is voorgesteld. 

De heer Verhoom kwam nog even terug op het dOOl·die· 
nen van kapiteins en vindt het toch niet prettig'. dat de 
Regeering nog steeds geen toezegging kan doen, maal' dit 
punt is nog steeds in studie. Men begrijpt, dat , wanr jaren
lang een zelfde stelsel heeft geheerscht, men zich van all" 
fa ctoren rekenschap moet geven, voordat men tot een ni euw 
stelsel overgaat. 

In dit verband nog de kwestie der nieuwe afvloeiïng ..;be
paJingen. De heer Blaauw heeft, naar ik meen, gevraagd of 
erop gerekeno kan worden, dat de ruimere afvloeïingsbepa
lingen tegelijkertijd met deze nieuwe pensioenvoorstellen in 
werking kunnen treden . Ik geloof niet, dat dit mogelijk is. 
:-Indnt het College de voorliggende regeling zal hebben aan
genomen, zal zij spoed ig in werking treden en kunnen de 
nieuwe afvloeiïngsbepalingen niet klaar zijn, maar ik kan 
verzekeren, dat de voorstellen hieromtrent reeds vasteren 
vorm hebben aangenomen. Het behoeft niet lang meer 
te duren. 'Men kan op een soepele houding der Regeering 
te dien nanzien rekenen. 

Handelingen. Zittingsjaar ]936-]937. 

(Voorzit ter , Blaauw, Roep.) 
Il, heb den heer Verboorn, wat betreft zijn opmerkingen 

over het l'angspensioen, reeds beantwoord. Ik moet nogmaals 
verklaren, dat het voor de Regeering niet mogelijk is, dat te 
handhaven. 

De Voorzitter: Ingediend is een amendement, voorgesteld 
door de heeren Blaauw, Verboom en Sosrohadikoesoemo 
(Ond. 3 3 , st. 10), luidende: 

"Ondergeteekenden hebben de eer voor te stellen 
art. 15 van de ontwerp-ordonnantie tot wijziging en 
aanvulling van de militaire pensioenreglementen (Ond. 
:J3 ) als volgt te doen luiden: 

"Deze ordonnantie treedt in werking met ingang "an 
den dag na dien harer afkondiging en is van toepassing 
op alle pensioenen ingaande na dien dag met dien ver
stande, dat militairen, aan wie bij de thans bestaande 
bepalingen bij het verlaten van den militairen dienst een 
keuze in nitzicht is gesteld tusschen een pensioen krach
tens de voorschriften van het IC. B. van 4 December 1919 
No. 60 (N. S. No. 801, I. S. 1920 No. 65) en een pensioen 
krachtens de voorschriften van het K. B. van 2 Deceill
bel' 1926 No . 30 (I. S. No. 551), het recht behonden hnn 
pensioen overeenkomstig de thans geldende regelen te 
doen bepalen op den voet van eerstgenoemd K. B." 

Dit amendement komt straks bij art. 15 aan de orde. 
Thans kan tot de stemmingen worden overgegaan, aller

eerst over Ond. a3. 
Ik vestig er de aandacht op, dat de behandeling uite.raard 

betrekking heeft op het ontwerp, zooals het er na de ver
werkin g da arin van de Nota's van 'Vijzigi ngen uitziet; dit 
zal derhalve niet telkens bij het vallen van beslissingen over 
de artikelen worden herhaald . 

De artt. 1, 2 en 3 worden achtereenvolgens zonder beraad
slaging en zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voorzitter : A a n deo I' dei s de be h a n del i n g 
v ;] n h et a men d e m e n t - B I a a u \V c.s. (0 n d. 35, 
st. 8), luidende: 

"Ondergeteekenden heb ben de eer voor te stellen in de 
ontwerp-ol'donnantie tot wijziging en aanvulling van de 
militaire pensioenreglementen (Ond. :J3 ) de navolgen
de wijzigingen aan te brengen : 

In artikel 4 wordt 
a. onder Vbis toegevoegd : 

Voorts wordt een nieuw derde lid toegevoegd, lni
dende : 

,. (3) Officieren van gezondheid, militaire apothe
kers en milita ire paardenartsen, die recht op 
pensioen kunnen doen gelden overeenkomstig artikel 
1. kunnen voor de berekening van hun pensioens
bedrag vijf fictieve dienstjaren mede in aanmerking 
brengen. ' , 

b. onder VIII geschrapt de tweede al inea van lid 5 van 
het aldaar nieuw gelezen artikel 10." 

Verlangt de eerste onderteel,enaar nog een nadere toe
lichting op dit amendement te geven? 

De heer Blaauw : Mijnheer de Voorzitter! Ik wil gaarne 
even afwachten, welke opmerkingen zullen worden gemaakt. 

De heer Roep : Mijnheer de Voorzitter! Ik kan den ge
dachtengang van de vooI'stellers van dit amendement voor een 
belangrijk deel wel volgen . Het is inderdaad eenigszins afwii
kend , dat de pensioenre~elin~ voor verschillende groepen van 
officieren - want de geachte Regeeringsgemachtigde heeft nog 
eens uitdrukkelijk verklaard, dat ook deze functionarissen offi
cieren ziin - verschillend is. Ik kan dau ook niet inzien, dat 
voor ane andere officieren, behalve de hier genoemden - dus 
met inbegrip van de genie-officieren, die toch ook meer vnkklln-
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(Marinissen, Regeeringsgemachtigde.) 
digen zijn - wiJl de helft van den Nederlandsehen opleidings
tijd voor Indischen diensttijd zal gelden ten aanzien van het 
pensioen, en voor de in het amendement genoemde 
officieren niet. Hetgeen de heer Soangkoepon ten opzichte 
hiervan zQOCven heeft gezegd, gaat toch niet in allen 
deele op, want ook de officieren van gezondheid, paarden
artsen, militaire apothekers zullen ingeval 'Van oorlog 
naar de gevaarlijke .zone worden ged irigeerd om hun 
plicht te volvoeren; er is hier misschien wel een gradueel 
verschil aanwezig, doch niet in die mate, als de heer Soang
koepon dit nitte. Dan acht ik het toch wel wat vreemd, dat 
ten aanzien van deze groep van speciale officieren in geen 
enkel opzicht rekening wordt gehouden met den opleidingstijd, 
in Nederland doorgebracht, en dat deze niet voor de helft als 
Indischen diensttijd meetelt voor het pensioen. Het komt mij 
voor, dat wij in elk geval moeten komen tot één systeem, nl. 
dat Of de opleidingstijd van de troepenofficieren ook niet 
voor de helft voor pensioen moet tellen Of dat ook de oplei
dingstijd van de speciale officieren voor de helft voor pensioen 
in aanmerking dient te worden gebracht. 

Ik heb reeds gezegd, dat ik voor een belangrijk deel kan 
meegaan met den gedachtengang van de voorstellers van dit 
amendement, maal' ik heh bezwaar tegen het getal "vijf" 
daarin genoemd. Dit lijkt mij wel op een eenigszins zonder
linge wijze geconstrueerd te zijn. Ik kan meegaan met den 
geachten Regeeringsgemachtigde, waar hij zegt, dat, wil men 
zijn gedachten gang die richting laten uitgaan, de opleidings
tijd van deze speciale officieren, welke opleidingstijd in Hol
land vijf of zes of zeven jaar zal bedragen, dan slechts voor 
de helft zal kunnen meetellen, gezien het feit, dat ook de 
opleidingstijd van den troepenofficier slechts voor de helft 
van drie of vier jaar meetelt voor het pensioen. Inderdaad 
zullen mijns inziens voor deze beide groepen dezelfde normen 
moeten worden aangelegd. 

Daarom is het voor mij bepaald een bezwaar, aan het amen
dement-Blaauw, hetwelk toevoeging van vijf fictieve dienst
jaren vraagt, mijn stem te geven. Zou men in die richting 
willen gaan, dan zou men het aantal fictieve dienstjaren bijv. 
kunnen stellen op drie jaar, welke periode als een gemiddelde 
kan worden beschouwd voor de opleidin!( van de speciale 
officieren. Ik meen, dat bijv. ook de opleiding voor paarden
arts te Utrecht zeer wel in 5 jaar kan worden afgeloopen. 
Ik ga dus uit van een gemiddelde van 6 opleidingsjaren. Deze 
jaren zijn inderdaad tot op zekere hoogte vergelijkbaar met 
de cadettenjaren in Breda, al is er wel formeel verschil, -
laat ik er dit ter voorkoming van misverstand even bijzeggen. 

Men zal dus aan den gedachtengang van de voorstellers 
van het amendement, waaraan ook naar mijn meening een 
redelijken inhoud niet kan worden ontzegd, kunnen legemoet
komen door voor de berekening van het pensioen drie fictieve 
dienstjaren in aanmerking te brengen. Zou de Regeering dat 
dan later misschien niet willen overnemen~ indien het door 
ons College zou zijn aangenomen, dan zou ik de Rcgeeringo in 
overweging wfUcn geven om bet dan ook te laten vervallen 
voor de vechtoWcieren. Een ongelijkheid ten aanzien van de 
pensioenjaren voor pcrsonen van denzeHden stand en beroep 
schijnt mij toch wel ongewenscht. 

Dus, Mijnheer de Voorzitter, concludeerende ben ik el' 
voor allen over één kam te scheren. Wanneer de Neder
landsche opJcidingst\id voor alle officieren in pensioenge· 
rechtigden zin wordt berekend op de helft, geeft dat voor 
de gewone officieren van drie of vicr opleidingsjaren dus twee 
jaren. Voor de speciale officieren zou ik het gemiddelde 
/!'oarüc willen zien g-e!waeht op dl'ie jaren. \\Tordt het amen
çlement gehand hnafd in zijn tcgcl1woordigen vorm, dan zal 
~k daa~tegen . stemmen. 

De heer Marinissen, Regeel'ingSll;emaehtigde: Mijnheer 
-de Voorzliter! De heer Roep stelt het dilemma, of "óor de 

(Blaauw. ) 
officieren van gezondheid wel den opleidingstijd te doen mede
tellen, of voor de overige officieren in tegenstelling met de 
bestaande regeling die opleidingstijd niet te doen medetellen. 
In de eerste plaats leveren deze beide denkbeelden bezwaren 
op, in verband met de concordantie met hel Nederlandsche 
leger. Het afschaffen van het medetellen van den opleidings
tijd van de overige officieren kan natnurlijk maar niet zonder 
meer geschieden, omdat zij gedurende den tijd, dat zij op de 
K. U . A. zijn, niet in Indischen dienst zijn, doch in Nederland
sehen dienst en die dienst medetelt, evenals voor de Nederland
sche officieren, voor het pensioen. De officieren vnn gezond
heid daarentegen zijn niet in Nederlandschen dienst, studeeren 
vrijwillig. 

(De heer Roe p: Ik heb ook gezegd, dat er inderdaad 
formeel in status een verschil is. ) 

Zeker, ik wil er echter speciaal de aandacht op vestigen, dat 
een dergelijke kwestie hier niet is uit te maken, zonder dat 
daarin ook de Nederlandsche Regeering wordt gekend, aange
zien er natuurlijk ten deze een zekere overeenstem.ming 
moet zijn. 

Voorts stelt de heer Roep voor den termijn van 5 jaren dan 
maar op drie jaren te brengen. Maar dan blijft men nog voor 
de moeilijkheid staan, die ik reeds heb aangevoerd, dat wanneer 
men het doet in den vorm, waarin nn het amendement is ge
goten, men voor het feit komt te staan, dat iemand dan toch 
al dadelijk dicht bij zijn ma.'Cimnmpensioen komt te staan, ter
wijl, wanneer men het hij het begin van den diensttijd laat 
mederekenen, men weder blijft bij denzeHden toestand, die 
tegenwoordig bestaat en die niet meer jnist is te achten, dat 
deze persoilc.n met te weinig diensttijd den dienst zullen 
verlaten. 

(De heel' Roe p: Kunnen verlaten .) 
Zeker. Het behoeft ook niet, doch het geschiedt. op zee:r 

groote schaal, juist omdat het kan. 
(De heer Sos l' 0 had i koe s 0 e m 0 : En omdat er vaak 

particuliere praktijk bij in het spel is.) 
Dit is inderdaad een groep van personen, die in de 

burgermaatschappij goed terecht kunnen komen na hun pen
sionneering, in tegenstelling met alle andere officieren. 

Deze factor moet men hierbij ook in rekening brengen. 

De heer Blaauw: Mijnheer de Voorzitter! Ik ben den 
heer Roep dankbnar voor den steun, djen hij aan het nlllen
dement heeft gegeven. 

(De heer Roe p: En aan het principe 1) 
Ik ben hem nog dankbaarde:r voor deze laatste interruptie, 

dat hij met de pl'incipes, die aan het amendement ten grond
slag liggen, geheel lmn instem men. 

Het eenige, waarin de heer Roep met de onderteekenaars 
van het amendement verschilt, betreft den termijn van de 
vijf fictieve dienstjaren, die in het amendement is opg-e
nomen en die hij gaarne zou zien teruggebracht tot drie 
.jaren. Hij acht de berekening van die vijf fictieve dienst
jaren wat zonderling geconstrueerd. Ik kan deze qualifi
catie natuurlijk geheel voor verantwoording van den ge
achten spreker laten, doch ik geloof, dat de constructie, zoo
als ik die in eersten termijn heb gegeven, toch wel een ige reden 
van waardeering heeft. 

Tk behoef daarop niet terug te kom en, het is ten
slotte een l<"westie van opvatting of de motieven, die aan 
de berekening van vijf jaar ten grondslag liggen, zwaarder 
of minder zwaar waren. 

De heer Roep zou wel kunnen meegaan met het amende
ment wanneer het aantal van vijf jaren zou worden gewij
zigd in drie en als ik den geachten Regeeringsgemachtigde 
goéd heb beluisterd, zullen ook zijn bezwaren worden vér
minderd. De onderteekenáren z'ijn daarom: bereid,. het aantal 
van viji' jaren tot drie te verlagen eensdeels om Ugemoet te 
k.omeu..alll1 do bezwaren van· den Regeel'ingsgemaehtigde, an
derdeels aan die van den heer Roep. 
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Wijziging en aanvulling militaire pensioenreglementen (Ond. 3ii) en nadere wijziging en aanvulling Pensioenreglement 
Inlandsche Schepelingen 1925 (O nd. 1)8). 

(MarInissen, Regeeringsgemachtigde, De Hoog.) 
(De heel' T ham r i 11: :1\'1aa1' de Regeering had ook nog 

principieele bezwaren.) 
Inderdaad en die principieele bezwaren blijven bestaan. 

!lfet betrekking tot de practische bezwaren wees de Regee
ring el' op, dat in de pensioensbepalingen geen onderscheid 
kan worden gemaakt tusschen de eene groep van militairen 
en de andere. Deze verklaring lijkt mij in haar vollen omvang 
echter onjuist. Zoo is in de Indische ])(lnsioenbepalingen tot 
nu toe altijd onderscheid gemaakt tusschen de officieren en 
de officieren van gezondheid, in zooverrel dat officieren 
slechts zouden kunnen worden gepensionnoerd na 20 jaren 
dienst en officieren van gezondheid na 15· jaar. Als ik het 
wel heb, bestaat dit verschil in pensioensbepalingen ook in 
Nederland, waar een officier van gezondheid na 20 en een 
troepenofficier na 25 jaar met pensioen kan gaan. Maar het 
ontwerp zelf kent ook onderscheid in pensioensbepalingen 
tusschen de verschillende militairen. Ik verwijs wederom 
1laar het arti kel, waarbij voor de subalterne officieren van 
gezondheid, paardenartsen en militaire apothekers een zeer 
aparte ,bepaling is gemaakt, waardoor zij een minimum pen~ 
sioengrondslag van 40% zullen kunn en verkrijgen. Hier heeït 
men dan toch uitdrukkelijk een verschil willen maken tusschcn 
de verschillende groepen van militairen. 

N u ik het hierover heb, moet ik den Rcgeeringsgemachtigde 
ten derden male de vraag stellen, waarom deze gunstige bepa
lin g nu uitsluitend is getroffen voor de subalterne officieren 
,"an gezondheid en niet voor de dirigecrcnde officieren van 
gezondheid. De Regeeringsgemachtigde heeft er bovendien OjJ 

geweze n, dat wanneer de 5 fi ctieve dienstjaren zouden bl\jven, 
deze menschen met 20 dienstjaren tegelijk hun maximum 
pel1sioeo zullen hebben. Hij beeft gesuggereerd in overweging 
te nemen - ik geloof, dat ik het voorzichtig genoeg 
zeg - om dit aantal fictieve dienstjaren al dadeli:ik b\j het in 
dienst treden te doen medetellen. Maar het is juist een over
weging geweest van de ondcrteekie.naars van het amendement, 
te voorkomen, dat officieren van gezondheid, paardenarl~en 
cn apothekers eerder pensioen zouden krijgen, dus na een 
p:cl'inger aa ntal dienstjaren dan de overige officieren. 

Aan dit punt willen wij niet tornen en wij blijven dan ook 
meel' in het lmdcr van de voorliggende voorstellen dool' de 
toekenning van de f ietieve dienstjaren eerst te doen plaats 
hebben wanneer het pensioen overeenkomstig de bepalingen 
van het ontwerp reeds verdiend is. 

Resumeerende kan ik dus verklaren, dat de onderteekenaars 
yan het amendement het amendement handhaven met deze 
wijziging, dat het aantal van ,,5" wordt gewijzigd in ,,3". 

De Voorzitter: Het Rmendement-Blaanw c.s. sub n (Oni!. 
:lii, st. S) is dus gew\izigd als zoo juist door den eersten 
onücrlcckcnaa r i ':> aangcg;eYel1. 

De 118e1' Marinissen, Regee1'ingsgemachtigde : 1\'Iijnheer de 
,rool'zitter! Het zou voor de Indische Rcgeering niet mogelijk 
zUn, het amendement in de ontwel'p~ordonnanti e op te nemen, 
mndat Illen daardoor een afwijking zou krijgen van de Neder
lHndsche toestanden. Dit zal dus zeker niet zonder verdere 
hestudeel'ing zoo in eens tot een wtiziging van de voorlig~ende 
üntwcl"p~ol'donnantie kunnen leiden. 

De heer De Hoog: Mijnheer de Voorzitter! Mag ik 
misschien naar aanleiding van hetgeen de geachte Regeerings~ 
gemacht igde zoo juist opmerkt, nog een nadere toelichting 
\"I'agen? Ik moet ,eerl.ijk erkennen, dat ik het bezwaar van den 
geachten Regeeringsgemachtigde niet kan deelen. Het zou ,vat 
anders zijn, als het ging om de opleiding aan de militaire 
ë1cademic te Breda, maal' het is voor deze groepen heel and ers, 
zU staa n geheel los van de academie en ik kan dus niet in~ 
zien, waarom een officier van gezondheid, mili t·air paa-rdenarts 
of apotheker, die naar Indië gaat en die geheel los van de 

(Van HelsdIngen, Marinissen, Regeeringsgemachtigde, 
Blaauw.) 
HoUandsche opleiding staat per se onder een regeling con~ 
cordant aan de Hollandsche moet vallen. Het lUkt mij, dat de 
Indische Regeering wel degelijk los van de Nederlandsche aan
wijzingen hier kan handelen. 

Ik zou dus gaarne willen weten, wat het groote principieele 
bezwaar is, waar de opleiding niet aan de academie te Breda 
plaats heeft en waarom men voor deze groep met een losse 
opleiding zoo vasthoudt aan de concordantie tusschen Neder
land en Ind ië. 

De heer Van Helsdingen: Mijnheer de Voorzitter! Ik 
zou alleen de vraag willen stellen, of, wanneer aan deze aca
demici een fictieve diensttijd wOl'dt toegekend, er niet oort
gelijke academisch opgeleide ambtenaren - als r eehterlijke 
ambtenaren c.a. - zijn, die ook een academische studie van 
enkele jaren hebben doorloopen, "an wie op dezelfde grond en 
fictieve diensttijd moet worden toegekend. 

De heer Marinissen : Mijnheer de Voorzitter! Wat de 
heer Van Helsdingen aanvoert, is ook het principieele be
zwaar van de Regeering. 

De Voorzitter: Thans kan tot stemming worden overge
gaan. 

H et gewijzigde amendement-Blaauw c.s. (Ond . 31>, st. 8, 
sub a) wordt in stemming gebraeht en verworpen met 7 
stemmen vóór en 8 stemmen tegen; 

V Ó ó r stemmen de leden: Soetardjo, Prawoto, De Hoog, 
Roep, Blaauw, Sosrohadikoesoemo en Verboont. 

Te gen stemmen de leden : Moh. Noor, Van Helsdingen, 
Kerstens, Kan, Thamrin, Weyer, Soangkoepon en de Voor

. zitter. 

De Voorzitter: Mag ik aannemen, dat in verband met 
den uitslag van deze stemming de voorstellers het amende-
1llent stuk 8 sub b intl·ekken 7 

De heer Blaauw: Mijnheer de Voorzitter! Ik had zelfs 
de opmerking willen maken, dat ik da cht, dat de stemming 
over beide onderdeelen tegelijk zou plaats hebben, omdat zij 
samenhangen. 

Nu ik echter aan het woord ben, zon ik van de gelegenheid 
gebruik willen maken, om voor de derde maal mijn vraag 
te herhalen, waarom in het voorliggende ontwerp wel een 
bijzondere regeling wordt getroffen voor de subalterne offi
cieren van gezondheid, paardenartsen en apotbekers, en niet 
voor de hoofdofficieren. 

De heer Marlnissen, Regeeringsgemachtigde: Mijnheer de 
Voorzitter! In de 1\1:emo1'ie van Antwoord is al uiteengezet, 
dat de Regeering' het voor de hoofdofficieren niet noodig 
achtte. omdat het verschil tusschen de pensioenen voor de 
hoofdofficieren en de subalterne officieren voldoende werd 
geac.ht, vooTal wanneer de geleidelijke afvloeiïngsbepalingen 
verruimd worden, zoodat zij in de ge1egenheid worden gesteld 
eenige jaren door te dienen. Immers hU ieder jaar door
dienen wordt het verschil kleiner, dat afligt va,n de 40%. 
Met één jaar doordienen is het percentage ('eeds 37,8 
en bij twee jaar 39,6, terwijl daarna het verschil 
geheel opgeheven is. De verschillen worden dan eenvoudig 
gevormd door het hooger verschil tusschen den pcnsioen~ 
rrrondslag voor beide groer;cn. De Regeeri ng heeft de mogel\ik
heid nu wel opengesteld voor de subalterne officieren, omdat 
ue mogelijkheid van doordienen, daar misschien grooter moei
li.ikheden 7;111 bieden dan bij de hoofdofficieren, clie uit den aard 
der zaak als gevolg \·an hun bevordering gemakkelijker zull en 
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Wijziging en aanvulling militaire pensioenreglementen (Ond. 3ó) en nadere wijziging en aanvulling Pensioenreglement 
Inlandsche 8chepelingen 19~5 (Ond. 9S) . 

(Blaauw.) 
kunnen doordienen en daar vermoedelijk niet die opstopping 
zal plaats vinden, die zich zal voordoen bij de subalterne 
officieren. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik hoop hiermede den heel' Blaauw 
voldoende te hebben beantwoord. 

De heer Blaauw: Mijnh'eer de Voorzitter! Ik heb in eer
sten termijn juist opgemerkt, dat voor deze subalterne officieren 
van gezondheid een bijzondere maatregel wordt getroffen, 
terwijl voor de hoofdofficieren van gezondheid die bijzondere 
maatregel in de voorliggende ontwerpen niet is vervat, waar
tegenover echter deze laatsten in de gelegenheid zouden 
worden gesteld om door te dienen na voor den boogeren rang 
te zijn gepasseerd. 

Ik heb toen gevraagd of het dan in de bedoeling ligt voor su
balterne officieren van gezondheid deze tegemoetkomende 
houding niet aan te nemen. Krijgen dus de subalterne offi
cieren van gezondheid eerder hun ontslag indien zij worden 
gepasseerd dan de hoofdofficieren j Nu hoor ik van den ge
achten Regeeringsgemachtigde, dat wanneer het hoofdofficie
ren van gezondheid betreft, geen moeilijkheden in den weg 
zullen liggen om door te dienen indien deze gepasseerd zijn 
tot. hun volle pensioen, terwijl dit voor de subalterne officieren 
niet het geval zal zijn. Het hier genoemde argument kan ik mij 
niet indenken. Het komt mij juist voor, dat wanneer een hoofd
officier blijft doordienen, eerder een opstopping zal ont
staan, dan wanneer een officier in lageren rang blijft door
dienen, als 1ste luitenant-docter bv. Waarom zal er dan juist 
wèl een opstopping ontstaan' Dat ,is mij nog niet erg duidelijk. 

De Voorzitter: De heer Blanuw heeft niettenmin zijn amen· 
dement ingetrokken f 

De heer Blaauw: Inderdaad, Mijnheer <.Ie Voorzitter, omdat 
het samenhan gt met het vorige. 

De Voorzitter: .\angezien het amendement-Blaauw c.s. 
Slib b (Ond. :Jó, st. 8) is ingetrokken, maakt het geen 
onderwerp van beraadsla ging meer uit. 

(Voorzitter .) 
De artikelen 4 tot en met 14 worden achtereenvolgens 

zonder hoofdelijke stemming aange nomen. 

De Voorzitter: A a n deo I' cl eis des tem III i 11 g 0 vel' 
het a men d (' JU ent - .l3 1 a a n w c. s. 0 IJ u l' t j keI 15 
(0 n d. 3ó, st. 10). 

Het amendement-Blaauw wordt in stemming gebracht en 
verworpen met 5 stemmen v6ór en 10 stemmen tegen. 

V 6 Ó l' stemmen de leden: Sosrohadikoesoemo, Verboom, De 
Hoog, Roep en Blnauw. 

T e ge n stemmen de leden: Weyer, Soangkoepon, lIfohamad 
Noor, Soetardjo, Prawoto, Van Helsdingeu, Kerstens, Kan, 
Thamrin en de Voorzitter. 

Artikel 15 wordt zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voorzitter: Mag ik aannemen, ofschoon een wijziging in 
de ontwerp-ordonnantie is aangebracht kort vóór den aan
vang der vergadering, dat er geen bezwaar tegen bestaat 
deze ontwerp-ordonnantie in haar geheel thans in stemming 
te brengen j Zoo neen, clan kan tot stemming worden over
gegaan. 

De ontwerp-ordonnuntie in haar geheel (Ond . :15 ), als 
gewijzigd bij drie Nota's van Wijziging (st. 4, 7 en 9) , wordt 
zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De ontwerp-ordonnantie tot nadere w\iziging en aanvullin~ 
van het Pensioenreglement voo,' Inlandsehe schepelingen 1925 
(Ond. 9 8), als gewijzigd bij Nota van Wijzigingen (st. 6), 
wordt zonde:" lwofdelijke stemming aangenomen. 

De vergadering wordt te 11.40 UUl' v.m. gesloten . 
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ingekomen stul,kcll . - Vrnag of znl worden aangedrongen op l'erlenging vnn de termijnen, gesteld voor de afdoening VIIIl de ontwcl'p-ordonnunt.ics 
tot nnderc wijziging vnn (10 regeling der Inheemsehc rcchtspnul.k in een deel van het rechtstreeks bestuurd gebied (Ond. 112) , tot wijziging van 
de ordOlltlnntic tot samenvoeging van de stadsgemeenten Batavia en Meester-Camelia (Ond. 114 ) cn tot bekrachtiging vnn een leeningsbesluit ,'ZUl 

den provincia len rand vnn Oost-Jn.vn (Ond. l US). - Bekruehtiging leeningsbesluit van den provincin len taad va ll Oost·Jn"tl (Ond. 115 ) . 

13de VE1WADER1NG. 

Ver g a d e r i n g van D i n s dag 8 D e e e III b e r 1936. 

(BijeenroepiugsuUL': 9 voormiddag.) 

Ingekom en stukken. - Vraag of zal wOl'den aUllgcdl'ongen 
op vel'ienging va n de terlllUnen, gesteld voor de afdoening 
van de ontwerp-ordonnanties tot nadere wijziging van de 
regeling der lnheemsehe rechtspraak in een deel van het 
r echtstreeks bestuurd gebied (Ond . ll2 ) , tot wijziging van 
de ordonnantie tot samenvoeging van de stadsgemeenten 
Batnvia en Meester·Cornelis (Ond. l(4) en tot bekrachtiging 
van een leen ingsbesJuit van den provincialen raad van Oost
Java (Ond. 111i) . - Bekrachtiging leeningsbesluit van den 
provincialen raad vall Oost-Java (Ond. 111i ). - Wijziging 
ordonnantie op de belasting ter vervanging van persoonlijke 
diensten in de ouderafdeeling Makassar (Ond. 2 9 ) . - Phar· 
maceut isehe·stoffenkeuringsordonnantie (Ond. 30). - In
voerordonnanlie confectiegoederen 1936 (Ond. 1lJ,) . -
Derde mp port van de Comm issie voor de Verzoekschriften. 

Voorzitter : de heel' MI', W, H , VAN Hl~LSDINGEN. 

Tege nwoordig met den Voorzitter 15 leden, te weteu: 

de heeren Blaauw, Van B elsdingen, De Hoog, Kan, 
KCl'stcns. ~[oh. NoOt', Pl'awoto Soemodilogo, Roep, Soang
kOl1pOIl, SOC'tal'djo, Sosl'ohndikoesoemo, Thnll1l'in, Verboolll 
en Weyer. 

R egecI'ingsgcm3chtigden de heeren: }-Ial't, H ol t}<sl1Ip en 
Offl'in ga . 

De Voorzitter: (leaehte )Iedeledell! Ik open deze 
vCI'gndcl'ing. 

D e Secretar is deelt mede, dat ziin ingekomen: 

A. De volgoe.nde Uegeerin gsbl'ieven. en -beschikkingen: 
1. Kabinetsbrieven van dcn Gouverneur-Generaal van 1, 2, 

2 ell -l December 1936 Nos. 19, 4, 12 en 2 tel' aanbieding van : 
a. een ontwerp-ordonnantie tot nadere wijziging van de rege

ling van de inheemsehe rechtspraak in een deel van het 
l'cehtstrecks bestuurd gebied (Ond. 112); 

b. een ontwerp-ord01111antie tot overdracht van de bevoegd
heid tot benoeming enz. van ambtenaren in dienst van 
autonome gemeenschappen op de dagelijksche besturen dier 
gemeenschappen (tweede behandeling) (Ond. 113 ) ; 

c. een ontwerp-ordOllJlantie ,tot wijziging van de ordonnantie 
tot samenvoeging van de stadsgemeen ten Batavia en ~'fees
ter·Cornelis (Ond. 11<1 ); 

d. een ontwerp-ordonnant ie tot bekrachtigin g van een lee
ningsbesluit van den provin.cialell raad van Oost-Java 
(Ond, 111i ). 

D~. stukken worden gedrukt. 

2. Kabinetsbrieven vun den Gouverncul'-Gcneraal van 28 
November 1936 Nos. 29, 30 en 31 houdende mededeeliug, dat 
zijn vastgesteld: 
a. de ordonnantie tot wijziging van de Papegaa ienziektere

geling 1935 (Ond, Hl ); 
b. de ordonnantie tot vaststelling van het aantal opcenten op 

de aanslagen in de vennootschapsbelasting, betrekking heb
bende op tijdvakken, welker einde valt ,lusschen 30 Juni 
1935 en 1 Juli 1936 (Ond. (6); 

c. de ordonnantie tot · herziening van de regelen betreffende 
de berekening van het bedrag der afschrijvingen voor de 
Bangkatinwinning (Ond. 6 4 ) . 

H andelingen. Zittingsjaar Jfl3G-193i. 

(Voorzitter.) 
3. Besluit van den Oouvel'neur-aell~raal van 27 November 

1936 No, 23 houdende ontbinding van de Commissie voor de 
Woekerbestrijding. 

4. Als voren van 1 December 1936 No, 18 houdende mach
t iging krachtens artikel 105 L S, aan den Commanda nt del' 
Zeemacht tot het doen van eenige uitgaven. 

De sub, 2, 3 en 4 genoemde stukken worden tel' inzage 
gelegd ter secretarie van den Volksraad . 

B. De volgende tel' kennisnelllillg' ontvangen bescheiden: 
1. Besluiten va ll den Directeur vnJ) Binnenlandseh Be

stuur houdende mach t iging tot het doen van uitgaven in 
verband met de bevolkingsrubberrestrictie. 

2. Dienstnota van het departement van Verkeer en Water
staat houdende eeni ge verbeteringen in het verslag beteef
fende het Havenwezen, met inbegrip van 's Landsba ggerbe
drijf en het Groot-Materieel over de jaren 1934 en 1935, 

3. Brief vau den Marineraad van 30 November 1936 
No. 24 I ter aanbieding van een afschrift van de uitspraak 
van dien raad nopens het ongeval overkomen aan H. Ms, 
"K XV", 

4, Brief van de Federatie van Radio-O lllroepvereen ig in. 
gen in Nederlandsch·Indië van 30 Novembel· 1936 tel' betui
ging van adhaesie aan het voorstel van de heeren Soetardjo 
e.s. betreffende de bijdrage aan l'adio-olllroepvereenigingcn. 

5. Brief van het verbondsbestullr vau de p.n.H.B. tel' Hnn
bieding van een motie betreffende de voorstellen van de 
". \ ansl uitingscom missie" . 

6. Brief, gedagteekend Kampoeng Baroell g Kel'sap 8 No· 
vember 1936 van vrouw Si Natap betreffend e Jlnar eehtschei
dingsproees. 

De stukken worden tel' inzage gelegd tel' seeretnl'ie va n 
den Volksraad. 

De Voorzitter : A a n deo r dei s d e IJ e s I i s sin g 
over de vraag of ten aanzien vun de 
ontwerp-ordonnant i e tot nadere wijz i g ing 
van de regeling van de Inhe e m se he re c ht
s P \. a <l kin een cl e e I v a 11 het I' e e ht s t l' eek s 
bestuurd ge bied ( Ond. 112 ), de ontwerp. 
ordonnant i e, strekkende tot wijziging van 
de ordonnantie tot samenvoeging va n de 
sta d s g e III een ten Bat a v i a e n ::\0'[ e est e r e 0 1'

nelis (Staatsblad 1934 No, 687) (Onel, 11-1 ) 
eu deo Il t wel' p·o l' don n a n tie tot bek r ac h t i
gin g v a 11 h et bes I u i t van d e n Pro v i n e i a
len Raad van Oost Java van 2 Dec e lll b e l' 
1936 No. C 41 /7/12, VOOrzoover dit strekt tot 
h e t aang.aan van een gc l dl (l-(" Ilin g (Dlld. 11:i) 
ovc l' ee nkom ~t i g art ik e l 17 R eg l e m ent \'an 
o l' d e b ij den G 0 II ver n e u r-G e n e l' a a I 0 p v e 1'

l e nging van de voor de afdoeni n g va n 
d e z eon t w e r p - 0 l' cl 0 n n a n ti e s ges tel (1 c t P r
mij llen zal wordell aallgedrollgell. 

Zonder beraadslaging en zonder hoofdelijke stemming 
wordt besloten, dat ten aanzien van deze ontwerp-ordonnan
ties ni e t b~i den (louvcl'lletlr·Generna l op verlenging van 
den voor de afdoenin g gestelde t erlll~in en za l worden annge
drongen. 

De Voorzitter : . \ a n d eo r dei s 111 ij 11 vo o l' S te l 
tot I' ee htstl'eeksch e openb"l'e b e handelin~ 
van cl eon t w e r p - 0 r cl 0 n n a 11 tie tot bek l' a e h
tig i n g v a 11 h et f) e s 1 II ; t v 11 11 cl (' n Pro v j n
e i n 1 e 11 H a a cl v nnO 0 s t - J a v a v U 11 2 D e e e m· 
bel' 1936 No. C, -11 /ï /12, voo l' zoo ve l' cl i t st l' e k t 
tot h et aan gaa n vun een geldleening 
(Ond. 111. ). 
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Bekrachtiging leeningshesillit van den provincialen raad van Oost-Java (Ond. l11i ). - Wijziging Ol'donnantie op de belas
ting ter vervanging van persoonlijke diensten in de onderafdeeling Makassar (Ond. 29). 

(Voorzitter, Soangkoepon.) 
Dit voorstel wordt zonder beraadslaging en zonder hoof

delijke stemming aangenomen. 

De Voorzitter : Indien geen spreker over het onderwerp 
het woord wenscht te voeren, kan de openbare behandeling 
nu dadelijk plaats hebben. Mocht een lid daarover wel wen
schen te spreken, dan zal de behandeling van het ontwel'p 
worden uitgesteld tot straks en inmiddels den betrokken Re
geeringsgemachtigde worden verzocht ter vergadering te ko
men . Verlangt iemand het woord over dit ontwerpt Zoo 
uiet, - dan kan het ontwerp thans in stemming worden ge
bracht. 

De ontwel'p·Q1·donnantie wordt zond,,' beraadslaging en 
zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voorzitter: A a n deo r dei s de bch a n d e
I i n g van deo n t wel' p-o r don n a n tie tot w ij
ziging van de ordonnantie op de belas
t i n g ter vcr van gin g van per s 0 0 n I ij k e die n
B ten i n deo n der af d e e I i n g Mak a s sar. 
(0 n d. 29. ) 

1n pla.ats van den directeur van Financiën is nader door 
de Regeering als Regeeringsgemachtigde aangewezen de 
hoofdinspecteur van Financiën, cle heer Holtkamp. 

De heer Soangkoepon : Mijnheer .de Voorzitter! Hoewel ik 
mij kan aansluiten bij de eenige leden die in het Gedelegeer
denverslag met waardeering hebben kennisgenomen van 
deze voorgestelde belastingverlaging, rijst bij mij toch de 
vl'nag, of thans de tijd nog niet gekomen is, om deze per
soonlijke diensten dan wel de daal'voor in de plaat~ tredende 
financieele eompensatie, zooals in het onderhavige geval. 
geheel te doen verdwijnen. 

Deze heerendienstgeldheffing dateert immers nog vanaf het 
jaar 1891 en hceft dus een leven van ruim 45 jaren. 

Waal' de persoonlijke diensten m.i. reeds verouderd zijn en 
hnn vroeger karakter reeds verloren is gegaan en derhalve 
die diensten in onze tegenwoordige moderne samenleving niet 
meer passen, spreekt het vanzelf, dat zulk een oude instelling 
behoort te worden afgeschaft, vooral omdat die slechts zwaar 
en eenzijdig drukt op een deel del' Inheemsche bevolking, dat 
meestal tot de armsten dezer bevolking behoort. 

Nu het ook in de bedoeling der Regeering ligt, om de per
soonlijke diensten in elk gewest om de vijf jaren te herzien, 
met het doel orn daarin trapsgewijze verminderingen te 
brengen, vraag ik mij af, of de afgeloopen periode van 45 
jaren nog niet voldoende is, om deze vermindering zoodanig 
te bewerkstelligen, dat deze diensten thans geheel worden 
opgeheven en vervangen dool' een algemeene belastingrege
ling, waardoor dit deel van de Inheemsehe bevolking uit 
zijn uitzonderlijke positie zal worden verlost en dns niet 
meer alleen de lasten, voortvloeiende uit de tl'aditioneele 
heerendienstregelingen, behoeft te dragen. 

Zooals bekend worden - in tegenstelling met de betrok
ken autochthone bevolking - anelere bevolkingsgroepen van 
het verrichten van heerendiensten vrijgesteld; zelfs huisbe
dienden mogen zich in het genot van deze vrijstelling ver
heugen. 

Ik zie dc redelijkheid van het handllaven van deze discri
minatie ten opzichte van de heerendiensten ten aanzien van 
de tegenwoordige heterogene bevolkingsgroepen van deze ge
westen, niet in, omdat het grondbeginsel, dat destijds daar
voor gold, thans geheel versleten en onbruikbaar is, zoodat 
het m.i. noodzakelijk is, om dit instituut rechtvaardigheids
halve zoo spoedig mogelijk af te schaffen. 

Verder rijst bij mij de vraag, of de opbrengst van bedoelde 
belastingen - voor zoover betreft de hoofdplaats Makassar -
niet ter beschikking van de gemeente :Iof"kassar behoort te 

(Roep, Holtkamp, Regeeringsgemachtigde.) 
worden gesteld en zulks overeenkomstig het bepaalde in arti
kel 2 van Staatsblad 1906 No. 202 junctis Staatsblad 1907 
No. 257 en 1914 No. 733. 

In verband met een en ander moge ik derhalve del' Regee
ring in overweging geven deze heerendienstgeldheffing zoo 
spoedig mogelijk af te schaffen, dool' intrekking van het be
trekkelijke Staatsblad 1891 No. 111, zooals dit sedert is ge
wijzigd en aangevuld, laatstelijk bij Staatsblad 1912 No. 153 . 

De heer Roep: Mijnheer de Voorzitter! Naar aanleiding 
van het gesprokene door den heer Soangkoepon ten aanzien 
van de algeheele afschaffing van de heerendiensten, is het 
mij eigenlijk niet geheel duidclljk geworden of de heel' Soang
koepon hier in het bijzonder het oog gehad heeft op het 
object der Regeering, dat op het moment aan de orde is, 
namelijk de afdeeling Makasser enz., dan wel of het geachte 
liel in algemeenen zin over de afschaffing van de heeren
diensten heeft gesproken. 

Indien het laatste het geval zou zijn, schijnt-het mij toe, 
dat dit onderwerp meer in het bijzonder behoort tot het 
terrein van het departement B. B., dat in algemeenen zin 
het best kan beoordeelen of en in hoeverre hem'endi ensten 
in bepaalde streken kunnen wordeu afgeschaft. De geachte 
Regeerin gsgemachtigde die hier thans aanwezig is, is meer 
financieel-technisch deskundig cn die kan dus meer speciaal 
over deze zijde van het onderwerp spreken. 

Ik zal mij niet begeven op het terrein van den heer 
Soangkoepon, indien hij althans inderdaad bedoeld heeft, 
in algemeenen zin te spreken over de afschaffing van de 
heerendiensten in de buitengewesten in hun geheel, dan wel 
op Celebes alleen, omdat dit onderwerp nu moeilijk in debat 
kan komen. Zooals ik reeds zeide. behoort di t tot het terrein 
van dc Regeeringsgemachtigde voor B. B. 

Wat het onderhavige onderwerp betreft heb ik met den 
heer Soangkoepon geen enkele bedenking. Het komt mij jnist 
voor, dat waar die heerendiensten aldaar zijn afgeschaft 
en er een verplichte heffing bestaat, die naar wordt 
voorgesteld, zal worden verlaagd, zulks ook zal ge
schieden en om deze reden zal ik zeer gaarne mijn stem aan 
het onderwerp geven. 

De heer Holtkamp, Regee l'ingsgemachtigde: Mijnheer de 
Voorzi tter! Het geachte lid, de hecr Soangkoepon heeft twee 
vragen tot de Regcel'ing gericht. Hij beeft in de eerste plaats 
gevraagd of de belasting, waarvan de wijziging op het oogen
blik aanhangig is, niet zal moeten worden afgeschaft elL-als 
ik het Igeachte lid wel -begrepen heb, was zijn tweede vl·.ág of de 
opbrengst van die belasting niet behoort te "Worden uitgekeerd 
aan de gcmeente Makassar. 

Mijnheer de Voorzitter! Wat het eerste punt betreft, heeft 
het geachte lid, de heer Roep reeds opgemerkt, dat dit de al
geheele afschaffing van de heerendiensten betreft, welk onder
werp op het oogenblik niet aan de orde is en de heer Soang
koepon zal dan ook niet van mij verwachten, dat ik thans 
een besclwuwing ga geven over het vraagstuk van de heeren
diensten. 

Wat de onderwerpelijke belasting betreft moet in het 
oog worden gehouden, dat deze belasting reeds zeel' lang 
bestaat. En ik zou zeggen, dat alleen alom die reden 
de vraag van de afschaffing niet zoozeer voor de hand ligt. 
De belasting is in het Staatsblad gekomen in 1891, althans wat 
betreft dc onderafdeeling Makassar. Het was destijds reeds 
de. bedoelilig de heerendiensten zoo veel mogelijk te vervangen 
door belastingen. Men heeft dnarvóór al gekend - ik meen 
in 1876 - de belasting ter vervanging van de heerendiensten 
in Benkoclen en ik meen in 1877 in Palemhang. Die belas
ting bestaat in Benkoelen op het oogenblik nog. Het .treven 
is dus steeds geweest om waal' dit mogelijk was de heeren
diensten te Yervangen door belastingen. 
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\Vijziging ordonnantie op de belasting ter \'ervnnging van persoonlijke diensten in de onderufdeeling l\1:akaSS81' 
(O nd. 29). - Pharmaceutische-stoffenkeuringsordonnantie (Ond. aO). 

(Soangkoepon. ) 
In 1918 is de ufkoopregeliug gekomen. En hocwel in 

t echnischen zin de belasting met de heerendieustafkoop
gelden uiteram'<l niets te maken heeft, zijn el' toch wel 
punten van overeenkomst die bij de vraag of de belasting 
zal moeten worden afgeschaft, zeker niet uit het oog zullen 
moge n worden verloren. Het verschi l is, dat het afkoopgeld 
van de heerendiensten vrijwillig is; men kan betalen of 
werken. De belasting daarentegen bedraagt een vaste som en 
is verplicht. Maal' overigens strekken beide, zoowel het heeren
dienstafkoopgeld als de belasting, ter wrvanging van den 
11CCl'cndienst en aangezien deze belasting reeds zoo lung bestaat, 
ligt de vraag va n de afschaffing hiel' niet voor de hand. 

De belasting op de Spermonde- en Dewakan g eilanden is 
histol'iseh ook vrij diep gegrond, omdat in 1906, toen de 
gemeente 1I I.akassal' werd ingesteld, de gemeente aanspraak 
verkreeg op de persoonlijke diensten, di e verricht werden ten 
behoeve van werken en diensten binnen het grondgebied van 
de gemeente, on b~i de heerendienst·ordonnuntie van 
l~UU was Juist aan cle lIlwonrrs van inheemsehen landaard 
Vllll die eilallde n opgedl'agen, in heet'endienst op de buiten· 
wegen van lHakassul' vel'harclingsmatel'iaal aan te brengen, 
Nu is het eigenaardig, dat. in dien tijd geheel buitcnwettelijk 
reeds een afkoopl'cgcling bestond. De bevolking was el' 
al jaren aHI1 gewend, om in plaats van hecrcndienst 
te vel',richten, een bedl'a~ te betalen van f 2.50. Mell heeft 
daa1'in aanl eiding- gevonden om de bnitenwettelUke afkoop· 
regel ing om te zetten in een vaste belasting op hetzelfde bedrag 
van .f 2.50. 

Zoo ziet, mell , dat ook hiel' reeds jarenlang feitelijk een 
belasting werd geheven als aequivalent. voor persoonlijken 
ellenst en in oen en ander ngt m.i. een motief om de vraag 
van de mogelijke opheffing dier belasting niet afzonderlijk 
in beschouwing te nemen, maar te bezien in het verband 
van het geheele heet'endienstvraagstuk. 

De tweede vraag van den heer Soangkoepoll luidde of el' 
geen uitkeering van de belasting moet plaats hebben aan de 
gemeente Makassa)'. Ik zeide reeds dat, toen in 1906 de gemeen
te werd ingesteld, zij aanspraak kreeg op de verplichte 
diensten, voorZQovcr die betrekking hadden op het vCl'l'ichtcn 
van diensten on werken binnen de gemeente en zooclocnde 
ook op de heerendiensten van de Sper.monde- en Dewakang 
eilanden. Toen de vervangende belasting in overweging kwam, 
is er inderdaad een onderzoek aanhangig geweest of de op
brengst. dCI' belasting al dan niet aan de gemeente moest worden 
uitgekeerd en tenslotte is l>eslist dat het juister was, dit niet 
te doen. l\'laar daartegenover stond een financiec lc t-'Cgemoet
koming van het gouvernement aan de Igemeente. 

De heer Soangkoepon : Mijnheer de Voorzitter! Gelijk 
bekend heeft de Regeering beslist, dat de heeI·endiensten zoo
veel mogelijk diencn te wOl'den afgeschaft en dat om de 
5 jam' een ond erzoek moet worden ingesteld naar de mogelijke 
afschaffing van deze diensten. Nu is het juist, dat de hier be· 
doelde belast in g, die als compensatie van de hoel'endiensten 
was bedoeld , reeds sedert 1891 bestond. Ik vraag m\i af of er 
wel ernst ig wordt gestree fd naar de afschaffing, gezien het 
feit, dat deze bclast ing nu al 45 jaar loopt. BU deze belasting 
is mtjn bezwaar vooral hierin gelegen ,dat juist degenen, die 
de belasting opbrengen, alleen de heerendicnstplichtigen z\jn, 
tenvijl and eren, die eveneens in die streek wonen on niet hee· 
rendienstplichtig zij n, van de belasting zijn vrijgesteld . Hier 
betalen de mindel' gegoeden méér dan zij , die meer kunnen 
missen. Daarvandaan mijn vraag of het niet mogelijk is om 
deze belasting, die een compensatie is van de hcel'ondiensten 
voor de Inheemsehen bevolking van :rtfakassal', te vervangen 
door een andere belasting, die de ingezetenen van }'fakassar 
en de omliggende eilanden treft. 

Het is juist, dalt mijn bezwaar, zooals ons geacht medelid, 
de heer Roep terecht opmerkt , het. beginsel van den hccl"Cn· 

(Holtkamp, Regeeringsgemachtigde, Soangkoepon.) 
dienst raakt. Nu de kwestie echter ter sprake komt, vraag 
ik m\i af, of dit niet aanleiding moet zijn om, vasthoudende 
aan het beginsel, dezen heerendienst af te schaffeu. 

Wat betreft de vraag, of de geheven gelden al dan niet 
aan de stadsgemeente Makassar ten goede zullen komen, het 
wil m\i voorkomen, dat wanneer de gelden niet aan de stads
gemeente Makassar worden overgedragen, zij, vergeleken met 
de andere stadsgemeenten in Nederlandseh.lndië in een nit
zonderingspositie komt te verkeeren. 

De heer Holtkamp, Regeeringsgemachtigde: Mijnheer de 
Voorzitter! Het geachte lid, de heer Soangkoepon, heeft zijn 
bezwaren, die leiden tot zijn meening, dat de belasting dient 
te worden afgeschait, nog iets gepreciseerd, door nog eens met 
nadruk op te merken, dat sleehts bepaalde bevolkingsgroepen 
door de belastin,g getroffen wl)rden. Hetzelfde is echter het 
geval met den heerendienst en waar, zooals ik reeds zeide, de 
belasting nadrukkelijk in de plaats is gekomen en dient ter 
vervanging van den heerendienst - in artikel 3 worden b\jv. 
bepaalde eategorieën u itdrukkelijk vrijgesteld, omdat zij ook 
van den heerendienst lJiitgesloten waren - en de belasting 
bovendicn op historische gronden berust, moet de Regeering 
verklaren, dat zij de vraag over een afschaffing van deze 
belasting niet wenscht te beschouwen buiten het algemeene 
onderwerp van den heerendienst. Waar het laatste onderwerp 
ni et aan de orde is, meen ik op de kwestie thans niet verder 
te behoeven in te gaan. 

De Voorzitter : Thans kan tot stemming worden ovel'gegaan. 

De ontwe1'p·ordonnantie wordt zonder hoofrlelijke stemming 
uangenomen. 

De Voorzitter: A a n deo r dei s de be h a n del i u g 
van cl eon t wel' p - 0 l' cl 0 n n a 11 tie, h 0 ti den d e 
voo l' S c h l' j f ten 0 III tI' e nt k.e u l' i n gen ze go e I i 11 g 
van phal'lllacelltische stoffen (O nd. :lO), als 
ge w Ái z i g d bUn 0 t a v H n w ~i z i gin ~ e n (s t. 6) . 

De heer Soangkoepon : Mijnheer de Voorzitter! Het spreekt 
vanzelf, dat, wanneer Ill en zieken wil genezen - de daarvoor 
aan te wenden geneesmiddelen een deugdelijke kwaliteit moe
ten bezitten, omdat anders het geneesmiddel in de letterltike 
beteekenis van deze woorden erger zal zijn dan de kwaal zelf. 
In dit verband is het zeker een gebiedende eisch, dat de 
Rcgeering maatregelen treft voor de keuring van aan ver· 
valsching en spoedig bederf onderhevige geneesmiddelen. 

Iedel', die zich het doel del' gencesmiddelen ernstig voor 
oogen stelt, moet wcl spontaan zijn instemming betuigen met 
de aanhangige ontwc1'p-ol'donnantic. 

De zesde alinea van de Wlemol'ie van Toelichting, waarin 
sprake is van llweinig consciëntieuze fabrikanten ", behoeft 
m.i. niet te worden opgevat als een beschuldiging van zeer 
groote te goeder naam en faam bekend staande chemisehe 
fabrieken, die dit verwijt niet verdienen, zooals in het Ge· 
delegeel'denverslag naar voren is gebracht. In de Memorie 
van Antwoord heeft de Regeering dit ook bevestigd, wanneer 
Zij zegt, dat uiteraard de in de Memorie van Toelichting ge· 
bezigde uitdrukking "weinig consciëntieuze fabrikanten" 
niet doelt op de zeer groote, te goeder llaam en faam be
kend staande fabrieken, die immers zelf alle moeite doen om 
betrouwbare producten in de handel te brengen, doch dat 
el' daarnaast nog verscheidene kleinere producenten van 
Insuline, hypophysis·achterkwab·preparaten, degitalis en voor
al van levertraan zijn, die blijkens de opgedane ervarin
gen niet allen betrouwbaar geacht kunnen worden. Wan
ncer het nu reeds vaststaat, dat de te goeder naam en faam 
bekend staande fabrikanten niet worden bedoeld met de 
kwalificatie "weinig consciëntieuze fabrikanten" kan het 
constateeren van deze feiten niet anders h'iden dan tot ver-
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Pharmaceutische-stoffenkeuringsordonnantie (Ond. 30). 

(Soangkoepon. ) 
hooglng van den afzet van de genoemde betrouwbare fabri
katen. Dit sluit dna practisch het karakter van beschuldi
ging volkomen uit. 

Hoewel, zooals in het Gedelegeerdenverslag naar voren is 
gebracht, de hoedanigheid van de dool' het keuringsinstituut 
aangehouden monsters niet altijd maatgevend zal kunnen zijn 
voor de geheele partij, met name niet, indien een gedeelte 
is verzonden naar hooger gelegen streken, waar zich andere 
atmospherische en klimatologische invloeden doen gelden, 
dit neemt niet weg, dat deze monsters als goede verklikkers 
knnnen dienen voor het nader beoordeelen van de daarop 
betrekking hebbende koopwaren of geneesmiddelen. Terecht 
heeft de Regeering gezegd, dat deze aangehouden monsters 
door een juiste wijze van bewaring een "goed-gemiddelde" 
van de geheele partij zullen aangeven. 

Ten aanzien van het in het Gedelegeerdenverslag gedane 
voorstel om een bepaling in het voorliggend.e ontwerp op 
te nemen, volgens welke de dool' het institnut afgekeurde 
geneesmiddelen dienen te worden vernietigd, kan ik mij bij 
de Regeering aansluiten, wanneer Zij onder anderen zegt, 
dat een dergelijk voorschrift in sommige gevallen een onge
motiveerde inbreuk zou maken op het eigendomsrecht van 
de handelaren in die artikelen, vooral in verband met de 
mogelijkheid, dat eventueel afgekeurde geneesmiddelen mis
scliien nog voor andere praktische doeleinden - dan voor 
ziekenzorg - kunnen worden gebruikt. 

De in het Gedelegeerdenverslag voorgestelde wijziging van 
lid 4 van artikel 1 in dien zin, dat eerst na de keuring invoe
ring mogelijk is, geeft al te groote bezwaren voor belangheb
benden en di t staat zeker lijnrecht tegenover het streven om 
den handel in chemische artikelen geen hinder te doen onder
vinden;. deze bezwaren klemmen des te meer, omdat de Regec
ring hierbij zelf verklaarde, dat dit niet noodzakelijk is, aan
gezien de voorgestelde regeling voldoende waarborgen schept 
ten opzichte van den kleinhandel in de onderwerpelijke arti
I,elen. 

Wat betreft lid 2 van artikel 11 van deze ontwerp-ordon
nantie, waarbij wordt verklaard, dat <leze mede van toepassing 
is op personen, behoorende tot de Inlandsche bevolking in 
rechtstreeks bestuurd gebied, welke aan de rechtsmacht vau 
den Inheemsehen rechter is onderworpen, zou ik de vraag wil
len stellen of het niet vanzelf spreekt, dat deze algemeene rege
ling voor allen geldt, dus ook voor alle Inheemsche, recht
streeksche onderdanen van het Nederlandsch-Indisch gouver
nement, al mogen zij, wat recbtsbedeeling betreft, in hun eigen 
rechtssfeer worden gelaten, doch een nadere bevestiging van 
he1 reeds bestaande kan als een. verduidelijking worden aan
gemerkt, zood at daartegen uit den aard del' zaak geen bezwaar 
bestaat. 

In dit verband rijst bij mij evenwel een tweede vraag d.i. 
deze: Zal deze ontwerp-ordonnantie straks niet van toepássillg 
zijn op zelfbestnnrsondel'hoorigen! 

Ik weet wel, da t de meeste zelfbestuursonderhoorigen nog 
niet van zoodanige ontwikkeling zUn, dat zij in staat zijn de 
in deze ontwerp-ordonnantie genoemde vervalschingen te be
werkstelligen ; dit neemt evenwel niet weg, dat de mogelijk
heid daartoe in de toekomst ni et is uitgesloten. 

Is de Regeering echter van oordeel, dat deze ontwerp-ordon
nantie als gevo1g van de bestaande algemeene regeling - axio
maal van toepa~ing is op zelfbestuursonderhoorigen; uit 
deze ontwerp·ordonnantie is daarvan niets geoleken. Ook nit 
de constructie van de bestaande regelingen betreffende de 
verhonding van het Nederlandsch-Indisch gouvernement tot 
de verscheidene zelibesturen in deze gewesten, komt mij dit 
standpunt twijfelachtig voor. 

Tel' illustratie daarvau zal ik hierbij bv. het lnaschen het 
gouvernement en het zelfbestuur van Asahan ter Oostkust van 
Sumatra gesloten politiek-contract ter sprake brengen. 

(Weyer.) 
Volgens artikel 16 van ilit contract zullen de rechtbanken 

en rechters van het gouvernement mede kennis nemen van 
alle strafvorderingen, tegen onderdanen VRn den Sultan, 
wegens overtredingen van dool' den wetgever van Neder
landsch-[ndië vastgestelde of nader uit te vaardigen ve"orde
ningen en bepalingen, welke voor het landschap en z\jn 
ingezetenen van verbindende kracht zijn. 

Uit dit feit komt het mij voor, dat deze ontwerp-ordonnan
tie op zelfbesturende gebieden met hun ingezetenen, alleen 
van verbindende kracht is, indien dit uitdrnkkelijk in deze 
ontwerp-ordonnantie wordt vastgelegd. 

Ik zou in dit verband daarom der Regeerjng iil overweging 
willen geven, om achter het laatste woord: "onderworpen I " 

in lid 2 van artikel 11 dezer ontwerp·ordonnantie, alsnog in 
te lasschen de woorden: 

"en op alle zelfbestuursonderhoorigen in Nederlanc1sch
Indië" 

zoodat dit lid 2 dan als volgt luidt : 
,,(2) Zij is mede van toepassing op perSOl~en, behoo

rende tot de Inlandsche bevolking in rechtstreeks be
stuurd gebied, welke aan de rechtsmacht van den In
hecll1schen rechter is onderworpen en op aJlc zcIfbe
stuul'ondcl'hoorigen in Nederlandsch-Indië." 

De heel' Weyer: Mijnheer cle Voorzitter! In het Gedele
geerdenverslag is bij art. 12 de vraag gesteld om den over
gallgstermijn van drie maanden te bepalen op zes maanden. 

De Regeering antwoordt daarop in de Memorie van Ant
woord het volgende: 

"De in dit artikel gestelde terlllijn van drie maanden 
komt voldoende voor, te meel' waal' de llandel reeds 
thans reke ning kan houden Illet de voorgestelde regeling 
en dus de voorraden kan beperken. Bij een lange over
gangsperiode zal bet effect del' onderwerpelijke maatre
gelen te zeer naar een later tijdstip worden verschoven". 

Ik kan niet ontkennen, dat, wanneer de ovel'gang-stcl'mijn 
wat langer wordt genomen dan drie maanden, de maatregel 
uiteindelijk iets later in werking treedt, maal' het wil mij 
voorkomen, dat, waar deze maatregel ten slotte in zijn volle 
kracht op een gegeven oogenbli k, zij het dan na zes maanden, 
in werking treedt, daartegen toch geen ernsti g bezwuar kan 
zijn. 

Ik zou mij bij den overgangstermijn van drie maanden heb
ben neergelegd, ware bet niet, dat ik sedert het verschijnen 
van de Memorie van .Antwoord uit belanghebbende hingen 
eenige bezwaren heb gehoord tegen dezen wat korten over· 
gal1~stcI'mjin. l1ie bezwaren spruiten voort uit de groote ver
spreiding del' verschillende artikelell, waarover het hi el' gaat 
in dit uitgestrekte gebied en die het wel zeel" wenscheJijk 
maakt den overgangstermijn wat ruimer te stellen. 

Ik waag het er daarom op en zou alsnog aan de Regeel'ing 
de \'raag willen stellen of ZU zoo vriendelijk wil zijn te over
wegen dezen overgangsterm\in nog wat langer te stellen, liefst , 
zooals in het f:cdelegeerdf'llvel'slag wordt voorgesteld , op 
zes maanden. 

De Voorzitter: Hiermede is de behandeling in eersten ter
mijn van de zijde van de Volksl'aad beëindigd. 

Is de Regeel'ingsgemachtigde bereid dadelijk te antwoor
den! 

De heel' Offringa, hoofd van den Dienst del' Volksgezond
heid: Mijnheer de Voorzitter! Ik zou gaarne een oogenblik 
tijd hebben om mijn antwoord voor te bereiden. 

De Voorzitter : Dan wordt de behandeling van dit onder
werp thans opgeschort. 
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Invoerordonnantie confectiegoederen 1936 (Ond. 111) . 

(Directeur van Economische Zaken, Soangkoepon.) 
Aan de orde is de behandeling van de on t

werp-ordonnantie tot regeling van den 
i n v 0 e r van con f e c t i e-g 0 ede ren. (Ond. 111.) 

Ik geef het woord aan den Regeeringsgemachtigde voor 
het doen van een mededeeling. 

De heer Hart, directenr van Economische Zaken: Mijnheer 
de Voorzitter[ Ik zou gaarne namens de Regeering de vol
\!;ende mededeeling willen doen. 

Er komt in lid 2 van artikel 10 dezer ontwerp-ordonnantie 
een onjuistheid voor. Daal' staat nl. , dat de inwerking
treding dezèr ordonnantie is gesteld op 8 December; lid 2 
van art. 10 moet echter gelezen worden: 

"Zij treedt in werking met ingang van den dag na dien 
harer afkondiging.)' 

De Voorzitter: Artikel 10, lid 2 is dus gewijzigd als door 
den Regeeringsgemacn tigde aangegeven. 

De heer Soangkoe-pon: 'I.'lijnheer de Voorzitter! Zooals 
bekend, hebben de contin genteel'ings- en li centiccringsrnaat
regelen de prijzen van de invoerartikelen hiel' te lande be
langrijk doen stijgen. 

(De heer Har t, directeur van Economische Zaken: 
Theoretisch tenminste.) 

Mijnheer de Voorzitter! Ik volg altijd de praktijk. Tegen
over deze belangrijke prijsstijgingen staan de steeds dalende 
loonen in particulieren dienst en de steeds dalende bezoldi
gingen en pensioenen der landsdienaren en gewezen lands
dienaren. Daarnaast staat een leger van werkloozen, dat als 
gevolg van de bedrijfscontingenteeringen en andere depres· 
siale factoren, geen emplooi kan vinden bij de verschillende 
diensten en bedrijven . Dit alles heeft tot gevolg, dat de con
sumenten in het algemeen niet in staat zijn om te betalen . 
Voor de landbouwende bevolking is deze betalingscapaciteit 
nog zeer verminderd, omdat de prijzen van de landbonwvoort
brengselen zich steeds binnen zeer enge en zeer normale 
grenzen bewogen hebben. Bij de intrede van de depreciatie 
van den gulden zijn deze prijzen vanzelf nog meer gedaald 
en wel ten gevolge van de verminderde koopkracht der COIl
sumenten. 

Aan den eenen kant hebben wij dus de steeds stijgende 
prijzen van de cosumptieve invoerartikelen hier te lande en 
aan den anderen kant de steeds dalende prijzen van de hier 
geproduceerde artikelen ten behoeve van de binnenlandsche 
markt. 

Waar de 11egeering streeft, naar het behoud van de hand
having van een zoo laag mogelijk peil van de kosten van 
leveJ?Sondcrhoud, dus het voorkomen of althans mitigeeren 
van de prijsstijgingen, ligt het voo'!" de hand, dat dit ten 
gevolge moet hebben het stellen van de prijzen van binnen
landsehe artikelen op een zoo eenigszins mogelijk laag niveau, 
hetgeen derhalve beteekent, dat de landbouwende bevolking 
in ieder geval geen mogelijkbeid verkrijgt om van de be
staande depreciatie van den gulden mede te profiteeren. Er 
komen wel verhoogingen van de prijzen van klapperolie en 
koffie voO'!", doch dit is het gevolg van de omstandigbeid, 
dat copra en koffie tot de uitvoerartikelen bebooren. Boven
dien worden deze verhoogingen gewroken op de consumen
ten hier te lande, want die verhoogingen zullen onafwijs
baar in wezen den levensstandaard in deze Nederlandsche 
overzeesche gebieden naar een hoog niveau drijven. 

Ook de rubberprijzen hebben zich in steeds stijgende lijn 
mogen verheugen, doch de Inheemsche bevolking van de rub
berstreken blijft constant in een toestand van aanboudende 
verarming, omdat ze van de verhoogde rubberprijzen als ge
volg van de bestaande rnbberrestrictie geen profijt mag en 
kan trekken. Is deze rubberrestrictie in deze moeilijke pe-

Handelingen. Zittingsjaar 1936-1937. 

(Soangkoepon. ) 
riode niet als een tantaluskwelling voor de Nederlandsche 
Inheemsche onderdanen der buitengewesten 1 

In een tijd dus van een aJ,gemeene verarming onder de In
heemsche bevolking, heeft de Regeering de noodzakelijkheid 
geponeerd tot het treffen van tijdelijke maatregelen tot rege· 
ling van den invoer van confectie-goederen in deze gewesten. 

Het behoeft geen nader betoog, dat de contingenteering van 
de confectiegoederen, na de contingenteering van de stuk
goederen, waaruit de confectie wordt vervaardigd, de prijzen 
van de binnenlandsehe confectieartikelen vanzelf meer zullen 
doen stijgen, .. ...... . ..... . 

(De heer Har t, directeur van Economische Zaken: Dit 
behoeft juist wel nader betoog!) 
zoodat de consumenten hier te lande dubbel worden getroffen, 
ten eerste door de prijsverhoogingen van de gecontingenteerde 
invoerartikelen en ten tweede door de afwezigheid van een 
gezonde concurrentie als gevolg van de contingenteering der 
confectieartikelen. 

(De beer Har t, directeur van Economische Zaken: Welke 
gecontingenteerde invoerartikelen I) 

De prijsverhoogingen van de gecontingenteerde manufac
turen. 

(De heel' Har t, directeur van ~conomische Zaken: Wat 
heeft dat met de confectiegoedcrcllcontingcntecl'ing te maken f) 

Zooals gezegd, hebben wij ten eerste te maken met een prijs
verhooging der gecontingenteerde manufacturen, terwijl voorts 
nu het goedkooper worden del' confcctiegoedercn eveneens 
wordt tegengegaan tengevolge van de afwezigheid van een 
gezonde concurrentie ten deze. 

Hoewel ik zeker veel voel voor de bescherming van de be
staansmogelijkheid der vele bij de confectie-nijverheid betrok· 
ken ingezetenen van Nederlandsch-Indië, wier aantal op 1 
J'anuari 1935 volgens de gegevens van de volkstelling van 1930 
alleen op Java, Madoera en Sumatra 197526 Inheemseben 
omvatte, terwijl op dienzelfden datum in geheel Nederlandsch
Indië 525 Europeanen en 14076 Chineezen bij den aanmaak 
van confectiegoederen betrokken waren, mag deze bescherming 
m.i. niet leiden tot het opofferen van de belangen van een 
grooter aantal consumenten van deze gewesten. 

Het moge dan jllist zijn, dat de dool' de binncnlandsche 
confectie-nijverheid berekende maakloonen volgens de Re
geering volstrekt niet hooger zijn dan de door het buitenland 
daarvoor berekende prijzen, hetgeen ik betwijfel, voor zoover 
dit Japan betreft. 

(De heer Har t, directeur van Economische Zaken : 
Waarom 1) 

Omdat de maakloonen in Japan lager zijn. Dit neemt niet 
weg, dat de contingenteering van de confectiegoederen stellig 
verhooging van de prijzen van kleernngstllkken ten nadeele 
van de consumenten hier te lande zal teweegbrengen. 

Afgescheiden van de vraag, in hoeverre het voor de Regee
ring mogelijk is, om het aantal bij de eonfeetie-nijverheid be
trokken ingezetenen van deze gewesten op 1 Januari 1935 
vast te stellen nit de gegevens van de volkstelling van 1930, 
dus vijf jaren te voren, komt het mij voor, dat de Regeering 
niet in staat is een gedegen onderzoek in te stellen naar de 
juistheid van de maakloonen van de verschillende confectie
goederen in het buitenland. Rier komt nog bij, dat de con
fectiegoederen, die in Westerscbe landen worden gebruikt 
niet in gelijke mate, wat kwaliteit betreft, door de Inheem
sche bevolking hier te lande worden verlangd. Het eenige 
land, dat voor vergelijking voor de bepaling van de maakloo
nen hier te lande kan dienen is slechts Japan, en het komt 
mij voor, dat de Regeering ten aanzien van de bepaling van 
deze bekendgemaakte maakloonen juist dit land heeft ver
waarloosd. 

De bescherming van de bestaansmogelijkheid der bij de 
confectie-nijverheid betrokken ingezetenen op de door de 
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(Directeur van Economische Zaken.) 
Rcgcoring voorgestelde wijze beteekent het instandhouden 
van deze bestaansmogelijkheid met verwaarloozing van de 
belangen van het veel 1;rooter deel der consumenten-ingeze
tenen dezer landen. Men monopoliseert dus de confectie-nijver
heid ten aanzien van een heel klein deel der ingezetenen, ter
wijl men de daaruit voortvloeiende nadcolige gevolgon laat 
dragen door het allergrootste deel der ingezetenen. Lijkt dit 
niet op een stelsel, waarbij men de ziekten bevordert 
't<!r wille van het bestaan der geneesknndigen en den afzet 
'Y'an de- medicijnen 1 Is dit nn een gezond standpnnt 1 

Kortom, Mijnheer de Voorzittcr, de voorligg~nde ontwerp-
ordonnantie : ' 
(I. sluit el kc gezo nde concurrentie bij de confectie-nijverheid 

hier te lande uit; 
en heeft tot gevolg, dat 

b. de prijzen van kleedingstukken ten gevolge van de ver
hoogde prijzen van stukgoederen, waaruit de coniectie 
wordt vervaardigd, als uitvloeisel der coutingenteerings
maatl'egelen op deze ingevoerde goederen, nog meer zullen 
Mijpn; ' . 

c. zal leiden tot verhooging del' prijzen der ingevoerde 
coniectiegoederen; en als gevolg daarvan ook tot verhoo
ging der binnenlandsche confectie goederen ; 

zood.t dit .lIes tot belangrijke prijsverhoogingen ten laste 
van de consumenten hier te lande moet leiden, welke con
sumenten zich voor het grootste deel van lieverlede in de 
richting van een toestand van verarming bewegen_ Dit 
beteelrent dus verder onafwijsbaar een belangrijke verhoo
ging van den levensstandaard in deze gewesten. 

Het komt mij voor, dat voor de Regeering thans de tijd 
gekomen is om de belangen van de verarmde consumenten 
te behartigen en dit kan Zij alleen bereiken door de spoedige 
opheffing van een groot deel der contingenteerings-, licenti
èerings- en restrictie maatregelen, doch nimmer door de hand
!,aving dier maatregelen. 

De heer Hart, directeur van Economische Zaken:"Mijnheer 
de Voorzitter! Het zal U, na de uitvQerige discussies, die 
ovèr ' deze onderwerpen het laatst hebben plaats gehad bij 
de hoofdbegrooting, duideqjk zijn, dat de Regeering ten 
aanzien van de verschillende principieele ptmten, die door 
den heer Soangkoepon weer naar voren z\in gebracht, hier 
niet in discussie kan treden. 

Ik geloof, dat de Regeering niet alleen gerechtigd is dat 
te doen, omdat al deze punten al veelvuldige bespreking 
gevonaen liebben, maal' <Jok omdat hier een contingenteering 
betreft, waar toch zeker de bezwaren, die tegen contingen
teeringen bij een aantal leden bestaan - en ik heb al meer
malen gezegd, ook bij de Regeering best.an - niet naar voren 
komen. Dat is mijns inziens ook een argument, waarom ik 
op dit moment op deze bezwaren van den heer Soangkoepon 
niet dieper zal ingaan . 
. Bij den aanvang van zijn .betoog heeft de heel' Soangkoepon 
gezegd, met een vasthoudendheid, die hem op dit gebied wel 
kenmerkt, dat deze contingenteèring een belangrijke prijs
stijging voor de bevolking ten gevolge heeft. Toen ik hem 
vroeg of hij de publicatie had gelezen, die eenige maanden 
geleden hierover is uitgegaan, zeide de heer Soangkoepon 
eerst, dat hij die gelezen had en later zeide hij, dat hij geen 
boeken pleegt te lezen. Dit zou men overigens aan zijn rede
voeringen -niet zeggen. De heer Soallgkoepon is iemand, die 
altijd diep op de zaken ingaat; maar zeide hij nu: ik ga alleen 
met de practijk te rade. 

(De heer Soa n g koe pon: Voor mij geldt de praktijk, 
niet de boeken). 

Juist, Mijnheer de Voorzitter! De heer Soangkoepon heeft 
gezegd, dat hij met de praktijk te rade gaat. Nu zou dit een 
heel go~d middel zijn om de gegevens, die de Regeering heeft 
eJ.l die ookyoor Mn groot deel op de praktijk zijn gebaseerd, 
te toetsen 'en eventueel aan te vullen. Dan mag de Regeering 

,,-~ . 
dus ook verwachten, dat de heer Soapgkoepon iets van die 
geheimûnnig praktijkservaring, waarmede hij, tè rade is ge-
gaan, geeft, . \ . , 

(De heer Soa n g koe pon: Die praktijk i,S niet geheim
zinnig. Als de Regeeringsgemachtigde bij mij te rade wil gaan, 
zal ik hem dat alles aantoonen.) 

Ik zal gaarne door het geachte lid worden inplicht, Mijn
heer 'de :Voorzitt,er, maal' liever in - tweeden te"mijn, dan 
bij een vrij uitvoerige interruptie, maar ik IDoet daartegen
over toch wel stellen, dat h~t ,venschelijk is, wailneer men 
over gegevens beschikt, die de onjuistheid van de gegevens der 
Regeering aantoonen, niet die gegevens der Regeering een
voudiging te negeeren ; als men ovet betere gegevens beschikt, 
dan is het redelijk, dat men die gegevens overlegt in eersten 
termijn en ze uiet bewaard tot den tweeden. In ieder geval 
ben ik thans ten aanzien van dit punt in belangstellende af
wachting naar den tweeden termijn van het geachte lid. 
Voorloopig handhaaf ik 'mijn cijfers. .. : 

Mijnheer de Voorzitter! Zooals gezegd, deze contingen
teering heeft twee doelstellingen. In de eerste plaats heeft 
zij ten doel de manniactUTencontingenteering te beschermen 
en te voorkomen, dat deze een doode letter wordt. In de 
tweede plaats beeft zij te zorgen, voor een zeer belangrijk 
aantal nijveren in deze landen. Dat deze contingenteering 
haar effect heeft gehad valt toe ' te juichen, te meel' waal' 
dit heeft plaats gehad, zonder dat zij een prijsstijgende wer
king heeft vElroorzaakt, terwijl haar werking in de goede 
richting zelfs sterker is geweest, dan de Regeering van haal' 
had verwacht. Zij heeft in belangrijke mate een groote 
Inheemsche nijverheid gesteund. Zij heeft zelfs tot stimulatie 
van die nijvel;heid geleid, wat ook de Regeering niet VOOl'

zien 'had. 
Als ik dus bqjf volhonden, dat deze maatregel n!êt alleen 

geen stijging ten gevolge heeft gehad, !naar zelfs gunstig 
llÏtgevallen is voor de meeste artikelen, waarvan ik de ge
gevens heb overgelegd en als ik daar,bij aanteeken, dat d eze 
contingenteering ten gevolge heeft gehad, dat de Inheem
sche nijverhe;d niet alleen voor een sterken achtetuitgang 
is beschermd, maar nog heeft gestimuleerd, dan zie ik 
niet in wat er van het betoog van den .heer Soangkoellon 
overblijft. '. - _. _ ,. - • 
- Nu heeft de heel' Soangkoepon onder meer ook nog g('.%Cgcl, 
dat de Regeering l1icl' · is . opgetreden tegen gezonde- concur
rentie_ Nu is het de vraag of het hier een gezonde .concur
l'entie betreft of niet. Ik zou zeer sterk ge!leigd zijn zulks 
te ontkennen. Als men zich realiseert, tot .welke prijzen deze 
goederen worden ingevoerd voor de verschillende artikelen, 
bv. een dozijn voor ik meen f 1.50, dan zou ik toch' haast 
durven zeggen, dat men dan nauwelijks meer van een gezonde 
concurrentie kan spreken tegenover de bedrijven, genoemd 
door deu heer Soangkoepon, die in de praktijk pleegt te ver
toeven en in de desa 's dus ook wel bekend zal zijn - welke 
bedrijven tezamen een zeer belangrijke desanijverheid V01'men. 

Volgens den heer Soangkoepon zou de Regeering de Japan
sche prijzen hebben. verwaarloosd, maar dat is niet juist; juist 
de goederen waar het hier om gaat en die dan op zulk een 
gezonde concurreerende· basis binnenkomen, zijn in het alge
meen Japansche goederen. Dus verre van de Japansche con
currentie te hebben verwaarloosd is dat juist de eenige maat
staf geweest waar mede we te maken hebben gehad. 

Volgens den heer Soangkoepon zou het slechts een klein deel 
van de bevolking zijn, dat hier wordt beschermd en hij voegt 
er bij, dat hij de cijfers van de Regeering niet kan aanvaarden, 
omdat die gebaseerd zijn op de volkstelling van 1930. Maar 
dat argument staat toeb niet op hetzelfde peil als de argu
menten, welke de heer Soangkoepon ons hier pleegt voor te 
leggen. We beroepen ons op de beroepstelling van 1930 en 
dan zeggen die cijfers het geachte lid niets omdat ze 
al 5 jaar oud zUn_ Maar als er hier werkeqjk zeer ernstige 
verschnivingen hadden plaats gehad, zouden we 'het toch wel 
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geweten hebben. Ik blijf daarom volhouden, dat de cijfers 
zeel' bruikbaar zijn als vergelijkingsmateriaal en nogmaals, 
dat het niet gaat om een kleine groep eu n.iet om een prijsver
hooging, doch om een prijsverlaging. Van verschillende goe
deren is de import gestopt omdat men niet tegen de Inheem
sche markt ·kon concurreeren. Kan het geachte lid zich een 
beteren VQnn van nijvcrheidsbescherming indenken dan hier 
bereikt is I De Regeering is van cOlltingenteeringen een tegen
·standster; men gebru ikt dit middel alleen uit harde nood
zaak, muar hier hebben we er dan toch een waarop men de 
pijlen van zijn oppositie niet moet 1·ichten. 

De heel' Soangkoepon: Mijnheer de Voorzitter! Ik wees 
zoocven op een misverstand, dat bij de Regeering bestaat ten 
aanzicn vall de maaklooncn . Op dit punt h-unnen wc het best 
de maakloonen in Japan als maatstaf nemen. Het spreeh.-t van
?elf. dat het maakloon "oor confectiegoooeren in westersche 
Inllden hooger zal zijn dan in het oosten. 

(Dc hecl" ][ art, divccteur vall Economischc Zaken: Neder
lalldsch-Indië en Japml zUn bcide oosterschc landen.) 

Daarom moeten wc voor een vergelijking van het conÎcctic
nlua\doon k\)kcn ml3.1' Japan en dan vergelijken met Indië. 
De Regecring zcgt, dat het niet hooger is, maar Japan werkt 
nog altiid goedkooper dan Indië. 

Uijn bezwaar tegen een maatregel als deze in het algemecn 
is, dat hij den prijs van de goederen voor de bevolking duurder 
maakt en dat tcrwij l de bevolking geen geld meer heeft. 
'Tegen contingentcCl'ing van bicr of autobanden maak ik geen 
bezwaar, omdat daal' alleen degenen worden getroffen die ecn 
})l'ijsverhooging wel kunnen dragen. 

(De heel' Har t, d irecteur van Economische Zaken: Daar
omtrent hebt U cijfers toegezegd.) 

.. Als de Rcgeeringsgcmachtigde er den tijd toe kan vinden, 
zullen we straks tezamen eens naar winkels als b.v. rroko 
Okamul"a op Pasar Senen rijden, dan zal de Regeeringsge
macht igde de prUsvcrhooging zelf kunnen nagaan cn ze ver
gel ijken met die van vóór de contingentecl'ing. 

(De heer TI art, directeur van Economische Zaken: 
Mijnheel· dc Voorzitter! Die toko moet dan Toko Mahal hee
ten; het is overigens goed, als het geachte lid even preciseert, 
welke contingenteeriug hij bedoelt.) 

De conti ngenteering van de manufacturen. 
(De heer H a I' t, directeur van Economische Zaken: Daar-

over hebben wij het nu niet.) . 
Maar door de contingenteering van de manufactllcen zijn 

de prijzen der manufacturen nu reeds gestegen, thans komt 
daarbij een nieuwe contingenteering, van de coufectiegoede
l'en, en wanneer deze voortgang vindt, gaan de loonen in 
de coufectienijverheid, zooals de Regeering heeft gezegd, 
eveneens omhoog, omdat er geen concurrentie meer zal be
staan tusschen de hier vervaardigde confectiegoederen en de 
ingevoerde coniectiegoederen. Ik heb geen cijfers op papier, 
maar wanneer jk bij Pasar Senen begin en zoo doorga naar 
de benedenstad, zou ik de Regeering ervan kunnen overtui. 
ge n, dat de prijzen van de manufacturen thans JlOoger zijn 
dan v66r de contingenteering. 

Wat de gegevens betreft, de cijfers van de Regeering heb
ben betrekking op het aantal personen, dat in 1930 in de 
eonfectîenijverheid werkzaam was. 

(De heer Sos r 0 had i koe s 0 e m 0: Door de contingen
teering zal dit aantal nu wel grooter zijn.) 

De werkgelegenheid is door de contingenteering juist 
verminderd. Ik ben tegen prijsverhooging en als de Regee
ring zegt, ik heb geen gegevens ovor 1935, wil ik dat aanne
men, maar ik kan niet aannemen, dat men gegevens van een 
vijftal jaren tevoren voor dit moment wil gebruiken, ik ge
loof niet, dat dit juist is. 

(De heer Har t, directeur van Economische Zaken: Wij 
hebben geen andere gcgevens.) 

2 

(Directeur van Economische Zaken, Thamrin. ) .. 
Maar in die 5 jaar zal er toch wel een wijziging in den 

toestand gekomen zijn, het aantal personen zal wel hooger of 
lager geworden zijn. De kwestie, waarom het eigenlijk gaat, 
is, dat door deze maatregelen de prijzen weder verhoogd 
worden en daartegen heb ik bezwaar. 

De heer Hart, directeur van Economische Zaken: Mijn
heer de Voorzitter! Ik zie geen enkele reden om de maak
loonen bijv. in Japan en in Indië met elkaar te vergelijkcn; 
de zaak, waarom het gaat is: voor welken prijs krijgt de 
bevolking het goed en dan constateer ik, dat de bevolking 
hier volkomen in staat is met de Japansche prijzen te concUl"
reeren. Dit ziet men niet alleen op dit gebied, maar het is 
een aangenaam verschijnsel op verschillend gehiea, dat voor
al de Inheemsche kJeinnijverheid in staat is met de Japansche 
industrie te coneurreereu. 

(De heer Th am rin: Waarom is dan nog bescherming 
noodigY) 

Misschien is zij over een tijd ook niet noodig, maar op het 
oogenblik is de ontwikkeling nog te onzeker om zich erop te 
baseeren. 

Wat betreft het aantal personen, dat in de confectienijverheid 
werkzaam is, daarover wij ik niet discussieeren) het is niet het 
hoofdpunt. Ik zeide allecn en ik wil dit volhonden, dat onze 
cijfers uitwijzen dat er een dalende lijn is geweest in de prijzen 
en dat door de contingenteering meerdere bedrijvigheid in 
de confectienijverheid is ontstaan en dat het andere effect, de 
bescherming van de manufaetureneontingenteering, eveneens 
is bereikt. 

De Voorzitter: Thans kan tot stemming worden overge
gaan. 

De artikelen 1 tlm 10 - artikel 10 als gewijzigd bij monde 
van den Regeeringsgemachtigde - worden achtereenvolgens 
zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voorzitter: Conform artikel 60 jo. art. 103 van het 
Reglement van Orde stel ik voor, niettegenstaande het fcit, 
dat nog heden gedurende de beraadslagingen wijziging- in 
het ontwerp is aangebracht, thans de eindstemming te cloen 
plaats hebben. 

Daartoe wordt besloten. 

De Voorzitter: Ik geef thans gelegenheid tQt stemmotivee
ring. 

De heer Thamrin: Mijnheer de Voorzitter! Ik wil gaarne 
mijn stem motiveeren tegen het geheele ontwerp . In de eer
ste plaats is, ook bij deze ordonnantie, de tot dusverre toe
gepaste metbode gevolgd om de uitvoering der ordonnantle 
over te laten aan de regeeringsverordening, waardoor de 
Volksraad nitgeschakeld wordt en geen zeggenschap heeft 
op de uitvoering zelf. Uit dien hoofde heb ik al bezwaar te· 
gen de ordonnantie. 

In de tweede plaats is de contingenteeringspolitiek -
en ook deze - mijns inziens in strijd met de tot dusverre 
gevolgde aanpassingspolitiek der Regeering tot het behou
den van een goedkoop levenspeil. Ik erken, dat de Regeering 
dOOl" de confectiegoederencontingenteering erin is geslaagd 
om de prijzen te stabiliseercn en zelfs in enkele gevallen 
te verlagen, maar ik ben ervan overtuigd, dat een opheffing 
dCT contingenteering van deze goederen tot nog grootere 
pr:ijsveriaging zou kunnen leiden, waardoor zij meer past bij 
de tot dusverre door dc Regeet·ing gevolgde aanpassings
politiek. Zeer zeker spreekt een hartig wom·dje mede het 
feit, dat ± 200000 menschen bij het confectiebedrijf hier te 
lande betrokken zijn, maar ik vind een tegenstrijdigheid zoo
wel in de Memorie van Antwoord als in de monclelingee 
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(Thamrin.) 
regeeringsmededeeling. Waar de Inheemsóhe ' bevolking in 
staat IS op rut gebied te concurreeren, waar de maakloonen 
~n het confectiebedrijf hier te lailde veel lager zijn dan die 
m Japan, hetgeen beteekent dat er een natuurlijk element 
aanwezig is tot concurrentie, zou wa=er althallS de mede
deeling juist is, een beschermingspolitiek op dit gebied met 
noodig zijn. Uit dien hoofde wensch ik gaarne aangeteekend 
te zien geacht te worden tegen dit ontwerp te hebben 
gestemd. 

De heer Soangkoepon : Mijnheer de Voorzitter! Ik sluit 
mij bij den heer Thamrin aan. 

De ontwerp-ordonnantie, als gewijzigd bij monde van den 
Regeeringsgemachtigde, wordt zonder hoofdelijke stemming 
aangenomen onder aanteekemng, dat de heeren Thamrin en 
Soangkoepon geacht willen worden te hebben tegengestemd. 

De Voorzitter: Aan de orde is de de behan
del i n g van het Der deR a p por t van deC 0 m
missie voor de Verzoekschriften, luidende: 

1. Verzoek, gedagteekend Batavia-Centrum 15 Februari 
1935 van Seeh Salim bin Achmad bin Mohamad betreffende 
het afbreken van een gedeelte van ·zijn perceel. 

Aangezien de Volksraad geen tusschenkomst verleent in 
kwestie 's met autonome ressorten stelt de Commissie voor on
der toezending aan den gemeenteraad van Batavia ten 'aan-. ' zien van het verzoek over te gaan tot de orde van den dag 
en adressant hiervan mededeeling te doen. 

2. Verzoek, gedagteekend Balong (Ponorogo) 6 December 
1934 van R. Soemantri, om toekenning van pellSioen. 

Regeeringsbrief van 25 Febrnari 1935 No. 523/C heeft op 
dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over te 
gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezending 
van een afschrift van genoemden Regeeringsbrief, hiervan me
dedeeling te doen. 

3. Verzoek, gedagteekend Probolinggo 29 November 1934 
van Liem Hong Lian e.a. om vernietiging van een door den 
gemeenteraad van Probolinggo vastgestelde verordening. 

Regeeringsbrief van 27 Mei 1935 No. 1276b/A met bijlagen 
heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over te 
gaan tot de orde van den dag en adressanten, onder toezending 
van een afschrift van genoemden Regeeringsbrief met bijlagen, 
hiervan mededeeH.ng te doen. 

4. Verzoek, gedagteekend Koentjen 17 Mei 1934 van H. 
Ngabdoelkamit houdende klachten jegens het Inlandsch be
stuur. 

Regeeringsbrief van 1 Juli 1935 No. 15921B met bijlage heeft 
op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over te 
gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezending 
van een afschrift van genoemden Regeeringsbrief met bijlage, 
hiervan mededeeling te doen. 

5. Verzoek, gedagteekend Kampoeng Loerbakti (Lingga, 
Karolanden) 8 April 1935 van Si Dolok betreffende een 
vonnis van een inheemsche rechtbank. 

Regeeringsbrief van 15 Augustus 1935 No. 2031/A met 
bijlage heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen
ding van een afschrift van genoemden Regeeringsbrief met 
bijlage, hiervan mededeeling te doen. 

6. Verzoek, gedagteekend Singa 16 April 1935 van Si 
Ngapit om onder andere vrijstelling van kerahandiensten. 

Regeeringsbrief van 14 October 1935 No. 2490/A met bijlage
heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toe
zending van een afschrift van genoemden Regeeringsbrief 
met bijlage, biervan mededeeling te doen. 

7. Verzoek, gedagteekend 23 October 1935 van Raden 
Ngabehi Mangoenmardojo betreffende zijn ontslag uit den 
dienst van het zelfbestnur Soerakarta. 

Aangezien adressant zelfbestuursambtenaar is, stelt de com
missie voor, onder toezending ter kennisneming aan de 
Regeering, ten aanzien van het verzoek over te gaan tot de 
orde van den dag en adressant hiervan mededeeling te doen_ 

8. Verzoek, gedagteekend Batoeradja 25 Februari 193f> 
van H. Moerod bin Gantan houdende bezwaren tegen het 
vo=is van een inheemsehe rechtbank. 

Regeeringsbrier van 23 October 1935 No. 2553/A heeft Oj> 

dit verzoek betrekking. 
De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 

te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen
ding van een afschrift van genoemden Regeeringsbrief, hier
van mededeeling te doen. 

9. Verzoek, gedagteekend Balige (Tapanoeli) 29 Maart 
1935 van Christiaan Loemban Gaol betreffende een vonni« 
van een inheemsche rechtbank. 

Regeeringsbrief v!,n 6 December 1935 No. 2840/A met 
bijlage heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaaan tot de orde van den dag en adressant, onder t:lP.

zending van een afschrift van genoemden Regeeringsbrief 
met bijlage, hiervan mededeeling te doeu. 

10. Verzoek, gedagteekend Kampong Soeka (Oostkust van 
Sumatra) 28 Mei 1935 van Si Ngoedi, betreffende benoeming 
van een penghoeloe. 

Regeeringsbrief van 10 Januari 1936 No. 66/A heeft op dit 
verzoek betrekking. 

Aangezien het College van Gedelegeerden in zijn openbare 
vergadering van 27 November 1934 (HO 1934-'35 blz. 211) 
heeft beslist, dat het na kennisneming van de terzake door de 
Regeering verstrekte inlieh tingen geen reden heeft om aan de 
juistheid van de door de inheemsche rechtbank genomen be
slissing te twijfelen en aangezien betrokkene in dit verzoek
schrift geen nieuwe gezichtspunten heeft geopend, stelt de 
commissie voor ten aanzien van het verzoek over te gaan tot 
de orde van den dag en adressant, onder toezending van een 
afschrift van genoemden Regeeringsbrief, hiervan mededeeling 
te doen. 

11. Verzoek, gedagteekend Ambon 28 September 1935 van 
het "Comité Oemoem Pengoeroes Keamanan Geredja Protestant 
Maloeka" houdende bezwaren tegen de kerkorde van de Mo
luksche Protestantsche Kerk. 

Regeeringsbrief van 28 Januari 1936 No. 226/A heeft op dit 
verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor, onder ter inzage legging, ten aanzien 
van het verzoek over te gaan tot de orde van den dag en 
adressant, onder toezending van een afschrift van genoemden 
Regeeringsbrief, hiervan mededeeling te doen. 

12. Verzoek, gedagteekend Tigapanah (Karolanden) 19 
Juni 1935 van Si Tengen Baroes, gemachtigde van Si Nampali, 
houdende bezwaren tegen een vo=is van een inhoemsche 
rechtbank. 



185 

13de VERGADERING - DINSDAG 8 DECEMBER 1936. 

Derde rapport van de Commissie voor de Verzoekschriften. 

Regeeringsbrief van 1 F ebruari 1936 No. 257/A met bijlagen 
heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over te 
gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezending 
van een afschrift van genoemden Regeeringsbrief met bijlagen, 
hiervan mededeeli.ng te doen. 

13. Verzoek, gedagteekend Kaban Djahe 7 Mei 1935 van 
Si Mengket om toekenning van bepaalde adatrechten. 

Regeeringsbrief van 4 Februari 1936 No. 273/A met bijlage 
heeh op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt VOOT ten aanzien van het verzoek OVCI' 

te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezending 
van een afschrift van genoemden Regeeringsbrief met bijlage, 
hiervan mededeeling te doen. 

14. Verzoek, gedagteekend Kaball Djahe 15 April 1935 
van Si Mengket houdende bezwaren tegen eell vonnis van 
een inh('elllsche rechtbank en tegen zijn ontslag als peng
hoeloe. 

Regeerinf(sbrief vall 4 Februari ]936 Ka. 2'H/A met bij· 
lage heeft op dit verzoek betrekking. 

De com missie stelt \'001' ten aanzien van het vcrzQi:'h: OV('I' 

te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen
ding van een afschrift van genoemden Rcgecl'ingsbrief met 
bijlage, hiervan mededeeling te doen. 

15. YCl'zock, gedagteekend Ohoi El (Elat, Groot Kei ) 17 
Janu<ll'i 1936 van .Jacob 13etat'i Geboen betreffe nde het hem 
verleend ontslag als regent. 

Aangezien adressant geen nieuwe gezichtspunten heeft ge
opend, stelt de commissie voor ten aanzien van het verzoek 
over te gaan tot de orde van den dag en adressant, hiervan 
mededeeli ng te doen. 

16. Verzoek, gedagteekend Goenoeng Sari boe (Oostkust 
van Sumatra) 18 ~fei 1935 van Si Ser i houdende bezwaren 
tegen ecn vonnis van een inheemse!lC rechtbank. 

Re~r('l'ingsbrief van 15 Februari 1936 No. 354/A heeft op 
dit vcrzock betl'clddng. 

De commissie stelt ,oor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen· 
ding van een afschrift van genoemden Regeeringsbrief hier· 
van mededeeling te doen. 

17. Verzoek, gedagteekend Katanegara 20 Februari 1936 
van R. Snidi in zake de heffing van palnjan (adatgift). 

Aangezien adressant geen nieuwe gezichtspunten heeft ge· 
opend, stelt de cOlTImjssie voor ten aanzien van het verzoek 
OVCI' te gaan tot de orde van den dag en adressant hiervan 
mededeeling te doen. 

18. Verzoek, geclagteekend ,'~lo nosa l'i 6 Maart 1936 van 
'Vil'jolut'oeno om toekennin~ van pensioen of onde rstand. 

De commissie stelt voor ten aanzien vall het verzoek ovcr 
te gaan tot de orde van den dag en aclressant hiervan mc· 
dedecling te doen. 

19. Verzoek, geclagteekcncl Singkawang 3 April 1936 van 
Abdul Kadir houdende bezwarcn tegen het niet·verlcenen van 
een luistervergulln ing voor zijn radiotoesteL 

De commissie stelt voor ten aanzien van bet verzoek over 
t.e gaan tot de orde van den dag en adressant lliervan me
dedeeling te doen. 

20. V C' l' zoek, gedagteekend T.Joeboek Sakoeng 1 October 
1935 vnn Oema r c.a. om schadeloosstelling wegens omkap
king vnn hun toebehoorende vl'uchtboomen. 

1\.egeeTingsbtieî van 29 April 1936 No. 896JB heeft op dit 
verzoek betrekking. 

HandeJlngen. Zittingsjaar 19~6-1937. 

Aangezien aan het verzoek van adressanten is tegcnlUct ge
komen stelt de commissie voor ten aanzien van het verzoek 
over te gaan tot de orde van den dag en adressanten, OlllIer 
toezending van een afschrift van genoemden Regeeringsb"ief, 
hiervan mededeeling te doen. 

21. Verzoek, gedagteekend Menado 1 Juni 1935 van A. F. 
Lefrandt om toekenning van onderstand. 

Waar de desbetr effende bepalingen verlenging van den 
adressant indertijd verleenden onderstand niet toelaten stelt 
de commissie voor ten aanzien VHn het verzoek over te gaan 
tot de orde van den dag en adressant, hiervan mededeeling 
te doen . 

22. Verzoek, gedagteckend Kola Gadang 12 December 1934 
van ~Iohamad Rasid gelal' Soetan Palangi om vergoeding van 
l'eislwsten. 

Regeeringsbricf van 7 Mei 1936 No. 955/C met bijlage heeft 
op dil yerzoek betrekking. 

Aangezien aan het verzoek is tegemoetgekomen voorzoover 
zulks op grond van de Reisordonnantie kon geschieden, stelt 
de commissie voor ten aanzlen van het \·m'zoek ovcr le gaan 
tot de oreIe van den dag en adres'm nt, onder toezending van 
een ar~chl'iït Yftn genoemden RC'{!ecl'ingsbl'icî met bijlage, hier
van mededccling te doen. 

23. Verzoek, gedagteekend Pati 30 Sept cm ber 1935 van 
PUlll11o-;oe).;:ar lo hondende hC7.warrn in Vel'bë.lJld met de inning 
del' landrente in de desa Pandjocnan en klachten tegen het 
hoofcl clezer desa . 

RegeeJ'ingsbri ef van 14 '[ei 1936 ~o. 1006/B met b\jlage 
hceft op dit verzoek betrekking. 

Aangezien ten cleele aan adressn nts bczwHecn is tegemoet
gekom en en ten accle adrcsSë.lIlts klachten ollg-cg' l'olld zijn ge· 
bleken stelt de commissie \'001' t"cn aanzien van het YCI'zoek 
over te gaan tot de orde \·an den dag en adressant, onder 
toezending vnn een afschrift van genoemden Regeel'ingsbl'ief 
met bijlage, hiervan mededeeling te doen. 

24. Verzock, gedagl"eekcnd Tel'nal"e 18 Apl'il 1934 van A.E. 
Passanea c. s. betreffende een grondkwestie. 

Regeeringsbrief van 18 Mei 1936 No. 1027/A met bijlage 
heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen
ding vnn een afschrift van genoemden Regeel'ingsbrief met 
bijlage, hiervan mededeeling te doen. 

25. Verzoek, gedagteek!'llcl Batm'ia 7 Juli 1934 van Matto
harclhono betreffende het hem verleend ontslag uit IS Lands 
dienst. 

Regeeringsbrief van 29 Mei 1935 No. 1289/C heeft op dit 
verzoek betrekking. 

De commiHsic stelt voor ton aanzien van het verzoek over te 
gaan tot de orde van den dë.lg en adressant, onder toezending 
van een afschrift "an genoemden Regccl'ingsbl'ief hiervan me
dedeeling te doen. 

26. Verzoek, gedagteckend Poel'bolinggo 17 Juni 1936 van 
Raden Masban om wachtgeld C.q. onderstand. 

Waar de desbetreffende bepalingen zich verzetten legen uit
keel'ing van wachtgeld c.q. onderstand, stelt de comm issie voor 
ten aanzien van het verzoek over te gaan tot de orde van den 
dag en adressant, hiervan mededeeling te doen . 

27. Verzoek, gedagteekend Malang 27 September 1935 van 
Sastrodirdjo inzake zijn ontslag uit 's Lands dienst. 

Regeeringsbrief van 22 Juni 1936 No. 1298/C heeft op dit 
verzoek betrekking. 
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De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toe
zending van een afschrift van genoemden Regeeringsbrief, 
hiervan mededeeling te doen. 

28. Verzoek, gedagleekend Malang 27 November 1934 van 
J. H. Sevenstern om kwijtschelding van een hem opgelegde 
vergoeding. 

Regeeringsbrieven van 23 Mei 1935 No. 1237 alE en 1 Juli 
1936 No. 1354jB met bij lage hebben op dit verzoek betrek
king. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen
ding van een afschrift van genoemde Regeeringsbrieven, hier
van mededeeling te doen. 

29. Verzoek, gedagteekend Singkawang 20 November 1934 
van T. 'Vatanabe om een extra uitvoervergnnuing voor 
rubber. 

Regeeringsbrieven van 20 September 1935 No. 22811B en 
3 Juli 1936 No. 1371jB hebben op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toe
zending van een afschrift van genoemde Regeeringsbrieven, 
hiervan mededeeling te doen. 

30. Verzoek, gedagteekend Kota Agoeng 20 April 1936 van 
Go A Hong, houdende grieven tegen de terugneming van 
een hem met het recht van opstal uitgegeven stuk grond . 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen
ding van een afschrift van genoemden Regeeringsbrief met 
bijlage, hiervan mededeeling te doen. 

31. Verzoek, gedagteekend Soengei Penoeh 11 Januari 1936 
van Hadji Abdul Azis en andere bewoners van de onderaf
deeling Kerintji om vervanging van de inheemsche recht
spraak in Kerintji door gouvernementsrechtspraak. 

Regeeringsbriei van 17 Juli 1936 No. 14791A heeft op dit 
verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van bet verzoek over 
te gaan tot de orde vun dcn dag en adressant, onder toezen· 
ding van een afschrift van genoemden Regccringsbriei, hier
van mededceling te doen. 

32. Verzoek, geda.,,<Pteekend Malang 14 Januari 1936 van 
Lie Hoei Woen om restitutie van Z.i. ten onrechte betaald 
ontschepingsgeld. 

Regceringsbrie[ van 18 Juli 1936 No. 1494/A met bijlage 
hoeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over te 
gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezending 
van een afschrift van genoemden Regeeringsbrief, hiervan me
dedeeling te doen. 

33. Verzoek, gedagteekend Amassangan 20 Maart 1935 van 
La Baroe om teruggave van zijn in beslag genomen goederen. 

Regeeringsbrief van 23 Juli 1936 No. 1524/C heeft op dit 
verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen
ding van ecn afschrift van genoemden Regeeringsbrief, hiervan 
mededeeling te doen. 

34. Ongedagteekend verzoek van een aantal inwoners uit 
het onderdistrict XIII Kota Kampar (onderaideeling Bang
kinang, S. W. IC) houdende bezwaren tegen het uitvoerrecht 
op bcvolkingsrubber. 

Regeeringsbrief van 4 Augustus 1936 No. 15921B heeft op 
dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over te 
gaan tot de orde van den dag en adressanten, onder toezending 
van een afschrift van genoemden Regeeringsbrief, hiervan 
mededeeling te doen. 

35. Verzoek, gedagteekend Soerabaja, 15 April 1936 van 
Moenandir e.a. houdende bezwaren teen het overbrengen van 
de betrekking van loodsmandoel' van de H. B. B. L. 1934 naar 
het maandloonersreglement. 

Regeeringsbrief van 10 Augustus 1936 No. 1631alC met bij
lage heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over te 
gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezending 
van een afschrift van genoemden Regeeringsbl'ief, hiervan 
mededeeling te doen. 

36. Verzoek, gedagteekend Poelau Liat (Bangka en 
Onderhoorigheden) 24 Januari 1936 van Hassan Alim hou
dende bezwaren tegen een gemeentebelasting. 

Regeeringsbrief van 5 October 1936 No. 2107/A met bijlage 
heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen
ding van een afschrift van genoemden Regeeringsbrief met 
bijlage, hiervan mededeeling te doen. 

37. Verzoek, gedagteekend Boekit Kemoening 27 Fe
bruari 1936 van Sapoean bin Aboenawar e.a. om aanstelling 
van een eigen Pasirah voor de iu de residentie T"ampongscbe 
Districten gevestigde Palembangers. 

Regeeringsbrief van 15 October 1936 No . 2111/A met bij
lagen heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressanten, onder toe
zending van een afschrift van genoemden Regeeringsbrief 
met bijlagen, hiervan mededeeling te doen. 

38. Verzoek, gedagteekend Blora 17 Juni 1935 van M. J . 
Evers om toekenning van onderstand. 

Regeeringsbrief van 21 October 1936 No. 2168/C heeft op 
dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van bet vel'zoek Olrcr 

te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen
ding van een afschrift van genoemden Regeeringsbl'ief, hier
van mededeeling te doen . 

39. Verzoek, gedagteekend )Iarga Boemi Agoeng (Pa. 
lembang) 11 Maart ]936 van Setim e.a. houdende bezwaren 
tegen de bestaande verkiezingsl'"cgeling yoor mnrgahoofclen. 

Regecringsbrief van 26 October 1936 No. 2203/A met bij
lage heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressanten, onder toe
zending van een afschrift van genoemden Regeeringshrief 
met bijlage, hiervan mededeeling te doen. 

40. Verzoek, gedagteekend Kandibata (Karolanden) 3 
Juni 1935 van Si Djenam en Si-Djendamalem betreffende 
bezwaren tegen een vonnis van een lnheemsche rechtbank. 

De commissie stelt voor: 
1. aan de Regeering ter kennisneming toe te zenden een 

over het onderwerpelijk rekest door het aan de commissie 
voor de verzoekschriften voor adatrechtszakcn van Su
matra toegevoegd lid, den heer Soangkoepon, geschreven 
notaj 

2. ten aanzien van het verzoek over te gaan tot de orde van 
den dag en adressant onder toezending van een afschrift 
van genoemden Regecl'ingsbrief, hiervan mededeeUng te 
doen. 
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(Voorzitter, hoofd dienst der Volksgezondheid.") 
Mij heeft het verzoek bereikt de verzoekschriften Nos . 6 

en 10 te willen aanhouden, waartegen geen bezwaar bestaat. 
De behandeling van deze verzoekschriften wordt dus aange
houden tot een volgende gelegenheid. 

De conclusies der Commissie betreffende de verzoekschrif
ten Nos. 1 tot en lUet 5, 7 tot en met 9, 11 tot en lUet 40 
worden achtereenvolgens zonder beraadslaging en zonder 
hoofdelijke stemming goedgekeurd . 

De Voorzitter: Aangezien de Regeeringsgemachtigde voor 
den D.V.G. nog niet met het prepareeren van zijn antwoord 
betreffende onderwerp 30 gereed is, zal nu eerst worden 
overgegaan tot het commissie-onderzoek. 

Ik deel mede, dat in de commissies een aanvang zal worden 
gemaakt met de tweede behandeling van de ontwerp-ordon
nalltie tot overdracht van de bevoegdheid tot benoeming enz. 
van ambtenaren in dienst van autonome gemeenschappen op 
de dagclijksche besturen dier gemeenschappen (Ond. 113). 
welke den Volksraad gisteren heeft bereikt. Er is overigens 
geen bezwaar tegen, dat, wanneer met de behandeling van dit 
onderwerp een aanvang is gemaakt, de voortzett ing daarvan 
op nadere datum plaats heeft. 

De vergadering wordt 10.05 nur v.m. geschorst en te 10.30 
uur v.m. hervat. 

De Voorzitter: A a n deo I' dei s d e voo r t zet tin g 
der b e h a n del i n g van deo n t wel' p - 0 r don
n a n tie, hou den d e voo l' S c h l' i f teil 0 m t ren t 
keuring en zegeling van phUl'lllaceutische 
stoffen (Ond. 30), als gewijzigd bij nota 
van wijziging (stuk 6). 

'Ik geef het woord aan den Regeeringsgemachtigde voor 
den D. V. G., VOor het uitspreken van het l'egeeringsantwoord 
in eersten termijn, 

De he Cl" Offringa, hoofd van den Dienst del" Volksgezond
heid: Mijnheer de Voorzitter! De Regeering is erkentelijk 
voor den bijval, die het tot standbrengen van de onderhavige 
ordonnantie in dit college heeft mogen ondervinden en kan 
zich de bezwaren door de geachte sprekers, de heeren Soang
koepon en Weyer naar voren gebracht goed indenken. 

Aangaa.nde de door den heer Soangkoepon gestelde vraag, 
of de bepaling bij a.rtikel 11, lid 2, waarbij bepaald wordt, 
dat deze ordonnantie mede van toepassing is "op personen 
behoorende tot de Inlandsche hevolking in rechtstreeks be
stuurd gebied, welke aan de rechtsmacht van den Inheem
seben Techter 1S onderworpen", niet overbodig is , moge ik 

(Hoofd dienst der Volksgezondheid, Voorzitter.) 
opmerken, dat artikel 130 van de Indische Staatsregeling 
deze toepasselijkverkhring noodzakelijk maakt . In Staats
blad 1932 No. 80 is een opsomming gegeven van ordonnanties, 
welke mede toepa-sselijk zullen zijn op genoemde categorie. 
Uiteraard is uitbreiding van deze opsomming mogelijk, <loch 
liever dan herhaaldelijke ordonnantie-wijzirrin" wordt het 
systeem gekozen om bii iedere ordonnantie t~ b~palen dat zij 
mede van toepassing is op meer vermelde groep van onder. 
danen. 

Aangaande de door deu heer Soangkoepon gevraagde 
uitbreiding van artikel 11, lid 2 met de woorden "en op 
alle zelfbestnursonderhoorigen in Nederlai,dsch-Indië" moet 
ik mededeelen, dat de toepasselijkheid van de verschillende 
ordonnanties op zelfbestuursonderhoorigen een onderwerp 
van studie der Regeering nitmaakt. Het lijkt niet juist op de 
te nemen beslissing bij dit onderwerp vooruit te loop en. 
Uiteraard zal het eindstadium moeten zijn, dat onderwerpen 
als het onderhavige ook voor zelfbestunrsonderhoorigen ge
regeld zullen zijn, hetzij door toepasselijkverklaring dier 
ordonnanties, hetzij doordat de zelfbestuurders concordante 
regelingen in het leven zullen roepeu. Olldertusschen bevindt 
de handel in pharmacentische stoffen zich vrijwel geheel in 
handen van landsonderhool'igen, zoodat naar verwacht mag 
worden zich voorshands geen bijzondere moeilijkheden znllen 
voordoen. 

Aan de bezwaren van den heer Weyer wil de Regeering 
tegemoetkomen door aan art. 12 een dispensatie-mogelijkheid 
te vetfuinden, t.w. door aan dat art. deze woorden toe te 
voegen: 

"Deze termijn kan door het Hoofd van den Dienst der 
Volksgezondheid op verzoek van belanghebbenden in 
bijzondere gevallen worden verlengd." 

De Voorzitter: Artikel 12 van de ontwerp-ordonnantie is 
gewijzigd als door den Regeeringsgemachtigde aangegeven. 
Verlangt nog een van de leden het woord j Zoo niet, dan 
is thans de behandeling van het ontwerp in tweeden termijn 
beëindigd. 

Conform art. 60 jo. art. 103 van het Reglement VIlI1 O,·de 
stel ik voor, niettegenstaande het feit, dat nog heden gedu
rende de beraadslagingen wijziging in het ontwerp is aange
bracht, thans de eindstemming te doen plaats hebben. 

Daartoe wordt besloten. 

De ontwerp-ordonnantic, als gewijzigd bij Nota van wij
ziging en bij monde van den Regceringsgemachtigde, wordt 
zonder hoofdel\ike stemming aangenomen. 

Dp vp"gadf'l'ing WOl'dt te 10.35 nUl' v.tn. gesloten. 
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14de VERGADERING - VRIJDAG 11 DECEMBER 1936. 
Ingekomen stuk. - Nadere wijziging van de regeling van de Inheemsche rechtspraak in een deel van het rechtstreeks 
bestuill'd gebied (Ond. 112). - Wijziging van de ordonnantie tot samenvoeging van de stadsgemeenten Batavia en 

Meester-Cornelis (Ond. 114). 

14de VERGADERING. 

Ver g a cl e rin g van V rijd a g 11 Dcc e m be r 1936. 

(Bijeenroepingsuur : 9 voormiddag.) 

Ingekomen stuk. - Nadere wijziging van de regeling van 
de Inhocmsche rechtspraak in een deel van het rcchtstreeks 
bestuurd gebied (Ond. 112) . - Wijziging van de ordonnantie 
tol samenvoeging van de stadsgemeenten Batavia en Meester
Cornelis (Ond. 114). 

Voorzitter : de heer Mr. W. H. VAN HELSDINGEN. 

Tegenwoordig met den Voorzitter 14 leden, te weten : de 
heeren Blaauw, Van Helsdingen, De Hoog, Kan, Kerstens, 
.Mol!. Noor, Roep, Soa.ngkoepon, Soetardjo, Sosrohadikoesoemo, 
Thaml~n, Verboom en Weyer. 

Dc Voorzitter : Geachte Medeleden! Ik open deze verga· 
dering. 

De Secretaris deelt mede, dat is ingekomen een brief vau 
den Is ten Gouvernements Secretaris van 7 December 1936, 
No. 2482/A, houdende mededeeling, dat het gekozen lid van 

(Voorzitter.) 
den Volksraad, Dr. E. J. Burger, kennis heeft gegeven, clat 
hij zijn ontslag neerut. 

Dit stuk wordt ter inz. ge gclegd ter secrctarie van den 
Volksraad. 

De Voorzitter: A a n d é 0 r dei s de be h a n del i n g 
van: 

1. deo n t w e l' p - 0 r don n a n tie to t na der e w ij
z i gin g va 11 der e gel i n g van dei n h e e m
sche r echtspraak in een deel van het 
rechtstreeks bestuurd gebied (Ond. 112) ; 

2. deo n t w e l' p - 0 r don n a n tie tot w ij z i gin g 
van de ordonnantie tot samenvoeg in g 
van. de stadsgemeenten Batavia en 
lI1: e est e l' - C 0 l' nel i s (S t a a t s b I ad 1934, No. 
687) (On d. 1.14) . 

Deze ontwerp·ordonnanties worden achtereenvolgens zonder 
beraadslaging en zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De vergadering wordt te 9.14 uur v.m. gesloten. 
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15de VERGADERING - MAANDAG 21 DECE~mER 1936. 

Ingekomen stukken. 

15de VERGADERING. 

Ver g a der i n g van M a a n dag 21 Dec e m b e r 1936. 

(Bij eenroepingsuur ; 9 voormiddag.) 

Ingekomen stukken. - Aanwijzing van de zoutwinning tot 
landsbedrijf (Ond. ll6) . - Wijziging en aanvulling van 
de wetgeving op de rechtcn van zegel, overschrijving enz. 
(Oud . 40) . - ,!'weede behandeling Aanvullende Planters
regeling (Ond. 5:1) . - Overdrachtsordonnantie landbouw
voorlichting Java en Madoera (Ond. 94) en overdrachts
ordonnantie veeartsenijkundige dienst Java en )iladoel'a eu 
wijziging Reglement op de veeartsenijkundige overheids
bemoeienis enz. (Oud. 95) . - Wijziging Uitvoerordonnantie 
Kapokplantmateriaal 1935 (Ond. 107). 

Voorzitter: de heer Mr. W. H. VAN HELSDINGEN. 

Tegenwoordig met den Voorzitter 14 leden, te weten; 

de heeren Blaauw, Van Helsdingen, De Hoog, Kau, 
KerstClls, Moh. Noor, Prawoto Soemodilogo, Roep, Soang
koepon, Soetardjo, '!'hamrin, Verboom en W eyer. 

Regeeringsgemachtigden de heeren; Beck, Enthoven, 
Götzen, Hart en Holtkamp. 

Dc Voorzitter : Geachte ~lcdeleden! Ik open deze 
vergadering. 

De Secretaris deelt mede, dat zijn ingekomen ; 

A. Bericht van den heer Sosrohadikoesoemo, dat h~ wegens 
ziekte verhinderd is, de vergadering bij te wonen. 

Dit bericht wordt voor kennisgeving aangenomen. 

B. De volgende Rcgecl'ingsbrieven en beschikkin gen: 
1. Kabin ctsbl' icf van den GOllVel'n e l1l'~aen e l'aal van 9 De

cember 1936 No. 5 tCl' aanbieding van een ontwerp-ordonnantie 
tot aanwijzing van het lot de Opinm- en Zoutregie behoorend 
bedrijf "Zoulwinning" tot landsbedrUf in den zin der Indische 
bedrijvenwel (Ond. U6) . 

Dc slukken zij n ged rukt en rondgedeeld. 

2. Kubinetsbl'icvcn van den Gouverneur-Generaal van 4 4 
5, 5, 8, 8, 8, 9, la, 12, 12 en 12 December 1936 Nos. 1z, 2z, '21: 
23,1,2, 18,32,24,19,20 eu 21 houdende mededceling dal zij n 
vastgesteld ; 
a. de ordonnantie tot wijziging en aanvulling vall de mili ta ire 

pensioenreglementen (Ond . 35); 
b. de ordonnantie tot nadere wijziging en aanvulling van het 

"pensioenreglement Inlandsche schepelingen 1925" (Ond. 
IJS) ; 

c. de ordonnantie tot wijziging van de regelen voor de toeken
ning van subsidie aan stadsgemeenten ten behoeve van in 
haren dienst ui tgezonden onderwij zers voor de door hen 
aan hel Pensioenfonds voor Europeesche locale ambtenaren 
vcrschuldigde huwelijksbijdragen (Stbl. 1930 No. 396 ) en 
tot nadere wijziging van de regeling nopens het verleen en 
van ecn tegemoetkoming in de buitengewone bijdragen aan 
het Civiel-, " 1eduwcu- eu. W eezenfonds ten behoeve vau 
uitgezonden onderwijzers bij het bijzonder onderwijs (Ond. 
44) ; 

d. d e ordonnantie tot wijziging en aanvulling van enkele 
ordonnanties in verband met de "Koelieordonnantie 1931-
1936" (Ond. 99) ; 

Handelingen. Zittingsjaar 1936--1931. 

e. de ordonnantie tot bekrachtiging va n ecn leeningsbesluit 
van den Provincialen Raad van Oost-Java (Ond. U5 ) ; 

f. de ordonnantie tot regeling van den invoe r van confectie
goederen (Ond. lU) ; 

g. de ordonnantie tot regeling van de werving op Java en 
Madoera van Inlanders tot het vel"richten van arbeid in 
het buitenland (Ond. 46) ; 

h. de ordonnantie tot wijziging van de Bakengeldordonnantie 
1935 (Ond. 97); 

i de ordonnantie tot herziening van de bepalingen betref
fende bel toezicht op de uitvoering van openbare werken 
van openbare gemeenschappen, waarvoor van landswege sub
sid ie is verleend zitt. 1935-1936, Ond. 150; zitt. 1936-
1937, Ond. 101; 

j. de ordonnant ie houdende voorschriften omtrent keuring en 
zegeling van pharmaceutische stoffen (Ond. 30) ; 

k. de ordonnantie tot wij ziging van de ordonnantie op de 
belasting ter vervanging van persoonlijke diensten in de 
onderafdeeling Makasser (Ond. 29) ; 

I.. de ordonnantie tot wijziging van de Kapokbelangenordon
nantie 1935 (zitt. 1935-'36, Ond. 151; zitt. 1936-'37, 
Ond. 102). 

3. Brief van den 1sten Gouvernements Secretaris van 10 
December 1936 No. 2506jA betreffendc het ingestelde onder
zoek in het Regentschap Tjiandjoer naar de instrooming van 
Icerlingen op de openbare Inlandsehe vervolgscholen. 

4. Als voren van l4 December 1936 No. 2530jB betreffen
de de voortzetting del' contingenteCl'ing van Bontgeweven 
sloffen. 

5. Beslui t van d en Gouverneur-Generaal van 1 December 
1936 No. 21 houdende machtiging, krachtens artikel 105 I. S., 
aan den Directeur van Financiën om te beschikken over de 
bij de begrooting uitgetrokken fondsen voor adjnnct-ambte
naren voor bezoldigingsaangelegcnheden bij het Bezoldigings
bureau. 

6. Als voren van 4 December 1936 No. 11 houdende mach
tiging, krachtens artikel 105 1. S., aan den Directeur van 
Economische Zaken om te beschikken over de bij een aon
vullende begrooting uitgetrokken fondsen voor de bedrijfs
reglementccl'ing. 

7. Als voren van 5 December 1936 No. 16 houdende mach
tiging, krachtens artikcl 105 I. S., aan den Commandant der 
Zeemacht om te beschikken over de bU een aanvullende be
grooting uitgetrokken fondsen voor uitbreiding van bel per
soneel bij het departement der Marine. 

8. Als voren van 7 December 1936 No. 15 houdende ont
heffing van Pangeran Soerjohamidjojo van z\in functie van 
Hd van den Raad van Advies inzake den Nirom-omroep en 
benoemin g in dien plaats va n MI'. R. T. W ongsonagoro. 

9. Als voren van 8 I)ccclllhet' 1936 No. 15 tot vel'leening 
van buitenlandsch verlof aan :hfr . \V . H. van Helsclingen . 

10. Als voren va n 8 December 1936 No. 16 0.111. tot het 
belasten van Dr. \V. Hoven met functiën van hoofd van oe 
afdeeling bestuurszaken der buiteng-ewesten bU het Depar. 
tement van Binnenlnndsch Bestuur. 

11. Als voren van 8 December 1936 No. 17 bepalende 
o.m., dat eenige bepa lingen vall de Wegvel'keel'sol'clonnuntie 
buiten werking worden gesteld voor bepaalde gewesten. 

12. Als voren van 11 Deeember 1936 No. 13 houdenele 
machtiging, krachtens artikel 105 J. S.t aan den Commandant 
der Zeemacht om te beschikken over de uitgetrokken fond· 
sen voor aanbouw van een sleepboot aan herstell ing en 
vernieuwing van enkele werken. 

De sub 2 t jm 12 genoemde stukken worden ter inzage gelegd 
ter secretarie van den Volksl'aad. 

C. De volgeJ1de ter kennisneming ontvangen bescheiden.: 
1. Brief van het Volksraadstemkantoor van 10 December 

1936 No. A49/2/5 ter aanbieding van een afschrift van lle\ 
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15de VERGADERING - MAANDAG 21 DECEMBER 1936. 

lngekomen stukken. - Aanwijzing van de zoutwinning tot landsbedrijf (Ond. 116) . 

(Voorzitter.) 
proces-verbaal van het verhandelde in zijn openbare verga· 
dering van 8 dezer, waaruit blijkt dat in de vacature-Burger 
is verkozen J. J. Fanoy. 

2. Brief van mevrouw de weduwe S. A. Smith-Smith 
houdende dankbetuigiug voor de deelueming, door den 
Volksraad betoond bij het overlijden van haar echtgenoot. 

De stukken worden ter inzage gelegd ter secretarie van 
den Volksraad. 

D. Jaarverslag van de Kapokcentrale over haar eerste 
boekjaar. 

Wordt opgenomen in de boekerij . 

De Voorzitter: Aan de orde is de beslissing 
o ver de v r a a g 0 f t e u a a n zie n van deo n t
werp-ordonnantie tot aanwijzing van het 
tot deO p i 11 m- e n Zou t l' e g i e b e h oor e n cl b e
drijf onder den naam van "Zoutwinning" 
tot landsb edr ij f in den z in der "Indische 
Bedrijvenwet" en tot het treffen va n 
eenige. daaruit voortvloeiende maatrego
l en (vastste llin g van de openingsbal a n s, 
van d e l' ent epe ree n tag e s, als m e cl e van 
reg e l en omtrent d e ber eke nin g van het 
bed l' a g der af sc h l' ij v i n gen 0 p de bc zit t i n
gen en omtrent het vormen van een reser
verekening voor groote herstellingen; 
Ond.116) overeenkomstig artikel 17 Re
g lement van Orde bij den Gouverrneur
Generaa l op verlenging van den voor de 
afdoening van deze ontwerp-ordonnantie 
ges te l d en ter mijn zal wor den a a n g e d ron gen. 

Zonder beraadslaging en zonder hoofdelijke stemming 
wordt besloten, dat ten aanzien van deze ontwerp-ordon
nanti e ni e t bij den Gouverneur-Generaal op verlenging 
van den voor de afdoeuing gestelden termijn zal worden 
aangedrongen. 

De Voorzitter: Aan de orde is mij n voorste l 
tot rechtstreeks che openbare behandeling 
van deo n t w e r p - 0 r don n a n tie tot a a 11 w ij
zin g van het tot deO p i u ill- en Zou tr e g i e 
behoor end bedrijf onder den naam van 
"Zoutwinning" tot landsbedr.iji in den zi n 
der Indische Bedrijvenwet" en tot het 
t r e f i e n van ee n i g e d a a r u i t voo r tv1 0 e i e n
de maatregelen (vaststelling van de 
openingsbalan~ van d e rente percentages, 
alsmede van regelen omtrent de. b ereke
ning van het bedrag der afschrijvingen 
op de bezittingen en omtrent h et vorme n 
van een reserverekening voor groote her
s te II i ng en). (Ond. 116._) 

Dit voorstel wordt zonder beraadslaging en zonder hoof
delijke stemming aangenomen. 

De Voorzitter: Mocht zich voor dit onderwerp een spreker 
opgeven, dan kan de behandeling desgewenscht worden 
aangehouden tot later in den morgen; zoo uiet dan kan het 
dadelijk worden afgedaan. 

Ik deel mede, dat door de Regeering, in plaats van den 
directeur van Financiën, als Regeeringsgemachtigde is aan
gewezen de thesaurier-gen~raal., ,-. 

De heer Van Beladingen: Mijnheer de Voorzitter! Ik zou 
gaarne van de Regeering eenige inlichtingen willen hebben. 

(Van Belsdingen, Götzen, Regeeringsgemn.chtigde.) 
In de eerste plaats meen ik, dat de Memorie van Toelich

ting niet meer geheel up to date is. Onder A lees ik, dat 
tot de taak van de Zoutwinning behoort: 

"de winning van zout uit zeewater op de Gouverne
mentslanden, het toezicht op het winnen van zout uit 
zeewater door de bevolking van Madoera op de bevol
kingslanden, en de aankoop van laatstbedoeld zout." 

Wij hebben echter aangenomen, dat de bevolkingsaanmaak 
van zout niet meer zal plaats vinden . 

Verder zou ik nog een vraag willcn stellen. In art. 5 zijn 
verschillende afschrijvingspercentages opgegeven, voor 
afschrijving op terreinen, kunstwerken, gebouwen, machine
installaties etc. Nu heb ik indertijd zelf een bezoek aan 
Madoera gebracht en daarbij is mij zeer sterk opgevallen 
hoezeer de gebouwen en het materieel ongeloofelijk veel te 
lijden hebben van het zout. Ik stel mij daarom voor, dat de 
afschrijvingspercentages, speciaal voor machines, gebouwen 
_ waaronder toch ook de verschillende opslagplaatsen van 
het zout r~ssol'teeren - enz. hooger zouden moeten worden 
gesteld dan 5%, en 3%" zooals in het ontwerp genoemd. Het 
zont vreet namelijk het ijzer geweldig aan. Ik moet natuur
lijk aannemen, dat de Regeering zorgvuldig heeft nagegaan 
de ervaringen welke in dit opzicht zijn opgedaan, maal' des
ondanks zou ik gaarne nog nader vernemen waarom de
bedoelde afschrijvingspercentages zoo laag zijn gesteld. 

Ten slotte zou ik willen vragen of ik goed heb ingezien, 
dat de bedoeling van dit voorstel is, dat hier alleen de Zout
winning tot landsbedrijf wordt gemaakt en niet eveneens de 
Zoutregie, dat dus hier hetzelfde zich voordoet als bij de 
Opiumregie het geval is, waal' oQk onderscheid wordt gemaakt 
tusschen de opiumfabriek en de Opinmregie zelf. Is het dus 
m.a.w. de bedoeling, dat de winsten we1ke met het zout wor
den O'emaakt maar niet in de 7.outwinning begrepen zijn, bij o 
de Zoutregie tot uitdrukking kunnen komen? 

De Voorzitter: Hiermede is de behandeling in eersten ter
mijn van de zijde van het college beëindigd. Is de Regee· 
ringsgemachtigde bereid direct te antwoorden' 

De heer Götzen, Regeeringsgemnchtigde : Gaarne, Mijn
heer de Voorzi t ter! 

l\'f1jnheel' de Voorzitter! Op de vragen van den heer Van 
Helsdingen knn zeer in het kort het volgende geflntwoo~'d 
worden, De heer Van Helsdingen meent, dat punt A del' 111 

de Memorie van Toelichting genoemde taakomschrijving van 
de Zoutwinning niet meer up to date is. Formeel is dat j\üst, 
maar ik wil er alleen op wijzen, dat direct op de door den 
heer Van Helsdingen aangehaalde passage der Memorie van 
Toelichting volgt : 

De winuing van zout door de bevolking zal na afloop 
va;; de campagne-1936 worden gestaakt ; de bevolkings· 
landen zullen daarna worden afgekocht en in de komen
de jaren voor zoover noodig worden omgewerkt tot 
Gouvernementslanden. " 

Hierin staat dus de aanvulling welke de heer Van Hels
dingen in het door hem aangehaalde gedeelte heeft gemist. 

Wat de vraag over de afschrijvingspercentages betreft , 
inderdaad wordt in art. 5 voor de afschrijving op machine-, 
verlichtings- en drooginstallaties een percentage genoemd 
van 514, terwijl voor gebouwen het afschrijvingspercentage 
van 3% wordt gegeven. Ik kan hieraan echter toevoegen, 
.dat dit groepspel'centages z,ijn, waarbij zeer uiteenloopende 
afschrijvingspercentages zijn lezamengevoegd. Men kan wat 
dat betreft de verschillende jaarl ijks verschijnende verslagen 
van de Opium- en Zoutreg ie raadplegen, waarvan ik het 
laatst verschenen exemplaar hier voor mij beb. Daaruit blijkt, 
dat de bedoelde percentages varieeren van 2 tot 20. 

(De heer Van Hel sdi n gen: Geldt dat ook voor 
het afschrijvingspercentage voor Decauville-banen ') 
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15de VERGADERING - MAANDAG 21 DECEMBER 1936. 

Aanwijzing van de zoutwinning tot landsbedrijf (Ond. 116). - Wijziging en aanvuHing van de wetgeving op de rechten 
van zegel, overschrijving enz. (ü nd. 40). 

(Kan.) 
Inderdaad, want daarbij is ook rekening gehouden met 

de afschrijvingspcl'centages, die voor andere transportmid
delen in acht genomen moeten worden. 

De laatste vraag van den ' heer Van Helsdingen kan ik 
bevestigend beantwoorden. Inderdaad is bij dit ontwerp 
alleen de Zoutwinning bedoeld en dus niet de Zoutregie. De 
Zoutwinning is een intern bedrijf, evenals de Opiumfabriek 
dat is. Dit interne bedrijf- zet zijn pl·oducten tegen kostprijs 
af aan de regie welke daarna voor den verkoop zorgt. 

Ik meen, Mijnheer de Voorzitter, dat ik hiermede in mijn be
antwoording kan volstaan. 

De Voorzitter: Wenscht nog iemand het woord? Zoo neen, 
dan b."unnen wij nu tot stemming overgaan. 

De ontwerp-ordonnantie wordt zonder hoofdelijke stemming 
aangenomen. 

De Voorzitter: A a n deo l' dei s d e b e h a TI d e-
1 i n g van deo n t w e r p ~ 0 r d 0 TI n a n tie tot w ij z i
ging e n aa nvullin g van de wetgeving op de 
l' e eh ten van zeg e 1, 0 ver s c h r ij v i n g, S u c ces sic 
en overgang. (Ond. 40. ) 

Ik kan mededeelen, dat de Regeering in plaats van den 
directeur van Financiën, nader als Regeeringsgemachtigdc 
heeft aangewezen den hoofdinspecteur van Financiën. 

De heer Kan: MUnheel' de VOOl'zitter! Ik moge begin
llen met U, den geachten Regecl'ingsgemachtigdc en het college 
te verzoeken wel clementie te willen betrachten waar ik hier 
vl'aagstukken te berde zal brengen welke niet in het Gede
legeerden verslag zijn besproken. De r eden daarvan is, dat 
mijn aandacht te laat op het een en ander werd gevestigd om 
het in het Gcdclcgeerdenvcl'slag te kunnen laten opnemen. Ik 
meen echter, dat het ter wille van het goede doel mij wel ver
oorloofd zal zijn deze kwesties toch voor te brengen en dat de 
geachte Regeeringsgemachtigde wel z~jn gedachten zal willen 
lal en gaan over dat wat ik hier tel' sprake zal brengen. 

In de eerste plaats wordt hier de inspecteur van financiën 
ingeschakeld inzake de overschrijvingen. Het is bekend dat 
niet altijd een ieder instaat is om met groote lijdzaamheid en 
geduld af te wachten, totdat de overschrijvingen kunnen wor
den geëffectneerd. Vooral in den laatsten tijd zijn gedwongen 
verkoopcn aan de orde van den dag en in dat geval is het 
natuurlijk van groot belang, dat de verkooper spoedig de koop
penningen in handen krijgt ter voldoening van zijn verplich
tingen. Ik vrees nu, dat door de inschakeling van den inspec
teU L· van financiën, die te verifieeren heeft of inderdaad het 
noodige gedaan is voor de overschrijving, de kwestie vertraagd 
wordt en de belanghebbenden nog langer zullen moeten wach
ten, v6órdat zij het geld in handen krij gen, hetwelk zij zoo 
van noode hebben. Het is nu reeds voorschrift, dat de inspec
teur van f inanciën gehouden is om op gezette tijden - vroeger 
was het een jaar, doch l1Ct is thans bekort tot naar ik VCrJlO

men heb een week - zich te vergewissen heeft omtrent de juist
heid van de betaalde overschrijvingsgelden en wat daaraan 
annex is. Valt er nu reeds te spreken van een betrekkelijl{ 
langen duur, vóórdat de overschrijvingen kunnen plaatsvin
den, het zal naar ik vrees nog langer duren, wanneer de inspec
tcnrs vun f inanciën nu worden ingeschakeld, want de inspec
teur van f inanciën, die het natnurlijk zelf zeer druk heeft, 
zal die verificatie niet spoedig kunnen doen, waardoor derhalve 
de overschrijving zal worden vertraagd. Ik zou den geachten 
Regeeringsgemachtigde daarom gaarne willen vragen op welke 
w~jze de door mij naar voren gebrachte vrees zal kunnen wor
den weggenomen. 

Mijnheer de Voorzitter! Het volgende punt, dat ik naar 
voren zou willen brengen, betreft de voorgestelde wijziging in 
sub II van een gedeelte van de redactie van het eerste lid van 

art. 2 der betrokken ordonnantie, waardoor de strekking dui
delijker naar voren komt en daardoor juister wordt. Ik vind 
het jammer, dat echter niet tevens wordt bekend gesteld, wat 
onder "overeenkomsten" wordt verstaan. 

Volgens letter i worden vestiging, wijziging, en afstand van 
zakelijke rechten, welke ingevolge het tweede lid van het vorig 
artikel onder onroerende zaken zijn te verstaan, ook hieronder 
begrepen. 

Mijnheer de Voorzitter! Hoe zal de Regeering bij het vol
gende geval de kwestie nu interpreteeren î Wanneer b.v. een 
heer A bij notarieele acte aan B geeft het vruchtgebruik van 
een perceel en hetgeen bij notat'icele acte is vastgesteld, is nog 
niet ingeschreven, zoodat in geval A voortijdig failliet raakt B 
achter het net kan visschen, is het dan juist om rechten te laten 
betalen in verband met het feit, dat bij notarieele overeenkomst 
een zeker fe it is geschied 1 Is het derhalve niet juister om op te 
nemen in de redactie, dat onder overeenkomsten tot overdracht 
van onroerende goederen ook mede worden verstaan overeen
komsten tot vestiging enz. enz. 

Verder wordt in snb b XIII onder 5 voorgeschreven, dat 
de opgave moet geschieden aan den inspecteur van financiën, 
binnen wiens ressort hij die tot het doen van opgave verplicht 
is, st!>ndplaats heeft. 

Het geval kan zich voordoen, dat door een notaris te 
Batavia een acte wordt gepasseerd, welke onder deze bepaling 
valt. Dan zal dus de notaris te Batavia aan den inspecteur 
van financiën ter plaatse, dus te Batavia bericht moeten geven 
van hetgeen gepasseerd is instede van medecleeling daarvan 
te moeten doen aan den inspecteur van financiën te Soerabaja, 
bv. waar het overgeschreven perceel gelegen is. Men begrijpt, 
dat dit een vertraging zal geven in de afdoening van zaken 
en ik zou het nu op prijs stellen te mogen vernemen of de 
Regeering mijn bezwaren mede aanvoelt en daarin geen wijzi
ging zou willen aanbrengen. 

In sub XV onder (7) wordt gesproken OVel" teruggave van 
het bedra.g van het recht, "berekend over het bedrag, waar
mede de opgegeven grondslag de vastgestelde verkoopwaarde 
te boven gaat, voorzoover dit recht meer beloopt dan volgens 
de in deze ordonnantie aangewezen grondslagen zou ver
schuldigd zijn". 

Mag hieruit geconcludeerd worden, dat ingeval van taxatie 
belanghebbende niet meer gebonden is aan de door hel11Zelf 
opgegeven verkoopwaarde? Het is mijns inziens van belang~ 
dat hieromtrént geen misverstand kan ontstaan. Immers, het 
is iets nienws, dat de belastingheffer een door belastingplich
tige opgegeven l100ger bedrag negeert en zich wil vasthouden 
aan een lager bedrag. 

Voorts wOl'dt in sub XV onder (9) juncto (8) gesproken 
val! een boete van 200%. In artikel 14 is echter wegens het 
verstrekken van onjuiste of ouvolledige opgave een boete 
verschnldigd van 500%. De ingevolge onder (8) vermelde 
verschuldigde boete ad 200% is immers opgelegd tengevolge 
van het verstrekken van onjuiste of onvolledige gegevens, 
welke met een boete van 500% wordt bedreigd . 

Welke boete is nu eigenlijk versehnldigd 1 Sommigen zul
len misschien zelfs zeggen : 700%. Het is mogelijk, maar het 
is, naar het voorkomt, wenschelijk, dat hieromtrent klaarheid 
bestaat. 

In sub XVI wordt de mogelijkheid geopend voor belang
hebbenden oJU zelf die taxatie uit te lokken, wat natuurlijk 
toe te jnichten is. Echter is bet vreemd, dat de vordering 
daartoe eerst een maand na de dagteekenin g der machtiging 
tot storting mag geschieden. Ten eerste, omdat in ieder geval 
belanghebbende verplicht is de verkoopwaarde aan den in
specteur op te geven, met het eventueel gevolg, als in sub d 
genoemd. Ten tweede, omdat lid 5 zegt, dat de gesehatte 
waarde als grondslag voor de berekening van het r echt 
strekt. Ten derde omdat nergens een regeling voorkomt voor 
de ternggave van teveel betaald recht, terwijl lid 6 dwingend 
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(Ka.n.) 
voorschrijft het recht conform de afgegeven machtigin.g te 
betalen. 

Bovendien zou ik gaarne worden ingelicht naar welken 
grondslag de machtiging wordt afgegeven. Wordt in dit 
geval de opgave van de verkoopwaarde door belanghebbende 
onvoorwaardelijk aangenomen, behoudens dan nadere vast
stelling van die waarde door de te benoemen deskundigen. 

Js belanghebbende dan gerechtigd om met die afgegeven 
machtiging over te gaan tot .overschrijving' Zoo ja, wie 
wordt dan aansprakelijk gesteld voor het eventueel te min 
betaalde' 

Deze laatste vraag is van belang in de gevallen, dat de 
verkoop wordt gesloten onder beding, dat alle kosten ten 
laste van den verkooper zijn, dus netto voor kooper. Is het 
niet wensehelijker om met de afgifte te wachten, totdat de 
verkoopwaarde vastgesteld is' In het verzoekschrift moet 
immers conform lid 3 de door belanghebbende gesehatte 
waarde worden opgegeven. 

Wat de teruggave van teveel betaald recht betreft zou 
misschien kunneu worden verwe2en naar sub XVIII, artikel 
20 c, doch dit artikel heeft m.i. alleen betrekking op terug
vordering, indien dwanginvordering heeft plaats gehad. Im
mers indien elke teruggave, zelfs van de kleine bedragen con
form dit rurtikel moet geschieden, dan zou zulks veel te 
kostbaar worden met het gevolg, dat de kleine man te veel 
betaalt, omdat terugvordering niet de mocite cn de kosten 
loout. 

Ik zou verder ook gaarne duidelijker vastgesteld willen 
zien, wat met kosten in sub XV (8) en in snb XVI (1) be
doeld wordt. Zijn hieronder alleen de kosten van de des
lnmdigen te be~rijpen of vallen daaronder ook de kosten van 
de procedure' Dit is uiet uit den tekst te lezen. Misschien ge
schiedt de procedure kosteloos. Tot heden zijn de kosten, voor 
zoover ik weet, zeer miniem. 

Ik voorzie verder, dat met deze uieuwe regeling vele con
flicten zullen ontstaan tusschen belanghebbenden en de 
inspecteurs van Financiën . Immers, de bepaling van de ver
koopwaarde is mijns inziens zeer individueel en zeer sub
jectief. Het verschil van 1/8 acht ik persoonlijk zeer klein. 
Tot beden heeft men geen houvast aan de verpondingswaarde, 
die bijna altijd hooger is dan de verkoopwaarde. Immers, 
voor de verkoopwaarde neemt men gewoonlijk 100 maal de 
maandelijksche huur - en thans zelfs minder - terwijl de 
verpondingswaarde 120 maal de maandelijksche huur be
draagt, d. w. z. 120 maal de maandeqjksche huur en nu 
minder. Geeft men een verkoopswaarde lager op dan de 
verpondingswaarde, dan betaalt men over de hoogere verpon
dingswaarde en heeft de inspecteur van Financiën geen 
aanleiding om taxatie aan te vragen. De verpondingswaarde 
welke, zooals ik reeds deed uitkomen, in het algemeen reed~ 
20% hooger is dan de verkoopwaarde en door den fiscus zeer 
gemakkelijk als basis voor de bepaling van de verkoops
waarde kan worden aangenomen, echter zonder eenigen 
aftrek, wordt TIn niet mcer als gl'ondslag voor de heffing 
aangenomen. Aan den eenen kant is zulks juist te achten, 
maal' het kan ook een bron van ergernis opleveren, omdat 
men niet nit het oog moet verliczen, dat het lJllbliek in de 
gegeven omstandigheden een andere rentabiliteit aaulegt 
dan de banken, die blij zijn, als ze in dezen tijd zelfs met 
perceel en een 7% van hun geld kunnen maken. Het publiek 
moet er minstens 10% uOTmaal uit kunnen krijgen. Het iJ; 
te hopen, dat door een juist begrip van zaken van de zijde 
der inspecteurs, die niet al te fiscaal behooren te werk te 
gaan, het aantal conflicten tot een gering percentage zal 
beperkt blijven. 

Dit, Mijnheer de Voorzitter, zijn de desiderata, die ik 
naar voren wil brengen. Ik besluit mijn rede, die eigenlijk 
in het Gedelegeerdenverslag had dienen te worden VOOI'

bereid, met de hoop uit te spreken, dat de Regeeringsge-

(Voorzitter, Soangkoepon.) 
machtigde aan deze bezwaren de noodige aandacht zal willen 
wijden. 

De Voorzitter : Gelijk de geacltte spreker zelf bereids op
merkte is het inderdaad te betreuren, dat de opmerkingen 
zoo laat te zijner kennis en daardoor tot die van de Regee
ring zijn gebracht. Naar ik vrees, zal de Regeeringsgelllach
tigde daardoor njet direct in staat zijn op de verschillende 
opmerkingen, die zoozeer in details afdalen, te antwoorden. 
Ilt verzoek den heer Kan, zijn aanteekeningen aan dcn Ue
geeringsgemaehtigde te willen afstaan. 

De heer Soangkoepon: Mijnheer de Voorzitter! Met de tot
standkoming van deze ontwerp-ordonnantie wordt inderdaad 
niet alleen eenvormigheid, doch ook - geqjk in het Gedelegeer
denverslag terecht wordt verklaard - een zeer belangrijke 
vereenvoudiging in de uitvoering van de wetgeving op de rech
ten van zegel, overschrijving, successie en overgang verkregen. 
Immers, wanneer straks aan de betrokken antoriteiten de 
bevoegdheid wordt verleend dwallgschriften uit te vaardigen 
ten behoeve van de invordering van hetgeen krachtens de 
ordonnanties op het recht van overschrijving, zegel, successie 
en overgang verschuldigd kan zijn, dan beteekent dit ver
mijding van den onnoodigcll en langdul'igen weg van proce
dures overeenkomstig de voor verschillende belastingplichtigen 
geldende voorschriften van burgerlijke rechtsvordering. 

In het Gedelegeerdenverslag wordt de opmerking gemaakt, 
dat door het voorgestelde systeem van invordering een te 
groote bevoegdheid in handen van de inspecteurs van Finan
ciën wordt gelegd, waarbij gehoopt wordt, dat deze ambtena
ren het in hen gestelde vertronwen niet zullen beschamen. 

'Vaar de inspecteurs van Financiën in hei algemeen de 
best aangewezen organen zij n om de goede toepassing van 
alle fiscale verplichtingen te waarborgen, begrijp ik niet, 
waarom zij het in hen gestelde vertrouwen niet met zeker
heid zouden kunnen aanvaarden. De praktijk heeft m.i. vol 
doende bewezen, dat de inspecteurs van Financiën een materie 
als de hun door deze ontwerp-ordonnantie toegedachte t!lak 
volkomen zullen kunnen beheerschen. 

De indiening van de z.g. nihilstaten, komt mij, evenals de 
Regeering, noodzakelijk voor ten behoeve van een goed toezicht 
op de naleving der verplichtingen, welke te dezer 7,ake op de 
betrokken ambtenaren rusten. Ik begrijp a1leen niet, waarom 
andere ambtenaren dan de notarissen, welke ambtenaren aan
gewezen zijn tot het waarmerkcn van ondershandsche acten 
en de vendumeesters, niet verplicht worden, deze niliilstaten 
op .te zenden. Voor een goede en juiste controle is dit zeker ge
boden. Het is mogclijk, dat deze wcrkwijze omslachtig is, doch 
voor de goede uitvoering van de ter zake -geldende regeling 
is dit m.i. noodig. Groote nadeelen, die de indiening van zulke 
staten met zich medebrengen, bestaan m.i. niet, daarentegen 
wordt een gezonde controle daardoor op de naleving der ter 
zake geldende verplichtingen uitgeoefend. 

Naar aanleiding van de in het Gedelegeerdenverslag g.e
geven suggestie, om in het ontwerp alsnog een arti}<el III 

te lasschen waarbij de Goliverneur-Generaal wordt gemach
tigd den tekst van de zegelverordening opnieuw in zijn geheel 
af te kondigen, rijst bij mij de vraag, of hieraan niet tegemoet
gekomen kan worden door een volledige samenvatting van de 
bestaande regelingen, dus met verwerking van de bestaande 
wijzigingen daarin, uit te geven, waardoor de moeilijkheid van 
het raadplegen van de zegelverordeuing praktisch zou worden 
geëlimineerd . 

(De heer Hol t kam p, Regeeringsgemachtigde: Zulk een 
volledige samenvatting krijgt men toch in de nieuwe uitgave 
van den Regeeringsalmanak ') 

Dat is ook mijn bedoeling en ik hoop dan, dat die uitgavc 
in dien geest zal geschieden, dat zij tegemoet komt aan de 
behoeften van belanghebbenden. 
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(Voorzitter, Blaauw.) 
De in het Gedelegeerdenverslag gestelde vraag, of het niet 

juister ware in de ontworpen art ikelen met betrekking tot 
artikel 101 der zegelverordening en artikel 19 der ordonnantie 
op het recht van overschrijving) inplaats van "vonn.is" te lezen: 
beschikking ", komt mij het dool' de Regeel'ing terzake inge
nomen standpunt beter voor, omdat de beslissing van den 
betrokken rechter op het onderwerpelijk verzoekschrift het 
karakter van een eindbeslissing draagt, terwijl de verdere 
daarop volgende afwikkelingen van dit vonnis daarentegen 
den aard van maatregelen tot executie hebben. 

'fen aanzien van het in artikel 19 lid 6 der ordonnantie op 
het recht van overschrijving voorgestelde systeem van taxa
tie van de verkoopwaarde der zaken, komt mij in tegenstel
ling met de in het Gedelegeerdenverslag gedane suggestie, 
het door de Regeering voorgestelde billijker en juister voor. 

De Voorzitter: Hiermede is de ee'rste termijn betreffende 
dit onderwerp van de zijde van den Volksraad beëindigd. 
Ts de Rogeeringsgemachtigde bereid, aan het ei nd van den 
ochtend of eventneel morgenochtend te antwoorden 7 

De hem' Holtkamp, ltcgeeringsgcmachtigde : Gaa rne, :M:ijn
heel' de Voorzitter . 

De Voorzitter: Dan wordt de verder e behandeling van d it 
onderwerp thans voorloopig opgeschort. 

Het volgende punt, Ond. 74, Voorzieningen omtrent de 
hl het Reglemen.t op de Godsdienstige rechtspraak opgeno
men bevoegdheidsafbal<cnin g tusschen wereldlijk en en gods
dienstigen r echter, is op de agenda geplaatst in de veronder
stelling, dat de Memorie van Antwoord nog tijdig zon wor
den ontvangen en rondgedeeld. Door onvoorziene omstandig
heden heeft dit echter niet kunnen gebeuren en heeft de 
ronddeel in g van de ]'Iemorie van Antwoord eerst hedenmor
gen plaats gehad. Dit onderwerp zal dus heden niet aan de 
orde lnlllll en worden gestel cl. " Tel zou ik het morgen, indien 
el' dan vergaderd wordt, in behandeling willen doen nemen, 
tenzij een del' leden, die oyer dit onderwerp wcnseht te spre
keil) m1j t1jdig laat blUkcn, den termijn van vO Ol'bereiding 
te kort te achten. In dat geval bestaat cr geen bezwaar te
gen, de behandeling aan te houd en tot begin Januari. 

De heer Soetardjo: Mijnheer de Voorzitter. I1< zal het op 
prijs stellen, indien U dit laatste wilt doen. 

De Voorzitter: Dan zal de behandeling van onderwerp 7 4 
worden aangehouden tot begin Januari. 

Aan de orde i s d e tweede behandelin g 
van de ontwerp-ordonnantie, houd ende 
ee n ,.J\. a n v\lll e n d e "EI a ~er.i!J:.1G" e ) iH," (0 nd. 
5:J ; Z I [ €I n g s J a a r iW§Si9§so 6t [ 1:~öi, zoo a I s 
dit ont w erp nader dool' d e R egeer in g is 
gew ijzigd (On d. 5:J - st uk 15) . 

De heer Bl8.Quw: Mijnheer de Voorzitter! H et zal wel 
duidelijk zijn , dat ik behoor tot degenen, die teleUl'gesteld zijn 
dool' het feit, dat de Regeering het ontwerp Plantersregeling, 
zooa ls het dool' den Volksraad is geamendecrd, nict heeft 
kunnen vaststell en. De Rcgeerin g vraagt. nu van den Volk::;
rn ad nader beraad over het nieuwe ontwerp, waal'in oenige 
amendementen, door den Volks l'aad aangenomen, zijn ver
werkt en waarin een vi erta l am endementen, ook dool' den 
Volksrnad aanynal'd, niet dool' de Rcgccl'ing zijn ovel'genomcl1 . 
De Rcgecring verklaart jn haal' 3Iemoric va n Antwoord, dat 
7.ij tot deze handeling is overgegaan niet dan na l'UP beraad, 
doch zij za l het wcl met mij eens zijn, dat ook de Volksraad 
niet dan na rijp beraad tot de aanneming van deze amende
menten is gekomen. 

Noch in de 'Memorie van Toeli C'hting, noch in het Geclelc
Handelingen. Zittingsjaar 1936-1937. 

(Blaauw.) 
geel'dcnverslag, Doch in de l\iemol'ie van Antwoord zijn ten 
opzichte van de viel' amendementen, die de Regeering niet 
beeft willen overnemen, nieuwe argumenten aangevoerd. 
De behandeling in tweeden termijn zal dus meel' het karakter 
heboen van wederzijds aanvoelen, eenerzijds in hoeverre de 
Volksraad bereid is zijn standpunt ten opzichte van eenige 
amendementen te veranderen en zijn bezwaren te laten vallen, 
anderzij ds of de Regeering van haal' knnt wellicht bereia is 
hiel' in het college een enkel bezwaar te doen vervallen. 

Ik ben vermoedelijk wel bereid (en aanzien \'a n het stand
punt der Regeering tegenover eenige aangenomen amen
dementen mijn bezwaren te laten vallen om dan daarnaast 
enkele bezwaren welke ik tegen het eerste ontwerp had met 
te grooter kracht te kunnen handhaven. Het betreft hier 
voornamelijk twee regelingen in de ontwerp-ordonnantie 
opgenomen, waarbij, naar mijn gevoelen, een te groote be
voordeeli ng wordt gegeven a~1Jl de werknemers die in het 
buitenland zijn aangenomen, een bevoordeeling boven de 
werknemers die hier t e lande zijn aangenomen. 

In de eerste plaats gaat het daarbij dan om de regeling 
van den minimum contractsdunr en verder om de regeling 
van het buitenlandsch verlof. 

, Vat het eerste punt betreft, ik zou, alvorens op het onder
werp zelf in te gaa n, terzake een ol'iëntecrende vraag aan 
de Regecrillg willen stellen. De minimum contractsduur 
wordt geregeld in art. 4 lid 1 \'all het ontwerp en nu is 
het mij opgevallen, dat in het ontwerp, zoo als het ons thans 
gewijzigd is voorgelegd, één woord, dat in 11et oorspronkelUkc 
ontwerp wel stond, niet is overgenomen, namelijk het woord 
"ten minste", in het oorspronkelijk ontwerp staande vóór 
de woorden "voor den tij d van één jaar te zijn gesloten. 
"Ik heb voor het lliet·overnem en van het woord "tenminste" 
in de Memorie van Toelichting geen verklaring gevonden 
en ik moet daarom voorloopig aannemen, dat het hier om 
een vergissing gaat. Alvorens op dit punt verder in te gaan 
zal ik gaarne ter zake eerst het antwoord van den Regee
ringsgemachtigde in eersten termijn afwachten. 

Wat nu het genoemde onderwerp zelf betreft, ik zal daar
op niet te diep in gaan omdat wij daardoor ten s10tte zonden 
komen tot een herhaling van wn t hij de eerste beha ndeling 
naar vorcn is .gebracht. 'roch zou jk lIog \\"e1 enkele op
merkingen dienaangaande willen maken, o.a. naar aa nleiding 
van wat in de Memorie van Toelichting thans is opgemerkt 
en eveneens in het Gedelegeerdenverslag. 

In de Memorie van Toelichting wordt de minimum termijn van 
één jaar uitsluitend voor de in het buiten land uangenomenen 
gemotiveerd met het feit, dat het noodzakelijk is om dezen 
menschen, zulk een minimum contractsduul' te verzekeren 
omdat zij, wanneer zij binnen dien termijn hiel' zouden wor
den ontslagen, zich hi el' nog njet thuis zouden gevoelen . Ik 
zou in dat opzicht toch wel de vraag aan de Regeel'ing willen 
stellen of het nu op den weg li gt van den Ned.-Indischen 
wetgever om aan in het buitenland aang·enomenen, waaronder 
dan eventueel ook zullen kunnen vallen Engelschen, Fransehen, 
Duitsehers enz., te verzekeren, dat zij, eenmaal hier te landc 
aangekomen, zich hier ook zullen gaan thuis gevoelen. Een 
soortgelijke motiveering heb ik gevonde n in het Gedelegeer
denverslag, waarin wordt gezegd, dat het onbehoorlijk zou 
zijn wanneer een in het buitenland aangenomen werkkracht hiel' 
te lande binnen een jaar ontslagen zou worden . Ik geloof, 
dat de beide motiveffi'ingc l1, die van de Regeel'ing en dje van 
het Gedelegeerdenversla g resulteeren h1 een oplossing VQOl' 

deze kwestie, die mijns inziens ondeugdelijk is. \Vat toch is 
het geval j 

Voorop staat, dat wanneer een in het buitenland aange
nomen kracht hier te lande binnen korten tijd ontslagen 
wordt, - en daarmede kan ik mij vereenigen - daa rvoor 
iets gedaan moet worden. Is echter nu gedaan hetgeen voor 
dergelijke personen gedaan moet worden door een verzeke
ring van een contract van één jaar1 ]l\: zon op deze Vl·aag 
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(Blall.uw.) 
toch zeer duidelijk met een ontkenning willen antwoorden. 
·Want wanneer men aanvawrdt, hetgeen in het algemeen niet 
immoreel geacht wordt, om een werkkracht binnen het jaar 
te ontslaan, dan geldt dit even goed voor een ontslag 
te ontslaan, dan geldt dit even goed voor een ontslag van 
werkkrachten, die in het bnitenland zijn aangenomen. De 
immoraliteit begint daar, waar deze personen in het buiten
land aangenomen, uit hun milieu zijn gehaald en hier ten
slotte terecht komen in een milieu, waarin zij nog niet thuis 
behooren. 

(De heer Roe p : Overigens nog niet zoo'n kwaad milieu!) 
Wellicht niet zoo kwaad. Ik voor mij vind het in het geheel 
geen kwaad milieu, dat men in Indië heeft, doch ik kan mij 
voorstellen, dat sommige personen, die zich in het buitenland 
wel thuis gevoelen, dat zoo spoedig hler te laude niet 
zullen doen. Doch wanneer men dan zoekt naar een oplossing 
om deze personen terwille te zijn, dan zal men toch niet kunnen 
grijpen naa r een regeling, waardoor deze personen tegen alle 
logica in een verzekeri.ng krijgen van een contractsduur van 
één jaar. Neen, 1\lijnheel' de Voorzitter, wanneer men deze 
personen ter wille wit zijn, zal men ze moeten herstellen in 
den staat, waarin zij tevoren verkeerden, m. a. w. men zal de 
wel;kgevers moeten verplichten deze personen te doen terug
keeren naar het milieu, waaruit zij voortkwamen. Daardoor 
zullen zij in dezelfde omstandigheden komen te verkeeren als 
de personen, die hier te lande zijn aangenomen. Maakt men 
het noodzakelijk, dat deze personen één jaar lang door den 
werkgever zullen moeten worden gehouden, en dan ook betaald, 
dan krijgt men deze groote onbillijkheid, dat, wanneer een 
omstandigheid zich voordoet, die zoowel kan liggen bij den 
werkgever als bij den werknemer, dat een bepaalde werkkracht 
zal moeten worden ontslagen, dat niet za l kunnen gebeuren 
ten opzichte \'an deze in het buitenland aangenomen krachten. 
Ket kan zijn, dat dit twijfelachtige werkkrachten zijn, die nu 
niet direct om een gewichtige reden krachtens het B. W. kun
nen worden ontslH gen en dan is zoo'n rninimumcontl'actsduur 
van één jaar ecn hinderpaal VQor een werkgever om zich te 
ontdoen van een werkkracht, die hij eigelllijkniet behoeft. Wan
neer dan bovendien b.v. het aantal werkkrachten op een onder
neming zal moeten worden verminderd, dan zal men b.v.' tot 
deze onaanvaardbare consequentie komen, dat men b.V. heeft 
een werkkracht, die in het buitenland is aangenomen, doch 
die noO' van zeer twijfelachtige waarde is. Deze zal dan moeten 
worde~ aangehouden, doch een zecr goede werkkracht, die. in 
Indië is aangenomen, zal moelen worden ontslagc?-, aa?gCZlcn 
voor hem geen minimllfficontractsduur van ecn Jaar IS vast
gesteld. . .. 

~fijnheer de Voortitter! Wanneer wij aan deze regelmg bli!: 
ven vasthouden dan zal vermoedelijk ook de heer \71[ eyer mij 
moeten toegeve~ dat dit een zeer onbehoorlijke regeling is 
tegenover den werkgever. De werkgever zal zich, zooals ik 
zQoeven reeds zeide, daardoor niet binnen het jaar ku~cn 
ontdoen van de t\vjjfelaehtige krachten, die hij in het bUlten
lana: heeft aangenomen. Volgt de Regeering mijn suggestie, 
_ het is uiet de bedoeling dat de Regeering die bepaald zal 
moeten volgen, - wanneer de Regeering echter een oplossmg 
zal willen zoeken in de richting, die ik aangaf, m. a. w. wallneer 
in de wet zou worden geregeld, dat een in het buitenland aan
genomen werklu.·acht, die na eenigen tijd blijkt niet bruikbaar 
te zijn, om welke redenen dan oo~, na~r EU,ropa zou word~~ 
teruggezonden, zou dit een regehug z\Jn, dIe ook behoorl\Jk 
is tegenover den werkgever, , 

Zooals de Reaeering de oplossing echter heeft gezocht IS 

die onbehoorlijk
o 

èn voor de werknemers, die hier te lande 
zijn aangenomen en onbehoorlijk tegenover den werkgever . 
Ik heb dan ook ten aanzien van dit punt het amendement her
haald, dat ik bij de eerste behandeling van dit ontwerp heb 
ingediend. Het amendement houdt in.' dat de mlmmnmcon
tractsduur zal gelden voor alle arbeIdskrachten, dIe vallen 

onder de aanvullende plantersregeling, behoudens voor be
paalde groepen, die dan bij Regeeringsverordening zouden 
knnnen worden uitgezonderd. 

Hiertegen had de Regeering het bezwaar, dat het bU de 
ondernemingen wel noodzakelijk zal zijn om voor de tijdelijke 
krachten deze uitzondering te moeten maken, waardoor men 
lot de noodzakelijkheid komt, dat feitelijk vOOr aUe betrek· 
kingen in de cultures die uitzondering gemaakt moet worden. 

Ten aanzien)1iervan zou ik den geachten Regeeringsgemaeh
ligde willen vragen hoe het staat met de redactie, \~elke in 
de regeeringsverordening ?A11 worden gevolgd. De mmu;lllm
eontraetsduur van een jaar zal gelden voor die groep arbeIders, 
die bij regeeringsverordening is aangewezen. l\faar, Mijnheer 
de Voorzitter zelfs dan moet voor die aangewezen gl'oep ~en 
uitzondering' gemaakt worden ten aanzien van de tijdelijke 
krachten door de onderneming aangenomen. Hoe staat het 
dus nu ;net de uitvoering van artikel 4 lid 2, en op welke 
wijze beeft de geachte Regeeringsgemachtigde zich die uit· 
voering gedacht. Ik kan hierop natuurlijk niet vooruit 100· 
pen, maar bij elke redactie zal wel . worden aangoegeven welke 
uitzondering ,bij regeeringsverorderung gemaakt moet wOl"d~n, 
wat ook de strekking was van het amendement, dat destlJds 
hler is ingediend. 

Het tweede groote bezwaar tegen het voorliggend ontwerp 
betreft het buitenlandseh verlof, dat alleen wordt toegekend 
aan' de werknemers, die in het buitenland zijn aangenomen.. 
Hierbij is uitgegaan van de redene.ering, dat het zeer we! 
aanvaarbaar is voor de werknemers, die denzelfden arbeld vcr· 
richten en toch verschillende belangen hebben, die belaugen in 
de wet verschillende te regelen. Dit wordt beargumenteerd met 
de opmerking, dat die arbeidcrs \·orsel> illende hehocHell hrhbcll. 
Hi-erbij moet men toch wel voor oogen blijven houden, d~.t het 
toekennen van een buitenlandsch verlof een zeer gemakkellJk op 
~eld te waardeeren voordeel is. Het is een loonsbestanddeel, dat 
~emaklrelijk in gcld omgerekend kan worden. Het komt dau, hier 
~p neer, dat de werknemers, die in het buitenland zijn aan
genomen, een grooter loon krijgen, dan de hier te lande aan
genomen werknemers. Ik vraag mij nu af waarom ~~ Re
geering niet een dergelijk verschil in rechtsbehoefte'zlet blJvoor
beeld bij de gehuwde en de ongehuwde werknemers. Z'J acht 
het hier toch aanvaardbaar om aan een bepaalde groep wct"lme· 
mers een hooger loon toe te kennen, dan aan een andere g' I ' (l~" l, 
terwijl toch beide groepen dezelfde hoeveelheid en preCIes 
denzelfden arbeid vcnichten. "laar de gehuwde werknemers 
hebben toch ongetwijfeld een grooter behoefte aan een hooger 
loon dan de ongehuwde. Op dit puntlwordt echter ~en derge
l1ik 'verschil in reehtsbehoefte nimmer erkend . 

Ik ontken ten stelligste, dat er een verschil in rechtsbe· 
hoef te best.aat tusschen een werknemer, die f 350 verdient 
en een werknemer met f 340 salaris. Niettemin wordt voor 
den eersten een rechtsbehoefte erkend ten aanzien yan de 
buitenlandsche vcl'iovcn en voor den tweeden niet . 

De opvatting der Rcgecl'ing, dat aan hen, dje f 350 ver· 
dienen buitenlandsch verlof moet worden verleend onafhanl\:c
lijk van de plaats waar men thuis behoort, kan ik niet deolen 
en leidt m.i. tot absurditeiten. 

I emand die in Nederlandsoh-Indië thuis behoort en zich 
hier volko~cn thuis voelt moet, wanneer hij zijn recht op buiten
landsch verlof zou willen ge.ldcnd malren-aan.nemende, dat hij 
een salaris heeft van f 350 - dat verlof in het buitenland 
doorbrengen. 

Ik zou den geachten Regeeringsgemachtigde toch wel wiUen 
vr8aen welke de motiYeerin~ is van dit gevolg van de \'oot'-

o , -
liggende regeling. 

Ziet men in een dergelijke regeling de door mij aangegeven 
nbsurditeit, dan zal men, om deze regeling aanvaa,rdba31' te 
maken, liiet kunnen ontkomen aan de consequentlC van de 
mogel\ikheid van een conversie van het bnitenlandsehe \'c)'lof. 
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(Soangkoepon. ) 
Menschen, die niet in het. buitenland thnis hooren, maar toch 
recht hebben op builenlandsch verlof, zal men daarvoor in de 
plaats iets anders moeten geven. Vandaar dat wij, ondanks 
het feit, dat de conversie ten opzichte van de ambtenaren niet 
meol' hestaat, in do aanvullende plantcl'sregcling deze COll

vel·sie toch wel degelijk logisch besloten achten . 
Aanvaardt men dr conversie nu eenmaal vQor degenen, die 

hiel' te lande thuis hOOl'en, dan bestaat cr geen enkele reden, 
om uitsluitend VQOt' hen, die een hooger salaris dan f 350 ver
dienen, een bijzonder groot voorrecht van een verlof van eenige 
maanden mot vol loon, te verzekeren, zonder dat men voor 
degenen, die oen dergelijk hoog loon niet krijgen, in deze rege
ling mede een voordeel vastlegt. Ik wil desnoods aannemen, 
da t men. daarbij niet zoo ver moet gaan, maar een voordeel 
voor deze menschen behoort in de regeling in ieder geval 
vastgelegd te worden, een voordeel, dat aan het buiten
landsch vodDf c\'enwa~ll'dig is. 

Omdnt uI drzo dingen nê,Hll' onze mcening logisch uit el
knnder \'olgen, heb ik lllet eenige medeleden ook met betrekking 
tot dit punt de indien ing herhaald "an het amendement, dat 
dool' ons bij de eerste beha ndeling bereids is voorgest.eld. 

De heer Soangkoepon : Mijnheer d e Voorzitter! Voor de 
gelijksteHin g van alle arbeiders ten opzichte vau den mini
mum-contrnctduul' bestaan mijns inziens wel gegronde rede
nen, wanneer men daarbij uitgnat van de omstandigheid, dat 
du""," arbeide,·s in wezen denzelfden arbeid hebben te presteeren 
en dczcJrde gevolgen van de gesloten overeenkomst hebben 
te ondervinden . \ Yam' voor de werkgevers dus bet gepres
teerde werk dezer arbeiders in werkelijkheid dezelfde inten
siteit heeft, mag in de waardeering daarvan geen discrimi
natie worden aangelegd en dit doet men, wanneer ten 
opzichte van den contractdunr een verschil wordt gemaakt. 
Een discrim inatie, zooals in het ontwerp voorgesteld, geeft 
wel den sterken indruk van bevoorrechting van de import
kruch ten, omdat op die wijze de belangen van deze impol't
krachten door de Hegeering beter worden behartigd dan di ,, · 
van de hiel' te lande aangenomen arbeiders. 'regen deze 
gel\ikstclling bestaat mijns inziens te meer geen bezwaar, 
omdat de Regeel' ing eveneens van oordeel is, dat het bestaan 
van misbrui ken te dezen opzichte mogelijk is, hetgeen haar 
aanleiding heeft gegeven, om daarvan een afw\jking toe te 
staan door de aanvnlling van lid 1 van artikel 4 met het 
voorschrift van lid 2 van dat artikel. 

Hoewel het verschil voor blijvende verhoudingen den 
impol'tkl'acht geen voordeel g-even zn l en dit ten goede kan 
komen aan de Indische werl,kraehten, neemt dit niet weg, 
dat dit verschil maken tusschen dezelfde categorie van ann
genomen planters, die denzeliden arbeid zullen verrichten, 
toch een zekere onbillijkheid behelst. Het komt mij daarom 
voor, dat het beter is, om hierbij gelijkheid en eenvormigheid 
van een minimum contractduur voor alle geëmployeerden 
vast te stellen. 

Op het stnk van de vermelding van de vrij e dagen in het 
contract, behoor ik tot die leden, die niet inzien, waarom 
het onmogelijk is, het door den Volksraad ter zake aange
nomen amendement over te nemen, dat voorschr\ift in de 
o"e1'eon komst te vermelden de dagen der maand, waarop 
va n den arbeider geen arbeid mag worden gevorderd en hij 
zich vrijelijk op of buiten de onderneming mag bewegen. 
Zoo als in het Gedelegeerdenverslag wordt verklaard, blijkt dit 
bij de assistentenregeling mogelijk te zijn, doch waar het niet 
vel'rnelden van deze dagen in het contract geen bepaalde 
nadeel en voor de betrokken arbeiders kan teweeg brengen, 
7..8 1 ik mij b\i het dool' de Regeering gedane voorstel neer
leggen . 

De bedoeling van een buitenlandsch verlof heeft inderdaad 
oorspronkelijk gelegen in de omstandigheid, dat dit verlof 
in het buitenland moet worden doorgebracht, doch wanneer 

(Kan.) 
deze verlofgangers dit verlof wensehen te converteeren in 
binnenlandsehc verloven, zie ik het bezwaar daartegen niet 
in, vooral, omdat deze conversie tot voordeel heeft, dat de 
verteringen van deze verlofgangers in het voordeel komen 
van deze gewesten. In dit onderwerpelijk geval treedt cle 
Regeering onnoodig meer op voor de bèlangen van het bui
tenland dan voor die van deze landen. Bij 's lands dienst 
wordt voor de ambtenaren ook de mogelijkheid geopend om 
een geconverteerd verlof te verkrijgen. Waal' deze conversie 
in het belang is van de arbeiders, en tevens financieele voor
deelen geeft, zaowel voor de werkgevers nls voor dit land, 
lijkt mij het scheppen van de mogelijkheid daartoe zeker 
gewenseht. 

Ik betreur, dat de Regeering van oordeel is, dat bij haar 
geen aanleiding bestaat om een binnenlandsch verlof van 
drie maanden in te voeren voor alle planters, die geen recht 
op bnitenlandseh verlof hebben, omdat de praktijk wel vol
doende bewezen heeft , dat dit voor belanghebbenden nood
,akelijk is. Het cloel van een verlof is toch ook het verleenen 
van een bepaalde rustperiode voor de arbeiders na het ver
richten van een onafgebroken arbeid gedurende een bepaalden 
tijd. Dat deze rust voor alle arbeiders even noodzakelijk is, 
behoeft geen nader betoog. 

Ten aanzien van de aan de arbeiders te vericenen medische 
hulp zal ik mij thans neerleggCll bij het door de Regeer ing 
terzake ingenomen standpunt. 

De beer Kan: Mijnheer de Voorzitter! De Hegeering 
heeft, gebruik makende van de lange conflictenregeling, de 
ontwerp-ordonnantie van de Plantersregeling opnieuw aan 
den Volksraad aangeboden. Hieruit valt op te maken, 
dat de Hegeering zich voldoenden tijd heeft gegnnd om haar 
gedaehteu over de bezwaren, bij den Volksraad gerezen, te 
laten gaan en wanneer de Regeering thans niettemin de 
Plantersregeling indient met voorbijgaan van de door den 
Volksraad aangenomen amendementen, dan valt hieruit zeer 
zeker op te maken, dat de Regeering naar haar meening die 
amendementen onmogelijk kan overnemen. Het komt mij dan 
ook voor, dat wij ons terzake wel voor oogen moeten houden, 
of wij goed doen en in het belang van de werknemers handelen, 
wanneer wij thans nogmaals de door de Regeering inge
diende ontwerp-ordonnantie zouden afwijzcn. Voor mij 
althans is de groote vraag: Wat kan er thans worden gedaan 
in het voordeel der werknemers, die om meerdere tegemoet
koming vragen' 

Dat wil nog niet zeggen, dat ik afstand doe van hetgeen 
ik. zooals uit de door mij uitgebrachte stemmen is gebleken, 
nuttig en wenschelijk acht voor de werknemers en in het bij
zonder heb ik hierb~j het oog op het amendement mede door 
mij onderteekend. Ik zal niet zeggen, dat de Hegeering in 
deze een absurditeit naar voren brengt, maar zeker is het, 
dat hiermede den werknemers een grove onbillijkheid wordt 
aangedaan, waar het dezen werknemers, die zoo lan gen tijd 
hebben gediend, onmogelijk wOl·dt gemaakt om hun bniten
landsch verlof te converteeren in binnenlandsch verlof. Zeer 
juist heeft het geachte lid, de heer Blaauw, de aandacht der 
Regeering hierop gevestigd en ik onderschrijf dan ook ten
volle, dat velen, die hier geboren en getogen zijn, wel rust 
noodig hebben, maar die rust niet van noode hebben in dien 
zin, dat zij het verlof in Europa moeten doorbrengen. 

Alhoewel ik mij straks bij de stemming dus volkomen reken
schap geef van de feiten, zooeven door mij uiteengezet, dat 
de Regeering niet over één nacht ijs is gegaan en dat de be
langen der werknemers er niet mede gediend zouden zijn, 
wanneer ik op mijn stuk zou blijven staan, zou ik wat dit 
betreft toch nogmaals een beroep op de Regeerillg willen 
doen, om het amendement, waarover ik zooeven sprak, over 
te nemen. In elk geval zal ik vóór dat amendement blib-en 
stemmen. 
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(Weyer.) 
De heer Weyer : Mijnheer de Voorzitter! Ik stel mij op het 

standpnnt, dat deze materie nit en ter na is besproken en 
bekeken, ter gelegenheid van de eerste behandeling van het 
ontwerp in den Volksraad. Tegen het eerste ontwerp had 
ik eenige bezwaren. Voor zoover de Regeering deze bezwaren 
niet heeft erkend, leg ik mij thans bij de beslissing del' 
Regeering te dier zake neer en ik aanvaard dus het tweede 
ontwerp, dat de Regeering ons heeft voorgelegd. 

Tegen de wijzigingen daarvan welke in de commissies wer
den voorgesteld en in het Gedelegeerdenverslag zijn vermeld, 
zijn naar mijn meeDing in het gedelegeerdenverslag zeer 
klemmende bedenkingen naar voren gebracht. Nog dnidelij
ker kunnen die bezwaren blijken nit de Memorie van Ant
.woord, waarbij ik mij gaarne aansluit. Dit zoo zijnde, meen 
ik de discussies mijnerzijds over dit onderwerp wel zeer te 
mogen bekorten. Ik zie daarom ook af van een nadere be
strijding - dus van een bestrijding anders dan die welke 
in het Gedelegeerdenverslag gegeven - del' suggesties in 
het Gedelegeerdenverslag naar voren gebracht en ik volsta 
dus met het college aau te bevelen het tweede ontwerjl der 
Regeering te aanvaarden. 

Ik heb nochtans nog wel een kleinigheid te antwoorden 
op hetgeen ons geacht medelid, de heer Blaauw, hiel' heeft 
naar voren gebracht, in de eerste plaats naar aanleiding van 
wat hij heeft gezegd over den minimumcontractsduur. Ik 
heb al gezegd, dat ik mij heb neergelegd bij den tekst welke 
de Regeering ons thans heeft voorgelegd . Ik zou er echter 
de aandacht op willen vestigen, dat de heer Blaauw met klem 
heeft betoogd, dat in de regeling, zooals zij nu door de Regee
ring is voorgesteld, onder anderen voor de werkgevers een 
zekere mate van onbehoorlijkheid schuilt. Het woord "onbe
hoorlijkheid" is van den heel' Blaanw afkomstig. Dit onbe
hoorlijke is, in den gedachtengang van den heer Blaauw, 
dat de werkgever zich niet binnen den termijn van een jaar 
zou kunnen ontdoen van een ondeugdelijken werknemer. Het 
is echter toch zeer frappant, dat ons geacht medelid aan die 
bepaling, die volgens hem een groote onbehoorlijkheid 
inhoudt, een uitbreiding wil geven namelijk door haar toe
passelijk te maken op icderen werknemer. 

Ik herhaal wat in het Gedelegeerdenverslag tel' zake is 
aangevoerd, n.l., dat het mij wil voorkomen, dat de Regeering 
hiel' tweeërlei doel heeft willen nastreven. Zij heeft het in 
de eerste plaats niet behoorlijk geacht toe te laten, dat een 
arbeider die van buiten af wordt aangeworven hier binnen 
den termijn van een jaar, 'binnen den termijn dat hij zich 
hier voldoende heeft kunnen vestigen, kan worden ontslagen 
en in de tweede plaats heeft de Regeering el' tegen willen 
waken, dat een bepaald misbruik zou inslmpen in dien zin, 
dat de gewoonte geleidelijk aan zou ontstaan om werknemers 
die wel degelijk behooren tot de categorie werknemers welke 
men "vast" pleegt aan te nemen, te gaan beschouwen als 
werknemers die slechts voor enkele maanden in het bedrijf 
komen. Welnu, Mijnheer de Voorzitter, de tekst welke de 
Regeering ons heeft voorgelegd, voorziet in beide gevallen. 
Dit geeft mij aanllli<ling nog even iets te zeggen naar aan
leiding van een bepaalde passage in het Gedelegeerdenverslag 
en wel de volgende : 

"Daarbij ziet Zij over het hoofd, dat reeds sedert jaren 
minder scrupuleuze werkgevers, in het bijzonder in de 
suiker, van den crisistoestand misbruik maken, iu 
dien zin, dat tal van plaatsen, eertijds ingenomen door 
employé 's in vasten dienst, nu vervuld worden door dag-
gelders en andere tijdelijke krachten .. .. ................. ". 

Ik zou over deze wel zeer sterk geuite beschuldiging toch 
wel het een en ander willen zeggen. De beschikbare cijfers 
wijzen inderdaad op een kleine stijging van het percentage 
der tijdelijke krachten. Wanneer ik de cijfers even mag noe
men dan blijkt, dat in de suiker, in normale jaren het percen
tage voor de tijdelijke krachten, dus berekend ovcr de geheele 
staf, was 7 à 8, terwijl dat in de crisisjaren is opgeloopen, het 

(Ver boom. ) 
sterkst met name in de jaren 1935 en 1936, tot 10 à 11. Dit is 
dan toch stellig wel een heel wat minder percentage dan het 
cijfer waartoe men allicht zou komen als men hetgeen terzake 
in het Gedelegeerdenverslag is gezegd wel zeel' à la lettre zou 
opnemen. 

Ik ontken niet, dat uit deze cijfers van 7 à 8% voorheen, tot 
l Ó à 11% tegenwoordig om zekere stijging tot uiting komt. 
Doch wie eelligszins op de hoogte is van den toestand, waarin 
onze suikerindustrie in deze jaren is komen te verkeel'en, 
zal dan toch ook de verklarilig voor deze zeer geringe stij
ging wel vooo" de hand hebben liggen. Ik wijs maar op eenige 
punten in dit verband. Ik wijs b.v. op de algeheele en alge
meene onzekerheid, die in de suikerindustrie heeft geheerscht . 
Ik wijs b.v. op het feit, dat toch meermalen is voorgekomen 
dat men, wetende, dat de fabriek het volgend jaar stopge
zet zou worden, wetende zulks met groote zekerheid, omdat 
men geen aanplantingen voor het volgend jaal' in den g<rond 
had, dan toch mutaties had en in die mutaties voor de 
loopende campagne had te voorzien. Het sprak dus dan 
vanzelf, dat men in die muta,ties voorzag door het in dienst· 
nemen van tijdelijke krachten en daarvoor niet weder defi
nitieve krachten aannam met de vaste wetenschap, dat toch 
na afloop van de campa,gne van het loopende jaar, men de 
menschen zou moeten ontslnan, aangezien na afloop van die 
campagne el' geen bedrijf meer zou zijn . Zoo zijn el' tallooze 
motieven te vinden voor het indienstnemen van deze tijde
lijke krlWhten, motieven, die tenslotte aUe voortspruiten uit de 
onzekerheid, waarin de industrie heelt verkeerd, een onzeker
heid, die heden nog niet is afgeloopen. Ik wil als tweede punt 
in dit verband wijzen op het volgende. De stopzetting van een 
groot aantal suikerfabrieken heeft uiteraard tengevolge gehad 
het ontslaan van een groot aantal personen. ~u geloof ik, dat 
ik geen bestrijding zal ontmoeten, wanneer ik zeg, dat een 
groot aantal werkgevers in de suikerindustrie aan deze out· 
slagenen een wachtgeld heeft toegekend. Het is nu voorge
,komen - en meer voorgekomen dan men zal denken -, dat 
na één of twee jaren men weder plaats kreeg voor deze 
wachtgelders, aangezien el' weder plotseling bedrijf kwam 
of zich een tijdelijke vacature voordeed. Welnu het lag dan 
.toch wel zeel' voor de hand, dunkt mij, dat men eerst eens 
ging zien, wat men zou kunnen putten uit het corps van 
wachtgelders, dat men gereed had staan en het lag evenzeer 
voor de hand bij de groote onzekerheid. die el' heerschte, 
dat men deze wachtgelders niet definitief weder tot employé's 
maakte, doch tot ben zeide: er is tijdelijk plaats in het corps, 
wilt gij de Icampagne tijdelijk medernaken ; gij krijgt dan 
boven het wachtgeld zooveel toeslag. 

Welnu, Mijnheer de Voorzitter, al deze kwesties, - ik zou 
~zoo voort kunnen gaan, maar zal het niet doen -, verklaren 
niteraard deze lichte stijging. Doch het lijkt mij toe, dat ik 
hierover voldoende heb gezegd om aan te toon en, dat het toch 
allerminst juist is, wat hiel' op zoo doordringende wijze in 
het Gedelegeerdenvel'slag is gezegd en dat vooralsnog van het 
insluipen van een groot misbruik in dit opzicht allerminst 
sprake is. 

Ik vestig er dan tenslotte voor de tweede maal de aandacht 
op, dat dergelijke misbruiken wanneer zij voorkomen, straks 
wel door den directeur van Justitie zullen worden geconsta
teerd. Gesteld, dat men hiermede over de schreeÎ zou gaan, 
'welnu, dan voorziet de bepalingJ die ontworpen is in dit tweede 
ontwerp op afdoende wijze in de keering van dit euvel. 

De heer Verboom : Mijnheer de Voorzitter! Ook ik heb 
uiteraard overwogen in hoeverre ik mij bij de nadere voorstel
len van de Regeering zou k-unnen neerleggen . De Regeering 
heeft el' tronwens recht op, nu Zij voor de tweede maal deze 
kwestie aan het oordeel van den Volksraad heeft onderworpen, 
el' kennis van te kunnen nemen: hoe wU speciaal over de 
punten, die in het geschil zijn, denken . 
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Wat het eerste ptUlt betreft, de minimumcontractsduU1' van 

één jaar, heb ik ernstig bij mijzelf overwogen, wat hier mijn 
standpunt zou zij n. Ik llIoet U zeggen, Mijnheer de Voor
zitter, dat, wanneer ik tenslotte mijn steun heb gegeven aan 
een nmcnc1el1lent~Blaauw c.s. om dien contl'actsduul' van één 
jaar uit te strekke n ook tot hen die in Indië zijn aangeno
men, behoudens bepaalde uitzonderingen, ik dat met een zckcl'c 
aarzeling en zonder veel enthousiasme heb gedaan, aangezien ik, 
die lange jaren zelf aan het hoofd van een vrij gl'oot personeel 
heb gestaan, ten volle besef de bezwaren welke er bestaan om 
iemand in ieder geval voor tenminste één jaar te moeten aan
nemen. 

El' is gelegenheid tot een zek eren proeftijd, lllaar dic proef
tijd is mijns inziens niet toereikend om afdoende te knnnen 
beoordeel en of iema nd zonder bezwaar kan worden aange
nom en en men dus na den proeftijd kan overgaan tot aanstel
len in vasten dient van den bedoelden persoon. Men is dan 
onmiddellijk voor een jaar gebonden aan ditHl perSUUJl, die op 
verschillende wijzen kan tegenvallen. 

Nu kan men wel verwijzen naar de mogelij kheid, die het 
B\V biedt, om lemand op staanden voet te ontstaan, - deze 
strekt zich uit over een groot aantal gevallen en lijkt daar
door op het eerste gezicht afdoende - beziet men deze 
l'egeling echter nader, en onderzoekt men haal' vooral op de 
mogelijkheid van hanteeriug in de praktijk, dan komt men 
tot een heel andere conclusie. 

net is natuUl'lijk zeer gemakkelijk om iemand, waarvan 
kan worden aangetoond bv. dat hij fraude heeft gepleegd, op 
staanden voet te ontslaan, maar om werkelijk aan te toonen, 
dat iemand Zij ll plicht niet doet en het werk dat hem is opge
dragen - en terecht is opgedragen, gezien zijn arbeidsover
eenkomst - uiet goed doet, is wel uitermate moeilijk. Men 
kan veilig zeggen, dat zulks onmogelijk is: het is zelfs dikwijls 
praktisch onm ogel ijk een hoogeren chef ervan te overtuigen, 
dat een ondergeschikte niet voldoet, laat staan, uat het mo
gelijk zou zijn, met de wet in de haud, een dergelijke kracht 
op staanden voet te ontslaan, wat toch altijd een uiterste 
maatregel is. . . 

Men zit bij de voorgestelde regeling aan zoo iema nd voor 
een jaar vast. 

Ik vind dat een zeer groot bezwaar en zou dan ook aan 
het amendement mijn steun niet hebben gegeven, wanneer 
de Regeering eige nlijk zelf niet dat bezwaar van zich had ge
schoven en als niet ernstig had gekwalificeerd, door m de 
eerste plaats dien tijdsduUl' van een jaar te stellen voor alle 
contI'aeten die worden aangegaan met personen 6uiten Neder
landsch-Indië. en dool' in de tweede plaats de mogelijkheid 
te openen, dat zulks wordt uitgebreid tot bepaal de g l'oepen 
personeel hi el' in Indi ë zelf aangenomen. 

Gaat men eenmaal zoo ver, dan is het zuivel' een kwestie 
van opportuniteit; het is dan ook uit deze overweging, dat 
ik dit amendement gesteund heb, vooral ook omdat de be
paling in haar huidige redactie naar mijn meenin g,. al heel 
weini g, misschien wel in het geheel geen beteekenls heeft, 
voor hen die in Holland worden aangenomen of in het alge
meen in 'het buitenland. Voor die menschen zal in het alge
meen een contractduur worden bepaald door den werkgever 
zelf; in de gevallen, dat de werkgever dien contractduur 
niet stelt zal de werknemer, voordat hij besluit een derge
lijke betr~kking aan te nemen, willen weten waa.raan h ij toe 
is en zelf een zekeren duur van het contract elschen. 

Het tweede punt betreft de regeling van de vrije dagen. 
Ook ik geloof, - met de Regeering - , dat de re!(elin g, 
zooals die pel' slot van rekening door den Volksraad IS aa!'
vaard, te ver gaat, te veel in finesses treedt. Ik ga dus In 

dit opzicht ten \'ol1e met de Regeering accoord. 
Het derde pnnt betreft de conversie van buitenlandsche 

verloven in binnen1andschc. De fractie, die ik vertegen
wool'di~, heeft zich in den Volksl'aad al tegen die binnen
landsche YCl']oven verklaa rd en ik kan nog steeds geen ander 
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standpunt innemen. Ik zie geert enkele aanleidjng, waarom 
men in een plantersregeling een binnenlandsch verlof bindend 
zou voorschrijven, terwijl een dergelijk verlof bijvoorbeeld niet 
bestaat voor gouvernementsambtenaren. 

Ik wijs el' verd er op, dat verschi ll ende lichamelI, dIe liet 
instituut van het binnenlanclsche verlof hebben gekend en 
die natuurlijk tot de invoering ervan zijn overgegaan juist 
op grond van de overwegingen, die ook in deze zaal voor 
een binnenlandsch verlof werden aangevoerd, tot afschaffing 
el' van zijn overgegaan omdat het instituut in de pract ijk 
zeer onbevredigend bleek te werken. Omdat in deze znal 
daarop vaak wordt aanged rongen, wil ik eenige fe iten noe
men; ik wijs dan op de stadsgemeente Soerabaja en op de 
Handelsvereeniging "Amsterdam ' 'J die beide met het instituut 
van het binnenl andsche verlof gebroken hebben. Handhaving 
of invoering va n dit instituut voor een bepaalde groep nr
beiders zou misschien zin hebben, wanneer dit althans in het 
systeem van deze wet was te regelen, voor werkkrachten, 
die arbeid verrichten zeel' ver van hun eigenlijk geboortelana; 
ik denk bv. aan iemand, die in Atjeh werkt doch in Oost Java 
thuis hoort en dergelijke meel'. Maal' ik geloof, dat dit in 
het systeem van deze wet althans, zeel' moeilijk te regelen 
zal zijn en ik meen dan ook, dat voor dergelijke gevallen 
geen andere oplossing zal zijn te vinden dan die, welke reeds 
door onze fractie is bepleit bij de behandeling in den Volks
raad n.l. dat men in de geiegenileid zal zijn, in dergelijke ~val
len zijn binnenlandsch verlof op te sparen teneinde af en toe 
de plaats, waar men thuis hoort, te kunnen opzoeken. In 
hoeverre een dergelijke regeling bindend zou moeten zij n 
kan ik op het oogenblik niet voldoende beoordeelen, dat 
lijkt mij zeer moeilijk en ik geloof eigenlijk, bij een aan
dachtige beschouwing van deze zaak, dat het voldoende is, 
wanneer de Regeering te kennen geeft, dat voor dergelijke 
gevallen inderdaad zulk een opsparing van vedof redelijk 
en zelfs gewenscht moet worden geacht. 

Het vierde punt bct reft de regeling van de geneeskundige 
verzorging. ~1ijn meening is nog steeds, dat de geneeskundige 
verzorging in deze ordonnantie eer aan den royalen clan aan 
dcn schrielen kant is. Ik ga wat di t betreft dus volledig met 
de Regecring mede, ook al bet I'CIt dit een amendcment, dat 
speciaal dool' onze fract ie wCl'd ingediend, althans door een 
harer leden. 

Ik acht dus de regeling der geneeskundige behandeling 
wel zeer royaal; ik wil daarop nog even speciaal de aandacht 
vestigen, ook en vooral uit de overweging dat mell hier, dool' 
een regeling te treffen, die op zichzelf natuurlijk aan ver
schillende \\renschen van de betrokkenen tegemoet komt, 
anderzijds wellicht schade veroorzaakt. Er bestaat n.l. bij 
de suikerindustri e - en naa e ik meen is dat ook bij de berg
cultures het geval - een ondersteuningsfonds, dat werd ge
sticht door de geëmployeerden zelf en waal'uit de leden in 
geval van ziekte worden ondersteund. Nu vrees ik, dat door 
deze royale regeling veel geëmployeerden geen aanleiding 
meel' zullen vinden om 110g langer lid van een dergelijk onder
steuningsfonds te blijven en dus zullen bedanken, waat'door 
wellicht de fondsen hun wel'k moeteIl beëindigen. Dat zou ik 
zeer betreuren, want deze fondsen - ik kan daarover oordee
len , omdat ik jarenlang de werking van een dezer fondsen van 
nabij heb kunnen volgen - hebben zeel' nuttig werk verricht 
en hebben vooral ook goed werk gedaan in gevallen van groote 
calamiteiten - zoo zal ik het maar noemen -, die nooit kunnen 
worden voorzien, door welke regeling ook, en waarin de be
trokkenen zeer zwaar getroffen worden. 'Vanneer nu 
het gevolg van deze royale regeling zou zijn, dat die onder
steuningsfondsen te gronde zouden gaa n, zouden di e ook 
voor die bijzondere gcvallen geen Imlp kunnen bieden. Ik 
acht dit inderdaad een achteruitgang, zoodat ik om deze reden 
nog eens aan de Regeering zou willen vragen, of men op dit 
pnnt misschien niet te l'oyn al is geweest. 
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Ik zou van de gelegenheid, dat ons deze ordonnantie op

nieuw ter beoordeeling wordt aangeboden, gaarne gebruik 
maken om nog twee punten te behandelen en wel in de eerste 
plaats het punt, dat al eerder in discussie is geweest, de 
bepaling n .l. in artikel 6 betreffende een wijziging der 
arbeidsvoorwaarden in ongunstigen zin. Dit punt is den 
vorigen keer reeds nitvoerig door mijn fractiegenoot, den heer 
Eekhout, besproken, die toen vooral heeft stilgestaan bij de 
kwestie van de pensioenvoorwaal'den en heeft gewezen op 
het onbillijke, dat tussehentijds de pensioenvoorwaarden op 
zoodanige wijze worden gewijzigd, dat men dit eigenlijk geen 
wijziging meer kan noemen. Wij zijn in deze zaken zeker 
niet onredelijk, dat zal niemand van ons kunnen beweren, en 
wij zouden dus zeker niet willen poneeren, dat iedere wijzi
ging van pensioen voorwaarden al bij voorbaat zou moeten 
worden uitgesloten, maar aan den anderen kant kan het toch 
nooit juist zijn, dat men de pensioen voorwaarden kan wijzigen 
op een zoodanige manierJ dat men gerust van verminking 
kan spreken. 

Nu heeft de Regeeringsgemachtigde, als ik mij wel herin
ner, daar indertijd voornamelijk twee argumenten teg'enover 
gesteld. In de eerste plaats, dat een dergelijke bepaling inzake 
de peusioenvoorwaarden thuis behoort in een algemeene pen
sioenregeling, ook reeds, omdat het eenigszins dwaas is om 
te spreken van pensioenvoorwaarden, terwij l er een vrij 
groote kans bestaat, dat bij verschillende werkgevers van 
pensioenvoorwaarden in het geheel geen sprake is. In de 
tweede plaats heeft de Regeeringsgemaehtigde gezegd, dat 
toch nog altijd de mogelijkheid blijft bestaan van een ontslag
verleening met inachtneming van den daarvoor gestelden 
termijn, zoodat ook in dat geval precies hetzelfde wordt 
bereikt als op het oogenblik. Dat is echter naar mijn mee
mng niet heelemaal het geval. Het is natuurlijk wel zoo, 
wanneer de betrokken werknemer nog op geen enkele wijze 
eenige rechten kan doen gelden op pensioen, maal' zoodra 
el' wel van recht op pensioen sprake is, wordt de zaak heel 
anders; dan bestaat bij handhaving van het artikel in de . 
huidige redactie wel degelijk de mogelijkheid, dat dit rechi 
op pensioen, dat men verworven had, voor een kleiner of 
grooter deel te laar z.l gaan, Dit acht ik zoo bedenkelijk, 
dat ik toch wel aan de Regeering zou willen vragen, of hiel' 
athans niet op de een of andere wijze een voorziening moge
lijk is. Ik zou er daarbij nog op willen wUzen, hetgeen ik 
vroeger reeds in ander verband heb gedaan, dat verschillende 
pensioenreglementen een bepaling bevntten, dat verslechte
ring van pcnsioenvoorwaarden alleen mogelijk is voor diege.nen, 
die na het tijdstip der wijziging in itienst treden, althans dat 
die verslechtering zich slechts kan uitstrekken over itie latere 
periode, 

Daar de Regeering vermoedelijk opnieuw zal wijzen op de 
noodzakelijkheid vau een wettelijke pensioenregeling, zou ik 
in dit verband gaarne van de Regeering vernemen of reeds 
te zeggen valt, wanneer een voorstel voor een wettelijke pen
sioenregeling kan worden tegemoetgezien, Het is mij bekend, 
dat niet alleen, en misschien zelfs niet in de eerste plaats in 
de cultures, ecn dergelijke regeling met spanning wordt tege
moet gezien en dat zij veel bezorgdheid zon knnnen weg
nemen. 

Ten slotte kom ik tot art. 9, dat het Europeesch verlof 
regelt, De regeling van het Europeesch verlof kan ik, ondanks 
alle mooie woorden welke daaraan worden gewijd, nog steeds 
niet anders dan zeer onbevredigend vinden, Uitgezonderd van 
het Europeesch verlof blijven nog altijd de menschen die tus
scheniijds overgaan in dienst van een anderen wC1'kgever, ook 
al zijn zij uitgezonden, uitgesloten van Europeesch verlof 
blijven ook degenen, althans volgens de regeling welke wij 
thans bespreken, die hier te lande zijn aangenomen terwijl iij 
in werkelijkheid in Nederland thuisbehooren, Th vind itit 
als gezegd zeel' onbevredigend en dat zult U, Mijnheer de 
Voorzitter, kunnen begrijpen van een vertegenwoordiger van 

onze groep, die in dit opzicht toch zeker bijzondere belangen 
heeft, Ik acht het recht op Enropeesch verlof nog steeds een 
onaantastbaar recht voor een ieder die uit Nederland afkom
stig is en ik vind het dus een groote leemte in het ontwerp, 
dat deze zaak niet bevredigender geregeld is, Men heeft ge
tracht tegemoet te komen aan de bezwaren welke ik hiel' heb 
genoemd door een zekere salarisgrens in te voeren en te 
bepalen, dat degenen die boven die grens valleu eveneens 
Europeesch verlof krijgen, maar daardoor wordt zeker niet 
voldoende aan onze bezwaren tegemoet gekomen. 

Ik heb overwogen in hoever het mogelijk zou zijn aan de 
hiel' door mij opgesomde bezwaren tegemoet te komen, Het 
mooiste zou natuurlijk zijn als men een regeling zon kunnen 
treffen, zoodanig, dat in ieder gc\'ul al degenen dk'. danrmrde z\jn 
gelijk te stellen in het genot gesteld zouden kunnen worelen 
van het Europeesch verlof, Over deze zaak is bij de behande
ling in den Volksraad zelf al uitvoerig gesproken. Ook buiten 
den Yolksraad is dit geschiedt; men is er echter tot nu toe 
uiet in geslaagd in dit opzicht eeu bevredigendc regeling te 
vindeu, Ook de redactie welke van de zijde del' vakvereeni
gingen wordt aanbevolen, n.l., dat men zou spreken van 
"oorspronkelijk uitgezondenen " brengt in dit opzicht geen 
oplossing. In de eerste p~aats is die uitdrukking m.i. zóó vaag, 
dat zij alleen daarom al niet in een wet te hanteeren is en in 
de tweede plaats valt el' dan in iecler geval buiten de l)elang
rijke groep van personen die hiel' in Indië worden aangeno
men, eeu groep die met den dag grooter wordt, als mijn be
richten juist zijn . De groep van de werkelijk uitgezondenen 
wordt immers steeds kleiner; men kan haar bijna. een ster
vend ras noemen. 

Ik ben, omdat mijn bezwaren niet op anelere "'ijze zijn op 
te lossen, gekomen tot een zeer opportun istbche oplossing, n.1. 
deze, dat wij de 100Ill!!'c n S \\'elke de Regeel'ing hanteert even
eens gaan hanteeren, maal' dan op een dusdanige wiizp . n'lt 
wij indCl'daad tot een bevreitigender regeling komen, Vandaal' 
ons voorstel om de grens te stellen niet op een salaris van 
f 350 maar van f 250 '8 maands. Dit moge een groote 
sprong lijken, als men even de werkelijkheid raadpleegt is 
hij naar mijn meening ten volle verantwoord. 

In de eerste plaats .orrespondeel-t dit bedrag heel aardig 
met de bedragen~ die de Re~eering voor haar ambtennren 
aanvaarbaar achtte,! van f 300 cn, f 400 's maands, wanneer 
ik het mij wel herinner, Doch ook - dit in de t'\\"eede pla:lts 
- wanneer men nagaat de salarissen, die op het oogenblik 
in de cultures vcrdiend worden, geloof ik niet, dat men door 
deze grens te aanvaarden, werkelijk tot excessen zou komen, 
want dat is natnurlijk geen oogenhlik ffi\in hedoeling. Ik hoh 
er nog eens op nageslagen het salarisschema van de Ja\'a SUÎ

kerwerkgeversbond, dat elateert van vóór den crisistijd. Wan
neer w:ij rekening houden met de enorme verschuivingen, 
die in elien tusschentijd hebben plaatsgehad in de Javasuiker 
industrie, verschuivingen, waar de heel' 'Yeyer zooeven nog in 
ander verband met 11adruk op wees, dan geloof ik inderdaad, 
dat dat bedrag van f 250 aanvaal'dbaar zal ~ijn; erbuiten toch 
vallen aldus praktisch alle groepen, waarvan men zou zeggen: 
inderdaad om die groepen ouder alle omstandigheden met 
verlof te laten gaan, zou wel zeel' bezwaarlijk zijn, Ook het 
argnment, dat men op deze wijze voor Deli en Sumatra tot 
een regeling zou komen, die niet aanvaardbaar. is'en die veel te 
bezwarend is, gaat niet op. Want, wanneer ik het wel heb) 
heeft op het oogenblik iedereen, die op Sumatra werkt cn 
dus onder de assistenten regeling valt, recht op Europeesch 
verlof, ongeacht het salaris, dat hij veritient. 

Hoe bezwarend van mijn kant bezien de dool' de 
Regeering voorgestelde salarisgrens is, blijkt nog uit 
een cijfer, dat mij verstrekt is van de zijde van 
den plantersbond. De plantersbond, die op het oogenblik on
geveer 1400 leden telt, heeft on.der die 1400 leden er maal' 270 
- dat is ongeveer 19% - die een salaris hebben van f 350 
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of meer . Alle andere leden, met een inkomen beneden die 
grens, zijn dus, tenzij ze als uit Holland uitgezondenen moe· 
ten worden aangemerkt, van verlof verstoken, althans volgens 
de plantersregelit1g. Nu kan men wel zeggen, dat de planters, 
bond slechts een gedeelte omvat van de planters, zoodat die 
gegevens dus maal' een bûtrckkeHike waarde hebben. Dat wil 
ik allemaal toegeven, maar men kan toeh in het algemeen 
aannemen, dat degenen, . di", bij den plantersbond - bij deze 
vakvereeniging, die zich niet aan e~'tre:m.isme schuldig maakt 
en die in het algemeen zo~r rustig en bezadigd de zaken bekijkt, 
al is er ook wel eens een enkcle afwijking van deze gedragslijn 
- 7.lin aanp:es]oten, in . het algemeen zeker als een ju ist 
g'omiddeldc zijn te beschouwen van de planterswereld en mis· 
schien zelfs wel als boven dat gemiddelde. Wanneer dit laatste 
juist is, blijkt m.i. voldoende uit deze eijfers, dat de grens 
van f 350 in de praktijk, althans voor de bergcultures, n i1lt 
de minste waarde heeft. 

Ik begrijp dan ook nie.!, waarom eigenlijk zoo ontzettend 
gefoeterd wordt tegen pogingen die grens lager te stellen. 
Zooals ik reeds zcide, heeft men op Deli feitelijk het Europeesch 
Wl'lOT voor alle assistenten en voor de suikerwerkkrachten heeft 
de heele plantersregeling al zeer weinig beteekenis, omdat 111 
het alg'Cmeen de arbeidsvoorwaarden in de suikerindnstrie beo 
ter zijn - belangrijk beter zijn zelfs in sommige opzichten -
dan bij deze plantersregeling het geval is. 

Ik zou het dus zeer op prijs stellen, wanneer de Regeering 
nog eens zou willen overweg-eu, of het niet mogelijk is op dit 
punt t-e.gcmoct te komen aan d\:! geuite uczwal'cu, vooral, Olmla.t 
iedereen zal moeten toegeven, dat de regeling, zooals die nu in 
a l't. 9 sub 1 is, wel zeer on bevredigend is. 

Volledigheidshalve wil ik er nog op wijzen dat, wanneer 
het amendement, dat voorgesteld is op art. 4, lid 1 zou worden 
aangenomen, art. 9 lid I , - wil men niet tot onbillijkheden 
komcn- ,zou moeten worden aangevuld met de bepaling die 
in a1't . 4 lid 1 is gelascht en die een definitie geeft van wat 
ecn in het buitenland aangenomen ambtenaar is. 

De heer Van Helsdingen : Mijnheer de Voorzitter: Ik zal 
mij onthouden van een besprelöng van het ontwerp op zich
zelf, hoewel daal' wel eenige aanleiding toe zou bestaan, in 
ZOOVCl'l'C de Regeering van de verschi llende door den Volks
raad aangenomen amendementen, - enkele waarvan ik heb 
voorgestemd en andere waartegen ik heb gestemd, - enkele 
heeft overgenomen, en andere als onaannemelijk heeft afge. 
wezen. 

Ik zou mijn rede dan ook meel' willen beschouwen als een 
motivecring van mijn stem, die bepaald wordt dool' mijn visie 
op de eonflictenregeling. 

De Regeering heeft in de Memorie van Antwoord 
verklaard, dat Zij haar standpunt heeft bepaald na ernstig 
beraad. Tenslotte heeft Zij toch enkele amendementen, waar· 
tegen Zij zich in den Volksraad in pleno krachtig heeft 
verzet, overgenomen. Daarvoor zou haar dus dank moeten 
worden gebracht, doch slechts onder reserve, want er rijzen 
bij mij al dadelij k eenige vragen. 

Was die overname bijvoorbeeld nn niet mogelijk geweest 
bij cle behandeling in den raad zelf. Zijn er, zou ik willen 
\Tagen, na die behandeling in den Volksraad nog weer nieu
we argumcntcn voorgebracht, die de Regeel'ing ertoe hebben 
geleid een ander standpunt in te nemen, afwijkende van dat 
in den Volksraad in pleno ingenomen Y Ook hieruit blijkt 
weel' hoe bij de behandeling van dit ontwerp even als van 
nndere ontwerpen en bij de gebeele conflicteuregeling zeel' 
duidelijk tot uiting komt het onjuiste standpunt, dat de Re· 
geering mijns inziens inneemt, ten aanzien van het amendee
ri ngsrecht vau den Volksraad. 

:Mijns inziens behoort het overleg zooveel mogelijk plaats te 
hebben in den Volksraad, in de raadszaal zelf. De Regeering 
heeft de verschillende amendementen, die daar worden voorge-

(Voorzitter. ) 
steld zeer ernst ig in overweging te nemen en in den raad zelf 
haar standpnnt te bepalen en in het algemeen mede te deelen 
in hoeverre zij voorgebrachte amendementen al dan niet aan· 
vaardbaar acht. Wanneer Zij den terlllijn daarvoor te kort 
acht en nader overleg met den landvoogd noodig is, dan be
hoort de behandeling nitgesteld te worden. Dat zal dan eenige 
dagen in beslag nemen, terwijl nu dool' de toepassing van de 
conflicteuregeling vijf maanden noodig zijn geweest. \Vanneer 
dan de Regeering uitdrukkelijk verklaart, dat een amendement 
onaanvaardbaar is, dan geloof ik, dat verschillende leden van 
den raad dit zullen aanvaarden en hoewel zij aanvankelijk yoor 
een amendement zouden stemmen, toch hun standpunt zullen 
herzien, omdat zij geen conflict wenscheu. 

De rol die de Regeering inzake deze amendementen heeft 
ingenomen is mijns inzien een onjuiste, omdat door deze han
delwijze de amendementen worden gedegradeerd tot moties, 
terwijl deze nadere overweging en overneming van aange
nomen amendementen als het ware conflicten uitlokt. 

Andere amendementen heeft de Regeering nadrukkelijk vel'· 
worpen, wederom na rijp beraad. Wat moet de Volksraad nn 
doen. Mag de Volksraad eiscllen, dat de Regeering alle amende· 
menten, die hij heeft aangenomen zonder meel' overneemt 1 Dan 
is bet overwicht inzake de wetgeving bij den Volksraad en is er 
geen gemeen overleg meer. De Hcgcel'Îllg sanctiollneert dan 
slechts, . wat de Volksraad wil. Dan treedt de Volksraad bui
ten zij n beyoegdheid yan yertegcl1\'ioordigend college en ver
liest de Regeering haar eigen overheidsrecht. 

Ik herhaal, wat moet de Volksmad nu doen ? De Volksraad 
kan de amendementen, onder andl"l'en die van den heel' 
BIaauw, opnieuw aanvaarden en dan brengt hij daardoor de 
Regeering in een zekere dwangpositie, want - ik zeide het 
reeds - de Regeering heeft nadrukkelijk in de Memorie van 
Antwoord verklaard, dat Zij haal' standpunt heeft bepaald 
"na rijp beraad." Aangenomen moet dus worden, dat haar 
standpunt niet meer voor wijziging vatbaar is . 

Ik zou aan de waardigheid van de Regeering tekort doen 
dool' te veronderstellen de ll10gelijkheid dat de Regeering, 
na alles wat el' over is gezegd en geschreven - Zij heeft haal' 
standpunt immel'S na l'jjp beraad bepaald - nu nog haar 
standpunt zou kunnen wijzigen, te minder, waar er géén nieu
we argumenten zijn anngevoel'd. 

Aanneming van amendementen beteekent dus: inmenging 
van Nederland, d .w.z. vaststelling van deze rechtsstof bij al· 
gemeenen maatregel van bestuur. In den Volksraad zoowel 
als in het College van Gedelegeerden is reeds ettelijke malen 
verzet aangeteekend tegen de vèrgaancle inmenging van Ne
derland in Indische interne aangelegenheden. Wij zouden 
dus, door dit over te nemen, Nederland eenvoudig in die 
interne nangelegenhec1en halen. 

Het tweede ernstige gebrek dat hieraan kleeft is, dat er 
wederom vertraging zou komen. De toepassing van de C011-

flictenregeling heeft reeds vertraging veroorzaa kt en vast· 
stelling bij algemeenen maatregel van bestuur kost zeker 
weer drie tot vijf maanden, hetgeen toch zeker niet in het 
belang van de planters is te achten. 

Is deze regeling beVl'edigend? Allerminst. Ik heb nooit 
onder stoelen of banken gestoken, dat de conflictenregellng 
verre van ideaal is. Moeten we dus het voorstel zonder llleer 
aanvaarden 1 'Ve geven danrdoor aan de Hegeering een over
wicht in de wetgeving en da~l'tegen heb ik geen bezwaar. 
Veel meer bezwaar heb ik om dit overwicht toe te kennen aan 
den Volksraad. Daarom zal ik tegen de amendementen en voor 
het regeeringsvoorstel stemmell. 

De Voorzitter: Ik heb den spreker zijn rede ongestoord la· 
ten beëindigen, ofschoon, zooa1s hij zelf zeide, zijn betoog 
meer de conf1ictenregelillg en de houding del' Regeeriug je
gens amendementen betrof dan de stof waar het hier om gaat. 
Ik wil er echter aan herinneren, dat de houding der Regee
ring in overeenstemming is met den wensch in den Volks-
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(Kerstens, Voorzitter.) 
raad, indertijd van verschillende zijden geuit, toen de Re
gecring een amendement onaanvaardbaar verklaarde. Van de 
zijde van den Volksraad werd daarna dadelijk opgemerkt, dat 
op die wijze van een herhaalde behandeling door middel van 
de conilictenregeling niets terecht zou komen. Vermoedelijk 
zal de Regeeringsgemachtigde hieromtrent in het kort wel 
het zijne willen zeggen. 

De heer Van Helsdingen : Ik heb tegen het standpunt van 
den Volksraad echter altijd stelling genomen. 

De heer Kerstens: Mijnheer de Voorzitter! Met Uw ver
lof moge ik beginnen met een meer huishoudelijke kwestie 
even in het kort aan de orde te stellen. Mij is opgevallen, 
dat het Gedelegeerdenverslag in zij n definitieven vorm zoo 
sterk afwijkt van het ons indertijd toegezonden ontwerp-Ge
delegeerdenverslag. Ik heb de moeite genomen de afwij
kende alinea 's te tellen en ben tot uiet minder dan 8 gekomen 
en dat ziju dan geen aanvullingen van enkele regels of wooo-' 
den, maar er ziju er bij van eenige tientallen regels. Ik 
maak daartegen toch bezwaar omdat ik mij voorstel, dat de 
zaak als volgt is gegaan .............. .. . . 

De Voorzitter: Ik moge ter bekorting van het debat op
merken, dat een en ander alleen een gevolg is van de over
haaste behandeling. In normale gevallen zouden de aanvul
lingen onderhands ter kennis van de leden van het C. v. G. 
zijn gebracht met de gelegenheid, alsnog een wederwoord 
kenbaar te maken. Door de overbaaste behandeling moest 
van deze werkwijze thans worden afgeweken. 

De heer Kerstens: Uw verklaring bevredigt mij uiet, Mijn
heer de Voorzitter. Zelfs in abnormale gevallen hebben naar 
mijn meeuing ook de andere leden van het College van Ue
delegeerden dan die, welke wijzigingen aanbrengen, het recht, 
op het debat voornit te loopen in het Gedelegeerdenverslag. 
Hoe kort dag het ook was, het aangevulde verslag had 
toch aan iedereen dienen te worden toegezonden met de 
vraag, of de andere leden zich alsnog in debat weI1l!chten 
te begeven. 

De Voorzitter: Maar er is in die richting geen enkele vraag 
gesteld. 

De heer Kerstens: Hoe kan zulk een vraag ook gesteld 
worden als men geen kennis draagt van de aanvullingen i 
Daar gaat het nu juist om, men kon de vraag eenvoudig uiet 
stellen, men kreeg het Gedelegeerdenverslag vóór zich, toelt 
het eenmaal onherroepelijk was .geworden en geen wijziging 
meer mogelijk was. 

De Voorzitter: In het Reglement van Orde staat aangege
ven, dat op een onherroepelijk verslag nog aanvullingen mo
gelijk zifn. 

De heer Kerstens: In dit geval was het niet mogelijk, maar 
ik zal U gelijk geven, Mijnheer de Vooriitter. 

De Voorzitter: En leest U dan tevens het Reglement van 
Orde nog eens na. Overigens ben ik zoo noodig per telefoon 
steeds bereid tot het geven van inlichtingen. 

De heer Kerstens: Ik heb U reeds gelijk gegeven, Mijnheer 
de Voorzitter! Ik hoop overigens, dat mijn opmerking begre
pen is en in bet vervolg ter harte zal worden genomen. 

Ik kom dan tot het eigenlijke ontwcrp en ik wil dan beginnen 
met de volgende beschouwing. Het na zeel' veel binnenskamers 
gevoerd overleg en na langdurige en uitgebreide debatten bij 
de behandeling van het eerste ontwerp en van de anlendemen
ten met den Volksraad thans opnieuw aangeboden ontwerp 
van een aanvullende Plalltcl'sregeling is - ik geloof, dat ik 
het zeggen mag - allerminst bevredigend. Na deze uitspraak 

(Kersteng. ) 
te hebben gedaan, kom ik dadelijk tot de vraag: Welke 
kunnen toch de oorznltcn zijn, dat verstandige menschen,. 
zooals de Regeering, de leden van den Volksraad en die van 
het C. v. G. toch zeker kunnen worden genoemd, het met den 
besten wil van de wereld lliet met elkaar eens kunnen worden_ 
Dat zij het niet met elkaar eens kUllnen worden, is zoo juist 
al gebleken door het feit, dat de niet overgenomen amen
dementen opnieuw zijn ingediend en door het feit, dat de 
heer Van Helsdingen verleid werd tot het houden van 
een beschouwing over de conflictenregeling, waarbij bij 
lUet 200v ... 1 nadruk poneerde, dat de Regeering na rijp 
beraad die amendementen uiet kon overnemen, dat er haast 
uit zou moeten worden geconcludeerd, dat het C. v. G. zijn 
standpunt had gehandhaafd, ni e t na rijp beraad. Ik vraag 
dan nogmaals: Welkc zijn de oorzaken j En ik geloof er dan 
op te mogen wijzen, dat de eerste oorzaak wel deze is, dat 
is gebleken - laat ikl het dezen keer eens anders 
zeggen dan bij de vorige bebandeling, toen ik sp.ra:k van paar
den die uiet onder het zadel willen - de onwil van de vcr
lichte despoten, di.e. de leiding van het bedrijfsleven in Neder
landsch-Indië uitmaken. "Verlichte despoten", Mijnheer de 
Voorzitter, is, zooals U met mij eens zult zijn, voor deze hee
l'en noO' een gunstige kwalificatie, want er zijn ook des
poten ~nder ondernemers, die niet eens "verlicht" zijn, 
maar er zeer duistere middelen op na houden. Het standplwt 
van deze heeren is voortdurend geweest: wij willen wel wat 
doen vóór het volk, maar niet dóór het volk; wij zijn zelf 
royaal genoeg, om een behoorlijke regeling tot stand te bren
gen, enz. Deze geest is ook weer te reconstrueeren - voor
zoover een geest voor constructie vatbaar is - uit de aan
vullingen, welke in hct Gedelegeerdenverslag voorkomen .. . Ik 
zie daar vele zeer apodictische uitspraken, waarm ettelu ke 
malen het woord "volstrekt JJ voorkomt in dermate sterke
uitdrnkkin.gen, dat het wel lijkt, alsof de .opsteller ~an dilze
aanvullingen zelf niet bijzonder overtuigd IS van de JUlstheld 
van hetgeen hij beweert. 

Ik zeg dus, dat de eerste oorzaak van het onbevredigcnde 
van deze regeling wcl genoemd kan worden de onwil van 
deze verlichte "despoten, om zich vlot en gul ondergesch:kt 
te maken aan redelijke bindiugen. Bijzonder onsympatlnek 
kwam mij in dit verband voor de verholen bedreiging - cn 
misschien mag ik niet eens van een "verholen" bedreiging 
spreken -, op verschillende plaatsen in de stukken voorko
mende dat za. te gunstige bepalingen ,vel ecns avcrechts 
zoude~ knnne~ werken, in dier voege, dat bijv. bij het stellen 
van een salarisgrens van f 350 voor het recht op bUlten
landsch verlof, de betrokken employé's wel eens nooit aan een 
dergelijk salaris zouden knnnen toekomen! Dat w1l dus zeg
gen, dat zelfs wanneer een ondernemer van oordeel zou zijn, 
dat een bepaald employé recbt had op een salaris van f 350 
op grond van zijn bekwaamheid en diensttijd, bij het dien 
employé wellicht toch niet zou geven, omdat deze dan tevens 
recht op buitenlandsch verlof zou krijgen. Er wordt dus on
verholen gedreigd met een sociale onrechtvaardigheid van d" 
eerste orde: het onthouden van een rechtmatig verdiend sa
laris, omdat daaruit verlofsrechten zouden voortvloeien. 

Dit ter duidelijke illustratie van wat ik noem den onwil 
van de verlichte despoten uit het bedrijfsleven in Neder
landsch-Indië. Maar als tweede oorzaak kom ik aan het vitium 
originis van deze regeling: de poging om op wezenlijke pnn
ten verschillende bedrijfsgroepen onder één regeling te bren
gen. Daarvoor moest ten eerste een goed werkende en in de
practijk beproefde Deli-assistentenregeling vervallen. Om die
zelfde reden kan de proeftijd, voorafgaande aan het contract, 
niet bevredigend worden vastgesteld. Kan die proeftijd in 
Deli, blijkens de practijk, zonder bezwaar 5 maanden zijn, in 
de Javasuikerindustrie is oat niet mogelijk omdat onder die 
5 maanden proeftijd precies de campagne zou kunnen vallen, 
waardoor men dus dc employé's na den proeftijd voor de dOOl-
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(Kerstens. ) 
heil bewezen diensten zou kunnen bedanken zonder er een 
definitief contract op te laten volgen. Daarom vindt ook de 
eene groep van ondernemers te zwaar wat andere reeds lang 
en vrijwillig op zich genomen hebben. Ik denk hier aan de 
diverse regelingen op het gebied van salaris, pensioen en verlof 
in de suikerindustrie tegenover die in de bergcultures. Daar
om ook is er moeilijkheid ten aanzien van de vrije dagen
regeling, die in de Deli-assistentenregeling reeds lang bevre
digcnd heeft gewerkt en dic blijkens de Memorie van Toelich
t i ng en de Memorie van Antwoord niet on verkor t voor heel 
Java kan worden doorgevoerd . Ik geloof, dat op grond van 
de motieven, die ik zoo juist stuk voor stuk heb aangevoerd 
- en ik ben er zeker van dat er nog meer te vinden zijn -
op deze regeling bij uitstek de naam Procrustesbed toepasse
lijk is. 

Daarom moest ook in deze regeling - dat heb ik nog ver
geten -, zoo ontzaggelijk veel en gedetailleerd geregeld wor
den. Maal' daarbij moet nog opgemerkt worden, zooals ook 
in de stukken voorkomt en in de commissies is besproken, dat 
niettemin de regeling nog honderd gaten biedt waardoor 
een onwillige werkgever kan ontsnappen. Als men een goed 
advocaat neemt, zoo werd in mijn commissie gezegd, kan de 
werkgever op tallooze plaatsen ontsnappen. 

Reeds bij de eerste behandeling heb ik met de Regeering 
gedebatteerd over de wenschelijkheid van differentiatie in dc 
behandcldc materic. De Regeering houdt echter krampachtig 
vast aan de noodzaak van uniformiteit in deze regeling. De 
mot ivccring daarvan was Toeds b~i de vorige behandeling niet 
voldoende, in deze memories heb ik ze zelfs geheel 
gemist. Ik blijf dan ook het standpunt handhaven, dat een 
gedifferentieerde regeling voor de verschillende groepen van 
bcc1l'ij ven in Indië verre de voorkeur vord ient en - daarom 
gaat het en dat is de lijn van mijn betoog - ook tot bevredi
gende resultaten kan Iciden, wat met deze aanvullepde planters
regeling niet het geval gebleken is. Vandaar, dat ik ook in 
de Afdeelillgell gesproken heb over "bedrijfsraden ". Echter -
en dat moet ik met nadruk op den voorgrond schuiven -
niet in elien zin, dat deze cle goede werking van do onderhavige 
regel ing zouden moeten verzekeren. Ik weet niet wie dit 
standpunt wel verdedigd heeft; ik heb het zeer stellig niet 
verdedigd. De controle cn de goede naleving van een pianters
regeling als deze moeten mijns inziens meer worden toever
trouwd aan ambtenaren van de Arbeidsinspectie en aan 
andere met toezicht belaste ambtenaren, maar niet aan de 
bedrijfsraden. Zoo is ook het karakter, het wezen van een 
bcd I'\jfsraad niet. Voor mij is de instelling daarvan het middel 
om con onlogische algemccne regeling te voorkomen niet alleen, 
maal' ook om haar te vervangen en bevredigend te vervangen. 

De bedrijfsraden, zooals ik ze mij voorstel, zonden zelf de 
regelingen voor hun bedrijf moeten maken, onder goedkeuring 
en toezicht van de overheid. Dit is natuurlijk wat anders 
dan in het Gedelegeerdenverslag wordt opgemerkt, n.l., dat 
wij weer onderworpen zouden worden aan leekenrechtspl'aak. 
Dat zou hierdoor geheel voorkomen worden. Wij zonden 
een l'egelend lichaam hebben, een regelen stellend lichaam; dat 
is heel wat anders dan een rechtsprekend lichaam. 

Mij1lheer de Voorzitter! Het komt mij voor, dat dit denk
beeld zeer wel uitvoerbaar is, ook in Indië. In de eerste plaats 
zijn de mensehen die hiervoor noodzakelijk zijn, hier voorradig. 
Tn alle cultures heeft men een voldoend aantal intègre en 
behoorlijk ontwikkelde perso1len, die in zoo'n bedrijfsraad 
zitting zouden kunnen nemen en daaraan leiding zouden 
kunnen geven. Over het algemeen - de heer Verboom wees 
daal' reeds op - is de planter in Indië zich ook zeer goed 
bewust van zijn positie in het bedrijf. Het komt in de planters
wereld vnn Indië zeer weinig voor, dat daar menschen voor
komen, zooals in sommige andere beroepen en bedl'ij.ven b.v. 
in het moederland en andere Europeeschen landen, die alleen 
maar streven naar een behoorl ijke en zoo groot mogelijke loon-
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positie voor zichzelf. Ik geloof dat de planter in Indië recht 
heeft op de erkenning, dat hij zeel' veel gevoelt ook voor d~ 
belangen, dat niet rechtstreeks de zijne zijn, voor de belangen 
van den ondernemer en de onderneming en een behoorlijk be
drijf. Dan is in Indië 001( nog veel ervaring op het gebied van 
arbeidsregelingen . Ik geloof, dat wij niet mogen onderschatten 
de beteekenis, die de adviezen van vakvcreenigingen en leiders 
\'an die vereenigingen in den loop van de jaren bij de tot 
standkoming van arbeidsregelingen hebben gehad. Ik heb 
ervaren, dat in de besturen van ar'beidsorganisaties als de 
suikerbond, de plantersbond e.d. personen zitten, die zeer 
goed op de hoogte zijn van de wetgeving op het geBied van de 
urbeidstoestande1l . Ook om die reden - herhaal ik nog eens 
- kan men zeggen, dat cl' in Indië zeel' voldoende personen 
voorradig zijn om een bedrijfsraad behoorl\jk samen te 
stellen. 

Mijnheer de \"oo1'zitter! De opmerkingen in het Gedele
geerdenverslag en in de ~Mell1orie vàn Antwoord tegen of n,a. 
v. bedrijfsraden gaan heen langs het institnut, zooals ik het 
mij gedacht had. Behalve deze eene dan, dat de samenstelling 
hier te lande van de bedoelde colleges op groote moeilijkheden 
zal stuiten. Ik heb jnist aangevoerd de argumenten volgens 
welke n.m.m. deze moeilijkheden niet zouden bestaan. Doch, 
Mijnheer de Voorzitter, misschien kan ik in tweeden termijn' 
va,n den steller dezer opmerking in het Gedelegeerdenverslag 
alsnog vernemen, waarin die moeilijkheden dan wel zouden 
schuilen. Ik houd mij daarvoor zeel' aanbevolen. Dan kan 
ik in tweeden termijn daar alsnog op terugkomen. 

Mijnheer de Voorzitter! Na de opgedane ervaring ver
wacht ik slechts bcvrediging ten deze van d~ instelling van 
bedrijfsraden. In een motie zal ik een voortvarende bestu
deering van deze materie aan de Regeering verzoeken. Het 
is niet onmogelijk, dat straks de instelling van dergelijke licha
men in het moederland door een nieuwe Regeering met kracht 
zal worden ter hand genomen. Mede in dit verband lijkt Ilet 
mij niet overbodig, dat de Indische Regeering althans begint 
mct bestudeering van het vraagstuk. Waar wij bovendien de 
ervaring hebben, dat zelfs wanneer de Rc~ering begonnen 
is met het overwegen, het besteden van aandacht aan en het 
bestlldeeren van nieuwe plannen, daarmede een behoorHjke tüd 
heengaat, voor wij tot resultate1l komen, kan het zeker zUn 
nut hebben tijdig met de bestudeering van een dergelijk onder
werp aan te vangen. 

Mijnheer de Voorzitter! Wanneer ik dit nu zeg, heb ik 
natuurlijk daarmede nog niet gezegd, dat ik mij verder 
van deze plantersregeling niets aantrek en geen interesse 
daarvoor heb. Dat zou niet kunnen, 'want hangende de be
studeering, die waarschU nlijk wel lang zal duren, hebben de 
planters in de diverse cultm'es behoefte aan een regeling val) 
hun rechtspositie, zij het dan, dat die regeling onbevredigend: 
en op bepaalde punten gebrekkig is. 

Ik zal dus gaarne mededoen aan pogingen om van dez'e' 
regeling toch nog te maken, wat daarvan te maken is. 
Daarom - ik zal het nu verder maar kort maken - heb ik 
twee van de 4 amendementen, die den vorigen keer door 
de Regeering niet zijn aangenomen, opnieuw medeondel'
teekend. 

rren aanzien van de alldere behoud ik mij mijn stand
punt voor, doch ten anzien van den minimumcontl'act
en het (('echt op bnitenlandsch verlof van personen, 
die daar hoe men het ook wendt of keert aanspraak op kun
nen laten gelden, evengoed als personen, die uitgezonden 
zijn, moet ll. m. lTI. voorzien worden. En zelfs wanneer 
ik met den heel' Van Relsdingen erken en aceepteel', da t 
de Regeering na rijp beraad heeft gezegd, het kan niet 
zeg ik eveneens, na een rijp beraad: naar mijn meening moet 
het. En wanneer ik het er dan niet door kan krijgcn, dan 
zal ik niettemin niet mede verantwoordelijk zijn voor het "het 
kan niet" van de Regeering. 
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(Voorzitter, Kerstens.) 
De Voorzitter: net is eeu goede gewoonte en ook dool' 

het Reglement van Orde voorgeschreven, dat tijdens de open
bare behaudeling van een onderwerp, de leden niet laten blij
ken van welke zijde een bepaalde opmerking, in het Gede
legeerdenverslag voorkomende, gemaakt is. Nu heeft de heer 
Kerstens een passage nit het Gedelegeeruenverslag aange
haald en die gekenschets als een bedreiging. 

Dat zou het vermoeden kunnen doen ontstaan, alsof die 
opmerking komt van werkgeverszijde. Ik geloof ook, dat 
die conclusie, dat het een bedreiging zon zijn, anders geen 
zin zou hebben. 

Dit dwingt mij positief te verklaren, dat die opmerking in 
het Gedelegeerdenverslag niet vau die zijde is gekomen. 

De heer Kerstens: Mijnheer de Voorzitter! Ik maak er 
bezwallir tegen, dat U mij woorden in de schoenen schuift, die 
ik niet gezegd heb. Ik heb volkomen in het midden gelaten. 
wie die opmerking had geplaatst , maar ik geloof, dat U zich 
aan hetgeen waarvan U mij beschuldigt, eigenlijk zelf schul
dig maakt. Ik heb alleen gezegd, "het is ecn bec1l'ciging ". Ik 
heb niet gezegd, dat die woorden van ec," bepaald lid af
komstig zijn, maar dat men dool' den tekst del' bewoordinge)1 
den indruk kreeg van een bedreiging. 

Als men leest, dat men een salaris van f 350 wel eens niet 
zou willen toekennen, omdat de Volksraad een bepaalden 
wensch voorstaat, dan kan ik daarin niet anders zien dan 
een bedreiging aan het college: denk erom, bij de incliening 
van het amendement, dat ge niet op die f 250 of f 300 staat, 
want dan dupeert gij de menschen voor lVie gij opkomt. 

De Voorzitter: De heer Kerstens meent, dat ik hem IVoor
den in den mond zou bebben gelegd. Dat heb ik niet gedaan. 
Ik heb gezegd, dat door het bezigen van een bepaalde nit
drukking door den heer Kerstens, de meening zou kunnen 
ontstaan, dat die opmerking in het Gedelegeerdenverslag af-, 
komstig is van werkgeverszijde en dat ik het da arom noodig 
vond, te doen uitkomen, dat die opmerking niet yon werk
geverszijde komt. 

De heer Kerstens: Accoord, Mijnheer de Voorzitter! 

De Voorzitter : De eerste termijn van de zijue yan den 
Volksraad is thans beëindigd. Is de Regeerin gsgemachtigde 
bereid morgenocbtend te antwoorden j 

De heer Enthoven, directeur van Justitie: Gaarne, Mijn
heer de Voorzitter. 

De Voorzitter: Dan wordt de behandeling verd"" opge
schort tot morgenochtend. 

Aan de orde is de behandeling van de 
o ntw erp-ordo nnan ti es: 
1. tot her zie n i n g van der e ge l i n g va n d e 

o vel' dra c h t van del a n d s z 0 r g van I a n d
b 0 u w, t u i 11 b 0 u we n bin 11 e n v i s s c her ti 
(Ond. 94), als gewijzigd bij Nota van 
Wij z i gin gen (st. 6); 

2. u. tot 11 a der ere gel i n g van deo v e r
dracht van de veeartsenijkundige 
overheidsbemoeienis op zelfstandige 
gemeenschap pen ; 

b. tot wij z i gin g van het l' e g I e men top 
de veeartsenijk undige overheidsbe
moeiellis en de veeartsenijkundige 
pol i tie e n van d e bon d s dol hei d s 0 r
donnantie (O nd. 95); 
a I s g e w ij z i g d b ij Not a 's van Wij z i g i n
gingen (st. 611. en 6B). 

(Prawoto.) 
De heer Prawoto: Mijnheer de Voorzitter! Bij de oorspron

kelijke overdrachtsordonnantie vervat in Stbl. 1926 No. 568 
is de overdracbt zoo geregeld, dat aan de provincie als zelf
standige gemeenschap, inderdaad een taak werd over
gedragen. De leiding en verantwoordelijkbeid van de ver
vulling der overgedragen taak werd aan genoemde 
gemeenschap gelaten. Slechts enkele zaken bebield de centrale 
overheid zich voor, nl. die, wier belang verder reikte dali 
het provinciaal belang alleen, zooals het experimenteel veld
onderzoek en de centrale wetenschappelijke verwerking der 
resultaten over Java en Madoera. 

Nieuw is bv. de gedachte, dat de leiding van de feitelijke 
landbouwvoorlichting, clie ook thans erkend blijft als provin
ciale taak, de provincie wordt afgenomen. Daarom ben ik 
het met mijn geachte medeleden eens, die in alinea 4 van 
het Gedelegeerdenverslag de vrees hebben nitgesproken, dat 
een centrale leiding als bepleit in de praktijk licht aanleiding 
zal geven tot diepgaande bemoeienis in detailzaken, vooral 
aangezien de bezetting van den landbouwvoorlichtingsdienst 
vaak even deskundig is als de toezichthoudende instantie en 
omtrent plaatselijke toestanden zelf beter ingelicht is, kan 
sub ordonnantie tot ,ongewenschte gevolgen leiden. Zoover de 
passage in het Gedelegeerdenverslag. 

In dit verband is het ook volkomen onlogisch en bovendien 
zeer schadelijk, Mijnheer dc Voorzitter, indien men de 
verantwoordelijkheid, die bet tegenwoordige provinciale 
dienstboofd draagt tegenover de provincie, degradeert tot 
een in hoofdzaak sleehts controleerende en soms slechts raad
gevende functie, die zweeft tusschen een eventueele centra Ic 
leiding en de provincie, die weinig in den gang yau zaken 
kan inbrengen, doch wel alles moet betalen. 

Dit, Mijnheer de Voorzitter, wat betreft de algemeene 
opmerkingen, die ik over het ontwerp der ovel'drachtsordon
nantie landbomvvoorlichting Java en Madoera te zeggen heb. 
Overgaande tot de artikelsgewijze behandeling, zon ik gaarne 
art. 1 lid 4 in bespreking willen nemen. 

,De Memorie van Antwoord zegt hierover, clat cle praktijk 
uitwijst, dat verscheidene regentschappen onder leiding en 
voorkennis van de betrokken provinciale organen op het be
leid van zorg voor den landbouw een eigen activiteit ont
plooien, overeenkomende met cle hierbesproken artikelen . .111011 
meent yaak, dat de provincie met genoemde werkwijze \'N'

heugd behoorde te zijn, omdat het regentschap en de bevol
king uit weerstandsfondsen en dessakassen zich offers 
getroosten willen om onder leiding van den provincialen 
landbomn-oorlichtingsdienst, te komen tot de uityoel'ing van 
hun wenschen. De schadelijke gevolgen van deze methode is, 
dat de onderbonw van de provinciale landbouwvoorlichti ng 
te groot wordt, zoodat de ressortleiders, die als regel toch 
reeds yeel hebben te doen, kans loopen, den gang van zaken 
niet voldoende in de hand te kunnen honden. Een frappant 
voorbeeld kan ik aanhalen van het regentschap Pekalongan. 
De regentschapsraad van Pekalongan heeft het besluit geno
men en ook reeds ten uitvoer gebracht, om onder contróle 
van den provincialen landbouwvoorlic11tingsdienst tot de 
intensiveering van den landbouw in het regentschap ovel' 
te gaan. Daarvoor zijn twee abituriënten van de middelbare 
landbouwschool van Buitenzorg aangenomen. De daarvoor 
benoodigde gelden worden uit een weerstanclsfoncls, da t eigen
lijk niet daan'oor is bestemd, bestreden. Als straks meerderc 
regentschappen het voorbeeld van het regentschap Pekalon
gan "olgen, dan zal de contl'öle daarop onmogelijk door den 
provincialen landbonwvoorlichtingsdienst nitgeoefend kunnen 
worden, omdat door bezuinigingsmaatregelen enz. de perso
neelsbezetting van den provincialen Jandbouw\'oorlichtings
clienst zeer krap wordt gehouden. 

Als voorbeeld zou ik gaarne de provincie van Midden-Java 
willen nemen. Bij de instelling der provincie Midden-Java 
zijn 7 landbouwconsnlenten overgedragen. Door de diepgaande 
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(Adviseur voor de Bestuurshervorming.) 
bezuiniging zijn twee van hen uit den provincialen dienst 
afgevoerd. De over'<iraeht van den landbouwvoorlichtingdienst 
aan de provincie ontwikkelt zich in een richting, dat de 
behoefte aan landbouwvoorlichting met den dag toeneemt. 
Daal' de provincie niet genoeg middelen hceft, om den provin
cialen landbouwvoorlichtingsdienst een zoodanige uitbreiding 
te geven, dat genoemde dienst den ontwikkelingsgang van de 
regentschappen bij kan houden, kunnen de loffelijke voor
nemens van het regentschap Pekalongan de leiding en voor
lichting van den. provincial~n landbouwvoorlichtingsdienst lee
lijk in het gedrang brengeIl. Dezen toestand krijgt men, doordat 
de landsuitkeering aan de provincic niet voldoende blijkt te 
zijn om de provincie in de gelegenheid te stellen tot een behoor
lijke uitoefening van de overgedragen taak. 

Daarom ben ik ook thans nog steeds een tegCllStander van 
elke overdracht van rcntrale diensten aan de autonome ge
meenschappen, wanneer die overdracht niet wordt vooraf
gegaan door een financieele regeling tusschen het land en de 
autonome gemeenschappen in h."westie. Door de kosten in dit 
geval at te schuiven op de regentschappen, treedt het ontbre
ken van ecn landsuitkecl'ing niet zoo scherp ln het daglicht. 

ConcJudcerende kom ik tot de slotsom dat: 
1. wil het land een dienst aan de provincie overdragen, 

dan moet de provincie 100% van de verantwoordelijkheid 
van de overgedragen taak dragen niet alleen, doch ook 
moet zij de noodige middelen van het land krijgen om de 
o\'cl'gedragen taak bchool'tijk te lrunnen uitoefenen; 

2. walIneer van de autonome gemeenschappen zieh ook nog 
financieele offers moeten getroosten, moeten de middelen 
vloeien in de alp-emeene pl'oyincial,c kas, en moet 
niet op eigen initiatief werken worden geëntameerd zonder 
dat men zich er om bekonnnert of de leiding en voor
lichting-gevende provinciale diensten daardoor in een pre
ca iren locstand worden gebracht. 

In verband daarmede zou ik de Regeering beleefd willen 
aanbevelen, de leden 4: en 5 van art. 1 in nadere overweging 
te nemen. 

De Voorzitter: Is de Regeeringsgemachtigc1e bereid dadelijk 
te antwoorden' 

De heer Hart, directenr van Economische Zaken: Gaarne 
na de pauze, Mijnheer de Voorzitter. 

De Voorzitter: Dan wordt de beraadslagin!;' over deze 
ontwerp-ordonnantie thans opgeschort en na de pauze hervat. 

De vergadering wordt te 11.05 uur v.m. geschorst en 11.44 
uur v ,m. hervat. 

De Voorzitter: Het woord is aan den Regeeringsgemachtig
de voor de Bestuurshervorming voor zij n antwoord in eersten 
termijn. 

De heel' Beck, adviseur voor de Bestuurhervorming : Mijn
heel' de Voorzitter! Over de thans aan de orde zijnde ontwerp
ol'donnanties betreffende de overdracht van de landbouw
vooI'lichting en van veeartsenijkundige overheidsbemoeienis 
op Java aan de autonome gemeenschappen, is in eersten ter· 
lll\jn alleen het woord gevoerd door het geachte lid, den heel' 
Pl'uwoto. 

Dit geachte lid heeft zij n opmerkingen, wanneer ik hem 
wel heb gevolgd, in twee gedeelten verdeeld. Het eerste 
gedeelte heeft betrekking op de meer algemeene omschrij
ving van de landbouwvoorlichtingstaak, zooals deze voorkomt 
in art. 1, lid 1 van het onderhavige ontwerp. 

Mijnheer de Voorzitter! Wanneer het geoorloofd is ook 
iets te verklappen van het totstandkomen van de redactie 
van dit artikeldeel, dan zou ik hier kunnen zeggen, dat 

deze formuleerin g na rijp beraad en lange overweging 
gekozen is en dat ook bij verschillende andere adviseer ende 
instanties aanvankelijk wel bezwaar rees tegen de min of 
meel' vage formuleel'ing, die men uit dit artikel meende te 
kunnen opmaken. Doch nadere bestudeering en diepere over
weging daarvan heeft toch geleid tot een vaste conclusie in 
overeenstemming met alle desbetreffende adviseurs, dat de 
nu gekozen redactie de eenig juiste is en dat deze in geen 
enkel opzicht te kort doet aan hetgeen aan de provincie is 
toebedacht als zelfstandige en ycrantwoordelijke taak. 

De heer Prawoto heeft hierbij even aangehaald de oude 
overdrachtsregeling van 1926, die vervangen zal worden 
door het lUl onderhavige ontwerp. Maar dan 1110et ik erop 
wijzen, dat in dat oude ontwerp eigenlijk niet gesproken 
wordt van overcJraeht van landbouwvoorlichting. Daarin 
vindt men het vastleggen van eenige beginselen, welke 
zullen gelden inzake de verhouding tnschen het land en de 
provincie met betrekking tot de landbouwvoorlichting. 
Nu is na een praktijk van jaren en na de daarbij opgedane 
ervaring gebleken, dat bet noodzakelijk was om te 
komen tot concretere formuleeringen, die weergeven, 
hoe de bestaaandc toestand nu gegroeid is. Die COIl

cretere formuleering van dien in de ]ll'aktijk gegroeiden 
toestand, vindt men dan weergegeven in de redactie van het 
ontwerp. Dat nit die redactie niet mag worden gelezen, dat 
de leiding van de feitelijke landbouwvoorlichting van de 
provincie wordt afgenomen, ik meen, dat dit al voldoende 
naar voren is gekomen in de Memorie van Toelichting en 
ook in de Memorie van Antwoord. El' is geen sprake van. 
De geheele leiding van de feitelijke landbouwvoorlichting is 
bij de provincie en blijft bij de provincie. El' is dus ook geen 
sprake van een degradatie ten deze van het provinciale 
diensthoofd. De heer Prawoto stelt dat het provinciale 
diensthoofd zou worden gedegradeerd tot een raadgevende · 
cu controleerende instantie. De omschrijving "raadgevende 
en controleerende instantie" houdt echter in zich zelf al in, 
dat er yan degradatie geen sprake kan zijn. Waal' 
komt het dus in feite op neer? Hoe is de bestaande toestand' 
Vve], de distributie van a11e landbouwvoorlichtingskennis, 
zooals "die door de provincie verworven is en dool' het land 
is verworven, is bij de provincie en blijft bij de provincie. 

Een tweede punt, waarop de geachte spreker de aandacht 
heeft gevestigd, betreft artikel 1, lid 4, het artikellid, dat 
betrekking heeft op de bijdragende zorg van de regentschap
pen in de voorziening der landbouwvoorlichting dool' de 
provincie. 

Het spreekt vanzelf, dat de provincie zal doen wat z~ kall 
voor de landbouwvoorlichting en dat zij met inachtneming 
van de haal' ten dienste staande middelen, die inderdaad in 
deze tijdsomstandigheden beperkt zijn, datgene zal vel'rieh. 
ten, wat nooelig is om zoo volledig mogelijk haar taak te 
vervullen. 

Artikel 1, lid 4, geeft nu niets anders dall de mogelijkheid, 
dat ook andere krachten worden ingeschakeld om de land· 
bouwvoorlichting tot ontwikkeling te brengen en op bepaal~ 
de punten te jntelî~iYe ercn. Dit is dus aanvullende steun 
aan de provinciale taak, welke men in beginsel toch zal moeten 
toejuichen. 

Deze bijdra.gende zorg van de regentschappen staat uiter. 
aard onder de provinciale voorlichtingsc1ienstleiding en zij 
behoeft ook de goedkeuring Yan de provincie. Tot dusver 
heeft in de praktijk althans voor zoovel' mij bekend, nog 
in geen enkel opzicht die praktijk de provinciale taak bemoei
lijkt. 

De heel' Prawoto is tegen elke overdracht zoolang 
geen nieuwe financieele verhouding is tot stand gekomen. 
Maar, Mijnheer de Voorzitter, in de hoofdzaak betreft het 
hier geen verdere overdracht, doch een doelmatiget· wet· 
geving voor een geconsolideerdell toestand Yll!l overdracht 
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(Prawoto.) 
en een verdere afronding van die overdracht door de toe
voegingen van tninbouw- en binnenvisscherij- voorlichting. 

Na hetgeen ik zoo even zeide, geloof ik, dat ik kan komen 
tot de beantwoording van de slotvragen van het geachte lid 
en dan zou ik willen zeggen, dat de provincie 100% krijgt 
van de verantwoordelijkheid voor de aan haar overgedragen 
taak. 

Wat betreft de middelen daartoe, moet men zich in 
afwachting van de komende nienwe financieele verhouding, 
bepalen tot den huidigen gang van zaken. 

Voor de eenige nieuwe overdracht, namelijk die van den 
tuinbouw en de binnenvisscherij , zal precies datgene worden 
uitgekeerd, wat hèt land die onderdeelen ten koste legt en 
dat komt later nader in een begrootingsvoorstel aan de orde. 

Ik geloof, dat ik de tweede vraag van den heer Prawoto 
door hetgeen ik zooeven over den gang van zaken mededeelde, 
al beantwoord heb. 

De heer Prawoto: Mijnheer de Voorzitter! Ik dank den ge
achten Regeeringsgemachtigde voor zijn duidelijk antwoord 
en zijn uiteenzetting van wat de bedoeling der Regeering is 
met de woorden, die zoowel in de Memorie van Toelichting op 
pagina 5 voorkomen als in de Memorie van Antwoord, dat 
aan de centrale diensten het toezicht en de leiding van de 
overgedragen taak blijft, zoomede het wetenschappelijk onder
zoek. 

Ik heb daarom zooeven in eersten termijn betoogd, dat het 
logiscn is, dat het centraal wetenschappelijk onderzoek nog 
steeds blijft bij de centrale leiding, maar dat aan den anderen 
kant de leiding bij den provincialen landbouwkundigen dienst 
ten volle moet worden toegekend aan de provincie. Het doet 
mij genoegen te hebben mogen vernemen van den geachten 
Regeeringsgemachtigde dat dit het geval is. 

Verder heeft de geachte Regeeringsgemachtigde gezegd, dat 
artikel 1, lid 4 zoodanig moet worden geïnterpreteerd, dat de 
regentschappen wel geldmiddelen kunnen uitleggen voor 
verbetering van landbouw, tuinbouw en binncllvisscherij 
binnen het regentscbap, doch dat de benutting daarvan steeds 
en te allen tijde moet geschieden in overstemming met den 
provincialen dienst, zoodat de leiding van den provincialen 
landbouwvoorlichtingsdienst niet in het gedrang zal komen. 

De Voorzitter: Thans kan tot stemming worden overge
gaan. 

Zonder hoofdelijke stemming worden achtereenvolgens aan
genomen: 

1. de ontwerp-ordonnantie tot herziening van de regeling 
van de overdracht van de landszorg van landbouw, tuinbouw 
en binnenvisscherij (Ond. 94), als gewijzigd bij Nota van 
Wijzigingen (stnk 6); 

2. de ontwerp-ordonnantie tot nadere regeling van d" 
overdracht van de veeartsenijkundige overheidsbemoeienis op 
zelfstandige gemeenschappen (Ond. 91i, stuk 2 A), als gewij 
zigd bij Nota van Wijzigingen (stuk 6 A) ; 

3. de ontwerp-ordonnantie tot wijziging van het Regle
ment op de veeartsenijkundige overheidsbemoeienis ell de 
veeartsenijkundige politie en van de Hondsdolheidsordonnan
tie (Ond. Oli, stnk 2 B), als gewijzigd bij Nota van Wijzi
gingen (stuk 6 B) . 

De Voorzitter: Aan deal' de is de b e han de-
1 i n g van deo n t wel' por don n a n tie tot w ij
ziging van de "Uitvoerordonnantie-kapok
p I a n t mat e l' i a a I 1935'" (S t a a t s b I a dNa. 92). 
(Ond.107). 

Deze ontwerp-ordonnantie wordt zonder beraadslaging en 
zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voorzitter : Ingediend zijn de volgende amendementen: 

(Voorzitter.) 
1. Am end e men ten, voorgesteld dool' 

Blaanw, Verboom 
(st. 19), lnidende: 

de heeren 
en Kerstens, 

"Ondergeteekenden hebben de eer voor te stellen in 
het gewijzigd ontwerp eener Aanvullende Plantersrege
ling (Ond. li3 - stuk 15 ) de volgende wijzigingen aan 
te brengen: 
I. Het eerste en het tweede lid van artikel 4 worden 

gelezen als volgt: 
(1) De overeenkomst kan worden aangegaan 

voor bepaalden of onbepaalden tijd met dien ver
stande dat zij geacht wordt voor den tUd van ten 
minste één jaar te zijn gesloten. 

(2) Bij regeeringsverordening kan worden be
paald, dat de voorschriften in het vorige lid betref
fende den minimum-contractsduur van één jaar niet 
zullen gelden voor in Nederlaudsch-Indië aangeno
men arbeiders van bepaalde groepen. 

IT. In het eerste lid van artikel 9 vervallen de woorden 
"in den zin als omschreven in het eerste lid van 
artikel 4" en wOl'dt aan het slot de volgende zin
snede toegevoegd: 

"Een arbeider wordt geacht buiten Nederlandsch
Indië te zijn aangeworven, indien aldaar met hem 
door of namens den werkgever onderhandelingen, 
hetzij schriftelijk hetzij mondeling zijn gevoerd, dan 
wel toezeggingen zijn verstrekt, welke tot het slui
ten van een arbeidsovereenkomst in Nederlandseh
Indië hebben geleid ". 

2. A !TI e n cl e men t, vool'gesteld door de hem'cn Ver
boom, Blaauw en Kerstens (st. 20), 
luidende: 

"Ondergeteekenden hebben de eer voor te stellen in 
het eerste lid van artikel 9 van het gewijzigd ontwerp 
eener Aanvullende Plantersregeling (Onel . li3 - stuk 
15) in plaats van het getal 350.- te lezen 250.-" 

3. Am end e men ten, voorgesteld dOOl' de heeren 
Blauw, Soetardjo en Soangkoe
koepon (st. 21), luideneIe : 

",Onclcl'geteekenden hebben de eer voor te stellen 
artikel 9 van het gewijzigd ontwerp eener Aanvullende 
Plantersregeling (Ond. 53 - stuk 15) als volgt te 
wijzigen: 
a. in het eerste lid vervallen de woorden: "in het bui

tenland dool' te brengen"; 
b. lid (3) wordt gelezen: "wanneer de arbeider van 

zijn recht op verlof wenscht gebruik te maken, moet 
hij daarvan den werkgever ten minste één maand 
vóór den aanvang van het verlof kennis geven en 
deze tevens meeledeelen, of hij zijn verlof binnen dan 
wel buiten Nederlandseh-Indië wenseht dool' te 
brengen J J i 

c. tussehen de leden (3) en (4) worden ele volgende 
leden ingevoegd: 

,,(4) Wanneer het verlof binnen Neelerlandsch-Indië 
wordt doorgebracht, kan ele verlofsduur met ten hoog
ste drie maanden worden verminderd ". 

,,(5) De arbeider, die niet valt onder liel (1) van dit 
artikel, heeft telkens nadat hij zeven jaar, de eventueele 
proeftijd inbegrepen, bij denzelfden werkgever heeft ge
diend, recht op een binnenlandsch verlof van elrie maan
den met behoud van het volle geldloon "." 

Ten slotte is ingediend een mot i e, voorgesteld dool' de 
heeren Kerstens, Van Helsdingen en Thamrin (st. 22), 

luidende: 
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(Voorzitter. ) 
"Het College van Ged .. Jegeel'den, 
na de tot tweemaal toe plaats gehad hebbende behande

ling eener Aanvullende Plantersregeling overtuigd, dat een 
bevredigende regeling der rechten en plichten van werkge
vers en werknemers ten opzichte van elkaar slechts bereik
baar is met gedifferentieerde regelingen in de eigen sfeer 
der onderscheidena belangen, op basis van redelijk overleg 
tusschen de in bedrijfsraden samenwerkende belanghebben
den, aan wier beslissingen bindende kracht ware toe te 
kennen, behoudens goedkeuring door de Overheid, 

dringt er bij de Regeering op aan, het vraagstuk van de 
instelling der bedoelde bedrijfsraden zond~r uitstel in 
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studie te nemen, dan wel door een Haar in te stellen 
Commissie in studie te doen nemen en het resultaat daarvan 
zoo spoedig megelijk aan den Volksraad voor te leggen". 

Deze amendemen ten en motle zullen heden worden vermenig
vuldigd en rondgedeeld. 

Morgen te 9 uur v.m. zal worden begonnen met de verdere 
behandeling van de Plantersregeling. 

Na de afhandeling van dat onderwerp zal de verdere be
handeling van de wijziging der zegelordonn.antie C.a. plaat.s 
hebben. 

De vergadering wordt te 11.57 uur v.m. /lesloten. 
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16de VERGADERING_ 

Vérgade 'ring van 'Dinsdag 22 December 1936. 

- ' 
(Bijeenroepingsuur : 9 voormiddag.) 

Ingekomen stuk. - Tweede behandeling Aanvnllende 
Plantersregeling (Ond. 53) . - Motie-Kerstens c.s. betr. de 
instelling vau bedl'ijfsraden (.oud. 53, st. 22). - Wijzigin g 
cn aanvulling van de wetgeving op de rechten van zegel, 
overschrijving, enz . (Ond. 40) . 

Voorzitter: de heer Mr. W. H. VAN IillLSDINGEN. 

Tegenwoordig met den Voorzitter 13 leden, te weten: 

de heeren Blaauw, Van Helsdingen, De Hoog, 
Kerstens, Mohamad Noor, Prawoto Soemodilogo, 
Soangkoepon, Soetal'djo, Thamrin en "Verboom. 

Kan, 
Roep, 

Regeeringsgemachtigden de heeren : Enthoven en Holt
kamp. 

De Voorzitter: Geachte Medeleden! Ik open deze ver
gadering. 

De Secretaris deelt mede, dat is ingekomen een bericht 
van den heer Weyer, dat hij wegens ziekte verhinderd is, 
de vergadering bij te wonen . 

De Voorzitter: Aau de orde is 'de voort
zettin g del' tweede b ehande lin g van de 
on t w e r p - 0 r don n a n tic, hou den dcc e n "A a 11-

vullende Plantersregeling" (Ond. 53; Zit
ting s jaar 1935-1936 .ond. 120), zooals dit 
ontwerp nader door de Regeer ing is ge
wijzigd (Ond. 53 -stuk 15). 

Het woord is aan den directeur van Justitie voor het uit
spreken van het regeeringsantwoord in eersten termijn. 

De heer Enthoven, directeur van Justitie: Mijnheer de 
Voorzitter! Dool' verschcidene leden is de aandacht gevestigd 
op het bijzondere karakter van de procedure, waarmede wij 
bezig zijn, de herbehandeling van een ontwerp, waarover geen 
overeenstennrllng is bereikt met den Volksraad. Ik kom hierop 
nader terug. Het bijzonder~ karakter van deze behandeling 
blijkt overigens reeds hieruit, dat wij thans, nu pas de eerste I 
termijn van den Volksraad is beëindigd, reeds zeer ver gevor
derd zijn met de behandeling. De amendementen zijn reeds 
ingediend - men mag aannemen àlle amendementen -, zelfs 
heeft één lid reeds zijn stem over het ontwerp gemotiveerd. Men 
zou kunnen vragen, of er nog veel voor den Regeeringsge
machtigde te bespreken overhlijft, nadat duidelijk van de zijde 
van den Volksraad is te kennen gegeven, hoe het standpwlt der 
leden is tegenover het tweede ontwerp. Toch geloof ik, dat mijn 
taak door deze situatie niet gewijzigd is en dat er ook nog 
voldoende reden is om aan den Volksraad nog de argnmenten, 
voor te houden, die de Regeering nog meent te kunnen voor
brengen; om nog een poging te doen om datgene te kunnen 
bereiken, waarvoor wij hier bijeen zijn, uI. het verkrijgen van 
overeenstemming tusschel1 Regeering en Volksraad. 

Alvorens ik nu de eigenlijke geschilpunten tusschen 
Regeering en Yolksraad bespreek, eerst nog een paar punten, 
die feitelijk met dat meeningsverschil niet te maken hebben. 

In de eerste plaats moet ik een en ander zeggen over de 
bedrijfsraden, waarvoor het geachte lid, de heer Kerstens 
heeft gepleit. Het is thans duidelijk, hoe althans de heer 
Kerstens zich die bedrijfsraden voorstelt; niet als een systeem, 

(Directeur van J ustitie.) 
dat moet leiden tot hetére cOlitrole OP ' de nalevi.:ng van de 
PlantérsregeliIig "-' met voldoening heeft de Regèering van 
den heer Kerstens gehoord, dat hij die ' controle beter acht 
in handen van het ambtelijk apparaat, waarin dan ook in de 
Algemeene Plantersregeling reeds op versehillende punten is 
voórzien '- r maar dat het voor hem gaat om een soort 
;~corpol'atief" systeem, hetgeen in Europa en in andere 
deelen der wereld langzamerhand meer en m.eeT voor
standers vind t. De argumenten, welke het geachte lid, 
de heer ' Kerstens, aan zijn pleidooi voor de instelling 
van bedrijfsraden laat voorafgaan, kan de Regeering niet 
onderschrijven eu het is wel goed dit nog eens duidelijk 
van te voren te stipuleer en. Het eerste motief van den heer 
Kerstens is, dat de Indische ondernemers nu eenmaal verlich
te despoten zijn en dat de onwil van de Indische onderne
mers, om mede te werken aan het tot stand komen van een 
bevredigende regeling zal moeten leiden tot de door hem 
gewenschte instelling van bedrijfsraden. De Regeering kan 
dit niet onderschrijven en acht dit volkomen onbewezen en 
zelfs, indien dit zoo was, geen motief voor de instelling van 
bedrijfsraden. 

In de tweede plaats moet de Regeering nitdrukkelijk ont
kennen, dat er reden is om nu met bedrijfsraden t e streven 
naar een betere regeling der verhouding tusschen de werk
gevers en werknemers omdat de regeling welke thans voor ons 
ligt onlogisch en onbevredigend zou zijn. Ook dit ontkent de 
Regeering ten stelligste. Het -kan zijn, dat in die regeling 
punten zijn welke voor verschillende leden van h et eollege. 
ieder voor zich, onbevredigend ziju, dat de regeling als 
geheel onbevredigend is en speciaal, dat zij onbevredigend 
zou zijn als zij zonder verdere wijziging in het Staatsblad 
mocht komen, kan de Regeering zeer zeker niet toegeven. 

Wat nu betreft ilet vraagstuk van bedrij fsraden zelf, het 
is ook goed, dat het geaehte lid, de heer Kerstens, het 
misverstand heeft rechtgezet, dat bezig was zich te vormen, 
n.l. , dat men hier op het oog had een soort van rechterlijke 
colleges. Het is nu duiê1elijk, dat althans van zijn zijde, wordt 
aangedrongen Op' regelgevende colleges. Maar ook in den vorm 
zooals hij zich die colleges denkt, niet als een soort rechter 
maar als een wetgever met de bevoegdheid om regels vast 
te stellen van bindenden aard, kan de Regeering voorshands 
nog uiet veel voor het denkbeeld gevoelen. Het lijkt de 
Regeering weinig te stl'ooken met het stadium van ontwik
keling van het Indische arbeidsrecht en de Indisehe arbeids
verhoudingen. Intusschen is er een motie ingediend en el" 
zal gelegenheid zijn voor de Regeering, misschien om nog een 
enkel woord te zeggen, maar in elk geval om aan te hooren 
de denkbeelden ter zake van het college, wat voor de Regee

, ring in dit geval wel van het hoogste belang moet zijn. 
Intusschen, ook het geachte lid, de heer Kerstens, wil, in 

afwachting van de bedrijfsraden die dan toeh niet zoo heel 
spoedig zullen komen, een regeling voor de planters, al is 
het dan een gebrekkige regeling. Hij wil er toe medewerken 
om de zeer gebrekkige regeling z.i.. , welke hier thans 
ligt, nog wat te verbeteren. Daarom zegt het geachte lid, 
heeft hij van de vier amendementen welke de Regeering heeft 
afgewezen, er thans weer twee onc1erteekend. Het is hier 
de plaats even te wijzen op een vergissing van den heer 
Kerstens. Hij heeft één amendement onderteckend, aat over
eenstemt met een door de Regeel'illg aÏgewezen amendement. 
Het andere door hem o'Jlderteekende 8Jnendement, het am~n
dment-Verboom, is nieuw, in dien zin, dat een amendement 
van nagenoeg gelijke strekking bij de eerste behandeling niet 
dool' de Regeering maar dool' den Volksraad is afgewezen. 
Hier komt het geachte lid niet tegen een Regeeringsbeslis
sing op maal' tegen een beslissing van den VolksraaKI. 

(De heer KeT s ten s : In eerste instantie ten minste!) 
Een ander punt, dat vooraf nog even moet worden aange

roerd is de kwestie der verslechtering van de pensioensvoor-
• ,:- t - " ,. 'r ' '; i;" , . 'J, 
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waarden, waarover het geachte lid, de heer Ver boom, sprak. 
De heer Verboom onderstelde terecht, dat de Regeering ook 
thans weer zal verwijzen naar de werkzaamheden van de 
pensioencommissie. De Regeering deelt zijn bezorgdheid wat 
betreft de mogelijkheid van wijziging van de pensioensvoor
waarden, waar die ziju toegekend, maar de Regeeriug blijft 
bij haar standpunt, dat in een: regeling als deze, cUe geen 
verplichtingen oplegt ten aanzien van pensioenen, ook een 
bestendiging van vrijwillig aanvaarde verplichtingen niet op 
haar plaats zou zijn . Dus dit is inderdaad iets, wat thuis
behoort in ecn regeling als waarmede thans de pensioencom
missic bezig is en waaromtrent het geachte lid thans vraagt 
hoe het daarmede staat, of daarvan iets te zeggen valt. Daarop 
kan de Regeering mededeelen, dat Zij verwacht, dat het eind
rapport van de pensioencommissie nog in het jaar 1937 zal 
worden uitgebracht. 

Mijnheer de Voorzitter! Een tweede punt door het geachte 
lid, den heer Vcrboom besproken, betreft de vraag of 
ue r('p;clin~ in het ontwerp betreffende geneeskundige vcr-
7.on::!;il\~~ vil n de wC'rknemers niet wat te royaal is en 
daarvan niet te Vl'cczen is in het bijzonder het onaangename 
gevolg, dat ondersteuningsfondsen, die thans bestaan en goed 
werk doen, daardoor hun aantrekkelijkheid, hnn waarde voor 
de geëmployeerden zullen verliezen en dus zullen ten gronde 
ga,an, hetgeen dan weder te betreuren zou zijn, aangezien die 
ondersteuningsfOlldsen ook hulp verleenen in die bijzopdere 
gevallen, waarin ook deze regeling nog zal te kort schieten. 
1)c n.cgecl'ing wil hier even op antwoorden, dat Zij zich niet 
zoo bezorgd maakt over die ondersteuningsfondsen. Zij 
meent, dat het nog wel zal medevallen, doch dat is tenslotte 
maar een speculatie. \Vat bij de Regeering den doorslag moet 
geven is, dat men om in zeer bijzondere gevallen te helpen, 
toch zekel" niet de regeling, die hier is getroffen, mag op
heffen, of sterk besnoeien. Te royaal voor de werknemers 
acht de Uegecring de regeling in het ontwerp ruet. 

MUnheer de Voorzitter! Het vierde punt, dat ligt buiten 
het eigen lijke geschil - wanneer men het zoo noemen wil 
- tusschen Volksraacl en HegeeI' ing is het punt, van de be
gl'cll :'.ing van de groep werknemers, die recht zal hebben op 
buitenlandsch verlof. Om het kort te zeggen, de loong rens. 
Ik heb reeds in herinnering gebracht dat dit niet is cen 
geschilpunt, zooals de andere punten, die thans bchandeld 
worden. Er is geweest bij de eerste behandeling een amende
ment-Van Lonklluyzen c.s., stuk 6. Dat wilde de loongrens 
op dit punt van .f 350 verlagen tot .f 300 en dit amendement 
i.s YCl'WOl1)Cn mel 20 stCl"rl1nen vóór en 32 stemmen tegen 
:.\fijnhecl' de Voorzitter. ]~en enkel punt uit de vCL'dcdiging, 
die ilaJl dat amendement destijds gegeven werd, verdient nog 
wel vermelding. Het geachte lid. de heer De Hoog zeide bij 
die gelegenheid, dat in den malaisetijd een bedra<; van .f 350 
te hoog moest worden geacht. Een bedrag van f 300 zou 
juister zijn en welljcht zou binnen 5 jaren de man van.f 300, 
.f 350 verdienen . Mijnheer de Voorzitter. Men zou kunnen 
vrag-en, of die verwachting niet reeds thans bezig is in ver
vuiling te gaan, of dïe tijd dat de man van .f 300, .f 350 zal 
verdienen nog zoover af is. Er wordt weleens te vaak een 
beroep gedaan op de gewijzigde situatie op monetair gebied. 
Maar een ding: is toch wel zeker, n.l. dat op dit punt die ge
wi.izi.~de situatie in het voordeel bleek van het voorstel der 
He~eel' ing-. Een bedrag-, dat in dien malaise-tijd te hoog werd 
p:eacllt, zal zel<er nu niet om die reden moeten worden' vcr
laa~d. 

De Rcg-ce l'ing- l e~1 inmiddels aan den Volksraad deze vl'aag 
voor of het cen jniste toepassing zal z\j n van het recht van 
amendecl'ing' van den Volksraad, om bti deze procedure, naast 
de punten, waarop de Regeel'ing van de beslissinge'll van den 
Volksl'aad is argewekc,n, r,!og weer .andere punten aan de 
orde te stellen en in beraad te nemen, waáromtl'eht de over
censtemm,n~ l'eecl~ was bereikt. lIet l'egeeringsvoorstel Ohl op 
dit pnnt de loongrens te stellen op f 350 is door den Volksrilad 

aangenomen. Het staat den Volksraad natuurlijk vrij desniet
temin thans tot een andere beslis ing te komen, maar hij het 
recht van amendeCl·ing gaat het om praktische beslissingen, die 
een nadere omgrenzing van dat recht zullen vaststellen en men 
mag· zich dus ~eker afvragen of het wel wenschelijk is. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik zal het hier voorloopig bij laten, 
wat dit overigens uiterSt belangrijke punt betreft. Het amen
dement zelf komt nog in bespreking. 

Ik kom nn tot de eigenlijke geschilpunten, vier in getal. 
Deze tweede behandeling heeft uog wel eenig praktisch effect 
gehad, want van die vier geschilpunten zijn ·er reeds twee 
feitelijk geheel op den achtergrond geraakt. Zij zijn nog wel 
door een enkel lid aangeroerd, want in de eerste plaats hebben 
de geachten leden : Verboom en Soangkoepon nog gesproken 
over dat eene amendement, dat vermelding eisehte van de 
vr\ie dagen in het contract. 

Dit is een detailpunt van uiet groot principieel belang. 
De heer Soangkoepon deelde mede, dat hij niet overtnigd 

was, maar dat hij toch berustte. 'De heet Ver,boolll deeld~ 
mede, dat hij geheel accoord ging met hèt 'standpunt del' 
Regeering. Ik meen, dat dit punt hiermede als voldoen~é 
besproken kan worden beschonwd. Een amendement is niet 
ingediend en naar ik meen, ook niet te verwachten. 

Het tweede punt, dat op den achtergrond is geraakt, is 
de aanvulling bij de eerste behandeling aangebracht in dè 
regeling betreffende de geneeskundige behandeling. . 

De Regeeringsgemachtigde is eenigszius debet aan de aan: 
neming van dit amendement, omdat hij daar niet zoo krachtig 
tegen inging als hij zou gedaan hebben, indien hij wat meer 
tijd had gehad dit amendement te bestndeeren. Als veront
schuldiging moge dienen, dat ook de Volksraad zelf Djet 
dadelijk alles heeft h-unnen overzien, wat hieraan vastzit. 
Tenslotte mag de Regeering aannemen, dat de argumenten 
aangevoerd tegen de aanneming van dit amendement bij den 
Volksraad en het college van Gedelegeerden invloed hebben 

' gehad. Alleen het geachte lid, de heer Verboom, roerde di~ 
pnnt nog aan en verklaarde, dat hij met het regeeringsstand-
punt accoord ging. . 

Dan blijven tenslotte over twee belangr~l'e punten, waarop 
nog steeds tusschen het standpunt cler Regeerülg en dat van 
den Volksraad verschil bestaat, het pnllt van den minimum 
eontraetsdnur en dat van de binnenlandsche verloven. 

Met betrekking tot den minimum contractsduur . heeft d~ 
heer Blaauw een preleminaire vraag gestl\1d - terecht -
waarom het woord "tenminste" uit den tçkst van he.t on.t
werp was verdwenen en hij stelde tereent, dat dit een lapsus 
wns. Inderdaad, dat woord hoort er nog steeds in en de 
H.egeel'ing verzoekt het Co1lege clan ook, dit w'oord' in den 
tekst alsnog als geschreven te beschou wen. 

Wanneer ik hier nu, wat het vl'aagstnk zelf betreft, tegen
over elkander stel het systeem der Regeering en dat van 
mr. ~la.auw ten aanzien van den minimum contractsduur, 
dan moge ik beginnen met een aanprijzing van het systeem. 
der Regeer;ng. Dat systeem heeft de heer Weyer zeer juist 
weergegeven. Inder.daad, het gaat hierom, dat de Regeering 
eerst één en vervolgens een tweede zaak als onbehoorliik 
heeft moeten erkennen en daartegen voorzieningen in het 
ontwerp heeft moeten opnemen. Onbehooriijk is hkt van 
een werkgever, wanneer hU een werknemer uit het bu.iten~ 
land laat komen en dien man, wanneer die eenmaal 'hier is 
gekomen, binnen het jaar weer op de Indische arbeidsmarkt 
hislaat. Onbehoorlijk is het ook wanneer de. werkgever, zoó~ 
als het éent '~mkele. maal ' gebeurd is, voor p~~'Sop.eel, .dat pet~ 
manent nooelig is, maar periodiek, jaar in jaar uitJ tijdëlijlr 
pèrsorreél aanneemf, ,vnnneer men met het tijdelijk pçrsoneel 
"'erkt · ... oor· wèrkzaamheden, die telken jare terngkome" eri 
dOeze ménschen na' enkele màanden weer loSlaat, alweer op àé 
Indische arbeidsmarkt, of liever, op de Indische liefdadigheili 
en lietIltililiek haf zorgen voor liet levensonderhoud vah deze 
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meilschen· . . Dat zijn twee concrete punten: de impol'tkro.ch
teri, die men hier niet aan hun lot mag overlaten, nog vóór 
ze zich ook maar eenigszins aan de Indische omstandigheden 
hebben weten aan te passen en het gesignaleerde misbruik 
inzake de nitbreiding van categorieën tijdelijk personeel. In 
die twee punten wordt voorzien en dat is een systeem, dat 
volkomen logisch en ook uitvoerbaar 'is. 

Wat stelt de heer Blaanw hier tegenover! Hij begint met 
een bestrijding van de motieven der Regeering. Importkrach
ten , Daarvoor is het niet noodig om ze te beschermen tegen 
een ontslag binnen enkele maanden nadat men ze in Indië 
heeft geïmporteerd. Daarvoor is iets anders noodig, n.l. te
rugzending. Maar het geachte lid weet toch, dat daarvoor 
geen bijzondere voorziening noodig was. Een del' twee crisis
ordonnanties op de verhouding tusschen werkgever en werk
nemer schrijft reeds voor, dat importkrachten, die men hier 
ontslaat, -moeten worden ternggezonden . Daarmede is dan 
nog niet aan den man goedgemaakt, wat men aan hem mis
deed. Het is niet juist, dat men hem in eenzelfde positie 
brengt door hem per eerstvolgende boot naar Nederland 
terng te stnren. Laat de heer Blaanw zich eens vool'stellen, 
dat hij zelf in een dergelijke positie verkeerde, dat hij in 
Nederland was aangeworven voor Ned.-Indië ongetwijfeld 
in de vaste overtniging, dat het om een levenswerk voor hem 
ging en dat men hem, wanneer hij hier in Indië is aange
komen, om een willekeurige reden, zonder dat hij el' aanl ei
ding toe heeft gegeven, ontslaat en hem dan zegt: Nn ja, 
het eeuige, wat ge knnt eischen is, dat men U terugzenden 
zal en zie dan in Nederland maar verder wat ge doet. Daar
mede is de onbillijke behandeling niet opgeheven. 

Het geachte lid, de heel' Blaauw meent, dat een bescher
ming voor deze concrete gevallen onbillijk en onbehoorlijk 
zou zijn, onbillijk tegenover andere werknemers, aan wie 
men die bescherming niet geeft - niet geeft, zeg ik er dade
lijk bij, omdat zij die niet behoeven -, onbehoorlijk, omdat 
aldus van den werkgever wordt geëi scht, dat hij die werk
kracht, ook wanneer hij die niet kan gebruiken, toch een jaur 
lang aanhoudt. 

Ook op dit laatste punt heeft de heer Weyer een zeer juiste 
opmerking gemaakt, n.l. dat het niet logisch is om, wanneer 
men bet onbehoorlijk acht tegenover den werkgever om h<lJll 
een jaar te binden aan een nieuwe kracht, die hij uit Hol
land laat komen, men de zaak niet verbetert dooI' hem 'dan 
tevens te binden aan alle nieuwe krachtr.n, die hij aanneemt, 
ook wanneer zij hier te lande zijn aangenomen. De onbehoor
lijkheid zou hierdoor slechts worden vergroot. 

Laat men vooral ook niet vergeten, dat hierin niet ligt -
wat misschien de een of ander zich gedacht heeft - een 
bevoorrechting van de importkrachten, zelfs niet een bevor
dering van den import van werknemers, want wanneer men 
weet, dat men een nieuwe kracht, ook wanneer deze tegen
valt, niet zoo aanstonds weer kwijt is, zal men toch zeker zeer 
voorzichtig zijn met de uitzending dier krachten en zal men 
eerder ileu kans geven aan Indische krachten, wien men een 
~angeren proeftijd kan geven, langer dan de officieele proef
tijd, omdat men niet aan tijd gebonden is, niet aan tijd ge
bonden behoeft te zijn, omdat het voor de Indische kracht 
wel hoogst onaangenaam kan zijn, maar niet een ramp, wanM 
neer hij na een korten proeftijd een anderen werkgever llJoe! 
zoeken. 

De Regeering moet dus ten stelligste ontkennen, dat een 
bescherming op dit punt alleen aan imporkrachten en, in die 
gevallen, waarin zich het misbruik voordoet, waarvan 
sprake is, onbillijk en onbehoorlijk zou zijn. Maar aangeno
men, dat het geachte lid, de heer Blaauw, gelijk heeft en 
dat inderdaad e~n dergelijke regeling onbillijk en onbehoor
lijk is, wat moet dan de conclusie zijn' Moet deze dan zijn, 
dat men die regeling dan algemeen moet maken' Moet men 
~oncludeeren, dat de regeling, die de Regeering geeft, moet 

worden omgekeerd' Dit laatste is de conclusie van het ge~ 
achte lid, den heer Blaanw. 

Tenslotte heeft het geachte lid, de heer Blaauw, toegegcven, 
dat de praktische bezwaren., die kunnen bestaan tegen een rege
ling zonder uitzonderingen, die verbiedt aanneming van tijde
lijke krachten, moeten worden opgeheven, ook in zijn systeem. 

Hij wenscht alleen omkeering van den regel. Hij wenscht, 
dat de regeeringsverordening ruet zal aanwijzen voor welke 
andere categorieën de regel zal gelden maar, dat zij zal aan
wijzen voor welke categorieën de algemeene regel niet zal 
gelden. Ik kom hier dadelijk op terug, maar wil reeds thans 
opmerken, dat de eeruge logische conclusie zou zijn om een 
dergelijken onbillijken en onbehoorlijken regel niet algcmeen te 
maken, ook niet om die om te keeren, maar om bern op te hef
fen. Indien men inderdaad uitgaat van het denkbeeld, dat zulk 
een termijn van één jaar onbillijk en onbehoorlijk is, dan moet 
men hem voor niemand stellen. 

Ik g>eJoof, dat wanneer een outsider de stukken over het ont· 
werp doorleest en wanneer hij kennisneemt, van hetgeen in 
eersten termijn is gezegd, hij zich met verwondering zal af
vragen waarom nu toch juist op dit punt wordt volgehouden 
dat de Regeeringsvoorstellen niet bruikbaar zijn. Men vraagt 
ruet om een regel zonder uitzonderingen te maken, men vraagt 
niet om een regel op te heffen, men vraagt geen onbehoorlijke 
of onbillijke bescherming, maar men vraagt slechts omkeering 
van den regel. 

De heer Blaauw heeft het bezwaar 'bestreden, dat de 
Regeering tegen deze omkeering op zichzelf heeft aangevoerd . 
De Regeering heeft gezegd, dat dit practisch niet tutvoerbaar 
is; wat practisch uitvoerbaar is, is, dat men behalve de geïm
porteerde werknemers onder de bes<.>herming brengt arbeiders 
van een bepaalde groep waarin zich het misbruik voordoet 
van tijdelijk personeel, dat jaar in jaar tut gebruikt wordt. 
De Regeering heeft opgemerkt, dat wanneer men wat hier 
uitzondering is tot regel maakt, dan geen rekening wordt 
gehouden met het feit, dat aanstelling van tijdelijk personeel 
in practisch alle betrekkingen kan en moet voorkomen, zonder 
dat daarbij sprake is van misbruik. 

De heer Blaauw heeft niet ten onrechte de opmerking ge
maakt, dat zich dit dan toch ook kon voordoen wanneer de 
Regeering bij regeeringsverordening een bepaalde eatcgorie 
arbeiders zou hebben aangewezen als vallende onder' dell 
regel. Inderdaad. De heer Elaauw verzocht, als ik hem 
goed begrepen heb, dan eens mede te deelen in welken vorlll 
de Regeering dit bezwaar meende te kunnen omzeilen. Die
zelfde vorm zon dan ongetwijfeld bruikbaar zijn om bij de 
omkeering van het systeem, de aanstelling van tijdelijk pet·
soneel in alle betrekkingen mogelijk te maken. Ik wil het 
geachte lid gaarne ter wille zijn en hem mededeelen, dat de 
Regeering zich voorstelt om bij regeeringsverordening wnor 
een groep wordt aangewezen welke onder de regeling vaJt, 
daaraan toe te voegen, dat in die b'l'oep tijdelijk pcrsoneel 
voor korteren tijd dan één jaar kan worden aangestelel bü 
opvolging in geval van ziekte, of buitenlalldsch verlof, of 
voor werkzaamheden, die een kennelijk tijdelijk karakter 
dragen, zooals b.v. het bonwen van een fabriek, dus niet b\j 
geregeld terugkeerenden campagne-arbeid en dergelijke. Nu 
kan men uitvoering geven aan een opdracht van den ordon
nantiewetgever om een groep aan te wijzen, die onder den 
regel zal vallen en de Regeeringsverordeuing zal daarbij he
perkingen kunnen stellen, die tutbreiding kunnen beperken 
ten aanzien van de gevallen, die ik zooeven aanduidc, Doch 
het wordt geheel anders, wanneer de ordonnantie eischt niet 
uitbreiding, doch opheffing van den regel ten aanzien van 
bepaalde groepen. Hoe kan hier een behoorlijke uitvoering 
aan de wet gegeven worden in dezen vorm, dat men voor alle 
betrekkingen, welke dan ook, tijdelijk personeel nitzondert 
in de gevallen, dat ziekte of buitenlandsch verlof enz. enz. die 
aanstelling noodzakelijk maken' Dat is niet de aanwijzing van 
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een bepaalde groep, dat is niet de uitvoering van eon bepaling 
en dit is in hooge mate onpraktisch. Men kan nog toezicht 
uitoefenen op die uitzondering van den regel, die naoelig zal 
LUU, indjcn men een scherp omschreven groep arbeiders aan
wijst als (LÎtgesloten ill het algemeen van tijdelijke aanstelling. 
Doch men kan niet toezicht nitoefenen op een vrijstelling 
- aangenomen dat die in overeenstemming zou zijn met de 
bepaling van de ordonnantie - die alle indienststelling van 
tijdelijken aard zou betreffen, die voor het toezicht zou 
eischen, dat geen tijdelijke indienststelling meer zou plaats 
hebben, dan onder garantie, dat hierbij de wet wordt 
nageleefd. 

Mijnheer de Voorzitter I De Regeel'ing moet dus volhouden, 
dat een redelijke, laat ons zeggen, juridisch juiste toepassing 
van de bepaling, die bet geachte lid, dc heer Blaauw in de 
ontwerp-ordonnantie zou wcnschen te zien opgenomen, niet 
111.ogel ijk is en dnt, indien mon daarover heen zou willen stap
pen en men in strijd met wat de ordonnantie zou doen veronder
stellen, nict cen bepaalde groep, doch alle groepen zou aan
wijzen YOOl' bepaalde gernllcn, men dan zou komcn tot een 
systeem, dat praktisch ook al weder zeel' slecht zou werken 
en een taak zou leggen op de controleerende instanties, die te 
zwaar is. Dit is ook niet noodig. 

Ik mug hier in herinnering brengen iets, dat in bet Gedele
gecrdenvcrslag aun de Regeering werd verweten. Daarin 
WCl'd. n.l. aan de Regeering venvetell, dat deze nict voldoende 
rekening hield met het misbruik speciaal in de suikercultuur, 
01\1 beluüve het echte campagnepersoneel ook de personen, die 
altijd in vasten dienst zijn geweest, nu maal' voor enkele 
maanden 's jaars tijdelijk aall te nemen. Dit venvljt is bij de 
mondelinge behandeling niet herhaald, aallgezien de Regeering 
daartegenover heeft aangevoerd, dat juist deze urgentie. de 
noodzaak daartegen te waken de Regeering heeft geleid 
tot het opnemen van de bepaling in de ordonnantie, dat 
uitbreiding van den regel tot bepaalde groepen bij Regee
ringsverordening IUln plaats hebben. Doch wel kan men 
aan de voor8tandel's van het amendement verwijten, dát zij 
dit punt eigenlijk geheel uit het oog hebben verloren. BU 
hen gaat het el' niet meer 0111, om in die gevallen, waarin 
men misbruik maakt van den toestand, waarin de Indischc 
arbeidsmarkt verkeert, om vast personeel "tijdelljk " aan te 
nemen, een voorziening te treffen. Voor het geachte lid, den 
IICer Blaauw, zat in de bepaling van den minimumcontracts
dunr en in den wensch, die vanuit de kringen der werknemers 
zclÏ is voortgekomen om daaraan uitbreiding te geven, dit 
aantrckl.::clijke, dat hij meende daardoor te kunnen ontkomen 
aan de in zijn groep steeds zoo veralschuwde discriminatie. 

}Iaul' dit is ni et een verwerpelijke discriminatie. Hier gaat 
het inderdaad 0111 belangen, die in bepaa lde gevallen afwijw 
ken van die van anderen en een bijzondere bescherming noo
dig hebbcn. Dit blijkt hieruit, dat de heer Blaauw, nadat hij 
wellicbt aanvankelijk zich voorgesteld had, een algemeen 
verbod van iu dienstnemillg van tijdelijk personeel te kunnen 
verdedigen, al vrij spoedig moest erkennen, dat een regee
ringsverol'dellillg zou noodig zijn, waarbij bepaalde catego
rieën zouden worden uitgezonderd. Thans vraagt het geachte 
Hd hoe de Regeering zich dan wel voorstelt, om ook die 
normale tijdelijkè aunstellingen niet te treffen, wanneer Zij 
bijzondere maatregelen neemt. 

Ik moet aannemen, dat het geachte lid hiermede bedoelt, 
dat hij de methode, die de Regeering dan zon kunnen toe
passen, ook in zijn systeem noodzakelijk acht, manr daarmede 
geeft hij toe, dat van een minimum contractduur van een 
jaar over de geheele Unie tenslotte geen sprake kan zijn. 

Mijn.hecl' de Voorzitter I Laat het geachte lid nu nog één 
stap verder gaa n en erkennen, dat dat desideratum, dat 18 
voortgekomen uit de wel'knemerskringen zelf, voorshands 
ni et uitvoerbaar is en clat daarbij ook geen belangen zijn 
bC'tl'okkcn van de groep voor welke de hecr Blaauw spreekt. 

llandclingcn. Zittingsjaar 1936-1937. 

Laat men uitgaan van de werkelijkheid, van wat noodig is. 
Laat ook de tweede onderteekenaar van bet amendement, de 
heel' Verboom niet loslaten, wat hij uit de werkelijkheid om
trent dit punt heeft ervaren. 

De motiveering van den heel' Verboolll eischt nog ecnige 
bespreking. De heer Verboom toch hegon met zelf argu
menten te geven, tegen dit amendement. Hij was el' ni et 
enthousiast voor. Hij bad geaarzeld om bet te ondersteunen 
en hij deelde mede, waarom. Omdat hij in de praktijk ervaren 
had welke bezwaren er aan zijn vel'bonden wanneer men 
gedwongen wordt om de werknemers alleen maar aan te 
nemen voor tenminste een jaar. Nu moet ik in alle bescheiden
heid opmerken, dat dezelfde denkfout, die ook in de redenee
ring van den heer Blaauw te vinden is, zich hier voordoet, 
dat de heel' Verboom een praktisch bezwaar voelde en niet 
vra agt : zijn er verschillende redenen waarom men over dat 
bezwaar kan heenstappen of is het bezwaar zoo ernstig, dut 
die regeling geschrapt moet worden, doch dat hij zegt: nu, 
ja, dc Regeering wil dit nu eemnaal, de Regeering durft het 
blijkbaar aan, welnu, dan kan men ook verder gaan. 

Wanneer het reeds bezwaarlijk is om voor importkrachten 
een bindenden termijn van een jaar te stellen hoeveel 
te meel' bezwaarlijk zal het dan zijn, wanneer men 
dit moet doen voor alle personeel. Dit is niet zooals het 
geachte lid opmerkte, opportunisme, dit is, ik kan het mij 
niet anders voorstellen, onlogisch, want bet bezwaar was niet 
onjuist, dat bezwaar werd ook dool' de Regeering gevoeld. 
Inderdaad, bet kan altijd bezwaar opleveren, wanneer men 
een nieuwe kracht, die mcn nog niet kent, niet kan ontslaan 
binnen een jaar. 

Maal' het bezwaar is niet zoo groot, wanneer het alleen die 
zeer uitgelezen krachten betreft, die men importeert en waar
bij mcn de grootst mogelijke voorzorgen in acht neemt. VOOl'
zoover het een bezwaar is, staat daal' tegenover het zeel' groote 
voordeel, die moet men beide afwegen en dan moet het voor
deel den doorslag geven. 

Nog een opmerking. Het zou voor de Indische arbeids
markt tenslotte niet anders clan aangenaam kunnen zijn, wan
neer dc import van krachten uit het buitenland, ook dool' 
deze bijzondere voorziening beperkt tot dezen import, iets 
zwaarder wordt gemaakt, wanneer men er dus wat eerder toe 
zal overgaan om hiel' te lande om te zien naar menschcn die 
men kan gebruiken en op de proef kan stellen, zonder te zijn 
gebonden aan den nieuwen last die voor de importkrachten 
geldt, n.l . den minimum contractsduul'. 

Ik mag het College niet tc lang bezig houden, Mijnbeer de 
Voorzitter, en ga thans over tot het vierde punt, het tweede 
~igenlijke geschilpunt tusschen de Regeering en den Volks
raad, de kwestie van de binnenlandschc verloven. Ook hier 
betoont zich de heer Blaauw een voorvechtcr van het mede 
door den Volksraad aangenomen amendement. Ook hier -
ik kan het niet anders zien - heerscht bij hem dezelfde angst 
voor discrinlÎnatie. De bestrijding die het geachte lid van 
het regeeringsstandpunt gaf, was n iet sterk. Hij ving aan 
met te zeggen, dat een recbt op buitenlalldsch verlof ge
makkelijk in geld is om te rekenen, dat het een loonbestand
deel is en dat het derhalve niet aangaat 0111 hier verschil te 
maken; de een zou dan meer verdienen dan de ander. 

Ik meen, dat Cl' niet veel woorden noodig zijn om er het 
College van te overtuigen, clat clit toch niet opgaat. Inderdaad, 
de eene werknemer kost den werkgevcr meer dan de ander, 
zelfs zij, clie recht op buitenlandsch verlof bebben, zijn voor 
uen werkgever niet even duur. Een man met een groot gezill 
kost meel' dan een vrijgezel en dan mag men niet zeggen : 
reken het om in geld, de man heeft dus meer loon. 

(De heer B I a" uw: Waarom kost het groote gezin 
meerI) 

Dat is zoo bij het gouvernement. 
(De heer BI a a uw: 0, bij het gouvernement I) 
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De heer Blaauw verklaarde bij de vorige behandeling, dat 

nergens een dergelijk verschil werd geaccepteerd, dat men 
nergens aan gehuwden meer voordeelen gunt dan aan on
gehuwden. Ook dit is niet juist, het gonvernement doet dat 
ook en houdt er rekening mede of iemand verzorger is van 
een gezin. 

(De heer B I a a uw: Ik heb mij tot de planters regeling 
beperkt.) 

Wat de plantersregeling betreft, waarom zou een bijzondere 
voorwaarde, dJe voor een bepaalde groep moet worden 
gesteld, tot alle groepen dienen te worden uitgebreid, 
zonder rekening te houden met het verschil, alleen. maar, 
omdat dJe bijzondere voorwaarde, dat beding van de arbeids
overeenkomst, op geld waardeerbaar is 1 

Ook de tweede redeneering van den heer Blaanw gaat niet 
op. Het is natuurlijk jnist, dat men geen verschil van rechts
behoefte kan aannemen tusschen iemand, dJe f 340 en 
iemand, die f 350' v,erdient, maar dat geldt bij elke loon
grens. Accepteert men de loongrens, dan accepteert men 
dant'mee, dat eerst bij het bereiken van die grens een voor
deel wordt verkregen, dat van die loongrens afhankelijk is. 
Het geachte lid, de heer Blaa,uw, accepteert de loongrens, 
waarom . accepteert hij dan niet, dat men daardoor krij gt 
grensgevallen, dat men daardoor, werknemers zal moeten 
laten wachten op buitenla.ndsch verlof, totdat zij daarop door 
loonverhooging aanspraak 'krijgen1 

De bestrijding van de l'egeeringsargumenten kan ik dus 
niet sterk achtèn, maar hoe staat het met de tegenargumen
ten van het geachte lid den heer Blaauwl Zijn betoogtrant 
was eigenaardig. Het geachte lid gaat hiervan uit, dat indien 
men nu eenmaal het recht op buitenlandsch verlof ten deele 
afhankelijk stelt van het genoten sala.ris, wat de Regeering 
doet - en Zij doet dit omdat nu eenmaal zonder deze grove 
voorziening geen bevredigende xegeling is te maken - het 
bij deze regeling kan voorkomen, dat iemand, die dit 
recht kan laten gelden er geen behoefte aan heeft. I 

Die man heeft bv. recht op buitenla,ndsch vcrlof, omdat hij 
een bepaald salaris heeft, maal' hij behoort in Indië thnis 
en heeft geen behoefte aan het buitenlarrdsch verlof. ' Dit 
is echter geen regel, want in de groep van den heer BllLauw 
wordt in het algemeen ontkend, dat degenen, die hier thuis 
behooren, geen behoefte aan buitcnlandsch verlof zonden 
hebbeu, maar in dit eene geval komt het dau inderdaad voor, 
dat iemand met f 350 of meel' salaris gecn behoefte heeft 
aau buitenlandsch vedof en dit ook niet wenscht. Nn, 
zegt de heer Blaanw, brengt het Regeeringsvoorstel de 
absurditeit, dat die man nu met bnitenlandseh verlof moet 
gaan, want hoe kan hij anders zijn recht op buitenlandseh " 
verlof geldend maken! 

Mijnheer de Voorzitter. Dit is niet absurd, want die man 
moet niet met buitenlandsch verlof. Wanneer men een be
voegdheid krijgt, dan beteekent dat niet, dat men dat recht 
ook geldend moet maken tegen eigen belangen en weuschen 
in. Een man, die meent geen behoefte te hebben aan buiten
landseh verlof en die daarop geen prijs stelt, moet geen bui
tenlandsch verlof nemen. 

(De heer Kan: Tot zoover ga ik met die redeneering 
accoord.) 

Daarom kan men niet zeggen dat dit absurd is, en 
dat men dien man daarvoor iets in de plaats moet geven. 
Neen, hij heeft dit buitenlandsch verlof niet noodig, dan is de 
zaak daarmee afgeloopen. Om een voorbeeld te noemen, stel 
dat een scheepvaartmaatschappij aan het walpersoneel in 
haar dienst het recht geeft op kosteloos vervoer met haar 
schepen. De een zal daarvan gebrnik maken en dit recht op 
hoogen prijs stellen en zal dan in den gedachtengang van 
den heel' Blaauw daardoor een hooger loon genieten, en de 
ander zal er geen gebrnik van maken en zal zeggen : Die zee
reisjes zijn mij te duur; ik houd er niet van j ik word er ziek 
van, of iets dergelijk •. Moet men nu aan dezen man, omdat 

hij er geen behoefte aan heeft van dit voorrecht gebrnik te 
maken, een ander voorrecht daarvoor in de plaats gevell, bv. 
gratis vervoer per staatsspoor Y Er zit een font in deze rede
neering ; wanneer men meent, dat bepaalde personen recht 
hebben op buitenlandsch verlof, omdat zij daaraan behoefte 
hebben, dan beteekent dat niet, dat zij, wanneer zij el' geen 
behoefte aan hebben, van dat bUitenlandseh verlof gebrtuk 
te maken, r echt verkrij gen op een compensatie. 

(De heer IC a n: De nadruk wordt verkeerd gelegd.) 
Het geachte lid, de heel' Blaanw, vervolgde zijn rede on

geveer aldus : Men moet dan iets in de plaats geven van dat 
buitenlandsch verlof, waaraan deze man geen behoefte heeft; 
dus de mogelijkheid van conversie van buitenlandsch verlof 
in binnenlandsch verlof is onvermijdelijk voor hem, die recht 
hebben op buitenlandsch verlof, en als men dat accepteert, 
dan moet men ook hen, die geen recht hebben op buiten
landsch verlof, het recht geven op binnenlandsch verloc\'. 

Maal' dit accepteert de Regeering nu juist niet. Zij accep
teert niet, dat iemand die geen behoefte of verlangen heeft 
naar bnitenlandsch verlof daarvoor een binnenlandsch verlof 
in de plaats kan krijgen. Evenmin als men zou accepteerelJ, dat 
hij daarvoor een zeker geldbedrag zon kunnen uitgekeerd 
krijgen. Dit zou ook voor sommige menschen aangenaam zij n 
en er zijn tal van personen die zeggen zouden: ik geef gaarne 
mijn buitenlandsch vcrlof op in.~ien ik de kosten welke dat 
verlof voor den werkgever medebrengt kan ontvangen. Ook 
dit kan in de regeling niet worden aanvaard. Manr nIs 
men niet aanvaardt dat conversie noodig is, dan vervalt ook de 
consequentie dat dns alle anderen die geen recht op buiten
landsch verlof hebben, recht moeten hebben op binnenlandsch 
verlof. 

Wat is de kwestie ? Men heeft nu eenmaal voor import
krachten die dc Indische cultures nog niet knnnen missen 
bijzondere voorzieningen noodig. Een voorziening ten aanzien 
van minimum contractsduur , een voorziening ten aanzien van 
buitenlandsch verlof. Moet men nn zeggen: dit is ongewcnscht, 
zooals het geachte lid, de heer De Hoog, bij de vorige be
handeling zei: discriminatie is mede ten nadeele van de im
portkracht , Nu geeft men hem een nitzonderlijke positie, 
straks laat mcn hem verdwijnen. Moet men hier nn komen 
met het verlangen, dat onjuiste verlangen, om elk voorrecht, 
- als men het een -voorrecht noemen wil - elke bijzondere 
voorziening ten opzichte van impol'tkrachten uit te breiden 
tot de groep waarvoor de heer Blaanw streeft' Moet dan in 
elk geval aan de importkracht niet gegund worden wat hem 
naar redelijkheid op zakelijke motieven toekomt, indien niet 
ook anderen daarvan zullen profiteeren ' Dit is fout. Men 
moet andersom redeneeren en uitgaan van de werkelijkheid. 
Wanneer men vraagt: wie moeten binnenlandsch verlof heb
ben' en : is conversie noodig' dan moet men aanvangen met 
het slot: is er behoefte aan binnenlandsch verlof! Is het juist, 
zooals de heer Soangkoepon zei, dat nu eenmaal een rust 
noodig is na een zekere periode van zwaren arbeid 1 Nog
maals, de Regeering ontkent dit. Voor die rust, clic perio
dieke rust na zwaren arbeid , dient het vacantieverlof. 

(De heer Soa n g koe pon : 14 dagen vacantie is te 
weinig! ) 

Daarnaast om de zooveel jaren een langer binnenlandsch 
verlof, kan niet de beteekenis van rust hebben. Daarvoor 
zou men argumenten kunnen aanvoeren, maar, zooals de ver
houdingen thans zijn, kan men niet zoover gaan, dat men nu 
iets in deze minimumregeling legt, dat nog geen algemecne 
adat is geworden. Men kan hier niet rechten gaan scheppen 
en zeggen: wij vinden, dat het langzamerhand tijd wordt, dat 
ieder recht krijgt op binnenlandsch verlof. Als men erkent, 
dat in het algemeen aan binneulandsch verlof geen behoefte 
bestaat, dan moet men ook van da~ standplmt uit de conversie 
bezien en zeggen : dan kan er ook van conversie geen sprake 
zijn. 
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eonversie mogelijk was. Daarop heeft de werknemer bij het 
gouvernement geen recht. Dat in bijzondere gevallen wel eens 
een dergelijk langdurig binneulandsch verlof wordt verleend, 
is juist, dat gebeurt in het particuliere ook. De heer Verboom 
zei reeds: er is practisch geen goede regeling te maken welke 
recht geeft op binnenlandsch verlof, alleen in die gevallen 
waarin men moet erkennen, dat er groote belangen van de 
betrokkenen bij zijn gemoeid . Die gevallen zijn nog zeldzaam. 
Het gaat ook niet aan, om nu voor die bijzondere gevallen een 
I'cgeling te maken, die voor a110n geldt, om nu recht te geven 
op binnenlandseh verlof uit de overweging, dat men wel eens 
terug wenscht te keeren naar zij n stamland, en recht te geven 
op een binnen landscll verlof ook aan diegenen, die in hun 
stamland werkzaam zijn. En dat zou de regel worden. Ten
slotte wenscht de Regeering ook nog de aandacht te vestigen 
op de waarschuwing van het geachte lid, den heer Verboom, 
al weder ontleend aan zijn praktische ervaring, dat men met 
conversie van bllitenlandsch verlof in binnenlandseh verlof 
voor7.ichtig moet zijn. Dat is beproefd en dat heeft niet tot 
goede resultaten geleid. 

Mijnheer de Voorzitter! Het geachte lid, de heel' Kan sloot 
ziell aan bij hen, die bepleitten een conversie van binnenlandseh 
verlof en naar ik meen ook bij hen, die bepleitten een binnellr 
landsch verlof voor allen, die -gogen recht op bu.i.tenlandSch verlof 
hebben. Het geachte lid meende, dat inderdaad in de r egeling 
van lIet ontwerp een on billijkheid zat. Ik hoop het geachte lid 
te hebben knnnen overtuigen, dat dit niet het geval is. Doch in 
elk geval doe ik een beroep op dat, wat het geachte lid, de heer 
Kan zelf heeft aangevoerd, toen hij bij den aanvang van zijn 
rede sprak over de consequenties van de aanneming van het 
desbetreffende amendement. D~e vraag van de consequenties is 
ook gesteld door het geacbte lid, den heer Va.n H elsdingen. 
Dit geachte lid betreurde het, dat de Regeering blijkbaar niet 
nàg nadrukkelijker aan den Voll,sraad had medegedeeld bij de 
eerste behandeling, dat cr van overneming van de amendemen
ten wel geen sprake kon zijl1. 

Mijnheer de Voorzitter! U zelf heeft terecht opgemerkt, 
dat dit geheel in overeenstemming was met de wenschen van 
den Volksraad. Het is ook in overeenstemming met de al
gemcene gedragslijn, die de Regeering heeft aangenomen, dat 
men wel waarschuwt voor de gevolgen, doch nooit zegt, dat 
het amendement, waarover nog moet worden beslist door den 
Volks raad, voor de Regecring ünaanvaardbaar is. Nochtans 
heeft bij de eerste behandeling bij vele leden geen twijfel ge
hcerscht over de vraag] wat nu wel het effect zou zijn van 
de amelldeering van het eerste ontwerp. Ik mag wel in her
innering brengen, dat toen het ontwerp in dien varlU zonder 
hoofdelijke stemming werd aangenomen, enkele Volksraads
leden mij met een meewarig glimlachje de vraag stelden, of 
zij mij hiermede nu al dan niet moesten gelnkwenschen. Zij 
zagen reeds aankomen, dat hiermede nog niet een einde was 
gekomen aan den moeilijken weg, dien de plantersregeling heeft 
moeten afleggen. Mijnheer de Voorzitter. Wat meer is, ook 
de I. S. laat naar de meening van de Regeering niet toe, dat 
dcn Volks raad tijdens de behandeling, vóór de beslissing, door 
de R.cgccl'ing wordt te kennen gegeven wat de Rcgeering wel 
of niet za l aanvaarden. Do 1. S. schrijft n.l. voor het zoolang 
mogelijk streven naar hot bereiken van overeenstemming. 
\Vanneer die overeenstemming de eerste maal niet is bereikt, 
moet worden beproefd de tweede maal die overeenstemming 
te bereiken. 110c kan dat, Mijnheer de Voorzitter, indien de 
Rc-g-cering, zelfs vóórdat de behandeling in eersten aanleg 
geëindigd is, reeds ecns en voorgoed onherroepelijk mededeelt, 
dat Zij haal' eindoordeclreeds bepaald heeft? Het zou ook niet 
goed z\in, omdat voor dat eindoordeel toch ook van groot be
lang zal zijn de beslissing van den Volksraad zelf. Wanneer 
de Voll{sraac1 zeU zich eerst nog te beraden heeft en nog over 
de aannemin g van de amendementen moet beslissen, mag toch 

(Voorzitter, Blaauw.) 
zeker niet van de Regeering worden geëischt, dat Zij een op 
zichzelf bindende uitspraak geeft omtrent die amendementen, 
die haar zou binden, ook in geval de Volks raad het amende
ment zou verwerpen. 

Nochtans had de heer Van Helsdingen gelijk, waal' hij ten
slotte zich stelde op het standpunt : denk aan de gevolgen; weet 
wel, dat als ook thans de Regeering niet kan verklaren, dat 
de nienwe amendementen onaanvaardbaar zijn, dan toch de 
kansen zeer gering zijn, dat deze alsnog worden aanvaard 
en dat dit beteekent een ten uitvoerlegging van de lange 
conflictelll'egeling tot aan het einde, en dat einde li gt in 
Nederland. 

De heer Van Helsdingen had gelijk, dat hij aan de leden 
vau dit college op het hart bond om zieh af te vragen of zij 
dit wenschen. Moge hij ook gelijk hebben, waar hij de ver
wachting uitspreekt, dat deze wetenschap op de leden van 
het college ook haal' effect niet zal missen. 

Tenslotte, waarom zou het college op deze twee punten, 
waar toch zeker verschil van meening' mogelijk is, hiel' nu 
geen stap wenschen af te wijken en niet willen aauvaarden, 
dat wat de Regeering biedt en wat praktisch reeds een 
groot voordeel geeft j Waarom moet reeds thans meer worden 
gevraagd, ook tegen alle vertoogen del' Regeering in j Daar
mede zou het colh'ge naar mijn vaste overtuiging een groote 
verantwoordelijkheid op zich laden. 

De Voorzitter : Hiermede is de eerste termijn ook van de 
zijde del' Regeering beëindigd. Overgegaan wordt nn tot den 
tweeden termijn, waarbij de drie amendementen en de motie 
in bespreking kunnen worden gebracht. Ik vestig er de aan
dacht op, dat de amendementen ook in behandeling komen 
bij de desbetreffende artikelen. 

De heer Blaauw: Mijnheer de Voorzitter! De geachte 
Regeerillgsgemachtigde heeft vanmorgen het karakter omschrc4 

ven van deze tweede aanvullende plantersregeling en wel in 
di en zin, dat de oplossing moet gezocht worden in het 
plegen van overleg met den Volksraad om alsnog overeenstem
ming te trachten te verkrijgen ten aanzien van de punten van 
verschil tusschen de Regeel'ing en den Volksraad. Ik heb 
in eersten termijn reeds de aanda.cht erop gevestigd, dat in 
de schriftelijke behandeling van deze tweede behandeling van 
de aanvnllende plantersregeling, noch van de zijde der Regee
ring noch van die van den Volksl'aad nieuwe argumenten naar 
voren zijn gebracht. 

Dit heeft bij mij aanvankelijk de neiging opgewekt om zoo 
al niet in het geheel niet hierover te spreken, dan toch zoo min 
mogelijk. Tenslotte heb ik toch in eersten termijn wel het een 
en ande,r moeten zeggen en ik zou haast zeggen, achteraf betreur 
ik het, dat ik dat gedaan heb, want dat is voor den geachten 
Regeeringsgemachtigde aanleiding geweest in den breede op 
al die punten van verschil tusschen de Regeering en den 
Volksraad in te gaan en tot op zekere hoogte - het spijt mij, 
dat ik het zoo moet zien, ik kan het niet anders - een 
herkamving te geven van al hetgeen in de eerste behandeling 
reeds in den Volksraad, hetzij van de zijde van het college, 
hetzij van de zijde der Regecl'ing, is te berde gebracht. 

Illtusschen zijn toch enkele punten nu ook weer in eersten 
termijn dool' den geachten Regeeringsgemachtigde bespro
ken, die mij wel nopen om mot eon enkel woord daarop terug 
te komen. In de eerste plaats betreft dat de behandeling van 
den minimum contractduur voor de werknemers. 

Ik heb bij de bestrijding van de oplossing do~r cle Regee
ring gegeven, in eersten termijn erop gewezen, dat wanneer 
men het een eu ander wil doen voor de importkrachteu, om 
te voorkomen, dat die na eenige maanden hier in Indië, 
huishoudelijk gesproken op straat worden gezet, de oplossing 
die de Regcering daarvoor heeft gegeven - dat is een verze
kering van een minimum contractduur van een jaar - niet 
een middel is, dat afdoende zal helpen voor dergelijke 
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gevallen. Het middel voor dergelijke gevallen is: terugzen
ding van die importkrachten naar het land van herkomst. 

Hiertegen voerde de Regeering aan, dat iets dergelijks niet 
noodig is, dat een dergelijke terugzending reeds wordt ver
zekerd dool' de betrokken crisis-ordonnantie. Maal' dan zou ik 
toch wel willen zeggen, dat deze crisis-ordonnantie, als elke 
andere crisis-ordonnantie, bestemd is om te eeniger tijd te ver
dwijnen en dan is, dunkt mij , de aanvullende plantersregeling 
de plaats om iets dergeqjks vast te leggen . Bovendien hield 
de Regeeringsgemachtigde mij voor, dat, zelfs voor het geval 
dat dan de regeling der terngzending in de plantersregeling 
is verwerkt, nog niet elke onbillijkheid ten aanzien van de im
portln'achten is weggenomen en, zegt de Rcgecl'ingsgemachtig
de, laat de heer Blaauw zich voorhouden, dat hij uit Nederland 
werd uitgezonden en na eenige maanden in Indië op straat ge
zet wordt. Indien de Regeeringsgemachtigde daarmede wil be
toogen da t het noodzakelijk is, voor deze menschen verder te 
gaan cTan ccn restitutio in integrum d.w.z. dat voor die mensehen 
nog meer moet worden gezorgd dan een herstel in den vorigen 
toestand en dus - om terug te komen op het argument del' 
Regeering - te maken dat die personen zich in Indië thuis gaan 
gevoelen, dan vraag ik dcn Regeeringsgemachtigdc, of dit een 
moreel minimum is ten aanzien van menscllen die uit Neder
land worden uitgezonden en blijken hier te lande niet thuis te 
behoorcn. Want dit laatste is dan toch het geval wanneer 
zich reeds na drie of vier maanden omstandigheden voordoen 
die het wenschelijk maken, de arbeidsverhonding te verbreken. 
Ik zie niet in dat, wanneer een dergeqjke omstandigheid zich 
reeds zoo spoedig voordoet, er van wetgeverszijde een rege
ling zou moeten worden gemaakt, dat deze mcnschcn zich niet
temin en voor jarcn in Indië h.lll111en bevinden om zich dan, 
wederom gebruik makend van de woorden del' Regeering, in 
Indië te leeren thuis gevoelen. Naar ik meen raken we wat 
dit betreft op het verkeerde spoor. Als de Regeeringsgemach
tigde dan vraagt : gesteld, dat iets dergelijks met U gebeurde, ' 
zoudt Gc U dan niet tekort gedaan gevoclen j, dan zou ik 
antwoorden: Necn, wanneer ik dit algemeen zon beoordeelen, 
is terugzending naar het land van herkomst de eenig jiliste 
maatregel. 

Bij hetzelfde onderwerp heeft de geachte Rege.eringsge
machtigde, in navolging van den heer 'Veyer, ],ij mijn betoog 
in eersten termijn een inconsequentie meenon te on tdekkell en 
wel waar ik zou hebben betoogd dat, wanneer het een onbe
hoorlijkheid zou zijn om de werkgevers te binden aan een 
contractsduur van 1 jaar ten opzichte van de uitgezonden 
krachten, ik in mijn eigen betoog inconsequent verder zou 
gaan door te vragen een zelfde contractminimum-duur van 
1 jaar voor aUe werkkrachten. Om dit misverstand - want 
dat is het tenslotte - reeds dadelijk den kop in te drukken, 
moet ik herhalen, wat bij de eerste behandeling van dit onder
werp reeds gezegd is n.l. dat ik persoonqjk het in het algemeen 
gesproken onbehoorlijk acht, wanneer cultuurarbeiders, val
lende onder de omschrijving van de algemecnc plantersrege
lin g, binnen het jaar ontslagen worden. Dat is VOOr mij een 
onbehoorlijkheid, zoodat ik ten aanzicn van dit punt -bij de 
ecrste behandeling het amendement-Van Lonkhuyzen mede 
onderteekende. Maar wanneer nu de Regeeringsgemaehtigde 
en de heel' \Veyer mij op dit punt ecn inconsequentie voor
houden, hebben ze vermoedelijk over het hoofd gezien, dat 
ik bij dien gedachten gang, dat het onbehoorlijk zijn zou 
tegenover den werkgever om hem aan een termijn van 1 jaar 
te binden, niet van mijn eigen standpunt ben uitgegaall, maar 
veronderstellenderwijze sprak vanuit hct standpunt van de 
Regecring en den heer Weyer, zooals dat in het Gedelegeer
denvcrslag vermoedelijk overeenkomstig de meeniug van den 
heel' Weyer is opgenomen. Ik heb nl. gezegd, dat het in den 
gedachtengan" van de Regeering cn van den heer Weyer 
in het algemeen niet onbehoorlijk is om een arbeider binnen 

het jaar te ontslaan. Wanneer dit het geval is, wanneer men 
dit niet onbehoorlijk acht, dan vind ik het een onbehoorlijke 
regeling om ter wille van de uitgezonden werkkrachten een 
minimum-contractduur van één jaar vast te stellen en niet 
de andere oplossing te volgen n.l. terugzending, want in 
dezen gedaehtengang van de Hegeering en den heel' Weyer, 
is het tenslotte onbehoorlijk om den werkgever te binden 
aan een minimum-contractduur van één jaar ten opzichte van 
de importkrachten, wanneer dit niet noodzakelijk zou zijn ten 
opzichte van de krachten, hiel' te lande aangenomen. 

Wat het wederom ingediende amendement betreft, heeft 
de geachte Regeeringsgemachtigde het als een font onder
streept, dat wanneer het amendement wet zou worden en 
dus alle werknemers een minünulll-contl'actduur van één jaar 
zouden hebben, behoudens bepaalde groepen, bij regcerings
verordening aan te wijzen, een dergelijke wet onuitvoerbaar 
zou wOl'ueu. In de eerste plaats zouden dan niet kunnen 
worden uitgezonderd de bepaalde groepen, die in het amen
dement bedoeld zouden zijn. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik heb al in eersten termijn 
gevraagd, hoe de Regeering zich bij het regeeringsvoorstel 
de uitvoering van de ordonnantie denkt bij de vaststelling 
van haar regeeringsverordening en daarop heeft de geachte 
Regeeringsgemachtigde gezegd, dat het in de bedoeling lag 
om bepaalde groepen aan te wijzen, maar daarvan dadelijk 
wederom uit te zonderen onderdeelen van die groepen, n.l. 
menschen, die in het algemeen worden aangenomen voor 
tijdelijke werkzaamheden, b.v. bij vervanging wegens ziekte 
en verlof en voor tijdeqjke werkzaamheden, als bij den bouw 
van een fabriek. 

Welnu, :Mijnheer de Voorzitter, dit wetende, is voor mij 
niets gemakkelijker dan aan te geven, hoe ik mij de vast
stelling van de regcel'ing,~i\·crordening denk in het kader van 
het amcndement, dat ik met eenige medeleden ten opzichte 
van dit punt heb ingediend. De bedoeling is, d.t alle werk
nemers, vallende onder de omschrijving van artikel 1 van 
deze Algemeene Plantersregeling, een minimum-contractduur 
van één jaar verzekerd krijgen met uitzondering juist van 
de tijdeqjke krachten. Wanneer wij nu die tijdelijke krachten 
aanwijzen, dan zou dat, als ik den geachten Hegeerings
gemachtigde goed begrepen heb, niet zijn een aanwijzing van 
groepen, als in deze ordonnantie bedoeld. Ik kan dit bezwlla l' 
niet zoo sterk aanvoelen, omdat het woord "groep ", VOOl'

zoover mij bekend, in de rechtswetenschap geen vaststaande 
beteekenis heeft. Men kan als groep van arbeiders b.v. 
noemen de machinisten, maar men kan als groep vau 
arbeiders evengoed noemen de tijdelijke werkkrachten . Dit 
laatste acht ik juridisch zeel' wel mogelijk, zoodat het 
bezwaar, dat door den geachten Regeeringsgemachtigde 
hiertegen is aangevoerd, dool' mij niet wordt gedeeld . 

De geachte Regeeringsgemachtigde heeft tenslotte nog een 
ander bezwaar naar voren gebracht, een practisch bezwaar, 
nl . dat er, wanneer dit amendement wet zou worden en 
wanneer dan over de geheele linie tijdelijke krachten zouden 
worden aangewezen, geen toezicht meel' mogelijk zou zijn 
en de controle op deze ordonnantie te zwaar zou worden. 

Ik zou ten aanzien van dit argument toch al dadelijk naar 
voren willen brengen, dat dit vrijwel slaat op de geheele 
Ked.-Indische wetgeving, niet alleen op de wetgeving van de 
centrale R.egeerillg, doch ook op die van de locale ressorten. 
Er is nagenoeg geen enkele wet, of wettelijk voorschrift, dat 
inderdaad de controle heeft, die zti vereiseht. En daarom zou 
ik el.' in hel geheel geeu Lezwaur in zien om ten opzichle van 
de aanvullende plantersregeling de Indische traditie een 
weinig voort te zetten. :Maar ik ontken op het oogenb1ik 
nog, dat ten opzichte van dit amendement, ten opzichte van 
deze aanwijzing van werknemel'sgroepen een dergelijke 
vergaand toezicht, een dergelijke zware controle noodig 
is. De praktijk zal natuurlijk deze zijn, dat wanneer 
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iemand die in den grond van de zaak geen tijdelijke 
werkkracht is, doch als tijdelijke werkkracht wordt 
aangesteld en na eenige maanden wordt ontslagen, zich 
gaat melden, hetzij bij het kantoor van arbeid, hetzij bij 
den rechter. Het is natuurlijk gemakkelijker voor dezen mau, 
wanneer hij zich meldt bij het kantoor van arbeid, doch dan 
zal - ik geloof, dat ik den gedachtengang van den geachten 
Regeeringsgemachtigde aldus goed zie - dat kantoor van 
arbeid al deze gevallen moeilijk kunnen behandelen. Wanneer 
dat het geval is, dan is het een kleinigheid dezen persoon 
naal' den rechter te verwijzen en dan zal iedere overtreding 
van de aanvullende plantersregeling ten opzichte van den 
minÎmull1contl'actduul' de controle en het toezicht krijgen" 
die zij verei.eht. Daarom kan ik aan de uitnoodiging van den 
geachten Regeeringsgemaehtigde om te erkennen, dat ons 
amendement voorshands niet uitvoerbaar is, tot mijn leed
wezen niet voldoen. Ik zou dan ook zelfs het tegendeel willen 
beweren. \Vannee1' dat amendement n.l. wet wordt, zal het 
voor de Regeering ten deze veel gemakkelijker zijn, omdat 
er da n in het geheel geen discriminatie meel' is tusschen de 
onderscheidene groepen van de arbeiders, die de Regeering 
voor oogen heeft. Alle cultuurarbeiders, vallend onder de 
omschrijving van de aanvullende plantersregeling, zullen dan 
een minimumcontractduur van een jaar hebben, met uit
zondering van die tijdelijke werkkrachten. Ik geloof, dat dit 
voor het toezicht veel en veel gemakkelijker is dan de op
lossi ngen, die de Regeering voor oogen heeft. 

Wat de regeling van het binnenlandsch verlof betreft, heeft 
de geachte Regecl'ingsgcmachtigde mti verweten - wanneer ik 
dit woord mag gebruiken - ecn angst voor discriminatie ten 
deze. Ik geloor echter niet, dat die angst bij mij bestaat, 
doch het is meer een constateel'en door mij van discriminatie 
in deze regelingen, die door de Regeering worden voorge
slaan. En dat komt het sterkst naar voren, juist bij de re
geling va n het verlof, in dit geval dan de regeling van bet 
builenlanuseh verlof. Bij de voorbeelden, die de geachte Re
geel'ingsgemaehtigde zooe\'cn gegeven heeft tel' bestrijding van 
m\jl1 standpunt en min of meel' tot een - ik zou haast zeggen 
- "idiculiseering van dat standpunt, verliest de geaehte Re
gcol' ingsgcmachtigdc toch n.m.m. ecnigszins uit het oog, dat 
het buitenlandsch verlof fe itelijk in drie factoren moet worden 
verdeeld. In de eerste plaats dan een termijn vau zes maan
den, die zonder arbeid zal worden doorgebracht, in de tweede 
plaats de factor van het volle loon, dat dan genoten wordt 
en in de derde plaats de factor van de plaats, waar dat verlof 
za l worden doorgebracht; di e is dan volgens de regeling van 
do Hcgccl.'ing het buitenland. En nu Jegt de geachte Regee
l'int!s~clllilCh l igde den vollen nadruk op deze eene factor van 
het buitenlandsch verlof, n.l. dat het verlof in het buitenland 
zal moeten worden doorgebracht. Doch dat het een rustpcrio
de van eeu half jaar is voor de betrokken arbeiders en dat 
zij voor die l"Ustperiode het volle loon krijgen, dat wordt hier 
heelemaal op den aclttCl;grond geschoven. Wanneer men deze 
factoren mede in aanmerking neemt, dan zal men niet zoo 
li chtvaardig denken over de absurdHeit, waarop ik in eer
sten termijn de aandacht vestigde om degenen, die niet in 
het buitenland thuisbehooren, doch hier te lande, te dwin
gen dit verlof inderdaad in het buitenland door te brengen. 
Houdt men een beetje het oog op die twee andere factoren, 
door mij aangevoerd van het bnitenlandsch verlof, die toch 
minstens even zwaar wegen, dan zal het voor de hand liggen, 
dat men voor deze menscheu een conversie zal moeten aan
vaa rden, voor het doorbrengen van di t verlof ergens anders. 

Wat aangaat het binnenlandsch verlof van hen, die geen 
recht hebben op bllitenlandsch verlof, de Rcgceringsgemachtig
de heeft gezegd: dat er geen enkel motief is, om deze menschcn 
een periodieke rust te verleenen na een zeker aantal jaren, 
want - zegt hij - voor die periodieke rnst is voldoende gele
genheid in het veertiendaagsche verlof. Ik geloof, dat men 
hier weer te veel gekeken heeft naar het moederland, want 
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wanneer men ziet naar dit groote rijk dat Nederlllndsch
Indië is, en de mogelijkheid moet aanvaarden van de her
komst der verschillende werknemers uit alle streken van 
dit eilandenrijk Nederlandsch-Indië, dan zul toch wel in de 
praktijk heel duidelijk worden gevoeld, dat een periodieke 
rust van een langeren duur dan veertien dagen, na een ze
ker aantal jaren, iets is, wat zeer wel in deze regeling kan 
worden ingelascht. 

Ik herhaal hier nog eens, dat de behoefte aan een dergelijke 
regeling in de praktijl, ook zeer wel wordt gevoeld. De geachte 
Regeeringsgemachtigde heeft verklaard, dat een dergelijk bin
nenlandsch verlof aan de ambtenaren bijvoorbeeld niet wordt 
gegeven, maar er is mij nitdrukkelijk medegedeeld, dat een der, 
gelijk verlof van eenige maanden bij de nulitairen zeer stellig 
nog bestaat. 

(De heer De Hoog: Volkomen juist.) 
Ook is dit veertiendaagseh verlof in deze regeljng voor alle 

arbeiders geregeld, ook voor de uitgezondenen, ook voor dege
nen, die na zeven jaren een recht op zes maanden buitenlandsch 
verlof erlangen, zood at wat de periodieke rust betreft d.W.z. 
het vacantieverlof alle arbeiders gelijk staan. Ik kan dan ook 
tot mijn leedwezen niet anders, dan de twee amendementen 
handhaven, die ik ten aanzien van deze beide punten heb 
ingecliend. 

Tenslotte zou ik een enkel woord willen spreken ten aanzien 
van het standpunt van den heer Van Helsdingen ingenomen in 
eersten termijn betreffende de behandeling van deze aan
vullende plantersregeling. 

Het geachte lid heeft verklaard, dat wanneer èn Volks
raad èn Hegeering op hun standpunt hlijven staan, dan daar
door de regeling in Nederland zal plaats hebben bij alge
meenen maatregel van bestuuT'. Dat is in den gedachtengang van 
den heel' Van Helsdingen iets, dat wij te allen tijde moeten 
vermijden. Hij komt dan tot clen tweestrijcl: wat moeten wij 
dan doen. Moeten wij om te vermijden, clat cleze regeling van 
Indische interne aangelegenheden in Neclerlancl zal wor
den getroffen de Regeering gelijk geven of moeten wij den 
Volksraad gelijk geven j Het geachte lid verklaart dan, dat 
hij bezwaren heeft om clen Volksraad gelijk te geven en clat 
hij het minder bezwaarlijk acht de Regccring een overwicht te 
g'even, waarom hij dan \'olgens bet stcnognl fisch verslag, te
gen het amendement en voor het regeeringsvoorstel zal stem
men. Ik heb mij dit hoorende afgevraagd waarvoor wij dan 
in den Volksraad zitten. Wordt van ons oncler bepaalde om
standigheden verlangd, dat wij het standpunt van de Regee
ring à tors et à travers aanvaarden of wordt van ons te allen 
tijde gevraagd, dat wij naar eer en geweten beslissen over 
wat ons wordt voorgelegd? Ik geloof, dat ik als lid van den 
Volksraad ni et anclers zal kunnen cloen, dan te blijven vast
houden aan wat ik persoonlijk meen, dat het beste zal zijn, 
ook al zal aan het gevolg daarvan zijn, dat er een conflict 
bliift bestaan en dat dit conflict uiteindelijk in Nederland 
zal worden beslist. Dat is nn eenmaal niet anders. Het is 
de rechtstoestand van den Volksraad geregelcl bij de In
dische staatsregeling. 

(De heer Roe p: Dat is normaal staatsrecht.) 
Inderdaad is dit het staatsrecht, zooals het op het oogenblik 

geldt. Men kan het betreuren, maar in elk geval, zoolang wij 
er aan vastzitten, meen ik, dat het eenig juiste standpunt, 
dat een lid van den Volksraad kan innemen, is, dat hij zegt wat 
hij persoonlijk meent. 

De beer Soangkoepon: Mijnheer de Voorzitter! Uit cle 
gisteren hier ter sprake gebrachte bezwaren bl ijkt, dat de 
de door de Regeering voorgestane discriminatie van den 
minimumcontractduur ten gevolge heeft, dat de werkgever 
gedwongen zou kunnen worden, ongeschikte werkkrachten 
V.oOT een bepaalden tijd te zij nen nadeele aan te houden; 
daarentegen kan dit tevens leiden tot een gedwongen ontslag 
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van geschikte werkkrachten in crisistijden . Ik weet wel, dat 
de Regeering van oordeel is, dat de hier te lande gebOl'enen 
de armoede betel' kUllllen verdragen, dan de van buiten hiel' 
geïmporteerde krachten; dat neemt echter niet weg, dat een 
zekere onbillijkheid schuilt in de omstandigheid, dat een 
ongeschikte kracht eventueel wel wordt aaug'ehouclen, ter
wijl andere geschikte krachten, dat zijn de hier aangenomenen, 
daarentegen door de een of andere omstandigheid buiten 
hun schuld wèl voor afvloeiïng in aanmerking zullen kUllllen 
worden gebracht. Het treffen van gelijkstelling ten opzichte 
van den minimum-contractduur tusschen de buitenslands 
en de hier te lande aangenomen krachten doet niet tekort 
aan den inhoud en het karakter van de door de Regeering 
te dezen opiichte aangenomen beginselen cn overwegingen. 

Wat aangaat de conversie van het recht van buitenlandsch 
verlof in dat van binnenla.ndsch verlof, zou ik nog het vol
gende willen zeggen. Bij een overeenkomst wordt het recht 
van buitenlandsch verlof aan bepaalde werknemers toege
kend. Aan dit recht zijn zekere uitgaven ten laste van de 
werkgevers verbrulden. Wanneer de werkgevers nu in plaats 
van dit buitelliandsch verlof hun werknemers op de een of 
andere manier tevreden zouden kunnen stellen met een bin
nenlandsch verlof en dit binnenlandsch verlof geen meerdere 
nitgaven zal meebrengen, welk bezwaar bestaat daar dan 
tegcn? Voor de Regeel'ing zal dit bezwaar in het geheel 
niet bestaan, omdat elke conversie beteekent vermeerdering 
van 's lands inkomsten in den vorm van inkomsten- en per
soneele belastingen, terwijl de bevolking "an deze gewesten 
meerelere inkomsten zal trekken uit de aanwezigheid van 
deze verlofgangers hier te I",nde. Juist in dit verband heb 
ik het ter zake ingediend amendement van ons geacht mede
lid den heer Blaauw, mede onderteekend. 

(De heer Ver b oom: Dat gaat thans niet meer op voor 
de inkomstenbelasting.) 

Zeker, die wordt toch in Nederland betaald. 
(De heer Ver b oom: Dan weet ik er zeker niets meer 

van.) 
Ten aanzien van het amendement stuk 19 zou ik het volgénde 

willen opmerken. 
Met de in het amendement voorgestelde wijzigin g van het 

eerste lid van artikel 4 kan ik mij vereenigen, doch tegen 
de voorgestelde wijziging van het tweede lid van dit artikel 4 
heb ik bezwaren, omdat de bepaling, dat de voorschriften 
betreffende den minimnm-contractduur van één jaar niet 
zullen gelden voor in Nederlandsch-Indië aangenomen arbei
ders van bepaalde groepen, aanleiding kan geven tot het 
treffen van de zwakste groepen. Waar de definitie van 
"arbeider" in artikel 1 van dit ontwerp reeds omlijnd en 
voldoende omschreven is, kan dit tweede lid mede aanleiding 
geven tot het niet-geldig verklaren van lid 1 van artikel 4 
voor de lnheemsche arbeiders, die aan de definitie van 
"arbeider" overeenkomstig artikel 1 dezer ontwerp-ordon
nantie volkomen voldoen en hiertegen heb ik zeker bezwaren. 

Het lijkt mij verder betel' om dit tweede lid t e doen luiden 
als volgt: 

(2) Bij regeeringsverordeuing kan worden bepaald, 
dat de voorschriften in het vorige lid betreffende den 
minimumcontractduur van één jaar, ook zullen gelden 
voor andere in Nederlandsch-Indië aangenomen arbeiders 
van bepaalde groepen. 

Ik zou daarom de voorstellers van dit amendement in over
weging willen geven, dit tweede lid dienovereenkomstig te 
wijzigen . Uoehten de voorstellers daartegen bezwaren hebben, 
dan wil ik U y.crzoeken, l\1ijnheer de Voorzitter, de voorgestel
de wijzigingen van de leden 1 en 2 van artikel 4 elk afzon
derlijk in stemming te doen brengen, ten einde mij in de 
gelegenheid te stellen vóór het eerste lid en tegen het tweede 
lid te stemmen. 

(Kan.) 
De heer Kan: Mijnheer de Voorzitter ! Ik kan mij goed 

indenken in den gedachtengang van den geachten Regeerings
gemachtigde en zijn bctoog toen hij hct had over de conversie 
van vcrloven begrijpen. De g'cachte Regeeringsgemachtigde hceft 
met een paar voorbeelden aange.toond, waarom de Regeering het 
standpunt nog handhaaft, dat de buitenlandsche verloven niet 
moeten worden gecon verleerd in binnenlandsche verloven. 
Dat is jnist, Mijnheel' de Voorzitter ; het is voor ons ieder 
helder, dat een lid van den Volksraad, dat het rccht heeft 
vrü gebruik te maken van de S. S.-treinen, hiervoor niet zou 
mogen vragen ecn geldel\ike conversie, wanneer hij daarvan 
~een gebruik zou mah:en. Dit is nu eenmaal zoo voorgeschreven 
en daaraan valt niet te tornen. 1\1aa1' de Regeel'illg zou nog 
krachtiger zijn geweest in Haal' betoog, naar het mij voorkomt, 
wanncer zij den Volks raad zou kunnen mededeelen, dat Cl' in 
Nederland geen instituut bestaat van kortere en langere ver
loven; dan zou men analoog daaraan kunnen zeggen, dat in 
Indië die behoefte ook niet behoeft te worden erkend. Ik ben 
nog vl'n meening, dat er verschil bestaat tusschen korte en 
lange verloven. De jaarlijkschc verloven, waarop cle geachte 
Rcgeeringsgemachtigde doelde, zijn verloven van nog geen 
maand per jaar. Ik vraag mij hierbij af, of mcn na inge
spannen arbeid van 6 à 7 jaar niet billijk doet, om den 
arbeider een langer verlof toe te kennen. 

(De heer Van Hcl sd ingen: Waar bestaat dat!) 
Het is daarom, dat ik de vraag op den voorgrond hcb ge

steld of dit in Nederland bestaat. 
(De heer Van Hel sd i ng en : Neen.) 
Ik dank den heer Van Helsdingen, die door mijn vraag ont

kennend te beantwoorden, voor'!it loopt op het antwoord van 
den geachten Reg>aeringsgemachtigde. In dat geval wordt hier 
iets bijzonders bepleit en dan is er iets te zeggen. voor de rede
neering van den geachten Regeeringsgemachtigde, waar deze 
zeide, dat momenteel die usance nog niet wordt erkend en de 
Regeering dus niet kan meegaan met het amendement, dat eon-

o versie beoogt van buitenlandseh in binnenlandseh verlof. 
Mijnheer de Voorzitter! Ik heb acte genomen van het be

roep van den geachten Regeeringsgemachtigde, op mij gedaan, 
om zwaar te laten wegen hetgeen, ik in mijn eerste rede heb 
aangevoerd, n1. of de belanghebbenden er wel bij gebaat zijn, 
wanneer de Volksraad zich blijft verzetten tegen het Regee
ringsvoorstel, waardoor stagnatie zou moeten komen in het toe
kennen van billijke tegemoetkomingen inzake hUil dienst· 
'Verband. 

Ik zal de rede van den ge.achten Regeeringsgemachtigde in 
tweede instantie en het antwoord op het betoog van den. heer 
Blaauw afwachten en daarna zien, wat ik zou kunnen doen, 
om het beroep, op mij gedaan., te kUllllen honoreeren. 

Mèt den heer Blaauw wil ik hier even vaststellen, dat ik 
mij nooit zou laten leiden door het spook, hetwelk ile heel' 
Van Helsdingen ons heeft voorgehouden, om uit vrees voor 
een algemeenen maatregel van bestuur zonder meer met de 
Regeering mede te gaan. 

Met stelle zich dit voor oogen. 'Wanneer elk lid van dcn 
Volksraad die overtuiging had van den heer Van Helsdingen, 
dan zon de tweede indien in g door de Regeering, die toch 
altijd serieus de kwesties behandelt en steeds à tête reposée 
de voorstellen bij den Volksraad indient, slechts een gebaar 
zijn, dat zou h:unnen worden vergeleken met het naar voren 
brengen van een bordje, waarop staat A. M . V. B., hetgeen 
wil zeggen, dat wij dan op alles dadelijk ja en amen zouden 
moeten zeggen. 

(De heer Van Hel sdi \l gen: Dan miskent U den 
ernst van de Regeering. ) 

Ik geloof, dat de heer Van Helsdingen bij nader inzien 
het met ons wel eens zal zijn. Ik wil echter even een ant
woord geven op de interruptie van den heer Van Helsdingen. 
Ik heb reeds zooeven naar voren gebracht, dat wij moeten 
veronderstellen, dat elk voorstel door de Regeering hiel' in 
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het college voorgebracht, wordt ingediend na rijp beraad en 
na rijp beraad ook - na rijper beraad misschien - wanneer 
de Regeering gebrnik maakt van de lange conflictenrege
ling. Vanzelfsprekend zal de Regeering in vele gevallen, 
waarin de Volksraad zich niet accoord zon verklaren met 
het Regeeringsvoorstel, de weg openstaan van een beroep 
te doen op de Kroon. 

Mijnheer de Voorzitter! Overtuigd van den ernst juist, 
waarop de heer Van Helsdingen zooeven heeft gedoeld, van 
de Rcgeering, komt het mij onjuist voor, ons te laten 
afschrikken door eventueele maatregelen bij A. M. V. B. 
Bovendien js het, geloof ik te ver gezocht om daaraan een 
zekeren a.anstoot te nemen. Er zijn andere hooge re belangen 
waartegen wij ons wel moeten verzetten en die zijn, dat een 
te ruim gebrnik wordt gemaakt van het constateeren van 
imperiale belangen en de moederlandsehe Regeering daar
door te dikwijls ingrijpt op inderdaad interne aangelegen
heden van Ned.-Indië. Hetgeen ten deze bij de wet is 
aangeduid, nemen wij aan, dat accepteeren wij . Doch wij 
accepteeren niet, dat er een te groot gebrnik wordt gemaakt 
van z,g. aanwijzingen van de Kroon, waardoor de Gouverneur~ 
Generaal in een zeer afhankelijke positie wordt gesteld . Dat 
is de moeite waard om ons te roeren, en ons daartegen te 
verzetten, doch niet in het geval, wanneer de mogelijkheid 
bestaat, dat de Regeering een beroep zal doen op de Kroon 
voor het treffen van een A. M. V. B. 

De heer Verboom : Mijnheer de Voorzitter! De geachte 
Regeeringsgemachtigde heeft in zijn antwoord o.m. stil
gestaan bij de conflictenregeling en zich afgevraagd, n.a.v. 
hetgeen in dit college hieromtrent gezegd is, of een tweede 
behandeling in dit College of in den Volksraad van een 
wetsontwerp, waarover verschil van meening bestaat tusschen 
de Regcering en den Volksraad, wel voldoende zin heeft. 
Zijn antwoord op die vraag' luidde bevestigend. De Regee
l'ingsgemach t igde meende, dat een dergelijke tweede behande· 
ling inderdaad allen zin heeft, aangezien zij de mogelUkhcid 
opent tot overeenstemming te komen ten aanzien van de 
punten, waarover nog mceningsvcrschil bestaat. Zoo heb ik 
de kwestie ook in eersten termijn trachten te zien j mijn 
opmerkingen in dien termijn hadden eenzelfde strekking. 
Doch wanneer het jnist is, dat de vooropgezette bedoeling 
is zoo mogelijk tot overeenstemnting te komen, dan hebben toch 
de twee partijen, die hierbij betrokken zijn, in zeker opzicht 
evenveel recht van spreken, althans van oOl'dce\en. De bedoeling 
kan dus nooit zijn, dat die tweede termijn el' toe zon leiden, dat 
wi.i op alle punt.en de Re!!eering in het gelijk zouden stellen . 
Wanneer wij van meening zijn, dat op een bepaald punt ons 
standpunt het juiste is, dan zullen wij daarbij moeten vol
harden en dan kunnen wij daaraan slechts de hoop verbinden, 
gezien de toeJjchting van den geachten Regeeringsgemach
tigde op dit stuk, dat de Regeering dan ook op het punt, 
ten aanzien waarvan wij op ons stuk meenen te moeten blijven 
staan, nog eens ernstig overweegt, of tenslotte toch het stand
punt van den Voll<sraad niet het juiste is. 

Dit geeft mij den moed om een enkel pnnt nog even uit· 
voeriger aan te roeren j dat is de kwestie welke ik wel van het 
grootste belang acht bij deze regeling, ul. de kwestie van het 
EUl'opeesch verlof. 

D e geachte Regeel'in gsgemachtigde heeft erop gewezen, dat 
hier eigenlijk van een verschil van meening tusschen den 
Volksraad en de Regeering geen sprake is, wat ook volkomen 
j\1Ïst 18 cn heeft naar aanleiding daarvan aan mij zoowel als 
aan den Volksraad de vraag gesteld of het nu juist is op een 
dergelij k punt, waarover door den Volksraad reeds een 
beslissing is genomen, terug te komen. Ik zou daarop willen 
antwoorden, dat ik met den Regeeringsgemachtigcl e van mee
ning ben, dat dat zoo eeuigszins mogelijk moet worden ver
meden en dat is dan ook aanleiding geweest voor mij om ten 

aanzien van andere punten, waaromtrent ik wenschen had, 
niet met nadere amendementen te komen. Maar de onaerbavige 
kwestie is, zooals ik al gezegd heb in eersten termijn, voor ons 
een punt van zoo alles beheerschend belang, dat ik meen in 
dit geval een uitzondering te moeten maken en dit wel degelijk 
opnieuw aan de orde te moeten stellen. 

Nu kan men mij tegenwerpen, dat de Volks raad een amen
dement van soortgelijke strekking bij de eerste behandeling 
verworpen heeft, maal' ik kan nog niet inzien, dat w~i daarom 
in tweeden term~in deze zaak zouden moeten laten rllsten. Ik 
kan evenmin inzien, dat wanneer het College van Gedelegeer
den een beslissing zou nemen, die anders zou uitvallen dan 
de beslissing van den Volksraad, daarmede een conflict zou 
zijn geschapen tusschen beide colleges. Men kan toch altijd 
tot een ander inzicht komen j men kan achteraf inzien, dat 
een be,ligqinl! rlie men !(enomen heeft onbillljk of onjuist was. 
Ik blijf er bij - ik wil niet zeggen zonder meer-, dat de 
beslissing van den Volksraad onjuist was, maar wel wil ik 
herhalen hetgeen ik in eersten termijn heb gezegd, dat de 
regeling, zooals die in deze ordonnantie is vervat onze groep 
zeer weinig vermag te bevredigen. Groote groepen blijven 
bij deze regeling van verlof verstoken. Ik heb daarover 
gisteren al een enkel cijfer genoemd; ik wil daaraan thans 
nog enkele cijfers toevoegen, welke een vollediger beeld 
geven van de situatie, waarbij ik tevens gelegenheid heb om 
het eerste cijfer te verbeteren. Om namelijk een zoo zuiver 
mogelijk beeld te verkrijgen van den toestand heb ik den 
Plantersbond gevraagd nog eens te willen nagaan de vel'decling 
van de leden van den bond naar een salaris van f 350 en 
meer, van f 300 en meer en van f 2'50 en meer. Ik kan die cij
fers hier thans geven; daarbij is uitgegaan niet van de leden 
van den bond, omdat daaronder werldoozen zijn en ook 
menschen in losse betrekking, maar is alleen rekening- gehouden 
met diegenen, die werkend planter zijn. Dan blijkt, dat van 

,de 1150 planters waaromtrent men gegevens had, er 270 waren 
met een salaris van f 350 en meer, 404 met een salaris van 
.f 300 en meer en 550 met een salaris van f 250 en meer. 
De eerste groep vormt 23%% van het totaal aantal, ae twee
de groep 35,1% en de derde groep 47,9%. 

Wanneer men de grens derhalve zou trekken bij .f 350 zou 
dit beteekenen, dat bijna 4/5 deel van de planters er buiten 
valt terwijl, indien men met mijn voorstel accoord zou gaan, nog 
altijd meer dan de helft buiten de verlofsregeling zou vallen. 
Want men kan - ik wees er gisteren reeds op - veilig zeggen, 
dat de groep der werkelijk nitgezondenen, vooral op den duur, 
een zoo ,geringe fractie zal vormen, dat dez~ hierbij, voor een 
belangrijk deel althans, zal kunnen worden verwaarloosd. 

Ik acht den toestand, dat bii de ons thans voorgelegde 
regeling bijna 80% van het Europeesche personeel van verlof 
vorstoken dreigt te blijven - laten we het cijfer desl100dig 
cOl'rigeerell en zeggen, dat het na aftrek yan de uitgezondenen 
misschien 60 à ·70% zal zijn - zóó ernstig, dat ik er ook in 
tweeden termijn nog iets over wensch te zeggCJl. Het Euro
peesche verlof heeft, speciaal voor de menschen, die uit Neder
land afkomstIg zijn en ook voor de hier te lande gebol'enen, 
die ' zeêr nauw aan het 'Vesten verwant zijn, zeer groote 
beteekenis j mell kan gerust zeggen, dat het verlof een del' 
belangrijkste arbeidsvoorwaarden is. Vvanneel' men dan tot 
een regeling komt, waarbij een zoo groot gedeelte van de werk
nemers van dat rocht verstoken zal zijn, kan ik voor zulk een 
regeling toch maal' weinig bewondering hebben. Degenen, wien 
een recht op vêrlof verzekerd is, beseffen dit misschien niet 
ten volle maar als men eens spreekt met degenen, die ait recht 
niet hebben, die jaar na jaar hunkeren om weel' eens naar hot 
oude land te kunnen gaan, om familie en geboortepIek terug 
te zien, dan krijgt deze zaak plotseling een heel andere 
beteekenis. Als we ons daar eens rekenschap van geven en 
ons, speciaal in deze dagen, eens voor oogen houden wat de 
octeekenis is, de woorden voor de Nedel'landschc Nederlanders 
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in deze gewesten "met Kerstmis thuis te zijn" dan blijkt daar 
voldoende uit, hoezeer ben te kort wordt gedaan, die dit recbt 
op verlof derven; welk een groot gemis het is in bet leven van 
groote groepen, dat zij de kans op verlof practisch nooit meer 
zullen hebben. 

Dàt is bet, wat mij den moed heeft gegeven, met dit amende
ment te komen, waarvan ik overigens reeds in eersten termijn 
en ook vroeger te kennen beb gegeven, dat ik het geen mooie 
oplossing acht. En als de Regeeringsgemachtigde dan zegt: 
die j 350 waren misschien in crisistijd te hoog, maar in dezen 
tijd, althans in den tijd, dien wij tegemoet gaan, zal die j 350 
een veel R811Vaardbaarder begrenzing vorrneu, dan antwoord 
ik, dat dit nog niet bewijst, dat mijn voorstel onjuist is. Het 
bewijst alleen, dat eigenlijk het middel, waartoe wij hier zij .. 
gekomen, weinig fraai en weinig elegant is en dat geef ik 
gaarne toe. Ik zou bij voorkeur uit deze ordonnantie willen 
bannen alle loongrenzen, omdat zij maar zeer gebrekkige hulp
middelen zijn en omdat ze voortdurend aan leiding zullen geven 
tol moeilijkheden als gevolg der verschuivingen, welke zullen 
plaats hebben, en zoodoende tot alle mogelijke geharrewar. 
Als el' dan ook een andere regeling mogelijk was, waarbij J:1et 
verlof b.v. werd gebonden aan een bepaalde functie, zooals bij 
verschillende concerns bet geval is zou ik daaraan verre de 
voorkeur geven; een dergelijke regeling is eehter practisch 
niet uitvoerDaar, in het systeem van deze wet. Alle pogingen, 
tot nu toe in het werk gesteld om tot een werkelijk bevredi
gende, tot een - om het zoo te noemen - prineipieele regeling 
te geraken, hebben gefaald . Vandaar, dat wij onze toevlucht 
hebben genomen tot dit middel, waarvan ik herhaal, dat ik de 
eerste zijn zal om de betrekkelijke gebrekki!lheid ervan te 
erkennen; er schiet eenvoudig geen ander middel over. 

Intusseben heb ik met genoegen van den Regeeringsge
macbtigde vernomen, dat ook naar bet inzicht van de Regee
ring de salarissen in de naaste toekomst zullen moeten wor
den verhoogd, gezien de monetaire situatie. Ik wil gaarne 
in zooverre aan het bezwaar van den Regeeringsgemachtigde 
tegemoetkomen, dat ik in overleg mct cle medeonc1erteeke· 
naars van de motie het bedrag van j 250 stel op j 300, waarbij' 
deze toekomstverwachtingen dus voor een deel al worden ver
disconteerd wat het Europeeseh verlof betreft. Want ik blijf el' 
bij, op grond van de gegevens, die ik gisteren en vandaag 
heb aan~ehaald, dat ik door de grens bij .f 250 le trekken, 
zeker niet kom tot een zoo overdreven regeling, dat deze 
onaanvaardbaar zou moeten worden geacht. 

De heer Soangkoepon heeft ook nog terloops gesproken over 
de Europeesche verloven; hij heeft deze tot op zekere hoogte 
gediskwalificeerd. Hij neeft n.l. gezegd, dat het binnen
landsch verlof, waartegen de Regeering zoo'n bezwaar heèft, 
in feite verre de voorkeur verdient boven het buitenlandseh 
verlof, omdat op die manier het geld in het land blijft en land 
en volk hiermede zijn gediend. Mijnheer de Voorzitter! Ik 
geloof toch wel, dat dit een zeer primi tieve beschouwing van 
het buitenlandseh verlof is . 

(De heer Soa n g koe pon: Als u de werknemers daa •. 
mede zelf kan tevreden stellen is er toch geen bezwaar tell'en, 
zou ik zeggen.) 

Ik wil juist betoogen, dat er wel bezwaar tegen is, als de 
heer Soangkoepon maar even verder wil luisteren. De heer 
Soangkoepon heeft dus gezegd, dat bet binnenlandsch verlof 
voor dit land en ook voor de bevolking verschillende voor
deelen beeft, omdat daardoor het geld in het land blijft. Ik 
heb reeds gezegd, dat dit wel een zeer primitieve beschou
wing is van het Europeescb verlof, want dit verlof is voor 
ons onontbeerlijk om den noodigen psyehisehen weerstand te 
krijgeu en daarnaast ook den noodigen physieken weerstand 
op te doen . Wij b~bben de opfrissching, di", het verlof voor 
ons beteekent, in het algemeen noodig, al zullen er ook uit
zonderingen zijn. Ik geloof dan ook, dat men door in 
kortzichtigheid te redeneeren : "Laten de mensehen hun 

(Van Helsdingen.) 
verlof maar hier in dit land doorbrengen", in plaats van aan 
het land voordeel te brengen, l and 'en maatschappij groote scha
de zou berokkR~llen, omdat aldus immers de werkkracht het 
weerstandsvermogen, het enthousiasme en allc mogelijke eigen
schappen meer, die n.oodig zijn om hier het werk behoorlijk te 
doan, op zeer bedenkelijke wijze zouden worden aangetast. Dat 
bet hier om iets noodzakelijks gaat, blijkt trouwens wel het best 
hieruit, dat tal van groole werkgevers bepalingen hebben ten 
opzichte van het Europeesch verlof, die veel en veel royaler 
zijn dan hetgeen bier thans wordt voor.g>e,steld. 

(De heer Th a m rin: Waarom stelt U die opfl'issehing 
afhankelijk van een loongrens I) 

Omdat, zooals ik zooeven reeds heb gezegd, ik geen ander 
criterium weet. 

Ik verwijs wat deze regelingen betreft naar de voorbeelden, 
indertijd dool' het lid ,'an onze fractie, de heer Janssen 
aangevoerd en die men kan vinden in de Handelingen van de 
eerste gewone zitting van het huidige zittingsjaar p. 1554 
en 1555. 

Er zijn nog enkele losse opmerkingen, die ik zou willen 
maken, zulver ter voorkoming van misverstand. De geachte 
Regeeringsgemacbtigde beeft O.m. mijn opmerkingen over de 
geneeskundige verzorging besproken, speciaal wat ik he}} 
gezegd over de ondersteuningsfondsen; bij heeft daartegen 
aangevoerd, dat men tel'wiJle van die bijzondere gevallen, 
waarin ·zoo'n ondel'stcuningfonds zou kunnen belpen, toch 
niet een regeling, die overigens billijk moet worden geacht, 
te niet kan doen. Naar aanleiding hiervan stel ik er prijs op 
te verklaren, dat ik de regeling, zooals deze tbans is, ni et zoo 
buitengewoon kan \)(,wonderen en dat ik het een zccr goed en 
gezond principe zou vinden, wanneer de werknemer ook een 
gedeelte van de zie.ktekosten ZOll dmgen; daarbij kan die werk
nemer zich dan wapenen voor de toekomst, door tot een 
fonds als ik bedoelde toe te treden. Dat is de strekking ge
weest van mijn opmerking. 

De woorden, die de Regeeringsgemacbtigde heeft gespro
ken omtrent de pensiOjlnregelingen en alles wat daarmede vel'
band houdt, heb ik met zeel' veel genoegen aangehoord. Ik zal 
met belangstelling tegemoetzien, wat het rapport van de pen
siocncommissie, dat ons dus voor het jaar 1937 is toegezegd, 
daaromtrent zal behelzen. 

De kwestie van den termijn van rén jaar kan ik misschien 
beter aanroeren, wanneer het desbetreffende amendement in 
discussie wordt gebracht. 

Mij rest dus tenslotte nog den geaebten Regeeringsgemacb
tigde te danken voor de groote a~ndaeht, die hij O.m. ook 
aan mijn opmerkingen heeft gewijd en voor de belacre ",t
eenzettin g, die wij dezen ochtend van. hem hebben mogen ont
vangen. 

De hecr Van Helsdingen : Mijnbeer de Voorzitter! De 
bedoeling van mijn rede in eersten termijn was niet het 
ontketenen van ecn debat over de conflicten-regeling, maar 
om mijn stem te motiveeren, welke mede VOOl" een nict grt·frlgo 
deel wordt bepaald door mijn visie op de conflicten-regeling, 
die ik verr e van ideaal acht. 

De Regeeringsgemaehtigde en enkele geachte leden heb
ben enkele bezwaren daartegen geopperd. Het antwoord 
door den Regeeringsgemachtigde naar voren gebracht op die 
bezwaren zou mij voeren tot een debat over deze kwestie 
en dat wensch ik niet. 

Ik geloof, dat dit bij een andere gelegenbeid beter op 
zijn plaats is. 

De beeren Kan en Blaauw echter hebben enkele opmer
kingen gemaakt, die geen direet debat over de conflicten
regeling betreffen, maar eigenlijk meer de vraag: boe wij 
als Volksraadsleden onze stem moeten bepalen in een tweede 
procedure, zooals die op het oogenblik aanhangig is. Het 
spreekt van zelf, dat in dit verband uitdrukkingen. die het 
geachte lid, de heer Kan heeft gebruikt, als "bang" zijn voor 
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en "vrees voor een A. 1\1. V. B." ten eellemnale onjuist zijn, 
want daar gaat het niet om. Het is niet de vraag of wij 
"bang" zijn, of "vrees hebben voor een A. ~:[. V. B." maar in 
hoeverre het gewenscht geacht moet worden om hier ,de 
Nederlandsche inmenging binnen te hal en. Ons geacht mede
lid, de heer Blaauw heeft daarentegen de kwestie principieel 
gesteld en gezegd, dat hij als lid van den Volksraad meent, 
dat het volstrekt niet de tnak van een Volksrnadslid is om 
te alle tijde het Regccringsstandpnnt te aanvaarden, maar 
dat wij hebben te stemmen naar eer en geweten. 

Mijnheer de Voorzitter! Zelfs in volwaardige parlementen 
is herhaaldelijk het geval voorgekomen, dat de leden anders 
stemmen dan zij wel zouden willen, wanneer daartegenover 
staan zcer belangrijke gevolgen van hun stem. In de politiek 
is hct een voortdurend afwegen van het voor- en tegen aan 
de eene zijde en zijn verantwoordelijkheid bepalen ten opziehte 
van de gevolgen van ziin stem. Men bedenkt zich in de 
'rwecde Kamer nog wel eens extra en laat menig amendement 
schi eten, omdat men de gevolgen niet voor zijn rekening neemt, 
gevolgen, die wellicht kunnen resulteeren in een kabinets
crisis. Een amendement wordt dàn echter aangenomen, indien 
Cl' zulke all ergewichtigste pl'incipia aan de ol'de z~i n , dat men 
àlle consequenties daarvan aanvaardt, desnoods een kabinets
crisis. Zoo ook is het hier. Er kunnen zich hier n.l. zulke 
principiëele kwesti~s tusschen Volksraad en Regeering voor
doen, dat de Volksraad in zoo'n geval geen kamp mag geven 
en de verantwoordelijkheid voor een Regeeringsvoorstel dau 
ook niet zal mogen aanvaarden, 

" ij nhcer de Voorzitter! I s dat hier nu het geval? :Mijns 
inziens - en dat is tenslotte een kwestie van waardeering -, 
i~ dit niet bet geval. Geen van de hier voorgebraehte aangele
genheden n.l. ziju wat mij betreft van zoo overwegende betee
kenis dat èn de bemoeiing van Nederlaud èn de daarnit voort
vloeiende stagnatie in de toepassing van deze regeling moet 
worden aanvaard. Uit hoofde daarvan heb ik een waar
schuwin g geJ'ieht tot dit college eu blijf ik mijn stem bepalen, 
zooals ik dat in eersten termijn reeds deed, in elien zin dat ik 
voor )1et regeeringsvooTstel zal stemmen. 

De hem' Kerstens: 1\fijrlheer de Voorzitter! l\let de woor
den waarmede de heer Verboom zijn r ede besloot, zou ik 
willen beginnen. Ik zou willen beginnen met de verklaring, 
dat de rede van deu geachten Regeeringsgemaehtigde zoo
even uitgesproken, op mij grooten indruk heeft gemaakt, zoowel 
om de argumentatie op ziehzelf als om de kraeht waarmede 
zij naar voren werd gebracht. Ik maak daarop echter twee 
uitzonderingen en wel voor het begin van de rede van den 
geachten Regeeringsgemachtigde en voor het einde. 

De geachte Regeeringsgema<lh.t igde begon met de argumen
ten, die ik gisteren heb aangehaald voor het bepleiten van 
bedrijfsraden in beschouwing te nemen, maar toen hij er twee 
had afgehandeld - ik weet niet precies meer welke - eindigde 
de geachte Regeeringsgemachtigde zijn beschouwing en sloot 
met de verklaring: de Regeering kan niet veel voelen voor 
bedrijfsraden. De IRegeeringsgemachtigde stelde mij teleur 
door die uitspraak niet nader te motiveeren, doch hij maakte 
het weer een beetje goed met te zeggen : er zal wellicht bij de 
behnndeling van de motie ook voor de Regeet' in g aanleiding 
zij n hierop terug te komen. Ik zou mij dan ook willen aan
bevclen voor een nadere verklaring van het standpunt der 
Regeering, dat Zij niet veel kan voelen voor bedrijfsraden. 
Ik kom daarop op het oogeblik dan ook niet m.e.er terug. 

1k heb gisteren blijkens het stenografisch versla g gezegd, 
dat ik de huidige plantersregeling een zeer gebrekkige rege
lin g vind, althans het komt mij voor, dat de Regeerin gsge
machtigde dit zoaeven letterlijk geciteerd heeft. Ik blijf het 
handhaven, allereerst om de motieven, die ik gisteren heb 
Rfl ngevocrd, en op een waarop ik nogmaals wil wijzen. Een 
onzer geachte medeleden betoogde, dat hij op tallooze plaat-

Handelingen. Zittingsjaar 1936-1937. 

sen kans zou zien aan de regeling te ontsnappen als hij de 
advocaat van den werkgever was. Maar hieraan wil ik toch 
toevoegen, dat ik hiermede allerminst heb willen miskennen 
den arbeid, die door de Regeering voor en in deze planters
regeling is verricht. Ik heb integendeel groote waardeCI'ing 
voor de buitengewone hoeveelheid werk en de knapheid, 
waarmede het is uitgevoerd. Ik heb alleen willen zeggen c1at, 
hoe knap en hoe toegewijd en ijverig ook bewerkt, deze 
materie zich niet leent voor een goede, bevredigende, unifor
me regeling. Dat is mijn standpunt en dat wilde ik gaarne 
even onderstrepen. 

Inderdaad heb ik gisteren een Yergissin g begna n, toen ik 
verklaarde, dat het amendement van de loongrens door de Re
geering van cIe hand was gewezen bij de toepassing van de 
eonflieteuregeling. Inderdaad is dit niet juist. De Volksraad 
had dat amendement afgewezen. Intusscben geloof ik, dat als 
oe Vo]k~l'aad het niet gedaa n zou hebben, de Regeering het 
wel gedaan zon hebben. En in zooverre is mijn standpunt 
toch n iet geheel er naast. Ik vind voor deze meening nog ver
sterking in het feit, dat zooeven de geachte Regeerings
gemachtigde zeer krachtig de sal81'isgrens van f 350 heeft 
verdedigd en beeft afgewezen een lagere salarisgrens. 

Door de argumentatie van den geaehten Regeeringsgemach
tigdc tegen den min imuJll-Coll tl'Rctd ulIl' van een jaar ben ik 
zeer geimponeerd. De geachte Regeeringsgemachtigde richtte 
zich uitslnitend tegen bet hoofdargument van den. heer Blaauw, 
dat gelegen was in het afwijzen vau iedere rasdiscriminatie. 
Ik heb dat amendement mede onderteekend en daarom lijkt 
het mij goed, dat ik er van mijn kant even op wijs, dat voor 
mij de norm van de onderteekening van dit amendement niet 
gelegen was in den afkeer van deze diseriminatie. Integen
deel, ik ben hierbij van een geheel ander standpunt uitgegaan 
en tenslotte toch gekomen tot hetzelide eindpunt als de heer 
Blnauw bereikt heeft. Ik geloof, dat dat wel vaker voorkomt. 

(De beer Ver b oom: EI' zijn vele wegen, die naar Rome 
leiden. ) 

Inderdaad, maar de heer Verboom schijnt c1eze nochtans nog 
altijd niet gevonden te hebben. 

Ik herhaal dus, dat ik een andere norm had en wel deze. 
De positie van planter, de werkkring in de cultures is onder
scheiden van alle andere geëmployeerden betrekkingen, om 
allerlei redenen, zooals de geïsoleerde ligging van de onder
nemingen en het feit, dat daar bepaalde feudale en heerlijke 
r echten heerschen op zoo'n onderneming, de heer gevormd 
door den administrateur en de hoorigen door de geëmplo
yeerden. Ik zal dit verder niet uitwerken, ik heb dit bij een 
vorige gelegenheid reeds gedaan, doch volsta met te consta
teeren, dat het een heel bijzondere positie is planter te zijn. 
'VeLnu, daaraan moet mijns inziens beantwoorden een ver· 
sterking van de rechtspositie der geëmployeerden, een ver
sterking, die overigens toch niet zoo schrikbarend is als het 
hi er wel wordt voorgesteld. 

Ten eerste kan elke werkgever een geëmpl oyeerde in dienst 
nemen bij wijze van proef gedm-ende dTie maanden. Ik 
ben geen planter, maar ik kan mij niet voorstellen, dat er 
na drie maanden zorgvuldige observatie van een geëm. 
ployeerde nog zulke buitengewone vergissingen mogelijk 
zouden zijn, als regel, dus niet bijwijze van uitzondering, dat 
een minimum-contract van één. jaar zoo vreeswekkend zou 
wezen. Ik geloof dat er vakken zijn, moeilijker dan dat van 
planter, waaromtrent men in drie maanden tijd een zeer 
behoorlijken indruk kan hebben en wanneer ik toegeef - en 
dat doe ik - dat een werkgever na dl'ie mnanden proeftijd 
niettemin bekocht kan blijken, dan stel ik daartegenover , dat 
zondei· minimllm-contractduur de geëmployeerde bekocht 
kan blijken, doordat hij in zijn werkgever ver trouwen heeft 
gesteld. 'Vanneer ik hoor, dat op vnkvcl'ccn igingvergadel'in
gen als voorbeeld wordt aangehaald, dat een employé werd 
ontsla gen om het eenvoudige feit, da t zijn gezicht z'n baas 
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niet aanstond, dan moeten daartegen waarborgen worden 
geschapen, 

Er staan hier twee niet geheel bevredigende factoren 
tegenover elkaar: de werkgever moet maar berusten in het 
feit, dat hij een jaar lang eeu employé, die niet geheel voldoet 
in dienst moet houden eu de geëmployeerde moet er i~ 
berusten dat hij, zijn leven ingericht hebben'd in een geïso
leerde maatschappij, niettemin na een jaar kan worden 
ontslagen. Ook met een contractduur van 1 jaar zit de 
werkgever niet aan den werknemer getrouwd, die hem niet 
bevalt, waar het bovendien uitzonderingsgevallen moeten zijn 
in verband met het feit, dat drie maanden proeftijd er 
aan voorafgaan. Ik kan dan ook het bezwaar te"en een . . . 
Illimmum-contract van 1 jaar niet zoo gevoelen, dat ik mijn 
handteekening van het amendement zou terugnemen. 
, Naar aanleiding van het slot van de rede van den Regee

l'ingsgcmachtigde zou ik nog het volgende willen zeggen. 
Het schijnt den Regeeringsgemachtigde outgaan te zijn, dat 
ook Ik evenals de heer Verboom bij mijn eischen ten aanzien 
van deze regeling bij deze tweede behandeling heel wat 
matiger ben dan bij de eerste behandeling. Amende
menten, waaraan ik toen mijn handteekening heb gegeven, 
heb ik die dit keer onthouden en ik deed dit in het verlangen, 
om in deze tweede behandeling weer niet van beide kanten 
op de achterste beenen te gaan staan en daardoor niets op 
te schieten. Ik heb mij afgevraagd, wat ik zou kunnen laten 
schieten, nu de Regeering er beslist niet aan wil. Aan slechts 
twee desiderata blijf ik vasthouden. Over het eerste sprak 
ik zooeven ; ten aanzien van het tweede, de regeling van het 
buitenlandsch verlof, sluit ik mij geheel aan bij den heer 
Verboom. 

Ik vind dit inderdaad van zooveel belang, dat ik zelfs, 
waal' de Regeering haar non possumus ~~t, blijf staan op 
het standpunt, door mij ingenomen, en zeg: "En toch moet 
het!" Wanneer nu de geachte Regeering zegt - en dat is 
Ilet onbebevredigende in het slot van zijn rede van zooeven 
-, dat hij den Volksraad op het hart bindt, goed te over
wegen welke verantwoordelijkheid' hij op zich laadt, dan zeg 
ik omgekeerd: Ik zou de Indische Regeering - en ook de 
Rijlcsrcgccring, die mede hierin betrokken is - van onzen kant 
op het hart willen biuden: Regeering, bedenk goed wat Gij 
doet; overweeg goed de verantwoordelijkheid, die Gij op U 
laadt ; kort geleden hebt Gij het votum van het College van 
Gedelegeerden over het extra-uitvoerrecht zelfs met de korte
couflietenregeling afgedaan en naast U neergelegd, bedenk 
eens goed of Gij nu - stel dat het College van Gedelegeer
den wellicht weer tot een andere beslissing komt dan Gij -
voor den tweeden keer in veertien dagen de conflictenrege
ling znlt toepassen. 

Ik besluit rr4jn rede in tweeden termiju met de zaken aldu~ 
te stellen: Ik van mijn kant en andere leden van hun kant 
hebben een paar belangrijke punten laten schieten; zij heb
beu daarvan afgezien. Ik vraag nu: Wat doet de Regeering 
van haar kant om met het college tot overeenstemming te 
komen? 

(De heer Ent h 0 ven, directeur van Justitie: Wat U 
hebt laten schieten weet ik; wat de andere heeren hebben 
laten schieten weet ik echter niet.) 

En de heer Verboom en de heer Van Helsdingen dan? De 
heer Van Helsdingen heeft zelfs alles laten schietenl 

De Voorzitter: Hiermede is de tweede termijn over dit 
onderwerp van de zijde va)} den Volksraad beëindigd. Is 
de Regeeringsgemachtigde bereid na de pauze te antwoor
den ' 

De heer Enthoven, directeur van Justitie: Gaarne, Jlfijn
heel' de Voorzitter. 

(Direct/lur van Justit~~ . ) 
De Voorzitter: Dan zal na de pauze het antwoord van 

de Regeering in tweeden termijn plaats hebben. 

De verga.dering wordt te 11.28 uur v.m. geschorst cn te 
11.53 uur v.m. hervat, 

De heer Enthoven, dil'ecteur van Justitie: Mijnheer de 
Voorzitter! Het geachte college zal het zeker billijken, wan
neer ik mij bij de beantwoording iu tweeden terrr4jn zooveel 
mogelijk beperk. Inderdaad, zooals de heer Blaauw opmerkte, 
veel nieuws is er niet. Het wordt zelfs debatteeren ell daar
toe is toch werkelijk een tweeden terrr4jn-behandeling van het 
ontwerp niet de geëigende gelegenheid! 

Mijnheel' de Voorzitter! De verschillende argumenten door 
rr4j in eersten termijn naar voren gebracht, hebben het effect 
gehad, wat het eel'ste belangrijke geschilpunt betl'eft, de kwes
tie van den minimum-contractduur, dat het geachte lid, de 
heer Blaauw eenerzijds verder van het regeeriugsstandpunt 
is geraakt - althans heeft laten blijken, dat hij verder vall 
het regeeringsstandpunt afstaat dan wellicht werd aange
nomen; aan den anderen kant is hij er veel dichter bij gekomen. 
Hij staat verder af van het l'egeeringsstandpunt, omdat thans 
door het geachte lid uitdrukkelijk is gezegd, waarom hij ten
slotte een regel, die zich tot allen uitstrekt den juiste vorm acht. 
Hij acht het n.l. in het algemeen onbehoorlijk, dat een werk
nemer wordt aangenomen voor korteren tijd dan één jaar. 
Het geachte lid voegt hier echter aan toe, dat ook in zijn 
systeem het mogelijk is om alle tijdelijke krachten er buiten 
te laten vallen. Dit beteekent dan, dat de redactie zooals 
zijn amendement die vaststelt, eenerzijds practisch tot dezelfde 
uitvoeriug kan leiden als de redactie van de Regeering en aan 
den anderen kant, dat die redactie een zekere principieele 
strekking heeft. Dit zijn Illl juist de bezwaren, die de Regee
ring heeft tegen de wijziging. Die principieele strekking gaat 
te ver. Zij neemt aan voor cultuur-geëmployeerden een nood
zaak tot versterking van de rechtspositie, die onmogelijk ook 
uitgebreid kan worden tot andere werknemers en de argumen
ten aangevoerd om aan te toonen dat dit voor cultuur-geëm
ployeerden nu zooveel meel' noodig is dan VQor anderen, zijn 
slechts 7.eer zwnk. 

Wanneer dan tenslotte de praktische uitvoering dezelfde 
k<tn zijn, wanneer men met de eischen van de praktijk, te 
weten, dat men ook aan hen die over eigen inkomsten he
schikken, die niet geheel afhankelijk z\jn vau loonarbeid, de 
gelegeuheid wenscltt open te laten tijdelijk werk te verrich
ten waar en wanneer dat noodig is, rekening wil houden 
en men de genoemde werkgelegenheid wil open laten, waar
toe zal men dan een anderen vorm ]Gezen dan die door de 
Regeering is voorgesteld, een. vorm die in ieder geval zui· 
verder is en gemakkelijker doorvoerbaar, dan die van den 
heer Blaauw en die voorziet in de reëele behoeften clie op 
dit punt bestaan. 

Ook wat het tweede punt betreft kan de Regeering niet 
verklaren, dat Zij door de argumenten van den 11eel' BJn:lllll' 
thans is overtuigd., ook al wil de Regeering gaarne aan
nemen, dat bij het geachte lid hiel" niet voorligt een angst 
voor discriminatie, maar dat hij er in gemoede van over
tuigd is, dat hier discriminatie aanwezig is. Ook dan moet de 
Regeering volhouden, dat dit laatste niet het gev"l is. Hier 
is geen discriminatie in dien zin, dat a·an gelijke behoefte 
op ongelijke wijze wordt voldaan. Het gaat hier om onge
lijke \;lehoeften, die ook ongelijke voorzieningen eischen. Dit 
ligt ook in het systeem van het geachte lid, dat tenslotte 
ook niet aan iedereen een recht op bnitenlandsch verlof 
wil toekennen . 

Nu heeft het geachte lid hier nog een beroep gedaan op de 
regelingen bij ltet gouvernement. Immers voor de militairen 
bestaat een soortgelijke mogelijkheid van langer binnenlandsch 
yerlof als thans gewenscht wordt voor den werknemer in de 
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(Direct.3ur van Justitie.) 
cultures. Inderdaad, waar de Regeering verwees naar het 
ontbreken van deze conversiemogelijkheid, werd gedacht aan 
de regeling voor de burgerlijke landsdienaren, maar men mag 
er zich toch wel rekenschap van geven, dat wanneer men het 
bestaa n van een bijzondere regeling ,voor militaire landsdie
naren - voor wie hier inderdaad de omstandigheden ook 
anders ZUil en voor ,vie bijzondere redenen gelden voor dit 
lange binnenlandseh verlof - aanleiding acht om dit verlof 
ook toe te kennen aan de planters, dan de conseqnentie daar
van zal oischen, dat die regeling ook btj het gouvernement 
voor de burgcl'landsdienal'cn wordt ingevoerd. 

De Regeering aanvaardt dit niet en mag dit daarom ook 
lliet opleggen, althans er niet toe medewerken, dat dit wordt 
opgelegd aan de werkgevers in de cnltnres. Dit argument is 
door IJet geachte lid tenslotte niet weerlegd. 

ln beide gevallen heeft het geachte lid tenslotte zijn stand
punt gehandhaafd, en heeft daaraan toegevoegd, dat hij zich 
ook afgevraagd heeft of nu de omstandigheid, dat hier de 
lange confllctenregeling zal worden toegepast en dat wij hier 
dns Vaal" de tweede maal trachten tot overeenstemming te ge
raken, wel van invloed mag zjjn en hij meent, dat ook onder 
deze omsta.ndigheden van een lid nn het college ni ct kan 
worden verwacht, dat 11ij à tort et à travers met de Regeering 
zal meegaan. 

In dit verband mag ik wel noemen de uitlating van den 
heer Kan, die zeide, dat we hier toch niet zitten om ja en 
amen te zeggen op alles wat de Regeering wenscht. Niemand 
zal dit betwisten, maar het gaat er juist om - en op dit 
punt sluit de Regeering zich gaarne aan bij den heer Van 
Helsc1ingen - of er ja en amen zou worden gezegd op 
all es wat de Regeering wenscht en of dit hier zou worden 
gedaan Ilà tort et à travers", d.w.z. wetend, dat de Regeering 
ongelijk heeft en d.t de Regeering hier een averechtscbe 
regel ing- maakt. 

Op hct slnk \"an den minimum-contractsduur meen ik dat 
wel mag worden aangenomen, dat het hier gaat om een 
verschil van vorm, dat de uitvoering tenslotte practisch geen 
Ç!;l'oot verschil zal maken en dat dus het acceptcm'en van 
een door de Regeering als meest wenschelijk geachten vorm 
3fll1bcvolen bepaling niet zal zijn een met de Regeering 
med egaan à tort et à travers. Met betrekking tot het binnen
landsche verlof zijn de meeningen in het College zelf verdeeld, 
ook daar gelooft de Regeering dat een beslnit van het College 
om 11et regeeringsvoorstel alsnog te aanvaarden, niet moet 
wOl'den gebrandmerkt als een ja en amen zeggen op al wat 
de Regeering voorstelt. 

Wat de heer Soangkoepon nog aanvoerde geeft slechts 
aanleiding tot enkele opmerkingen. Hetgeen hij zeide omtrent 
de voordeelen van de conversiemogelijkheid voor Indië ~ om
rlat daardoor het geld in het land zou blijven, is reeds weer
sproken - en op goede gronden - door den heer Verboom. 

De heer Soangkoepon sprak ook over de onaangename gevol
gen van de discriminatie op het punt van den contractsduur, 
omdat dit zou leiden tot het aanhouden van ongeschikte- en het 
ontslag van geschikte krachten. Het geachte lid zal echter toch 
niet verwachten, dat een werkgever een zeer geschikte kracht 
zal laten afv10eien om een ong'2.schikten aan te houden, indien 
er ook maal' cenige mogelijkheid bestaat om dlt ongewenschte 
effect niet tot stand te brengen en die mogelijkheid zal er altijd 
zijn. 1\:1en vergete niet, dat er tenslotte alleen sprake is van een 
minimum van een jaar voor nieuw aangeworven personeel. 
Bestaat een onderneming wat langer, dan zal men gewoonlijk 
een situatie krijgen, dat zoowel de geïmporteerde als de Indi
sche krachten reeds veel langer dan een jaar in dienst zijn en 
dat de werkgever ten aanzien van beide soorten krachten pre
cies dezelfde bevoegdheid heeft. 

De heer Soangkoepoll heeft nog verzocht, om bii de stemming 
over het amendement de beide leden afzonderlijk in stemming 
te brengen, omdat hij meent, wel voor het eerste, doch niet 

voor het tweede lid te kuunen stemmen. Voorzoover de Regee
ring zijn bezwaar heeft kunnen vatten meent Zij, dat er bij 
het geachte lid eenig misverstand moet bestaan. De twee 
leden van het amendement hangen onverbrekelijk samen en 
men kan onmogelijk een beslissing g.even, die uitsluitend den 
regel van het eerste lid tot wet maakt en de mogelijkheid van 
uitzondering zou schrappen. Indien dit de bedoeling van den 
heer Soangkoepon zou zijn gaat dit veel verder dan ook door 
de an.dere voorstanders van het amendement kan worden· 
beoogd. 

De heer Kan verklaarde in tweeden termijn, dat hij het 
antwoord vau den Regeeringsgemachtigde op de argumenten 
van den heer Blaauw zou afwachten alvorens zijn stem nader 
te bepalen. Misschien zijn de thans door mij gemaakte opmer
kingen voldoende om een beslissing in den een of anderen 
zin te motiveeren. Een punt is er echter~ waarop ik nader 
wil ingaan en dat is een vraag, die het geachte lid stelde of 
lange verloven, zooals Indië die kent naast de korte, ook in 
Nederland bestaan. Inderdaad is dat niet het geval. De lange 
buitenlandsche verloven zijn een specifiek Indisch verschijn
sel en als men nn van die lange verloven nitgaande, wenseht 
te komen tot een regeling van binnenlandsche verloven als 
door het amendement wordt beoogd, denatureert men het his
torisch ontstane instituut van de lange buitenlandsche verlo
ven. 

De heer Kan heeft ook nog enkele opmerkingen gemaakt 
over de houding, die de Volksraad zou hebben aan te nemen 
ten aanzien van de afwikkeling vau een conflict, als zich 
thans voordoet, en hij heeft daarbij eenige opmerkingen ge
maakt over de verhouding tusschen het Opperbestuur en 
deu Landvoogd. 

De Regeering moet deze opmerkiugen geheel voor rekening 
van het geachte lid laten. Zij kan in geen geval, ook niet door 
stilzwij gen, hieraan eenigen steun geven. 

(De heer Kan: Ik heb daar niet om gevraagd.) 
Het geachte lid, de heer Verboom, heeft in de eerste plaats 

geantwoord op het hezwaar door mij voorgebracht, dat het 
amendement, waarvoor hij het warmst voelt - dat is de 
uitbreiding van de groep werknemers, die recht hebben op 
buitenlandsch verlof, door een verlaging van de gestelde 
loongrens -, feitelijk niet is een uitvloeisel van het meenings
verschil tusschen den Volksraad en de Regeering, dat hier 
de Volksraad zelf de besli ssing heeft genomen, waarop hij 
wenseht, dat men thaus zal terugkomen. De Regeering heeft 
met genoegen vernomeu, dat ook het geachte lid meent, dat 
een uitbreiding van de herhehaudeling tot allerlei punten, 
waarop in eersten aanleg reeds een beslissing is genomen, 
niet wenschelijk is en men dit dus liever niet moet doen. 
"Vaar het geachte lid verklaart, dit eene punt van zoo groot 
belang te ochten dat hij meent, toch nogmaals een beslissing 
'van het College te moeten inroepen, meent de Regeering zich 
hiertegen niet te moeten verzetten. 

Het geachte lid heeft echter ter nadere motivecl'ing vau 
zijn voorstel om de loongrens te verlagen een beroep ge
daan op cijfers, verkregen van een or.ganisatie van werk~ 
nemers, waarvan de leden geacht mogen worden ongeveer 
het gemiddelde op te leveren van de werknemers in de 
cultmes. Hij heeft daarbij percentages genoemd van hen, 
die recht zouden hebben op buitenlandsch verlof, of mis
schen moet ik zeggen : van hen, die van buitenlandsch verlof 
verstoken zouden blijven, wanneer men 'resp. een loongrens 
aanneemt van f 350, f 300 en f 250. De Regeering heeft 
zich bij de nieuwe behandeling van dit ontwerp ook nog 
afgevraagd, of het wenschelijk of mogelijk zou zijn om hier 
cijfers te verzamelen; Zij kan' die cijfers niet produceeren. 
De cijfers, gegeven door den heer Ver boom, kunnen dus thans 
niet gecontroleerd worden, maar wel kan worden gezegd, 
dat in die cijfers nog een belangrijke fout schuilt, omdat 
één element hierliij nog niet in rekenin g is gebracht. Het 
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(Direc1leur va.n Justitie.) 
geachte lid zegt: Wij hebben een mogelijke onjuistheid in 
oe 'berekening 'uitgeschakeld, doordat wij van het aantal 
Jeden hebben afgetrokken het "",ntal, dat niet actief in de 
cultures werkzaam is, daardoor wordt het eindcijfer, waar
over <het percentage wordt berekend, kleiner. Wanneer ech
ter het geachte lid werkelijk cijfers had willen brengen, 
waarop men zou kunnen beoordeelen, hoe groot de groep 
zal zijn, waarom het ,gaat, dan had hij nog een andere 
correctie moet.en aanbrengen. Hij had zich dan moeten af
vragen of aan de betrokken organisatie moeten vragen, welk 
gedeelte van deze groep ook inderdaad verlofsrijp is. Het 
gaat er tenslotte niet om of men 80% of 50% - dit is het 
laagste cijfer , wanneer men de grens van f 250 aanneemt 
- leden heeft, die de loongrens bereikt hebben, waarbij zij 
r echt krijgen op buiteulandach verlof, maar het gaat er om 
of van hen, die door hun diensttijd recht op verlof krijgen 
ook inderdaad dat percentage dat recht niet verkrijgt bil 
gebreke van voldoende salaris. Onder die 50 tot 80%, die 
verstoken zouden blijven van buiteulandsch verlof, zijn toch 
zeker ook nog een aantal werknemers, die op dat verlof 
ook nog geen aanspraak zouden kunnen maken . W' anneer 
men aanneemt, dat ook in het particuliere tenslotte de salaris
sen van de goede krachten een neiging hebben om omhoog 
te gaan, dat men ook daar promotie maakt, dan is het zeer 
wel denkbaar, dat iemand, die op het oogenblik verstoken 
is van verlof, dat verlof zal krijgen, ook met deze salaris
grens, zoodTa hij den daartoe vereischten diensttijd zal heb
ben bereikt. Men moet dus in elk geval zeer voorzichtig 
zijn met deze percentages ' en dan is een percentage vall 
bijna 50%, dat recht op buitenlandsch verlof krijgt, van alle 
leden, ongeaclït of zij ook overigens voor buitenlandsch ver
lof in aanmerking komen, wel zeel' hoog. In elk geval is 
vanuit dit standpunt toe te juichen, dat het geachte lid 
althans de noodzaak heeft ingezien, om de salaTisgrells van 
f 250 te wijzigen in die van f 300. Dat is dezelfde grens, 
die ook bij de eerste behandeling in debat is geweest. lIet 
geachte lid meent, dat daarin dan met toekomstverwachtingen 
reeds is rekening gehouden en dat dus met een dergelijke 
salarisgrens een redelijken omvang aan de groep verlofsge
rechtigden, wordt gegeven. De Regeering is nog steeds van 
meening, dat dit reeds het geval is bij een salarisgrens vin 
f 350. 

Mijnheer de Voorzitter! Tenslotte heeft het geachte lid 
de heer Kerstens bezwaren gemaakt tegen begin en einde 
van mijn rede. 

Tegen het begin, omdat ik daarbij verklaarde, dat de Re
geering voorshands nog niet veel kon voelen voor de instelling 
van bedrijfsraden, zooals hij zich die voorstelt. De nadruk 
Mijnheer de Voorzitter, moet hierbij vallen op mijn laatste 
woorden: zooals de heer Kerstens zich die voorstelt, omdat 
dit wel een bijzondere vorm van bedrijfsraden is, die naar 
de Regeering nog steeds meent, in het huidige bestel van Indië 
nog in zekere mate niet passend is. Om dit nader te moti
veeren zou een veel te diepgaand en uitvoerig debat nood
zakelijk zijn, waarbij ik zou moeten vooruitloopen op de argu
menten, welke wellicht van den kant van het college zouden 
worden naar voren gebracht. Ik meen daarvan te moeten 
afzien. 

Het tweede bezwaar, door het geachte lid voorgebracht, 
was, dat in eersten termijn dool' mij ten aanzien van den 
minimum-contractsduur te veel het oog was g>e.richt op de aan
leiding, die daarvoor kon bestaan bij den eerste onderteeke
naar van het amendement. Het geachte lid, de heer Kerstens 
,erklaarde, dat wat hem betreft, het niet ging om discrimi
natie te vermijden, maar dat hij in het bijzonder geporteerd 
is voor versterking van de rechtspositie, speciaal van den 
werknemer in de cultures. Uit de rede van het geachte lid, 
den heer Blaauw is reeds gebleken, dat dit toch niet zoo heel 
ver afstaat van het uitgangspunt van den heer Blaauw, maar 
wel van dat van de Regeerillg, die meent, dat deze regeling 

(Voorzitter.) 
el' niet voor' is om thans verbeteringen in de rechtspositie 
van de werknemers voor te brengen, die voor hen nog niet 
in de lijn liggen, nog niet in het gebruik voldoende moti
veering vinden en die ook voor andere werknemers in geen 
geval zijn te aanvaarden. Dit zou - dat is reeds gezegd - teIL 
aanzien van de werknemers in de cultures een groote bevoor
rechting geven. 

Tenslotte is door het geachte lid, den heer Kerstens en 
door den heer Van Helsdingen nog het een en ander gezegd 
over de vraag, wat nu de consequenties zijn van een beslissing 
van het geachte college, afwijkende van het standpunt van 
de Regeering. 

De Regeering kan volkomen billijken, dat het college meent 
hierbij gaen angst te mogen hebben voor een regeling van de 
materie 'bij algemeenen maatregel van bestuur en dat van het 
college niet mag word~n geëischt, dat, omdat de Regeering blijk
baar voet bij stuk houdt, bet college ook zijn bezwaren zal moeten 
opgeven. Dit is volkomen juist; maar evenzeer is juist, wat 
door den heer Van Helsdingen is aangevoerd, dat men toch 
zeker niet daartoe moet overgaan wanneer het niet gaat om 
zeer gewichtige principieele verschilpunten. Het gaat hier in 
Indië wel niet om het voorkomen van een kabinetscrisis 

(De heer Kan: En zeker ook niet om iets analoogs.) 
......... en ook analogie is hier niet aanwezig, maal' het is 

toch zeker niet gewenscht, dat men het laat aankomen op een 
beslissing van het Opperbestuur als het gaat om een verschil, 
zooals b.v. ten aanzien van het eerste door den heer Blaauw 
verdedigde amendement dat den contractsdunr betreft. Hier
mede is werkelijk niet een z66 groot belang gemoeid. Hier laat 
ook de redactie van de Regeering een behoorlijke belangen
behartiging voor de betrokken werknemers voldoende toe zoo
dat op dat punt toch zeker het college van gedelegeerden, 
zonder aan zelfrespect in te boeten zou kunnen toegeven. Wat 
het binnenlandsch verlof betreft, daarbij gaat het inderdaad 
om meer principieele kwesties. Op dit punt is ten slotte nog 
niet te zeggen wat de uitspraak van het college zal zijn. De 
Regeering meent die uitspraak te moeten afwachten. 

De Voorzitter: Hiermede is de behandeling in tweeden 
termijn, ook van de zijde der Regeering beëindigd, zood at tot 
behandeling van de artikelen en de daarop ingediende amen
dementen en tot de stemmingen kan worden overgegaan. 

De artikelen 1 tot en met 3 van art. I worden achtereen
volgens zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voorzitter : A a n deo I' dei s d e b e h a n d e-
1 in g van het a 111 end e men t - B I a a u w c.s. (s t, 
19, I) 0 par t. 4, zoo a lsd i t art ik e' I bij m 0 n d e 
van cl e n Reg eer i TI g S gem ach tig de j s ge w:ij
z i g d, I u i den de: 

"Het eerste en het tweede lid van artikel 4 worden ge~ 
lezen 'als volgt: 

(1) De overeenkomst kan worden aangegaan voor be
paalden of onbepaalden tijd, met dien verstande dat zij 
geacht wordt voor den tijd van ten minste één jaar te 
zijn gesloten. 

(2) Bij regeeringsverordening kan worden bepaald, 
dat de voorschriften in het vorige lid betreffende den 
minimum-contractsduur van één jaar niet zullen gelden 
voor in Nederlandsch-Indië aangenomen arbeiders van 
bepaalde groepen." 

De heel' Soangkoepon heeft gevraagd om de beide voor
gestelde leden van art. 4 afzonderlijk in stemming te bren
gen; het lijkt mij echter, dat tegen zulk een gesplitste stem
ming wel eenig bezwaar bestaat. 

Als geen der andere leden het woord verlangt. geef ik het 
woord aan den eersten onderteekenaar van het amendement. 
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(Blaauw, Soangko,epon.) 
De heer Blaauw: Mijnheer de Voorzitter! Waar geen der 

leden over dit amendement het woord vraagt, gevoel ik mij 
verplicht, mede in aansluiting op hetgeen de geachte Regee
rin gsgemachtigde zooeven tegenover mijn geacht medelid, 
den hecr Soangkoepoll, heeft gezegd, het ecn en ander over 
cliens suggestie op te merken. 

Bij het opvolgen van de sUA'gestie van den heer Soangkoepon 
zon het amendement, zooals het door ons is geredigeerd, vol
komen worden gedenatureerd . In het eerste lid van art. 4 
is juist de regel besloten, dat geen werknemer zal mogen 
worden aangenomen dan voor mlnstens één jaar. Dit is in 
de praet ijk in haar volle uitgestrektheid niet aanvaardbaar, 
zood at als uitzondering op dezen regel in het tweede lid een 
regel is gemaakt, waardoor voor tijdeltike krachten een uit
zondering kan worden gemnal...1:. Nu wenscht mijn geacht 
medelid, de heer Soangkoepon, deze uitzondering op het 
eerste lid van art. 4 geheel te doen vervallen, maar 
daarentegcn aan het eerste lid, dat dan zonder oeperking komt 
te gelden, een uitbreiaing te geven voor bepaalde groepen van 
arbeiders die niet in de Aanvullende PJantersregeling ziin 
bedoeld. Ik geloof, mede h1 aansluiting op hetgeen de 
geachte Regeeringsgemachtigde heeft gezegd, dat daardoor 
art. 4 en daarmede de Plantersregeling volkomen practisch 
onbruikbaar zou worden, zoodat, hoe het den onderteekenaren 
van het amendement ook spijt, zij niet kunnen treden in de 
suggestie van den heer Soangkoepon. 

De Voorzitter: Ik vestig er de aandacht op. dat het amen
dement niet gesplitst in stemming wordt gebracht. Wenseht 
de heer Soangkoepon naar aanleiding van dit feit alsnog 
nader zijn stem te motiveeren 1 

De heer Soangkoepon : Mijnheer de Voorzitter! Mijn bedoe
ling is gelijkstelling te verkrijgen voor allen, clie voor de 
cultures worden aangenomen, zoowel in het buitenland als 
hi er te lande. Als dus bepaald wordt dat personen van de 
eene groep voor een jaar zullen worden aangenomen, dan 
wensch ik dat ook voor de andere groep. Of nu bepaald wordt, 
dat zij worden aangenomen voor een jaar of langer dan wel 
korter, staat bij mij ni et op den voorgrond, wel, dat het voor 
beide groepen hetzelfde is. Misschien ligt het aan mii, dat ik 
de volle consequenties van !het amendement van den heer 
Blaauw c.s. niet zoo goed begrijp, maar nu de eerste onderte.,. 
kenaar, de h<lCr iBlaauw gezegd heeft, dat het alleen geldt voor 
tijd elijke hachten en wnar de Regeering bovendien gezegd 
heeft , dat de beide artikelen onafscheidelijk zijn verbonden, 
zal ik mij thans bepalen tot het stemmen voor het amende
ment. 

Het amendement-Blaanw c.s. (st. 19. I ) wordt in stemming 
gebracht en aangenomen met 9 stemmen vóór en 4 stemmen 
tegen. 

V66r stemmen de leden: Kersten.s, P rawoto, De Hoog, 
Soangkoepon, Roep, Blaauw, Soetardjo, Moh. Noor en 
Verboom. 

T e gen stemmen de leden: Thamri n, Kan, Van Helsdingen 
en de Voorzitter. 

Art. 4, 'als gewijzigd bij amendement, en de art. 5 tlm 8 
worden achtereenvolgens zonder hoofdelijke stemming aan
genomen. 

De Voorzitter: Aan d e orde i s de behandeling 
van h et am en d e m en t - B I a a u w c.s. (s t. 19, lI ) 
opa r t. 9, I u i den de: 

.,In het eerste lid van artikel 9 vervall en de woorden: 
"in den zin) als omschreven in het eerste lid van artikel 
4" en wordt nan het slot de volgende zinsnede toegevoegd: 

Handelingen. Zittingsjnar 1936-1931. 

(Voorzitter, Verboom.) 
"Een arbeider wordt geacht buiten Nederlandsch-Indië 

te ztin aangeworven, indien aldaar met hem dool' of na
mens den werkgever onderhandelingen, hetzij schriftelijk 
hetzti mondeling zijn gevoerd, dan wel toezeggingen zijn 
verstrekt, welke tot het sluiten van een arbeidsovereen
komst in Nederlandseh-Indië hebben geleid." 

Dit amendement hangt zoo nauw samen met het amende
ment-Blaauw op artikel 4 (st. 1~, I ), dat zoo juist is aange
nomen) dat zoo geen der leden zijn stem in anderen zin 
wenscht uit te brengen, het amendement beschouwd kan 
worden als te zijn aan~l',Ilomen met dezelfde stemmen vóór 
en tegen als amendement op artikel 4. 

Zonder hoofdelijke stemming wordt dienovereenkomstig 
besloten. 

De Voorzitter: Aan d e ord e i s de behande-
lin g van h e t g ewijzigde amendement-
Verboom c·s. op art. 9, (st. 20), luidende: 

"Ondergeteekenden hebben de eer voor te stellen in het 
eerste lid van artikel 9 van het gewtizigd ontwerp eener 
_~anvull ende Plantersregel ing (Ond. liS - stuk 15) in 
plaa ts van het getal 350.- te lezen 300.- ." 

De heer Verboom: Mijnheer de Voorzitter ! Een enkel 
woord slechts. Ik heb in eersten en in tweeden termijn al 
gezegd, wat ik hierover te zeggen had. Nu heeft de 
geachte Regeeringsgemachtigde echter nog een opmerking 
!,emaakt over de cijfers, die ik gegeven heb. Daarom wil ik 
tct voorkoming van alle misverstand verklaren, dat ik er mij 
natuurlijk zeer goed van bewust ben, dat deze ctifers slechts 
betrekkeltike waarde hebben en dat men ze zeker ni et als ab
soluut kan aanvaarden. Maar ze geven toch wel degelijk zekere 
aanwijzin gen en dan zeg ik dat, wanneer uit deze c\jfel's, di e 
ook naar het oordeel der Regeering als een gemiddelde kunnen 
worden beschouwd , blij kt, dat bijna 80% van de geëm
ployeerden buiten het verlofsrecht zou vall en, dat toch wel 
een aanwijzing inhoudt. dat de grens te hoog is getrokken. 
Vandaar dat ik het juist acht, wanneer de grens alsnog op 
f 300 wordt gesteld. 

Het gewijzigde amend ement-Verboom (st. 20 ) wordt in stem
ming gebracht en verworpen met 5 stemmen vóór en 8 stemmen 
tegen. 

V 6 6 I' stemmen de heeren : Verboom, Kerstens, De Hoog, 
Roep en Blaanw. 

T e gen stemmen de heeren: Moh. Noor, Van Helsdingen, 
Thamrin, Kan, Prawoto, Soangkoepon, Soetardjo en de Voor
zitter . 

De Voorzitter: A a n d e o r dei s het am e nd e m e n t
Blaauw c.s. op art. 9 (st. 21 ), luid e nd e: 

"Ondergeteekenden hebben de eer voor te stell en artikel 
9 van het gewiizigd ontwerp een er Aanvullende Plan
tersreg'eling (Ond. liS - stuk 15) als volgt te wiizig'en : 
a. in het eerste lid vervallen de woorden : "in het buiten

land door te brengen)'; 
b. lid (3) wordt I'(elezen : "Wanneer de arbeider van zijn 

recht op verlof wenscht gebruik te maken, moet hii 
daarvan den werkgever ten minste één maand v66r 
den aanvang van het verlof kennis geven en deze te
vens mededeelen. of hii zijn verlof binnen dan wel 
buiten Nederlandsch-Indië wenscht door te bren/!en"; 

c. tussehen de leden (3) en (4) word en de volgende leden 
ingevoegd: 
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(.Qnd. ~3, si -

(Roep.) 
,,(4) Wanneer het verlof binnen Nederlandsch-Indië 

wordt doorgebracht, kan de verlofsduur met ten hoogste 
drie maanden worden verminderd ". 

,,(5) De arbeider, die niet valt ouder lid (1) van dit 
artikel, heeft telkens nadat hU zeven jaar, den eventueelen 
proeftijd iubegrepen, bij denzelfden werkgever heeft ge
diend, recht op een binnenJandsch verlof van drie maan, 
den met behoud van het volle geldloon " ." 

Het amendement wordt in stemming gebracht en aange
nomen met 9 stemmen vóór eu 4 stemmen tegen. 

v ó Ó l' stemmen de heeren: Blaauw, Soetardjo, Moh. Noor, 
Thamrin, Kan, Prawoto, De Hoog, Soangkoepon en Roep. 

T e gen stemmen de heeren: Verboom, Van Helsdingen, 
Kerstens en de Voorzitter. 

Art. 9, als gewijzigd bij amendement, en de artikelen 10 tot 
en met 18, van artikel I, artikel II en de gewijzigde ontwerp
ordonnantie in haar geheel worden achtereenvolgens zonder 
hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voorzitter: A a n deo r dei s de mot i e
Kerstens c.s. (Ond. 53, st. 22), luidende: 

"Het College van Gedelegeerden, 
na de tot twee,!,aal toe plaats gehad hebbende behan

äeling eener Aanvullende Plantersregeling overtuigd, dat 
een bevredigende regeling der recllten en plichten van 
werkgevers en werknemers ten opzichte van elkaar 
slechts bereikbaar is met gedifferentieerde regelingen in 
de eigen sfeer der onderscheidene belangen, op basis van 
redelijk overleg tusschen de in bedrijfsraden samenwer
kende belanghebbenden, aan wier beslissingen bindende 
kracht ware toe te kennen, behoudens goedkeuring door 
de Overheid, 

drin gt er bij de Regeering op aan, het vraagstnk van 
de instelling der bedoelde bedrijfsraden zonder uitstel in 
studie te nemen, dan wel door een door Haar in te stellen 
Commissie in studie te doen nemen en het resultaat daar
van zoo spoedig mogelijk aan den Volksraad voor te 
leggen. '1 

De heel' Roep: Mijnheer de Voorzitter! Ik heb deze. twee 
dagen tot mijn genoegen kunnen zwijgen omdat ik het voor 
en tegen der verschillende standpunten tegen elkander 
wenscbte af te wegen. Maar over deze motie wil ik toch wel 
iets in het midden brengen. . 

De kwestie van de bedrijfsraden lijkt mij van zeer groot 
belang, zij brengt een geheel nieuw element in onze wet
geving en waar er publiekrechtelijke bevoegdheden bij be
trok·ken zijn, zou de Indische Staatsregeling erbij betrokken 
worden.Ik zou het op prijs stellen, wanneer deze belangrijke 
motie uitvoeriger werd hehandeld dan tot nu toe in deze 
debatten is geschied, n.l. zeel' jlrimair en voorloopig. Het be
treft hiel' een aangelegenheid, die min of meer buiten de 
plantersregeling staat, het i's een geheel nieuw publiek
rechtelijk element dat in het Ned.-Indische recht zou worden 
geïntroduceerd. Er is studie voor noodig en daarom zou ik 
het op prijs stellen, indien de voorstellers er een uitvoeri ge 
schriftelijke toelichting op zouden willen geven, uitvoeri
ger dan geschied is in de JTIondelinge mededeelingen als 
door den heel' Kerstens in deze vergaderingen naar voren 
gebracht. 

Ik zou over de werking van dat instituut en ovêr de ge
daehten, welke de heer Kerstens daaraan verbindt, over het 
positieve element, dat het in het Ned.-Indische staatsrecht 
.zou moeten brengen, gaarne een helderder overzicht aan ons 
zien verstrekt en als ik daarover dan wat meer georiënteerd 
ben, zon ik deze zaak pas rijp achten voor verdere behan-

(Voorzitter, Kerstens, Kan.) 
deling. Ik zou dan vervolgeus ook eerst een onderzOek in 
de commissies willen doen plaats hebben. Er bestaat veel 
literatuur op dit gebied; wij weten wat in Italië, Oostenrijk 
e.d. hierover is gewrocht. Als dan deze zaak van alle kanten 
bezien is, acht ik haar pas rijp, er een "voor" of "tegen" 
over nit te spreken. Het lijkt mij niet geheel juist, een zoo 
belangrijk vraagstuk, als in· deze motie is vervat, nu maar 
op zeer korten termijn en zonder een serieuze voorbereiding 
af te doen. 

De Voorzitter: Ik: vermoed, dat de eerste onderteekenaar 
gaarne deze gelegenheid zal willen aangrijpen, om een schrif
telijke toelichting te geven 1 Dan houden wij de motie aan, 
totdat hij daarmede gereed is. 

De heer Kerstens: Dat lokt mij niet aan, Mijnheer de Voor
zitter, en ik geloof ook, dat U dit antwoord van mij ver
wachtte. 

Ik: begrijp eigenlijk niet het uezwaar, dat de heel' Roep 
heeft. Het is natuurlijk volkomen waal', dat aan deze zaak 
heel wat meer vastzit en dat zij goed bezien moet worden, 
maar daarom vragen wij dan jnist ook om de zaak nader 
in oogenschouw te nemen, hetzij direct door de Regeering het
zij door een commissie, door de Regeering in te stellen. Een 
dergelijke commissie kan het vraagstuk in studie nemen en 
pas als het rapport daarover binnen is, is het moment geko
men, om dit in de eommissies van het College te bezien. 

Ik geloof de zaak als volgt te kunnen stellen. Ten eerste is 
in vele landen in Europa de id(le van de bedrijfsraden reeds 
een heel eind gevorderd, wat de praktische verwezenlijking be
treft, terwijl in de tweede plaats aan den anderen kant de 
arbeidsswetgeving in In.clië, zooals zij thans plaats vindt in 
uniform algemeen verband, zeer onbevredigend moet worden 
geacht en ten derde de bemoeienis van de overheid met allerlei 
sociaal-economische groepen haar zoover sleept in tallooze 
detailregelingen, dat ook daarom gezegd kan worden, dat de 
oplossing via de instelling van bedrijfsraden veel meer pers
pectief heeft dan de huidige toestand. En waarom zou het 
College van Gedelegeerden niet reeds kunnen uitspreken, dat 
het wenschelijk is de zaak te bestudeeren! Wij binden ons 
daarmede immers tot niets f Ik geloof, dat er argumenten ge
noeg zijn aan te voeren ten betooge, dat het tijd wordt, deze 
zaak ernstig te bezien. Daarom gevoel ik cl' Diets voor, deze 
motie in te trekken, maal' ik wil wel toezeggen, bijvoorbeeld 
bij de eerstkomende algemeene beschouwingen over de ont
werp-begrooting dieper op dit vraagstuk te zullen ingaan en 
de toelichting te zullen geven welke de heel' Hoep behoeft. 
Dit behoeft echter niet aan het beginnen met de bestudeering 
van deze zaak in aen weg te staan. 

(De heer B I a a uw: U wilt toch zeker zitting hebben in 
de studiecommissie I) 

Indien de heel' Blaauw mij gaarne jn die commissie heeft, 
ben ik bereid daarin zitting te nemen, Münheel' de Voorzitter! 

De heer Kan: Mijnheer de Voorzitter! Ik zou aan den 
geachten voorsteller van deze motie de vraag willen stellen of 
men het voorstemmen voor deze motie, de wenschelijkheid van 
het instellen van bedrijfsraden moge nog zoo in het onzekere 
zijn, niet aldus kan uitleggen, dat men zich daarmede ten aan
zien van dit vraagstuk tot op zekere hoogte bindt. Ik kan 
mij nog geen juist beeld vormen omtrent de wenschelijkheid 
van het al dan niet instellen van bedrijfsraden. De heer 
Kerstens heeft, indien ik hem goed verstaan heb, wel gezegd, 
dat hij voorziet, dat in Nederland in de naaste toekomst deze 
kwestie wel aan de orde zal worden gesteld, - de heer Kerstens 
doelde misschien op de a .S. verkiezingen -, maar ik voor mij 
heb het gevoel, evenals de heer Roep, dat wij hier te maken 
hebben met iets nieuws, waarover men zich beraden moet en 
waarvan men eigenlijk de portée moet weten, voordat men de 
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Motie-Kerstens c.s. betr. de instelling van bedrijfsraden (Ond. 03, st. 22). 

(De Hoog, Verboom, Van Helsdiingen.) 
wenscheJijkheid uitspreckt van het in stndie nemen der betr ef
fende materie. 

De heer De Hoog: Mijnheer de Voorzitter ! Ik heb eenige 
bezwaren tegen de motie, zooals zij hier aan ons is VOQ1'ge

legd. In de eerste plaats ben ik in het geheel niet overtnigd, 
zooals klaarblijkelijk de ollderteekellaren van de motie wel 
zijn, van l1etgeen in de eerste alinea der motie staat. Maar 
aan den anderen kant, jnist omdat ik daarvan niet overtuigd 
ben, wil ik er wel eens gaarne bij de Regeering op aandringen 
dit inderdaad belangrijke vraagstnk in studie te nemen, maar 
dan niet zoozeer de kwestie van de bedrijfsraden als wel de 
wenschelijkheid om hedrijfsmden ill te stel1e.n. Deze zaak 
zou dan door de Regeering bestudeerd moeteu worden en 
dan zou ik wel los van de eerste alinea van de motie vóór 
willen stemmen indien men uit de tweede alinea der motie 
zou willen schrappen de woorden "zonder uitstel" en "zoo 
spoedig mogelijk". Ik kan mij n.l. niet voorstellen, dat het 
hiel' om een zaak gaat die geen dag en geen nacht wachten 
kan. Ik kan mij voorstellen, dat er belangrijkere kwesties zijn 
welke de Regeering eerder in studie wil nemen. 

Wanneer dus de tweede alinea wordt gewijzigd als dool' 
Juij aangegeven, zal ik, los van de eerste alinea, vóór de 
motie kunnen stemmen. 

De heel' Verboom : Mijnheer de Voorzitter I Bij de eerste 
behandeling van de plantersregeling heeft onze fractie al op 
een mogelijkheid gezinspeeld als hier ten sprake wordt ge
bracht, door te zeggen: de plantersregeling is 0.1. après tout 
geen erg bevredigende regeling en een veel bevredigendere 
regeling zou worden verkregen, wanneer zulks overigens be
reikbaar was, door een oplossing in corporatieven zin. In 
denzelfden geest laat zich trouwens ons werkprogramma uit, 
\\'aarin over de socia le kw'estie wordt gezegd : 

"Een oplossing zou \vellicJlt kunnen worden gevonden I 

dool' het, onder leidin g del' overheid, tot elkaar brengen 
van wel'kgevers cn werkn emers, ingedeeld in gelijksoortige 
bedrijfsgroepen (suikerindustrie, bel'gcultul'cs, handel, 
scheepvaart enz.) 0111, desnoods onder Rcgecringsdwang, 
een plan te ontwerpen tot een harmonisch samengaan". 

Uit dien hoofde zou ik dus mijn stem aan de motie kunnen 
geven} ware het niet, dat ik twee bezwaren heb tegen de 
bewoordingen der motie, welke trouwens aan den ontwerper 
der motie al bekend zijn. In de eersta plaats het bezwaar, dat 
el' in de motie gesproken wordt van "bedrijfsraden n . Ik 
acht de naam "bcdl'\ifsJ'uad" in dit verband wein ig gelukkig , 
gekozen, omdat men zich daarbij onwillekeurig voor .oogen 
haalt andere denkbeelden welke in dit opzicht zijn geopperd, 
speciaal de medezeggenschap van de werknemers in het bedrijf. 
M:ijn eerstJe bewaar tegen de motie is dus de naam welke ge
bezigd wordt en welke ,tot misverstand kan leiden. 

Mijn tweede bezwaar is dat, terwijl het hier een zaak geldt 
waarvan stellig niemand in dit college nog kan overzien 
in hoever een oplossing mogelijk is en tot welke conclusies men 
hij de studie zal komen, nu desondanks al onmiddelljjk wordt 
gezegd, dat aan de beslissingen der bedrijfsraden bindende 
kracht moet worden toegekend. 

Wanneer aan mijn bezwaren niet tegemoet gekomen zou 
kunnen worden, zou ik, hoewel ik zoo als ik al zei, met de 
gedachte welke aan de motie ten grondslag ligt voor een 

belangrijk deel kan meegaan, tegen de motie moeten stemmen: 

De heel' Van Helsdingen : Mijnheer de Voorzi tter! Slechts 
een enkel woord. Toen de heer Kerstens m ij vroeg of ik met 
deze motie accoord wilde gaan, heb ik bij mij zelf besloten mijn 
handteekening onder de motie te plaatsen, los van hetgeen 
de heer Kerstens in eersten termijn naar aanleiding van deze 
aangelegenheid heeft voorgebracht en in hoofdzaak om deze 
m.i. inderdaad zeer belangrijke aangelegenheid door de Re-

(Van Helsdingen, Voorzitter, KerstieDS.) 
geering in studie te doen nemen. Ik geef toe, dat de uit
drukking "zonder uitstel" wel wat krachtig is en misschien 
is het gewenscht, om deze woorden te late n vervallen. Tegen 
de woorden "zoo spoedig mogelijk" kan geen redelijk bezwaar 
bestaan, waar deze woorden slechts betreffen het bekendstellen 
van. de r esuliateu van het onderzoek aan den Volksraad. 
Maar het wil mij toch voorkomen, dat waar inderdaad geble
ken is, dat de wijze van voortbrenging, zooals die langzamer
hand in den loop van de eeuwen geworden is, zooveel 
bezwaren, zooveel moeilijkheden heeit voortgebracht, dat de 
tegenstellingen in de bedrijven zoo sterk zijn toegespitst terwij l 
zich in de tegenwoordige omstandigheden aan den anderen 
kant steeds meer openbaart de neiging om de verschillende 
krachten in de productie tot elkaar te brengen, dat er in
derdaad aanleiding is om dezen stap, die een begin is tot een 
ordening in het bedrijfsleven, te gaan nemen. Die stap be
staat alleen uit het ernstig in studie nemen van het vraag
stuk door de Regeering of door een commissie door de Re
geel'ing ingesteld. Ik geloof niet, dat daartegen ernstige be
zwaren kunnen bestaan, Wanneer er inderdaad ernstige be~ 
zwaren bestaan tegen de uitspraak, die reeds in de eerste 
alinea van deze motie is neergelegd, zou ik mijnerzijds geen 
bezwaar hebben zelis deze uitspraak te laten vervallen, en 
er alIeen hU de Regeering op aan te dringen dit begin van 
ordening in studie te nemen en zoo spoedig mogelijk het 
resultaat van aie studie aan den Voll<sraad over te leggen. 

De Voorzitter: vVenscht een van de leden in eersten termij n 
nog het woord j 

De heer Roep : Gaarne, Mijnheer de Voorzi tter! 

De Voorzitter : U kunt in tweeden termijn nog het woord 
krijgen, of wilt U het thans alleen over den inhoud van de 
motie hebben ~ U heeft n.l. -ee n vraag gesteld over de behan
deling in de commissie en het punt zelf nog niet besproken. 
Wanneer U dat nu wilt besprekell heb ik daartegen geen be
v.yaar. 

De heer Roep: Mijnheer de Voorzitter! Ik wil dan met 
mijn opmerkingen liever nog even wachten. 

De Voorzitter: Ik wil de onderteekenaars van de motie 
even gelegenheid geven zich te beraden, of zjj de drie bespro
ken plaatsen uit de motie zullen lichten . Of hebben zij hun 
standpunt reeds bepaald ? 

De heer Kerstens: Mijnheer de Voorzitter ! Tegen de 
eerste alinea heert de heer De Hoog geen bezwaar gemaakt, 
Hij zal Jos daarvan stemmen. 

De Voorzitter: De heer Verboom heeft nog in overweging 
gegeven den laatsten regel van de eerste alinea van de motie 
te laten vervallen, welke regel luidt: 

"aan wier beslissingen bindende kracht ware toe te ken
nen, behoudens goedkeuring door de Overheid". 

De heer Kerstens: Daar zou ik eerst nog even wat over 
willen zeggen . 

De Voorzitter: Voorts is nog het voorstel gedaan om de 
woorden : "zonder uitstel " uit de tweede alinea van de motie 
te lichten en eveneens de woorden : "zoo spoedig mogelij k ". 
~Iochten de onderteekenaars van de motie zich daaromtrent 
nog willen beraden, dan geef ik daartoe gelegenheid. 

De heer Kerstens: Mijnheer de Voorzitter! Ik zou thans 
daar gaarne even wat tegen in willen brengen . 

De bezwaren van den heer De Hoog begrijp ik niet goed, 
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(Kerstens. ) 
H et geachte lid heeft het doen voorkomen, alsof de woor

den: "zonder uitstel" en "zoo spoedig mogelijk" beteekenen, 
dat alle andere spoedeischende onderwerpen daarvoor achter
uit geschoven moeten worden en zullen moeten wachten. Ik 
geloof niet dat dit juist is. Er kunnen twee, drie, of ook 
vijf onderwerpen tegelijk urgent zijn en daarom ook tegelijk 
in studie genomen worden. Ik zie niet in, dat hiel' sprake 
is van een alternatief, Of het een, Of het ander. 

Wat vervolgens de meening van den heer De Hoog betreft, 
dat er nog wel belangrijker kwesties zijn, die op spoedige 
afdoening wachten, geloof ik, dat het hem niet gemakkelijk 
zou vallen onderwerpen te noemen, die inderdaad van meer 
urgenten aard zijn dan dit, ook niet voor zijn eigen groep. 
Het gaat hier over de vraag, in hoeverre de werknemer , 
- en het grootste deel van de groep van den heer De Hoog 
beboort tot de werknemers -, langer afhankelijk moet blijven 
van de machtspositie van de eene belft van bet bedrijfsleven. 
Wanneer dit zoo is - en ik geloof niet, dat de heer De Hoog 
dat tegen zal spreken -, dan moet hij mijns inziens ook de 
conclusie accepteeren, dat dit inderdaad een zeer urgente 
aangelegenheid is. Dat is nog eens gebleken bij de behandeling 
van deze aanvullende plantersregeling en uit de mate, waarin 
de leiders van het bedrijfsleven zich bereid hebben betoond 
om redelijke wenschen van werknemerszijde in te willigen. 
Wanneer de heer De Hoog, ook na deze uiteenzetting van 
mij, nog zijn stem afhankelijk stelt van het vervallen van de 
termen: uzonder uitstel" en "zoo spoedig mogelijk ", dan 
zal ik natuurlijk met mijn mede-onderteekenaars moeten over
leggen of wij dat znllen doen. Maar misschien vindt de heer 
De Hoog naar aanleiding van hetgeen ik zoo juist heb ge
zegd, aanleiding om te zeggen: Ik heb er geen bezwaren meer 
t egen, dat deze t ermen in de motie blijven staan. Ik zou dat 
gaarne dadelijk willen vernemen, alvorens ik van de door U, 
Mijnheer de Voorzitter geboden gelegenheid tot onderling 
overleg gebruik maak. 

Van deze bezwaren van den heer Verboom zou ik het 
vol~ende willen zeggen. 

De heer Verboom heeft bezwaar t egen den term: bedrijfs
raden op zichzelf, omdat aan dezen term inhaerent zou ziin 
méèJezeg!(enschap in de bedrijven van den kant van de werk
nemers. Ten eerste geloof ik, dat dit feitelijk onjuist is. Er is 
in Nederland reeds een oedr\ifsradenwet, waarin dit woord 
dus precies zoo voorkomt eu in welke wet geenerlei zeggen
schap in de bedrijfsvoering, die de heer Verboom zoo 
vreest, aan de werknemers wordt toegekend. Maar al 
ware dat zoo, waarom wordt dan de heer Verboom door dit 
woord reeds afgeschrikt? Dit woord kan wat mij betreft 
gerust door een ander worden vervangen dat niet als een 
boeman werkt, als bet begrip maar gehandhaafd blijft. In 
de tweede plaats herhaal ik, dat wij van dit woord "bedrijfs
raden" toch niet de interpretatie beboeven te accepteeren, 
die sommigen daaraan gegeven bebben. 

Het tweede bezwaar van den heer Verboom vind ik erns
tiger. 

(De heer Ver bOD m : Ik ook.) 
De heer Verboom heeft bezwaar tegen de woorden : bindende 

kracht. Ik voor mij vind dit een essentieel punt in miin motie. 
De ervaring wijst nu reeds uit, dat als men aan een bedrijfs
raad of beroepsschap of hoe men het ook noemen wil, geen 
bindende bevoegdheid geeft, hij waardeloos is. Ik geloof, 
dat er dan inderdaad niets wordt veranderd. Indien die 
bindende bevoegdheid niet wordt verleend, dan verandert 
er niets, dan blijft de machtspositie, waar ze nu is en die 
wij althans voor een gedeelte ,villen verplaatsen naar andere 
belanghebbenden in het bedrijf. Ik heb dus tegen het weg
laten van de woorden "bindende kracht" overwegende be
zwaren en wel zoo overwegend, dat ik ·li ever mijn motie zou 
intrekken, dan die woorden te laten vervallen. Gelukkig heeft 
echter alleen de beer Verboom bezwaar tegen deze woor
den gemaakt. 

(De Hoog, Verboom. ) 
De heer De Hoog: Mijnheer de Voorzitter ! De heer 

Kerstens heeft mij gevraagd of ik blijf voor uitstcl van het 
in studie nemen van de onderhavige materie, waar hij spoed 
zeer noodig acht. Ik wil naar aanleiding hiervan het volgen
de opmerken. Ik heb zoDeven toen ik het woord voerde niet 
gezegd, gelijk de heer Kerstens constateerde, dat er op h et 
departement geen dringender zaken te doen zijn. Daar weet 
ik niets van, ik ben niet op de boogte van de zaken, die 
bij het departement al dan niet aanhangig zijn en dringend 
afdoening vereischen. Daarover kan ik niet oordeelen. 
Ik beb dat dan ook beelemaal uiet gezegd. Ik zie niet in, 
waarom op stel en sprong die studie ter band genomen 
moet worden en waarom daarmede geen dag en geen nacht 
gewacht kan worden. 

In de tweede plaats heeft de heer Kerstens gesproken over 
mijn groep en gezegd, dat het ook voor mijn groep zoo drin
gend noodig was, dat die bedrijfsraden in het leven zouden 
worden geroepen. Dat kan wel ziin, Miinheer de Voorzitter, 
maar ik kan dat op het oogenblik niet zoo beoordeelen. Ik 
heb daarover niet voldoende inlichtingen ontvangen. Daarom 
heb ik gezegd, dat ik wel wil stemmen voor het in onderzoek 
nemen van deze zaak, omdat het mogelijk is, dat de heer 
Kerstens wel gelijk. kan hebben, maar hij kan ook ongelijk 
hebben. Dat is een kwestie van onderzoek. 

Heb ik nu den geachten Regeeringsgemachtigde goed be
grepen, dan is het hier niet een kwestie van urgentie. De 
geachte Regeeringsgemacbtigde zegt, dat bet praematuur is 
en dat wij moeten afwachten of in de praktijk blijkt, dat 
dergelijke raden dringend noodig zijn. 

Wanneer de heer Kerstens nu zegt, dat er bij het depar
tement van Justitie wel vier of vijf dringende zaken gelijk
tijdig in studie kunnen worden genomen, dan veronderstel 
ik, dat de directeUl' van Justitie daar wel eenigszins anders 
over zal denken en van meening zal zijn, dat het een onder 

, het ander zon liiden. Ik stel mij op het standpunt dat, 
wanneer de heer Kerstens deze uitdrnkkingen, die dus eigen
lijk een soort last op de Regeering zouden leggen, laat vallen, 
ik voor de motie zal kunnen stemmen, los van het eerste 
gedeelte, want we hebben van den heer Verboom bezwaren 
vernomen met betrekking tot de kwestie van de bindende 
kracht. Indien ik het eerste deel van de motie ging bestu
deeren, zou ik misschien ook tot dergelijke bezwaren komen. 
Maar los daarvan ben ik v66r een commissie van onderzoek. 

De heer Verboom : Mijnheer de Voorzitter! Met betrek
king tot aen naam ben ik niet zoo ver gegaan ala de heer 

: Kerstens het doet voorkomen, die mij in den mond legt, 
dat aan het woord "bedrijfsraden" alle mogelijke begrippen 
inhaerent zijn . Ik heb alleen gezegd, dat het begrip 
"bedrijfsraden" zeer vaag is en gemakkelijk tot misverstand 
aanleiding kan geven. Bij interruptie zeide ik reeds, dat 
de heer Thamrin ons bij voortduring heeft voorgehouden, 
dat moties vooral scherp en duidelijk moeten zijn geformu
leerd en daamm heb ik ten aanzien van dit punt bezwaar 
geopperd. 

Ik. acht bet voorts onjuist om in een zaak, waarvan we 
thans in het geheel nog niet weten waartoe zij zal leiden, 
ons in zooverre te binden dat wij zeggen, dat de bedrijfs
raden in elk geval bindenden kracht moeten hebben. 
Wanneer de heer Kerstens aanvoert dat, wanneer dit woord 
wordt geschrapt, aan de motie en daarmede aan het instituut 
den bedrijfsraden de geheele beteekenis wordt ontnomen, 
dan moet ik dit bestrijden. Ik acht het van zeer groot belang, 
wanneer werkgevers en werknemers eens. in volkomen 
vrijheid, op volkomen neutraal gebied, van gedachten-kunnen 
wisselen over de arbeidsvoorwaarden en de dingen, die daar
mede verband houden. Ik betreur het om deze reden, dat de 
heer K erstens op het bindende karakker dezen raden zoo 
blijft staan. Wanneer tenslotte de studie dezer materie 
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Motie-Kerstens c.s. betr. de instelling van bedrijfsraden (Ond. ó3, st. ~2). - Wijziging cn aanvulling van de wetgeving 
op de rechten van zegel, overschrijving, enz. (Ond . 40). 

(Van Helsdiilgen, Voorzitter, e.a.) 
ZOll leiden tot de uitspraak, dat de beslissingen in elk geval 
bindende luncht moeten hebbcn, dan à la bonne heure, maal' 
zoo ver zijn we op het oogenblik nog niet. Wanneer aan mijn 
tweede bezwaar niet wordt tegemoet gekomen zal ik tegen 
de motie moeten stemmen. 

De heer Van Helsdingen: Mijnheer de Voorzitter! Ik heb 
tegen de formuleering van het eerste lid persoonlijk geen 
bezwaar omdat ik met den heer Kerstens van oordeel ben, 
dat er uiteindelijk een regeling tot stand dient te komen 
als hier wordt geformuleerd. Of dit binnen afzienbaren tijd 
mogelijk zou zijn waag ik vooralsnog te betwijfelen en 
daarom stel ik de voorstellers voor om, wanneer dit mocht 
worden afgewezen, de motiveering terzijde te laten en een 
andere motiveering te geven . Mij is het er in hoofdzaak om 
te doen dat wij ecn regeeringsonderzock krijgen naar de aan
gelegenheid, die voor mij van buitengemeene beteekenis is, 
ol.lldat ik gaarne zou zien, dat de bedrijven geordel'a worden 
in een verband, dat hct best past bij de Indische samen
leving. Daarom stel ik zoo hoogen prijs op een regeerings
onderzoek. 

De Voorzitter: Ik geef den voorstellers in overweging, 
de motie te beperken tot de tweede alinea en de eerste alinea 
te veranderen in een toelichting. Zooals de sitnatie thans is 
zijn de stemmingen verdeeld en derhalve onzuiver. 

De heer Kerstens: Mijnheer de Voorzitter! Op Uw laatste 
suggestie meenen de voorstellers n.iet te kuunen ingaan. Wèl 
hebben zij besloten gevolg te geven aan het verzoek van den 
heel' De Hoog en de woorden "zonder uitstel" te laten ver
vallen. Naar ik meen zal de heer De Hoog dan wel geen 
bez waar meer hebben tegen den term "zoo spoedig mogelijk ", 
want dat behelst dan alleen het verzoek om, wanneer het 
resultaa t el' is, het dan ook zoo spoedig mogelijk aan den 
Volksraad voor te leggen. In dezen vorm zouden de VOOI'

stellers de motie gaarne in stemming gebracht zien. 

De gewijzigde motie-Kerstens c.s. (Ond. 53, st. 22) wordt 
in stemming gebracht en aangenomen met 11 stemmen vóór 
en 1 stem tegen. 

V/6 6 I' stemmen de leden: Soangkoepon, Roep, Blaauw, 
Soetardjo, l\fohamad Noor, Van Helsdingen, Kerstens, 
rrh aml'in, Pl'awoto, De I-loog en de Voorzitter. 

T e ge n stemt de heel' Verboom. 

De Voorzitter: A a n deo l' dei s de voo I' t zet tin g 
a er be h a n cl eli n g van deo n t w e r p - 0 r d 0 11-

nantie tot wijziging en aanvulling van de 
wet g e v i n g 0 p der e c h ten van zeg e 1, 0 v e r
schrijving, successie en overgang. (Ond. 40.) 

Het woord is aan den Regeeringsgemachtigde voor het 
uitspreken van het regeeringsantwool'd in eersten termijn. 

De heer Holtkamp, Regeeringsgemachtigde: Mijnheer de 
Voorzitter. Het geachte lid, de heer Kan heeft in eersten 
terlllijn nog eenige opmerkingen gemaakt en eenige ophelde
ringen gevraagd, hetgeen in zooverre zeker zijn waarde 
heeft, dat de beantwoording ongetwijfeld zal kunnen strek
ken tot een beter begrip van eenige bepalingen van het ont
werp met name voor hen, die in de praktijk, zooals de nota
rissen, daarmede herhaaldelijk in aanraking znllen komen. 

Mijnheer de Voorzitter. Het geachte lid is zijn rede
voering begonnen met te wijzen op den langen tijd, die 
thans met de overschrijvingstaak is gemoeid en op de moeilijk
heden, die daaruit voor het rechtsverkeer met betrekking tot 
onroerend goed k'Unnen voortvloeien. Nu moet ik evenwel reeds 
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dadelijk opmerken, dat een en ander toch eigenlijk builen dit 
ontwerp omgaat. De opmerkingen raken de uitvoering van de 
overschrijvingsordonnantie, ressorteerende onder het Depar
tement van Justitie. Het is bekend, dat de materie der over
schr~ving nog niet lang geleden het onderwerp van cen onder
zoek door een daartoe van Regeeringswegc ingestelde com
missie uitmaakte en ik kan daaraan toevoegen, dat naar aan
leiding van het door die commissie uitgehrachte verslag de 
regeling van deze materie thans nader in studie is gegeven . 

Het geachte lid maakt nu evenwel de opmerking, dat het 
inschakelen van een nieuwe instantie, nl. van den inspecteu r 
van Financiën gelijk dit bij dit ontwerp geschiedt, tot nog 
meer vertraging zal leiden. 

Ik meen in staat te zijn, Mijnheer de Voorzitter, in dit 
opzicht zeer geruststellende mededeelingell te doen. Thans 
is de toestand zoo, dat op de plaatsen, waal' een inspectie ge
vestigd is, de controle op de rechtsberekening vó6raf dool' den 
inspecteur van financiën geschiedt, terwijl elders in gevallen, 
die aanleiding geven tot twijfel, door den overschrijvingsamb
tenaar veelvuldig het advies van den elders gevestigden in
specteur van financiën wordt ingewonnen. Bij dezen toestand, 
die herhaaldelijk tot een clubbel onderzoek van aUe stukken 
leidt, is de kans op vertraging toch ongetw~feld grooter dan 
bij aanvaarding van het voorgestelde systeem, waarin de in
specteur zelfstandig de berekening van het recht uitvoert en 
geen andere iustantie daarmede verder bemoeienis beeft. De 
praktijk leert, dat de inspecteurs volkomen bevoegd knnnen 
worden geacht aan aanvragen om een machtiging tot storting 
spoedig te voldoen. Waar de inspecteurs van financiën uiter
aard in de eerste plaats bekend zijn met reeds gepubliceerde 
opvattingen van hoogere instanties, bestaat el' ook geen enkale 
grond voor de vrees, dat bij verandering van personeel op die 
opvattingen zou worden teruggekomen. 

De inspecties zijn voorts reeds geïnstrueerd om aan aan-
. vragen van een machtiging tot storting steeds ten spoedigste 

te voldoen, in het algemeen binnen tweemaal 24 uur. Haar 
is op het hart gebonden - en ik haal de onlangs gegeven 
instructie hier woordelijk aan -, dat de belanghebbenden veel
vulclig groot belang hebben bij het spoedig uitreiken der 
machtiging en dat het werk der inspecties zich mitsdien zal 
moeten aansluiten bij het tempo van het zakenleven. 

Th heb dan ook het vaste vertrouwen, dat het uitreiken 
van de machtiging tot storting door de nieuwe regeling aan
zienlijk zal worden bespoedigd, waal' deze zaak thans van 
stonde af aan gebracht wordt in de handen van de meest 
deskundige ambtenaren. 

De tweede opmerking van het geachte lid betreft de redactie 
van artikel 2, lid I, letter i der ordonnantie op het recht van 
overschrijving, waarin bij dit ontwerp geen wijziging wOl'dt 
gebracht, doch waarin het geachte lid instede van "vestiging", 
liever zou willen lezen "overeenkomsten tot vestiging". 

Mijnheer de Voorzitter! Naar het oordeel del' Regeeriug 
is een verduidelijking van artikel 2, lid 1, letter i van ge
noemde ordonnantie overbodig. Naar vaste jurispL'lldentie 
toch dient onder "vestiging' van een zakelijk recht" te 
worden verstaan de obligatoire overeenkomst. Het geheele 
verband, waarin de wettelijke bepaling voorkomt, wijst dui
delijk haal' beteekenis aan en van ernstigen twijfel op dit 
punt is in de praktijk dan ook nooit gebleken, zoodat voor 
aanvulling op dit oogenblik zeker geen goede reden zou 
bestaa.n . 

Een volgende opmerking heeft betrekking op het 5de lid van 
het nieuw ontworpen artikel 17, hetwelk O.a. voorschrijft, dat 
een opgave van in een kalendermaand verleden of geboekte ak
ten en geschriften die strekken tot bewijs van overeenkomsten 
tot overdracht van onroerende zaken, door de notarissen moet 
worden gedaan aan den inspecteur van financiën binnen 
wiens ressort zij standplaats hebben, dus ook al zou het betrok
ken onroerende goed in een andere jnspeetie zijn gelegen. Vau 
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dit voorschrift verwacht het geachte lid een vertraging in de 
afdoening van zaken. Echter ten onrechte, 11ijnheer de Voor
zitter. De bedoeling van deze regeling is eenerzijds om de zaak 
voor den Mtaris zoo eenvoudig mogelijk te maken. Hij heeft 
slechts met één inspecteur in contact te treden. Maar anderzijds 
zal het aan de controle op de gestie van den notaris ten goede 
komen, wanneer deze ui tsluitend in handen van den inspecteur 
blijft, binnen wien ressort de notaris standplaats heeft. Om 
de controle op de betaling van het recht van overschrijving 
sluitend te maken werd aan de inspecties reeds voorgeschre
ven om in een geval als hier bedoeld van de overeenkomst 
tot overdracht mededeeling te doen aan den inspecteur, wien 
zulks aangaat. 

Het geachte lid heeft nog verzocht nader te mogen 
worden ingelicht over de bedoeling van het 7e lid van het 
nieuw ontworpen artikel 19. Ik kan hierover kort zijn. Wan
neer de inspecteur van financiën waardeel'ing dool' deskun
digen heeft gevorderd en de schatting der deskundigen komt 
te liggen beneden de door belanghebbenden opgegeven ver
koopwaarde is het inderdaad de bedoeling het recht gedeel
telijk terug te geven, voor zooveel althans geen andere grond
slag voor de heffing moet worden aangenomen, die een hoo
ger recht aanwijst. Deze regeljng is uiet nieuw; zij komt 
reeds voor in de bestaande regeling der waardeering van het 
recht van successie. 

Voorts is het geachte lid niet geheel duidelijk de gedrags
lijn rue gevolgd zal worden bij het samentreffen van de 
boete wegens een latere bijvordering van het recht ten ge
volge van onjuiste of onvolleruge opgave of gegevens, (art. 
14, lid 4) en die welke verschuldigd is ingeval de door des
kundigen vastgestelde verkoopwaarde het door den belasting
plichtige opgegeven bedrag met meer dan 1fs daarvan over
treft (art. 19, lid 8) . Wanneer in een bepaald geval de boete 
in verband met hoogere waardeering en die wegens onjuiste 
of onvolledige opgave samentreffen, zijn volgens den duide
lijken tekst van artikel 19, lid 9 beide boeten verschnldigd. 
In een dergelijk geval wordt de boete van artikel 14 echter 
verminderd met die welke volgens artikel 19, lid 8 is ver
beurd. Dns zal in totaal nooit meer verschuldigd zijn dan een 
bedrag gelijk aan de hoogste der twee boeten. Het is echter 
onjuist te meenen, dat wegens een te lage opgave 
van de verkoopwaarde de boete van artikel 14 zou 
verschuldigd zijn. De opgave omtrent de verkoopwaarde 
kan alleen gecorrigeerd worden door het middel der 
gerechtelijke waardeering. De samenloop van de beide 
boeten zal zich kunnen voordoen wanneer bv. de koopprijs 
te laag, derhalve onjuist werd opgegeven, terwijl daarna ge
rechtelijke waardeering wordt aangezegd. 

Het geachte lid juicht het toe, dat het ontwerp de moge
lijkheid opent, dat belanghebbenden zelf een taxatie uitlok
ken, doch bevreemding wordt er over uitgesproken, dat de vor
dering daartoe eerst een maand na de dagteekening der 
machtiging tot storting mag geschieden. Deze opmerking 
berust op een onjuiste lezing van het betrekkelijk artikel 
19a, dat in het tweede lid niet voorschrijft, dat de vordering 
eerst een maand n a de dagteekeuing der machtiging tot 
storting mag worden ingediend, doch bepaalt, dat de vor
dering behoort te geschieden bin n e n een maand na de 
dagteekemng der machtiging. 

Uiteraard wordt het bij deze machtiging tot storting vor
derbaar gestelde recht berekend naar den door den aan
vrager aangegeven grondslag. De inspecteur van financiën 
is immers uiet bevoegd van deze opgave af te wijken be
houdens de toepassing van art. 19, lid 1, het geval, dat de 
inspecteur zelf waardeering vordert. Na betaling van het 
in de machtiging tot storting genoemde bedrag kan de over
schrijving plaats vinden. Wijst de schatting later uit, dat 
te weiuig werd betaald dan zijn ingevolge art. 13 de ver
krijgers alsmede degenen die bij overeenkomst op zich heb-

ben genomen het recht te voldoen, aansprakelijk voor het nog 
verschuldigde recht. 

Het is bepaald niet wenschelijk met de afgifte der mach
tiging tot storting te wachten totdat de vaststelling van den 
grondslag door het plaats hebben van waardeering op vor
dering van den belanghebbende heeft plaats gevonden, aan
gezien daardoor de betaling van een gedeelte van het recht 
onnoodig zou worden opgeschort ter.wijl de overschrijving 
daardoor voorloopig onmogelijk zou worden. 

Volgens de uitdrukkelijke bepaling der ordonnantie - arti
kel19a lid 5 - strekt de schatting der desknndigen ten grond
slag voor de berekening van het recht. Het dienovereen
komstig te veel betaalde - het geachte lid stelde ook te dezer 
zake een vraag - wordt derhalve als onverschuldigd betaald 
teruggegeven. Een procedure is daartoe vols~"ekt onnoodig. 

Nog heeft het geachte lid gevraagd wat onder kosten van 
waardeering als bedoeld in het 8ste lid van artikel 19 en het 
1ste lid v8n artikel 20 is te verstaan. Onder dje kosten zijn 
vanzelfsprekend alle aan de waardeering verbonden kosten 
begrepen, dus zoowel de proceskosten als het honorarium der 
deskundigen. Aangezien de waardeeringsprocedure gevoerd 
wordt voor den residentillrechter, is het dnidelijk, dat de kosten 
van de proeedure zelf in verhouding tot het loon der des
kunrugen slechts van zeer geringe beteekenis zullen zijn. 

Tenslotte heeft het geachte lid nog een opmerking gemaakt 
over het vervallen van de verpondingswaarde als grondslag 
voor de heffing van het recht van overschrijving. De heer 
Kan acht dit wel jnist, doch hij vreest voor conflicten tus
schen belanghebbenden en de inspecteurs van Financiën en 
hij spreekt de hoop nit, dat deze laatsten een goed begrip van 
zaken zullen hebben. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik geloof niet dat er vrees behoeft 
te bestaan, dat dit laatste niet het geval zou zijn. Ik mag 
hier wel even in herinnering brengen wat de Memorie van 
Toelichting op het ontwerp terzake zegt. Op blz. 25 van de 
Memorie van Toelichting lees ik het volgende: 

"De controle op de juistheid van de door belangheb
benden aangegeven waarden zal in verband met het ver
vallen van de verpondingswaarde als minimum grondslag 
voor de heffing van het recht van overschrijving prac
tisch zeer aan beteekenis winnen, maar tevens verzwaard 
worden. De Inspecteurs van Financiën zullen voor de uit
oefening van die controle belangrijk gesteund kunnen wor
den door de veelvuldige aanraking, welke zij bij de uit
voering van de verpondingsordonnantie 1928 hebben met 
de factoren, welke de verkoopwaarde bepalen van gronden, 
waarop Westersche rechten worden uitgeoefend " . 

Ik zou daar nog aan willen toevoegen, dat ook reeds het feit 
dat de kosten der waardeering ten laste van het land komen, 
indien de getaxeerde waarde het opgegeven bedrag met niet 
meer dan een achtste overtreft, voldoende zal zijn om onge
motiveerde taxaties te voorkomen en tenslotte, dat hier inder
daad een groote verantwoordelijkheid op de inspecteurs .'an 
financiën wordt gelegd, maar dat el' geen reden is aan te 
nemen dat ze deze niet zullen kunnen dragen. 

Mijn laatste opmerking, Mijnheer de Voorzitter, vormt een 
voor de hand liggende overgang naar dat gedeelte van de 
rede van den heer Soangkoepon, waar rut geachte lid zijn 
volle vertrouwen in de inspecteurs van financiën uitspreekt 
door te kennen te geven dat de praktijk z. i. voldoende heeft 
bewezen, dat deze ambtenaren een materie als de hun door 
deze ontwerp-ordonnantie toegedachte taak volkomen zullen 
beheerschen. De Regeering spreekt gaarne haar waardeering 
uit over deze appreciatie van het geachte lid voor een corps 
ambtenaren dat een drukke en veelzijdige werkkring heeft, 
doch dat juist door den aard van het daaraan toever
tromvde werk zoo spoedig van vele kanten de critiek 'op zich 
gericht ziet. De volle instemming van de Regeerillg heeft 
het oordeel van het geachte lid, dat met de totstand-
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koming van de voorliggende ontwerp-ordonnantie niet alleen 
cenvormigheid wordt verkregen, doch dat daarmede ook een 
zeer belangrijke vereenvoudiging in de wetgeving op de 
rechten van zegel, overschrijving, successie en overgang zal 
tot standkomen. 

Voorts heeft het geachte lid nog enkele opmerkingen om
trent détailpunten gemaakt. De heer Soangkoepon acht, 
cycnals de Regeering, het indienen van Z.g. nihil-staten noodig, 
doch wenscht de verplichting uit te breiden tot de andere 
ambtenaren dan de notarissen , die zijn aan gewezen tot het 
wnal'm cl'ken van onc1crhandschc akten en tot de vendu
III eesters. 

Mijnheer de Voorzitter. In het Gedelegeerdenverslag is de 
opmerking gemaakt dat de nihilstaten reeds jaren geleden 
waren afgeschaft. Dit is inderdaad geschied daar waar ze 
overbodig konden wordcn geacht. Ik meen dat het onderzoek
Barrc lot afschaffing in enkele gevallen heeft geleid. Maar 
dezc statcn hebben in gevallen als in het ontwerp voorzie'n 
ecn zeel' nuttige werking. Zij bestaan ook reeds in art. 32, 
van de successie-ordonnantie, waar aan de ambtenaren 
van den burgerlijken stand is voorgeschreven opgave te doen 
van aangiften van overlijden. Ook deze ambtenaren moeten 
thans nihil-aangiften indienen. De nihil-opgaven werken 
mede tot geregelde nakoming van de verplichting der betrok
l{encn om de voorgeschreven opgaven in te dienen en zij geven 
anderzijds ook de zekerheid aan de controleerende instantie, 
dnt wanneer een nihil-opgave ontvangen wordt, inderdaad 
geen akten zijn verleden of geboekt, of geen aangiften zijn 

(Voorzitter. ) 
gedaan. Doch anderzijds zij men ook hier niet te vccleischcnd. 
De gedaehte die bij de beperking heeft voorgezeten is deze, 
dat zij die regelmatig de verrichtingen doen en bij nitzonde
r ing ni e t, ook in het laatste geval negatieve opgaven zullen 
hebben in te dienen, doch omgekeerd dat zij, die slechts bij 
uitzondering akten boeken, van het indienen van nihil-staten 
zullen zijn ontslagen. Stelt men in het laatste geval toch dien 
eisch, dan zou dat inderdaad aan twee zijden tot een onnoo
dige ophooping van administratie leiden. Hetzelfde geldt ten 
aanzien van vendumeesters, daar er tal vaD vendumeesters 
zijn die niet maandelijks venduties houden, terwijl bovenilien 
de inspecteur van Financiën regelmatig plaatselijke controle 
op de vendu-administratie houdt. In geloof dan ook dat in 
het ontwerp op dit gebied de juiste beperking is betracht. 

De Voorzitter: Verlangt thans nog een van de leden over 
de ontwerp-ordonnantie het woord! Zoo neen, dan kan tot 
stemming worden overgegaan. 

De ontwerp-ordonnantie wordt zonder hoofdelijke stem
ming aangenomen. 

De Voorzitter : Het ligt in het voornemen zoo mogelijk de 
volgende vergaderingen van het College van Gedelegeerden 
te doen plaats hebben op Maandag 4 en Dinsdag 5 Januari 
a.s. behoudens het geval, dat het College voor het behande
len van een spoed-ordonnantie wordt bijeengeroepen. 

De vergadering wordt te 1.15 uur n.m. gesloten. 
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17de VERGADERING. 

Ver g a der i n g van Din s dag 5 Jan u a r i 1937. 

(Bijeenroepingsuur : 9 voormiddag.) 

Ingekomen stukken. - Intrekking ordonnantie inzake de 
veiligheid bij het opstijgen en landen van watervliegtuigen 
(Ond. 110). 

Voorzitter: de heer Mr. W. II. VAN HELSDINGEN. 

Tegenwoordig met den Voorzitter 14 leden, te weten: 

de heeren Blaauw, Van Helsdingen, De Hoog, Kan, 
Kerstens, Mob. Noor, Prawoto Boemodilogo, Roep, Soang
koepon, Soetardjo, Sosrohadikoesoemo, Thamrin en Verboom. 

De Voorzitter: Geachte Medeleden! Ik open deze ver
gadel'in\\,. 

De Secretaris deelt mede, dat zijn ingekomen: 

A. De volgende Regeel'ingsbrieven en -beschikkingen: 
1. Kabinetsbrieven van den Gouverneur-Generaal van 23, 

23 en 31 December 1936 Nos. 18, 20 en 36 ter aanbieding van 
a. een ontwerp-ordonnantie tot wijziging en aanvulling van 

de ordonnantie op de motorvoertuigenbelasting 1934 
(Ond. 117); 

b. een ontwerp-ordonnantie tot nadere wijziging van de 
militaire diensttijdpensioenreglementen (Ond. lIS) ; 

c. een ontwerp van wet, houdende machtiging aan den 
Minister van Kolouiën om voor en namens Nederlandsch
Indië een naamlooze vennootschap op te richten, genaamd 
"N.V. Vereenigde Nederlandsch Indische Tinbedrijven 
"Venit" (Ond. 119). 

De stukken zijn of worden gedrukt. 

2'. Kabinetsbrieven van den Gonverneur-Generaal van 21, 
24, 28, 29 en 29 December 1936 Nos. 1, 10, 2, 22, 22 en 27 
houdende mededeeling, dat zijn vastgesteld 
a. de ol'donnantie tot verlaging van sommige slachtbelas

tingen en tot uuificatie der wetgeving op de slachtbelas
ting (Ond. 34); 

b. de ordonnantie tot wijziging en aanvulling van de wet
geving op de rechten van zegel, overschrijving, successie 
en overgang (Ond. 10); 

c. de ordonnantie tot wijziging en aanvulling van de Rech
ten-ordonnantie en de daaraan gehechte reglementen, de 
petroleumnccijnsordonnantie, de ordonnantie op het statis
tiekrecht en het algemeen goederengeldreglement 
(Ond. 42); 

d. de ordonnantie tot wijziging van de "Uitvoerordonnantie
kapokplantmateriaa"t 1935" (Ond. 102); 

6. de ordonnantie tot aanwijzing van het bedrijf "Zontwin
rlin~" tot Landsbedrijf in den zin der Indische Bedrijven
wet (Ond. 116). 

3. Brief van den lsten Gouvernements Secretaris van 
19 December 1936 No. 2546aJB ter aanbieding van Regee
rjngsverordeningen, strekkende tot invoering van een indi
vidueele restrictie op den uitvoer van bevotkingsl'ubber in 
de Buitengewesten. 

4. Besluit van den Gouverneur-Generaal van 12 Decem
ber 1936 No. 12 houdende machtiging, krachtens art. 105, 
l.S., aan den Directeur van Onderwijs en Eeredienst om te 
beschikken over de op de begrooting voor 1937 uitgetrokken 

fondsen in verband met de overneming door het Land van 
het Pharmacotherapeutisch Institnut. 

5. Als voren van 17 December 1936 No. 3 houdende mach
tiging, krachtens art. 105 l.S. aan de Gouverneurs van West-, 
Midden- en Oost-Java om te beschikken over de bij aanvul
lende begrootingen 1937 uitgetrokken fondsen in verband 
,met de overdracht van gezondheids- en onderwijszorg aan 
.autonome gemeenschappen op Java en Madoera. 

6. Als voren van 19 December 1936 No. lI5 houdende 
machtiging, krachtens art. 105 l.S., aan den Directenr van 

-Economische Zaken om te beschikken over de bij een aan
vullende begrooting 1937 uitgetrokken fondsen t.b.v. het 
bureau voor de buitenlalldsche handelsvoorlichting en pro
paganda bij het Kantoor voor den Handel. 
. 7. Als voren van 19 December 1936 No. 23 houdende o.m. 
wijziging van het alphabetisch register van de H.B.B.L. 1934. 

,8 . Als voren van 24 December 1936 No. 14 bepalende dat 
de "Overdrachtsordonnantie volksgezondheid Java en Ma
doera" in werking treedt met ingang van 1 Januari 1937. 

9. Als voren van 24 December 1936 No. 29 houdende 
ontslag van Mr. H. W. Felderhof als lid van den Raad voor 
de" Scheepvaart en benoeming in zijn plaats van Mr. Th. van 
der Laan. 

10. Als voren van 29 December 1936 No. 18 houdende 
nadere vaststelling van de inkomsten van verschillende 
hooggeplaatste ambtenaren l11et ingang van 1 Januari 1937. 

De sub 2 tjm 10 genoemde stukken worden ter inzage 
gelegd ter secretarie van den Volksraad. 

B. De volgende ter kennisneming ontvangen bescheiden: 
1. Voorloopig overzicht van de Landsmiddelen over 

November 1936, aangeboden dom· de Generale Thesaurie. 
2. Besluit van den Directeur van Binnenlandsch Bestuur 

van lI9 December 1936 No. BR 8bjl j7 bepalende, dat voor de 
omrekening van rubber tot droge rubber in de Buitenge
westen het gewichtspercentage van rubber en droge rubber 
wordt gesteld op 100. 

3. Besluiten van den Directeur van Binnenlandsch Be
stuur houdende machtiging tot het doen van uitgaven in 
verband met de bevolk ingsru bb er restrictie. 

4. Bericht van dienstaanvaarding van het nieuw benoemde 
hoofd der Opium- en Zoutregie, de heer P. de Booy. 

5. Brief van den Nederlandsch-Indischen i\farineraad vau 
24 Deeember 1936 No. 29 ter aanbieding van een afschrift 
van de uitspraak van genoemden raad nopens het ongeval 
overkomen aan H. Ms. "Kortenaer". 

6. -alotie aangenomen in een te Tasikmalaja gehouden 
vergadering, houdenqe ernstig protest tegen het optreden 
van zekeren Jacobs in de messigit van Djadjawaj. 

7. Afschrift van een rekest aan den Gouverneur-Generaal, 
gedagteekend Bandoeng 17 December 1936, van H. J. Burgers 
inzake een inschrijving voor de levering aan den pandhuis
dienst van plombes en plombeertangen. 

De stukken worden ter inzage gelegd tel' secretarie van 
den Volksraad. 

c. De volgende boekwerken: 
1. "Het Onderwijs in bet jaar negentien bonderd vijf en 

dertig. 
2. "Grotius" jaarboek 1936. 
3. "Bnlletin de I 'Institut international du Froid" No. IV 

1936. 
4. "Het werkende Land", 
5. Jaarverslag van het Algemeen Syndieaat van Suiker

fabrikanten in Nederlandseh-Indië over bet 3ge, 40e en 41e 
vereenigingsjaar, 1933-1935. 

6. Eenige grafieken betreffende het prijsverloop sedCl-t 
de depreciatie van den gulden . 
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17de VERGADERING - DINSDAG 5 JANUARI 1937. 

Ingekomen stukken. - Intrekking ordonnantie inzake de veiligheid bij het opstijgen en landen 
van watervliegtuigen (Ond. 110). 

(Voorzitter. ) 
7. Afdrukken van het adres van de vereemgmg "Indië

Nederland" aan de Tweede Kamer houdende bezwaren tegen 
het ontwerp van wet tot herberekening van de Indische 
pensioenen. 

Wordeu opgenomen in de boekerij . 

De Voorzitter: A a n deo r dei s deo n t w e r p
ordonnantie tot intrekking van de bij 
o r don n a n tie van 25 Apr i I 1929 (S t a a t s b I a d 
N o. 72) v ast ges tel de be p a I i n gen i n het 
bel a n g van d e vei I i g hei d b ij het 0 pst ij-

HandeJingen. Zittingsjaar 1936--1937. 

g 'en en lan.d en van watervliegtuigen in de 
na b ij bei d van het v I i e g kam p "M 0 rok r e m
bOa n g a n". (0 nd. 110.) 

Deze ontwerp-ordonnantie wordt zonder beraadslaging en 
zonder boofdelijke stemming aangenomen. 

De Voorzitter : Ik verzoek den leden zich in de com
missies te begeven ter onderzoek van de op de agenda flan 
de orde gestelde onderwerpen. 

De vergadering wordt te 9.10 nnr v.m. gesloten. 
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lSde VERGADERING - WOENSDAG 20 JANUARI 1937. 

Voorzieningen omtrent de III het reglement op de godsdienstige rechtspraak opgenomen bevoegdheidsafbakening tusschen 
wereldlijken en godsdienstigen rechter (Ond. 74 ). 

lSde VERGADERING. 

Vel" ga der i n g va n W 0 e n s dag 20 Jan u a r i 1937. 

(Bijeenroepingsuur : 9 voormiddag.) 

Voorzieningen omtrent de in het reglement op de gods
dienstige rechtspraak opgenomen bevoegdheidsafbaken ing 
tusschen wereldlijken en godsdienstigen rechter (Ond. 7 4). 
- Onteigening van het land Tjandikoesocma (Ond. 105) . -
Nadere wijziging en a",lVulling van de zegel verordening 
1921 (Ond. lOS ) . - Wijziging en aanvulling ordonnantie op 
de moto rvoertuigenbelasting 1934 (Ond. 117). - Tweede 
behandeling overdracht van bevoegdheid tot benoeming enz. 
van ambtenaren in d ienst van autonome gemeenschappen op 
de dngelijksehe besturen dier gemeenschappen (Ond. 113) . 

Voorzitter: de heer Mr. W. H. VAN HELSDlNGEN. 

Tegenwoordig met den Voorzitter 14 leden, te weten: 

de heeren Blaauw, Van Helsdingen, De Hoog, Kan, 
Kerstens, Moh. Noor, Prawotosoemodilogo, Roep, Soang
koepon, Soetardjo, Sosrohadikoesoemo, Thamrin en Verboom. 

Regeeringsgemachtigden de heeren: Drossaers, Enthoven 
en Holtkamp. 

De Voorzitter: Geachte Medeleden! Ik open deze 
vergadering. 

Aan d e orde is de behand e lin g van de 
ontwerp-ordonnantie, hond e nde voorloo
pig e voorzieningen omtrent de in het 
regl eme n t op de godsdienstige recht-
spraak opgenomen b evoeg dheidsafbake-
nin g t u sschen wereldlijken e n godsd i en
stigen rechter. (O nd. 74. ) 

De heer Soangkoepon: Mijnheer de '-ool"zitter! Tot de 
vele leden, die volgens het Gedelegeerden-verslag betreurden, 
dat de financieele toestand van het land bijna zes jaar lang 
voor de Regeering een bezwaar heeft opgeleverd - en thans 
nog levert - tegen de invoering van de gereorganiseerde 
penghoeloerechtspraak, kan ik mij rekenen. Het niet vol
ledig invoeren van de gezonde regelingen, vastgesteld in 
Staatsb lu cl 1931 No. 53 heteekent imme,·s het waardeloos 
m:\kcn van dl! goede en zecl' nuttige resultaten van een goed 
en gedegen \Yel'k inzake de godsdienstige rechtsbedeeling 
onder de Alohanunedaansf.'l1P hC'volking op Java en :àladoera , 
ell beteekent tevens dat de voor dit werk bestede noest" 
arbeid op die wijze niet anders dan nutteloos wordt gemaakt 
en dus verspill en van tijd en geld. 

Ook de Regeering heeft in de Memorie van Antwoord 
verklaard, dat Zij evenals de Volksl'aad het stagnecl'cn yan 
de gcheele invoering der voor de 1\iohammedaansche wereld 
7.00 noodzakelijk gebleken regelingen, als gevolg van de 
îin llllcieelc omstandi gheden van dit land, heeft betreurd. 

1Iaal' ik vraag mij af, of de daaraan verbonden lands· 
kosten niet opwegen tegen het daa rdoor verkregen gelUl';: 
van de Islnmitische rechtzoekenden. Het komt mij voor, dat 
ccn goede en juiste regeling in gezinsgcschillell in dc ~ro
hammedaansehe wereld een grooter invloed uitoefent op het 
scheppen van moreelc en zedelijke waarden en verhoudingelI 

de Islam itische gemeenschappen in deze landen. Vooral 
de invocring van het Hof van Mohammedaansche Zaken, 

mcn naast ccnheid meer zckerheid verkrijgen ten op· 
van de beslissingen in Mahr- en Nafkahzaken. Ik 

dan oolt ten zeerste, dat ele rechtszekerheid èn in 
tzaken èn in huwe l ~jks l'echtzaken, die voor de in

Zittingsjnn.r 1936-1931. 

(Soangkoepon. ) 
hcemsche Islamitische bevolking va n groote brteekenis is, 
vastgelegd in Staatsblad 1931 No. 53, voor de Regeering 
minder waard is dan het bedrag van ruim f 150000. 

Wat de Regeering in dit geval doet, is mijns inziens niet 
anders dan een terugstap uit den goeden weg naar een 
slechtere richting, want wat Zij tot dusver aan den priester
raad wenscbt te onttrekken, geeft Zij thans weder terug aan 
dezen priesterraad. 

De artikelen 2a en 2b in de voorliggende ontwerp-ordon
nantie zijn bijna volh:omen getrouwe copieën van de 8rti· 
kelen 3 en 4 van Staatsblad 1931 No. 53. Zooals ik reeds 
gezegd heb, bedoelt deze ontwerp-ordonnmltie feitelijk 
niet anders dan het stellen van een slechtere of onue
Vl·edigende regeling in de plaats van een betere en dit alleen 
uit geldelijke overwegingen . 

Zou het niet mogelijk zij n, om een groot gedeelte van de 
daaraan verbonden uitgaven ten laste van de rechtzoekenden 
dan wel van de beter gesitueerde godsd ienstige justitiabelen 
te brengen j 

Weliswaar heeft de Regeering gelijk, wanneer· Zij zegt, 
dat dit ontwerp volledig tegemoet komt aan de bezwaren, 
die zoowel vroeger als in de laatste jaren in wetenschappelijke 
verhandelingen in dc jurisprudentie en ook thans weer in 
het Gedelegeerden-verslag tegen de rechtspraak in erfrecht
zaken van de priesterraden naar voren zijn gebracht, doch 
dit neemt niet weg, dat men hierbij een reeds ingeslagen 
juisten weg, die thans gemakkelijker, eenvoudiger en korter 
voor de godsdienstige rechtzoekenden te bewandelen is, heeft 
verlaten . '['rou wens het kan toch niet de bedoeling der Re
geering zijn thans een ordonnantie in het leven te roepen, 
om die straks niet uit te voeren, terwijl die invoering in de 
praktijk mgent wordt geacht. 

Voorts mag men niet uit het oog verliezen, dat de bezwaren 
tegen de priesterraden goeddeels ook hun oorzaak vinden in 
het slechte gehalte van deze raden, hetgeen weder te wijten 
is aan de volstrekt onvoldoende bezoldiging hunner leden. 
ilIet de totstanclkoming van deze ontwerp-ordonnantie komt 
mCIl dus aan deze bezwaren niet tegemoet. 

lIet is verder niet uitgesloten, dat zulke priesterraden straks 
veelal onjuiste en onbevredigende beslissingen zullen nemen, 
hetgeen onafwijsbaar aanleiding kan geven tot het aanteekenen 
van hooger beroep, waardoor de arbeid van de landraden te 
zeer zal worden verzwaard, hetgeen (ot gevolg kan hebben, 
dat de arbeid van de priesterraden, gevoegd bij dien van de 
landraden op di t gebied nog meer zal kosten dan de door de 
Regeering zoo gcwenschte besparing van uitgaven dool' het 
niet in werking doen treden van Staatsblad 1931 No. 53. Dit 
alles zal er onafwijsbaar toe leiden, dat de voordeelen van 
de verkregen bezui nig ing met de instelling van de sununic l'e 
procedures bij de landraden straks Woel' verloren gaan door 
het eindeloos pl"ocedeeren der Islamitische bevolking bij de 
landraden. Verder vergeet de Regeering den weldadigen 
invloed van cen goede godsd ienstrechtspraak op de besten
diging van rust en orde in de Islamitische maatschappij in 
deze gewesten. Zij miskent op deze wijze de krachtige pre
ventieve werking van zulk een gerecht op de inheemsche 
samenleving, welke zeer gezonde werking stra.ks nog meel' 
zal worden versterkt door het doen samenva llen van de func
t ies van pcnghoeloerechtel' en adviseur bij de landraden en 
hierblj kan zonder bezwaar nog de functie van beëediger van 
deskundigen en getuigen voor de Inlandsehe of andere recht
hanken worden gevoegd. ])er Regeering ontgaat m.l. de in· 
vloed van een bekwamen en rechtvaardigen penghoeloe op de 
Islamitische bevolking in zijn omgeving. 

Ik kan dan ook het standpunt der Regeerin g niet deelen 
en dit juist achten, wanneer Zij in het onderwerpelijke geval 
het geld kiest boven de belangen van de Islamitische bevol
king dezer landen. Hoewel ik erken, dat geld de ziel js van 
elke negotie, mag men m.i. in het onderwerpelijke ge"al toch 
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lSde VERGADERING - WOENSDAG 20 JANVARI 1937. 

Voorzieningen omtrent de in het reglement op de godsdienst ige recIttspraak opgenomen bevoegdheidsafbakening tusschen 
wereldlijken en godsdienstigen rechter (Ond. 74) . 

(Soetardjo.) 
de rechtsbelangen der Inheemsche bevolking op Java en Ma
doera niet te veel uit een commercieel oogpunt beschouwen. 

Kortom, Mijnheer de Voorzitter, ik zou liever wenscheu, 
dat de in Staatsblad 1931 No. 53 getroffen regelingen 
met de daaraan verbonden consequenties dadelijk tot uit
voering zullen worden gebracht, dit zoowel in het belang van 
een goede godsdienstige rechtsbedeeling als het scheppen van 
rechtszekerheid en eenheid in godsdienstige uitspraken be
treffende huwelijken, verstootingen, verzoeningen en echt
scheidingen tusschen de millioenen Mohammedanen op Java 
en Afadoera. 

De heer Soetardjo: Mijnheer de Voorzitter! Na het uit
voerige betoog van den vorigen spreker kan ik mij gevoeg
lijk bekorten. Hoewel ik de Regeering uiteraard erkentelijk 
ben voor de indiening van dit ontwerp, toch had het mijns 
inziens eerder op haar weg gelegen om de complete regelin
gen, zooals die zijn vastgesteld bij staatsblad 1931 No. 53, 
in haar geheel in te voeren. Daarmede zou de Regeering 
zij n tegemoet gekomen aan in de Mohammedaansche samenle
ving reeds lang gekoesterde wenschen. 

Ik zeide, dat ik de Regeering voor het indienen van dit 
ontwerp erkentelijk ben, omdat nu de ordonnantiewetgever 
op het punt staat om eindelijk eens te breken met het stelsel 
van dubbele rechtspraak inzake erfrechtsgeschillen tusschen 
Mohammedaansche ingezetenen. Als bestuursambtenaar heb 
ik van nabij gezien, hoe die rechtspraak in de practijk werkt. 
De klachten zij n legio, zoowel in de pers als in r ekesten, 
die de Regeering en de plaatselijke autoriteiten worden aan
geboden, klachten over de stroeve werking van de priester
rechtspraak, de daaraan verbonden hooge kosten en den 
langen tijd die iwodig is om uiteindelijk een bevredigende 
beslissing van de priesterraden te krijgen. 

Het zijn geen maanden, doch soms zelfs jaren, dat recht
zoekenden op de uiteindelijke beslissing van den bevoegden 
rechter moesten wachten. Reizen van de woonplaats naar de 
regentschapshoofdplaats, waar de priesterraad gevestigd is, 
gedurende zoovele maanden en jaren brengen natuurlijk voor 
de rechtzoekenden vele kosten met zicli en het behoeft daarom 
dan ook geen verwondering te baren, dat dit ontwerp door 
belanghebbenden met vreugde wordt begroet. 

Ik heb in de laatste hoofdzitting in den plenoraad een klacht 
gcuit, waarin ik te kennen gaf, dat het zoo moeilijk is ver
betering in de rechtspositie van de Inheemsche bevolking te 
verkrijgen. Dit geval kan weder als bewijs dienen, dat dezc 
klacht inderdaad gerechtvaardigd is. 

Het heeft mij daarom teleurgesteld, dat de Regeering niet 
is ingegaan op de suggesties in het Gedelegeerden-verslag tot 
algeheele invoering van de in Staatsblad 1931 No. 52 vast
gestelde regelingen. Zelfs hceft de Regeering een weifelende 
houding aangenomen tegenover de suggestie, om althans het 
Hof voor Mohammedaansche zaken dadelijk in te voeren. Wel 
zegt de Regeering in de Memorie van Antwoord: 

"Vit het vorenstaande mag uiet worden afgeleid, dat het 
thans ingediende ontwerp strekt ter vervanging van het 
Reglement van 1931, in dien zin, dat van invoering daar
van voor goed of voor langen tijd wordt afgezien ", 

doch het fcit, dat zelfs niet kan worden ingegaan op de 
suggestie tot onmiddellijke invoering van het Hof voor 
Mohammedaansche Zaken moet tocl1 wel teleurstellen. Ten aan
zien hiervan zegt de Regeering op vrijwel dezelfde plaats in 
de Memorie van Antwoord: 

"Allereerst zal worden nagegaan, of het Hof voor 
Mohammedaansche Zaken niet reeds binnen korten tij d zal 
kunnen worden ingesteld als overkapping van de bestaande 
godsdienstige rechters." 

En verder: 
"ook bij de overweging daarvan zal de kostenraming 

echter een belangrijke factor zijn. 

(Voorzitter .) 
Het laat zich echter toch wel raden, dat invoering van 

dit instituut uiet zulke belangrijke consequenties met zich 
zal brengen. Ik zou er derhalve nogmaals met klem bij de 
Regeering Op willen aandringen, dat Zij alsnog de toezeg
ging doet , het Hof voor Mohammedaansche Zaken in te 
voeren en de daartoe noodige wijzigingen in het ontwerp 
aan te brengen. 

Ijl het ontkennend geval, Mijnheer de Voorzitter, >ou ik, 
met Vw verlof, daarover gaarne een amendement willeu 
indienen, bevattende 12 artikelen, die, behoudens en.kele 
tekstueele wijzigingen, zóó overgenomen zijn uit Stbl. 1931 
No. 53. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik zal het hierbij laten. Als moti
veering van de instelling van het Hof voor Mohammedaan
sche Zaken zou ik echter gaarne nog het volgende ze<:gen. 

Het is uit de praktijk van zoovele jaren gebleken, dat uit 
hoofde van het feit, dat de priesterraden samengesteld 
plegen te worden uit ongeschoolde krachten, controle, 
preventief zoowel als repressief, noodig is. Deze controle kan 
door invoering van het Hof voor Mohammedaansche Zaken 
bewerkstelligd worden, doordat dit hof dan een gelegenheid 
voor beroep voor de rechtzoekenden bij de priesterraden zal 
moeten vormen. 

Verder kan het Hof voor Mohammedaansche Zakeu zijn 
beteekenis hebben voor het verkrijgen van meer eenheid en 
zekerheid in de rechtspraak van de godsdienstigen rechter 
op Java en Madom·a. 

Voorts zon het Hof voor Mohammedaansehe Zaken op 
wetgevend gebied in Mohammedaansche godsdienstzaken 
van groote beteekenis zijn. Zoowel de Regeering als de 
ordonnantie wetgever kunnen zich op Mohammedaansch gods
dienstig gebied daardoor van meel' deskundig advies ver
zekel'en. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik wil de motiveering van mijn 
amendement bekorten en zou het geachte college willen ver
wijzen naar de belangwekkende artikelen van prof. Ter 
Haar, voorkomende in de Locomotief in de maand October. 

Ik zou de Regeering er nogmaals op willen wijzen, dat 
invoering van dit instituut, uiet zulke belangrijke consequen
ties met zich zal brengen, weshalve ik er ten sterkste bij 
de Regeeri ng op zou willen aandringen, mijn amendement 
over te nemen. 

De Voorzitter: Het spijt mij, dat de 11eer Soetardjo in dit 
stadium met ecn amendement voor den dag gekomen is. Uit 
het Gedelegeerden-verslag was niet op te maken, dat dit zou 
worden ingediend en na de Memorie van Antwoord, die reeds 
op 19 December is verschenen, heeft de heer Soetardjo niets 
van een amendement medegedeeld. De Regeering en dit col
lege worden nu plotseling voor een amendement van 12 arti
kelen geplaatst, dat zij niet zullen kunnen overzien en waar
van ook niet incens te zeggen is, of en hoe het in het kader 
van dit ontwerp past. 

In het algemeen verzoek ik den leden, die een amendement 
willen indienen, dit eerder te doen dan thans is geschied. 

De heer Soetardjo: Mijnheer de Voorzitter! V sta mij toe, 
op te merken, dat het niet gebruikelijk is in een Gedelegeerden
verslag of Afdeelingsverslag de indicning van ecn amende
ment aan te kondigen. 

De Voorzitter : Maal' het is toch zeel' gewenscht, het 
voornemen tot het indienen van een amendement tevoren 
laten blijken. In ieder geval is echter, na de indiening 
de Memorie van Antwoord op 19 December, van dit 
men ook niets gebleken . V moet toch bedenken, dat 
Vw medeleden het amendement krij gen, zij het toch 
eens rustig willen overwegen. Het gevolg van de 
diening van dit amendement zal daarom kunnen zij 
behandeling van dit onderwerp moet worden OPf:es(lho: 
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Voorzieningen omtrent de in het reglement op de godsdienstige rechtspraak opgenomen bevoegdheidsafbakening tusschen 
wereldlijken en godsdienstigen rechter (Ond. 74) . 

(Soetardjo, Voorzitter, Van Helsdingen.) 
De heer Soetardjo: Mijnheer de Voorzitter I Ik moet U 

er op attent maken, dat zoowel in het Gedelegeerden-verslag 
als in de Memorie van Antwoord wel degelijk gewag is ge
maakt van 11et onderwerp, waarover het amendement gaat. 
Bovendien moet ik U eraan herinneren, dat het zeer vaak 
voorkomt, zoowel in den Volksraad in pleno als in dit college, 
dat ecn amendement eerst op het laatste oogenblik wordt 
ingcdiend en dat er bij die gelegenheden nooit bezwaar tegen 
is gcmaakt. 

De Voorzitter: Als de indiening op het laatste moment 
moet gebeuren door gebrek aan tijd, moet dit worden aan
vam·d. Wanneer er eehter voldoende tijd is, is het altijd 
gewe'llscht een amendement eerder in te dienen. Dit spreekt 
toeh wel vanzelf als men bedenkt, dat de Regeering en elk 
lid gaarne in staat willen zijn de consequenties van een amen
dement tevoren goed te overwegen. 

De heer Van Helsdingen : Mijnheer de Voorzitter! Het was 
aanvankelijk niet mijn voornemen om over dit ontwerp te 
sprekcn, maar vooral ons gcacht medelid, de heer Soangkoe
pon, lokt mij uit mijn tent. Wij weten allen, dat ons geacht 
medelid houdt van zeer stcrke woordcn en wij zijn dan ook 
gaarne geneigd om deze met een korreltje zout te aanvaar
den; maar wat hij vanmorgen heeft gezegd, lijkt mij wat te 
ver gaand . Wanneer hij zegt, dat de niet-invoering van het 
Staatsblad 1931 beteekent een waardeloos maken van de 
geheele nicuwe regeling, die reeds in het Staatsblad is gepu
bliceerd; wanneer hij zegt, dat daardoor heel wat tijd en 
geld verspild zijn geworden; dat de Regeering nu terugkomt 
op den dool' haar ingeslagen weg en inplaats van een goede 
regeling een slechte stelt; dat de Regeering miskent den wel
dadigen invloed op de bevallring van de Mohanunedaansehe 
recMspraak en geld stelt boven de rechtsbelangen del' bevol
king, dan zijn dat alle kraehttermen waartegen - het mag 
niet anders, - een woord van protest moet komen 66k van 
uit de vergadering en de tegenspraak, dat dool' deze kwaljfi
caties de bedoeling der Rcgeel'ing ten ecnenmalc wordt 
miskend. 

(De heer Soa n g koe pon: En toch is het zeer juist, 
hetgeen ik heb· voorgebracht.) 

Dat is een persoonlijk inzieht van den heer Soangkoepon, 
dat ik voor rekening van het geaehte lid moet laten. 

(De heer Soa n g koe pon: Het gaat om de geld
kwestie.) 

Ik kom op deze geldkwestie nog nader terug, maar aeht 
de sterke kwalificaties ten aanzien van dit ontwerp hier 
niet op haar plaats, daar de Regeering juist wèl voor de 
belangen der bevolking opkomt en er prijs op stelt, dat 
niettegenstaande Zij allerlei bezwaren ziet tegen de dadelijke 
invoering van het geheele Staatsblad, Zij toch komt met een 
zoodanig voorstel tot wijziging van den bestaanden toestand, 
dat inderdaad een zeer belangrijke stap wordt gedaan tot 
verbetering van die rechtspraak. De Regeering heeft wel 
degelijk, waar de financieele toestand haar belet vooralsnog 
een volledige invoering van het instituut te doen plaats 
hebben, getraeht reeds een partieele verbetering in te voeren 
en dan vind ik het niet juist, waar de Regecring dus 
probeert de belangen der bevolking te bevorderen, door 
langs een omweg op den aangegeven weg voort te gaan, 
haar met dergelijke kwalificaties aan te vallen. 

U{ kan met onze geachte medeleden Soetardjo en Soang
koepon accoord gaan, waal' zij het betreuren, dat de finan
cicele omstandigheden het niet mogelijk maken om op het 
oogenbl ik reeds de regeling van het Staatsblad 1931 in haar 
geheel in te voeren, maar ik wil dit ontwerp aanvaarden als 
een stap in de goede richting, die een zeer belangrijke ver~ 
beterin g in den ouden toestand brengen zal. Vlanneer de 
Regeering in deze niets had gedaan en den ouden toestand 
)lad bestendigd, dan zouden el' waarschijnlijk niet eens zulke 

(Va.n Helsdingen, Voorzitter.) 
ernstige protesten vanuit den boezem der. vergadering zijn 
opgegaan. Nu de Regeering echter komt met een stap in de 
goede richting, worden al die kwalificaties tegen haar gebe
zigd. 

De heer Soetardjo is begonnen, en daarom neemt hij ook 
een geheel ander standpunt in dan de heer Soangkoepon, 
met de Regeering erkentelijk te zijn voor de indiening van 
dit voorstel, doch ook hij meent, dat de Regeering ,liet ver 
genoeg is gegaan. Uiteraard is het veel beter, wanneer het 
Staatsblad 1931 in zijn geheel kan worden ingevoerd, maar 
wanneer ons geacht medelid, de heel' Soetardjo, zegt, dat de 
Regeering naar aanleiding van de suggesties in het Gedele
geerden-verslag, een weifelende houding aanneemt, meen ik, 
op grond van dezelfde passage als ons geacht medelid heeft 
voorgelezen, dat jnist blijkt, dat de Uegeering wel degelijk 
voor die suggesties voelt, doch het voor haar alleen onmo
gelijk is hieraan op zoo korten termijn te voldoen. Daarom 
lijkt ook mU, afgezien van de formeele bezwaren, die door 
U, Mijnheer de Voorzitter, tegen de indiening van de dool' 
den heer Soetardjo genoemde amendelllenten zijn aange
voerd, op hct oogenblik de behandeling van die amendemen
ten wel zeer bezwaarlijk. 

Immers, de instelling van het hof van Mohammedaansche 
za ken is gebracht in het kader van een geheel nieuwen op~ 
zet vall de Mohammednansche rechtspra.a.k en het geheele 
reglement, hoofdstuk 1I, beoordeeling door den landraad 
enz. en ook hoofdstuk lIl, hangen met die invoering van dat 
hof van Mohammedaansche zaken ten nauwste samen. 
Wanneer wij thans plotseling zoo maar twaalf artikelen in
lassehen in dit ontwerp door middel van een amendement, dan 
krijgen wij daardoor toeh wel met allerlei moeilijkheden te 
maken. Ik kan deze kwestie nog niet overzien, aangezien 
ik het geheele betrokken staatsblad ,liet opnieuw · in studie 
heb genomen. Doch het is dan zeer wel mogelijk, dat allerlei 
botsingen daardoor worden veroorzaakt met de bestaande 
wetgeving en dat wij niet weten hoe het hof van Moham
medaansche zaken eigenlijk moet werken. Het komt mij 
daarom zeer ongcwenscht voor, dat het geachte lid deze 
matel'Îe giet in clen vorm van een amendement. "Vullueer 
hij zijn voorstel zou gieten in den vorm van een motie 
om el' bij de Regeering met klem op aan te dringen, zoo 
spoedig mogelijk over te gaan tot de instelling van een 
hof van Mohammedaansche zaken en in verband daarmede 
allerlei andere wetswijzigingen voor te stellen, dan zou ik 
zelfs gaarne bereid zijn die motie mee te onderteekenen, aan
gezien ik inderdaad het groote belang daarvan inzie. Doch 
ik kall toeh moeilijk mijn stem geven aan een amendement, 
dat mil' nichts, dir !lichts een geheel nieuw instituut in het 
ontwerp invoert, terwijl men niet kan nagaan, welken in~ 
vloed het amendement heeit op de bestaande wetgeving. 

(De heer BI a a uw: Wij behoeven toch ni et op dit 
oogenblik ten deze te beslissen.) 

Ik stel mij toch de vraag, of te dezen aanzien dit aD1en~ 
dement hier niet verre het recht van amendeering te buiten 
gaat, waar het zoovele wijzigingen in andere wetten nood
zakelijk maakt. Waar de Regeering nu "elf toegeeft, dat 
allereerst zal worden nagegaan of het hof voor Mohamm.e
daansehe zaken niet binnen korten tijd zal kunnen worden 
ingesteld als overkapping van de godsdienstige rechtspraak, 
daar kan het College door aanneming van een desbetreffen
de motie nog sterker aandrang op de Regeedng uitoefenen, 
door te zeggen, dat "allel.'eerst" dan ook in werkelijkheid 
een zoo kort mogelijken termijn zal zijn. Doch om thans zoo, 
mil' nichts dir nichts door middel van de invoeging van een 
twaalftal artikelen , in het ontwerp een nieuw instituut in 
te lasschen, waar het niet in thuis behoort, daartegen heb 
ik toch wel zeer ernstig bezwaar. 

De Voorzitter: Hiermede is de eerste termijn van 
behandeling van de zUde van het College van dit ontwerp 
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b~ëindigd . Zooals ik reeds zeide, kan ik de amendementen, 
die ik thans nog niet heb ontvangen, nog niet goed beoor
deelen, zoodat ik ook nog niet weet, of zij wel binnen het 
raam van dit ontwerp passen. 

Ik zou den geachten Regeeringsgemachtigde thans willen 
vragen of hij bereid en in staat is direct te antwoorden. 

De heer Enthoven, directeur van Justitie: Mijnheer de 
Voorzitter! Het zal mij mogelijk zijn op hetgeen door de drie 
sprekers omtrent dit ontwerp is aangevoerd, direct te ant
woorden. Immers, al mag dan in het bijzonder het amende
ment door de heeren Soetardjo c.s. ingediend niet met zooveel 
woorden zijn aangekondigd, ook de gedachte, die daaraan ten 
grondslag ligt, is r eeds in het Gedelegeerdeu-verslag behan
deld en dus ook in het antwoord daarop van de Regeering. 
De heer Soetardjo heeft dan ook het recht aan te nemen, dat 
de Regeering aan eeu dadelijke iuvoering vau het hof van 
Mohammedaansche zaken nog niet toe is. De strekking van 
zijn amendement is nu om ten aanzien van dit punt een andere 
beslissing van het college uit te lokken. 

Mijnheer de Voorzitter. Op één pnnt ziju de heeren Soang
koepon en Soetardjo het eens, n.l. dat zij het betreuren, dat het 
zoolaug duurt, v66rdat het komt tot een volledige inwerking
treding van de nJeuwe regeling op de godsdienstige recht. 
spraak. 

(De heer Van Hel sdi n gen: Daal' ben ik het ook mede 
.-ens.) 

Daarmede is dus de heer Van Helsdingeu het ook eens en 
daarmede is de Regeering het eveneens ten volle eens. Ook 
de Regeering - en dat heeft Zij reeds verklaard -, betreurt 
dit feit. Maar laten wij toch billijk zijn. Vrijwel dadelijk, 
uadat de. nieuwe regeling in het Staatsblad WilS vcrschencn, 
dwongen de omstandigheden de Regeering. voorloopig af te 
zien van de inwerkingstelling daarvan. Ik geloof dat illt 
destijds ook van alle ~ijden als juist ell aanvaardbaar is erkend. 
lJesondanks is de Regeeriug el' steeds op bedacht geweest in 
de jaren daarop volgende, hoe meu tenslotte zou Inumen voort
gaan op dezen weg, den weg, die ook door den Volksraad als de 
juiste weg is aangemerkt. 

Dat was niet zoo eenvoudig, Mijnheer de Voorzitter, omdat 
een volledige invoering nog heel wat meer omvat dan die uit
gave van f 150000 waarvan de heer Soangkoepou meende, dat 
de Regeering die wel mag over hebbeu voor de rechtspraak 
del' lnheemsche bevolking. Dit beteekent namelijk beel wat 
meer voorbereiding eu de instelliug van eeu hof voor Mohamme
daanscbe zaken, waarvan de kosten niet ziju begrepen in dat 
zooeven genoemde bedrag vau f 150 000. Het beteekent ook 
de invoering van - waarvan in deze vergadering nog niet 
gesproken is - de lnheemsche boedelkamers. 

Dit ontwerp is er tenslotte één, waariu verschillende zeer 
bela.ngcijke zaken bijeengebracht zijn. Daarouder zijn er die 
eenige kosten met zich brengen. Er zijn er onder die nog 
grootcl' kosten, maar Cl' zün er ook onder die geen kosten met 
zich brengen. De Regeering heeft dan ook vrij spoedig na de 
afkondiging vun deze ordonnantie in werking doen treden eeu 
paar ondergeschikte voorschriften, die zonder oenige kosten 
konden in werking treden. 

Daarna heeft het departement van Justi t ie niet aan de 
schrijftafel, maar in overleg met de mannen van de praktijk, 
nagegaan wat nu verder kan worden gedaan. ~fen is tot 
de conclusie gekomen, en dat op een moment, dat er van een 
verbetering van de economische omstandigheden nog geen 
sprake was, dat er een punt was, dat niet langer mocht worden 
uitgesteld, een punt, dat ook zonder zeer hooge kosten kon 
worden ingevoerd. Dat was het zeer belangrijke punt van dit 
ontwerp: de regeling van de competentie van de priesterraden. 
Dat is nu niet, wanneer de Regecring thans tot de invoering 
van dit zeer belangrijke punt wen.scht over te gaau - terecht 
is dat door den heer Vau Helsdingeu gezegd - een terng-

treden op den goeden weg; integendeel, dit beteekent een stap 
in de richting, die door Regeering eu Volksraad indertijd is 
aanvaard . 

(De heer Th a m l' i u: Maar het lijkt toch een zeer be
scheiden stap. 

De heer S 0 a n g koe p 0 u: Dat beteekent de invoering 
van beginsel opgenomen in Staatsblad 1931. ) 

Inderdaad, dat is de invoering van een beginsel, dat in 
1931 is aangenomen. 

(De heer Van H e l sdi u g e u: De considerans spreekt 
dan ook van : .. in afwachting van".) 

Juist. Wat voor verschil bestaat er nu tusschen de situatie 
vau toen en thans' Ik kan hierop antwoorden, dat het thans 
even naodig is als zulks vijf jaren geleden was, dat op dit 
punt verbetering wordt gebracht in de rechtsbedeeling voor 
de Inheemsche bevolking. 

Dit is door den heer Soetardjo erkend, die dan ook met 
erkentelijkheid gewag gemaakt heeft van den stap, dien de 
Regeering op dit punt wenscht te doen. Van een waardeloos 
maken van het werk der commissie kan dus geen sprake zijn . 
Vau eeu stap terug kan al evenmin sprake zijn. 

Toen iu de ordonnantie van 1931 deze regeling van de 
competentie van de priesterraden werd opgenomen, werd zij 
gekoppeld aan een reorganisatie vau die raden. 

Wanneer men nu vergelijkt den toestand van toen met 
dien van thans, dan kan men alleen zeggen, dat - wanneer 
er bij een gelijktijdige reorganisatie van de priesterraden 
aanleiding blijft bestaan om de berechting van de boedel
zaken over te brengen naar deu gewoneu rechter , - dan 
zeker, waar die reorganisatie nog niet kan plaats vinden, 
daartegen geeu enkel bezwaar kan bestaan. Integendeel, dat 
de grieven dic men gehad hceft op dit pUilt tegen de 
priestert'echtspraak, dan juist op dit moment zeel' zeker aan
leiding geven om althans dien stap te doen. 

De heer Soallgkoepon heeft nog gewaarschuwd tegen mogo
lijke gevolgen vau deze nieuwe regeling zonder eeu gelijk
tijdige reorganisatie van de godsdienstige rechtspraak. HU 
vreest daarvau een vermeerdering van arbeid bij de land
raden, omdat men dan hooger beroep zou krij gen op beslis
siugen van de priesterraden. Maar dat moet een vergissing 
zijn, omdat n.l. zulk een hooger beroep niet kan wordeu in
gesteld, het bestaat niet en voor de vrees van den heer 
Soangkoepon bestaat clèrhalve ~een aanleiding. 

Nu kan men bet mèt dc heeren Soetardjo en Soangkoepon 
betreuren, dat de Regeering niet de maatregelen heeft geno· 
men om al dadelijk te komen tot een algeheele iuvoering, dall 
wel tot een gedeeltelijke invoering ook nog van dat onderdeel 
waaraan de heer Soetardjo bij zondere aandacht schonk, n.l. 
het hof voor Mohammedaansche zaken, maar men kan dan 
toch uog niet dat doen, wat de heer Soetardjo thans doet, n.l. 
door een aanvulling van dit ontwerp nu de Regeerjng voor 
een fait aecompli stellen eu zeggen: nu voert Ge dit maal' 
in. Het gaat er ten slotte niet om, een institnut te scheppen 
als het hof voor Mohammedaanscbe zakeu, dat heeft de ordon
nantiewetgever reeds gedaan, dat instituut ligt reeds besloten 
in de regeling voor de godsdienstige rechtspraak . Waal' het 
un om gaat is, welke gedeelten van dit ontwerp al aan
stouds kunnen worden ingevoerd. 

Nu kan men het betreuren, dat de Regeering dan niet <ie 
invoering van bet hof voor Mohammedaansche zaken reeds 
heeft voorbereid - want die voorbereiding is in elk geval 
noodig - maar men kan niet zeggeu: Al hebt Ge dat nog 
niet gedaan, wij zullen nu toch in deze ordonnantie verklaren, 
dat dit Hof thans moet worden ingevoerd; dat kan op deze 
wijze niet, men zal, voor men tot invoering overgaat, moeten 
nagaan, op welke wijze het zal moeten gcschieden~ Ik vrees, 
dat ook de heel' Soetardjo zich hiervan uog geen volled ig en 
gedetailleerd beeld heeft Inmnen vormen. Wanneer hij ver
klaart, dat het wel zal meevallen en als hij verklaart, dat de 
financieele consequenties daarvan toch wel niet zoo enorm 
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groot zullen zijn, dan vraagt de Regeering zich af, hoe hij 
zich dan de samenstelling van het hof voor Mohammedaansche 
zaken denkt; dat toch is een vraagstuk, waarover nog wel 
het een en ander te zeggen valt. Wellicht is de samenstelling 
die men zich destijds bij het ontwerpen van deze regeling 
heeft gedacht, op het oogenblik practisch niet meer mogelijk 
of wenschelijk ; daaromtrent vindt men niets in de bepalingen, 
waarvan de heer Soetardjo thans een dadelijke in werking 
treding zon wenschen. 

(De heer S 0 eta r d jo: Jawell) 
Er bestaan enkele voorschriften, maar die laten nog zoo· 

veel ruimte bij de uitvoering, dat men daarmede niet kan 
komen tot een regeling zelfs van de kosten die het instituut 
met zich zou brengen. 

Wanneer mcn nu, behalve dit eene zeer belangrijke punt 
- waarvan tenslotte ook deze geachte sprekers hebben ver
klaard, dat ze er mede instemmen, n.l. de nieuwe regeling 
van de competentie, ook nog andere punten zoo spoedig 
mogelijk ingevoerd wil zien, dan is inderdaad jnist de opmer
king van den heer Van Helsdingen, dat men dall in den een 
of anderen vorm aan de Regeering te kennen kan geven, dat 
dit de wensch van den Volksraad is, doch dat men niet de 
in werking treding tot een feit kan maken zonder dat daar
aan de voorbereiding is voorafgegaan. Als men dan vraagt 
naar de p1anncll van de Regeering, dan moet Zij verklaren, 
dat het haar niet billijk voorkomt, dat haal' ten deze een 
weifelende houding wordt verweten. De Regeering kent ook 
het artil,el van prof. '['el' Haar, dat de heel' Soetardjo ver
meldde. De Regeering is van de wensehelijkheid der instel
ling van het hof voor ~Iohammeclaansche Zaken overtuigd; 
de Regeering wenscht zelf ook zoo spoedig mogelijk tot de 
instelling van dit bof over te g-aall, Zij is het zelfs met den 
heer Soetal'djo eens, dat dit de eerstvolgende stap moet zijn. Dit 
staat nog niet direct vast, men zou er ook anders ovcr kun
ncn dcnl<Cll, mcn zou ook de reorganisatie van de penghoe
locge l'cchten een belangrijke zaak kunnen achten, die moet 
voorafgaan, maal' de Regeering is het met den heel' Soetardjo 
~~n~, da.t na de wijz.iging, die thans tot standkomt, als belang
rijkst e en meest urgente zaak zal moeten komen het hot voor 
l\Iohammedaansehe Zaken. 

(De heer Th a m I' i 11: Wallneed) 
Men is aan de voorbereiding practisch nog niet begon

nen, omdat men tenslotte bij een reorganisatie als dezc zoo
als bij zoo vele belangrijke zaken in Indië veel verder komt 
als men stap VOOr stap voortgaat. Als men een groote 1'e
or~~anisatie - en dat is dit tenslotte toch - opeens in
wcrkirq..!; wil doen treden, is het resultaat d.ikwijls, dat er 
niets van komt en dit is juist de reden, dat toen de nieuwe 
regeling reeds jarenlang in het Staatsblael stond, yan de 
zijde van het departement van Justitie het meeste heit werd 
verwacht van het stap VOOr stap in werking doen tredcn 
van de regeling. Dat is de zekerste weg om te komen 
daar, waar wij allen willen aankomen . De Regeerin g is het 
dus met den heel' Soetardjo eens, dat de eerstvolgende stap 
moet zijn de instelling van het hof voor Mohammedaansche 
Zaken . 

Dit is echter een zaak, die nog voorbereiding behoeft cn 
deze kan nu dadelijk worden aangevat, zoodrn men met dit 
ontwerp gereed is. l\{en knn niet zeggen: het moet gel ijk
tijdig gebeuren, want dit zou beteekenen, dat de regeling 
zelf ook zou moeten bl\jven liggen tot de verdere voorbe· 
reiding ZOll hebben plaats gehad en daarvoor bestaat geen 
reden; er is geen enkele reden, waarom de regeli ng nie1 
direct jn werking- zou treden. 

(De heer Th a m I' in: Hoc lang duurt de voorbereidiug I) 
Het is zeer moeilijk, dat te zeggen, men zou kuunen zeg

gen 6 maanden, één jaar. 
Er is echter een tweede factor - de heel' Soetardjo heeft 

de Regeering verweten, dat Zij dien factor noemt, maal' elC' 
Handeline-cn. Zittingsjaar 1936-1937. 

(Voorzitter. ) 
Regeering kan wel'kel\jk zonder tekort te doen aan de 
oprechtheid den factor niet onvermeld laten - de kosten
factor. Want, men is in deze vergadering nu wel niet terug
gekomen op de opmerking in het Gedelegeerden-verslag, 
dat de situatie thans zoo gewijzigd is, en dat wat vroeger niet 
kon nu misschien wel mogelijk is, maar wellicht ligt aan de 
verlangens van enkele leden van het college toch dezelfde 
gedachte ten grondslag. Maar dan moet men toch voorziehtig 
zijn, want de situatie is niet zoo veranderd, als men deukt 
en wel wenscht. In elk geval, de kosten zullen nog zeer 
langen tijd, misschien wel altijd bij eiken stap, dien de 
Regeering doet, ook bij een belangrijken stap tot verbetering 
van de rechtspraak een woordje moeten meespreken. De 
Regeering zal dus ook bij den tweeden stap, de instelling van 
het hof voor Mohammedaansche Zaken dus, aan de kosten 
moeten deuken. Dit is een zaak, die niet onvermeld kan 
blijven en dat kan beteekenen, dat men bijv. nog niet in dit 
en misschien ook nog niet in het volgende begrootingsjaar 
tot de verbetering kan komen. Men moet geduld hebben, zoo
als Nederlandsch-Indië in zoovele zaken nog gednld zal 
moeten hebben. 

(De heer Th a m rin: Behalve bij de bewapening.) 
Over het amendement mag ik niet verder doorgaan, ik heb 

ech ter gemeend toch zelf even te moeten betoogen, dat op 
dit moment men niet vcrder kan gaan op den weg, dien ook 

. de Regeering zelf wenscht te gaan en dat daarvoor nog iets 
anders noodig is, dan een bepaling op papier. 

Met de door het geachte lid, den heer Van Helsdingen, 
gegeven beschouwingen kan de Regeering vrijwel geheel 
aecoord gaan. Zij dankt het geachte lid voor den stenn, 
door hem aan het Regeeringsvool'stel gegeven. 

Terecht is .door het geachte lid ook nog gewezen op het 
gevaar om nu een nieuw stuk van de r egeling der gods
dienstige rechtspraak in dit ontwerp jn te voegen, zonder 
dat men el' zich voldoende rekenschap van geeft, dat dit 
stuk nauw verband houdt met de overige voorschriften van 
de regeling. Deze moeilijkheid bestond niet ten aanzien van 
de r egeling van de competentie. Er was geen enkele tech
nische of andere moeiJijkheid te overwinnen om de OV(',\'

bren ging van de rechtspraak van dcn godsclienstig-cn rech
ter naar die van den gcwonen rcchte!" te bewerksle lligen 
voor en in afwachting van de invoering del' geheele regeling. 

En om nu nog iets te vermelden dat wellicht velen kan 
geruststellen: wanneer er iets is, dat de Regeering tot een 
verdere invoering van de geheele regeling zal nopen, is het 
wel de totstandkoming van het ontwerp dat thans voor ons 
ligt. Dit ontwerp brengt een wijziging mede in de finan
ciecle positie van de penghoeloe's en dit zou tenslotte moeten 
leiden tot de consequentie, dat deze positie in haal' g-eheel 
wordt herzien en dat zal moeten geschieden op de wijze als 
in de regeling- voor de godsclienstigp rechtspraak, door de 
Regeeri ng aan den Volksraacl aangeboden, is neergelegd. 

Ik meen het hierbij in eersten termijn te kunnen laten. 

De Voorzitter: Hiermede is het regcel'ingsantwoord in 
eersten termijn beëindigd. 

Binnengekomen is het amendement, voorgesteld dool' de 
heeren Soetardjo, Blaauw, Soangkoepon en Sosl'ohndikoe
SDemo (Onc!. 74, stuk 6), luidende als volg-t : 

"OndergeteekeneleIl hebben de eer voor te stellen de 
ontwerp-ordonnantie behoudende voorloopige voorzie
ningen omtrent de in het reglement op de godsdienstige 
rechtspraak opgenomen bevoegdheidsafbakening' tus
schen wel'clcHijkcn en godsdien~tigen rechter te w~jzigen 
als volgt: 

Artikel I sub B wordt gelezen: 

B. Na art ikel 7 worden derticn nieuwe artikelen toe
gevoegd luidende als volgt: 
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(Voorzitter. ) 
Artikel ' 7 a. 

(zie tekst van het ontwerp ). 

Artikel 7b. 

(1) Van de beslissingen en beschikkingen van deu 
priesterraad kan binnen 14 dagen na de mededeeling van 
de uitspraak aan den belanghebbende of binnen een 
maand na aanplakking van het vonnis aan het zittings
gebouw van den priesterraad, hooger beroep worden nan
geteekend bij het hof voor Mohammedaansche zaken. 

(2) Degeen, die van het middel van hooger beroep 
wil gebruik maken, legt de daartoe strekkende verklaring 
met gelijktijdige betaling van f 5 (Vijf gulden) als ge
rechtskosten, af voor den penghoeloe, die de beslissing oi 
beschikking heeft genomen. Die verklaring zal niet 
worden aangenomen na verloop van de voormelde ter
mijnen en evenmin indien daarbij niet tevens de gerechts
kosten worden vooruitbetaald. 

(3) Het hof van Mohammedaansche zaken kan in zijn 
vonnis de in het ongelijk gestelde partij veroordeelen tot 
geheele of gedeeltelijke terugbetaling van de kosten van 
dengene, die de beslissing van het hof heeft ingeroepen. 

(4) Aan hem, die in het bezit is van een bewijs van 
onvermogen afgegeven dool' een politiehoofd van zijn 
woonplaats, mogen geen kosten in rekening gebracht 
worden. 

(5) De ontvangen gelden worden door den griffier 
eens in de maand in '8 Lands kas gestort; de griffier houdt 
nauwkeurig boek van de ontvangen en gestorte gelden. 

(6) De griffier houdt van het verzoek om hooger 
beroep aanteekening in een daartoe bestemd register en 
geeft onmiddellijk aan de wederpartij kennis van de 
aanteekening van hooger beroep, van welke kennisgeving 
een schriftelijk bewijs wordt opgemaakt. 

(7) Partijen knnnen binnen 14 dagen na die aanzeg
ging bij den priesterraad en daarna tot aan de eind
uitspraak bij het hof voor Mohammedaansche zaken 
geschriften indienen om hun standpunt uiteen te zetten. 

(8) Na verloop van dien termijn van 14 dagen zendt de 
griffier van den priesterraad zoo spoedig mogelijk en in 
ieder geval binnen 30 dagen een afschrift van de besli.
sing of beschikking, waartegen het hooger beroep is inge
steld, en alle daarbij behoorende stukken aan het hof 
voor Mohammedaansche zaken toe, dat volgens de bepa
lingen van artikelen 7d t/m on daariu uitspraak doet. 

Artikel 7c. 

Zoodra de priesterraad het in hooger beroep gewezen 
vonnis heeft ontvangen, zal hij het op de wijze in artikel S 
omschreven aan partijen aanzeggen of doen aanzeggen 
en van deze verrichting op het vonnis aanteekening 
houden. 

Van het hof voor Mohammedaansche zaken 
voo r J a v a en Ma doe ra. 

Artikel 7d. 

Voorzoover door den Gouverneur-Generaal niet anders 
wordt bepaald, is te BatavÎa een rechtbank gevestigd on· 
der den naam Hof voor Moharnmedaansche zaken voor 
Java en Madoera, wier rechtsgebied zich uitstrekt over het 
geheele genoemde gebied . 

Artikel 7 •. 

(1) Het hof voor Mohammedaansche zaken is samen
gesteld uit een voorzitter en twee leden en wordt bij
gestaan door een griffier. 

(2) Aan het hof worden plaatsvervangende leden en 
een plaatsvervangend griffier toegevoegd. 

(Soangkoepon. ) 
(3) De Voorzitter, de leden en de griffier genieten 

een vaste bezoldiging of zittinggeld ; de plaatsvervangen
de leden en de plaatsvervangende griffier genieten zit
tinggeld. 

(4) De Voorzitter, de leden en de griffier, benevens 
hunne plaatsvervangers leggen, alvorens in bediening te 
treden, den door den Gouverneur-Generaal voorgeschre
ven eed ai in handen van den Directeur van Justitie. 

Artikel 7f. 

Het in leeftijd oudste lid vervangt den Voorzitter bij 
diens afwezigheid, belet of ontstentenis. 

Artikel 7g. 

Het hof voor Mohammedaansche zaken neemt geen be
slissingen of beschikkingen dan met drie leden, de voor
zitter, of die dezen vervangt daaronder begrepen. 

Artikel 7h. 

Het hof voor Mohammedaansche zaken neemt in het 
hoogste ressort kennis van bevoegdheidsgeschillen tusschen 
priesterraden en voorts van alle be lissingen en beschik
kingen van de tot zijn rechtsgebied behooreude priester
raden, waarvan hooger beroep is aangeteekend. 

Artikel 7i. 

De door een priesterraad aan het hof voor Moham
·medaansche zaken in. hooger beroep toegezonden za keil 
worden door het hof op de stukken afgedaan. 

Artikel 7j. 

Het hof is bevoegd aIV01\::',ns ccnc eindbeslissing te nc
men de zaak bij beschikking terug te zenden. aan den be
.trokken priesterraad met last om het onderzoek aan. te 
vullen en met een proces-verbaal dier verrichting weder
om aan te bieden. 

Artikel 7k. 

De eindbeslissing en eind beschikkingen van het hof 
voor Mohammedaansche zaken worden met vermelding del' 
beweegredenen in afschrift gebracht, in haar geheel in 
een daar,toe. bestemd register opgenomen en door den 
voorzitter, de leden en den griffier onderteekend. 

Artikel 7!. 

De griffier zendt onverwijld een door hem ondertee· 
kend afschrift van de beslissing of beschikking aan den 
betrokkie.n priesterraad. 

Artikel 7m. 

Alle processueele geschriften uitsluitend bestemd om 
te dienen in rechtsgedingen voor den priesterraad of het 
hof voor Mohammedaansehe zaken, de geschriften tot ten
uitvoerlegging van de vonnissen in die rechtsgedingen 
gewezen,' alsmede de verzoekschriften in een jurisdictie~ 
geschil en de daarop gevallen uitspraken zijn vrij van 
zegel". 

Wij kunnen thans ovel'gaan tot den tweeden termijn van de 
zijde van den Volksraad. Daarbij behoeft echter nog niet het 
amendement-Soetardjo besproken te worden; dit zal op een 
van de volgende vergaderingen kunnen worden behandeld. 

De heer Soangkoepon : Mijnheer de Voorzitter! Vijf jaar 
geleden werd Staatsblad 1931 No. 53 tot stand gebracht. 
Voordat dit Staatsblad tot stand kwam moet er toch wel een 
onderzoek hebben plaats gehad bij de verschillende residenten 
en regenten van Java en Madoera, zoomede bij godsdienstige 
deskundigen. Als resultaat van dat onderzoek wel'd een 
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(Soetardjo.) 
ontwerp gecompileerd, dat van het departement vun 
Justitie naar de Regeering is gezonden. De Regeering heeft 
den Raad van Indië hierover advies gevraagd; daarna kwam 
het Weel' terug bij de Regeering en daarop is het naar deu 
Volksraad gezonden. Z6Ó' is Staatsblad 1931 No. 53 tot stand 
gekomen. 

Nu zou ik de vraag willen stellen: "heeft die voorbereiding 
geen tijd en geld gekost 1" TI, vind dat hier van geldverspil
ling kan worden gesproken. El' is nu immers een Staatsblad 
tot stand gekomen, dat ook naar de inzichten van de bevol
king bevredigend is. D it is dool' de Regeel'ing erkend. Nu 
zegt de Regccring echter: "Wij hebben geen geld om verder 
te gaan met de uitvoering." Ik zou echter de vraag willen 
stellen: zijn de belangen van de Mohammedaansche bevol
king in deze niet van overwegend belang' 

De heer Thnmrin heeft al geïnterrumpeerd dat er, wannee!' 
het de bewapening betreft, wel altijd geld aanwezig is. Zou 
Cl' voor de vl'edestichting in de lnlandsche wereld dan geen 
geld te vinden zijn 1 Moet daarom zooveel bezwaar gemaakt 
worden 1 Dat begrijp ik niet goed. Nu zegt de Regeering, dat 
de beslissingen van den priesterraad niet bij den landraad zul
len komen. In art. 2a van de ontwerp-ordonnanti e staat, dat 
de priesterraad bevoegd is tot het bepalen van de mahr en 
de nafakuh . 

Wannem' nu echter de priesterraad partijen niet kau be
vL'edigen, dan vraag ik mij af, welke rechter dan in hoogere 
instantie moet beslissen 1 De eerste alinea van artikel 2b van 
deze ordonnantie luidt bovendien: 

,,(1 ) Bevindt een recHtbank of gerecht bij kennis
neming van een bm'gcl'l'cchtelijk geschil, dat aan de 
beslissing daarvan die van een geschilpunt moet vooraf
gaan, behoorende tot de bevoegdheid van den priester
raad, dan wordt de verdere behandeling uitgesteld en 
het geschilpunt, dat tot de bevoegdheid van den priester
raad bchoort, dool' de rechtbank of het gerecht bij den 
priesterraad aangebracht." 

Dit sluit toch in, dat de landraad bemoeienis heeft met der
gelijke zaken. Wanneer bijv. bij een geval van echtscheid ing 
kinderen aanwezig zijn en Cl' moet worden bepaald hoeveel 
"nnfkah" de man moet betalen aan zijn vrouw, hoe moet dit 
dan geschieden, wanneer de echtgenooten hl gemeenschap van 
goederen getrouwd zijn en de beslissing van den priester
raad hen niet bevredigenY Volgens den godsdienst moet het 
bezit dan tusschen de echtgenooteu worden verdeeld. TI, 
vraag mij wederom af, welke rechter moet bij een eventueel 
onbevredigde beslissing van den priesterraad in zoo 'n geval 
beslissen 1 Naar mijn meening de landraad. In dat geval 
mag niet beslist wOl'den, alvorens het geschilpunt, dat tot de 
bevoegdheid van den priesterraad behoort, dool' dezen is 
opgelost on de afwikkeling illlal'van geschiedt dan toch bij 
den landraad. 

Wanneer in deze gevallen niet dool' den landraad wordt 
beslist als daarin geen bevredigende oplossing wOl'dt gevon
den, dan toont dit feit des te meer de noodzakelijkheid aan 
van de lnstelling van het hof voor MohallllUedaansche zaken. 

Ik begl'\jp niet, waarheen de Regeering wil. Wanneer bij 
een scheiding de door den llIan te betalen "afkah door den 
priesterraad wordt vastgesteld, maar deze door den betrok
kene te hoog wordt gevonden, wie za] dan de bevoegde 
rechter zijn om hierin te beslissen om het gevoelen van den 
rechtzoekende te bevredigen! Het is daarom, dat ik nog
maals met klem aandring op de instelling van het hof voor 
?t{ohammedaansche Zaken, want dit zal groote diensten kun
non bewijzen aan de rechtzoekenden. 

De heer Soetardjo: Mijnheer de Voorzitter! Ik zal 
probeeren in tweeden termijn de discussies over dit ontwerp 
tot de juiste proporties terug te brengen, althans wat 
aangaat de invoering van het hof voor Mohammedaansche 
zaken. Wnt toch is het geval1 De regeling, zoonis zij is 

vastgesteld bij Staatsblad 1931 Nu. 53 kan nog niet onmid
dellijk worden ingevoerd, enkel en alleen op gl'ond van de 
financieele bezwaren, die daaraan zijn verbonden, dus niet 
uit hoofde van technische, politieke of well'e andere 
bezwaren ook. net eenige bezwaar, dat zich voordoet tegen 
de dadelijke invoering van deze regeling, is het financieele 
bezwaar. Nu heeft de Regeering in haal' Memorie van 
Antwoord ten aanzien van de invoering van het hof voor 
Mohammedaansehe Zaken ook zeer uitdrukkelijk te kennen 
gegeven, dat invoering hiervan hoofdzakelijk zal afhangen 
van de kosten, die daaraan zijn verbonden. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik heb mijn goeden wil getoond 
door mij erbij neer te leggen, dat niet direct tot de invoering 
van de overige regelingen, met name de invoering van 
penghoeloegerechten wordt overgegaan, doch de geachte 
Regeeringsgemachtigde zal mij toch wel ten goede willen 
houden, dat althans nog een onderdeel, dat niet zulke belang
rijke financieele consequenties met zich brengt, in afwachting 
van de invoering van de overige regelingen, wordt doorge
voerd. Het spreekt natuurlijk vanzelf - althans de moge
lijkheid is niet uitgesloten - dat een inlassching van de 
artikelen, zooals die zijn vermeld in het amendement, later 
tegenstrijdigheid zou doen ontstaan met andere regelingen. 
Doch eenerzijds moet ik hiertegen aanvoeren, dat deze rege
ling betreffende het hof voor Mohammedaansche zaken reeds 
was vastgesteld bij ordonnantie. Daarbij werd dus reeds 
rekening gehouden met de consequenties van de invoering 
van dit instituut. Anderzijds moet ik den geachten Regee
ringsgemachtigde en het geachte lid, den heel' Van Helsdin
gen erop wijzen, dat het niet tot de uitzonderingen behoort, 
dat de invoeriug van een bepaalden maatregel later blijkt 
in strijd te zijn met 'andere regelingen. In dergelijke gevallen 
hebben wij in de acbter ons liggende jaren gezien, dat de 
Regeering dan aankomt met een nieuw voorstel tot wijziging 
van de desbetreffende regelingen, met de bedoeling om de 
geconstateerde tegenstrijdigheid weg te nemen. Mocht men 
in het onderhavige geval straks eveneens stuiten op der
gelijke tcgenstijcligheden, wel, wat voor bezwaar kan el' clan 
tegen bestaan, wanneer de Regeering, dan wel het Co ll ege 
het initiatief neemt om dergelijke tegenstrijdigheden bij 
ordonnantie weg te nemen. 

Mijnheer de Voorzitter! De aanleiding, die ik heb gehad tot 
het indienen van dit amendement in dit stadium is, dat de 
1I10hammedaansche gemeenschap reeds lang heeft gewacht op 
eenige verbetering van de godsdienstige rechtspraak met name, 
die betreffende huwelijken en echtscheidingen. Ik heb zoo
even in den aanvang van mijn betoog in eersten term ijn al 
mijn erkentelijkheid betuigd aan het adres van de Regeering 
voor den - ook ik erken dit - zeer belangrijken stap, die 
is gedaan op het gebied van de godsdienstige rechtspraak, met 
betrekking tot de erfrech tzaken. Maar de Regeering moet 
hierbij toch niet vergcten, dat op het andere gcbied, op het 
terrein van geschillen. betreffende huwelijken en echtscheidin
gen, ook toestanden heerschen, die voor spoedige verbetering 
vatbaar zijn en waarop de bevolking, zooals ik reeds zeide, 
lang heeft gewacht. 

Nu ondanks het feit, dat een invoering van het instituut 
van het hof voor Mohammedaansche zaken niet zulke belang
rijke financiëele bezwaren met zich zal brengen, de Regeering 
voorshands toch de invoering hiervan afwijst, heeft mij dit 
aanleiding gegeven om ten deze een nadere stap te doen door 
indiening van dit amendement. Ik ben er mij zeer wel van 
bewust, dat aan de invoering van het instituut van het hof 
voor Mohammedaansche zaken een voorbereiding vooraf moet 
gaan. Maar toch ben ik er evenzeer van overtuigd, dat het 
departement van Justitie, beschikkend over zulke eminente 
krachten, onder leiding van onzen tegenwoordigcn departe
mentsleider, instaat zal zijn op zeer korten termijn ervoor te 
zorgen, dat de voorbereidingen daartoe hun beslag zullen 
krijgen en ook zullen worden beëindigd. 
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Op grond van deze overtuigiog heb ik mij dan ook verstout 

om - zooals ik zeide - in dit stadiulll der behandeling dit 
amendement in te dienen. 

De heer Van Helsdingen : Mijnheer de Voorzitter! Voor
dat ik enkele woorden wijd aan de betoogen van mijn ge
achte medeleden, zou ik een vraag willen stellen aan den 
geachten Regeeringsgemachtigde, nl. deze : of geen aanleiding 
bestaat om in artikel V de woorden : 

"Deze ordonnantie treedt in werking lllet ingang van 
1 Januari 1937" 

te wijzigen, b.v. in dien zin dat zij in werking zal treden 
op den dag na dien harer afkondiging. 

Ik kom nu tot het betoog van den heer Soangkoepon. Ik 
wil er daarbij op wijzen, dat bij inderdaad de strekking der 
artikelen niet juist heeft begrepen, ander s zou bij hebben 
bemerkt, dat artikel 2a juist een competentieregelillg geeft 
en dat daardoor voorkomen wordt het geval, dat bij heeft 
aangehaald, nl. dat de mogelijkheid zou ontstaan; dat er 
hooger beroep zou zijn bij den landraad van de betreffende 
beslissingen van den priesterraad. In de gevallen door hem 
genoemd beslist de priesterraad zelfstandig. 

(De heer Soa n g koe pon: Het gaat er om, dat wan
neer de priesterraad een onbevredigende oplossing geeft, ten 
opzichte van de nafakah of mahr, dan niet vast staat wie de 
bevoegde, de competente beroep-rechter is.) 

Dan is dat io ieder geval niet de landraad, Mijnheer de 
Voorzitter. Op het oogenblik is dit vraagstuk nog niet op
gelost. Daarvoor juist is noodig een hof voor Mohammedaan
sche zaken. Vandaar, dat de Regeeringsgemachtigde gezegd 
heeft, dat zoo spoedig mogelijk de eerstvolgende stap moet 
zijn de instelling van bedoeld hof, doch de instelliog daarvan 
moet worden aangepast aan de door dit ontwerp te scheppen 
nieuwe, voorloopige verhoudingen. 

Het tweede punt betreft het beroep, dat ons geacht medelid 
gedaan heeft op artikel 2b, waarbij ook al strijd zou kunnen 
ontstaan tusschen den landraad en den priesterraad. Ook 
dit is onjuist, omdat artikel 2b bepaalt: 

"Bevindt een rechtbank of gerecht bij kennisnemiog van 
een burgerrechtelijk geschil, dat aan de beslissing daar
van die van een geschil moet voorafgaan, behoorende tot 
de bevoegdbeid van den priesterraad, dan wordt de' ver
dere behandeling uitgesteld en het geschilpunt, dat tot 
de bevoegdheid van den priesterraad behoort, door de 
rec1ltbank of het gerecht bij den priesterraad aange
bracht. IJ 

Indien d us de landraad bij de behandeling van de tot zijn 
competentie beboorende zaak stuit op een punt, dat ter be
oordeeling staat van den priesterraad, dan schorst hij het 
proces en wordt de beslissing van den priesterraad ingeroe
pen, welke hij bij het verdere burgerlijke proces als vaststaande 
aanneemt. Dus 66k hier moet de landraad niet beschouwd 
worden als beroep-rechter, of dat er strijd zou zijn tusschen 
de beslissing van den landraad en den priesterraad. 

Ik kan hiermede van de opmerkingen, door den heer 
Soangkocpon gemaakt, afstappen en kom nu tot den heer 
Soetardjo, die gezegd heeft, dat wanneer een amendement 
tot gevolg zou hebben w~iziging van andere regelingen, het 
uiteraard geen bezwaar mag zijn, om dit amendement ann 
te nemen. Maar de aanneming van dit amendement, beoogende 
het daadwerkelijk in het leven roepen van een instituut, 
dat heel wat voorbereiding vergt, beteekent, wanneer geen 
andere datum van invoering voor dat instituut wordt illge~ 
lascht - ik weet niet of het amendement daarin voorziet, 
wij hebben het niet in ons bezit - dat de geheele aangele
genheid voor onbepaalden duur wordt uitgesteld. Dit betee
kent dus, dat de daadwerkelijke en onmiddellijke verbete
ring van de Mohammedaansebe rechtspraak door dit ontwerp 

(Soetardjo, Directeur van Justitie.) 
beoogd, wordt uitgesteld tot tijd en wijle de Regeering zoover 
gevorderd is met baar voorbereiding, dat inderdaad dit insti
tuut kan worden iogesteld. 

Het amendement is nog niet in ons bezit, zooals ik reeds 
opmerkte, maar naar mijn meening moet de invoering ervan 
toch noodwendig ten gevolge hebben, dat ook artikel V wordt 
gewij'zigd, althans wat de invoering van bet hof van Moham
medaansche zaken betreft. De inwerking treding daarvan 
moet worden uitgesteld tot de Regeering met de voorberei
ding daarvan gereed is en dat tijdstip is thans niet te overzien. 
De aanneming van het amendement beteekent dus, - ik 
zeide bet reeds - dat de gebeele ordonnantie voorloopig niet 
in werking zal kunnen treden en ook deze daadwerkelijke 
verbetering in afzien baren tijd niet verkregen zal worden, het
geen toch in hooge mate te betreuren zou zijn en zeker niet 
in het belang is van de Mohammedaansche justitiabelen. 

De heer Soetardjo: Mijnheer de Voorzitter ! Naar aanlei
ding van de opmerking van den heer Van Helsdingen zou ik 
het amendement ,viUen aanvuUen met een amendement op 
artikel V, volgens hetwelk deze ordonnantie in werking 
treedt met iogan!1 van 1 Juli 1937. 

De heer Enthoven, directeur van Justitie: Mijnheer de 
Voorzitter! In de eerste plaats wil ik behandelen de vraag 
van den heer Van Helsdingen over den datum van in wer
kingtrcding op 1 Januari. De groote belangen, bij dit onder
werp betrokken, maakten een spoedige in werking treding 
wenschelijk, doch de voorgestelde datum kan thans niet meer 
worden gehandhaafd. Door verschillende omstandigheden werd 
de behandeling van het ontwerp vertraagd en de Regeering 
rekent er thans op, dat de io werking trediog zal kunnen 
geschieden per 1 April a.S. In het artikel omtrent het in 
werking treden brengt de Regeering dus deze wijziging aan, 
dat in plaats van 1 Januari 1937, moet worden gelezen 1 
April 1937. De r egeliog zal dan inwerkingtreden met het nieu
we kwartaal; innners waar met deze regeling ook de scbadeloos
stellingsregeling samenhangt, is het in aUe opzichten gemak
kelijker, wanneer men met een nieuw kwartaal aanvangt. In 
ieder geval zou het niet kunnen met den dag na dien van 
afkondiging van de ordonnantie. 

De heer Soetardjo vulde zijn amendement aan met een 
bepaling, die den dag van in werking treding nog drie 
maanden later stelt. Daaruit kan men dan zien, dat in ieder 
geval - het geachte lid hoeft dat dus erkend - de aanvulling 
de beteekeni, heeft van het in werking doen treden van dat
gene, waar het dan om gaat., dat is, zooals de Rcgeerillg 
wcnscht, de comp<,tentiercgeling en, zooals de heer Soetardjo 
wenscht, bovendien nog het booger beroep inzake de gods
dienstige rechtspraak. De heer Soangkoepon heeft nu ge
vraagd, hoe dan de beslissingen. die bij de priesterraden 
blijven, in hooger beroep behandeld worden, wanneer men zich 
daal' niet bij neerlegt. De heel' Van Helsdingen zeide reeds, 
dat dit juist de aanleiding is om te komen tot het instellen van 
het hof voor Mohammedaansche zaken. 1>faar de heer Soang
koepon vergete niet, dat dit toch iets gebeel nieuws is, we 
hebben dit tot dusver nog niet en dat thans bet beroep bij den 
landraad moet komen is - de heer Van Helsdingen merkte het 
reeds terecht op - onjuist. Het is niet een lacune, die door het 
ontwe1'p wordt geschapen, dat er geen hooger beroep is van 
de beslissingen van de priesterraden. Nu voorziet de regeling 
van het meergenoemde Staatsblad van 1931 ook hierin, dat 
men in 1:leze zaken een beroepsinstantie krijgt en dan een bij
zondere beroepsinstantie, omdat de gouvernementsrechter 
daar niet de aangewezen rechter voor is. En dit is dan juist 
de aanleiding om te komen tot die instelling. 

Nu gaat het tenslotte alleen hi.erom, of. men vool'loopig 
tevreden kan zijn met dezen belangrijken stap, dien de Re
geering heeft voorbereid en naar haar meening ook goed heeft 
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vOOl'bereid, of dat men daaraan met alle geweld een tweedlln 
stap wil vastknoopen, die de Regeering eveneens als wensche
Iijk erkent en dien de Regeering eveneens wil zetten, maar 
waarbij het zeer de vraag is, of men el' de Regeering het 
ultimatum van invoering per 1 Juli bij moet stellen. Daarbij 
komt dan het kleinere bezwaar, dat de verbetering, die dit 
ontwerp brengt, dan ook tot 1 Juli moet worden uitgesteld. 
Maar belangrijker nog dan dit uitstel acht de Regeering, dat 
men hiermede van een zaak, waarv.an de voorbereiding nog 
ter hand' moet worden genomen, reeds thans den dag van in 
werking treding zou vaststellen, zonder dat de Regeering, 
ook al is Zij erkentelijk voor de waardeCl'Cnde woorden vau 
den heel' Soelardjo met betrekking tot het departemeut van 
Justitie, kan verklaren, of en in welken vorm dat dan per 
1 Juli kau geschieden. 

Wanneer het geachte lid, de heer Soetardjo, dan naar 
aanleiding' van de opmerking van den heel' Van Helsdingcn, 
verklaart niet te begrijpen, waarom er eenig bezwaar tegen 
kan bestaan om uit de regeling de voorschriften omtrent 
het hof voor Mohammedaansehe Zaken te lichten en in deze 
ontwerp-ordonnantie over te brengen, geloof ik, dat er bij 
het geachte lid toch een misverstand bestaat. Het gaat el' 
niet om, dat men zich moet afvragen, of de instelling van 
het hof voor Mohammedaansche Zaken wellicht nog andere 
wijzigingen in de Indische wetgeving in het algem een zou 
moeten tengevolge hebben, het gaat erom, of het stukje van 
de regeling van 1931, dat het geachte lid, de heer Soetardjo 
ingevoerd wenscht te zien, ingevoerd kan worden los van de 
rest van de regeling eCIl\'oudig door de artikelen van de oude 
regeling over te nemen. WU hebben reeds eenmaal een gedeelte 
van de regeling in werking doen treden. dat hebben wij gedaan 
door eenvoudig te bepalen, dat die en die artikelen in werking 
traden. Thans komt de Regeering met een zeel' belangrijl< 
onderdeel van het ontwerp. Dat kon niet worden ingevoerd 
op de zoo even aangegeven manier, men kan niet zeggen: 
die en di e art ikelen van de regeling van Staatsblad 1931 
No. 53 treden in werking op 1 April, het moest technisch 
een 'geheel andere regeling worden, vandaar, dat dit een 
regeling is, clie de artikelen opn ieuw in het Staatsblad brengt 
op een andere plaats namelijk in de bestaande regeli ng op de 
godsdienstige rechtspraak. 

Als men nu ook een beroepsinstantie wenscht, een hof 
voor !fohammedaansche Zaken, zelfs voordat de verdere reor
ganisatie van de priesterrechtspraak plaats vindt, doet zich 
weder de vraag voor, hoe dit zal moeten geschieden. Moet 
het ~CbCUTCll door eenvoudig voor te schrijven, dat enkele 
bepalmgen van hoofdstuk I van de regeling op 1 April in wer
king treden oi zal men, zooals het geachte lid, de heer Soeta,
djo, wenscht, den inhoud van die bepalingen in de nanhanfl'j O'c 
regeling moeten opnemen. En) wanneer men den lHatsten ~v;g 
kiest, zal men den inhoud dan zoo knnnen gebruiken of zal 
het feit, dat zij in het Staatsblad komt geheel los en naast 
de regeling, die bestaat, veroorzaken, dat de tekst vail de 
bepalingen geheel anders zal moeten luiden I Dat is een punt, 
dat niet dadelijk " bout portant door de Regeering kan 
worden beoordeeld; de Regeering betreurt het werkelijk, dat 
het gCHcht lid in zijn verklaarbare verlangen naar de ver
betering van de godsdienstige rechtspraak, die binnenkort 
bereikbaar zou zijn, zoover wil gaan, dat hij niet aan de 
Regeering wil overlaten, ook dit punt rustig en wel over
wogen opnieuw aan den Volksraad voor te leggen. 

(De heer Th a m I' in : Laat de Regeering dan de toe
zegging van 6 maanden doen.) 

De Regeering zal het zoo spoedig mogelijk doen met 
inacht.neming natuurlijk van alle factoren, clie daarbij zullen 
gelden, maar de Regeering acht het niet juist, dat men 
overhaast en zonder een goede voorbereiding een tekst in 
de wet brengt, die op 1 Juli zal moeten gelden ongeacht op 
welke wijze de uitvoering ervan zal moeten plaats hebben. 

Handelingen. Zittingsjnnr 1936- 1937. 

(Voorzitter . ) 
Het geachte lid, de heer Soetardjo heeft wel verklaard, dat 
een technische voorbereiding niet noodig zal zijn, immers er 
is indertijd van de inwerkingtrediug afgezien op grond van 
de kosten en als men de kosten thans geen onoverkomelijk 
bezwaar acht, kan de inwerkingtreding geschieden, er is 
misschien een kleine voorbereiding noodig maar dat kan 
nooit een groot bezwaar zijn, maar als de Regeering den 
heel' Soetardjo de vraag zou stellen, welke kosten aan de 
instelling van het hof voor Mohammedaansche Zaken verbon
den zijn, of hij een bedrag kan noemen, geloof ik, dat de 
heer Soetardjo moeilUk een positief antwoord zal h-nnnen geven. 

(De heer Sa eta l' d jo: Kan de Regeering het noemen I) 
De Regeering kan het ook niet. Dat is niet zoo verwon

derlijk, omdat toen aanstonds na de afkondiging van de 
regeling van 1931 bleek, dat vanwege de kosten van cIe 
inwerking treding zou moeten worden afgezien, de verdere 
voorbereiding ook is gestaakt. 

Mijnheer de Voorzitter! Er is al enorm veel werk verricht 
om in deze zaak, die reeds zoovele jaren de jurisprudentie, de 
literatuur en de praktijk heeft beziggehouden, waarvoor men 
een deskundige commissie heeft naodig gehad, die tien jaar 
geleden rapport heeft uitgebracht, te komen tot vaststelling van 
de beginselen en de regeling daarvan in het staatblad, dat het 
verklaarbaar is, dat men zich toen op het standpnnt heeft 
gesteld, dat de uitvoering later zou kunnen geschieden. 

Men wist ten slotte ook niet van te voren hoe de regeling 
zon worden; daarvoor was overleg met den Volksraad noodig. 
Maar toen dat overleg had plaatsgehad on de regeling vrijwel 
gaaf in het Staatsblad was verschenen, zon men met de voor
bereiding daarvan zijn voortgegaan. Dit bleek echter al 
dadelijk unlteloos werk te zullen worden, omdat men, op 
grond van de kosten, toch niet tot de invoering van de rege
ling zou kunnen overgaan. 

(De heer Th a m rin: De kosten zijn bij benadering toch 
wel bekend I) 

Waal' de kosten een bezwaar vormden, heeft men gewacht 
tot betere tijden. De Regeering is echter nu een stap verder 
gegaan en heeit, nog voor de tijden heter waren, het huidige 
ontwerp ingediend. 

Wanneer men nu nog een volgenden stap wil doen de in· 
stelling van het Hof voor ~Iohammedaansche zaken los van 
den o.verigen inhoud del' regeling, zal er inderdaad n~g oenige 
praetIsche voorbereiding noodig zijn, die nog niet heeft plaats 
gehad . 

De Regeering blijft dus op haal' standpunt, dat de beste 
weg, dien het college thans kan volgen, in alle opzichten is om 
~~et dit ontwerp, althans dit zeer urgente pnnt op behoor
luken voet te regelen en voorloopig niet het betere te wenschen 
maal' het goede te aanvaarden. 

. Alleen dit ontwerp reeds en de toezegging van de Regee.-
l'mg dat men tot een volgenden stap zal overgaan zoodra het 
mogelijk is, is een zaak van zoo groot, eminent belang voor de 
Inheemsche bevolking, dat do Vo'lksraad zich gel-ust bij dit 
standpunt van de ~eering kan aansluiten. 

De Voorzitter : Het regeeriugsantwoord in tweeden termijn 
is hiermed" beëindigd. 

Dool' de Regeering is de datum van inwerkingtreding dor 
ordonnantie van 1 Januari 1937 gewijzigd in 1 April 1937. 

In het amendclLIcnt-Suctartljo c.s. is alsnog een wijziging 
opgenomen van art. V, in verband waarmede in den aanhef 
vÓÓr de woorden "Artikel I sub B wordt gelezen" een a 
wordt geplaatst, terwijl aan het amendement wordt 
toegevoegd: 

" b. Aan de eerste alinea van artikel V wordt toe
gevoegd (met wijziging van de punt in een komma): 
"zoomede van de artikelen 7b-7tn, welke in werking 
treden met ingang van 1 Juli 1937." 

Het aldus gewijzigde amendement zal in een der volgende 
vergadermgen aan de orde worden gesteld, tenzij de voor-
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Voorzieningen omtrent de in het reglement op de godsdienstige rechtspraak opgenomen bevoegdheidsafbakening tusschen 
wereldlijken en godsdienstigen rechter (Ond. 74). - Onteigening van het land Tjadikoesoema (Ond. 105). 

(Soangkoepon. ) 
stellers ervan, na de positieve toezegging der Regeering het 
amendement willen intrekken. 

De heer Soetardjo: Wij handhaven het gewijzigde amell
dement, Mijnheer de Voorzitter. 

De Voorzitter : Dan wordt de behandeling van dit ont
werp nu opgeschort tot nader order. 

Aan de orde is de behandeling der ont
w e r p - 0 I' don n a n tie tot ver k 1 a I' i n g, dat het 
algemeen nut onteigening vordert ten 
nam e van N ede rl a n d s c h - I n d i ë van der e c h
ten op het land Tj andikoesoema, ge l egen 
op het ei 1 a n d Bal i. (0 n d. 105.) 

De heer Soangkoepon : 'Mijnheer de Voorzitter! In de ge
schiedenis van het land Tjandikoesoema hebben blijkbaar de 
lontars een groote rol gespeeld. Deze lontars hadden blijk
baar menigmaal de betrokken bestuursambtenaren bange 
uren en slapelooze nachten doen doorbrengen. 

Volgens de Memorie van Toelichting werd dit land door 
den toenmaligen Anak Agoeng van Djembrana Goesti Ngoe
rah Madé Pasekan als woeste grond uitgegeven, waartoe deze 
Anak Agoeng de bevoegdheid ontleend heeft aan den toen
maligen status van het landschap Djembrana, waarvan hoof
den en bevolking waren gelaten in het recht van zelibestuur, 
hetwelk bevestigd werd bij Gouvernementsbesluit van 13 
October 1861 No. 9. 

In de betrekkelijke stukken van het Land Tjandikoesoema 
vallen verscheidene en verschillende tegenstrijdigheden te 
constateeren. 

Zooals bekend, is sedert 1855 in het landschap Djembrana 
geen vorst meer aanwezig en de in de plaats daarvan gestelde 
en getreden hoofden waren slechts Gouvernementsambtenaren 
in den zin van artikel 118 van de Indische Staatsregeling, het
geen overeenkomt met het voormalige artikel 67 van het 
Reglement op het beleid der Regeering van Nederlandsch
·Indië. 

De status van het landschap Djembrana werd dus toen niet 
meer belieerscht door artikel 44 van het Reglement op het 
beleid der Regeering van Nederlandseh-Indië, doch gebeel door 
8rtikel 67 van dit Regeeringsreglement en als zoodanig was 
deze Anak Agoeng Madé Pasekan geen !lelibestuurder, doch 
volkomen een Gouvernementsambtenaar. net landschap Djem
brana was en is derhalve na het jaar 1855 een volkomen 
gouvernementsgebied of gouvernementsdomein geworden. _ Op 
grond van dit feit vraag ik mij af of de bevoegdheid tot dê 
grond uitgifte aan niet-Inlanders in het landschap Djembrana, 
overeenkomstig artikel 62 van het Regeeringsreglement niet 
bij den Gonverneur-Generaal berust' 

Luidt het antwoord op deze gestelde vraag bevestigend 
dan behoeft het geen nader betoog, dat de verleende grond
rechten aan den heer de Mey van Streefkerk en de zijnen 
als onwettig moeten worden beschouwd. 

Laten wij eens aannemen, dat Anak Agoeng Madé Pase
kan zijn oorspronkelijken status ten opzichte van het grond
gebied te Djembrana volkomen behield, dan rijst een twee
de vraag, of het onder de Nederlandsche driekleur ooit mo
gelijk is geweest, dat Europeanen tot zelfbestuursonderhoo
rigen dan wel Inheemsehen kunnen worden gerangschikt. 
De tijd, dat Europeanen zich met de Inlanders kunnen ge
lijkstellen, is nog niet gekomen. Uit de geschiedenis van 
deze gewesten is dit nimmer gebleken en daarom komt het 
mij onwettig voor, dat aan den heer de Mey van Streefkerk 
en de zijnen een ontginningsrecht overeenkomstig het In
heemsche recht werd verleend; dit komt mij geheel in fJa
grilnten strijd voor met den adat en ook met de Westersche 
wetgeving in deze landen. Bovendien zou deze uitgifte van 
gronden overeenkomstig den adat behooren te geschieden 

in overleg en overeenstemming met al de betrokken poeng
gara 's en Raad van Kerta 's. Zoo er slechts een enkele onder 
hen zou zijn, die zich daartegen zou verzetten, zoo zou er 
geen wettigen afstand van woesten grond, Z.g. staatsgrond 
kunnen plaats hebben en dit alles had toen niet plaats 
gehad. Ook van dit standpunt bezien, is dus het thans door 
derden op het land Tjandikoesoema nitgeoefend recht on
wettig, zoodat dit tot dusverre door den heer De Mey van 
Streefkerk en de zijnen nitgeoefend recht gekwalificeerd 
kan worden als een onwettige occupatie van gronden. 

Mijnheer de Voorzitter! Na de door mij zooeven naar voren 
gebrachte uiteenzettingen, kom ik thans tot de conclusie, dat 
de heer De Mey van Streefkerk en de zijnen hoegenaamd 
geen wettige bewijzen bezitten tot staving dan wel handha
ving van hun vermeende rechten op het land Tjandikoesoe
ma. 

Waar belanghebbenden echter sedert het jaar 1860, dns 
bijna 77 jaar in het bezit van deze vermeende rechten zijn, 
blijft er voor belanghebbenden, voor wie het Burgerlijk 
Wetboek van toepassing is geen andere weg open dan zich 
te beroepen op de verjaring, overeenkomstig lid 2 van 
artikel 1963 van het Burgerlijk Wetboek, waarbij wordt 
bepaald, dat degene, die te goeder trouw het bezit heeft 
gedurende dertig jaren, den eigendom verkrijgt zonder dat 
hij kan worden genoodzaakt zijn titel te toonen. 

Wanneer hierbij de goede trouw wordt verondersteld, dan 
is het bezit van de belanghebbenden mijns inzicns onbetwist
baar en eerst daarna kan tot onteigening worden overgegaan. 
Bovendien lijkt het mij niet juist, dat men een bezit onteigend 
zonder daarbij zekerheid te hebben van het feit, wie de 
eigenaar is. 

Afgescheiden van de vraag, of het niet beter ware geweest 
zulke belangrijke gl'olldschenkill gcn op p<'lpiel' dun wel op 
een beter daartoe geëigende boombast vast te leggen, rijst 
bij mij nog een tweede vraag, n.1. of zulke grondschenkingen, 
die op lontars werden geschreven en zonder overeenstemming 
of overleg met de daartoe bevoegde adatwaardigheidsbeklee
ders, als betrouwbaar kunnen en mogen worden aangemerkt, 
en dit in een tijd, toen de pacificatie tusschen de Vorsten 
van Bali en Lombok en het Nederlandsch-Indisch Gouver
nement nog een twijfelachtig karakter droeg. 

(De heer T ham I' in: Vooral, waar de interpretatie 
betreffende de lontars nog dubieus is.) 

Juist. Kortom, Mijnheer de Voorzitter, de geschiedenis van 
het land Tjandikoesoema heeft reeds zooveel leed en offers 
geëiseht en men is daardoor in een zoodanige impasse geko
men, dat niemand feitelijk meer weet, welke oplossing men aan 
dit steeds moeilijker wordend vraagstuk zal geven. Thans 
valt het zeker toe te juichen, dat de Regeering te dezen op
zichte den Gordiaansehen knoop heeft doorgehakt. Voor de 
Regeering staat m.i. geen andere weg open dau de in deze ont
werp-ordonnantie gegeven oplossing, zoodat ik mij kan aan
slniten bij de vele leden, die in het gedelegeerden-verslag hlm 
instemming met het voorstel tot onteigening hebben betuigd. 

Waar deze onteigening bovendien geheel aan de daartoe 
gestelde eischen en normen voldoet, begrijp ik niet, waarom 
eenige leden in liet gedelegeçrdenverslag minder ingenomen 
zijn met den vorm, die gekozen is om voor het Land de vrije 
beschikking te verkrijgen over het onderwerpelijk perceel. 
Deze ontwerp·ordonnantie geeft immers een juiste en bevre
digende oplossing in de bestaande verwikkelingen in de 
kwestie van het land Tjandikoesoema; het miskende zamel
recht der bevolking op de boschproducten van dit land is daar
door hersteld; aan de dringende behoefte aan uitbreiding van 
bouwlanden wordt volkomen voldaan en het beheer van dit 
land en daaraan verbonden bosschen zal beter worden geregeld, 
om nog niet te spreken van het voorkomen van allerlei onge
wenschte toestanden, welke het gevolg zijn van het onbeheerd 
la.ten van dit land, dat tot op IlCden geen economisch nut 
heeft kunnen afwerpen. 
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Onteigening van het land Tjandikoesoema (Ond. 101'». - Nadere wijziging en aanvulling van de zegelverordening 1921 
(Ond. 10 8). 

(Directeur van Justitie, Thamrin. ) 
Mijnheer de Voorzitter! Ik juich daarom deze onteigening 

toe. 

De heel' Enthoven, directeur van Justitie: .Mijnheer de 
Voorzitter! VOOI' de Regeering bestaat er nog reden 
om het geachte lid, den heer Soangkoepon dank te zeggen 
voor de betuigde instemming met het voorstel. Zijn beschon
wingen hadden blijkbaar alleen de strekking om ervan te 
getuigen, dat omtrent den omvang en aard van de rechten, 
die op dit land bestaan, nog wel verschil van meening 
mogelijk is, ja dat ook van de zijde van den Volksraad 
wordt bestreden, dat hier inderdaad nog rechten bestaan, 
waarvoor onteigening noodig is. Ook der Regeering is dat 
bekend. Toch - en dat is door het geachte lid, den heer 
Soangkoepon tenslotte als jnist erkend -, heeft de Regeering 
gemeend ,geen andere houding aan te moeten nemen, dan 
de onteigeningsprocedm'e aan te vangen en daarmede hoopt 
de Rcgeering dan ook de instemming van het College te 
kunnen verkrijgen. 

De Voorzitter: Wij knnnen thans tot stemmiug overgaan. 

De ontwerp-ordonnantic wordt zonder hoofdelijke stem
mmg aangenomen. 

De Voorzitter: Aan de orde is de behandeling 
van de ontwerp-ordonnantie tot nadere 
W lJ Z 1 gin gen a a n v n II i n g van d e zeg e I v e 1'

ordening 1921 (Ond. 108) , als gewijzigd bij 
not a van wij z i gin gen (s t. 6). 

Als Regeeringsgemachtigde is nader aangewezen de hoofd
inspecteur van Financiën, de heer Holtkamp. 

De heer Thamrin: Mijnheer de Voorzitter! Ook bij deze 
W1JZlglllgen ,van de zegclverordening 1921 is van den 
kant van dcn Vol ksraad gewezen op de wenschelijkheid tot 
verlaging van het algemeene zegelrecht voor verzoekschriften 
van f 1.50. Ik wil niet in herhaling treden van de moticven 
voor dat verzoek, doch WCllsch toch nog even te l'eleveercn 
de onhoudbaarheid van het zegelrecht in Indië, vergeleken 
b.V. met dat in Holland, waal' het algemeen zegelrecht naar 
mij is verteld, slechts bedraagt 15 cent, vel\hoogd met 50 
opcenten, hetgeen neerkomt op 22% cent. Wanneer men 
daal'mede vel'gelijkt het gemiddelde daginkomen van de 
bevolking in Holland cn hier, dan springt de onbillijkheid 
van het hoogcl'c zegelrecht voor de bevolking hier te lande 
des t.e scherper in het oog. Ik behoef ook niet in herhaling 
te treden dool' -aan te geven in welke wanverhouding het 
algemeen zegelrecht van f 1.50 staat tegenover ecn dagin
komste van personen van 10 à 15 cent pel' dag. Nu is als 
cen rcactie op het Gedelegeerden-verslag door de Regeering 
in de :Memorie van Antwoord verwezen naar haar Memorie 
van Antwoord voorkomende in st. 6 Ond. 1 afd. lIl, zittings
jaar 193&-1937. Doch het merkwaardige ten deze is, dat 
cigenlijk de passage, die werd gew\jd aan het hoofd~tuk 
zegelrecht een min of meel' afwijzenden vorm heeft ten aan
zien van de suggestie van den Volksl'aad om het algemeen 
zegelrecht te verlagen. Immers in die passage zcgt de Ue
gecl1ing, dat alleen een verlaging ten deze in aanmerking 
kan worden genomen, wanneer in anderen vorm een com
pensatie van de gederfde inkomsten zou kUlUlen worden ge
vonden. De eenige toezegging, (lie de Regeering heeft ge
daan is om een uitbreiding in overweging te nemen t.en aan
zien van de vrijstelling van het recht voor het houden van 
jachtgewcren tel' best~ijding van schadelijk wild. 

In tegenstelling echter met deze af,vijzende honding hebben 
wij in een van de laatste zittingen een voorstel van de 
Regcering gekregen tot verlaging van b.v. het zegelrecht 
\'001' nummers en rijbewijzen voor andere dan motorrijtuigen, 

(Thamrin, Van Helsdingen, e.a.) 
een zeer toe te juichen maatregel, waarvan de billijkheid ook 
van de zijde van den Volksraad onderschreven is. Nn worden 
ons weder wat wijzigingen van het zegelrecht voorgelegd, de 
strekking hebbende voor verschillende officieele bescheiden het 
zegelrecht op te heffen. Wat deze officieele bescheiden betreft, 
heeft de Regeering daarbij ook mijn volle instemming, waar 
het hier geldt een maatregel, volkomen passende in aczen tijd 
van verlaagde inkomsten en van verlichting, waar mogelijk 
van drukkende lasten. Ik heb eigenlijk niet hierover het 
woord gevraagd, doeh over een verzoekschrift, dat mij 
gisterenavond ccrst bereikte van de sociaal-tcchnischc afdeeling 
del' vereeniging voor locale belangcn, welke door een vriendelijk
heid van de secretarie van den Volksraad is vermenigvuldigd. 

De Voorzitter: De verzoekers hadden het zelf reeds ver
menigvuldigd. 

De heel' Thamrin: Dan zal ik mijn dank ten deze over
brengen aan de betrokken vereeniging. De verzoekers brengen 
verschillende aangelegenheden in het adres ter sprake, welke 
mij op het eerste gezicht zeer billijk voorkomen. Het 
verzoekschrift omvat een viertal verzoeken, welke stnk voor 
stnk, om zoo te zeggen, mijn instemming hebben en waarvan 
de billijkheid mijns inziens vaststaat, gezien het voornemen 
van de Regeerillg om ten aanzien van bepaalde lasten een 
verlichting tot stand te brengen. 

Ik kan aanne.men, dat ook de Regeeringsgemachtigde op 
de hoogte is van den inhoud van het verzoekschrift, zoodat het 
niet noodjg is daarover nog nadere uiteenzetting te geven. 
Hoewel het verzoekschrift dus opzichzelf talrijke. billijkheids
argumenten bevat, 'kan ik mij indenkcn, dat de Regeering 
eigenlijk bij deze gelegenheid niet nader zal kunnen ingaan op 
de verschillende argumenten en motieven, die 'bij het verzoek
schrift zijn uiteen gezet. Bovendien staat het verzoekschrift als 
zoodanig niet in direct verband met de aanhangige ordon
nantie, maar, waar het verzoek, zooals gezegd een -belangrijke 
strekking heeft en ook talrijke billijke argumenten bevat, zou 
ik gaarne van den geachten Regeeringsgemachtigde vernemen 
or dit verzoekschrift de welwillellde aandacht van de Regee· 
ring heeft, en indien de Regeering t.ot dezelfde' conclusie komt 
als waartoe ik op het eerstc gezicht gekomen ben, nl. dat het 
verzoekschrift reden geeft tot inwilliging, de Re!!eering dan 
bereid is te zijner tijd - en dit welwillend uitgelegd in de 
beteekenis van : zoo spoedig mogelijk - met wijzigingen te 
dczen aanzien te komen. Mocht Zij tot een tegengestelde opinie 
komen, dan zou ik hct op prijs stellen alsdan te mogen ver
nemen welke de motieven der Regeering zijn, waarop zij tot 
deze afwijkende houding is gekomen, met andere woorden, 
dat Zij dan haal' standpunt ter kcnnis van den Volksraad zal 
brengen. 

De heer Van Helsdingen: Mijnheer de Voorzitter! Ik 
ondersteun gaarne de laatste suggestie van ons geacht medëlid, 
dcn heel' Thamrin. 

Dc Voorzitter: Hetgeen de heer Thamrin over het rekest 
. heeft gezegd, geeft volkomen weer hetgccn ook mijn meening 

is. Ik hoop, dat de Regeering een bevredigend antwoord zal 
kunnen geven, zoodat dit punt verder buiten debat kan 
blijven. 

De heer Soetardjo : Mijnheer de Voorzitter! Ook ik sluit 
mij geheel aan hij de laatste woorden van den heer Thomrin, 
betrekking hebbende op het rekest. 

De heer Holtkamp, Regeeringsgemachtigde: Mijnheer de 
Voorzitter! De heel' 'l'hamrin is nog even teruggekomen op 
de in hct gedelegeerden-verslag gcoppcrde kwestie van een 
eventueele verlaging van het vast recht van f 1.50. De Regee-
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Nadere wijziging en aanvulling van de zegelverordening 1921 (Ond. 108) . 

(H01tka.mp, Regeeringsgemachtigde. ) 
ring heeft bij de behandeling van de begrooting voor het jaar 
1937 een vrij uitvoerige beschouwing daarover gegeven en 
heeft dan ook in de Memorie van Antwoord volstaan met 
daarnaar te verwijzen. Ik zou voor het oogenblik nog iets 
hieraan willen toevoegen, nl. dit. 

Het vaste zegelrecht van f 1,50 bestaat hier te lande al 
sedert 1885. Voor dien tijd goldt een gedifferentieerd 
zegelrecht, wat tot zeer hooge bedragen kon loopen. Ik noem als 
voorbeeld het geval van iemand, die gratie verzoeht. Dan 
moest een in troduetief rekest worden ingediend, dat f 2 kostte. 
Bij inwilliging van dit rekest bedroeg het zegelrecht f 100. Een 
introductief rekest voor den aanleg van bruggen of van een 
passar kostte belanghebbenden f 50, afgescheiden van het 
recht, dat zij te betalen hadden bij een gunstige beslissing 
op hun rekest. 

Toen in 1885 - de voorbeelden, die ik zooeven gaf, golden 
vanaf 1817 - een nieuwe zegelvcrordening met een vast recht 
tot stand is gekomen, samengesteld dool' Sprenger van Eyck, 
is in de toelichting gezegd, dat men beter kon hebben een vast 
zegelrecht, dan gedifferentieerde rechten, omdat de toepassing 
van de ordonnantie voor de administratie veel eenvoudiger 
zou zijn, ook voor belanghebbenden en overigens ook iedere 
differentiatie willekeurig was. Zooals ik zeide, is het vaste 
recht sedert dien zoo gebleven. 

Bij de zegelordonnantie van 1921 is ook in overweging 
gekomen, het zegelrecht van f 1,50 te wijzigen en op het 
voorbeeld van Nederland in te stellen een formaatzegel, met 
verschillende bedragen naar gelang van de grootte van het 
papier. Voorzoover mij bekend, is in Nederland overigens het 
goedkoopste zegel dat van 30 en niet van 15 cent, afgezien 
van de opcenten, die mij onbekend zijn. De voordcelen zijn, 
dat voor betrekkelijk zeer eenvoudige zaken natuurlijk min
der recht wordt betaald, maar aan den anderen kant is het 
een nadeei, dat het eenvoudige stelsel weer ingewikkeld wordt 
en bovendien heeft bij de regeling van 1921 tegen een ver
andering van stelsel vooral het financieele bezwaar voorgezeten 
en dat is niet gering, wanneer men nagaat, dat de opbrengst 
van de zegels boven de 15 cent - daarin echter inbegrepen 
de innnigratiezegels, die zeer duur zijn - ongeveer ecn bedrag 
van f 5 millioen opbrengen. 

Wanneer men die zaak opnieuw in beschouwing neemt - en 
dat is dan ook naar aanleiding van de wensehen die uit den 
Volksraad op dit gebied herhaaldelijk tot de Regeering werden 
gericht, herhaaldelijk geschied - dan rijst de vraag, of dat recht 
van f 1,50 inderdaad wel zoo drukkend is. Men wenscht, als 
men zoo'n zegel gebruikt, voor zichzelf iets te verkrijgen, het 
zij dispensatie van een bepaling, vr~stelling van boete, men 
vraagt in het algemeen een gunst. Maar dat vormt bij der
gelijke dingen veelal toch slechts een bijkomende koste. Men 
moet bij dergelijke rekesten ook nog andere kosten maken dan 
het zegel van f 1,50 en in vele gevallen is dat zegel zeker niet 
een van de belangrijkste lasten, die aan zoo 'n rekest zijn 
verbonden. 

Daar komt bij, dat de scherpe kanten, die aan het zegel 
van f 1,50 zaten, n.1. bij het indienen van sollicitatiever
zoeken, door de Regeering zijn biigevijld door een aanschrii
ving, waardoor de aangelegenheid thans zoo is geregeld, dat 
de introductieve brief uiet wordt beschouwd als een rekest, 
doch dat de candidaten, die ernstig in aanmerking komen, 
worden uitgenoodigd, alsnog een gezegeld rekest in te die
nen. Een verdere tegemoetkoming is, dat over te leggen 
stukken als geboorte-akten e.d. niet meer worden opgevraagd 
van den sollicitant zelf, doch door de administratie recht
streeks aau den burgerlijk en stand en derhalve vrij van ze
gel zijn. Voorts worden werkloozen beschouwd als onvermo
genden, die dns ongezegeld kunnen rekestreeren. 

Gezien deze verlichtingen, vraagt de Regeering zich boven
dien af, of nu in de eerste plaats de aandacht moet blijven 
gericht op het vastrecht van f 1,50 en als op dit gebied van 

(Thamrin, Holtkamp, Regeeringsgemachtigde. ) 
lastenverlaging sprake zou zijn, of niet andere zegelrechten 
eerder in aanmerking zouden komen voor verlaging. Intusschen 
wil daarmede nog niet gezegd zijn, dat het laatste woord over 
het zegel van f 1,50 is gesproken. Zooals gezegd, de Regeering 
heeft bij verschillende gelegenheden reeds haar aandacht over 
het bedrag van dit zegel laten gaan, doch voorloopig heeft Zij 
geen aauleiding kunnen vinden, el' wijziging in aan te brengen, 
maar ook dit punt zal ongetwijfeld de aandacht behouden. 

De heer Thamrin heeft voorts nog de aandacht gevraagd 
voor een aan den Volksraad gericht rekest der Vereeniging 
voor Loeale Belangen, waarin in bepaalde gevallen verlaging 
van enkele zegelrechten wordt verzocht. Dank zij de vriendelijk
heid van het secretariaat van den Volksraad heb ik van dat 
rekest, dat eerst eergisteren blijkt te zijn uitgegaan, nog gisteren
avond kennis knnnen nemen. Ik heb het met belangstelling 
gelezen, maal' het heeft mij als Regeeringsgemachtigdc tocb 
geen aanleiding gegeven nog eenige maatregelen te nemen 
met betrekking tot het ontwerp, dat ons thans bezig houdt. 
Ik geloof, dat ik, nu de heel' Thamrin met den inhoud 
van het rekest voorloopig zijn instemming heeft betuigd, 
kan volstaan met de mededeeling, dat de Regeering aan de be
schouwingen van het geachte lid en dus aan de beschouwingen 
van het rekest haar aandacht zal wijden. i\{oeht dit leiden 
tot het voorbrengen van eenigen wettelijken maatregel, tot 
wijziging van de zegelordonnantie, dan kan dit ongetwijfeld 
op korten termij n geschieden, want zooals men weet - dat 
wijzigingen van de zegelol'donnantie aan de orde van den dag 
zijn, is misschien wat sterk gezegd - hebben wijzigingen van 
de zegelordonnantie toeh herhaaldelijk plaats, en mocht de 
Regeering daartoe geen reden aanwezig achten, dan zal er 
ongetwijfeld gelegenheid bestaan, daarvan aan den Volksraad 
mededeeling te doen. 

De heel' Thamrin: Mijnheer de Voorzitter! Naar aaulei
ding van het interessante historische betoog van den geach
ten Regeeringsgemachtigde over het zegelrecht wil ik alleeu 
den wensch uiten, dllt het historisch inzicht van den Regee
ringsgemachtigde inzake het zegelrecht geen aanleiding zal 
zijn om stil te staan op den weg naar de algemeene ver
laging van het zegelrecht. 

De argumenten, (l.ie de geachte Regeeringsgemachtigde 
heeft aangevoerd ter ondersteuning van zijn inzicht, als zon 
f 1,50 als algemeen zegelrecht niet zoo drukkend zijn, komen 
in een vreemd licht te staan, als men het algemeene Indische 
zegelrecht van f 1,50 vergelijkt met het zegelrecht in Neder
land, waar het gemiddeld volksinkomen toch hooger is en 
anderzijds de bijkomende kosten van rekesten e.d. veel lager 
zijn dan hier te lande, in verband met de grootere onwetend
heid van de bevolking hier. Juist het feit, dat bp rekesten, 
sollicitaties e.d. nog andere kosten komen, zou een motief 
moeten zijn, om hier te lande een lager zegelrecht t e heffen 
dan in Nederland. Of het zegelrecht inderdaad al of niet 
drukkend is, valt moeilijk uit te maken, zoolang niet een 
uitgebreid onderzoek daarnaar heeft plaats gevonden, maal' 
uit mijn simpele vergelijking tusschen Nederland, een land, 
dat.. welvarender is dan Indië, met een zegelrecht van f 0,30 
en Indië met een zegelrecht van f 1,50 kan toch wel de 
conclusie worden getrokken, dat het zegelrecht hier niet in 
verhouding staat tot de inkomsten van de bevolking. 

Ik hoop, dat de terugbrenging tot het zegelrecht in 1885 
of 1895 de Regeering niet zal verhinderen tot een verdere 

'verlaging van het zegelrecht van f 1,50 te komen. 

De heer Holtkamp, Regeeringsgemachtigde : Mijnheer de 
Voorzitter! Zoonls ik reeds opmerkte, js het laatste woord 
over het zegelrecht van f 1,50 nog niet gesproken. Wanneer 
dus weder in algemeen en zin van verlaging van het zegelrecht 
sprake is, zal dit punt dus zeker opnieuw de aandacht van 
de Regeering hebben. 
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(Van Helsdingen, Kerstens. ) 
Er is echter een ander punt, waarop ik toch nog eveu wil 

wijzen, en wel, dat een eenigszins hoog zegelrecht - zooals, 
meen ik, bij de behandeling van het zegelrech t bij de 
begrooting 1937 ook reeds is gezegd - zeer nuttig remmend 
werkt om onnoodige rekesten tegen te houden en de 
administratie van onnoodig werk te ontlasten. 

(De heer T ham rin: Dan moet de Regeering het zegel
recht zoo hoog mogelijk opvoeren.) 

Dat is het andere uiterste en dat zon ook onverstandig 
zijn. De gulden middenweg schijnt dan wel het zegelrecht 
van f 1,50, waarvan ook het retributief karakter niet mag 
worden ontkeud, gezien het belangrijke administratieve werk 
hetwelk aan de behandeling vau rekesteu verbondeu is, 
waarom de heffing terecht eeu niet te verwaarloozen recette 
voor de schatkist oplevert. 

Dat een eenigszins hoog zegelrecht in de door mij ge
schetste ri chting goed werkt, bewijst het prohibitief zegel
recht van .f 10, dat ongeveer een half jaar geleden is in
gevoerd voor introductieve verzoekschriften aan den Raad 
van Beroep in Belastingzaken. Sedert dien tijd is het groote 
aantal beroepschriften, waartegen het verhoogde zegelrecht 
was gericllt, aanzienlijk afgenomen. 

De hee~ Van Helsdingen: Mijnheer de Voorzitter! Mag 
ik even een vraag steUen? Waar de Regeering heeft toe
gezegd, het r ekest, dat wij ontvangen hebben, in nadere be
schouwing te zullen nemen, zou ik de aandacht der Regee
ring tevens willen vra.gen voor een artikeltje in Aballi No. 
19, waarin een pleidooi wordt gevoerd voor de ver]agin~ 
van het zegelrecht voor aanvragen tot verkrijging van 
rijbewijzen e.d . Ik zal dat nummer straks gaarne aan den 
geachten Regeeringsgemachtigde ter kennisneming ter hand 
stellen. 

De Voorzitter: Thans kan tot stemming wordeu over
gegaan. 

De ontwerp-ordonnantie als gewijzigd bij Nota van Wijzi
gi ngen, wordt zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voorzitter: _-\.a n de orde is de behandeling 
van de ontwerp-ordonnantie tot wijziging 
en aanvulling van de ordonnantie op de 
111 0 tor v 0 e I" t tl i gen bel ast i n g 1934 (Ond. 117), 
als ge w ij z i gd bij Not a 's van Wij z i gin g e tl 
(stukken 6 en 7) . 

De ontwerp-ordonnantie, als gew\jzigd bij nota's van 
wijzigingen, wordt zonder beraadslaging en zonder hoofde
lijke stemming aangenomen. 

De Voorzitter: A a n deo r dei s de be h a n del i n g 
v a u cl eon t \V e l' P-Q r cl 0 n n a n tic tot 0 ver dra c h t 
van d e b e v 0 ega hei d tot ben 0 e min gen z. 
v H 11 a !TI b ten ct l' e 11, i n cl i e n s t va 11 a u ton 0 m e 
gem een s c h a I' pen, 0 I' d e dag e I ij k s c heb e
s t ure n die r gem een s c hap pen (0 n d. ua; 
t \V eed e b e h a n del i n g van 0 u d. 99, zit t. j . 
1935-'35). 

De heer Kerstens: Mijnheer de Voorzitter! Als motiveering 
voor de indiening van Onderwerp lla voert de Hegeering 
aau: 

"het belang, dat de behandeling van personeelsaange
legenheden als benoeming, ontslag en schorsing van 
ambtenaren vrij blijft van politieke en andere onge
wenschte beïnvloeding." 

Zij concretiseert dit even later, waal' Zij in de Memorie van 
Antwoord zegt, dat bij de aanstelling en het ontslag van 
personeel 

Handelingen. Zittingsjaar 1936-1937. 

(Kerstens.) 
"uitsluitend het criterium van geschiktheid (dient te 

worden) aangelegd." 
En Zij maakt Haar bewijsvoering slnitend door de uit

spraak (Memorie vau Antwoord blz. 2 roneo ), dat de voor
gestelde maatregel 

neen objectiever en zuiverder hallteCl'ing van het recht 
tot benoeming enz. van locale ambtenaren waarborgt.'" 

Als de aangevoerde stellingen nu maal' onwrikbaar waren, 
zou het standpunt van de Uegeering eveneens onaantastbaar 
zijn . Maar die stellingen zijn allerminst onwrikbaar. Ik ga 
dat van aUe drie trachten aan te toonen. 

In de eerste plaats dan de steUing, dat de behandeling 
van personeelsaangelegenheden vrij moet blijven van politie
ke en andere ongewenschte beïnvloeding. Hierin wordt reeds 
dadelijk uitgegaan van de meening, dat politieke beïnvloe
ding steeds en onder alle omstandigheden ongewenschte beïn
vloeding is. Ik bestrijd dit. Natmu·lijk is het waar, dat 
politieke beïnvloeding te ver kan gaan; dat zij soms buiten 
redelijke perken treedt en aUe andere factoren ondergeschikt 
maakt aan de politieke belijdenis van den candidaat. Zulke 
rigoureuze politieke beïnvloeding dient te worden afgekeurd 
en ik keur ze af. 

Maar er is ook andere dan buitensporige politieke beïnvloe
ding. Het behoort <lngetwijfeld tot den gezonden politieken 
volksinvloed er voor te waken, dat aan ieder bevolkingsonder
deel een redelijk aandeel in de administratie van de locale en de 
landsovel'heidsd icnstcn wordt toege,wezen. Ook op dit terrein 
dient gewaakt te worden voor een zekere mate van evenwicht~ 
op straffe van het ontstaan van ongewenschte spanningen, 
van ontevredenheid en onrust in die groep of groepen, die 
onrechtvaardig bedeeld woroen. Al dadelijk dient hierbij te 
worden aangeteekend, dat het geschiktheidscriterium hiel"bij 
volstrekt niet in het gedrang behoeit te komen. Maar wel 
leidt mijn steUing ertoe, en hiermede keer ik mij dan tegen 
de 2e stelling van de l\'Iemorie van Antwoord, dat, ingeval 
voor een betrekking twee candidaten soUiciteeren, beiden ge
schikt zijn en de eerste behoort tot een groep, die reeds ruim 
bedeeld is met posities in overheidsdienst, de tweede echter tot 
een groep, die nog ver ten achter is, de politieke beïn
vloeding er gemst toe leiden mag, neen, er toe leiden moet, 
dat de tweede candidaat benoemd wordt. 

Als men dit durft te zeggen, pleegt er een spreekkoor op te 
Jcljnken, dat smaalt over baantjesjacht en 'baantjesjagers. 
Mijnheer de Voorzitter, ik schrik hi"r niet zoo erg van. 

Ik verlies immers niet nit het oog, dat dit spreekkoor aan · 
geheven pleegt te worden door menschen, die op de behaag
lijkste plaatsen zitten, en ik denk aan de door Mr. Marchallt 
gegeven karakteristiek : ,;Weg met de baantjcsjagers, hier de 
baantjes". Tn Indië gaat dit een geheel eigen gangetj e. Tot 
ver buiten den N. S. B. en reeds lang vóór deze bestond, z(in 
en waren er veel menschen, vooral ook in hoogere functies, die 
van iemand nauwelijks iets ergers konden vertellen dan dat hij 
aan zgn. partijpolitiek deed. Hieronder verstonden en ver
staan zij dan reeds de werkzaamheid in een politi eke partij, 
terwijl het toch duidelijk moet zijn, dat er groot verschil be
staat tusschen werkzaamheid in een politieke partU en partij
politiek, maar dat zijn zoo van die kleinigheden, die men in 
zaken als deze over het hoofd ziet. Zij, die smalen op de partij
politiek deden en doen zoogenaamd niet aan politiek, maur 
ondertnsschen! In waarheid voerden en voeren zij de politiek 
van elkaar den bal toe te spelen. Elkaar, dat zijn dan de 
menschen, die zich zoogenaamd buiten de politiek en de 
baantjesjacht bouden, maar ik herhaal "ondertusschen ". 

Er kunnen dus omstandigheden zijn, dat de politieke 
beïnvloeding wel verre van ongewenseht te zijn, integendeel 
onmisbaar is. De overheid heeft ook tot plicht, er zorg voor 
te dragen, dat ook op het terrein van de baantjes de verdee
lende rechtvaardigheid in het oog gehouden wordt. Faalt Zij 
in dezen plicht, dan heeft de gezonde volksinvloed, de poli-
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(Kerstens.) 
±ieke beïnvloeding, hier zoo goed als el der::;, het recht zijn 
woordje mee te spreken. 

(De heer Roe p: Behoudens natuurlijk volkomen ge
schiktheid.) 

Dat heb ik telkens vooropgezet, maar als deze er is, dan 
kan wel degelijk nog de publieke invloed noodig zijn om 
meer evenwicht te scheppen in de bestaande verhoudingen. 

Zoo ver gekomen, staan wij voor deze vraag : moeten wij, 
wanueer wij toegeven, dat de gezonde volksinvloed ook werk
.zaam mag zijn bij de verdeeling der baantjes, eo ipso het recht 
van benoeming, schorsing en ontslag door de locale raden 

.accepteeren 1 
Mijn antwoord is: Neen, dat laatste volgt niet onont

koombaar uit het eerste. Er zijn situaties en staatkundige 
constructies denkbaar, dat de politieke volksinvloed zoo 
krachtig is en zoozeer doorwerkt tot in alle instanties van 
locaal en nationaal bestuur, dat hij ook indirect werkend 
lIog voldoende waarborgen en controle geeft. In die gevallen 
.zouden locale raden het recht van benoeming enz. hunner 
ambtenaren geheel ' kunnen laten aan de dagelijksche bestu
ren en het, hadden zij het eenmaal gekregen, zooals thans 
. het geval is, alsnog knnnen teruggeven zooals gevraagd 
wordt door dit ontwerp. . 

Waar nu de geschetste situatie of constructie ook nog 
bestaan mag, in Indië zeer zeker niet. De ambten van burge
meester, regent en gouverneur, - ik haal maar een enkelen 
factor aan -, voorzitter van de dagelijksche besturen 
der in bespreking zijnde locale raden staan, los van 
den politieken volksinvloed. Geen der instanties die deze 
functionarissen benoemt is aan eenig politiek college verant~ 
wool'ding schuldig voor die benoemingen. Toch wordt - door 
de overname van het amendement-Sosrohadikoesoemo 
dateerend van de vorige behandeling van dit ontwerp - aan 
die voorzItters een doorslaggevenden invloed toegekend. 

Ja maar, zegt de Regeering (en ik ben hier gekomen aan 
de derde stelling van de Memorie van Antwoord waarvan ik 
zooeven sprak ). het benoemingsrecht enz. in handen van die 
voorzitters en de overige leden der dagelijksehc besturen, 
waarborgt een objectiever en zuiverder hanteering ervan. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik ben .van dien waarborg aller
minst overtuigd. Ik was dat niet bij de eerste behandeling 
en ik ben het nu nog niet. Evenmin als den eersten keer is 
de Memorie van Antwoord er nu in geslaagd, mij door haar 
bewijsvoering te overtuigen. Ik zal er uiet veel meer van 
.zeggen, omdat ik bij de bestrijding del' aangevoerde argu
menten noodzakelijkerwijs in herhaling zou moeten vervallen, 
.gelijk de Memorie van Antwoord dit eveneens doet. 

Met het volgende wil ik volstaàn: Den voorzitter uitge
zonderd, zijn de colleges van dagelijksch bestuur afspiege
lingen van de complete raden. Zijn deze laatste "politieke" 
·colleges, de eerste zijn het niet minder. Zij zijn het door de 
wijze van hun ontstaan : langs den weg der politieke ver
·kiezing. Toch is er verschil, maar dat spreekt niet ten gun
ste van de dagelijksche besturen. Speelt in de samenstelling 
der volledige raden de politiek éénmaal haar rol, in die der 
colleges van dagelijksch bestuur twéémaa!. Combinaties, 
compromissen en afspraken zijn onmisbaarder bij de samen
,stelling der dagelijksche besturen dan bij die der volledige 
raden. Maar er is een nog veel ernstiger verschil en dat is 
dit : de Colleges van dagelijksch bestuur zijn veel eenzij
diger samengesteld dan de complete raden. Kleine partijen 
kunnen in de pleno-raden hun woordje meespreken, hun 
jnvloed laten gelden, in de Colleges der dagelijksche bestn
ren feitelijk - in theorie natuurlijk wel - niet. Voorzoover 
mij bekend, is in één enkel College van dagelijksch bestuur 
de Europeesche bevolking door andere wethouders, gecommit
teerden of gedeputeerden vertegenwoordigd dan door afge
-vaardigden van het I.E.V. en de V.C. Dat is in Medan. Daar 
is een afgevaardigde der I .K.P. wethouder. Maar dat is dan 
<lok het eenige geva!. 

Ik herhaal: voorzoover mij bekend. 
(De heer B I a a uw: Dat hebben wij ook in Batavia ge

had.) 
Zeker: gehad, maar gehad is leelijk, zegt de volksmond. 
(De heer B I a a uw : U kunt het toch niet altijd hebben 1) 

"Hoe kleiner een college is", aldus de ].Ifemorie van 
Antwoord, "boe grooter het verantwoordelijkheidsgevoel 
van de daarin zittende l,eden zal zijn, aangezien hun stem 
daardoor grooteren invloed krijgt." 

Ik wil het wel aannemen, maar ik vestig el' de aandacht 
op, dat precies dezelfde redeneering kan gehanteerd worden 
met tegengestelde strekking. Aldus : Hoe kleiner .,en college 
is, hoe grooter het verantwool'delijkheidsgevoel van de 
daarin zittende leden jegens hun eigen partij of groep zal 
zijn, aangezien ·hun stem daardoor grooteren invloed krijgt 
ten .gunste van hun beschermelingen. 

(De heer B I a a uw : Zeer juist! ) 
De Regeering blijkt doodsbenauwd voor de verderfelijke 

politieke beïnvloeding door de volledige raden. Mijns inziens 
moet Zij dan minstens even benauwd zijn voor hetzelfde 
gevaar van den kant der Dagelijksche BestlU·en . 

Nog zoo'n regeeringsargument, dat in twee geheel tegenge
stelde richtingen kan worden gehanteerd, is het volgende: 

"de ervaring heeft geleerd, dat in d.ie colleges" -
van dagelijksch bestuur - "de wil tot samenwerking van 
de leden bij de uitvoering van de verantwoordelijke be
stuurstaak over het algemeen sterk tot uiting komt". 

Dit heeft onmiskenbaar zijn voord.,elen. Maar het verbaast 
mij, dat d~ Regeering niet ook de nadeelen ziet. Diezelfde wil 
tot samenwerking, diezelfde vertrouwelijke sfeer en kameraad· 
schappelijke omgang sluit dit gevaar in, dat men elkaar graag 
een plezier doet en er omgekeerd tegcnopziet, cUmar vierkant 
te eontrari eeren, juist omdat men daarbij geen steun beeft 
in de publieke controle. Het is zoo menschelijk, maar daarom 
is het niet minder waal'. Daar is het meer waar om. Ik 
dank den heer Roep voor zijn gebarensteun, dien ik hierbij 
constateerde. 

Die hooggeroemde wil tot samenwerking leidt gemakkelijk 
tot de taktiek van ude ecne dienst is den anderen waard ".
Hoe gauw en gemakkelijk worden op deze manier in de Col
leges van Dagelijksch Bestuur geen meerderheden tot stand 
gebracht. Het zal niet als uitzondering, doch eerder als regel 
voorkomen, dat één stem den doorslag geeft. En dit alles 
binnenskamers, in de sfeer van vertrouwelijkheid en vriend
schap. Mij is het een raadsel, dat de Regeering de gevaren 
hiervan zoo licht telt, terwijl Zij ze zoo zwaar laat wegen in 
de volledige raden. 

Nog bij één argument uit de Memorie van Antwoord wil 
ik een opmerking maken. 

"Bedacht moet worden ", lees ik op blz. 5 roneo, "dat 
de leden van het Dagelijksch Bestuur de vertrouwens
mallnen zijn van den raad ' J. 

Men dient hierbij evenwel voorallliet minder te bedenken, 
dat de raad niet altijd de beste leden tot wethouder, euz. 
kan kiezen en dat men aan dat "vertrouwensmannen" der
halve slechts een beperkte beteekeuis kan hechten. Aan die 
vernauwing der keuzemogelijkheid dragen allerlei overheden 
zelf schuld. 

Ik ben hiermee gekomen tot de besehou wing van hetzelfde 
typische Indisch verschijnsel, waar ik zooeven reeds van 
sprak. Mij zijn verschillende gevallen bekend, dat een man, 
die door zijn bekwaamheden, zijn persoonlijkheid, zijn over· 
wicht de aangewezene was om wethouder te worden, juist 
omdat hij iemand van talent en positie was, geen zitting kon 
nemen. Zijn positie werd dan onvereenigbaar verklaard met 
een politieke functie. 

Mijnheer de Voorzitter! Het is hier, dat naar mijn meeuing 
een der voornaamste oorzaken schuilt van den onbevredigen
den gang van zaken met de locale r a.den. Deze raden zijn 
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.consequenties van het hoogste staatkundig beleid zelf, 
maar tegelijk dat men die conseqnenties schiep, begon 
.de contraire werking van de geringschatting voor politiek 
en politici, ook door de overheden. Men riep raden in het 
leven, maar door zachten èn krachtigen dwang belette men 
<ie beste menschen, het werk dier raden te verrichten. 

Nn tracht de Regeering het euvel der onvoldoend-betrouw
.bare locale raden te genezen met een middel, dat minstens 
even erg is als de kwaal. Zoà komt men niet waal' men 
wezen wil. 

Dat is mijn vaste overtuiging. 
We zitten nu eenmaal in het schuitje der decentralisatie 

e n moeten el' hoe langer hoe beter mee leeren varen. Maar 
dat gebeurt niet, als men eenmaal toegekende, gewichtige 
bevoegdheden weer aan de raden gaat ontnemen. Dit onder
mijnt het vertrouwen in de decentralisatie-gedachte en dat 
op een tijdstip, dat de bestuurshervorming in de buiten
. gewesten, opnieuw energiek aangevat, zal beginnen met de 
instelling van politieke groepsgemeenschappen. 

(De heer Ver b oom: U overdrijft ontzettend i) 
Dit ontwerp - en voornamelijk dan de beide memories 

van de Regeering, - heeft de decentralisatie-gedachte zeer 
ernstig geschaad in het oordeel van het publiek. Wie hier
.aan nog mocht twijfelen of wie met den heer Verboom zou 
meenen, dat ik overdrijf, die leze dan eens het hoofdart ikel 
jn het .A. J. D. van gisterenavond, gctiteld "Autonomie." 

Hct zal den heer Verboom ook uit dat artikel blijken, dat 
d\t ontwerp, met alles wat er over in de memories heeft ge
staan, wel degelijk op zeer ernstige wij ze het vertrouwen in de 
decentralisatie-gedachte ondermijnt en ondermijnd heeft. 

(De heer V e r b oom: Dat vcrtrouwcn in de decentrali
satie-gedachte is door de colleges zelf in de eerste plaats 
ondermijnd. ) 

Dat lleb ik niet ontkend. Integendeel ,maar in plaats dat 
de Regecrin g dat euvel t"acht goed te maken, verergert 
Zij het. 

De heer VCl'boom gaat geheel in de IUn van mijn betoog. 
,De heel' Vcr b oom: In het geheel niet.) 
Dan ziel de heer VCl'boom dat misschien zelf nog niet zoo 

in, maal' h,et is toch zoo. 
Ik wil met de Regeering verbetering der bestaande toe

standen op dit lerrein . Ik geloof, dat het goed is, dat ik dat 
-eens naal'llkkelijk zeg. Ik wil die verbetering met de Regeering 
en met den heer Ver boom. 

Ik ben met de Rcgeering van oordeel, dat de waarde, het 
verantwoordelijkheidsbesef del' autonome colleges dringend 
verhoogd moet worden. 

Maar ik zou 'haur ecn anderen weg willen aanbevelen. 
Het openbare vertrouwen in de locale raden moet ni et 
word en vermind erd, doch vermcerdcl'd. Oe aangewezen weg 
hi ertoe lijl\t mij, dat menschen, die vool'uit willen komen, 
menschcn, die ambiti eus zijn en willen werken, niet door 
allerlei grootere en kleinere autoriteiten moeten worden af
gcsch l'ikt, doch integendeel moeten word en aangemoedigd 
tot het doen aan politiek, inclusief het zitting nemen in 
openba,'e coll eges. Langs dezen weg duurt - ik geef het 
de Regeering bij voorbaat toe - bet zeer zeker nog een 
heelen tijd, eer de génezing tot stand is gebracht, maar dan 
is die genezing ook reëel en klUlIlen wti vooruit komen. 
Dan breekt men niet af, dan bouwt men op en dat zal aan 
de geheele public spirit in Indië ten goede komen. 

Dit ontwerp doet dit alles naar mijn stellige overtuiging 
,üet cn ik bCIl er tot dusver dan ook een tegenstander van 
gebleven. 

De heel' Soangkoepon: Mijnheer de Voorzitter i Deze 
,ontwerp ordonnantie tast m.i. de principes en de strekking 
van het doel der instelling van locale gemeenschappen, neer
geleg<! in de artikelen 121 tot en met 125 der Indische Staats
l'<>geling, volkomen aan. Waar overeenkomstig lid 2 van arti-

kei 124 der Indische Staatsregeling het bestuur der locale 
geldmiddelen en de regeling der uitgaven zoo veel mogelijk 
overgelaten dienen te worden aan een voor elk gewest of 
elk gedeelte van' een gewest, waarop de bepaling van bet 
eerste lid van artikel 123 der Indische StaatsregeUng van 
toepassing is, bij ordonnantie vast te stellen raad, maakt het 
regeeringsvoorstel mijns inziens volkomen inbreuk op de 
zelfstandigheid van dien raad. De reeds aan de locale 
gemeenschappen toegekende bevoegdbeid en zelfs tandigheid 
worden door de Regeering op deze wijze ontkracht. Wanneer 
ik deze ontwerp-ordonnanti e beschouw, denk ik onwille
keurig aan de bevoegdheid en de zelfstandigheid van de 
zelfbesturende landschappen ter Oostkust van Sumatra, waar 
op papier de sultans de regeerd ers zijn van hun gebieden, 
doch er iu de practijk toch ,uets te zeggen hebben. Wanneer 
men mij de vraag stelt, welke de zelfbesturen ter Oostkust 
van Sumatra zijn, kan ik met gerustheid antwoorden met de 
namen der Europeesche bestuursambtenaren . 

In de Memorie van Toelichting verklaart de Uegeering, 
dat het dagelijksehe bestuur voor den goeden gang van zaken 
volledig aan den raad verantwoordelijk is en dat deze ver
antwoordelijkheid alleen dàn ten volle kan worden geëffectu
eeurd, wanneer dat bestuur, binnen het kader van de formatie 
en begrootin g, de bevoegdheid wordt gegeven, zelf de amb
tenaren te kiezen, waarmede het zijn taak za l vervullen. Maar 
de Regeering verliest hierbij nit het oog, dat Zij den raad op 
deze wijze impotent maakt om zijn verantwoordelijkheid met 
juistheid en naar behoo" en te beoordeel en en te controleeren. 
Wijders vergeet de Regeering, dat het door haar voorgestane 
stelsel van benoeming, schorsing en ontslag onafwij sbaar zal 
leiden tot benoeming van ambtenaren, die aan de persoon
lijke keuze van de voornaamste en meest invloedrijke leden 
van het dagelijksehe bestuur zullen beantwoorden. Zoodoende 
kweekt men geen krachtige en zelfstandi ge ambtenaren, doch 
degradeert men straks de ambl<lnaren tot de persoonlijke 
bedienden van hen, di e ze benoemen. 

Elkeen die meent, dat bij h , t tot stand komen van deze 
ontwcrp-ordonnant ie zal worden bereikt, dat straks de meest 
geschilde rncnschcn tot locnlc ambtenaren zullen worden be
noemd, is ecn dl'oomcl' !llct weinig mcnschcnlccnnis, die de 
p ractijk van het harde leven niet kent. Zel fs mèl de publieke 
(lOntröle hebben er benoemingen en ontslagen plaats, die in 
het geheel niet door deu beugel kunnen. Wanneer men dage
lijks ziet en hoort, dat de mooie verschijning van een vrouw 
of een meisje de geschiktheid voor bepaalde betrekkingen in 
overheidsbureaux kan bepalen; wanneer men dagelijks voelt 
en ziet, dat ongeschikte lieden tot bepaalde ambten in locale 
diensten worden geroep en, omdat .ze protégé 's zijn van hooge
dan wel lage personages; wanneer mon ziet, dat in bepaalde 
ambten pe rsonen worden aangesteld, die daarvoor niet zijn 
berekend, dan moot ik tot mijn leedwezen concludeeren, dat 
cr niet altijd de geschikte menschen tot bepaalde ambten zij n 
benoemd en dat niet altijd ongeschikte ambtenaren worden 
ontslagen. En als ik dat dan zelf in het dagelijksche leven 
waarneem, moet ik toch wel dikwijls twijfelen aan de inte
g l'i ti-üit van de rncnschen, dus ook aan die van dagelijksche be
sturen van locale raden, die toch ook uit menschcn bestaan, 
om nog niet te spreken van de dagelijksche besturen der kld ne 
gemeenten in de buitengew esten, die slechts bestaan uit den 
voorzitter-bestuursambtenaar. 

Zoolang aan deze integriteit niet wordt getwijfeld, bernsten 
de benoeming, de schorsing en het ontslag van locale ambte
i:taren in feite ook bij het dagelijksch bestnnI'. Er zij n slechts 
zeer weinig gevallen bekend, waarbij van een voorstel van een 
dagelijksch bestuur door den raad wordt afgeweken. Bij 
plaatselijke raden, zooals de Afdeelingsraad van Angkola en 
Sipirok, heeft de voorzitter-bestuursambtenaar een nog groo
teren invloed op den gang van zaken, omdat de meeste leden 
van dien voorzitter te afhankelijk zijn. Zoo is b.v. een protégé 
van een ongeschikt verklaarden gezaghebber bij het B. B., 
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voorzitter van dien onderafdeelingsraad tot de verantwoorde
~ke positie van secretaris benoemd, voor welke positie deze 
protégé in het geheel niet berekend is, doch die deze protégé 
t racht te behouden door geld aan de leden van di en plaat. 
se~ken raad uit te leenen. Gedurende mijn lidmaatschap 
van eeuige gemeenteraden op Sumatra heb ik dikwijls kun· 
nen constateer en, hoe zelfs de hoogstaangeschreven bestuurs
ambtenaren.voorzitters van locale raden op ongewenschte 
wijze hun vrienden-locale-ambtenaren weten te bevoordeelen. 
Als de Regeering naar zulke gevallen een onderzoek wenscht 
in te stellen, zullen de Haar daarvoor noodige gegevens 
zeker gemakkelijk kunnen worden verstrekt. Ik vraag mij 
echter af, of het nog noo<!ig is bewijzen aan te voeren, 
.omdat de bewijzen in het dage~ksch leven voor het gr~pen 
liggen. 

Wat ik in het voorstel uiet begrijp, is de omstandigheid, 
dat de Regeering zoo ver staat van de practijk van het levJl" 
en uit de Nederlandsche geschiedeuis niet geleerd heeft, tot 
welke slechte g~volgen ongecontroleerde handelingen van 
. overheidspersonen kunnen leiden. 

Ik heb gisteravond de opvoering van "Het kind van staat" 
bijgewoond en daaruit heb ik geleerd, dat er een zekere over· 
eenstemming bestaat tusschen het kind van staat en de plan· 
nen der Regeering, omdat Zij de locale gemeenschappen min 
of meer tot kinderen van staat of van het gouvernement wil 
metamorphoseeren. Ik spreek van "kinderen van staat", 
omdat hiermede de onmondigheid volkomen tot uitdrukking 
wordt gebracht. 

Tevens heb ik uit de opvoering geconcludeerd; dat zelfs de 
bekwame en door de Nederlanders zoo hooggeroemde Johan 
de Witt, zich uiet kon onttrekken aan zijn persoon~ke anti
pathie jegens het Huis van Oranje, dat zich voor het Neder
landsche volk zoovele opofferingen had getroost en dat goed 
en bloed veil had voor het heil van het Nederlandsche volle 
Zelfs deze groote man kon zijn ongerechtvaardigde antipathie 
voor wie het )/ederlandsche volk zooveel dankbaarheid verschul
digd is, niet beheerschen. Zou dan het dagelijksch bestuur 
van de locale gemeenschappen in deze gewesten uit betel' 
hout zijn gesneden dan deze groote Nederlander! • 

De Regeering vergeet, dat men in Nederland wel eens een 
kind in de wieg tot de verantwoordelijke positie van post
meester heeft benoemd. 

De Regeering zal mij kunnen tegenwerpen, dat dit reeds 
zeer lang geleden gebeurde, maar ik betwijfel, of de menschen 
thans veel beter zijn dan die van vroeger. De Regeering 
miskent te zeer de groote wnarde van het COlltroleeren van 
elkaar. 

De Regeering heeft als tweede motief voor het voor mij 
onbegrijpe~ke voorstel aangevoerd, de omstandigheid, dat 
het dagelijksch bestuur, dat het eigenlijke bestuur uitoefent, 
en de locale diensten van nabij kent, uit kracht van "ijn 
bestuurservaring het best in staat is de geschiktheid van sol
licitanten en van de in dienst zijnde ambtenaren te beoor
deelen, terwijl bij den raad, wiens taak in hoofdzaak rege
lend en controleerend is, die ervaring en geschiktheid in 
mindere mate aanwezig is. Deze verklaring lijkt mij apo
crief. Afgescheiden echter van de vraag, of deze bewering 
in de practijk wel altijd opgaat, wordt bii handhaving van 
den bestaanden toestand daarmede juist altijd rekening ge
houden dooh behalve de kennis, de wetenschap en de be
kwaamheid van het dage~ksch bestuur op dit gebied, komen 
die eigenschappen van den mad de goede eigenschappen 
van het dagelijksch bestuur vergrooten ten hate van het 
algemeell belang. Aan den eisch van de Regeerillg wordt 
in de practijk niet te kort gedaan, het noodige en zoo on
misbare toezicht en de preventieve werking d'Cr controle 
op de daden van de uitvoerende overheden zal daarentegen 
met de totstandkoming van deze ontwerp-ordolmantie 'Zeker 
slechter worden en ik kan maar niet begrijpen, dat de Re-

(Voorzitter, Blaauw.) 
geering de verslechtering van het toezicht voorstaat door 
het indienen van dit vooTSte!. 

Het is moei~k om axioma's te bewijzen. Wanneer de 
Regeering eischt te bewijzen, dat suiker zoet en kiuine bitter 
is, dan zal dit niet gemakke~k gaan. Men kan wel feiten 
aanwijzen en indien de Regeering haar aandacht hieraan wi] 
schenken kunnen ongetwijfeld de zeer nadeelige gevolgen 
van haar voorstel haar volkomen worden aangetoond. 

Kortom, de argumenten der Regeering, die in de Memori .. 
van Antwoord zijn aangevoerd, komen mij niet steekhoudenlf 
voor en zijn mijns inziens erg in strijd met de realiteit en d .. 
praktijk van .het leven. 

Summa summarum kom ik tot de conclusie, dat deze ont
werp-ordonnantie: 
.a. ~nrecht staat tegen de beginselen van de toegekende be

voegdheid en zelfstandigheid der locale raden, overeen
komstig de ~ndische Staatsregeling; 

b. zal leiden tot bevordering van het vriendensysteem bij 
benoeming. en ontslag van ambtenaren; 

c. tot gevolg zal hebben het in de hand werken van nepo
'lisme in de overheidsdiensten; 

d, meer onzekerheid schept in de veiligheid en de beharti
ging van de belangen van de ambtenaren; 

e. meer een werke~ke verslechtering der behartiging del' 
locale belangen teweegbrengt dan het thans bestaande; 

f. de zekerheid, dat men steeds geschikte of allergeschiktst .. 
menschen voor de opengevallen vacatures in locale diensten 
niet beter waarborgt dan met de bestaande regeling; 

g. de openbaarheid schuwt, zoodat een gezonde, publiek .. 
controle op de daden van het dagelijksch bestuur daardoor 
verloren gaat. 

Ik weet dus niet, wat de Regeerin.g met haar voorstel be
oogt, d'och ik weet wel, dat deze ontwerp-ordonnantie den 
gezonden toestand van het elkaar controleeren in de local& 
~eenscbappen zal· doen verdwijnen. 

Daarom stem ik gaarne tegen deze ontwerp-ordonnantie. 

De Voorzitter : Ik verzoek den leden, die over dit onder
werp nog het woord wenschen. te voeren, mij op te geven, hoe 
lang zij denken te spreken, opdat ik daarnaar den duur var> 
de pauze kan bepalen. 

De vergadering wordt te 11.23 uur v.m. geschorst en t .. 
11.50 uur v. m. hervat. 

De Voorzitter: Naar het zich laat aanzien, zal van morgen 
alleen kunnen worden afgedaan de eerste termijn van de zijde 
van den Volksraad van het in behandeling zij nde onderwerp_ 
Het regeeringsantwoord en de afhandeling van dit onderwerp' 
zal morgenochtend plaats hebben en eveneens het voor vandaag 
op den rooster van werkzaamheden voorkomende onderzoek in 
de commissies. 

De heer Blaauw: Mijnheer de Voorzitter! Anders dan voor
mijn geachte medeleden in deze zaal heeft dit onderwerp voor 
mij, die de eerste behandeling niet heeft meegemaakt, de charme 
van het nieuwe. Ik zal daarom vermoedelijk meer dan mijn. 
geachte medeleden moeten teruggrijpen naar onderdeelen van 
de eerste behandeling in den Volksraad. Intusschen houdt wat 
de aantrekke~kheid van dit onderwerp, althans wat het hoofd
onderdeel daar van betreft, de overbrenging van de bevoegd
heid van benoeming, enz. van de raden op de dagelijksche 
besturen dier gemeenschappen, daarmede ook alle charme vaD 
dit onderwerp voor mij op. Daarentegen kan ik wel verklaren, 
dat ik bij de bestudeering er van en bij de nalezing van de 
stukken, zoowel van de eerste, als van de tweede behandeling,. 
telkens ben bevangen geworden door verbazing, door verwon
dering. Er was dan in de eerste plaats de indiening van dit 
onderwerp zelf, die voor mij inderdaad een verrassing was. 



247 

= 

lSde VERGADERING - WOENSDAG 20 JANUARI 1937. 

Tweede behandeling overdracht van bevoegdheid tot be noeming enz. van ambtenaren in clienSit Vlm autonome 
gemeenschappen op de dagelijksche besturen mer gemeenschappen (Ond. 113). 

(Blaauw.) 
Dat de Regeering plannen had omtrent een dergelijke be

voegdheidsovel'brcnging, daarvan was, mij althans, in geen 
enkel opzicht gebleken en de motiveering in de Memorie van 
Toelichting bij de eerste behandeling geeft dan ook ten opzichte 
van dit pnnt niet het minste licht. De Regeering heeft toen 
een drietal argumenten gebruikt, waaruit blijkt, dat Zij deze 
wijziging wenschelijk achtte alleen uit een organisatorisch oog
punt. Uit geen enkel stuk blijkt, dat de bestaande praktijk 
onvoldoende was, zoodat het naar het mij voorkomt volkomen 
gerechtvaardigd was, dat bij de eerste behandeling van dit 
onderwerp mijn geacht medelid in den Volksraad en voorganger 
op deze plaats voor mij, de heer Wermuth, opmerkte, dat wan
neer men overgaat tot het ontnemen van een bevoegdheid aan 
de raden, het toch wel gewenscht is, dat althans met een enkel 
woord van regeeringszijde wordt aangetoond, dat de raden 
daarvan een verkeerd gebruik hebben gemaakt. Het geachte 
medelid, de heer Van Helsdingen, viel den heel' W'ermuth 
daarin bij. De heer Van Helsdingen vroeg of el' ldachten wa
ren gekomen van de voorzitters der dagelijksche besturen en 
hij onderstreepte zijn bezwaar op dit plmt met ernaar te ver
wijzen, dat de raden ten opzichte van dat benoemingsrecht een 
historisch recht hebben. Ik ben het volkomen eens met mijn 
geacht medelid, den heer Van Helsdingen. Inderdaad hebben 
de raden ten opzichte van dit punt een historisch recht, al kan 
ik toegeven, dat de historie, zooals trouwens de gebeele historie 
op dit terrein, nog zeer jong i,. 1I1:aar het is niet alleen een 
historisch recht, dat de raden ten opzichte van deze benoemin
gen hebben, ik zou zelfs verder willen gaan en omtrent die 
bevoegdheid van benoeming door de raden willen constateeren, 
dat dit de eenig juiste oplossing is bij dit onderwerp. Ik zou 
in navolging van mijn geacht medelid, den heer Soangkoepon 
hiervoor willen verwijzen naar de W ct op de Indische Staats
regeling, bijv. naar artikel 119 (2), waarin het volgende is 
bepaald: 

"In de provincie wordt bij ordonnantie een Provinciale 
raad ingesteld tot regeling en bestuur van de gewestelijke 
huishouding.' , 

·Dc1'ha\'lc hehoOl'cn de l'cgeling en het bcstuul' van de 
gewestelijke htushouding bij den r aad. De raad kan di e 
regeling en dat bestulU' niet op de juiste manier toepassen, 
wamleer hem het recht wordt ontnomen om de organen aan 
te stellen, die hem moeten helpen bij die regeling en bij dat 
bestunI'. Maar het is niet alleen principieel daarom juist 
geweest, dat in de organieke ordonnanties destijds deze 
bevoegdheid aan den raad werd gegeven, ik zou zelfs een 
stap vorder willen g'aan en vragen, of de voorliggende 
ontwerp-ordonnantie eigenl~ik ni et onwettig is, waal' zij deze 
bevoegdhei d aan dcn raad ontneemt en toekent aan het 
dagelijksch bestuur. En ik zou daarvoor will en verwijzen naar 
het zevende lid van art. 119 van de I. S. waarin het volgende 
bepaald wordt : 

"Voor lwt overige worden de inrichting, de bevoegd
heid en de verplichtingen van de provinciale besturen, 
alsmede het beheer en de verantwoording van de geld
middelen de.r provinciën bij ordonnantie geregeld." 

Derhalve stelt de wet voorop, dat de regeling en het 
bestmu' van de ,gewestelijke huishouding in handen is van 
den raad. Dit is wettelijk onaantastbaar. Doch voor de rest 
kan dan bij ordonnantie geregeld worden, hetgeen nog niet 
in d eze wet is geregeld. 

De ,geachte Regeeringsgemaehti gde heeft destiids op de 
vragen van mijn geacht medelid, den heer W·ermuth en van 
den heer Van Helsdingen geantwoord, dat van klachten en 
dergelijke n.iets was gebleken . De geachte Regeerin gsgemach
tigde heeft het al s volgt gezegd : 

"De heer Van Helsdingen heeft ook gevraagd of er 
klachten zijn verllomen van d agelijksehe besturen ten 
deze ? Daarop kan ik antwoorden, dat nooit eenig 
dagelijkseh bestuur formeel op de indiening van deze 
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ontwerp-ordonnantie of van een maatregel vun deze 
strekking heeft aangedrongen." 

Een eind verder lees ik: 
"Er is .niet over geschreven aan de Hegeering, ook niet 

aan den directeur van Binnenlandseh Bestuur." 
Mijnheer d e Voorzitter. Bij de eerste behandeling stond 

derhalve vast, dat van een misbruik van de bevoegdheid dool' 
de raden niet kan worden gesproken. Evenmin dat de 
toepass ing van d ie bevoegdheden destijds onoverkomelijke 
bezwaren met zich medebracht. De Regeering heeft toen 
alleen laten zeggen, .dat er praktisch geen ,gouvel'nem' van 
een provincie, geen regent en geen burgemeeste r was, of hij 
was een warm voorstander van deze ordonnantie. Doch ik 
wil el' hiel' dan toch wel even de aandacht voor vragen, dat 
hoe warme voorstanders di e gouverneurs en regenten en 
burgemeesters ook waren, zij nimmer in die warme bewon
dering voor het ni euwe stelsel reden hebben gevonden om 
een officieel voorstel aan de Regeering te di en aanzien te 
doen. Men heeft blijkbaar ,genoegen 'genomen met den 
bestaanden toestand en alleen, wanneer het zoo t e pas kwam 
eens gezegd, dat men liever had een regeling, waarbti die 
benoemingen geschiedden door de colleges van dagelijksch 
bestuur. Ik vind dit in het gelleel niet onbegrijpelijk. In de 
eerste plaats wat de voorzitters, betreft. Deze hebben in den 
r aad geen stem, t erwijl in de kleine colleges van dagelijkseh 
bestuur de stem van den voorzitter natuurlij k een zeel' 
belangrijke is. 

Een tweede punt van verbazing bij lezing van de stukken 
betreft de behandeling van het onderwerp in eersten termijn 
dool' mijn ,geacht medelid, den heel' Sosrohadikoesoemo. Dit 
geachte lid heeft toen als argument gebruikt om het Regee
l'ingsYool'stel te steunen, dat ook de Volksraad en eveneens 
de Staten-Generaal luet het benoemingsrecht hadden ten 
aanzien vau ambtenaren. 

(De heer Roe 1': Zij zijn geen besturende li chamen!) 
De heer Roep interrumpeert hier: het z\in ,geen besturende 

lichamen. rroen mijn geacht medelid, de heel' Sosrohadikoe
soemo destijds dit punt behandelde, kwamen ook van ver
schillende kanten soo rtgelijke opmerkingen als thans van 
het geachte lid, den heer Roep en ik voor mij schaal' mij 
volkomen naast degenen, die ten aanzien van dit onderwerp 
een hemelsbreed verschil zien tnssehen Volksl'Uad en Staten
Generaal eenerzijds en de raden van provincies, regentschap
pen enz. anderzijds. 

Wat toch is het geval1 En bij de Staten-Ge neraal èn bU 
den Volksraad - ik zeg hier absoluut niet iets nieuws, maar 
ik geloof, dat iedereen, di e in de rechten gestudeerd heeft , 
mij dat zal moeten toegeven - is met de grootste zorg ver
meden aan deze colleges besturende bevoegd heid te geven. 
Men heeft daar een scherpe scheiding gemaakt tusschcn de 
wetgevende en de budgetaire bevoegdheid en het besturend 
gedeelte. Dat laatste bliift èn bij cle Regeering in Nederland 
èn bij die' in Nederlandseh-Indië. Ieder oogenblik, dat de 
Staten-Generaal of de Volksraad zich wu vet'meten om te 
probeeren een klein onderdeeltje van die besturende taak tot 
zich te trekken, heeft èn de Regeering in Nederland èn die 
in Indië - en mijns inzi ens volkomen terecht - de Staten 
Generaal en den Volksraacl teruggewezen naar de plaats, 
waar die vertegenwoordigende lichamen behoor en te staan. 

Bestlll'ende bevoegdheid heeft noch cle Staten-Generaal, 
noch de Volksraad. Het is zelfs zoo sterk, dat ten aanzien 
van een bevoegdheid, die de Staten-Generaal nog heeft, de 
bevoegdheid van meespreken in naturalisatie-aan gelegenh e
den, hetgeen naar aller opvatting een bestu1lrsfunctie is, van 
verschillende zijden is aangedrongen om die bevoegdhe id te 
ontnemen. De grondwet eiseht nog altijd een wet voor de 
naturalisatie, maal' dit is geen eigenl\ike wetgevin g, Dit is 
niets anders) dan een bestuurstaak. 
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(Blaauw.) 
Waar dit alles vaststaat is het mij volkomcn een raadsel, 

dat de Regeering het argument van den heer Sosrohadikoe
soelllo een opmerking achtte van groote beteekenis. Zij heeft 
namelijk het volgende gezegd: 

"Van zelfsprekend is de benoeming door den raaif ook 
niet, omdat in flet centraal bestuur" - let wel - l,de 
benoeming en het ontslag vall ambtenaren niet door het 
vertegenwoordigend college plaats heeft. Deze op
merking is door den heer Sosrohadikoesoemo gemaakt 
en is van groote beteekenis. Men heeft noch in Nederland 
noch in Indië er ooit aan gedacht respectievelijk aan de 
Staten-Generaal en den Volksraad de benoeming en het 
ontslag van ambtenaren op te dragen". 

Inderdaad, maar de grondwet en de staatsinrichting dragen 
aan de provinciale raden, de stadsgemeenteraden en de 
regentschapsraden inderdaad wel besturende bevoegdheid op 
en het is om die reden, dat die rILden de ambtenaren benoe
men. 

Een eind verder heeft mij met even groote verbazing het 
debat getroffen, dat gevoerd is tusschen de heeren Ratu 
Laugie, Weyer en den geachten Regeeringsgemachtigde. De 
heer Ratu Langie heeft bij de eerste behandeling aangetoond, 
dat het grootste gedeelte van de bevoegdheid tot benoeming, 
die de raad heeft, door den raad zelf is overgedragen aan 
het college van dagelij ksch bestullr en dat maar een zeer klein 
gedeelte bij den raad zelf is gebleven. Bovendien heeft hij 
verwezen naar de statistiek, die door de Regeering is over
gelegd en waaruit blijkt, dat in die gevallen, waarin de 
benoeming nog bij den raad berust, het aantal gevallen, dat 
de raad afwijkt van de voordracht van het dagelijksch 
bestuur uiterst gering is en gemiddeld niet hooger is dan 
6%. Hij heeft daarmede willen zeggen, dat er derhalve geen 
noodzaak tot wetswijziging bestond. 

De heer Weyer heeft daaruit de conclusie getrokken, dat, 
omdat er zoo weinig door deze wetswijziging aan de praktijk 
zou veranderen, de heer Ratu Langie ook voor het wetsont
werp zou moeten zijn. De Regeeringsgemachtigde heeft daar
omtrcnt het volgende verKlaard: 

"De heer Weyer behoort ook tot de voorstanders van 
het ontwerp. Hij heeft opgemerkt, dat waar het een feit 
is, dat de raad zelden van het voorstel van het dage
lijksch bestuur afwijkt, er ook weinig bezwaar tegen is 
de benoemingsbevoegdheid aan het dagelijksch bestuur 
te geven. Dat is inderdaad een argument van beteekenis. 
Het is wel zoo eenvoudi g. Degenen, die geen andere 
en krachtiger argumenten hebben om dit ontwerp te 
steunen, zouden alleen reeds in het motief va.n den heer 
Weyer een aanleiding Knnnen vinden om dat alsnog te 
doen ". 
Ik geloof, dat de Regeering hier toch wel de zaak op 

haar kop zet. Als de heer Ratu Langie aantoont, dat wets
wijziging niet urgent is, dan is de eerste conclusie, die daar
uit zou moeten worden getrokken, dat die wetswijziging dan 
ook geen wet zou moeten worden . De Regeering acht het 
echter een argument van beteekenis, dat Cl' zoo weinig aan 
verandert en meent, dat er daarom een wet moet komen. 
Maar de Regeering behoorde aan te toon en, dat de wetswij
ziging urgent is en dat heeft Zij, althans bij de eerste 
behandeling, niet gedaan. Zti heeft, zooals ik zeide, drie 
argumenten naar voren gebracht, waaruit blijkt, dat het tüt 
organisatorisch oogpunt beter was, dat de benoemings
bevoegdheid in handen kwam van de dagelijksche besturen, 
doch dat de bestaande practijk niet goed was, heeft Zij niet 
aangetoond. Ik zou wat dit betreft toch wel willen verwijzen 
naar de houding van de Regeering zelf. Van verschillende 
zijden is aangedrongen op soortgelijke verbetering van deze 
organieke ordonnanties; ik kan het met een korten term 
aanduiden door te spreken van de technische herziening van 
deze ordonnanties. Het rapport Logemann - als ik het een-

vondigheidshalve zoo mag aandtüden - is intussehen al zoo 
ongeveer tien jaar oud en bevat vele aanbevelingen voor 
verbetering van de wet. Niettemin heeft de Regeering wel 
altijd erkend, dat het verbeteringen zijn, doch Zij achtte ze 
niet Ul'gent en daarom liet ze het maal' zoo . Maar hiel' moet 
de wetswijziging, ofschoon niet urgent, er toch komen en ik 
kan dan ook niet ontkomen aan den indruk, dat de Regeerillg 
destijds, bij de eerste behandeling, elke reddende hand, die 
haar werd toegestoken, met graagte heeft aangegrepen, 
zonder nu bepaald te kijken, of die hand haar niet van de 
wal in de sloot hielp en ten aanzien van de twee argumenten 
van de heeren Sosrohadikoesoemo en Weyer, die Zij heeft 
overgenomen, geloof ik toeh wel degelijk, dat Zij van de wal 
in de sloot gekomen is. 

Ongeveer ev.enwijdig aan dit laatste vind ik een opmerking 
op blz. 3 (roneo) van de nieuwe Memorie van Antwoord waar 
de Regeering zegt: 

"Het feit, dat in talrijke ·gevallen de bevoegdheid tot 
benoeming, schorsing en ontslag reeds door den raad aan 
het dagelijksch bestuur is ovel'gedragen, is een bewijs, 
dat de voorgestelde regeling zich aansluit bij datgene, 
wat in de practijk reeds als een behoefte wordt gevoeld' '. 

Ik vind dit toch wel een beetje kras gezegd. Wanneer op 
het oogenblik aan de raden de bevoegdheid tot benoeming 
is gegeven, die van hun bevoegdheid gebruik hebben gemaakt 
om een ,groot gedeelte daarvan over te hevelen, maar des
orrdanks heL !teH nog altijd in handcn h<mden en wanneer 
dan dat heft den raden uit de hand wordt geslagen, zoodat 
ze ten aanzien van deze bevoegdheid uiet de minste zeggen
schap meer hebben, dan zegt de Regeering, dat dit aansluit 
bij de practijk. Zij vervolgt: 

"Juist in verband met deze in het Gedelegeerden-ver
slag geconstateerde practijk heeft het ontwerp een 
principieel karakter . ... .. ........... . enz". 

Als ik het wèl zie, dan is dit ontwerp echter juist uit
slnitend principieel, juist omdat in den vervolge de raad 
de benoemingsbevoegdheid niet meer hebben zal, terwijl bij 
den bestaanden toestand de raden de zeggenschap te dezen 
aanzien principieel nog altijd hebben. Wanneer de Regee
ring in de Memorie van Antwoord zou gezegd hebben, dat 
het weliswaar principieel anders zou gaan, maar dat de 
practijk weinig zal verschillen, zou ik de Rcgeerings gelijk 
kunnen gev,en, maar zooa ls Zij het nu zegt, moet ik Haar ten 
aanzien van dit punt bestrijden. 

Zoo valt men dus van de eene verbazing in de andere_ 
Een eind verder tref ik bijv. het debat aan over de kwestie 

van de benoeming van de secretarissen. 
In de Memorie van Toelichting bij de eerste behandeling 

heeft de Regeering uitdrukkelijk gezegd, dat de benoeming 
van de secretarissen, wanneer de overige benoemingsbevoegd
heid aan den raad wordt ontnomen, toch wel bij den raad 
moet blijven en de Regeering heeft dit standpunt gemoti
veerd. 

Mijn geacht medelid, de heer Sosrohadikoesoemo, bestrijdt 
de Regeering op dit punt en ik kan tot mijn genoegen zeg
gen, dat ik deze bestrijding van mijn geacht medelid voor 
een zeer groot gedeelte kan dekken, maar zonder nadere 
motiveering van regeeringszijde wordt het idee van mijn 
geacht medelid, den heer Sosrohadikoesoemo, door de Re
geering overgenomen. Ik mag natuurlijk niet aannemen, dat 
dit verband houdt met het dreigement van mijn geacht mede
lid, dat hij anders tegen bet ontwerp zou stemmen. 

(De heer Sos I' 0 had i koe s 0 e m 0: Het geschiedde, 
omdat de Regeering de door mij naar vorengebrchte argu
menten juist acht.) 

Als, zoo heeft mijn geacht medelid .gezegd, de amende
menten niet juist worden geacht, zal ik tegen het ontwerp 
stemmen. 
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(Blaauw. ) 
(De heer Sos r 0 had i koe s 0 e m 0: Neen.) 
In ieder geval is het een ondergeschikt punt, dat wij 

]{Ullnen laten rusten, maar wat ik niet wil passeel'cn, is een 
onderwerp, dat mede door mijn geacht medelid, den heer 
Sosrohadikoesoemo, in bespreking is gebracht, de regeling 
van de stemmIngen in de colleges van dagelijksch bestuut'. 
Mijn geacht medelid heeft namelijk de verdienste gehad om 
een amendement in te dienen, waardoor de regeling van 
de stemmingen inderda ad beter wordt dan zij is geweest 
- en ook hierin kan ik mijn geacht medelid, anders dan bij 
het eerste geval, dat ik zooeven besprak, volgen - behalve 
ten aanzien van één pnnt. Wanneer bij beslissingen over 
personen de stemmen staken, wil de heer Sosrohadikoesoemo 
niet meer, zooals tot heden over de geheele linie het geval 
was, het lot laten beslissen, maar beslist de stem van den 
voorzitter. Dit is voor ons decentralisatiereeht een volko
men novum, niettemin wordt, zonder dat te zien is, dat ten 
opzichte van dit punt eenige nadere bepeinzingen van re
geeringszijde hebben plaats gehad, zonder nadere over
weging, ook dit voorstel van mijn geacht medelid door de 
Regeering - ik zou bijna zeggen "klakkeloos", maar dat 
zou niet eerbiedig zijn - door de Regeering overgenomen. 

Al lezende de stukken, stijgt de verbazing, maar tenslot
te is de gwotste verbazing de wederindiening van het ont
werp, nadat het door den Votiksraad is verworpen. Immers, 
bij de eerste behandeling is van de zijde van den Volksraad 
aan de Regeering gevraagd, of niet mede een argument voor 
de indiening is geweest het feit, dat bij benoemingen door 
versehillende raden het element van politiek en nepotisme 
een rol heeft gespeeld. De Regeering ontkende, dat dit 
nrgument voor Haar een aanleiding is geweest voor de in
dien ing van het ontwerp. Wij staan dus nog altijd op het 
punt, waarbij dit door de Regeering is verklaard en wan
neer dan opnieuw de indiening komt, ziet men, dat destijds 
all een nog maar overbleef de argumenteering van het ont
werp m·et de drie argumenten, die uitsluitend zouden 
betcekenen een organisatorische verbetering van de diver
de organieke ordonnanties en dan mag men zich toch wel 
afvragel', als het een zoo ondergesehikt pUilt betreft, is het 
clan wel gewcnscht, dat de Regeering zich ten opz-ichte daar
van in conflict begeeft - het is nu eenmaal de gewoonte, 
zicll zoo uit te drukken - met den Volksraad. . 

Ik heb eenige jaren geleden bij de algemeene besehou
wingen ovcr cie begrooting in den raad in pl.eno het onder
werp behandeld; de verhouding tusschen de Regeel'ing en 
den Volksraad . 

Daal'b'l is toch OOK wel gebleken, dat het gewenscht is, 
dat die conflicten tot een millimlml zuUen worden beperkt. 
Ik kan m\i dus niet voorstellen, dat ten opzieht.e van een zoo 
ondergeschikt punt een dergelijk confliet wordt ui tgelokt. 

Maar bij het Jezen van de Memorie van 'l'oelichting bleek, 
dat er een nieuw argument naar voren was gekomen en dat 
was, dat die elementen van politiek en nepotisme, die vragen
derwijs door den Volksraad naar voren waren gebracht en 
door de Regeering ontkend, door de Regeering thans worden 
overgenomen niet alleen, maal' uit de :Mcmol'ie van Toelichting 
blijkt wel, dat de Regeer ing daarin op het oogenblik het hoofd
punt ziet VOOI' de wensehelijkheid, ja de noodzakelijkheid van 
deze wetswijziging. 

Als men dat allemaal zoo nagaat, vraagt men zich op den 
duur toch af, oi dit ontwerp wel met de noodige zorg is VOOl'

bereid. 
Maar afgescheiden daarvan , zal de Rcgeering, nu het eeu

maal zoover is, dan toch den Volksraad moeten trachten te 
ovc t'tnigcn, dat inderdaad bij de benoeming door de raden 
zeer veel gevallen plaats hebben, waarbij ni et alleen de geschikt
heid van den aspirant-ambtenaar een rol heeft gespeeld. 

In de Memorie van Toelichting zegt de Regeerin g, dat ZU 
de overtuiging heeft geb'egen, na een ingesteld onderzoek, 

tluL tlit het geval is en dat Zij als vaststaand aanneemt, dat 
bij de verS<lhillende voordrachten der dagelijksehe besturen aan 
den raad de factoren "politiek" en "nepotisme" niet uitgeslo
ten waren . 

Mijnheer de Voorzitter! Wij zijn bij elkaar om overleg te 
plegen, om eventueel, wanneer de V",lksraad het inzicht van 
de Regeering zou kunnen ovel'Uemen, alsnog te komen tot 
aannemin.g van dit ontwerp. Maar doet de Regeering daartoe 
wel eenige poging I Ik kan dat nit de stukken niet zien . 

Zij zegt alleen dat Zij deze overtuiging heeft gekregea 
En of de Volksraad die overtuiging ook krijgt, schijnt haar 
onverschillig te zijn, ofschoon het m.i. toch wel gewenseht 
is dat, wanneer de Regeering wil dat de Volksraad haar volgt, 
Zij deze overtuiging toch ook aan den Volksraad bijbrengt. 

De Regeering ontwijkt iedere poging van den Volksraad 
om inzicht te krijgen in de stukken, die de Regeering tot die 
ove rtuiging hebben geleid. Zij kan een debat daarover niet 
aangaan. Zij zegt slechts, dat op grond van het verkregen 
feiten-materiaal dat zij van de dagelijksehe besturen der raden 
leeft gekregen, haar meening reeds is vastgesteld . Zij kan dat 

materiaal niet overleggen, omdat dit slechts bestaat nit een 
aantal stellige verklaringen van raadsvoorzitters. Ik geloof 
toch niet, dat het voor den Volksroad, op grond van dergelijke 
uitingen, verantwoord is, een meening uit te sp reken afwijkend 
van die bij de eerste behandeling. 

(De heer Dl' 0 S s a ers, direeteur van Binnenlandseh 
Bestnul' : Dat slaat toch alleen op de mededeeling der Regee
ring, dat hii de indiening van voordrachten bU de raden reke
ning is gehouden met 'de politieke samenstelling van den 
raad I) 

Inderdaad, ik daeht dat ik dit ook duidelijk gezegd had. 
Het feitenmateriaal ontbreekt ten aanzien van het tweede 

punt, doch ten aanzien van het eerste pWlt, het onderzoek naar 
het voorkomen van de elementen van politiek en nepotisme bij 
benoemingen, zal er wel schriftelijk fffitenmateriaal zU n. De 
Regeering zegt teIl aanzien daarvan echter, dat Zij dat feiten
materiaal niet kan overleggen. 

'Vat mij hier wederom verbaast is, dat de voorzitters vnn 
die verschillende raden thans wel met voorbeelden komen van 
benoemingen, waarbij niet alleen op de geschiktheid is af
gegaan. 

Destijds is dat nooit gebeurd; officieele voorstellen in die 
richtin g zijn nooit ingediend. Ik vraag mij daarom af, of vnn 
de bevoegdheid der Regeering om besluiten van lagere raden 
te vernietigen, wanneer die besluiten in strijd zijn met .het al
gemeen belang, wel altijd het juiste gebruik is gemaakt. Een 
soortgelijke opmerking is in het Gedelegeerden-verslag opgeno
men, waarbij eraan getwijfeld wordt, of de Regeering ten aan
zien van dit punt wel voldoende diligent is geweest. Er zijn 
leden, clie oogenblikkelijk tegen een soortgelijke opmerking 
protesteeren en dc Regeering sluit zich bij dit protest aan. Zij 
voegt el' bovendien aan toe, in navolging van de verschillende 
leden, die deze opmerking in het verslag hebben gemaakt, dat 
de Regeering niet op de hoogte kan zijn van ane gevallen, 
waarin het algemeen belang is geschaad door een foutieve be
noeming. 1\1et deze opmerking, die de Regeering ook overneemt, 
kan ik mij in geen enkel opzicht vereenigen . Alle voorzitters 
van deze raden zijn verplicht om, wanneer zij mecnen, dat een 
benoeming in strijd is met het algemeen belang, dit beslui t niet 
tot uitvoering te brengen en een voorstel aan de Regecring to 
doen tot vernietiging van dat besluit. Dat is een vool·7.itter 
wettelijk verplicht in zijn hoedanigheid van voorzitter. Maar 
hieraan hebben deze voorzitters blijkbaar in al die jaren niet 
voldaan. Nu kan het nog zijn, dat de Regeering zegt, als die 
voorzitters hieraan niet voldoen, kan ik inderdaad het vernieti
gin gsrecht niet toepassen. 

(De heer Soa n g koe pon: Maar dan hebben die voor
zitters hun plicht toch niet gedaan 1) 

Ik ben blij, MijnllCer de Voorzitter, dat mijn geacht medelid, 
de heer Soangkoepon, mij de woorden, zooeven door mij uitge-
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(Blaauw.) 
sproken, nazegt. De voorzitters hebben dan inderdaad de op 
hen rustende plicht niet vervuld. Wanneer de Regeering zegt, 
ik ben niet in staat geweest om het vernietigingsrecht toe te 
passen, omdat ik niet op de hoogte ben gesteld van die gevallen 
dan zou dit alleen kunnen gelden, wanneer de Regeering nooit 
was gewaarschuwd. Maar juist, wanneer men nit de stukken 
ziet, dat al die voorzitters warme voorstanders zijn van dit 
ontwerp, dan zullen zij daarvoor toch ook wel gepleit hebben. 

(De heer Roe p: Dat is pas in den laatsten tijd gebleken!) 
Inderdaad. Ik zou hier echter nog het volgende over willen 

zeggen. Het is niet alleen van de zijde van de voorzitters ge
weest, dat de Regeering is gewaarschuwd. Ik heb dit onderwerp 
persoonlijk eenige jaren geleden ook ter hand genomen en wel 
op 12 Augustus 1933, dus ruim drie jaar geleden. Ik heb 
toen de Regeering een vijftal gevallen voorgehouden, waarin ik 
beredeneerd meende aangetoond te hebben, dat daarin sprake 
is geweest van benoemingen, waarin niet alleen werd gelet op 
de geschiktheid van den candidaat. 

(De heer Sos r 0 had i koe s 0 e m 0 : Waren dat benoe
mingen door het dagelijksch bestuur of door den raad ') 

Dat waren benoemingen door den raad. Dat waren vijf 
gevallen, waarin naar mijn inzicht werd gehandeld in strijd 
met het algemeen belang. 

De geachte Regeeringsgemachtigde heeft destijds gezegd, dat 
gesteld, dat hetgeen, wat ik had medegedeeld, juist was, de 
Regeering dat dan afkeurde en wel degelijk zou overwegen om 
ten aanzien van dergelijke gevallen het vernietigingsrecht toe 
te passen en in elk geval ten aanzien daarvan een onderzoek 
zou instellen. Dat was in 1933, ruim drie jaar geleden. Wan
neer de Regeering dus o.a. door mij gewaarsehuwd is en Zij 
desondanks van die voorzitters van raden nooit een waarschu
wing heeft gebad, dan was het de plicht der Regeering geweest 
om die voorzitters erop te ,vijzen, dat wanneer dergelijke ge
vallen plaats zouden hebben gehad, de Regeering dan ook ge
waarschuwd had moeten worden, teneinde eventueel haar 
vernietigingsrecht toe te passen. 

Welke resultaten heeft dat onderzoek gehad j De Regeering 
heeft nooit de moeite genomen om den Volksraad daarvan op 
de h()Ogte te stellen, ofschoon toch destijds mijn geacht medelid, 
de heer Van Helsdingen, o.a. daarop heeft aangedrongen. Dit 
geval is bij de eerste behandeling nog eens weder naar voren 
gekomen naar aanleiding van een vraag van den heer Ratu 
Langie. Daarop heeft de geachte Regeeringsgemachtigde des
tijds het volgende geantwoord: 

"De heer Ratu Langie heeft zich afgevraagd of het geval 
zich heeft voorgedaan, dat, nadat een benoeming door een 
localen raad had plaats gehad, het benoemingsbesluit bij 
de Regeering ter vernietiging werd voorgebracht, op grond, 
dat bij die benoeming andere motieven zouden hebben ge
golden dan geschiktheid alleen, met andere woorden dat 
nepotisme of politieke bedoelingen van invloed waren 
geweest. Deze vraag moet bevestigend worden beantwoord 
want het is minstens eenmaal voorgekomen, dat een derge
lijk benoemingsbesluit van een regentschapsraad bij de 
Regeering ter vernietiging is voorgebracht". 

Mijnheer de Voorzitter! Wanneer dan in het Gedelegeerden
verslag behvijfeld wordt of de Regeering inderdaad diligent is 
geweest met haar vernietigingsrecht, kan ik de reflectie daarop 
door de andere leden1 in het Gedelegeerden-verslag bedoeld, en 
van de Regeering zelf, dat Zij in dit opzicht ninuner in ge
breke is gebleven, niet zoo dadelijk onderschrijven. 

Nu de Regeering weigert te trachten, den Volksraad haar 
overtuiging, als zou hier in ruime mate gehandeld worden in 
strijd met het algemeen belang, bij te brengen, moeten wij 
trachten langs anderen weg na te gaan, of wij ook tot die zelfde 
overtniging kunnen komen. Het hoofdbestuur van het r. E. V. 
heeft daarom aan al haar afdeelingen gevraagd of aan die 
afdeelingen gevallen bekend zijn van benoemingen, in strijd 
met het algemeen belang. Uiteraard kon deze enquête niet 
anders dan eenigszins gebrekkig zijn, maar in elk geval hebben 

,vij daaruit niet den indruk gekregen, dat dergelijke benoemin
gen op inderdaad groote schaal, althans op een zoodauige 
schaal, dat de wet gewijzigd dient te worden, hebben plaats 
gehad. Als voorbeeld ,vijs ik op de benoemingen van een 
stadsgemeente als Batavia, waar er in de jaren 1932 tlm 1935-
40 hebben plaats gehad, waarvan er 29 een zui ver formeel 
karakter hadden en 11 als normale benoemingen kunnen worden 
beschouwd. In al die gevallen is slechts eens van de voor
dracht afgeweken en daarbij deed zich de piquante omstandig
heid voor, dat de eerste candidaat van de voordracht niet één 
stem kreeg, derhalve ook niet de stenunen van de wethouders, 
die deze candidatuur hadden gesteld. Ik geloof, dat men 
daaruit wel de conclusie kan trekken, dat zelfs in dat eene 
geval van het niet volgen van de voordracht geen invloeden 
van politiek of nepotisme aanwezig zijn geweest. 

Soortgelijke mededeelingen hebben ons bereikt van de andere 
groote steden, terwijl ten aanzien van drie Provincies al vast 
uit de statistiek blijkt, dat daar maar in twee gevallen door 
de raden bij de benoemingen van de voordrachten van gedepu
teerden is afgeweken. Eén van die twee gevallen kan ik per
soonlijk beoordeelen, en toevallig ook deze geachte Regeerings
gemachtigde, die dit geval destijds in een andere kwaliteit 
heeft medegemaakt ; ik geloof wel, dat ook in dit geval niet 
gesproken kon worden van het spelen van een rol door politiek 
of nepotisme. 

Wel is uit de bedoelde enquête voortgevloeid, dat het hoofd
bestuur van het r. E. V. van alle kanten stemmen hebben be
reikt, volgens welke door overheveling van het benoemingsrecht 
van de raden naar de colleges van dagelijksch bestuur geens
zins bereikt zou worden, dat de elementen van politiek en 
nepotisme zouden worden uitgesneden i integendeel zouden er 
dan - naar men meende - dergc]üke bezwaren bestaan als 
nu, doch in geluistalliseerden vorm en daardoor veel erger, 
zooals ook reeds door den heer Kerstens is aangetoond. 

:Ioren moet hierbij ook niet het volgende vergeten. 
De Regeering heeft bij meer dan één gelegenheid gezegd, 

dat de leden van het dagelijksch bestuur zijn vertrouwens
mannen van den raad. Dat kan men a.ccepteel'en, maar dan 
mag men daarbij toch nooit uit het oog verliezen, dat daar, 
door in die dagelijksch-bestuurscolleges alleen de grootste 
partijen nit den raad een afvaardiging krijgen. Men kan het 
betreuren of niet, maar de praktijk is zoo dikwijls dat dau 
nog in den raad vertegenwoordigers zUn van alle mogelijke 
andere groepen en politieke partijen, die in de colleges van 
dagelijksch bestuur geen vertegenwoordiging hebben. De 
stem van die personen, die wel in den raad tot uiting komt, 
maar natuurlijk niet meer in het college van B. en ,W., zal 
dan voor den vervolge worden afgesneden. Nu geloof ik toch 
wel, - ik kan mij daarbij geheel aansluiten bij den heer 
Kerstens - dat de veelzijdige belichting ten opzichte van dit 
punt, die de raad kan geven, het college van dageJijksch 
bestnur niet kan geven. 
, In het gedelegeerden verslag is nu bij deze tweede behan
deling eindelijk gevraagd hoe het toch staat teil opzichte 
van dit punt met de regeling in Nederland. Wij voelen hier 
in Indië in het algemeen zoo niet concordantieplicht, maar 
waar die plicht uiet bestaat, dan toch het concordantiebe
ginsel en als uiet blijkt, dat Indië ten aanzien van een be
paald punt andere eischen stelt, volgt men het door ervaring 
'gelouterde voorbeeld van Nederland. 

In de !\femorie van Antwoord wijst de Regeering eeu ver
gelijking met Nederland al bij voorbaat af, door te zeggen, 
dat aan het beroep gedaan op de in Nederland ter zake' 
geldende voorschriften, door de Regeering weinig kan wor
den toegekend. Zij zegt dan, dat de bestuursvoeriug in In
dië andere eischen stelt dan in Nederland. 

Ik mag hier terloops wel even verklaren, dat in de Neder
landsche gemeentewet het benoemingsrecht als zoodanig toe
gekend is aan den gemeenteraad. Ten aanzien daarvan heeft. 
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(Blaauw.) 
O.a. de kenner bij uitnemendheid van het gemeenterecht, 
prof. Oppenheim, bet volgende verklaard : 

"Een klein college is veel beter geschikt tot het_ doen 
van goede .keuzcn, dan eene talrijke vcrgadering als de 
raad, merkte de Regeering op, toen bezwaar rees tegen 
het leggen van deze macht in de handen van burge
meester en wethouders - dat is een argnment, dat ook de 
Regeering h.t.1. heeft gebruikt -. Bewijst dit argument 
uiet te veel, omdat het tot een veroordeeling van het 
geheeIe artikel 145 zoude moeten lijden j Is het ook 
wel juist 1 I k zou in het algemeen meer vertrouwen stel
len in de onpartijdigheid en geschiktheid der keuze van 
eene talrijke vergadering, die onder de hoede der open
baaI'heid kiest, dan in de onbevangenheid en rechtvaar
digheid van bellOcmingen, die uitgaan van een klein 
college, dat achter slot en grendel beslist; waarin het 
esprit de corps gewoonlijk grooten invloed heeft en dat 
wel is waar verantwoordeLijk is voor de benoeming, die 
het doet, maar zonder dat, in de praktijk, deze verant
woording verder zich uitstrekt dan tot het geweten. IJ 

:Mijnheer de Voorzitter! 1I1et deze opmerking van prof. 
Oppenheim kan de bewerker van zijn bekende werk zich uiet 
vel'eenigen. Die bewerker was in den druk, dien ik voor mij 
heb liggen, de heer C. W. van der Pot. Hij verklaart : 

"Gaandeweg is dan ook de overtuiging vrij algemeen 
geworden, dat de raad thans niet meer is het meest 
geschikte ol'gaan voor het doen van benoemingen van 
gemeente-ambtenaren. " 

Ofschoon naar de meening van den heer Van ilJlr Pot -
die intusschen eveneens professor is g'ewo l'den - de raad, 
naar vrij nlgemeen wordt aangenomen, niet meel' het meest 
gesch ikte orgaan is, is in Nederland, voor ZQQver lTI\i bekend, 
tot nu toe nog nooit een wetsvoorstel uitgegaan 011:1 de gc
meentewet op dit punt te wijzigen. In Nederland wordt de 
gemeentewet bij herhali ng veranderd, maar dit punt tast 
men er niet aau. 

(De heer Sos r 0 had i koe s 0 e ma: Indië moet het 
vOOl'beeld geven.) 

Ik zou gaarne zien, dat Indië op het stuk van het gemeente
recht e.d. het voorbeeld zou geven, maar dan hoop ik dat. 
wanneer dergelijke voorbeelden worden gegeven, er betere 
argnmenten znllen worden gebruikt dan bij de eerste 
behandeling onder anderen in deze zaal VaaT het door Indië 
te geven voorbeeld naar voren zijn gebracht. 

Wanneer dan ook bij de eerste behandeling van de zijde 
\rlln den Volksraad wordt gevraagd, waarom destijds de 
lJcnoemingsbevoegdheid aan den raad gegeven is, verklaart 
de'Regeelring, dat dit onder anderen is gedaan om aansluiting
te zoeken b\i het Nederlandsche voorbeeld en bovendien, 0111 

aanslu iting te zoeken b\i de stadsgemeente-ordonnantie, 
waarin toen reeds de bevoegdheid in handcn van den raad 
is gelegd, terwijl dit bij de provincies en de regentschappen 
niet het geva l was. Bij de provinciën en de regentschappen 
was die bevoegdheid oorspronkelijk in handen van de 
dagelijksche besturen en dat is jnist overgebracht naar den 
raad en nu gaat mcn haar weel' overbrengen naar de dage
lijksche besturen . Mnar daarvoor dient dan toch wel een 
betere argumentatie te worden gebezigd dan we tot nu toe 
hebben geho<>rd . 

Bovendien is in het Gedelegeerdenverslag gewezen op het 
voorbeeld vun Nederland, waar de benoeming in de provin. 
ciewet niet is gelegd in handen van den raad, maar is 
overgelaten aan Gedeputeerde Staten, onder anderen uit het. 
]ll'actische motief, dat de provinciale staten zoo zelden ver
gaderen en el' vrU geregeld benoemingen moeten plaats 
vinden. Ben dergelijk practisch argument zon ik voor Indië 
wel willen aa nvaul'den, zoodat dan deze overdl'acht van 
bevoegdheden van den raad op het dagelijksch bestuur 
sJecJlts zou kunnen gelden voor de provincies en de regent
schappen, maar niet' voor de gemeenten, 

Handclingcn. Zittingsjaar 1936--1937. 

Tenslotte moet ik tegen het vool"iiggende ontwerp nog 
een klein bezwaar aanvoeren, dat ik reeds aanstipte . De 
overneming door de Regeering van het amendement-Sosro
haclikoesoemo, waarin bij staking van stemmen terlo{)ps de 
beslissing werd gelegd in handen van den voorzitter. De 
heer Sosrohadikoesoemo drukte zich aldus uit, dat het toeh 
geen zin heeft, in dergelijke geva ll en het stomme lot te 
laten beslissen, terwijl de Regeering bet eenigszins netter 
zegt door te verklaren dat het veel reëeler is, wanneer bij 
staking van stemmen de beslissing komt in handen van den 
voorzitter. Dit moge jnist zijn, maar ik zon er de aandacht op 
willen vestigen, dat men hiel' een novum in onze wetgeving 
introduceert. Ook bij dat systeem blijft echter toeh het 
stomme geluk beslissen in al die gevallen, waarin de raden 
als zoodanig stemmingen houden. En in de provincie- èn 
in de stadsgemeente- èn in de regentschapsordonnantie 
wordt voor stemmingen in de raden b(j staking van stemmen 
nog steeds het beslissende element gelegd in handen van 
het lot . 

(De heer Sos r 0 had i koe s 0 e IJl 0: Maar in die raden 
hebben de voorzitters geen stem.) 

Inderdaad, de voorzitters hebben in die raden geen stem, 
maal' dit neemt niet weg, dat wanneer men het zoo onge
lukkig vindt, dat het lot beslist, men daar moet zoeken 
naar een ander expedient, maar, waar de voorzitter wel een 
stem heeft, - wij behoeven daarvoor niet zoover weg te 
gaan - is bijv. in deze zaal en in den Volksraad in pleno. 
Ook bij benoemingen wordt daar - ofschoon de voorzitter 
een stem heeft - de beslissing bij staking van stemmen in 
handen gelegd van het lot en niet van den voorzitter. 

(De heer Sos r 0 had i koe s 0 erna: Maar de voorzitter 
kan altijd zelf voorkomen, dat het lot in deze geen beslissende 
factor wordt.) 

Dat zou kunnen, maar ik wijs alleen op den toestand 
van de wet op het oogenblik. 

Il} wil wat dit punt betreft, ook even verwijzen naar 
Nederland, daar is het precies zooals in de stadsgemeente, 
de provincie- en de regentschapsordonnantics, daar beslist 
b~i süll<ing van stemmen ook het lot, Bij de col1eges Vlln 

dagelijksch bestuu!" is het wat and ers. Bij de Gedepnteerde 
Staten wordt de beslissing niet gelegd in handen van den 
voorzitter, maar in handen van een buitengewoon lid, dat 
daartoe wordt benoemd. Bij het college van B. en W. is ' 
het nog eigenaa1"cliger gesteld. Ik heb nog de oude redactie 
vHn de gemeentewet voor mij, maar ik geloof niet - voor
zoover mij bekend is het althans zoo - dat de gemeentewet 
ten aanzien van dit punt gewijzigd is. Daal' heeft men de 
volgende regeling: bi.i staking van stemmen beslist, zoo het 
benoemingen of voordrachten van pel'sonen betl'cft, het lot, 
in alle andere gevallen de stem vtl n den voorz ittel', 1\1"en 
wenscht hier jn Indië d.us juist het omgekeerde van de 
regeling in Nederland. In Nederland zal in alle zaken bij 
staking van stemmen de voorzitter beslissen uitgezonderd bij 
benoemingen e.d. daar beslist dan het lot. In Indië wil de 
heer Sosrohadikoesoemo en op zijn voetspoor de Regeering 
de beslissing ten a.anzien van zaken laten zooals zij is, doch 
de besEssing ten aanzien van benoemingen juist in handen 
van den voorzitter leggen. 

(De heer Sos l' 0 had i koe s 0 e ma: Alleen de benoe
mingen zijn op het oogenblik aan de orde.) 

Dan wil ik, wat de benoen1ingen aangaat, nog even nan
halen, wat dezelfde kenner van het Nederlandsch gemeente
recht daarvan zegt. Hij, d.w.z. prof. Oppenheim, zegt dan: 

"Deze dubbel wegende stem - in artikel 92, laaiste 
lid, der Gemeentewet den burgemeester gegeven - is 
niet zonder verzet doorgegaan, Zij had reeds een deel 
van hare kracht moeten inboeten, dank zij de heilzame 
tusschenkomst van de Staten van Groningen, die be
toogden, dat er geene reden en zeker geene noodzake
lijkheid was haar toe te kennen bij benoemingen of 
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(Voorzitter, 'Verboom.) 
voordrachten van personen, tot welke het voorontwerp 
haar ook had uitgestrekt." 

En een eind verder : 
"Maar waarom dan op hetzelfde oogenblik voor haar 

den weg vrij gemaakt door de alles bedervende, den 
knoop doorhakkende stem, den burgemeester toegekend 
in den ruimsten omvang, bij de eerste stemmenstaking 
de beste, zonder welk voorbehouden ook I" 

Ik geloof, dat degenen, die zoo geporteerd zijn voor de 
regeling om bij staking van stemmen de beslissing te leggen 
in handen van den voorzitter bet met deze korte opmer
kingen van den kenner bij uitnemendheid van het Neder
landsehe gemeentereebt kunnen doen. 

De Voorzittjlr : Ik verzoek den leden, die amendementen 
wenschen in te dienen, daarmede uiet te wacbten tot morgen
ochtend elf Ul1\", maar bet zoo spoedig mogelijk te doen. 
Het is dns niet noodig daarvoor het regeeringsantwoord 
af te wachten eventueel kunnen de amendementen naar 
aanleiding "ay{ het regeeringsnntwoord nog worden inge
trokken. 

De heer Verboom : i\:Ujnheer de Voorzitter! Ik heb bij de 
eerste bebandeling van dit wetsontwerp al uitvoerig mijn 
standpunt niteengezet; ik zon dns kUlUlen volstaan met 
daarnaar te verwijzen, ware het niet, dat ook dezen morgen 
door verschillende sprekers weder uitvoerig bij deze zaak 
is stil gestaan. Het lijkt mij wel goed dat ik daartegenover 
tbans van mijn meening doe blijken. 

Ik beb bij de eerste behandeling al te kennen gegeven, 
dat ik in dit voorstel groote voordeelen zie; de overweging, 
die voor mij daarbij vooral een groote rol hecft gespeeld, 
is deze geweest, dat de huidi ge toestand wel uiterst onbe
vredigend ls. De klachten over de wijze, waarop op het 
oogenblik de locale raden het benoemingsrecbt hanteeren, 
zijn legio, zoo wel wat betreft de regentschapsraden als wat 
betreft de stadsgemeenteraden. Die klachten komen daarin 
overeen, dat het algemeen belang bij de b~noemingen bij 
herhaling in het gedrang komt, dat herhaaldelijk niet de 
bekwaamheid en de verdere capaciteiten van de betrokken 
eandidaten den doorslag geven, maar overwegingen van 
geheel anderen aard, overwegingen welke worden gekarak
teriseerd - al is dat naar mijn meening ook niet geheel 
juist - als van politieken aard te zijn. 

De heer Kerstens heeft vooral dit bezwaar besproken en 
gezegd, dat hij op zichzelf die politieke benoemingen niet 
zoo kwaad kan vinden. Hij is zelfs verder gegaan - zooals 
de heer Bla.uw terecht heeft opgemerkt - en heeft gezegd, 
dat hij dit in het algemeen een heel jnist systeem vond. 

(De heer K ers ten s : Dat klopt niet heelemaa!! ) 
Ik kom dadelijk op dat niet kloppen terng. 
Dit kan misschien waar zijn voor Nederland - hoewel ik 

erop wil wijzen, dat ook in Nederland zich steeds meer 
stemmen hiertegen verheffen en ook in Nederland die 
politieke benoemingen als een steeds klemmender bezwaar 
worden gevoeld, maar hoe dit ook zij, voor Indië ~ijn de 
toestanden geheel anders, omdat men hier niet aUeen te 
maken heeft met politieke overwegingen, maar daarnaast 
ook met de tegenstellingen, die er tusschen de verschillende 
bevolkingsgroepen bestaan e.d .m., en welke ten deze even
eens een groote rol spelen. 

De heer Kerstens heeft vooropgesteld, dat die politi eke 
benoemingen natnurlijk niet tot misstanden mogen leiden 
en heeft dus gepleit voor een gezond stelsel van politieke 
benoemingen, als ik het MO mag noemen; ik hoop dat ik 
hem nu voldoende recht heb laten wedervaren. Maar mijn 
berichten wijzen erop - en ik heb die niet van het laatste 
oogenblik maar over een periode van jaren - dat de toe
standen zoodanig zijn, dat men gernst kan spreken van een 

(Verboom.) 
ongezonden stand van zaken. De ervaring, di e ik persoonlijk 
heb gehad in een localen raad wijzen in Pl·ecies dezelfde 
richting. 

Het is natuurlijk zeer moeilijk, hierover concrete gegevens 
te verstrekken, ook omdat die dikwijls van zóó persoonlijkcn 
aard zijn, dat men er den betrokkenen zeker geen dienst 
mee zou bewijzen en zij gcmakkelijk aanleiding zouden 
geven tot het verscherpen van tegenstellingen, hctgcen 
nergens voor naoelig is. Maal' ik wil cr toch O.m. op wijzen, 
dat een vooraanstaand figuur in een localen raad mij bij 
herhaling gezegd heeft: wanneer ik te kiezen beb tusschen 
twee candidaten, een candicaat van een andere groep en 
een candidaat van mijn eigen groep, dan geef ik den voor
keur aan den candidaat van mijn eigen gl'OCp, óók al is deze 
qua capaciteiten de mindere. 

(De heer Soa n g koe pon : Dat geldt toch ook voor 
het dagelijksch bestuurl) 

Daarop kom ik dadelijk terug. 
Ik wil nog een ander voorbeeld aanhalen. Een kennis 

van mij, die solliciteerd .. naar een betrekking l>ij een stads
gemeente, kwam bij den fractieleider van een bepaalde grocp 
met het verzoek zijn candidatuur te steunen. Daarop kreeg 
hij ten antwoord : Ik ben bereid, Uw candidatuur te steunen 
onder het voorbehoud echter, dat zich geen candidaat van 
mijn. eigen groep voordoet, want als dat het geval zou zijn, 
zou Ik aan dezen candidaat de voorkeur moeten geven. 
Ik heb juist vanmorgen nog een samenvattin g ontvangen 
van een aantal voorvallen die zich te Medan hebben voor
gedaan -;- een gemeente dus buiten Java, waar overigens 
de verhoudingen lang niet zoo ongunstig zijn in dit opzicht 
als op Java. De heer Blaauw noemde zooeven een aantal 
voorbeelden, waaruit vicl af te leiden dat zich het bedoelde 
euvel niet of maar in een zeel' enkel geval zou hebben vOOr
gedaan j de door m ij ontvangen gegevens vermelden echter 
vi'er gevallen, waarbij zich het bezwaar, dat ik bespreek, wel 
heeft voorgedaan. Ik wil uiet al die gevallen hier rele
veeren j ik bepaal m~ tot één geval, omdat dit mijns inziens 
zeer teekenend is en de gang van zaken in de officieele 
stukken is vastgelegd, zoodat men de juistheid van mijn 
beweringen nauwkeurig kan nagaan. 

Het betreft de benoeming van een tweeden geneesheer bij 
het gemeente-ziekenhuis te Medan. Hiervoor welXlen door B. 
en W. zonder voorkeur voorgedragen de hcel'en L. van del' 
Molen en Pohal1. Mijn zegsman schrijft: 

"De gang van zaken ten aanzien van deze benoeming 
in den raad was zoodanig, dat de Wethouder van 
Financiën in de openbare raadsvergadering van 27 M'Iart 
1935 tijdens de behandeling van de benoeming o.a. 'het 
volgende opmerkte: 

"Als men het eenvoudige agendapunt: benoeming 
van een geneesheer bij het Gemeenteziekf'nhuis 
beziet en men stelt daalltegenover de uitgebreide 
r,edevoeringen dan moet men voelen, dat daartns
schen een discongruentie bestaat. Er klopt iets 
niet! " 

"En wat dat is, wat niet klopt, zal spreker nu 
maar eens onomwonden zeggen, dat is, dat bij deze 
benoeming het rascriterium op den voorgrond is 
geplaatst. Dat is wel niet met zooveel woorden 
gezegd, doch als men goed naar de verschlUendo 
betoogen heef geluisterd dan voelt men: het rascri
terium is de kern van de zaak." 

Waaraan tot slot werd toegevoegd: 
"Spr-eker vraagt zich af of de Raad er zich wel 

van bewnst is wat hij heeft binnengehaald door het 
rascriterium in het geding te brengen ." 

(De heer Soa n g koe pon: Het is geen rascriterium.) 
"Tegen deze beschuldiging werd dool' den Raad" _ 

en nn moet vooral de neer Soangkoepon goed luisteren 
- "uiet geopponeerd. Integendeel werd dit gebeuren 
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(Verboorn.) 
bevestigd door dcn Wethouder van Technische Zaken 
die de volgende meening was toegedaan: ' 

"Naar aanleiding vau hetgeen de hee r Sehoorl, 
heeft gczegd, mel'l<t spreker op, dat ook hij het 
betreurt, dat het rascriterium ,hier een rol heeft ge
speeld, maar men mag er niet op speculeeren, dat 
zu lks jn den Raad nimmer mag of kan gebeuren j 
dat is in sommige gevallen nu eenmaal niet te om
zeilen 11 ", 

frot ZQover het citaat, ~I UIl.heer de Voorzitter! En nu 
zeg ik niet, dat de regeling, die ons is voorgelegd, ecn 
idea le oplossin.g geeft - ik ben het Cl' geheel moe eens, dat 
zich ook daarbij allel'lei bezwaren kunll ell vool'doen - lTI.aal' 
ik geloof wel, dat zij een aanzienlijke vCl'botcl'in cr bet~ekent 
bij de tegenwoordigcn gang van zaken en dat cl; bezwaren, 
thans onder vond en, zich in veel mindere rnate zullen voor
doen bij de nieuwe regeli ng. 

(De heer B I a a u IV : Wie is in dat geval in Medan 
benoemd Y) 

:l\'Iijn zegsman vermeldt hieromtl'ent het volgen de: 
"De geheele stemming stond in hetzelfde t'ecken: Nadat 

de uitslag dl'iemual 8-8 was, werd bij loting de heer 
Van del' 1"Io1en benoemd." 

(De heel' KeI' s ten s: Dan is bet dus nog goed afge
loopen.) 

Ja, maal' dat had ook geheel anders kunnen zijn. Het 
js waar, wat de heel' Kel'stens heeft gezegd, clllt ook het 
coUege van B: en "\V. - en misschlcn tot op zekere hoogte 
ook het coll ege van gecolllmitteel'den - een politiek lichaam 
is, muar ik geloof, dut deze colleges toch een heel ander 
karakter' dragen pel' s lot van rekening dnn de raad in 
pk'.no. Bij den raad in pleno zu llen de politieke overwegingen 
een veel grootere rol spelen dan in zoo'n klein college, waal' 
men gel'egeld - soms \Tijwel dageLijks - bij elkaar komt om 
te beraadslagen en te beslissen over aUarlei zu iver zakelijke 
kwesti e, 'en waar dus vanzelf dit zakclijke karakter veel meel' 
op den. voorgrond zal staan dan bij raad in pleno het geval 
zal zlin. 

De heet' Kerstens z.egt, dat het gevolg nUl een del'gelijken 
grrng van zaken zal zij n n11('1'1ei gekO\lkel iJl deze kleine colleges, 
:M.ijnhcer dc Voorzitter) wij zijn geen van allen volmaakt en 
ik geloof ook niet, dat iemand er ooit in geslaagd is of slagen 
zal, een volmaakte ol"O'anisatie te bedenken; ook bij toepassing 
van het stelsel der Regeering zullen zich dus stellig bezwaren 
vOOl'doen. ?\'faal' ik gelooi nicttcmin, dat dit politiek "gekonkel " 
:t.Î('h bU dele kleine coll eges in mindere mate zal voordoen dan 
bU de ~l'Ootc raden, waarin juist het politieke clement een zoo 
ovel'wegende 1'01 speelt. In kleine lichamen zal men, veel eer 
dan in de groote, ecn zich naar elkaar tocbuigen van de ver
sch illende meeningen kr\igen, mecl' een st reven naar een op
lossing. welke in de gegeven omstandigheden zoo juist 
mogclijk is. . 

(De hee,' K e r s teil S: Juist, en dan om de beurt elkaar 
een pleizer doen.) 

Indien Ill en el' indcrdaad op uit zou zijn, elkaar om de 
beurt een pleizer te doen, da n zou in het a ll erongunstigste 
geva l in het door de Regeering voorgestelde systeem de toe
stand pl'ecies dezelfde zijn als thans in de raden; ik kom 
daarop dadelijk nog terug. 

(De heer KeI' s ten s: Met dit verschil, dat in de dage
lliksehe besturen de publieke controle ontbreekt.) 

Vooral de heel' Km'stens, maar ook de heel' Blaauw meen 
ik, hebben. gl'ootc verwachtingen van de behand eling van de 
benoemingen dool' den raad en zicn daarin groote voordcelen 
- zooals ook uit de interruptie van den heer KerstmIS is 
gebleken. Volgens dezen laatste zou het niet goed function
nceren van het bestaande stclscl vooral daa raan te wij ten zijn, 
dat de bekwaamste menschen voor het zitting nemen in de 
raden niet in aanmerking komen, omdat zij daarvoor geen tijd 

hebben of omdat hun di.!. niet wordt toegestaan. Als wij daal'in 
verbetering kunnen krijgen - aldus de heer Kerstens en dit 
is in zijn gedachtengang volkomen logisch daar hij aan het 
polit ieke element een zoo geheel andere ;'01 toebedeelt da n 
ik -, en men dus in de raden de bekwal:llllste mensehen kr.ijgt 
van iedere groep, die men kan verhlllgen l zal alles geheel 
unders worden. Mijnheer de Voorzitter! Ik heb in een raad 
gezeten, waarin de partij van den heer Kel'stcns - over mijn 
eigen groep wil ik in dit verband liever niet spreken - eenige 
7ee1' bekwame mensehen had en ik kan verzekeren, dat zij 
konden komen met de mooiste argumenten, met de klemmendste 
betoogen, maar dat di t niets hielp en niets helpen kon, omdat 
cle verschillende fracties van tevoren haar standpunt hadden 
bepaald, omdat - dit in verband met de afkeerigheid van den 
heer Kerstens van politiek "gekonkel " - de versch illende 
f racties tevoren hadden afgesproken: Ik zal mij op dit stand
punt plaatsen en dan 1I10et gij in de toekomst dit of dat doen I 

])e bezwaren van den heer Kerstens tegen het overdragen 
van het benoemingsrecht op de dagelijksehe besturen doen zich 
dus in veel en veel ernstiger mate voor in de raden zelf dan 
in de kleinere colleges het geval zal zijn . Men kan er praten 
a ls Brugman, men kan er zijn beh. ... waamste mensehen in zetten 
:l l hun argumenten zijn van nul en geene!' waarde, omdat me~ 
botst tegen de onverzetteLijke aommekracht welke zich in die 
lolden manifesteert en welll;c il, cens heb' gekwalificeerd als 
"domheidsmacht". Al komt men met de beste argumenten 
mcn bercikt niets. ' 

(De heel' K ers ten s: De vraag is of er in de andere 
fract ies even bekwame menschen zaten als in de fractie van 
onze partij ; .. dfi:al'ovel' hebt U in Uw l'cdellecrin g niqts gezegd.) 

Ik kan ffilJ 'ltet voorstellen, dat het een ig verschil zou maken, 
al ware het zoo. De heel' Kerstens k'an deze zaak wel theore
tisch bezien, maar hij heeft de praktijk nooit mede~emaakt· 
hij hemt dus nooi t te maken gehad met de praetische bezwaren' 
\V~lke wij in een zoodktn ige mate hebben ontmoet, dat er bij 
mIJn groep meermalen neiging bestond om te zecrcren: Laten 

.. d b 00 " Wl.l en oel er maar bij gooien, want wat bcreiken wij op deze 
:ni:1 nicr?' ) 

( lh· h"cr K e l' s ten s: In den Volksraad heb ik het her
haaldelijk meegemaakt, dat iemand door de debatten overtuigd 
werd.) 

Ik heb ook herhaaldelijk het omgekeerd'e tUee~emaakt. Ik 
wil hier nog ever,t citeeren de conclusie van mijn ~egsman uit 
Medu n, omdat d,e zeor tcckenend is voor d;t geval. Hij zegt 
su menvattend het volgende: 

"De Meclansehe raad behandelt de zaken over het alge
meen zeer zakelijk, zelden persoonliik en even ze1clen met 
een politieken inslag 11. 

- Dat is dus een veel gunstiger geval, dan zich op Java 
voordoet. -

"Een enkele pogi ng tot verpolitieking strandt telkens 
weer, omdat de raad in zijn geheel daal' niets van moet 
hebben. 1vlaar " - en nu komt het - "zoodl'a personeels
zaken aan de orde zijn is de raad volkomen anders. Steed, 
weer zijn dergelijke zakeu aanleid'ing tot beroe ring en 
moeilijkheden, met merkwaard ige beslissi ngen, waarin het 
zakelijke voor het persoonlijke moet plaats maken. Van 
politieke beïnvloeding is weinig of geen sprake; de r aad 
is zeel' gediHcrun ticcnl: 3 J . E. V.ers, 2 J . K. P.CI'S, 
2 V . C.ers, 2 C. S. P.ers, 1 log. neutrale, 2 Chineesehe 
en 5 Inheemsehe leden en afkeerig van politieke ten
denzen'). 

Toch - ondanks al deze gunstige omstandigheden - doet 
zich dlaar hetzelfde bezwaar voor, dat mijn groep over geheel 
de linie, en ook ik persoonlijk, steeds weer opnieuw als zeer 
ernst ig gevoeld heb. 

Men noemt verder als een voordeel van de huidige regeling 
de openbaarheid van de discussies. Ik hcb al eerder gezegd: 
wat heeft die openbaadlCid tenslotte voor voordeelen - be-
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(Verboom.) . 
halve in een enkel geval, zooals jk 200 pas geciteerd heb -
wanneer juist op het oogenblik, dat de discnssies interessant 
beginnen te worden en van zooveel belang zouden zijn, dat er 
inderdaad sprake zou zijn van contróle door de publieke 
opinie, de deuren gesloten worden en de raad binnenskamers 
beslist t Althans in werkelijkheid beslist; de formeele beslissing 
wordt in de openbare vergadering genomen. Zoo komt in hel 
mij overgelegde lijstje een ander voorbeeld voor, dat zeer tee
kenend is, doch dat ik uiet kan aanhalen, omd:at zich dat in 
geheime raadszitting heeft afgespeeld. 

De heer Kerstens heeft verder gezegd - en dat is een be
zwaar, dat men voortdurend hoort, en dat de heer Blaauw in 
anderen vorm heeft herhaaldl: dit is een aantasting van de 
autonomie, dit is een ondermijning van de decentralisatie
gedachte. 

Ik heb al bij interruptie gezegd: wanneer hier van een on-. 
dermijning sprake is, dan geschiedt dit zeker niet van de zijde. 
der Regeering, maar van de zijde der decentralisatie zelf, die 
in den loop van ae jaren tot zooveel misbruiken aanleiding 
gaf, dat de Regeering zich genoopt zag, met de voorstelleJ1 
te komen. Dit argument zegt echter overlgens voor mlJ 
zoo bitter weinig. Het is voor mij een groot woord , 
evengoed als het een groot woord is, als gezegd wordt, dat 
dit een maatregel is van fascistisch karakter en dergelijke 
meer. H et gaat hier tenslotte in de allereerste en allerlaatste 
plaats om het algemeen belang, dat is in deze zaak overheer
schend. Als het algemeen belang dezen maatregel eischt - en 
dat eischt het naar mijn overtui ging - dan geef ik daaraan 
mijn stem, ook al zou dat beteekenen een aantasting van dE> 
decentralisatiegedachte en van de gemeentelijke autonomie; 
ook al zou het in wezen een fascistische maatregel zijn. En dan 
ben ik consequent, want op hetzelfde standpunt plaats ik mij 
ten aanzien van de democratie in het algemeen. Ik ben dem<>-
craat maar juist daarom acht ik het .... ............... . . 

(D~ heer K ers ten s : Dat heeft er niets mede te 
maken.) 

Dat heeft er wel mede te maken, zooals den heer 
Kerstens duidelijk zal worden, wanneer hij verder wil 
luistercn. Mijnheer de Voorzitter, daarom, omdat ik dus 
democraat ben, aanvaard ik aan den anderen kant de maat
regelen die de democratie noodig heeft om zich tegen zich
.. elt te beschermen, ook die maatregelen, dle op ZIchzelf 
beschouwd omllogelijk als democratisch kunn en worden 
gekwalific~erd: ik noem maatregelen tegen het stakings
gevaar maatrege len tegen gezagsaantasting en dergelijke 
meer. Zoo geloof ik ook, dat een democratische regeering, 
een r egeering, die de decentralisatiegedachte hoog houdt, 
juist uit dezen hoofde gedwongen is tot een maatregel als 
de thans besprokene haar toevlucht te nemen. 

Maar ik ontken bovendien, dat dit een aantasting is van 
d e democratische gedachte of van de decentralisatiegedachte. 
Ik geloof, dat integendeel de autonomie van de locale r es
sorten - in het algemeen de gedachte die heeft voorgezeten 
bij de totstandkoming der dece ntralisatie - veel beter tot 
haar recht zal komen bij een r egeling als thans wordt voor
gesteld; ik geloof niet, dat de positie van de raden daardoor 
wordt verzwakt, doch integendeel zal worden versterkt In 
elk geval zal het aanzien van de raden er in hooge mate 
mede zijn gebaat. Zooals de toestand nu is, gebeurt het bij 
zeer belangrijke maatregelen, van zeel' verre strekking -
waarvan niet alleen de tegenwoordige-, maar ook de toe
komstige gemeenschappen lange jaren de gevolgen zullen 
ondervinden - dat daarover bij wijze van spreken 
zonder eenige discussie wordt beslist, en dat daartegenover 
de raadszittingen voor een groot gedeelte zijn gewijd aan 
allerlei bisbilles - ik noemde er zooeven een voorbeeld van 
- over zuiver persoonlijke dingen. Het is naar mijn meening 
veel beter wanneer dit alles wordt gelicht uit het werk van 
de r aden en door een ander college wordt overgenomen. 
Acht men het noodig, dat college op eeni gerlei wijze onder 

(Van Helsdingen.) 
contróle te stellen, dan heb ik daartegen geen bezwaar. 
De raden kunnen zich dan bepalen tot hun eigenlijke werk, 
het aangeven van de groote lijnen ten aanzien van het alge
meene beleid e.d. Ik acht dit een ~eer groot voord eel, ve r
geleken bij den toesta nd van thans. Daarnevens acht ik een 
zaak van groote waarde dat de raad, die daartoe immers 
bij de jaarlijksche begrootingsbchandeling a ltijd de volle 
gelegenheid heeft, het beleid van het dagelijksch bestuur, 
het beleid óók op personeelsgebied, in openbare discussie 
kan brengen, waaI·bU elke mogelijkheid van een vergadering 
met gesloten dem en is uitgeschakeld. Het beleid van B. en W. 
kan dan volledig in beschouwing worden genomen, óók op 
personeelsgebied. Naar mijn meenin g zal de positie der 
raden daardoor worden versterkt instede van verzwakt. 

De heer Van Helsdingen : Mijnheel' de VOol"ZitteI·! Ik 
kan mij bij de behandelin g van dit wetsontwerp zeer moeilijk 
opwerpen tot een zoo groote geestdrift als de vorige spreker. 
~fijn houdjng ten aanzien van dit ontwerp is reeds duidelijk 
gebleken bij de vorige behandeling. Ik was mij toen ook ten 
volle bewust van de voor- en de nadeelen. Het is niet een
voudi g, deze tegen elkander af te wegen ell t enslotte heb 
ik indertijd vóór gestemd echter zonder geestdrift. Th ans 
heeft de Regeering als nadere motiveering gegeven de in 
het vorige gedelege.erdenverslag aangevoerde politieke over
wegingen, die destijds, naar de Regeering in de ~l\femorie 
van Antwoord nitdrukkelijk verklaarde, geen rol hebben 
gespeeld .bij de indiening van dit ontwerp. Ik moet aan
nemen, dat de Regeering dus wèl d'e politieke beteekenis 
heeft onderkend, doch deze niet in het geding heeft willen 
brengen. Nu echter, bij dit ontwerp, heeft de Regeering 
daarop den vollen klemtoon gelegd en dat is voor mij va n 
groote beteekenis, omdat hi erdoor de bezwaren van den 
bestaanden toestand, die ik den vorigen keer heb beklem
toond, nog sterker worden geaccentueerd. 

Ik zou willen beginnen te pogen met enkele argumenten, 
die ik als ondeugdelijk aanvoel, uit het debat ni t te schakelen. 
Er is gezegd, dat aaruleming van dit ontwerp zou beteeke· 
nen een verzwakking van de belangstelling van de inge
zetenen in den arbeid der locale raden. Ik moet dit argu
ment verwerpen, omdat toch het behartigen vun autonome 
aangelegenheden zeker niet opgaat of culmineert in perso
neele aangelegenheden. 

Verder is als argument VÓÓ I' a.angevoerd, dat alle dage· 
lijksehe besturen vÓÓr den maatregel zouden zij n. Ik kan 
dit moeilijk als een krachti g argument beschouwen omdat 
het uit den aard der zaak zeer begrijpelijk zou zij n als een 
dagelijksch bestuur er warm VÓÓr is, al zou het alleen maar 
zijn omdat hierin li gt opgesloten een zekere machts· 
V'ermeerdering. 

Veel krachtiger daarentegen is het argument vóór het ont
werp :vanlleer men zegt, dat toch uit de practijk is gebleken, 
dat men in de groote gemeenten tenslotte is overgegaan, de 
benoemingsbevoegdheid OV'8r te dragen aan de da gelijkschc 
besturen. Daaruit blijkt toch, dat de raden zich zelf ovel" 
het algemeen incompetent verklaren om cUe pel·sonal ia te 
behandelen en het gevolg is geweest, dat men die aange
Legenh eden met vol vertrouwen aan het beleid vau de dage
lijksche besturen overlaat. Nu is de strekking van het ont
werp dat, wat thans bij enkele groote gemeenten het geval 
is, voorschrift wordt voor alle autonome ressorten. 

Het derde bezwaar - eigenlijk bijna het boofclbezwaar -
is het bezwaar, dat hedenmorgen door ons geacht med elid, 
den heer Blaauw is opgeworpen, namelijk, dnt de voor
stellen onwettig zouden zijn. Zijn argumentátie is niet 
voldoende tot mij doorgedrongen, maar ik kan niet vinden, 
dat hier ook zelfs maar een oogenblik van niet.wettigbcid 
sprake zou zijn. Er is hier toch sprake van 'een regeling hU 
ordonnantie en de regeling, ook van het bestnur is gelegd 
in handen van den ord onnautiewetgevel'. 
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(Van Helsdingen. ) 
(De heel' BI a a uw: Er staat "voor het overige". El' 

staat, dat de r egeling van het bestuur van de huishouding 
aan doen raad komt; "voor het overi ge" worden de bevoegd
heden bij ordonnantie geregeld.) 

De heer Blaauw legt dus den nadruk op "voor het 
overjge", 

(De heer B I a a uw : Natuurlijk.) 
Ik betwijfe[ toch, of dit juist is. De omvang van het 

bestmu' op zichzelf kan natuurlijk nader geregeld worden 
hij ordonnantie, want gaat men zoaver, dat men zegt, dat 
het niet mogelijk is, dan beteekent dit, dat de practijk in de 
g roote steden, waar de benoeming van ambtenaren aan 
het dagelijksch bestuur is overgelaten, in strijd met de wet 
zou zijn. 

(De heel' B I a a uw: Integendeel. ) 
Dan zouden de raden de benoemingen zelf moeten 

doen. 
Als vierde argument is aangevoerd en ook dat kan ik niet 

als deugdelijk aanvoelen, dat het ontwerp een aantast ing zou 
zij n van do decentralisatie. 

BU de vorige behandeling heb ik reeds opgemerkt, dat wij 
blijven in den sfeer der decentralisatie, dat hoogstens kan 
gesproken worden van een terugdl'inging van de bevoegdheden 
van den raad, maar dat die bevoegdheden toch worden gelegd 
i" handen van oen decentralisatie-orgaan, de dagelijksche be
stm-en. Ook dit argument kan ik dus niet als zeer zwaar 
aanvoelen. 

Bovendien is dom" den Regeeringsgemachtigde bij de vorige 
behandeling ook scherp naar voren gebracht, dat de algemeene 
regeling van dd personalia, wat betreft de benoemin g, schor
si ng en het ontsla:g door den raad zelf wordt vastgesteld, 
waarbij ook allerlei waarborgen kunnen worden gegeven tegen 
inderdaad millder gewenschte iuvloeden in de colleges van 
dagclijksch bestuur, terwijl ons geacht medeilid, de heel' 
Verboom, el' recds op gewezen heeft, dat de algemeene beschou
wingen over de begrootiIlg alle -aanleiding geven het beleid 
van het college van dagelijksch hestuur te becl'itisceren . 

Ons geacht medelid , de lleer Kerstens, h eeft een belang
wekkende rede gehouden, waarvan ik de betrekkelijke waarde 
niet wi l ontkennen. Ontegenzeggelijk zijn el' verschillende 
waarheidselementcn ju, maar ik vind de rede wel wat te 
absoluut. Ik zou bij voorbaat elke vergelijking met Nederland 
volkomen willen uitschakelen. Ik wil el'kennen, dat el' aan
leiding bestaat, te spreken van verdeelende r echtvaardigheid, 
dat aan verschillende geestesstroomingeu en ook aan politieke 
stroomingen een aandeel in de bezetting van de verschillende 
plaatsen wordt gegeven, maal' ik zou het voor Indië toeh 
allel'minst gewenscht ,~nden, dat men het doet naar partij
sterkte. 

(De heer Kc r st en s : Dat heb ik ook allerminst 
gesteld .) 

Daarvoor is de toestand in Indië nog onvolgroeid en het 
is trouwens de vraag, of de in H olland bestaande toestand als 
de ideale moet wOl'den beschouwd. Men is in Holland ertoe 
gekomen - en het is historisch volkomen vCl'klaarbaal' - als 
een roacti e op de houding van de vroeger oppermachtige 
liberale partij, d ie zichzelf a ls het deukende deel van de natie 
beschouwde, van nous et nos amis sp rak, en ervan uitging, 
dat alleen haal' menschen de geschiktheid bezaten om de 
baantjes te bezetten. Bij de beoordeeling van de gesch iktheid 
was inderdaad de eerste vraag, die men stelde, of de betrokkene 
wel tot dezelfde partij behoorde; als dat het geval was, hàel 
men de vereischte capaciteiten, in het tegengestelde geval 
had men ze ni et. 

Er is wo een sterke bevoorrechting gekomen en deze heeft 
de geweld ige reactie bij de ander partijen, vooral bij de 
eonfessioneele, gewekt, die tenslotte tot den bestaanden toestand 
heeft geleid dat men bij sommige functies angstvallig nagaat, 
hoeveel zeteis door deze eu hoeveel zetels door die partij W01'-
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den bezet. Die toestand, zelfs bij de hoogste rechtscolleges. 
kan ik niet de idoole noemen. 

Ik zou voor Indië als zeel' krachtige eisoh willen stellen, 
dat bij de benoeming tot een of andere functie in ieder geval 
de politieke belijdenis geen enkele belem mering màg zijn -
uiteraard VOOl'zoover die opvattingen niet staatsvijandig zijn. 

(Da heer K ers ten s: Zeel' juist.) 
Ik wil niet ontkennen, dat ik in zooverre met den heel' 

Kerstens meega, dat zich h iel' symptomen hebben voor-
gedaan . . ..... . 

(De heel' K ers t e ns : En zeel' duidelijke.) 
" " """" dat men personen is voorbijgegaan, omdat zij tot 

een bepaalde politieke richting behoorden en daartegen wil ik 
een Zeel' sterk protest laten hooren. 

(De heel' K e r s ten s: Zeel' juist.) 
Ik wil echter niet zoovel' gaan als de heer Km'stens. 
(De heel' K ers ten s: Ik ben al zeer tevreden.) 
Ik zou willen, dat bij benoeming in de eerste plaats gekeken 

word naar de geschiktheid en de bekwaamheid, ui teraard voor
al bij technische d iensten. Maal' clan zitten we midden in de 
moeilijkheid. Want wat is geschiktheid en belrwaa mh eid 1 En 
zoolang de beoordee\ing daarvan ligt bij kortzichtige en zon
dige menschen is het begrijpelijk, dat de beoordccling ieder 
oogenblik in een andere richting kan gaan, die ieder vOOr 
zich persoonlijk zou wensehen wanneer hij een pel'solleels
benoeming onder de oogen krijgt. Maal' a l te gaarne en gemak
kelijk wordt de partijhoorigheid aangenomen als een van de 
geschiktheidseischen. E en zeel' treffend voorbeeld - echter 
niet in de Indische politiek - is wel de benoeming van hoog
leeraren aan de stedelijke universiteit te Amsterdam, waal' wij 
benoemingen hebben gezien ontstellend afwijkend van normale 
benoemingen van hoogleeraren, en waarbij ook een partij- of 
geestesverwantschap een rol hebben gespeeld. Bij c1ien gemeen
teraad hebben meermalen benoemingen plaats gehad, die d" 
haren te berge deden rijzen. 

Deze moeilijkheid· kan zich echter voordoen zoowel bij groo
te als bij kleine colleges, omdat wij nu eenmaal met menschen 
te maken hebben. 

.Lk onderschrijf dnarom voor een deel de bezwaren, die de 
heer Kerstens heeft aangegeven, maar de door hem aange
geven oplossing is m\ins inziens geen oplossing, want di~ 
zelfde overwegingen en beïnvloeding doen zich voor in de 
groote colleges en dan doet het el' niet toe of el' klei ne 
mi nderheden in die colleges zijn, want de besprekingen in 
het openbaar zijn ook niet van zooveel beteekenis - ik 
verwijs naar de rede van ons geacht medelid den heer Verboom 
- omdat ten slotte de meerderheid beslist en die meerder
heid meermalen benoemingen doet die niet dOOl" den beugel 
kunnen. 

SUIU S heuben de kleine parLijel1 een plaats kunt~en krijgen 
in het college van B. en W. het dagelijksch bestuur, wanneer 
dat het gevolg was van een compromis, maar daartegenover 
kunnen wij stellen dat, zoolang het meerderheiclsstelsel bij 
verkiezingen geldt, iemand van een kleine groep alleen in 
den .gemeenteraad kon kom en wanneer hij zich wilde onder
werpen aan de voorwaarden voor zulk een compromis. Ik 
behoef slechts te herinneren aan wat zich speciaal te 80e1'a
baja heeft voorgedaan, uI. dat de meerderheid van twee 
aaneengesloten partijen wel bereid was, iemand van een 
kleine partij in den raad toe te laten, mits hij toestond, dat 
door de meerderheid zou worden bepaald, wat onder "natio
nale aangelegen heden" zou moeten worden begrepen. Ik 
vindt, dat dan zoo 'n kleine partij in een raad nicts te zeggen 
heeft. Het gaat echter niet alleen om personeelsbelangcn, 
maar ook om groepsbelangen. Die worden dikwijls ook op 
minder gewenschte wijze behartigd. Tk zon, wat Oost-Java 
betreft, willen wijzen op de verlofsregeling, die geheel 
indruischt tegen de algemeene beginselen, dool' de Regeering 

. vastgesteld. 
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(Sosrohadikoesoemo.) 
Wanneer ik dan toch, zij het zonder groote geestdrift, vóór 

het ontwerp stem, is het op grond van de verschillende 
argumenten, die de Regeering heeft aangevoerd en wel ten 
eerste, dat het dagelijksch bestuur de verantwoordelijkheid 
beter aanvoelt, beter het personeel kan beoordeelen. Dat is 
in kleinere colleges mogelijk, terwijl het in grootere colleges 
beslist onmogelijk is. In grootere colleges komen de persoons
kwaliteiten niet aan de orde en als ze aan de orde komen is 
de behandeling dikwijls in hooge mate krenkend en zeker 
niet in het belang van den persoon. 

In de tweede plaats kent het dagelijksch bestuur het werk. 
Negentig procent van de leden der raden weten in het alge
meen weinig van den dagelijksehen gang van zaken af, van 
wat elk van de ambtenaren te doen heeft. En dat kan het 
dagelijksch bestuur wel weten en daarom acht ik het beter, 
dat de dagelijksche besturen een persoon, voor dat werk 
bestemd beoordeelen en niet de raad. 

Verder zijn de besprekingen in een klein college over 
dergelijke personen meer zakelijk, meer to the point, meer 
ad rem en worden minder beïnvloed door politieke motieven. 
Ik heb de vorige maal al gezegd, dat 'gedeelde verantwoor
delijkheid, geen of althans verslapte verantwoordelijkheid is 
en dat de politieke tegenstellingen in een klein college min
der groot zijn, dat men daar allicht meer naar elkaar toe
buigt en tenslotte - en dat is het overwegende argument 
geweest - dat de dagelijksche besturen met die ambtenaren 
moeten werken. Een benoeming door de dagelijksehe besturen 
lijkt mij een grootere waarborg voor objectiviteit, - hoewel 
daarbij natuurlijk ook misstanden mogelijk zijn, - dan de 
openbaarheid in den raad. 

(De heer Kerstens: Maar hoe vindt U dan den toe
stand, dat een schoolhoofd of directeur vun een school nie
mand van zijn personeel benoemen kan, waarmee hij veel 
intensiever moet werken dan het dagelijksch bestuur met zijn 
ambtenaren. 

(De heer S 0 eta r d jo: Zeer juist i) 
Ik geloof, dat zulk een schoolhoofd bij het dagelijksch 

hestuur een 'grooteren invloed kan uitoefenen dan in een 
groot college, waarin de politieK in het geding wordt gebracht 
.en zich ten volle kan nitleven. Juist met het oog op de uit
breiding van de decentralisatie-gedachte door de bestuurs
IJervoruning, acht ik het wel zeer gewenscht, dat de dagelijk
sche besturen inzake de benoeming van ambtenaren kunnen 
beslissen. Ik heb reeds gezegd, ik ben niet enthousiast over 
deze oplossing, omdat ook in deze kleine colleges politieke 
invloeden zich kunnen doen gelden. Er is hier een méér of 
een minder en dan acht ik een méér aan objectiviteits-moge
lijkheid - men ziet dat ik mij voorzichtig uitdruk - aan
wezig bij de dagelijksche besturen dan bij de raden en daar
,om zal ik vóór het ontwerp stemmen. 
I 

De heer Sosrohadikoesoemo: Mijnheer de Voorzitter 1 Ik 
'zal heel kort zijn. Waar de Regeering mijn beide amende
menten heeft willen overnemen, kan het niet anders of ik 
'Zal ook ditmaal mijn stem aan de voorliggende ontwerp 
'Ordonnantie geven . De kwestie waar het hier in feite om 
gaat is mijn inziens niets anders dan een kwestie van aan
voelen. Noch de voorstanders van het regeeringsvoorstel, 
noch ook de tegenstanelers daarvan kunnen met vele feiten 
adstrueeren, wie bet ,gelijk aan zijn zijde heeft, elaar, gelijk 
gezegd, feitenmateriaal niet steeds kan worden naar vóren 
gebracht, zoodat partijen elkander niet zullen kunnen over· 
tuigen. 

IDe heer Van Hel sdi n gen: Het materiaal is in elk 
geval niet voor bespreking vatbaar 1) 

Zij, die de dagelijksche besturen der antonome gebieden 
uitsluitend of wel voornamelijk beschonwen aLs werkcolleges 
zullen geen bezwaar maken tegen het regeeringsvoorstel, 

(Voorzitter .) . 
doeh degenen, die in deze colleges coûte que coûte wenschen 
te zien pohtieke colleges zullen zich met hand en tand tegen 
den door de Regeering aanbevolen maatregel verzetten. En 
vooral zij, die tot een partij of groep behooren, die in de 
verschillende raden goed zijn vcrtegenwoordigd, zull en, 
wanneer zij practische politiek voeren, trachteu opcngevallen 
plaatsen iu het ambtelijke zooveel mogelijk te doen bezetten 
door hun eigen mannen. Ik wil hiermede nn niet zeggen, dat 
men bij dit streven de factor geschiktheid steeds verwaar
loost. Maar het is toch zoo verklaarbaar en daarom ook 
vergeeflijk, dat, wanneer er b.v. twee of meel' candidaten zijn 
in het bezit van dezelfde geschiktheid, men liever zijn partij
of groepsgenoot aan de betrekking helpt dan degenen, die 
niet daartoe behoort. Ik wil hiermede nu niet beweren, dat 
de dool' de Hegeering aanbevolen maatregelen 'een ideale is 
en daarom ook foutloos zal werken. Maar ik voor mij ben 
,'an meening, dat bij personeeLsbeslissingen zooveel mogelijk 
politieke en andere ongewenschte factoren, zooats b.v. het 
rassenonderscheid, behooren te worden uitgeschakeld. Het 
wil mij voorkomen, dat dit doel het meest wordt bereikt door 
het regeeringsvoorstel. 

Waar de heer Kerstens zelf naar voren heeft gebracht, 
dat de voorzitter der dagelijksche besturen i.C. gouverneur, 
regent en burgemeester boven de politieke partijen staan 
op grond van het feit, dat de Gouverneur-Generaal bij de 
benoeming van deze functionarissen geen rekening houelt 
noch met hun politieke, noch met hun godsdienstige gezind
heid, bad ik van den heer Kerstens verwacht, dat hij in de 
dagelijksche besturen, die door bedoelde hoofdambtenaren 
worden voorgezeten een grooter vertrouwen zou stellen en 
hij met een gerust hart de benoeming van dc locale hoofd
ambtenaren aan de dagelijksche besturen zou knunen toe
vertrouwen, vooral na de overneming van mijn zaakbetrek· 
kelijk amendement, waar bij staking van stemmen niet het 
domme lot, doch de boven de politieke partijen staande 
voorzitters de beslissende stem zullen krij gen. Het wil mij 
voorkomen, Mijnheer de Voorzitter, dat juist door het 
overnemen van dit amendement door de Regeering het door 
de beer Kerstens beoogde doel, n.l. evenwicht in de ver
houdingen te brengen eerder zal kunnen worden bereikt 
dan bij handhaving van het huidige stelsel. 

De heer Blaauw heeft daareven naar voren gebracht, dat, 
waar de locale raden besturende bevoegdheid bezitten, de 
benoemingsbevoegdheid aan de raden moet worden toe
gekend en niet uitsluitend aan de dagelijksche besturen dier 
raden. Naar aanleiding van dit argument moet ik toch even 
opmerken, dat de raden zelf reeds een gedeelte dezer 
bevoegdheid hebben gedelegeerd. Dit is voor mij een reden 
te over om, waar de raden nog altijd in de gelegenheid zijn 
eventueel handelend óp te treden, geen bezwaar te maken 
tegen het Regeeringsvoorstel. Ook na invoering van bet 
voorliggend ontwerp wordt de raad in de gelegenheid gesteld 
op de handelingen van bet dagelijkseh hestuur kritiek uit 
te oefenen in het openbaar. 

Deze omstandigheid vormt, althans voor mij, voldoenoè 
w~arborg, dat de dagelijksche besturen bij benoemingen 
steeds de uiterste voorzichtigheid zullen betrachten. 

De 5 benoemingen als bedoeld door den heer Blaau w ver
sterken juist het Regeeringsstandpunt in het voorliggend 
voorstel uiteengezet. Mocht een raad van oordeel zijn, dat 
er een foutieve benoeming heeft plaats gehad, dan kan hij 
alsnog een besluit nemen, waarbij deze benoeming bij de 
Regeering voor vernietiging wordt voorgedragen. 

De Voorzitter: Hiermede is de behandeling van dit onder
werp in eersten termijn van de zijde van den Volksraad 
beëindigd. Is de Regeeringsgemachtigde bereid morgen
ochtend om negen uur te antwoorden? 
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(Voorzitter.) 
De heer Drossaers, directeur van Binnenlandsch Bestuur: 

Gaarne, Mijnheer de Voorzitter. 

De Voorzitter: Dan wordt de behandeling van dit onder
werp morgenochtend om 9 uur voortgezet. Na beëindiging 
vau de openbare vergadering, zullen de commissies ver-

gadel'en ter behandeling van de op den rooster aangegeven 
onderwerpen. 

Ik verzoek nogmaals, eventueele amendementen zoo spoedig 
mogelijk te formuleer en en in te dienen. 

De vergadering wordt te 1.26 uur n.m. geslote n. 
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19de VERGADERING. 

Ver g a d e r i n g van Don der dag 21 Jan u a r i 1937. 

(Bijeenroepingsuur : 9 voormiddag.) 

Tweede behandeling overdracht van bevoegdheid tot 
benoeming euz. van ambtenaren in dienst van antonome 
gemeenschappen op de dagelijksche besturen dier gemeen
schappen (Ond. U3). - Wijziging van de kiesordonnantie
gemeenteraden (Ond. 130) . 

Voorzitter: de heer Mr. W. H. VAN HELSDINGEN. 

Tegenwoordig met den Voorzitter 14 leden, te weten: 

de heer en Blaauw, Van Helsdingen, De Hoog, Kan, 
Kerstens, Moh. Noor, Prawotosoemodilogo, Roep, Soang
koepon, Soetardjo, Sosrohadikoesoemo, Thamrin en Verboom. 

Regeeringsgemachtigden de heer en : Drossaers en Levelt. 

De Voorzitter: Geachte Medeleden! Ik open deze 
vergadering. 

Aan de orde is de voortzetting van de 
behandeling der ontwerp-ordonnantie tot 
overdracht van de bevoegdheid tot be
noeming enz. van ambtenaren, in dienst 
van a u ton ome gem een S c hap pen, 0 p d e 
da ge lijks c he besturen di e r gemeenschap
pen (0 n d. 113; t wee d e be h a n del i n g van 
On d. 99, zit t. j. 1935-'36). 

De behandeling is gevorderd tot het antwoord der 
Regeering in eersten termijn. 

De heer Drossaers, directeur van Binnenlandsch Bestuur: 
Mijnheer de Voorzitter! Toepassing van de zoogenaamde 
conflictenregeling - het is reeds meermalen betoogd - is 
een maatregel, waartoe de Regeering niet dan in gevallen 
van sprekende noodzaak en urgentie mag en zal overgaan. 

Het feit, dat de Regeering na rijp beraad tot dezen 
maatregel haal' toevlucht heeft genomen, is tevens het 
bewijs, dat zij de totstandkoming van de voorgestelde be
voegdheidsoverdracht van uitermate veel belang acht, van 
belang vooral ook met het oog op de verdere gezonde 
ontwikkeling van de decentralisati e, waaraan de doorvoering 
van de bestnurshervorming znlk een belangrijke uitbreiding 
geeft. Zij betreurt het daarom, dat ook thans nog in dit 
College ernstige bezwaren tegen het ontwerp blijven rijzen . 

Vele van de bij de eerste behandeling aangevoerde argu
menten pro en contra zijn ook thans weer, zoowel in de 
scbriftelijke stukken als in de redevoeringen in eersten 
termijn van de zijde van dit college naar voren gebracbt. 
Mijn antwoord zal dan ook op enkele punten weer een !;ter
haling moeten zijn van betgeen vroeger is medegedeeld. 
El' zijn echter ook nieuwe beschouwingen naar voren ge
bracht, welke als nieuwe variaties op hetzelfd e thema de 
bekoorlijkheid van dat tbema, altbans voor de Regeering, 
duidelijker tot uiting doen komen . 

Als eerste spreker en bestrijder van bet ontwerp trad de 
beer Kerstens in bet debat. Wanneer ik hier den term 
bestrijder gebruik, is dat misschien niet gebeel juist, omdat 
ook dit geachte lid er van overtuigd is, dat de huidige 
toestand verre van ideaal is en ernstige gebreken vertoont. 

Het meeuingsverschil tusscben hem en de Regeering gaat 
meer om de metbode van genezing van de geconstateerde 
kwaal. Dit, Mijnheer de Voorzitter, geeft altbans een basis 
voor een vrnchtbare gedachtenwisseling. 

(Directeur van Binnenlandsch Bestuur.) 
De beer Kerstens opent een nienw gezichtspunt, wanneer 

bij uitdrukkelijk verklaart, dat hij tegenover politieke be
invloeding van benoemingen nog niet zoo afwijzend staat, 
ja deze in bepaalde gevallen gewenscht en zelfs onmisbaar 
acht. De geacbte spreker voegt daar ecbter aanstonds de 
reserve aan toe, dat uiteraard geschiktheid voorop moet 
staan en voorts geeft bij toe, dat politieke beïnvloeding 
inderdaad in sommige gevallen te vel' kan gaan, dat er een 
rigourenze politieke beïnvloeding is, welke afkeuring ver
dient. Ik heb met groote voldoening vernomen, dat de heer 
Kerstens dus ook het geschiktheidscriterium voorop stelt_ 
Het komt mij ecbter voor, dat de geachte spreker zich op 
gevaarlijk terrein begeeft, wanneer bij de benoemde colleges 
als leidraad zou willen voorhouden: "gij moogt de benoe
mingen politiek beïnvloeden, maar tot een zekere grens". 
Grenzen' zijn vaak moeilijk te trekken, grenzen zijn soms 
nog moeilijker te bewaken; dit is een algemeene waarbeid, 
welke nog sterker spreekt op politiek terrein. Doch dit 
terzijde latende, meent de Regeering tegen het uitgangspunt 
van bet geachte lid meer principieel stelling te moeten 
nemen, De heer Kerstens wil ten aanzien van benoemingen 
de Z.g. verdeelende rechtvaardigheid toegepast zien, hierin 
bestaande dat ieder bevolkingsdeel, iedere groep zij n deel zal 
krijgen in de ambtelijke functies. De Regeering heeft er 
ernstig bezwaar tegen, wanneer de politieke kleur van den 
candidaat of de bevolkingsgroep waartoe deze behoort als 
positief element bij de benoeming in bet geding wordt ge
bracht en deze factor tenslotte den doorslag geeft. Het 
geachte lid is van meening, dat bet geschiktbeidscritel'ium 
hierdoor niet in bet gedrang behoeft te komen, docb de 
Regeering meent zulks sterk te moeten betwijfelen. 

In de eerste plaats doet zich het geval slechts betrekkelijk 
zelden voor, dat twee of meer personen gelijkelijk geschikt 
voor een bepaalde functie zijn te achten. Naast kenuis en 
capaciteiten zijn ook karaktereigenschappen een factor in de 
gescbiktbeidsbeoordeeling en deze zullen toch wel meestal 
niteenloopen. Brengt men den landaard of de politieke 
gezindheid van den candidaat als positieve ;factor in bet ge
ding, dan zal zulks er ongetwijfeld toe kunnen leiden, dat aan 
een minder gescbikt persoon de voorkeur wordt gegeven 
boven een geschikteren candidaat. 

De Regeering kan zich geheel vereenigen met de door den 
beer Van Helsdingen uitgesproken meeuiug, dat politieke 
belijdenis geen belemmering voor benoeming mag zijn, uiter
aard onder het voorbehoud, dat die politieke overtuiging 
niet gezagsvi;iandig is, docb dat zij geen positief element voor 
een benoeming mag zijn. Het gevaar, dat aan de door den 
heer Kerstens geponeerde stelling verbonden is, manifesteert 
zicb in de practijk, die zooals het geachte lid zelf erkent, 
verbetering behoeft. De practijk heeft aangetoond, dat. 
wanneer bij de benoeming politieke overwegingen in het spel 
komen, zulks er toe leidt, dat de keuze vaak niet op den 
gescbiktsten candidaat wordt bepaald. 

De geachte spreker betoogt voorts, dat in de colleges vall 
nagelijkscb bestuur de politiek een nog veel grootere rol 
speelt dan in de volledige raden. 

Als dat zoo was, dan zou de voorgestelde regeling inder
daad een stap van den scbemer in bet dnister zijn, docb ieder, 
die met de werkwijze van Cle coll ege~ van dagelijksch bestuur 
bekend is, zal kunnen verklaren dat zulks niet bet geval is. 
Ik wil niet ontkennen, dat ook in de dagelijksche besturen 
de bebandeling van personeelsaangelegenheden als benoe
ming, ontslag of scborsing van ambtenaren op ongewenschte 
wijze beïnvloed kan worden, doch men kent de practijk uiet, 
wanneer men beweert, dat in de dagelijksche besturen de 
politiek een grooteren rol speelt dan in de raden. Integen
deel, de leden dier colleges zijn zich in het algemeen er zeer 
wel van bewust, dat zij voor bet door hen gevoerde dagelijk
scbe bestnur verantwoordiging bebben af te leggen aan den 
raad en dat zij hun taak alleen dan behoorlijk ten uitvoer 
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(Directeur van Binnenlandsch Bestuur.) 
kunnen leggen, wanneer zij kunnen steunen op een bekwaam 
ambtenarencorps. 

De heer Kerstens wijst er nog op, dat de colleges van 
dagelijksch bestuur veel eenzijdiger zijn samengesteld dan de 
volledige raden. Die eenzijdigheid kan de Regeering erkennen, 
doch dan toch alleen in dien zin, dat daarin niet alle 
politieke partijen vertegenwoordigd zijn. Die beperkter samen
stelling past geheel bij het karakter, dat die colleges dragen. 
Zij zijn immers veeleer als werkcolleges dan als politieke 
organen te beschouwen en in de practijk is gebleken, dat zij 
dat ook inderdaad zijn. 

Nu hecht het geachte lid blijkbaar een groote beteekenis aan 
de publieke controle, welke op de behandeling van zaken in 
den vollen raad bestaat. Ook de Regeering acht de publieke 
controle van groote waarde, doch de heer Kerstens is te op
timistisch, wanneer hij van meening is, dat de publieke controle 
bij een behandeling in den plenoraad altijd volledig tot zijn 
recht komt. Ik vcroorloof mij hier een paar regels te citeeren 
uit het werk over Gemcenterecht van Van Loenen (eerste 
deel, blz. 601 ) : 

"Bovendien ,,- zoo staat daar te lezen -" de openbaar
heid van de benoemingen en het ontslag, uitgaande van 
den raad, zal in den regel slechts daarin bestaan, dat de 
stemming over de benoeming en het ontslag in het open
baar gesehiedt, en die stemming nog wel met ongeteekende 
briefjes. De besprekin van personen zal wel steeds in 
besloten zitting geschieden. Een bijzondere waarborg 
wordt dHardoor volstrekt niet verkregen". 

Dat die openbaarheid overigens ook zijn kwade zijden heeft, 
blijkt wel heel sterk uit het door den heel' Blaauw vermelae 
feit van een afwijking van een voordracht van het college 
van B. en W. door den gemeenteraad van Batavia, waarbij in 
dien raad de dool' B. en W. in de eerste plaats voorgedragen 
candidaat geen enkele stem kreeg, ook niet van de wethouders 
zei f. Dit geval toont aan, dat die wethouders zich in een 
openbare raadsvergadering veel meer gebonden lichten aan 
hun politieke fractie, dan in de meer vertrouwelijke sfeer van 
het college van dagelijksch bestuur. Het is dan ook niet juist, 
zooals de heer Kerstens stelt, dat hoe kleiner een college is, 
hoe grootcr het verantwoordelijkheidsgevoel der daarin zittende 
leden tegenover hun eigen partij of groep wordt. 

Hoop ik met een en ander de bezwaren van' den heer 
Kerstens tegen het Regeeringsvoorstel voor een goed deel 
te hebben weggenomen - op de dool' den heer Kerstens 
betoogde aantasting van de decentralisatie door het ontwerp 
kom ik nog nader terug - dan rest mij nog met dit ge
achte lid van gedachten te wisselen over dc middelen, welke 
tot verbetering van den bestaanden toestand kunnen leiden, 
een verbetering, die ook zijnerzijds gewenscht wordt geacht. 

De heer Kerstens wil die verbetering hierin zoeken, dat 
het gehalte van de leden zal worden verbeterd, dat meer 
bekwame leden in de raden zitting zullen nemen en dat de 
betrokken autoriteiten geen bezwaren zullen opperen tegen 
het zitting nemen van hun ondergeschikte ambtenaren in 
openbare colleges. De Regecring stelt zich op het standpunt, 
dat aan het raadslidmaatschap geen andere belemmeringen 
in den weg mogen worden gelegd, dan die de wet stclt ten 
aanzien van de onvereenigbaarheid van functies en die, 
welke het dienstbelang in bepaalde gevallen stelt. Ik geloof 
niet, dat aan het lidmaatschap van openbare colleges zoo
veel bezwaren in den weg worden gelegd, als het geach te 
lid betoogt. 

Mochten er ernstige klachten van dien aard zijn dan is 
de Regeering gaarne bereid deze te onderzoeken, wanneer 
ze te harer kennis worden gebracht. Uiteraard moet er naar 
worden gestreefd, dat in de raden bekwame personen zit
ting nemen. Bekwaamheid gaat echter niet altijd samen 
met de eigenschap van zich vrij te kunnen houden van 
ongewenschte politieke beïnvloeding. De heer Verboom heeft 
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terecht tegen deze zienswijze van den heer Kerstens het een 
en ander ingebracht. 

De Regeering wil daarom een ernstig beroep doen op dit 
geachte lid, dat de feiten van den bestaanden toestand er
kent en aan een verbetering daarvan mede wil werken, die 
verbetering met haar te zoeken in de voorgebrachte regeling. 

Wanneer ik thans óverga tot de beantwoording van de rede 
van den heer Soangkoepon, kan ik kort zijn. 

Als hoofdbezwaar voert dit geachte lid aan, dat het ont
werp lijnrecht staat tegenover de beginselen van de toege
kende bevoegdheid en zelfstandigheid del' locale raden, 
overeenkomstig de Indische Staatsregeling. Ik zou de weer
legging van dit bezwaar liever willen bewaren tot de beant
woording van de rede van den heer Blaanw, die bezwaren 
van gelijksoortigen aard opwcrpt. 

Van de overige bedenkingen, die de heer Soangkoepon 
aanvoert werden de belangrijkste weerlegd in het antwoord, 
dat ik den heer Kerstens gaf. Teneinde niet in herhalingen 
te behoeven te vervallen, verzoek ik het geachte lid er wel 
genoegen mee te nemen, dat ik naar dat antwoord verwijs. 

De heer Blaauw heeft in een nitgebreide rede zijn bezwaren 
tegen het ontwerp gemotiveerd . Dit geachte lid zal het mij 
wel ten goede willen honden, wanneer ik niet inga op alles, 
wat door hem naar aanleiding van de eerste behandeling van 
het ontwerp naar voren is gebracht. 

Als eerste bezwaar voert de heer Blaauw aan, dat het 
ontwerp een historisch recht van de raden zou aantasten. 
Het geachte lid voegt hieraan aanstonds toe, dat deze historie 
nog zeer jong is. Inderdaad, Mijnheer de Voorzitter, de 
decentralisatie en in het bijzonder de provincies en regent
schappen zijn nog van zoo jongen datum, dat men nauwelijks 
van historie kan spreken. Doch het geachte lid ziet deze zaak 
ook minder juist, wanneer hij de bevoegdheid tot benoeming 
en ontslag van ambtenarcn als een verkregen recht wil 
beschouwen. De decentralisatie is in Nederlandsch-Indië een 
nieuwe bestuursvoering, welke in velerlei opzicht nog in een 
stadium van groci en opbouw is. \Vanneer nu blijkt, dat een 
bij de instelling tot stand gebrachte bevoegdheidsverdecling 
in de practijk tot minder gewenschte gevolgen leidt en in 
de toekomst tot wellicht nog ernstiger consequenties aanlei
ding zal geven, dan is het toch begrijpelijk ell reëel, dat de 
wetgever ingrijpt en de competentieverdeeling tusschen de 
verschillende bestuursorganen corrigeert. 

De huidige regeling moge bij haar totstandkoming wellicht 
als voortreffelijk zijn aangevocld, de practijk heeft anders 
geleerd en het zou van onjuist beleid blijk geven, wanneer 
men een theoretische wenschelijkheid stelt boven de eischcn 
des levens. 

Bovendien dient hier niet uit het oog te worden verloren, 
dat het hier in wezen om uitvoeringshandelingen gaat, welke 
veeleer tot den werkkring van het met dc uitvocring belaste 
orgaan, het college van dagelijksch bestuur, dan tot dien van 
den raad behooren. Daarom kan, zooals door den heer Ver
boom bij de eerste behandeling van het ontwerp terecht is 
uiteengeZ€t, de voorgestelde regeling óók beschouwd worden 
als een nieuwe en juistere afbakening van bevoegdheden. 

De heer Blaauw vraagt zich af, of het ontwerp niet onwet
tig is. Immers, zoo zegt hij, ingevolge artikel 119 lia 2 der 
I. S. wordt in de provincie een raad ingesteld tot regeling 
en bestuur van de gewestelijke huishouding. Alles wat rege
ling en bestuur is, is dus wettelijk voorbehouden aan den 
raad, en ingevolge het 7de lid van dit artikel kan de ordon
nantiewetgever alleen "voor het overige" de inrichting, dil 
bevoegdheid en de verplichtingen van de provinciale bestn
ren regelen. De heer Soangkoepon oppert wettelijke bezwa
ren van gelijken aard. 

Mijnheer de Voorzitter! Dit betoog is mij niet geheel 
duidelijk. 

In de door het geachte lid aangehaalde bepaling, waarbij 
aan den Taad de regeling en het bestuur wordt opgedragen, 
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(Directeur van Binnenlandsch Bestuur.) 
te lezen een verbod om het recht tot benoeming enz. der 
ambtenaren te geven aan de dagelijksche besturen, - ik 
geloof niet, Mijnheer de Voorzitter, dat dit kan worden 
volgehouden. Ook in de grondwet, artikel 134 lid 1 en 
artikel 144 lid I, is bepaald, dat aan de Provinciale Staten 
en aan den gemeenteraad de ",egeling en het bestuur van 
de huishouding wordt overgelaten en voor zoover mij bekend 
is toch nog nimmer betoogd, dat artikel 156 der provinciale 
wet, waarbij de benoeming en het ontslag der provinciale 
ambtenaren wordt opgedragen aan Gedeputeerde Staten, of 
artikel 209 sub 0 en p der Gemeentewet, waarbij het be
noemen en ontslaan der wijk- en brandmeesters en van de 
ambtenaren en bedienden bij de plaatselijke secretarie 
wordt opgedragen aan het college van B. en W., onwettig 
zouaen zijn. 

Mijnheer de Voorzitter! Wanneer in het tweede lid van 
de artt. 119 en 121 der I. S. de regeling en het bestuur 
van de huishouding der gemeenschap aan den raad wordt 
overgelaten, dan houdt dit slechts een richtlijn in, doch 
wil dit niet zeggen, dat het bestuur in zijn vollen omvang 
nitslnitend door den raad dient te worden uitgeoefend, daar 
immers een competentieverdeeling tuaschen de verschillende 
bestuursorganen krachtens art. 119 lid 7 en 121 lid 4 der l.S. 
uitdrukkelijk aan den ordonnantiewetgever ter regeling is 
overgelaten. In die artikelen staat immers met even zoovele 
woorden, dat de bevoegdheden der besturen bij ordonnantie 
worden geregûd. 

De organieke ordonnanties, de provincie-ordonnantie, de 
stadsgemeente·ordonnantie en de regentschapsordonnantie 
houden dan ook tal van bepalingen in, welke bestuursbe
voegdheden aan de colleges van dagelijksch bestuur geven 
en het geachte lid zal toch niet willen betoogen, dat die 
bepalingen alle onwettig zijn. 

Overigens moge ik nog opmerken, dat de heer Blaauw 
met zich zelf in tegenspraak komt, wanneer hij de over
dracht van de bevoegdheid tot benoeming enz. wel wil aan
vaamden ten aanzien van de provincies en regentschappen. 
Men mag van dit .geachte lid toch niet verwachten, dat hij 
ten aanzien van deze gemeenschappen zou instemmen met 
een regeling, welke in strijd zou zijn met de l.S. 

Met belangstelling nam de Regeering kennis van hetgeen 
dit geachte lid opmerkte naar aanleiding van de vergelijking, 
welke bij de eerste behandeling van het ontwerp is getrof
fen tus'Schen de raden der lagere gemeenschappen eenerzijds 
en de Staten-Genwaal en Volksraad anderzijds. De Regee
ring wil de waarde van het betoog van den heer Blaauw 
ten aanzien van dit punt geenszins ontkennen, doch ik moge 
mij er van ontslagen achten daar tlhans verd·er op in te 
gaan. 

De heer Blaauw becritiseert voorts de mededeeling in de 
Memorie van Antwoord, dat uit het feit, dat in talrijke 
gevallen de bevoegdheid tot benoeming, schorsing en ontslag 
reeds door den raad aan het dagelijksch bestuur is overge
dragen, blijkt, dat de voorgestelde regeling zich aansluit bij 
datgene, wat in de practijk reeds als een behoefte wordt 
gevoeld. Mijnheer de Voorzitter! De geachte spreker dient 
deze passage uit de Memorie van Antwoord wel te verstaan. 
De Regeering heeft het geconstateerde feit, dat in de prac
tijk het benoemingsrecht reeds op groote schaal aan de 
dagelijkscbe besturen is gedelegeerd, geenszins als motief 
aangevoerd voor de indiening van bet onderhavige ontwerp. 
Daarvo.or gelden uitsluitend de in de Memorie van Toelich
ting vermelde doelmatigheidsgronden alsmede het argument 
van ongewenschte politieke beïnvloeding. Uit bedoeld feit 
kan echter wel blijken, dat het onderhavige ontwerp niet 
'luIk een ommekeer in den bestaanden toestand brengt als 
van sommige zijden wordt voorgesteld. 

De voorgestelde regeling geeft slechts een wettelijke uit
breiding aan die delegatie, zij wil deze uitstrekken tot de 

hoogere ambten, welke thans veelal daarin niet zijn betrok
ken. Hierbij dient er met nadruk de. aandacht op te worden 
gevestigd, dat ook in de voorgestelde regeling den raden 
niet het heft uit handen wordt genomen. Evenals thans het 
geval is, behouden de raden het recht van controle op de 
door de colleges van dagelijksch bestuur uitgeoefende be
voegdheid. Het ontwerp brengt derhalve geenszins een 
principieele wijziging in den bestaanden toestand, doch 
breidt een reeds door den raad in banden van de dagelijksche 
bestnren gelegde bevoegdheid uit. 

Voor de bezwaren, welke het geachte lid oppert tegen het 
overgenomen amendement-Sosrohadikoesoemo, waarbij in 
geval van staking van stemmen de beslissing wordt gelegd 
in handen van den voorzitter, moge worden verwezen naar 
de betrekkelijke passage in de Memorie van Antwoord en 
naar hetgeen den voorsteller van dat amendement thans in 
zijn rede in eersten termijn heeft opgemerkt. 

Het geachte lid kan er in het algemeen toch geen bezwaar 
tegen hebben, dat een nOVllm in de wet wordt ingevoerd; 
cr worden zoo vaak nieuwe bepalingen en constructies in de 
wet opgenomen. 

De heer Blaauw is van oprdeel, dat de Regeering niet naar 
vermogen er toe medewerkt om den Volksraad de overtui
ging bij te brengen van de wenschelijkheid van de totstand
koming der voorgestelde regeling en hij verwijt haar, dat 
Zij niet bereid is het verzamelde feitenmateriaal, dat haar 
de overtuiging heeft gegeven dat bij verschillende benoemin
gen politieke en andere ongewensehte factoren een rol 
spelen, aan dit college over te leggen en in bespreking te 
brengen. 

Mijnheer de Voorzitter! Dit verwijt moet de Regeering 
afwijzen. Het is haal' onmogelijk het verzamelde belangrijke 
feitenmateriaal in bespreking te brengen. Zooals door den 
heel' Verboom terecht werd opgemerkt, zou overlegging van 
dat materiaal de betrokkenen kunnen schaden en tot allerlei 
onaangename verwikkelingen aanleiding kunnen geven. De 
Regeering moet hier een beroep doen op het door de leden 
in haar te stellen vertrouwen, dat Zij haar overtuiging heeft 
gebaseerd op deugdelijk feitenmateriaal. Die gegcvens be
rusten niet, zooals ik reeds bij interruptie mededeelde op de 
enkele verklaring van voorzitters van raden, doch op een 
uitvoerige vermelding van gevallen lllet alle bijzonderheden, 
welke zich daarbij hebben voorgedaan. 

De heer Blaauw spreekt er zijn verbazing over uit, dat de 
voorzitters der raden dan in gebreke zijn gebleven, de 
gevallen van onjniste benoemingen bij de Regeering ter ver
nietiging voor te dragen. 

Waar, zooals reeds in de Memorie van Toelichting met 
andere woorden werd opgemerkt, het, zoo niet onmo
gelijk, dan toch uiterst moeilijk is in de gevallen, waarin bij 
de behandeling van personeelsaangelegenbeden als benoeming 
enz. politieke en andere ongewenschte beïnvloeding heeft 
plaats gehad, deze beïnvloeding op onweerlegbare wijze aan 
te toonen, is het niet zoo onbegrijpelijk, dat de voorzitters 
der betrokken raden er niet licht toe komen om die raads
beslissingen bij de Regeering ter vernietiging voor te brengen. 
De voorzitters zullen er - en ook dit is begrijpelijk - vaak 
de voorkeur aan geven om een confl ict met den raad te 
vermijden en door interne besprekingen te trachten voor den 
vervolge dergelijke beslissingen te '(oorkomen. Overigens 
moge nog worden opgemerkt, dat het vernietigingsrecht een 
uitzonderlijke bevoegdheid der Regeering is, welke slecbts 
gebanteerd wordt, wanneer apert strijd met de wet of het 
algemeen belang is aan te toonen. Niet altijd, wanneer van 
een voordracht wordt afgeweken op' g.rond van politieke of 
andere overwegingen en zeker niet altijd, wanneer op grond 
van dergelijke overwegingen een als No. 2 op de voordracht 
geplaatste, en dus ook als geschikt aan te merken candidaat 
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door den raad wordt benoemd, is het mogelijk aantasting 
van het algemeen belang te bewijzen. 

De door den heer Blaauw in de vergadering van den Volks
raad van 12 Augustus 1933 gerapporteerde gevallen van 
onjuiste benoemingen hebben wel degelijk de volle aandacht 
der Regeering gehad en zijn voor haar aanleiding geweest 
een onderzoek in te stellen of er benoemingen bebben plaats 
gehad, welke door overwegingen van nepotisme zijn beïnvloed. 

Een en ander heeft er toe geleid, dat met nadruk onder 
de aandacht van de betrokken instanties is gebracht, dat 
dergelijke ongewenschte beïnvloeding dient te worden voor
komen. 

De heer Blanuw heeft medegedeeld, dat het hoofdbestuur 
van het I. E. V. aan al de nfdeelingen van het verbond 
gevraagd heeft, of haar gevallen bekend zijn van benoe
mingen, in strijd met het algemeen belang. Omtrent de resul
taten van die enquête drukte de geachte spreker zich zeer 
voorzicbtig nit. Het hoofdbestuur heeft n.l. uit die enquête 
niet den indruk verkregen, dat dergelijke benoemingen op 
inderdaad groote sehaal, althans op een zoodanige schaal 
hebben plaats gebad, dat er ingegrepen dient te worden. 

Vast staat dus, Mijnheer de Voorzitter, dat ook de eenigs
zins gebrekkige enquête van het I . E. V. beeft uitgewezen, 
dat raadsbenoemingen in strijd met het algemeen belang 
llebben plaats gehad, zij het ook niet op z66 groote schaal, 
dat er naar het oordeel van bet boofdbestuur van bet I. E. V. 
VOOl' de Regeering aanleiding zou kunnen bestaan terzake in 
te grijpen. 

Mijnheer de Voorzitter! TI, acht het toch wel een belang
rijk feit, dat van de zijde van een groote politieke partij 
wordt toegegeven, dat er benoeminben plaats vinden, welko 
onder ongewenschte beïnvloeding tot stand komen. De zoo
veel meer omvattende enquête welke de Regeering heeft 
ingesteld, hebben meer feiten van dien aard aan bet licbt 
gebracht. Wanneer dat zoo is, dan zal de heer Blaauw wellicht 
kunnen toegeven dat het van wijs beleid getuigt tijdig de 
bakens te verzetten, teneinde te voorkomen, dat meer schade 
wordt aangericht. Beter ten halve gekeerd dan tcn heele 
gedwaald. 

De heer Blaauw begeeft zich verder in een bespiegeling 
van een vergelijking met het Nederlandsche gemeenterecht. 
In de Memorie van Antwoord heeft de Regeering reeds ge- ' 
zegd, dat Zij hieraan slechts een betrekkelijke waarde kan 
toekennen. 

Ecn beroep op Oppenheim moge voor den jurist altijd zijn 
eiçcnaardige bekoring hebben, men kan echter thans dezen 
1\Oog\cCl'uar toch bezwaarlijk aanvoeren als een kenner van 
de hedendaagsche Indische toestanden. Dat intusschen ook 
in Nederland andere opvattingen baan breken, kan wel blij
ken uit de bewerking van den laatsten druk van hel stan
daardwerk van Oppenheim door prof. Van der Pot, die, met 
allen eerbied, welken hij VOOr den vader van bet Nederland
sche gemeenterecht heeft, zich toch genoopt zag in een noot 
op te merken, dat hij het standplmt van den scbrijver niet 
kon deelen. Tegenover de zienswijze van Oppenheim kan 
bovendien een tegengestelde opvatting van andere hooglee
raren van dezen tijd en verschillende scbrijvers worden aan
gevoerel en uit de bebandeling van het onderwerp van de 
overdracht van de bevoegdheid tot benoeming en ontslag van 
ambtenaren op de colleges van dagelijksch bestuur in de ver
gadering van de Nederlandsche Juristenvereeuiging kan blij
ken, dat vele juristen voorstanders van die overdracht zijn. 

Ik wil den beer Blaauw daarom niet volgen in zijn be
schouwingen over het Nederlandsche gemeenterecbt en zijn 
beroep op prof. Oppenheim. Ik wil :mijn beantwoording van 
de rede van dit geachte lid echter niet beëindigen zonder 
ook op hem een beroep te doen nog eens ernstig zijn be
zwaren en de door de Regeering daar tegenovergestelde be
schouwingen te overwegen. De heer BlaauW' kan er ~ich van 

(Kerstens.) 
overtuigd houden, dat de Regeering niet tot een herindiening 
van bet ontwerp zou zijn overgegaan, wanneer de totstand
brenging daarvan voor haar niet een aangelegenheid ware, 
welke Zij een onmisbare factor acht voor een gezonde ont
wikkeling van de decentralisatie, waarvan de heer BlIlauw 
zich steeds zulk een warm voorstander beeft getoond. 

Ten slotte kom ik, Mijnheer de Voorzitter aan de beant
woording van de voorstanders van het ontwerp, de heeren 
Verboom, Van Helsdingen en Sosrobadikoesoemo. 

Ik kan hierbij uiteraard kort zijn. De Regeering heeft 
groote waardeering voor den krachtig~n stenn, welke deze 
geachte leden aan het ontwerp hebben gegeven. . 

De heer Verboom beeft een hem gerapporteerd geval val! 
een poging tot ongewenschte beïnvloeding van de benoeming 
van een localen ambtenaar door den gemeenteraad in be
spreking gebracht. Ook aan de Regeering is dit geval oulangs 
gerapporteerd en Zij kan verklaren, dat Zij de bescbikking 
heeft over nog meer sprekende gevallen. De zakelijke argu
menten, well<e dit geachte lid heeft aangevoerd, zijn een 
welkome versterking van het betoog der Regeering. 

Heeft de heer Van Helsdingen in het bijzonder ele doel
matigheidsargnmenten der Regeering onderstreept, aan den 
steun, well<e de beer Ver boom aan het ontwerp geeft, meent 
de Regeering vooral daarom ook znlli een beteekenis te 
moeten becbten, omdat hier iemand aan het woord is, die 
de practijk van de hanteering van bet benoemingsrecht door 
den gemeenteraad van nabij beeft meegemaakt en zelf heeft 
ervaren welke bezwaren daaraan kleven. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik heb mij bij de beantwoording 
van de sprekers in verband met den wat korten tijd, welke 
mij voor de beantwoording was toegem~ten, mOeten beper
ken tot de voornaamste pnnten van de .gebouden redevoe
ringen . Niettemin hoop ik, zoo niet alle, dan. tocb enkele 
tegenstanders van het ontwerp van de juistheid van bet 
standpunt der Regeering te hebben kunnen overtuigen. 

De Voorzitter: ruermede is de eerste termijn ook van 
de zijde der Regeering geëindigd en kan worden overgegaan 
tot den tweeden termijn van ele zijde van bet college. 

De heer Kerstens: Mijnheer de Voorzitter\ 1s het niet 
mogelijk, dat er eenige speling wordt gegeven voor het ant
woord in tweeden termijn van de zijde der leden, opdat er 
gelegenbeid is zich te beraden' Bv. een half uur! 

De Voorzitter: Ik wil gaarne aan het verzoek voldoen 
om de vergadering eenigen tijd te schorsen, teneinde de 
leden gelegenheid te geven zich te prepareeren. Die schorsing 
zal evenwel niet lang kunnen zijn . 

De vergau~ring wordt te 9.32 uur v.m. geschorst en te 
9.53 uur v.m. hervat. 

De heer Kerstens: Mijnheer de Voorzitter! Bij de 
aandacht, door den geacbten Regeeringsgemachtigde zooeven 
gewijd aan de argumenten, die ik gisteren tegen dit ontwerp 
aanvoerde, opperde hij in de eerste plaats bedenking tegen 
de stelling, dat onder bepaalde omstandigheden politieke beïn
vloeding zeer gewenscht, ja zelfs onmisbaar kan zijn. Zijn 
bezwaren hiertegen ontwikkelend, komt de Regeeringsgemach
tigde tenslotte tot de samenvatting, dat de politieke gezind
heid van een candidaat ïn een benoemingskwestie geen posi
tieven factor mag nitmaken. Als wij elkander nu maar goed 
verstaan, wil ik mij met deze samenvatting gaarne geheel 
en al accoord verklaren ; maal' dan moeten we elkander in
derdaad goed verstaan. 

Ik wil trachten, de zaak dnidelijk te stellen. Natuurlijk 
mag inzake benoemingskwesties noch de theorie, noch de prac
tijk deze zijn, dat voor de een of andepe betrekking zouden 
worden geëischt : einddiploma van dit of dat, gebleken ge-
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(Kerstens. ) 
schiktheid, en die of die politieke of godsdienstige belijdenis. 
Maar dàt heb ik ook niet geponeerd. Om elkaar goed te 
begrijpen, moeten we de werkelijkheid in het oog houden, niet 
alleen de werkelijkheid in Nederland, doch ook - en in dit 
geval uitsluitend - die in Indië. 

De heeren Verboom en Van Helsdingen gaven gisteren 
te kennen, dat mij bij de bepaling van mijn houding Neder· 
landsche toestanden voor oogen zouden hebben gestaan. 
Met welk recht hebben zij dit gedaan j Mijn rede van 
gisteren kan uitwijzen - ie.der, die ze gehoord heeft en 
ieder, die ze alsnog leest, kan het controleeren - dat 
ik met geen woord over Nederland of over Nederland
sche toestanden gerept, noch er ook maar op gezinspeeld 
heb. Inderdaad heb ik mij geheel en al bepaald tot Indische 
toestanden. 

Nu heeft de geachte Regeeringsgemachtigde gezegd: bij 
benoemingen moeten wij letten op de geschiktheid en daarop 
alleen. Ik voor mij sluit in deze geschiktheid in de aan
wezigheid van de noodige eigenschappen van karakter en 
persoonlijkheid, die de geachte Regeeringsgemachtigde zoo
even gescheiden vermeldde, maar ik geloof, dat wij het 
hierover wel eens zullen zijn; onder geschiktheid versta ik dus 
ook de noodige karaktereigenschappen, ook de gave bijv. 
om in een bepaalde positie leiding te geven, overwicht nit te 
oefenen, enz. 

(De heer R 0 ., p: Anders is men niet geschikt.) 
Inderdaad, deze eigenschappen heb ik er dus wel degelijk 

bijgenomen. 
Nu kom ik tot de eigenlijke vraag: Hoe is nu dikwijls 

de praktijk' Deze: dat bij benoemingen de vereischte be
kwaamheid, geschiktheid, inclusief dan de vereischte karak· 
ter- en persoonlijkheidseigenschappen klaarblijkelijk alleen 
te vinden zijn in een bepaalde groep; in een groep van 
menschen, die vele aanhangers hebben in de leidende fwlC
ties. En zoo kom ik dan tot precies het omgekeerde van 
wat de geachte Regeeringsgemaehtigde zeide : de pmctijk 
wijst uit, dat er bepaalde politieke en confessioneele groepen 
zijn, waar deze geschiktheid, deze karaktereigenschappen 
klaarblijkelijk in het geheel niet of in zeer geringe mate 
aanwezig blijken te zijn. Dat wilde ik zeggen en daarvan 
heb ik interressante staaltjes medegemaakt. Persoonlijk 
ik geloof, d-at het goed is, omdat het de gedachten verhel
deren kan, dat ik een persoonlijke ervaring mededeel - heb 
ik het volgende ondervonden. Toen ik indertijd werd voorge
dragen voor algemeen inspecteur van het w.l.o., mulo en 
kweekschoolonderwijs, werd mij door niemand minder dan 
de allerhoogste autoriteit gezegd, dat ik daar eigenlijk als 
uitgesproken katholiek niet geschikt voor was. Dit feit staat 
niet op zichzeU, het is geen feit, het is een verschijnsel. 

(De heer Van Hel sdi n gen: Ik kan er nog andere 
aan toevoegen.) 

Ik ook, daarom zeg ik dan ook : het is geen feit, maar 
een verschijnsel. En wanneer nu de situatie zoo is, dat dus 
wel iJegelijk bij benoemingen de confessioneele of de politieke 
belijdenis dikwijls een negatieven factor uitmaakt, positief ge
hanteerd, dan zeg en handhaaf ik, dat de politieke invloed 
dienstbaar mag worden gemaakt aan het scheppen van even
wicht in deze toestanden, niet, strikt genomen, als een beo 
noemingskwestie, maarr als een kwestie van controle op de 
gestie van de overheid. Zoo moet men het verstaan. Men 
moet niet in de oproeping zetten, niet als een criterium in 
den volledigen raad of in de dagelijksche besturen han
teeren den factor politieke of godsdienstige belijdenis, maar 
men moet wel zeggen : hoe het komt, komt het, maar de practijk 
is deze, dat in geheel dit gebied van ambtelijke administratie 
de benoemingen alle vallen in dezelfde groep van politieke of 
confessioneele aanhangers; dat kan niet goed zijn; onder 
volledige handhaving van het geschiktheidscriterium moeten 
wij trachten hierin een beter evenwicht te brengen. En dan 

(Soangkoepon. ) 
is mijn criterium hetzelfde als dat van den heer Vel'boom van 
gisteren, het criterinm van het algemeen belang, want tot het 
algemeen belang behooren de rechten van alle behoorlijke 
bevolkingsgroepen en niet van een bepaald onderdeel dier 
bevolkingsgroepen. Zoo is de practijk, ook in Indië, ik herhaal, 
ik spreek alleen over Indië, niet ovèr Nederland. 

In zulke gevallen, Mijnheer de Voorzitter, ik herhaal het, 
is de politieke beïnvloeding bij benoemingen een onmisbare 
!actor en dan ook niet , ongewenscht. 

Nu is een van mijn groote bezwaren tegen dit ontwerp, dat 
het recht van deze benoemingen gelegd wordt in de handen 
van colleges, die mij geen waarborgen bieden, zeker niet meer, 
eerder minder, dan de tot nu toe benoemende algemeene raden, 
de volledige raden, dat met dezen evenwichtseisch, onder hand
having van het geschiktheidscriterinm, op voldoende wijze re
kening zal worden gehouden, omdat deze colleges samengesteld 
plegen te worden, zoowel wat hun voorzitters als hun overige 
leden betreft, op een wijze, die in de praktijk onbevredigend 
heeft gewerkt. 

De geachte Regeeringsgemachtigde heeft zooeven gezegd: 
die dagelijksche besturen - laat de heer Kerstens en andere 
leden dat toch gelooven - zijn geen politieke colleges, het 
zijn werkcolleges. Daar is het verantwoordelijkheidsbesef voor 
het vervnllen van de bestnnrstaak z66 groot, dat de heer 
Kerstens gerust kan zijn. Ik herhaal: ik geloof er niets van. 
Ik blijf op mijn standpunt staan, dat dit even goed, minstens 
even erg politieke colleges zijn als de volledige raden en dat 
op grond van het feit o.a. - en aan dat argument heeft de 
geachte Regeeringsgemachtigde geen aandacht besteed - dat, 

. worden de volledige raden langs één politieken weg gekozen, 
voor de samenstelling van de dagelijksche besturen tweemaal 
een politieke verkiezing noodig is. Hoe de geachte Regee
ringsgemachtigde nu zeggen kan, dat voor politieke vertegen
woordiging en dus belangenbehartiging niet te vreezen is, is 
mij niet duidelijk. 

Nu heeft de geachte Regeeringsgemachtigde gezegd: de heer 
Kerstens heeft geen ervaring op het gebied van deze colleges, 
dus moet hij - zoo zei hij het niet maar zoo bedoelde 
hij het wel- daarover niet meepraten, althans hij moet meer 
neiging toonen, te Inisteren naar menschen, die daarin wel 
ervaring hebben. Ik kan den geachten Regeeringsgemachtig
de verzekeren, dat ik naar die menschen wel geluisterd heb. 
Er zijn menschen in de dagelijksche besturen, die zeggen -
althans dat moet ik aannemen als de Regeeringsgemachtigde 
mij dat verzekert: - het gaat hier goed en zeer zakelijk, 
politiek is hier uitgeschakeld; er zijn echter ook anderen, die 
het omgekeerde met nadrnk verklaren. 

Om een objectief deskundige te noemen, verwijs ik naar den 
schrijver L . in de Java-Bode van een dag of veertien geleden, 
die juist op grond van zijn gl'ootc persoonlijke ervaring ver
klaart, dat een verplaatsing van de bevoegdheid tot het doen 
van benoemingen van de volledige raden naar de dagelijksche 
besturen een stap van den regen in den drup is, of om de 
woorden van den Regeeringsgemachtigde te gebruiken , van 
den schemer in het duister, omdat de op zijn persoonlijke er
varing gegronde meening was, dat het, wat politieke en aude
re ongewenschte beïnvloeding betreft, dan nog erger zal wor
den. Vandaar dat hij betoogde dat overdracht van het be
noemingsrecht aan de voorzitters noodig is. 

De tijd van voorbereiding Is kort geweest; ik zal het hier
bij laten. Het spijt mij, dat ik moet verklaren, dat ik door 
de rede van den geachten Regeeringsgemachtigde tot dusver 
niet van mijn standpunt ben afgebracht. 

De heer Soangkoepon: Mijnheer de Voorzitter! Volgens 
de l.S. wordt aan de locale raden de bevoegdheid tot' beo 
sturen toegekend. Indien thans de benoeming, schorsing en 
ontslag aan de locale raden worden ontnomen, dan spreekt 
het toch vanzelf, dat aan die bestuursbevoegdheid tekort 
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(Soangkoepon. ) 
wordt gedaan, want in de daad van het besturen maken 
juist benoeming, schorsing en ontslag van locale ambtenaren 
een integreerend deel uit van de behartiging der belangen 
van cle locale gemeenschappen. 

Men moet niet vergeten, dat deze locale ambtenaren bestemd 
zijn voor cle bevolkingsgroepen, die in de betrol,ken raden 
zijn vertegenwoorcligd. Bij elke benoeming van een ambte
naar, behoort toch in de allereerste plaats de vraag te wor
clen gesteld, in hoeverre een ambtenaar voldoet aan den 
arbeid, clie bestemd is voor de heterogene bevolking van 
deze gewesten. 

Hiertoe is slechts de locale raad in pleno bevoegd. 
Het is ook mogelijk, dat de Regeering mijn gedachtengang 

niet bcgrÖ pt. Doch ook in het college van dagelijksch bestuU\' 
zullen straks de Inheemschen, die in locale diensten willen 
kom en, niet worden verstaan en daarom is het onttrekken 
vun de bevoegdheid van benoeming, schorsing en ontslag aan 
den l'lHHI, nog minder wcnschelijk. 

Het laten van cleze bevoegdheid bij clen raad beteekent 
slechts het in l1anden houden van de zoo naoelig ongezochtt~ 
controle op de dad en van het dageliiksch bestuur. Zooals ik 
gezegd heb, geschiedt de benoeming in de meeste gevall en 
in de practijk ook reeds dool' het dagelöksch bestuur. Kort
om, hoe men de zaak ook wendt of keert, ik kom toch tof 
de overtuiging, dat deze ontwerp-ordonnhntic ingaat tegen 
de beginselen der Indische Staatsregeling. 

Mijnheer de Voorzitter ! TI, heb de bezwaren naar voren 
gebracht, waarom ik mij met het l>egeel'Îngsvoorstel niet kan 
vel'eenigen en de Regeerin g heeft mij van de juistheid van 
haar standpunt niet kunnen overtuigen. 

Het dool' ons geacht medelid, den heer Verboom, naar 
voren gebracht lIfedansche voorbeeld heeft mij in mijn stand
punt nog versterkt. 

Ons geacht medelid, de heer Verboom sprak gisteren over 
de vele klachten, over de wijze, waarop op het oogenblik de 
locHle raden het benoem ingsrecht hanteeren, zoowel wat 
betreft de regentschapsrad en als de gemeentel'adrn. ::àiaat' 
mijn geacht medelicl weet toch ook, dat cli e klachten het 
gevolg ziin van de openbare controle. In clit verband betrem 
ik, dat dit geacht medelid niet tot de wetenschap gekomen 
js, dat er nog meer foutieve benoemingen en ontslagen zijn. 
die wegens gemis aan openbare controle of een controleerend 
Jichaam, zooals de locale raden, niet aan de oppervlakte ko
men. 

'Wanneer ons geacht medelid den invloed van de politiek 
b,j benoemin gen uit onze locale gemeenschappen wil doen 
verdwijnen , zou hij moeten streven naar hct vel'krUgen van 
een evenwicht in de locale raden b.V. door ecn verbetering 
van het stelsel der vertegcnwoordigina, doch met de hier 
ter behandeling aangeboden ontwerp-ordonnantie zal de norm 
van de geschiktheid in de practiik beheerscht worden door 
de persoonlijke gezindheid van degenen, di e de bevoegd~eid 
tot benoeming bezitten. 

Het door ons geacht medelid, de heer Vel'boom, aange
haalde lIfedansche voorbeeld toont mijns inzi ens aan, dat 
deze benoeming geschiedde op de basis van het persoonlijk 
i'llzicllt of gevoelen dan wel voorkeur van de leden van 
di en raad en het is m\ins inziens onjuist, dat hierbij 
gesproken kan worden van rascriterium. Het is immers ni et 
uitgesloten dat een of meerdere Jnheemschcn hun stem aan 
den EUl'opeeschen c.lldidaa! hebben gegeven. In elk geval. 
degenen, die het rascriterillm deden gelden, waren zeker 
njet cle lnheemsch e leden. die deze kwestie zakeliik hebben 
behandeld. Wat toch is het geva!l 

Er zou een tweeden arts bij het gemeenteziekenhuis te 
lIfedan benoemd worden. Deze tweede arts is vooral bestemd 
voor de behandeling van de Inheemsche patiënten. Voor de 
bevoorrechte Enropeesche patiënten is reeds een Enropeesch 
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arts als geneesheer-directeur benoemd. De aan te stellen 
geneesheer was dns meel' bestemd voor de Inheemsehen en 
de minvermogenden van Inheemsehen landaard. De heer 
Pohan heeft reeds als Indisch arts zijn sporen verdiend en 
is gouvernements Indisch arts met verlof. Hij staat bij de 
Inheemsche bevolking goed aangeschreven, niet alleen als 
mensch maar ook als geneesheer en bezit bovendien, evenals 
de heer Van der Molen een Enropeesch diploma. Wanneer 
men nu zakelijk zou zijn geweest, zou de heer Pohan zeker 
zijn gekozen. Als het geachte lid, de heer Verboom, mij nu 
vraagt, wie in deze niet zakelijk zijn geweest, dan zou ik 
willen antwoorden: de Europeesche leden van den raad, 
dus de Europeanen. En nu kan lUen wel begrijpen, dat deze 
zakelijkheid straks geheel verloren zal gaan, wanneer 
degenen, die zullen benoemen bijna uitsluitend Europeanen 
zijn. Bij deze Europeanen tel ik natuurlijk ook de Inheem
sehen, die zich nog meel' Europeaan voelen dan de 
Europeanen zelf. 

(De heer Ver b oom: Bedoelt U in de dagelijksche 
besturen van de locale ressorten 1) 

Ja, de meeste leden van de locale r essorten zijn in de door 
mij daaraan gegeven beteekenis Europeaan, vooral als het 
gaat om dagelöksche besturen, die dool' een bestuursamb
tenaar worden voorgezeten. 

Ons geacht medelid, de heer Verboom, deelde mede, dat 
de voordracht zonder voorkeur door B. en - Wo werd 
ingediend. 

Ik zou dan het geachte medelid de vraag willen stellen, 
of cle namen der candidaten niet in volgorde in de voordracht 
zijn opgenomen. Worden die namen dan naast elkander ge
plaatst, zou ik willen vragen. 

Zoo niet, wie werd dan als eerste candidaat op de voor
dracht genoemd Y Dit geacht medelid heeft blijkbaar verge
ten, dat het opnemen van den naam van een candidaat als 
eerste op de voordracht, de beteekenis heeft, dat men aan 
die candidaat de voorkeur geeft; d.W.z. dat B. en W. aan dien 
candidaat de meeste kansen wenschen te zien geven; dit is 
cle wettelljke beleekenis van deze plaatsing. 

'Wanneer dns bij' deze benoeming het rascriterinm gepre
valeerd heeft, dan lag dit zeker niet bij de Inheemsehe leden 
van den lIfedanschen Gemeenteraad. 

De kern van de zaak is, dat hierbij het persoonlijk inzicht 
domineerde, het persoonlijk inzicht, dat geboren was uit een 
overtuiging, die natuurlijkerwijze gedragen werd door het 
ras en waarop, als een natuurlijk gevolg daarvan ook van 
toepassing is het spreekwoord: "Het hemd is lUlder dan de 
rok". En de toepassin g daarvan kan nadeelige gevolgen 
hebben voor het dienen cler algemeene belangen en hiervoor 
moet de Regeering waken , doch met haar ingediend voorstel 
heeft Zij juist dit euvel bevorderd. 

Maar ik vraag mij af, of ons geacht medelid, de heer 
Verboom in staat zal zijn dit rascriterium uH de Indische 
geschiedenis te sch rappen, want, zelfs de Regeering handhaaft 
dit rascriterium als beginsel. 

De onderscheiding : "Europeanen, In landers en Vreemde 
Oosterlingen" is immers de vrucht van ons staatsbestel ' 

TJaat ons geacht medelid, de heer Ver boom zich niet de 
illusie vormen, dat de meeste Europeanen hi er te lande zich 
niet schuldig maken aan superioriteitswaanzin. Het dage
lijksch leven in deze gewesten geeft daarvan tal of overvloe
dige voorbeelden en dit zal een groot gevaar opleveren voor 
de juiste beoorcleeling van Inheemsehen bij eventneele 
benoemingen. schorsi ng en ontslagen dool' het dagelijksch 
bestuur in de locale raden, dat meestal uit Europeanen 
bestaat. 

Ik zeg dit met leedwezen. Ik constateer hi erbij echter alleen 
de juiste feiten. Ik handhaaf daarom mijn reeds ingenomen 
standpunt. 
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(Blaauw.) 
De heer Blaauw: M~inheer de Voorzitter! Ik zal in 

tweeden termijn maar niet ingaan op hetgeen mijn geachte 
medeleden omtrent dit onderwerp hebben gezegd, ofschoon 
daarbii wel enkele punten zijn, die tot tegenspraak ver
plichten. Ter bekorting van de afhandeling vall dit ouder
werp wil ik mij slechts beperken tot hetgeen de geachte 
Regeeringsgemachtigde hedenochtend ten aanzien van dit 
onderwerp heeft verklaard. In navolging van ons geachte 
medelid den heer Kerstens, zou ik dan willen aanvangen met 
een korte beschouwing over den mogelijken invloed van de 
politieke kleur ten aanzien van benoemingen bij de locale 
ressorten. 

De geachte Regeeringsgemachtigde heeft vanochtend ver
klaard, volkomen in dezelfde lijn van de eerste behande· 
ling van dit onderwerp, dat bij die benoemingen in locale 
ressorten - ik spreek hier alleen maar van locale ressorten, 
ter vereenvoudiging van de aandniding, daar zijn echter 
al de autonome ressorten ouder begrepen - de politieke 
kleur . nimmer een positief element mag nitmaken. Ik zou 
te dezen aa.nzien de vraag willen stellen of deze stelling 
een axioma is. Dan zou ik tel' bestrijding van die stelling 
del' Regeering toch wel voor het oogenblik willen verwijzen 
naar voorbeelden in Nederland. Om maal' eens een voor
beeld te noemen wijs ik in dit verband op een gemeente 
met nitgesproken politiek karakter als b.v. Zaandam, waar 
men heeft een sociaal democratischen burgemeester en 
een sociaal democratisch en raad. 'Wanneer men dit 
karakter van zoo 'n stad voor oogen houdt, vraag ik mii 
af, of, wanneer daar benoemingen van eenige belangrijke 
ambten aan de orde zijn, dan toch die stelling van de Re
geering in haar volle sterkte zou moeten gelden, met andere 
woorden wanneer daar sollicitanten zijn voor betrekkingen 
van b.v. gemeente-secTetaris of diensthoofd, of dan in geen 
enkel opzicht mag worden gelet op de politieke kleur! Ik 
v!!ees dan, dat het algemeen belang geschaad zou worden, 
wanneer b.v. in een stad als Zaandam in de hoogere be
trekkingen van de gemeente iemand zou worden benoemd 
van een aan de sociaal-democratische richting volkomen 
tegengestelde politieke kleur. Men krijgt daardoor een dis
congruentie van een drergelijk diensthoofd niet alleen met 
het gemeentebestuur, niet alleen met den burgemeester 
en den raad, doch ook met de gemeente. 

Ik zou naar aanleiding van dit feit dan ook de tegen
overgestelde stelling willen poneeren, n.l. dat in bepaalde 
gevallen onder bepaalde omstandigheden .. .. .. 

(De heer KeI' s ten s: En bij bepaalde ambten.) 
Natuurlijk, dat staat allemaal voorop! 
...... de politieke kleur van een candidaat zeer beslist een 

positief element bij de benoemingen zou moeten zijn, juist 
ter wille van het algemeen belang. 

In dergelijke gevallen zal men een candidaat, die naar het 
overige te oordeelen, verreweg de meest geschikte is, toch 
moeten passeeren voor een anderen, die misschien niet de 
allergeschiktste is, maar wiens politieke kleur in overeenstem
ming is met de plaats, welke hij zal moeten gaan vervullen. 

Vvanneer nu de Regeering zou willen opmerken, dat dit 
misschien feiten zijn, die men voor Nederland kan aanvaar
den, dan zou ik toch nog wel - ik moet m\i hier wat voor
zichtig uitdrukken - aan den geachte Regeeringsgemachtigde 
de stellige ontkenning willen vragen of bv . bij een benoeming 
tot lid van den Raad van Nederlandsch-Indië de elementen, 
die met de geschiktheid van den candidaat niets te makcn 
hebben, onder alle omstandigheden voor die benoeming 
moeten worden ter zijde gesteld. 

(De heer Roep: Waarop slaat dat') 
Mi.inheer de Voorzitter! Dat slaat, als ik het wel heb, op 

aUe benoemingen van leden van dien raad. 
De geachte Regeeringsgemachtigde heeft uit mijn rede in 

eersten termijn een motief gehaald om er op te wijzen, dat 

de fout, dat benoemingen in den raad in oJlellbaarheid 
moeten geschieden, toch wel heel sterk spreekt nit het voor
beeld, dat ik heb aangehaald ten aanzien van de gemeente 
Batavia. Bij die gemeente is het eenmaal voorgekomen, dat 
het college van B. en W. een voordrMht voor een 
benoeming had opgemaakt en dat bij de benoel.Jing de raad, 
de wethouders incluis, de voorkeur gaven aan een candidaat, 
die niet op de voordraebt stond. De Regeering nu heeft 
daaruit de conclusie getrokken, dat men hier dan toch wel 
een sterk voorbeeld heeft hoe slecht het werkt, wanneer men 
in het openbaar zich moet uitspreken, waarbij dan de wet
houders in den raad zich gebonden gevoelen aan hun politieke 
fractie en daarom feitelijk hun opvatting, die zij in de ver
gadering van het dagelijksch bestuur hebben aangenomen, 
prijs geven. Ik geloof, dat deze conclusie van de Regecl'ing 
wel een zeel' gevaarlijke is. Als ik het wel heb is bij die 
gelegeuheid een eanclidaat gekozen, die in het geheel niet 
op de voordracht stond en die op het allerlaatste oogenblik 
naar voren is geschoven. Ik geloof stellig, dat de meest voor 
de hand liggende conclusie deze is, dat toen bij de behan
deling in den raad de betere eigenschappen van dezen 
vreemden candidaat bleken, ook de wethouders hun opvat
ting, die zij reeds hadden in het college van B. en W. hebben 
laten varen en den meest geschikten candidaAt, door den 
raad aanbevolen, hebben gesteund. 

(De heer Dl' d s s a ers, directeur van Binnenlandsch 
Bestuur: De heel' Blaauw sprak gisteren - als ik mij niet 
vergis - van nummer 1 van de voordracht j daaruit heb 
ik mijn conclusie getrokken. ) 

Nummer 1 van de voordracht heeft geen enkelè stem 
gekregen. De candidaat welke gekozen is, stond niet op de 
voordracht, maar is bij de besprekingen in den raad op den 
voorgrond gebracht. 

Ik heb gisteren - even terloops kan ik wel zeggen - de 
wettigheid van het ontwerp in bespreking genomen en heb 
daarbij de vraag gesteld of ook de Iudische staatsinrichting 
een overdracht van bevoegdbeden van de raden naar de 
colleges van dagelijksch bestuur wel toestond. Verder heb 
ik toen betoogd, dat, wanneer een dergelijke overdracht zou 
moeten plaats hebben, Ik dat desnoods zou kunnen aanvaar
den voor de provincies en de regentschappen, doch niet voor 
de gemeenten. De geachte Regeeringsgemachtigde heeft uit 
deze schijnbare tegenspraak de conclusie getrokken, dat ik 
het dan toch eigen lijk met mijzelf niet eens was. 

Ret is noodig, op dit punt nog even terug te komen om dit 
misverstand uit den weg te helpen. Ik zal daartoe nog 
even een aanhaling doen nit wat ik gisteren hj)b gezegd ten 
aanzien van de wettigheid of eventueele onwettigheid van het 
ontwerp, met betrekking waartoe ik meende, dat de Regee
ring er wel wat vlot overheen wns geloopen, n.l.: 

Ik zou zelfs een stap verder willen gaan en vragen, 
ot" de voorliggende ontwerp-ordoilllantie eigenlijk niet 
onwettig is, waar zij deze bevoegdheid aan den raad 
ontneemt en toekent aan het dagelijksch bestuur". 

Ik had gaarne gewild, dát ten aanzien van dit punt de 
mótiveering vàn het ·standpunt der Regeering eenigszins ster
ker was geweest. Ik heb getracht, de Regeering uit haar 
tent te lokken door te verwijzen naar artikel 119 I. S., waarin 
de regeling en het bestuur van de verschillende huishoudin
gen wordt opgedragen aan den raad, terwij l ten aaJ~zien van 
de provincie althans sI'echts voor het overige bij ordonuantie 
regelen kunnen worden gegeven. 

(De heer Van Hel sdi n gen: Dat geldt alleen ten 
aanzien van de provincies.) 

Ik heb dat als sterkste punt naar voren gebracht. Wan
neer het voor de provincies ónwettig is, dan - laten we 
aannemen, dat de heer Van Relsdingen op dit punt met mii 
mee zou willen gaan - zal hij moeten toegeven, dat dit 
ontwerp onwettig is. 
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(Blaauw.) 
(De heel' Dl' 0 S s a ers, directeur van Binnenlandsch 

Bestuur: Maar twijfelt de heer Blaauw ook nu nog voor 
wat de provincies betreft aan de wettigheid 1) 

Deze interruptie sluit aan op de rede van den Regeerings
gemachtigde op dit punt. Hij zeide : In de verschillende 
organieke ordonnanties zijn de bevoegdheden van den raad 
bij ordonnantie vermiuderd eu ik zou zeggen, dat daaruit toch 
wel de conclusie moet worden getrokken, dat deze outwerp
ordonnantie, die ook eeu vermindering van de bevoegdheden 
del' raden inhoudt, evenzeer wettig is. Ik acht dit geen 
juiste redeneerillg. Men moet a priori aantoonen, dat een 
del'gelijke bevoegdheidsbeperking van de raden teu aanzien 
van bestuur en inrichting van de gewestelijke huishouding 
wettig is of on wettig en dan kan men pas verder vragen, of 
de voorliggende ordonnanties, dan wel de audere ordonnan
t ies, die de Regeeringsgemaehtigde bedoelde, al dan niet 
toelaatbaar zijn. 

(De beer Dl' 0 S s a ers, directeur van Bin,nenlandsch Be
stuur: Ik heb er ook op gewezen, dat aan het begrip "be
stum" in artikel 119-2 J . S. dool' U dan toch wel een te 
absolute beteekenis wordt toegekend. ) 

Dut heeft de geachte Regeeringsgemachtigde inderdaad ge
poneerd, maar ik zou gaarne willen zien, dat deze stel1 ing 
van de Regeerin g, dat het te absoluut wordt opgevat, eenigs
zins werd bewezen. Voor dat bewijs verwees de Regeerings
gemachtigde inderdaad naar de voorbeelden, o.a. in Neder
land, waar in dc grondwct ongeveer dezelfde regeling voor
komt als in de Indische Staatsregeling terwijl in de provincie
en de gemeentewet ongeveer zulke regelingen voorkomen als 
in het ontwerp, dat wij thans in behandeling hebben. Maar 
bij dergelijke vergelijkingen tnsschen ordonnantie en wet en 
I. S. en grondwet heb ik el' al meer voor gewaarschnwd, dat 
men die vergelijkingen uiet kan trekken om de eenvoudige 
reden, dat de provinciale en de gemeentewet krachtens de 
grondwet onschendbaar zijn, terwijl de ordonnantie, zooals 
we el' hier een hebben, onder geen voorwaarde mag komen in 
strijd met de wet. De rechter heeft ten aanzien van dit 
punt volledig het toetsingsrecht en hij kan ordonnanties bui
ten werking laten wanneer hij meent, dat ze in strijd zijn met 
de Indische Staatsregeling. Dus uit het feit, dat in Neder
land naast de grondwet, de provineiewet en de gemeentewet 
bestaan, mag niet worden geconcludeerd, dat er in Indië 
soortgelijke regelingen mogen worden getroffen. 

(De heer D ros s a ers, directeur van Binnenlandseh 
Bestuur: Maar als men in Nederland dezelfde opvatting zou 
aanhangcn als U hiel' thans poneert, gelooft U dan niet, dat 
er dan nooit oppositie tegen zou zijn gerezen, j u i s t in 
Nederland!) 

Inderdaad kom t het meermalen voor, dat men uit pure 
rechtswetenschappelijke beschouwing, onderwerpen in behan
deling neemt, die in wetten zijn neergelegd, doch in strijd 
zijn met de grondwet. 

Maar alle dergeliike beschouwingen hebben niet het min
ste nnt, omdat de wetten desondanks toch worden toegepast i 
het zijn onderwerpen, die zich zeer goed leenen voor deba
ting societies, voor studentenvereenigillgen en voor stellin
gen bij promoties j pl'actische waarde hebben zij niet, zoo· 
dat men het in het algemeen wel zal nalaten ze in behandeling 
te brengen. 

(De heer Van Hel sd i n gen : Maal' bij het tot stand
komen van de gemeentewet, zou men toch op de ongrol1d· 
wettigheid ervan gewezen hebb en 1) 

Dat is l11ogeHik, ik heb het onderwerp niet zoo in den 
breede kunnen bezien, ik heb alleen voor Indië de vraag 
gesteld, in hoeverre dit ontwerp wettig is of niet. 

(De heel' De Hoog: De heel' Van Helsdingen moet 
aantoonen, dat men het bij de behandeling van cle gemeente
wet niet gedaan heeft.) 

Met het oog op den tijd kan ik betel' van het onderwerp 
afstappen en nog even een uitspraak van de HeO'ceriuO' in 
behandeling nemen, naar aanleiding van een opme~'king bvan 
mij in eersten termijn, waarbij ik prof. Oppenheim aanhaal. 
de, om mijn meening te verdedigen, dat het veel 
betel' 1S, dat de raad en niet het eollege vau dagelijkseh 
bestuur het benoemingsrecht hanteert. Hiertegenover heeft 
de Regeering verwezen naar prof. Van del' Pot die om
stuwd door de juristenvereeniging in Nederlan:1 va:, een 
andere meening is. In eersten termijn heb ik el' ook reeds 
terloops op gewezen: ondanks de tegengestelde meen ing van 
prof. Van der Pot en van vele juristen op het Nederland
sche juristencongres is de Nederlandsehe Regeering er toch 
nog noo1t toe gekomen bet bedoelde artikel in de Nederland. 
sehe gemeentewet te veranderen. Daaruit mag ik toch wel eon
~Iudeeren - omdat men mag aannemen, dat de Regeering 
m Nederland het algemeene gevoelen vertegenwoordigt _ 
dat meu in Nederland in het algemeen vindt, dat de benoe
mingen bij den raad en uiet bij het college van dagelijkseh 
bestuur moeten zijn. 

Ten aanzien van het onderwerp, dat ik in bespreking heb 
genomen, namelijk het novum, dat bij de regeling van het 
geval, dat de stemmen staken, de beslissing in handen wordt 
gelegd van den voorzitter, heeft de geachte Regeeringsge. 
machtigde mij de vraag gesteld : is het nu zulk een bezwaar 
hiel' een novum te introducéeren ? Neen, Mijnheer de Voor: 
zittel', in het algemeen heb ik er geen bezwaar tegen wan
neer er, ook hier in Indië, nieuwe regelingen komen in In
dië zijn zij zelfs in het algemeen niet te vermijde~ maar 
wat ik in eersten termijn heb betoogd is dit, dat dit 'novum 
ter slniks bij de behandeling van dit onderwerp is aanvaard, 
zonder dat er - dat wil zeggen bij de eerste behandeling 
vall het ontwerp - ook maar eenige bestudeering van het 
novum was geweest. Zelfs bij de tweede behandeling krijgt 
men nog geen motiveering van de introductie van het no
vum. Eerst in de Memorie van Antwoord bij de tweede be
handeling vindt men als korte aanduiding van de meening 
del' R.egeering over het novum alleen het volgende: 

,,'Vat de bezwaren tegen de overneming van de amen. 
dementen-Sosrohadikoesoemo e.s. betreft, moge worden 
medegedeeld, dat het veel reëel el' is bij stakin" van 
stemmen de beslissing in handen te leggen va~ den 
voorzitter". 

Als men dit aanvoert, zou ik zeggen: waarom is men dan 
zoo laat tot deze ontdekking gekomen, dat het veel reëeler 
is bij staking van stemmen de beslissing in handen van den 
voorzitter te leggen 1 Die realiteit bestaat voor de provincies 
en regentschappen toch zeker t'eeds lan ger clan 10 janr en 
voor de gemeenten veel langer. 

Tenslotte nog het volgende. 
Ik h~? in eersten ter~ijn de vraag gesteld: is de Regcering 

wel altJJd voldoende dlhgent geweest bij de uitoefening van 
haal' verl~i.etigin?srecht ? De Regeering meent, dat Zij vol
doende dlllgent IS geweest en ten aanzien daarvan heeft de 
Regeering thans verklaard, dat de voor.zitters van de raden 
geen . voordracht tot vernietiging van benoemingen docn, om. 
dat 111 het algemeen onweerlegbare geO'cvens waaruit zou 
blijken, dat er een strijd lU'et het algel~een b'elano- bestaat 
niet te verkrijgen zijn. Cl' 

(De heer D ro s s a ers, directeur van Binnenlandsch 
Bestuur:. Dat onweerlegbare bewijsvoering zeer moeilijk is!) 
. Ja, .M\Jnheer de VoorzJtter, de onweerlegbare bewi,jzen dat 
111 strIjd met het algemeen belang is gehandeld. 

Ik vreesde, dat de Regeering een dergeliik standpunt zou 
gaan l~nemen ofschoon er, naur mijn opvatting, t.och wel 
benoerrungen hebben plaats gehad, waarbij men uit den gang 
van zaken dIe onweerlegbare bewijzen, subjectief geoordeeld 
kon putten. Daarom heb ik in 1933 een 5-tal voorbeelde~ 
daarvan gegeven, waaruit mijns inziens die onweerlegbare 
bewijzen te verkrijgen zouden zijn. 
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(Van Helsdingen. ) 
Ik zei zooeven reeds, dat ik vreesde, dat de Regeering ten 

aanzien van dit punt misschien een andere meening zou 
kunnen hebben, zoodat ik, toen namens de Regeering door 
den geachten Regeeringsgemachtigde was verklaard, dat Zij 
wel degelijk zou ingrijpen met haar vernietigingsrecht, ge
vraagd heb: zal de Regeering bij het zoeken naar motieven 
voor dat vernietigingsrecht, niet al te formalistisch zijn' 

Ten aanzien van dit punt zou ik de Regeering thans eeu 
aanhaling willen voorlezen uit de Handelingen van den 
Volksraad van 2& Augustus 1933, nitgesproken door een ge
machtigde der Regeering. Zij luidt als volgt: 

"Mijnheer de Voorzitter, inderdaad zal de Regeering, 
zooals de heer Blaauw terecht veronderstelt, de vernie
tiging van een zoodanige beuoeming overwegen. Wat de 
tweede vraag betreft, ik ben het met den geachten spreker 
eens, dat het niet altijd even gemakkelijk zal zijn aantoon
baar te maken, dat een benoeming uitsluitend gebaseerd is 
op het rascriterium en wel zonder dat daarvoor bepaalde 
geldige redenen zouden bestaan. Elk geval zal op zich
zelf moeten worden beoordeeld. Maar evenals de hecr 
Blaauw er blijkbaar in geslaagd is een zoodanig gefun
deerde opinie ten aanzien van het voorkomen van deze 
soort benoemingen te verkrijgen, dat hij thans de aandacht 
der Regeering hierop vestigt, zal het naar verwacht mag 
worden voor de Regeering ook wel niet tot de onmogelijk
heden behooren, zich terzake in voorkomende gevallen 
zekerheid te verschaffen . . (}verigens lijkt het weinig 
vruchtbaar over de wijze waarop deze zekerheid zal kun
nen worden verkregen, in nadere betrachting te treden ". 

Aannemende, dat dit een moeilijk terrein is, kan ik mij 
toch niet voorstellen, dat er zich nimmer gevallen hebben 
voorgedaan, waarbij vernietiging zou klmnen worden over
wogen. Het schijnt van niet, want er is, zooals de geachte 
Regeeringsgemachtigde verklaard heeft, nimmer een voorstel 
tot vernietiging door den voorzitter van een raad ingediend. 
Er is één geval geweest, dat ik destijds zelf heb aangehaald, 
maar daarna schijnt het nimmer meer te zijn voorgekomen. 

Ik geloof, dat hier dan toeh wel èn de voorzitters van die 
raden, èn de Regeering wat te voorzichtig zijn geweest. Men 
heeft zelfs niet overwogen, in die gevallen het vernietigings
recht toe te passen. O.a. daarom heb ik de vraag gesteld: is 
de Regeering met haar vernietigingsrecht wel voldoende 
diligent geweest' 

Tenslotte geloof ik niet, dat het nog betoog behoeft, dat 
ik, ondanks de motiveeringen van de Regeering, voor het 
voorstel, zooals het daar ligt, niet veel gevoel. Ik neem aan, dat 
er benoemingen hebben plaats gehad die niet volkomen in 
orde zijn, maar in het algemeen heb ik mij daarbij afgevraagd: 
komt men met de wijziging, die de Regeering als een verbete
ring ziet, verder. Omdat ik dat niet inzie, zal ik tegen het 
ontwerp moeten stemmen . 

De heer Van Helsdingen: Mijnheer de Voorzitter! Hetgeen 
de heer Blaauw naar voren heeft gebracht ten aanzien van 
de onwettigheid dezer ontwerp-ordonnantie is zeker de moeite 
waard, besproken te worden. Ik zal niet veel over dit onder
werp zeggen, maar wil toch wel een enkele opmerking maken. 
omdat voor mij vaststaat, dat het betoog van ons geacht 
medelid niet juist kan worden geacht. Ik vraag aandacht 
voor art. 121 l.S. waarin in het tweede lid nadrukkelijk wordt 
gestipuleerd: 

"In elke krachtens het bepaalde in het vorige lid van 
dit artikel aangewezen gemeenschap wordt bij ordonnantie 
een raad ingesteld, tot regeling en bestuur van de huis
houding der gemeenschap" . 

en voor het vierde lid van artikel 121 I. S. luidende: 
"De regeling van de dagelijksche leiding en uitvoering 

van zaken, alsmede die van het voorzitterschap van den 
raad en vau de inrichting, de bevoegdheid en de verplich-

Voorzitter.) 
tingen van de besturen dezer gemeenschappen geschieden 
bij ordonnantie. ' I 

Wij hebben hier allerlei woorden, waarvan de beteekeuis, 
de inhoud, op zichzelf nog niet vaststaat. Nu hecht ons ge
acht medelid aan het woord "bestuur" een buitengewoon 
groote voor hem vaststaande beteekenis, doch hij zal toch moe
ten toestemmen, dat onder dagelijksche leiding dan toch iets 
anders moet worden verstaan en dat in ieder geval die dage
lijksche leiding geen inbreuk mag maken op het "bestuur " 
in zijn vollen omvang, zooals hij dat verstaat en volgens hem 
in het 2e lid aan den raad uitsluitend is voorbehouden. 

Bij artikel 70 van de Stadsgemeente-ordonnantie zien wij, 
echter dat wordt bepaald: 

"Aan den raad behoort de regeling en het bestuur van 
de huishouding der stadsgemeente, voorzoover de bevoegd
heid te dien aanzien niet aan het college van burgemees
ter en wethouders of aan den burgemeester is voorbchou
den of door den raad is opgedragen." 

Hier zien wij, dat in tegenstelling met art. 121 I. S. dat 
deze bestuursbevoegdheid naar de opvatting van ons medelid 
onbeperkt aan den raad geeft, mir nichts, dir nichts door den 
ordonnantiewetgever dat "bestuur" aan den raad deels wordt 
ontnomen, dat het wordt beperkt door de bepaling dat het 
college van B. en W. en de burgemeester, ieder afzonderlijk 
ten aanzien van het "bestuur" een bepaalde taak krijgen, hun 
een bepaalde taak wordt "voorbehouden " . 

(De heer Soa n g koe pon: Door den ro.nd zelf, maar 
niet door de Regeering. ) 

Dat is onjuist. Het gaat hier om twee geheel naast elkaar 
staande zaken. Als de heer Soangkoepon het artikel nog eens 
naleest zal hij zien, dat naast de opdracht door den raad, 
staat een "voorbehoud" door den ordonnantie-wetgever. 

Mijnheer de Voorzitter. Ik meen met dit enkele voorbeeld 
te kunnen volstaan om aan te toonen, dat onjuist moet worden 
geacht de formalistische opvatting van het geachte lid, den 
heer Blaauw. 

. (De heer B I a a n w:· Omdat de eene ordonnantie in strijd 
komt met de I. S., is de andere · ordónnantie onwettig.) 

Dat de stadsgemeente-ordonnantie onwettig zou zijn is een 
conclusie, die ik niet aanvaard en voor rekening van den 
spreker Jaat. 

De Voorzitter: Hiermede is de behandeling in tweeden 
term ij n van de zijde van den Volks raad over dit onderwerp 
beëindigd. 

Is de Regeeringsgemachtigde bereid en in staat dadelijk te 
antwoorden, of wenscht hij even tijd om zich te beraden ' 

De heer Drossaers, directeur van Binnenlandsch Bestuur: 
Mijnheer de Voorzitter. Ik zou gaarne een oogenblik tijd voor 
beraad hebben. 

De Voorzitter: Dan zal een korte pauze worden gehou
den. 

De vergadering wordt te 10.38 ure v.m. gesehorst en te 
11 uur v.m . hervat. 

De Voorzitter: Geachte medeleden. Alvorens voort te gaan 
met het aan de orde zijud ontwerp, deel ik mede, dat gebleken 
is bij het commissie-onderzoek omtrent onderwerp 1:10, 
Wijziging van de Kiesordonnantie-Gemeenteraden, dat daar
omtrent door geen der leden opmerkingen zijn gemaakt. Of
schoon dit onderwerp op den rooster van heden voor openbare 
behandeling niet voorkomt, zal het duukt mij mogelijk zijn 
djt onderwerp straks af te doen , indien de vergadering daar
tegen geen bezwaar heeft. 
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Tweede behandeling overdracht van bevoegdheid tot hf'DOeming enz. van ambtenaren in dienst van autonome gemeen
schappen op de dagelijksche besturen dier gemeenschappen (Ond. 113). 

(Directeur van Binnenlandsch Bestuur.) 
Ik zal dus na afhandeling van het aan de orde zijnde onder

werp, een desbetreffende vraag aan de orde stellen en indien 
de vergadering daartegen geen bezwaar heeft, vervolgens 
onderwerp 130, teneinde dit nog heden af te doen. 

'ren aanzien van onderwerp 113 zijn wij thans gevorderd 
aan den tweeden termijn van de zijde der Regecl'ing . 

De heel' Drossaers, directeUl' van Binnenlandsch Bestuur: 
Mijnheer de Voorzitter! Het spijt mij, dat ik bij mijn heant
woording van de redevoeringen in eersten termijn er niet in 
geslaagd ben de tegenstanders van het ontwerp te overtuigen 
van de juistheid van het standpunt van de Regeering. 

Het eerste lid, dat in tweeden termijn heeft gesproken was 
de heer Kerstens, die nog eens in beschouwing heeft 
heeft genomen de stelling, dat politieke gezindheid bij de 
benoemingen niet den doorslag mag geven. Dit geachte lid 
heeft zijn meening nog toegelicht op een wijze, die mij niet 
geheel overtuigend voorkomt, waar hij heeft gezegd, dat de 
praktijk heeft geleerd, dat bij benoemingen de vereischte 
geschiktheid klaarblijKelijk alleen te vinden is bij bepaalde 
groepen, die veel aanhangers hebben bij ambtenaren in lei
dcndc functies en dat dus juist om die reden de publieke 
controle zoo noodzakelijk is. Wanneer de heer Kersten. ook 
de benocming in landsbetrekkingen op het oog heeft gehad 
bij die zeer scherpe formuleering van zijn meening, dan moet 
ik daartegen toch bepaald stelling nemen. Deze bewering 
zou in haal' algemeenheid zeer zeker onjuist zijn. Wat de 
benoemingen door de locale raden betreft, heeft de meeste 
geschiktheid "an den candidaat inderdaad in vele gevallen 
niet den doorslag gegeven en dit is chm ook voor de Regee
r ing een van de motieven geweest tot indiening van het aan 
de orde zijnd ontwerp. Wat de publieke controle, die de heer 
Kerstens zoo noodzakelijk acht, betreft, heb ik daarop ook 
zooeven bij mijn beantwoording al gereageerd. Van het nut· 
tig werken van die publieke controle in den raad stelle men 
zich toch niet te veel voor. 

(De hecr K e ,' s ten s : Ik heb het niet alleen over publieke 
co ntrole gehad, doch ook over correcties .) 

Zeker. 
Die publieke controle - zooals ik in eersten termijn reeds 

heb gezeO"d -, zoowel als die corr.ectie zijn mogeltik ook 
bij aanvaarding van het ontwerp, want de raad behoudt 
dan toch de. bevoegdheid tot controle. De colleges van 
dagelijksch bestuur zijn verantwoordelijk aan den raad. De 
,'aad kan omtrent plaatsgehad hebbende benoemingen vol
ledige inlichtingen vragen van de colleges van dagelijksch 
bestuur. Unardoor heeft dus de raad, wanneer zich even
tueel gevallen mochten hebben voorgedaan, dat" een college 
van dagelijkseh bestuur een onjuiste benoeming heeft ge
daun , een benoeming die beïnvloed is geworden dool' onge
wenschte factC1ren, de bevoegdheid ni et alleen om zich vol
ledig te laten inlichten door het college van dagelijksch be
stuur, doch ook om dat college te corrigeel'en en er in ieder 
geval voor te waken, dat in den vervolge dergelijke be
noemingen niet meer plaats hebben. 

(De heer Soa n g koe I' 0 n : Het zal toch wel een he
zwna r zijn om, wanneer een eventueele benoeming wordt 
g-ecorrigeerd door den raad} den benoemde alsdan te ont
slaan. Dat is dunkt mij de consequentie van die correctie.) 

Als inderdaad de raad ervan overtuigd zou z~in in een 
bepaald geval, dat de benoeming volkomen in strijd is met 
het algemeen belang, dan staat er nog een andere weg open, 
nl. om een dergelijke beslissing van het college van dage
Iiikseh bestuur ter vernietiging voor te dragen bij de 
Regeering. 

(De heer Th a m l' in: Maar de Regeeringsgemachtigde 
veridaarde zelf in eersten termijn, dat dergelijke bewijzen 
bijna nooit over te leggen zijn.) 

Zeer moei lUk is dat zeer zeker, maar men heeft gehoord, 
wat de heer Blaauw te dien aanzien heeft opgemerkt. Het 

l1andeHngen. Zittingsjaar 1936-1937. 

geheele onderwerp is moeilijk, maar het is mogelijk, wan
neer men niet een al te formalistisch standpunt inneemt, 
om op tal van aanwijzingen alsnog te komen tot een ve"· 
nietiging van een dergelijk besluit. Maar zooals ik al iu 
eersten termijn gezegd h'eb, het is zoo'n ui tzonderlijk recht, 
dat de Regeering heeft, dat het zoo voorzichtig mogclijk 
moet worden gehanteerd, zoodat inderdaad slechts zelden 
tot een dergelijke vernietiging zal w01"den overgegaan. 

(De heer B I a a uw: Als het dan maar een enkelen keer 
gebeurt, is dat al voldoende, dunkt mij.) 

Mljnheer de Voorzitter! Ik zou deze opmerking ook straks 
gemaakt hebben als ik aan de beantwoording van hetgeen 
door den heer Blaauw in tweeden termijn gezegd is zou zijn 
toegekomen. Waar de heer Blaauw thans zijn verwijt aan 
'(]e Regeering min of meer gehandhaafd heeft, dat Zij niet 
diligcnt is geweest bij de toepassing van haar bevoegdheid 
tot vernietiging van beslissingen, die in strijd zijn mct het 
algemeen belang, juist ten aanzien van de benoemingen, dnar 
zou ik er ten eerste op willen wijzen, dat de Regeel'ing wel 
van die bevoegdheid heeft gebruik gemaakt wat betreft een 
ontslag, en dat meermalien. Het gaat hi el' om de benocming, 
ontslag en schorsing van ambtenaren. Er zijn verscheidene 
gevallen ter vernietiging voorgebracht bij de Regeering van 
een onjuist ontslag of een onjuiste schorsing, en welke wel 
dermate onjuist waren, dat het bestuur van de betrokkcn 
gemeenschap gemeend heeft die beslissing ter vernietiging 
b,i de Regeering voor te brengen. Er zijn verscheidene be
slissingen, wawrbij ambtenaren zijn ontslagen, door de Re
geel'inft vernietigd. 

Verder, Mijnheer de Voorzitter, heeft de heer Kerstens nog 
zijn bezwaar gehandhaafd dat in het ontwerp de bevoegdheid 
tot benoeming enz. van locale ambtenaren gelegd wordt in han
den van een college, dat samengesteld wordt op een wijze, die 
in de praktijk onbevredigend heeft gewerkt en onvoldoende 
waarborgen biedt voor het door hem gewenschte evenwicht in 
de verdeeling van de ftmcties der verschillcnde groepen. 

Ik heb dit punt ook reeds in mijn rede in eersten termijn 
behandeld. De Regeering deelt aat standp\mt van den heer 
Kerstens niet. 

Ik heb bij mijn beantwoording in eersten termijn niet in 
herhaling willen vervallen van de motiveeringen die geleid 
hebben tot de indiening van het ontwerp, maar de Regeering 
is er zoodanig van overtuigd, dat die colleges van dage
lijksch bestuur beter in staat zijn om dat recbt te hanteeren, 
dan de raad in pleno, dat Zij meent, dat standpunt niet te 
mogen prijs geven. 

Dat bij de samenstelling van de colleges vau dagclijksch 
bestuur de politick vaak een zeer groote rol speelt - de hcer 
Kerstens beeft gezegd: bij de samenstelling van de colleges 
een dubbele rol speelt - wil ik niet ontkennen. Ik wil 
dat ook niet bevestigen np het oogenblik, maar laat ik voor 
een oogenblik aannemen, dat het zoo is, dat dus bij de 
samenstelling van de colleges de politiek vaak een belang
rijke en zeer groote rol speelt. Maar dan heeft de practijk 
toch wel uitgewezen, dat die colleges van dagelijksch bestuur 
in de uitoefening van hnn taak hebben getoond tc zijn in 
hoofdzaak werkcolleges en dat bij de behandeling van zaken 
door die colleges de politiek niet en lang niet die rol speelt 
als in de raden. 

(De heer IC ers ten S: Ook niet bij benoemingen 1) 
Evenmin. Er kunnen zich gevallen hebben voorgedaan -

de Regeeriug ontkent niet, dàt ze zich voordoen en wil 
aannemen dat de bier aangehaalde voorbeelden juist zijn 
- dat een college van dagelijksch bestuur in dit opzicht 
heeft gefaald, maar de Regeering is cr van overtuigd, dat 
het benoemingsrecht in handen van de colleges van dage
lijkseh bestuur veiliger is dan bij de raden, juist omdat 
politieke beïnvloeding in die colleges bijna geen rol speelt 
en zeer stellig lang niet een rol speelt als in de raden. 
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Tweede behandeling overdracht van bevoegdheid tot benoeming enz. van ambtenaren il1 dienst van autonome gemeen
schappen op de àagelijksche besturen dier gemeenschappen (Ond. 113). 

(Directeur van Binnenlandsch Bestuur.) 
(De heer K ers ten s: Maar waarop steunt deze over

tuigingY) 
Op inlichtingen, die de Regeering van tal van zijden heeft 

verkregen. 
(De heer K ers ten s: Hoe kan de Regeering daar een 

overtuiging aan ontleenen, hoe kan Zij weten, dat een 
wethouder op een bepaalde manier gestemd heeft om die 
en die redenen') 

De meeste barer gegevens wat dit betreft heeft de 
Regeering verkregen van de voorzitters van colleges van 
dagelijksch bestuur, die eveneens voorzitters van de raden 
zijn. De Regeering vermeent op goede gronden te kunnen 
aannemen, dat de inlichtingen, die Zij van deze voorzitters 
kreeg, juist zijn. 

(De heer K ers ten s: Kan zoo 'n voorzitter dan 
gedachten lezen Y) 

Neen, maar hij staat in zoo nauwe aanraking vooral met 
de leden van een college van dagelijksch bestuur, dat hij 
zeer goed kan weten of er al dan niet beïnvloeding plaats 
heeft. . 

(De heel' Soa n g koe pon: Maar de stemmingen zijn 
toch geheim!) 

Ik zon den heer Kerstens nogmaals in overweging willen 
geven, te willen aanvaarden, wat ik ook door persoonlijke 
ervaring weet; die persoonlijke ervaring dekt volkomen de 
inlichtingen van de voorzitters der colleges van dagelijksch 
bestuur. 

(De heer De Hoog: Er komen hij de door de Regee
ring voorgestane regeling nog heel andere invloeden in de 
plaats van de thans werkende. 

De heer K ers ten s: Ik geloof den Regeeringsgemachtig
de direct, maar ik heb andere informaties.) 

Het is natuurlijk mogelijk, dat de heer Kerstens over 
andere informaties beschikt, maar de Regeering heeft in elk 
geval zóó van alle zijden vernomen, dat de colleges van da
gelijksch bestuur zich als werkcolleges niet, veel en veel 
minder althans dan de raden, op politiek terrein begeven, dat 
de Regeering den leden, die zich tegen het ontwerp hebben 
verklaard, toch wel in gemoede in overweging zou willen 
geven, haar inlichtingen als juist te aanvaarden. 

De heer Soangkoepon handhaafde zijn bezwaren tegen het 
ontwerp aangezien hij van meening blijft, d'at het in strijd 
zou zijn met de Indische Staatsregeling. Ik zou hier precies 
moeten herhalen, wat ik zooeven heb gezegd en ik meen 
ten deze duidelijk te zijn geweest. Ik leg er nog eens den 
nadruk op, dat een te absolute waarde wordt gehecht aan 
de beteekeuis van het woord "bestuur" in het tweede lid 
van artikel 119 I.S .. Het kan nooit de bedoeling van den 
wetgever zijn geweest, bet bestuur in zijn vollen omvang 
uitsluitend aan de raden voor te behouden. Ik heb er den 
beer Soangkoepon ook reeds duidelijk op gewezen, dat ook 
zeer duideliik uit de verschillende producten van organieke 
wetgeving, provincie-, regentschaps- en stadsgemeente-ordon
nantie, blijkt, dat de wetgever bepaalde bestuursfuncties uit
drukkelijk opdraagt aan de colleges van dageliiksch bestuur. 
Ten deze ben ik den beer Van Helsdiugen ook zeer erken
telijk dat hij het regeeringstandpunt gesteund heeft door 
nog een voorbeeld uit de stadsgemeente-ordonnantie aan te 
balen. 

Verder is de heer Soangkoepon uitvoerig ingegaan op het 
door den beer Verboom aangehaalde voorbeeld van onge
wenschten politieken invloed bij de benoeming van een amb
tenaar van een localen raad. Ik hoop, dat het geacbte lid 
ermede accoord gaat, dat ik er uiet verder op inga. Ik wil 
alleen opmerken, dat wanneer hier een voorbeeld wordt aan
gehaald, daarover inderdaad zeer uitvoerige discussies kun
nen worden ontketend, waarmede de objectieve behandeling 
van de zaak niet ingediend wordt. 

(De heer Soa n g koe pon: Ik heb bet alleen ter ver
sterking van mijn betoog aangehaald .) 

De beer Blaauw beeft in de eerste plaats bestreden, dat 
de politieke kleur nimmer een positieven factor mag uitma
ken bij benoemingen. De beer Blaauw heeft daarbij als voor
beeld aangebaald de stad Zaandam in Nederland, waarvan 
de ingezetenen een zeer bepaalde politieke kleur hebben en 
beeft toen verklaard, dat bet onjuist zou zijn bij de benoe
mingen in de locale functies aldaar, daarmede geen rekening 
te houden, hij achtte het in het algemeen belang daarmede 
wel rekening te bouden. 

Ik vind bet voorbeeld van die stad in Nederland niet zoo 
buitengewoon gelukkig, in de eerste plaats niet, omdat de toe
standen in Indië bemelsbreed versebillen van die in Nederland. 
Buitendien zou ik ook een ander voorbeeld kunnen aanhalen, 
dat in een stadje in Nederland met dezelfde politieke kleur 
als Zaandam in de functie van burgemeester aldaar een man 
benoemd is, die uiet dezelfde politieke kleur heeft als het 
meerendeel der ingezetenen van die stsd. 

(De beer B I a a uw: Het is de vraag, of dit in het alge
meen belang is.) 

Hoe bet moge zijn, ik meen, dat het standpunt, dat door 
de Regeering wordt gebuldigd, dat bij benoeming in functies 
de gescbiktbeid van den candidaat moet vooropstaan en dat 
de politieke kleur ninnner een doorslaggevende factor mag zijn 
bij benoemingen, bet meest juiste is. 

(De heel' Van Hel sd i n gen: Maar de politieke kleur 
mag ook geen belemmering zijn.) 

In eersten termijn heb ik reeds gezegd, dat de politieke kleul' 
Vl\!l den candidaat ook geen belemmering mag vormen voor zijn 
benoeming in een bepaalde functie. 

(De heer Kan: Ook als de candidaat communist is Y 
De heel' Van Hel sdi n g e 11: Dat is iets anders. ) 
De benoeming van een candidaat, die behoort tot een gezags

vijandige partij zou inderdaad volkomen in strijd met hel 
algemeen belang zijn. 

Wat ik wel zeer betreur is, dat de heer Blaauw zijn twijfel 
aan de wettigbeid van bet ontwerp nog bandbaaft. 

Ik had gehoopt, dat de beer Blaauw, juist om de motiveering 
van zooeven, nat standpunt had prijs gegeven. 

(De beer B I a a uw: Ik zal het niet prijsgeven, maar op 
den achtergrond stellen.) 

Daarmede ben ik al tevreden, Mijnheer de Voorzitter. 
Wat overigens de aanhalingen van prof. Oppcnheim be

treft, ik zou eigenlijk niet anders kunnen doen dan nog eens 
berbalen, dat de beer Oppenbeim toch bezwaarlijk nu kan 
worden aangebaald, waar bij van de tegenwoordige Indische 
toestanden in het gebeel niet op de hoogte kan zijn. Daarom 
sluit ik mij veel liever aan bij de meening van andere 
professoren en andere hooggeleerde heeren en schrijvers, 
die een tegengestelde meening huldigen. 

(De heer Van Hel sdi n gen: Maar die toch ook niet 
van de Indische toestanden op de hoogte zijn! 

De heer B I a a uw: En de Nederlandscbe Regeering ?) 
Dat de Nederlandsche Regeering geen wijziging in de wet 

heeft gebracht is voor mij nog geen bewijs, dat het standpunt, 
dat de Indische Regeering inneemt, onjuist is. 

(De heer BI a a uw: Ik voel mij toch maal' veiliger, als 
ik mij aansluit bij de Nederlandsche Regeering dan bij den 
heer Van der Pot! 

De heer K ers ten s: Is dat een Indiscbe deskundige 1) 

De Voorzitter: Wij raken zoo den draad kwijt! 

De heer Kerstens : Neen, Mijnheer de Voorzitter we bebben 
hem nu juist goed vast! 

De heer DroBsaers, directeur van Binnenlandseh Bestuur: 
Ik zie biel' verder nog de aanteekening van de vraag van 
den heer Blaauw of de Regeering wel diligent geweest is bij 
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Tweede behandeling overdracht van bevoegdheid tot benoe ming enz. van ambtenaren in dienst van autonome gemeen
schappen op de dagelijksche besturen dier gemeenschappen (Ond. 113). 

(Dir. van Binnenlandsch Bestuur, Voorzitter, Prawoto.) 
het hanteeren van. het vernietigingsrecht. Ik heb zoo even al 
bij de beantwoording van den heer Kerstens aangehaald, dat 
de Regeering inderdaad van het vernietigingsrecht, wel niet 
"ten aanzien van benoemingen, maar dan toch ten aanzien van 
ontslag en schorsing van ambtenaren, gebruik heeft gemaakt. 

Tenslotte, Mijnheer de Voorzitter, doet het mij toch ook in 
zoo verre genoegen - als ik dat woord mag plaatsen - dat 
door den heer Elaauw erkend wordt, dat inderdaad ook 
onjuiste benoemingen hebben plaats gehad. Het verschil van 
inzicht tusschen den heer Elaauw en de Regeering is dus 
niet zoo groot. 

De heer Blaauw is er primo niet van overtuigd, dat het 
aantal onjuiste benoemingen zóó groot is, dat er voor de 
Regeering aanleiding was om in te grijpen en secundo, dat 
het ontwerp daarin verbetering zou brengen. Daarom hand
llaaft de heer Blaauw zijn bezwaren tegen het ontwerp. 

Wat het aantal onjuiste benoemingen betreft, daaromtrent 
kan natnurlijk een verschil van appreciatie bestaan, als het 
er om gaat te bepalen wanneer men het noodig acht, al dan 
niet in te grijpen, maar, zooals ik al in eersten termijn heb 
betoogd, getuigt het toch van een juist beleid van de Regee
ring, wanneer men vooruitziet en tijdig de noodige maat
regelen neemt en niet wacht tot het aantal onjuiste benoe
mingen e.d. is uitgedijd tot een zoo groot aantal, dat het 
bepaald een euvel is geworden. Daarom geloof ik, dat het, 
ter voorkoming hiervan, beter is, tijdig dezen maatregel te 
nemen. 

1Ilijnheer de Voorzitter! Ik geloof, dat ik hiermede aan het 
eind ben gekomen van mijn beantwoording van de leden 
en hoop, dat ik niet eenig belangrijk punt heb overgeslagen. 

De Voorzitter : Hiermede is de behandeling in tweeden 
termijn van de zijde der Regeering beëindigd. Wij kunncn 
thans tot stemming overgaan. 

De artikelen 1 tlm 6 worden achtereenvolgens zonder 
hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voorzitter : lk wil aan de stemming over het ontwerp 
in zijn geheel de gelegenheid tot stemmotiveering laten voor
afgaan. Ik zal mij daarbij niet honden aan den voor stem
motivcerhlg gebl'uikelijken zeer korten termijn, 1l.1aal' verzoel\: 
den leden wel, aan het karakter van stemmotiveering vast te 
honden. 

Verlangt een van de leden zijn stem te motiveeren Y 

De IlCer Prawoto : Gaarne, Mijnheer de Voorzitter. 
Ons geacht medelid, de heer Ver boom, heeft in het vuur 

van zijn redevoering in eersten termijn den voorgestelden 
maatregel van zijn mooi omhulsel ontdaan. Hij zegt in zijn 
rede op pag. 20 van het Stenografisch Verslag (roneo) : 

"Het gaat hi er tenslotte in de allereerste en allereerste 
plaats om het algemeen belang en dat is in deze zaak 
overheerschend. Als het algemeen belang dezen maat
regel eischt, en dat eischt het naar mijn overtuiging, dan 
geef ik daaraan mijn stem, ook al zou dat beteekenen 
eon aantast ing van de decentralisatiegedachte en van de 
gemeentelijke autonomie. Ook al zou dat in wezen een 
fascistische maatregel zijn." 

De Voorzitter : Denkt U eraan, dat U bij stemmotiveering 
niet in debat treedt? U moet Uw eigen stem motiveeren. 

De heer Prawoto: Ja, Mijnheer de Voorzitter. 
Het criterium van het algemeen belang, door den heer 

Verboom naar voren gebracht, loopt in dit geval niet parallel 
met llet begrip van algemeen belang door onze groep gehnl
digd . Volgens onze meening behoort o.a. de aantasting van 
de positie del' democratisch opgezette autonome lichamen in 
strijd met het algemeen belang te worden geacht. 

(Roep, Kan.) 
Vorder zal het regeel'ingsontwcrp, indien eenmaal wet 

geworden, een verslechtering van de positie van de locale 
ambtenaren tengevolge hebben. Uit dit alles, en ook omdat 
onze groep ten volle onderschrijft de rede van den heer Ker
stens, is het begrijpelij k, dat onze groep haar stem niet aall 
het ontwerp kan geven. 

De heer Roep : Mijnheer de Voorzitter! Ik neem gaarne op 
gezag van de Regeering aan, dat er zich gevallen voorgedaan 
hebben van benoeming door den raad onder politieken in
vloed. Waar die politieke invloed of combinatie van politieke 
invloeden in den raad tot dit gevolg hebben geleid, zal mijns 
inzieni dezelfde werking ook onherroepelijk, doch minder 
waarneembaar, geschieden in de colleges van dagelijksch 
bestuur. Immers, de colleges van dageiijksch bestuur bestaan 
uit de vertrouwensmannen der politieke partijen en derzelver 
combinaties. 

De besprekingen en overwegingen in dit dagelijksch be
stuur zullen echter geheel aan de openbare waarneming zijn 
onttrokken. 

Indien het kwaad, dat de Regeering signaleert, aanwezig 
is, zal deze ordonnantie naar mijn vaste meening slechts dit 
kwaad verplaatsen en van de openbare waarneming brengen 
in de sfeer van de beslotenheid. 

De aanwezigheid van feitenmateriaal neem ik ook onvoor
waardelijk aan. Geen enkel systeem zal bepaalde invloeden 
geheel uitsluiten, ook zelfs niet, indien een eventueele 
benoemingsbevoegdheid bij den raadsvoorzitter zou berusten. 
Echter kan wel remmend tegen verkeerde invloeden worden 
opgetreden, maar dat kan ook in het bestaande systeem. 

Ik zal tegen het regeeringsontwerp stemmen, maar ik zou 
der Regeering willen verzoeken tegen de gesignaleerde 
invloeden, voorzoover zij tot benoeming van minder geschik
ten of ongeschikten zouden leiden, de volgende maatregelen 
te nemen. 

Ik zou de Regeering willen verzoeken de voorzitters van 
locale- en andere raden te instrueeren een stipt gebruik te 
maken van de opschorting vnn de uitvoering van raads
besluiten in de daarvoor in aanmerKing kom ende gevallen 
Vrtll ongewenschte benoem inge n en ik zou del' Regeerlnp: zelf 
in overweging willen geven om, indien noodig, rustig en 
krachtig haar vernietigingsrecht te hanteeren. 

(De heer B I a a uw: Ik kan mij hierbij volkomeu aan
sluiten .) 

Inderdaad, zooals de heer Blaauw in tweeden termijn zeide, 
zullen enkele gevallen van toepassing van dit vernietigings
recht, indien al noodig, in hooge mate saneerend werken. 

Voorts zou ik der Regeering willen aanbevelen de raden 
uit te noodigen in de gevallen, waarin dat mogelijk is, de 
benoemingen door een proeftijd te c10en voorafgaan. Blijkt 
in de praktijk, dat inderdaad minder geschikten zijn be
noemd, welnu, dan kan de raad, zichzelf corrigeerend, op
treden. 

Met het systeem van benoemingen op proef, vereIer met de 
instructie aan de voorzitters van de raden om eventueel 
gebruik te maken van art. 36 der Stadsgemeente-ordonnantie 
en de correspondeel'ende artikelen van de pro vincie en 
regentschaps-ordonnanties en tenslotte met de wezenlijke 
hanteet'ing door de Regeering zelf van het vernietigingsrecht, 
kan mijns inziens voldoende bescherming worden verkregen 
tegen benoemingen in strijd met het algemeen belang. 

Alvorens aan deze raden een zeer belangrijke bevoegdheid 
te ontnemen, zou ik, waar reeds in belangrijke mate beper
kingen zijn opgelegd bij de wijze van bestuursvoering door 
de gedecentraliseerde raden, het met deze dOOl" mij aanbe
volen maatregelen eerst nog eens willen probeet·en. 

De heer Kan : Mijnheer de Voorzitter! Ik zou willen 
verklaren, dat ik mij schaar aan cic zijde van de Regeering. 
Ik heb lUet aandacht de debatten gevolgd en de bezwaren 
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(Kan.) 
aangehoord, welke tegen het voorstel van de Regeering naar 
voren zijn gebracht. Desniettemin, afgaande op hetgeen ik 
als lid van verschillende raden ook heb kunnen medemaken, 
ben ik van meening, dat het in de Regeering ten zeerste is 
toe te juichen, dat Zij, inziende, dat de verwachting niet is 
beantwoord, welke is neergelegd in de aanvankelijk gevolgde 
redactie van de bepaling, bevattende een machtiging aan 
de locale raden om die benoemingen te bewerkstelligen, het 
tijdstip aangebroken acht om de bakens te verzetten en niet 
heeft geschroomd om in de historie in te grijpen en verkre
gen rechten als het ware weder terug te nemen. 

Ik laat mij hierbij ook leiden door de gedachte, dat de 
vertrouwensmannen van een Ioealen raad zeker dat ver
trouwen moeten verdienen om zich te kunnen handhaven. 
Wel is waar worden hierdoor, zooals de heer Roep zooeven 
opmerkte, benocmingen aan de openbaarheid onttrokken, doch 
het komt mij voor, dat de raad ten allen tijde het recht heeft 
het vertrouwen op te zeggen, gesteld in zijn vertrouwens
mannen, zoo dra een benoeming blijk gceft van partijdigheid 
of hoe dan ook, van niet te hebben opgeleverd the right 
man. Waar zulks behoort heeft de raad de plicht en naar 
Clijll bescheiden meening is zeker hier van een recht sprake. 
om zijn vertrouwensmannen te desavoueeren bij dergelijke 
benoemingen. 

(De heer D e Hoog: En zoudt U de burgemeesters en 
regenten dan willen desavoueeren ') 

Daar komt nog bij, dat weliswaar de Regeering in casu het 
recht heeft, gedane benoemingen ongedaan te maken, doch 
een ieder zal mij wel toegeven, dat de Rcgeering dergelijke 
maatregelen tot het uiterste minimum heeft te beperken, 
evenals zulks het geval is ten aanzien van haar recht om 
de conflictenregeling toe te passen, en dat Zij ook dit slechts 
in de uiterste noodzaak doet. 

(De heer Soa n g koe Tl 0 n : Het zal moeilijk gaan.) 
Resumeerende derhalve herhaal ik, dat het mij wil voor

komen, dat el' meer voor het regeeringsstandpunt valt te 
zeggen dan voor hetgeen de tegenstanders daartegen hebben 
geopperd, aUlOewel ieder in zijn gezichtskring terzake wellicht 
gelijk mocht hebben. 

(Voorzitter.) 
De Voorzitter: Thans kan tot stemming worden overge

gaan. 

De ontwerp-ordonnantie wordt in stemming gebracht en 
verworpen met 5 stemmen vóór en 9 stemmen tegen. 

V Ó ó r stemmen de leden : Kan, Verboom, Van Helsdingen, 
Sosrohadikoesoemo en de Voorzitter. 

Te ge n stemmen de leden: Soallgkoepon. Kerstens, Moh. 
Noor, Blaauw, Soetardjo, De Hoog, Roep, Thamrin en 
Prawoto. 

De Voorzitter: A a n deo r dei s de be h a n d e-
1 i n g van deo n t w e l' p - 0 r don na n tie tot w ij z i
ging van de ki esordon nanti e - gemeû n te
raden. (Ond. 130. ) 

In de eerste plaats wil ik hierbij de vraag aan het College 
voorleggen of een dcr leden er bezwaar tegen heeft, dit onder
werp, ofscboon het niet voor openbare behandeling op den 
rooster van werkzaamheden is vermeld, nu daarover bij het 
afdeelingsonderzoek geen opmerkingen zijn gemaakt, toch thans 
af te doen. 

Hiertoe wordt besloten. 

De Voorzitter : Ik heet dan eerst den heer Levelt. die voor 
het eerst als Regeeringsgemaehtigde in dit College aanwezig 
is, van harte welkom. 

Wanneer niemand het woord verlangt, kan thans tot stem
ming worden overgegaan. 

De ontwerp-ordonnantie wordt zonder beraadslaging cn 
zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De vergadering wordt te 11.35 uur v.m. gesloten . 
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20sto VERGADERING. 

Vergadering van Dinsdag 16 Februari 1937. 

(Bijeenroepingsunr: 11.15 voormiddag.) 

Verwelkoming van den heer R. Wiwoho Poerbohadidjojo 
als nieuw lid van het college dool' den Voorzitter - Afwezig
heid van den heel' Weyer nit de vergaderingen van het 
C. v. G. gedurende een maand. - Ingekomen stuk. - Voor
zieningen omtrent de in het reglement op de godsdienstige 
rechtspraak opgenomen bevoegdheidsafbaken ing tussch en 
weI'eldlijken en godsdienstigen rechter (Ond. 74). - Ver
lenging werkingstermij n ordonnantie 0.n1 . nopens terug
zendi ng van arbeiders, buiten Ned.-Indië in dienst genomen 
of aangeworven (OLl d. 127). 

Vom-zitter: cle heer Mr. W. H. VAN HELSDINGEN. 

Tegcllwool'dig met den Voorzitter 13 leden, te weten: de 
heeren Blaauw, Van Helsdingen, De Hoog, Kan, Kerstens, 
Prawolo Socmodilogo, Soangkoepoll, Soetardjo, Sosl'ohadi
koesoemo, Thamrin, Verboom en 'V iwoho. 

Regcering'sgemachtigde: de heer Entboven. 

De Voorzitter: Geachte Medeleden! Ik open deze ver
gadering en h e e t har te l ij k wel k 0 m- cl e n h e e r 
W i w 0 ho, die voor het eerst in deze zaal aanwezig is als 
lid vall het College van Gedelegeerden iu de plaats van den 
heer Mohamad Noor. 

Ve,·der stel ik voor - conform artikel 17 van de Volks
raaclspositic regeJin g -192G - te constateeren, dat de 11 c C' r 
\V eye r een maand afwezig is g 0wee st uit 
d cve r g a cl e r j n gen v a 11 het Co 11 e ge van 
Ge del e g eer cl e n. 

Aldus wo rdt besloten. 

De Secretaris deelt mede, dat bericht is ontvan gen van 
den heer Hoep, dat hij verhillde,'d is de vergadering bij te 
wonen. 

Dit bericht wordt voor kennisgeving aangenomen. 

De Voorzitter: A a n deo r d e i s d e voo r t z e t
t ill g der behandeling van de ontwerp
o l' d 0 11 n a n tie, hou cl e n cl e voo l' 1 0 0 P i g e voo 1'

zieningen omt l' e nt de in het r eg l ement 
o p d ego d sdi e n s tig e I' C c hts P l' a a kop g e
nOlnen bevoegdheidsafbakening tusschen 
we" e ] d I ij ken eng 0 cl sdi c n s tig e 11 r ee h ter 
(Olld. 74), als gewijzigd bU monde van d e n 
Heg e e I' i 11 g S g e lil a e h tig cl e 1 Il Z ij n a n t w 0 0 l' d 
i n eersten tel'llIijn (Vel'g'. C. y, Cl, 20 Januari 
1937) . 

De heel' Soetardjo: Mijnheer de Voorzit t er! Ik stel er 
prijs op om tel' voorkom ing van eenig misverstand even de 
redenen op te sommen, waarom wij ons amendement in cle 
vorige vergadering hebben ingediend. 

Gelijk ik bij de behandeling van het aanhangige onderwerp 
heb gezegd, heeft de betrokken bevolking reeds lang op de 
invoering van de ordonnantie van 1931 gewacht, omdat de 
hui clige toestand dringend verbeterin g vereischt en behoeft, 
Uit dat oogpunt beschouwd zouden wij het liefst zien, dat 
al die rcgeli ng'en, die vastgesteld zijn in 1931 in haar geheel 
wOl'den in werking gesteld. Daartegen bestaan naar het 
schijnt nog steeds financieele bezwaren, 

Handellngen. Zi tUng,s jaar 1936-1937. 

(Soetardjo, Wiwoho.) 
Uit dien hoofde achten wij het gewenscht, ja, OIlS inziens 

is het urgent, dat die regelingen althans gedeeltelijk worden 
ingevoerd . 

Het is in den Regeeringsgemachtigde voor Justitie te loven, 
dat het initiatief daartoe van hem is uitgegaan en het 
gedeelte, dat naar zijn meemng als het eerste in aalllllerking 
moet worden gebracht om ingevoerd te worden en wel omdat 
die maatregelen - dat zijn die maatregelen welke vervat 
zijn in het aanhangige ontwerp - nagenoeg niets of mjs~ 
schiel1 nIets, zullen kosten. 

Het betreft n .l. de ovel'dracht van de erfrechtspraak ,üt 
handen van den priesterraad aan den landl'aad. 

Hoewel deze maatregel belangrijk is te achte n, moet wor
den geconstateerd, dat het andere deel van de rechtspraak 
n.l. dat betreffende huwel\jken en echtscheidingen nog 
steeds in handen zal blijven va n den priesterraad, die gelij k 
was voorgenomen , nog niet aan een herziening of betel' : ver 
betering zouden worden onderworpen. Omdat dezé herzie
ning bljjkbaar op onoverkomelijke financieele bezwaren 
stUit. hebben wij ons bij handhaving van den tegenwoordigcn 
toestaud willen neerleggen, hoewel - het zij nogmaals ge
zegd - met een zwaar hart, 

Maa l' dan moet naar mijn meening de VOOl'genornen instel
ling van de toezicht-instantie, met name bet Hof voor j\1:o~ 
hammedaansche Zaken, tel' hand worden genomen, opdat al~ 
thans de uitspraken van de priest,erraden aan een beter en 
deskundiger toezicht kunnen worden onderworpen. Boven
dien biedt de instelling van het Hof voor Mohammedaansche 
Zaken gelijk ik destijds zeide andere voordeelen, die ik niet 
nogmaals wil opsommen. De instelling va n dit hof op korten 
termijn is naar onze meening ook mogelijk met het oog op 
de financieele consequenties, 

Niettemin hebben de onderteekenaren van het amendement 
na de gerezen bezwaren van de zijde der Regeering - hoewel 
deze bezwaren hen ietwat overdreven voorkomen - uit eigen 
beweging het in werking treden van de regelingen Illet be~ 
trekking tot de lIlstelling van dat hof gesteld op 1 Juli 1937 
instede van 1 ApJ'i1 van dat jaar. Deze tegemoetkomende 
houding is geenszins te danken aan het niet~bestaande feit, 
dat ondel'teekeual'cn zich voo r venfissingen zagen gesteld, 
gelijk destijds werd vermeend, doch spruit voort uit de beste 
bedoelingen j ege ns de Regeering. 

Ik breng ons college nogmaal s in herinneri ng, da.t het 
iuitiatieÏ tot het indienen van deze ontwerp~ol'donnantie van 
de Regeering is uitgegaan, zonder dat van de zijde van den 
Volksraad ook maar een ige aandran g terzal,e is uitgeoefend. 
Dit nu weten de onderteekenaars te waardeeren en aan die 
waardem'ing hebben ze in bedoelde tegemoetkomende hou~ 
ding uitdrukking willen geven, Thans kan ik verk laren, dat 
de onderteekenaars zelfs bereid zijn, niet om terug te krabbe
len, doch wel, als blijk van persoonlijke wnardeel'ing aan 
het adres van den Regeeringsgemachti gde, aan wiens initia~ 
tief het is te danken, dat deze ontwerp-ordonnantie aanh an
gig is gemaakt, het amendement in zijn geheel terug te ne-

, men en el' zelfs niet eens een motie voor in de plaats te 
stellen ........ . 

(De heer Ver b oom : Bravo!) 
. ..... . .. indien slechts de Hegeering bereid is toe te zeggen, 

dat nog dit jaar een ontwerp-ordonnantie zal worden in ge~ 
diend met het doel, het instituut voor J\1:ohammedaanschc Za
ken per 1 Januari in bet leven te roepen. Naar ik hoop zal 
de Regeeringsgemachtigde ons deze toezegging kunnen doen, 

De heer Wiwoho : M~"heer de Voorzitter! Ik moge be
ginnen, met U dank te zeggen voor het woord van welkom., 
door U zooeven bij mijn intrede in dit college tot mij gericht. 

Nu het amendement blijkbaar staat t e worden ingetrokken 
wil ik de Regee ring in overweging geven, in het OI1S t ,z.t, 
ter behandeling aan te bieden nieuwt; ontwerp, de termino
logie meer dan tot nu toe geschiedde in overeenstemming te 



272 

20ste YERGADERING - DINSDAG 16 FEBRUARI 1937. 

Voorzieningen omtrent de in het reglement op de gods dienstige rechtspraak opgenomen bevoegdheidsnfbakening 
tusschen wereJdJijken en godsdienstigen rechter (Ond. 74). 

(Directeur van Justitie.) 
brengen met het Islamietische gevoelen, door n.l. instede van 
het woord "Mohammedaanseh" en zijn afleidingen, het woord 
"Islamietisch " en zijn afleidingen te bezigen. Ik heb reeds in 
1931 een desbetreffend verzoek gedaan en daarop van de 
Regeering een instemmend antwoord gekregen, zoodat wij 
reeds in 1932, zoowel in de begrootingsstukken als in de 
betrekkelijke Afdeelingsverslagen en Memories van Antwoord 
steeds bet ';voord Islam en zijn afleiclingen aantreffen. Ik 
behoef, nadat ik destijds deze kwestie in den breede heb 
uiteengezet zeker niet in herhaling te treden. Alleen wil ik 
nog eens uitdrukkelijk verklaren, dat de naam van den 
godsclienst, dien ik belijd "Islam" is, zulks uitdrukkelijk 
in den Quoran vermeld. Immers Soera ~, apt 3 van den 
heiligen Quoran zegt: "En Ik heb voor U den Islam als 
godsclienst gekozen" en op een andere plaats in den Quoran 
staat: "Waarlijk, de (ware) godsdienst is bij Allah, de Is
lam." (3 : 18). Door het Westen is ten onrechte de Islam in 
navolging van andere godsdiensten "Mohammedaansche gods
dienst" genoemd, zulks naar den naam van den stichter. 

Ik hoop, dat de Regeering bij het opmaken van het ont
werp van het Hof voor Mohammedaansche Zaken, ik zal het 
nn maar al vast noemen Hof voor Islamietische Zaken, met 
deze terminologie rekening zal willen houden. 

De heel' Enthoven, directenr van Justitie : Mijnheer de 
Voorzitter! Met voldoening heeft de Regeering van het ge
achte lid, den heer Soetardjo, vernomen, dat de onderteeke
naars van het amendement bereid zijn, zij het onder een 
bepaalde voorwaarde en op het misschien niet geheel zake
lijke motief van persoonlijke waardeering, van hun amende
ment afstand te doen. De voorwaarde zon zijn een toezegging 
der Regeering. 

Om niet onlloodig lang te zijn, zal ik gaarne verklaren, 
hoe de Regeering de zaak op het oogenblik ziet, waaruit van
zelf voortvloeit, welke toezegging gedaan kan worden. 

Ik moge echter wel even in herinnering brengen, dat het 
amendement, zooals het hier ligt, ook technisch niet brnikbaar 
is. Ik zal er niet diep op ingaan, maal' om eenig idee te 
geven: er staat o.a. in artikel 7 c - dat na artikel 7 ingevoegd 
moet worden - "op de wijze in artikel 8 omschreven", Dit 
artikel wordt echter bij dit amendement niet ingevoegd, zoo
dat artikel 7 c verwijst naar een bepaling, die in het ontwerp 
niet voorkomt. Dan heeft men telkens den tekst gevolgd van 
Staatsblad 1931, waarin sprake is van een "griffier", terwijl 
er nog geen griffier is. 

De Regeering hceft zich ten aanzien van het amendement 
dlls in de eerste plaats gerealiseerd, dat het, zooals het hier 
ligt, niet afgekondigd kan worden, omdat er bepaalde tech
nische onjnistheden in voorkomen. Maar, afgescheiden daar
van ging het voornamelijk om het in werking treden. Nu 
acht het geachte lid de bezwaren, die van regeeringszijde zijn 
voorgebracht, tegen den voorgestelden datnm van inwerki'ng
treding, zij het op een iets later tijdsti p dan de andere be
palingen van het ontwerp, ietwat overdreven. Dit moet ik 
even rechtzetten, omdat het geachte lid dan wellicht tot de 
overtuiging komt, dat er toch heel wut meer aan vastzit, dan 
hij zich voorstelt. 

Wat is er nog DoDdig? Er is noodig, dat er nog heel wat 
gedaan wordt en heel wat beslist wordt, alvorens kan worden 
overgegaan tot de instelling van het Hof voor Mohammedaan
sche - of, zooals de heer Wiwoho wenscht - I slamietische 
zaken. 

Er moet worden vastgesteld, waar het hof zal gevestigd moe
ten zijn, dat laat de ordonnantie in het midden. Er zal ook 
moeten worden beslist, of het hof aanstonds voor geheel Java 
dan wel eerst voor een gedeelte van Java, bijv. West-Java in 
werking zal treden. Dat is een punt, dat bij de eerste be
handeling ook nuar voren is gekomen en waarvoor een bij
zondere reden is, omdat men zich nog niet kan voorstellen, 
welken omvang de hooger beroepsreehtspraak zal nemen. Het 

(Soetardjo.) 
is eenvoudig niet te zeggen, hoeveel werk het hof zal krijgen. 
Men kan misschien wel komen tot een taxatie van het aantal 
zaken, dat de priesterraden na de reorganisatie tc behandelcn 
zullen krijgen, maar welk gedeelte van die zaken in hooger 
beroep zullen komen, daarvan is geen taxatie te maken. 

Wij weten dus niet, hoeveel werk dit college zal hebben 
en daarvan hangt ook nog af, welke personen bereid zullen 
worden gevonden, in dit hof als voorzitter, maar vooral ook 
als lid zitting te nemen, en of men voor die personen eon vaste 
bezolcliging moet vaststellen of wel een zittingsgeld. 

En tenslotte, el' zal, wat bij de priesterraden nu ontbreekt, 
een griffier moeten zijn. Die griffier zal een man moeten zijn 
die veel van het werk voorbereidt en afwerkt. Hij zal jurist 
moeten zijn en daarom zal dan iemand gevonden moeten 
worden, die wellicht nog eenige voorbereiding zal noodig 
hebben en zich zal moeten inwerken in de bestaande gods
dienstrechtspraak. Alvorens dit alles in orde is, mag men 
eenvoudig den datum van inwerkingtreding niet vaststellen; 
dat zou geen goede wetgeving zijn en de Regeering heeft 
dat dan ook voor het gedeelte, dat in werking zal treden niet 
gedaan alvorens alles gereed was om in werking te treden. 

Nu gaat het er om, wat verder zal gebeuren. ZoonIs het 
geachte lid nit mijn woorden reeds zal hebben afgeleid, is 
aan de voorbereiding reeds begonnen; er is een aa nvang mee 
gemaakt. Het geachte lid zal wellicht weten. dat er reeels 
overleg is gepleegd, o.a. met den aelviseur voor Inlandsche 
Zaken en zijn bureau. Ook tcn aanzien van de kosten heeft 
de Regeering - ik zal niet zeggen een onderzoek ingesteld, 
maar Zij heeft zich wel afgevraagd, welke kosten hiermede 
gemoeid zouden zijn en een rnwe taxatie van di e kosten heeft 
aangetoond, dat deze niet van dien aard zijn, dat ze een 
bezwaar zullen opleveren . De Regeering wil dns over het 
kosten bezwaar heenstappen. 

Zij stelt zich dan ook voor, binnen een jaar andermaal zich 
met het college te beraden en dan over den tweeden stap, 
die ten aanzien van deze regeling te doen valt, d.i. de instel
ling van een Hof voor Mohammedaansehe Zaken. Ik zeg 
het dns in 'dezen vorm, dat de Regeering over een jaar dan 
wederom met eli t college zich zal beraden. 

Zij hoopt dat dit dan zal zijn over de instelling en den 
datum daarvan . 

(De heer Th a m rin: In welken vorm zal de aanleiding 
tot dat beraad komen?) 

In den vorm van een ontwerp·ol'clonnantie tot instelling 
van het hof. 

Het komt de Regeering voor, dat onder deze omstandig
heden de onderteekenaren van het amendement veilig afstand 
daarvan kunnen doen. Het zou de zaak niet verder brengen, 
de invoering niet bespoecligen en alleen de Regeering in 
moeilijkheden hrengen, omdat het, zooals het voor ons ligt, 
practisch niet kan worden ingevoerd. De Regeering zal het 
dan ook op prijs stellen, indien de voorstellers aan hnn voor
nemen gevolg willen geven en van het amendement afstand 
willen doen. 

In de tweede plaats, in antwoord op hetgeen de heel' 
Wiwoho heeft voorgebracht, de Regeering zal gaarne het 
door hem ter sprake gebrachte punt bij de verelere behan
deling van de regeling op de godsdienstige rechtspraak in 
overweging nemen. 

De heer Soetarojo : Mijnheer de Voorzitter! Ook na de 
opsomming door den Regeerin gsgemachtigde van de bezwaren 
tegen de invoering van het Hof voor Mohammedaansehe 
Zaken, zooals de onderteekenaal's van het amendement die 
wenschen, ben ik er niet van overtuigd, dat die bezwaren 
onoverkomelijk ziïn. 

De geachte Regeeringsgemachtigde heeft zooeven terloops 
gezegd, dat mij bekend is, dat van de zijde van het depar
tement van Justitie overleg is gepleegd met het Kantoor 
voor Inlandscne zaken. Juist op grond van deze wetenschap 
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terugzending van arbeiders, buiten Ned.-Indië in dienst genomen of aangeworven (Ond. 127). 

(Soetardjo. ) 
ben ik des te meer tot de overtuiging gekomen, dat alle 
bezwaren, welke door den geachten Regeeringsgemachtigde 
zijn opgesomd, wel degelijk van dien ·aard zijn, dat ze binnen 
den tijd, zooals de onderteekenaars van het amendement 
zich dien hebben gedacht, op te lossen zijn. 

Om de zaak te bekorten, Mijnheer de Voorzitter, het gaat 
er bij de onderteekenaars alleen <YIIl, de instclling van het 
Hof voor Islamietische Zaken - om aan de wenschen van 
den heer Wiwollo tegemoet te j<:omen - zoo spoedig mogelijk 
tot stand te zien gebracht en dan is er naar het oordeel van 
de onderteekenaars geen reden meer aanwef:ig om zich verder 
te verzetten tegen de suggestie van de zijde der Regeel'ing. 
Wii verklaren ons dan ook bereid, ons amendement terug 
te nemen. 

De Voorzitter : De amendementen-Soetardjo c.s. (Ond. 
74, st. 6) zijn door de voorstellers ingetrokken en maken 
derhalve geen onderwerp van beraadslaging meer uit. 

Thans kan tot stemming worden overgegaan. 

De artikelen I t/m V - art. V, als gewijzlgd bij monde 

(Voorzitter.) 
van den Regeeringsgemachtigde in de vergadering van 20 
Januari j .l. - en de aldus gewijzigde ontwerp-ordonnantie 
in haar geheel, worden achtereenvolgens zonder hoofdelijke 
stemming aangenomen. 

De Voorzitter: A a n deo r dei s het voo r s tel 
t ot reehtstreeksehe openbare behandeling 
v an de ontwerp-ordonnant i e tot nadere 
v erlenging van d e n werkingstermijn der 
o r d 0 n11 a n tie o. m. nop e n s de ter u g zen din g 
v an arbe iders, buiten Nederlandseh-Indië 
i n dienst I>:enomen of aangeworven. (O nd. 
l27.) 

Zonder beraadslaging en zonder hoofdelijke stemming 
wordt tot rechtstreeksche openbare behandeling besloten . 

De ontwerp-ordonnantie wordt zonder beraadslaging en 
zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De vergadering wordt te 11.36 11. v.m. gesloten . 
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21ste VERGADERING. 

Ver g a d erin g van Din s dag 23 Feb l' U a l' i 1937. 

(Bijeenroepingsuur : 9 voormiddag) . 

Ingekomen stukken. - Nadere wijziging militaire dienst
tijdpensioenreglementen (Ond. lIS) . - Wijziging en aan
vulling van de Inilische Tariefwet en van het tarief van 
invoerrechten (Ond. 12S) . - Vierde rapport del' Commissie 
voor de Verzoekschriften. 

Voorzitter: de heer Mr. W. H. VAN HELSDINGEN. 

Tegenwoordig met den Voorzitter 12 leden, te weten: de 
heeren Blaauw, Van Helsilingen, De Hoog, Kan, Kerstens, 
Soangkoepon, Soetar<ljo, Sosrohadikoesoemo, 'rhamrin, Vel'· 
boom en Wiwoho. 

Regeeringsgemachtigde: de heer De Bruyn Kops. 

De Voorzitter : Geachte Medeleden! Ik open deze, ver· 
gadering. 

De Secretaris deelt mede, dat zUn ingekomen: 

A. Bericht van verhindering wegens ziekte van den heer 
Roep. 

Wordt voor kennisgeving aangenomen. 

B. De volgende Regeeringsbrieven en besebikking: 
1. Brieven van den 1sten Gouvernements-Seeretaris van 

19 Februari 1937 Nos. 351/B en 352/B houdende mededeeling, 
dat in overeenstemming met den Volks raad zijn vastgesteld 
aanvullende begrootingen betreffende afdeelingen VII (Ond. 
142) en VIII (Ond. 13S) der begrooting voor 1937. 

2. Brief van den 1sten Gouvernements-Seeretaris van 18 
F ebruari 1937 No. 347fB betreffeude de verlengiug der tiu
restrictie-overeenkomst. 

3. Besluit van den Gouverneur-Generaal van 17 Februari 
1937 No. 28 houdende machtiging aan den Directeur van Fi
nanciën om gedurende het jaar 1937 op den voet van artikel 
42 der Indische Comptabiliteitswet en met inachtneming van 
de desbetreffende voorschriften sommen tel' goede rekening 
te verstrekken voor het doen van uitgaven verband houdende 
met de voorgenomen welvaartswerken op Madocra. 

De stukken worden ter inzage gelegd ter secretarie van deQ 
Volksraad. 

C. Notulen van de vergadering vau den ,Raad van het 
waterschap "Opak Progo" van 4 Februari 3937. 

Worden ter inzage gelegd ter secretarie van den Volksraad. 

De Voorzitter : Aan de orde is de behande. 
lin g van de ontwerp-ordonnantie tot 
nadere wijziging van de militaire dienst-
tijdpensioenreglementen. (0 nd. US. ) 

Deze ontwerp-ordonnantie wordt zonder beraadslaging en 
zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voorzitter: Aan de orele is de behande. 
ling van de ontwerp-ordonnantie tot 
wij zigi ng en aanvnlling van de Tndisehe 
T a l' j e f wet e n van het t a r i e f van i n v 0 e r
l' e e h ten, a I s Dl ede tot b n i ten w e r kin g s t e 1-
I i n g van a l' tik e I 16 der I n dis c h e C 0 m p t a. 
biliteitswet. (Ond. 12S.) 

De heel' Verboom : Mijnheer de Voorzitter! Het spreekt 

(Verboom. ) 
vanzelf dat de fractie, welke ik in deze zaal vertegenwoorclig, 
zeer is ingenomen met het voorstel, dat hiel' voor ons ligt. 
Onze iraetie heeft, voor en na aangedrongen op verlaging 
der vaste lasten en wil zijn dan ook erkentelijk, dat de Regee
ring deze zaak tel' hanel heeft genomen en dat dit is geschied 
met zoo grooten spoed. Uit een uitlating van den Regee
ringsgemachtigde bij een vorige gelegenheid meen ik te 
moeten concludeeren, dat met deze voorstellen wordt voor
uitgeloopen op een algeheele herziening van de tariefwet, 
die reeds lang in voorbereiding is - ik meen al een jaar of 
twaalf -; in verband daarmede zou ik willen vragen, of de 
Regeering ons reeds kan mededeelen, wanneer de volledige 
herzieningsvoorstellen te verwachten zijn. Gelijk toch reeds 
eerder tot uitdrukking is gekomen geldt het hi er een 
uiterst belangrijke zaak. 

In de tbans aan de orde zijnde ordonnantie wordt voor
gesteld onder meer vrijstelling van invoerrecht voor verkeers
en bedrijfsvliegtuigen ; dit voorstel heeft uit den aard der zaak 
mijn volle instemming. Ik heb bij herhaliug gewezen op het 
groote belang, dat Nederlandsch-Indië heeit bij het lucht
verkeer en de luchtvaart in het algemeen. Ik kan dezen maat
regel dan ook uiet anders dan zeer toejtuchen. 

In de commissies is echter bepleit deze vrijstelling, clie 
thans alleen voor bed rij fs- en verkeersvliegtuigen geldt, uit 
te breiden tot sport- en zweefvliegtuigen. De Hegeel'ing 
wijdt daaraan in de Memorie van Antwoord een korte pas
sage en zegt: 

"De Regeering ziet de belangen, welke met de be
oefening van de vlieg- en zweefsport zijn gemoeid, niet 
voorbij. Echter zijn die belangen niet van zoo spreken
den aard, dat vrijstelling van invoerrecht voor sport
en zwaafvliegtuigen gewettigd te achten is." 

Men zal zich wel kunnen voorstelle n, dat ik door dit ant
woord ietwat teleurgesteld ben. Het geldt hier een in mijn 
oogen zeer belangrijke zaak. De luchtvaart speelt in dezen 
tijd overal elders een belangrijke rol en die rol is, of 
kan althans, in een land als Nederlandsch-Indië met zijn 
zeer groote afslanden nog veel belangrijker zUn. Ik denk aan 
het burgerluchtverkeer: door de nieuwe lijnen, die de Knilm 
geopend heeft en de snellere toestellen, die .gebruikt worden, 
is het mogelijk, dat men zich in eenige uren verplaatst over 
afstanden, waarvoor men vroeger dagen en zelfs weken noo
dig had. Deze groote voordeelen zullen nog meer uitkomen, 
wanneer de Knilm in de gelegenheid is het luchtnet uit te 
breiden en luchtverbindingen over den geheelen archipel tot 
stand komen. 

Hetzelfde geldt voor de militaire luchtvaart. Het moet 
van onberekenbaar belang worden geacht, dat binnen een 
12 uur van het centrum uit zelfs de verst verwijderde posten 
met bommenwerpers kunnen worden bereikt; daardoor komt 
de defensie, die voor ons zulk een moeilijk probleem is, in 
een geheel ander licht te staan. 

Juist daarom acht ik echter ook de vliegsport van zoo 
groot belang, omdat zij ons de bibit zal leveren, waarop wij 
in geval van nood zullen kUWlen terugvallen en omdat voorts 
de vliegsport de belangstelling voor de luchtvaart en alles 
wat ermede verband houdt, aanwakkert. Die belangstelling 
is noodig, om de luchtvaart tot ,grooten bloei te brengen, en 
alleen wanneer een groote bloei kan worden bereikt, zal het 
mogelijk zijn, luchtverbindingen over den geheelen archipel 
iu stand te houden. 

De belangstelling voor de lllchtsport is er, zoowel onder de 
ouderen als onder de jongeren, clat is mij herhaaldelijk ge. 
bleken. Een bezwaar daarbij zijn echter de groote kosten ; 
bij die kosten spelen vanzelf de kosten van aa nschaffing
van de toestellen een zeel' gl'oote 1'01. 

In een artikel, dat in het aanstaande nmnmer van het tUd
schrift "L'l1chtvaart" zal verschUnen en waarvan men zoo 
vriendelijk is geweest mij inzage te geven, word t. hieromtrent 
o.m. gezegd: 
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(Verboom.) 
"De Koninklijke Nederland.eh-Indische Vereeniging 

voor Luchtvaart en de Nederlandseh-Indisehe Vliegelubs 
te Bandoeng en Soerabaja spannen hunne uiterste krachten 
in om de vliegsport in deze Gewesten te bevorderen, doch 
ze zijn reeds blij, wanneer ze geen terrein verliezen. 
De Malangsehe Vliegclub staat er evenzoo voor, ook zij 
kan haar vleugels niet verder uitslaan. De contributie 
en het lesgeld zijn reeds zoo laag mogelijk gesteld, lager 
zelfs dan in verschillende andere landen, dank zij de 
gelukkige omstandigheid, dat voor het geven van vlieg
instructie instructeurs v~m den 1\filitail'cn en den 1\'larine
Luchtvaartdienst beschikbaar worden gesteld, die geheel 
belangeloos een groot deel van hun vrijen tijd geven om 
van den vl iegclub-leerling een bekwaam sportvlieger te 
maken . 

In Noord-Sumatra, met zijn ongekende mogelijkheden, 
hceft de met zooveel geestdrift opgerichte Luchtvaart
Verceniging het zelfs nog niet tot de beoefening van de 
vliegsport h'''nnnen brengen." 

Een groote handicap is daarom het invoerrecht, dat op bet 
oogcnblik, zoowel voor sport- als voor zweefvliegtuigen, 20% 
bedraagt met 25 opcenten en voor onderdeelen 12%, cveneens 
met 25 opcenten . Deze rechten worden berekend over alle 
kosten, aanschaffingsprijs, verpakking, vervoer enz., welke op 
hct vliegtuig of de onderdeelen vallen totdat het de Indische 
tol haven van bestemming heeft bereikt. 

Op een eenvoudig sportvliegtuig, dat circa f 8000 kost, 
kom t aus aan invoerrecht voor den kooper d.i. de vliegclub 
nog een bedrag van .f 2000. 

Hetzelfde is het geval met zweefvliegtuigen, die veel goed
kooper z~n . Een zweefvliegtuig kan men voor ca .f 300 koopen; 
daarb~ komen onkosten voor verpakking en vracht, tezamen 
ruim twee honderd gulden; het hooge invoerrecht beteekent, 
dat mert daarboven nog een vrij aanzienlijk bedrag bij den 
invoer moet betalen. 

Door dit hooge invoerrecht en de andere kosten, die daar
mede verband houden, wordt de vliegsport naar de meening 
van terzake kundigen) kunstmatig op het luxepeil gehouden, 
met alle bezwaren daarvan, van populal'isecl'ing van de vlieg
sport is op het oogenblik geen sprake. 

Ik betreur dit, omdat ik de vlie,gsport van zoo groot belang 
acht. Ik zou er in dit verband op willen wijzen, dat het hier 
tot op zekere hoogte weer de zuinigheid is, die de wijsheid 
bedriegt - als ik deze uitdrukking mag gebruiken - , ómdat 
bij invoering van dezen maatregel tegenover het derven van 
inkomsten voor de Regeering ook voordeelen zullen staan. Het 
is nl. een bekend fe it, dat een groot aantal van degenen, die 
voor vlieger worden opgeleid - circa 50% - na een zekeren 
tijd afvallen, omdat zij niet voldoen aan de eischen, die te 
htmnen aanzien worden gesteld. Dat is meestal na een gemid
delde opleiding van twee maanden, dus na ongeveer 15 à 20 
instructie-uren; alle tijd en moeite, die daaraan besteed is, 
is in dat geval voor niets geweest. 

Naar de meening van d'eslrundigen zou dat "afvallen" 
belangt'\jk Inlnnell worden beperkt wanneer men een soort 
selectie zon hebben in den vorm van een opleiding tot sport
vlieger. Dat lijkt mij een groot voordeel, vooral op het oogen
blik, nu men, als ik de situatie goed begrepen heb, in Bandoeng 
met zeer grooten spoed en prijzenswaardige activiteit vliegers 
opleidt voor de toestellen, die er al zijn, en die nog in aantocht 
zijn. Dat zal in de volgende jaren zoo door moeten gaan j 
juist daarom lijkt het van zeer groot belang, dat wij spoedig 
beschikken over een groot aantal geoefende sportvliegers. 

Het verleenen van vr\jstelling van invoerrechten voor deze 
vliegtuigen. zal de Regeering, naar ik reeds zeide, in werkelijk
heid niet veel kosten. Ik heb daaromtrent op het oogenblik geen 
statistiek, maar het aantal sportvliegtuigen is in Indië betrek
kelijk gering, en de voordeelen, die de Regeering van den 
invoer daarvan heeft, zijn dat dus ook. Het aantal zweef-

HandeJingen. Zittingsjaar 1936-1937. 

(Soangkoepon.) 
vliegtuigen beperkt zich tot een heel enkel toestel. Ik meen, dat 
er een toestel in Bandoeng is geweest, dat later naar Malang 
is verkocht. Maar in ieder gè"al, al wuden er een paar zweef
vliegtnigen meer zijn dan ik thanS weet, het kan toch nooit een 
zó6 groot aantal zijn, dat de invoerrechten, die hiervoor zijn 
betaald, voor de Regeering ook maar eenige rol zouden kunnen 
~pelen. 

Wat ik vraag van de Regeering en van de schatkist voor 
een zaak, die ik zie als een zeer groot belang, is dus wel een 
zeer bescheiden offer, wanneer men daartegenover stelt, wat 
ten deze in andere landen wordt gedaan. 

Ik wil er op wijzen, dat in Nederland de Nationale Lncbt
vaartschool vanaf 1 Jannari 1931 regeeringssnbsidie geuiet, 
op grond van de overweging, dat die school het algemeen 
belang dient, o.a. wegens opleiding van aspirant-verkeers
vliegers en het kweeken van piloten, die in geval van nood 
het rijk diensten kunnen bewijzen. 

The Ro)'al Singapore Flying Club heeft bij de oprichting 
een snbsidie van 60.000 Straits dollar gekregen el1 een jaar
lijksche gouvernementssubsidie van 30.000 dollar. Deze elub 
heeft bovendien nog, zooals ik al bij een vroegere gelegenheid 
heb medegedeeld, een speciale subsidie voor het afleveren 
van sportbrevetten. Voor elk afgeleverd brevet wordt een 
extra bedrag van 460 dollar betaald . 

De Vliegclnb in Kwala Lumpur heeft bij de oprichting een 
steun gekregen van 40.000 dollar en een jaarlijksche subsidie 
van 25.000 dollar. De Vliegclub in Penang kreeg bij de op
richting een subsidie van 40.000 dollar en verder een jaar
lijkscheh gouvernementssteun van 25.000 dollar. 

In Australië worden de Engelsche sporttoestellen vrij van 
invoerrechten ingevoerd, terwijl de keuringsgelden door de 
Regeering worden betaald en landingsgelden niet verschul
digd zijn. 

Voorzoover mij bekend, is verreweg in de meeste, zoo niet 
alle Engelsehe koloniën, vrijstelling van invoerrechten voor 
Engelsche sportvliegtuigen ingevoerd . 

Uit deze cijfers en feiten blijkt voldoende, hoe men elders, 
in het bijzonder in de omliggende landen wel degelijk inziet 
om hoe groote belangen het hier gaat. In dit verband wil 
ik er nog op w;ijzen, hoe er dikwijls wordt gesproken over 
zelfvoorziening, autarkie en dergelijke meer. Ik heb daar nooit 
zoo buitengewoon veel voor kunnen voelen, maar zeker is 
het, dat als hier eerui een moeilijke tijd aanbreekt, een tijd 
van oorlog, of moeilijke internationale verwikkelingen, wij 
geheel op ons zelf zullen zijn aangewezen, en met het mate
riaal, óók met het menschenmateriaal, dat wij dan hier heb
ben, zullen moeten woekeren. 

Ook en vooral om deze reden lijkt het mij van zoo groot 
belang, dat de vliegsport hier op allerlei wijze w"rdt gesti
muleerd. Dit zeg ik niet, omdat ik zoo ontzettend oOl'log~
zuchtig ben, maar uitsluitend, omdat ik rekening wensch te 
houden met de mogelijkheden, die zich in de toekomst kun
nen voordoen. Ik zou er daarbij nog op willen wijzen dat, 
wat ik voorsta, niet alleen een voordeel zou zijn voor de mili
taire luchtvaart, maar ook voor de burgcrlijke luchtvaart. 
Deze kan ook in oorlogstijd een zeer belangr\jke rol vervul
len; daarbij kan het van veel gewicht zijn, dat wij beschik
ken over menschen, die niet vreemd staan tegenover het vlie
gen, die daarin reeds een zekere ervaring hebben verkregen. 

Om al deze redenen zou ik de Regeering met grooten na
druk willen vragen of het niet mogelijk is aan mijn verzoek, 
dat mij toch zeer redelijk lijkt en dat mij is ingegeven door 
het belang van het land, tegemoet te komen. 

De heer Soangkoepon: Mijnheer de Voorzitter! De voor
li ggende ontwerp-ordonnantie boudt inderdaad, zooals vele 
leden in het Afdeelingsverslag hebben verklaard, een belang
rijke verbetering voor handel en indnstrie in, doch behalve 
dit is ze een probaat middel tegen den smokkelhandel in 
vuursteentjes. 
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(De Hoog.) 
Waar de Regeering verder de bedoeling heeft om voor de 

voortschrijdende industrialisatie in' deze gewesten mogelijk
heden tot het verleenen van vrijdom van invoerrecht te ver
ruimen in het belang van deze bin.nenlal).dsche industrieën, 
ligt het m.i. op Haar weg, om de batikindustrieën, die voor 
haar productie grondstoffen uit het buitenland betrekken, 
van de verlaging van invoerrechten te doen profiteeren. 
Tegen de verlaging van invoerrechten op kruidnagelen bestaat 
m.i. het bezwaar, dat de strootjes-industrieën hier te lande 
daardoor de behoefte uiet zullen gevoelen, om in de plaats 
van de buitenlandsche, bin.nenlandsche kruidnagelen te ge
bruik~n. Elke verhooging van het invoerrecht op kruidna
gelen zal dus een krachtige stimulans voor de strootjes-in
dustrieën zijn om na te gaan, in hoeverre de binnenlandsche 
kruidnagelen al dan niet voldoen aan de eischen, gesteld voor 
deze strootjes-industrieën en zoodoende de noodige verbete
ring aan de binnenlandsche productie van kruidnagelen voor 
eigen consumptie van deze gewesten te bewerkstelligen. 

Ook de verlaging van het invoerrecht op de automatische 
aanstekers komt zeker in het nadeel van de hiel' te lande ver
vaardigde automatische aan.stekers. 

Zooals in het Afdeelingsverslag door een deel del' leden te
recht op werd gewezen, heeft het inheemsche product op dit 
gebied, ondanks zijn lagen prijs, nog zoo 'n geringen afzet 
verworven, en daarom lijkt het mij zeel' wenschelijk, om · in 
het beginstadium van de ontwikkeling van de hier te lande 
vervaardigde automatische aan.stekers, het invoerrecht op 
b\lltenlandsche aanstekers, veeleer te verhoogen dan te ver
lagen. Deze verhooging klemt des te meer, nu volgens de 
Memorie van Antwoord in dezen tak van nijverheid rond 
5000 arbeiders hun levensbestaan hebben gevonden. In dit 
verband meen ik dan ook, dat de bezwaren, neergelegd in 
het aan on.s college ingediend rekest van de Galvano tech
nische Industrie Fama te Lawang van 25 Januari 1937, zeker 
geg,rond zijn. 

Ten aanzien van de uitbreiding der vrijstellingen tot de 
sportvliegtuigen en zweefvliegtuigen, ben ik in tegenstelling 
met de Regeering van oordeel, dat het zeker weuschelijk is, 
in deze richting te werken. Hoewel de beoefening van de 
vliegsport en de zweefsport meer van sportieven aard is, 
neemt dit uiet weg, dat de vaardigheid van eiken Neder
landsehen onderdaan op het gebied van het luchtverkeer 
zeker ten goede zal komen aan de verdediging van deze 
gewesten tegen een eventueelen buitenlandsehen vijand. 

(De heel' Ver b 0 om: Zeer juist.) 
Ik zou zelfs willen aanbevelen, om de beoefening van de 

vlieg- en zweefsport op de een of andere manier te stimu
leeren en dit in 's lands algemeen belang. In dit ver
band en in aansluiting op hetgeen door ons geacht medelid, 
den heer Verboorn naar voren is gebracht, is zeker de vrij
stelling van invoerrecht voor sport- en zweefvliegtuigen ge
wettigd te achten. 

Ik koester de innige hoop, dat de Regeering mijn gevoelen 
ten aanzien van deze kwestie in nadere overweging zal wil
len nemen. 

De heer De Hoog: Mijnheer de Voorzitter! Ten aan.zien 
van de kwestie van den invoel' van vuursteentjes is in het 
Afdeelingsverslag het volgende opgemerkt: 

"Opgemerkt werd, dat de verlaging van het invoer
recht op vuursteentjes tot f 2.50 per kilogram plus 50 
opcenten of te zamen f 3.75 volgens bericht van des
kundigen uit importkringen niet voldoende is om aan 
den smokkelhandel in dit artikel de aantrekkelijkheid 
te ontnemen." 

De Regeering antwoordt daarop het volgende: 
"Blijkens de der Regeel'ing ten dienste staande gege

vens zijn importeurskringen in het algemeen van oordeel, 
dat bij een invoerrecht yan f 2.50 + 50 opcenten per 
kilogram de smokkelhandel in vuursteentjes niet langer 

loonend zal zijn en reëele importhandel mogelijk 7-al 
worden." 

Mijnheer de Voorzitter! Ik wil toch ten deze iets aan den 
anderen kant, ook van importeurszijde, naar voren brengen. 

De detailprijs van vuursteentjes (ferrocerium) te Singa
pore bedraagt op het oogenblik ongeveer 11 dollar, waaruit 
men kan afleiden dat de cuprijs te Singapore niet hooger 
kan zijn dan circ~ 10 dollar. Berichten van deskn.odige im
porteurs wijzen uit, dat zij offertes van ferrocerium h~bben 
ontvangen, welke nog lager liggel). dan f 10 per kg cu. 

In verband hiermede moge er op worden gewezen, dat een 
invoerrecht van l' 2.5.0 per kg plus 50 opcenten, d.i . totaal 
f 3.75 per kg nog hoog is. Een totaal in voorrecht van 35 
'à 40%, waarop de voorg,estelde regeling uitkomt, zal naar 
de meening van meerdere jmporteurs den smokkelhandel in 
dit artikel nog niet geheel kunnen verdrijven. Indien men 
de 50 opcenten wil handhaven bij een invoerrecht van 20% 
ad valorum, dan zou het aanbeveling verdienen, om deze 
vuursteentjes te belasten met een invoerrecht van f 2 per kg. 
Nu zegt de Reg,eering, dat Zij nog even wil aanzien, of een 
nog lager recht aanbeveling :o'erdient. Maar wanneer toch 
de Regeering het tegengaan van smokkelhandel in vuursteen
tjes wil zoeken in een verlaging C.q. afschaffing van de op
centen, zooals Zij in de Memorie van Antwoord mededeelde, 
zou het aanbeveling verdienen, een invoerrecht te bepalen 
van f 2.50 per kg met een verlaging der opcenten tot ma
ximum 25%. 

Ik kom than.s tot het volgende punt, nl. de kwestie van de 
sport- en zweefvliegtuigen. Ik zou mij te dezen aanzien in 
de eerste plaats willen aansluiten bij hetgeen de heer Ver
boom daaromtrent heeft opgemerkt. Ik wil daaraan eenter 
nog enkele zaken toevoegen. 

Mijnheer de V oorziter! Als de heer Verboom spreekt van 
de belangstelling, die het vliegwezen tegenwoordig geniet, dan 
wil ik er speciaal op wijzen, - en dit in verband met 
hetgeen ik zoo dadelijk zal zeggen - dat bv. de Fran.sche 
minister van luchtvaart - geef ik de couranten berichten 
goed weer - voornemens is de eerste lessen in vliegen 
bindend voor te schrijven voor alle scholen. Ook mijn 
verbond is zoo van de noodsakelijkheid, dat er iets gedaan 
moet worden in deze richting, doordrongen, dat besloten is 
op Ban.doeng aan onze scholen een cnrsus te verbinden voor 
zweefvliegen, en zij daarmede reeds bezig zijn. 

(De heer Ver b oom: Een zeer juiste llU1atregel.) 
Ook daarbij kwam telkens in het geding het hooge invoer

recht. Ik wil dan met den heer Verboom wijzen op het offer, 
dat de Regeering zou brengen, door de sport- en zweef
vliegtuigen te brengen onder de vrijstelling. Dit offer kan 
toch heusch zoo erg niet zijn. 

Over de zweefvliegtuigen wil ik nog het volgende opmer· 
ken. In de eerste plaats, zijn het er heel weinig. De heel' 
Verboom heeft er terecht op gewezen, dat er waarschijnlijk 
hier te lande slechts een is, nl. te Malang, vroeger was het 
in Bandoeng en dat het misschien niet eens meer gebruikt 
wordt. Bovendien wil ik er den geachten Regeeringsgemach. 
tigde wel op wijzen, dat het de bedoeling is om zoodm wij 
in het bezit zijn gekomen van een zweefvliegtuig, dat geim
porteerd is, aan de Technische school zelf te komen tot den 
bouw . van zweefvliegtuigen, en de fabricatie daarvan, om 
zoodoende onafhankelijk te worden van het buitenland. 

Nu kan men wel zeggen, omdat er zoo weinig zijn, kan er 
ook wel voor betaald worden, maar men kan evengoed zeg· 
gen, omdat er zoo weinig zijn behoeft er in het geheel niet 
voor betaald te worden. 

Ik geef dit gaarne nader hij de Regeering in overweging, 
waarbij Zij zich dan tevens de vraag voorleg.ge, wat in deze 
haar taak is. Momenteel beteekent het negatieve antwoord 
voor de betrokkenen groote kosten aan invoerrechten. Ik wil 
hieraan nog het volgende toevoegen. 
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(De Hoog.) 
Eigenlijk verwondert mij het afwijzende standpunt, dat de 

Regeering te dezen aanzien inneemt, want toen wij begonnen 
zijn deze materie te behandelen werd ons medegedeeld: denk 
er aan dat als je sport of zweefvliegtuigen wil invoeren, dat 
je dat dan nooit geheel gemonteerd doet, maal' in onderdee
len, want dan betaal je veel minder belasting. Zooeven heeft 
de heer Verboom nog gewezen op de 12 en 20%. Men kan 
dus zelfs al bij de afwijzende houding der Regeering komen 
tot een verlaging der invoerrechten, dool' ze in onderdeelen in 
te voeren, gedemonteerd. Men staat dan aneen voor de moei
lljkheid om ze in elkaar te zetten en de Regeerin g heeft dau 
toch, hoewel Zij het uiet wil, dc verlaging gegeven . 

Ik zou dan ook met de heeren Verboom en Soangkoepon 
willen aandringen op het uitbreiden van dezen post, zoodat 
ook de zweef- en sportvliegtnigen onder de vrijstelling vallen . 

Ik kom nu tot de sigarenaanstekers. Ook te dien aanzien 
sluit ik mij aan bij hetgeen de heel' Soangkoepon gezegd 
heeft. Wii hehhen zoo juist een nota ontvangen van de 
l1Fama" Galvano-Technische industrie, te Lawang, maar 
deze nota was voor mij niet eens Doodig, want ik heb ook 
van onze menschen, die deze aanstekers fabriceeren, de 
mededeeling ontvangen, dat werkelijk de concurrentie thans 
zoo groot is, dat bij een vCl'hooging vall de invoerrechten, 
de massa- indnstrie in het buitenland zeer zeker fnnikend 
zal werken op ,de industrie hiel' te lande. 

Ik heb een amendement mede onderteekend om dit punt in 
de wijziging te doen vervallen en het lijkt mij het best, 
dat de Regeering op onze wenschen, die toch heusch niet 
zoo onredelijk zijn, ingaat. 

Ik keel' thans terug tot artikel 1, onderdeel II, letter C 
tot en met 1. 

In de ontwerp-ordonnantie tot wijziging en aanvnlling 
van de Indische tariefwet en van het tarief van invoerrechten 
onderdeel II komt tot uiting het voornemen der Regeering 
om de invoerrechten der gemercerisecl'de katoenen manu~ 
facturen gelijk te stellen met de invoerrechten van de 
ongemcl'ccl'iseerde katoenen manufacturen, waardoor het 
invoCl'l'CcJlt van de gemcl'cel'Îseerde katoenen stoffen vall 
200/0 verlangd wordt tot 12%, zooals bij de ongemerceriseercle 
)let geval is. 

De Regecl'ing vond grond hiervoor in de overweging, dat 
ook naar haal' meening moet worden betwijfeld, of bij den 
huidigea stand del' techniek in de textiel-industrie, het in de 
tariefwet ingenomen standpunt, dat gemerceriseerde goedc
ren tot de Z.g. "luxe "-goederen zijn te rekenen en uit dien 
hoofde aan het hoogste recht moeten word eu onderworpen, 
nog wel hondhaal' is. 

Voorts zegde de Regeering in de Memorie van Toelichting : 
"Waar het verschil in rechtenheffing tnsschen de gemer

ceriseerde cn de niet...gemcl'cerisecl'de goederen door de 
- zij het ook tijdelijke - verlaging van het invoerrecht 
op verscheidene niet-gemercerisecl'de kantoencn goederen 
hij de ordonnantie van 26 October j!. (Stb!. 1936 No. 572) 
thans nog sterker is gaan spreken dan voorheen, komt 
het gewenscht voor, op korten termijn het basisrecht van 
gcmcl'ceriseerde goederen in overeenstemming met de 
suggestie van het College van Gedelegecrden, tot 12% te 
verlagen. J J 

In de ordonnantie van 26 October Staatsblad 1936 No. 572 
ziin de invoerrechten der goederen, vallende onder de in dat 
staatsblad genoemde nummers 6 tot en met 10, verlaagd, voor 
zoover zij ressorteeren onder post 356 onderdeel II tot 6%, 
zonder dat hier een discriminatie heeft plaats gehad ten aan
zien van gemerceriseerde katoenen stoffen. 

Onder No. 11 van de ~rdonnantie van 26 October staatsblad 
1936 No. 572 wordt bij de rechtenheffing wèl onderscheid 
gemaakt, nl. tusschen gemerceriseerde goederen, welke belast 
worden met een basis invoerrecht van 8% en gemerceriseerde 
katoen en stoffen, welke belast worden met (bij eventueele aan
name van de thans in behandeling zijnde ordonnantic) 12%. 

(Thamrin.) 
Deze discriminatie van gemcrceriseerde katoenen stoffen 

lijkt niet logisch . Immers bij de tijdelijke verlaging zat bij 
de Regeering het doel voor, dat de goederen, welke dool' de 
massa der inheemsche bevolking worden gebruikt, goedkoop 
moesten blijven, m.a.w. dat de gevolgen van de gewijzigde 
monetaire situatie niet of althans zoo weinig mogelijk moest 
leiden ·tot prijsverhooging van deze groepen. 

Thans wordt dool' evengenoemde discriminatie de indruk 
gewekt, dat de goederen, vallende onder punt 11 der ordonnan
tie van 26 October voor zoover die niet gemerceriseerd zijn, 
zouden behoorel1 tot de goederen voor de inheemsche bevolking, 
.terwijl zulks niet het geval zou zijn, indien de;;e goederen ge
merceriseerd zijn . 

Dit is naar mijn meeuing onjuist. Immers de Regeering hteft 
in haar boven geciteerde Memorie vau Toelichting op de in be
handeling zijnde ontwerp-ordonnantie reeds betwijfeld, of door 
merceriseedng de goederen onder het begrip "luxe" zullen 
komen te vallen, waardoor de Regeering dan ook voorstelt om 
het onderscheid tusschen gemerceriseerde en ongemerceriseerde 
katoenen stoffen te doen vervallen. Waarom voert zij deze 
gedachteagang dan niet consequent door! 

Uit het voorgaand valt de conclusie te trekken, da de 
goederen, welke door kwaliteit of samenstelling behooren tot 
de gebruiksgoederen voor de massa van de inheemsche be
volkin g, gelijk belast moeten worden bij den invoer, afgezien 
van het feit, of zij al dan niet gemerceriseerd zijn. 

In verband hiermede verdient het dan ook aanbeveling 
om de thans nog bestaande discriminatie van gemerceriseerde 
goederen vallende onder No. 11 der ordonnantie van 26 
October staatsblad 1936 No . 572 eveneens te cloen vervallen, 
waardoor deze gemel'ceriseerde goederen bij den invoel 
zullen worden belast met een invoerrecht van ~%, evenals 
de niet-gemerceriseerde. 

Ik hoop, dat de Regeering de suggesties, hoewel zij in 11et 
Gedelegeerdenverslag niet naar voren zijn gebracht, toch in 
welwillende overweging zul willen nemen. 

De heer Thamrin : Mijnheer de Voorzitter! Ik zal mij 
bij cle bespreking van dit ontwerp tot een enkel pUllt bepalen 
en wel in hoofdzaak tot de aanstekers. Om te beginnen sluit 
ik mij aan bij de beschouwingen, die mijn geachte medeleden, 
de heeren Soangkoepon en De Hoog hierover hebhen gele
verd. Ik zou echter toch nog wel willen opmerken, dat de 
verlaging van de speClfieke rechten op deze aanstekers een 
bedreiging vormt voor de binnenlandsche indrustrie. Ik geef 
toe, dat het betoog van de Regeering in zeker opzicht hout 
snijdt, namelijk dat de verlaging van de specifieke rechten 
geen afbreuk zal doen aan de massaprodnctie, maar de 
productie van sigarenaanstekers beperkt zich niet tot de heel 
eenvoudige in massaproductie vervaardigde aanstekers, doch 
wij zien langzamerhand, dat er verbetering in de fabricage 
valt te constateeren, doordat de binlleulandsche industrie 
zich meer moeite geeft om aanstekers van een beteren vorm 
en een hoogeren prijs te vervaardigen. 

Aan de hand van het dool' beide genoemde leden reeds 
aaugehaale rekest van de betrokken industrie stel ik de 
vraag, in hoeverre verlaging van het specifieke recht de in
dust1'ie zal kunnen bedreigen. Het gaat hi er om een zeel' 
belangrijke industrie, waariu volgens de regeeringscljfers 
5000 arbeders werkzaam zijn en een productie van 10-mil
lioen stuks per jaar wordt bereikt. Wlj geven aan den 
anderen kant tienduizenden guldens uit voor de bevordering 
van de lnheemsche industrie en het is lliet uitgesloten, dat 
met dezen fiscalen maatregel afbreuk wordt gedaan aan de 
onvermoeide pogingen om de binneulandsehe industrie tot 
ontwikkeling te brengen. Ik zou dus gaarne cloor de Regee
ring aan de hand van cijfers zien aangetoond, dat de ver
laging van de specifieke rechten geen afbreuk doet aan de 
billnenlandsche industrie van sigarenaanstekers en verzoek 
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(Kan.) 
de Regeering tot zoo lang den betreffenden post terug te 
nemen. 

Ik heb mij bovendien laten vertellén, dat de financieele 
gevolgen van het terugnemen van den post zeer gering zul
len zijn. Naar mij werd medeltedeeld, bedraagt het invoer· 
recht niet meer dan j 3000 of j 4000 per jaar. Het terug 
nemen van den post zou dus geen onoverkomelijke finan· 
cieele gevolgen met zich brengen. 

(De heer De B r u y n Kop s, directeur van Financiën: 
De inkomsten zullen toenemen, omdat men behoorlijk zal 
gaan aangeven.) 

Ik wil gaarne vernemen, welke financieele verwachtingen 
de Regeering koestert, wat het handhaven van de bestaande 
rechten betreft, om eventneel aan de hand van dit cijfer
materiaal te beoordeelen, in hoeverre wij ons voornemen, om 
een amendement ten aanzien van den hetrekkelijken post 
in te dienen, moeten handhaven. 

Het zal wel aan mij liggen, maar ik zie de belangrijkheid 
van het afschaffen van het invoerrecht op sport- en zweef
vliegtnigen niet zoo in als verschillende mijner geachte 
medeleden. Ten aanzien van de mechanisch voortbewogen 
vliegtnigen wijs ik er toch op, dat de vliegsport een luxueuze 
sport is in de eerste plaats door den hoogen aanschaffings
prijs van de vliegtnigen en in de tweede plaats door de groote 
nitgaven, die de beoefening van de sport op zichzelf met zich 
brengt. 

Nu vraag ik mij af, waar nit den aard der zaak de beoefe
ning van de Inchtsport zich zal beperken tot slechts enkele 
menschen, of verlaging van de invoerrechten op vliegtnigen 
e.d. wel een belangrijke stiniulans zal zijn voor de luchtsport. 

(De heer B I a a uw: Het moet een volkssport worden.) 
Als wij reëel zijn, zullen wij toch moeten inzien, dat van 

een volksluchtsport hier telande niets kan komeu, gezien het 
feit, dat zelfs in Europa, waar men een binnenlandsche vlieg
tnigindustrie heeft en dus met invoerrechten op vliegtnigen 
niets te maken heeft, van een volksluchtsport nog geen 
sprake is. 

(De heer B I a a uw: Het gaat er al heel hard naar toe! 
Kijk maar eens naar Frankrijk!) 

De kleinste vliegtnigen kosten altijd nog eenige tiendnizen
den francs en hier, waar geen aanmaak van vliegtuigen is, 
kan men aannemen, dat aanschaffing daarvan ganw in de 
duizenden en tiendnizenden guldens loopt. Waar te voorzien 
is dat, zelfs bij een belangrijke verlaging der invoerrechten, 
de sportbeoefening bij de luchtvaart toch ni et zulk een vlucht 
zal nemen, zie ik de noodzakelijkheid en het belang van een 
belangrijke verlaging van het invoerrecht voor mechanische 
sportvliegtuigen nog niet in. 

Ten aanzien van zweefvliegtuigen zou ik de vraag willen 
stellen, of het niet meer op den weg ligt, die zweefvlieg
tuigen binnenlands' aan te maken. Naar ik mij heb laten 
vertellen is de constructie van zweefvliegtuigen vrij een
voudig en de binnenlandsche aanmaak daarvan niet nitge
sloten. Ik zou daarom willen vragen, of het handhaven van 
een bepaald bedrag aan invoerrechten niet in zooverre sti
muleerend VOor de binnenlandsche industrie is, dat waar hier 
geen mechaniek bij te pas komt, handhaving van eeu zeker 
bedrag aan rechten den binnenlandsehen aanmaak van zweef
vliegtuigen ten goede zal komen. 

Ik ben absoluut leek in deze kwestie, ik maak sl<lchts 
enkele opmerkingen naar aanleiding van het betoog van mijn 
geachte medeleden, maar ik ben er volstrekt niet van over
tnigd, dat een verlaging van de invoerrecbten, zoowel voor 
de zweefvliegtuigen als voor de mechanische sportvliegtnigen, 
een belangrijke stimulans voor de beoefening van de vlieg
sport hier te lande zou zijn, gezien de verhoudingen hier te 
lande. 

De heer Kan: Mijnheer de Voorzitter! Ik zou mij willen 
scharen bij de leden, die zooeven een lans gebroken hebben voor 

(Voorzitter.) 
het voorstel van het eerste lid, dat bij dit onderwerp het woord 
voerde, de heer Verhoom, inzake vrijstelling van den import 
van sport- en zweefvliegtuigen. 

Wie zijn oogen gericht houdt op de weerbaarmaking van 
Indië moet met den heer Verboom van met\ning zijn, dat het 
op den weg van de Regeering ligt om de vliegsport hier te 
lande te bevorderen. Ook ons geacht medelid, de heer Tbamrin, 
zal die meening toegedaan zijn, Wanneer hij dieper op de zaak 
ingaat. Immers in tijden van gevaar zou men vliegtnigen wel 
kunnen repareeren en in orde maken, maar men zou de vliegers 
uiet uit den grond kunnen stampen. 

Ik herhaal, wie werkelijk meent, dat wij in Indië, in ver
band met eventueele agressie, moeten trachten ons op 
zooveel mogelij k gelijk peil met het bnitenland te brengen, 
moet ervoor geporteerd zijn, de vliegsport hier te lande t e 
bevorderen. Het is voor de Regeering de goedkoopste wijze 
om aan goed opgeleide vliegers te komen. De Regeering zie 
daarbij het gewin aan geld voorbti en bedenke, wat er zou 
moeten gebeuren, wanneer men hier in tijden van gevaar, 
gebrek aan vliegers zou hebben. Het is daarom dat ik, gelijk 
zoo even gezegd, gaarne op de Regeering een beroep zou 
willen doen om hetgeen de heer Ver boom naar voren heeft 
gebracht, toe te staan. 

Er is door vele leden over de vermindering van het invoer. 
recht op sigarenaanstekers het woord gevoerd. Oppervlakkig 
besehonwd zou ieder ervoor zijn, mede te gaan met hen, di~ 
daarin een ernstig gevaar zien voor de Inheemsche industrie. 
Ik zou echter daartegenover willen vragen, om welke reden 
de Regeering in de Memorie van Antwoord verklaart, dat 
de verhooging niet te handhaven blijkt te zijn. 

Ten tweede heeft de Regeering zoo dikwijls gezegd, dat 
men niet alleen moet denken aan de producenten, maar ook 
aan de consumenten. Wanneer men door de verlaging van 
het invoerrecht de geimporteerde aanstekers op lageren prijs 
zou kmmen breugen, zou dit voor de consumenten wel wat 
waard zijn. Ik wil er hierbij op wijzen, dat de heer Thamrin 
ons zooeven heeft verklaard, dat een zekere verbetering 
valt op te merken in de productie van sigarenaanstekers, 
maar ik kan mij voorstellen, dat het bnitenland, dat wat 
dit betreft veel vindingrijker is, misschien met andere 
artikelen in de markt zal komen. In verband met de betere 
tijden zal men met ruimere beurs dan betere artikelen 
prefereeren, ook al zon men die wat duurder moeten 
betalen dan die, welke hier gemaakt zijn en welke daarbij 
vergeleken van inferieure kwaliteit zijn. Men kan natuurlijk 
beschermende rechten in het leven roepen, maar men heeft 
ook in aanmerking te nemen wat de totale gevolgen van een 
en ander zijn. 

Ik zou gaarne van de Regeering vernemen, hoe Zij hier
over denkt, behalve hetgeen daarover reeds in de Memorie 
van Antwoord staat te lezen, alvorens terzake mijn stem te 
bepalen. 

De Voorzitter: Hiermede is de behandeling in eersten ter
mijn van dit onderwerp van de zijde van den Volksraad 
beëindigd. 

Het debat heeft een veel grooteren omvang aangenomen 
dan het gedelegeerdenverslag deed vermoeden. Men is meer 
in détails getreden en heeft zelfs eenige punten buiten het 
gedelegeerdenverslag om ter sprake gebracht, zoodat het 
voor den Regeeringsgemachtigde niet mogelijk is om dadelijk 
te antwoorden. 

Met het oog op het voornemen om zoo mogelijk twee weken 
de vergaderingen van het College van Gedelegeerden over te 
slaan, wil ik den Regeeringsgemachtigde vragen of hij bereid 
is reeds Donderdag a.s. te antwoorden. 

De heer Bruyn Kops, directeur van Financiën: Gaarne, 
Mijnheer de Voorzitter. 
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(Voorzitter, De Hoog e.a.) 
De Voorzitter: Dan wordt de afhandeling van dit onder

werp, tenzij in dit op:.lÎcht bezwaren rijzen vanuit de verga
dering, bepaald op Donderdag a.s. 

De heeren De Hoog en Kerstens : Mijnheer de Voorzitter! 
Kan het onderwerp vandaag niet afgehandeld worden j 

De heet· Van Helaclingen : Zou dit onderwerp anders van
avond niet beëindigd kunnen worden? Het is zeel' moeilijk 
0111 Donderdag a.s. te vergadcl'cll j wij hebben onze plannen 
r eeds gem a a k t. 

De heer De Hoog: Mijnheer de Voorzitter! Is de urgentie 
van dit onderwerp van zoodanigen aard, dat het niet OVC1' 

dri e weken kan worden afgehandeld j 

De hecr De Bruyn Kops, directeur van Financiën: Mijn
heer de Voorzitter! Een yerder uitstel dan voor eenige 
dagen, zou wel bezwaa r meebrengen, omdat dan de ver
laging VRn de invoerrechten, die het doel van het ontwerp 
is, dan ook weel' zoo veel weken zal worden verschoven 
en dat is onder de gegeven omstandigheden nuar het oordeel 
del' Regeering ongcwenscht, :Uaar desnoods ben ik ga:n'l1e 
be.reid om hedenavond het debat hierover te vervolgen. Do 
hooîdzaak voor een uitstel mijner beantwoording is, dat ik 
gaarnc zou hcbbcn, dat de tekst \'a11 de redevoeringen mij 
mecr eXllct V001' de oogen komt te staan dan alleen dool' 
mijn annteekeningen mogelijk is. 

De Voorzitter : Er is gcen bezwaar tegen om de vel'· 
gudm'ing hedenavond voort te zetten, indien er bij de leden 
geen bepaalde redenen van verhindering zjjn. Heeft iemand 
ltiertegen bezwaar? Zoo neCll. dan wordt de verdere he· 
ha ndeling van dit onderwerp uitgesteld tot hedenavond zeR 
UUl'. 

Aan de orde is de behandeling' vnn het 
vicl'de l'apport Viln de C omllli~ sic voot' d(> 
Vel' 'I. 0 e kB C h l' irt C 11, 111 i cl c n cl c: 

l. Verzoek, gcdagteekend Karangalljar 20 Julj 1935 ynll 
het Bestuur van het IIKomite Penahau Penghapocsan Regent· 
scl1ap Kat'3H.ganjal''', h.oudende bezwaren tegen de opheffing 
van hct regentschap Knranganjar. 

De commissie stelt voor het verzoek ter im~nge te leggen 
van de leden van den Volksraad en adressant hiervan mede
deeling te doen. 

2. \' cl'zock, gedagteekend Singa 16 April 1935 van Si Nga
pit om o.a. vrijstelling van kerahandjensten. 

Regeerillgsbricf van 14 October 1935 No. 2490/A met bij
lage heeft op dit verzoek betrekking. 

De commiss ie stelt voot' ten aanzien van. het verzoek over te 
gaan fot de orde van den da.g en adressant, onder toezending 
van een afschrift van genoemden regeeringsbrief met bijlage, 
hiervan medcdccling te doen. 

3. Vorzoek, gcdagtcckclld Kampocng Soeka (Oostkust van 
Sumatl'a) 28 l'.iQi 1935 vun Si Ngoedi, betreffende benoeming 
Vall een pcnghocloc. 

Regccringsbricf van 10 Januari 1936 No. 66/A heeft op dit 
verzoek betrekking. 

Aanq('!:ie ll het Collc~e van Gedelegeerden in zijn openbare 
\'er!:n(ltTill~' ,'Hll 2ï :-<ovembel' 1934 (HG 1934/ '35 blz . 211 ) 
heef t beslist, da.t het na ken.nisneming van de terzake door 
de Regecl'ing verstrekte inlicht ingen geen roocn heaf t om aan 
de juistheid \'lH1 de dOOl' dr Inhecmsche rechtbank genomen 
besliS')in~ tr twijfelen en aam~e7.ie71 Introkkc'lo i!l dit v ClO

, 

zoekschl'ift geen nieuwe ge7.ich t,,;plln t~n heeft geopC"ilc1 , stelt 
Handelingen. Zittingsjaar 1936-]937. 

(Voorzitter.) 
de commissie voor ten aanzien Viln het verzoek over ta gaan 
tot de- orde van den dag en adressant, onder toez3uding van 
een nfsehrift van genoemden regeeringsbrief, hiervan mede
deeling te doen. 

4. Verzoek, gedagteckend Batavia 25 Februari 1935 van 
het Hoofdbestuur van den Ned. Ind. Kadasterbond om her
zienin.g der klasse-indeeling bij dienstreizou op KP.M.-sche
pen enz. 

Regeeringsbrief van 7 Maart 1936 No. 501/C met bijlagen 
heeft op dit verzoek betrekking. 

De commiss ie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde VJU den 'dag en ad-res3ant, onder toezen
ding van een afschrift VRn genoemden regeeringsbrief met 
bijlagen, hiervan mededeeling te doen. 

5. Verzoek, gedagteekend lIfedan 31 Juli 1935 van 
M. Silitonga betreffende zijn ontslag als mantri-poli tie. 

Regeeringsbrief van 1 M"i 1936 No. 910/C met bijlage heeft 
op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt VOOl' ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de ordz van d en dag en adressant, onder toe
zending van een afschrift van ge noemden rcgceringsbrief 
met bijlage, hiervan mcdccleeling te dO 'Jn. 

6. Verzoek, geda~leekencl Palembang 16 October 1935 
\'al1 Raden ~\Iohnmad ... \ kil houdende bezwaren tege n het 
dempen van een rivier. 

Regeeringsbrief van 13 ~[ei 1036 No. 993/13 met bijlage 
heeft op dj( verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien vun het verzoek over 
tc g'aan tot de orde van den dug en adressant, ouder toe
zending van een afschrift van genoemden l'cgef' ringsbrief 
met bijlage, hicn'ull Illcdcdccling te doen. 

7. Verzoek, gedagteckend Ren:;at 24 Januari 1936 van 
Sjech ~1:oeba.l'ak betreffende toepassing van de ,,Inyoerlicen
ticcring·vel'ordening 1935 " . 

R?!(eel'ing'sbrief van 10 Juni 1936 No. 1188/13 met bijl"ge 
heeft op dit verzoek betrekking. 

Dc commissie stelt voor tcn aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toe· 
zending van ecn afschrift yan genoomden rcgeeringsbrief 
met bijlage, hiervan mededeeling te doen. 

8. Verzoek, gedagteekend Pallorogo, 24 Juni 1936 van 
Mas Sosrosasmito om medetelling van zijn magangdienst
tijd voor de toekenning van pensioen. 

,,vaar de bepalingen geen mogelijkheid openlaten aan het 
verzoek van adressant tegemoet te komen, stelt de commis
sie voor ten aanzien van het verzoek over te gaan tot de 
orde van den dag en adressant hiervan mededeeling te doen. 

9. Verzoek, gedagteekend Lembang 21 l?ebruari 1934 van 
O. G. J. Uyleman om schadeloosstelling wegens derving van 
inkomsten teng'evolge "an het nitvoel'verbocl vun kinHzand. 

Regeel'ingsb"ief van 6 Jlili ]936 No. ] 385jB heeft op dit 
verzoek betrekking. 

De commissie stelt Vaal' t . :.1.. v. het verzoek over te guan 
tot de orde van den dag en adressant, onder toezending van 
een afsclU'ift van genoemden r egeeringsbrief, hiervan mede
deeling te doen. 

10. Verzoek, gedaf~teekell<l Mee.ter-Cornelis 14 Juli 1936 
van V. Portier om pensioC'll c.q. onderstand. 

\Vaar de desbetreffende bepalingen toekenning van pen· 
sioen C.q. onderstand niet toeInten, stelt de commissie voor 
t. a. Y. het \'el'zoek O\'f'r te g-aan tot de orde \'an den dag en 
ncll'(''=<{ant, hielTun lllf'llNlrr1ing- tr (loen. 
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(Voorzitter.) 
11. Verzoek, gedagteekend Gandroengmangoen 24 Juli 

1936 van O. M:. Th. Kaltofen om onderstand. 
Waar de desbetreffende bepa lingen de toekelUung van 

onderstand luet toelaten, stelt de commissie voor t. a. v. het 
verzoek over te gaan tot de orde van den dag ell adressant 
lliervan mededeeling te doen . 

12. Verzoek, gedagteekend Bandoeng 9 Maart 1936 van 
H. W. van Gelder betreffende dell datum van ingang vau 
zijn benoeming tot kantoorhoofd bij de S.S. 

Regeeringsbrief van 30 Juli 1936 No. 1573jC heett op dit 
verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toe
zending van een afschrift van genoemden regeel'ingsbrief, 
hiervan mededeeling te doen. 

13. Verzoek, gedagteekend Batavia-Centrum 25 Mei 1936, 
van R. G. W. Parret Jentiuk, betreffeude het hem verleend 
ontslag. 

Regeeringsbrief van 4 Augustus 1936 No. 1598jC met 
bijlagen heeft op dit verzoek betrekkiug. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaa n tot de orde van den dag en adressant, onder toezen
ding van een afschrift van genoemden regeeringsbrief met 
bijlagen, hiervan mededeeling te doen. 

14. Verzoek, gedagteekend Jogjakarta 23 Maart 1936 van 
het Centraal Comité Stationsbeambten Staatsspoorwegen om 
onder andere afvoedng van de dool' stationsbeambten be
kleede rangen nit het maandloonersreglement met onderwer
ping aan het regionale bezoldigingsstelsel. 

Regeeringsbriei van 10 Augustus 1936 No. 1631jC met 
bijlage heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toe
zending van een afschrift va.n genoemden regeeringsbrief, 
hiervan mededeeling te docn. 

15. Verzoek, gedagteekend Soekaboemi 4 April 1936 van 
Tan Pean Soey om toekenning vau een schadeloosstelling dool' 
de stadsgemeente Soekaboemi. 

Regeeringsbrief van 4 September 1936 No. 1798jB heeft op 
dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over te 
gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezending 
van een afschrift van genoemden regeeringsbl'ief, hiervan 
mededeeling te doen. 

16. Verzoek, gedagteekend Soengajang 1 Jnli 1934 van 
lbrahim gelal' Datoek Sanggoeno di Radjo houdende klachten 
tegen een negerihoofd. 

Regeeringsbrieven van 29 Mei 1936 No. 1123jA en 21 Sep
tember 1936 No. 1913jA met bijlage hebben op dit verzoek 
betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over te 
gaan tot de orde van den dag en adressant, ond er toezending 
van een afschrift van genoemde regeeringsbrieven met bij
lage, hiel'\'an mededceling te doen. 

17. Verzoek, gedagteekelld Goenoeng Sitoli 12 Juni 1935 
van Fangul'o Zeboca betreffende zijn ontslag als mantl'i-politie 
bij het Binnenlandsch Bestuur. 

Regeeringsbrie[ "an 22 September 1936 No. 1927jC heeft 
op cl it verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen
ding van een afschrift van genoemden l'egeeringsbrief, hier
"nn medcdeeling te doen. 

18. Verzoek, gedagteekend Tamanbali (Baugli, Bali) 19 
Februari 1936 van Ni Sala, houdende bezwaren tegen een 
vonnis van den Raad van Kerta te Bangli. 

Regeeringsbrief van 28 September 1936 No. 1979jA met 
bijlagen heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezending 
van een afschrift van genoemden regeeringsbrief met bijla
gen, hiervan mededeeling te doen. 

19. Verzoek, gedagteckend Poerworedjo 14 October 1.936 
van Dikoen, om toekenning van pensioen of onderstand. 

Aangezien de bepalingen geen mogelijkheid open laten voor 
toekenning van pensioen of onderstand, stelt de commissie 
voor ten aanzien van het verzoek over te gaan tot de orde 
van den dag en aelressant hiervan mededeeling te doen. 

20. Verzoek, gedagteekend Poelau Kidjang 14 Januari 
1935 van Pagar om herplaatsing C.q. toekelllung vau pen
sioen. 

Regeeringsbrief van 15 October 1936 No. 2210jC heeft op 
elit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen
ding vau een afschrift van genoemden regeeri ngsbrief, hier
van mededeeling te doen. 

21. Verzoek, gec1agteekend Magelang 30 Maart 1935 van 
~fohamat om herplaatsing e.q . onderstand. 

Regeeringsbriei van 21 Oetober 1936 Na 2169jC heeft op 
dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over I"c 
gaan tot de nme van den dag en achcssant, onder toezending 
van een afschrift van genoemden regeeringsbl'ief, hiervan 
medec1eeling te doen. 

Mij heeft het verzoek bereikt, om het tweede en derde ver
zoekschrift van dit rapport aan te llOuden tot de behandeling 
van het volgende rapport. Waar hiertegen geen bezwaar be
staat, worden ele genoemde verzoeksehriften dus aangebouden. 

De conclusies van de connnissie betreffende ele verwekschrif
ten 1 en 4 tlm 21 worden aehtereenvolgens zonder bera"d
slaging en zonder hoofdelijke stemming goedgekeurd. 

De Voorzitter: Ik noodig de leden uit om na schorsing 
der vergadering in de secties bijeen te komen. 

De vergadering wordt te 9.55 uur n.m. geschorst tot des 
namiddags 6 uur. 

Avondvergadering van Dinsdag 23 Februari 1937. 

(Bijeenroepingsuur : 6 n.m.) 

Voorzitter: de heer F . H. DE HOOG. 

Regeeringsgemachtigde: De heel' De Bruyn Kops. 

De Voorzitter: Geachte lIed el eden. Ik heropen de ver
gadering. 

Aan de orde is de voo rt zetting der be
handeling van de ontwerp-ordonnantie 
tot wij z i g i 11 gen a a n v u 11 i n g van del n d i
s c het a r i e f wet e n v a 11 het t a r i e f van i n v 0 e r
l' e c h ten, a I s m ede tot b u i ten wel' kin g s t e l-
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I i n g v a 11 a I' tik e I 16 der I n dis e h e C 0 m p t a
b i I i t e i t s wet. (0 Il d. 128.) 

De behandeling is gevorderd tot het regeeringsantwoo rd 
in eersten termijn. 

De heer De Bruyn Kops, directenr van Financiën: Mijnheer 
de Voorzitter! Het schijnt aangewezen om bij de beantwoor
din g van de sprekers in eersten termijn de verschillende tm'je
ven waal'over het woord is gevoerd, achtereenvolgens in 
beschouwing te nemen. 

~fct betrekking tot de voorgestelde verla gin g van het in
voc n ccht op vuursteentjes heeft de heer De Hoog medege
deeld, elat berichten van deskundige importeurs zouden uit
wijzen, dat uit Singapore offertes van fe l'l'occrium worden 
ontvangen, welke nog lager liggen dan f 10 pel' kg eif. Het 
geachte lid heeft becijferd, dat dan een invoerrecht van f 2.50 
pel' kg plus 50 opcenten, d.i. totaal f 3.75 per kg nog hoog is, 
nl. zou neerkomen op 35 à 40% van de waarde. Naar de 
meening van meerdere importeurs zou een recht tot zooduIlig 
percentage den smokkelhandel in dit art ikel nog niet geheel 
kUJlnen vcrdrijven. De suggestie wordt dan gedaan om de 
vUlIl'stee ntjes te belasten met een invoerrecht van f 2 pel' kg' 
met 50 opcenten, dun wel va n f 2,50 pel' kg, met een verlaging 
del' opccn ten tot maximum 25%. 

Dc Regeering moct hierop herhalcn, wat Zij rceds in de 
Memorie van All twoord bekend stelde, nl. dat de haal' ver
sh'ekte inlichtingen Cl' zeker niet op wijzen, dat bij de voor
gestclde vcrlaging di t invoerrecht nog te hoog zou blijven. 

Het feit, dat volgens dc berekening van den heer De Hoog 
hct recht zou uitkomen op 35 à 40% van den cif-prijs, geeft 
op zichzelf nog gccn aanlciding tot een lager recht te komen. 
])e vraag, waarom het gaat, is, in hoeverre bij een bepaald 
rccht dc smokkelhandel al of niet nog loonend is. Naar do 
gegevCIl'3, waarO\'cl' de Regeering beschih.1:, za l de smokkel
handcl bij cen recht van f 2,50 plus 50 opcenten niet meer 
loonend ziin. 

nit ,'001' oogen hOl1dl\ndc, zon het niet conseq uent zijn h('t 
Techt op een lager hedrag te stellen. 

T'hans, Mijnheer du Vool',ZitlCl', kom ik aan he! u1' li l.;: ol aan
stekel's. 

OVCI' dit onderdeel \"LW het ontwerp is hel woord gevoerd 
tlool' de hoeren Soangkoepon, D e H oog, Thanll'in en Kan. 

Bepleit werd een handhaving van de bestaande rechten
heffi ng, welke in het belang zon zijn van de inheemsche 
industrie van aanstekers. 

Om deze zaak nog eens voll edig toe te lichtcn moet in de 
eerste plaats het volgende worden gesteld. 

Het specifieke recht op aanstekers werd destijds ingesteld 
specilla l ter' besclwl'ming vnn den lucifersaccij ns. ln dien tijd 
bestond hie l' te lande nog geen industrie van aa nstekers, zoo
dat met de heffing van een extra-invoerrecht aneen op het 
geïmporteerde artikel kon worden volstaan. 

In de latere jaren ontwikkelde zich een binneulandsehe 
industrie van aanstekers. Hiermede werd de opbrengst van 
den lucifersaccijns belangrijk aangetast, hetgeen uiterllard 
moest leid en tot het in overweging nemen va n een belasting 
op het hi er te lande vervaardigde pro.duet. U itsluitend in 
verband met de praetische moeilijkheden van co ntrole is van 
zoodn ni ge heffin g op de binnenlandsche aanstekers moeten 
worden afgezien. 

Kwam hiermede dus yast te staan, dat di e b('schel'ming 
'1an den lucifersaccijns niet was vol te houden , daarmede 
kwam eigenl ijk tevens de ratio van een extra-invoerrecht op 
de geïm porteerde aanstekers te vervallen. 

Hierbij komt nu de J)l'actische kant van de zaak. dat het 
hooge invoerrecht weliswaar formeel bestond, doch dat hand-
11llVing van dat recht feitelijk onIllogelijk bl eek. 

De heer Kan he~ de vraag gesteld waarom de smokkel
ll andel in aanstekers niet tegengegaan kon worden. 

Mijuhecr de Voorzitt er! Als men zich voor oogen stelt, dat 
het huidige tarief voor de eenvoudige sool'ten goede aanstekers 
ueteekent een belasting van ongeveer 80 cent pe,' stuk, dat is 
enkele malen de waarde en men zich realisecrt, dat het hier 
con weinig volumineus artikel betreft, dult moet het toch 
duidelijk zijn, dat cr zoodanige winstmogel\jkhcclen voor den 
smokkelhandel bestaan dat d eze zeel' aan lokkelijk is, hetzclfde 
wat zich in nog sterkere mate heeft voorgedaan bij het artikel 
vuursteentjes. De kustlijnen van het tolgebicd zijn. zoo uitge
strekt, dat, niettegenstaande de vele moeite, welke douane
dienst, politie en bestuur zich hebben getroost, een een igsz ins 
bevl'cdigende mate van tegengallg van dezen sluikhandel on
mogelijk is gebleken. 

Ik heb zooeven b.v. genoemd de aanstckers van 20 ct 
pel' stuk; daarop komt dan: 25% recht is 5 ct, specifiek 
recht plus 50 opcenten, maakt 75 ct, in totaal 80 ct. Hct 
College kan zich rekenscha p gcycn van den invloed, dien 
een dergelijk recht van 80 ct. moet hebben als stimulans 
tot het binnensmokkelen van dergel ijke kl eine goedel'en, 

Bij cle beoordeeling van dit onderdeel der vool'stell en moet 
men dus ui tgaa n van de absolute onmogelijkheid om in de 
practijk het huidi ge recht op aanstekers te kunnen heffen. 

Wann eer men dus pleit voor handhaving van dit rec ht, 
clan pleit men voor handha\ring van den omvangl'ijken 
smokkelhande l in dit artikel, van den handel op alle passers 
in geheel Indië van onwettig ingevoel~de aunstekel's en van 
de concurrentie van dez(', zonder betal in g van recllten in
gevoerde aanstekers tegen de binnenlandsche aanstekel·s . 
IIand havin g van het bestaande recht za l dus zeker de daal'
va n verwachte bescherming niet medebrengen, immers, het 
bestaa nde recht geeft ook thans zoodanige bescherming ni et. 

Thans wordt voorgesteld de aanstekers te onderwerpen 
aan een recht van, mct inbegrip der opcenten, 25% der waar
de, Verwacht kan worden dat bij zooclanig recht de smok
ke1handel een e inde zal nemen en dat een reëele import van 
aanstekers, tegen beta lin g van invoerrecht, zal ontstaan. De 
dan te ontstane situatie kan voor de binnenlandsche industrie 
zeket' niet ongunstig worden genoemd. 

De Regeel'ing kan dus niet ingaan op de suggestie om 
de voorgestelde verlaging van het invoerrecht op aanstekers 
terug Ic nemen j integendeel , Zij aeht deze vCl'li]ging vol
komen rationeel en ook zeel' gewc nsch t. 
,~aa r in dit verband ook nog genoemd is het rekest van 

de "F ama 11 Galvano 1,'echnische industrie, moet ik opmerken, 
dat de stellers van dit rekest geen juist inzicht hebben in 
de situatie, zoonis deze zich in werkelijkheid voordoet. In 
verband met de reeds gegeven uiteenzctting kan ik bedoeld 
rekest daarom verder voorbijgaan. 

Miinheer de Voorzitter! Na vorenstaande ui teenzetting zal 
het den heer Kan duidelijk zijn, dat deze verlaging van in
\'OCl'J'cc!tt niet beoogt den import van aanstekers te bevorde
ren in het belang van de consumenten. Immers, ik moge 
dit. nog eens herhalen, thans komen pract isch alle aanstekers, 
met uitzondering slechts van het dure luxea rtikel, geheel vrij 
binnen. 

In uitbreiding van de voorgestelde' ,rrijstelling van invoer
recht voor vel'keers- en bcdrijisvliegtlligen, is dool' meerd('re 
sp rekers, in de eerste plaats de hee l' V Cl'boom, een lans ge
broken voor een vrüstelling ook voor sportvliegtuigen en 
zweefvliegtuigen. 

In de eerste pl aats moet ik hie l' opmerken, dat, ook al 
neemt men, zooals die geachte leden, het standpunt in, dat 
deze vrijstelling gew enscht is, dan toch rekenin g moet wor~ 
den gehouden met het feit, dat de Indische Staatsregeling, 
in artikel 183, lid 2, de mogelijkheid van herziening van 
invocl'l'echten bij Z.g. noodordonnantic alleen toelaat "in 
dringende omstandigheden". Dat deze in casu aanwezig 
zouden zijn, zal wuarschijn]\jk ook door die geach te leden 
wel niet zonder meer het geval worden ~eacht. 

Mgescheiden van deze fOl'lllc(' le kwestie, moet de Regee-

• 
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ring er op wijzen, dat het toch wel zeer vel' ZOll gaan het 
invoerrecht op spo~t· en zweefvliegtuigen gehcel af te 
schaffen. Walm eer men deze zaak uit zuivel' tariefoogpunt 
bek~kt, dat wil dus zeggen rekeuing houdt met het systeem 
van indeeling van de goederen voor de reehtenheffing, dan 
moet toch het huidige recht, zooals ook reeels de heer '['ham
rin terecht heeft opgemerkt, juist worden geaeht. 

Dool' de geaehte leden, die deze vrijstelling bepleiten, is de 
nadruk speciaal gelegd op de bijzondere belangen, welke met 
een stimuleering van sport- en zweefvliegerij zouden zijn ge
diend. 

Zooals in de lI1emorie van Antwoord reeds werd upgemerkt, 
ziet ook de Regeering de besproken belangen niet voorbij en 
Z~ wil gaarne toezeggen, dat aan deze materie speciale aan
daeht zal worden gewijd bij de algemeene herziening van de 
tariefwetgeving. 

In aansluiting hieraan wil ik den heer Verboom nog ant
woorden, dat met die algemeene herziening zooveel mogelijk 
spoed zal worden betracht. Dit is echter eell zeel' omvangrijk 
werl" hetgeen ook kan bl~ken uit de omstandigheid, dat de 
van particuliere zijde gevraagde adviezen veel langer op zich 
doen wachten dan ook door die adviseurs zelf oorspronkelijk 
werd verwacht. 

De heer De Hoog' heeft voorts nop; tel' sprake gebracht de 
verlaging van het invoerrecht op gemerccriseerdc katoenen 
stoffen en daarhij gewezen op de omstnndigheid, dat in dc 
ordonnantie in Staatsblad 1936 No . 572 in sommige gevallen 
wel, in andere gevallen niet. onderscheid in de rechtenhef
fing wordt gema" kt naar gelang manufacturen al dan niet 
gemerceriseerd z~n. 

Naar aanleiding daarvan moge ik het volgende opmerken. 
In de evenbedoelde ordonnantie is hot invoerrecht voor som

mige goederen welke tot de allereerste lev('nsb~hocften van 
de bevolking behooren, dan wel grondstoffen ziin voor be
lan/(rijke bevolkingsindnstrieën verlaagd tot 6% der waarde. 

Wat de manufacturen betreft, zijn dit de goedercn in arti
keI 1 dier ordonnantic genoemd onder A Nos. 6 I/m 10. Bij 
die manufacturen is geen verschil in rcchtenheffing gema" kt 
tusschen gemereeriseerde en niet gemerceriseerde, om de een
voudige reden dat bij deze allereenvoudigste stoffen het ge
merceriseerd zijn practisch niet voorkomt. 

Anders staat het met de manufacturen, genoemd onder 11. 
Deze manufacturen, waarvan bij nota van wijziging op het 
oorspronkelijke ontwerp, het recht is verlaagd tot 8% der 
waarde, behooren uiet tot de allereerste lewnsbehoeflen der 
bevolking. De terugbrenging van het rccht tot 8% heeft ,11-
leen plaats gehad voor de niet gemerceriseerde goederen, daar 
anders het doel, met die rechtenverlaging beoogd, verre zou 
zijn voorbijgeschoten. 

Het komt onjuist voor, thans op deze regeling, die overigens 
geen verband houdt met het voorliggende ontwerp, terug 
te komen. 

Het thans aan de orde zijnde ontwerp beoogt, het recht van 
bedoelde gemerceriseerde stoffen, die geenSZIns uitsluitend 
voor de massa del' bevolking bestemd zijn, te verlagen tot 
12% der waarde, het gewone recht, dat van verbruiksgoe
deren wordt geheven, met welke verlaging nuur het voor
komt voldoende aan de ten deze bestaande verlangens wordt 
tegemoet gekomen. 

Thans moge nog worden ingegaan op enkele afzonderlijke 
opmerkingen en vragen. 

De heer Soangkoepon heeft opgemerkt, dat het z.i . op den 
wer{ der Regeering ligt de batikindustrie, die vour haar pro
ductie grondstoffen uit het buitenland betrekt, van de ver· 
laging van invoertechten te doen profiteeren. In de ?vfemorie 
van Antwoord werd dienaangaande reeds medegedeeld, dat 
een tegemoetkoming op dit stuk juist aan de batikindustrie, 
reeds in October 1936 i. totstanc1gekomen. ,Vat dit geachte 
lid verder nog heeft gezegd met betrekking tot een "erhoo
ging van het invócrrecht op kruidnagelen mogt' ik vel'der 

(Verboom.) 
buiten bespreking laten, wijl dit een onderwerp betrcft, dat 
geheel valt buiten het kader van het in behandeling zUllde 
ontwerp. 

De heer Thallll'in tenslotte heeft enkele cijfers gevraagd 
betreffende de opbrengst van het huidige invoerrecht 0I> 
aanstekers en de financieele verwachtingen inzake de op
brengst van het verlaagde recht. 

In antwoord hierop kan worden medegedeeld, dat het 
specifieke recht op aaustekers in 1935 rond f 3300 hceft 
opgebracht. 

Het is aannemelijk, dat bij afschaffing van het specifieke 
recht veel minder zal worden binnengesmokkeld cn meer 
langs den legalen weg zal worden ingevoerd . In hoeverre 
de perceptie hierdoor zal stijgen, kan echter thans onmogelijk 
worden voorspeld. 

(De heer T ham rin: Ook niet bij benadering 1) 
Ook niet bij benadering. 
Met betrekking tot het onderhavige voorstel heeft het 

dement der perceptie intusschcn geen rol gespeeld. 

Do Voorzitter : Hiermede is de behandeling van dit onder
,"\vel'p in Cel'~itell termijn, ook van de zijde del' U,egeering, be
eilldigel, zuodat kan worden overgegaan tot de behandeling. 
in tweeden termUIl van de zijde van den Volksraad. 

De heer Verboom : Mijnheer de Voorzitter! De geachte 
Regeeringsgcmachtigde h~eft naar aanleiding van mijn betoog 
in eersten termijn gezegd - en hij heeft daarbij eigenlijk twee 
vliegen in één klap geslagen - dat het door mij gedane voor
stel om de sportvliegtuigen en de zweefvliegtuigen vrij te 
stellen van invoerrecht beter zou kunnen worden behandeld 
bij de algemeene herziening van de tariefwet; hij heeft daar
aan, naar aanleiding van mijn desbetreffende "Taag, toege
voegd, dat met die algemeene herziening van de tariefwet 
zooveel mogelijk spoed zal worden betracht. 

U moet het mij niet envel duiden, Mijnheer de Voorzittel', 
maar een dergelijke uitdrukking maakt op mij hcel wein ig 
indruk. Er wordt met tal van dingen "zooveelll1ogelijk spoed 
betracht" en niettemin zal het in vele gevallen jaren duretl 
vóór mcn tot een oplossing komt, zonder clat el' een be· 
paalde instantie aan te wijzen is, die daaraan schuld heeft. 

De gcachte Regeel'Î.llgsgemachtigde heeft trouwens zelf doell 
u itkomen, dat aan een algemeene herziening van de tariefwet,. 
waarbij vele andere kwesties aan de orde komen, zeer veel 
vast zit en dat deze dus verre van eenvoudig is. Daarom 
kan ik tot mijn sp~t geen aanleiding vinden mede te gaan 
met het voorstel van den geachten Regeeringsgemachtigde 
om deze zaak voorloopig aan te houden. Alleen wanneer ik 
een veel positievere toezegging zou krijgen, zou ik mij gerech
tigd achten van het indienen van een amendement af te zien_ 

De Regeeringsgemachtigde heeft in dit verband verder llUg 

gezegd, dat wij . wel voor oogen moeten houelen, dat een 
herziening van de tarieven ingevolge art. 183 (2) van de 
Indische Staatsregeling feitelijk alleen is toegelaten in wer
kelijk urgente gevallen, waaruit zou dus moeten worden 
afgeleid, dat het hiel' geen urgent geval betreft. 

Ik wil daartegenover stellen allereerst, dat deze zaak niet 
door m~ aan de orde is gesteld, maar dat de Regeering zelf 
is gekomen met een herziening van het invoerrecht voor ver
keers- en bedrijfsvliegtuigen. In de tweede plaats kan ik het 
niet eens zijn, met den geachten Regeeringsgemachtigde, dat 
ten aanzien van deze zaak geen urgentie zou behoeven te 
worden betracht; · zooals ik in eersten termijn heb trachten 
te betoogen toch, wordt de vl1egsport in deze gewesten ten 
zeerste gehandicapt door het recht, dat van sport- of zwcef
vliegtuigen geheven wordt. Ik geloof dan ook, dat de op
bloei van de vliegsport, die mijns inziens uiterst gcwcnscht 
cU noodzakelijk is, zeer zou worden gestimuleerd dool' op~ 
heffing van die rechten; hoe sneller wij daartoe overgaan, 
hoe sneller ook de vliegsport zal knnnen opbloeien. Dat is; 
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van eminent belang', looals ik van morgen heb trachten aan 
te toonen; het gaat hjel' om belangrijke en vitale dingen. 
Het is mij daarom niet duidelijk hoe men kan zeggen, dat 
de zaak niet urgent is. "Vij zijn thans bezig met versterking 
vu n Ol1ze defensie op korten termijn j daarbij kan, 7.ooals ik 
betoogde, ool{ de ontwikkeling van de vliegsport van zecl' 
veel belang zijn. 

De heel' 'l'hamrin, die mij vanrnorgen heeft bestreden, 
altlHlIls zich geen groot voorstander heeft getoond van den 
daal' mij voorgestelden maatregel, heeft o.m . gezegd, dat hij 
voor opheffing van het invoerrecht voor mechanische sport
vliegtui ge n niet veel voelt, omdat het vliegen met zulke 
mechanische vliegtuigen toch altijd luxe blijft. Maal' ik heb 
l.ier juist getracht aan te toonen - daarin ben ik dan blijk
baar nict geheel geslaagd - dat wii dool' den maatregel, dicn 
ik voorsta, moeten komen tot een ontwikkeling van de vlieg
sport in dezen zin, dat deze geen luxe-sport bi ijft, doch een 
populaire sport wordt, welke ook dool' mcnschen met be
schcidet'l geldmiddelen Ii:an worden beoefend. Ik geloof, dat 
dit mogelijk is, wanneer men overal, waal' daarvoor gele
genheid is, komt tot de oprichting van vliegclubs. Het zal 
in dezen tijd, nu el' Weel' wat geld onder de mcnschen komt, 
zekcr mogelijk zijn eenig stamkapitaal bijeen te krijgen voor 
aa nschaffing van lesvliegtuigen . Zooa)s ik heb gezegd, zijn 
de aanschaffingskosten daarvan betr ekkclijk gering, nl. ci rca 
f 8000; Imen zal aldus de mogelijkheid scheppen voor een 
hetrekkelijk groot aantal jongelui om zich in de vliegsport te 
hekwamen 'en Jncn zal moeilijk kunnen volhouden, vooral als 
men naar het buitenland ziet en waarneemt op hoc eenvou
digen "oet de vliegspOl't daal' dikwijls wordt uitgeoefend, dat 
men Ic doen heeft met luxe. Ik geloof integendeel dat het hiel' 
gaat om een. zaak van groote Ilooclzank en van groote urgentie 
en dat hier van luxe niet kan worden gesproken, dan misschien 
in een heel enkel geval. Trouwens Mijnheer de Voorzitter, 
uit hetgeen P hebt medegedeeld over de m,aatrcgelen, die b.V. 
in Frankrijk worden genomen, kan het best bl\iken, dat van 
luxe geen sp r'akc is. 

Tril flllnzien van de r.wcefvliegtuigcn heeft de heer Thamrill 
~evl'aagcl: waal'voor iB het noodig clie uit het buitenland aan 
te voeren j waarom kunnen deze niet hier worden aange
mankt? Ik ben dit met den heel' ']'h31l1rin geheel eens, en 
ik zou het zelf zeer toejuichen wanneer er werkelijk 
mogelijkheid zou zij n om Ilier te komen tot een industrie 
va n zweefvliegtuigen. :Mnar wil zoo'n industrie hier tot 
ontwikkeling komen dan zal hier toch een aantal van 
(l ie :r.weefvliegtnigel1 moeten zi.jn en dnn zal met die vlieg
tuigen geoefend moeten worden. Noodzakelijk is dus in de 
" lIercerste plaats, dat wij hiel' in de verschillendc vliegelnbs, die 
C'l' zijn en de veel té.l I I'Ukel', die naar ik hoop, in de toekomst nog 
;mllPn wOl'den opgericht, krijgen oefenvliegtuigen. Eerst wan
necr daarmede een t\jdlang is doorgegaan, kan wOl'den nage
gaan, of het mogelijk is tot eeu industrie hiel' te lande te komen. 

lk beg'l'\1P dan ook nog steeds niet, waal'om het niet moge-
1\1k zou zijn om aan den dool' mij voorgestelden maatregel 
uitvoering te geven. Zooals ik reeds in eersten termijn heb 
a-ezegd, gaat het hiel' niet om belangl'ijke financieele offers. 
'l'egenovcr de inkomsten, die de Regeering zou derven 
- ik meen, dat de Regeel'ingsgemachtigde zelf al gezegd 
heeft, dat het in deze om zeel' geringe bedragen zou 
gaan - st.aan toch ook groote voordeelen: onder meer het 
voordeel van ecn hoogere opbrengst van de benzine-accijns, om
dat men bij het sportvliegen betrekkelijk veel benzine zal ge
hruiken. In dc tweede plaats het zeer groote voordeel, waarop 
ik ook vanmorgen reeds heb gewezen, dat men b\j de opleiding 
voor militaire en vC'rkeersvliegers zal kunnen beschikken over 
menschen, die al een zekere vooropleiding hebben gehad en te 
wier aanzien dus reeds een zekere select ie heeft plaats gehad; 
men zal op die wijze veel sneller dan in de huidige omstan
digheden kunnen beschikken over geoefende vliegers. Zoo}1ls 
ik reeds van,morgcn heb gez('gd toch is een bijzond er VOOI'-

Handelingen. Zittingsjaar J936--19 37. 

(Soangkoepon, Thamrin.) 
deel, dat juist omdat deze seleelie, die anders plaats heeft bÜ 
de opleiding van miHillire en \'erkeersvliegers, al eerder plaats 
heeft, men dus, als het noodig is, in korten tijd veel meer 
vliegers kan opleiden dan thans het geval is. 

Al deze zaken verdienen, waal' juist het luchtwapen van zoo 
groot belang kan zijn, naar mijn meeni ng alle overweging .Ik 
geloof inderdaad, dat iedereen tot taak hceft erllaar te streven, 
dat de bevolking hier, om dit woord e:.ms te gebl'uiken, 
"air minded" wordt en ik geloof, dat o.a. de maat regel, dien ik 
heb voorgesteld, daartoe kan leiden. 

Ik zou dus een amendemen t willen voorstellen, dat aan mijn 
wensch tegemoet komt. Ik "ind het persoonlijk een groot be
zwaar, dat de behandeling van dit amendement plaats vindt 
in een zeer onvoltallige vergadering van dit college jllist om
dat het naar mijn meening, zoo'n belangrijke zunle geldt; 
ik zou veel liever hebben gezien, dat de behandeling van 
deze kwestie zou hebben plaats gehad in een voltall ige ver
gadering van het college. Maar aan den anderen kant is 
ue zaak te belangrijk om te zeO'gen: la.ten wij dit nu mant' laten 
loopen. Zooals ik in eersten termijn heb betoogd en zooals ik 
thans wederom heb uiteengezet, vind ik de zaak bovendien zeel' 
urgent. Ik hoop om al deze redenen, dat het college en de 
Regeering met mijn voorstel om ook de sport- en zweefvHeg
tuigen onder deze vrijstelling tc doen vallen, accoord zullen 
kunnen gaan. 

De heer Soangkoepon: Mijnheer de Voorzitter! Over de 
kwestie van de sport- en zweefvliegtuigen zal ik het thans niet 
hebben, aangezien de hecr Verboom daarover reeds uitvoerig 
heeit gesproken, bij welk betoog ik mij aansluit. 

Zooals in het Aideelings\'erslag wordt bekend gestcld is do 
aanstekel'sindustrie hicl' te lande nog niet zoo krachtig, om 
concurrentie aan te binden tegen de ingc\oel'de bllitenlandschQ 
vnuraanstekcrs. Daarom is het noodi g maatregelen te nemen 
om deze industrie te beschermen .'Vaal' de prijzen van de bin. 
nenlandsche aanstekers zoo laag zijn, dat een hooger invoer
recht op lmitenlandsche vuuraanstekers geen aanleiding meer 
zal geven om den smokkelhandel daarin te stimuleeren, ligt 
het voor de hand, dat dit het beste middel is om de binnen
lundsehe industrie hier te lande te beschermen. 

(De heer D e B r u y n IC 0 p s, directeur van Financiën: 
Welk middel bedoelt UI) 

Ik bedoel het volgende. Waat' de prijzen van de aanstekers 
hier te lande toch al laag zijn, terwijl de buitenlandsehe in
dustrie een behoorlijk hoog invoerrecht betaalt, vermecrderd 
met de kosten van vervoer naar dit land, zal er naar mijn 
meen,i ng geen aanleidin[! meel' zijn tot smokkelen. 

(De heer K ers ten s: De aanleiding tot smokkelen blijft 
toch bestaan bij een hoog invoerrecht.) 

Neen, want de prijzen van de hiel' te lande gefabriceerde 
aanstekers zij n al laag en wanneer de pl'ijzen Jager zijn dan de 
iuO'evoel'de aanstekers is el' gcen aan leiding meer tot smokkelen. 

"(De heer De B r u y n TC 0 p s, directeur van Financiën: 
El' is echter altijd een zekerc ql1aliteit aanstekers die wel con
Clll'rentie aandoet.) 

De buitenlandsche aanstekers, waarvoor invoerrecht plus 
vervocrkosten moeten worden Ibetaald, hebben b\1 een behoor
lijk hooO' invoerrecht in elk geval een hoogcl'en prijs van die 
aanstck~rs tengevolge dan de hiel' vervaardigde aanstekers, 
zood.:lt daardoor de aanleiding tot smokkelen niet meer aan
wezig zal zlin. Wel bestaat de mogelijkheid, dat de invoel' 
van bllitenlandsche aanstekers verminderd zal worden, om· 
dat de prijzen cfan voor den afzet hiet' te lande te duur wor
den. Daardoor zal het invoerrecht ook minder worden. Doch 
deze vermindering van inkomsten uit dat invoerrecht kan 
straks worden gecompenseerd door een meerdere ?pbreng~t 
van inkomstenbelast ing van dc ongeveer 5000 arbeiders, dIe 
hiel' tp lande werkzaam zijn aan de binnenlandsche industrie. 

De heet' Thamrin: Mijnheel' de Voorzitter! Uit de voor-
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(Voorzitter, Kan.) 
geschiedenis, die door de Regeering is naar voren geuracht 
blijkt, dat de aanleiding voor de heffing van een speciaal 
recht te dezen aanzien was de bescherming van den lucifers
accijns. En nu redeneert de geachte Regeeringsgemachtigde 
aldus, dat, omdat die lucifersaccijns min of meel' i' afge-
schaft, .......... .. 

(De heel' De B l' U Y n Kop", directeur van Financiën : 
Dat was niet mogelijk. Er is een accijns overwogen in de 
eerste plaats om de lucifers te beschermen - dat is niet door
gegaan, - een accijns voor de binnenlandsche fabricage. Er 
is wel blijven bestaan een extra-invoerrecht, ook tot bescher
ming van de lucifers.) 

Mijnheer de Voorzitter! Ik zou nog slechts het betoog van 
den geachten Regeeringsgemachtigde willen aanvullen dat in
tusschen een belangrijke binnenlandsche industrie is ontstaan 
van aanstekers en ofschoon de heffing van speciale rechten 
eigenlijk niet met de bedoeling is ingesteld, om deze industrie 
te beschermen, dat die in.dustrie zich desondanks belangrijk 
heeft ontwikkeld. 

Mijnheer de Voorzitter! De uiteenzetting van de Regee
ring met deze aanvulling heeft mij echter de overtuiging ge
schonken, dat de geachte Regeerillgsgemachtigde attent blijft 
ten aanzien van de ontwikkeling van de binnenlandsche in
dustrie. Ik zie daarom kortheidshalve af van het indienen 
van een amendement, doch ik hoop, dat de geachte' Regee
ringsgemachtigde in den vervolge attent zal blijven ten aan
zien van de binnenlandsche productie van aanstekers en dat, 
zoodra daartoe aanleiding zal zijn, de Regeering niet zal 
schromen met andere rechten aan te komen, ten einde de 
binuenlandsche industl'Îe als zoodanig de noodige bescher
ming te vericenen. 

De Voorzitter: Ik deel aan de vergadering mede, dat 
ingediend zijn twee amendementen, voorgesteld dool' de 
heeren Verboom, Sosrohadikoesoemo, Kan en De Hoog (Ond. 
]28, st. 6) lu idende: . 

"Ondergeteekenden hebben de eer voor te stellen in 
artikel I, onderdeel TI van de ontwerp-ordonnantie tot 
wijziging en aanvulling van de Indische Tariefwet en 
van het Tarief van invoerrechten, alsmede tot buiten
werkingstelling van artikel 16 der Indische Comptabili
teitswet (Ond. 128) het onder de letters J en K bepaalde 
te wijzigen als volgt: 
a. In de "Algemeene bepaling ", voorgesteld sub J wordt 

inplaats van IIverkeers· en bedrijfsvliegtuigen " ge· 
lezen: Jlvliegtuigen en andere apparaten zwaarder dan 
de lucht". 

b. Het onder K gestelde wordt gelezen: 
"K. Post 844 wordt gelezen: ' 
,,844. Vliegtuigen en andere apparaten zwaarder 
'ldan de lucht, met inbegrip van valschermen ........ . 
vrij". " 

Deze amendementen zijn rondgedeeld en zullen bij dit 
onderwerp worden behandeld. 

De heer Kan: Mijnheer de Voorzitter! Ik heb het woord 
gevraagd voor het volgende. De heer Thamrin is nog terug
gekomen op de sigarenaanstekers en heeft getracht de voor
geschiedenis, welke zooeven dool' den geachten Regeerings
gemachtigde ons bekend is gesteld, als basis te gebruiken 
voor zijn betoog, wat hem blijkbaar niet gelukt is. Te langen 
leste heeft de heel' Thamrin dan ook afgezien van de indie
ning van een amendement. 

De uiteenzetting van den geachten Regeeringsgemachtigde 
in een nutshell - en daarom bevreemdt het mij, dat de hee
ren Soangkoepon en Thamrin het hadden over bescherming 
"an de inheemsche industrie - komt hierop neer, dat de Re
geering juist beoogt de inheemsche industrie te beschermen, 
zij het dan ook in een anderen vorm, dan blijkbaar genoemde 
heel'en VOOl'staan. 

(Directeur van Financiën.) 
Wie verder kijkt dan zijn neus lang is - en dat doen wij hiel' 

allen - zal moeten erkennen, dat indien de sigarenaansteke t's 
hier niet binnen gesmokkeld worden zonder betaling van eenig 
invoerrecht, veel beter geconcurreerd kan worden met de 
inheemsche industrie, dan wanneer wel invoerrecht betaald 
moet worden. 

(De heel' Soa n g koe pon: Maal' wanneer de prijs van 
het hier te lande vervaardigd product laag is, dan zal el' niet 
de minste aanleiding zijn om te smokkelen.) 

De geachte Regeeringsgemachtigde heeft ol1s voorgerekend, 
dat de prijs van de hier te lande vervaardi gde sigaren
aanstekers daardoor niet beïnvloed zal worden . 

(De heel' Th a m l' in: Bij een hoog invoerrccht za I de 
smokkelhandel toenemen.) 

'Vawleer men van dat standpunt uitgaat, dan moet men 
ook den prijs van het opium niet verhoogen, noch verschil
lende andere maatregelen nemen. Ik geloof niet, dat de heel' 
Thamrin meent, dat hij zijn interruptie zal kunnen hand
haven . Evenwel het heeft ons genoegen gedaan, dat de heel' 
Thamriu terzake geen amendement heeft ingediend, zoodat 
de aanhangige aangelegenhéid thans spoedig voor elkaar 
kan worden gebracht. 

De heel' De Bruyn Kops, directeltr van Financiën: Mijnheer 
de Voorzitter! Het is mij wel gebleken, tot mijn leedwezen, dat 
ik er niet in geslaagd ben de voorstellers van het ingediende 
amendement ervan te overtuigen, dat er geen voldoende gronden 

anwezig zijn om het bestaande invoerrecht op sport- cn 
zweefvliegtuigen af te schaffen . 

(De heer Van Hel sdi n gen: Maal' zij hebben U een 
reddingplank toegestoken.) 

Mijnheer de Voorzitter! Een van de argumenten van dcn 
heer Verboom was daarbij, dat men nu moeil\jk zich tevreden 
kan stellen met de toezegging omtrent de behandeling van 
deze zaak bij een meer algetneene herziening vall de tarief
wetgeving. 

Op dit punt kan ik inderdaad niet verder gaan, dan het· 
geen ik in eersten termijn heb gezegd . Ik zal dus niet pogen 
langs dezen weg nog eenigen invloed op de gedachtengang 
van den heel' Verboom uit te oefenen. 

Omtrent artikel 183 van de Indische staatsregeling is dOOI' 
den heel' Verboom in het midden gebracht, dat niet dool' 
hem de eerste stap in die richting is gedaan ten aanzien van de 
vliegtuigen, maal' dat de Regeering zelf de voorstellen in 
afwachting van de algemeene herziening van het bestaande 
tarief, heeft ingediend. Dat is volkomen juist, maal' de 
Regeering meent toch ook in de Memorie van Toelichtinp; 
tevens de redenen vermeld te hebben, die haal' ertoe gebracht 
hebben deze materie ook als onderdeel van de 0118 thans bezig 
houdende nood-ordonnantie in te vlechten. 

Met \:Ie sport- en de zweefvliegtuigen staat het naar de 
meening der Regeering toch nog iets anders. Zeel' zeker 
kan men naar voren brengen - en dat hebqen de heeren 
Verboorn en De Hoog ook zeel' scherp gesteld - dat de vlieg
clubs, welker ontwikkeling men dan gaarne wensch t te be
vorderen, nu dan toch het hooge recht moeten betalen bij 
den invoer van vlieg- en zweefvliegtuigen en dat men 
zoo gaarne zou zien, juist voor de bevordering van deze 
ontwikkeling, dat dit invoerrecht op korten termijn zou wor
den afgeschaft. Wanneer men deze zaken op die manier 
beziet, kan men inderdaad spreken van spoed, maar daarmede 
is de zaak toch nog niet volledig uitgemaakt . Immers, voor 
de Regeering staat dan toch nog de vraag op den voorgrond, 
wat nu op het oogenblik in deze materie het spoedeischende 
element is en wat de ratio is, dat men het de vliegclubs wil 
belpen gemakkelijker maken om n.ieuwe vliegtuigen in te 
voeren. 

Hierbij sta"n in de gedachten van de geaehte sprekers, die 
het denkbeeld van den heer Verboom ondersteunden, op den 
achtergrond de belangen "an de defensie. Ik zal O\'rr dezo 
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(Directeur van Financiën.) 
defensiebelangen op het oogenblik niet verder uitweiden, zoo· 
wel in de Memorie van Antwoord als in eersten termijn heeft 
de Regeering reeds uiteengezet, dat ook Zij deze belangen zeer 
zeker heeft onderkend, doch dat Zij daarvoor op het oogenblik 
niet kan wijken. Dat komt, omdat deze defensiebelangen dan 
toch wel zeer ver op den achtergrond moeten staan in het licht 
der belangen, die betrokken zijn bij de speciale verhoudingen 
in dit geval. Wat is toch het geval Y Er zullen wellicht nog iu 
den loop van, dit jaar sport- en zweefvliegtuigen worden inge
voerd, maar is het belang van dezen import, nu even geprojec
teerd op den achtergrond van de toekomstige defensiebelan. 
gen, die de geachte voorstellers van het amendement zien, nu 
zoo groot, dat hiel' sprake wu kunnen zijn van "dringende 
omstandigheden"! Men zou dit dan toch nog altijd als een 
punt in dllbio kunnen beschouwen. 

Het verschi l in visie tllsschen de geachte voorstellers en de 
Regeering komt dus hierop neer, dat er twee elementen aan
wezig z\in. De Regecring staat geenszins op het standpunt, 
dat het hier uitsluitend luxe-voorwerpen betreft, de belangen, 
verbonden aan dezen import zijn haar bekend. Er is hier 
zoowel een luxe- als een utiliteits-element aanwezig, gepro
jecteerd op den achtergrond van toekomstige defensiebelan
gen, in dier voege, dat de militaire autoriteiten, indien jn 
Indië in groote massa sport- en zweefvliegtuigen aanwezig 
z\jn, een gemakkelijker selectie hebben voor militaire doeleinden. 
Nu overweegt bti de Regeering het luxe element en dat luxe 
element moet men toch niet wegcijferen. Men kan nu wel 
w~zen op subsidies die voor dit doel in andere landen WN'

den gegeven en naar een ockase van den Fransehen minister 
van oorlog over opleiding aan scholen voor sportvliegers, maar 
dat neemt niet weg, dat het sportvliegen een zeer kostbare 
;18llgeJegenheid bltift. Ik zelf heb er eenigen tijd over ge
dacht om te gaan sportvliegen, doch heb van dat plan moeten 
afzien in de eerste plaats uit gebrek aan tijd en verder we
gens de kostbaarheid. Als ik hier zoons had zou jk hun 
Yl'\jheid geven om aan de sportvliegerij te doen, al zou ik het 
ook dan natuurlijk wel zeer kostbaar blijven vinden. 

Zoo zullen waarschijnlijk ook verschillende van de geacbte 
leden erover denken en dan kan men toch niet ontkennen, 
uat de sportvl\egerij een uitgesproken luxe-sport is. Daar
entegen kan men het andere element zeer scherp stellen en 
dan weegt bij diegenen het andere element, bet utiliteits
element, zeer zwaar. 

Wanneer men de zaak op deze wijze beziet, geloof ik, dat 
het niet veeJ zal geven, er nog lang over te spreken. Ik kan 
mti op het oogenblik niet laten overtuigen door het geachte 
lid, clen heel' Verboom en zijn medestanders en aan den 
anderen kant geloof ik, dat ik de voorstellers van het amen
dement niet ~oo spoedig van hun standpunt zal kunnen 
brengen. 

Onder deze omstandigheden wil ik, eraan toevoegende, dat 
de fiscale uitkomsten in dit geval niet van eenigen invloed 
z,ijn, overigens gaarne de uitspraak van het geachte college 
op dit punt afwachten. 

Het betoog in tweeden termijn van den heer Soangkoepon 
is mij niet geheel duidelijk geworden, wat de eindstrekking 
ervan betreft. Ik zou het geachte lid echter hierop willen 
wijzen. 

De biunenlandsche industrie is zich inderdaad in versclliLlen
de opzichten aan het ontwikkelen en hoewel de Regeerillg in de 
Memorie van Antwoord heeft verklaard, dat Zti zich laat voor
lichten door alle adviseurs, die Zij voor een bepaald onderwerp 
noodig acht, spreekt het toch vanzelf, dat op het gebied van 
de industrialisatie en alles, wat daarmede samenhangt, ook het 
departement van Economische Zaken wordt ingeschakeld. 

De industrie van de aanstekers beweegt zich hoofdzakelijk op 
het terrein van de allergoedkoopste aanstekers van 2, 3, 4 
tot en met 5 cent. Deze aanstekers behoeven in het algemeen 
de concurrentie met het ingevoerde product - al dan niet 
gesmokkeld - niet te duchten. De tusschencategol'ie, waarop 

(Voorzitter, Verboom.) 
de binnenlandsche industrie zich meer en meer gaat werpen, 
gelijk door verschillende geachte medeleden hedenmorgen reeds 
duidelijk is uiteengezet, die van tusschen de 20 en 50 cent 
ondervindt inderdaad wel de nadeel en yan het ingevoerde 
product., lVIaar dit product, dat Îll massa op de markt ver
schijnt en het binnerllandsch product zeer lastig maakt, betaalt 
in het algemeen geen invoerrecht. Dat is de zaak en dat heeft 
de heer Kan ook nog duidelijk naar yoren gebracht en dus 
geeft het in het geheel niet, of men aan het tarief van 25%, 
dat voor aanstekers betaald moet worden, nog een verlengstuk 
maakt in den vorm van een specifiek recht van 50 cent per 
aansteker. Dat helpt de binuenlandsche industrie absoluut 
niet, want voor de bedoelde ingevoerde aanstekers wordt in 
het geheel niets betaald, men betaalt voor deze aanstekers 
noch de 25% noch de 50 centen specifiek recht; men becon
curreert het billllerliandsche product eenvoudig met de kosten 
van het product in het land van vervaardiging plus de kosten, 
die aan den smokkelhandel verbonden ztin. 

Daarnaast heeft men nog een categorie van aanstekers, die 
wellicht hier te lande vervaardigd zouden kunnen worden 
uit luxe materiaal, maa.r dat zijn el' slechts zeer weinige en 
deze ondervinden naar mijn meening niet de concurrentie 
van het massa~product van invoel'. In het algemeen zou ik dus 
willen zeggen - en de beer Kan heeft deze situatie m.i. reeds 
duidelijk geaccentueerd - dat het hierop neerkomt, dat men 
uiets heeft aan de heffing van 25% verhoogd met een specifiek 
recht van 50 cent plus 50 opcenten of 75 cent en waal' dit 
zeer ernstig den smokkelhandel stimuleert - waarvan bewe
zen is, dat het onmogelijk is, deze op afdoende wijze te be
strijden - is het beter niet te hechten aan handhaving van 
dit specifiek recht. 

Het heeft de Regeering daarom zeer verheugd, dat de heel' 
Thamrin ervan afgezien heeft, de indiening van een amen
dement dool' te zetten . Ik zon ook over deze matCl'je niet 
verder hebben uitgeweid, als ik er niet prijs op gesteld had, 
den heel' Soangkoepon te overtuigen van de wenschelijkheid 
om niet tot de heffing van een specifiek recht over te gaan. 
Ik kan den heel' Thamrin de verzekering geven, dat de gang 
van zaken in de binnenlandsche industrie, ook wat de aan
stekers betreft, de voortdurende aandacht der Regeering zal 
hebben. 

De Voorzitter: Hiermede is de behandeling in tweeden 
termijn ook van de zijde der Regeering beëindigd. Wij kUlUlen 
thans tot stemming overgaan. 

Zonder hoofdelijke stemming worden achtereenvolgens aan
genomen art. 1 sub I en van art. 1 sub II de onderdeelen 
A t/m 1. 

De Voorzitter: A a n deo r dei s de b eh a n del i n g 
van het a men cl e men t - Ver b oom c. s. 0 par t. 1, 
Il, sub J (s t. 6 sub a ; zie Ir a 11 del i n gen ce ede Ie . 
geerden blz. 284) . 

De heer Verboom: ~1:ijnheel' de Voorzitter! Een enkel 
woord ter toelichting. 

Ik wil den geachten Regeel'ingsgemachtigc1e uit-
drukkeltik verklaren, dat mij niets liever zou zijn geweest dan 
dft amendement intrekken . Ik kan dat echter onmogelijk doen, 
waar de geacht.e Regeel'ingsgemachtigde mij geen pertinente 
toezegging heeft kunnen doen. Als d'e g€:8chte Regeerillgsge
machtigde mij zou zeggen: binnen drie ot: zes maanden bv. zal 
deze zaak in ieder geval in het College worden yoorgebracht 
en heeft dit gelegenheid, hierm-cr te beslissen, zou het wat 
an'ders zijn j maar nu is het mij onmogelijk. 

Van een verrassing van de zijde van het college kan naar 
mijn meening geen sprake z~in , waal' deze zaak ook in de 
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(Tha.mrin, Va.n Heladingen.) 
schriftelijke stukken aan de orde is gesteld en het Gedelegeer
denverslag dateert van 25 Januari van dit jaar. 

De geachte Regeeringsgemaehtigde heeft nog weel' opnieuw 
gezegd, dat naar de meening van de Regeeri ng geen voldoen
de grond aanwezig is tot afschaffing van het recht en heeft 
verder gevraagd, wat het spoedeischende van de zaak is. 

Ik zou hierop kuunen antwoorden met een wedervraag: 
wat is het spoedeischende van de geheele defensie, waarvoor 
wü kort geleden, in de andere zaal, een paal' aanvu lJende 
begl'ootingen hebben behandeld met een gezamenlijk bedrag 
van meel' dan f 10 millioen. Ik geloof, dat de toestanden, 
niet alleen hiel' in Oost-Azië maar in de geheele wereld, zoo 
buitengewoon zorgwekkend zijn, dat het de plicht van ons 
allen is, daaraan volle en voortdurende aandacht te schenken 
niet slechts, doch tevens ZOJ:g te drngen voor het nemen van 
afdoende maatregelen, zoodat, als werkelijk de nood aan den 
man komt, wij zoo goed mogelijk op alles zijn voorbereid . Zulke 
maatregelen z.i.in müns inziens niet alleen die welke millioenen 
kosten, maal' ook maatregelen van misschien kleiner formaat, 
die dienen land en yolk zoo goed mogellik weerbaar 
te maken. Als een van die maatregelen beschouw ik het 
stimuleeren van het sportvliegen, en aUes wat daarmede ver
bund houdt. Als cr dus één zaak werkelijk urgent is, 
ie het de zaak van het sportvliegen. En dan doet het 
er weinig toe ot el' 5 of 10 sportvliegtuigen het eerstvolgend 

. jaar zuUen worden ingevoerd. Maar aan den anderen kant 
hoop ik, dat het el' 100 of 200 zullen zijn, want dit is inder
daad een zaak van het allergrootste belang en de allergroot
ste urgentie. 

Het is niet de zucht om in de contramine te zij n, maar 
alleen het belang van dit land en dit volk, dat de voorstellers 
meen en met dit amendement te dienen. Ik zic rnij daarom 
genoodzaakt het amendement te handhaven. 

De heer Thamrin: lIfijnheer de Voorzitter! Ik zou gaarne 
mijn stem ten aanzien van dit amendemmlt willen motiveeren. 

Ik ben niet overtui gd, dat dool' de sportvliegtuigen vrij 
te stellen van invoerrechten er èen belangrijke stimulans aan
wezig zal zijn voor het weerbaar maken van de defensie. 

De heel' Verboom heeft zooeven een bedrag van f 8000 
genoemd als minimum aanschafkosten van een vliegmachine. 
Ik zou el' echter de aandacht van den heel' Verboom op 
willen vestigen, dat men niet kan volstaan met den aankoop 
van vliegmachines alleen, maar dat el' ook andere vrij be
langrijke kosten bijkomen voor exploitatie en dergelijke als 
aanschaffing van dnre vlicgbenzine en onkosten, verbonden 
aan het stallen van dergelijke machines. Als wij zien, dat 
zelfs de auto, een toch belangr\j~ minder duur vervoermid
del dan de vliegmachine hiel' in Indië nog niet als volks
vervoermiddel kan worden hesehouwd, dan betwijfel ik, of 
men met de vrij dure exploitatiekosten van een vliegtuig 
tot een belangrijke uitbreiding van de weermacht zal 
kunnen komen. Waar zooals gezegd in het complex 
van kosten de invoerrechten een vrij onbelangrijk onder
deel is in het totaal der kosten, die gemoeid zijn met de aan
schaffing en exploitatie van vliegmachines, geloof ik niet, 
dat de beoogae vrij stelling straks tot een belangrijke uit
breiding van het sportvliegwezen zal kunnen voeren. Het 
zal dus beperkt blij ven tot een voorrecht voor enkele men
schen, die toch die sport zullen beoefenen, ook bij hand
having van de bestaande invoerrechten. 

Op grond van al deze redenen, zal ik tegen dit amen
demènt stemmen. 

De heel' Van Helsdingen: Mijnheer de Voorzitter! De 
geachte Regeeringsgemachtigde heeft ter bestrijding van het 
amendement twee motieven naar voren gebracht, in de eer
ste plaats, dat het toch eigenlijk niet stroaken zou met 'het 
systeem van onze invoerrechtenwetgeving, die voor een niet 
gerinf( deel is gebaseerd op het luxe-element, en het als een 

(Van Hel.dingen.) 
paàl boven water staat, dat aan dat luxe-element niet kan 
worden getornd . Maal' voor mij staat niet als een paal bo
ven water vast, dat er niet aan Dlag worden getornd, want 
ik meen inderdaad, dat het defensie belang hier een groot 
tegenwicht kan vormen. In zooverre zou dit belang, dat 
ik met den heel' VerbooJll gaarne erken, mij ertoe kunnen 
brengen vóór dit amendement te stemmen. Intussche n ben 
ik het met ons geacht medelid, den heer Thamrin, eens, dat 
ik niet direct de zeel' groote voordeelen verwacht, die de 
heer VerbooDl aan de aanneming van dit amendement vast
koppelt, want met den heer Thamrin ben ik van mee
ning, dat al worden deze vliegtuigeu vrijgegeven, het aan
tal in te voeren vliegtuigen in de eerste jaren gering zal 
zijn uit hoofde van de zeel' dure exploitatiekosten, die h.ier
mede gepaard zulleu gaan. Dat zou echter nog geen over
wegend motief behoeven te zijn om tegen dit ameudement 
te stemmen . 

Het tweede argtnnent echte,', dat de Regeering naar voren 
bracht, is van zoodanigen aard, dat ik er nog even bij moet 
stilstaan. De Regeering heeft gezegd : "wat hier voorgebracht 
wordt en waarom wij gebruik maken van de bevoegdheid, die 
de Indische Staatsregeling de Indische Regeering toekent, 
boudt alleen verband met dringende omstandigheden die zulks 
vorderen. Wij hebben echter deze voorstellen gedaan, omdat 
de bestrijding van den smokkelhandel in verschillende artike
len noodzakelijk is en noodzakelijker wordt en in de twee
de plaats, omdat de gewone vliegdiensten en de bedrijisin
dustrieën tegemoet gekomen moeten woruell. Daarum acht~n 
wij het gerechtvaardigd gebruik te mal<en van deze vergaande 
bevoegdheid, die de Indische Staatsregeling de Indische Re
geering toekent. Maal' de Regeering kan dat niet inzien ten 
aanzien van dit punt." 

Dat argument slaat wel hij mij in. Ik geloof, ger.iell 
h~t luxe-element, dat aan de vliegsport va~tk leeft, dat de 
dringende omstandigheden lliet aanwezig zijn om hiel' bij 
deze noodOl'donnantie zoo maal' even dit mnenden\ent \TI te 
lassehen. 

Ik weet niet in hoeverre de Regeering, zelfs al is dan het 
Afdeelingsverslag bijna een maand oud, daarin aanleiding 
heeft gevonclen om adviozen in te winnen van den legercom
mandant en den vlootvoogd. Doch cr was wel aanleiding aan
wezig, alvorens rut amendement in een noodol'donnantie 
zou worden aangenomen, dat het Opperbestuur hiel' werd in
geschakeld, want dit is een defensiebelang - ik ceken dM met 
den heer Vc r-bool11 - van groote beteekenis. TI{ zou dat gaarne 
willen opgenomen zien in onze wetgeving, doch ik moet ook 
mèt de Regeering erkennen, dat de dringen.de omstandigheden 
hier niet in die mate aanwezig zijn, al is de defensie op zich 
zelf een zeel' dringende aangelegenheid, om deze vl'ijstelling 
bij no 0 dol' don n a n tie vast te stellen. 

(De heer B 1 a a uw : U wilt met andere zaken altijd juist 
het Opperbestuur ui tschakelen!) 

Die opmerking is hiel' onjuist! Dit behoort tot de werk
zaam heid van hef Opperbestuur j alleen in dringende omstan
digheden mogen wij ten deze van de bepalingen van de 
Indische Staatsregeling gebruikmaken. Maar daarom zou ik 
de volgende suggestie aan de Regeering willen doen. 

De heer Verboom heeft gezegd, dat hij met leedwezen dit 
amendement handhaaft, aangezien de Regeering hem geen 
voldoende toezegging heeft gedaan. 'Vanlleel' de Regeering 
zou hebben gezegd, dat binnen drie lnaanden deze kwestie in 
het college zou worden voorgebracht, zou hij geneigd zijn het 
amendement in te trekken. Nu geloof ik niet, dat de Regee
ring een toezegging in dezen vorm kan doen, doch de Regee
ring zou wel kunnen toezeggen, dat dit vraagstuk zoo spoe
dig mogelijk ter kennis wordt gebracht van het Opperbestuur 
en van de zijde der Indische Regeering de suggestie zal wor
den gedaan en in overweging zal worden gegeven om een 
voorstel van wet, dus gewoon langs den normalen weg, bij 
dezen raad in te dienen, zoo mogelijk vóór de a.s. gl'oote 
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21ste VEIWADEHING - DINSDAG 23 FEBRUARI 1937. 
A v 0 n d ver g a der ing. 

Wijziging en aanmlling van de Indische 1'ariefwet en van het tarief van invoerrechten (Ond. 128). 

(Voorzitter, Verboom, Directeur van Financiën.) 
Jnnizitting, opdat aan den wensch van dcn Rultd in dit op
zicht wordt voldaan. 

De Voorzitter: Wenscht de heel' Verboom in te galtll op 
deze suggestie van den heel' Van Helsdingen, in welk gevltl 
ik een vraag als bedoeld aan den Regeeringsgemachtigde kan 
stellen, of handhaaft hij het amendement I 

De heer Verboom: Mijnheer de Voorzitter! Ik ZOll voorloo
pig het amendement willen handhaven, aaugezicl1 de woor
den "zoo spoedig mogelijk" voor mij, zooals ik gezegd heb, 
veel te valtg zijn. 

De heer De Bruyn Kops, dil'ecteur van Financiën; Mijnheer 
de Voorzitter! 'l'en aanzien van dit amendement heeft de 
heel' Verboorn nogmaals de aandacht gevestigd op de groote 
dcfensiebelangen, die naar zijn meelling hieraan verbonden 
zijn. Hoe groot die defensiebelangen zijn, wil de Regeering 
op dit oogenblik gaarne in het midden lltten. Het geltchte 
lid, de heel' Van Helsdingen acht hier die belltngen met den 
heel' Vel' boom zeel' groot. Wat de Regeering betreft, meent 
Zij te dien aanzien te mogen volstaan met te verklaren, dat 
de zaken, die de bevordering van de defensiebelltngen op 
zeel' korten termijnen op efficiënte wijze zouden kunnen 
stimulecl'cn, inderdaad ecn element van urgentie in zich 
drltgen. Doch het gaat el' juist om of het hiel' zulk een zaak 
betreft; dltt heb ik zooeven in tweede instantie ook nog 
gemeend te mogen uiteenzetten. De ul'gentie bestaat, VOOT'

zoover de Regeering thans kan zien, niet met betrekking 
tot het opheffen van het invoerrecht op SPOl't- en zweef
vliegtuigen. De invloed, welke daarvan zou kunnen uitgaan 
voor de naaste toekomst, kan de Regeering thans niet als 
een urgentie zien. In zooverre kan de ItegeCl'hlg zich dus 
aansluiten bij het betoog, zoowel van den heer 'fhrunrin als 
van den heer Van Helsdingen. 

Wat tenslotte de suggestie van het geachte lill, den heer 
Van llclsdingen aangaat, te dien aanzien moet ik herhaJen, 
dat de RCgCCl,j n.g met betrekking tot den gang van zaken, 
zoon18 de ltcgccl'ing zich die voorstelt bij de algcmccnc 
hm'zien..i.ng, niet verder zou kunnen gaan. Ik heb gesteld, 
dat deze matcrie bij de verdere voorbereiding van de 
komende algemeene herziening vau de tarief wetgeving 
de volle aandacht zal hebben. Nu heeft de heer Van 
Helsdingen gevraltgd, of het niet mogelijk zou zijn het punt 
van het invoerrecht van de sport- en zweefvlIegtUIgen afzon
derlijk nog nader te bezien. Dat is een nieuw gezichtspunt en 
wanneer Ile heer Verboom na een toezegging in die richting 
ertoe zou willen overgaan het amendement in te trekken dan 
zou dat voor de H.egeering de situatie wel belangrijk vereenvou
digen . In dat geval wil de Regeering van haar zijde dan toe
zeggen, dat dit punt op zichzelf, nl. de invoerrechten van 
sport- en zweefvliegtu igen, binnen een korten termijn nader 
de aandacht zal hebben, hetgeen intusschen niet impliceert, 
dat con voorstel verwacht zou kunnen worden binnen korten 
termijn om van dat invoerrecht af te zien of dat invoerrecht 
te verlltgen. 

(De heel' Van Hel sdi n gen; En dat dus overleg met 
het Opperbestuur zal plaats hebben.) 

Ik wil dus gaarne de toezegging doen, dat als de situatie 
zich aldus ontwikkeld heeft, dit punt binnen korten termijn 
afzonderl~k nader erustig door de Regeering zal worden over
wogen, hetgeen impliceert, zooals de heel' Van Helsdingen dan 
ook gczegd heeft, overleg met het Opperbestuur, daar het hiel' 
tenslotte betreft een wetswijziging. 

De heer Verboom: Mijnheer de Voorzitter! Het spijt 
mij maar deze toezegging der Regeering is mij nog altijd te 
va~g. AlJecn wanneer de Regeering de toezegging zou doen, 
dat binnen zecr korten termijn, zeg drie of zes maanden -
ik wil niet onredelijk zijn - de zaak ter beslissing aan den 

Handelingen. ZittlngsJaar 1936-1937. 

(Voorzitter, Soetardjo, Kerstens.) 
Volksraad zal worden voorgelegd, dan zou ik daarmede accoord 
kunnen gaan. Indien de Regect'ing deze toezegging niet kun 
doen zie ik mij tot mijn spijt genoodzaakt mijn amende
ment~n te handhaven, juist - en dMr wil ik den nadruk 
op leggen - omdat ik de zaak we,l degelijk als zeel' ernstig 
beschouw, daal' dè huidige tarieven, na alle inlichtingen, die 
ik daarover ontvangen heb, wel degelijk een belemmering vor
men voor de vliegsport. 

Ik 'begrijp niet, dat waal' overal eiliers tel' wereld de vlieg
sport wordt gestimuleerd, al zit er dan wellicht een clement 
van IIL"e in - zelfs Sovjet-Rusland en daal' misschien wel 
in de allereerste plaats - men in Nederlandsch-Indië, dat 
naar de overtuiging ook vun de Regeering, zoodUllÎg gelegen 
is, dat de situatie op een gegeven moment uiterst gevaarlijk 
kan zijn, zich daarvan weinig of niets aantrekt. 

De Voorzitter: Thans kun tot stemming ovcr het amende· 
ment worden overgegaan. Wenscht nog iemand zijn stem te 
motiveeren Y 

De heel' Soetardjo: Mijnheer de Voorzitter! Op grond vltn 
de toezegging der Regeel'Îng, wam:uit d~ so~pelheid dC!' Rege~
ring ten aanzien van deze kwestle dUldelQk aan het licht JS 

gekomen, zal ik mijn stem aan het voorstel del' Regeel'lIlg geven 
en dus tegen de amendementen stemmen. 

De heel' Kerstens: Mijnheer de Voorzitter! Ik was aanvan
kelijk voornemens voor ~eze amendementen te stemmen, maar 
na de discussies zijn mij twee dingen duidelijk geworden. Ten 
eerste dat de Rcgcering wel wil medewerken om deze aange
legenl;eid spoedig halt!' beslag te doen krijgen en in de tweede 
plaats, dat de heer Verboom de urg~ntie hiervan toeh wel wat 
opgeblazen heeft, althans naar m~n meenmg. Deze belde 
overwegingen zijn voor mij voldoende reden om tegen de 
amendementen te stemmen. 

Het umendcmcnt-Vcl'boom, sub a, wordt in stemming ge
vracht en aangenomen met 5 stemmen vóór en 4 stemmen 
tegen. 

V 6 6 I' stemmen de leden; Blaauw, Sosl'ohacli1<oesoemo, 
Soangkoepon, Verboom en de Voorzitter. 

Te g en stemmen de leden: Van Helsclingen, 'l'haml'in, 
Soetardjo en Kerstens. 

Het aldus geamendeerde onderdeel J van art. 1, sub 1I 
wordt zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voorzitter: l\1ag ik aannemen, dat het amendemcnt
Verboom sub b op onderdeel IC van art. 1, sub II wordt 
beschouwd als te lijn aangenomen JIlet dezelfde stemmen 
vóór en tegen als het amendem ent sub,, ! 

Dienovereenkomstig wordt besloten. 

Het aldus geamendeerde onderdeel IC van art. 1. sub TT, 
de onderdeelen L en M, art. 1 sub III eu art. 2 worden achtel'
eenvolgens zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voorzitter: Hoewel er tijdens de be1'8aOsiagingen Vfill 

heden in de ontwerp-ordonnantie wijzigingelt zün aange
bracht stel ik conform artikel 60 juncto al'tikel 103 van het 
Regle~ent van Orde voor, haar niettemin thans in stemming 
te brengen. 

Daartoe wordt besloten. 

De ontwerp-ordonnantie, als geamendeerd, wordt zonder 
hoofdelijke stemming aangenomen. 

De vergadering wordt te 7.16 UU.l' n.m. gesloten. 
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22stc VERGADERING - DINSDAG 9 ilIAAWr 1937. 

Ingekomen stukken. 

22ste VERGADERING. 

Vel' g ad cr i n g va IJ Din s dag 9 M a art 1937. 

(Bijeenroepiugsuur: 9 uur voormiddag.) 

Ingekomen stukken. - Voorkoming van prijsopdrijving 
van goederen, diensten of huren (Ond. 163). - Vaststelling 
rentepercentages van het dool' de landsbedrijven verschul
digde kapitaal (Ond. 123) . - Opheffing verschil in rechts
toestand tusschen Inlandsche burgers en negorij-lieden iu 
de Molukken (Ond. 124). - Nadere wijziging verpondings
ordonnantie 1928 en ordonnantie op de personeele belasting 
(Ond . 126). - Nadere wijziging bepalingen betreffende een 
gewijzigde toepassing van het Indisch Burgerlijk Pensioen
reglement op eervol uit 's lands dienst ontslagen departe. 
mentshoofden (Ond. 120). - Intrekking ordonnantie be
treffende het plaatsen van sero 's in de vaal'waters leidende 
n/lar de I'ccdc van Soerabaja (Oud. 147) . - Handhaving 
regelen betreffende berekening van het bedrag der afschrij
vingen op de bezittingen van enkele landsbedrijven (Ond. 
148). - Aanvulling van de "Regelen voor het admillÏstra
tief beheer voortvloeiende uit de Indische Comptabiliteits
wet" (Ond. llili ). 

Voorzitter: de heer F. H. DE HOOG. 

Tegenw,oordig met den Voorzitter 13 leden , te weten: 

de heeren Blaauw, Van Helsdingen , Kan, Kerstens, Pra
woto Soemodilogo, Roep, Soangkoepon, Soetardjo. Sosrohadi
koesoerno, Thamrin, Verboorn en Wiwoho. 

Regee.ringsgernachtigde: de heel' Hart. 

De Voorzitter: Geachte medeleden! Ik open deze ver
gaderlng. 

De Secretaris deelt mede, dltt zijn ingekomen: 

A. De volgende Regecl'ingsbrieven en -besch ikkin gen : 
1. Kabinetsbrieven van den Gouvel'nelll'-Generaal van 20 

F ebruari 1937 Nos. 15 en 16 en van 1 Maart 1937 No. 1 ter 
nnnbieding van: 
a. een ontwerp-ordonnantie tot wijziging en aanvulling van 

de "Bepalill gen Aanleg en Bedrijf Spoorwegen " , de 
"Bepa1ingen Stadstramwegen" en de "Bepalingen J.Jande
ltike 'fl'amwegen" (Ond. 161) ; 

b. ('cn ontwerp-ordonnantie tot wijziging van de Algemeene 
Bepalingen Spoor- en Tramwegen (Ond. 162) ; 

c. een olltwerp-ordounantie ter voorkoming van prijsopdrij
vi ng van goederen, diensten oi huren (O nd. 16:J ). 

De stukken zijn of worden gedrukt. 

2. Brieven van den lsten Gouvernements Secretaris van 
20, 20, 20, 22, 22, 22, 24, 24, 24, 24, 24, 25, 25 en 26 Febrnari 
1937 Nos. 359/B, 360113. 361{l3. 37 0{l3 , 371{l3, 372fB, 398fB, 
399(B, 400fB, 401113, 401afB , 412(B, 413fB en 421(B houdende 
11Iedecleel in g, dat in overeenstemming met den Volksraad zijn 
vustgesteld aanvuUende begrootingen betreffende: 
a. afdeeling VA der begrooting voor 1937 (Ond. I:J4); 
b. afdeeling VI del' begrooting voor 1937 (Ond. 1:i7); 
o. afdeel ing IX del' begrooting voor 1937 (Ond. 122); 
d. aideeling II der begrooting voor 1937 (Ond . 146); 
e. afdeelin g VA del' begrooting voor 1937 (Ond. 1li:J ); 
f. afdecling IV del' begrooting voor 1937 (Ond. 14li); 
rl. afdeeJing IU der begrooting voor 1937 (Ond. lli4); 
h. afdeeling lIlA der bcgrooting voor 1937 (Ond. 13li ); 
i . "ideeling VI dcl' begl'ootillg voor 1937 (Ond. Ui4 ); 
J. afdeelingen VIlA en VU I del' begrooting VOOI' 1937 

(Ond. 136); 
H andellugen. Zittingsjaar 1936-1937. 

k. afdeeling IX der begrooting voor 1937 (Ond. 1li8); 
I. afdeelingen III en UIA der begrooting voor 1937 

(Ond. 1li2); 
..,.. aideeling IX der begrooting voor 1937 (Ond. 1(10 ) ; 
... afdeelingen 111, UIA en IUD del' begrooti'ng V001' 1937 

(Ond. 11)6). 
3. Kabinetsbrieven van den Gouverneur-GeneraaL van 19, 

20, 24 en 25 Februari 1937 Nos. 9, 17, 2 cn 48 houdende 
mededeeling, dat zijn vastgesteld: 
a. de ordonnantie houdende voorloopige voot'zienÎ11gen om

trent de in het r eglement op de godsdienstige rechtspraak 
opgenomen bevoegdheidsltfbakening tussehen wereldl ijken 
en godsdienstigen rechter (Ond. 74); 

b. de ordonnantie tot nadere verlenging van den werkings
termijn der ordonnantie o.m. nopens de terugzending van 
arbeiders buiten Nederlandsch-Indië in dienst genomen 
of aangeworven (Ond. 127); 

c. de ordonnantie tot verlaging van het uitvoerrecht op rub
ber (Oud. 128); 

d. de ordonuantie tot uadere wijziging van de militaire 
diensttijdpensioenreglementell (Ond. 118). 

4. Brief van den Gouvernements Secretaris van 23 Fe
bruari 1937 No. 394b(B, betreffende verbod van nitvoer van 
bepaalde manufacturen uit Java en Madoera. 

5. Als voren van 1 Maart 1937 No. 439(A, betreffende 
toevoeging van een 4de klasse aan volksscholen in de r esi
dentie Molukken. 

6. Brief van den 1sten Gouvernements Secretaris van 4 
Maart 1937 No. 472a. houdende lllededeeling, dat Mr. W. G. 
P eekema tijdelijk lel' beschikking is gesteld van den Directeur 
van Jnstitie en Mr. H. C. Hartevelt is belast met de functiën 
van Regeeringsgemachtigdo voor Algemeene Zaken bij den 
Volksraad. 

7. Rondschrijven van den 1sten Gouvernements Seel'etaris 
van 4 Maart 1937 No. 464fB, betreffende aanschaffingen ten 
behoeve van autonome ressorten en zelfbesturende land
schappen. 

8. Besluit van den Gouverneur-Generaal van 20 Februari 
1937 No. 8, hondend e machtiging, krachtens artikel 105 I. S., 
aan dcn Directeul' van Verkeer en 'Vaterstaat om te beschik
ken over het bij een aanvullende begrooting uitgetrokken 
credict voor den aanleg van nieuwe vliegvelden te Batavia 
en Semarang. 

9. Als voren Vall 20 Februari 1937 No. 10, houdende 
machtiging, krachtens artikel 105 I . S., aan den Directeur 
van Financiën om te heschikken over de bij een aanvullende 
begrooting uitgetrokken fondsen voor den bouw van een kluis 
te Balavia. 

10. Als voren van 23 Fcbruari 1937 No. 14 houdende 
machtiging aan de hoofden van gewestelijk bestuur in de bui
tengewesten om aan landsdienaren boven hun salaris duurte
toeslag toe te kennen. 

11. Als voren van 25 Februari 1937 No. 28, houdende 
machtiging, krachtens artikel 105 1. S., /lan den Commandant 
der Zeemacht om te beschikkcn over de bij eell aanvullende 
begrooting uitgetrokken fondsen o.a. voor de indienststelling 
vau een motorboot ter bestrijding van den smokkelhandel te 
Manado. 

12. Als voren van 25 Februari 1937 No. 41 tot internee
ring van Mohamad Hanafiah. 

13. Als voren van 25 Februari 1937 No. 42 tot internec
ring van Senan. 

14. Als voren van 25 Febl1lari 1937 No. 43 bepalende, dat 
de uitgaven voor de uitzending van militairen, a lsmede voor 
de aanschaffing, keuring en uitzending van materieel voor 
de arti llerie en de genie, waarvoor bij aanvullende begrooting 
de bU de posten 8.4, 8.7 èn 8.8 van hoofdstuk I van afdceling 
VIII del' bogrooting voor het dienstjaar 1937 uitgetrokken 
kredieten zijn verhoogd, zullen kunnen geschieden ten laste 
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22ste VERGADERING - DINSDAG 9 MAART 1937. 
Ingekomen atu kk8n. - Voorkoming van Ilrijsopdrijving van goederen, dienaten of nUl'en (Ond. 163'), - Va8t1telllng rentepercentage. VAn bet. door de landaoodrijven 
verschulûigde knpltnol (Olld. 1::3). - Opheffing venchil in reebtstoestand luuchen lulandache burgers en negorij lieden in de Molukken (Ond. 124}. -Nadere wijziging 
verpondingaordonnlantia 19~tf en ordonnantie op de personeele bel.sting (Ond. 1:.10). - Nadere wijziging bepalingen betreffende een gewijr.igde toep.Ming van het. Indisch 
Burgerlijk Pen!lioonre,lt!ment op eervol uit 's landa dienat ontslagen departementahoofden (Ond, 1=-). - Intrekking ordOIl.nantie betreffende bet plaataen van- sero'. 
i .. de v .... rwatera, \"id"nde ".ar ol" rt!\lû", v.u Buerabaja (Ond. 14T). - HandIlaving regelen bet.rerrende berekening van het. bedrag der afschrijvingen op de bezittingen 
van enkele land8bodrijven. (Ond. 148). - Aanvulling van de "Regelen voor het. administratief beheer voortvloeiende uit de Indische Comptabiliteitswet" (Ond. 15~). 

(Voorzitter.) 
van de overeenkomstige pos teil 8.1, 8.5 en 8.6 van hoofdstuk 
n van afdeeling VIn der begrooting voor 1937. 

15. Als voren van 25 Februari 1937 No. 44 houdende 
machtiging aan hoofden van gewestelijk bestuur om steun te 
verleenen aan volkshoofden, wijkmeesters, wijkhoofden enz. 
wier inkomens ten gevolge van de invoering der loonbelas
ting en in verband met hunne ontheffing van de bemoeienis 
met de inning van den Z.g. "grooten aanslag" in de inkom
stenbelasting, tot beneden het noodzakelijk minimum zijn ge
daald. 

16. Als voren van 25 Februari 1937 No. 46 tot verlenging 
van den termijn, voor welken de directeur van Justitie werd 
gemachtigd om te beschikken over een bedrag van f 400 per 
maand voor de aanstelling van een administratieve kracht ten 
behoeve van de "Pensioenscommissie voor particuliere werk
nemers". 

17. Als voren van 27 Februari 1937 No. 18 houdende o.a. 
ontheffing van A. van Dooren van zijn functie van lid, tevens 
voorzitter van den Raad van Advies inzake den N. 1. R. O. M.
Omroep. 

18. Als voren van 1 Maart 1937 No. 15 houdende benoe
ming van Dr. P . J. A. Idenburg tot Direeteur van Onderwijs 
en Eeredienst. 

19. Als voren van 1 Maart 1937 No. 17 houdende ontbinding 
van de "Centrale Commissie van advies inzake de bevolkings
rubberrestrictie in de Buitengewesten". 

20. Als voren van 2 Maart 1937 No. 25 om Mas Hermen 
Kartowisastro ter beschikking te stellen van den GOllverneur 
van Midden-Java. 

De sub 2 tot en met 20 genoemde stukken worden ter in
zage gelegd ter seeretarie van den Volksraad. 

B. De volgende ter kennisneming ontvangen bescheiden: 
1. Besluiten van den Directeur van Binnenlandseh Be

stuur houdende machtiging tot het doen van uitgaven in ver
band met de bevolkingsrubberrestrictie. 

2. Besluit van het Hoofd van den Dienst der Volksgezond
heid van 18 Februari 1937 No. 4974fA.Z. houdende benoeming 
van pl'. K.G. van Putten tot lid van de commissie welke 
tot doel heeft het Hoofd van den Dienst det· Volksgezondheid 
voor te lichten omtrent de wenschelijkheid om over te gaan 
tot voorbereiding en instelling van medische eereraden. 

3. Motie van den regentschapsraad · van Indramajoe waar
bij wordt gepleit voor besteding van een deel van de f 25 
millioen bijdrage VOOt· sehuldbevrijding van de bevolking in 
het regentschap Indramajoe. 

4. Statistisch Overzicht betreffende de bewegingen van de 
motorverkeersmiddelen te land in Nederlandsch-Indië gedu
rende het jaar 1936, aangeboden door de Koninklijke Neder
landsch-Indisehe Motor Club. 

De stukken worden ter inzage gelegd ter secretarie van den 
Volksraad. 

De Voorzitter: Aan de orde is de vraag, of bij 
den Gouverneur-Generaa l ingevolge art. 17 
van h e f reglpment van orde zal worden 
ft a n g e cl ron gen 0 p ver 1 eng i n g van den ter m i.i D, 

gesteld voo r de behande lin g van de ontwerp
ordonnanti e tot voorkoming van prijsop
d r ij v i n g van g 0 e de,. e n, die n s ten 0 f h u I' e n 
(0 n d. 163). 

Zonder beraadslaging en zonder hoofdelijke stemming 
wordt besloten, dat bij den Gouverneur-Generaal ni et op 
verlenging van den termijn voor de behandeliug van de 
ontwerp-ordonnantie zal worden aangedrongen . 

De Voorzitter: Aan de orde is het voorstel, 
o ver een kom s tig art. 96 van het I' e g I e men t 
van 0 r cl e, deo nt w e r p - 0 r d 0 Jl n a n tie ter vbo r
koming van pl'ijopdrijving van goederen, 
diensten of huren (Ond. H13 ) in rechtstreek
sc h e 0 pen bar e be h a u del i n g ten e m e u. 

Zonder beraadslaging en zouder hoofdelijke stemming 
wordt besloten het ontwerp in reehtstreeksche openbare 
behandeling te nemen. 

De Voorzitter: Teneinde aanstonds onze volle aandacht te 
kunnen geven aan het ontwerp, waaromtrent zoo juist is 
beslist, dat het in rechtstreeksche openbare behandeling zal 
w<>rden genomen, zal ik in afwijking van den rooster eerst 
aan de orde stellen de verschillende op den rooster voor deze 
vergadering voorkon~ende ,onderwerpen, waaromtrent in de 
commissies geen aanleiding bestond tot het maken van op
merkingen . 

Aan de orde is de behandeling van: 

a. de ontwerp-ordonnantie tot vaststelling 
van de rentepercentages, welke door de 
landsbedrijven verschuldigd zijn over 
het in artikel 4, onder Ie a der Indische 
Bedrijvenwet bedoelde kapitaal (Ond.123); 

b. deo n t w e r p - 0 l' don n a n tie tot 0 p hef fin g 
van het verschil in reehtstoestand tns
s c hen I uI a n d s c heb u r g e rs e n neg 0 r ij-
1 i ede n in de Mol uk ken (0 n d. 124); 

c. deo n t w e r p - 0 l' cl 0 n na n tie tot n a cl ere w ij z i
ging van de verpondingsordonnaJltie 
1928 end e 0 r d 0 n n a n tie 0 p j>'e r s 0 nee I e 
bel ast i n g (S t a a t s b _ o. 13; 0 II d. 12(1); 

d. deo n t w e r1' - 0 r don n a n t i e tot 11 a der e w ij z i
g in g van de b e palingen betreffende een 
g e w ij z i g d e toe pas sin gJ i n b ij zon cl e re g e
v a 11 e n, van het I n dis c h B u r gel' I ij k P e n
S i 0 e n reg 1 e men top eer vol u i t 's 1 a n d s 
di e Tl S t 0 II t sla gen h 0 0 f cl e n van cl e par t e
menten van algemeen bestuur (Staats blad 
1931 No. 15 jun ct 0 Sta a t sb 1 a d 1935 No. 71; 
o nd. 129); 

8. cl eon t w e r p - 0 r d 0 II n a n tie hou den cl e v e 1'

bodsbepalingen betreffende het plaatsen 
v a 11 ser 0 ' sin cl e van r wat e r SJ 1 e i cl end e 
naar de reede van Soel'abaja (Ond. 147); 

f. deo n t w e l' p - 0 r don n a n tie tot ha n d h a v j n g 
van de regelen betreffende de berekening 
van het bedrag der afschrijvingen op 
d e b e zit tin gen van d e Boe kit - A s a ffi
s tee n kol e non t gin n i n g, deO e m bil i n - s tee n
kolenontginning en de landswaterkraeht. 
bedrijven (Ond.14S); 

g. deo n t w e l' p - 0 l' don n a n tie tot a ft n v u tI i n g 
van de "Regelen voo r het administratief 
be h eer, voo r t v I 0 e i end e u i t del n dis e h e 
Comptabiliteiswet" (Staatsbla'd 1933 
No. 381), zoo a l sd ie se der t zijn ge w ij z i gd 
en aangevuli:l, l aatstelijk bij de ordon
na n tie van 14 Nov e m bel' 1936 (S t nat s b I a d 
No. 611; 0 n d. llili ). 
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Deze ont~verp-ordonnanties worden achtereenvolgens zonder 

beraadslagmg en zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voorzitter: A a n deo r dei s der e c hts t I' e e k
sehe openhare behandeling van de ontwerp
Ol'~Ol~nantle ter voorkoming van prijso'p
d l' IJ vin g van go ede r e 11, die n s ten 0 f hu ren. 
(0 n d. 163.) 

De heer Soangkoepon : Mijnheer de Voorzitter! Evenals 
~ij de behandeling van het analoge onderwerp Hl, betref
f~nde het voorkomen van prijsopdrijving van goederen, 
diensten of huren, op 6 October 1936, moet ik mij tegen deze 
ontwerp-ordonnantie verklaren, omdat zij het uitschakelen 
van den Volksraad ten aanzien van de te nemen maatregelen 
heeft bestendigd. ' 

Waar elke maatregel op het gebied van pr~sopdrijving van 
goederen, diensten of huren te zeer ingrijpt in het volksleven 
en volksbestaan van de verschillende heterogene bevolkings. 
groepen 111 deze gewesten, lijkt het mij niet juist, om ten 
aanzien daarvan de medezeggenschap aan het daartoe mijns 
InZIens gesclllkt te achten en aangewezen lichaam te ontzcO'
gen. ]~r is voor deze gewesten en hun bevolking een lichaa~ 
bestaande uit telTitoriale vertegenwoordigers dezer lande~ 
mgesteld, met het doel om ten aanzien van regeeringsmaat~ 
regelen, die in het algemeen belang behooren te worden ge· 
nomen, de Regeering van advies te dienen. En nu het juist 
geboden is, 01~1 de eventueel te nemen maatregelen van alle 
kanten te belichten, zoowel in het belang van de betrokken 
bevolkingsgroepen als van den handel hier te lande heeft 
Zij het adviesl i.chaam, den Volksraad, de beoordeelh;g diel 
maatregelen WIllen ontnemen. De praktijk heeft ook vol. 
doende bewezen, dat de Regeering niet bij machte is om een 
voldoende en bevredigende oplossing te geven voor maatre· 
gelen tegen de prijsopdrijving te treffen. 

(De heer IC ers ten s: Zou dat met den Volksraad wel 
gaan 1) 

Ondanks het bestaan van de in Staatsblad 1936 No. 504 
getrof.fen nu\.atregelen, blijven de prijzen van goederen steeds 
een stijgende lijn vertoonen. 

In dit verband beeft de Regeering zeer terecht gezegd, 
d~t als on~ekere factoren hierbij met name ook in het spel 
Zijn, dat lllemand weet, boe lang en in welke mate de ver
hoogde vraag zal aanhouden en in welk tempo de industrieën 
haar productie zullen kunnen uitbreiden. En juist daarom 
l.igt .het mijns inziens voor de hand, dat een algemeene be· 
hchtlllg van verschillonde zijden op dit gebied urgent is, wil 
de Regeering zich een juisten maatstaf aanleggen voor de 
normen en eischen van de door haar straks te treffen maat
l'egelen. 

(De heer Har t , directeur van Economische Zaken: Daar 
gaat het niet om!) 

Juist in dit verband komt mij het uitschakelen van den 
Volksraad niet logisch en ongewenscht voor. 

(De heer Har t, directeur van Economische Zaken: Maar 
de Volksraad wordt vandaag toch niet uitgeschakeld I) 

Ik bedoel bij de verdere maatregelen! Wanneer de Re
geermg spreekt van niemand weet, hoe lang en in welke 
mat~ de verhoogde vraag zal aanhouden en in welk tempo 
de lIldustl'iën haal' productie zullen kunnen uitbreiden 
impliceert dit toch niet, dat de Regeering uit de bestaand~ 
gegevcns en de verkregen belichting van verschillende zijden 
niet in staat zal zijn de juiste maatregelen te treffen die de 
belangen der bevolking op het gebied van prijsopdrijving 
kunnen beschermen. Het is begrijpelijk, dat een enkele per· 
soon, de door de Regeering genoemde onzekere factoren niet 
kan weten, doch het is wel mogelijk, om uit de bestaande 
gegevens, verkregen van verschillende zijden, door een 
deductieve methode een bekende uit een onbekende af te 
leiden, dat van groot belang is voor de bepaling van de 

juiste houding of standpunt ten opzichte van een zekere 
zaak, doch zulk een taak is slechts' der Regeering weggelegd, 
doch Zij moet m zulk een geval haar adviseerende lichamen 
of pers?nen niet negeere.n door het nemen van maatregelen, 
zooals m het OIlS voorhggende ontwerp voorgesteld.. Ook 
d!, verhoogmg van prijzen of prijsopdrijving van goederen, 
~~ens.ten. en huur zal m.i. van geen overwegende beteekenis 
zIJn, mdlen evenredig daartegenover staat de sterke koopkrach
tigheld der hier te lande aanwezige consumenten. 

Een zekere onevenwichtigheid en vele onberekenbare ge
volgen zullen evenwel worden geschapen op het gebied van 
he~. volksleven, wanneer aan den eenen kant verhooging van 
pl'lJzen bestaat tegenover een zeer minimaal inkomen der be
volking en hiertegenover heeft de Regeering mijns inziens te 
waken, doch ik vraag mij af, of de Regeering zelf hierbij niet 
een sprekend voorbeeld moet geven en dit gedachtig aan 
het spreekwoord: "Leeringen wekken, maar voorbeelden 
trekken." Ik heb deze vmag gesteld, omdat de Regeering 
zelf feitelijk tot degenen behoort, die de prijsverhoogingen 
hler te lande stimuleeren door de invoering van de maatre
gelen tot contingenteering en licentieering. Wanneer zij zelf 
door de haar genomen maatregelen een der oorzaken is van 
de prijsopdrijving der goederen hier te lande, ligt in haar 
daad om van anderen te eischen, dat deze de prijzen hunner 
goederen niet mogen verhoogen, een zekere inconsequentie. 

(De heer KeI' s ten S: ZOO wordt het dan ook niet 
gesteld.) -

Neen, maar zoo is het eigenlijk in de praktijk. De Re
geering heeft de waarde en de strekking van het spreek
woord: "Wat gij niet wilt, dat U geschiedt, doe dat ook aan 
anderen niet" uit het oog verloren. 

Nu de praktijk volkomen heeft uitgewezen, dat de prijzen 
der artikelen hier te lande steeds de hoogte ingaan .. .. .. .. . 

(De heer H a I' t, directeur van Economische Zaken: Hebt 
U het boekje omtrent de contingeuteering gelezen ?) 

Ja, Mijnheer de Voorzitter, maar dat boekje is voor mij 
niet noodig; ik ken de praktijk. 

(De heer Kan : U hebt gelijk.) 
Ik herhaal dns, nu de praktijk volkomen heeft uitge

wezen, dat de prijzen der artikelen hier te lande steeds de 
hoogte ingaan, vraag ik m:ij af, waarom de Regeel'illg nog 
steeds geen maatregelen treft tot vel'hoogillg van de 100nen 
zoowel in 's Lands· als in particulieren dienst. De Regeerin~ 
erkent zel~. de noodzakelijkheid van de verhoogin g der 
artrkelenpr\Jzen en Uitgaande van dit standpunt, moet Zij 
mijns inziens vanzelf de redelijkheid van de verhooging van 
loonen rechtvaardig achten. Ik moge daarom de volle aau
dacht der Regeering op deze materie vestigen. 

De Regeering heeft in de Memorie van Toelichting ver
klaard, dat voor verschillende Japansche textiel goederen 
de prijsstijging in den loop van 1936 van 40 tot 100% 
bedroeg en dit zal wel zeker het onafwijsbaar gevolg zijn 
van de contingenteeringen en licentie erin gen. Door het in· 
voeren van de Europeesche prijzen hier te lande trekt men 
die van de Japansche vanzelf hooger op en dit ten nadeele 
van de hier te lande aanwezige consumenten. U ziet, Mijn
he~r . de Voorzitter, dat de Regeering op papier de prijsop
dr\Jvlllg wil voorkomen, doch in de praktijk heeft men bij 
de uitvoering vah de ter zake geldende regeeringsmaatregelen 
juist het tegendeel bereikt van hetgeen de Regeering oor
spronkelijk heeft bedoeld. 

In de Memorie van Toelichting heeft de Regeering o.a. 
het volgende gezegd: 

"Sommige groepen del' samenleving ontvangen der· 
halve reeds thans aanmerkel:ijk ,hooger inkomsten, voor 
andere is dit in veel mindere mate het geval, waaTdool' 
divergentie ontstaat tusschell de positie dier groepen. 
Ook deze wringing in de economische vel'lhouding bevat 
verschillende onzekere elementen, terwijl zij tevens een 
gereede aanleiding- zou kunnen bieden tot het innemen 
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van speculatieve posities, zoomede tot onredelijke prijs
opdrijving, vooral indien in bepaalde gebieden in de 
buitengewesten het aanbod tijdelijk locaal aanmerkelijk 
meer beneden de vraag blijft dan elders." 

'Maar, Mijnheer de Voorzitter, is zulk een toestand dan te 
veroordeelen' Ik zou zeggen, da.t dit een voordeel kan op
leveren voor verschillende partijen. Het zou zeker in het 
voordeel van deze gewesten zijn., indien de eventueele ver
hooging of opdrijving del' prijzen van de op Java en Madoera 
gefabriceerde batikgoederen of vervaardigde vuuraanstekers 
en andere goederen, afkomstig van Java. en Madoera. Elke 
prijsopdrijving, die in zulke banen word~n geleid, komt zeker 
ten goede van deze gewesten, hetgeen onafwijsbaar een ver
hooging vau 's lands inkomsten mede tot gevolg zal hebben. 
Ook het verbod tot uitvoer van manufacturen uit Java ua.ar 
de buitengewesten is mij onbegrijpelijk, want elke stimulans 
tot het bevorderen van het handelsverkeer tusschen Java 
~n de buitengewesten beteekent immers het versterken van 
den commercieelen band tusschen beide gebiedsdeel en. Mocht 
men de vrees koesteren, dat er op Java een ernstig te kort 
aan manufacturen zou ontstaan, dan kan men die immers 
aanvullen uit Nederland en of Japan. In elk geval dit uit. 
gevaardigd verbod zal zeker niet ten goede komen van de 
kleine, nijvere inheemsche handelal·en. 

(De heer Har t, directeur van Economische Zaken: 
Maken die menschen dan ook manufacturen 1) 

Daal' gaat het niet om. Die menschen van de buitenge
westen komen goederen uit Java halen en als de Regeering 
dat verbiedt, komt voor die mensBhen hun middel van 
bestaau te vervallen. 

Wanneer in de rubberstreken van de buitengewesten in
derdaad veel geld aanwezig is en de betrokken bevolking 
daardoor kooplustig is geworden, laat men de kleine han
delaren hier te lande en de bvolking van Java en Madom'a 
daa-rvan goed laten profiteeren dool' het bevo.rderen van het 
handelsverkeer tnsschen deze beide Nederlandsch-Indische 
gebiedsdeelen. De Regeering tracht de bevolking van ertoe 
te brengen, naar de buitellgé.vesten consumptieartikelen in
tede van nit Si~apore uit Java en Madoera te betrekken. 

De Regeering wil het onredelijk verhoogen van de op of 
laatstelijk vóór 26 September ] 936 voor goederen, diensten 
en huren in rekening gebrachte prijzen verbieden, doch ik 
vraag mij af, of Zij in staat is die prijzen voor elke plaats 
eu op elk tijdstip met juistheid te construeeren om te komen 
tot wat men normaal onder onredelijke prijzen verstaat. 

"De waakzame controle van de ambtenaren van het 
Binnenlandsch-Bestuur en van het departement van 
Economische Zaken heeft hiervoor in vele gevallen zeer 
nuttig effect kunnen sorteeren ", 

aldus de Regeering. 
Inderdaad, Mijnheer de Voorzitter, maal' dit geldt voor 

de verkoopers, doch niet vonI'" de consumenten. De consu
menten blijven nog steeds slachtoffers van o.ncontroleerbare 
prijsverhoogingen. 

(De heer Har t, directeur van Economische Zaken: En 
U wijt de prijsverhooging' juist doorvoeren!) 

Ja, maal' men wil toch de verhoogingen voorkomen en 
onder de hier voorgesteld'& regeling gaan de verhoogingen 
gewoori door, in de practijk zal niemand dat kunnen ver
hinderen. I.1aten we aannemen, dat een product van de batik 
industrie voor f 1 met een redelijke winst kan worden afge
zet, doch dat in de bnitengewesten de menschen er -f 2 voor 
willen betalen, welnu, dan heb ik daartegen geen enkel 
bezwaar. 

(De heel' Har t, directeur van Economische Zaken: Maal' 
dan durft U niet meel' in de buitengewesten terug te komen!) 

Als de menschen er het geld voor willen nitgeven, laat 
ze dan hun gang mallr gaan. Trouwens wie gaat zich nu 
bij de overheid aanmelden, omdat de een of andere handelaar 

• 

(Blaauw.) 
voor een zijner koopwaren, instede van een kwartje, vier 
'dubbeltjes heeft geëisehtY Dit zou voor den consument één 
te groote moeite zijn, vooral, omdat deze meestal niet weet, 
tot welke autoriteiten hij zich moet wenden, afgescheiden 
nog van de vraag of hij straks met zijn aanmelding al dan 
niet met een kluitje in het riet zal worden gestuurd. Het 
is immers eeu bekend feit, dat de gezagsorganen voor de 
kleine luyden moeilijk te bereiken zijn. De eenigc hoop, die 
de bevolking, vooral de inheemsehe, koestert voor de behar
tiging van haar welzijn, is gevestigd op haar vertegenwoordi
gers in onzen raad en deze vertegenwoordigers zijn juist voor 
dit doel door de ons voorliggende ont\Verp~rdonnuntie tot 
mijn groote teleurstelling uitgeschakeld. 

Volgens artikel 7 van de ouderhavige ontwerp-o.rdonn.antie 
is deze van toepassing op personen, behoorende tot de In
heemsche bevolking in rechtstreeks bestuurd gebied, welke 
aan de rechtsmacht van den Inheemsehen rechter is onder
worpen. In dit verband zou ik van de Regeering de vraag 
willen stellen, of deze toepasselijkverklaring nog noodig is, 
nu het toch reeds vaststaat, dat de Inheemsche bevolking 
tot rechtstreeksche onderdanen van het Nederlandsch-Ineti
sche gouvernement behoort. Een tweede . vraag is hierbij bij 
mij gerezen, nl. of deze ontwerp-ordonnantie straka ook van 
toepassing zal zijn op zelfbestuursonderhoorigen en zoo ja, 
waaruit blijkt ditY 

Bij dit aUs, Mijnheer de Voorzitter, ben ik van oordeel 
dat de Regeering niet in staat zal zijn de haal' bij deze 
ontwerp-ordonnantie toegekende bevoegdheid behoorlijk te 
hanteeren, zo.nder medewerking vau den Volksraad. Dit is 
mijn grootste bezwaar tegen deze ontwerp-ordonnantie. 

De heel' Blaauw: Mijnlleer de Voorzitter! Anders dan 
mijn geacht medelid, de heer Soangkoepon, heb ik tegen den 
inhoud zeli van deze ontwerp-ordonnantie geen overwegend 
bezwaar. Wanneer de Regeering tot de conclusie is gekomen 
dat het zijn nut kan hebben om onder de hnidige omstandig
heden, zooals het in de considerans staat, nog eenige extra 
bevoegdheid te hebben ten aanzien van de opdrijving van de 
prijzen van goederen, huren en diensten, dan kan ik er mij 
mede vereenigen, dat de Regeering deze enkele meerdere 
bevoegdheden ook krijgt. Ik zou alleen de vraag willen 
herhalen, die bij de eerste behandeling op 6 October van het 
vorige jaar reeds werd gesteld: Zijn deze buitengewone 
bevoegdh.eden alleen noodig onder de tegenwoordige omstan 
digheden! In October was deze vraag aanleiding, om de 
ordonnantie van toen slechts een werkingsduur van 6 maan
den te verleenen. Die "tegenwoordige omstandigheden" 
gelden op het oogenblik ongeveer ook nog, maal' niettemin 
ziet de Regeering er geen bezwaar in, om thans den geldings
duur van de ordonnantie te stellen op 1 jaar. Ik zou den 
geachten Regeeringsgemachtigde de vraag willen stellen, of 
het wellicht niet gewenscht is, o.m, evenals in October, den 
werkingsduur te beperken to.t 6 maanden. 

Heb ik ten aanzien van den kern del' ontwerp-ordonnantie 
geen bepaalde opmerkingen, iets anders is het gesteld ten 
aanzien van enkele bijkomstige omsta:netigheden, in de eerste 
plaats het tijdstip van indiening der ontwerp-ordonnantie. 

Het tijdstip van indiening der eerste ordonnantie, die van 
6 October j.l. was zoodanig gekozen in verband met het 
antwoord, dat van den Volksraad werd gevraagd, dat de 
Volksraad beeft moeten zondigen tegen zijn eigen reglement 
van orde omdat het advies van den Volksraad werd gevraagd 
binnen een termijn van 24 uur na bekendmaking van het 
ontwerp. Dit heeft in deze zaal ten gevolge gehad, dat van 
verschillende kanten de vraag werd gesteld, of niet een wat 
langeren termijn van behandeling gegeven kon worden, 
vooral, teneinde een onderzoek in de commissies te verzekeren 
en een schriftelijk regeeringsantwoord daarop, betreffencle 
deze in de maatschappij zeer diep Ingrijpende ontwel'p-ordon-
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nantie. De Volksraad is toen met de Regeering meegegaan 
om desniettemin de ontwerp-ordonnantie met bekwamen 
spoed te behandelen, omdat het destijds inderdaad noodza
kelijk was. 

In de Memorie van Toelichting op de voorliggende ont
werp-ordonnantie zegt de Regeering : dat de vraag is gerezen, 
of het noodzakelijk is om de uitbreiding, welke in de 
ordonnantie van 6 October j.l. tijdelijk aan de op dit gebied 
toegekende overheidsbevoegdheden is gegeven, te bestendi
gen. "Na zorgvuldige overweging" meent de Regeering deze 
vraag bevestigend te moeten beantwoorden. 

Op 1 Maart is aan den Volksraad de nieuwe ontwerp
ordonnantie voorgelegd, derhalve na de "zorgvuldige over
weging" door de ll.egeering en tegelijk werd aan den 
Volksraad om een antwoord verzocht vóór 10 Maart d.a.v. Ik zou 
toeh wel willen vragen: was het, waar de Regeering den gehee
len gang van deze zaak moest zien aankomen, niet mogelijk den 
Volksraad ook eenige "zorgvuldige overweging" van de 
ontwerp-ordonnantie te gunnen! Was het absoluut niet 
mogelijk de ontwerp-ordonnantie zoo tijdig bij den Volksraad 
in te dienen, dat inderdaad de behandeling van de ordon· 
nantie in de commissies had kunuen plaats hebben? 

Nu kan de geachte Regeeringsgemachtigde wel zeggen: 
het ontwerp is op 1 Maart ingediend en 10 Maart wordt het 
antwoord verwacht, zoodat in dien tusschentijd een afdee· 
lingsonderzoek had kunnen plaats vinden, maar dan zou ik 
ten aanzien daarvan toch willen opmerken, dat op 1 Maart 
j.l. de ordorrnantie van 6 October 1936 reeds vervallen was, 
zoodat wij op het oogenblik zonder eenige regeling op dit 
punt moeten werken behalve de ordonnantie van 1918. 

Dat is een van de kanten der ontwerp-ordonnantie, die ik 
in bespreking heb willen brengen. Een volgende is de 
bijzondere bevoegdheid, die in de tweede leden van de arti· 
kelen, 1, 2 en 3 wordt verschaft. Krachtens deze tweede 
leden, wordt bij of krachtens regeeringsverordening de beo 
voegdhcid gegeven, om andere voorschriften vast te stellen 
betreffende de prijzen van goederen, diensten en huren . 
Hierbij heb ik een tweetal soorten bezwaren, in de eerste 
plaats van materieelen en in de tweede plaats van formeelen 
aard. 

De materieele bezwaren komen op het volgende neer: hier 
wordt aan den Volksraad gevraagd, goed te vinden, dat de 
mogelijkheid ontstaat, om zeer vergaande bevoegdheden aan 
onbekenden te geven, krachtens de regeeringsverordening. 

(De heer H a l' t, directeur van Economische Zaken: Onbe· 
kcnden, en dus: onbeminden Y) 

Dat wil ik niet zoo dadelijk zeggen. Ik geloof ecbter, dat 
de geachte Regecringsgemachtigde hier al eenigszins twijfelt, 
waar hij zelf de onbekenden vereenzelvigt lllet de onbe· 
minden. Ik herhaal: hier worden bevoegdheden gegeven, 
die zeer vergaand zijn, aan organen en autoriteiten, waarvan 
wij niet eens weten wie het zijn. Evenmin weten wij de 
begrenzing van die bevoegdheden, omdat in de betreffende 
artikelen alleen gesproken wordt van "nog andere voor· 
schriften ". 

Verder worden in art. 6 op overtreding van de bedoelde 
voorschriften straffen gesteld. Deze straffen knnnen gaan 
tot d"ie maandcn hechtenis, of een geldboete van f 500, of 
wel f 6000. Ook ten aanzien hiervan heb ik een materieel 
bezwaar cn wel, dat boe die voorschriften eventueel ook 
zullen zijn, - zij kunnen van den meest onschuldigen aard 
zijn - desondanks een straf op overtreding daarvan wordt 
gesteld van drie maanden hechtenis of wel f 6000 boete, als 
maximum . 

Een ondergeschikt bezwaar is, dat de ordonnantie tegelijk 
uitmaakt, dat hoe de voorschriften ook zullen zijn en der· 
halve hoe de strafbare feiten ook zullen zijn, het hier zal 
gaan om overtredingen en niet om misdrijven. 

Behalve deze materieele bezwaren heb ik ook nog eenige 
Handelingen. Zittingsjaar 1936-1937. 

formeele bezwaren tegen de bedoelde tweede leden. Hier 
wordt, omdat aan bepaalde autoriteiten de bevoegdheid 
wordt gegeven tot het vaststellen van voorschriften tegen 
overtreding waarvan in art. 6 straf wordt bedreigd, ook aan, 
zoonls ik zooeven zei onbekenden, een bevoegdheid van wet· 
geving gegeven. Nu regelt de Indische Staatsregeling de een· 
trale wetgeving in het derde hoofdstuk: "Van de Wetgeving." 
Een ieder, die dat hoofdstnk leest, moet wel tot de conclusie 
komen, dat de wetgeving daarin uitputtend is geregeld. Ik ge· 
loof niet, dat wij mogen aannemen, dat ook anderen dan de daar 
genoemde organen bevoegd zouden zijn tot het geven van 
wetten hier te lande. Het maken van voorschriften als in 
de bedoelde tweede leden dezer ontwerp.ordonnantie ge· 
noemd, is niet anders dan wetgeving. Ik vraag mij af 
waarom in het bedoelde hoofdstuk der Indische Staatsregeling, 
allerlei waarborgen van de verordeningen welke hier in Indië 
zullen moeten gelden dan zoo minutieus geregeld zijn. Men heert 
b.v. waarborgen gegeven ten aanzien van de totstandkoming. 
Betreffende de regeeringsverordening in het bijzonder is de 
voorwaarde gesteld, dat de Raad van Indië gehoord zal 
moeten worden. 

Bij de behandeling van de ordonnantie van 6 October 1936 
heeft de toenmalige Regeeringsgemachtigde voor algemeene 
zaken verklaard, dat bij die ordonnantie niet in alle gevallen 
een regeeringsverordening brnikbaar zal kunnen zijn, omdat 
lil vele gevallen er geen tijd is om den Raad van Indië te 
booren. Ik vraag mij af of wij een dergelijk argument knn· 
nen aanvaarden. De materieele inhoud van de voorschriften 
welke dan eventueel ter uitvoering van deze ordonnantie 
zouden moeten worden getroffen, blijven hetzelfde, of men 
deze treft bij regeeringsverordening dan wel bij gouverne· 
mentsbesluit, wat de Regeering toen voor oogen stond. Maar 
wanneer het niet het minste verschil maakt of de voorschrif· 
ten worden getroffen bij regeeringsverordening of bij gon· 
vernementsbesluit, vraag ik mij af waarom dan in het del'de 
hoofdstuk der 1. S. de waarhorg is gesteld ten aanzien van de 
regeeringsverordening, welke ik zooeven noemde, namelijk 
van het hooren van den Raad van Indië. Als het zoo ge· 
makkelijk is om het hooren van den Raad van Indië uit te 
schakelen, kan men in het algemeen de uitvoering van de 
ordonnanties zonder meer bij gouvernementsbesluit regelen. 

De waarborgen, verder in dat derde hoofdstuk: van de 
wetgeving geregeld, vindt men bij voorbeeld in de formulie· 
ren van afkondiging, in de regeling van inwerkingtreding 
van die voorschriften, in de regeling van afkondiging en de 
publicatie en tenslotte ook in de schorsing en vernietiging. 
Al die waarborgen, welke voor die wetgevende producten 
bepaald zijn, gelden niet voor bet gouvernementsbesluit, dat 
aan de Regeering voor oogen staat. Ik noem hier bij her· 
haling het gonvernementsbesluit, omdat dit bij de eerste beo 
handeling bij herhaling in bespreking is gekomen, maar 
zooals de tekst thans luidt is het niet noodig, dat de rege· 
lingen worden vastgesteld bij gouvernementsbesluit. Al deze 
uitvoerende maatregelen kunnen dan ook getroffen worden 
bij voorschriften van departementshoofden of gewestelijke 
bestuurshoofden, zelfs bij besluiten van veldwachters e.d. 
Iets geks tref ik tenslotte nog aan in art. 100 I. S., waarin 
uitdrnkkelijk is geregeld de mogelijkheid van schorsing en 
vernietiging van een Tegeeringsverordening. In de geheele 
1. S. is niet geregeld de mogelijkheid van schorsing en ver· 
nietiging van het gonvernementsbesluit. Nu zal men deze 
eigenaardigheid hebben, dat de regeeringsverordeningen, 
vastgesteld krachtens de ordonnantie, door de Kroon zullen 
kunnen worden geschorst en vernietigd, maar eventueel ge
troffen gouvernementsbesluiten niet. Ik blijf derhalve 
groote bezwaren hebben tegen de zooeven door mij aange· 
haalde tweede leden van de artikelen 1, 2 en 3. 

Ten slotte nog een enkele formeele opmerking, een herha· 
ling van een bezwaar, dat mijn geacht medelid, de heer Roep, 
bij de behandeling van de ordonnantie van 6 October naar 
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voren heeft gebracht en dat betreft een bezwaar tegen het 
tweede lid van art. 6 

(De heer Roe p: Zeker een goede opmerking.) 
Ongetwijfeld is dit een goede opmerking van mijn geacht 

medelid, den heer Roep, gewecst. Naar mijn gevoelen zoo 
juist, dat ik ten aanzien daarvan overweeg een amendement 
in te dienen. Deze opmerking van den heer Roep betreft 
dit, dat in het tweede lid van art. 6 de oplegging van straf 
facultatief is geredigeerd terwijl in het systeem van het straf
wetboek de oplegging van de hoofdstraf altijd is imperatief. 
De gcachte Regeeringsgemachtigde' heeft toen zijn verdedi
ging gebaseerd op een analoge regeling van de oplegging 
bij recidive. Ik geloof dat dit beroep niet geheel juist is, 
omdat er in al die gevallen, waarin men een regeling heeft 
van recidive, voorafgaat een andere regeling, waarin impe
ratief de oplegging van de hoofdstraf wordt geëischt. In 
het algemeen treft men dan in de regeling van de recidive 
de mogelijkheid van verhooging van het maximnm. In dit 
tweede liel is dit niet het geval. Hier heeft men primair 
oplegging van de hoofdstraf. 

Nn kan nit de redactie, zoo als die daar staat, de conclusie 
worden getrokken, dat oplegging van straf hier niet impe
ratief is, evenmin als b.v. in al die gevallen in het strafwet
boek waarin bedreiging met een bijkomende straf is gere
dige~rd. Daal' geschiedt het inderdaad facultatief. 

In verband hiermede zou ik den geachten Regeerings
gemachtigde in overweging willen geven om in het tweede 
lid van artikel 6 de woorden: "kan een straf worden opge
legd" te vervangen door : "wordt een straf opgelegd". 

De heel' Soetardjo: Mijnheer de Voorzitter! Mèt de 
Regcering ben ik van meening, dat het inderdaad nuttig 
kan zijn om ma.atregelen te treffen, opdat als gevolg van 
de veranderde monetaire situatie geen opdrijving van prijzen 
plaats heeft. Het is op dien grond, dat onze groep het 
vorigc jaar haar stem aan deze maatregelen heeft gegeven. 

Ik zou dan ook thans niet het woo.rd hebben gevraagd, 
ware het niet, dat er enkele punten zijn, die ik nog ga!1rne 
onder de welwillende aandacht van de Regeering zou willen 
brengen. 

Kort na het in werking treden van deze ordonnantie in 
October van het vorige jaar heb ik eenige cijfers gepro
duceerd en deze overgelegd aan den directeur van Fin!1nciën, 
cijfers, welke moesten aantoonen, dat de werking der ordon
nantie toch niet zoo was als ze wezen moest. Ondanks de 
ordonnantie vielen prijsstijgingen te constateeren, die zeer 
zeker de aandacht van de Regeering vroegen. Bij parti
culier schrijven heb ik den directeur van Financiën daarna 
nog eenige cijfers toegezonden, die mijn mededeelingen in 
den Volksraad slechts konden bevestigen. De directeur ant
woordde, d!1t hij die cijfers had doorgezonden aan zijn ambt
genoot voor Economische Zaken. Tegen het einde van de 
werkingsduur van de ordonnantie, die thans staat verlengd 
te worden, heb ik mij ook nog eens gewend tot diegenen, 
die in staat zijn, mij in te lichten omtrent de situatie in 
het binnenland voor de prijzen van de goederen, die meestal 
door de kleine luiden worden geconsumeerd. Als nitkomst 
daarvan heb ik nu hier een lijstje voor mij li ggen, bev!1ttend 
een :reeks van artikelen, waarbij staan aangegeven de prijs
stijgingen, die ondanks de werking der ordonn!1ntie hebben 
plaats gevonden. 

(De heer H!1 rt, directeur van Economische Zaken: Waar 
is dat geconstateerd') 

Zoowel op de hoofdplaats Batavia als op enkele districts
hoofdplaatsen en in desa 's in de diepste binnenlanden; het 
geheel toont dus een gevarieerd beeld. Ik heb terwille 
van de overzichtelijkheid de gegevens in één lijst gecompri
meerd. Deze ziet 'er als volgt uit : 

Namen der artikelen 

witte uien .. .......... ... ... ... ...... ...... ... . .. .... .. . 
roode uien ..... ........ ...... ..... ......... ...... .... . 
blik botel' à 5 pond .. ............ .. ............ .. 
blikken melk .......... .. .... ............ .. ...... : ... .. 
waschzeep ... ..... ..... ...... .... ... .. .... ....... ..... . . 
:dapperolie .......... ..................... ....... .. .. .. . 
gedroogde visch p. stnk ...................... .. .. . 
klapper per stuk .... " ............................. . 
koffie ........ .. ................... .. ..................... . 
beras .......... ..... .................................. ... . 
witte Sllikel' ...... ......... ..... . ,. , .... .. .. .. .... .. . 
Inl!1Jldsche suiker ................ .. .. _ .......... . 
brandhout ....................... . .. : ....... .. ........ . 
badzeep ........ 0' . . .. . . .. . . . ....... ... . . ... ..... ... .... .. 

thee .................. .. .. ............................... .. 
eendeneieren ... .. ... .. ... .. ...... . .. ......... . . . .. . ... . 

percentage 
waarmee ue 
pr~ zelL zij n 

ge.stegen 

1000/0 
80% 
60% 

18% 
25- 40% 
43- 70% 
20-100% 
25-200% 1) 

50% 
6- 25% 

10- 20% 
16~~ 

25- 50% 
20% 
11% 
33% 
33% 
33% 

kippeneieren .... ... ... ... .. .. ......................... tot 
pisang ....... .. ............................. ............ . 
~~n .. ...... .. . ... ... ..... . .... ... .. ... .. .... . ... . 
manufacturen .. .. ............. .. ...... .. .. .. .. .. .. .. . 
sarongs .. ...... ... .. ... .. ... .... .. .. .. ..... .. ..... .. ... . . 
kains .... .... .......... .... .. .. .... . .... .. .. .. ...... .. .. . 

33% 
11- 35% 
10- 28% 
5- 23% 

Het zijn cijfers, die zeker wel de aandacht der Regeering 
verdienen met het oog op het doorvoeren van maatregelen 
als nu aan de orde zijn. 

(De heer Th a m l' in: Uw cijfers wijken wel af van die 
van het C.K.S., dat een prijsstijging met 5% constateel·t. 

De heer Har t, directeur van Economische Zaken: 5% 
van de tota.le uitgaven, dat is heel wat anders.) 

Ik wil hierbij tevens constateeren, dat de door mij ge
noemde r eeks van artikelen betrekking heeft op goederen, 
die meerendeels door de minder gesitueerde ambtcnaren en 
de desabevolking geconsumeerd worden. Ik behoef zeket' 
geen beroep te doen op den geachten Regeeringsgemachtigdc 
om alsnog de noodige stappcn te doen bij de bestuursambte
naren en de onder zijn departement dienende ambtenaren, 
om nogmaals na te gaan, in hoeverre de door mij genoemde 
cijfers juist zijn . Voor het geval zij juist zijn, reken ik erop, 
dat straks het departement van Economische Zaken niet zal 

alaten ingrijpend op te treden. 
Het tweede. pUll!, waarvoor ik de aandacht det' Rcgeering 
il vragen, is het volgende: 
In de Memorie V!1n Toelichting zegt de Regeel'ing : 

"Sommige groepen der samenleving ontvangen derM 

halve reeds thans aanmerkelijk hooger inkomsten, voor 
andere is dit in veel mindere mate het geval, waardoor 
een divergentie ontstaat tusschen de positie dier 
groepen." 

Dat is volkomen juist en ik wil in verband hiermede de 
aandacht der Regeering vestigen op de nog steeds lage 
loonen, die vooral door de Javaansche werknemers op par
ticuliere ondernentingen ontvangen worden. Mij zijn geval
~en bekend, dat aan maJlnelijke arbeiders dagloonen van 15 
cent of minder worden ·betaald ; aan vrouwelijke werkkrach
ten wordt 7, 7112 of 8 cent als dagloon betaald. 

(De heer Har t , directeur van Economische Zaken: Nn 
pog') 

Ook nu nog, dat zijn toestanden in een periode van, zooals 
re Regeering in de Memorie van Toelichting zelf zegt, OpM 

1) Dit laatste cijfer geldt bv. in de binnenlanden van de Prean
er, waar de 'klapperboomen scbaarsch zijn. 
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leving, nu op het gebied van productie en export van goe
deren zooveel meer wordt vercliend. En ligt het dan niet 
in de lijn del' Regeering om de noodige stappen te nemen, 
ten einde aan deze misstand een einde te maken ' 

(De heer Th a m l' in : Op welke wijze I) 
Ik stel mij voor, dat de Regeering dool' zich tot de daar

voor in aanmerking komende werkgevers te wenden, aan
drang kan nitoefenen om het loonpeil te verhoogen. 

(De heer T ham l' in : En als aan den aandrang geen 
gevolg wordt gegeven I) 

Dan zal ik mij de vrijhcid voorbe11Ouden, om ecn motie 
in te clienen, waarbij de Volksraad of het College van Gede
legeerden bij de Regeering aandringt op het vaststellen van 
minilllumloonen. 

De heel' Roep : Mijnheer de Voorzitter! Deze ontwerp
OrdaDJlantie beoogt te verlengen de ordonnantie van 6 October 
1936, welke met ingang van 1 Maart is vervallen. Zon deze 
ontwerp-ordonnantie niet worden aangenomen, dan zou der 
Regeering tcr hantecring overblijven de ordonnantie van 22 
Deccmber 1918 betreffende de vaststelling van maximum
prijzen, zoomede de artikelen 88 tot en met 92 van de ont
eigeningsordonnantie. Ook zonder deze thans in behandeling 
zijnde ordonnantie zou de Regecring dus de bevoegdheid heb
ben om in te grijpen bij de prijsbepaling ten aanzien van 
levensmiddelen, de grondstoffen voor levensmiddelen en huis
houdelijke artikelen. Ik stip hierbij verder aan, dat blijk
baur bij de Rcgeering ook twij lcl bestaat. of Zij de bevoegd
heid bezit om in te grijpen in de prijsbepaling van manu
facturen . Ik kom daarop straks nog terug. 

Deze ordonnantie stelt zeer duidelijk als doel, dat de Re
geering wenseht tegen te gaan een onredelijke prijsopdrijving 
vaD alle overige goederen. Dit zijn dan de goed~ren buiten 
levensmiddelen, grondstoffen voor levensmiddelen en huis
houdelijke artikelen. Het lijkt mij toe, dat het eigenlijk beter 
is, dat dc overheid zich onthoudt van een beoordeeling wat 
lil deze een onredeLUke prijsopdrijving is, en wat niet be
)10uo.ons dan ten aanzien van lcvensm iJdelcll, huishouddijkc 
artikelen e.d.g. Het schijnt mij toe, dat een dergelijke wet 
in October 1936 op haar plaats was. Men wist toen niet 
wat er kon en ZOll gebeuren. 

(De heer Har t, directeur van Economische Zaken : Nu 
nog niet. ) 

Het schijnt mij toe, dat de zaak nu toch wel in die mate 
marchcert, dat men althans niet kan spreken van thans nog 
dringende omstandigheden, dan wel van het bestaan van nood
olllst.:Hlllighedcn, welke de voortzetting van de ordonnantie 
van October 1936 zouden wettigen. Ik meen, dat de overheid 
niet dan in alleruiterste noodzaak - maar dan ook doeltref
t~l1Ü en krachtig - tot een zoo vergaande inmeuO'inO' in het 
.00 

cconomtsche leven - en wel op elk terrein van het econo
mische leven - moet overgaan. 

In de Memorie van Toelichting wordt op blz. 5 gezegd, dat 
dE overheid wil voorkomen, dat de : 

"prijsstijging onnoodig (onmatig) oversla naar goede
ren en diensten, die l1iet of nauwelijks, of nog niet beïn
vloed worden door de wereldprijaen " . 

Ik veronderstel, dat, al staat het er niet bij, hierbij ook 
aan de stijging der huren wordt gedacht. Ik wil dan echter 
de Regeering vragen of Zij mij een beeld kan geven van de 
artikelen en diensten - en daarmede verband houdende ook 
van de huren - die niot of nauwelijks, of nog niet beïnvloed 
worden door de wereldprijzen. Ik meen, dat alle goederen
pr1j7..cn, alle prij zen van diensten door de wereldprijzen beïn
vloed worden. 

(De heer H ar t, directeur van Economische Zaken : Maar 
nu de huren b.v. El' is toch geen enkele reden voor een stij
g ing daarvan I) 

lIfiinheer de Voorzitter ! Bij intermczzo wil ik gaarne die 

interruptie van den Regeeringsgemachtigde beantwoorden. 
Als de eigenaar van huizen, waarin ZÜn kapitaal zit, voor 
de door hem benoodigde verbruiksartikelen, welke volkomen 
afhankelijk zijn van de wereldprijzen veel moet betalen -
en daarvan zijn al veel voorbeelden te noemen - dan ligt 
het gehe.el in de rede, dat hij, waar voor die uitgaven de 
huren uit zijn huizen hem ten dienste staan, ook deze huren 
gaat verhoogen. 

(De heer Van H e l sdi n gen : En als hij niets aan 
de huizen doet en toch de huren verhoogt!) 

Op die vraag wil ik antwoorden, dat als iemand huizen 
heeft verhuurd en van die huren leeft doch voor goederen 
en diensten welke hij noodig heeft meer moet gaan betalen 
het niet anders dan redelijk is, dat dezelfde tendenz va~ 
stijging, welke voor an.dere objecten bestaat ook tot niting 
komt voor de verhuur van bezittingen welke van zoo iemand 
zijn. 

Ik meen dus, dat men in het econOinische leven het een 
niet vau het ander kan losmaken en dat alle prijzen van 
goederen, diensten, huren, eni. in uiterste instantie wel de
gelijk verband houden met de wereldprijzen. In de Memorie 
van Toelichting lezen wij b.v., dat de Japansche textielgoe
deren - en ik richt mij nu in het bijzonder tot den heer 
Van Helsdingen - een prijsstijging vertoonen van 40 -
100%. De heer Soetardjo noemde zoo jnist allerlei artikelen 
voor het dagelijksch leven van den kleinen man en den klei
nen ambtenaar in de desa op en hij hield ons daarbij voor, 
dat sommige goederen met 25% zijn gestegen en andel'e goe
deren zeUs meL 100%. 

(De heer Ha r t, directeur van Economische Zaken: En 
sommige ook met 6%.) 

Inderdaad, Mijnheer de Voorzitter, sonunige ook met 6%. 
Maar er zijn ook artikelen - laten wij ons de zaak reëel voor 
oogen sLellen - die in de desahuishouding gebruikt worden, 
zooals bijv. bouwmatcrialen, die met 100 tot 200% gestegen 
zijn. Die artikelen worden dus ook verkocht in de desahuis
houding, zou ik den heer Soetardjo willen voorhouden aan 
diezclfJe desamenschen, die eendeneieren, pisang en andere 
artikelen vel'koopeu met prijsvcrhoogiugen van 6 tot 100%. 
De verkoopers van die eendeneieren, pisang enz. hebben op 
hun beurt manufacturen en textielgocderen noodig. 

(De heer Har t, directeur van Economische Zaken: En 
de ·mcnsehen die niets te verkoopen hebben I) 

Practisch bestaat dat in deze agrarische huishouding op 
het platteland vrijwel niet, uitzonderingen daargelaten. Het 
gaat in mijn betoog niet om 5% van de totale bevolking, 
maar om het totaalbeeld van de volkshuishouding en dan 
meen ik, dat, wanneer men voor verschillende artikelen van 
40% tot 100% meer moet betalen - ik denk hier wederom 
aan de Japansehe textielgoederen - en ook aanzienlijk meer 
betaal t voor allerlei andere artikelen als bouwmaterialen -
de klei ne man bonwt als regel zijn eigen huisje -, deur
knoppen enz. en voor het ijzer, dat daarvoor nood ig is, wan· 
neer men daarvoor zelfs tot verhoogingen komt van 100 tot 
200 %" dat -het dan volkomen redelijk is - en dit wil ik 
speciaal den heer Soetardjo voorhouden -, als de v e r
k 0 0 p e n d e desaman voor de artikelen, welke h ij op de 
markt brengt, ook een zeker percentage meer ontvangt. Ik 
ben dus van oordeel, dat men aan de wisselwerking van het 
economisch leven, de vorming van het prijspeil, het omlaag 
of omhoog gaan van de prijzen - dat is in deze precies 
hetzelfde - niet kan ontkomen. 

(De heer Har t, directeur van Ecouomische Zaken : U 
wordt weer oud-liberaal.) 

Ik hoop, dat de geachte Regeeringsgemachtigde het nog 
eens zal willen overdenken. 

Ik zou dan de vraag willen stellen, hoe het departement van 
Econom ische Zaken, hoe de Regeering dit alles wil beheerschen 
~n regelen. Z~i kan wel wat gaan regelen, maal' hoe wil Zij 
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in redelijkheid zoodanige regelingen treffen, dat op basis van 
de verhoogde prijzen, die iedereen, ook verkoopers, moeten 
betalen voor hetgeen zij op hun beurt noodig hebben, voor alle 
verschillende gevallen kan worden vastgesteld wat voor een 
percentage de verkoopers op hun oude prijzen mogen leggen! 
Ik geloof, dat hier een taak aan het departement van Eco
nomische Zaken zou worden opgelegd, welke het tenalotte 
niet volkomen zal kunnen beheerschen. Neem bij voorbeeld 
artikelen als rijst, mais en dergelijke; het gaat er toch mee 
als met alles: indien men meer moet betalen voor artikelen, 
welke. men zelf noodig heeft, zal men zijn rijst en mais uit 
den aard der zaak ook voor hoogere prijzen moeten verkoopen. 

De Regeering zegt op bladzijde 4 Memorie van Toelichting 
het volgende: 

"Sommige groepen der samenleving ontvangen derhal
ve reeds thans aanmerkelijk hooger inkomsten, voor 
andere is dit in veel mind'ere mate het geval, waardoor 
een divergentie ontstaat tusschen de positie dier groe
pen. JJ 

Ik zou den Regeeringsgemachtigde willen vragen, wat hier 
voor vreemds in schuilt. Is het niet altijd zoo geweest, is 
het niet het heele beeld van de menschelijke samenleving, dat 
nu eenmaal sommige groepen der samenleving aanmerkelijk 
hooger inkomsten ontvangen dan de andere en dat er daar
door een divergentie ontstaat in de positie dier groepen' Ik 
beb dat vroeger in sociaal-democratische kringen nog wel 
anders booren uitdrul<'k:en. Het wordt hier heel rustig voor
gesteld, maar men kan het ook nog kernachtiger uitdrukken. 
Verder zegt de Memorie van Toelichting: 

"Ook deze wringing in de economische verhoudingen 
bevat verschillende onzekere elementen." 

Ja, een zekere wringing is ~r in de geheele menschelijke 
samenleving en zeker in het economische bestel en dat het 
onzekere elementen met zich brengt, daarin ligt niets buiten
issigs of uitzonderlijks, dat is altijd zoo geweest, hoe ver men 
ook teruggaat, desnoods tot den tijd van Noach toe. 

Hoe het zij, ik ben altijd gematigd in mijn opvattingen en 
bovendien persoonlijk welwiilend gestemd wegens de bekwaam
heden van dezen Regeeringsgemachtigde. Ik wil u.iet zeggen, 
dat ik nu bepaald reeds mijn eindoordeel heb gevc>rmd, maar 
op het oogenblik heb ik toch wel den indruk, dat de dicta
toriale bevoegdheden - want dat zijn het toch, deze ordon
nantie verleent de Regeering dictatoriale bevoegdheid en het 
ware wel goed geweest, wanneer dat woord in de ordonnantie 
duidelijk zou zijn genoemd - in dezen tijd niet voldoende 
zijn gemotiveerd en dat wil ik dan zeggen in tegenstelling 
tot October 1936, toen een en ander zonder twijfel wèl was 
gemotiveerd en ook ik van ganscher harte in vol vertrouwen 
mijn steun aan de Regeering heb gegeven, al begreep ik 
wel, dat de toepa!Sing met horten en stooten zou gaan, Naar 
mijn meening zijn ai> het oogenblrk de tijden niet meer zoo
dau.ig, dat deze buitengewone noodmaatregel vo!k()men zon 
zijn gewettigd. Ik wil er op wijzen, dat zelfs in November 
1918, toen we de ordonnantie hadden tot bescherming van 
de maximumprijzen van levensmiddelen en huishoudelijke 
artikelen enz. en in de daarop volgende jaren, er niet zoo 
ver strekkende bevoegdheden noodig waren als thans bij deze 
ordonnantie worden gevraagd. En die tijd gaf nog heel wat 
anders te zien dan de min of meer, kleine onregelmatigheden 
die zich thans voordoen. 

(De heer Har t, directeur van E<lonomische Zaken: Maar 
thans hebben we een eeu.igszins andere mentaliteit.) 

Op deze interruptie zal ik thans u.iet ingaan, wellicht kan 
de Regeeringsgemachtigde het met mij daarover eens hebben 
bij een andere gelegenheid. 

Over het geheel genomen komt het mij, het beeld van deze 
samenleving in zijn geheel bezien, VOO!', dat deze huishouding 
vrijwel marcheert ........ .... .. . 

(De heer Har t, directeur van Economische Zaken: 
Heelemaal niet!) 

• 

......... en dat de bevoegdheid der Regeering, die haar in elk 
geval resteert, n.l. tot het vaststellen van max.imum prijzen 
van levensmiddelen, grondstoffen en huishoudelijke artikelen, 
zeer wel kan leiden tot het doel, dat de Regeering toch in 
de eerste plaats beoogt, n.l. de massa te beschermen tegen 
onredelijke prijsstijging van de eerste levensbehoeften. Hoe
wel de Regeering het ontkent, komt het mij voor, dat de 
toepassing van deze ordonnantie lijdt tot het onderhouden 
van een kunstmatig prijspeil. 

Ook heb ik bezwaar tegen de tweede alinea 's van de 
artikelen 1, 2 en 3, die in de huidige omstandigheden --<ln 
dat ligt dan geheel in de lijn van den gedachtengang dien ik 
zooeven heb ontwikkeld - veel te ver gaan. Als ik lees, 
dat bij of k,achtens regeeringsverordeu.ing nog andere voor
schriften kunnen worden gegeven met betrekkmg tot prijzen 
van goederen, huren en diensten dan ligt daarin, laten wij het 
ronduit zeggen, een dictatoriale bevoegdheid. Ik wil hierbij 
aanteekenen, dat ik, in tegenstelling tot mijn geacht medelid, 
den heer Elaauw, geen bezwaar heb tegen de woorden "bij 
of krachtens". Als ik mij met de strekking van de genoemde 
tweede leden kon vereeu.igen, zou mijnerzijds tegen de woor
den "bij of krachtens" geen bezwaar bestaan. 

Ik zou de Regeering ten aanzien van de tweede alinea 's 
van de artikelen 1, 2 en 3 willen verzoeken, mij eens duidelijk 
en positief aan te toonen, waarom een dergelijke ver gaande, 
bevoegdheid thans - niet in October 1936 - noodig is. 

(De heer Th a m rin: Zij heeft in de practijk u.iet eens 
geholpen.) 

Ik kom aan het eind van mijn betoog. 
Ik heb er geen bezwaar tegen, dat de Regeering het levens

peil van de massa wil beschermen. 
(De heer Hal' t, directeur van Economische Zaken: Hoe 

wilt U het dan doen 1) 
Ik wil het doen met de bevoegdheid, die de Regeering 

thans heeft om maximumprijzen vast te stellen voor levens
middelen en grondstoffen voor levensmiddelen en huishoude
lijke artikelen. 

(De heer Har t, directeur van Economische Zaken: Vallen 
manufacturen en bouwmaterialen daar ook onder') 

De geachte Regeeringsgemachtigde komt hiermede in mijn 
gedachtengang. De door den geachten Regeeringsgemach
tigde genoemde artikelen vallen er niet onder en ik hcb in 
mijn aanteekeningen dan ook reeds staan, dat wanneer de 
Regeering een uitbreiding van de bevoegdheid, om maximum
prijzen vast te stellen, noodig JlCeft, ik evenals de Regee
ringsgemachtigde gaarne mannfacturen en bouwmaterialen 
wil noemen. Als de Regeering het noodig vindt, ben ik 
gaarne bereid ook nog andere artikelen voor buishoudelijk 
gebruik erbij op te nemen. Als de Regeering het nooelig 
vindt, wil ik gaarne de Regeering een positieve bevoegdt!'éi'ir 
geven ten aanzien van de vaststelling van maximumprijzen 
voor die artikelen van levensonderhoud en -behoeften, die 
voor de massa overheerschend en beheerschend zijn. De 
door den Regeeringsgemachtigele bij iterruptie genoemde 
manufacturen en bouwmaterialen kan hij er van mij gaarne 
bij krijgen. Zijn er nog andere artikelen, dan heb ik tegen 
uitbreiding van de ordonnantie van 1918 in dit opzicht ook 
u.iet het minste bezwaar. Het wordt dan echter een limitatieve 
opsomming van de artikelen, ten aanzien waarvan de be
voegdheid van de Regeering geldt en niet deze zeer alge
meene en in de practijk door de Regeering u.iet te beheer
schen materie, die thans in de ontwerp-ordonnantie is vast
gelegd. 

Ik kom tbans nog even op de oud-Hberale gedachte terug. 
Ik heb wel sympathie voor een andere ordening op eco

n.omisch terrein, zooals den geachten Regeeringsgemachtigde 
persoonlijk van mij bekend is, maar dan moet de materie 
doeltreffend en principieel geregeld worden, dan moet men 
beschikken over de noodige krachten, de noodige energie, 
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kennis, verstand, formeel en ideëel, voor de beheersching van 
het geheele economisch leven. 

(De heel' Hart, directeur van Economische Zaken: En 
dan tot zoolan g alles maar laten liggen Y) 

Neen, Mijnheer de Voorzitter, de geachte Regeeringsge
machtigdc is niet gelUkk ig met zijn interrupties. Ik heb 
r eeds gezegd, de manufacturen en de bouwmaterialen en 
enkele andere artikelen kan hij er van mij bij krijgen, maar 
ik wil hebben een limitatieve opgave van de artikelen, waar
voor de bevoegdheid van de Regeering tot het vaststellen 
van maximumprijzen geldt, omdat ik ervan ovcl'tlügd ben, 
dat de Regeering het economisch leven met alles wat eraan 
vastzit, onmogelijk kan regelen, dat alleen willekeurige maa t
regelen znllen worden getroffen, waardoor, Illet de beste 
bedoelingen overigens, het eeue artikel aan de aandacht 
ontsnapt en het andere getroffen wordt, en dat de artikelen, 
welke zeel' zeker een flinke prijsstijgin.g verd ienen omdat 
deze menschen zelf ook andere en duurdere artikelen moeten 
koopen, veroordeeld worden om maar cen stijging in prijs te 
ondergaan van 3, 5 of 10%. Ik zeg nog eens, in tijd va:~ 
nood houdt alles op. Dan moet de Regeering, al maakt ZIJ 
fou ten, op 'wclk gebied ook kunnen ingrijpen. maal' behou
dens de limitatieve opgave van artikelen en behoeften tcn 
aanzicn waarvan de bevoegdheid der Regeering geldt, meen 
ik, dat het betel' is, dat de economische verhoudingen zooveel 
mogelijk vrij zich kunnen ontwikkelen. Zijn er nog specIale 
maatregelen noodig, dan kan de Regeering altijd nog met 
een bijzondere ontwerp-ordonnantie bij den Volksraad komen. 

Ik wil nu eindigen lllet de mededeeling, dat ik natuurlijk 
altijd nog voor overtuiging van de zijde del' Regeering', dat 
mijn inzicht onjuist is, vatbaar beu en het wel degelijk in 
het belang van dit land en volk is, dat de Regeering deze 
dictatoriale bevoegdheid krijgt. Ik wil mij daarvoor nog 
openstellen ell heb hiermede in eersten termijn voldoende 
mijn inzicht weergegeven. 

De heel' Verboom: Mijnh eer de Voorzitter ! Ik zal mij 
in dezen eersten termijn, welke min of meol' in do plnntR 
treedt van het commissieonderzoek, bepalen tot enkele vra
gen en opmerkingen. 

In de eerste plaats heb ik mij afgevraagd - zooals ook 
de Ileel' Blaanw heeft gedaan - waarom deze ontwerp-or
donnantie weel' op het uiterste nippertje in ged iend moest 
worden, terwijl de omstandigheden, welke in het oog del' 
Regeerjng bUzonde.rc ~naatrege]cn wettigen, zich toch reeds 
geruimen tijd voordoen, als ik het goed begrijp . Tk betreur 
deze late indi enin g vooral, omdat aldus het commissieondel'
zoeI< is uit~eschakeld, terwijl dat juist dikwijls zoo belanp-
l'\ik is VQOt' een in gaande besehouwjng der zaak. Ik vind 
deze late indieni ng vooral jamm er, omdat het hier, in mijn 
oog, een uiterst bclan~rijkcn maatregelen geldt oeH ik graag 
aan dezen maatregel de eer had gegeven welke hem toekomt. 
Dit wordt wel erg moeilijk nu de schriftelijke gedac.hten
wisseling met de Regeerin{! is uitgeschakeld. De heer Blaauw 
heeft dit bezwaar .reeds uitvoeri g besproken, zooda.t ik ver
der naar zijn betoog tel' zake kall verwijzen. 

In de tweede plaats hebben wij indertijd in overleg met 
de Regeering vastgesteld een Handelscontrol e-ordonnanti e. 
Ik meende eigenlijk, dat deze bedoeld was voor soortgelijke 
gevallen als zich thans voordoen en ik zou daarom ganrne 
v an de Regeel'i ng vernem en, waarom de Handelscontrole
ordonnantie in dit geyal niet wordt gehanteerd. Beteekent 
dit, dat el' indertijd een misrekening heeft DIaats gevond en 
en dat deze ordonnant.ie dus niet aan het indertijd beoogde 
doel heeft beantwoord . of 7.tin er andere reden.en voor. 

In de derde plaats heeft het mij gefrappeel'd, dat tcrwij l 
hiel' hetzelfdc middel wordt gehanteerd als in October van 
het vorige jaar werd voorgesteld, de moeilijkheden, waaraa.n 
men .Idus het hoofd wil bieden in werkeliikheid van een 
geheel anderen aard ziin dan die welke zich in October 1936 

Handelingen. Zittings jaar 1936-1937. 

voordeden, of waarVOOr men toen althans vreesde. Ik ver
wijs hiervoor naar wa.t daarover in de lVlemorie van Toe
lichting op blz. 4 en 5 is gezegd. Daal' wordt zeer duidelijk 
gezegd, dat de aanleiding voor deze maatregelen niet is de 
devaluatie of, als men liever wil, de depreciatie van den 
gulden, maar de omslag in de algemeene conjunetuUl'be
weging. Daarover worden in de Memorie van ToeUcbting 
enkele belangrijke dingen gezegd. VoornI heeft mij daarbij 
getroffen - wat ik overigens reeds wist uit an.dere berichten 

de volgende mededeeling: 
Hln verbal1(l hiermede " - in verband dus met de 

meerdere vraag - "hebben deze industrieën zoowel in 
Europa als in Amerika en Azië hare levertijden aan
merkelijk moeten verlengen, zoodat de aanvoer van tal 
van goederen zich niet aanstonds aan de verhoogde vraag 
in deze gewesten heeft aangepast." 

Mijnheer de Voorzitter! Ik geloof, dat, als ik den hui
digen toestand goed aanvoel, deze met het tweede gedeelte 
van dezen zin feitelijk uiet in elk opzicht juist wordt geken
schetst, want ik geloof, dat niet alleen de aanvoel' van tal 
van goederen zich niet alleen niet aanstonds heeft aange
past aan de verhoogde vraag, maal' dat die aanvoeren, zoo
als het zi0h op het oogenblik lan,t aanzien, ook voor de toe
komst g.roote moeilijkheden znllen opleveren. Als deze op
vatting juist is, vraag ik mij af, of nog geen andere mant
r egelen noodig zullen zij n n.aast het middel, drut ons hiel' 
wordt ,'oorgelegd en dat de Regeel'Îng denkt te hanteeren; 
ik denk hierbij allereerst aan de contin genteeri ngsmaat
regelen. Ik vraag mij af, of het niet gewenscht is, tIl VCl'

band juist met de omstandig-heden, die hiel' door de Re
geering zelf worden aangegeven, althans VOOI' bepaalde goe
deren tot opheffing van de contingenteerin g over te gaan. 

In de vierde plaats zou ik aan de Regeering willen vragen, 
of om deze zelfde reden naast cleze midclelen niet nog andere 
middelen noodig zijn clan wel of de Regeering ervan over
tuigd is, dat aldus afdoend wordt tegemoet gekomen aan 
de moeilijkheden, die zich op het oogenblik voordoen. 

Ik heb toeval'lig juist gisteren een artikel onder cle oogen 
gekregen in het "Algemeen Handelsbll1d 11 te Semal'Rllg, ll llJl 
het slot waarvan el' b.v. op wOl'dt gewezen, dat de zeep
industrie en alle papiervel'\verkende bedrijven zich op het 
oogenblik in moeilijkheden bevinden, doord at de prijzen cler 
grondstoffen met ongeveer 100% gestegen zijn en waarin 
geduid wordt op de moeilijkheden, die zich zouelen kunnen 
voordoen bij de ijzerverwerkende industrieën, als gevolg 
van het feit, dat het reeds thn.ns uiterst moeilijk blijl<t te 
zijn aan voldoende ijzer en oud metaal te komen . Ilr zou 
gaarne van de Regecl'in g hi erom trent nadere inlichtingen 
ontvangen. 

Mijnheer cle Voorzitter ! n, zou het hierbij hebbcn ge
laten, als ik ni et in de discuss ie, die heeft plaats gehad, 
nog aanleiding had gevonden tot de volgende opmerking. 

H et heeft mij bij zonder gefr appeerd dat men, tel'\vljl de 
Regee.ring hier met een maatregel komt, waarvan wij moeten 
zeggen - al kunnen wÁi van meen ing verschillen over de 
vraag of de maatregel afdoende zal ziin, of dat nog verdere 
maatregelen noodig zullen zt;n - dat deze inderdaad ge
boden wordt dool' de omstand igheden, gezien de toelichting 
pn gezien het standpunt. waarop de Regecring zich ten deze 
steeds heeft gesteld, juist van de zijde, die zich bij voorkeur 
als voornitstl'evend afficheert, waartegen groote bezwaren 
worden gemaakt en zelfs een afwijzend sta ndpunt wordt in
genomen. terw\jl ik mij toch herinner, dat onder soortgeHikc 
omstandigheden , n.l. in de jar en ] 917- 1913, van diezelfde 
zijde een dikwijls felle actie is gevoerd 0111 te verkrij gen 
hetgeen de Regeering thans voorstelt, n.1. een regeling tel' 
vool'konting van prijsopdr\jvin g van goederen, diensten e.d. 
Ik herinner mij zeer goed, dat er in die jaren niet alleen 
door de vakvereenigingcn, maal' ook door tal van and ere 
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vereenigingen, bij de Regeering met veel klem is aange
drongen te komen tot de va$tstelling vau maximum prijzen 
en huren, enz. waartoe de Regeering tenslotte, nadat zelfs 
groote meetings waren gehouden, is overgegaan. Daarom is 
het wel wat eigenaardig dat, nu de Regeering ongevraagd 
met dezen maatregel komt, daartegenover een afwijzend 
standpunt wordt ingenomen en van dezen maatregel, dien 
men van die zijde in 1917 - 1918 met zooveel klem voorstond, 
op het oogenblik wordt gezegd, da.t hij onaanvaardbaar zou 
zijn. 

De heer Van Helsdingen : Mijnheer de Voorzitter! Mèt 
den heer Blaauw, die daarbij gesteund werd door den heer 
Verboom, zou ik bezwaar willen maken tegen het te laat 
inschakelen van den Volksraad bij de behandeling van deze 
ordonnantie. Te meer bestaat er aanleiding om daartegen 
eenig Ibezwaar te maken, omdat dool' deze :behandeling het reces 
van het College van Gedelegeerden, waarop het college toch 
aanspraak mag doen gelden, ontijdig moest worden onderbroken 
Ui t de mondelinge besprekingen is thans wel' gebleken dat, 
indien er een commissie-onderzoek zou zijn gehouden, er allerlei 
vragen zouden zijn gerezen die, wanneer ze schriftelijk aan 
de Regeering waren voorgelegd, uit den aard der zaak 'l"n 
meer bezonken beantwoording mogelijk zouden hebben gemaakt 
dau thans het geval zal :blijken te zijn, terwijl in verschillende 
gevallen toch een con.crete beantwoording zeer stellig gewenscht 
zou zijn geweest. 

Bij lezing van de Memorie van. Toelichting rijzen verschillen
de vragen. Onder anderen stuit men op de min of meer vage 
:bewoordingen, waarin de Regeering de beteekenis van deze 
ordonnantie heeft uiteengezet. Zoo ze~t Zij op de blzn. 6 en 7 
van de 1I,lcmorie van rroelichtil1g ( l'OI1CO), 'hoc Zij zich de wer
king der ordonnantie denkt, maar onwillekeurig zal bij \"e~'
schillende leden de gedachte zijn gerezen, hoe de ordonnantJe 
nu in de practijk heeft gewerkt. Zij zullen evenals ik zijn 
gevallen over de :betrekkelijk vage bewoordingen en meer con
creLe tl"vullen en vuudJedilen hebben gewenscb.t. De RegeerJllg 
wijst ook op het nut van de preventieve werking die uitgaat 
van het bestaan van deze ordonnantie, Inderdaad, die preven
tieve kracht kan zoo groot zijn geweest, dat ze in de practijk 
nooit behoefde te worden toegepast en dan dient aan de 
ordonnantie een belangrijke beteekenis te worden toegekend . 
Maar, zou ik willen vragen, is dat ook werkelijk nooit het geval 
geweest t rre meer aanleiding bestaat er tot deze ,vraag, omdat de 
geleidebl'eif dateert van 1 Maart, de behandelmg eerst heden, 
dus een week later, geschiedt en het nog weer lets langer .zal 
duren alvoreM de vaststelling plaats vindt. Heeft de Hegeermg 
nu sedel't 1 Maart bemerkt dat het gemis van de ordonnantie 
inderdaad reeds van invl~ed is geweest op het economische 
lc\"en, is er een prijsopdrijving merkbaar geweest, .of meent de 
Regeering, dat het indiemll van de o.rdonnantle alleen al 
voldoende is geweest om de betrokkenen 1ll toom te houden' 

Ik neem La.v. deze ordonnantie een eenigszins ander stand
punt in dan de heer Roep, die el' vrij afwijzend tegenover 
staat j hij is alleen bereid, er zijn stem aan te geven UIt wel~ 
willende overwegin gen jegenl3 den persoon van den Re~eel:lhgs~ 
gemachtigde. Maar toch is hij van oordeel, dat het md lenen 
op het oogenblik onder de huidige omstandIgheden met 
gerechtvaardigd is te achten. Hij verw~st da~rbij n11a1' 1918 en 
zegt, dat zelfs toelt niet zulke groote dictatorIaIr bevoegdheden 
als thans door de Regeering werden gevraagd en haar werden 
verleend. De heer Verboom heeft er reeds met een enkel woord 
op gewezen, dl>! dit toch niet geheel juist is. gezien., omdat 
men t.a.v. de huren toen verschillende COnuruSS1CS had, ~.Ie 
bedoelden, onredelijke huuropdrijving zoo eenig zins mogelIJk 
tegen te gaan. 

(De heer Roe p : :Het totaal van de bevoegdheden was 
toen veel minder dan nu.) 

Tnderdaad, maal' ons geacht medelid moet niet uit het oog 
\'cl'lÎezcn) dat l'appétit vient en mangean,t. Thans leeft men 

in een sfeer van veel gl'ootere overheidsbemoeienis en mon 
komt er thans gemakkelijker toe, een eenmaal bestaande over
heidsbemoeienis te verlengen. 

Mijn standpunt :benadert dan ook meer dat van den heel' 
Blaauw. Ook ik zou met de Regeering willen medegaan , al 
erken ik mèt den heer Roep, d.,t in hooge mate dient te worden 
Ibetwijfeld - daargelaten nu of het principieel Haar taak is te 
Milten - of de Regeering op den duur wel in staat zal zijn, het 
economische leven zoo in de hand te houden, dat Zij het geheel 
ikan beheerschen en zou kunnim verwezenlijken, wat Zij in de 
Memorie van Toelichting op blz. 6 (roneo) nader heeft bekend 
gesteld. Ik acht derhalve een dergelijke bevoegdheid voor de 
overheid alleen denkbaar in een overgangstoestand, zooals do 
Regeering trouwens zelf verklaart, dat toch eigenlijk de be
doeling is, dus teneinde e>on meer geleidelijken overgang te 
"erkrijgen dan mogelijk "o_u zijn indien een dergelijke ordonnan
tie el' niet was. 

Maar dan ligt er ook in begrepen, dat dergelijke maatregelen 
slechts van min of meer korten duur zullen. behooren te zijn 
en dan stel ik met mijn geacht medelid, den heer Blaauw, de 
vraag, waarom toen. de omstandigheden nog veel dringender 
waren . . . . ..... . 

(De heer ,H art, directeur van Economische Zaken: Zij 
zijn nu veel dringender.) 

Dat wil ik dan in het antwoord in eersten termijn gaarno 
van den geachten Regeeringsgemachtigde vernemen, want met 
andere geachte meàeleden heb ik den indruk gekregen, dat de 
omstandigheden nu niet zóó dringend zijn als 6 maanden 
geleden, dat toen. de kans op plotseling sterk oploopende prijzen 
grooter was dan nu. 

De geachte Regeeringsgemaehtigde zal dus in zijn antwool'cl 
in eersten termijn wel wiJlen uiteenzetten , waarom een termijn 
van 6 maanden tha1ls niet \'oldocnde is, maar de Regeel'ing 
een regeling voor een jaar vraagt. 

Mijn geacht medelid, de heer Blaauw, heeft voorts verschil
lende bezwaren tegen de ordonnantie aangevoerd. 

In de eerste plaats heeft l>\j gesproken over het ongewensehte, 
dat overdracht van bevoegdheden plaats vindt aan onbekenden. 
Inderdaad, wanneer men de artikelen 1, 2 ()n 3 naleest, vraagt 
men . ich toch wel af, wie degenen zijn, die krachtens de 
regeeringsverordenin.g de voorschriften zullen ~even. Nu kan 
men zeggen dat in de l'egeeringsverol'dening wel nader zal 
·worden bepaald,wie de personen zUn, maar is het ni et ge
wenseht, dat in de ordonnantie zelf de autoriteiten, die krach
tens de regecringsverorden,ing de bepalingen vaststellen, worden 
aangegeven! Ik vermoed, dat het de bedoeling is, de bevoegd
heid in hoofdzaak aan den direeteur van Economische Zaken 
te geven. 

(De heer Roe p: Bij of krachtens regecringsverordening 
is een vaste formule. ) 

Maar ik voel toch wel VOOl' de bezwaren van ons geacht 
medelid, den heer Blaauw. 

Ik kan overigens niet medegaan met ons geacht mede~~d, 
den heer Blaauw, als hoU dit een ongewone figuur acht te zijn. 
Als ik mij wel herinner, heeft een dergelijke oyerdraeht vau 
bevoegdheden :bijv. plaatsgevonden bij de regeling van de UIt: 
gif te van schatkistbiljetten en -promessen, waarb~ een . Vl'lJ 

belan~rijke bevoegdheid in de ordonnantIe en de regeermgs
verordening aan den directeur van Fjn.a,~ciën w~:dt gegc~en 
en verder is, naar ik meen, de figuur ook In de mlJnwctgevmg 
niet ongebruikelijk. . . . 

De waarborgen liggen hierin, dat de voorschrIften Dlet bmten 
de regeeringsverordening en uiteraard ook met bUIten de 
ordonnantie mogen gaan. 

Het tweedc bezwaar van mijn. geacht medelid is, dat geen 
enkele begrenzing te vinden is. Nu is dit, naar ik meen, niet 
geheel juist, want als wij de tweede leden van de aDtikelen 
1, 2 en 3 naslaan, die betrekking hebben op de prijzen van 
goederen, diensten, zoowel als huren, zien wij dat in alIe drie 
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(Voorzitter, K an.) · 
<le leden wel degelijk een begrenzing gegeven wordt. Met n.ame 
wordt gezegd, dat "met betrekking tot " de prijzen van 
goederen, diensten of huren voorschriften kunnen worden ge
geven. 111 het "met betrekking tot" ligt dus de begrenzing van 
<le bevoegdheid, die aan de bedoelde autoriteit wordt gegeven; 
alleen zou ik de Regeering willen vragen, wat beteekent het 
"met betrekking tot'" Hoever gaat hetT 

(De heel' Hal' t, directeur van Economische Zaken: Nog 
~l!ldere voorschriften .) 

11k zou gaarne willen vern.emen, tot welke onderwerpen de 
vool'schriften zich uitstrekken. \Vanncor men de formllleering 
van hct tweede lid vergelijkt met de formuleering van de over
dracht iu het eerste lid, van. de artikelen 2 -en 3, dan ziet men, 
dat in laatst-genoemde formule de overdracht van bevoegdheden 
veel sterker gebonden is, daar wordt uitdrukkelijk aangegeven, 
in welke gevallen de bevoegdhheid kan wordel1 uitgeoefend. 

Tenslotte zou ik, met mijn geacht medelid, den heer Soetar
djo, de Regeering willen vragen, of Zij niet meent, dat de tijd is 
aangebroken, om op te komen tegen de te lage loonen, die nog 
altijd volgen de gegevens van den heer Soetardjo, worden uit
betaald. Ik herinner aan een uitdrukkelijke toezegging van 
<len directeur van justitie, dat de Regeering nauwlettend erop 
zal toezien, of de ondernemers indcl'dnad wel gevolg geven 
aan den wenseh der Rcgeering, dat wanneor zil bijzondere 
vool'dcelcn genieten, door de hoogere prijzen, die zij ontvangen, 
iets daarvan afstraalt op de werknemers. 

De Regeering heeft nadrukkelijk gezegd, dat Zij voorloopig 
wel wil volstaan met een waarschuwing aan deze verschillende 
Qndcrnemers. 'Vannecl' dat niet zou helpen zou Zij ingrijpend e 
maatt'cgelen voorstellen. Ik zou den Regecringsgemachtigdc 
<laarom willen vragen of hem bekend is, dat de Regeering 
deze waarsehuwing heeft doen uitgaan en of dit inderdaad 
lleeft geholpen en zoo niet, of dan de Regeering niet den tijd 
g-ckomen acht om tot dieper ingrijpen over te gaan. 

De Voorzitter; Alvorens den volgenden spreker het woord 
te vCI'lcenen wil ik even een opmerking maken. DOOl' 
\'C\'sc'"\\\\ende \eden, \"lUlt\\' het stel'1u.t dOOl' den heer Van 
IIelsdingen is naar voren gebra.cht, een soort van ontevre
denheid ovcr den korten tijd van vout'uereitling voor de 
behandeling van het aanhangige onderwerp. Ik wil deze 
klachten even tot haar juiste proporties terugbrengen. 

In de eerste plaats wil ik er dan op wijzen, dat een ,·eees 
als waarover de heer Van Helsdingen sprak, officieel alleen 
bestan t in de maand Mei en verder, dat mijn voorganger op 
,loze plaats, bij het bepalen van den datum voor de volgende 
vCI'g'nclcl'ing op 16 ],i(aul't uitdrukkelijk stipuleerde Htenzij el' 
ecn spoedol'donnantie wordt ingediend". 

(De heer Van H e l sdi n gen: Dat was mij bekend. ) 
Ver(ler wil ik zeggen, dat de leden van dit college op 2 

lfaart bericht kregen van de indiening van dit ontwerp. 
Zij kt'egen het ontwerp daarbij toegezonden, met de mede
deeling, dat op 3 !faart zou worden bepaald, hoe en wanne~r 
de behandeling van het ontwerp zou plaats hebben . Dle 
l'neclecleeling was stilzwijgend ook bedoeld als vraag om .. 
wanneer Cl' bij de meel'derheid van het college bezwaren 
zouden bestaan tegen een l'echtstreeksche behandeling van 
het ontwerp op heden, daarvan mededeeling te doen. Waren 
zulke bezwaren gerezen, dan zou ik op Vrijdag 5 dezer het 
cOlTI nlissieonderzoek llebben laten houden , zoodat er een 
behoorlijk Gedelegeerdenverslag zou zijn verschenen . Waar 
ech ter de meerderheid der leden, of althans diegeneJl hunner, 
die bereikbaar waren, Zich uitspraken voor een rechtstreek
sche openbare behand eling op heden, zag ik er geen bezwnar 
tegon geen commissieonderzoek te houden. 

Ik wilde dit even voorbrengen, om daarmede eventueele 
klachten, waarin men wellicht de Regeering betrekt, al direct 
tot haal' ware proporties terug te brengen. 

De hee l· Kan: Mijnheer de YoorzitteJ"! H et ligt ,·oor de 

(K an. ) 
hand, dat elk lid van dit college zich schaart aan de zijda 
van den heer Blaauw, waar ons geacht medelid het eerst 
zijn verwonderi ng heeft uitgedrukt over het feit, dat da 
R.egeering niet tijdig met dit voorstel bij ons College is 
gekomen, en wel omdat toch door de late indiening een hiaat 
is gekomen, waarin de Regeering geheel onmachtig is om 
op te treden als zulks gewenseht wordt geacht; dus niet 
omdat geen commissieonderzoek heeft knnnen plaats vinden 
en ook niet omdat wij uit onze andere bezigheden zijn 
getrokken, of omdat wij niet hebben kunnen profiteeren van, 
zooals de heer Van Helsdingen het heeft uitgedrukt, een 
extra reces. Terecht hebt U, Mijnheer de Voorzitter, gezegd, 
dat een reces alleen bestaat vóór de groote zitting van den 
Volksraad. Ik kan mij voorstellen, dat men wel eens rust 
noodig heeft, maar ik zou hier toch wel willen zeggen, dat 
de heer Van Helsdingen met zijn woorden niet het gevoelen 
heeft vertolkt van de meesten en zeker niet vun alle leden 
van dit College, toen hij zijn teleurstelling nitsprak,. dat door 
de indiening van dit voorstel door de Regeering als het wara 
beslag is gelegd op tijd welke eigenlijk niet aan de Regeering 
toekomt. Integendeel, Mijnheer de Voorzitter, wij worden 
voor het werk betaald en zelfs in het gebruikelijke reces 
moe ten wij altijd gereed staan . . 

(De heer Van Helsdingen: Dit voorslel had toch 
vóór 1 Maart ingediend kunnen worden' 

De heer K ers ten s: De instemming is toch niet zoo 
algemeen. ) 

Wat dit voorstel betreft, zou ik het volgende willen 
opmerken. ..Al s ik de geachte leden, die vóór mij hebben 
gesproken, op den voet zou willen volgen, zou ik mij willen 
afvragen, waarom de heel' Soangkoepoll het zoo vreemd 
heeft gevonden, dat de Regeering een uitvoerverbod heeft 
uitgevaardigd van artikelen van Java. naar de buitengewesten. 
Wie vertrouwd is met de toestanden hiel' in de laatste weken 
en wie vernomen heeft, dat, omdat de bevolking van de 
buitengewesten thans in beter doen verkeert en dus hoogere 
prijzen kan betalen, vele manufacturen en andere artikelen 
nis het ware uit Java worden gepompt en in de buiten
gewesten ten 'verkoop worden aangebod en, zal daarvan ook 
de consequeIltie ondo!' de oogen moeten zien, n.1. dat men hier 
op Java tenslotte in verband met den onvoldoenden aanvoer 
verstoken za l zijn van de noodige artikelen. 

(De heer Soa II g koe pon: Dan laat men op Java maar 
nieuwe aanvoeren komen. 

De heer Roe p: De toko's zijn nog vo!!) 
Ik zeg nogmaals, wie dit goed heeft bezien, zal tot de 

conclusie moeten kom en} da.t de prijzen op onevflnredige wijze 
zullen worden verhoogd. De heer Soangkoepon zal dan ook 
moeten erkennen, dat wie gaarne alles gelijkelijk verdeeld 
wil hebben, dezen maatregel ook gewenseht zal achten. 

Dat wil echter niet zeggen, dat die maatregel ook voor 
de toekomst gehandhaafd wn moeten worden, want wa'Uleer 
de Regeering daartegen wil ingaan} dan moeten nu naar het 
mij voorkomt andere maatregelen worden genomen en dat js 
afscheiding van Java en de buitengewesten, waarbij dan op 
de buitengewesten meer mag worden ingevoerd dan op Java, 

(De heer Har t, directeur van Economi che Zaken: Dat 
gebeurt reeds. ) 

De RegeeJ·ing zegt, dat dit reeds gebeurt en dan zal als 
gevolg daarvan ook de maatregel, door de Regeerlllg g~nomen 
en door den heer Soangkoepon beoordeeld en veroordeeld, 
wel spoedig kunnen worden opgeheven. 

(De heer Soa n g koe pon: Maal" U verliest den eom
mercieele band tusschen Java en de buitengewesten, waar
van vastleggin g in dezen tijd juist zoo noodig is, geheelnit 
het oog. Als deze band verloren gaat, is dit ten nadeele van 
de bevolking op de buitengewesten.) 

Ik moet er mèt den heer Roep mijn verwondering over uit· 
spreken, uit den mond van den heer Soetardjo te hebben ver
nomen, dat hij bezwaar bad tegen prijsstijging Van klapper 
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(Kan. ) 
en andere Inheemsche produc~~n en aan de Regeering heeft 
gevraagd om terza ke m te grl)pen. Ons geacht medelid, de 
heer Roep, heeft daarover reeds zijn oordeel te kennen gege
ven e~ Ik zo~~ den heer Soetardjo willen vragen, of hij het 
dan met bllll)k acht, dat de producent, die enkel klappers 
:er b~schlkkmg beeft - in wézen is dit een ruil handel -
In rwl voor de artikelen, die hij noodig heeft, als kleeren 
e'.' andere volksbehoeften, mag profiteeren van de prijsstij· 
gmg, welke geboden IS en welke onafscheidelijk verbonden 
îs aan de depreciatie van den gulden. 

(De hee,r Roe p: Het is rilet eens profiteeren,) 
, In den gedachtengang van den heer Soetardjo is het pro, 

,flteeren. 
Ik. heb voorts met groote verwondering gehoord bij inter· 

rnptle van den heer Van Helsdingen, welke interruptie later 
nader door hem is toegelicht bij zijn antwoord op de rede 
van den heer Roep, dat de huren volgens hem niet mogen 
worden verhoogd, omdat de eigenaren der huizen niets aan 
de huizen laten repareeren. 
.. (De beer Van Hel sdi n gen : Ik heb gezegd : "Indien" 

Zl) hIeraan mets zouden laten doen en dat is heel iets anders,) 
Dat komt op het zelfde neer. 
Ik zou hieraan nog dit willen toevoegen, naar aanleidinl: 

van hetgeen de heer Verboom heeft gezegd, die een parallel 
heeft getrokken tusschen de toestanden in 1917 en 1918 en 
die van tegenwoordig, De heel' Verboom heeft n,l. gevraagd, 
waarom de yukvcreenigingcn toen aandrongen op een ver
bod tegen prijsopdrijving en waarom men thans heel andere 
st,emmen uit die kringen hoort, Dit is echter wel duidelijk, 
In 1917 en 1918 had men eerst normale toestanden en daarna 
kreeg lllell abnormale toestanden, waardoor een ingrijpen 
van de Regcering noodig was, Mcn had toen te maken met 
exorbitante huren, rijst. en suikerprijzen en dat noodzaakte 
de Regeering tot ingrijpen, 

Thans is hel geval anders, Men heeft jaren geleefd in een 
abnormalen toestand. waarin versehillende huren en prijzen 
door noodzaak - niet volgens een kapitaals- of l'cntcbere
kéning - maal' door gebrek aan vraag moesten worden ver
laagel. Wanneer el' dàn weer normale toestanden intreden 
is de analogie met den vroegeren toestand toch nogal ve~ 
te zoeken, . 

Mijnheer de Voorzitter! Ik refereerde zooeven aan een 
interruptie van den heer Van Helsdingen. die het onbillijk 
zou achten, de huren thans te doen stijgen omdat do 
huiseigenaren niet voor een behoorlijk onderhoud tijdens de 
crisis zouden hebben gezorgd, . 

(De heer Van Hel sdi n gen: Niet : omdat, doch: 
indicn,) 

Als ik mij wèl herinner luielde de interruptie zooals ik 
haal' hier weergaf, Tk kan er niet dadeliik een kwalificatie 
voor vinden, maar ik zou toch willen zeggen, dat deze inter." 
ruptie toch wel typeerend lijkt. 

Dat de Regeering na de depreciatie heeft gemeend een 
zeker~ bevoegdheid te moeten vragen om te khnnen dptre
den, IS verklaarbaar. Maar de Regecringsgemachtigde ver
klaarde er toenmaals bij, dat dit slechts voor eenige maan· 
elen zou zijn, 

(De heer H a I' t. directeur van Economische Zaken: Neen, 
voor onbepaald en tijd,) 

1tfaar de uitvoering zou zijn voor de eerste maanden en 
zood ra de verhoud ingen zich zouden hebben gesettJed, zou 
el' geen gebruik meer van worden gemaakt. Ook thans zegt 
de Regecring in de Memorie van Toelichting, dat een en 
ander alleen dient voor de Re!'(eering om te kun n e n ingrii· 
pen wanneer zulks noodzakelijk is. 

De Regeering lmnt zich tegen onredeliike priisopdl'ih~ng', 
d.och niet te~en priisstiiging. Ik meen echter. dat de Rel!ce
rmg economlsch gesproken, niet op den juisten weg is. Het 
is natuurliik boud van mij om het tegenover den Re!'(eerings· 
gemachtigde voor Economische Zaken te beweren. maar ik 
wil van mijn standpunt toch een korte uiteenzetting geven 

in de,hoop, dat ik den Regeeringsgemachtigde tot het inzicht 
III ml)n standpunt zal kunnen brengen. 

Indien. men in Indië wil creëeren - gesteld, het war6 
daartoe 111. staat - een autarkisch deel in de wereld, dan zou 
de Regeermg kunnen voortgaan met maatregelen, die ingaan 
tegen de stroomingen van het huidi"e oogenblik stroo, 
mingen, die zich over de geheele wereld voelbaar m'aken, 

(De heer H a I' t, directeur van Economische Zaken: Daal' 
wil de Regeering zeer zeker niet tegen ingaan,) 

Met deze interruptie accentneert de Regeering wat in de 
Memorie van Toelichting wordt gezegd. Niettemin vraagt 
de RegeeriJlg deze bevoegdheden, volgens haar zeggen om te 
kunnen ingrijpen, wanneer haal' zulks noodzakelijk lijkt. Uit 
de lllterruptie blijkt ook dat de Regeering het eens is met 
diegenen die van meening zijn, dat het zeel' moeilijk is om 
tegen den stroom op te werken. Ik vraag mij af - en 
Ik hoop, dat de Regeering dit niet zal beschouwen als, lèse 
majesté" - of de Regeering met <Jeze en dergelijke ma~tre
gelen, zij het dan wellicht onbewust, niet wil effeclneeren 
wat bij haal' als axioma nog steeds geldt en door haal' al; 
richtsnoer is genomen, nl. dat de salarjssel~ niet moeten ",lor· 
den verhvogd. 

(De heel' H a I' t, directeur van Economische Zaken: TI, heb 
er niet aa.n gedacht.) 

Ik zeide zooeven "onbewust" en nu interrumpeert de 
Regeeringsgemachtigdc inderdaad: ik heb er lliet aan ge· 
dacht. 

Is het ecbter niet juister de zaken als volgt te bescbouwen: 
<Je depreciatie van den gulden heeft medegebra.cht ecn daling 
van de koopkracht van den gulden met eenzelfdc pel'centag'e, 
Zou dc Regeering in staat zijn dat ongedaan te maken j I k 
betwijfel het, 

Ook is daaraan vastgekoppeld de v['aag, of de ncgee l' ing 
kan tegengaan een verhooging van het salaris· cn loonpeil in 
het algemeen. Ik moet helaas den heer Van Helsdingen 
teleurstellen, als hij de hoop koestert, dat de Regeel'ing zal 

, ingrijpen, om de loonen te verhoogen. 
(De heer Har t, directeur van Economische Zaken : Ik 

had el' nog geen antwoord op, maar de heel' Kan wel.) 
Als de Regeeringsgemachtigde geduld heeft, zal ik hem 

verklaren waarom ik dit zeg. Als ik goed ben ingelicht, 
dan heeft de heer Dl', Colijn, Minister van Koloniën, in de 
:Memorie van Antwoord van de rrwecde Kam er bij de be· 
handeling van de Indische begl'ooting zieh als volgt uit
gelaten. dat de lndischp Regeering maatregelen heeft ge
nomen of zal treffen, dat de loon en niet nog verder omlaag 
zullen gaan. Van verhooging de!' 1001lCO is dus geen sprake. 
Ik vraag mij af, hoe een Regeerjng het kan verantwoorden, 
iu deze tijden niet mede te werken afln een loonsverhooging. 
De loonsvel'hoogillg moet niet worden verkregen dool' mini
mumloonen vast te stellen, het beste middel is, een goed 
voorbeeld terzake te geven, De Regeel'ing heeft vele eigen 
ondernemingen, el' zijn ambtenaren in haar dienst, de Regee
ring kan door een voorbeeld te geven, de gemeenschap stimu
leeren haar vool'beeld t e volgen, Dat het voorbeeld gevolgd 
zal worden, staat voor ieder vast, vcle maatschappijen hebben 
zelfs reeds het voorbeeld gegeven. Wanneer ele loonen zou
den worden verhoogd, wanneer de Regeering gebruik zou 
m.aken van het binnenstroomende geld op een billijke ' \o' ijze 
aanwendt - en ik acht het niet hillijk, ctat een cens getroffen 
regeling wordt veranderd, zooals bv. ten aanzien van de 
rubber om maar iets te noemen, ,,/aardoor minder millioenen 
in de schatkist vloeien, die voor salarisverhooging benut 
7.ouden .kunnen worden - zu11en de particuliere ondCl'nemers 
haar voorbeeld zeker volgen, ' 

Er. is gezegd, ~at de ambtenaren een salarisverhooging niet 
noodig hebben. In zekeren zin is dat juist, maal' zeker niet 
voo~' de I~gere ambten,,:ren. Men heeft m\j verteld, dat bij 
de mspectle van flllauClën thans Mulo-abituriënten werken 
op een maandsalaris van f 7.50 en als dan iemand nog durft 
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(Voorzitter, Directeur vam Economische Zaken.) 
beweren, dat zulke salarissen niet verhoogd behoeven te wor· 
den, is deze pel'SOOll te bewonderen om zijn moed. 

(De heer Har t, directeur van Economische Zaken : Daar· 
op "nt woord ik niet.) 

Ik heb het vraagstuk aangeroerd, om de kern, welke, 
naar het mij voorkomt, de oorzaak is, waarom de Regeering 
tracht - het zal bij een poging blijven - een prijsstijging 
tegen te gaan, aan te geven. De Regeering spreekt van 
prijsopdrijving, maar de Regeering weet even goed als ik, 
dat de voorgestelde maatregelen zelfs een normale prijsstij. 
ging remmen. 

(De heer Van Hel sdi n gen: Dat is tot nu toe niet 
gebleken, de prijzen zijn voortdurend gestegen.) 

Deze bedoeling moge niet hij de Regeering voorzitten, wie 
met de practijk bekend is, zal het mij zeggen, dat weliswaar 
juist is, wat de heer Soetardjo gezegd heeft, dat prijsstij. 
gingen van 60/0 - 100% te constateeren vallen, maar dat 
daarentegen ook concrete gevallen zijn aan te wijzen, waar 
een inmenging, waarschuwing, bedreiging der Regeering 
haal' effect niet heeft gemist op een normale stijging der 
prijzen. 

(De heer Har t, directeur van Economische Zaken: Ik ben 
blij, dat dit kan worden geconstateerd.) 

Ik zal straks gaarne van den geachten Regeeringsgemach· 
tigde vernemen waarom hij blij is, dat ik dit heb geconsta· 
teerd. 

Wanneer ik de zaak van de zijde bekijk welke ik zoo even 
in beschouwing nam, vraag ik mij, met den heer Roep af, 
waarom het noodig is, dat de Regeering nu weer deze beo 
voegdheden verlengd wenscht te hebben. Wanneer de Regee· 
ring zou willen medewerken aan een normale ontwikkeling 
van zaken, lijkt het mij niet noodig, dat Zij deze bevoegd· 
heden vraagt. Ik wil ter illustratie hiervan even het vol· 
gende mededeelen. De ijzerprijzen zijn op exorbitante wijze 
omhoog gegaan en hij de laatste inschrijving voor een jjzer
werkconstructie moeten de inschrijvers toch lager hebben 
ingeschreven dan calcu laties naar de thans geldende ijzer~ 
prijzen hen zouden gebieden. Waarom j Dool' den invloed 
der concurrentie. Zij hebben ijzel' in voorraad en zijn Cl' 

vast van overtuigd, dat wanneer zij hnn calculaties zonden 
baseeren op de prijzen welke thans gelden en welke nog 
naar bov.en gaan, een ander hun het werk zou ontnemen. 

(De heel' Har t, directeur van Economische Zaken: Zon 
dat met de conjunctnurwisseling hebben te maken ') 

Het is gebleken, dat men heeft ingeschreven beneden de 
prijzen waartoe de huidige ijzerprijzen hen als het ware 
zouden kunnen verleiden. Zoo is het met ijzer, maar zoo 
kan hct ook met andere artikelen het geval zijn. De con· 
currentie wrgt voor een gezonde ontwikkeling der prijsstijging. 
En dat prijsstijging lWodzakelijk is voor de bevolking, blijf ik 
steeds volbonden. De prijsstijging van de eigen prodneten, 
hoogere loonen welke men betaald krijgt, dat zijn de fundamen· 
ten voor een gezonde economische ontwikkeling van deze landen 
W ie zulks tegen gaat, remt naar mij voorkomt en werkt tegen 
de normale ontwikkeling tot normale omstandigheden. 

De Voorzitter: Hiermede is de behandeling van dit 
onderwerp in eersten termijn, van de zijde van het College 
beëindigd. 

Is de . Regeeringsgemachtigde hereid, na een eenigszins 
langdurige pauze, te antwoorden1 

De heer Hart, directeur van Economische Zaken: Mijnheer 
de Voorzitter! El' is zooveel voorgebracht, dat ik voor de 
voorbereiding van mijn antwoord meer tijd noodig heb dan 
ik had gedacht. Ik zal probeeren over een nul' met de 
voorbereiding gereed te zijn. 

De Voorzitter : Dan zal bet regeeringsantwoord te onge· 
veer 12 unr plaats hebben. 

Handelingen. Zittingsjaar 193-6-1937. 

(Directeur van Economische Zaken.) 
De vergadering wordt te 10.49 uur v.m. geschorst en te 

12.15 nul' n,m. hervat. 

De Voorzitter: Ik geef het woord aan den di r ectelll' van 
Economische Zaken ter beantwoording van de sprekers in 
eersten termij n. 

De heer Hart, directeur van Economische Zaken: Mijnheer 
àe Voorzitter! Ik maak in de eerste plaats mijn verontschul· 
diging, omdat ik den tijd, dien U mij gegeven heeft om mijn 
tweeden termijn voor te bereiden, heb overschreden. Dit is 
wel een bewijs voor de jnistheid van het gezegde, dat de 
gevolgen van een booze daad tot in lengte van dagen voort· 
duren. 

Die booze daad is in dit geval de te late indiening van 
deze ontwerp·ordonnantie, waarover de leden zich r eeds 
hebben beklaagd en - ik wil het gaarne erkennen - zich 
niet geheel ten onrechte hebben beklaagd. Ik zou dan ook 
niet willen uiteenzetten, dat de Regecl'Îng deze ontwerp. 
ordonnantie niet te laat heeft ingediend, maar slechts met 
een enkel woord willen aangeven, hoe dergelijke zaken 
veroorzaakt worden. Mijn departement is thans opnieuw 
weer overkropt met werk, hetwelk zeel' nauw samenhangt 
met den zeer grooten conjun.ctuuromslag van den laatsten 
tijd. 

Nu zou .het ten slotte zeel' gemakkelijk geweest zijn, deze 
ordonnantie b.v. zes weken eerder in te dienen, waarbij dan 
eenvondig met enkele regels de toelichting van de vorige 
ordonnantie had kUnnen ziju versterkt, maal' wij hebben dat 
opzettelijk niet gedaan. Ik heb desknndige ambtenaren uit· 
gestuurd, niet alleen naar diverse plaatsen op Java, maar ook 
naar Borneo, Sumatra en Celebes, om na te gaan hoe die 
ordonnantie werkte en of het inderdaad werkelijk noodzake· 
lijk was, haar te continueeren. Daarmede gaat zekeren 
tijd gemoeid en dit is mede en vooral oorzaak, dat deze 
ordonnantie den Volksraad laat beeft bereikt. 

Het voordeel daarvan nu is, dat de Regeering met des 
te Jlleel' overtuiging en oordeel van zaken kan zeggen, dat 
deze maatregel nooelig is . De laatste nanwüzingcll toonen 
aan, dat een continueering van deze maatregelen noodzal{c
lijk is. 

Met het geachte lid, den heer Kan, ben ik het ecns, dat 
het hiaat van 1 tot 9 Maart dat ontstaan is principieel het 
meest bedenkelijke element is bij de vertraging. Den heer 
Van Helsdingen kan ik overigens antwoorden, dat gelukki g 
dit hiaat geen moeilijkheden heeft opgeleverd. }ien wist nit 
de dagbladen, dat deze ordonnantie zou worden ingediend, 
rooodat men tevens de overtuiging had, dat geen enkele poging 
tot prijsopdrijving succes zou hebben en dat zij zou worden 
nchterhaald bij aanneming dOOL' den Volksl'nnd van deze 
ordonnantie. 

Inderdaad doen zich ook nu nog enkele moeilijkheden voor, 
maar dit hiaat zal door de te verleen en medewerking van 
di t college - daar hoop ik op - geen ongewenschte eonse· 
qnenties opleveren . 

Ik wil thans uiteenzetten, waarom deze maatregel zeer 
urgent is en bet daarom gewenscht is, dat hij spoedig tot 
stand komt. Ik heb nl. een paar dagen geleden - ik noem 
maar dit cene voorbeeld, er zijn er meer - van den resident 
van Djambi een telegram ontvangen met het verzoek of 
hij kon overgaan tot prijszetting van bepaalde artikelen. Dit 
vond de r esident tereeht noodig, maar ik moest erop ant· 
woorden, dat nog gewacht moest worden op de tot standko· 
ming van de thans in behandeling zijnde ordonnantie. 

Ook uit Znid·Borneo heeft mij een dergelijk verzoek he· 
reikt. Hieruit blijkt te meer, hoe dringend DOodig het is, 
dat deze voorzieningen spoedig tot stand komen . 

Ik kom nu aan de beantwoording van de verschillende 
leden, de heeren Soangkoepon, Roep, Verboom en in het 
bijzonder van den heer Kan, die zich afgevraagd hebben of 
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deze maatregelen nog wel noodzakelijk zijn. Ook de heer 
Van Helsdingen, hoewel bereid mede .te gaan, was daarvan 
nog niet overtuigd. 

De voornaamste kritiek richtte zich hierop, dat men wel 
erkent, dat de maatregelen in October niet alleen gewenscht, 
maar zelfs noodzakelijk waren, doch dat men meent, dat die 
maatregelen nu niet langer noodig zijn en dat bovendien de 
toepassing daarvan veel minder uitvoerbaar zal zijn, dan zij 
in October was. 

In de eerste plaats zou ik speciaal aan het adres van den 
heer Kan willen opmerken, dat achteraf gebleken is, dat de 
devaluatie in deze heele zaak een factor van secundaire 
beteekenis is geweest. Ik geloof, dat zij, die de grafieken 
IJebben gezien, die door het Centraal Kantoor voor de Statis
tiek te dien aanzien zijn uitgegeven, dit wel zullen hebben 
bemerkt, dat de in- en uitvoerproducten zeer relatief worden 
beïnvloed dool' de devaluatie, - voor ongeveer 20% -
en in zeer sterke mate door allerlei andere factoren, als de 
herbewapening, opleving van industrieën, aanvulling van 
voorraden. Ik zou nog verschillende andere oorzaken 
kunnen noemen, waardoor zoowel de goederen die worden 
ingevoerd, als die welke worden uitgevoerd, zeer belangrijk 
in prijs zij n gestegen. 

Men heeft dus te maken met een - wat niemand kon 
verwachten - zeer snelle prijsstijging ook na en eveneens, 
zij het geleidelijker, vóór de devaluatie, doch de stijging, 
die overigens zeer ongelijk is, die zeer moeilijk te be
oordeelen is, vertoont bovendien telkens sterke reacties. 
Het zijn juist deze reacties, die den menschen, die misbruik 
willen maken van de situatie, gelegenheid geven, daarvan te 
profiteeren. Juist daartegen richt zich de voorgestelde 
ordonnantie meel' nog dan de ordonnantie van October 1936. 
Hadden wij alleen met de devaluatie te maken, zooals ons 
in October voor oogen stond, dan waren deze sterke schom
melingen lang niet zoo evident. Ik interrumpeerde den heer 
Van H elsdingen reeds, dat de voorziening thans nog noodiger 
is dan toen en de heer Van Helsdingen zal, na deze uiteen
zetting wel willen aannemen, dat zij juist is. Op het oogenblik 
staan wij voor een veel chaotischer toestand dan in Septem. 
ber--Octobel' 1936, een toestand, die zeker moeilijker te 
hanteeren is, doch anderzijds voorziening des te dringender 
noodig maakt. Elke beweging wordt in de verschillende 
geledingen van den handel geïntensiveerd en soms zelfs 
verveel voudigd. 

Ik zal een voorbeeld noemen, zonder namen en plaatsen 
aan te duiden, doch waarvan nadere gegevens op mijn depar
tement verkrijgbaar zijn. In een bepaald deel van Java nam 
de tusschenhandel jarenlang, in verband met den grooten 
omzet - het betrof hier bevolkingsbenoodigdheden - voor 
een bepaald artikel genoegen met een winst van minder dan 
10%. Plotseling steeg dat percentage tot 15 bij een veel en 
veel grooteren omzet. Die stijging is nu wel niet verschrik
kelijk belangrijk, maal' ze komt bovenop de reeds bestaande 
stijging van 20 tot 30 en soms - ik kan dit den heer Soetar
djo toegeven - van 50% . 

Men moet zich goed indenken, wat er is geschied. Wij zijn 
omgeslagen van een buyers' market naar den toestand van 
een sellers' market. Tot dusver was de kooper ae baas en 
de verkoopers en leveranciers uit het buitenland en hier 
moesten alles in het werk stellen om hun goederen aan de 
markt te brengen. Thans hebben we den toestand, dat de 
verkoopcr min of meer op zijn stoel kan blijven zitten ; hii 
wacht zijn klanten weder af. Het heert geen zin, een bepaald 
economisch verschijnsel af te keuren of toe te juichen, men 
·zal moeten aannemen, dat bij die nieuwe situatie, gemak. 
kelijker dan bij de andere, ongewenschte toestanden kunnen 
ontstaan. Die toestand kan o.m . medebrengen, dat men 
naast een verhoogden prijs van de grondstoffen kan krijgen 
een vertraagden aanvoer van de goederen. Ik noem bv. 
ijzerwaren en denk dan aan het bericht van hedenmorgen, 

dat in het Kanaal een groote baggermolen voor Bangka is 
omgeslagen en dat het twee of drie jaren zal duren, gezien 
het gebrek aan grondstoffen, voordat hij kan wOl'<len' ver
vangen. Dit alles geeft aan de prijsstijging een extra ten
dens, die de Regeering in het oog moet houden en waartegen 
Zij eventueel moet waken wanneer de prijsstijging tot on ge
wenschte, eenparig versnelde gevolgen zou leiden. Ik zou het 
in het kort zoo kunnen zeggen: het optreden der Regeering 
is in deze niet economisch, maar sociaal. De Regeering komt 
hier niet op tegen economische tendensen en ·feiten in de 
samenleving, doch tegen sociale onwenschelijkheden en hierop 
wijst de Regeering juist den heer Roep, omdat deze toch 
altijd een voorvechter is geweest tegen ongewenschte gebeur
tenissen op sociaal gebied. De Regeering wil uiet opkomen 
tegen economische noodwendigheden, maar wel tegen sociale 
onrechtmatigheden. 

Ik herhaal het: de Regeering wil van Ned. Indië geen 
prijzeneiland maken, wil de prijzenvorminb' zoo weinig 
mogelijk beïnvloeden, de Regeering aanvaardt de door
werking van de wereldtendensen in Indië, die Zij niet 
kan en niet mag te~enhouden. 'Wanneer de Regeering 
eenvoudig zon zeggen, dat voor bepaalde manufacturen geen 
prijsstijging zou mogen optreden, dan zon dit er op neer
komen, dat de importeurs, onverschillig of het Europeanen, 
Chineezen of lnheemschen zouden zijn, uiets meer zouden 
willen invoeren en dan eerst krijgt men met recht een onver
vulde vraag en onweerstaanbare, versterkte prijsstijging. 
Wanneer in verband met de wereldmarkttendens de prijs 
van het ijzer met 70% stijgt, kan en zal de Regeering zich 
daartegen niet verzetten, maar wèl verzet Zij er zich tefZen, dat 
van die prijsstijging tot 70% hepaalde personen misbruik 
gaan maken, om den prijs te laten oploopen tot 90 of JOO%. 
Wanneer de klapperolie omhoog gaat met 100% - ik noem 
maar een cijfer - in verband met de veel betere wereld
prijzen voor dit bevolkingsproduct, dan verheugt de Regee
ring zich daarover. 

(De heer Kan: Hoort U dit, mijnheer Soetardjo 1) 
Als in verband met de hooge re copraprijzen de prijzen van 

de klapperolie omhoog gaan, moeten wij dit accepteer en -
en de Regeering heeft dit dan ook geaccepteerd. W\i vinden 
het dan wel juist, dat de prijzen dan bijv. met 100% omhoog 
gaan, maar moeten voorkomen, dat de prijzen met bijv. 150% 
oploopen. In zulk een schommelende situatie is het begrijpe. 
lijk, dat de Regeering tegen onwenschelijkheden, tegen anti
sociale handelingen moet optreden, jnist in een maatscha'P'Pij 
als die op Java, die zoo bijzonder zwak is en zoo bijzondel' 
weinig weerstand heeft tegen onoirbare handelingen, die in 
het uiterst woekerpractijken kunnen worden genoemd, maar 
die, ook wanneer zij minder dan woekerpl'actijken zijn, 
moeten worden onderkend als onwenschelijkheden. 

Dit wil de Regeering bereiken: tegengaan van onsociale 
..prijsopdrijving; dit, niet meer en niet minder, wil de Re~cering 
bereiken. En niet geheel, maal' toch in groote mate hooft de 
Regeering dit in de laatste 6 maanden bereikt. 

Eenige leden hebben gevraagd, of de Regeering indel'daad 
heeft ingegrepen. De cijfers, door het geachte lid, den heel' 
Soetardjo, naar voren gebracht, zouden misschien den indruk 
kunnen vestigen, dat de Regeering eigenlijk héél weinig heeft 
ingegrepen, dat de ordonnantie een doode letter is geweest. 
Ik kan zeer bepaaldelijk verklaren, dat de werkiug van de 
ordonnantie zeer sterk is geweest en vooral in preventieven 
zin. Men zal mij wellicht vragen : geef hier eens cijfers over? 
Ik kan dat niet, maar ik kan er wel iets van vertellen. 

(De heer K ers ten s: Hoe weet de Regeering het, dat 
is vooral van belang.) 

Ik zal "enige voorbeelden geven . Het bestuur, ni et alleen 
de hoofden van gewestelijk bestuur, maar ook de regenten, 
residenten en het departement van Economische Zaken, 
hebben niet eens, maar meermal en profiteers en aspirnlltw 
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profiteers bij zich ontboden en bun gevraagd : waarom is 
dit artikel hiel' tel' plaatse met 30, 40% of meel' gestegen! 
In sommige gevallen wist men el' een zeer behoorlijke 
verklaring voor te gévcn en dan hebben de hierbedoelde auto
riteiten, volkomen staande op de basis, die ik zooeven 
schetste, niet in gegrepen, misschi en alleen ecn waarschuwing 
gegeven. In veel gevallen ging het echter anders. Ik heb 
heel groote instelLingen bij mij gehad, om te vragen: hoe 
denkt de Regeering over een verhooging van den prijs van 
dit of dat artikel. In enkele gevallen is de Regeering meI 
de prijsverhooging accoord gegaan, in vele gevallen is om een 
llÎtlegging gevra agd en heeft de Regeer ing den raad gegeven: 
doe het niet. Toen gevraagd werd : wat doet de Regeering 
als de prijs toch verhoogd wordt, heb ik geantwoord: wacht 
U dat maar eens af en dan werd de prijs niet of in mindere 
mate van wat men voornemens was, verhoogd. 

Dan - en dit in antwoord vooral op de desbetreffende 
vraag van het geacht lid, den heer Blaanw - zijn ook de 
wat wij noemen, buffervoorraden gehanteerd. In heel veel 
gevall en heeft het departement van Economische Zaken extra
licenties voor den invoer van bepaalde goederen gegeven, 
onder voorwaarde, dat deze goederen moeten worden gespllÎd 
tegcn prijzen, op de momenten en op de plaatsen, welke 
het departement van Economische Zaken aangeeft. Zeker, 
zeer autoritair, en als men vragen zou : waar is dit in de 
Indische Staatsregeling te vinden, zou men mij een zeer 
lastige vraag stellen; ik hoop dus, dat zij niet gesteld wordt, 
maar geholpen heeft het in zeer veel gevallen. Dezer dagen 
nog I, ebben wij na het uitvoerverbod van goedkoope mann
factmen naar de buitengewesten uit de buffervoorraden een 
grooten vloed van goedkoope mannfacturen tegen redelijke 
prijzen op Java losgelaten, met het gevolg, dat de allergoed
koopste mannfacturen voor de bevolking op Java niet on
bela ngr\jk in prijs daalden . Ik kan er nog niet meer van 
zeggen; de maatregel loopt nog pas over 14 dagen, maar het 
resultaat, dat wii nu hebben bereikt, wijst er toch op, dat d. 
inj ectie met goedkoope goederen uit de buffervoorraden 
gunstig heeft gewerkt. 

Ook concrete ma atregelen zijn genomen. Ik kan in den 
korten termijn, die mij voor de voorbereiding van mijn 
antwoord gelaten is, geen ander voorbeeld noemen, maar ook 
op J ava bestaan voorbeelden van een prij sregeling. Ik weet, 
men voelt niet veel voor prijsregeling, - ik ook niet - maar 
in bijzondere omstandigheden kan dat toch noodig zijn. In 
ve"schillende plaatsen is dat dan ook gebenrd en ook juist 
voo,' n,·tikelen welke de bevolking noodi g heeft en di e zij 
in gl'oote mate behoeft. 'Juist deze ordonnantie maakt het 
mogelijk een prij stijging waar noodig schoorvoetend toe te 
l aten en te voorkomen waal' onnoodig. 

Inderdaad zijn veel al'tikelen in prijs gestegen. Dat is ook 
onveJ'mijdelijk, maal' veel artikelen en veel diensten zijn ook 
ni e t gestegen, omdat het voorloopig nog onnood.ig is . Juist 
hierdool' is bcwel'kstelli gd, dat het budget .......... .. 

(De heel' IC a n: Daar komt het 1) 
............ - ik zal hi er niet diep op ingaan, want het is 

een zeel' teer punt en ik zou er ook mede komen op het gebied 
·van andere regeeringsgemachtigdell - hoe men el' ook over 
denkt, in In dië toch nog zeel' matig dool' de verschillende 
maatregelen is beïnvloed. Daar heeft men dus alweer de 
preventieve werking del' ordonnantie. 

Nu een opmerking aa n het adres van den heer Roep. 
In de pl'actii k is de toepassi ng del' ordonnantie sober geweest. 
Juist dool' die sobere toepassing en de zelfbeheersching welke 
wij ons hebbe n opgelegd, durft de Regeering met gerustheid 
een verlenging van deze bevoegdheid aan het geachte college 
te vragen . Zooats gezegd, door verschillende leden van dit 
coll ege is geïnformeerd of de R<lgeer ing eigenl ijk wel heeft 
in gegrepen en of Zij in deze wel wat heeft gedaan. Daaruit 
blijkt toch wel, dut deze ,~dictatoria] e bevoegdheid", wanr· 
OVC l' de hecl' Roep het had, toch met een 7.ccr zachte hand, 

ik wil niet zeggen met flnweelen hand, is gehanteerd en met 
overleg: zóó weinig is ervan gemerkt. 

Juist ook daarom - en nn kom ik even tot het betoog 
van het geachte lid, den heer Blaauw, dat ik straks volledi ger 
zal beantwoorden - is het noodig, dat niet telkens de 
regeeringsverordening er bij betrokken moet worden. Als ik 
vandaag een telegram krij g van een resident, met de mede
deeling, dat plotseling opdrijving van de prijzen van die en 
die goederen plaats heeft, moet het mogelijk zijn, dat ik 
denzelfden dag bij wijze van spreken, na eventueel een 
enkel telegram om nadere informaties, kan seinen dat men 
die opdrijving moet stoppen, den erbij betrokkene bij zich 
moet laten komen, hem een printah moet geven, de goederen 
in beslag moet nemen, enz. Zulks moet direct gebeuren en 
dan heeft 't effect. 

Nn vrage men mij niet, of in bepaalde gevallen niet snel een 
regccl'ingsverordening of zelfs niet een ordonnantie tot stand 
is te brengen. De praktijk leert, dat dit zeker mogelijk is, 
maal' men zal 'begrijpen, dat het niet mogelijk is de regeerings. 
verordening met alles wat eraan vastzit, interdepartementaal 
overleg en overleg met den Raad van Indië, telkens voor elk 
feit te maken. 

De preventieve werking der ordonnantie is jnist veroorzaakt 
door het feit, dllit men weet, dat de RegeCl,ing elk oogenblik 
kan toeslaan en ook zal toeslaan. Dat toeslaan is n iet alleen 
mogelijk, maar heeft zich ook voorgedaan. Ik zal wat de 
prcVJentieve werking betreft nog een voorbeeld geven. Mijn 
zoon is veel banger voor de bedreiging met een oorveeg als 
hij weet, dat hij die eventneel ook krijgt, dan voor een pl'OCC
dure voor den officier van justitie die over enkele weken 
misschien zal plaats hebben. Men zegt in het laatste geval al 
gauw: ja, I1IÎsschien zal het zoo 'n vaart niet loopen. Het gaat 
er om, dat men op een gegeven oogenblik een tik moet knnnen 
geven. Daarom moet de Regeering op dit gebied ook zeggen, al 
geeft Zij toe, dat el' bezwaren zij n: ik moet die bevoegdheid 
hebben. Die bevoegdheid wordt hier door de wetgevende macht 
naar ik hoop,. verleend om op bepaalde wijze, ik wi\niet zeggen 
cxol'bitant, maar toch wel abnormaal op tc treden. Tronwens 
''lij zijn in de laatste 6 jaren er toe11 wel eenigszins aan gewoon 
geraakt, dat dit noodig is. Als wij verder eens nagaan wat in 
dat opzicht in andere landen bestaat, geloof ik, dat 'men voor 
de waarborgen welke de l.S. oplevert zich niet al te bezorgd 
behoeft te maken. Ik geef het geachte lid, den heer Blauw, 
dus toe, dat de regeling bij regeeringsverordening aantrekke
lijker en zuiverder zou zijn, maar ik doe een beroep op hem 
en wil hem vragen der Regeering deze bevoegdheid niet te 
onthouden. Met het stysteem, dat hij voorstaat, kunnen wij 
eenvoudig niet werken. 

Ik kom nu tot den heer Soangkocpol1, die bij elk ingrijpen 
den Volksraad zou willen betrckken. Met alle waardeCl'ing 
voor het snclle werken VTall den Voksl'aad en voor hct goedc 
inzicht van het college, men gevoelt toch wel, dat het n iet 
mogeli.ik i. het coll ege telkens daarvoor bijcen te roepen en 
dan schriftelijk mededceling tc doen over voorwaaluen, pel'
sonen en feiten. Ook het geachte lid, d e heer Soang
koepon zal bij nadenkcn zijn standpun~ tel' zake niet kunnen 
halldhav1en. 

Ik hoop met het vorenstaande mot nam e de geachte leden, 
de heeren Roep, Soangkoepon en Kan te hebben overtnigd, dat 
wij zonder deze ordonnantie hier chaotische toestanden zouden 
krijgen en ik doe daarom dringcnd een berocp on het co lle~e 
om ertoc mede te werken, dat de Regeel' ing de gevraagde 
bevoegdheid krijgt. 

Ik kom thans na deze algemccne uÜccnzetting, waardoor 
het biizonder gedeelte van mijn rede waarschijnlijk vrij kort 
kan zij n, tot enkele meer speciale opmerkingen. 

De heer Soangkoepon heeft gesproken over de ui tschakeling 
van den Volksraad. Ik heb daarover al iets gezegd ; het geachte 
lid zal mij moeten toegeven, dat, al is de voorbehandeling er 
niet geweest, zooals mell die zon hebben gewenscht, er 
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toch hedenmorgen volle gelegenheid is geweest voor gedachten
wisseling en voor het geven van zijn opinie. Wen.scht men 
omtrent bepaalde punten nadere gegevens, de Regeering heeft 
die gegevens den Volksraad nooit onthouden en voorzooverre 
die nog aan het College knnnen worden verstrekt, is de 
Regeering daartoe bereid . 

Wat de heer Blaauw ten deze heeft gezegd, heb ik reeds 
beantwoord. Hij spreekt van de onbekende autoriteiten en 
inderdaad zou men hetgeen hij betoogde uit de ordonnantie 
kunn1m lezen. Ik kan hem op dit punt evenwel gerust stelliiln 
en zeggen, dat deze autoriteiten tot nog toe geweest zijn de 
Gouverneur-Generaal, de directeur van Economische Zaken 
en in incidenteele gevallen en voor enkele onderdeelen
speciaal voor vrachten en dergelijke - de hoofden van ge
westel~"k bestuur. 

Ik wil nu terugkeeren tot den heer Soangkoepon, die 
zeide, dat de Regeering de prijsopdrijving toch niet tegen 
kan houden. Dat spreek ik bepaald tegen en ik meen te 
hebben aangetoond, dat de Regeering dat wèl kan. Zij 
kan uiet de prijsstijging tegenhouden en el' heerscht bij het 
geachte genoemde lid blijkbaar een misverstand ten aanzien 
van het verschil tusschen prijsopdrijving en prijsstijging. 
Prijsstijging kan en wil de Regeering niet tegenhouden en 
de middelen daartoe zouden zichzelf veroordeelen. Ook 
prijsopdrijving kan de Regeering niet altijd tegenhouden. 
De heer Soangkoepon kent de practijk, zooals hij zelf heeft 
gezegd. Niemand zal meenen, dat de Regeering elke prijs· 
opdrijving kan tegenhouden in dit land, dat zoo vol ligt 
met geruchten, uiet altijd even eerlijke geruchten, en de 
consequenties daarvan; het is wel duidelijk, dat niet elk 
geval van prijsopdrijving kan worden achterhaald. Maar 
wel kunnen wij zeel' veel bereiken en wij hebben ook 
veel bereikt. 

De heer Soangkoepon heeft over de noodzakelijkheid van 
loonsverbooging gesproken en ook de geachte leden, de 
heeren Van Helsdingen, Soetardjo en Kan hebben dit onder· 
werp aangeroerd. Het is zeer wel mogelijk, ik . druk mij iets 
minder voorzichtig uit dan de Minister-president blijkens de 
aanhaling van den 'heer Kan zou hebben gedaan ... .. .. ..... .. . 

(De heer Kan : Was het juist I) 
Dat weet ik niet; de heel' Kan late dit maar aan den 

Minister over. Ik zeg dns: het is ieer wel mogelijk, dat 
loonsverhooging in zekere mate noodig is. Nu ben ik toch 
nog zeer voorzichtig, niet waar1 

(De heer Kan: Zooals altijd.) 
Ik blijf dus buiten de beoordeeling van de wenschelijk

beid van salarisverhooging op een bepaald moment. H'et 
is echter toch stellig niet gewenscht, - dat zal ieder moeten 
toegeven - dat de Regeering de noodzakelijkheid tot loons
verhoogingen gaat stimuleeren, deze nooelig gaat maken 
door opdrijving toe te laten van de kosten van levensonder
houd. Het is volstrekt niet onmogelijk, dat tenslotte een 
loonsverhooging van b.v. 50% noodig zal zijn. Ik laat mij 
daarover niet uit en laat dit liever over aan den daarvoor 
aangewezen Regeeringsgemachtigde; het is mijn "bagian" 
niet en de heer Thamrin zon mij waarschijnlijk tot de orde 
roepen. Maar als een loonstijging van 50% noodig is, zal 
zij komen en zal de Regeering haar niet kunnen tegen
houden. Het ligt ec'hter wel op den weg der Regeering, 
niet die factoren te scheppen, waardoor een loonstijging 
noodig wordt, welke niet verantwoord is. Dit ligt in de 
eerste plaats niet op den weg der Regeering, omdat deze 
altijd - of men het nn prettig vindt of niet - achter de 
feiten zal aanhnppelen, zoodat de massa dus van hetgeen 
aan de loonstijging voorafgaat toch altijd nog nadeel heeft. 
In de tweede plaats echter ligt het uiet op haar weg, omdat 
Indië toch nog altijd overwegend een exportland is en om
dat het een belang is van loontrekkers, dat de exportcapa
citeit blijft bestaan, zoolang er geen andere middelen zijn 
gevonden, om in de plaats van de export te treden. 

(De heer Th a IJl~' j ll: Dat kan toch zoo blijven, ook hij 
verhooging van loonen 1) 

Dat moge zoo zijn, ik zeg dat het niet de taak is van, de 
Regeering, tot onnoodige loonstijgingen Inede te werken. 

(De heer Th a m l' in: Maar met deze ordonnantie werkt 
U loonsverhooging jnist tegen.) 

Dat begrijp ik niet. Misschien is het goed, dat de heer 
Thamrin daarop straks terugkomt. 

Dit is, Mijnheer de Voorzitter, hetgeen ik in verbal1d met 
de wenschelijkheid van loonstijging zou willen zeggen. Ik 
kan er nu aan toevoegen naar aanleiding yan hetgeen de 
heer Soetardjo mededeelde over loon en van 7% ceJlt per 
dag voor een vronw, dat ik een dergelijk loon - maar dit 
ligt misschien ook weer buiten mijn terrein - heel onbe
hoorlijk vind : ik zal niet nalaten deze mededeeling van den 
heer Soetardjo en mijn anwoord daarop aan mijl1 ambtgenoot 
van JUstitie door te geven. Het zij mij echter vergund, op dit 
punt niet verder in te gaan. 

Bij den heer Soangkoepon bestaat bepaald een misver
stand, ik zal niet zeggen ten aallzien van de geheele ordon
nantie, maar toch wel over het uitvoerverbod Daar de buiten
gewesten. De heer Soangkoepon vindt dat verbod' volkomen 
verkeerd. Ik meen daarom, dat dit geachte lid de Mem<>rie 
van Toelichting niet met dezelfde aanda.cht heeft gelezen, 
als het zulks pleegt te doen, want dan zou gebleken zijn 
dat dit uitvoerverbod alleen voor een drietal soorten goe
deren geldt, nl. bepaalde goedkoope, geïmporteerde mal1u
facturen en geen andere, die Java bad en hard noodig heeft 
en dat dit nitvoerverbod geldt om te voorkomen - gelijk 
de heer Kan gezegd heeft - dat Java leeggepompt wordt 
van goederen, die hier dringend noodig zijn voor de bevolking. 

Hiel' wordt dus niet ,het verkeer met de buitengewesten 
belemmerd, ma.ar - en daar wil ik speciaal de aandacht op 
vestigen - wij willen er voor zorgen, dat het nog lang niet 
zoo welvarende Java niet wordt leeggepompt van goederen, 
die de bevolking hier zelf dringend noodig heeft. 

Wij verzorgen zoo goed mogelijk en voor zoovel' als cle 
omstandigheden zulks toelaten, den toevoer lJaar de bluten
gewesten. De statistieken wijzen evenwel nit, dat speciaal 
de invoer van texlielgoederen belangrijk is gestegen voor 
de bnitengewesten, en daarom kwam het noodzakelijk voor 
te voorkomen, dat goederen, die noodig zijn voor Java aan 
dit eiland worden onttrokken, waa·rvan het gevolg zon zijn 
een prijsstijging, die niet tegen te houden zou zijn. 

(De heel' Soa n g koe pon : Kan het tekort dan niet 
worden aangevuld I) 

Dan kan toch beter rechtstreeks van buitenaf naar de 
buitengewesten worden ingevoerd wat daar noodig is en 
behoeft Java uiet leeggehaald te worden. Bovendien is deze 
toestand van tijdelijken aard en de maatregelen gelden om 
dien tijdelijken toestand te overbruggen. 

Ik heb reeds gesproken over de buffervoorraden welke 
het departement voor Economische Zaken heeft vastgehou
den teneinde ze op een bepaald tijdstip los te laten . Die 
voorraden moesten eenvoudig worden vastgehoud en, omdat 
alles weggehaald werd naar de buitengewesten. Onmiddel
lijk echter nadat het verbod was afgekondigd werd een 
groot deel van den voorraad eenvondig op de markt ge
worpen, en trad een verlaging van het prijspeil in, zij het 
misschien tijdelijk. 

Op deze beele kwestie w"il ik nog even ingaan. 
Als er iets is, wat wij de laatste maanden meer doen , 

dan anders, dan is het stimuleeren van den uitvoer van op 
Java geproduceerde goederen naar de ,buitengewesten. De 
heer Soetardjo, die lid is van het klein-nijverheidsinstituut, 
kan dit bevestigen . Hetgeen terzake wordt gedaan is hoogst 
belangrijk. Ik zal enkele voorbeelden noemen. 

De batikindustrie verwerkte in Januari 1936 voor 2.9 ffim 
yards aan cambries en in Januari 1937 - in den paljeklik-
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tijd, ua de lebarau, - 10 mm yards. Dit alles is verzonden 
naar de buitengewesten, 

Verder noem ik landbouwwerktui gen voor kolonisatiege
bieden en juist de sigarettenaanstekcl's, .waarover de heer 
Soangkoepon sprak. 'l'ientallen van dergelijke a"tikelen 
worden wat den aanmaak betreft gestimuleerd. Wij znllen 
dit voortzetten opdat de bevolking van Java zooveel moge
lijk van de opleving buiten kan mede profitee,'en. 

Dit is juist een del' belangrijkste zaken, waarmede het de
partement bezig is. In bepaalde gevallen moet nu evenwel 
remmend in plaats van stimllleerend worden opgetreden. Dan 
moet de uitvoer worden tegengehouden en dat doet het 
departement dan ook; doch dan gaat het nimmer om op Java 
gefabriceerde zaken. 

Vergeten moet ook uiet worden) dat de boom op Java Vool' 

de bevolking nog niet de groote voordcelen heeft opgeleverd, 
die men er van zou verwachten, behalve clan voor de thee- en 
kapokst rckctl. 

Ook om deze reden moet het depar tement er de hand aan 
houden, dat de prijzen niet te erg stijgen en toezicht daarop 
gehouden word t. 

VerdCl' heett de heer Soangkoepon twee staa.tsrechtelijke 
vragen gesteld. In de eerste plaats vroeg hU, waarom in artikel 
7 noodig wordt geacht vast te stellen, dat deze oraonnantie 
zal gelden voor de cum Inheemsche rechtspraak onderworpenen . 
1k kan hicrop antwoorden, dat artikel 3 van de ordonnantie 
op de lnhccmsche rechtspraak, Staatsblad 1932, No. 80, 
bepaalt, dat wettelijke bcpalingen in Nederlandsch-Indië bij 
ü1"ooIln:1J1 lic tot stand gekomen, alleen op aan Inhcemsche 
rechtspraak onderworpenen toepasselijk zal zijn, als zulks uit
d,'ukkelijk in de ordonnantie is ,"crmeld. 

Wij moeten dat dus doen, eem-oudig omdat de wet dat 
eiseht. 

Een tweed e punt is de vraag van den heel' Soangkoepon of 
deze orclonnanlic aulomatisch van toepassing is op de zcl:Ebe
stuu t'soncle l"hool"igc n. Inderdaad is zij dat en wel op grond 
van het tweede lid van artikel 21. Dit is overigens een 
materie, wUIll"in ik mij niet zoo verschrikkelijk thuis gevoel en 
misschien wil het geachte lid met deze verklaring ook g'cnoegcn 
nemen. 1k wil Cl' alleen de aandacht op vestigen, dat bij alle 
ordonnanties, op deze economicmaterie betrekking hebben, op 
deze wijze worden gehanteerd . Dergelijke ordollnanties zouden 
trouwens onmoge1ük te hanteeren zijn, indien eerst alle zelf
besturen e"over zouden moeten worden gehoord. Deze handel
wijze hangt samen met de algemeene economische politiek van 
dc Regeering. 

Den heel' Blaauw heb ik reeds gedeeltelijk beantwoord. Ik' 
dank hem voor den steun, dien hij bereid is, aan het ontwerp 
te gcven. Op de kwestie van de late ind iening zal ik niet meer 
lerugkolllell} ik heu dit zooeven reeus yerklaard - lliet Vt:I ·

onlsehuldigd. 
De hecl" Blaauw vraagt, waarom de werkingsduur reeds nu 

moet worden vastgesteld op 1 jaar. Ik antwoord hierop, dat de 
Regecring een on bepaalden tijd prefereert, omdat nog n iet val t 
te voorzien, hoe lang de toestfl,nd zal dtu'en. Om aan de in 
October door den Volksraad geuite wenschcn tegemoet te 
komen, is een termijn van een jaar genomen} omdat thans 
6 maanden, gezien de schommelingen} bepaald te kort is. 
' Vanneer de ordonnantie morgen wordt afgekondigd, zou el' 
over dr ie of viel' maanden weer een onderzoek moeten worden 
ingesteld naar de wenschelijkheid van verlenging. Dat is be
paald te kort en daarom dringt de Regeering er op aan goed 
tr vinden, dat de werkingsduur op 1 jaar wordt gesteld. 

De heer Blaauw had nog bezwaar tegen de woorden "bij of 
krachtens regeeringsverordening' '. " Tie de erbU betrokken 
autoriteiten zijn heb ik reeds uiteengezet en ik heb ook ge
sproken over de begrenzing der verordening terwijl ik ook heb 
gesproken over wat de 'Jundere" voorschriften kunnen in
houden. Het is mij volkomen begrijpelijk, dat iemand, die 

Handel1ngen. ZitUngsjaar 1936-1937. 

iets voor staatsrechtelijke eisehen voelt en voelt voor hand
having van staatsrechtelijke bepalillgen, zich afvraagt, waarom 
in een artikel in het eerste lid wordt gezegd, dat de Regeering 
die en die concrete bevoegdheden heeft en dat cr in het tweede 
lid staat, dat Zij "ook nog" allerlei andere voorschriften kan 
geven. :Uaar wanneer de 110cr Blaauw naleest wat ik zooeven 
heb gezegd over den aard van de middelen, die we elk oogen
blik moeten toepassen, zoowel in incidenteeIe gcvallen als in 
bepaalde streken, dan zal hij inzien dat cl' niet aan valt te 
ontkomen dat er op die manier wordt gehundeld, tenzij men 
de Indische Staatsregeling zou gaan wijzigen en ik geloof niet, 
dat de Regeering daarbij zou kunnen rekenen op den steun van 
den heel' Blaanw. 

'We hebben hier te doen - en dat feit wordt wel eens onder
schat - met een zcer afwijkende s ituatie, een situatie, die in 
schijn, en gedeeltelijk ook wel in wezen, voor Indië voordeelig 
is, doeh die wringingen geeft, die de Regeering dient te mati
gen en te corrigeeren, omdat el' anders voor een belangrijk deel 
voor de bevolking groot nadeel ui t kan voortkomen. 

Ook ik acht dezen vorm van wetgeving niet fraai. Inderdaad 
geeft het derde hoofdstuk van de Indische Staatsregeling be
paalde waarborgen over afkondiging van ordonnanties en 
regeeringsverordeningen en de formulieren voor de afkondiging 
zijn inderdaad niet voor niets gegeven. Maal' de heer Blanuw 
zal toch begrijpen, dat de Regeering deze bevoegdheden met 
groote zelfbeperking en zelfbehcersehing zal hanteeren. 

Het geachte lid heeft nog gesproken over het tweede lid van 
artikel 6 waarin een strafbepaling is opgenomen, doch die hjj 
bepaald onjuist acht. De Regeering is bel'eid, de suggestie 
"an het geachte lid over te nemen, zoodat hiel' niet komt te 
staan, dat de Regeering een straf kan opleggen, doch dat die 
straf wordt opgelegd, 

Ik kom thans tot den heel' Soetardjo. Ook den heel' Soetardjo 
zegt de Regeering dank \"oor den steull. dien hij en zijn groep 
bereid zijn aan het ontwerp te geven. Het geachte lid vraagt 
zich echter af, of de Regeering inderdaad van de bevoegdheid, 
die haar bij de ordonnantie van 6 Octoher jl. werd gegeven, 
wel het gcbruik hee rt gemaakL, dal men ervan YCI'wachtte. 
'fel' adstructie daarvan heeft het geachte lid een staatje over
gelegd van - de heel' Kan citeerde pl'lisstUgingen van 6%-
100% - maar het staatje gaat tot 200%. net geachte lid 
zal begrijpen, dat ik in de pauze, die ik vool'l1amelijk moest 
gebruiken voor het vool'bereidcn van mijn recle, zijn cUfers 
niet alle heb kunnen eontrolee"en. Een enkele heb ik echter 
laten nagaan. Het geachte lid spreekt van ecn prijsstijging 
van blikkenboter van 60%, ik heb het laten informeeren en 
toen bleek, dat de stijging slechts ll% bedl'Oeg. 

(De heer S 0 eta l' d jo: In Batavia. ) 
Inderdaad. 
(De heel' S 0 c t a l' d jo: ~Iijn cijfers betroffen den boter

prijs buiten.) 
net is best iuogelijk; ik wil de cijfers van het geachte l id 

niet in twijfel trekken, maar' dan is dit een bewijs, dat wij de 
prijzen niet overal kunnen volgen tot op den pasar en in den 
warong toe, doch dit wil niet zeggen, dat de bepalingen geen 
invloed hebben gehad. 

De prijssttjgingen, die het geachte lid noemde, kunnen 
overigens gedeeltelijk wel vCl'klaal'baal' zijn. 

De prijsstijging van klappel'olie is begrijpelijk, die van bad
zeep eveneens, als men de st\jging van de prijzen der grond
stoffen in aanmerking neemt, ])e stijging van de prijzen van 
kippen is minder logiseh maar daarom is ook op somm ige 
plaatsen een maximumprijs voor kippen en eieren vastgesteld. 
Ik kan alleen zeggen, dat het lijstje ons nog verdcl' zal helpen 
en dat wij alles zullen onderzoeken op dezelfde w~jze, als wij 
dat elders hebben gedaan, en dat de Regeering zal ingrijpen, 
waar het noodig is. Verder kan ik thans niet gaan, dat zal 
men begr.ijpen. 

' Vat de minimumloonen betreft, hcb ik het geachte l id in 
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het algemeenc gedeelte van mijn betoog geantwoord en naar 
ik vermoed . positiever dan het gedacht zal hebben. 

Ik kom thans aan het geachte lid, den heer Roep. 
Mijn betoog in algemeenen zin richtte zich voornamelijk aan 

het adres van den heer Roep die het uitvoerigst en het mcest 
principieel zijn scepticisme - ik zal niet zeggen onwil, want 
die bestaat niet - tegen de ordonnantie aan den dag heeft 
gelegd . Ik wil de hoop uitspreken, dat mijn betoog het ge· 
achte lid van eenige dingen zal hebben overtnigd en zoo hij 
niet overtuigd is, dat nqjn betoog hem toch heeft bijgebracht, 
het gevoel, dat ook voor het rogeeringsstandpunt vcel valt te 
zeggen . Ik wil hieraan toevoegen, dat in de eerste plaats de 
prijsgolven, waarmede men thans te maken heeft veel hooger, 
heftiger en onregelmatiger zijn dan op het devaluatiemoment. 
In de tweede plaats wil ik opmerken, dat de profiteering, het 
onbehoorlijk winstnemen, op het oogenblik veel beter mogelijk 
is en ook vcel gemakkelijker zal gebeuren dan in October, toen 
één tendenz en vrijwel gelijkwerkende faetoren aanwezig waren. 

In de dcrde plaats merk ik op, dat de dictatoriale bevoegd
heid, - ik volg het betoog van den heer Rocp - die de 
Regeering gekregen heeft, met groote zelfbeperking is ge
hanteerd. Er is in deze zaal nog niemand geweest, die aan de 
hand van feiten heeft aangetoond, dat de Regeering prijs· 
stijgingen, die gemotiveerd waren, heeft belemmerd. En waarom 
zal de Regecring, die de bevoegdheid nu 6 maanden gehanteerd 
heeft, thans plotseling omzwaaien en van de dietatoriale be
voegdheid misbruik maken' 

(De heer Van Hel sdi n gen : De heer Kan veronder· 
stelae de bedoeling.) 

Aan de bedoelingen van den heer Kan kom ik straks. De 
heer Kan spreekt meermalen het laatste, als klap op de vuur
]lij\. Daarom wil ik deu heer Kan het laatste antwoorden en 
hem de eer geven, die hem in de prijsstijging toekomt. 

In de vierde plaats hoop ik den heer Roep ervan overtuigd 
te hebben, dat de Re~ering een gezonde Ankurbelung -
om dit Duitsche woord te gebruiken - niet tegengaat en 
verbetering van de totale positie der samenleving niet wenseht 
te bestrijden. Het vorige' jaar heeft de Regeering - om 
een voorbeeld te noemen - nog gepoogd de rijstprijzen laag 
tc houden, althans niet te veel te laten stijgen, voorzoover 
het door de seizoenstijging niet noodig werd gemaakt, om
dat op het moment van de devalnatie een groot deel van 
de rijst door de bevolking verkocht was en dns in dit geval 
het consumenten belang moest overwegen. De Regeering heeft 
daarom, ten einde te sterke prijsstijging van rijst tegen te 
gaan, door openstelling van de buitengewesten en door in· 
voering van vervoerpremies e.d. gedaan wat Doodig was. De 
situatie worat met den komenden oogst misschien heel anders. 
Alles wordt nu reeds voorbereid, ten einde er voor zorg te 
dragen, dat wij eenerzjjds geen abnormale stijging van den 
rijstprijs krijgen en anderzijds de taui toch ook van de ver· 
betering van den toestand kan profiteeren. Het gaat hier 
om een van de weinige middelen welke de Regeering op 
Java heeft. Ik deel dit mede <lm nog eens duidelijk te ma
ken, dat de Regeering niet elke prijsstijging tegengaat maar 
met haar organen, welke overal verspreid zij n, crvoor weet 
zorg te dragen, dat de prijsstijging niet buiten de juiste pro
porties gaat. 

Ten slotte hoop ik het geachte lid overtuigd te hebben, dat 
het bij de Regeering er niet om gaat anti-economisch te wer
ken maar wel om het tegengaan van anti-sociale tendenzen. 

Het geachte lid heeft gevraagd welke goederen nog niet 
beïnvloed zijn door de wereldprijzen. Ik heb bij interruptie 
reeds de huishuren genoemd. Daarop heeft het geachte lid 
geantwoord - en de heer Kan is hem daarin bijgevallen -
dat hij niet inziet waarom de huishuren lliet eveneens naar 
boven zouden gaan als alle prijzen stijgen. Ik heb ook niet 
gezegd, dat de huishuren niet naar boven zullen gaan, maar 
alleen, dat zij nog in zeer geringe mate worden beïnvloed 

door de stiiging van de wereldprijzen. Nu kan men wel zeg
gen, dat wanneer een huis wordt afgebroken bij herbouw 
blijkt, dat de prijs van ijzer en allerlei andere grondstoffen 
is gestegen, zoodat de remplaeeering van het huis een veel 
hooger bedrag zal vragen, maar daarvan trekt de Hegeering 
zich op het oogenblik nog niet veel aan. Wel doet Zij dit 
ten aanzien van het argument, dat door den heer Kan en 
ook door andere leden is genoemd, dat wanneer de kosten 
van het levensonderhoud van den eigenaar van zulk een huis 
stijgen dit ook een stijging van den huishuur ten gevolge zal 
hebben. Inderdaad, dan zal zeker ook de hnur van zulk een 
huis omhoog moeten gaan. Wanneer wij echter nit Djambi 
berieht krijgen, dat daar de huren op ongemotiveerde wijze 
worden opgedreven, dan moet zulks worden tegengegaan. net 
gaat er dus om, dat de tendenz tot stijging geremd en het 
ongewenschte tegengegaan moet worden. 

De heer Roep heeft gezegd, dat een kooper eigenlijk toch 
ook altijd weer verkooper is want dat elke consument op zijn 
beurt ook weer prodncent is, desnoods dan van diensten of 
arbeid en dat hij daarvoor ook een betere betaling moe t krij
gen. Dat spreek ik niet tegen. Met mate zal ook stijging 
der loonen moeten gebeuren. Of de Regeeriug daarin zelf 
een rol zal moeten spelen, laat ik hier in het midden, maar 
als dat gebeurt, zal het met deze r egeling gemakkelijker kun
nen gebeuren dan zonder. 

Nu zegt de heer Roep - en dat is een belangrijk punt - , 
dat hij geen bezwaar heeft tegen limitatieve uitbreiding van 
de bevoegdheid der Regeering omdat hij wel begrijpt, dat 
als men niet vlot kan werken een heel belangrijk deel der 
werkzaamheid van de Regeering dadelijk geneutraliseerd 
wordt. Daarom zegt hij: voeg dan manufacturen en bouw
materialen bij de artikelen ten aanzien waarvan de Regeering 
reeds kan optreden. Als ik nog e,:m paar andere artikelen 
zou noemen, zou hij daarmede dan ook wel accoord gaan. Ik 
wil hierbij echter op twee punten wijzen. Niet alleen de 
goederen maar ook de diensten, tarieven, nachten e.d. zijn 
bij de nieuwe ordonnantie inbegrepen, terwijl dat bij de oude 
niet het geval was. Dit zijn eehter juist de zaken welke van 
zeer groot belang zijn. In Indië zijn juist thans de diensten, 
tarieven, vrachten, e.d . gelukkig nog in zeer geringe mate ge
stegen wat op het budget der bevolking een zeer grooten 
invloed heeft. Wij kun n e 11 alle, dus niet limitatief op
sommen want anders zonden wij alles moeten opnoemen, gelet 
op den staat van dienst in den laatsten tijd. net is daarom 
beter inplaats van een limitatieve .bevoegdheid cle Regeering 
een algemeene bevoegdheid te geven. Bij een limitatieve beo 
voegdheid zou de Regeering elke maand bij den Volksraad 
moeten komen met het verzoek : geef nqj er dit of dat artikel 
nog bij. 

Ik wil hierbij echter ook nog op een ander punt wijzen. 
Wanneer de heer Roep zegt, wij moeten de in de regeling te 
betrekken goederen limiteeren, dan beteekent dit eigenlijk, 
dat hij andere goederen wil loslaten. Dan zullen dit echter 
juist de goederen zijn, waarin tenslotte onnoodige prijsstij· 
ging d.i . prijsopdrijving zal plaats vinden en de heer Roep 
zal moeten toegeven, dat hij door het toelaten van deze prijs· 
stijging bij andere goederen tenslotte voor een onweerstaan
baren drang zal komen te staan inzake prijsstijging del' goe
deren, welke wèl in de regeling betrokken zG n, zoodat de 
Hegeering dan verplicht zal zijn, ook deze prijsstijging toe 
te laten. El' is dus een groote wisselwerking tusschen de 
prijzen der wel in de regeling en del' niet in de regeling beo 
trokken goederen. 

Ik kom thans tot den heer. Ver boom, dien ik op de meeste 
punten r eeds beantwoord heb. Hij heeft echter eenige zeer 
concrete vragen gesteld, welke ik wil beantwoorden. 

In de eerste plaats heeft hij gesproken over het op het 
uiterste nippertje indienen van de onderhavige ontwerp
ordonnantie. Ik heb hieromtrent reeds mijn leedwezen beo 
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(Directeur van Economische Zaken.) 
tuigd en uiteengezet, waarom het in dit geval moeilijk anders 
kon. 

De volgende vraag van het geachte lid komt wel voor be
antwoording op dit moment in aanmerking. Hij heeft ge
vraagd : Waarom is de handelseontrole-ordonnantie niet toe
gepast j Zij is destijds voor analoge omstandigheden voor
gesteld. Mijnheer de Voorzitter! De Regeering heeft in de 
laatste dagen van September ernstig in overweging genomen, 
of in het geval, waarover wij het thans hebben, de genoemde 
ordonnantie niet moest worden toegepast. Wie deze ordon
nantie echter doorleest, zal in de eerste plaats bemerken, dat 
zij voor dit doel te zwaarwichtig is en in verband met den 
opzet hiervoor zeel' bezwaarlijk kan worden gehanteerd. Zij 
richtte zich immers tegen de bemoeilijking van den invoel' 
van bepaalde goederen uit bepaalde landen. Ik zal hier nu 
niet diep op ingaan, maar el' hebben zich destijds omstandig
heden voorgedaan - geen direct-economische, maar andere 
omstandigheden -, waardoor de invoer van bepaalde goe
deren uit bepaalde landen moeilijkheden ondervond. En tegen 
dergelijke gevallen is de handelscontrole-ordonnantie opge
steld. Wanneer men haar doorleest, zal men ook zien, dat 
zij daarop geheel is ingesteld. 

(De heel' Ver b oom: Maal' in verband daarmede richt 
zij zich ook tegen het hamsteren.) 

Indel'daad, de consequentie van de bedoelde belemmerin
gen was, dat ook hamsteren werd gestimuleerd, zooals ook 
de momenteele omstandigheden dit medebrengen. Liet men 
de bedoelde andere omstandigheden dus buiten beschouwing, 
dan zou ook in de huidige omstandigheden de handelseon
trole-ordonnantie tegen het hamsteren kunnen worden 
gehanteel'd, maar de Regeering heeft overwogen, dat zij 
daarvoor niet soepel genoeg was, dat zij door hanteering 
van die ordonnantie voor juridische moeilijkheden kon 
komen te staan, dat Cl' allerlei commissies zouden moeten 
worden benoemd, hetgeen als het gaat om één of enkele groe
pen van goede l'en, best uitvoerbaar iR. Ik wil echter hc
toogen , dat de meergenoemde ordonnantie in het onderlHwige 
geval bijzonder moeil\jk is te hanteeren; als de heel' Verboom 
haar doorleest, zal hij dit zelf zien. 

Een andere vraag van den heer Verboom is: Zijn de 
moeilijkheden van thans niet van anderen aard dan die in 
October 1936 en noopt dit niet tot het nemen van andere 
maatregelen! Mij nheer de Voorzitter ! De oorzaken zijn 
van anderen aard; de consequenties, waarmede wij te doen 
hebben, zijn echter van denzelfden aard en ik hoop te hebben 
aangetoond, dat zij slechts moeilijker doorwerken; het maakt 
de toepassing van de ol'donnantie niet gemakkelijker, maar 
de voortzetting ervan des te noodiger. 

Ik wil hier een in de dagbladen verschenen berichtje aan
halen, met weglating van de namen en aanduidingen, uit 
welk berichtje blijken kan, hoezeer er een tendens aanwezig 
is om prijsopdrijving te stimuleeren. In dit berichtje. wordt 
melding gemaakt van een organisatie in Indië, die haar jaar
vergadering houdt, op welke vergadering dan een motie wordt 
aal1genomen, luidende: 

"De .. , ... . ... .. . in jaarvergadering te .. ........... bijeen, 
gehoord langdurige besprekingen omtrent de noodzaak 
VBn betere prijzen in de ............ , mede gehoord, wat met 
betl'cl{king tot dit voor alle .......... .. veranderde vraag-
stuk in de kringvergaderingen van West- en Midden- en 
Oost-Java behandeld en besloten werd; 

erkennpnde de onuitvoerbaarheid om eenjg bepaald voor
schrift terzake van prijsverhooging en de hoegrootheid 
daarvan dwingend voor te schrijvlen j 

echter overtuigd, dat prijsverhooging eerder gerecht
vaardigd was en daartoe over de geheele linie moet worden 
overgegaan ; 

besluit aan dezen belangrijken maatregel bekendheid te 
geven via de pers en gaat over tot de orde van don dag." 

Een symptoom, Mijnheer de Voorzitter! Deze organisatie 
plaatst dat in de pers en anderen zullen zeker volgen. 

Het geachte lid vraagt nu of el' niet andere maatregelen 
moeten worden genomen in verband met deze prijsopdrijving 
en hij noemt - \vat ik vel'wachtte - het il1trekloon van eenige 
contingenteeringen. Ik heb korten tUd geleden reeds medege
deeld, dat de Regeering daarop voortdnrend bedacht is; nie
mand liever dan Zij zal de eontingenteel'ingen willen opheffen. 

Het .geachte lid zal antwoorden: "Dat is heel iuteressant, 
maar wat htJb ik daaraan! Ik zou graag zien, dat el' iets ge
beurt." In de eerste plaats moet ik het volgende opmerken. 
}Igmenteel hebben de contin,genteeringsmaatregelcn een zeer 
geringen invloed op de kosten van het levensonderhoud, in 
vergelijking met de andere factoren, maar zoowel voor de 
Illheemsehe als de Nederlandsche en vreemde industrie is die 
eOlltingenteering nog steeds van het grootste belang. M.a.W. het 
nadeel en de schade, 'die zij veroorzaakt, is belangrijk minder, 
dan bijvoorbeeld een half jaar geleden, het voordeel voor de 
erbij betrokken lan.den en natnurlijk ook voor de Indischo 
industrieën, is iutusschen nog wel zeer groot. Ik kan daarop 
thans niet verder ingaan, hoewel ik dit zeel' duidelUk ZOLl 

kunnen aa.ntoonen, maar het bestek val1 mijn betoog laat hot 
niet toe. 

Den heel' Van Helsdingen heb ik eigenlijk al gelleel beant
woord. Over het late indienen van deze ordonnantie zal ik nu 
niet meer spreken. De praktijk van de ordonnantie h~b ik zoo 
uitvoerig als dat in een kort bestek mogelijk was, uiteengezet, 
alsmede de ervaring van 1 tot 9 Maart, voor zoover die zicht
baar was. Ook heb ik de vraag of de Regeering de situatie kan 
beheerschen bevestigend beantwoord, al geef ik toe, dat dit 
niet ten volle mogelijk is, men kan niet elke prijsopdrijving 
tegen gaan. Ook heb ik reeds geantwoord inzake de over
dracht van beyoegdheden aan de autoriteiten en hoe de Re
geering zich die da.cht. Hiel'tegen had de heel' Vun Helsdingen 
ook bezwaren, zij het niet zooveel als de heer B1aauw. Ik meen 
ook daarop thans niet vercIer te behoeven in te gaan. 

Ik kan den heel' Kan wel bedanken voor zijn steun aan het 
on twerp verleend, althans voor zoovel' betreft het zeel' belang
rUke nitvoervel'bod naar de Buitengewesten. 

Ook de heer Kan is eigenlijk al geheel dool' mijn betoog 
beantwoord. Hij heeft erop gewezen, dat de prijsstijging eigen
lijk geheel aan de gemeenschap ten goede komt. In dit verband 
bestaat tussehen het geachte lid en mij in het geheel geen 
verschil van meen ing. Hij zal dan ook wel van mij vernomen 
hebben, dat prijsstijging voor zoovel' die onvermijdelijk is, niet 
zal worden tegen gegaan, zelfs niet voor zoover zij wenschcl.ijk 
is. Ik denk hiel' aan den rijstprijs en aan goederen, die hier te 
lande gemaakt worden. Een stimuleering in. dit opzicht zal 
zelfs wel van omstandigheden kunnen afhangen. Maar of en 
wanneer dit zal gebeuren, dat is in de eerste plaats afhankelijk 
\'an het feit, of de Regeering de bevoegdheid heeft tot handelen, 
zooals hier wordt gevraagd, waa1'bij Zij, dat spreekt van 
zelf, die bevoegdheid zal hanteeren met groote nauwgezethe id 
en overweging van de omstandigheden. 

Tenslotte heeft de heel' Kan verband gelegd tussehen de 
salarissen en deze prijsbewakingsordonnantie. Ik ,kan liiet 
anders doen, dan te dezen aanzien met den meesten nadruk 
verklaren, dat het geheele salal'isvraagstuk bij cic voorbereidÎJlg 
van deze ordonnantie geen onbewuste of welbewuste rol heeft 
gespeeld. Ik kan wel uit de school klappen, daar deze ordonnan
tie door mij is voorbereid - hetgeen J1U niet direct een geheim 
is - en dat ook bij de verdere behandeling op het departement 
van Economische Zaken met de prijsbewaking niet anders be
doeld is, dan middels deze ordonnantie ongewenschte 
prijsstijging tegen te gaan.. En of ook als gevolg van de prijs
fitijging aan de salarissen en de loon en wat zal mooten worden 
gedaan, gaat geheel buiten deze materie om en moet daal' ook 
buiten om gaan. 

(De heer Kan: De vicieuse cirl<cl! 
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De heer Th a m I' in: Dat is jammer.) 
Mijnheer de Voorzitter! De heer Thmnrin moge dit jammer 

vinden, het zou zeer verkeerd zijn als het anders was. Ik wil 
daarop niet verder ingaan. 

Ik wil eindigen met het collegc zeer nadrukkelijk namens 
de Regeering aan te bevelen haar deze bevoegdheden waarom 
hier gevraagd wordt te verleenen, daar de Regeering ervan 
overtuigd is dat zij Iloodig zijn, terwijl de Regeering die 
bevoegdheden zal hantee~en zoo beperkt als met het doel der 
ordonnamie overeenkomt en mogelijk is. 

De heer Soangkoepon: Mijllheer de Voorzitter! Wat 
aangaat het verbod van vervoer van manufacturen naar-de 
bllitellgewesten wil ik het volgende zeggen. 

Tot dusver hebben verscheidene handelaren in de buiten
gewesten, vooral uit de Oos~knst van Sumatra, hun goederCl1 
betrokken van uit Singapore en l:'enang; een verandering 
hierin te brengen zal wel moeilijk gaan, indien er geen 
buitengewone maatregelen als de onderhavige worden ge· 
troffen. Gewoonte is immers een tweede natuur. 'Wanneer 
dus de handelaren in de buitengewesten steeds hnn con· 
sumptie·goederen uit de Engeelsche koloniën voor eigen 
gebruik betrekken, zal dit in de meeste gevallen wel zoo 
blijven. Nu doet zich een mooie gelegenheid voor, om den 
commercieelen band tusschen Java en de buitengewesten te 
versterken, door manufacturen of andere goederen van Java 
naar de buitengewesten te vervoeren en te verkoopen; en 
deze goede gelegenheid zal straks verdwijnen, indien deze 
handelaren voor hun manufacturen zich door andere gebieden 
dan Java en Madoera laten betlienell. 

(De heer H a l' t, directeur van Economische Zaken : Het 
betreft hier gecontingenteerde goederen en die kum1cn niet uit 
Singapore worden aangevoerd.) 

Op het oogenlblik betrekken bedoelde handelaren hun goede· 
ren wel degelijk uit Singapore. Inderdaad zijn natuurlijke 
nadeelen verbonden aan de groote drainage van manufacturen 
van Java en Madom·a Daar de buitengewesten, doch de voor· 
deelen ervan zullen onafwijsbaar grooter zijn dan deze nadee· 
len, want die lladeclen kan men gemakkelijk ontwijken door da· 
dcliike be:;lclling van de benoodigde manufacturen Dit Japan 
of Nederland. 

(Dc heer TI a I' t, directeur van Economische Zaken: Maar 
Java vervaardigt die manufacturen niet.) 

Ik wil juist den commereieelen band tussehen Java en de 
buitengewesten versterken. Mijn bezwaar tegen het verbod van 
den uitvoer van manufacturen van Java en Madocra is juist 
het niet gebruikmaken van de beste gelegenheid om de handels
betrekkingen tussehen Java :en Madoera te versterken. Zooal, 
ik zoo straks zeide, moet men hierbij natuurlijk vooral rekening 
houden met de op Java en Madoera geproduceerde artikelen. 
H et spreekwoord: "S",mIbil badendang, gala laloe ", hctgeen 
letterlijk beteekent, t erwijl men zingt gaat men de boot voort· 
boomen en vrij vertaald de beteeken,is heeft van "Twee vliegen 
in een klap" is hierop mede van toepassing. Terwijl de In· 
landsehe handelaren van de buitengewesten hun bestellingen 
voor manufacturen uit Java doen, kunnen zij dit tegelijk doen 
met de bestelling van Kedoet!ibak, Tmlgerangsehe hoeden en 
andere inheemscbo artikelen, die noodi g z'ijn voor de consumptio 
der inheemsche bevolking. Tegen het feit, dat de buitengewesten,' 
wanneer deze gebieden meer geld bezitten, eenigszins meer be
talen voor de van Java daarheen vervoerde artikelen, bestaat 
mijns inziens geen bezwaar; dit komt toch alles ten goede aan 
de inheemsche bevolking van .Tava. Tlk zou liever wenschell , dat 
de bevolking van de 'buitengeweschtpn haar benoodigdheden 
van J ava en Madoera betrekt dan b.v. van Singapore en 
Penang. Door de manufacturen van Java en Madoera op dil 
moment den vrijen loop van Java naar de buitengewesten 
te laten, schept men straks een innigen handelsband tussehen 
de buitengewesten en Java en Madoera. 

Het spreekt natuurlijk vanzelf, dat een vrije loop van 

(Soetardjo. ) 
manufacturen van Java naar de buitengewesten oen tekort op 
Java kan doen ontstaan en dit is toch gemakkelijk te verhelpen 
door de hoeveelheid vau de in te voeren manufacturen van 
Bolland of Japan te vergrooten. Ik ben van oordeel dat het 
bezwaar van ons geacht medelid, den heer Kan niet onover
komelijk is. lIiet goeden wil zou hieraan niet moeilijk zijn tege
moet te komen. Intussehen ben ik natuurlijk dankbaar te ver
nemen, dat de Regeering reeds in deze richting heeft gewerkt. 

Aangaande het antwoord van de Regeering omtrent de re· 
dactie van artikel 7 ben ik nog niet bevredigd. Op de zelfbe· 
stnurs-onderhoorigen zijn alle algemeene maatregelen niet van 
toepassing, indien dit niet uitdrukkelijk wordt bepaald, hetzij 
door zelfbestuursvero,rdeningen dan wel bij de wet. 

Het door de Regeering aangehaalde lid 2 van artikel 21 l.S. 
zegt juist het volgende: 

"De algemeene verordeningen zijn op die gedeelten va n Ncd
Indië, alwaar het recht van zelfbestuur aam de Inlandsche vor· 
sten en volken is gelaten., slechts in zoover toepasselijk als met 
dat recht bestaanbaar is " . 

Deze regeling is zeker met dat recht niet bestaan'baar, indien 
niet tevens in deze ontwerp·ordonnantie verldaard wordt, dat 
ze ook van kracht is voor zelfbestuursonderhoorigcn; immcl's 
de zelfbestnursonderhoorigen zijn geheel onderworpen aan de 
rechtspraak der betrokken zelfbesturen. Waaruit zullen straks 
de zelfbestuursrechters hun bevoegdlleid ontleenen om eventu
eele overtredingen op dit gebied door zeUlbestuursonderhoorigen 
te straffen Y De verhouding tusschen de zeUibesturende gcbieden 
met het Land wordt beheerscht door de bij artikel 34 der l.S. 
door den Gouverneur·Generaal met de Indische vorsten eu 
volken gesloten verdragen. Wanneer dus in deze ontwerp
ordonnantie niet uitdrukkelijk wordt verklaard, dat deze vnn 
toepassing is op zclfbestuul"sondcl'hoorigcn, dan is deze krach
tens de bestaande politieke con.tracten niet van toepassing op 
de zelfbestuursonderhoorigen, omdat op die wijze deze getroffen 
regeling met dat recht uiet bestaanbaar is. 

Mijn bezwaar tegen de ontwerp·Ol'donnantie keert zich 
echter hoofdzakelijk tegen de omstandigheid, dat de Volksraad 
straks uiets meer te zeggen zal hebben bij het nemen van 
maatregelen. 

De moeilijkheden, die uit de te nemen maatregelen straks 
voortvloeien, kunnen niet aan de oppervlakte komen, zonder 
medewerking van alle organen, die in deze gewesten bestaan. 

Als de Regeering 20 of 30 versch illende prijzen vaststelt en 
deze worden beken.dgemaakt, kunn..en de menschcn geholpen 
worden. Dan kunnen zij, die met de plaatselijke toestanden op 
de hoogte zijn, aan de Regeering inlichtingen geven, of de 
Ordolll18ntie al dan niet goed werkt. De Volksraad kan dan in 
het belang van de zaak beter controle oefenen. 

Ik onderseh rijf zeker het streven der Regeering, doch ik kan 
mij niet indenken, waarom de Rcgeering de medewerking van 
den Volksraad versmaadt. Deze medewel'king kan mijns inziens 
immers niet anders dan tot verheldering en vervollediging 
leidEn van de te treffen maatregelen. 

Om kort te zijn, laat de Regeering de hierbij ter sprake 
gebrachte maatregelen nemen. Zij doet dit echter met mede
werking van den Volksraad. 

De heer Soetardjo : MijIlJheer de Voorzitter! De geachte 
Regeeringsgemachtigde beeft, naar lll\in meerring ten over
vloede, nogmaals uiteengezet, en verzekerd, dat de voorge
stelde maatregelen ten doel hebben niet het tegengaan van 
prijsverhoogingen, maar het beteugelen van prijsopdrijving. 

Nu zou men zich kunnen I1fvl'agen, of deze opvHtting niet 
in str ijd komt met den aandrang, dien ik op de Regeering 
heb uitgeoefend om maatregelen te nemen tegen de zich in 
de proktijk voordoende prijsverhoogingen, die ik in eersten 
termijn signaleerde. Mijn antwoord op deze vraag luidt 
ontkennend, want men moet niet lut het oog verliezen, dat 
ten eerste de Regeering nog niet is overgegaan tot verhoo
ging van de ambtenaarssalarissen. Ik heb deze aangelegen· 



aU9 

22ste VERGADERING -' DINSDAG 9 MAART 1937. 

Voorkoming van pr~sopdrijving van goederen, diensten of huren (Ond. 163) . 

(Voorzitter .) 
heid in mijn rede in eersten termijn niet in het debat betrok
ken, omdat, zooals de geachte Regeeringsgemachti gde terecht 
heeft opgemerkt, deze kwestie thans buiten de orde is. In 
de tweede plaats moet men er rekening mede houden, dat 
vooral de Javaansche arbeiders in zoodauigen toestand ver
keeren, dat het hun eenvoudig onrnogel~k is, hoogere loonen 
te bedi n gen. 

Mijn geachte medeleden, de heeren Roep en Kan, hebben 
opgemerkt, dat de doo.r mij opgesomde artikelen toch ook 
door Indonesiërs verkocht worden zoodat ook de prijsver
hooging in handen van de Indonesiërs komt, maar m~n beide 
geachte medeleden verliezen daarbij uit het oog, dat in de 
inheemsche samenleving een belangrijke groep aanwezig is, 
die uit zuivere loontrekkers bestaat. De leden van deze 
groep bezitten geen grond en hebben niets te verkoopen 
dan hlill spierkracht en evenzoo is het gesteld met een heelen 
sleep van vrouwen en kinderen, die ook uitsluitend leven 
van de opbrengst van hun spierkracht. 

(De heer Roe p: Dan moeten de verkoopprijzen van hen, 
die wel wat te verkoopen hebben, niet verlaagd worden, 
maar moeten de loonen worden v~rhoogd. 

De heel' Kan: Jnist i) 
lk zal hierop aanstonds antwoorden. 
Het is U bekend, Mijnheer de Voorzitter, dat ik tegenover 

de rijstmaatregelen destijds bezwaren heb geopperd, omdat 
wij in dit land nn eenmaal economische vel'houdingen 
hebben - vooral in het binnenland - welke geen waar
borgen scheppen, dat al bet meerdere, dat verdiend wordt 
ui t de produeten van het land, ten volle, of voor een groot 
deel, in handen komt van de bevolking. Nog niet zoo lang 
geleden he!>ben wij in de groote zaal de kwest ie besproken 
van de bestrijding van het idjonkwaad e.d. Om maar eens 
een enkel voorbeeld te noemen, groote complexen klapper
tninen zijn in handen van anderen dan de werkelijke eige
lUl.ren, evenZOQ sawahs. cljel'oektuinen, manggatuinen e.d. ; 
dit alles moeten wij bij het vormen eener meening inzake 
de prijsst ij gingen niet vergeten. De voordeel en van zulke 
prijsstijgingen komen, naar wij kunnen constateeren, vooral 
in het binnenland, niet aer bevolking ten goede. Het geachte 
lid, de heer Kan, kan van zijn groep zeggen, dat zij iri de 
voordeelige positie verkeert van op economisch en finan
cieel gebied uiet zoo onmachtig te zijn als de groep waartoe 
ik behoor. Maar, Mijnheer de Voorzitter, wanneer de prijs
stijgingen niet ten goede komen aan de bevolking van dit 
land, ligt het dan uiet op onzen weg om er bij de Regeering 
op a.an te dringen in eèn richting als door mij ZQoeven 
bedoeld de noodige stappen te doen Y Het is daarom, dat ik 
aandrang bU de Regeering heb uitgeoefend om, met inaeht
neming van de eenmaal getrokken lijn, gelijk die in deze 
ontwerp-ordofmantie is aangegeven, ook te letten op de door 
mU bedoelde groote groepen, wier belangen door de Re
geering zeer zeker mede behartigd dienen te worden . 

Ik zal het hierbij laten en dank den geachten Regeerings
gemachtigde voor de gedane toezeggi ngen, dat ten aanzien 
van de loonen en de prijsstij gingen welke ik zooeven heb 
bekend gesteld, de noodige stappen zullen worden gedaan. 

De Voorzitter: Ingekomen zijn de volgende amende
meuten : 

1. amendementen, voorgesteld dool' de heeren Blaanw, 
Thamrin, Verboom en Kan (st. 4) , luidende: 

"Ondergeteekenden hebben de eer voor te stellen in 
de ontwerp-ordonnantie ter voorkoming van prijsop
drijving van goederen, diensten of huren (zitt. 
1936-1937, Ond. 163, stuk 2) : 

in de artikel en 1 lid (2), 2 lid (2) en 3 lid (2) de 
woorden "of krachtens " te doen vervallen." 

2. amendement, voorgesteld door de heeren Blaauw, Roep 
en Soetardjo (st. 5), luidende: 

Handelingen. Zittingsjaar 1936---1937. 

(Va.n Helsdingen, Kan.) 
"Ondergeteekenden hebben de eer voor te stellen in 

het 2e lid van artikel 8 van de ontwerp-ordonnantie 
ter voorkoming van prijsopdrijving van goederen, dien
sten of huren (zitt. 1936-1937, Ond. U13 , stuk 2) de 
woorden ,,1 Maart 1938" te wijzigen in ,,1 September 
1937 "," 

Ik stel voor om deze amendementen, welke WIJZlgmgen 
voorstellen, die reeds in de gehouden besprekingen naar 
voren zijn gebracht, straks direct in behandeling te nemen, 
zonder dat zij zijn gedrukt en rondgedeeld. 

Daartoe wordt besloten. 

De heer Van Helsdingen : Mijnheer de Voorzitter i Het 
betoog van den Regeeringsgemachtigde geeft mij geen aan
leiding om nog op mijn genoemde bezwaren terug te komen. 
Ik acht dat betoog inderdaad sterk en uit dien hoofde zal 
ik ook tegen de voorgestelde amendementen stemmen: 

Een enkel woord slechts naar aanleiding van de rede van 
het geachte lid, den heer Kan. Alvorens daartoe echter over 
te gaan, wensch ik het verwijt terug te nemen, dat ik 
gericht heb tot het departement van Economische Zaken, 
dat men te lang heeft gewacht met de indiening dezer 
ontwerp-ordonnantie. Ik ben mij volkomen bewust, dat de 
leidende personen van dit departement zwaar ovel'belast zijn 
en ik wil dus gaarne het bedoelde verwijt, dat onbillUk kan 
worden geacht, teru gnem en. 

Ons geacht medelid, de heel' Kan., heeft eenige opmerkingen 
gemaakt naar aanleiding van hetgeen ik gezegd heb over het 
reces. Het is volkomen juist, dat dit geen wettelijk reces was, 
maal' daarnaast bestaat een conventioneel reces. Het is tot nu 
toe de gewoonte, dat na een Volksraadszitting het C.v.G. een 
of twee weken rust heeft, althans geen vergadering heeft. Ons 
geacht medelid schijnt nu aan het begrip reces altijd te ver· 
binden het begrip van rust en niets doen .. Ik kan hem alleen 
de verzekering geven, dat hij zich volkomen vergist, want het 
reces beteekent voor ons in den regel een rustige gelegenhoid 
om de afdeelingen af te reizen en het politieke leven • ldaat 
wat aan te moedigen. 

(De heer S 0 a n g koe pon : Zeer juist.) 
De ontstemming, wat mij betreft, is alleen daaraan te wijten, 

dat mijn geprojecteerde reis naar de verschillende a.fdeelingen 
moest worden, gecanceld omdat ik de behandeling van dit in
gediende ontwerp kon verwachten. 

Tenslotte nog een enkele opmerking. Het geachte lid, de heer 
Kan, heeft in zijn rede een uitlating van den Minister-President 
betrokken. Ik vraag mij af, of dit juist gezien is en of die op
merking, die zoo los in de vergadering wordt gelanceerd, niet 
moet worden gezien als een weerslag hetzij op een verklaring 
in het Voorloopig Verslag van de Tweede Kamer, hetzij op een 
opmerking, genit bij de mondelinge besprekingen. Er is ver
moedelijk gezegd, dat bij het groote aanbod van werkkrachten, 
dat er is, gevaar bestaat, dat de loonen znllen worden verlaagd 
en het is dan begrijpelijk, dat daarop de Minister van Koloniën 
heeft geantwoord, dat de Regeering el' uiteraard voor zorgen 
zal, dat de loonen niet zullen worden verlaagd. Om nu uit een 
dergelijke opmerking mir nichts, dir nichts op te maken, dat 
de lIfinister van Koloniën tegen, loonsverhooging zou zijn en 
daaraan de suggestie vast te knoopen, alsof zijnerzijds (.~n 
aanwijzing zou zijn gegeven, dat ook de Indische Regeering 
tegen loonsverhooging moet waken, acht ik een lichtvaardige 
beschuldiging, welke geen recht doet wedervaren aan den per
soon en de beginselen van den Minister van Koloniën. 

De heel' Kan : Mijnheer de Voorzitter i Ik zou nog een 
heel kort woord willen spreken. Ik zou gaarne het een en ander 
naar voren willen brengen met betrekking tot een interrupti. 
en dit geldt de interruptie van den heer Van Helsdingen, die 
zeide, dat ik wel het tegendeel meende van hetj!een de Regee-
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(Kan.) 
ringsgemaehtigde naar voren heeft gebracht, dat het n.l. de 
Regeering er niet om te doen is om prijsstijging tegen te gaan., 
maar wel prijsopdrijving. Ik hoop, dat ik de interruptie goed 
heb verstaan en zou daarop het volgende willen antwoorden. 

Ik geloof u.iet, dat men uit mijn rede, datgene kan halen, wat 
de heer Van Helsdingen mij in den mond heeft gelegd. Ik heb 
opgemerkt, dat de Regeering in de Memorie van Toelichting 
heeft gezegd, dat Zij niet was tegen een prijsstijging, maar te
gen een prijsopdrijving. Ik heb daaruit echter geconcludeerd, 
dat het voorstel, hetwelk de Regeering thans bij het college 
heeft ingediend, wel een zekere werking zal hebben, waardoor 
-de normale prijsstijging wordt tegengewerkt. De geachte 
Regeeringsgemachtigde heeft zooeven zelf verklaard, dat er 
kinderen worden gevonden, die banger zijn voor een bedreiging, 
dan wanneer zij inderdaad voor het gerecht zouden worden 
gedaagd. Het is echter in de praktijk wel bewezen - en zoo zijn 
al deze maatregelen - dat een normale prijsstijging door 
dezen maatregel wordt tegengegaan, wat misschien niet in do 
bedoeling der Regeering heeft gelegen en nog ligt, vooral na 
de verklaring van den geachten Regeeringsgemachtide. 

Om bij den heer Van Helsdingen te blijven, zou ik nog een 
en ander willen opmerken betreffende het laatste gedeelte van 
zijn l-OOe. Hij zeide, dat ik beb gezegd, dat de Minister President 
tegen een loonsverhooging zou zijn. Neen, 3Iijnheer de Voor
zitter, ik heb alleen gezegd, dat uit de Memorie van Antwoord 
op de Indiscbe begrooting in de Tweede Kamer, hlijkt, dat 
Dr. Colijn gerept heeft van een niet verdere verlaging van de 
loonen. Ik weet bij ervaring dat Dr. Colijn vindt - dat heeft 
Zijne Excellentie zelf tot mij gezegd - dat de loonen laag 
waren. Het kan dus nooit in. mij zijn opgekomen, om den 
ilfiu.ister van Koloniën te beschuldigen van hetgeen de heer 
Van Helsdingen - heb ik hem goed verstaan. - mij in de 
schoenen heeft gelegd. 

(De heer Van Hel sdi n gen: Dan is de geheele CLoor 
U gedane aanhaling volkomen ten onrechte geweest. 

De heer KeI' sten s: Inderdaad.) 
Of die aanhaling ten rechte of ten onrechte door mIJ IS 

geschied is een aangelegenheid waarover, naar ik geloof, alleen 
ik zelf het recht heb te beoordeelen. De heer Van Helsdingen 
is natuurlijk vrij over die 'beoordeeling hier een andere meening 
te plaatsen. 

Ik moet nog even terngkomen. op hetgeen de heer Soetardjo 
zooeven gezegd heeft. 

Gelijk de heer Roep bij interruptie heeft verklaard, zoekt de 
heer Soetardjo de heil-aanbrengende remedie elders, meer waar 
zij eigenlijk gevonden moest worden en waartoe hij moest mede
werken. Wanneer hij zijn vrees nitspreekt, dat de loontrekkers 
dan niet in staat zonden zijn om bij een prijsstijgiug de arti
kelen te koop en, dan moet hij medewerken tot een loonsver
hooging. 

(De heer S 0 'e t a r d jo: Ondanks de loons- en salaris
verhooging zal men deze prijsstijging niet kunruen verwerken.) 

Eroe hoog de loonen zullen stijgen weet ik ook niet, maar 
ik vind bet niet logisch en weinig verdedigbaar hetgeen _ de 
heer Soetardjo heeft aangevoerd, dat een groote categorie van 
produeenten niet deelachtig zou worden de voordeelen van de 
meerdere prijsstijging door onereuze voorwaarden en door 
mlsstanden. Daaraan moeten wij niet alleen niet medewerken, 
maar dat moeten wij helpen tegengaan. 

Ik heb de Regeering gevraagd waarom de lage rentestand 
zich ook niet zou kunnen uitstrekken. tot de bevolking in ver
band met haar leeningen bij de volkseredietbanken -en andere 
instellingen. Wal1lleer de volkscredietbanken op even gemakke
lijke wijze geld zouden verstrekken, dan zou dat zeker een mid
del zijn om op effectieve wijze den woeker tegen te gaàn. Maar 
overal in de wereld zien wij, dat er moet zij;n eenige winst voor 
den tusschçnhandel. De heer Soetarajo zal het daarom ook met 
mij eens zijn, dat hij van den regen in den drup geraakt 
wanneer hij, de tu.sseheninstanties geen winst willende gunnen, 
een prijsstijging tegen wil gaan. 

(Directeur van Economische Zaken. ) 
De geachte Regeeringsgemaehtigde heeft zooeven gezegd, dat 

de bedoeling is het tegengaan van onredelijke prijsopdrijving. 
Ik zal daarop straks nog even terugkomen. Dit voorstel moet 
niet zoozeer besehoU\vd worden van econOmlsell standpunt als 
wel van sociaal standpunt. Ik geloof, dat .de geachte Regee
ringsgemachtigde daarmede wel wil zeggen, dat het voorstel 
meer moet worden bezien als een middel om onsoeiale toestan
den te voorkomen, dan wel, dat het van eeonOlnisch standpunt 
bezien wel in alle opzichten te verdedigen is. Dat heeft, naar ik 
meen, de Regeeringsgemachtigde in den aanhef van zijn rede 
gezegd. ~'Iisschlen heb ik hem mlsverstaan, maar dan aanvaard 
ik gaarne correctie in deze. Acht men bepaalde maatregelen 
niet juist, dan kan het ook niet juist zijn, dat men maatregelen 
neemt tegen bepaalde aangelegenheden, die eigenlijk op andere 
wijze bestreden dienden te worden. 

Thans over het woord prijsopdrijving. Elke prijsstijging wordt 
veroorzaakt door cen opdrijving van de prijzen. Wat anders is 
het, wanneer men spreekt van onredelijke prijsopdrijving en ik 
.ga volkomen accoord met de Regeel'ing, waIlJleel' iij daartegen 
wil waKen. Maar de Regeering zal het met mij eens zijn, dat elke 
prijsstijging tengevolge van een opdrijving wordt beinvloed door 
bepaalde factoren el1 wanneer deze factoren van dien aard zijn, 
dat ze normaal moeten worden genoemd, dan kan er tegen een 
onredelijke prijsopdrijving in dien zin niets worden gezegd, 
wel tegen een onredelijke prijsopdrijving. De Regeering zeide, 
dat amstandigheden in het buitenland een prijsopdrijving bij
voorbeeld voor ijzer zouden kuunen rechtvaardigen tot 80%, 
maar niet tot 150%. De prijsopdrijving van het ijzer heeft dus 
tengevolge gehad een prijsstijging en het hangt af van de 
factoren, die er toe medegewerkt hebben, of de opdrijving als 
onredelijk moet worden gekwalificeerd en daarom als ontoe
laatbaar. 

Ik wil verklaren, dat ik veL'trouwen stel in de Rc!!cering cn 
speciaal omdat de Regeeringsgemachtigde zoo dikwijls heeft 
verklaard, ctat slechts in beperkte mate gebruik zal worden ge
maakt van. hetgeen de Regeering hier als bevoegdheid zal wor
den verleend. Maar ik ga ook accoord met het amendement 
waarin wordt gesproken van het verleerum van een bevoegdheid 
van 6 maanden. De Regeeringsgemachtigde zeide, dat een ter
mijn. van 6 maanden noopt tot een hernieuwd onderzoek na 3 
maanden. 

Maar ik vraag mij af, of dit nu juist niet gewenscht is. De 
prijzen fluctueeren steeds. Men er den tijd en cle menschen 
voor noodig hebben en als de Regeering hiervoor geldel1 aan
vraagt ben ik er zeker van, dat zoowel de Volks raad als het 
College van Gedelegeerden daar sympathiek tegenover zullen 
staan. E\ln momentopname van tijd tot tijd en dan liefst op zoo 
kort mogelijken termijn is zeer gewenscht, aangezien de toe
stand steeds kan veranderen. De Regeering dient dan ook tegen 
den termijn van 6 maanden geen overwegend bezwaar te heb
ben. 

De Voorzitter: Het woord is thans aan den Regeerings
gemachtigde voor het regeeringsantwoord in tweeden termijn. 
Het is de bedoeling, dat de ingediende amendementen daarna 
nog afz?nderlijk in behandeling zullen komen. 

De heer Hart, directeur van Economische Zaken : Mijnbeer 
de Vool,'zitter! ?tfij rest in tweeden termijn nog maar zeer 
weinig te behandelqn, aangezien ik er gelukkig in pen geslaagd, 
een aantal der geachte leden te overtuigen van de noodzakelijk
heid van verlenging van den werkingsduur del' ordonnantie. 
Enkele leden heb ik helaas niet kunnen overtuigen, doch Hl: 
geloof niet, dat zich in tweeden termijn cdaarbij nog· belang
rijke nieuwe gezichtspunten hebben voorgedaan. 

De heer Soangkoepon kwam nog weer terug op het uitvoer
verbod voor manuÎacturen. Ik zou bern willen vragen, wat dit 
betreft nog eens à tête reposée het Stenografisch Verslag 
na te lezen. Na hetgeen ik hierover reeds te berde bracht zie 
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(Voorzitter. ) 
ik geen kans, er het geachte lid van te overtuigen, dat het 
verbod van uih'ocl' van voor Java bestemde manuft;lcturen naar 
de buitengewesten een juiste maatregel is geweest. Het ge
achte lid voert als arglUnent hierbij nog weer den handel met 
Singapore en Penang aan, doch deze heelt luer niets mede te 
maken, want de invoer uit die streken heeft steeds bestaan en 
gaat gewoon door. En voorzoover de Regeering het in haar 
vermogen heeft, de leverantie van goederen uit Java, die anders 
uit het buitenland kwamen naar de buitengewesteu, te stimu
leeren, zal Zij dit niet nalaten. 

De regeling, zooals deze voor de zelfbesturen is getroffen, 
berust op een langjarige practijk. Wanneer de heer Soang
koepon er de andere op eeononUsch gebied vastgestelde ordon
nanties op naslaat, dan zal hij er tientallen bij aantreffen -
en heuseh niet uitsluitend eontingenteerings- en lieentieerings
ordonnanties -, waariu hij de toepasselijkverklaring op de 
zelfbestuursonderhoorigen niet vindt, omdat aan vaard is -
de kwest ie ligt buiten mijn terrein -, dat ordonnanties van 
dezen aard, die de algemeene economische politiek van Neder
landseh-Indië raken, ook voor zelfbestuursonderhoorigen zullen 
gelden. Ik moet aannemen, dat het practisch niet anders 
mogelijk zon zijn, omdat men dan enclaves zou krijgen, waarop 
de Ol'donnantic niet van toepassing was, dan wel, dat alle 
zelfbestuursorganen binnen korten tijd de materie zouden 
mocten behandelen, waarvoor zij al gauw nog een 14 dagen 
minder tijd zouden hebben dan de Volksraad. In dien korten 
termijn moest dan overleg gepleegd worden met alle ze!fbe
stuursorganen, die bovendien niet alle de materie, waarom het 
gaat, kunnen overzien. Ik acbt mij niet bevoegd, op den 
staatsrechtelijken kant van het vraagstuk thans dieper in tc 
gaan, maar het is in de practijk gebruikelijk de kwestie te 
regelen als in de voorliggende ontwerp-ordonnantie is geschied. 

liet geachte lid komt dan verder terng op zijn ernstigste 
bezwaar, namelijk, dat de Volksraad wordt uügeschakeld. De 
Yolksraac1 is niet uitgeschakeld, maal' ik zou ook nog gaarne 
willen weten, hoe het geachtc lid zich den gang van zaken 
denkt, wanneel' zijn denkbeelden gevolgd worden. Ik heb in 
eersten termijn verschillende concrete maatregelen geschetst en 
hoc stelt het geachte lid zich nu voor, dat dergelijke maat
regelen aan clen Volks raad mocten worden voorgelegd 1 
Wanneer men zich de zaak even goed indenkt, zal men moeten 
toegeven, dat dit practisch onmogelijk is. Wanneer het ge
achte lid zich dit goed voor oogen stelt, hoop ik hem toch nog 
tot een medestander voor de ordonnantie te knnnen maken. 

Ook de heer Soetardjo heeft nog een nader betoog geleverd; 
wij zijn het ten aanzien van de voorliggende ontwerp-ordon
nantie eigenlUk niet oneens; ik behoef op zijn betoog dus niet 
in te gaan. De ambtenaarssalarissen kan ik uiteraard niet in 
11et debat betrekken. 

net betoog van den heer Van Helsdingen in tweeden termij n 
geeft ook geen aanlciding to het maken van opmerkingen. 
Alleen den heer Kan moet ik nog nader beantwoorden. 

De heer Kan heeft in tweeden termijn gesproken over prijs
stijging en prijsopdrijving en heeft daarbij onderscheid willen 
maken tusschen redelijke en onredelijke prijsopdrijving. Voor 
mijn taalgevoel zit in prijsopdrijving echter eigenlijk reeds 
iets, dat niet aanvaardbaar, dat anti-maatschappelijk is. TIc 
weet niet, hoe het met anderen gesteld is, maar ten slotte ?oct 
het Cl' weinig too, want de Regeering en de hecl' Kun Willen 

hetzelfde, namelijk opkomen tegen prijsverhoogingen, die niet 
lloodig zijn. t 

Het geachte lid heeft ook nog het tweede amendement be
sproken, maar op Uw verzoek, Mijnheer de Voorzitter, zal ik 
de bespreking daarvan uitstellen, tot de amendementen aan de 
orde komen. 

De Voorzitter: Hiermede is de behandeling van de ontwerp
ordonnantie in tweeden termijn ook van de zijde der Regeering 
bccindigd. 

(Blaauw, Directeur van EcononUsche Zaken.) 
Ik vestig el' nog de aandacht op, dat de geachte Regeerings

gemachtigde in zijn antwoord in eersten termijn artikel 6 lid 2 
in dier voege heeft gewijzigd, dat instede van "kan een straf 
worden opgelegd" moet worden gelezen: "wordt een straf op
gelegd ", 

Aan de orde is de behandeling van het 
a 111 end e men t - B I a a uwe. s. (s t. 4) 0 par tik e 1 1 
lid 2 (zie HG 309) . 

De heer Hart, directeur van Economische Zaken: Mijnheer 
de Voorzitter. 'Vaar geen der leden over de amendementen 
het woord wil voeren, wordt het voor mij nu wel erg lastig. 
Ik zou gaarne hebben, dat de heer Blaanw zijn voorstel nader 
adstrueerde. 

De heer Blaauw : Mijnheer de Voorzitter! Onder de gegeven 
omstandigheden wiJ ik dan even ingaan op hetgeen de geachte 
Regeeringsgemachtigde in zijn antwoord in eersten termijn 
ten aanzien van het onderhavige punt heeft gezegd. Daaruit 
blijkt, dat de Regeeringsgemachtigde min of meer langs mij 
heeft heengepraat. Hij erkent, dat de bevoegdheid welke in de 
tweede leden der artikelen 1, 2 en 3 wordt gevraagd zeer uit
gebreid is, maar laat daarop volgen: de Regeering moet toch 
die bevoegdheid hebben. Wij stellen ons nu op het volgende 
standpunt: In art. 6 worden tegen overtreding van het voor
schrITt waarom het gaat straffen bedreigd van drie maanden 
hechtenis, of boete tot f 6000 maximum. De normen voor die 
straffen zullen eventueel getroffen worden, hetzij bij regee
ringsverordening, hetzij bij voorschriften van andere autori
teiten. Wanneer echter de ingezetenen van Indië met dergelijke 
zware straffen worden bedreigd voor overtreding van bepaalde 
voorschriften, dan mogen wij ook eischen, dat ten aanzien van de 
vaststelling daarvan althans de minimale ,vam'horgen voor een 
juiste wetgeving niet worden verwaarloosd . 'Vij zien zulks in 
de regeeringsverordening 'en daarom willen wij niet verder 
gaan dan het verleenen van de bedoelde bevoegdheid bij 
l'cgeeringsverordcning. 

Het tweede punt is dit, dat het hier wetgeving betreft welke 
de Indische Staatsregeling niet kent. De geachte Regeerings
gemachtigde heeft gezegd, dat wij daarover min of meer 
kunnen heenstappen omdat de Regeering nu eemnaal de 
bevoegdheid noodig heeft. Ook ten aanzien van dat pnnt 
zouden wij clan toch wel cic Regeering legaal willen zien 
handelen. Daarom hebben wij deze amendementen voor
gesteld. 

Bovendien wil ik er den Regeeringsgemachtigde llIJg even 
op wijzen, dat zij niet zoover gaan als de amendementen welke 
bij de behandeling der ordonnantie van 6 October 1936 door 
den heer Weyer werden ingediend, toen deze vroeg om overal 
in de Ol'dOilllontie de woorden "of krachtens" te doen vervallen. 
De thans aanhangige amendementen ,lJetreffen alleen de ar
tikelen waarin de bevoeg<1heid wordt gegeven aan lagere 
autoriteiten om wetgevende voorschriften te maken. 

De heer Hart, directeur van Economische Zaken: Mijnheer 
do Voorzitter! Ik kan alleen herhalen wat ik in eersten termijn 
heb gezegd: de Regeering stelt bepaald prijs op de gevraagde 
bevoegdheden ten einde snel te kunnen waken en snel een re
actie te kunnen geven op bepaalde ongewenschte maatschappe
lijke verschijn.selen. Zij wijst daarom op haal' staat van dienst 
in het afgeloopen halfjaar, welke ik zooeven aanhaalde. Ik wil 
dan ook de aanneming del' amendcrrwnten bepaald ontraden 
en wiJ er op w\jzen, dat zij teweeg brengen een belemmering 
in de goede hanteering van dc ordonnantie. 

Overigens zal de Regeering cle uitspraak van het College 
afwachten om daarna, ua bevind yan zaken, te handelen . 

De Voorzitter : 'Yij kunn.en nu tot stemming overgaan. 
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(Directeur va.n Economische Za.ken, Bla.a.uw.) 
Het amendement-Blaauw c.s. op art. 1 lid (2) wordt in 

stemming gebracht en aangenomen met 8 stemmen voor en 
4 stemmen tegen. 

V ó ó r stemmen de leden: 1'hamrin Kan Verboom Wiwoho 
Blaauw, Soangkoepon, Soetardjo e~ de Voorzitter'. ' 

l' e gen stemmen de leden: Roep, Kerstens, Van Helsdin~en 
en Sosrohadikoesoemo. 0 

De Voorzitter : Mag ik aannemen, dat de amendementen
Blaauw (st. 4) op art. 2(2) en art. 3(2) zijn aangenomen met 
dezelfde stemmen vóór en tegen als het amendement-Blaauw 
(st. 4) op art. 1 (2) ! 

Daartoe wordt besloten. 

De artt_ 1 tlm 7 worden achtereenvolgens zonder hoofde
li!~e stemming aangenomen, de artt. 1, 2 en 3 als gewijzigd 
blJ amendement en art. 6 als gewijzigd bij monde van den 
Regeeringsgemachtigde. 

De Voorzitter: Aan de orde is het amende
ment-Blaauw c.s. (st. 5) op art. 8 lid (2) 
(zie HG blz. 309). 

De heel' Hart, directeur van Economische Zaken: Mijnheer 
de Voorzitter! Er is in tweeden termijn, ik meen door den 
heer Kan, gezegd, dat het zeer gewenscht i., dat de Regeering 
reeds over een paar maanden de werking van de ordonnantie 
nagaat. Mijnheer de Voorzitter ! De Regeering zal dat niet 
pas gaan doen over eenige maanden, maar zal de werking 
van de ordonnantie zeker nagaan vanaf den dag, dat ze in 
werkmg treedt en Zij zal zich daarover dagelijks laten 
rapporteeren_ Daarvoor is het onderhavige amendement dus 
niet noodig. Het gaat er om, of de geheele ordonnantie toch 
niet zeer waarschijnlijk een langeren tijd zal moeten gelden 
dan een half jaar. Het is maar de vraag of men zich met 
de thans aan de Regeering te verleenen bevoegdheden kan 
vereenigen en of men in het algemeen mèt de Regeering de . 
economische situatie zoodanig aanvoelt, dat er toch hensch 
niet ' binnen zes maanden eell gestabiliseerde toestand te 
verwachten is en dus binnen een dergelijken korten tijd deze 
ordonnantie niet overbodig zal zijn. Ik zou willen vragen, 
of men dan niet bereid is der Regeering de bevoegdheden 
in deze ordonnantie vervat, te verleenen voor één jaar. E~ 
is. natuurlijk geen enkel principieel bezwaar tegen, dat ik 
hier over zes maanden reeds met vrijwel dezelfde argumenten 
kom als ik misschien over een jaar zou moeten gebruiken, 
maar ik wil er op wijzen, dat de ordonnantie niet zekere 
maatregelen vastlegt, doch slechts zekere bevoegdheden aan 
de Regeering verleent. Indien men el' van overtuigd is -
en ik hoop, dat ik op dit punt het college heb kunnen over
tuigen -, dat de Regeering de verleende bevoegdheden in 
beperkte mate zal hanteeren, dan zouden de voorstellers 
wellicht aan mijn verzoek kunnen voldoen, om dit amende
ment terug te nemen en vertrouwen te stellen in de beperkte 
wijze van hanteering van bedoelde bevoegdheden door de 
Regeering, hetgeen met zich brengt, dat Zij de maatregelen 
in kwestie niet meer en niet langer zal toepassen dan 
noodig is. 

De heer Blaauw : Mijnheer de Voorzitter! In antwoord 
op hetgeen door den geachten Regeeringsgemachtigde in het 
midden is gebracht, zou ik nog even willen teruggrijpen naar 
de behandeling der ordonnantie van 6 October 1936. Bij die 
behandeling is een amendement overwogen, om de werkings
sfeer van de ordonnantie te beperken tot 3 maanden. Daaruit 
blijkt toch wel, dat ook toen reeds in het College van Gede
legeerden het inzicht bestond, dat met de bevoegdheden 
waarom het hier gaat, aan de Regeering slechts de~ 

(Directeur vam Economische Zaken.) 
beperkten tijd moest worden gegeven, gedurende welken 
dit absoluut noodig zou zijn. rntnsschen is het College 
van Gedelegeerden medegegaan met de suggestie van 
de Regeering en het heeft er toe medegewerkt, den 
bedoelden termijn te stellen op zes maanden, waarbij 
men dus dacht, dat na dezen termijn de toestand, 
waarvoor de ordonnantie moest worden toegepast, zich zou 
hebben gewijzigd. Het is gebleken, dat dit niet het geval is, 
maar niettemin staat toch ook de Regeering op het stand
punt - blijkens den considerans -, dat de onderhavige 
ordonnantie slecbts zal moeten gelden "in de tegenwoordige 
omstandigheden". Die omstandigheden kunnen inderd~ad 
met den dag veranderen, maar wanneer mocht blijken, dat 
over zes maanden die omstandigheden zich betrekkelijk 
weinig hebben gewijzigd, geloof ik, dat de Re~eeringsgemach
tigde er zich van verzekerd kan honden, dat het College van 
Gedelegeerden er niet het minste bezwaar tegen zou hebben, 
den termijn van de ordonnantie wederom te verlengen. 
Mochten zich echter in dien tusschentijd de omstandigheden 
wél hebben gewijzigd of mocht er verschil van meening zijn 
ontstaan omtrent de vraag of zij zich hebben gewijzigd, dan 
is het toch zeker gewenscht, dat de zaak in het College 
opnieuw in bespreking komt. Voorloopig zou ik dus mijn 
amendement willen handhaven. 

De heer Hart, directeur van Economische Zaken : Mijnheer 
de Voorzitter! Ik wil nog eens herhalen, dat als binnen een 
jaar tijds stabilisatie is ingeu'eden, deze ordonnantie eenvou
dig niet wordt toegepast_ Ik zou niet weten hoe zij zou 
moeten worden toegepast, als zij niet meer noodig ~s, als 
dus ' de bijzondere omstandigheden waarop de toepassing is 
gebaseerd zijn verdwenen. 

Ik herhaal dus, dat men gerust voor een jaar deze ordon
nantie kan instellen. Als zij b.v. al na zes maanden wet 
meçr noodig is, zal de Regeering haar niet toepassen en de 
Volksraad heeft over zes maanden niet anders te doen, dan 
weer opnieuw te beoordeelen of de omstandighllden al dan 
niet verdere handhaving van de ordonnantie noodig maken. 
Blijkt er in de tweede zes maanden van het jaar geen reden 
te zijn te vreezen voor prijsopdrijving, dan geeft zij verder 
geen aanleiding tot moeilijkheden. Het vergemakkelijkt 
alleen den gang van zaken en zij vermindert den arbeid, die 
voor de voorbereiding van dergelijke zaken noodig is. 

Principieel bestaat er dus tusschen de voorstellers van het 
amendement en mij geen verschil. Ik vraag alleen of het 
college dit amendement niet wil aannemen en de Regeering 
de gevraagde bevoegdheid voor een jaar wil verleenen. 

Het amendement-B1aauw c.s. op art. 8 lid (2) (st. 5) wordt 
in stemming gebracht en aangenomen met 9 stemmen vóór 
en 3 stemmen tegen. 

V Ó Ó l' stemmen de leden: Soangkoepon, Soetardjo, Thamrin, 
Roep, Kan, Verboom, Wiwoho, Blaauw en de Voorzitter. 

Te gen stemmen de leden: Kerstens, Van Helsdingen en 
Sosrohadikoesoemo. 

Artikel 8, zooals het is geamendeerd, wordt zonder hoofde
lijke stemming aangenomen. 

De Voorzitter : Conform art. 60 jo. art. 103 van het Regle
ment van Orde stel ik voor, niettegenstaande het feit, dat 
nog heden gedurende de beraadslagingen wijziging in het 
ontwerp is aangebracht, thans de eindstemming te doen plaats 
hebben. 

Daartoe wordt besloten. 

De Voorzitter : Ik geef vooraf nog gelegenheid tot een 
korte stemmotiveering. 
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Voorkoming van prijsopdrijving van goederen, diensten of huren (Ond. 163). 

(Thamrin.) 
De heer Thamrin: Mijnheer de Voorzitter! Ik zou in het 

kort even duidelijk willen maken hetgeen voor de heeren 
Soangkoepon, Wiwoho en mijn persoon het Leitmotiv is om 
ons standpunt in deze te bepalen. Wij hebben principieele 
bezwaren tegen deze ordonnantie. 

In de eerste plaats vraagt de Regeering bij deze ordon
nantie een blanco mandaat, met zeel' vcr strekkende bevoegd
heden. 

(De heel' H a I' t, directeur van Economische Zaken : In 
het belang der bevolking.) 

Dat kan zijn, maar in ieder geval wordt dat belang der 
bevolking zeer eenzijdig beoordeeld en aan de hand van 
bedoelde volmacht wordt de Regeering in staat gesteld zeel' 
diep ingrijpende maatregelen te nemen op het gebied van het 
economisch leven, zonder dat de burgerij in staat zal zijn 
mede te beoordeel en, in hoeverre de te nemen ml1atregelel1 
noodig, noodzakelijk en gewenscht zijn. Aan de hand van 
deze ontwcrp~ordonnantie, kan de Regeering alle maatrege
len op het gebied van prijszetting en prijsbeweging nemen, 
wnder dat Zij rekenschap behoeft te geven aan wien ook, 
over cle noodzakelijk van de getroffen maatregelen. 

Bovendien bevat deze ontwerp-ordonnantie iets onwezen
lijks, omdat zij ingaat tegen een natmulijken gang van zaken, 
Hamelijk een neerdrnkkende werking op alle stijgende ten
clenzen van de pl'oductieprijzen, overal ter wereld, ons land 
niet uitgezonderd . Deze ordOlmantie werkt hierdoor in 
schijn een handhaven van een laag levenspeil in de hand, 
terwijl de praktijk prijsstij gingen te zien geeft, die uitgaan 
boven redelijke en dool' de devaluatie gemotiveerde prijs
stijgingen. 

Deze ordonnantie heeft dus als kern een uitschakeling van 
den Volksraad in de te nemen maatregelen en een bevoegd-

Handelingen. Zittingsjaar 1936-1937. 

(Roep, Directeur van Economische Zaken.) 
heid tot het nemen van maatregelen, waarvan de goede uit
,oering en uitwerking niet gewaarborgd zijn . 

Op grond van een en ander zullen de heeren Soangkoepon, 
Wiwoho en ik tegen de ordonnantie stemmen. 

De heer Roep: Mijnheer de Voorzitter. De Regeering heeft 
ui.tdrukkelijk verklaard, dat deze ordonnantie niet gericht is 
tegen economisch gomotiveerde prijsstijging, doch nitsluitend 
gericht zal zijn tegen niet gemotiveerde en anti,a-sociale prijs
opdrijving. Met dat standpunt kan ik mij vereenigen. 

De Regeering heeft verder verklaard, dat de bevoegdllCid, 
die Zij verkrijgt, zal worden gehanteerd met groote zelfbeper
king en zellbeheersching. Na deze nadrukkelijke verklaring 
van de zijde der Regeering trek ik mijn bezwaren tegen. dezo 
ordonnantie in en zal ik mijn stem er aan geven. 

De heer Har t, directeur van Economische Zaken: Mijnheer 
de Voorzitter! Ik wil voordat tot stemming wordt overgegaan, 
alleen nog even opmerken, dat de stemmotiveel'ing van den 
heer Thmnrin mij meer spijt, dan het feit, dat zijn groep meent 
te moeten tegen stemmen. 

De Voorzit ter : Thans kan tot stemming worden overgegaan.' 

De ontwerp-ordonnantie, als gewijzigd bij amendement en 
bij monde van den Regeeringsgemachtigde, wordt zonder hoof
delijke stemming aangenomen, onder aanteekening, dat de 
heeren Soangkoe]lon, Thamrin en Wiwoho geacht willen worden 
tegen te hobben gestemd. 

De vergadering wordt te 2 uur n .m. gesloten . 
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Ingekomen stukken. - Regeling van Werkzaamheden. - Vuurwapenregelingen 1936 c.a. (Ond. 88). 

238te VERGADERING. 

. Ver g a der i n g van Din s dag 16 M a a r t 1937. 

(Bijeenroepingsuur : 9 voormiddag.) 

Ingekomen stukken. - Regeling van werkzaamheden. 
V uurwapenregelingeu 1936 c.a. (Ond. 88). 

Voorzitter : de heer F. H. DE HOOG. 

Tegenwoordig met den Voorzitter 13 leden te weten : 

de heeren Blaauw, Van Helsdingen, Kan, Kerstens, Prawo
tosoemodilogo, Roep, Soangkoepon, Soetardjo, Sosrohadikoe
soemo, Thamrin, Verboom en Wiwoho. 

Regeeringsgemachtigde: de heer Drossaers. 

De Voorzit ter: Geachte Medeleden ! Ik open deze ver 
gadering. 

De Secretaris deelt mede, dat zijn ingekomen: 

A. De volgende regeeringsbrieven en -beschikkingen: 
1. Brieven van den 1sten Gouvernements Secretaris van 

5 Maart 1937 Nos. 475/B, 476/B, 477/B, 478/B, 479/B, 480/B 
en 481/B houdende mededeeling, dat in overeenstemming met 
den Volksraad zijn vastgesteld aanvullende begrootingen be
treffende de afdeelingen I, III, IV, V A, VI, VII en IX der 
begrooting voor 1937 (Ond. 143). 

2. Besluit van den Gouverneur-Generaal van 4 Maart 1937 
No. 17 houdende instelling van twee Regeeringscommissaris
sen ten behoeve van de verdere voorbereiding van de bestuurs-
hervorming in de Buitengewesten. . 

3. Als voren van 4 Maart 1937 No. 21 houdende machti
ging, krachtens art. 105 I. S., aan den Directeur van Justitie 
om te beschikken over de bij een aanvullende begrooting uit
getrokken fondsen voor de uitbreiding van het aantal inge
nieurs van het Veiligheidstoezicht. 

4. Als voren van 6 Maart 1937 No. 21 houdende machti
ging, krachtens art. 105 I. S., aan den Commandant der Zee
macht om te beschikken over de bij een aanvullende begroo
ting uitgetrokken fondsen voor den aankoop en het vaarge
reed maken van een motorvaartuig voor de Molukken. 

5. Als voren van 10 Maart 1937 No. 19 houdende machti
ging, krachtens art. 105 I. S., aan den Commandant der Zee- · 
macht om te beschikken over de bij een aanvullende begroo
ting uitgetrokken fondsen voor indienststelling van het Gon
vCl'nementsstoomschip "Canopus " , 

6. Als voren van 10 Maart 1937 No. 20 houdende machti
ging, krachtens art. 105 l.S., aan den Directeur 'Van Econo
mische Zaken om te beschikken over een bedrag van f 2 970 
voor de aanschaffing van een dienstauto . 

De stukken worden ter inzage gelegd ter secretar ie van 
den Volksraad. 

B. De volgende ter kennisneming ontvangen bescheiden: 
1. Voorloopig overzicht van de Landsmiddelen over Ja

nuari 1937, aangeboden door de Generale Thesaurie. 
2. Besluiten van den Directeur van Binnenlandsch Be

stuur hondende machtiging tot het doen van uitgaven in 
verbond met de bevolkingsrubberrestrictie. 

3. Brief van het Hoofdbestnur van den Bond van Admi
nistra tief Personeel bij de verschillende Landsdiensten 
(B.A .P.) van 11 Maart 1937 ter aanbieding van een motie 
von cle afdeeling Soerabaja van genoemden bond, waarbij 
wordt onderschreven hetgeen in de Indische Courant van 
22 cn 23 Februari 1937 is gepubliceerd over de regeerings-

(Voorzitter , Soetardjo, Van Belsdingen.) 
verklaringen in den Volksraad bij monde. van den Hoofdamb
tenaar voor Algemeene Ambtenaarszaken op 18 Februari jl. 

4. Notulen van de 96e vergadering van den raad van het 
waterschap "Dengkeng". 

De stukken worden ter inzage gelegd ter secretarie vau 
den Volksraad. 

C. De volgende boekwerken : 
1. J aarverslag van de Nederlandsch-Indische Escompto 

Maatschappij over 1936. 
2. "Bulletin de l 'Institut international du Froid" No. V 

1936. 

Worden opgenomen in de boekerij . 

De Voorzitter : Vóór ik tot de behandeling van de 
agenda overga, geef ik het woord aan den heer Soetardjo, 
die daarom verzocht heeft, voor het maken van enkele op
merkingen over der e gel i n g van we r k z a a m
heden. 

De heer Soetardjo: Mijnheer de Voorzitter! Ik was aan
vankelijk voornemens het woord te voeren over onderwerp 
123, nadere wijziging van de ordonnanties betreffende ge
leidelijke invoering van de pandhuisregie. Nn is mij echter 
gebleken, dat het den directeur van Financiën niet bijzon
der gelegen komt, als de ontwerp-ordonnantie hedeu wordt 
behandeld. 

De Voorzitter : Dan zal ik, teneinde gelegenheid te heb
ben den Regeeringsgemachtigde hieromtrent te doen raad
plegen, eerst het tweede onderwerp, dat voor heden op den 
rooster staat, aan de orde stellen. Daarna zal ik de vcrga
dering voor een half uur schorsen, waarna ten aanzien van 
de behandeling van onderwerp 123 een beslissing kan wor
den genomen. 

Aan de orde is de behandeling van de ont
w e r p - 0 r don n a n t i e, hou den cl e n i e uwe voo r
s c h rif ten 0 m t ren t i n-, u i t - e n d oor v 0 e r, 
] 0 S sin g, b e zit, h a n cl e 1 e n ver v 0 er van v u u 1'

wapens, buskruit en munitie en aanvul
ling en wijziging van het Reglement op 
de Strafvordering, het Inlandsch Re g le
ment, het Rechtsreglement Buiteugewes
ten en de Zegelverordening 1921 (Oud. 88) , 
als gewijzigd bij nota van wijzigingen 
(s t. 6). 

De heer Van Beladingen: Mijnheer cle Voorzitter! Ik 
was voornemens enkele vragen betreffende dit onderwerp tc 
stellen. Ik zie echter, dat de Regeeringsgemachtigde niet aan
wezig is en zal dus van m.ijn voornemen afzien. 

De Voorzitter: Tenzij Uw vragen van zoodanigen aard 
zijn, dat Uw stem over het onderwerp van het antwoord op 
de vragen afhankelijk is, zoudt U de vragen nu toch kun
nen stellen. Zij kunnen dan tel' kennis van de Regeering 
worden gebracht, die er eventueel schriftelijk op kan ant
woorden. 

De heer Van B eladingen : Mijnheer de Voorzitter! Ik 
zou slechts enkele opmerkingen willen maken, waarop ik dan 
later het antwoord gaarne zalontvangen. 

In de eerste plaats is bij de herlezing van het ontwerp bij 
mij de gedachte gerezen, of het geen aanbeveling verdient om, 
ter voorkoming van ongelukken, een minimumleeftijdsgl'ens 
vast te stellen voor het bezit van een vuurwapen, bv. 18 jaar. 

In de tweede plaats of, indien een vuurwapen zonder de 
voorgeschreven kennisgave aan den assistent-resident, in 
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Vuurwapenregelingen 1936 c.a. (Ond. SS). 

(Blaauw, Voorzitter.) 
tijdelijk feitelijk bezit wordt afgegeven, behalve de vuur
wapenbezitter, ook de tijdelijke bezitter strafbaar is, al heeft 
llij ook de pas van het vuurwapen bij zich. 

In de derde plaats zou ik de vraag willen stellen, indien 
een in tijdeliik feiteliik bezit overgegeven vuurwapen niet 
wordt geherregistreerd, wie dan vervolgd moet worden, de 
tiideliike bezitter of de werkelijke. 

In art. 13 lid 1 sub 50 van de nieuwe vuurwapenordon
nantie zou het wellicht aanbeveling verdienen, wanneer ook 
een regeling zou worden getroffen voor de vernietiging voor 
het geval dat de rechthebbende het vuurwapen vrijwillig 
inlevcrt, bv. indien hij niet langer in staat is om de belasting 
Ie betalen . Dit is een vraag die op de voorliggende ordonnantie 
rechtstreeks betrekking heeft. 

Verder meen ik, dat verschillende onderwerpen naar de 
regeeringsvcl'ordening zullen worden overgebracht en dan zou 
ik den geachten Regeeringsgemachtigde in overweging willen 
geven, aan de volgende desiderata betreffende leemten of 
onnauwkeurigheden in de geldende ordonnàntie aandacht te 
willen schenken. In lid 2 van art. 10 del' geldende vuurwapen
ordonnantie is n iet uitdrukkelijk vermeld, aan welken assistent
resident kennis moet worden gegeven van de tijdelijke overgave 
van een vuurwapen, aan den ambtenaar van de woonplaats van 
den bezitter van het vuurwapen of van dengene, die het vuur
wapen in tijdelijk feitelijk bezit heeft ontvangen of van den
gene, ten wiens kantore het is ingeschreven. 

In lid 3 van art.. 10 is niet vermeld, welke assistent-resident 
de aanzegging van intrekking moet doen . 

Tenslotte staat el' in art. 18 lid 5 2e zinsnede van de gel
dende vuurwapenordonnantie, dat de levering van bnskruit 
en munitie niet mag plaats vinden indien de vervreemder 
weet of redelijkerwijze moet vermoeden, dat daardoor grootere 
JlOevee111eden in het bezit van den verkrijger zullen komen. 

\Vaar deze inkoopen vermoedelijk in de regeeringsverorde
ning zullen wOl'den omschreven, stel ik de vraag, of het niet 
betel' ware, voor te schrijven, dat elke nieuwe aankoop van 
munitie en buskruit gedekt moet zUn door een vergunning 
van den assistent-resident. 

Dit zUn ~nkele vragen, welke behoudens die ten aanzien 
"an art. 13 sub 5 geen invloed op den inhoud del' ordonnantie 
teweeg kunnen brengen eu welke ik alleen onder de aandacht 
der Regeering' wenschte te brengen in de veronderstelling, 
dat met de gegeven suggesties eventueel rekening kan worden 
gehouden bU de vaststelling der Regeeringsverordening. 

De heel' Blaauw : Mijnheer de Voorzitter! Voor zoover 
ik mUn geacht medelid, den heer Van H elsdingen, heb kunnen 
bcluistercn, zijn de door hem gestelde vragen alle vragen, 
welke niet in het Gedelegeerdenverslag zijn vermeld. Nu kan 
ik niet overzien hoever de strekking van die vragen gaat en 
in dat verband zou ik mij daarom wel de bevoegdheid willen 
voorbehouden om, wanneer te dien opzichte een antwoord wordt 
gegeven, op de betreffende punten nog terug te komen. 

De Voorzitter: Ik wil el' op wijzen, dat het op deze 
man iel' wel wat lastig wordt. Het beste zou zijn, de verdere 
behandeling op te schorten en den geachten Regeeringsge
machtigde te vcrzoeken in ons midden te verschijnen. Immers, 
wanneer de vragen, welke de heel' Van Helsdingen heeft 
gesteld, die volgens hem alleen tel' kennis van de Regeering 
moesten worden gebracht, opdat daarmede r ekening kan 
worden gehouden, opmerkingen van andere zijde teweeg 
brengen, welke daartegcnover worden gesteld en vooral wan
ncer men, zoonis de heer Blaauw zegt, zich dan op het stand
punt stelt, dat de portée van die vragen niet overzien kan 
worden, is het voor de Regeel'ing en ons wel een ingewikkelde 
zaak geworden. H et is daarom het best, de verdere behande
ling thans op te schorten totdat de Regeeringsgemacht igde 

(Soangkoepon, Voorzitter e. II. ) 
aanwezig is, waarna eventueel het onderwerp onmiddellijk 
verder in behandeling kan komen. 

De heer Soangkoepon : Mijnheer de Voorzitter! Wanneer 
de Regeeringsgemachtigde hier komt wil ik ook mijnerzijda 
gaarne over dit onderwerp het woord voeren. 

De Voorzitter: Daartegen bestaat geen bezwaar ; het zal 
het best zijn dit dan te doen, wanneer de Regeeringsgemnch
tigde hier aanwezig' is. 

Alvorens de vergadering te schorsen, wil ik den heer 
Soetardjo mededeelen, van den Secretaris te hebben verno
men, dat de Regeeringsgemachtigde voor Financiën het op 
prijs zou stellen onderwerp 125 de volgende week te be
handelen. Ik mag zeker wel aannemen dat de heer Soetar
djo met dit uitstel accoord gaat! 

De heer Soetardjo : Daar heb ik geen bezwaar tegen, 
Mijnheer de Voorzitter. 

De Voorzitter: Ond. 125 wordt dus van de agenda van 
vandaag afgevoerd en zal de volgende week worden behan
deld. 

Ik schors thans de vergadering voor een half uur. In dien 
tijd zal de Regeeringsgemachtigde voor Binnenlandsch Bestuur 
worden nitgenoodigd bij de verdere behandeling van Ond. SS 
tegenwoordig te willen zijn. 

De vergadering wordt te 9.16 uur v.m. geschorst en te 
9.38 uur v.m. hervat. 

De heer Blaauw: Mijnheer de Voorzitter! Ik heb oor
spronkelijk gedacht, dat de heer Van Helsdingen. verschillende 
suggesties ter overneming wilde aanbevelen, maar na raad· 
pleging van het Stenografisch Verslag is mij gebleken da~ 
behalve het eerste punt, door den heer Van HeLsdingen aan
geroerd, het slechts om vragen ging en ik zal daarom verder 
van bet woord kunnen afzien. 

De heel' Soangkoepon: Mijnheer de Voorzitter! Bij de 
vele leden, die met deze ontworpen regelingen hun instemming 
hebben betuigd, kan ik mij aansluiten. Ook kan ik instem
men met het denkbeeld om alle detailkwesties in r egeerings
verordeningen te doen vastleggen. Waar de regelingen op 
het gebied van in-, uit- en doorvoer enz. van vuurwapens, 
buskruit en munitie niet zoo direct ingrijpen in het eigen
lijke volksleven en dergelijke regelingen meer het karakter 
dragen van uitvoerenae voorschriften tot bescherming van 
onze gemeenschap tegen ongewenschte toestanden, bestaat 
m.i. geen enkel bezwaar om deze détaiLkwesties ten deze in 
handen van de Regeering te stellen en juist in dit verband 
komt het mij zelfs beter voor, dat de terzake te nemen maat
regelen bij regeeringsverordening zullen worden vastgesteld. 

Ik heb mij evenwel de vraag gesteld, of de betrokken or
ganen straks voldoende capaciteiten bezitten, om deze voor
schriften met juistheid uit te voeren en te hanteeren. 

In het Gedelegeerdenverslag vestigden vele leden in het 
bijzonder de aandacht op het clandestien bezit van vuur
wapens, een kwaad, dat nog steeCls grooten omvang schijnt 
te hebben. De Regeering heeft in dit verband de verzeke
ring gegeven, dat zoo streng mogelijk zal worden gewaakt 
tegen clandestien bezit van vuurwapens, doch het is ons 
uiet bekend, op welke wijze zij dit clandestien bezit tracht 
te verminderen. Tot een der middelen hiertoe behoort mijns 
inziens de in he.t gedelegeerdenverslag gegeven suggesties 
om gedurende een termijn van drie maanden na de inwer
kingtreding dezer nieuwe bepalingen de gelegenheid open te 
stellen straffeloos aangifte te doen van vuurwapens, waar
voor geen bezitsvergunning is afgegeven. De Regeering 
heeft daartegen echter eellige bezwaren aangevoerd, maar 
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deze bezwaren wegen m~ns inziens niet op tegen de gevolgen 
van het elandestien bezit van vuurwapens, immers de con
trole daarop zal illusoir worden. Verder is de tegenwoor
dige politie bJ.;ijkbaar niet ertegen opgewassen om in de 
bestaande wantoestanden op het gebied van vuurwapens 
eenige verbetEll'ing te brengen. Zooals bekend, oefenen nog 
vele ongewenschte elementen een terreur op de goedwillende 
bevolking op . Java: en Madoera uit doordat deze elementen 
blijkbaar in het bezit z~n van clandestiene vuurwapens. 

Hoe traeht de Regeering hierin verbetering te brengen Y 
In dit verband komt het mij voor, dat het veel beter is de 
bevolking tegen de zoogenaamde plattelandsterreur te be
schermen door het verleenen van een vergunning tot het bezit 
van een vuurwapen aan degenen, van wie kan worden ver
waeht, dat zij van dit bezit geen misbruik zullen maken. 
Ook voor de landbouwende bevolking, die zich voor de be
scherming van haar landbouwaanplantingen tegen varkens
plaag en van aildere wilde dieren van vuurwapens zou willen 
voorzien, behooren geen belemmeringen in den weg te worden 
gelegd ten aanzien van het verkrijgen van vergunningen tot 
het bezit van vuurwapens. Deze bevolking dient bovendien te 
worden tegemoetgekomen door verlaging van de vuurwapens
belastingen. Ik herinner mij nog den t~d der relletjes ter 
Sumatra 's Westkust, welke de bevolking van de onderafdee
ling Mandailillg c.a . in de r esidentie Tapanoeli tot slacht
offer hebben gemaakt. In dien t~d dan werden de vuurwa
pens geheel van de landbouwende bevolking in die onder
afdccling ontnomen, waardoor zij niet meer in staat 
was haar landboljwaanplantingen, z60als padJe, djagongs e.a. 
tegen de wilde dierenplaag te beschermen en uitgestrekte 
landbonwaanplantingen door deze plaag geheel werden ver
nield, hetgeen tot voedselnood in verschillende gedeelten dier 
onderafdeeling onder anderen in het onderdistrict Moeara 
Sipangi heeft ge.leid. U ziet, Mijnheer de Voorzitter, dat de 
relletjes tel' SUmatra 's Westkust wegens het nemen van Oll

.yel'$tlmdige maatregelen nog ten gevolge hebben gehad het 
doen verhongeren van een goedwillende onschnldige bevolking 
in het gewest Tapanoeli. Bij de beoordeeling van het al of 
niet toestaan v!).n het bezit van vunrwapens ware m~ns inziens 
met de behoefte ten deze der landbonwende bevolking reke
ming te honden en zoo mogelijk de vnnrwapensbelasting voor 
dit doel op te heffen dan wel tot bet minimale te verlagen. 

Verder zou ik aan de Regeering de vraag willen stellen, 
of, nu men zich overal in deze gewesten warm heeft ge
maakt voor "Indië Weerlïaar" het niet op haar weg ligt, 
om ten aanzien van ae bevolking van deze gewesten het 
bezit van vnnrwapens aan te moedigen en in het bevestigend 
geval ware m.i. de belasting op de vuurwapens zooveel mo
gelijk te verminderen; immers het aanwezig zijn van goe
den schutters bij de N ederlandsehe onderdanen beteekent een 
ongezochte goede aanwinst voor de verdediging van deze ge
westen tegen een eventneelen bnitenlandschen vijand. In 
dit verband is het daarom aan te bevelen, dat aan eIken 
betrouwbaren Nedel'lalldschen onderdaan een vergunning 
tot bezit van vnurwapens wordt uitgereikt, indien hij daar. 
toe zijn wcnsch te kennen heeft gegeven . 

'ren aanzien van de artikelen zou ik nog het volgende 
willen zeggen. .. . 

In het Gedelegeerdenverslag werd de vraag gesteld, waarom 
vernietiging moet worden gelast van de in strtjd met de 
bepalingen, ingevoerde, uitgevoerde of geloste goederen. Door 
te volstaan met verbeurd verklaring zouden waardevolle vuur
wapens ter beschikking 'van het lànd Immen. In antwoord 
hierop heeft de Regeering verklaard, dat het in het belang 
van de openbare orde gewenscht is het in omloop brengen 
vnn dergel~ke goederen zooveel mogelijk te beperken. 

Tegenover het door de Regeering ten deze ingenomen 
standpunt, staat zeker eenig nadeel, d.i. het nuttc10ps maken 
van artikelen, die zeker voor het een of ander doel bruik
banr kunnen worden gemaakt; zonder hierbij dadelijk te 

(Kan, Voorzitter, Directeur van Binnenlandsch Bestuur.) 
denken aan de door de Regeering in de Memor ie van Ant
woord genoemde 's lands gewapende diensten. 

Wanneer de Regeering bezwaren heeft tegen een verbeurd
verklaring, dan is het waarschijnlijk mogelijk deze bezwaren 
te omzeilen dool' dergelijke vuurwapens te onteigenen. In 
elk geval lijkt het m~ veel beter, om van zulke vnurwapens 
een nuttig gebruik te maken. Het zon mijns inziens daarom 
veel beter zijn, het woord "vernietiging" in alinea 5 van 
artikel 3 van de regeling omtrent in-, uit-, doorvoer enz. 
van vuurwapens, buskruit en munitie enz. in Neder
landsch-Indië door het woord "onteigening n te vervangen. 

De heel' Kan: Mijnheer de Voorzitter! Ik zon gaarne ge
brnik makeh van de aanwezigheid van den geachten Regee
ringsgemachtigde voor BinneIilandsch Bestnul' in deze zaal 
om ten deze nog een enkele vraag te stellen. . 

Ik heb met genoegen in de stnkken gelezen dat de Regeermg 
voornemens is om soepeler bepalingen in het leven te roepen 
ten aanzien van degenen, die van de eene naar !ie andere 
plaats reizende, de noodzakelijkheid kunnen aantoonen van 
het bezit van een vuurwapen, zoodat het daardoor voor hen 
gemakkeJ.;ijk zou worden gemaakt om speciaal interprovinciaal 
vuurwapenen mede te nemen. . 

Ik zon nn willen vragen, oi de geachte Regeermgsge
machtigde thans reeds zon knrinen mededeelen op welke wijze 
die bepalingen soepeler zullen worden gemaakt en hoe de ver
melde noodzakelijkheid moet worden a.angetoond. Wordt b.V. 
ten aanzien van reizigers, die den boer opgaan om als 
handelsemployé 's gelden in te zamelen aangenomen, dat het 
noodzakelijk is vuurwapens mede te nemen en ook ten aanZIen 
van personen, die vermeenen - ten rechte of ten onrechte -
dat zij hjj hun reizen vuurw·apenen noodig hebben ter even
tueele verdediging van bUll goed en leven 1 Wanneer deze 
personen des avonds cr op nit moeten, en antotochten hebben 
te maken, zullen zij dan ook in de gelegenheid worden gesteld 
te profiteeren van de soepeler bepalingen ten deze! 

Mijnheer de V oorzit!er! Dit zijn vragen, die ik gaarne zon 
willen zien bell-'1twoord. 

De Voorzitter : Wenscht de Regeeringsgemachtigde hierop 
onmiddellijk te antwoorden, of zijn antwooril nog even voor 
te bereiden, waarvoor de vergadering dan zou' kunnen wor
den geschorst j 

De heer Drossaers, directeur van Binnenlandsch Bestuur : 
M~nheer de Voorzitter! Ik heb de opmerkingen, zoDeven 
door het geachte lid, den heer Van Helsdingen, op het mo
ment, dat jk nog niet aanwezig was, gemaakt, nog niet alle 
nagelezen. Gaarne zou ik daartoe eenige minuten in de 
gelegenheid worden gesteld. 

De Voorzit ter: Dan zal ik de vergadering gedurende 
korten tijd schorsen. 

De vel'g':tdcl'iug wordt te 9.46 uur v.m. voor eenigen Tijd 
geschorst eu daarna hervat. 

De heer Drossaers, directeur van Binnenlalldsch Bestuur: 
Mijnheer de Voorzitter ! Ik heb de vragen, die zooeven 
door den heer Van Helsdingen zijn gesteld, toen ik hier nog 
niet aanwezig kon zijn, even doorgelezen en zie daaruit, dat 
die opmerkingen eigenlijk goeen van allc verband houden met 
die, welke voorkomen in het Gedelegeerdenverslag, zoodat 
ik dus eigenlijk niet verplicht zon zijn daarop in te gaan. 
Ik wil eebter in het algemeen erop antwoorden, dat waar 
die opmerkingen suggesties bevatten, met die suggesties bij 
het opstellen der regeeringsverordening voor zoo ver mogelijk, 
rekening zal worden gehouden. 

Deze regeeringsverordening is op het oogenblik reeds in 
een vergevorderd stadium van bewerking gekomen en voor 
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zoover zulks dus nog mogelijk zal zijn, zal - zooals ik gezegd 
heb - met de hier gedane suggesties rekening worden ge
houden. 

De gestclde vragen kan ik niet alle zoo direct beantwoor
den. Sommige betreffen de vuurwapenordonnantie, dus niet 
deze ontwerp-ordounantic, die hier voor ons ligt, doch deze 
vragen zijn blijkbaar gesteld in verband met de regeerings
verordening, welke nog tot stand moet komen. 

(De beer Van Hel sdi n ge n : Inderdaad.) 
Mijnheer de Voorzitter! Ook biervoor geldt bet algemeene 

antwoord, dat ik zoo juist gegeven beb. 
Over een enkele gestelde vraag zou ik nog iets willen zeg

gen. Dat is vraag 4, waarin staat: 
"In lid 2 van artikel 10 der geldende vuurwapenordon

nantie staat niet uitdrukkelijk vermeld aan welken assis
tent-resident kennis moet worden gegeven van de tijdelijke 
overgave van een vuurwapen. Aan den ambtenaar van de 
woonplaats van den bezitter van het vuurwapen of van 
dengene, die bet vuurwapen in tijdelijk bezit beeft ont
vangen of van dengene, ten wiens kantoor het is in· 
geschreven. " 

Mijnheer de Voorzitter! Wanneer een vuurwapen tijdelijk 
wordt overgegeven aan een ander, dan is degene, die dat vuur
wapen overgeeft, verplicht daarvan kennis te geven aan den 
assistent-resident van het ressort, waarin hij gevestigd is, 
terwijlIlij, die zulk een vuurwapen in tijdelijk bezit krijgt, 
cvencens verplicht is, van dat tijdelijke tiezit kennis te geven 
aan den assistent-resident in het ressort, waar hij verblijf 
houdt. 

In vraag 7 wordt gezegd, dat in bet 5e lid van artikel 13 
sub (1) van de nieuwe vuurwapen-ordonnantie niet is geregeld de 
vernietiging in het geval, dat een rechthebbende een vuurwapen 
vrijwillig inlevert, b.v. wanneer hij niet langer in staat is, de 
belasting op te brengen. Aangezien voor dergelijke wapens 
geen verniet igi ng is voorgeschreven, ziet de Regeering niet 
de noodzakelijkheid in, dit artikellid nog met deze woorden 
aan te vullen. 

Voor het overige meen ik, op het oogenblik van de vragen 
van den heer Van Helsdingen verder te kunnen afstappen. 

De heer Soangkoepon stelde in de eerste plaats de vraag, 
of de betrokken autoriteiten wel voldoende capaciteiten be
zitten om de voorschriften naar bebooren te hanteeren . Ik 
geloof, dat de heer Soangkoepon daar wel gerust op kan zijn. 

Voorts meende hij, dat bet ter bestrijding van clandestien 
bezit van vuurwapenen aanbeveling zou verdienen om een 
termijn van drie maanden te stellen voor het aangeven van 
wapenen in clandestien bezit. In de Memorie van Antwoord 
beeft de Regeering haar bezwaren tegen het stellen van zulk 
een termijn reeds bekend gesteld en daaraan heeft Zij thans 
niets meer toe te voegen; Zij handhaaft deze bezwaren on
verkort. 

Verder zou de beer Soangkoepon nog wenschen, dat vergun
ningen zullen wordeu verleend aan diegenen onder de bevol
king, waarvan kan worden verwacht, dat zij er geen misbruik 
van zullen maken. Nu is de gebeele vuurwapen-ordonnantie 
erop gericht, het bezit van vuurwapenen iooveel mogelijk te 
beperken en een vergunning tot het bezit van een vuurwapen 
alleen uit te reiken aan hen, die een vuurwapen bepaald 
noodig hebben . Tegen de uitbreiding, die de heer Soangkoe
pon hier wenscbt, meent de Regeering daarom bepaaldelijk 
ernstig bezwaar te moeten maken. 

Ook tegen de suggestie van den heer Soangkoepon, om voor 
dat deel van de bevolking dan een lagere belasting vast te 
stellen heeft de Regeering bezwaar: die belasting moet voor 
een ieder gelijk zij n. 

(Dc heer S 0 a n g ko e pon: Ik had hier met name het 
oog op het besirUden van landbouwplagen.) 

De heer Soangkoepon heeft hier wellicht het oog op dc 
jachtacten. El' beslaan vel'schillende soorten aeten, waarvan 

Hande lingen. Zittingsjaar 1936---1937. 

(Soangkoepon. ) 
de kosten uiteenloopen . lVfaul' de vuurwapenhelasting moet 
voor elkeen gelijk zijn. 

Dan heeft de heer Soangkoepon het denkbeeld geopperd, 
het bezit van vuurwapenen aan te moedigen in verband 
met de defensie van Nederlandsch-Indië, door aan een ieder, 
die een vergunning vraagt en overigens te goeder naam en 
faam hekend staat, een vergunning uit te reiken. Ook deze 
suggestie van het geaebte lid kan de Regeering werkelijk niet 
overnemen; Zij aebt dezen maatregel niet noodig. 

(De beer Soa n g koe pon : Maar men maakt zich tegen
woordig zoo druk over de weerbaarheid en dan moeten de men
sehen toeh ook goed kunnen schieten.) 

E'en verdere vraag van den heer Soangkoepon was, de ver~ 
beurd verklaarde wapenen niet te vernietigen. In de Memorie 
van Antwoord heeft de Regeering op dit pnnt ook reeds haar 
standpunt uiteengezet en Zij blijft bet wenschelijk achten, wiil 
tot vernietiging over te gaan. Vooral het aantal gevaarlijke 
vnurwapenen hier te lande dient zooveel mogelijk te worden 
beperkt. 

Voorts zou bet voor bet land zelf weinig nut hebben de 
wapens niet te vernietigen, maar ze bijv. over te dragen aan 
diensten, die wapens noodig hebben, omdat deze diensten 
slechts bcpaalde soorten vuurwapenen kunnen gebruiken . 

Tenslotte beeft de heer Kan enkele vragen gesteld, na zijn 
appreciatie te hebben betuigd, dat soepeler bepalingen in het 
leven zullen worden geroepen voor degenen, die bepaaldelijk 
een vuurwapen noodig hebben, omdat zij op reis gaan . Ik 
kan op het oogenblik op de vragen van den heer Kan niet 
precies antwoorden, boe het betrekkelijk voorsebrift in de 
regeeringsverordening geredigeerd zal worden, maur in ieder 
geval zal getracht worden de formuleering zoo te stellen, dat 
het inderdaad beter dan nu mogelijk zal worden aan degenen, 
die werkelijk kunnen aantoon en, dat zij een vuurwapen noo
dig hebben, een vergunning te geven. 

Hoe de noodzakelijkbeid zal moeten worden aangetoond 
is natnurlijk tbans nog niet in enkele woorden te zeggen. 
Om een voorbeeld te noemen. \Vanneer iemand zegt, dat 
hij een vuurwapen noodig heeft, omdat hij op reis gaat over 
Java, waar de veiligheidstoestand over het algemeen zeer 
gunstig is, zal hij op deze mededeeüng alleen uiteraard geen 
vergunning kunnen krijgen. Wanneer zich echter bet geval 
voordoet, dat men veelvuldig het binnenland moet intrekken 
met een groote geldsom bij zich, zal el" meer kans bestaan, dat 
een vergunning voor het bezit van een vuurwapen wordt 
verstrekt. 

Het is echter voor mij zeer moeilijk op het oogenblik de 
vragen te beantwoorden; het zal in de regeeringsverorde
ning zoo duidelijk mogelijk worden geredigeerd, terwijl aan 
degenen, die de vergunningen moeten uitreiken, een zekere 
vrijheid moet worden gegeven bij het toepassen der voor
schriften. 

Ik geloof, dat er verder geen opmerkingen zijn gemaakt, 
die nog beantwoording behoeven . 

De heer Soangkoepon : Mijnheer de Voorzitter! De Re
geering heeft gezegd, dat men ten aa.nzien van de vraag, of 
de politie al dan niet voor haar taak om ontdu iking van de 
voorliggende ordonnantie tegen te gaan, berekend is, ver
trouwen moet stellen in de gezagsorganen. Dat doe ik ook, 
maar dan rijst bij mij toch de vraag, hoe het dan te ver
klaren is, dat zij, die in bet binnenland de plattelandsbevol
king terroriseeren, in het bezit blijken van vuurwapens, die 
uiteraard niet door een vergunning gedekt zijn. Daarom beb 
ik de vraag gesteld, hoe de Regeering het clandestiene bezit van 
vuurwapens denkt tegen te gaan. Er is een regeling, maar 
in de practijk blijkt, dat aan deze regeling niet de hand kan 
worden gebouden. Daarop vestigde en vestig ik de aandacht 
der Regeering. 

Wat betreft de verlagin.g van de vuurwapenbelasting voor 
het bezit van vuurwapens voor landbouwkundige doeleinden, 
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zooals de Regeerillg terecht opmerkt, bcstäan Cl' verschillende 
jachtakten, maar deze jachtakteu betreffen toch meer een 
liefhebberij. De vuurwapens, waarop ik thans het oog heb, 
moeteIl echter gehouden worden in het belang van de bescher
ming van den landbouwkundigen aanplant. In de buitengewes
ten moeten verschillende landbouwers namelijk hun aanplant 
tegen vernielillg en beschadiging door bv. apen beschermen en 
daarvoor hebben zij vuurwapens noodig. 

(De heer Van Hel sdi n gen : Het kan ook met pijl en 
boog.) 

Dat is een verouderd wapen, een pijl en boog heeft de 
bevolking met meer. Als men geen vunrwapens meer heeft, 
moet men wel tot andere middelen zijn toevlucht nemen, maar, 
zooals ik reeds opmerkte, in 'l'apanoeli heeft het inn.emen van 
de vnurwapens der bevolking teil gevolge gehad, dat alle 
bevolkingsaanplantingen verwoest worden. Daarom vraag ik de 
Regeering in znlke gevallen een tegemoetkomende houding 
jegens de bevolking aan te nemen, omdat eigenlijk haar in,. 
komsten uit de producten luet zoodamg zijn, dat zij ook nog 
de vuurwapenbelasting kan betalen. 

Dan de kwestie van de vernietiging van de vuurwapens. 
De Regeering kan wel zeggen dat dit beter is, maar het is 
toch zonde van het geld. Ik heb het zelf meegemaakt, dat 
2000 geweren krachtens de vuurwapenordonnantie vernietigd 
werdcn, dus hoeveel kapitaal wordt daarmede niet weggegooid . 
Als dit productief werd gemaakt zou dit m~ns inziens toch 
veel beter zijn. Wanneer de Regeerillg daartegen echter 
bezwaar heeft, kan ik er niets aan doen. 

Ik hcb de gevolgen van de vuurwapenregeling in de In
heemsche maatschappij naar voren gebracht en ik hoop, dat 
de Regeering met m~n suggesties rekening zal houden, in ver
band met dc belangen van de bevolking. Ik heb dit voor
gebracht, omdat het ook de taak dcr Regeering is om de 
belangen van de bevolking te behartigen. 

De heer Blaauw: Mijnheer cle Voorzitter \ Ik zou gaarne 
nog een vraag willen stellen. Nu hedenmorgen van ver
schillende z~den vragen tot de Regeering gericht zijn, die 
niet in het Gedelegeerdenverslag zijn opgenomen en de Re
geering zoo welwillend is geweest, daarop in te gaan, zou ik . 
ook een vraag willen stellen. Het gaat hierom. 

Er zijn verschillende menschen in het bezit van vuurwapens, 
die daarvoor een pas gekregen hebben en daarvoor jaarlijks 
belasting moeten betalen. 

Nu is het ons allen bekend, dat die belasting op de vuur
wapens volstrekt met in evenredigheid staat met de waarde 
van de vuurwapens en in vele gevallen zijn de bezitters van 
een vuurwapen dan ook met in staat gebleken, de belasting 
te betalen. 

Bij de huidige regelillg loopt dit mt op inlevering van de 
vuurwapens, met het gevolg dat ze worden vernietigd. Ik 
zou den geachten Regeeringsgemaehtigde willen vragen, of in 
de uitvoeringsverordening niet een regelillg kan worden ge
troffeIl, dat dergelijke vuurwapens, die in handen zijn van 
I\lellschen, die ze regelmatig bezitten, in het geval daar
voor geen vuurwapenbelasting meer wordt betaald, worden 
verzegeld, zoodat de betrokkene het vuurwapen niet meer 
kan gebruiken en daarmede de reden van betaling van belasting 
yervalt, zonder dat het vuurwapen vernietigd behoeft te 
worden. 

(De heer Sos l' 0 had i koe s 0 e m 0: Zooals indertijd bij 
de motorvoertuigenbelasting het geval is geweest \) 

Iets dergelijks heeft men vroeger bij de motorvoertuigen
belasting gehad. Wanneer men die motorvoertuigen niet ge-

(Directeur Binnenlandseh Bestuur, Van Helsrungen.) 
bruikteJ konden ze verzegeld worden en wanneer de zegels 
verbroken werden, moest men er achteraf belasting voor betalen. 

De heer Drossaers, directeur van Binuenlandsch Bestuur: 
M~nheer de Voorzitter \ De heer Soangkoepon is nog evcn te
ruggekomen op de wenschelijkheid, de landbouwende bevolking 
wat meer tegemoet te komen en hij wijst erop dat in sommige 
gevallen bevolkingsaanplantingen totaal worden verwoest door
dat de menschen niet in het bezit zijn van vuurwapenen. 
Dergelijke alarmeerende berichten, dat in Tapanoeli bevolkillgs
aanplantingen totaal verwoest werden door wilde dieren, 
hebbeu de Regeering niet bereikt. 

(De heer Soa n g ko e pon: Het is al een paar jaar ge
leden \) 

Ik weet wel, dat in streken, waar de bevolking bijzonder 
last heeft vqn wilde dieren, die aan de aanplantingen schade 
toebrengen, het Bestuur zoo welwillend is, bonafide jagers 
lJ~een te roepen om te trachten op die wijze een eind te 
maken aan het vernietigen van zulke aanplantingen. En dat 
wordt dan vaak met succes gedaan . Wat betreft cle kwcstie 
van het clandestiene wapenbezit, dat in het binnenland voor
komt, zal de heer Soangkoepon wel weten, dat niettegenstaande 
het feit, dat er werkelijk zeer strenge maatregelen wordell 
genomen tegen het binnensmokkelen van vuurwapenen, dit 
toc4 nog wel voorkomt en dat dergelijke wapens dan in het 
binnenland verzeild raken is dau ook met zoo buitengewoon 
vreemd. Bestuur en politie oefenen echter zoo goed mogel~k 
toezicht uit. Verder is het natuurlijk min of meer aan het 
toeval overgelaten of clandestien wapenbezit ontdekt wordt. 
\Vanneer bijvoorbeeld bij een huiszoeking een dergelijk wapen 
wordt aangetroffen, wordt dit ook in beslag genomen. Ik ben 
er niet van overtuigd, dat daarnaast nog bijzondere maat
regelen noodig zouden Zijll. 

Voorts heeft het geachte lid, de heer Blaauw, nog een 
suggestie gedaan. Ik wil hierop antwoorden, dat ik deze 
suggestie gaarne wil overnemen. Als ik den heer Blaauw 
goed heb begrepen, gaat het hiel' om bezitters vall vunr
wapens, lieden, die te goeder naam en faam bekend staan, 
maar voor. wie de belasting op een gegeven moment wat te 
zwaar is, waaFdoor zij deze belasting met op tijd knnncn 
betalen en waardoor inlevering van de wapens noodznkel~k 
wordt. De heer Blaauw zou dan willen voorkomen, dat een 
dergelijk wapen vernietigd wordt. 

Wanneer de toestanden zoodanig zijn als de heel' Blaanw 
ze schetst, lijkt er mij veel voor te zeggen om dergelijke 
menschen tegemoet te komen, door de wapens te verzegelen 
of tijdelijk in te nemen, zonder tot vermetiging over te gaan, 
Ik wil dus gaarne de suggestie overnemen, en trachten een 
en ander in de regeeringsverordening op te nemen. 

De heer Van Helsdingen : Mijnheer de Voorzitter \ Dan 
is hiermede tegelijkertijd beantwoord de vraag, die ik ge
steld heb over het niet-verniet igen van vuurwapens in geval 
van vrijwillige inlevering ten gevolge van niet langer kunnen 
betalen der belasting. Het voorstel vall ons geacht medelid 
geeft een aanvaardbare oplossing. 

De Voorzitter: Hiermede is de behandeling van dit on
derwerp beëindigd en kan tot stemming worden overgegaan. 

De ontwerp-ordonnantie, als gewijzigd bij Nota van Wij
zigingen, wordt zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De vergadering wordt te 10.12 uur v.m. gesloten. 
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24stc VERGADERING - ZATERDAG 20 MAART 1937. 
Ingekomen stukkeI!. - Vraag of zal worden aangedrongen op verlenging van den termijn, gesteld voor de behandeling 
van de ontwerp-Suikerinvoerordonnantie 1937 (Ond. 164 ) en van de ontwerp-ordonnantie tot wijziging van de Suiker
overgangsregelinl\: 1937-1939 (Ond. 16ö ). - Wijziging en aanvulling van de Postspaarbankordonnantie (Olld. 13a). 

24ste VERGADERING. 

Ver g a der i n g van Zat e I' dag '20 M a a I' t 1937. 

(Bijeenroepingsuur : 9 voormiddag.) 

Ingekomen stnkken. - Vraag of zal worden aangedrongen 
op verlenging van den termijn, gesteld voor de behandeling 
van de ontwerp-Snikerillvoerordol1nalltie 1937 (Ond. 1 6 4) 
en van de ontwerp-ordonnantie tot wijziging van de Suiker
overgangsregeling 1937-1939 (Ond. 16 ö ) . - Wijziging en 
aanvulling van de Postspaarbankordonnantie (Ond. 1 33) . 

Voorzitter: de heel' F. H . DE HOOG. 

Tegenwoordig met den Voorzitter 12 leden, te weten: 

de heeren Blaauw, Van Helsdingen, Kan, Kerstens, Prawoto 
Soemodilogo, RoeIj, Soangkoepon, Soetardjo, Sosrolladikoe
Boemo, Thamrin en VerboolD. 

De Voorzitter : Geachte medeleden ! Ik open deze verga
dering. 

De Secretariz deelt mede, dat zijn ingekomen : 

A. Bericht van verhindering van den heer Wiwoho, wegens 
ziekte, om de vergadering van het College van Gedelegeerden 
bij te wonen. 

Dit bericht wordt voor kennisgeving aangenomen. 

B. De volgende Regeeringsbrieven en beschikking : 
. 1. Kabinctsbrieven \Tan den Gouverneul'MGeneraal van 15, 
16, 16, 16 cn 17 Maart 1937 Nos. 1, 1., 24, 25 en 15 ter aan
bieding van: 
a. een ontwerp-ordonnantie tot tijdelijke verlenging van het 

verbod van den invoel' van suiker (Suikerinvoerordonnan
t ie 1937) (Ond. 164); 

b. een ontwerp-ordonnantie tot wijziging van de suikerover
gangsregeling 1937- 1939 (Ond. 16ö ) ; 

c. een ontwerp-ordonnantie tot bekrachtiging van een lee
ningsbeslnit van den gemeenteraad van Makassar (Ond. 
166) ; 

d. een ontwerp-ordonnantie tot bekrachtiging van een lee
ningsbesluit van den gemeenteraad van Palembang 
(Olld. 167); 

e. een ontwerp-ordonnantie tot vaststelling van het aantal 
opcenten op de aanslagen in de inkomstenbelasting over 
1937, alsmede op de aanslagen in de vennootschapsbelas
ting bctrekking hebbende op tijdvakken, welker einde valt 
tussehen 30 Juni 1936 en 1 Juli 1937 (Ond. 168); 

De stukken worden gedrukt. 

2. Kabilletsbrieven van den Gouverneur-Gelleeaal van 12 
Maart 1937 Nos. 17, 19, 20, 21, 22 en 23 en vall 13 en 15 
Maart 1937 Nos. 22 en 19 houdende mededeeling, dat zijn 
vastgesteld : 
a. de ordonnantie ter voorkoming van prijsopdrijving van 

goederen, diensten of huren (Ond. 163); 
b. de ordonnantie tot opheffing van het verschil in rechts

toestand tnsschen Inlandsche burgers en negorij lieden in 
de Molukken (Ond. 124); 

c. de ordonnantie tot nadere wijziging van de verpondings
ordonnantie 1928 en de ordonnantie op de personeele be
lasting (Ond. 126); 

(Voorzitt er .) 
d. de ordonnantie tot handhaving van de regelen betreffende 

de berekening van het bedrag der afschrijvingen op de 
bezittingen van de Boekit-Asam-steenkolenontginning, de 
Oembilinsteenkolenontginning en de Landswaterkrachtbe
drijven (Ond. 148); 

c. de ordonnantie tot vaststelling van de rentepercentages, 
welke door oe Landsbedrijven verschuldigd zijn over bet 
in artikel 4, onder 1e a. der Indische Bedrijven bedoelde 
kapitaal (Ond. 12:1) ; 

f. de ordonnantie tot nadere wijziging van de bepalingen 
betreffende een gewijzigde toepassing, in bijzondere ge
vallen, van het Indisch Burgerlijk Pensioenreglement op 
eervol nit 's Lands dienst ontslagen departementshoofden 
(Ond. 129); 

y. de ordonnantie tot intrekking van de ordonnantie, houdende 
verbodsbepalingen betreffende het plaatsen van sero's in de 
vaarwaters leidende naar de r eede van Soerabaja (Ond. 
147) ; 

h. de ordonnantie tot aanvnlling van de "Regelen voor het 
administratief beheer voortvloeiende uit de Indische Comp
tabiliteitswet" (Ond. l IJIJ ) . 

3. Brief van den 1sten Gouvernements Secretaris van 16 
~raaI't 1937 No. 579/B houdende mededecling, dat het slot van 
de rekening van uitgaven en ontvangsten van Ncdcl'landsch
Indië over het dienstjaar 1933 in overeenstemming met den 
Volksraad is vastgesteld (Ond. 74). 

4. Als voren van 16 Maart 1937 No. 580/B betreffende 
voortzetting der contingenteer'îng van katoenen dekens. 

5. Als voren van 16 Uaart 1937 No. 581/B belreHende 
voortzetting van de contingentcCl'ing van don invoel' van 
badhanddoeken. 

6. Besluit van den Gouverneur-Generaal van 12 Maart 1937 
No. 15 bepalende, dat de duurte-toeslag, bedoeld in het besluit 
van 23 Januari 1937 No. 14 in de gevallen, waarin van een 
echtpaar man en vrouw beiden landsdienaar zij n, alleen wordt 
genoten door het gezinshoofd overeenkomstig diens nominale 
inkomsten vermeerderd met eventueel genoten overgangsin
komsten. 

De snb 2 t/m 6 genoemde stukken worden ter inzage gelegd 
tel' secretarie van den Volksraad. 

De Voorzitter: A a n deo r dei s de v r a a g 0 f hij 
de Re geering zal worden aangedrongen op 
verlenging van den voor de behandeling 
van deo n t w e r p - S u i k er i n v 0 e r 0 r cl 0 n n a n tie 
1937 (Ond. 16 4) eu de ontwerp-ordonnantie 
t ot wijziging van de Suikcl'Qvcl'gangsl'cge
I i n g 1937-1939 (0 n d. 16ö ) ges tel den ter mijn. 

Zonder beraadslaging en zonder hoofdelijke stemming 
wordt besloteu u iet op verlenging van deu termijn, voor 
de behandeling van deze ontwerpen gesteld, bij de Regee1'ing 
aan te dringen. 

De Voorzitter: Deze ontwerpen zullen dan na sluiting van 
de openbare vergadering in de commissies worden behandeld. 

Aan de orde is de behaudeling van de 
o 11 t w e r p - 0 r cl 0 n n a Jl tie tot w:ij z i gin gen a a n
v ti II i n g v a 11 deP 0 s t spa a l' ban k - 0 r don n a n
tie (Staats blad 1934 No. 653). (Ond. 133.) 

Deze ontwerp-ordollnantie wordt zonder beraadslaging en 
zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De vergadering wordt te 9.03 nur v.m. gesloten. 
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25ste VERGADERING - DINSDAG 30 MAART 1937. 

Ingekomen stnkken. - Su ikerinvocrordonnantie 1937 (Ond. 164). 

25ste VERGADERING. 

Vel' g a der in g van Din s dag 30 M a art 1937. 

(Bij eenroepingsuur : 9 voormiddag.) 

Ingekomen stukken. - Suikerinvoerordonnantie 1937 
(Ond. 164). - Wijziging "Suikerovergangsregeling 1937-
1939" (Ond. 16 ... ) . - Wijziging Koniuklijk Besluit betref
fende eredietvcrband (Ond. 132) . - Vijfde r apport der 
Commissie voor de Verzoekschriften. 

Voorzitter: de heer F. H. DE HOOG. 

Tegenwoordig met deu Voorzitter 13 leden, te weten: 

de heet'en B la auw, Van Helsdingen, Kan, Kerstens, 
Prawotosoemodilogo, Roep, Soangkoepoll, Soetardjo, Sosro
hadikoesoemo, Thaml'in, Verboom en Vliwoho. 

Regecl' in gsgclll8chtigde: de heer Hart. 

De Voorzitter: Geachte Medeleden! Ik open deze ver
gadering. 

De Secretaris deelt mede, dat zijn ingekomen : 

A. Telegram van den Isten Gouvernements Secretaris 
houdcnde mededeeling, dat de Directeur van Justitie mede 
is aangewezcn om voorlichting te verschaffen bij de behande
ling v,m de Snikerinvoerordonnantie 1937 (O nd. 164) . 

Wordt tel' inzage gelegd ter secretarie van den Volksraad. 

B. De volgende Regeeringsbrieven en beschikkingen: 
1. (Kabinetsbricf van den Gouverneur-Generaal van 18 

:i\fnal't 193ï No. 12 tel' aanbieding va n twee ontwerp·ordon
nanties ondcl'scheidenlijk strekkende tot herziening en 
nadere vaststelling van de "Subsidie-ordonnantle 'Vestcrsch 
lager ondcl'w \j s" en tot herziening en nadere vaststelli ng van 
de "Mulo-subsidie-ordol1nantie" . (Ond. 169) . 

2. Als voren van 20 Maart 1937 No. 2 houdende uitnoo
di gi ng, krachtens art. 89 1. S., om het ontwerp van een 
ordonnantie tot vaststelling van een nieuw reglement op het 
verleenen van verlof naar het buitenland aan burgerlijke 
landsdienarcn opnieuw in behandeling te nemen. (Ond. 25 
- Stul,ken 13--15). 

De stukken worden gedrukt. 

3. Kabinetsbrief van den Gouverneur-Generaal va n 19 
Maart 1937 No. 44 houdende mededeeling dat is vastgesteld 
de ordonnantie houdende nieuwe voorschriften omtrent in-, 
uit- en doorvoer, lossing, bezit, handel cn vervoer van vuur
wapens, busltruit en munitie en aanvulling en wijzig ing van 
het Reglement op de Strafvordering, het Inlandsch Regle
ment, het Rechtsreglement Buitengewesten en de Zegelver
ordening 1921. (Ond. 88). 

4. Brief van don l sten Gouvernements Secretaris van 25 
Man rt 1937 No. 646ajB betreffende voortzetting vall de con
tingcntcering van den invoer van sanitair aardewerk. 

5. Beslnit van dün Gouverneur-Generaal van 16 Maart 
1937 No. 34 houdende eervol ontslag van L. V. Alsdorf ui t 
's Lands dienst. 

6. Als voren van 20 Maart 1937 No. 27 houdende machti
ging, krachtens art. 105 I. S., aan den directeur van Econo
mische Zaken om te beschikken over de bij een aanvullende 
begl'ootin g toegestane fondsen ten behoeve van een uitbreid ing 
van het personeel van het Centraal Kantoor vo~r de 
Statistiek 

7. Als voren van 22 Maart 1937 No. 1z houdende 
opdracht van het dagclijksch beleid der zaken aan den 

Handelingen. Zittingsjaar 1936---1937. 

(Soangkoepon. ) 
Vicc-Prcsident van den Raad van Ned.-Indië gedurende de 
voorgenomen reis van Zijne Excellentie den Gouverneur
Generaal naar Semarang, Soerabaja, Bali en Lombok. 

8. Als voren van 23 Maart 1937 No. 17 houdende nadere 
vaststelling van de duurtetoeslagen voor de residentie Djam
bi en Palembang. 

De sub 3 t jm 8 genoemde stukken worden tel' inzage 
gelegd ter secretarie van den Volksraad. 

C. De volgende tel' kennisneming ontvangen bescheiden : 
1. Afschrift van den brief van den dil'ectem van Bin

nenlandsch Bestuur aan den Gouverneur-Generaal van 21 
Maart 1931 No. AI. 30/2j12 betreffende de motie van den 
regentschapsraad van Indramajoe inzake de schnldbevrijding 
van de bevolking van dat regentschap. 

2. Besluiten van den directeur van Binnenlandsclt Bestuur 
houdende machtiging tot het doen van ui tgaven in verband 
met de bevolkingsrubberrestrictie. 

3. Motie van de vereeniging van gepensionneerden te 
Djombang, waarbij wordt verzocht om, voor zoaver zij zulks 
nog niet hebben, aan ondcrscheiden landsdi enaren of ge
pensionneerde landsdienaren het foru m privilegiatum te 
verleenen. 

De stukken worden ter inzage gelegd tel' secretarie van 
den Volksraad. 

De Voorzitter: A a n deo l' dei s deo nt wel' p -
o rdonn a nti e tot tijde lij ke ve rl eng in g van 
het verbod van den Invo er van suiker 
c".Suikerinvoerordonnan~c 1937"; Ond. 164), 
a ls geW IJZI g d bIJ Nota van IJzlging (Stuk 6) . 

De heer Soangkoepon: Mijnhem' de Vool'zitter! Volgens de 
Memorie van Toelichting heeft de Regeering verklaard, dnt 
als voorwaarde voor de verlenging van het invoer
verbod, aan de N.1. V. A. S. de verplichting is opgelegd 
op de binnenlandsche markt een redelijken prijs te blijven 
handhaven, waarbij dus zoowel de binnenlandsche consument 
als de suiker verwerkende industrie hier te lande zullen zijn 
gebaat. Deze redelijke prijs is nader dool' de R.egeering in 
de Memorie van Antwoord verduidel ijkt in de defiuitie, dat 
de prijs, waarvoor dool' N. I. V. A. S. voor binnenlandsehe 
consumptie bestemde suiker wordt verkocht, voorshands gelijk 
zal zijn aan de opbrengst, welke kan worden verkregen bij 
verkoop van suiker met bestemming SingapOl'e. Deze prijs 
voor de binnenlandsche markt wordt dus ni et door de be
staande prijsverhoudingen hi er te lande, doch geheel door 
Singapore-markt of clie va n het buitenland beheerscht. 

'Vanneer de Regeering verder zegt, dat het principieele 
voordeel van zulk een prij ssystcc l11 is, dat dan de suikerin
dnstrie onder de huidige verbeterde omstandigheden slechts 
bescherming wordt verleend tegen abnormale, prijsbedcrven
de invloeden en dat verder de toestand wordt verkregen, 
als ware Nederlalldsch-Indië een vrije markt, dan geldt cle 
r edelijkh eid van den door haar genoemden prijs alleen de 
suikerindustrie hier te lande en zeker niet de consumenten 
en de suiker verwerkende industrie hier te lande; trouwens 
uit de bijlage van de Memorie van Antwoord is gebleken, 
dat in het jaar 1936 nog mogelijk was 851 644 kg tegen een 
totalen prijs van f 344896 suikerwerk in deze gewesten in 
te voeren . Dit pleit toch wel voor de omstandigheid, dat 
de prijs van suiker voor de consumenten hier te lande nog 
abnormaal hoog is. Wanneer de buitenlandsche suiker, die 
tot suikerwerk wordt , 'e.l'werkt en op dit suikel."werk, na 
berekening van \"I"acht en invoerrecht, nog behoorlijke win
sten kunnen worden gemaakt, terwijl de loonen in het buiten· 
land belangrijk hooger zijn dan hiel" te lande dan behoeft 
het mijns inziens geen nader betoog, dat voor de hicr te 



322 

25ste VERGADERING - DINSDAG 30 MAART 1937. 

Suikerim'oerordonnantie 1D3ï (Ond. 164). 

(Soangkoepon. ) 
lande geproduceerde suiker van de eigen consumenten hier 
te lande nog veel te hooge prijzen worden geëischt. 

(De heer Har t, directeur van Economische Zaken: Blijkt 
dat uit het voorgaande ! ) 

Ja, wanneer de suikerwerkindnstrie buitenlandsche suiker 
kon gebruiken, behoefde zij minder voor haar grondstoffen 
te betalen. 

Indien dus ons geachte medelid, de heer' Prawoto, van 
oordecl is, dat de prijs van de binnenlandsche suiker voor 
de suikerwerkfabrieken nog steeds hooger is dan de buiten· 
landsche prijzen, terwijl daarboven nog een accijns wordt 
opgelegd, zoodat ten gevolge van een en auder het voor 
genoemde industrie zeer moeilijk wordt de buitenlandsche 
concurrentie het hoofd te bieden, behoeft mijns inziens 
aan de juistheid van deze meening niet te worden getwijfeld. 
Dc door de Rcgcering zelf ten deze gegeven inlichtingen 
zijn mijns inziens afdoende om de conclusie te trekker •. dni 
ons geacht medelid, de heer Pr",voto, hierin gelijk heeft en 
daarom begrijp ik ui et, waarom de Regeering het in het 
Gedelegeerden-verslag uitgesproken oordeel van eenigol 
leden, dat de binnenlandsche suikerprijzen nog altijd te hoog 
zijn, niet kan deelen. 

Nederlandsch-Indië heeft een overvloedige productie van 
suiker gehad, welke de Regeering aanleiding heeft gegeven, 
om de productie hier te lande te beperken en niettegenstaan
de deze overproductie betalen de hier te lande aanwezige 
consumenten nu hoogere suikerprijzen dan in een tijd, 
toen de overproductie DOg niet bestond. Vóór een 
bestaan van deze overproductie betaalde men voor een 
kattie witte suiker 4 cent en met de overproductie 
thans 5% cent, hetgeen overeenkomt met den prijs van 
respectievelijk .f 0.064 en .f 0.088 pcr kg en dus een priis
verhooging van 37V2% beteekent. Ik vraag mij ai, waarom 
de Regeering deze prijsverhooging van 37112% niet al te hoog 
vindt en dat nog wel in een tijd, dat men o\"er een ovcr· 
vloed van suiker hier te lande zonder eenig bezwaar zou 
kunnen beschikken, terwijl daarbij het volks inkomen steeds 
lager is geworden. 

In deze tijden van productiebeperking hier te lande, 
wordt voor Britsch-Indië de mogelijkheid geopend haar 
suikercultuur uit te breiden, terwiil dc suikerexport uit 
deze gewesten naar China is verminderd. Ik vraag mij af, 
of dit anes zijn oorzaak niet vindt in de al te groote beper
king van de productie van de Javasuiker. Indien Neder
landsch-Indië haar suikermarkt wenscht te behouden, dan 
is mijns inziens haar allereerste taak om haaf suiker aan
houdend in groote hoeveelheid tegen een lagen prijs aan de 
consumenten zoowel hier te lande als in het buitenland te 
verkoopen. 

(De hcer Har t, directeur van Economische Zaken: 
Hebben wij dat dan uiet gedaan T) 

In het binnenland niet. 
(De heer Har t, directeur van Economische Zaken: 

In China wel. ) 
In het binnenland is het niet gedaan, dat bedoel ik. 

Wanneer wii een markt wiJJen behouden, moeten wij die 
markt lDet !!oedkoope suiker overstroolDen. Dat lDoet dus 
ook in het binnenland geschieden. 

Het doel is nimmer te bereiken, indi en de Regeering door 
haar maatregelen de suikerproductie beperkt. 

Het is derhalve niet uitgesloten - ik durf het niet met 
zekerheid te zeggen - ..... ....... ....... .. 

(De hcer Har t, directeur van Economische Zaken: 
Dat is maar goed ook.) 

Ik ben namelijk niet zoo goed op de hoogte. 
(De heer Har t J directeur vall Economische Zaken: 

U leest anders de stnkken geregeld.) 
Het is dus mijns inziens derhalve niet uitgesloten, dat de 

uitbreiding van de suikercnltnur in Britsch·lndië en de 
vermindering van den afzet van Javasuiker naar China 

natuurlijke gevolgen zijn van onoordeelkundige productie· 
beperking hier te lande. Wil de Javasuiker haar markt 
behouden, dan moet men de productie ervan zooveel mogel U k 
verhoogen en de wereldmarkt - gelij k een bandjir - daar
mede overstroomen. Indien dit aanleiding kan geven tot 
het invoerverbod van suiker in deze gewesten, dan acht 
ik dit logisch, doch het is mijns inziens uiet logisch en niet 
redelijk, dat de consumenten hier te lande hoogere prijzen 
dan het buitenland moeten betalen voor een prodnct, da t 
geheel in deze gewesten is gewonnen en verwerkt, zooals de 
suiker. 

(De heer Har t, directeur van Economische Zaken: Wilt 
U everi een voorbeeld noemen T) 

De suiker wordt hier verwerkt in suikerwerken - ik heb 
daar ZQoeven al op gewezen - ~n ik vind dan een verhoogitlg 
van den suikerprijs van 4 tot 5% cent al te veel. 

-(De heer Har t, directeur van Economische Zaken : Het 
betreft hier heel wat anders; ik zal er U dadclijk op ant
woorden !) 

De Regeering mag naar mijn bescheiden meening deze wijzc 
van behartiging der a lgemcene belangen niet langdurig latcn 
voortbestaan, omdat dit lijll1'echt ingaat tegen haar eigen taak 
als Regeeril1g; immers daardoor behartigt Zij praktisch 
veel meer de belangen van het buitenland dan die van dcze 
gewesten, welke aan haar zorgen zijn toevertrouwd . 

De Regeering heeft in de Memorie van Toelichting vel'· 
klaard, dat er nog altijd gevaren dreigen in den vorm der 
mogelijkheid van den invoer van buitenlandsche suiker tot 
zeer lage prijzen dan wel van herinvoer van Javasuiker van 
uit Britsch-Indië, waar deze suiker bij de liquidat ie van 
speculatieve positie meermalen wordt aangeboden tegen prij. 
zen aanmerkelijk beneden den prijs, waarvoor zij js gekocht, 
terwijl zij met uit Britsch-Indië leeg terugkeercnde rij st
schepen zeer goedkoop naar Nederlandsch·lndische bestem· 
mingen kan worden vervoerd. 

(De heel' Har t, directeur van Economische Zaken : 
Ut Britsch-Indië 1) 

Ja, tenminste van Rangoon! 
(De heer H a l' t, directeur van Economische Zaken: 

Maar dat ligt niet in Britsch·lndië!) 

De Voorzitter : Ik mag eeu zekere gemoedelijkheid wel, 
maar als het een gezellig babbeltje wordt, moet ik el' toch 
tegen opkomeu! 

De heer Soangkoepon: Miinheer de Voorzitter! Is het 
wel juist, dat uit Britsch·lndië leeg terugkeerende rijstsche· 
pen komen I Ik zou zeggen, dat de rijstschepen, juist u it 
Britsch·lndië en o.a. die van Rangoon volgeladen behooren 
te zijn met rijst, welke bestemd is voor de buitengewesten, 
zooals het gewest Oostkust van Sumatra en andere streken. 

Ook het scheppen van de mogelijkheid tot wederinvoer 
van Java-suiker in Nederlandsch-I.ndië tegen lagere prijzen 
komt mij zeer absurd voor, omdat men op die wijze ten 
koste en ten nadecle van de belangen van deze gewesten voor· 
deelen in den schoot van het buitenland heeft geworpen. Wan
neer voor de buitenlandsche suiker de mogelijkheid wordt 
geopend om hier te lande haar afzetgebied te vinden, dan 
is bet dus veel aannemelijker, wanneer men verklaart, dat 
de prijzen van de Java·suiker voor de hier te lande aan
wezige consumenten veel hooger zijn dan de buitenlandscbe. 
Indien dit juist is, dan is het onredelijk, dat het invoerverbod 
van suiker wordt uitgevaardigd, onredelijk tegenover het 
buitenland en onredelijk tcgenover de consumenten en de sui
kerwerkindnstrie hier te lande en dit alleen ten voordeele van 
eene kleine groep suiker-producenten op Java. 

Nu de productie en de afzet van de suiker eenmaal gere· 
geld ziju en de handel geleidelijk een normaal aspect begint te 
verkrijgen, kan ik mij aansluiten bij de in het Gedelegeerden. 
verslag geuite meening, dat er thans bezwaarlijk van buiten-
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Suikerinvoerordonnantie 1937 (Ond. 16<1) . 

(Soangkoepon. ) 
gewone omstandigheden, zooals in de considerans van dit 
ontwerp tot uiting is gebracht, gesproken kan worden; trou
wens de toestand van enkele jaren terug is niet meer gelijk 
als tbans; wij gaan nu een beteren tijd tegemoet. 

'l'en aanzien van de toe te passen straf, voorgeschreven 
in artikel 3 van de voorliggende ontwerp-ordonnantie kan 
ik meer voelen voor het standpunt der Regeering. Ik voel 
Cl' dus meel' voor, om de strafbaar gestelde feiten als misdrijven 
te kwalificeeren, omdat daarbij ook voor de toepassing van 
de op te leggen straffen een overtuigend bewijs wordt ver
eischt. De veiligheid van de verdachten is meel' gewaar
borgd bij misdl'ijf- dan bij overtredingszaken. 

Naar aanleiding van de in het Gedelegeerdenverslag ge
stelde \'Taag betreffende de toepasselijkheid van deze en 
dergelijke ordonnanties voor zelfbestuursgebied, of el' naar 
bet oordeel del' Regeering geen aanleiding is terzake een 
wetswijziging tel' hand te nemen dan wel in de betrokken 
politieke eontracten een duidelijke clausule betreffende de 
toepasselijkverklaring van algemeene vcrol'déningen op te 
nemen, heeft de Regeering in de Memorie van Antwool'd 
medegedeeld, dat na de totstandkoming van de nieuwe po
litieke contracten en de nieuwe zelfbestulll'Sregelingen, welke 
naar het zich laat aanzien in den loop van dit jaar zal 
plaats vinden, door een daarin opgenomen duidelijke clausule 
iedere twijfel omtrent de toepasselijkheid op zelfbesturende 
landscbappen van deze en soortgelijke rcgelingen uitgesloten 
zal zijn. 

'1I1aa1', Mijnheer de Voorzitter, dit beteekent toch, dat deze 
twlifel blijft bestaan van af de inwerkingtreding dezer ont
werp-ordonnantie, d.i. van af 1 April 1937 tot het tijdstip, 
dat die nieuwe politieke contracten en nieuwe zelfbestuurs
regelingen tot stand zullen ziin gekomen. 

Wordt daardoor de innerlijke waarde van artikel 6 van 
deze ontwerp-ordonnantie ' niet eenigszins krachteloos ge
maakt ' 

Ik denk, dat deze toepasseliikverklarinfl op zelfbesturende 
gebieden geen wijziging behoeft van de politieke contracten; 
immers in een van de artikelen van deze contracten is dit 
reeds voldoende geregeld. 

In de lange politieke contracten ter Oostkust van Sumatra 
b. v. is hierin reeds voorzien bij artikel 16, alinea 1, sub f, 
terwiil een soortgelijke regeling te vinden is in de z.g. korte 
politieke contracten, zood.,t het voor de Regeering in het 
onderwerpelijk geval alleen noodzakelijk is, om deze ordon
nantie ook toepasselijk te verklaren op zelfbestuursonder
hool'i~cn. 

El' kan dus op grond van de bestaande politieke contrac
ten volstaan worden met het artikel 6 \'an de voorliggende 
ontwerp-ordonnantie als volgt te l'edigeeren: I 

"Deze ordonnantie is mede van toepassing op persunen, 
behoorende tot de Inlandsche bevolking in rechtstreeks en 
niet-rechtstreeks bestuurde gebieden, welke aan de rechts
macht Vfln den lnheemsche rechter is onderworpen." 

Mijnheer de Voorzitter! In alinea 2 van artikel 2 van deze 
ontwerp-ordonnantie wordt gesproken van artikel 3 del' Suiker
uitvoer-ordonnantie 1937. 

Berust di t niet op een vergissing, omdat, naar ik vernomen 
heb, deze ordonnantie nog niet bestaat' Of wil de Regeering 
daarmede de Suikeruitvoer-ordonnantie 1936 bedoelen' 

In de Memorie van Toelichting wordt verder medegedeeld, 
dat de basisprijs voor superieure hoofdsniker van f 6 pel' kg 
onveranderd is gebleven. Moet het woord "Irilogram" niet ge
wijzigd worden in de woorden "honderd kilogram'" 

(De heer Har t, directeur van Economische Zaken: Ik 
geloof, dat U daarin geUjk heeft.) 

Er bestaat zeker geen bezwaar tegen een invoerverbod, des
noods een algeheel invoerverbod van suiker in deze géwesten 
uit te vaardigen, mits daarmede ook rekening wordt gehouden 
met de werkelijke belangen van de hier te lande aanwezige 
consumenten en de suikerwerkindustrie in deze gebieden. 

(Prawoto.) 
Kan de Regeering mij nu verzekeren, dat deze belangen met 

de totstandkoming van deze ontwerp-ordonnantie niet zullen 
worden geschaad, of wel betel' zullen worden gediend' 

De heel' Prawoto: Mijnheer de Voorzitter! Bij de behan
deling van de ontwerp-suikerinvoerordonnantie in den 
Volksraad ben ik een van degenen geweest, die gepleit hebben 
voor afschaffing van de vrijstelling vermeld in artikel Ivan 
het ontwerp. In die vrijstellingen komen suikereindproducten 
voor, b.v. het suikerwerk. Wij hebben hiel' een suikerwerk
fabriek, hoewel die fabriek zich nog niet heeft georiënteerd 
ten aanzien van het maken van kwaliteitssuiker. Wanneer 
men nu een invoerverbod toepast op suikerwerk, zou dat 
misschien een stimu lans Inmnen zijn voor het maken dool' de 
suikerwerkfabrieken alhier van kwaliteitssuiker. 

Mijnheer de Voorzitter! In de laatste alinea van de 
toelichting op artikel 1, voorkomende in de Memorie van 
Antwoord staat te lezen., dat de suikerwerken, hier vervaar
digd, in kwaliteit samenvallen met die van Japan. l\fen zou 
dus logisch kunnen l'edeneeren door te zeggen, wanneer 
daarbij de belangen. del' Indische suikerwerkiudustrie in 
aanmerking worden genomen, dat de grondstoffen, hier 
benoodigd voor de suikerwerken dan toch minstens even veel 
moeten kosten als voor de suikerwerken, die verkrijgbaar 
worden gesteld iu Japan. 

Nu heb ik hiel' voor mij een lijst, die ik van bet Kantoor 
voor de Statistiek heb gekregen. Daarin worden vermeld 
prijzen van suiker, die verkocht wordt op de buitenlandsche 
markten. ·Volgens de l\femorie vnn Antwoord wordt de prijs van 
de su iker voor de binnenlandsche markt even hoog gesteld 
als te Singapore geldt. Doch wanneer wij hierbij in beschou
wing nemen den staat, dien ik gekregen heb van het Kan
toor voor de Statistiek, die opgeeft de prijzen van de sui
ker op de buitenlandsche markten, dan zien we, dat te Singa. 
pore in Maart 1937 wordt betaald f 6,15; deze prijs is 
voor Japan f 5,40, voor Cllina f 5,65, voor Hongkong f 5,90, 
Oostkust van Britsch-Indië f 5.57% en Westkust van Britsch
Incl ië f 5,52%, alles pel' pico!. 

(De heer TI art, direetelll' "an Economische Zaken: En 
boe staat het met de itH'oerreehten, speciaal dan in Japan ') 

Uit deze cijfers blijkt, dat voor de grondstof, de suiker, 
nooelig voor het vervaardigen van suikerwerken, in Nedel'· 
landsch-IlHlië de hoogste prijs wordt aangelegd in vergelij
king met de naburige buitenlandsche markten en daal' komt 
dan hiel' de accijns nog bij. In verband met wat de Regeerings
gemachtigde interrumpeert over de invoerrechten zou ik hem 
de vraag willen stellen, hoeveel dat invoerrecht dan pel' 1\:0' 
bedraagt. ~faar ik wijs daarbij op een mededeeling van den 
Regeerillgsgemachtigde, den heel' Paerels, bij de vorige 
behandeling, dat de vrachtprijs van de suil<er van 
Java naar Japan v.v. per picolongeveer .f 1 bedraagt, dan 
komen we op .f 6,40 of ongeveer even hoog als de prijs te 
Singapore. Indien nu het JapanscllC invoerrecht ongeveer 
even hoog is als de accijns hier te lande, dan zouden de 
suikerwerken, vervaardigd op Java, ongeveer kunnen con· 
Cllrreeren met de Japansche. 'V"anneer we nu zien nanr den 
bij de Memorie van Antwoord overgelegd en staat, dan blijkt, 
dat de in Japan in 1936 ingevoerde 210677 kg suike,' een 
waurde vertegenwoordigde van f 63 088, hetgeen per kg 
neerkomt op 29 c, terwijl hiel' te lande volgens door mij 
verkregen inlichtingen, de suiker pel' kg op 42 c kom t. De 
conclusie is derhalve gerechtvaardigd, dat Blen voor dezelfde 
kwaliteit Java·suikerwerk minstens tweemaal zoo duur 
betaalt als \'001' het gelijkwaardige Japansche product. Ik 
zou van den Regeeringsgema chtigde willen vernemen of de 
Regeering niet genegen is, de suiker, bcnoodigd voor de 
vervaardiging van het suikerwerk hier te lande in prijs even 
hoog te stellen als het Japansche product, minus den accijns. 

In de ~iemorie van Antwoord zegt de Regeering voorts: 
"Tegen een verlaging "un den prijs uitsluitend vou 
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Suikerinvoerordonnantie 1937 (Ond. 164). - Wijziging "Suikerovergangsregeling 1937-1939" (Ond. 16ö). -
Wijziging .Koninklijk besluit betreffende credietvcrband (Ond. 132). 

(Prawoto.) 
de voor de suikerwerkindustrie bestemde suiker, welke 
iu verband met het vorenstaande niet noodzakelijk is te 
achten, bestaat bovendien het overwegend bezwaar, dat 
contrOle of deze tegen een specialen verlaagden prijs 
beschikbaar gestelde suiker inderdaad door de sniker
werkindnstrie wordt verwerkt en niet zonder verwerkt 
te zijn in consumptie wordt gebracht, niet of slechts met 
een zeer omvangrijk en kostbaar apparaat zon knnnen 
worden uitgeoefend." 

Naar aanleiding hiervan zou ik echter wiJlen wijzen op de 
methode, die bij de kinine en de spiritns wordt toegepast. 
De kinine b.v. krijgt, voorzoover ze door het gouvernement 
gratis wordt verstrekt, een andere kleur dan de consumptie 
kinine. Zou men op deze wijze nu ook niet de suiker, die 
wordt geleverd aan suikerwerkfahrikanten, ook niet een 
andere kleur kunnen geven dan de consnmptiesuiker voor 
de binnenlandsche markt! 

Er is hierbij nog een ander belang betrokken. Mij is 
bekend, dat aan de suikerwerkfabriek te Semarang, waar 
voorheen 400 arbeiders werk vonden, thans nog slechts 120 
man over zijn . Ook op het stuk van werkverschaffing is 
stimuleering van de Indische suikerwerk-industrie derhalve 
aan te bevelen. 

(De heer Van Hel sdi n gen: Heeft men misschien 
nieuwe machines toegepast j) 

Inderdaad. 
(De heer Kan: Dan wordt het begrijpelijk, dat er thans 

minder personen in de fabriek werkzaam zijn.) 
De nienwe machines worden tbans nog niet gebruikt. 

De heer Kan: Mijnheer de Voorzitter! Wij zullen straks 
van den geachten Regeeringsgemachtigde vernemen, of het 
al dan niet juist is, dat een zekere bescherming wordt ver
leend aan de buitenlandsche suikerwerkfabrieken. 

Wanneer hetgeen de heer Prawoto daaromtrent heeft ge
zegd, juist mocht zijn .... ..... 

(De heer H a I' t, directeur van Economische Zaken: Het 
is niet juist.) 

De geachte Regeeringsgemachtigde zegt, dat het niet juist 
is,. maar nu het uiet juist is zullen wij dus straks van den 
geachten Regeeringsgemachtigde vernemen een verklaring van 
de tegenstelling, die men zou kunnen putten uit de houding 
der Regeering. 

Ik geloof, dat het juist is - en de Regeering zal daarin 
wel met mij medegaan - waar de suiker hier geproduceerd 
wordt, de binnenlandsche suikerwerkindustrie te stimuleeren. 
Dat zal natuurlijk in mindere mate het geval zijn, wanneer 
de Regeering doende is - hoewel Zij het ontkent - om het 
de buitenlandsche suikerwerkindustrie gemakkelijker te ma
ken met de binnenlandsche suikerwerkindusLrie te concurree
ren. 

Het is een oude geschiedenis en ik hoop, dat de geachte 
Regeeringsgernachtigde straks met gegevens komt, waaruit 
zal blijken, dat er geen reden meer is hierover nog langer het 
woord te voeren. 

Ik heb zooeven met aandacht de rede van ons geacht 
medelid, den heer Soangkoepon, gevolgd en toen schoot mij 
te binnen, dat het gemakkelijk riemen snijden is van ander
mans leer. De heer Soangkoepon zegt uamelijk : waarom gaan 
wij de markten niet overstroomen met suiker, waarom gaan 
wij niet meer planten' De heer Soangkoepon heeft alleen 
verzuimd te verklaren, wie het moet betalen. De suikerin
dustrie lijdt reeds verlies en de vorige aanplant, die te groot 
was, gaf reeds aanleiding om critiek te oefenen. Nu heeft 
men ten gevolge van de veranderde omstandigheden eeu 
aanplant van clenzelfden omvang in den grond gebracht, 
maar als men wilde doen, wat de heer Soangkoepon wenscht, 
zou men dien aanplant moeten verdubbelen om de markten 
te kunnen Qverstroomen met suiker, maar wie zou dat moe
ten betalen j 

(Kan, Voorzitter, Verboom.) 
(De heer Soa n g koe pon: Als men wil coucnrree

ren, moet men goedkoop zijn en bij de huidige werkwijze 
kan men niet concurreereu. ) 

De Voorzitter: Deze interruptie wordt te lang, de heer 
Soaugkoepon kan in tweeden termijn het woord krijgen. 

De heer Kan: Mijnheer de Voorzitter! De heer Soang
koepon moet dus aangeven wie de verliezen zou moeten 
dragen. 

(De heer H a I' t, directenr van Economische Zaken: Ik 
hoor hier zeggen : Uit de rubbergelden.) 

De rubbergelden schijnen overal goed voor te zijn, blijk
baar ook voor het dekken van de verliezen van de suiker
industrie, maar ik geloof niet, dat de heer Prawoto in ernst 
meent, dat deze verliezen uit de rubbergelden moeten wor
den bestreden. De suikerfabrikanten zullen er geen bezwaar 
tegen hebben, maar ik geloof niet dat de heel' Prawoto het 
in ernst meent. 

De Voorzitter: Hiermede is de behandeling van dit onder
werp in eersten termijn van de zijde van den Volksraad 
beëindigd. 

Ten einde den Regeeringsgemachtigde in staat te stellen 
achtereenvolgens op de beide onderwerpen, die op de suiker
industrie betrekking hebben, te antwoorden, schort ik thans 
de behandeling van dit onderwerp op, terwijl ik aan de 
orde zal stellen Oud. 16~. 

Aan de orde is de behandeling van de 
ontwerp-ordonnantie tot wijziging van de 
s u i keI' 0 ver g a TI g S I' e ge l i 11 g 1937-1939 (S t a a t s
blad 1936 1\-0. 38 ; Oud. l.flö) , als gewijzigd bij 
Not a van Wij z i g in ge n (s tuk 6). 

De heel' Verboom: Mijnheer de Vootzitter \ Ik zou 
slechts een vraag willen stellen, waartoe ik ben gekomen bij 
een nadere lbestudeering van de stuk<ken. Ik heb mij nl. 
afgevraagd, of er wel voldoende aanleiding blijft voor een 
toerekening van stocks, wanneer er feitelijk geen stocks meer 
zijn. Het feit doet zich nl. voor, dat de stocks op 1 April 
kleiner zullen zijn dan de voorverkoop en van den nieuwen oogst, 
zoodat men, als men äit in aanmerking neemt, niet meer te 
maken. heeft met een positieve stock, maar met een negatieve 
stock. Is het daarom wel noodig, zou ik de Regeering wiJlen 
vragen, deze ingewikkelde regeling te handhaven' 

De Voorzitter : 
schorsing van de 
antwoord voor te 

Wenscht de Regeeringsgemachtigde een 
behandeling van dit onderwerp om zijn 
bereiden 1 

De heer Hart, directeur van Economische Zaken: 
Gaarne, Mijnheer de Voorzitter! 

De Voorzitter: Dan zal straks voortgegaan worden met 
de behandeling van de onderwerpen 164 en 16ö. 

Aan de orde is de ontwerp-ordonnant i e 
tot wijziging van het Koninklijk besluit van 
6 J u I i 1908 No. 50 (I n dis c hSt a a t s b 1 a d 
No. 542) hou den d e be p a I i n gen bet I' effe n d e 
het cred i etverband e n tot intrekkin g van 
deo I' don na nt i e van 17 Dec e m bel' 1909 
(Staatsblad No. 585), zooals deze sedert is 
g e w ij z i g den a a n ge v uI d, hou den d e a a n w ij
zing van de gewesten, waar geen crediet· 
ver ban d mag wor cl eng e v est i g d, e n van 
dec l' e die tin s t e 11 i n gen, ten b eh 0 e v e w a a 1'

van in d e overige gewesten alleen crediet
verband mag worden gevest i gd. (Ond. 132.) 
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Vijfde rapport del' Commissie voor de Verzoekschriften. 

(Soangkoepon. ) 
Deze ontwerp-ordonnantie wordt zonder beraaelslaging en 

zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voorzitter: A a n d e o l' dei s de be h a n d e-
1 i n g van h e t v ij f der a p por t van dec 0 m
rn i s s i e voo l' de ver z 0 e k s c h rif t e n i v e l' Z 0 e k
s c h rif t e n Nos. 1 e n 2, I U i den de: 

1. Verzoek, gedagteekend Djokjakarta 20 November 1932 
van R. Tjipto Nitiedhipoero betreffende het instellen van 
een civiele vordering. 

Regeeringsbrieven van 13 Maart 1933 No. 766/A, 12 Juni 
1934 No. 1413/A en 20 December d.a.v. No. 3045/A met bij
lage hebben op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toe
zendiug van een afschrift van bovengenoemde regeerings
brieven, hiervan mededeeling te doen. 

2. Verzoek, gedagteekend Benkoelen 17 Jannari 1931 van 
B. L. 'l'obing betreffende zijn ontslag. 

Regeeringsbrieven van 13 Juni 1931 No. 1439bID, 15 Febru
ari 1932 No. 413/C, 14 September 1932 No. 246/C, 8 Maart 
1933 No. 726/C, 9 Februari 1935 No. 1363/C met bijlagen 
hebben op dit verzoek betrekking. 

De commissie, betreurende dat de RegeerÎllg niet bereid 
is adressant financieel schadeloos te stellen gedurende het 
tijdvak liggend tusschen hct niet-eervol ontslag en de wijzi
ging daarvan in een eervol ontslag stelt voor ten aanzien val! 
het verzoek over te gaan tot de orde van den da g en adres
sant, onder toezending va n een afschrift van bovengenoemde 
regeeringsbrieven met bijlagen, hiervan mededeeling te doen. 

De conclusies der commissie omtrent de verzoekschriften 
Nos. 1 en 2 worden zonder beraadslaging en zonder hoofde
lij ke stemmin g aangenomen. 

De Voorzitter : A a n deo r dei s d e b e h a n d c
I i n g van ve r zo ek s c h rif tNo. 3, I u i cl e Il Cl e: 

3. Verzoek gedagteckend Djaga Ni Hoeta 12 December 
1932 van Ama Ni Moelak houdende bezwaren tegen een von
nis van een inheemsche rechtbank. 

Regeeringsbrieven van 12 Juli 1933 No. 203ï/A , 13 April 1935 
No. 927/A met bijlagen hebben op dit verzoek betrekking. 

Aangezien de eisch tegen adressant bij het onderwerpelijk 
vonnis is toegewezen op grond van ter terechtzitting onder 
ee(h~ afgelegde getuigenverklaringen stelt de commissie voor 
ten aanzien van het verzoek over te gaan tot de orde van 
den dag en adressant onder toezending van ecu afschrift van 
bovengenoemde regeeringsbl'ievcll met bij lagen, hiervan mede
deeling te doen. 

De hee l' Soangkoepon: Mijnheer de Voorzitter! Volgens 
adressant heeft hij oo rspronkelijk een gezegeld rekest over 
de onc1C1'havige kwest ie aan den controleur va n Sarnosir 
aangeboden, waarop hU evenwel geen antwoo rd heeft g'ckre
gen. 

Als gevolg hiervan heeft hij een ter zake handelend rek est 
aan dcn res id ent van '.l'apanocli, die tevens hoogste revisie
rechter voor de adatrechtbanken in de afdeeling Bataklan
don is, aangeboden, welk rekest echter aan adressa nt werd 
teruggezonden, omdat hij dit stuk lliet via den controleur van 
Saffiosil' heeft aangeboden. Volgens de Regeering geschiedde 
deze 1crugz.cndin~ krachtens het l'oT!.dschl'\l\"C!l VëlTI den 1'0-

sident van 'r"panoeli van 14 November 1928 No. 14455/9. 
Afgescheiden van de vraag, of adressant geen recht heeft, 

om zich tot den resident "an Tapanoeli te wenden, nu zijn 
eerste tot den controleur van Samosil' gericht rekest dool' 
dezen niet werd behand eld, komt het mij voor, dat dit rond-

Handelingen. Zi ttingsjaar 1936-1937. 

(Kan.) 
schrijven in strijd is met de grondgedachte en de strekking 
van artikel 45 der I. S., waarbij bepaald wordt, dat den Inlan
ders overal gelegenheid gegeven behoort te worden Om vrije
lijk - ik leg den nadruk op het woord "vrijelijk " , Mijnheer de 
Voorzitter - klachten in te leveren. De stipte nakolllÎllg van 
deze voorwaarde of eisc11, is aan de besturende ambtenaren 
opgedragen. 

Juist in dit verband rijst bij mij de VJ"aag, waarom de 
controleur van Samosir het bezwaar van adressant niet 
zelf dadelijk heeft onderzocht. Hiertoe bestaan des te meel' 
gegronde redenen., omdat adressant een analphabeet is. De 
noodzakelijkheid van znlk een onderzoek is ook bij de In
landsche rechtbanken met juridische voorzitters gevoeld en 
daarom is bij artikel 144 van het Rechtsreglement Bniten
gewesten daartoe een bepaling in het leven geroepen, waarbij 
geregeld wordt, dat de voorzitter van den landraad dan wel 
de magistraat vau de woon- en verblijfplaats van den Rnal
phabeet-eiseher of analphabeet-gedangde de zaak in schrift 
kan stellen. 

Het bezwaar van adressant strekt zich ui t tot het volgende: 
Volgens adressant heeft hij f 10 aan Polloeng tel' leen 

gegeven, waarvoor deze hem in tegenwoordigheid van vel'~ 
scheidene getuigen als onderpand of zekerheidstelling twee 
gouden oorbellen heeft gegeven. Ik moge Uwe aandacht 
vestigen, Mijnheer de Voorzitter, op de omstandigheid, dat 
deze wijze van transactie tot de gewone usances behoort tm;· 
schen analphabeten in de adatgebieden van Tapanoeli. Onder
tussehen zijn deze oorbellen in het ongereede geraakt, 
waarvan adressant-pandhouder na constateering ervan dade
lijk aan den pandgever (PolIoeng) heeft kennis gegeven, 
waarbij een bevredigende oplossing tusschen partijen dool' 
de betrokken adathoofden en andere waardigheidsbeIdee
ders in zijn kampong werd gegeven. Deze zaak werd bij 
een minnelijke schikking of vergelijk (het Z.g. perdamaian) 
afgedaan. 

Het is voor adressant onbegrijpelijk, dat de eisch van 
Si Djaoloan, met wien adressant ten aanzien van deze pand
geving niets te maken heeIt, dool' de kleine rapat t e 
PangOCl'OCl'an werd toegewezen. Hierom gaat 110t bezwaar van 
adressant. 

Het was mogelijk, dat de oorbellen aan Si Djaoloan toe
behoorden, doch - indien de verklaringen v::m adl'cssaut 
juist zijn - dan diende Dja Polloeng ten deze als gedaagde 
te worden aangemerkt, doch niet adrcS&'1nt. 

De Regeering heeft niet vcrklaard op welke wijze en onder 
welke voorwaarden de pandgeving van Si Djaoloon heeft 
plaats gehad en in hoeverre de bewering van adressant al dan 
niet juist js. Er bestaat blijkbaar geen schriftelijke overeen
komst terzake. Ook is uit de regeeringsstukken nict gebleken, 
of de door adressant genoemde getuigen, hoofden en waar
digheidsbekleeders al dan niet gehool'd zUn bi,i he! "oorbrengen 
vun den cisch van Si Djaoloan. 

H et is op die wijze moeilijk te bcoordeelen in hOC\'CITC hct 
bezwaaT van adTCSSal1t al dan niet gegrond is, 

Om deze kwestie met jnistheid te kunnen beoordeelen, is 
overlegging van het afschrift van hat betrekkelijk vonnis en 
dat van den revisierechter (resident van Tapanoeli) nood-
zakelijk. , 

Adressant ware dus te verzoeken om deze noodige stukken, 
voor de verkrij g ing waarvan hU als belanghebbende alleen 
de bevoegdheid heeft, alsnog aan 'den Volksraac1' te doen toe
komen. 

Aangezien de commissie zich evenwel met mijn zienswijze 
niet kan vereenigen, moge ik haar verzoeken een afschrift 
van mijn beschouwingen ten deze aan de Regeering, zoomede 
aan adressant te doen toekomen. 

De heer Kan, wd. Voorzitter van de Commissie voor de 
Verzoekschriften : Mijnheer de Voorzitter! Ik zou den 
geachten spreker te dezen aanzien guarne een vraag willen 
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(Voorzitter, ) 
stellen. Heb ik hem goed verstaan, dan was het de bedoeling 
van zijn rede, waar de Comrnissie voor de Verzoekschriften 
vooraf heeft verklaard, zich niet met zijn zienswijze te kunnen 
vereenigen, om haal' te verzoeken een afschrift van zijn rede 
te zenden aan adressant, 'opdat deze, wanneer de suppositie 
van den heer Soangkoepon jnist mocht blijken, verder het 
noodige te dezer zake zou kunnen doen. 

(De heer Soa n g koe pon: Zeker, maar ik heb de com
missie ook verzocht een zoodanig afschrift te zenden aan de 
Regeering, naar aanleiding van de circulaire van den resident.) 

De Commissie voor de Verzoekschriften heeft er geen 
bezwaar tegen, dat een afschrift van zijn rede ter kennis
neming zal worden gezonden aan de Regeering, zoowel als 
aan adressant. De commissie zal echter de Regeering niet 
verzoeken te dien aanzien nader te antwoorden. 

De conclusie der commissie, aangevuld door den Voor
zitter van de commissie, wordt zonder hoofdelijke stemming 
aangenomen . 

De Voorzitter: A a n deo r dei s de b eh a n d e
ling van de verzoekschriften Nos. 4 t/m 
31, luid e nde als volgt: 

4. Verzoek, gedagteekend Kawangkoan (Menado) 28 April 
1935 van L. A. Warokka, houdende bezwaren tegen een 
vonnis van den landraad te Menado. 

De commissie stelt voor, onder bepaling dat het verzoek
schrift ter kennis van de Regeering zal worden gebracht, 
ten aanzien van het verzoek over te gaan tot de orde van 
den dag cn .dressant hiervan mededeeling te doen. 

5. Verzoek, gedagteekend 16 April 1935 van Lo Joen 
Njan om pensioen C.q. herplaatsing. 

Regeeringsbrief van 16 Juli 1935 No. 1748/C met bijlage 
heeft op dit verzoek betrekking. 

Aangezien adressant, die niet in vasten dienst van den 
Lande is geweest, onder de gegeven omstandigheden geen 
aanspraak op pensioen of onderstand kan doen gelden, stelt 
de commissie voor ten aanzien van het rekest over te gaan 
tot de orde van den dag en hem onder toezending van bo
vengenoemden regeeringsbrief met bijlage, hiervan mede
deeling te doeu. 

Overigens stelt de commissie voor der Regeering in over
weging te geven aan adressant, zoo hij daartoe den wensch 
te kennen geeft, alsnog de ten onrechte voor de burgerlijke 
pensioen ingehouden contributie te doen uitbetalen en lIaar 
de vraag te stellen of Zij bereid is hem bij een eventueele 
vacature in de betrekking van tolk te doen herplaatsen dan 
wel hem in aanmerking te docn komen voor het verrichten 
van tolkendiensten tegen vacatieloon. 

6. Verzoek, gedagteekend Singa 16 April 1935 van Si 
Ngapit om O.a. vrijstelling van kerahandicnsten. 

Regeel'ingsbrief van 14 October 1935 No. 2490/A Illet bijlage 
heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adl'Ps~;:l.llt, onder toezen
ding van een afschrift van bovengenoemden regecringsbrief 
met bijlage, hiervan mededeeling te doen. 

7. Verzoek, gedagteekend Menado 18 October 1935 'Van 
H. S. Ticoalu, gemachtigde van Ang lIie Bo, betreffende een 
belastingaanslag. 

Aangezien adressant nog de normale weg openstaat van 
een verzoek aan de Regeering ten aanzien van de beslissing 
van den Rand van Beroep stelt de commissie voor ten aan
zien van het verzoek over te gaan tot de orde van den dag en 
"dressant hiervan mededeeling te doen . 

8. Verzoek, gedagteekeud Batavia 26 September 1933 van 
Mohamad Noch inzake het hem verleend eervol ontslag we
gens ongeschiktheid. 

Regeeringsbrieven van 21 Maart 1935 No. 730b/C en 9 De
cember 1935 No. 2861/C met bijlage hebben op dit verzoek 
betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen
ding van een afschrift va,n bovengenoemde regeeringsbdoven 
hiervan mededeeling te doen. 

9. Verzoek, gedagteekend Tapatoean 12 Maart 1931 van 
Caizal' inzake hct hem wegens ong;Jschiktheid verleend eervol 
ontslag uit zijn betrekking. 

Regeeringsbrieven van 9 Juni 1931 No. 1408a/D, 17 Juli 1933 
No. 2090/C en 16 December 1935 No . 2907/C hebben op dit 
verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toe
zending van een afschrift van bovengenoemde regeel'ings
brieven hiervan mededeelillg te doen . 

10. Verzoek, gedagteekend Kampoeng Soeka (Oostkust 
van Sumatra) 28 Mei 1935 van Si Ngoedi, betreffende be
noeming van een penghoeloe. 

Regeeringsbrief van 10 Jauuari 1936 No. 66/A heeft op dit 
verzoek betrekking. 

Aangezien het College van Gedelegeerden iu zijn openbare 
vergadering vau 27 November 1934 (HG 1934-'35, blz. 211) 
heeft heslist, dat het na kennisneming van de terzake door 
de Regeering verstrekte inlichtingen geen reden heeft om 
aan dc juistheid van de door de inheemsche rechtbank geno
men beslissing te twijfelen en aangezien betrokkene in dit 
verzoekschrift geen nieuwe gezichtspunten heeft geopend, 
stelt de commissie voor ten aanzien van het verzoek over te 
gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezending 
van een afschrift van bovengenoemden regceringsbrief, hier
van mededeeling te doen. 

11. Verzoek, gedagteekend Koema (Menado ) 10 October 
1935 van Loekas J anis c.s. houdende bezwa ren tegen een 
vonnis van een inheemsche rechtbank. 

Regeeringsbrief van 23 April 1936 No. 849/A heeft op 
dit verzoek betrekking. 

De commissie, den gang van zaken ten aauzlen van deze 
kwestie betreurende, stelt voor ten aanzien van het verzoek 
over te gaan tot de orde van den dag en adressanten, onder 
toezending van een afschrift van bovengenoemden regee
ringsbrief, hiervan mededeeling te doen. 

12. Verzoek, gedagteekend Talang Geroembak (Palem
bang) 24 December 1935 van Mchadi bin Soe'oer houdende 
bezwaren tegen een vonnis van een inheemsche rechtbank. 

Regeeringsbrief van 15 Mei 1936 No. 1019/A heeft op dit 
verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toe
zending van een afschrift van bovengenoemden regeerin gs. 
brief, hiervan mededeeling te doen . 

13. Verzoek, gedagteekend Kp. Gadjah (Karoland'en) 15 
November 1935 van Si Nera ngi houdende bezwaren tegen een 
vonnis van een inheemsche rechtbank. 

Regeeringsbrief van 15 Juni 1936 No. 1228/A met bijlage 
heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen
ding van eell afschrift van bovengenoemden regeeringsbl'ief 
met bijlage, hiervan mededeeling te d'oen. 
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14. Verzoekschriften, r esp. gedagteckend Balige 2 Juni 
1934 en 10 April 1935 van Cornelis Hoetapea, houdende be· 
zwaren tegen een beslui t van den Resident van Tapanoeli. 

Regee l'ingsbrief van 20 Juui 1936 No. 1303/A heeft op dit 
vel·zoek betrekking. 

Aan gezieu aau de bezwareu vau adressant geheel is tege
moet gekomen stelt de commissie voor ten aanzien van het 
verzoek over te gaau tot de orde vau deu dag eu adressant 
onder toezending van een afschrift van bovengenoemden 
"egeerin gsbrief, hiervan mededeeling te doen. 

JG . Verzoek, gedagteekend Tandjoeng Pasir (S. O. K. ) 
27 Juli 1935 van Abdoel Karim, houd ende bezwaren tegen 
een vonn is van een inheemsche rechtbank. 

Rege"'ingsbri ef van 26 Juni 1936 No . 1324/A heeft op dit 
verzoek betrekking. 

De com missie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toe
zending van een afschrift van bovengenoemden regeerings· 
bri ef, lliervan mededeeling te doen. 

16. Verzoek, gedagteekend Kp. Nangbelawan (Karolan
den) 20 December 1935 van Djenap alias Pa Bertah hou
dend e bezwaren onder anderen tegen zijn ontslag als Peng
hoeloe. 

Regeeringsbrief van 3 Juli 1936 No. 1364/A met bijlage 
heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toe
zC~lding Val~. een af~chl'ift van bovengenoemd en regeerings. 
bri ef met blJlage, hlervan mededeeling te doeu . 

17. Verzoek, gedagteekend Moearadoea 14 Februari 1936 
ya~. ?C in~.ezetenen van den pasar )10e81'a Doea tegen de 
mhJvlng b\J de marga Boeai Rawa n. 

Regeeringsbrief va n 6 Juli ]936 No. J368/A heeft op dit 
verzoek betrekking. 

De commissie stelt VOOl' ten aamden van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressanten, onder 
t oezending vau een afschrift van bovengenoemden regee
ringsbrief, hi ervan mededceling t e doen. 

18. Verzoek, gedagteckend Djoeng Bala i 20 Deeember 
1935, van Si K elin g, houdende bezwaren tegen een vonnis 
van een inh eemschc rechtbank. 

Rrgeeringsbricf van 28 Juli 1936 No. 1557/A heeft op dit 
verzoek betrekking. 

De commi ssie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gnnl1 tot de orde van den dag en adl'essant, onder toe
zcnd in ~ van een afschrift vnn bovengenoemden l'egeel'ings
brief, hiervan mcdedceling te doeu. 

19. Verzoek, gedagteekend Kp. Pajoeng (Karolanden) 
21 October 1935 van Si Nolon g houdende bezwaren tegeu 
eon vonnis van een in heemsche rechtbank. 

Rcgeeringsbrief van 28 Juli 1936 No. 1555/A met bijlage 
heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
t e gaan tot de orde Vfin den dag en adressant, onder toezen
din g' \'<Hl ('en afschrift van bovengenoemden regeeringsbricf 
met b\ilage, hiervan mededeeling te doen. 

20. Ongcdagteel<end verzoek, van Hadrianus Siahaän no
pens de instelling van het ambt van "K epala pasar" te 
rl'al'octocng . 

RegeeI"in gsbrief van 28 Juli 1936 No. 1556/A met bijlage 
heeft op dit ver zoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
t e gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toe-

zending van een afschrift van bovengenoemden regeerings
brief met bijlage, hiervan mededeeling te doen. 

21. Verzoek, gedagteekend Moente (Karolanden ) 14 
Maart 1936 van Vrouwe Si Noesoeni c.s. houdende bezwaren 
tegen een vonnis van een inheemsche rechtbank. 

Regeeringsbrief van 4 Augustus 1936 No. 1593/A met bij
lagen heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toe
zending van een afschrift van bovengenoemden regccrings
brief met b~lagen, hiervan mededeeling te doen. 

22. Verzoek, gedag teek end Namlln (KarolancIen) 12 Ja
nuari 1936 van Si Moeli merga Meliala hondende bezwaren 
tegeu een vonnis van een inheemsehe r echtbank . 

Regeeringsbrief van 12 Augustus 1936 No. 1654/A met 
bijla ge heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissi e stelt voor ten aanzi en van het verzoek over te 
gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezending 
van een afschrift van bovengenoemden r egeeringsbrief, hier
van mededeeling te doen. 

23. Verzoek, gedagteekend Talang 17 Augustus 1936 van 
R. Gandjar om toekenning van onderstand. 

Aangezien de bepalingen geen mogelijkheid openlaten tot 
toekennin g van onderstand, stelt de com missie voor ten aan
zien van het verzoek over te gaan tot de orde van den dag en 
adressant hiervan mededeeling te doen . 

24. Verzoek, gedagteekend Soekaradja 24 Maart 1936, van 
Batang, houdende bezwaren tegen ecn vonnis van een inheem
sehe r echtbank . 

Regeeringsbrief van 24 Augustus 1936 No. 1719/A met bij
lage heeft op dit verzoek betr ekk ing. 

De com missie stelt voor ten aanzie n van het verzoek over 
te gaa n tot de orde Vll n clen dag en adressant, onder toezen
ding- van cen afsehl' ift van bovengcnoemd en rcgccrin gsbrief 
met bijlage, hiervan med edeelin g te doen. 

25. Verzoek, gedagteekend Kampoeng Soerlakti (S.O.K.) 
20 April 1936, van Dalok marga Karo-Karo, houdende be
zwaren tegen een vonnis van een inheemscllC rechtbank. 

Regeeringsbrief van 24 Augustus 1936 No. 1720/A met 
bijlage heeft op dit verzoek betrekki ng. 

De commissie stelt voo l' ten aanzien v'an het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, oncler toe
zending van een af~chl'ift van bovcllg-enocrndcn l'eg(,cl' in gs
brief met b~lage, hiervan mededeeling te doen. 

26. Verzoek, gedagteekend Marbnu 24 December 1935 
van Lebai Mohamad Sjarif houdende bezwaren tegen eeu 
vonnis van een inh ecmsche rechtbank. 

Regeeringsbri ef van 3 September 1936 No. 1778/A met 
bijlage heeft op dit verzoek betrekkin g. 

D e commissie stelt voor ten aanzi en het verzoek over te 
gaan tot de orde vlln den dag en ach-cssant, onder toezen
ding van ccn nfschl'ift van bovengenoemden l'C'gccringsbricf 
met bijlage, hiervan mededeeling te (Wen. 

27. Verzoek, geclagteekend Batang 12 Maart 1936 van 
Raden Tjokrosoewirjo, Raden Nadi en Raclen Ibrahi m om 
verjenging van den hun toegekenden onderstand. 

Regeeringsbrief van 28 Septem bCl' 1936 No. 1978/C met 
bijlage heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en aclressanteu, onder toe
zend ing van een Cl I'schl'ift van bovengenoemden regcerings
brief met bijlage, hi ervan mededeeling te doen. 
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(Directeur Economische Zaken.) 
28. Verzoek, gedagteekend Kampoeng Tiga Binanga 28 

Januari 1936, van Sehrnalam marga Sebajang, houdende 
bezwaren tegen een vonnis van een inheemsche rechtbank. 

Regeeringsbrief van 19 October 1936 No. 2142/A met 
bijlage heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toe
zending van een afschrift van bovengenoemden l'egeerings~ 
brief met bijlage, hiervan mededeeling te doen. . 

29. Verzoek, gedagteekend Tondano 25 September 1935 van 
Gerard Ranti om onderstand. 

Regeeringsbrief van 31 October 1936 No. 2242/C heeft op 
dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over te 
gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezending 
van een afschrift van bovengenoemden regeeringsbrief, hier
van mededeeling te doen. 

30. Verzoek, gedagteekend Lawira (Nias) 8 April 1936 van 
Kalata mado Zega houdende bezwaren tegen een vonnis van 
een inheemsche rechtbank. 

Regeeringsbrief van 2 November 1936 No. 2251/A met bijlage 
heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over te 
gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezending 
van een afschrift van bovengenoemden regeeringsbrief met 
bijlage, hiervan mededeeling te doen. 

31. Verzoek, gedagteekend Silalahi (Tapanoeli) 19 Augus
tus 1935 van Paulus, houdende bezwaren tegen een vonnis van 
een inheemsche rechtbank. 

Regeeringsbricvcn van 28 Februari 1936 No. 448/A en 15 
Maart 1937 No. 557/A met bijlagen hebben op dit verzoek 
betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over te 
gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezending 
van een afschrift van bovengenoemde regeeringsbrieven met 
bijlagen, hiervan mededeeling te doen. 

De conclnsie op de verzoekschriften Nos. 4 en 5, 7 tot en 
met 9 en 11 tot en met 31 worden achtereenvolgens zonder 
beraadslaging en zonder hoofdelijke stemming aangenomen, 
terwijl de conclusies op de verzoekschriften Nos. 6 en 10 worden 
aangehouden. 

De vergadering wordt te 9.43 uur v.m. geschorst en te 10.20 
uur v.m. hervat. 

De Voorzitter: Aan de orde is de voortzetting 
der b e h a TI del i n g van deo n t Wel' p - 0 I' d 0 !l !l a n
tie tot n;\~i,ing van de' s-
r ling 41 ~939 (Staat 

ijzigd bij 
6) . 

De behandeling is gevorderd tot aan het r egeeringsant
woord in eersten termijn. 

De heer Hart, directeur van Economische Zaken: Mijn
heer de Voorzitter! Op Uw verzoek zal ik eerst antwoorden 
op de vraag van den heer Verboom ten aanzien van de suiker
overgangsregeling. Men kan zich inderdaad afvragen of, ge
zien de belangrijk gewijzigde voorraattpositie van de Nivas, 
op het oogenblik een toerekcningsregeling nog noodig is. Nu 
zou ik in de eerste plaats even de aandacht willen vestigen 
op de materieele zijde van de zaak en er den heer Vel'boom 
op willen wijzen, dat cr op het oogenblik technisch inderdaad 
misschien geen voorraden zijn wanneer men een vergelijking 
treft tusschen dc verkoopscijfers in totaal en de voorraden in 

totaal. Maar men moet niet verg<>ten., dat daarbij belangrijke 
verkoopen zijn. nit den oogst 1937, tel~vijl men de ,koopers 
niet kan dwingen, genoegen te nemen met suiker van 1936 
en nu is er nog een belangrijke voorraad van suiker 1936 
- ik heb de cijfers op het oogenblik niet precies in mijn 
hoofd - die per 1 April a.S. nog rond 200000 lOlI zal bcdragen. 
In dit opzicht moet de toereken.i.ng dus wel worden toegepast. 

Dat er prodncenten zijn, die voorraden hebben en andere, die ~ 
deze niet hebben, komt voor een belangrijk deel, omdat een aan
tal producenten acht hebben geslagen op de mededeelingen van 
de Regeering in den Volksraad en er voor hebben gezorgd, geen 
voorraden meer te hebben, terwijl anderen voorraden hebben 
geproduceerd door grooteren aanplant. Deze laatsten deden dit , 
op eigen risico en wisten, dat ze het op eigen risico deden. Nu 
zou het onbillijk zijn, indien de Regeering, om het zoo uit te ~ 
drukken, thans haar draai nam in de gewijzigdc omstandig
heden en zou afstappen van het standpunt, dat Zij blijkens 
verschillende vrocgere uitlatingen in den Volksraad innam, 
m.a.w. dat Zij de toerekening, die Zij in uitzicht had gesteld en 
waarop verschillende fabrikanten hun prodnctie hebben 
gebaseerd, in den steek liet. Dat is de reden, waarom de ( 
Regeering het toch noodzakelijk acht deze maatregelen te 
treffen, omdat zij eenvoudig een gevolg zijn van mededee
lingen en wettelijke maatregelen en voorzieningen j van het 
rapport van de suikerregeHllgscommissie van destijds, enz., 
die nu moeten worden vervolgd. 

De Voorzitter: Aangezien geen der leden meer het woord 
over dit ontwerp verlangt, .kan thans worden overgegaan 
tot de stemming over het ontwe.rp. 

De ontwerp-ordonnnntje, als gewijzigd bij Nota van Wlj
zigingcn (stuk 6), wordt zonder hoofdelijke stemming aan
genomen, 

De Voorzitter: Aan de orde is de voortzet
tin g der behandeling v ·an de ontwerp
ordonnantie tot tijdelijke verlenging van 
het ve rbod van den invoe;r van suiker 
(, u ik' nv 0 e r 0 ~ cl 0 t . e 19.37"; 0 n d. 164), 

IJ \)Zlging (stuk 6), 

De behandeling is gevorderd tot het regeeringsantwoord 
in eersten termijn. 

De heer Hart, directeur van Economische Zaken: Mijn
heer de Voorzitter! Ik zal bij mijn antwoord vrij kort 
kunnen zijn, aangezien slechts een drietal sprekers over dit 
ontwerp het woord hebben gevoerd. 

Ik ontmoet dan in de eerste pl."ts hct geachte lid, den heer 
Soangkoepon. U zult mü veroorloven, Mijnheer de Voorzitter, 
dat ik de weidscbe voorstellen van het geachte lid, die ik zou 
willen noemen de Ncw Deal van het geachte lid, voorbijga. Het 
denkbeeld, om in cen tijd van rceds groote overprod uctie bij 
een zeer belangrijke inkrimping - tot op Y5 van de vroegere 
situatie - van de vrije markt over te gaan tot een geweldige 
uitbreiding van den suikeraanplant, heeft eigenlijk alleen de 
aantrekkelijkheid van het originecie. Het komt mij echter 
voor, dat het geachte lid evenals verschillende staatslieden ~n 
leiders van dezen tijd zich om de financieele consequentIes 
van zijn voorstellen niet zoo bijzonder bekommert, 

(De heer B I a a uw: Das Geld spielt keine Rolle.) 
Ik kom nu tot enkele punten, die het geachte lid naar "oren 

heeft gebracht en wel in de eerste plaats tot de suikerwerk
industrie, waarover ook de geachte leden, de hcercn Prawoto 
en Kan, gesproken hebben. 

Het geachte lid, de heer Soangkoepon, concludeerde uit het 
I feit, dat nog een belangrijke invoer van suikCr\\'crk uit andere 
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landen - en speciual uit J apan - plaats heeft, dat de suiker
prijs in Japan belangrijk lager moet zijn dan hier. 

Dit is bepaaldelijk onjuist. Suikerwerk is geen suiker, even
min als bijv. autobanden rubber zijn. Als wij het geachte 
lid in zijn betoog zouden volgen, zouden wijJ misschien in 
ietwat overdreven zin, kunnen zeggen: hoe is het mogelijk, 
dat bijv. Amerika hier rubberbauden kan invoeren, terwijl de 
rubberprijs hier lager moet zijn dan daal' te lande en rubber 
toch een zeer belangrij k bestanddeel van de autobanden is. 
E ,' zijn echter nog andere bestanddeelen, die het mogelijk 
makenJ dat men wel kart concurreCl'cn. 

Ik kan hieraau nog toevoegen dat hier indertijd oost
Aziatische textielgoecleren werden verkocht benedeu den 
prijs van de daarvoor benoodigde katoen of weefgarens op de 
wereldmarkt. Ik kan alleen herha len, wat ik bij vorige gelegen
heden heb gezegd, dat de snikerprijs voor de eonsnmenten bier 
te lande altijd nog lager is dan. in eenig land ter wereld, uit
gezonderd Peru. Ik maak daarbij echter deze restrictie, dat ik 
den prijs op de Singaporemarkt en in eenige andere vrijhavens 
niet nit het hoofd weet, maar die lage prijzen-want het 
zullen ook lage prijzen zijn - gelden dan toch alleen voor 
de vr\jhaven zelf en niet daarbuiten. \Hiermede is aan dit ar
gument wel zijn waarde ontnomen. Door de groote pl'otee
tie, de hooge tariefmuren, die in bijna alle landen del' we
reld bestaan en wel degelijk juist in de landen, die bet ge
achte lid O.m. heeft genoemd, is de suikerprijs voor den 
consument daar te lande zeker hooger dan hier. 

(De heel' P l' a wo t 0: En mijn vraag naar de in.voerrechten 
in Japan ?) 

Ik heb ze hier, maar het past betel' in mijn betoog, wan
neer ik ze vermeld in mijn antwoord aan het geachte lid, 
den beer Prawoto, daartegen zal bet geacbte lid wel geen 
bezwaar hebben. 

Thans kom ik tot een ander punt. 
Het geachte lid, de heel' Soangkoepon, heeft cijfers mede

gedeeld, waaruit zou moeten blijken, dat in den tijd vóór 
de overproductie de conSlllnent hier ruÎnder voor zijn suiker 
heUl te betalen üan tegenwoordig. Mljnhec l' de VOOl'ZittCl'! 

Dat is bepaald niet juist. Gedurende de laatste periode, dat 
men nog niet van overproductie k011 spreken - dat was 
vóór 1929 -, golden veel hoogere prijzen VOOr de sniker 
dan thans. Als ik mij wel berinnel' waren ze zelfs belangrijk 
boven hetgeen ik thans ga noemen. In de laatste periode 
van 1929 - dat was de laagste periode - bewogen de suiker
prijzen zich tusschen de f 10 en f 13 per quintaal en eenigen 
tijd daarvóór waren ze zelfs ongeveer f 16; in dien tijd 
Wal'cn ze dus belangrijk hooger clan thans . De pr~is, dien 
de heol' Soangkoepon noemde, van 4 à 41/2 cent per kati, 
wat ,titkomt op eell bedrag van f 5 tot f 5,75 pel' 100 kg, 
gold in 1932, in den tijd, dat el' in elk geval - ik weet niet, 
wanneer men nu van "overproductie" wil spreken-een voor
raad van 2-millioen à 3-millioen ton moest worden gespuid. 
Op het oogenblik heeft men te maken met een prijs, inclusief 
snikeraccijns, van f 8. Het is dus precies omgekeerd als 
de Ileer Soangkoepon heeft betoogd. Juist in den tijd van 
groote overproductie was de prijs iets lager dan nu en in alle 
alldere tijden was hij belangrijk booger. Ook dit argument is 
dus volkomen weerlegd. 

Ik wil el' bier mijn spijt over nitdrukken, dat bet geaebte 
lid de juiste cijfers, welke voor een ieder verkrijgbaar en con
troleel'fbaar zijn, niet heeît geproduceerd. Zou hier een eenigs
zins gocdgrloovige Regeeringsgcmaehtigde hebben gestaan, dan 
zou die welli cht deze argumenten als juist hebben aanvaard. 

(De beer Soa n g koe pon : Ik heb mijn cijfers op de 
pasars verkregen; dat is de practijk.) 

De Voorzitter : U komt onmiddelliik aan het woord en 
kunt dan Uw pasarprijzen naar voren brengen. 

De heer Hart, directeur van Economische Zaken : Die 
Handelingen. Zittingsjaar 1936-1937. 

pnsnrprijzen zijn mij thans niet bekend, maar wanneer de gl'oot~ 
handelprijzen zich hebben verhouden als door mij aangegeven, 
zullen de pasarprijzen toch ongeveer dezelfde verhoudingen 
moeten vertoonen. Het geachte lid schudt het hoofd in 
ontkennenden zin en dns ben ik zeel' belangstellend inzake 
zijn antwoord in tweeden termijn. 

Wat den invoer van suiker uit Britsch-Indië betreft, -
ook in dit opzicht is el' bij het geachte lid, als ik mij deze 
uitdrukking mag veroorloven, een zekere verwarring aan
wezig. Hij vereenzelvigt namelijk Britsch-Indië en Burma met 
elkander. Ik kan niet ontkennen, dat de situatie hiertoe aan
leiding kan geven, want deze beide gebieden liggen dicht bij 
elkander maal' wan Mer de heer Soangkoepon de kaart goed 
beziet, zal hij toeh een grenslijn tusschen Britsch-Indië en 
Burma wel opmerken. Burma is een rijstuitvoerend gebied en 
Britseh-Indië in bet algemeen niet. Het gaat hier om rijstsche
pen, die uit Bangkok en misschien af en toe uit Indo-China 
naar Britsch-Indië komen en op hun terugweg zich in de 
buurt van deze gewesten bevinden. 

(De heer Soangkoepon: Waal' dan ') 
Het zal het beste zijn, dat ik ook hiel' naar de atlas verwijs. 
Het geachte lid' beeit voorts bezwaat· tegen den in den con-

siderans gebruikten term "buitengewone OInstandigheden". Ik 
begrijp dit bezwaar niet. In de Memorie van Antwoord is 
nog eens duidelijk uiteengezet, waarom te dezen aanzien in
derdaad nog van "buitengewone omstandigheden " kan worden 
gesproken. Wij zijn nu reeds gedurende jaren bezig, te trach
ten te komen tot een goede regeling voor de productie en den 
afzet van suiker, nationaal zoowel als in tcl'llationaal; over 
ccnige dagcn komt tc Londen de confcrcntie bijeell, waaraan 
dool' eenige tientallen van landen wordt deelgenomen, iets 
wat men toch niet zou doen, wanneer er in de suikerindustrie 
over de geheele wereld' normale omstandigheden bestonden. 
Inderdaad loopen d~ productie en eonsunlptie nog in zood a
nigc mate uiteen en worden ze nog zoodanig door allerlei bij
zondere maatregelen beïnvloed, dat er alle aanleiding bestaat, 
ook al zijn de prijzen en de voorraad'positie thans betel' ge
worden) van "buitengewone omstandigheden" te sproken. 

Ik mag het geachte lid) den heer Soangkoopon, not>' wcl 
mijn dank betuigen voor den dool' hcm aan het regee~ings
standpunt verleenden steun inzake de vraa" of de delicten . d O' m cze ontwerp-ordonnantie genoemd, als overtredingen dan wc] 
als misdrijven moeten worden beschouwd. Het geachte lid 
voegt nog een argument toe aam die, welke in de Memorie 
van Antwoord reeds zijn genoemd. Waal' geen van de andere 
leden op deze zaak is teruggekomen, mag ik haar nu wel pas
sceren. 

Het g'eachte lid kwam, zooals ik wel had verwacht, weder 
terug op de toepasselijkheid van deze ontwerp-ordonnantie 
ten aanzÎpn van de zclfbcstuul'sgcbicdcn en hij mecnt uit hcL 
feit, dat de Regeering in de ~1emorje van Antwoord heeft 
medegedeeld, dat na de totstandkomin g van de nieuwe poli
tieke contracten en de ni euwe zelfbestuursregelen dool' een 
daarin opgenomen duidelijke clausule iedere twijfel omtrent 
de toepasselijkbeid op zelfbesturen van cleze en soortgelijke 
regelingen zal zijn uitgesloten, te mogen concludeeren, dat 
ook bij de Rogeel'ing te dezen aanzien dan toch nog wel eenige 
twijfel bestaat. Die twijfel bestaat bij de Regeering l1iet en 
heeft ook nooit bestaan . 1\1aar aangezien deze kwestie tel kens 
weder in den Volksraad en het College van Gele"eerden aan 
de orde wordt gesteld, meent de Regeering goed te doen om, 
waar men nu bezig is deze heele zaak opnieuw te regelen, 
daarin een dergelijke bepaling op te nemen. ~faal' daaL'uit 
mag zeker niet worden geconcludeerd, dat op dit punt bij cle 
Regeering tw,jfel is gerezen. 

(De heer B I a a uw: Hoe staat het dan met de lange con
tracten 1) 

Miinheer de Voorzitter! De heel' Blaauw trekt mij op 
een gebied,. dat het mijne niet is; ik ben al blijde, dat ik het 
el' op het oogellblik al zoo goed heb afgebracht. Dam'om ben ik 
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verheugd, dat de he~r BI~auw, behalve bij de stemmotiveering, 
geen gelegenheId krijgt hIerop nader in te gaan. Ik kan alleen 
h?rhalen, dat die twijfel bij de Regeering niet bestaat en ook 
met heeft bestaan. Ik geloof derhalve, dat het geachte lid tevre
den kan zijn met de tegemoetkoming van de Regeering in de 
stukken, dat wij in de naaste toekomst deze kwestie naar ge
noe~,:,n van het geach te lid zuUen kunnen regelen. 

Mijnheer de VoorzItter! Ik moet het geachte lid den heer 
Soangkoepon in de tweede plaats dauk zeg"en voor het feit 
dat hij mij op enkele onjuistheden heeft ge~vezen Inderdaad 
is een vergissing geslopen in art. 2 lid 2. De woorden 
"suikeruitvoerordonl1antie 1937" moeten toch luiden 
"suikeruitvoerordonnantie 1936". Ik zou willen verzoeken het 
ontwerp in dien zin als gewijzigd te beschouwen. 

In de tweede plaats is eveneens juist, dat in de Memorie 
van Toelichting, ten gevolge van een drnkfout een prijs vau 
f 6 per kg is gcuoemd in plaats vau f 6 per 100 kg. Was 
dit geen drukfout geweest, dan zOn de heer Soangkoepon 
eerst met recht kunneu zeggen, dat de prijs voor den 
consumeut in Indië zeel' belangrijk te hoog is. 

Thans kom ik aan het betoog van deu heer Prawoto, die 
wederom in het bijzonder heeft gesproken over de suiker
verwerkingsindustrie ; ook de geachte leden, de heeren Soang
koepon en Kan, hebben zich op dat gebied bewogen. Ik kan 
mededeelen, zooals trouwens in de Memorie van Antwoord 
al is vermeld, dat ik deze kwestie wel zeer intensief heb 
laten onderzoeken en dat wij ui et a priori zijn uitgegaau 
van de vraag: is een speciale steun hier noodigJ maal' a 
priori zijn uitgegaan vau de vraag: op welke wijze zou een 
dergelijke steun kunllen worden gegeveu op practische en 
economisch aanvaardbare wijze! Dan is hierbij zeker in de 
tweede plaats de vraag te stellen, of een dergeliike regeling 
Lll ueze ol1\::)tauuighcdcll ycrantwoonl is . "Daarbij bleek hrt 
volgende. Er zouden vier vormen mogelijk zijn om aan de 
locale suikerverwel'kingsindustrie steun te verleenen . In de 
eerste plaats zooals door het geachte lid is gesuggereerd, dool' 
het invoerverbod volledig te maken l dus daarop geen uitzon
deringen toe te laten . Bij eenige nadere overweging zal men 
echter toch moeten toegeven dat dit niet moge1i.ik is. Iu de 
eerste plaats concurreert slechts een gedeelte van de hier te 
lan.de vervaardige suikerwerken met de hier iugevoerde 
suikerwerken. Iedereen kan dat nagaan. Het suikerwerk, dat 
hier te lande wordt vervaardigd, is voor een belangrijk gedeel
te zeer goedkoop suikerwerk en slechts voor een klein ge
deelte - de heer Kan heeft er reeds op gewezen - concUl'
reert bet met het buitenlandsch suikerwerk. Het zou nu toch 
niet aangaan zonder eenige noodzaak die buitenlandsche - dat 
is dau ook Ncdcrlandsche - suikerwerkindustrie sterk te du
peeren, alleen om dit verbod volledig te maken . 

Hiermede beantwoord ik tegelijkertijd deu heer Kan . 
Het betréft hier dus zeker geen beschermiug van de buiten
landsche suikerwerkindustrieJ wanneer men niet bereid is 
accoord te gaan met een dusdanige radicale bepaling, dat aUe 
invoer uit het buitenland van suikerwerk hier nu maar zon 
moeten worden stopgezet. 

Daarom is dit middel ongeschikt en niet goed bruikbaar . 
Ik wijs el' nogmaals op, dat suikerwerk iets heel anders 
is dan suiker; dat daarbij nog allerlei andere kosten zijn betrok
ken dan bij de suikerbereiding, 

Een tweede middel zon zijn verlaging of ontheffing van 
den suikeraccijns. Dat is een punt, dat eigenlijk buiten het 
departement van Economische Zaken omgaat, maar ik zou 
er toch wel op willen wijzen, dat het wel een zeer on
juiste methode zou zijn, eeu luxe product als suikerwerk -
en tenslotte is ook het goedkoopste suikerwerk nog een luxe: 
product - lager te belasten dan het voedingsmiddel suiker 
all sich. Men zal mij moeten toegeven, dat deze methode 
volkomen in strijd zou zijn met de grondslagen vap ons fis
caal stelsel. 

(De heer P I' a. wo t 0: }'faar waarom wordt dan de invoer 

van ruwe suiker verboden en die van suikerwerken nieU) 
Daar kan de heer Prawoto beter in tweeden termijn op 

terugkomen, Mijnheer de Voorzitter. Ook moet ik el' op 
wijzen, dat de controle hier bijzonder lastig is, want naast 
enkele wat grootere fabrieken vindt meu tientallen kleinere 
suikerwerkfabriekjes en als meu nu bedenkt hoe kostbaar 
deze controle zou worden, zal men tevens de groote bezwaren 
wel inzien, 

(De heer Th a m l' in: Maar bij het zout is het toch wel 
mogelijk.) 

Dat wordt in het algemeen uiet in zulke kleine bedrijfjes 
gebruikt. 

(De heer P l' a w 0 t 0 : Toch wel, denkt U maar aan de 
kleine pindangetjes.) 

Ik zal daarover informaties inwinuen, 
Ik kom thans aan het middel: goedkoope suiker, te leveren 

door de Nivas. Ook hier wordt de controle echter wel buiten
gewoou lastig. De heer Prawoto opperde het denkbeeld van 
het kleuren van de suiker, zooals dat bij kinine en spiritus 
geschiedt. Nu kan dat kleuren voor de consumptie schadelijk 
zijn of onschadelijk. Is het schadelijk, dan mogen de sui ker
werken daal' uiteraard niet aan worden blootgesteld en is het 
niet schadelijk, dan is het heelemaal niet zeker dat groene of 
roode suiker in de desa uiet zeer lakoe zou zijn. Ik heb zo.o 
het idee - al ben ik overigeus op dit punt in het geheel niet 
technisch onderlegd - dat de kleurstof zeer gemakkelijk zon 
zijn weg te werken door uitsmeltiug of een ander procédé. 
Ik geloof dus, dat ook dit middel niet zou helpen. 

Tenslotte het meest vöor de hand liggende middel, dat 
echter buiten deze ordonnantie staat, dat is de contingell
.teering van den suikerwerkinvoer, inderdaad het meermalen 
gebruikte middel wanneer men meent, tot bescherming van 
loca le industri e 1e moeteIl O\'P I'ga<l ll. Ook dit middel is 
speciaal onderzocht en el' is sterk overwogeu, of in dit opzicht 
bij de Regeering niet eeu voorstel zou moeten worden inge
diend. Men heeft het tenslotte niet gedaan, omdat uit de 
verzamelde gegevens is gebleken, dat zulk een maatregel 
overbodig zou zijn. Uit de overgelegde cijfers - het depar
tement beschikt nog over andere, maar de meest over
zichtelijke zijn aan den Volksraad overgelegd - blijkt 
n.l., dat bij een stellig niet vel'luinderde consumptie van 
goedkoop suikerwerk in Nederlandseh-Indië gedurende de 
laatste 11/2 jaar, de invoer van buit enlandsell suikerwerk 
steeds geringer is geworden en dat klopt ook met Joeaal 
ingestelde onderzoekingen, waamit blijkt, dat ook deze 
industrie in staat is, zeer wel te conCUl'l'eeren met andere 
Oost Aziatische - ik denk hierbij speciaal aan Japans.he -
suikerwerken. 

(De heel' P r a w 0 t 0 : En het prijsverschil.) 
Het prijsverschil begint ook zeer goed terug te loopen. Uit 

het feit, dat de consumptie toe- en de invoer afneemt, bliikt 
wel, dat het vraagstuk werkelijk zoo moeilijk niet is en dat 
bovendien de locale suikerindustrie naar onze opinie dien steun 
niet noodig heeft. 

(De heer Van Hel sdi n gen: De vraag, waarom het 
gaat, is toch: is de suikerwerkiudustrie hier te lande nood
lijdend I) 

De stellige indruk van de Regeering is, dat ze niet nood
Ujdend is "en zich steeds verder van bet punt, waarom ze 
uoodlijdend zou worden, verwijdert. De Regeering volgt de 
situatie geregeld om de paar maanden en als de situatie ver
andert, zal de Regeering niet tegen een nieuwe contingen
teering opzien. Zooals bekend, is op het oogenblik het streven 
del' Regeel'ing eerder om, zoodra het mogelijk is, contingen
teeringen af te schaffen dan om nieuwe contingenteel'ingen 
in te voeren, maar als het bepaald noodig zou blijken, zou de 
Regeering de invoering van eeu contingen.tcering van suiker
werk zeer zeker toch nog overwegen, Op grond van zeel' 
behoorlijke onderzoekingen meent de Regeering echter, dat de 
snikerwerkindnstl'ie dezen steun niet noodig heeft en dan zal 
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men het toch volledig met mij eens zijn, dat het niet op den 
weg der Regecl'ing ligt, nieuwe contingenteeringen te gaan 
voorstellen, omdat toevallig een suikerinvoerverbod aan de 
orde is. 

Het geachte lid heeft een aantal cijfers overgelegd, maar 
deze cijlers zijn in dit verband eigenlijk niet goed bruikbaar, 
omdat het Nivaslimites zijn voor uitvoer n.aar die landen, het 
zijn de eerste kosten, waarbij niet geteld zijn de zeer belangrijke 
kosten, die Cl'btj komen vóór de suiker den verbruiker bereikt. 
Ik vermeld in de eerste plaats de invoerrechten. In vrijhandel
plaatsen zooals S ingapore en Hongkong komt er alleen de 
vracht bij en de laad- en loskosten, daarom zijn de prijzen voor 
Singapore bijv. ook wat hooger, zij komen ongeveer overeen met 
de prijzen, die hier te lande voor locale suiker worden betaald. 

Ik kan voorts eenige andcre cijfers noemen. In Japan bcdraagt 
het invoerrecht f 5 per 100 kg dus ongeveer nog eens het be
drag, dat hicr gevraagd wordt n.l. f 5.40. Daarbij komt dan 
nog twee maal f 0.50 vracht en de laad- en loskosten. Als men 
dit vergelijkt met de!1 Indischen prij s dan staan dcze prijzen 
werkelijk in geen vergelijking tot elkaar. 

Hetzelfde geldt voor China, waar een invoerrecht van 150% 
bestaat. Bij cen prijs van rond f 5 komt men dan tot f 7.50 
plus f 0.83 vracht heen en terug en laad- en loskosten. Ook 
11ier komt men dus tot een prijs, die belangrijk hooger is 
dan de prijs hi er. 

Hongkong is een vrijhaven, daal' behoeft men dus geen 
invoerreellten te betalen. De vrachtkosten zijn tweemaal 73 
cent en daarbij komen dan nog de laac1- en loskosten. 

Over Britsch-Indië behoeft eigenlijk niet meer gesproken 
te worden, deze markt is voor Indië groeteudeels verloren; 
voor de curiositeit vermeld ik de cijfers echter: het invoer
recht bedraagt f 13.70 per 100 kg, dat is dus ongeveer 
2 maal ZOO'ircel meer als de prijs hier te lande, waarbij komen 
de vrachtcn, die mij op het oogenblik niet bekend zij 11. 

ik heb ll ierm ede ook het geachte lid, den heer Kan, 
beantwoord. 

HeSlll11CCl'cnde kan ik zeggen, dat de Regeering volkomen 
bereid is aan de suikcl'werkinc1ustrie den steun te geven, 
dien Zij in andere gevaUell heeft gegeven aan aUerlei indus
trieën, die stenn behoefden, dat Zij volkomen bereid is de 
zaak op korten termijn opnieuw te bezien, maar dat Zij tot 
de ovcl'tuiging is gekomen, dat steun thans niet noodig is 
ell aat bet volkomen in strijd zou zijn met den gelukkig wat 
verbetcrden gang van de economische betrekkingen met 
andere landen, als wij thans ecn bescherming in het leven 
zouden gaa n l'oepen voor een tak van nijverheid, die deze 
bescherming niet noodig heeft. Dat is de hoofdvraag, waar
om het draait. Mocht steun noodig blijken, dan heeft de 
Hegüel'ing het middel om dien steun te verleenen in het 
betrekkelijk eenvoudige middel van de eontingenteering, 
maar de Uegeering gaat er op het oogenblik zeker niet toe 
over. 

De heer Soangkoepon: Mijnheer de Voorzitter! Toen ik 
mijn gegevens over de verhooging van den suikerprijs naar 
voren bracht, heb ik mij niet gebaseerd op de statistieken van 
de overheid, maar op de prijzen, die op de pasars worden 
betaald, volgens welke de suiker in 1929 goedkooper was 
dan op het oogenblik. 

Maar ik bedoeld dit. De Regeering heeft zelf gezegd, dat de 
sllikerprijs op het oogenblik 5'12 cent bedraagt, dus de ver
hooging van den prijs van 1932 tot nu t oe heeft 37% bedra
gen . Ook met de inlichtingen van de Regeering VÜld ik dien 
pl'~is nog te hoog. Ik vind, dat de consument nog een te hoop 
gen prijs voor de suiker betaalt, omdat suiker een product 
van dit land is. 

(De heer Har t , directeur van Economische Zaken : Dus 
moet ze maar weggegeven worden!) 

Neen, maar ik wil er toch op wijzen, dat de prijs redelijk 

(Prawoto.) 
moet zijn en moet kunnen worden betaald door dc menschen, 
die de suiker noodig hebben. 

Dan mijn tweede vrllag betreffende de leeg van Britsch
Indië terugkeerende booten . Naar mij bekend is zijn dit 
schepen, die naar Britsch-Indië gegaan zijn om daar rijst 
te halen. 

(De heer Har t, directeur van Economische Zaken: 
Niet naar Britseh-Indië, maar naar BUl'ma en Indo-China!) 

In welke . gebieden komen de rijstschepen dan, die de 
Regeerillg bedoelt, als ze leeg zijn j 

(De heer H a I' t, directeur van Economische Zaken: Ze 
gaan uaar Calcutta, Bombay, Madras! ) 

Maar toch niet naar Nederlanc1sch-Indië. 
(De heer Hart, directeur van Economische Zaken: Op den 

terugweg is het betrekkelijk dicht bij.) 
Ik zal hierover maar zwijgen. 
Verder nog een enkele opmerking in verband met art. 6 

over de toepasselijk verklaring van deze regeling op de zelf
bestuursonderhoorigen. De Regeering heeft al duidelijk 
gezegd, dat het haar twijfelachtig voorkomt, of deze regeling 
van toepassing zal zijn op de zelfbestuursonderhoorigen. Ik 
zou daarom de vraag willen stellen, waarom het niet moge
lijk is, deze toepasselijkvel'klaring in artikel 6 te verwerken. 

Wat de suikerwerken betreft, in aansluiting aan hetgeen 
de heel' Prawoto heeft gezegd over het niet maken van uit
zonderingen, waardoor de invoer van alle suikerwerken 
wordt verboden, zon ik willen opmerken, dat hierin voor dit 
land toch een voordeel li gt. Als er geen suikerwerken 
mogen worden ingevoerd, worden de suikerfabrikanten gesti
muleerd, suikerwerken te produceeren naar de behoeften 
van de suikerconsnlllenten hier te lande. l)at is natuurlijk 
een groot voordeel. 

Maar de kwestie, waarom het gaat, is de vraag of ·de 
Regeel'ing ni et kan streven naar een verlaging van den sui
kel'prijs voor de consumenten . 

(De heer Har t, directeur van Economische Zaken: Zijn 
die prijzen dan hoog 1) 

Ja, de markt is hoog. 
Ons geacht medelid, de heer Kan, heeft bezwaren tegen 

mijn voorstel, om de concul'rentie met het buitenland aan te 
binden door de wereldmarkt met Javasuiker te doen over
stroomen. Het geachte lid heeft mij gevraagd, wie de kos
ten van deze concUITentie moet dragen. Ik zou zeggen: 
natuurlijk degenen, voor wie die maatregelen worden ge
troffen. 

Het geacht medelid zeide zooeven, dat het goed riemen 
snijden is van andermans leer. 

Zonder zulke maatregelen te nemen zou een concurrentie 
met het buitenland echter een onmogelijkheid zijn . Ik spreek 
hierbij uitsluitend van concurrentie. 

Maar doet deze ontwerp-ordonnantie feitelijk ni et hetzelfde j 
'Om de suikerindustrie hier te lande te steunen, laat men 

de consumenten en de suikerwerkfabrieken voor binnenland
scbe suiker duurder betalen. Er wordt zelfs suikeraccijns in 
de gewesten geheven. Ons geacht medelid, de heer Kan, ziet 
in mijn voorstel een zekere onmogelijkheid tot uitvoering, 
·omdat de daaraan verbonden kosten door de .belanghebben
den niet te dragen zijn. Welnu, dan late men dezen maatregel, 
doch dan behoort men ook n.m.m. de pl':ijsvcrhooging van 
suiker voor de biullcnlandsche consumptie ook na te laten. 
Op de verhooging van de suikerprijzen V001· de binnen land
sche industrie en de heffing van accijns daarop, is mijns in
ziens 'ook van toepassing het door ons geacht medelid aan· 
gehaald spreekwoord: Het is goed riemen sn\jden van ander
mans leer. 

De heer Prawoto: Mijnheer de Voorzitter! Bij de beant
wOQl'ding dool' den geachten Regeeringsgemachtigde van het 
naar voren gebracht door ons geacht medelid, den heer 
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Suikerinvoerordonnantie 1937 (Oud. 164). 

(Directeur Economische Zaken.) 
Soangkoepon, heeft hlj gezegd, dat de grondstoffen voor 
suikerwerken voor het grootste gedeelte geen suiker zijn. 

(De heer Har t, directeur van Economische Zaken: Niet 
voor het grootste gedeelte; ik heb gereleveerd dat er nog 
andere kosten bij te pas komen dan suiker, als loonen en 
dergelijke. ) 

Zeker, Mijnheer de Voorzitter, maar de betrokken Regee
ringsgemachtigde heeft mij juist verleden jaar geantwoord, 
dat in suikerwerk minstens 90% suiker zit, doch dat bij
voorbeeld ten aanzien van chocolade geldt, dat daarvoor geen 
rietsuiker wordt gebruikt, maar andere suiker. Daarom heb 
ik chocolade, die ik in dit verband verleden jaar naar voren 
heb gebracht, hier thans uiet meer in bespreking gebracht. 

Mijnheer de Voorzitter! Zooeven heeft de geachte Regee
ringsgemachtigde gesproken ten aanzien van den prijs van 
de suiker op de buitenlandsche markt. Ik zal ten deze maar 
een vergelijking trekken tusschen Japau en Singapore. De 
Regeeringsgemachtigde heeft gezegd, dat in Singapore de 
pr\js voor Japansehe sujker f 5,40 is; daar moeten nog bijge
teld worden aan invoerrechten f 5, zoodat de prijs in totaal 
hier bedraagt f 10,40; daarbij komt nog f 1 aan vracht, los
en laadloonen, zoodat derhalve de prijs wordt f 11,40. Maar 
dan zou ik willen vragen hoe het dan t e rijmen is dat de 
suikerwerken vanuit Japan hier f 0.29 per kg kosten in 
vergelijking met den genoemden prijs van f 11,40. Het kan 
natuurlijk zijn, dat de oorzaak te dezen aanzien hierin ligt, 
dat .r apan misschien uieuwere machines gebruikt en ook 
goedkoopere koelieloonen heeft te betalen. Maar het is toch 
een feit, dat de suikerwerken op Java veel duurder verkocht 
moeten worden in dezelfde kwaliteit, dan die Japan levert. 

(De heer Van Hel sdi n gen: Betreft het misschien 
een dumping van den prijs' 

De heer Har t, directeur van Economische Zaken: Of 
is het misschien wat anders dan suikerwerk van 90% ') 

Het kan zijn, maar het doel van mijn betoog is om de con
currentiemogelijkheden voor de Java-suikerwerken ten aan
zien van de Japansche suikerwerken te kunnen steunen. 

Dan heeft de geachte Regeeringsgemachtigde. zooeven 
gezegd, dat de suikerwerkfabrieken alhier nog niet zoo nood
lijdend zijn om voor regeeringssteun in aanmerking te 
komen. Maar dat is toch in strijd met de werkelijkheid, aan
gezien - ik heb ten deze nog eens navraag gedaan bij de 
Buikerwerkiabrieken - mij het volgende bekend is gesteld. 
Om bij één suikerwerkfabriek te blijven, namelijk de suiker
werkfabriek Venus te Semarang, kunnen wij constateeren, 
dat deze in het jaar 1932 heeft gewerkt met 400 arbeiders, 
terwijl zij nu nog slechts 120 arbeiders in dienst heeft. 
Voort" heeft deze fabriek in. 1931, 1932 en 1933 wel suiker 
geëxporteerd, terwijl dat niet meer het geval was in 1934, toen 
de accijns werd ingevoerd. Dit is ook een van de sympto,"?-en, 
dat de suikerwerkiabrieken hnlp behoeve.n van de Regeermg. 

Mijnheer de Voorzitter! Zooeven heeft de geachte Regee
ringsgemachtigde gezegd, dat het eigenlijk onbillijk is de con
~umptjesuiker met een accijns te belasten, waar ik zooeven 
bepleitte het suikerwerk niet te doen belasten. Maar dat 
zijn twee kwesties die niet vergelijkbaar zijn, aangezien hier 
de suikerinvoer van buiten geheel nitgesloten is, zoodat te 
dezen aanzien geen steunmaatregelen van de Regeering 
worden gevraagd, omdat de consumptiesuikelo in eigen land 
geen concurrentie ondervindt, terwijl ik genleit heb voor ophef
fing van den accijns om de suikerwerkfabrieken de gelegenheid 
te geven te kunnen concurreeren met de buitenlandsehe, die 
wel hier te lande wordt toegelaten. 

Waar echter de geachte Regeeringsgemachtigde zooeven 
heeft toegezel(d, dat, indien er suikerwerkiabrickjes hulpbe
hoevend worden, de Regeering deze haar steun niet zal ont
houden, zal ik vó6r deze ontwerp-ordonnantie stemmen. 

De heer Hart, directeur van :Flconomische Znken : Ook in 
tweeden termijn kan ik kort zijn. De heer Soangkoepon is 

wederom teruggekomen op den suikerprijs en zegt, dat hij voor 
zijn gezin in 1929 voor de sniker minder had te betalen dan 
thans. Dat zal dan wel komen door oorzaken, in het gezin 
van den heer Soangkoepon zelf gelegen - misschien is het 
gezin sedertdien vergroot - maar wat het geachte lid mede
deelt is in elk geval in strijd met de cijfers, waarover de 
Regeering besehikt. 

(De heer Soa n g koe pon : De practijk wijst het echter 
uit.) 

De heer Soangkoepon beroept zich altijd op de practijk, 
Mijnheer de Voorzitter. Het geachte lid heeft zich later ge
refereerd aan den prijs in 1932, maar ik breng in herimlering, 
dat we toen hadden te maken met prijzen, die ver beneden 
deu kostprijs lagen, want toen moesten we coûte que coute 
2 à 3 millioen ton suiker kwijtraken en nu gaat het niet aan 
om thans, nu het weer in de goede richting gaat, een vergelij
kjng te gaan maken met prijzen, die golden tijdens dcn grootcn 
eu noodlottigen uitverkoop dien we sedert 1932 hebben gehad. 

Over de zelfbestuursregelen zal ik nu maar ruct meer 
spreken, daarove.r hebben het geachte lid en ik nu al zoo 
dikwijls van gedachten gewisseld en ik acht het onnood ir, 
het· thans nog eens te doen. Alleen vraagt de heer Soangkoepon 
waarom de Regeering, wanneer Zij een en ander overbodig 
acht, het er dan toch maar niet in zet. Op die manier zouden 
dergelijke ordonnanties nog voor belangrijke uitbreiding vat-

I baar zijn en dat kan toch nooit de bedoeling zijn. 
Het geachte lid de heer Prawoto heeft tegen mij aa.lge

voerd een vroegere mededeeling van den Regeeringsgemach
tigde den heer Paerels, die zou heUben gezegd, dat het gewone 
suikerwerk voor 90% suiker hevat. Ook zonder dat ik van 
de techuische zijde van de suike.rwerkbereiding op de hoogte 
beu wil ik onmiddellijk aannemen, dat dit juist is. Ik heli 
dan ook niet beweerd, dat deze suikerwerken niet in brlHlIg
rijke, of zelfs niet in overwegende mate suiker zouden be
vatten, doch alleen, dat bij deze suikerverwerking nog aller
lei andere dinge.n te pas komen. H et geachte lid zelf veronder
stelde reeds, dat wellicht kostbare machines worden !(ebruikt, 
misschien heeft men ook nog te maken met belangrijke over
head-kosten, loonen - misschien is door skilled labour het 
loonpeil voor deze industrie hooger dan elders - enzoovoort. 

De heer Prawoto komt ook nog terug op de Venus-fabriek 
te Semarang, die in 193:t nog 400 koelies in dienst had, welk 
aantal thans is ingekrompen tot 120. Thans leven wc gelukkig 
in een tijdperk van opgaande conjuctuur, al kan niemand zeg
gen hoelang dat zal duren, maar het is in elk geval niet juist, 
het aantal arbeiders, dat een bedrijf in 1932 in dienst had, te 
vergelijken met het aantal werkkrachten thans, om daaruit te 
concludeeren, dat een bepaalde fabri ek thans noodlijdend is. 

(De heer P r a w 0 t 0 : Maar export heeft men na de 
invoering van den suikeraccijns uiet meer.) 

Daarop kan ik thans niet ingaan, omdat ik thans niet 
over gegevens daaromtrent beschik, maar het is mogelijk, 
dat men bij den export niet met Japan kan concurreeren. 

(De heer Van Hel sdi n gen : Misschien is het bedrijf 
thans ook meer gemechaniseerd.) 

Dat is zeer goed mogelijk, maar men zal begrijpen, dat 
ik daarvan op het oogenblik ook niet op de hoogte ben. 

(De heer P r a wo t 0: Maar het Japansche suikerwerk 
van 29 cenH) 

Dat is juist het punt, waarover ik nog even wil spreken . 
In de eerste plaats houd ik vol, dat de suikerwerkindustrie 
hier geleidelijk zal kunnen gaan concurreeren met de Japan
sche en verder hebben wij hier weder een van de onverklaar
bare gevallen, raadsels zou men kunnen zeggen, dat bii het 
volkomen vaststaande feit, dat de exportprijzen voor suiker 
naar Japan f 5.40 bedragen, de invoerrechten daar te lande 
f 5 en de vracht tweemaal f 0.50 of f I, waarbij aan nog 
komen de laad- en loskosten, en toch Japan hier met suiker
werk valt 29 cent op de markt kan komen. 
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Suikerinvoerordonnalltie 1937 (Ond. 164). 

(Voorzitter.) 
Het geachte lid heeft verklaard geen bezwaar te hebben 

tegen de ordonnantie, maar vraagt toch de blijvende aandacht 
der Regeering voor de ontwikkeling der verhoudingen in de 
Indische suikerwerkinelustrie. Deze toezegging wil ik gaarne 
herhalen . 

De Voorzit ter : Thans kan tot stemming worelen overge
gaan, uiteraard over het ontwerp, zooa]s het is gewijzigd bij 
Nota van Wijziging (stuk 6). 

Handelingen. Zittingsjaar 1936----1937. 

Ik vestig er vereIer de aandacht op, dat in artikel 2 (2) 
een drukfout voorkomt; ,)937" moet natuurlijk zijn ,,1936". 
Deze drukfout is hierbij dus hersteld. 

De gewijzigde ontwerp-ordonnantie wordt zonder hoofde
lijke stemming aaugenomen. 

De vergadering wordt te 11.03 UUl' v.m . gesloten. 
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Tngekomen stnkken. - Reis- en verblijf-toezichtordonnantie 1937 (Ond. 121) . 

26ste VERGADERING. 

V e r ga der i n g van Din s dag 6 A P l' i I 1937. 

(Bijeenroepingsuur : 9 voormiddag.) 

Ingekomen stukkell. - Reis- en verblijf-toezichtordonnan
tie 1937 (O nd. 121). - Nadere wijziging ordonnanties 
betreffende geleidelijke invoering van de pandhu isregie 
(Ond. 125) . 

Voorzitter: de heer F. H. DE HOOG. 

Tegenwoordi g met den Voorzitter 13 leden, te weten : 

de heeren Blaauw, Van H elsdingen, Kan, Kerstens, Pra
wotosoemodilogo, Roep, Soangkoepon, Soetardjo, Sos!'ohadi
kocsocmo, Thnmrill, Verboom en 'Viwoho. 

Regeeri ngsgemachtigden de heeren: Enthoven en Boerst!' • . 

De Voorzitter: Geachte Medeleden ! Ik open deze 
vergadering. 

De Secretaris deelt mede, dat zijn ingekomen: 

A. De volgende Regecl'Îngsbrieven en -beschjkkingen: 
1. Kabinetsbrief van den Gouverneur-Generaal van 27 

~1aart 1937 No. 34a ter aanbieding van een ontwerp-ordon
nantie tot regeling van maatregelen ter ycrsterking ,"an de 
positie van de Nederlandsch-Indische koffiecultuur ("Koffie
belangen-ordonnantie 1937 " ) (Ond. 170) . 

De stukken zijn gedrukt. 

2. Kabinelsbrief van den Gou\'erneur-G eneraal van 27 
Maart 1937 No. 34 houdende mededeeling, dat ZUne Excel
)enüe b ezwaar hec·tt vast te stenen de ordonnantie tot rcgcling 
van steunmaatrcgelen ten behoe\'e van de Nederlandseh· 
Indische koffiecultuur ("Koffiebelangen-ordonnantie 1936") 
(Ond. mI ). 

3. Kabinetsbrieven van den GouvernClu'·Generaal van 27, 
27, 31 en 31 ~faart 1937 Nos. 1, 31, 1 en 2 houdende mede
deeling, dat zijn vastgesteld: 
a. de ol'donnant ie tot wijziging en aanvulling van de Indische 

tariefwet. alsmede tot bu itenwerkingstelling \'an artikel 16 
dcr Indische comptabiliteitswet (Ond. 128); 

b. de ol'donmllltie tot wijziging en aan vu lli ng yan de P ost· 
spt\arlmnkol'donnantic (Ond. 13:.t ); 

c, de ordonnantie tot wijziging van de Sn ikcl'o\'crgangs· 
regeling (Ond. 1(5); 

d. de ordonnantie tot tijdelijke verlenging van het verbod van 
den invoer van suiker (Ond. 164) . 

4. Brief van den l sten Gouvernements Secretaris van 27 
Maar t 1937 No. 653/B houdende mededeelingen betreffende de 
vaststelling van de ordonnantie tot wijziging en aanvulling 
van de Ind ische Tariefwet en van het tm,i(~f van in voerrechten 
(Ond. 128) zonder overnem ing van het ampndement-Vcrboom 
c.s. 

5, Besluit van den Gouverneur·Generaal van 26 Maart 
1937 No . 1 houdende instelling van een commissie voor de 
bestudeering van de werkillg van bet stelsel van innividueele 
restrictie van bevolkingsrubber in de buitengewesten. 

6. Als voren van 26 Maart 1937 No . 2 houdende instelling 
van een commissie van advies voor verdere besteding van 
inkomsten uit het bijzond er uitvoerreeht op bevolkingsrub
bel' . 

7. Als voren van 27 liaart 1937 No. 51 bepalende, dat 
G. A . W . e h. de Haze Winkelman, R esident van Bali en 

Ha nde lingen. Zittingsjaa r 1936-1937. 

(Thamrin.) 
Lombok, benoemd RegeeringscolUmissaris voor de Bestuurs
hervorming in de Groote Oost, wordt geacht deze betrekking 
te Singaradja te hebben aanvaard . 

8. Als voren va ll 30 Maart 1937 No. 6 bepa lende, dat voor 
zoover aan het actief dienende lanc1sperso neel in ver band 
met de duurte een toeslag is of zal worden verleend, deze 
toeslag zal mede worden toegekend aan de op non-activiteit 
en op wachtgeld gestelde landsdienaren, alsmede aan hen die 
onderstand genieten. 

De sub 2 tlm 8 genoemde stukken worden te l' inza ge gelegd 
ter secretarie van den Volksraad. 

B, De volgende ter kennisneming ontvangen stul\:ken : 
1. Kwarta alcijfers over den economisch en toestand del' 

Inheemsche bevolking' op Java en Madoera. 
2. Brief van de Nederlandsch-Indische Wegenvereeniging 

van 24 Maart 1937 No. ll8/4 ter aanbieding van een exem
plaar van het verslag der vereeniging over 1936. 

De stukken worden ter inzage gelegd ter secr etarie van 
den Volksraad. 

De Voorzitter: A a n deo I' d ei s de b e h a n d e-
1 i n g va n cl eon t w e r p . 0 r cl 0 n na n t ie bet l' e f· 
Ïende het bijzo nd e r overheidstoezicht in 
dringende om standi ghe den op het verblijf 
e n het rei ze n van hier te lande aanwezige 
p e l' s 0 n ent e l' bes c h el' 111 in g van d e u i t w e n
dige vei li gheid "an Nec1e L'Ianc1sch-Ind i ë. 
(0 nd. 121. ) 

De heer Thamrin : Mijnheer de Voorzitter ! Zooals ook 
in het Gedelegeerdenverslag is verm eld, beoogen de voor
gesteld e maatregelcn der RcgcCl' ing zeer ver strekkende be
voegdheden te verleenen. 

iIet gaat hier om maatregelen, die in feite verder gaan 
dan intel'l1eeringsmaatregelen, waar bepaald wordt, dat niet 
a lleen het reizen beperkt kan worden, doch ook ele IWllW\j
z i n~ kan plaats hebben waal' en hoe bcpaalde pcrsonen 
zich dienen te vestigen. 

Zijn er bij toepassing van intel'ueeringsmaatr egelen nog 
procedures en formaliteiten, welke vervuld moeten worden 
en welke aan diegenen, op wie die maatregelen toegepast 
worden nog r echt op verweer geven, hier bij deze ordon
nantie is van het een noch het ander sprake. 

Indien men tereebt of ten onrechte de belangstelling 
trekt van een del' plaatselijke bestuursambtenaren, genoemd 
in deze ordonnantie} waardoor de bepaUngen va n deze or
donnantie op hem toegepast worden} mist men elk r echt 
vall vcrweel' of protest. Zelfs wordt het niet noodi g geacht 
betrokkene mede te deelen, dat en waarom hü onder toezicht 
staat dan wel niet in aamuerldng komt voor het verl<rügen 
van een paspoort. 

Een paspoort mag volgens art. 4 zonder opgaaf van rede
nen geweigerd worden dan wel een verleend paspoort mag 
ook zonder opgaaf van r edenen te allen t ijde ingetrokken 
worden. Deze uitzonderlijke bevoegdheden, uitgeoefend in 
tijden van spanning, zullen maken} dat willekeurige toepas
sing, zooal geen regel, dan toch in de hand zal worden 
gewerkt. 

Bovendien lijkt mij de tijd voor het cr eëeren van deze 
uitzonderlijke bevoegdheden zeer prematuur. 

Ik kan het eens zijn met diegenen, die zich op het standpun t 
stellen, dat in tijden van oorlogsgevaar de Regeering u itzon
derlijke bevoegdheden worden verleend. De voorgestelde 
maatregelen zullen niet de eenige zijn, die in tijden van 
spanning uitgevaardigd moetcn worden j Cl' zullcn dan tallooze 
regelingen nooel ig zijn, zoowel op het gebied va.n bescherming 
der burgerlijke bevolkjng als om te voorzien in den geregelden 
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Reis- en verblijf-toezichtordonnantie 1937 (Ond. 121). 

(Van Helsdingen, Directeur van Justitie. ) 
aanvoer van levensmiddelen. Toch worden zij thans ten l'echte 
niet genomen, omdat de voorwaarde voor toepassing alsnog 
ontbreekt. 

Ook ten opzichte van de reisgelegenheid ontbreekt de voor
waarde voor het creëeren van de voorgestelde bevoegdheden en 
het wil mij voorkomen, dat deze maatregelen mede behooren 
tot de honderd en een maatregelen, die straks in tijden van 
spanning of van gevaar genomen zullen moeten worden. 

Ik kan daarom het 'belang van de aanname van het voorlig
gende ontwerp in deze tijden niet inzien. 

De heer Van Helsdingen : Mijnheer de Voorzitter! Slechts 
een heel enkel woord opdat in deze zaal niet a\leen wordt 
gellOord het woord van den heel' Thamrin, die verklaarde, dat 
er in deze tijden geen aanleiding bestaat voor het aannemen 
van deze ordonnantie. Ik meen daartegenover mijn mee
ning te moeten ste\len, dat het thans mijns inziens jnist de 
meest geschikte tijd is, deze ordonnantie vast te stellen, omdat 
ze niet bedoeld is te werken in normale omstandigheden maar 
alleen in zeer hijzondere dringende omstandigheden. 

Bovendien herinner ik aan hetgeen in de Memorie van 
Antwoord reeds is medegedeeld, dat de omstandigheden reeds 
zoo zijn, dat er alle aanleiding bestaat, bijtijds zorg te dragen 
voor een zoodanige toekenning van bevoegdheden aan de 
Regeering dat, wan.neer die bijzondere omstandigheden zich 
zouden voordoen, de noodige maatregelen door de Regeering 
zullen kunnen worden genomen. Aan alle kanten pakken zich 
op het oogenblik de wolken samen. 

En wat den inhoud betreft kan ik geheel accoord gaan 
met de opvatting van den heer Thamrin, dat hier zeer 
vcr gaande bevoegdh den aan de Regccrin,g worden toever
trouwd, bevoegdheden, die ook ik, in normale omstandig
heden, niet gaarne aan de overheid zou willen tot'\'cl'h'OllW CIl 

zonder verdere waarhorgen. Maar waar het hier alleen gaat 
om bevoegdheden, die in dringende omstandigheden in 
toepassing zullen worden gebracht - en de omscbrijving 
daarvan lIangt uiteraa rd samen met de omschrijving van een 
zelfde uitdrukking, die hij de toezichtordonnantie indertijd 
is gebruikt -, acht ik het volkomen gerechtvaardigd, dat 
de overheid paraat zij en daarvoor deze groote bevoegdheden 
ook verkrijgt. 

De heer Enthoven, directeul' van Justitie: Mijnheer de 
Voorzitter! De Regeering is zeer erkentelijk voor den 
steun, door het geachte lid, den heel' Van Helsdingen, 
aan het voorstel gegeven. 

Het geachte lid, de heer Thaml'in, heeft echtel' bezwarcn 
tegen de regeling. Ik mag dan wel beginnen met het in de 
tweede plaats genoemde bezwaar van dien geachten spreker, 
n.l. dat de behandeling van het ontwerp thans nog geen 
belang heeît. Omtrent dit punt is weinig nieuws te zeggen. 
Reeds in de stukken is het besproken en het argument, dat 
juist nu, in dezen tijd, de regeling kan worden bezien zon
der overhaasting en in volkomen rust, heeft blijkbaar op het 
geachte lid geen indruk gemaakt. Toch komt het mij on- · 
weerspreekbaar voor, dat ook, wanneer' men deze regeling 
zou willen stellen op één lijn met andere regelingen, die 
noodig kunnen zijn in tijden van spanning - wat missehien 
niet geheel juist is -, er reden te meer zou zijn die regeling 
reeds thans in gereedheid te brengen. Wanneer men inder
daad erop moet rekenen, dat er tijden kunnen kom en, waarin 
men een uitgebreide noodwetgev ing zal moeten maken, dan 
zal het toch zeker geen aanbeveling verdienen om een rege
ling, waarvan men thans volkomen de strekking en de nood
zakelijkheid kalloverzien, uit te stellen tot die tijden, waarin 
men juist nog zooveel meer zal hebben te overwegen. Laat 
men dan het werk van Regeering en Volksraad, van den 
wetgever, gemakkelijker maken door althans die plmten, 
die thans reeds zeer duidelijk zijn, nu ook te behandelen. 

lI'lijnhecl' de Voorzitter! Hct gaat met deze kwesties ge· 

(Directeur van Justitie.) 
woonlijk aldus: Wanneer men, zoollIs in 1914 het geval was, 
aan· den lijve ondervindt, dat er regelingen Doodig zijn, komen 
er verschillende denkbeelden naar voren, worden die onder
zocht en tracht men tot een regeling te dien aanzien te komen. 
Deze regeling stamt toevallig van bet jaar 1914; toen is voor 
het eerst het denkbeeld dienaangaande geuit. Het is jammer, 
dat mcn toen de regeling niet tot ' stand beeft gebracht. De 
betrokken regeling hceft zoo lang de adviesinstanties bezig ge
houden, omdat zich daarbij allerlei moeilijkheden hebben 
voorgedaan, onder anderen.omtrent den vorm. Doch wanneer 
men nu dan eindelijk tot overeenstemming is gekomen, wat 
is dan beter en meer voor de hand liggend, dan dat mcn de 
regeling dan ook werkelijk vaststelt? 

Afgezien van de vmag, of men goed zou doen nu al weder 
deze regeling te laten liggen, totdat bet misschien te laat is, 
heeft het geachte lid, de heer Thamrin, bezwaren tegen den. 
inboud van het ontwerp opgeworpen. Ook die bezwaren zijn 
in het Gedelegeerdenverslag besproken en in de Memorie vau 
Antwoord van de Regeering beantwoord. Die bezwaren zijn 
in het kort, dat deze regeling bevoegdheden geeft van ingrij
penden aard. De Regeering ontkent dit zeker met, doch in 
tjjden, als waarvoor deze regeling is ontworpen, zijn nu een· 
maal bevoegdheden van ingrijpenden aard noodzakelijk. Deze 
bevoegdheden zijn niet zoo exorbitant als het geachte lid 
zich misschien wel denkt. Soortgelijke regelingen bestaan 
niet a\leen in Ned.-Indië. In Nederland bestaat sinds 1918 
een regeling, die even ver gaat, die eveneens een interneering 
- om dit woord eens te gebruiken - mogelijk maakt, die 
eveneens het reizen en verbljjf in tijden van spanning, zooa18 
destijds aldaar bestonden, onder zeer scherp toezicht sleIt. 
Deze regeling doet niets anders dan hetgeen - zou ik haast 
zeggen - de ervaring beeft geleerd dat noodig is, wanneer 
zich dm'g'elijke tijden vOOl'docn. ]<;n dllll gnat hl't niet .111ccn 
om ele dringenele omstandigbeden, zooals ele beer Van Hels
dingen heeft gezegd, maar vooral ook hierom, dat het noodig 
is - dat is het tweede criterinm -, dit toezicht in te stellcn 
ter bescherming van de veiligheid van Nederlandsch-Indië. 

Wanneer het tenslotte eront gaat de veiligheid van dit 
land te verzekeren, moet men niet zuinig zijn met de be
voegdheden. Dit zou tenslotte alleen beteekenen, dat de ver
antwoordelijke personen in zulke tijden, wanneer bet gaa t 
om het behoud van de zelfstandigheid vnn den staat, 0111 

ons zelfbestaan, clan de noodzakelijke maatregelen moeten 
nemen ook zonder dat zij daarvoor een basis hebben in de 
wet. 

De basis die hier gegeven wordt, mag men aan ele verant
woordelijke autoriteiten niet onthouden. Deze bevoegdheden, 
die maatregelen, dat toezicht in dergelijke tijden op het rei
zen door Nederlandsch-Indië en het verblijf houden in dit 
land, zijn noodzakelijk. Laat men dan ook ronduit de be
voegdhedon daartoe in den meest geëigenden vorm en onder 
de meest mogelijke waarborgen in de ordOlUlalltie neerleggen. 

Dat die waarborgen geringer zijn, zooals het geachte lid 
zegt, dan bijvoorbeeld de waarborg VOor de toepassin g van 
de exorbitante rechten in normale tijden, kan juist zijn, 
maar de omstandigheden zijn dan ook geheel anders. Het 
gaat in deze tijden niet om een bepaalden persoon, die de 
openbare rust en orde in gevaar gebracht heeft cn die rus
tig middels tal van formaliteiten kan worden geëxterneerd 
of geïnterneerd, het gaat hier om een t.ijd, waarin zoo iets 
noodig is en waarin dan zeker spoed nooelig is. " 'anneer er 
moet worden opgetreden in dergelijke tijden, kan Illet niet 
wachten op tal van formaliteiten. Dan moet er aanstonds 
worden opgetreden en dan moet men ook vertrouwen hebben 
in de autoriteiten, die dan geroepen zijn om voor het alge
meen belang te waken. 

Het zal niet gaan om personen, die toevallig de aandacht 
trekken van plaatselijke ambtenaren. In de eerste plaats za l 
voor de toepassing van deze bevoegdheden noodig zijn, dat 
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Reis- en verblljf-toeziehtordonnantie 1937 (Ond. 121). 

(Thamrin,) 
de Gouverneur-Generaal, den Raad van Nederlandseh-Indië 
gehoord, dit bijzonder toezicht instelt, 

(De heel' Th a m l' in: Toch op voorstel van plaatselijke 
ambtenaren I) 

Dat zal het niet zijn. Ik geloof eerder, dat het voorstel 
zal uitgaan van de hoogste militaire autoriteiten hiel' te 
lande, Men moet niet vergeten, dat het hiel' in de meeste 
gevallen gaat om wat men noemt: oorlogsgevaar. De om
schrijving in de regeling is anders, maal' het gaat eigenlijk 
om gevallen, dat el' een oorlog in dit deel del' wereld dreigt 
of reeds is aangevangen. In ieder geval zal de (3ouVCl'neul'
Genel'aal dezen zeer bijzonderen maatregel moeten afkondigen 
en indien dat geschied is, - en die maatregel zal worden 
afgekondigd, alleen VOOl'ZOQver en alleen in het gebied waarin 
die maatregel zal gelden - dan nog li gt de toepassing van 
deze regeling in handen van het hoogste gezag, het hoofd van 
gewestelijk bestuur onder leiding van den commandant van 
het leger. Een betere leiding kan men zich voor deze geval
len niet denken. 

Het zal dus heusch niet gaan om een toevalligen inval of 
een t.oevallige opwell ing Vall een of ander plaatselijk amlltenaar. 
Men mag el' zeker van zijn, dat de leiding van dit toezicht zal 
voorkomen dat hiel' van willekeul: en van volkomen onnoodige 
maatregelen sprake zal zijn. 

Tenslotte, nogmaals, Mij11heer de Voorzitter, het gaat hiel' 
om een t Üd, waarin de hoogste belangen van den staat in 
gevaar "crkccl'cn. ]\'[en heeft die maa.tregelen noodig aan den 
ccncn kant, en aan den anderen kant het yertrouwen van de 
bevolking van Nederlandseh-Indië in hen, die de plicht hebben 
voor de vei ligheid van Nedel'landseh-Indië te waken. Deze 
regeling is niets anders dan de gebruikelijke in de landen, 
waar men zich dezelfde moeilijkheden voor oogen heeft gesteld, 
en ze regelt tenslotte wettelijk datgene, wat in de pl'Mtiik 
onvermijdelijk za l zijn. 

] k meen ) dat. het geachte college met gerustheid aan het 
YOOl·st.el del' Hegcering gevolg zal kuunen geven. 

D e heer Thamrin: Mijnheer de Voorzitter! Ecnige korte 
opmerkingen n.'~Lv. de uitvoerige beschouwingen vfin clen 
geachten Regeerlllgsgemaehtigde, Het "erschil in standpunt 
tussehen hem en mU ligt niet hierin, als zou ik deze maat
regelen onnoodig achten in tijden van oorlogsgevaar maal' 
wel hi er'in, of het thans het meest geëigende tijdstip' is, om 
voo ,' de Regeering deze uitzonderlijke bevoegdheden te 
creëeren . . In mijn betoog in eersten termijn stelde ik voorop, 
dat ook Ik kan beamen, dat er een toestand kan intreden, 
waarbij aan de Regecring uitzonderlijke bevoegdheden 
dienen te wOl'den vel'leend. Hct gaat er dus alleen om of 
thans, nu Cl' van acuut oorlogsgevaar geen sprake is, aan 
de Regeering uitzonderlijke bevoegdheden moeten worden 
verleenel Zooeven bracht ik reeds naar voren dat, wanneer 
er inderdaad van wel'kelijk oorlogsgevaar sprake is, deze 
maatregelen niet de eenige zullen zijn welke zullen worden 
getroffen, Cl' zullen tal van maatregelen moeten worden uit
gevaal'digd om aanstonds de geheele bevolking te bescher
men . 'V"HarOIl1 dienen thans maatregelen te worden getrof
fen, speciHal op het gebied van de bewegingsvdjheid en niet 
maatt'egelen als die, welke in t\id van oorlog ook overigens 
noodzakelijk zijn? 

lk verzet mij tegen deze ordonnantie omdat zij den schijn 
wekt als zoude men de aandacht concentreel'en op beperking 
"an de be\\'egingsvl'ijheid, El' bestaan reeds alle mogelijke 
bepalingen. die de bewegingsvrijheid belemmere-n en ook hiel' 
beperken de dool' de Regeering noodig geachte maatregelen 
zich vrUwe} uitsluitend tot maatregelen op llet gebied der 
bewegingsvl'ijheid, en ik mis alle andere maatregelen, die bij 
eon ool'logsdl'eigin g noodzakelijk zullen zijn . 

(De heer Van Hel sdi n gen: Er is toch al een ordon
nantie tot regeling van den staat yan oorlog en beleg ?) 

Daar gaat het over normale be\'oegdheden. 

(Kan, Directeur van Justitie,) 
(De heer Van Hel sdi n gen: Neen, dat zijn wel dege

lijk zeel' abnormale bevoegdheden; maal' men heeft ze reeds 
tevoren vastgesteld.) 

Ik besehonw het in zooverre als normale bevoegdheden, 
dat elke Regeering ze beeft teneinde in tijd van oorlog b.v, 
de krijgswet te kunnen afkondigen. Maar dan leeft men in 
een zoodanige atmosfeer, dat eell ieder aanvoelt, dat er ook 
werkelijk oorlogsgevaar dreigt, Bii wat thans wordt voor
gesteld gaat bet eehter om maatregelen van geheel anderen 
aard. 

Het lijkt mij daarom juister, indien deze en andere maatrege
len worden getroffen in het tijdstip, waarvoor ze zijn bedoeld 
en niet in een tijdstip, waarvoor maatregelen als deze niet zijn 
geëigend. 

De heer Kan: Mijnheer de Voorzitter! Tegenover del1 aau
drang van den heer Thamrin op de Regccring om haal' inzicht 
te wijzigen wil ik beamen, wat de geachte Regeeringsgemaeh
tigde voor Justitie heeft gezegd, n.l. dat het beter is, dergelijke 
maatregelen in rustige tijden. in orde te brengen dan ermede t~ 
komen in tijden van acuut gevaar, want dan ontbreekt de gele
genheid, er lil tête reposée over te denken . Het feit, dat de 
legercommandant de hoogste adviseerende bevoegdheid zal 
hobben tel1 aanzien van het hoofd van gewestelijk bestuur in
zake het verbod, bij deze maatregelen bedoeld, wijst er wel op, 
dat hiervan alleen gebrn ik zal worden gemaakt bii dreigend 
oorlogsgevaar en wanneer wij bii de hier voorgestelde maatre
gelen vergelijken die, welke in andere landen zijn genomen. -
de geachte Regeerin gsgemachtigde zinspeelde er reeds met een 
enkel woord op -, dan kan ik niet anders doen, dan de maat
regelen, die de Regeering thans aan de orde stelt, toejniehen, 

Gelijk de geachte Regeel'ingsgemaehtigde en ook de heel' 
Van Helsdingen hebben gezegd, leven wij thans in bniten
gewone tijden; op elk rnoment kan er iets gebeuren, waar
door de bevoegde autoriteiten met zooveel werkzaamheden 
worden belast, dat het voor hen gemakkelijker is thans met 
deze voorstellen bij den Volksraad te komen dan wanneer 
werkelijk periculum in mara ontstaat. 

De heer Enthoven, di,'eeleu,' vau Justitie: Mijnheer de 
Voorzitter! Ik zou m ij namens de Regeering in hoofdzaak 
willen aansluiten bii het betoog van de geachte leden, de 
heet'en Van Helsdingen en Kan, en overigens naar aanleiding 
van de bezwaren van het geachte lid, den heer Thamrin, nog 
enkele opmerkingen willen maken. 

De heer Thamrin verbaast zich erover, dat men juist deze 
aangelegenheid speciaal wenscht te regelen en meent, dat dit 
een unicum is, daar men met het treffen van regelingen voor 
alle andere punten, die in bijzondere tijden regeling zullen be
hoeven, wacht totdat de tijd is aangebroken. 

Dit is niet juist. Een voorbeeld is al dadelijk de diensten
toezichtordonnantie, die twee jaar geleden door den 
Volksraad werd aangenomen en die eveneens voor dergelijke 
dringende omstandigheden gemaakt is el1 waarbij de Volksraad 
erkend heeft, dat het inderdaad juister was de regeling reeds 
geroed te hebben voor het gebruik, dat men te eeniger tijd 
ervan zal hebben te maken. 

El' is nog een andere regeling, die ook alleen zal worden 
toegepast) wanll('('T' men in rlC'l'gplijkr. ahnormale omstandig. 
heden komt te verkeeren en d ie ook gereed I igt en zelfs gereed 
moet liggen, omdat de Indische Staalsregeling het eischt, 
lIamel\jk de regeling van de gevolgen van de afkond iging van 
den staat van oorlog of van beleg. Ook den staat van oorlog 
of van beleg kondigt men eerst af, wanneer de tijd daarvoor 
gekomen is, maar de Indische Staatsregeling eischt daar zelfs, 
dat de gevolgen van de afkondiging van te voren geregeld zijn. 
El' komt een nieuwe regeling, maal' ook thans bestaat cl' een. 

Een bijzonder verband Insschcn de aanhangige regeling en 
die betreffende de gevolgen van de afkondiging van den staat 
van oorlog en van beleg is nog, dat in de regelen betreffende 
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Reis- en verblijf-toezichtordonnantie 1937 (.ond. 121). - Nadere wijziging ordonnanties betreffende geleidelijke 
invoering van de pandhuisregie (Ond. 12 .. ). 

(Directeur van Justitie.) 
den staat van oorlog en van beleg bepalingen voorkomen 
omtrent de bevoegdheid van het militair gezag tot beperking 
van de vrijheid van reizen en verblijf van personen in het 
gebied, dat in staat van oorlog of van beleg is verklaard. 

Een aanvulling van deze regeling is op het oogellblik aan
. hangig - in de nieuwe regeling, die voor de oude in de plaats 
zal komen, zal de regeling nader worden uitgewerkt - en nu 
zou het ontbreken van de aanhangige regeling ttitsluitend 
ten gevolge hebben, dat de Regeering gedwol1gen zou zijn eer
der te grijpen naar de regeling voor den staat van oorlog en 
beleg, die haar dezelfde bevoegdheden geeft. Dan zou men dus 
eerder dan het noodig is moeten grijpen naar de veel verder
gaande bevoegdheden uit de regeling betreffende den staat van 
oorlog en beleg, alleen, omdat de vrijheid van beweging beperkt 
moet worden . Juist de aanhangige regeling, die uitsluitend 
dit eene beperkte punt regelt, een der punten, die in de 
bedoelde omstandigheden het eerst de aandacht van de over
heid eischen, zal het der Regeering mogelijk maken, in derge
lijke dringende omstandigheden niet verder te gaan dan 
noodig is en el' niet toe over te gaan Nederlandseh-Indië of 
een deel van Nederlandsch-Indië in staat van oorlog of van 
beleg te verklaren, wnt een nog veel verdergaande beperking 
van de normale vrijheid van het individu zou omvatten. Ook 
dit is een reden om deze regeling vooral niet uit te stellen 
tot later, maar haar dadelijk te aanvaarden. 

De Voorzitter: Thans kan tot stemming worden overge
gaan . 

(Voorzitter.) 
De ontwerp-ordonnantie wordt zonder hoofdelijke stem

ming aangenomen, onder aanteekening, dat de heer Thamrin 
geacht wil worden tegen te hebben gestemd. 

De Voorzitter: Aan de ord e is de beha nd e-
1 i n g va tl deo n t wel' I' - 0 l' don n a n tie, st rek k e n
de tot n a der e w ij z i g i Il g van deo l' don n a n
t ie s van 4 Dec e m be r 1903 (S t a a t sb I a d 
No. 402) en 10 Januari 1921 (Staatsb l ad 
No. 28) bet l' effe n d ede gel e i del ij kei nv 0 e
ring van d e pandhuisregîe ond-ers c.heiden
I ij ko p J a v a e nMa doe l' a e n in d e b u i t e n
gewesten. (.ond. 123.) 

Deze ontwerp-ordonnantie wordt zonder beraadslaging en 
zoooer hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voorzitter: Ik deel den leden mede, dat door het volgens 
art. 16 (2) R. v. O. vereisehte aantal leden het verzoek is 
gedaan tot voorbehoud der (tweede) behandeling aan den 
Volksraad van de ontwerp-ordonnantie tot vaststelling van 
een nieuw reglement op het verleenen van verlof naar het 
buitenland aan burgerlijke landsdiel18ren (Ond. 2ii), over 
welk verzoek overeenkomstig het aangehaalde artikel van het 
R. v. O. in de eerstvolgende gewone zitting van den Volksraad 
zal worden beslist. 

, 
De vergadering wordt te 9.32 uur v.m. gesloten. 
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Ingekomen stukken. 

27stc VI':lWADERINO. 

Vcr ga der in g van Din s dag 20 A pT i I 1937. 

(Bijeenroepingsuur : 9 voormiddag.) 

Ingekomen stukken. - Vraag of zal worden aangedrongen 
op vel'l cnging va.n de termijnen, gesteld voor de afdoening 
van de ontwerp-ordonnantie tot wijziging van de samenstel. 
ling' dcl' regentschapsraden van Poel'wol'ccljo enz. (Onel. 
17:1 ) en van de ontwerp-ordonnantie tot nadere wijziging 
van de Kapokbelangenordonna ntie 1935 (Ond. 174). 

Voorzitter : de heer F. H. DE HOOG. 

Tegenwoordig met den Voorzitter ]2 Jeelen, te weten: 

de heeren Blaauw, Van Helsdingen, Kan, Kerstens, Pm
\\otosocrnodilogo, Roep, Soangkoepon, Sosl'ohadikocsoemo, 
1.1hamt'in, VCl'boom en Wiwoho. 

De Voorzitter: Geachte Medeleden! Ik open deze 
vergadering. 

De Secretaris deelt mede, dat zij n ingekomen: 

A. Bericht van verhindering van den heer Soetardjo 
wegens ziekte. 

Dit bericht wordt yoor kennisgeving aangenomen. 

B. De volgende Rcgecringsbrieven en -beschikkingen: 
1. Kabinetsbrieven van den Gouverneur-Generaal van 

8 AI"';I 1937 No. 51, 12 April 1937 letter I en 14 April 1937 
No. \z tel' aanbieding van 
ft. ee n ontwerp van con algemeenen maatregel van bestuur 

tot nadere aanvulling van het Zeebrieven- cn Scheepspas
s"nbesluit 1934 (Ond. 172) ; 

b. ecn ontwcrp-o rdonnantie tot wijûng van de samenstellin g 
van de regentschapsraden van Poenvoredjo, Keboemen, 
Pekalollgan, Banjoemas en Bandjarnegara (Ond. 17:1); 

c. een ontwerp-ordonnantie tot nadel'e wijziging van de 
"Kapokbelangen-ordonnantie 1935" (Ond. 174). 

De stukken zijn of worden gedrukt. 

2. Kabinetsbrief v[tn den Gouvcrneur-Generaal van 3 
Apl'il J937 No. 11 hOllelende mededeelin g, dat is vastgesteld 
de ordonnantie tot wijziging van het Koninklijk besluit van 
G Juli J908 No. 50 houdende bepalingen betreffende het 
cl'cdictvel'hand en tot intrekking 'van de ordonnantie van 17 
December 1909 houdende aanwijzing van dc gewesten waar 
geen crec1ietverhand mag worden gevestigd en van ele creeliet
instellingen, ten behoeve waarvan in de overige gewesten 
"lIeen credietverband mag worden gevestigd. (Ond. la2). 

3. Bl'ief van den Ootlvernements-Secretaris van] 1. April 
1937 No. 703/A houclen de mededeeling, dat het gekozen lid 
"Hn den Volksraad, de hecl' N, Beets, kcnnis heeft gegeven, 
dat h~i met ülgang vfln 1 7\Ici a.s. zUn ontslag neemt. 

4. Als voren van 5 Ap"il 1937 No. 728(13 ter aanbieding 
van eo n overzichtstaat vun de resultaten dcr registratie- en 
classificatiewerkznamhedcn met betrekking tot de bevol
ldngst'ubberaanplantingen ln de Buitengewesten, waarin 
volledigheidshalve ook de gewestelijke g"ondslagen voor 1937 
7.Un opgenomen. 

G. Als voren nlll 9 April 1937 No. 764 betreffende 
C01l1ing'enl·ccl'ing van dell 'Îll\"oer van electrisch gloeidraad, 

G. Besluit van den Gou\'l'rncur-Gcncrun l vn11 27 ïUaal'l ]937 
l\o. 71 houdende ontslag "an Mas Hardjocljatmiko en A. D. Zur 
~ni h \en n Is plan tsvel'vC:lIlg"cnd I id va IJ IlPt h{'sl mil· der Ka pok 
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Centrale en benoeming in hun plaats van Mas Soedarmo en 
Mr. R. J. C. Baron van der Capellen. 

7. Als voren van 30 Maart 1937 No. 18 bepalende dat het 
Koninklijk besluit van 4 Maart 1937 houdende maatregelen ten 
aanzien van het aandoen van havens in Spanje door Ncdcl'
lundsche schepen, die wapentuig of vl'ijwilligers vervoeren, 
zal worden afgekondigd door plaatsing in het Staatsblad van 
NederiHndscl,-Indië. 

8. Als voren van 30 Maart 1937 o. 19 houdende aan tee
kening van het Koninklijk besluit van 27 Februari 1937 be
ralende de bekendmaking van de overeenkomst van Bangkok 
nopens het gebruik van bereid opium. 

9. Als voren van 2 April 1937 No. 39 houdende aanwijzing 
van de N. V. Suikerfabriek ,,'l' joekir" en de N. V. CultUlH 
Maatschappij "Kedawoeng-Kawisredjo" als lid van het da
geLijkseh bestuur van de N. 1. V . A. S. voor het vereenigings
jaar 1937-1938. 

10. Als voren van 3 April 1937 No. 12 houdende nadere 
wijziging van het luistervergunn.ingsbesluit 1934. 

11. Als voren van 4 April 1937 No. 1 houdende wijziging 
van de voorschriften betreffende de costuums van B. B.
ambtenaren. 

12. Als vorCl1 van 9 April 1937 No. 5 houdende machtiging 
aan de Gouverneurs van West-, Midden- en Oost-Java om te 
beschikken over een bedrag ten behoeve van het verleen en van 
tijdelijkeu steun aan volkshoofden, wier voornamelijk met de 
inning van de landrente verbandhoudende inkomsten bel1Cden 
het noodzakelijk minimum zijn gedaald. 

13. Als 1'oren van 9 April 1937 No. 8 houdende mach
tiging, krachtens artikel 105 Indisehe Staatsregeling, aan den 
Command::lllt der Zeemacht, de Dirccteuren vau Financiën, 
Binnenlandsch Bestuur, Onderwijs en Eeredienst, Econo
mische Zaken en den fd. Directem van Verkeer en Water
staat om te beschikken over de bij aanvullende begrootingcn 
uitgetrold\:en fondsen ten behoeve "HII de maatregelen van 
welvaartszorg. 

14. Als voren van 9 Apl'il1937 No. 34 tot nadere wijziging 
en aanvulling van de H .B.B.u. 1934. 

.15. AI~ voron V~lIl 11 April ]937 No. 1 houdende mach
tiging, krachtens al'tikel105 Indische Staatsregeling, Hun den 
Directeur van Economische Zaken om te beschikken OVC1' 

de bij een aanvullende begrooting toegestane fondsen ten 
behoeve van het Burean van 's Lands plantentuin . 

De sub 2 tot en met J5 genoemde stukken worden ter 
inzage gelegd tel' secretarie van den Volksraad. 

C. De volgende tel' kennisneming ontvangen bescheiden: 
1. Voorloopig overzicht van de Landsmiddelen over Ijle_ 

urmll'i 1937 aangeboden door de GenCl'ale Thcsaurie. 
2. A'lededeeling van den benoemden ]~cgcerillgscomlllissa

ris voor de Bestuul'shervorming in Sumatra van 30 Maart 
1937, dat hij zijn ambt heeft aanvaard. 

3. Besluiten van den Dlrecteul' van Binnenlandsch Be
stuu r houdende machtiging tot het doen van uitgaven in 
verband met de bevolkingsl'ubbcl'l'estl'ictie. 

4. Brief van den JloofdinspeeteUl', Hoofd del' Staats
spoorwegen, van 10 April 1937 No. ] t796/37 tel' aanbieding 
vall een staat van de op vel'vocrsgebied gellomen tm'Îefmilut
"egelen in het eerste kwartaal 1937. 

5. Brief van het Bestuur de,' C. 1. V. O. van 4 April 1937 
tel' aanbicding- van een afschri ft van een dool' genoemd be
stUUI' aan de Stntcn-Genel'aal verzonden telegram. 

6, Motie viln den stadsgemeentcl'aad van ]\1:odjokerto, be
t l'efl'cnde het advies vun dcn Resident van Socl'abajn aall dcn 
GouYel'lleur van Oost-.Jont.l inzake het voorstel tot aanstelling 
VU il ecn secretaris voo]' genoemden l'i.U1d, 

7. l)ublicatie No, 1. \·:m hct comit é tOl' hewaking vu n prijs
en loonpeil. 
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27ste VERGAnERING - DINSDAG 20 APRIL 1937. 
Ingekomen stnkken .. - Vraag of zal worden aangedrongen op verlenging van de termijnen, gesteld voor de afdoening 
van de ontwerp-ordonnantie tot wijziging van de samenstelling der regentschapsraden van Poerworedjo enz. (Ond. 

173) en van de ontwerp-OTdonnantie tot nadere wijziging van de Kapokbelangenordonnantie 1935 (Ond. 174). 

(Voorzitter.) 
8. Betuiging van adhaesie aa.n. de motie van den regent

schapsraad van Pekalongen betreffeude heffingen van keur
loonen in het bijzonder met betrekking tot herkeuring van 
vleesch dat van het gebied van een locale gemeenschap in een 
naburig locaal gebied wordt ingevoerd. 

De stukken worden ter inzage gelegd ter secretarie van den 
Volksraad. 

D. De volgende boekwerken: 
1. "Annuaire de Documentation Coloniale Comparée 1935" 

en "Organisation politique et administrative des Colonies". 
2. "Quarterly Summary of Australian Statistics. Bulletin 

No. 146". 

Worden opgenomen in de ·boekerij. 

de orde is de beslissing 
ten aanzien van de ont-

De Voorzitter: A a n 
over de vraag of 
werp-ordonnantie 
samenste llin g van 

tot wijziging van de 
de regentschapsraden 

van Poe r wor eaj 0, K e boe m e 0, Pek a lo n g a D, 

Banjoemas en Bandjarnegara (Ond. 173) 
en de ontwerp-ordonnantie tot nade-re 
W lJ Z 1 gin g van de "K apo k bel a n gen 0 r d 0 n
nantie 1935" (Staatsblad 165; Ond. 174) over
eenkomstig artikel 17 Reglement van Orde 
bij den Go u ver n e u l' - Gen era a I 0 p v e r
Icnging van de voor de afdoening van 
de z eon t w e l' p - 0 l' don n a nt i es ges te l d et. r
Inijnen zal worden aangedrongen. 

Zonder beraadslaging en zonder hoofdelijke stemming wordt 
besloten, dat ten aanzien van deze ontwerp-ordonnanties 
TI iet bij den Gouverneur-Generaal op verlenging van de 
termijnen zal worden aangedrogen. 

De Voorzitter : De beide ontwerpen zullen straks in de 
corrunissies worden behandeld. 

De vergadering wordt te 9.07 uur v.m. gesloten. 



341 

28ste VERGADERING - DINSDAG 27 APRIL 1937. 

Ingekomen stukken. - Afscheid van den directeur van .Dnde rwijs en Eeredienst, den heer Dr. A. D. A. De Kat Angelino. 

28ste VERGADERING. 

Ver g a der i n g van Din s dag 27 Apr i 1 1937. 

(Bijeenroepingsuur ; 9 voormiddag.) 

Ingeko men stukke!l. - Afscheid van den directeur van 
Onderwijs en Eeredienst, den heer Dr. A. D. A. De Kat 
Angelino. - Vaststelling opcenten op de aanslagen inkom
stenbelasting 1937 enz. (Ond. 168). - Wijziging en aan
vulling "Bepalingen A,anleg en Bedrijf Spoorwegen I) enz. 
(Ond. UIl) . - Wijziging Algemeene Bepalingen Spoor- en 
Tramwegen (Ond. 162) . - Bekrachtiging leeningsbeslnit 
gemeenteraad Makassar (Ond. 166). - Bekrachtiging lee
nin gsbesluit gemeenteraad Palembang (Ond. 16 7 ). - Wijzi
gi ng samenstelling regentschapsraden Poerworedjo, enz. 
(Ond. 17:1) . - Nadere wijziging "Kapokbelangen-ordonnan
tie 1935 " (Ond. 174) . - Vertegenwoordiging Volksraad op 
de conferentie te Parijs van de Union Parlementaire du 
Commerce. - Afscheid van den wd. secretaris van den 
Volksraad, den heer H . W. Nolting. 

Voorzitter: de heer F. H. DE HOOG. 

'l'egenwoordig met den Voorzitter 13 leden, te weten; 

de heel'en Blaauw, Van Helsdingen, Kan, Kerstens, 
Prawotosoemodilogo, Roep, Soangkoepon, Soetardjo, Sosro
hadikoesoemo, Thamrin, Verboom en Wiwoho. 

Rcgecringsgemachtigdcn de hoeren: De Kat Angelino 
en Levelt. 

De Voorzitter: Geachte medeleden! Ik open deze verga
dering. 

De Secretaris deelt mede, dat zijn ingekomen; 

.A. De volgende Hcgccl'ingsbl' icvcn en -beschikkingen: 
1. Bl'icvcn van den GonVCl'llCmcllts Secretaris van 17 en 21 

AJlI'i l 1D37 Nos. 812ltfB en 837/B ter aanbieding V:1I1 de ver
slagen van de Algemecne Hekcllkamcl' in Ncclcl'lumlsch-Inc1ië 
ell in Nederland over het jaar 1936 (Ond. 175 en 175 A). 

De st ukken worden ged rukt. 

2. Kabinctsbl'icf Vllll den GOUY Cl'l IC lIl'-Gcncrua l vau 18 
A pl'i l 1937 No. 8 houdende mededcelin g, dat is vastgesteld de 
ol'dOnnallt ie bet roffende het bij 2ondcI' O\'crheidstoezicht in 
dringende omstandigheden op het verblUf en het reizen van 
hiel' te lande aanwezige p erson en tOl' bescherming van de uit
wendige ve il igheid vall Ncdcl'landsch-Indië (O nd. 121). 

3. Brief van den GouYcl'llcmcnts Secretaris van ]9 April 
1937 No. 815jB bell'cfl'cncle de opheffing van de contin gcn
tcc l' Îng' vnn den invool' van ijzcl'vitl'iool. 

,I. Als vOI'cn van 2,1 A pl'i l 1937 No. 8H/A houdende Illede
clccling dut het verkozen lid van den Volksl'aacl, de heer 
1\11'. J. J. \ V. Eekhont kennis heeft gegeven dat hij met ingang 
ViJn :n Mei a.s. zUn onts lag neemt. 

5. Hesluit van den Gouverneur-Generaal van 15 April 1937 
No. 31 bepalende, dat de ol'donnantie tot wijziging en aanvul
ling van de Postspaal'bank-ol'Clonnant.ie in werking tr eed t met 
ingang van 1 lVIei 1937. 

6. Als voren van 20 April 1937 No. 3 houdende machtiging 
aan den Legel'conunandant om aan militaire landsdienaren in 
de Bu itengewesten tijdelijk een duurtetoeslag te verleenen . 

De sub 2 tJm 6 genoemde stukken worden ter inzage gelegd 
ter secretarie van den Volksraad. 

Handelingen. Zittingsjaar 1936---1937. 

(Directeur Onderwijs en Eeredienst.) 
B. De volgende tel' kennisneming ontvangen bescheiden: 
1. MededeeJing van deri heer Mr. J. J. W. Eekhout dat hij 

per ultimo Mei a.S. ontslag neemt als lid van den Volksraad. 
2. Brief van het H oofd van den Dienst van het Ykwezen 

van 21 April 1937 No. 776 ter aanbieding van het jaarverslag 
van den dienst over 1936. 

De stnkken worden ter inzage gelegd ter secretarie van den 
Volksraad. 

De Voorzitter: Alvorens aan te vangen met de behan
d eling van de op den rooster voorkomende onder werpen, 
geef ik het woord aan d e n aftredenden 
dir ec teur van Onderwijs e n Eeredi e nst, 
d en IJ ee r Dr. A. D. A. DeK a t A n gel i n 0, die 
een woord van afscheid tot het College 
wen s c IJ t te r i c h ten. 

De heer De Kat Angelino, directeur van Onderwijs en 
Eeredienst ; Mijnheer de Voorzitter, Mijne H eeren leden van 
het College van Gedelegeerden. 

Ik moge beginnen met U dank te zeggen voor de mij ge
schonken gelegenheid om hier heden afscheid te nemen vall 
het College van Gedelegeerden en daarmede tevens van deJl 
-Volksraad. Ik stel deze gelegenheid des te meer op prijs, 
omdat, wanneer men tezamen eenige zeel' moeilijke j aren 
heert doorgemaakt, er ook een bijzondere beboefte bestaat 
om een woord ten afscheid te mogen zeggen. 

Dat woord, Mijnh eer de Vool'zlttel', kan m\jnerzljds geen 
ander zijn dan van erkentelijkheid, omdat de Volksraad mijn 
taak va n HegeeringsgelllHchtigde zoo licht heeft gemuakt 
als maal' eenigszins mogelijk was. '\Tant steeds heeft de 
Volksr aad, ook wanneer zijn op zichzelf begrijpelijke wen
sc hen niet konden worden bevred igd, zich bereid getoo nd 
om in volkomen zakelijkheid en redelij kheid aandacht te 
schenken aan de feiten en overwegingen, welke van de zijde 
del' Regeering werden voorgebracht. 

Ook op andere wijze kwamen de leden van den Volksl'aad 
mij vaak tegemoet, dool' op punten die, ondanks de dis
cussies, nog min of meer dubieus waren geb leven en clie 
aldus zoo licht tot misverstand en tot een afwijzende hou
ding hadden kunn en voeren, in persoo nl ijke gespl'el<ken op- ' 
heldel'ing te geven of te zoeken. 

Dat persoonlijk contact, waarin ik mede een bl\jk van 
persoonlU k ver trouwen mocht onderken nen, heb ik, J\fijn
heer de Voorzitter, op zeel' hoogen prijs gesteld, en het zij 
mij vergund hier den wensch uit te spreken, dat de leden 
va n den Volksrand, telkens wanneer daaraan behoefte mocht 
worden g'evoeld, ook mijn ambtsopvolger in even rijke nutte 
door persoonlijke aanrakingen de gelegenheid zullen will en 
schenken om de dubbele taak van den Regee ringsgell1ac l ~
t igde 111. eenerzijds het beleid del' Regeering, andel'z\ids 
de wenschen en inzichten der burgerij te ver tolken, over en 
\veer zoo goed mogelijk te vervullen. 

Terugziende op de achter ons liggende jaren, :Mjjnheer de 
Voorzitter, toen de toekomst el' zoo donker uitzag en in
spanning van alle krachten alreeds n oodig was om het be
staande zooveel mogelijk in stand te houden, gevoel ik des 
te grooter bl Udschap, dat eindelij k de economische en finan
cieele toestand zich wat beter laat aanzien en men mag 
hopen dat de R egeerin g ten gunste van haar grootscben 
opbonwenden arbeid weder over ruimere middelen zal komen 
te beschikken. Dat zulks ook het onderwijs ten goede zou 
komen, spr eekt, bij haar welbekende groote belangstelling 
voor dit deel der Overh eidstaak, vanzeli. 

Ik moge dan eindigen met den wenseh, dat betere tijden, 
ook voor het onderwijs, spoedigst mogen aanhreken en met 
de aanbieding van mijn beste wenschen aan U, Mijnheer de 
Voorzitter , en aan de leden van den VolksraadJ zoo wel voor 
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28ste VERGADERING - DINSDAG 27 APRIL 1937. 

Afscheid van den directeur van Onderwijs en Eeredienst, den heer Dl'. A. D. A. De Kat Angelino. - Vaststelling 
opcenten op de aanslagen inkomsten belasting 1937 enz. (Ond. 168). 

(Voorzitter. ) 
Uw aUer persoonlijk welzijn als voor Uw arbeid in het 
belang van deze landen . 

(T eek e 11 e n va n ins te m min g.) 

De Voorzitter: Mijnheer de directenr van Onderwijs en 
Eeredienst, ' De Kat Angelino! Het is met gemengde ge
voelens, dat ik U van deze plaats toospreek bij Uw afscheid. 
Ik zeg "met gemengde gevoelens", omdat ik gaarne had ge
zien, dat dit afscheid had plaats gehad in een vergadering 
van den Volksraad in pleno. Ik heb namelijk de over lni
ging, da t de geheele Volks raad gaarne afscheid van U had 
genomen. De datnm van Uw aftreden maakt dit echter on
mogelijk. 

Nn is nan den anderen kant voor mij de taak weggelegd 
U thans in het College van Gedelegeerden een woord van 
afscheid toe te spreken. Ik ben ervan overtnigd, dat ik daar
bij zal vertolken niet aUeen de gevoelens van de leden van 
dit CoUege, maar die van den geheelen Volksraad. 

Ik zal beginnen met zooals gebruikelijk is, even na te gaan 
hetgeen wij met U in den Volksraad hebben meegemaakt. 

In de eerste plaats memoreer ik dan Uw optreden in 
1934-1935 als waarnemend directenr van het departement 
van Onderwijs en Eeredienst en Uw optreden als Regeerings
gemachtigde voor dit depar tement bij de behandeling van 
de begrooting voor 1935. Bij de verdediging van die be
grooting bemerkt U reeds direct, dat el' een geest vall wel
willendbeid van de zijde van den Volks raad te Uwen opzichte 
bestaat, een geest van welwillendheid, die later in mimer ma
te Uw deel is geweest. 

Verder verdedigt U in datzelide zittingsjaar: de aanvulling 
op de hooger-onderwijsordonnantie, waarin maatregelen zijn 
opgenomen tegen gezagsvijandige studenten, alsmede de her
ziening van de bepalingen der Protestantsehe Ket'k en Uw 
antwoord op de interpeUatie en motie-De Dreu, omtrent de 
brugidassen. 

In 1935 treedt U op als direeteur van het departement 
van Onderwijs on Ecredienst en verdedigt U bU de begroo
tingsbehancleling de subsidie voor het Koloniaal institnut, 
zittingsjaar 1935- 1936 en in het volgende zittingsjaar ver
dedigt U bij de begrootingsbehandeling het onderwijspeil hier 
te lande. 

Zoo pas herinnerde U er aan, dat de tijd, waarin U het 
directeurschap aanvaardde, slecht was, dat deze tijd werke
lijk stond in het teeken van malaise. Inderdaad was dat 
het geval, zoodat Uw opvolger - dien U zoo pas bij ons 
hebt aanbevolen - het te dien aanzien wellicht beter zal 
hebben dan Gij het gehad hebt. 

Maar thans afstappend van dit pnnt, kom ik tot iets anders 
en wel het volgende. 

Steeds bebben Volksraad en College van Gedelegeerden 
oprechtheid, volledige openhartigheid jegens hun leden, op 
prijs weten te stellen en vooral hebben zij kUnJlcn waardeel'en 
het aanvoelen door een Regeeringsgemachtigde van den geest 
in dezen raad. Ook hebben beide colleges kunnen apprecieereu 
de )iefele van een. Regeeringsgemaehtigde voor zijn taak in 
en voo r dit land. En wanneer dit dan het geval is, geeft de 
VolksraacI ook in volle mate dat vertrouwen terug, dat hij ont
vangt; die openhartigheid erkent men, en dat is naar mijn 
volle oveltuiging ook voor U in ru ime mate gebleken. 

Want, ~Iijnheer de directeur van Onderwijs en Ecredienst, 
De Kat Angelino, ik wil er op wijzen dat, wanneer U de regee
ringspolitiek uiteenzette, wanneer U regeeringsmaatregelen 
verdedigde, er dan natuurlijk ook hier principieele tegenstan
ders waren, maal' dat het U tot een eer gerekend kan worden, 
dat zelfs deze telkens verklaarden, tegen te moeten stemmen, 
doch dat zij van hun sympathie voor den dit'ecteur wel dege
lijk Ib lij k gaven en daarvan ook ten voUe wilden doen blijken. 
Ik kom thans, om niet al te vel' te gaan in het ophalen van 
hcrinneringen, tot hct eind van de toespraak, die ik namens 

(Verboom,) 
dit College tot U richt en ik wil dan nog het volgende zeggen. 

Het College van Gedelegeerden, zich uitsprekend naar mijn 
volle overtuiging ook namens den. volledigen Volksl'uad, 
wenscht U, Mijnheer De Kat Angelino, tweeërlei: zijn 
wensch betreft eensdeels U zelf en Uw gezin en anderdeels 
onszelf. U en Uw gezin wensc~en wij toe, dat het U en de Uwen 
oM" r God 's zegen goed moge gaan in Uw verdere leven en 
in de tweede plaats sprekeu wij den wensch uit, dat er 
steeds in Uw hart een warme herinnering moge blijven voor 
dit, ons mooie Indie, aan de ontwikkeling en den opbouw 
waarvan Gij voor een zoo groot deel hebt bijgedragen. 

lIfijnheer De Kat Angelillo, djrecteur van Onderwijs en 
Eeredienst ! Voor het laatst spreek ik U in deze zaal als zoo
danig toe en nogmaals: De Volksraad en het College van 
Gedelegeerden danken U voor hetgeen U voor Indië hebt ge
daan en wenschen U een goede reis en bestendig welzijn to~! 

(Teekenen van instemmin g). 

De beer De Kat Angelino, directeur van Onderwij s en 
Eereelienst: Mijnheer de Voorzitter! Ik dank U voor nw 
woorden. 

De Voorzitter: A a 11 cl e 0 r cl e is de b eh a n d e
ling van de ontwerp-ordonnantie tot vast
ste llin g van het aantal opc e nten op de 
aa n s l agen in de inkomstenbelasting over 
het j a a r 1937, a l s l1l ede 0 p d e a a n S I a gen i n 
d e ven n oot s c h ap s bel ast i n g, bet r ek kin g 
heb ben deo p tijd vak ken, w e l k ere i n d e val t 
tu s s eh e n 30 J u Th i 1936 e n 1 J nl i 1937. (0 n d. 168.) 

Voor dit onderwel'p hebben zich gecn sprekers opgegeven, 
zoodat de Regeeringsgcmnchtigde niet is uitgenoodigd, aan wezig 
te zijn. Wenscht een der leden wellicht alsnog het woordl 

De heel' Verboom: Mijnheer de Voorzitter! Ik wil slechts 
een enkele opmerking maken, die intusschen niet van zoo
danigen aard is, dat de cli L'cctelU' van Financiën daarvoor uit 
zijn drukke werkzaamheden zou behoeven te worden gehaald. 

Het beeft mij getroffen, dat het indienen van deze ordon
nantie zoo buitengewoon laat heeft plaats gehad. NaaI' ik 
meen, wordt een dergelijke ordonnantie in het algemeen 
ontvangen tegelijk met of kort na de begroot ing. . 

Dat is ditmaal niet gebeurd: het is reeds zee l' ve l' 111 

het jaar, dat wij deze zaak te behandelen krijgen met het gevolg, 
dat men bij de vaststelling van de aanslagen in de inkomsten
belasting voor groote moeilijkheden stond. F eitelijk toch 
is er op het oogenblik van een opcentenheffing geen sprake 
en kan men bij de vaslstell ing van de aanslagen met de op
centenheffing dus ook eigen lijk nog geen rekening houden. 

Toch is dit gebeurd, doordat men is overgegaan tot het op
leggen op groote schaal van voorloopige aanslagen. Daartegen 
heb ik op zichzelf geen bezwaar, omdat men anders wellicht 
zou moeten overgaan tot ecn regeling, waarbij men eerst ecn 
aanslag zou opleggen en daarna cen aanvullenden aanslag, 
waaraan vooral voor de belastingplichtigen nog veel gl'ootel'e 
bezwaren verbonden zouden zijn. 

Hoe dit echter zij, de toedracht van zaken is thans wel zeel' 
eigenaardig, want de getroffen regeling beteekent dat, als 
men thans achterstallig is en dus in boete vervalt, men de 
boete ook moet betalen over de opcenten, terwijl in werkelijk
heid de boete over de opcenten niet verschuldigd is, omdat 
de opcenten niet wettig bestaan. 

Dit lijkt mij een ongewenschte toestand en daarom dring 
ik er bij de Regeering op aan, om in het vervolg - gesteld, 
dat het institnut der opcenten nog bestendigd moet blijven 
- deze opcenten tijdig tot wet te maken. Ik hoop natuur
lijk van harte, dat el' verder geen opcenten meel' geheven 
zullen worden cn dan hebben mijn opmerkingen alleen acade· 
mische waarde. 
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28ste VERGADERING - DINSDAG 27 APRIL 1937. 
Vaststelling opcenten op de 8allslagell inkomstenbelasting 19 3.7 en~ . (Ond. lOS ). - Wijziging en Aanvulling "Bejlalingen Aanleg en BodrIjf Spoorwegen" onz. 
lOnd. H H ). - \\"i,i1.iging AJgemoel16 Bepalingen Spoor- en Tralllwegen (Qlld. Hl:': ). - Bekrll.chtiging loe ningsbeslui t gemoe nterRad ~1I\k888ar ( Ond. 1UO). 
- Bokrnclltiging Jooning800s1ult gemeen\.oerRad l'II.lt!.mbang (Ond. lU7 ). - Wijziging samen!:ltollint regentschlip8nt.don Poerworedjo, 6nz. (Olld. l T:t ). -
Nndoro wijziging "KlI.pokbchulge n-ordonllantie 19 35" (Oll d. 17'-1). - Vertegenwoortliging Volksraad op de conferentie te Parijs van de Union .Pa rleme nta ire 

du Commerce. - Afscheid van den wd. secretaris '-811 den Volksraad. den heer R. W. Nolting. 

Ik heb ondershands reeds vernomen, dat de Regeering de 
door mij thans naar voren gebrachte bezwaren erkent en 
dat Zij er in het vervolg rekening mede zal houden. Daar
voor ben ik de Regccl'ing zeer erkentelijk. 

De Voorzit ter : Thans kan tot stemming worden overge
gaan. 

De ontwerp-ordonnantie wordt zonder hoofde!.iike stemming 
aangenomen. 

De Voorzitter : Aan de orde is de b e handeling 
va n: 

1. d eo n t w e r p - 0 r don n a n tie tot wij z i-
g in g e n aanvulling van de "Bepalingen 
Aa nl eg e n B c d l'\i f Spoo rw egen'\ d e "B epa
lin ge n Stadstra.mw ege n " en d e "Bepalin
ge n ld1 nd e lijk e 'l'l'umw ege n" (Ond. 161), a l s 
g e w ij z i gd b ij N o t a va 11 Wij z i gin g (s t. 6); 

2. d eo n t w e l"j) - 0 r d 0 1111 a n ti e tot wij zi-
g in g van d e A I gem ee n e B e p a I i n gen Spo 0 r 
en Tramwegen (Staa tsblad 1927 No. 258), 
zooa ls deze zijn gewijzigd e n aan gev uld, 
laatstelijk bij ordonnantie van 11 April 
1933 (S t a a t s b I a d No. 139 ; 011 d. 162), a I s ge w ij-
7. i g d bij Not a \. a 11 Wij z i gin g (s t . 6) ; 

3. deo 11 t w e l' p - 0 l' cl 0 n n a n ti c tot b e k l' a c h
tiging van het b es luit van d e n gemeente
r a a d va n Mak a s ser va n 5 Feb r u a r i 1937 
No. 20321" [ 6, voo r zoo ver dit st rek t tot het 
aangaan van ee n ge ldleening (Ond. 166); 

4. d eo n t w e r p - 0 r don n a n t i c tot b e k ra c h t i
g in g van het bes lu i t van den gemeente raad 
van Pal emba n g van 3 Februari 1937 No. 7/0.R.. , 
voorzoover dit strekt tot het aan g aan van 
ee n ge l die e n i n g (Ond. 167); 

5. d eo n t w e r p - 0 r d 0 11 n a n tie tot wij z i g in g 
van de samen stel ling van de r ege ntsch a ps
l' a den va n Po e r w or e d j 0, K e bo c m e n, P ek a
Ion ga n, Ban joe m a 8 e n Ban cl j a r n eg a ra (011 cl: 
17:1 ) ; 

(Voorzitter.) 
6. deo n t w e r p - 0 r don na 11 t i e t o t na d e r e 

w ij z i gin g van d e "K apo k b e l a n gen - 0 r d 0 n
nantie 1935" (Staatsblad 165; Ond. 174 ) . 

Deze ontwerp-ordonnanties worden ach tereenvolgens zon
der beraadslaging en zonder hoofdelijke stemming aan
genomen. 

De Voorzitter: Hiermede is de agenda voor deze verga
dering afgewerkt. Ik moet het College echter nog mededeelen, 
dat is ingekomen een ver z 0 e k van d e u Voo r z it t e r 
van den V 0 I k s r a a dom h e m t e m ach ti g e n, 
op de in Mei a.s. te Parijs t e honden 
conferentie vau de Union Parlementaire 
d u C 0 mme ree den V 0 I k s r a a d t e ver t e g e n
woo r d i gen, tenminste voorzoover de beschikbare tijd 
den met buitenlandsch verlof zijnden Voorzitter toelaat deze 
conferentie bij te wonen. 

Aangezien de Volksraad in p leno niet bijeen is, lijkt mij 
het College van Gedelegeerden de aangewezen instantie om 
de gevraagde machtiging te verleenen, waarom ik het Col
lege dan ook voorstel, den met buitenlandseh verlof ver
toevenden Voorzitter van den Volksraad te machtigen, den 
Volksraad op de genoemde eomerentie te vertegenwoordigen. 

Dienovereenkomstig wordt zonder hoofdelijke stemming 
besloten. 

De Voorzitter : Aangezien thans het reces aanvangt, is het 
nn het moment om ee n wo 0 r cl van af s c 11 e j d te 
l' i c h t e u to t 0 n zen w d. sec r eta l' i s, cl e n h eer 
H. W. Nol tin g. 

De heer N oltillg zal in den loop van de volgende maand 
met buitenlandseh verlot gaan. In den korten tijd, dat ik met 
den heer Nolt ing heb samengewerkt in dit College kan ik 
niet anders clan z~i n werkzaamheid ten zeerste roemen. 
Overigens hebben de leden zelf wel een idee over het wel'k, dat 
de heer Nolting als secl·ctaris heeft vel"richt. Ik geloot, dat 
wii kunnen volstaan mot den heer Nolting cen pleiziorige reis 
en een goed verblijf in het buitenland toe te wel18chen. 

('l'eekenen van i nstemming.) 
Ik wil ten slotte nog mededeelen, dat het College thans op 

reces gaat en dat de eerstvolgende vergadering waarschijnlijk 
op 1 Jnni a.s. zal plaats hebben. 

De vergadering wordt te 9.27 uur v. m. gesloten. 





344 

29stc Vl~IWADl~mNG - DINSDAG 8 J UNI 1937. 

Ingekomen stukken. 

29sle Vl,nWADERING. 

VCl'g ndcr' in g vnn Dinsdag 8 Juni 1937. 

(Bije~nl'oepi llgsulli': 9 vool'tll iddng.) 

In gekomen stukken. - 'l'oepussing UI·tt . 11 en 17 Volks
rundpositiel'egelin g op het lid vun het Coll ege vun Gede le
geel'den) clen heol' Weycl'. - Het'zieJling en nadere vaststel
lin g ~,Sl1bsidjcol'dollnantic \VestCl'sch lage l' ondel'w ijs 11 en 
" Mulo-subsidie-OI'donl1Untie" (Ond. l(19) . - Wij ziging 
Konink lijk besluit bell', vCl'v l'cemding van het n-g nn'isch 
eigendolll s l'ccht dool' .Inlanders aan niet- Lnlandel's (Ond. 
144 ). - RubbedondsordOllllantie 193G (Ond. 87'). -
Zesde I'UppOl't van de Commissi e voor de V0rzockschl'iftcn. -
Kotfiebelangcnol'donnulltie 1937 (Olld. 170). - Intrekking 
motie-Moh . Nool' c.s. (Ond. 87, st. 4) beti'. instelling com
missie VOOI' het ontwerpen van welvaartsrllaatregelcn, te 
belwsti gcn uit de l'ubbcl'gelden. 

Vooreitter: de heel' F. H. DE UODG. 

~regc nwool 'c1jg met de n Voo l'zittcl' ]2 l eden, t c wctcn : 

dc hl'cl"cn Bluaw , Van ]-Iclsdingen, Kan , KCI"SlCIlS, PI':t.wolo
socmodilogo, Hoep , Soetal'djo, Sosl"ohadikoesoclllO, rl'hulllrin , 
Weyer en Wiwoho. 

Ilegeel'ingsgmwrhtigdrll de heel'en: D/'ossnrl's en H,,,·t. 

De Voorzitter: Geachte Medel eden! Ik oprn deze 
veJ·gadcl'in g. 

De Secretaris deelt mede, dat zijn ingekomen : 

A. , )C, vo lgende R('gec r-illgsbl'icn~ n ell -beschikkitlgcn : 
I , KabinctsbJ'Î evc n van den (lou ve l'nl' lIt'-(lclll'I'aal V:1II 

2,1 Apl 'il , 19 en 24 Mei en 2 Juni 1937 Nos. 19, 12, .1 :3 en 14, 
t. e l' aanbi cJing van : 
ct. eCIt ontwc l'p -O I'c1 0I1J1ll lltic , houdend e eenigc vool'schl.'iftCll 

VOOI' vCI'~ndel'illgctl V/ln houders va n de I'cNls uit gcgeven 
sc huldbl'icvell aan toonder (Onc1. 171) i 

b. r('n ontwcl'p-ol'llonn anlic tot wijz;iging VH n de vool'schrif
ten betl'effende het in dienst nelllen va n lnl a nusche 
~ch e pc lin gc n aan boOl'Cl va n vl'celllde sch èpen !lICt he
s trll llll ing naai' hel bu itenl an d (Ond, 170) j 

{'. cen o nt wc l'p-ol'donn anti e' t ot lIadere t'ege ling "HII de 
I 'echt~"o l'del'i ll g t ot ontTuillling vall onl'cchtma.tig dool' 
IlIlalldc rs i 11 g' t' bl'u i k genonH' 1I cdpaeh t spl"l'ceclc lI 
(Ond. 177); 

d. ('( ' 11 o lltwc l'p-ol'dolillillltie tot gelijkstellin g' va n d l' VÓÓ I' 

I J:JllwlI 'i 1920 ge~ag('e l'd{' (' 11 gep ens iollll eel'(lr militairen 
V/ln he t l(oninklUk Neucrlalldsch-Indische (Jcge l' ell VUil 

de g"Hg't' lll ont c ll en p ensioenen va n d o VÓÓL' t Ve bruilri 
.1925 g'C'gl1gec rclc en gepcllsionneel'<.lc lnlanclsch c sche
p elingen vall het kOl'ps lnlnndschc sch ep elin gen bij ele 
Koninklijk e M.ê.tl'inc in N ed e l'iallclsc'h-lndië (Oncl, 178), 

De st uk kcn z\jn o r \\'OI'clen ged,'ukt. 

2. l(abill etsbl'ieven va n d en Oouvcrneul'-Gcnernal van 
I Mei 1937, Nos. 3, 4. 5, 6. 7, 8 en 9 van 22 Mei 1937 NOR. 39 
en 30, houdende mededeeling, dat zijn vastgesteld: 
ft . de ordollnnntie tot "ast~tellillg V Hn het :luntnl oprenten 

op dc IIfln slagell in dl" in komstenbC'Jast illg' OV('l' 19:17 al s 
Ill ed e op d e it illlR lagr ll in de vennootscl lapshclasting, 
hett'clekillg hehhel](le op tljdvakken, wcJk(''l,' ei nde val l 
lusschen 30 .Juni 193G en 1 Juli 1937 (Ond. 1.(;8); 

b, i:.\ c ol'tlonnnn\.\e. to\ bekl'achtiging van een lee ningsbesl\lit 
van den gemeenteraad van Palembang (Ond. 167) ; 

(', de ordonnantie tot bek"achtigin g vun f'en leenin gRhNd llit 
van den gemee nteraad van Makassul' (Ond. lf1f1) ; 

d. de ordonnantie tot nadere wijziging van de ,~Kapo l(be
langell-ol'Clonnanti e 1935" (Ond . 174); 

e. de ordonnant.ie tot wUziging va n <10 same nstelling van df' 
regentschapsraden van Poerworedjo, Keboemen, Pekalon
gan, Banjocmas ell Bandjal'llegara (Olld . 17:1); 

f, de ordonnantie tot wijziging en aa nvull ing van de "Bepa
lingen Aanleg en B edrij f Spool'wegen ", de " Bepalingen 
Stadstralllwegen" e n de "Bepalingen l.Jandelijke Tl'am
wegen" (O nd. Uil) ; 

g. de ordonnantie tot w ij z;igin~ van de " Algemeene Bcpa-
Iingen Spoor- en tramwegen" (Oud. 162) ; . 

h. de ordonnantie tot herziening van de regeling van de 
bewijskracht van d OO I' geneesk undigen opgemaakte visa 
I'eperta (Ond. 1)2) ; 

i. de ol'donnantie stl'ekkende tot nadere wijzigi ng van de 
ordonnanties betl'eIrende de geleidelijke invoel'ing van de 
pandhuisregie onderscheidenlijk op Java en Madoera en 
in de Buitengewesten (Oml. 121)). 

3. Brief van den lsten Gouvcl'nements Secl'ctnl'is van 
4 Mei 1937 No. 939/AIB betreffende maatregelen met het 
oog op de vijandelijkheden in Sllanje. 

4. Als voren van 4 Mei 1937 No. 954a/13 betreffend e 
voor tzett ing van de Împol-teul'slÎccnt ice l' ÎlIg' . 

5. .A,ls voren vall 5 Mei 1937 No. 967a/A/1J bctreffellde de 
sanetiemaatl'egelen ten a[lIlzien van Spanje. 

G. Als vor en vu n 25 1[ei 1937 No. 1159,,/1l betreftrlHlr 
vool'tzeU,ing van d e impOI'lc lIL'sJieentiecring ten aanz ien "H il 
versch ill ende g'l'Oépè ll vall IlwtaalWUI'CIl . 

7. Als voren van 28 Mei 1937 No. lJ 84/A betreffende vel'
deeling vau subsidiebedragen door de gemeente SOCl·abaja. 

8. Als voren vun 1 Juni 1937 No. 1216/A, houdende me
d ed eeling, d at de heel' .b:. Stl'aatemeier tel' kennis van den 
Gouverneur-Generaal hee ft gebracht, dat hij zijll ont slag als 
lid van J en VOJkSnlild wCllscht te nemcll. 

9, Als VOl'en Vil n I JlIIII /9;r ; No . .I 2 18/ft, hOl.1d cndr lîI Û

dcdee ling, da t de hee l' J", U. Ot'oene n\)rl'g' t Ol' kennis van (1('11 
Oouvcl'ncUl'-U ellel'aul hee ft geb t'i.l c ht, dat hij !liet ingang VH Il 

1 Juni 1937 zUn ontslag nis li d van den Volksl'aad wenseht 
te nemen . 

.10. Hond~chri.ivcn vall d e ll JSt.C'1I Uouvet'IICJIlcnts Secl'cta
l'js v all 31 ~ [ei J 9;37 [\0, 120:3djA !JeLL'cffende sluiti ng van 
Gouvcl'l1cmentsbul'eaux op d en verjaardag vun Z,K.H. Prins 
1;(-' LïIIIUl'J. 

IJ. Besluit van tIcn UOll VCl'lIClIl'-U Cllel'aal vall 'L.7 Apl'il 
i9:n Nu. 2, bepalende dat de welten vall 2 Apri l 1937, hou
d('n dc guedkeuring va ll de IJt'sl ll itc li tot vaststelling van 
eenige afdeelingcn van de !Jegt'oot ing van Nedcl'landsch
JnLl ie vuu t' !!J;)Î , zulh' lI wordclI a[g-eko nd igd duol' plaats ill g' 
ill IH' t ::; taatsb lad. 

l ~. Als voren vall 27 Apt'i1 19:':7 No, S, bepalcnde, dat 
hl't gcdcelLe vall de Vt'I'gïH'ding', gc hcv('n VUU1" de lIitvucl'
vr l'gulllliu g'ün VOOl' kapok up d t.' 11 voet V<l n artikel 12 del' 
KapoldJlJangCII-Ol'dOlllluntie IU:3G, hetw elk tOl' lJcsch ilddng
\'an dt' Kapok-Cenll'a le za! wOl'd e n g'pstc ld gedul'onde d o 
i. WCt'd(' h elft VU il lipt. I.Wl'l'd o !i centie,jaill ', v<lstgesteld is up 
35Y2 l'ent pel' uit.g'evoc l'de 100 kg ka pok nettogew icht. 

n. AI:--i VOl'CIl Villl 27 Apl'il 1937 Nu, GU, houd ende inte l' 
ncel'in g van Si Zain orddill aliHs Zainoccldin, ten J'echte 
Zailloel l\ bid ill. 

14. Als vo rell " all ~H I\pl'il l !J:H Nu. :18, houdende be
nuemi ng' vall 'llan ~iallg- LiHIl als lid va ll het oestuur d el' 
Kapol< Centrale. 

15. Als voren van 1 Mei 1937 No. 11 tot vaststelling van 
C( ' II r cgecl'Îllgsvcl'ord {'llil lg', tel' uitvoel'ing vall ue ~lOOHI
ol'dollllantie 1930. 

16. Als vOl'en van 7 l\'lei 1937 No. 19, houdcn vcl'lee nin g 
van buitenlallclsch vcrlof aa ll 11'. eh. 1i1 , vall Haeften. 
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29ste VERGADERING - DINSDAG 8 JUNI 1937. 

Ingekomen stnkken. 

17. Als voren van 12 Mei 1937 No. 34, houdende inter
neering van 'l'jokrosarimo alias Sal'iman. 

18. Als voren van 13 Mei 1937 No. 25, houdende mach
tiging, krachtens artikel 105 1. S., aan den Directeur van 
Financiën om te beschikken over de bij een aanvullende 
begrooting uitgetrokken fondsen voor de aanschaffing van 
transportmiddelen ten behoeve van de gewijzigde zoutdistri
butie op Java en Madoera. 

19. Als voren van 13 Mei 1937 No. 46 tot nadere wijziging 
en aanvulling van de H. B. B. L. 1934. 

20. Als voren van 18 Mei 1937 No. 4, bepalende, da t het 
lid van de "Pensioencommissie voor particuliere werknemers 
R. A. Schotman zich bij verhindering in de commissie kan 
doen vervangen dool' A. C. de Bruyn. 

21. Als voren van 20 Mei 1937 No. 26, houdende benoe
ming van Dl'. B. Vrijburg tot lid van den Kolonisatieraad . 

22. Als voren van 24 Mei 1937 No. 10 tot verwijdering 
van eenige personen uit Nederlandseh-Indië. 

23. Als voren van 26 Mei 1937 No. 27, houdende vast
stelling van het reglement vOOr de bestuursopleiding te Ma
kassar. 

24. Als voren van 29 Mei 1937 No. 1 tot aanvulling van 
het besluit, houdende nadere regeHng voor de toekenning van 
dnurtetoeslag aan burgerlijke en militaire landsdienaren in 
de buitengewesten. 

25. Als voren van 29 Mei 1937 No. 19, houdende nadere 
wijziging en aanvulling van de H. B. B. D. 1934. 

26. Als voren van 29 Mei 1937 No. 20, houdende benoe
ming van D. Bijl tot lid van de Pensioencommissie voor Par
ticuliere Werknemers. 

27. Als voren van 29 Mei 1937 No. 32, houdende verlee
ning van buitenlandseh verlof aan J. M. Kiveron. 

28. Als voren van 1 Juni 1937 No. 30, houdende aan
teekening van het Koninklijk besluit van 28 April 1937 No. 45 
tot wij ziging van de re~eling van het pensioen van den Voor
zitter van den Volksraad. 

29. Als voren, noudende ontheffing van \Y. P. ~Iarinissen 
van het lidmaatschap van de Bezoldigingseommissie en be
noeming Îl1 zUn plaats van G. J. F. Statius Muller. 

De sub 2 t/m 29 genoemde stukken worden ter inzage gelegd 
ter secretarie van den Voll{sraad. 

B. De volgende ter kennisneming ontvangen bescheiden: 
1. Voorloopig overzicht van de Landsmiddelen over Maart 

en April 1937, aangeboden dool' de Generale Thesanrie. 
2. lIfcdedccling van den heer De Haze Winkelman, dat hij 

heL ambt van Regeeringscommissaris voor de bestuurshervor
ming in de Groote Oost heeft aanvaard. 

3. Besluiten van den Directeur van Bil1llenlandseh Bestuur, 
houdende machtiging tot het doen van uitgaven in verband 
met de bevolkingsrubberrestrictie. 

4. .Besluit van den. Directeur van Binnenlandsch Bestuur 
van 13 Mei 1937 No. C. D.x 57/2/13, hondende o.m. ontheffing 
van Tjokorde Gede Raka Soekawati van zijn tijdelijke ter 
beschikking stelling vau den Resident van Bali en Lombok. 

5. Besluit van den Directeur van Onderwijs en Eeredienst 
van 28 Mei 1937 No. 15374fB tot ontbinding van de Commissie 
van advies inzake de reorganisatie van het onderwijs in den 
kleinhandel. 

6. Besluit van het Hoofd van den Dienst del' Volksgezond
heid van 11 Mei 1937 No. 12995/C, houdende machtiging aan 
den Inspecteur van den Dienst del' Volksgezondheid voor 
Noord-Sumatra 0111 voor de bestrijding van de framboesia in 
de llideeling Indragiri gelden aan te vragen bij het Hoofd 
van Gewestelijk Bestuur te Medan. 

7. Besluit van het Hoofd van den Post-, Telegraaf- en 
Telefoond ienst van 28 April 1937 No. 17472fP.T.T., houdende 
ontheffing van Mej. G. Braams als secretaresse van de Com

H andelingen. Zittingsjaar 1936-1937. 

missie van Bijstand voor den P.T.T.-dienst en aanwijzing In 

haar plaats van Mej. L. M. J. Graf. 
8. Besluit van het Hoofd van den Post-, ' Telegraaf. eu 

Telefoon(lienst van 7 Mei 1937 No. 18351j'fgf/1, houdende 
vaststelling van ele voorwaarden, waarop een op den voet van 
het Luistervergunningsbesluit 1934, afgegeven vergunning 
voor hen, die handel drijven in radio-ontvangtoestellen, 
geldig kan worden verklaard voor alle ontvangtoestellen 
aanwezig in het perceel, waarin de houder der vergunning 
zijn bedrijf uitoefent, alsmede voor alle ontvangtoestellen, 
welke dool' hem voor de uitoefening van zijn bedrijf ter 
beproeving of demonstratie tijdelijk aan derden tel' beschik
king worden gesteld. 

9. Brief van den Directeur van Economische Zaken van 
27 April 1937 No. 6123/A ter aanbieding van een opgave 
V!lll dool' het Departement van Economische Zaken in 1936 
en in Januari tot en met Maart 1937 uitgegeven publicaties. 

10. Mededeeling van H. J. E. Moll dat hij de functie van 
fd. Burgemeester van .A1l1boina heeft overgenomen. 

11. Brief van de Koninklijke Ned.-Ind. Motor Club te 
Semarang ter aanbieding van een statistisch overzicht 
betreffende de bewegingen van de motorverkeersmiddelen 
te land in Nederlandsch-1ndië gedurende het eerste kwartaal 
1937. 

12. Brief van de directie der Carpentier Alting Stichting 
tel' aanbieding van een tweetal exemplaren van "School en 
Huis", waarin is opgenomen het verslag der Stichting over 
het tijdvak Januari 1935 tot Augustus 1936. 

13. Publicatie No. 4 van het COlnité ter bewaking van 
prijs en loonpeil. 

H . Betuiging van adhaesie door den regentschapsraad 
vau Krawaug aan de motie van de "Vereeuiging Kaoem 
Iboe" te Bandoeng, waarbij de wenschelijkheid wordt uit
gesproken om de arbeidsvrouwen tegen willekeur en onder
drukking van den kant van hun werkgevers te beschermen. 

15. Motie van V. A. 1. B., houdende het verzoek om 
verbetering van de promotiekansen van de InJandsche be
stuursambtenaren. 

16. Motie van de P. S. 1. 1. te Soeraba~a, bm.\d mle 
verzoek om niet-invoering van de stl'aatbelasting in du 
gemeente Soerabaja. 

17. Motie aangenomen dool' een combinatie-vergadering 
van Chilleesche vereenigillgen te Soerabaja, Grisee en lJa
mong:tn en van Chineesche leden van locale raden, houdende 
bezwaren tegen eenige bepalingen in de verordening op de 
algemeene Chineesche begraafplaatsen in beheer bU het 
regentschap Soerabaja en tegen heffing van graftcckcn
belasting in genoemd regentschap. 

18. "'lotie van het "Comité Perbaikan Nasib Kaoem Bang
sawan l\fadocra", waarbij onder andere wordt verzocllt om 
het woord "onderstand" in de betrekkelijke regelingen om
trent het verleen en van onderstand aan Madoereesche adel
lijken te doen veranderen in "schadeloosstell ing " en om in
stelling van een raad van adel. 

19. Motie van de vereeniging Narpo Wandmvo te Soera
karta, waarbij O.m. de wenschelijkheid wordt uitgesproken 
om den titel van Raden Mas toe te kelUlen aan afstam
melingen in de mannelijke lijn en dien van Raden Ajoe in 
de vrouwelijke lijn tot en met den vijfden graad van een 
vorst van Soerakarta dan w el een anderen voor dien gere
geerd hebbenden vorst op J ava. 

20. Brief van het Hoofd van het Instituut Zelfo ntwikke
li ng te Soerabaja betreffende de niet-erkenning van zijn 
instituut door het departement van Onderwijs en Eeredienst. 

21. Brief van J. F. Olivier te Bandoeng betreffende de uit
zendingen vall de N. 1. R O. M. 

22. Brief van Marsid ik Saecan Poerwo te Ponorogo, 
waarbij wordt voorgesteld om B.B.-ambtenaren zeggen~cbap 
te verleellen bij de vastste1ling van de z.g. groote aanslagen 
in de inkomstenbelasting. 



346 

'298te VERGADERING - DINSDAG 8 JUNI 1937. 
Ingekomen stukken. - Toepassing urtt. 11 en 17 Volksraadpositiercgeling op het lid vlln het College van Gedelegeerden, den heer Weycr. -
Herziening en nadere vaststelling "Subsidieordonnantie Westersch lager onderwijs" en IIMulo-subsidie-ordonnnntie" (Ond. 169) . - Wijziging 
Koninklijk besluit betr. vervreemding van het agrarisch eigendomsrecht cl Oor Inlanders aan niet·Inlanders (Ond. 144). - Rubberfondsordonnnntie 

1936 (Ond. 87). - Zesde rapport van de' Commissie voor de Verzoekschriften. 

(Voorzitter.) 
23. Brief van K. Ponamon, ter aanbieding van een ver

slag van dé openbare volksvergadering te Paloe en een ver
slag betreffende de gevangenneming van verschillende per
sonen te Dolago. 

24. Afschrift van een verzoekschrift van "Kerapatan 
Comité Kampoeng" aan den gemeenteraad van Batavia, hou
dende bezwaren tegen de verpondingsbelasting. 

25. Verslag en rekening en verantwoording van het sub
comité Tiong Hoa "Pesta Perajahan Nikahnja Prinses 
Juliana". 

De stukken worden, ter inzage gelegd ter secretarie van den 
Volksraad. 

C. De volgende verslagen : 
1. Algemeen verslag van het onderwijs in Nederlandsch· 

Indië over het schooljaar 1934-1935. 
2. Verslag omtrent het weduwen- en weezenfonds voor 

Europees.che burgerlijke landsdienaren in Nederiandsch·Indië 
over het jaar 1935. 

3. Ver lag omtrent het pensioenfonds voor Europeesche 
locale ambtenaren in Nederlandsch-Indië over het jaar 1935. 

4. Verslag van de Nederlandsche Handel Maatschappij 
over het boekjaar 1936. 

5. Javaansche Landbouwkolorlisatie in de bnitengewesten. 
6. Voornaamste Staats· en Bijbladen bctrekking hebbende 

cp de opium- en zoutregie. 
7. Statistisch overzicht van de geneeskundig behandelde 

paarden van het Koninklijk Nederlandsch-Indisch leger over 
1936. 

8. Bulletin de l'Institnt international dn Froid, No. VI 
1936. 

De verslagen worden opgenomen in de boekerij. 

De Voorzitter: Ik heb thans eerst een mededeeling te 
doen met betrekking tot de toe pas s in g van de 
artikelen 11 e n 17 va n de Volksraadpositie
reg e I i n g 0 p den h eer G. A. Ph. We y c.l'. 

In de vergadering van 16 Februari jl. heeft het College -
na geconstateerd te bebben, dat het lid, de heer Weyer, 
langer dan een maand achteréén uit de vergaderingen van 
het College van Gedelegeerden afwezig was geweest anders 
dan ten gevolge van welbewezen ziekte - ingevolge de ar
tikelen 11 en 17 der Volksraadpositieregeling bepaald, dat 
te rekenen van 1 Februari 1937 betrokkene zijn aanspraak 
op de maandelijksche toelage en de verdere tegemoetkomin
gen zou verliezen tot en met den laatsten van de maand, waar
in door hem wederom een vergadering van het College zon 
zijn bijgewoond. 

Ik constateer, dat de heer W eyer heden weer ter verga
dering aanwezig is, zoodat zijn aanspraken op hedoelde toe· 
lage en tegemoetkomingen herleven met ingang van 1 Jnli 
1937. 

Thans kan worden overgegaan tot behandeling van de 
agenda, waarbij moet worden afgeweken van de volgorde, 
zooals deze is aangegeven in den rooster van werkzaamhe
den van 2 dezer. Een der regeeringsgemachtigden is nl. nog 
niet ter vergadering aanwezig, doordat hij te laat voor het 
bijwonen van de vergadering is uitgenoodigd. 

Aan de orde is de behand e lin g van : 

1. t wee 0 n t w e r p - 0 r don n a n tie s 0 n d e r-
s c heid enlijk strekkende tot herziening en 
II a der e v ast s teIl i TI g van d e "S u b s i die· 0 r
donnantie westersch lager onderwijs" en 
tot h erziening en nad ere vastste lling van 
de "Mn l o-s ub sid i e -ordonn antie" (Ond. 160), 
a ls gewijzigd bij Nota va n Wij z i g in g (st. 6); 

2. deo u t w e r p . 0 r don n a n tie tot w 11 z J gin g 
van art i kei 19 van het Kon i n k I ij k bes I n i t 
van 16 Apr i I 1872 No. 29 (I n dis c hSt a a t s b 1 a d 
No. 117), betr effen de vervreemding van h e t 
agrarisch e igendoms rec ht door Inlanders 
a a nni et - I n I a n der s (0 n d. 144); 

3. deo n t w e r p - 0 r don n a n t ie ter n i t v 0 e
r i n g van d e wet tot ins tei l i n g va n een r nbb e r
fo nd s (Ond. 87). 

Deze ontwerp·ordonnanties worden achtereenvolgens zonder 
beraadslaging en zonder hoofdclijke stemming aangenomen, 
de ontwerpen van Ond. 161) als gewijzigd bij Nota van 
Wijziging. 

De Voorzitter: A a n deo r dei s de he h a n del i n g 
van het zesde rapport van de Commissie 
voo r de Ver Z 0 e k s c h r i ft e n, I u i den de: 

1. Verzoek, gedagteekend Singa 16 April 1935 van S; 
Ngapit, om onder anderen vrijstelling van kerahandiensten. 

Regeeringsbrief van '14 October 1935 No. 2490/A met bij lage 
heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien vall het verzoek over te 
gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezending 
van een afschriit van bovengenoemden Regeeringsbrief met 
bijlage, hiervan mededeeling te doen. 

2. Verzoek, gedagteekend Kumpoeng Soeka (Oostknst van 
Sumatra) 28 Mei 1935 van Si Ngoedi, hetreffende de henoc· 
ming van een penghoeloe. 

Regeeringsbrief van ]0 Januari ]936 No . 66/A heeft op dit 
verzoek, Regeeringsbrief van 27 Februari 1934 No. 513a1A 
met bijlage op een eerder verzoek van gelijke strekking, 
betr ekking. 

Aangezien het College van Gedelegeerden in zijn openbare 
vergadering van 27 November 1934 (HG 19341'35 blz. 211) 
heeft beslist, dat het na kennisneming van de terzake door de 
Regeerin g verstrekte inlichtingen geen reden heeft om aa n de 
juistheid van de door de inheemsche r echtbank genomen 
beslissing te twijfelen en aangezien betrokkene in d it ver
zoekschrift geen nienwe gezichtspunten heeft geopend, stelt 
de commissie voor ten aanzien van het verzoek over te gaan 
tot de orde van den dag en adressant, onder toezending van 
een afschrift van bovengenoemde Rcgeeringsbrieven met 
bijlage, hiervan mededeeling te doen. 

3. Verzoek, gedagteekend Kota Lanang, 19 November 
1934, van het doesoenhoofd van Kota Lanang e.a., betref
fende de verkiezing van een mendapohoofd. 

Regeeringsbrief van 13 Februari 1936 No. 331/A met bijlage 
heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen
ding van een afschrift van bovengcnoemden Regeeringsbrief 
met bijlage, hi ervan mededeeling te doen . 

4. Verzoek, gedagteekend Lebaksioe 21 1<fei 1936, van Mas 
Soemarno alias Igir, om toekenning van pensioen of onder
stand . 

Aangezien de geldende bepalingen zich tegen de toekenning 
van pensioen of onderstand verzetten, stelt de commi ie voor 
ten aanzien van het verzoek over te gaan tot de orde van den 
dag en adressant hiervan mededecling te doen. 

5. Verzoek, gedagteekend Makassar 2 Januari 1936, van 
Abdul Kadir Mansoer (Kara Eng Batoepoete), om onderstand. 

R<lgeeringsbrief van 29 Mei 1936 No. 1121/A heeft op dit 
verzoek betrekking. 

q 
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De com missie stelt voor ten aanzien van het verzoek over te 
gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezending 
van een afschrift van bovengenoemden Regeeringsbrief, hier
van mededeeling te doen. 

6. Verzoek, gedagteekend Kabandjahc 6 December 1935, 
van Si Alnat, houdende bezwaren tegen een vonnis van een 
inheemsehe rechtbank. 

Regeeringsbrief van 10 Juni 1936 No. 1187/A met bijlage 
heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over te 
gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezending 
van een afschrift van bovengenoemden RegeerÎ.llgsbrief mot 
bijlage, hiervan mededeeling te doen. 

Aan de l~egecring ware tOl' kennisneming aan te bieden de 
over de onderwerpelijke aangelegenheid handelende nota van 
het lid del' commis.sie, zittiug lieuut!uue voor auatl'echtzaken in 
Sumatra. 

. 7. Verzoek, gedagteekend Kampoeng Singa (landschap 
Soeka) 16 Januari 1935, van Si Sambar, houdende bezwaren 
tegen ecn vonnis van een inheemsche rechtbank. 

Regceringsbrieven van 8 November 1935 No. 2651/A met 
bijlage en van 13 Juni 1936 No. 1218/A hebben op dit verzock 
betrekking, 

De commissic is van oordeel dat in overeenstemming met het 
in den Regeeringsbrief van 8 November 1935 No. 2652/A aan 
den Gouverneul' del' Oostkust van Sumatra ingenomen stand
punt, de gerechtskosten ten laste van geen dcl' beide pal'tijen 
bchoorcn te worden gebl'acht. 

Zij stelt voor dit oOl'deel tel' kennis van de Regeering te 
brengen en overigens, aangezien adressants wenschen zijn in
gewilligd, ten aanzien van het verzoek over te gaan tot de 
orde van den dag en adressant, onder toezending van een af
scllrift van bovengenoemde Regceringsbrieven, hiervan mede
deeJing te doen. 

8. Verzoek, gedagteekend Sipahoetar (Tapanoeli) 21 Janu
al·i 1936, van Lucas Siahaan, houdende bezwaren tegen de 
mmstelllng van een n egcrihoofd . 

Regeeringsbrief van 13 Augustus 1936 No. 1657jA met bij
lage heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen
ding van een afschrift van bovengenoemden Regeeringsbrief, 
hiervan mededeeling te doen. 

9. Verzoek, gedagteekend Pangoeroeran 6 Januari 1936, 
van Melanthon Naibaho betreffendc een hoeta-aangelegenheid . 

Regeeringsbrief van 24 Augustus 1936 No. 1715/A heeft op 
dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen
ding van een afschrift van bovengenoemden Regeeringsbrief, 
hiervan mededeeling te doen. 

10. Vcrzoek, gedagteekend Goenoeng Sitoli 7 September 
1936, van Fas indro mado Ria, betreffende een vonnis van 
een inJlcemsche rechtbank. 

Aangezi en op een eerder verzoek van adressant van gelijke 
strekking dool' het College van Gedelegeerden in zijn verga
dering van 28 April 1936 een afwijzende beschikking is ge
nomen, steJt de l10mmissie voor: 
(1, . ook ten aanzien van dit verzoek over te gaan tot de orde 

van den dag, 
b. het verzoekschrift aan de Regeering ter kennisneming aan 

te bieden, 
c. adressant hiervan mededeeling te doen. 

11. Verzoek, gedagteekend Bandoeng 5 Mei 1936, van 

E. A. C. Moorrees, houdende bezwaren tegen cen inbeslag
neming. 

Regeeringsbrief van 25 November 1936 No. 2406/A met bij
lage heeft op di t verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen
ding van een afschrift van hovengcnoemden Regeeringshrief 
met bijlage, hiervan mededeeling te doen . 

12. Verzoek, gedagteekend Tandjoeng Al'O (Palembang) 
25 April 1936, van Djnsik bin Sena'oen, houdende bezwaren 
tegen een l1lH J' gahefîing. 

Hegecl'ingsbrief van 24 November 1936 No. 2401/B met 
bijlage heeft op dit verzoek betrekking. 

Aangezien aan adressants verlangen is tegemoetgekomen 
en hij dientengevolge zijn verzoek heeft ingetrokken, stelt 
de commissie voor ten aanzien van het verzoek over te gaan 
tot de orde van den dag en adressant, onder toezending van 
een afschrift van bovengenoemden Regeeringshrief met bij
lage, hiervan mededeeling te doen. 

13. Verzoek, gedagteeIcend Tandjong Priok 14 November 
1936, van Sarjoo Chaudha l' ie, houdende bezwaren tegen een 
vonnis van den lcwdraad en voorts den wenseh, dat Britsch
Indiël's worden gebracht onder de competentie van den 
Europeesehen rechter. 

Aangezien de Volksraad in zal,en van Gouvernemellts
rechtspraa Ic geen tnsschenkomst kan verleenen, stelt de 
C0Il1111 Iss ie YOO1': 

a. ten aanzien V<ln het verzoek over te gaan tot de orde 
van den dag en adressant hiervan mededeeling te doen j 

b. het verzoekschrift tel' inzage te leggen ter secretarie vau 
den Volksraad. 

14. Vcrzoek, gedagteekend Soengei-Tiram 20 IVlei 1936, 
van Abdul Wahab, betl'effende het hem verleend eervol 
ontslag uit zijn betrekking. 

Rcgeeringsbrief van 2 December 1936 No. 2523/C heeft op 
dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor tf'1l [Ianzicn "fin het verzoek O"Cl' 

te gaan tot de orde V(l1l den dag en adressant, onder toe
zending van een afschrift van bovengenoemden Regeerings
brief, hiervan mededeeling te cloen. 

15. Verzoek, gec1agteekend Sipirok 14 Decem ber 1936, van 
PoJin Pasal'iboe, om herplaatsing dan wel toekenning van 
pensioen. 

Aangezien op een eerder verzoek van adressa nt vall ge
lijke strekking cloor het College van Gedelegeerden in zijn 
vergadering van 21 November 1933 een afwijzende beschik
king is genomen en adressant geen nieuwe gezichtspunten 
heeft geopend, stelt de commissie voor ten aanzien van het 
verzoek over te gaan tot de orcle van den dag en adressant 
hiervan mededeeling te cloen. 

16. Verzoek, gedagteekend Dasan JJekong 12 Juli 1936, 
van Laloe Derat, betreffende een grondkwestie. 

Regeeringsbrief van 23 December 1936 No. 2575(A heeft 
op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de ,orde van den dag en adressant, orfder toe
zending van een afschrift van bovengenoemden Regeedngs
brief, hi ervan meclecleeling te doen . 

17. Verzoek, geclagteekend Siaoe (Manado) 80 April 
1936, van A . 1\:L '\V. Boeisan c.s.) betreffende de voorziening 
in het bestuur over het 1andschap Siaoe, 

Regeeringsbrief van 23 December 1936 No . 2577jA heeft 
op dit verzoek betrekking. 
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De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toe
zending van een afschrift van bovengenoemden Regeerings
brief, hicrvan mededeeling te doen. 

18. Ongedagteekend verzoekschrift van Moechtar, be
treffende het verbonwen van het paviljoen van zijn perceel. 

Aangezien de Volksraad geen 'tnsschenkomst verleent in 
aangelegenheden, welke behooren tot de competentie van 
autonome ressorten, stelt de commissie voor: 
(>. het rekest ter kennis te brengen van het CoUege van Ge

deputeerden van de provincie West-Java; 
b. ten aanzien van het verzoek over te gaan tot de orde 

van den dag en adressant hiervan mededeeling te doen. 

19. Verzoek, gedagteekend Madioen 5 November 1934, 
van Radjiman, om toekenning van pensioen. 

Regeeringsbrief van 28 December 1936 No. 2603b/C met 
bijlage heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dal'! en adressant, onder toezen
ding van een afschrift van bovcngenoemden Regeerings
brief, hiervan mededeeling te doen. 

20. Verzoek, gedagteekend Menanga Besar (Palembang) 
20 Mei 1936, van Achmad Moechtar gelal' Dalam Sakti bin 
Mas Pantji, betreffende het hem verleend eervol ontslag als 
penggawa. 

Regeeringsbrief van 31 December 1936 No. 262'8/C heeft 
op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaa n tot de orde van den dag en adressant, onder toezen
ding van een afschrift van bovengenoemden Regeerings
brief, hiervan mededeeling te doen. 

21. Verzoek, gedagteekend Mendingoin (Ogan Oeloe) 20 
J anuari 1936, van Sidjoen e.a., betreffende een uitkeering 
uit het uitvoerrecht op bevolkingsrubber. 

Regeeringsbrief van 11 Januari 1937 No. 39{B heeft op dit 
verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressanten onder toe
zending van een afschrift van bovengenoemden Regeerings
brief, hiervan mededeeling te doen. 

22. Verzoek, gedagteekend Toemoribadaloe 19 October 
1933, van Ta 'osisi en Galoea, betreffende den openharen ver
koop van hun tuin. 

Regeerillgsbrieven van 9 Jnni 1934 No. 1391/A, 31 October 
1935 No. 2599/A en 12 Januari 1937 No. 47/A met bijlagen 
hebben o.p dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressanten, onder toe
zending van een afschrift van bovengenoemde Regeerings
brieven met bijlagen, hiervan mededeeling te doen. 

23. Verzoek, gedagteekend Loeboek Basoeng 25 Juli 1932, 
van Datoek Bandal'o e.a., houdende o.a. bezwaren tegen uit
breiding van erfpacbtsperceelen. 

Regeeringsbrieven van 25 September 1933 No. 2723{B, 13 
April 1!l34 No. 875{B en 21 Januari 1937 No. 148m hebben 
op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressanten, aan wier 
bezwaren is of wordt tegemoet gekomen onder toezending 
van een· afschrift van bovengenoemden Regeeringsbrieven, 
hiervan mededeeling te doen. 

24. Verzoek, gedagteekend Kroja 22 November 1936, van 
Roestam Pringgomihardjo, om o.a. toekenning van onderstand. 

Regeeringsbrief van 29 Januari 1937 No. 204/C met bijlagen 
heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over te 
gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezending 
van gen afschrift van genoemden Regeeringsbrief met bijlagen, 
hiervan mededeeling te doen. 

25. Verzoek, gedagteekend Kartasoera 20 Juni 1936, van 
B Schuppers, om herplaatsing. 

Regeeringsbrief van 8 F ebruari 1937 No. 267/C met bijlage 
heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over te 
gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezending 
van een afschrift van genoemden Regeeringsbrief met bijlagen, 
mededeeling te doen. 

26. Verzoek, gedagteekend Madioen 8 Februari 1937, van 
M. Kartohardjo, om medetelling van magangdiensttijd voor 
pensioen. 

Aangezien de desbetreffende bepalingen inwilliging van het 
verzoek niet toelaten, stelt de commissie voor ten aanzien van 
het verzoek over te gaan tot de orde van den dag en adressant 
hiervan mededeeling te doen. 

27. Ongedagteekend verzoek van Adjisamar c.s., houdende 
bezwaren tegen een margaheffing. 

Regeeringsbrief van 11 Februari 1937 No. 287 {B heeft op 
dit verzoek betrekking. 

Aangezien aan de bezwaren van adressanten is tegemoet 
gekomen en zij dientengevolge hun verzoekschrift hebben in
getrokken, stelt de commissie voor ten aanzien van het verzoek 
over te. gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toe
zending van een afschrift van genoemden Regeeringshrief, 
hien:an mededeeling te doen. 

28. Verzoek, gedagteekend Padang 29 Octoher 1936, van 
E. Verlinden, om zoo lang mogelijk in 's Lands dienst te wor
den gehandhaafd . 

Regeeringsbrief van 12 Febrnari 1937 No. 299/C met hijlagen 
heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over te 
gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezending 
van een afschrift van bovengenoemden Regeeringsbrief, 
hiervan mededeeling te doen. 

29. Verzoek, gedagteekend Totoad (Molukken) 17 Decem
ber 1935, van Abdoel Ahad e.a., houdende bezwaren tegen de 
erkenning van den nieuwen radja van Totoad. 

Regeeringsbrief van 19 Februari 1937 No. 356/A beeft op 
dit verzoek <betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezending 
van een afschrift van bovengenoemden Regeeringsbrief, 
hiervan mededeeling te doen. 

30. Verzoek, gedagteekend Batavia 26 October 1934, van 
August Kascha, om toekenning van schadeloosstelling wegens 
het hem verleend ontslag. 

Regeeringsbrieven van 16 November 1934 No. 2764/C, 17 
Juni 1935 No. 1455/C, 23 Februari 1937 No. 385/C met bij
lajl'pn hebben op dit verzoek betrekking. 

De commissie betreurt het standpunt van de Regeering en 
van het betrokken landschap. 

Zij stelt voor ten aanzien van het verzoek over te gaan tot 
de orde van den dag en adressant, onder toezending van een 
afschrift van bovengenoemde Regeeringsbrieven met bijlagen, 
hiervan mededeeling te doen. 

31. Verzoek, gedag-teekend Palemban!!, 20 November 1936, 
"an Said Ali hin Mohamad bin Achmad bin Sahab, om ge-

.. 
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liikstelling van zijn rubberaanplanting met ondernemingen 
van de eerste groep, als bedoeld in artikel 1 sub eIste 
van de ondernemingsrubber-uitvoer-ordollllantie (Stbl. 1934 
No. 342). 

Regeeringsbrief van 23 Februari 1937 No. 387/B met bij 
lage heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over te 
gaan tot de orde van den dag en adressant, wiens bezwaren 
overigens goeddeels zijn ondervangen door de in voering van 
de individueele restrictie voor de bevolkingsrubbercnltnur op 
1 Januari 1937, onder toezending van een afschrift van boven
genoemden Regeeringsbrief met bijlage, hiervan mededeeling 
te doen. 

32. Verzoek, gedagteekend Manado 29 Mei 1936, van 
J . C. J . Ponto, bet"effende de voorziening in het bestuur over 
het landschap Sinoe. 

Regee ringsbrief van 23 December 1936 No. 2577/A heeft 
op een soo rtgelijk ver·zoek (van A. M. W. Boeisan) betrek
kin g. 

De com missie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen· 
ding van een afschrift van bovengenoemden Regecl'ingsbl'ief, 
hiervan mededeeling te doen. 

33. Verzoek, gedagteekend Makassar 8 Juni 1935, van 
Paulus Lndong, houdende bezwaren tegen een vonnis vaD 
een inheemsehe rechtbank. 

Regeeringsbrief van 2 Maart 1937 No. 450lA heeft op dit 
verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over te 
gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen
ding van een afschrift van bovengenoemden Regeeringsbrief, 
hiervan mededeeling te doen. 

34. Verzoek, gedagteekend Batavia-C. 24 Maart 1936, van 
V. E. Wangke, betreffende in- en oversch.'ijvingskosten van 
een op gCJllcclItegf'Ond staand ln1Îs. 

Aal1gci'.Îen del' commissie de beslissing van den directeur 
van 1!'inaneiën der eOtnrn\ss\e juist wil vool'korn cn, stelt :;o;\j 
voot' ton unnzicn van het verzoek over te gaan tot de orde 
van den dug on adressant hiervan medcdecling te doen. 

35. Vel'zoek, gedagteekend Rotterdam 24 November 1936, 
van G. Bakker, om herplaatsing. 

Regee"ingsbdef van 11 Maarl 1937 No. 527/C heeft op dit 
verzoek betrekking. 

De comm issie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toe
zending van een afschrift van bovengenoemden Regeerings
brief, hiervan mededeeling te doen. 

36 Verzoeken, gedagteekend Batavia-C. 1 December 1933 
en 21 Oetober 1935, van J. Manoppo en A. C. Manoppo, hou
dende bezwaren tegen een vonnis van een inheemsche r echt
bank. 

Regcer'ingsbrieven van 15 Juli 1935 No. 1740alA en 19 Maart 
1937 No. 609/A hebben op deze verzoeken betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van de verzoeken over 
te gaan tot de orde van den dag en adressanten, onder toe
ze~ding van ecn afschrift van bovengenoemde Regeerings
br.even, h.ervan mededeeling te doen. 

37 Verzoek, gedagteekend Soerabaja 15 October 1931 van 
Katjoeng alias Soekerman, om toekenning van pensio~n of 
onderstand. 

Regeeringsbrieven van 11 October 1932 No. 2735/C, 13 Ja
nuari 1934 No. 128/C en 25 Maart 1937 No. 646blC met bij
lagen hebben op dit verzoek betrekking. 

De com.missie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
Handelingen. Zittingsjaar 1936----1937. 

te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen
ding van een afschrift van bovengenoemde Regeeringsbrieven 
met bijlagen, hiervan mededeeling te doen. 

38 Verzoek, gedagteekend 3 November 1936, van Dt. Pre
sident Bendahara Tamboesai e.a., om een uitkeering ui t de 
rubbergelden. 

Regeeringsbrief van 15 Mei 1937 No. 1077/A heeft op dit 
verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen
ding van een afschrift van gcnpcmden Itegeerillgsbrief, hier
van mededeeling te doen. 

39 Verzoek, gcdagteekend Batavia 16 November 1935, van 
Boin, houdende bezwaren tegen het hem verleend eervol 
ontslag. 

Regeeringsbrief van 13 Mei 1937 No. 1048blC met b\jlagen 
heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien va n het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen
ding van een afschrift van bovengenoemden Regceringsbl'ief, 
hiervan mecledceling te doen. 

40. Verzoek, gedagteekencl Kajoe Pasak (Salaras Air) 
5 October 1936 en 5 Januari 1937, van Taib gelar Datoek 
Doebalallg, houdende bezwaren tegen een in hoogste instantie 
door den Raad van Justitie te Padang geveld vonnis. 

Regeeringsbrief van 24 April 1937 No. 880lA heeft op dit 
vel'zoek betrekking. 

Aangezien geen tusschcnkolllst kan wOl'den verleend in 
zaken van Gouvernementsrechtspraak stelt de commissie voor 
ten aanzien van het verzoek over te gaan tot de orde van den 
dag en adressant, onder toezending van een afschrift van 
bovengenoemden Regeeringsbrief, hiervan mededeeling te 
doen. 

41. Verzoek, gedagteekend Bancloeng 27 Maart 1937, van 
S. "\Voij , onder anderen om al snog de mutatie van aanstelling 
tot sergeant lste kInssein zijn ::.iflJllbock 1'e doen opnemen. 

Regeeringsbri ef van 19 April 1937 No. 8181C met bijlage 
heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen
ding van een afschrift van bovengenoemden Regeeringsbrief 
met bijlage, hi ervan mcdedeeling te doen . 

42. Verzoek, gedagteekend Pangandaran 31 October 1936 
van Nji Moenita, om tockennning van onderstand. 

Regeeringsbrief van 5 April 1937 No. 724/C met b\jlage 
heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen
ding van een afschrift van genoemden Regeeringsbrief, 
hiervan mededeeling te doen. 

43. Verzoek, gedagteekend Batavia 24 October 1934, van 
F. O. Geer lsema, betreffende het hem verleend ontslag. 

Regeeringsbrieven van 22 April 1936 No. 829/C en 24 
April 1937 No . 884{C met bijlage hebben op dit verzoek 
betrekking. 

De commissie stel t voor ten aanzien van het verzoek ovcr 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toe
zending van een afschrift van bovengenoemde Regeerings
brieven met bijlage, hiervan mededeeling te doen. 

44. Verzoek, gedagteekend Madioen 18 Jnni 1935, van 
Raden Josafat Prawirotenojo, om uitbetaling van pensioen 
en betreffende de invordering vall dool' hem verschuldigde 
belasting. 
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(Voorzitter, Weyer.) 
Regeeringsbrieven van 23 November 1935 No. 2760jC en 

12 Mei 1937 No. 1033(B hebben op dit verzoek betrekking. 
De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 

te gaan tot de orde van den dag . en adressant wiens wen
schen met betrekking tot de nitbetaling van zijn pensioen zijn 
ingewilligd, onder toezending van een afschrift van boven· 
genoemde Regeeringsbrieven, hiervan mededeeling te doen. 

45. Verzoek, gedagteekend Prajan (Dolopo) Madioen 
12 October 1936, van G. D. Schreyner, om herziening van 
de afwijzende beschikking op zijn kleinlandbouwerfpachts. 
aanvraag. 

Regeeringsbrief van 14 Mei 1937 No . 1070(B heeft op dit 
verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toe· 
zending van een afschrift van bqvengenoemden Regeerings
brief, hiervan mededeeling te doen. 

46. Verzoek, gedagteekend Uta.--u-Rano 29 April 1935 van 
Silikona, om vergoeding wegens het ondergaan van te lang
durige gevangenisstraf. 

Regeeringsbrieven van 6 Februari 1936 No. 289, 14 Juli 1936 
No. 1445jA en 8 Februari 1937 No. 268jA hebben op dit 
verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezending 
van een afschrift van bovengenoemde Regeeringsbrieven, hier
van mededeeling te doen. 

47. Verzoek, gedagteekend Soerabaja 1 December 1934 van 
Saleh, om toekenning van onderstand. 

Regceringsbrieven van 20 Maart 1935 No. 712jC en 24 April 
1937 No. 885jC hebben op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over te 
gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezending 
van een afschrift van bovengenoemde Regeeringsbrieven, hier
van mededeeling te doen. 

Uitgezonderd voor de verzoekschriften nummers 1, 2, 8 ·en 36 
hebben zich voor het rapport der commissie geen sprekers 
aangemeld, terwijl de commissie ten aanzien van verzoekschrift 
30 de conclusie iets scherper zou willen stellen. In verband met 
een en ander wordt de behandeling van de eonclusies op de 
genoemde verzoekschriften aangehouden tot een volgende gele
genheid. 

De conclusies der commissie betreffende de verzoekschriften 
Nos. 3 tjm 7, 9 tjm 29, 31 tjm 35 en 37 tlm 47 worden achter
eenvolgens zonder beraadslaging en zonder hoofdelijke stem
ming goedgekeurd. 

De Voorzitter: A a n deo l' dei s de be h a n del i n g 
van de ontwerp-ordonnantie tot regeling 
van maatregelen ter versterking van de 
positie van de Nederlandsch - Indi s che 
kof f i ecu 1 t u u r ("K 0 f f i e bel a n gen - 0 r don n a n
tie 1937") (Ond. 170), als gewijz i gd bij Nota 
van Wij z i gin gen (s t . 6) . 

De heer Weyer: Mijnheer de Voorzitter! Ik moge mijn 
rede aanvangen met een opmerking over iets, dat in de Memorie 
van Antwoord niet is behandeld. Het betreft de beant woording 
van de eerste alinea van het Gedelegeerdenverslag, in welke 
alinea op een bittere, ik mag wel zeggen eelligszins wrange 
wijze tegenover elkaar werden gesteld de groote dilligentie, 
die in Ind.ië steeds betracht wordt bij het treffen van maat
regelen ten behoeve van het moederland en de traagheid, waar
mede het moederland maatregelen ten behoeve van Indië 
neemt, zoo die maatregelen al worden getroffen, staat er nog bij. 

Ziet, Mijnheer de Voorzitter, deze opmerking getnigt ~ns 

(Weyer.) 
inziens van een bitterheid en een zekere wrangheid, dezelfde 
bitterheid en dezelfde wrangheid, waarmede een deel van de 
Indische pers tegenwoordig is doortrokken. Dit kan uiteraard 
een goede verstandhouding tusschen Indië en het mo.ederland 
niet bevorderen. 

Integendeel, ik ben ervan overtuigd, dat deze critiek de 
verstandhouding zeer benadeelt en waar deze verkeerde 
voeding van de publieke opinie - als ik het zoo mag uitdruk
ken - op den duur pernicieuse gevolgen moet hebben, 
betreur ik het, dat de Regeering in de Memorie van Antwoord 
niet eens met deze opmerking, met deze legende, als ik het zoo 
zeggen mag, heeft afgerekend. 

(De heer Har t, directeur van E conomische Zaken: Heeft 
U nooit van een welsprekend stilwijgen gehoord 1) 

Toch betreur ik het welsprekend stilzwijgen in dit geval. 
Het afrekenen met de opmerking moet voor de Regeering 
niet moeilijk zijn, want behalve wrang en bitter is de ldacht in 
den algemeenen vorm, waarin zij is vervat, niet jujst. 

(De heer Th a m l' in: Heeft U het vriendelijke artikel 
"Hollands fout in Indië" van den heer Meyer Ranneft in De 
Gids van Maart gelezen!) 

Natuurlijk heb ik dit artikel gelezen, maar ik spreek thans 
alleen over de eerste alinea van het Gedelegeerdenverslag. 
Wij mogen een enkelen keer te klagen hebben - en ik heb 
dit zelf ook een enkele maal gedaan - over het uitblijven 
van de vervulling van een deel onzer wenschen, maar toch 
moeten wij, als Wij billijk willen blijven -'--- en dat moeten wij 
blijven - ons niet zoo beklagen als iR de eerste alinea van 
het Gedelegeerdenverslag is geschied. De Regeering had, zoo 
dunkt het ~, eenvoudig kunnen verwijzen naar de uiteen
zetting, die indertijd, namelijk op 11 Augustus 1936 in den 
Volksraad over deze materie is gegeven door den Regeerings
gemachtigde voor Algemeene Zaken bij gelegenheid van de 
behandeling der Z.g. "Richtlijnen". 

Duidelijk is door den heer Peekema toen niteengezet, dat het 
eenige, dat Indië voor het moederland practisch op handels
politiek gebied kan doen is, het inruimen van een aantal con
tingenten ten behoeve van de Nederlandsche industrie. Nu is 
het duidelijk, dat wanneer bij contingenteeringerL de vaak zeer 
lange, eveneens steeds achter de schermen gevoerde voorberei
dingen, beëindigd zijn, zij spoedig tot stand kunnen komen en 
nit handels-technisch oogpunt ook spoed.ig tot stand moeten 
komen. Dit is met medewerking van den Volksraad dan ook 
op zeer diligente wijze gebeurd, maar ik ben ervan overtuigd, 
dat zeer vele ~ner geachte medeleden niet beseffen hoeveel ge
schrijf en gewrijf daaraan vaak is voorafgegaan. 

In dezelfde Regeeringsverklaring van 11 Augustus 1936 
heeft de Regeering opgesomd - overigens nog zeer schets
matig - waarnit de prestaties van het moederland ten op
zichte van Indië bestaan. Het zijn - ik moge even citeeren: 

"a. handelspolitieke hulp; 
b. hulp in het betalingsverkeer; 
c. steun aan den invoer van Indische producten in 

Nederland; 
d. steun aan de Ind.ische landbouwproducenten, onver

sehillig de bestemming der producten; 
e. bijdrage voor welvaartswerken ; 
f. stenn tot verlichting van den druk van contingen

teeringen, dus verzachting van het offer, dat Indië 
voor N edel'land brengt." 

Ik herhaal, dit is een nog slechts zeer schetsmatige op· 
somming. 

Nu is het duidelijk, dat het grootste deel dier maatregelen, 
die het moederland ten behoeve van Indië neemt, niet tot 
standkomen na een publieke discussie in de volksvertegen
woordiging, want zij liggen in het algemeen op een gansch 
ander terrein dan op het terrein van de wetgeving. Zij zijn 
veel minder zichtbaar en veel minder vatbaar voor publieke 

. discussie, een publieke discussie, die ook bepaald uiterst 
schadelijk zou zijn in vele gevallen. Zij zijn ook veel gecom-

.. 

1 
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(Weyer.) 
pliceerder, en nog moeilijker dan bij de contingenteeringen, 
zijn deze diensten in geld uit te drukken. Maar dit is toch 
ook bepaald niet lloodig, mits men geloof hecht aan de 'Ver
klaringen van de Regeel'ing bier te lande zoowel als aan de 
verklaringen van het Opperbestuur dat aan weerszijden van 
den aanvang af - en niet slechts de laatste jaren - met 
groote nauwgezetheid en met groote voortvarendheid wordt 
nagegaan, wat beide gebiedsdeelen op dit gebied voor elkaar 
kunnen doen. Zelfs het feit, dat dit soms tot geschrijf en 
gewrijf aanleiding gaf - het is ontstellend en verontrustend, 
dit tusschen haakjes, hoe dit geschrijf en gewrijf in Indië 
steeds naar buiten uitlekt - mag ons, dunkt mij niet ver· 
leiden tot bittere ontboezemingen als in de eerste alinea van 
het Gedelegeerdenverslag in het algemeen zijn geuit. 
. Hoezeer wij het recht hebben om critiek te oefenen op 
onderdeelen, mogen w'lj toch niet uit het oog verliezen, dat 
bij herhaling door de Regeering is betoogd, dat wij staan 
voor een geheel complex van maatregelen en dat wij alleen 
dan billijk kunnen zijn, Wiluneer wij het geneele complex 
van maatregelen in beschouwing nemen. 

Het is mogel'ljk, dat de Regeering op de passage in het 
Gedelegeerdenverslag niet geantwoord heeft, omdat Zij moe 
is van al dergelijke verklaringen . 

Ik vind dat nochtans jammer, omdat ik tot mijn leed
wezen in den laatsten tijd in deze gemeenschap de tendenz 
onderken van uiterst weinig waardeering - zacht uitgedrukt 
- voor de faits en gestes van het Opperbestuur. Van die 
psychose moeten wij zoo snel mogelijk worden genezen, want 
zij voert ten verderve. Maar juist daarom meende ik, dat in 
dit College wel eens tot uiting mocht komen, dat niet ieder
een het met de uiteenzetting, waarmee het Gedelegeerden
verslag aanvangt, eens is. 

Thans wat de ordonnantie zelf betreft het volgende. 
Ik neem goede nota van de verklaring van de Regeering, 

dat Zij niet beoogt, een supervisie in te stellen over bestaande 
organisaties, die goed werk verrichten. Ik doel hierbij op de 
proefstations, zoowel die der Regeering als de particuliere 
proefstations, op welke laatste de Regeering overigens wel 
degelijk toezicht kan uitoefenen en ook uitoefent. 

Maar als de Regeer ing nu zegt, dat Zij slechts beoogt een 
nieuwe samenwerking in het leven te roepen, waarbij van 
weersknnten voordeel kan worden getrokken uit beider er
varingen, begr'ljp"ik toch niet best, waarom als tusschen
schakel daarvoor het zgn. "koffiefonds " moet dienen. Tus
schen die proefstations toch 'bestaat uiteraard reeds lang een 
7.€er nauw contact, zooals dat met dergelijke wetenschappe
lijke instellingen over de geheele wereld gebrnikelijk is. 
Da.arvoor is m.i, geen bijzondere tusschenschakel noodig. 
Iedere niet-wetenschappelijke tusschenschakel hevordert 
slechts dilettantisme en dat zou bepaald niet goed zijn. 

En als de Regeering nu zegt (Memorie van Antwoord 
blz. 1 roneo) : 

"De Robusta is een goede koffie, maar aan de berei
ding van deze koffie heeft tot dusver veel ontbroken en 
in de cl'isisjaren is dit zeker lliet beter gc\vorden ", 

dan kan Zij m.i. onmogelijk het oog hebben op de onder
nem ingsrobusta. Immers, ik herinner mij niet, dat de kwestie 
van de zgn. afwerking van de koffie ooit energieker is ter 
hand genomen dan juist in de crisisjal'cn. Maar de onder
nemingskofrie wordt hier nu eenmaal niet geteeld op groo
te complexen homogene gronden, die zijn blootgesteld aan 
hetzelfde klimaat, gronden van gelijke vruchtbaarheid, van 
gelUke kwaliteit enz. Neen, Mijnheer de Voorzitter, deze kof
fie wordt geteeld op eeuige honderden ondernemingen, lig. 
genele op zeer verschillende hoogten boven den zeespiegel, 
op gronden van onderling verschillende kwaliteit, blootge
steld aan gansch verschillende klimaten, aan gansch verschil
lend en regenval, aan gansch verschillende ZOllne·uren, het
geen een belangrijke factor is hij deze cultuur. En dan is 
het niet verwonderlijk, dat er verschillende soorten koffie 

te voorschijn komen, verschillend naar uiterlijk, verschillend 
ook naar innerlijke kwaliteiten en die vaak dus ook verschil
lend gewaardeerd worden. Daaraan is m.i. bitter weinig te 
veranderen. 

Dat de proefstations gaarlle nog meer geld zouden be
steden aan proefnemingen ter bereiking van een nog betere 
afwerking, tot onderzoek ook van de vraag, welke afwerking 
bepaalde markten het meest op prijs stellen, spreekt vanzelf. 
Daarom ben ik ook dankbaar voor de subsidie, die door deze 
ordonnantie mogelijk wordt gemaakt . Maar is daarvoor, naast 
de zoo uitstekende organisatie, welke wij reeds hebben, nu 
nog beslist dat koffiefonds nooclig Y Dit is e~n vraag, die ik 
zelf nog niet bevestigend heb kwmen beantwoorden. 

(De heer Har t, directeur van Economische Zaken: Dan 
kunt U ook geen subsidie krijgen IJ 

Neen, Mijnheer de Voorzitter, ik heb uiteengezet, dat het 
wel degelijk mogelijk is, ook de verbetering der afwerking 
van de koffiesoorten energieker voort te zetten dan reeds 
is. geschied; wanneer men over de noodige middelen daarvoor 
beschikt, kan men uiteraard de werkzaamlleden in sneller 
tempo tot een einde brengen. 

Maar zelfs al zou de opmerking slaan op de bevolkings
robusta, dan zou ik toch niet met zekerheid durven beamen, 
dat de kwaliteit in de crisisjaren over de geheele linie ont
stellend is achteruitgegaan. Dat er aan die bevolkingskoffie 
nog wel het een en ander en zelfs zeer veel te verbeteren 
is, wil ik geenszins tegenspreken. Of dat economisch mogelijk 
is, of wij daarvoor op den duur zullen worden betaald, is 
een andere kwestie en blijft een opeu vraag, die door som
mi ge ins iders in bepaald ontkennenden zin wordt beantwoord, 
maal' het ware te probeeren. :M.:aar waarom moet daarvoor 
dan weer een speciaal orgaan worden gecreëerd? Waarom 
kan dit niet eenvoudig worden overgelaten - dat is de vraag 
welke ik mijzelf heb gesteld - aan het Algemeen Landbouw
proefstation en aan de plaatselijke consulenten, met de mid- . 
delen welke Holland nu ter beschikking· stelt' Ik begrijp het 
tusschenvoegen van dit koffiefonds en de noodzakelijkheid 
daarvan voor dit doel bepaaldelijk niet. Ik heb dit in 1936 
reeds betoogd toen het ging om de Koffi ebel angenordonn::m
tie 1936. De Regeering is toen op haar stuk blijven staan en 
Zij zal dat stellig vandaag ook weer doen. Ik zal er daarom 
vrede mee moeten hebben, dat er weer een orgaan bijkomt. 

Nu iets anders. Het doet mij genoegen, dat de Regeerillg 
een verduidelijking heeft gegeven van de bedoeling van A.rt. 4, 
lid (a). De wijziging door de Regeering bij Nota van Wijziging 
aangebracht, acht ik bepaald een verbetering van de ordon
nantie. Voor mij staat nu wel vast, dat niet bij of krachtens 
regeeringsverordening ingrijpende wijzigingen zullen worden 
gebracht in de organisatie van onzen exporthandel, à l'instar 
b.v. van de kapokregeling en dat het koffiefonds zich zal 
hebben te beperken tot enkele phasen van den binnenlandschen 
handel voor zoover dat noodig is ter bereiking van de ge
wenschte betere kwaliteit. Ik heb daarmede vrede. Nochtans 
spijt het mij, dat de Regeering niet bereid is tegemoet te 
komen aan het verlangen de woorden "of krachtens" te 
schrappen. Naarmate de opsomming in de ordonnantie van 
wat eventueel bij of krachtens verordening kan worden- gere
geld concreter en beperkter is, wordt het bezwaar tegen de 
woorden "of krachtens 11 geringer. Maar juist omdat men, ge
lijk ook nu weer, veelal zijn kracht zoekt in een zeer ruime 
omschrijving die vele denkbare gevallen dekt, bestaan deze 
bezwaren. Telkenmale wordt alsdan als het ware een blanco 
mandaat gevraa.gd en gegeven, dat in staat stelt uiterst belang
rijke en diep ingrijpende maatregelen tot stand te brengen, 
zelis buiten den verordeningswetgever om. 

(De heer Har t, directeur van Economische Zaken: Heeft 
dat ook maar één keer tot bezwaren aanleiding gegeven 1) 

Daarmede heb ik niet te maken. Ik spreek niet over wat 
geschied is, maar over de toekomst en dan zeg ik, dat onze 
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(Kan. ) 
wetgeving zoo moet zijn, dat deze bezwaren zich ook in de 
toekomst bepaaldelijk niet moeten knnnen voordoen . 

Door het mandaat zullen maatregelen genomen kunnen wor
den welke diep in handel en bedrijf ingrijpen en deze zullen 
tot stand knnnen komen zelfs buiten den verordeningswet
gever om, die toch waarlijk wel eens in het geweer komt voor 
zaken van minder belang en voor vraagstukken van geringere 
envergure. 

(De heer Van He l sdi n ge n: In dit geval hebt U 
bezwaar tegen regeling bij regeeringsverordening en niet 
krachtens regeeringsverordening') 

Neen, ik heb bezwaar tegen de woorden "of krachtens". 
(De heer Har t, directeur van Economische Zaken: 

Waarom' ) 
Ik heb dat al duidelijk uiteengezet. 
(De heer Har t, directeur van Economische Zaken: In 

Uw redevoering moet U ook tegen regeling bij regeeringsver
ordening bezwaar hebben.) 

Inderdaad is dat voor sommige gevallen ook zoo, maar waar
tegen ik nu opkom is, dat zelfs de verordeningswetgever in 
vele gevallen voorbijgegaan kan worden. 

l Nu kan men wel weer telkenmale, zooals ook thans, ver· 
klaringen van de Regeering uitlokken, ten doel hebbende 
buiten twijfel te stellen, dat de Regeering dit of dat niet zal 
doen, maar bij het uitlokken van die verklaringen kan men, 
dunkt mij, toch onmogelijk alles voorzien en het gevaar 
blijft dus Ibestaan, dat later deze worden dienstbaar gemaakt 
aan doeleinden die op dit oogenblik noch de Regeering, 
noch het College voor den geest zweven. Zelfs het indertijd 
geleverde betoog van den Regeeringsgemachtigde voor alge
meene zaken, waarin deze formule zelfs - als ik m.ij niet 
vergis - genoemd werd een sacramenteele formule, heeft mij 
van mijn ongelijk in deze bepaaldelijk niet kunnen over· 
tuigen. 

Tot de geruststellende verklaringen, welke zoo nu en dan 
worden uitgelokt en waarover ik het zooeven had, reken ik 
gaarne de verklaring in de Memorie van Antwoord, dat rich· 
ting-gevende bepalingen slechts bij verordening zullen wor
den vastgesteld. Dat sluit dus uit, dat krachtens verorde. 
ning principieele richtlijnen zullen worden in het leven ge
roepen. Maar hoeveel beter ware het geweest indien dit in 
de Memorie van Toelichting bij het ontwerp direct ware ver· 
meld, opdat men later niet steeds naar de Handelingen van 
het College zal behoeven terug te grijpen wanneer men de 
wet wil gaan interpreteeren maar volstaan kan met het lezen 
der ordonnantie en derzelver toelichting. 

Ik wil hiermede eindigen en herhaal mijn dank nogmaals 
voor den stenn, die door deze ordonnantie mogelUk wordt 
gemaakt. 

De heer Kan: Mijnheer de Voorzitter I Ons geacht me· 
delid, de heel' Weyer, heeft het aan het rechte eind, als hij 
zegt, dat de beginpassage van het Gedelegeerden-verslag is 
gesteld op een bitteren toon, en dat toegegeven moet worden, 
dat bittere tonen slechts de gevallen kunnen toespitsen en 
el' gewoonlijk niet veel opbouwend voordeel van kan worden 
getrokken. 

Beschouwt men evenwel de zaak van den objectieven kant, 
dus niet van Moederlandsche of Indische zijde, dan komt men 
tot de volgende stelling. Men heeft .in Holland te maken 
met een organisatie, een regeering, die anders is dan de In
dische. Men kan hier in Indië spreken van een dictatoriale 
regeering, dat wil zeggen, dat het den directenr van Econo-
mische zaken mogelijk is ..... . 

(De heer Har t, directeur van Economische zaken: Nou, 
nou.) 

- altbans volgens de Indische staatsregeling - om op 
eigen verantwoordelijkheid, als de Regeering achter hem 
staat, besluiten te nemen, die de Regeering noodig acht in 
het algemeen belang. Dit kan niet met dezelfde kracht ge-

(Directeur van Economische Zaken.) 
zegd worden van de besluiten, die de Regeering in Neder· 
land wenscht te nemen. Men zit daar als klitten aan elkaar 
vast. Dat weten niet alleen de regeeringspersoneu, maar 
daar weet ook de handel van mee te spreken. Besluiten, 
welke de moederlandsche regeering denkt te moeten nemen 
in het belang v"n Indië, kunnen niet met dezelfde snelheid 
ten uitvoer worden gebracht, als dit hier te lande het gcval 
is. In de toekomst zal daarin geen verandering komen, 
naar mijn inzien. 

Telken male wordt er hier op gewezen, dat Indië het recht 
heeft - en hier gaat het niet om een mindere dilligentie 
van personen, als wel om de organisatie zelf - op dezelfde 
wijze behandeld te worden door het moederland, als waarop 
het zelf de belangen van het moederland behartigt. 

Het is naar het mij voorkomt de plicht van ieder lid van 
een vertegenwoordigend college in Nederlandsch-Indië om 
daarop te wijzen. . 

(De heer K ers teil S: En had de heer Weyer het nu 
aan het rechte eiud ui luet 1) 

Het moge nu waal' zijn, dat wellicht de redactie eenigs
zins gewijzigd kan worden, dit neemt niet weg, dat het wijzen 
hierop wel geacht kan wordcn in het belang te zijn niet al· 
leen van Indië maal' ook van het moederland. 

(De heer Kerstens: Dus het is verkeerd.) 
Wanneer men hiel' wijst op onvolkomenheden in de orga

nisatie der moederlandsche regeering, dan beoogt men daar
mede te komen tot toenadering, tot het leggen van innige 
banden tusschen het moederland en Indië. Wij leven hier in 
een andere maatschappij en men is zich hier bewust van 
hetgeen men vragen kan en het moederland ons moet toe
staan. 

(De heer W e y er: Dan zal dat toch anders moeten worden 
geadstrueerd. ) 

Ik zie in tweede instantie gaarne de hulp van den heel' 
Weyer te dien aanzien tegemoet, ter adstructie van hetgeen 
hier à bout portant door mij naar voreu wordt gebracht. 

(De heer We y er: Het komt mij voor, dat zulks niet tot 
mijn taak behoort.) 

Mijnheer de Voorzitter! De heer Thamrin noemde zooeven 
den naam van Dr. Meyer Ranneft. Naar aanleiding daarvan 
wil ik bet volgende opmerken. 

Ook de heer Meyer Ranneft heeft scherpe taal gebezigd. 
Ook van hem kan worden gezegd, dat hij, bij oppervlakkige 
beschouwing het land uiet in die mate heeft gediend, als hij 
zelf wel voornemens was te doen. Maar wat gezegd is blijft 
gezegd en al neemt de Nederlandsche pers weinig notitie 
van hetgeen Dr. Meyer Ranneft naar voren heeft gebracht, 
ik twijfel er niet aan of druppelsgewijze zal hetgeen hij in 
zij n brochure heeft neergelegd ingang vinden bij het Neder
landsche pnbliek. 

Hoezeer men ook is geporteerd voor een innigen band tus
schen Nederlandsch-Indië en het moederland, luet kan wor
den ontkend, Dok niet door wien pas uit Nederland gekomen 
is, dat in Nederland de belangstelling voor Indië wel meer
dere tikjes ruimer zou kunnen zijn en meer evenredig aan 
het belang, dat Indië voor het moederland vormt. 

De heel' Hart, directeur van Economische Zaken: Mijnheer 
de Voorzitter ! Een belangrijk deel van de niet zeer 
uitvoerige discussie heeft zich bewogen op een terrein, dat 
'eigenlijk buiten de ordonnantie omgaat, hoewel toch het Ge
delegeerdenverslag tot de opmerkingen van den heer Weyer 
stellig aanleiding heeft gegeven. 

Toen dit geachte lid het betreurde, dat de Regeering in 
de Memorie van Antwoord niet op een meer-stellige wijze 
is ingegaan tegen de door hem gewraakte eerste zin
'snede van het Gedelegeerdenverslag, interrumpeerde ik, 
dat men hierbij zou knnnen denken aan een welsprekend 
stilzwijgen. Inderdaad, de Regeering is met opzet niet op 
deze passage ingegaan en wel om twee redenen. 
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(Directeur van Economische Zaken.) 
In de eerste plaats heeft Zij dit nagelaten, omdat haar 

standpunt ten deze bekend is en Zij den ga ng van zaken niet 
één keer, maar wel tien maal in dit College en in de andere 
zaal heeft ui teengezet. De andere reden is dat, indi en de 
Regeering wèl op deze passage zou zijn ingegaau, Zij dit 
met een scherpte had moeten doen, waarvoor num' het 
oordeel der Regeering het moment zich eigcnlijk minder goed 
leende. 

;{;IC, Mijnheer de Voorzitter, het is wel bekend, dat de eeono
misehe samenwerking tussehen Nederland en Indië niet voet
stoots tot volle uevrediging van beide z\jden heeft geleid . Ik 
behoef, na wat ik er in den loop van den tijd r eeds over 
opmerkte, niet veel hierover te zeggen. ~ltla[' wèl wil ik verklaren, 
dat Ol het oogenblik de economiscbe samenwerking, een betrek
kelijk ondergeschikt punt biel' en daar uitgesloten, niet langer 
tot ontevredenheid aanleiding geeft. Integendeel, deze econo
mische samenwerking heeft zich ontwikkeld tot iets goeds, tot 
iets bruikbaars, waarvan ik ook in den komenden tijd, zoo wel 
voor Nedel'land als voor ' Indië, veel nut verwacht. 

i\laar in bedoelde eersle alinea van het Gede1egeerdenverslag 
wordt nog iets anders gesuggereerd . Als ik de wijze waarop 
dit geschIedt, met het j,üste woord zou aandniden, zou ik door 
U, Mijnheer de Voorzitter, tot de Ol'de worden geroepen en 
daarom laat ik dit na. Daal' wordt de suggestie gewekt, dat 
dool' een zekere slordigheid, om niet te zeggen opzettelijkheid, 
de eene partij in het voordeel wordt gebracht ten nadeele van 
de andere. Nogmaals, het woord aantij ging wil ik hier niet 
bezigen, doch het is nu wel duidelijk, dat op een dergelijke 
betoogtrant de Regeering niet wenseht in te gaan. 

Geconstateerd kan worden, cenet'zijds, dat aan de ccoll omi~ 
sehe samenwerking tusschen Nederland en Indië vele facetten 
zijn, doch dat zij op het oogenblik volkomen bevredigend kan 
worden genoemd en anderzijds, dat de voorstelling, als zonde 
het belang van Indië hiel' min of meel' opzettelijk bij dat 
van het moedel'land worden achtergesteld, zeer ongelukkig 
is - ongelukkig, di t is inderdaad maar het meest geschikte 
woord . 

Nu de heel' Weycr nog even op deze zaak is ingegaan wi l 
de Regeering opmerken dat het haa,' verheugt, ditt hij het 
gedaan heert. Ik geloof dat, wanneer Indië gl'ic"c n heeft 
over den gang van zaken - en natuurlijk zullen er ook bij 
de best mogeJükc samenwerking grieven voorkomen - de be
lan gstelling voor- Cl) instemming met die grieven in Neder
land el' zeker niet op word t bevorderd, wanneer de uiting 
ervan word t gegoten in een vorm, die kennelijk uiting geeft 
aan overdrijving, verbittering, aan iets, dat op animositeit lijkt. 

Ik bcn het met den heel' Weyer eens, een goede samen
werking - ik heb het reeds eerder gezegd - wordt niet 
bevorderd dool' dergelijke bitt ere en kennelijk onredelijke 
passages als waarmede het Gedelegeel'denverslag wotdt in~ 
geluid. Zooals het geachte lid, de heer Kan, het heeft gezegd, 
kun iedel' zieh ermede vereenigen, n.l. dat het wensche~ 
Jijk is, clHt de bezwaren va n Ind ië op duidelijke wijze tot uiting 
worden gebracht. Niemand zal dat Indië ten kwade duiden, 
integendeel, voor den goeden ga ng van za ken is dat gewenscht, 
maar wannem' het gebeurt op con basis van wantrouwen cn 
tegenwerking, kan hel geen weel'klank vinden, kan het in de 
\'erhouding geen verbetCl'ing brengen en daarom is het goed, 
dat de heel' Weyer het even heeft gezegd en wellicht. ook 
goed, dut de heer Kan nog heeft gepreciseerd, wat hij advi~ 
seert' als een juisten vorm van het voorbrengen van bezwal'en 
dool' een der beide deel en van het rijk. 

I-Jet genchte lid, de heel' "Veyer, is daarna overgegaan tot 
de behandeling van de koff iebelangenordonnuntie en. heeft 
zich a rgevrnagd - daarop komt het neer - waarom het 
koffiefonds eigen lijk moet worden in gesteld, waarom het niet 
mogelijk is de maatregelen tot verbetering ovcr te laten aan 
het algemeen proefstation voor den landbouw en de land
bouwconsulenten ter plaatse. Wat h\i ze ide geldt dan ook voor 
de bevolkin gs l'obusta, maar in sterkere mate voor de onder-

Handelingen. Zittingsjaar 1936-1937. 

nemingskoffie, omdat daarvoor reeds goede instellingen be
staan. 

In de Memorie van Antwoord heeft de Regeering reeds zeer 
duidelijk doen uitkomen, dat Zij niet beoogt een inmenging in 
het werk, dat de proefstations van de ondernemingsorgan isatie 
doen, maar voor m-\l staat het vast, dat wanneer de Regeering 
f inaneieelen steun verleent voor het een of ander doel, de 
Regeering ui teindelijk het recht moet hebben zich met de 
besteding van den steun in te laten. 

In de practijk zal het in dit geval naa,' mijn meening weinig 
noodig zijn, maal' de Hegeering kan geen fondsen afzonderen, 
hetzij zij zijn bijeengebracht dool' de belastingbetalers, het
zij dat zij op andere wijze de Regeering van buiten hebben 
bereikt, als Zij niet tevens ui teindelijk medezeggenschap kr\j gt 
over de bested ing ervan. Daal'llaast is el' iets anders. Wij leven 
in een tijd en ik verwacht niet, dat die tijd spoedig zal zijn 
beëindigd, waarin een zekere coördinatie van krachten op eco
nomisch gebied noodig is. Dit wil niet zeggen ringelooren, 
maatregelen van boven af, integendeel, bij het koffiefonds 
zijn het weer particuliere belangen, die tezamen worden ge
,bracht en die zelf hun zaken nlOeLen trachten te regejen, maal' 
het beteekent tevens, dat verschillende groepen in de samen
leving die bij een bepaald belang betrokken zijn, met overheids
hnIp of desnoods sanctie moeten worden bijeengebracht. Wij 
hebben bij de kapokbelangenol'donnantie gezien, hoe nuttig het 
is. Hiel' zal de samenwerking van minder ingrijpenden aard 
zijn, voorloopig althans, maal' ik wil wel zeggen, dat ook ten 
aanzien van dit product nog zeel' veel valt te doen. 

Ik ben het dan ook niet eens met den beer Weyer, wanneer 
hij zegt, dat op het gebied van de ondernemerskoffie aan 
productie en handel reeds is gedaan, wat gedaan moet wOl'den. 
Ik geloof, dat er nog ~eer veel aan te doen is en dat de uit
wisselin.g van gedaehten van de lichamen, die erbij betrokken 
zijn - dat is bij de koffiecentrale niet het geval, daarin zitten 
alleen vertegenwool'dlgers van de ondernemerskoffiepl'odu~ 

centen, doch niet van den handel en van de bevolkingskoffi e -
zeer gewenseht blijft, alsmede dat men de mensehen in een 
orgaan bij eenbrengt teneinde gezamenlijk hun belangen te 
'overwegen en van elkaal's erval'i ngen nut te erlangen. H, 
zie in bet geheel niet in, dat de oprichting van het koffie· 
fonds een bezwaar zou zij n. Ik ben overtuigd, dat het een 
voordeel zal bi ijken en ben ervan overtuigd, dat ook voor 
andere bevolkingsprodueten - dit staat ook in de Memorie 
van Antwoord - zeer goed werk zal kunnen worden gedaan. 

De heer \Veyer heeft nog de vraag opgeworpen, of verbete
ring van de koffie economisch wel mogelijk is. Ik heb w~1 
begrepen, wat hij daarmede bedoelt, llIaar misschien is het 
goed, dit nog even vast te stellen. Ik begrijp uit Zijll op
merkin g deze bedoelin g, dat het niet geheel zeker is dat, 
wanneer men een product in kwali teit verbetert, men daar
mede ook een economisch voordeel erlangt. Die verbetering 
kan zooveel meer aan productie of bereiding kosten, dat het 
voordeel van den te verwerven beteren prijs weer verloren 
gaat. Het kan b\'. zeel' goed zij n, dat met het produceeren 
van ecn goedkoope soort tabak een bete l' provenu wordt 
gemaakt dan met het produeeeren van een uitstekende soort 
tabak Cl1 hetzelfde kun VOOI' koffie gelden. Mijnheer de 
Voorzitter! Dat overz iet de RegeCl'ing natlulrl\ik volkomen. 
Het is in het geheel ni et haar bedoeling, een verbetering van 
het produet an sieh te bereiken, waardoor het als een 
fancy~pl'oduct nam' het buitenland l< an worden gestuurd, 
waar het dan erg mooi beoordeeld wordt, maal' waardoor het 
provenu mlssch ien zal dalen. 

Het verbeugt de Regeerillg, dat de heel' 'Vey er instemt 
met de wijziging van art. 4 lid 1 en dat dit tegemoetkomt 
aa n zijn bezwal'cn. Een bemoeienis met de organisatie als 
zoodanig van den koffiehandel zit niet voor, al heeft de He
geering al in de stukken gezegd, clat Zij er in het geheel 
niet van overtuigd is, dat een verbetering van deze orga
nisati e niet nutt ig zou zijn. 
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(Directeur van Economische Zaken.) 
Zij vindt het echter niet gewenscht, aan den beperkten 

opzet: een goede besteding van deze gelden, een diep in
grijpen in de orgalusatie van den koffiehandel te verbinden, 
al zou die zeker wel nuttig kunnen zijn. 

Op de oude controverse "bij of krachtens regeeringsver
ordening" zal ik thans niet diep ingaan. De Regeering heeft 
zich Ïlldertijd inderdaad neergelegd bij -het amendement
Blaauw betreffende de prijsbewakingsordonnantie, omdat 
deze termen de fa~to sloegen op iets, waarvan men zou 
kunnen zeggen, dat het ongewenscht zou zijn, het krachtens 
regeeringsverordening te regelen, nl. wanneer geheel 
nieuwe dingcn buiten bet kader tot stand zouden 
worden gebracht_ Ik wil er den heer Weyer nog aan herin
neren, dat het amendement uiet beoogde den term "bij of 
krachtens regeeringsverordening" geheel uit de ordonnantie 
te verwijderen; het ging slechts om het tweede lid van de 
nieuwe artikelen en tegen het juist daaruit weglaten van de 
woorden "of krachtens" had de Regeering geen bezwaar. Zij 
blijft er echter bezwaar tegen maken, dat haar bevoegdheid, 
om de nitvoering van ordonnanties zoo goed mogelijk te 
doen geschieden, beperkt wordt door een sterke begrenzing 
van de delegatie van bevoegdheden aan lagere organen. 
Daarmede worden dan toch nog altijd alleen de hoofden van de 
departementen bedoeld. Men weet in dezen tijd niet precies, 
waarvoor men zal komen te staan en dan wil men geen on4 

zekerheid hebben of een directeursbeshut misschien eigenlijk 
zou kUlUlen worden beschouwd als een lageren maatregel 
van wetgevenden aard dan wel als een maatregel van zuiver 
uitvoerenden aard en daarom heeft de Regeering behoefte aan 
dezen term: "bij of krachtens regeeringsverordening". Ik zei 
reeds bij interruptie - de heer Weyer antwoorde, dat het 
er niet veel toe deed -, dat het in de ervaringen van de 
laatste zes jaren, voorzoovcl' ik mij herinner, geen enkelen 
keer tot moeilijkheden of bezwaren of zelfs een snggestie van 
détonrnement de pouvoir heeft aanleiding gegeven. 

De heer Weyer had die geruststellende verklaring liever 
in de Memorie van Toelichting opgenomen gezien. Mijnheer 
de Vool'ZÎtter! Wanneer de Regeering kOll hebben vel'wacht, 
dat er bezwaren konden bestaan - de heer Weyer zal mis
schien zeg-gen, dat de Reering dat zeker kon verwachten -, 
dan had Zij die verklaring inderdaad liever in de Memorie 
van Toelichting opgenomen. En mocht in de praktijk iemand 
meen en te constateeren, dat de Regeering zich niet zou boud en 
aan haar toezegging ten deze in clen Volksraad, dan kan hij 
zich de moeite van het naslaan van de Volksraadsstukken 
besparen, want bij cle eerste klacht daarover zal het cle Re-

(Voorzitter.) 
geering een voldoening zijn, zelf naar de stukken te ver
wijzen. 

Ik kom thans aan het betoog van het gcachte lid, den heer 
Kan. Dit betoog gaat inderdaad buiten de aanhangige ont
werp-ordonnantie om en de heer Kan zelf zal de eerstc zijn 
om dit te erkennen. Door de bespreking van hetgeen de heer 
Weyer in den aanvang van zijn rede heeft gezegd, meen ik 
al voldoende tegemoet te zijn gekomen aan hetgeen de heer 
Kan daarover heeft opgemerkt. Ik herhaal dus : ik ben het 
met den heer Weyer eens, dat het ongewenscht is, wanneer 
er verschil van opinie of appreciatie is ten aanzien van de 
samenwerking welke tusschen moederland en Ned .-Indië be
staat, dit tot uiting te doen komen in een toon van bitterheid 
en animositeit omdat dit aan de andere zijde van den oceaan 
allicht wordt opgevat als overdrijving en onbereidheid tot 
samenwerking. Dan krijgen wij eerst recht de apathie welke 
zoovelen in dit land, in Holland dikwijls meenen te consta
teeren en die natuurlijk bii een groote massa ook bestaat, 
evenals die trouwens ook omgekeerd -bij een groote massa 
hier te lande bestaat. Ik geloof echter, dat het volkomen 
juist is, dat het OpperbestuUl' te allen tijde groote belang
stelling voor de Indische aangelegenheden aan den dag legt. 

De Voorzitter: Waar geen der leden in tweeden termijn 
het woord wenscht te voeren, kunnen wij nu tot stemming 
overgaan . 

Ik wil tevoren echter de aandacht vestigcn op een drukfout 
in art. 4, lid l(c). Sub c lnidt ten rechte: 

"met betrekking tot het verbruik en den afzet van 
koffie. " 

De ontwerp-ordonnantie, als gewiizigd bij Nota van Wijzi. 
ging, wordt zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voorzitter: Ik wil nu nog even terugkomen op de 
zQoeven aangenomen ontwerp-ordonnantie tel' uitvoering van 
de wet tot instelling van een rubberfonds (Ond. 87 ). Bij 
dat ontwerp is ingediend d " 111 0 tie - M 0 h a In a d Noor 
c. s. (0 n d. 87, st. 4), welke ik zooeven bij de ordon
nantie niet in behandeling heb gebracht, omdat ik haar aan 
het einde der vergadering aan de orde wilde stellen. Ik 
behoef dat echter niet te docn, otndat deze motie intusschen 
door de voorstellers is ingetrokken cn dus geen onderwerp 
van beraadslaging meer uitmaakt. 

De vergadering wordt te 9.54 uur v.m. gesloten. 


